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Defensienota
De Defensienota, die het kabinet 
Lubbers onlangs uitbracht, heeft in de 
eerste paragrafen de mond vol over 
bescherming van de mensenrechten, 
verdediging en uitbreiding van de 
internationale rechtsorde, de vrede 
handhaven en uitbouwen, een 
konstruktieve dialoog met de 
Sovjet-Unie en meer van dat fraais.
Deze mooie woorden worden 
geschreven om vervolgens in de hele 
dikke nota niet meer terug te keren.
Per slot is het 1984, voor dit kabinet 
èn voor de NAVO. Dus bewapend zal 
er worden!
De grondpijlers van het veiligheids
beleid blijven even hecht verankerd aan 
het NAVO-lidmaatschap als, pak weg, 
tien jaar geleden. Toen kwam het 
progressieve kabinet-Den Uyl ('rood 
met een w it randje') met zijn defensie
nota. "De regering is van opvatting", zo 
zegt De Ruijter met zijn andere 
ministers, "dat de redenen, die 
vijf-en-dertig jaar geleden golden voor 
het lidmaatschap van de NAVO, nog 
onverkort van kracht zijn. Deze 
opvatting vindt nog steeds brede steun 
onder de bevolking. In het wapen- 
aanschafbeleid worden er 
'fundamentele aksentverschillen' 
aangebracht. Nou, laat dat 
'fundamentele' maar wég. Tien jaar 
geleden heette het in de toenmalige 
defensienota: "De technologische 
ontwikkeling maakt het nodig 
verouderde wapensystemen te 
vervangen door meer geavanceerde en 
daardoor kostbare nieuwe systemen". 
Lees voor 'wapensystemen' gewoon 
vliegtuigen, tanks, kanonnen en 
afweergeschut, en je weet dan weer 
dat het om echte moordwerktuigen 
gaat, niet om glanzende konstrukties 
van staal en elektronika.
Nu, nu de plannen van het progressieve 
kabinet-Den Uyl nogal ambitieus lijken, 
heet het in de defensienota: "Centraal 
in het beleid staat het in stand houden 
van met goed en modern materieel 
uitgeruste strijdkrachten, die hun taken 
in bondgenootschappelijk verband op 
juiste wijze kunnen vervullen. De 
daarmee gemoeide kosten stijgen 
voortdurend. Dat noodzaakt — veel 
meer dan voorheen — to t kosten
beheersing."
De defensienota is een nota, waarin wat 
gewikt en gewogen wordt om 
vervolgens praktisch alles bij het oude 
te laten, met hier en daar een komma- 
wijziging of een nèt ander aksent- 
verschil. Zo moeten de Verenigde 
Staten zich wat meer aan hun West- 
europese partners gelegen laten liggen. 
Ze moeten ook eens wat wapens in de 
Westeuropese NAVO-landen kopen. 
West-Europa moet proberen onderling 
samen te werken, vooral op het gebied 
van wapenaanschaf en wapen- 
produktie, maar het moet niet de 
banden met de VS losmaken. Er moet 
nu meer gedaan worden aan kosten
beheersing, maar nieuwe wapens 
moeten er wel komen. In de komende 
tien jaren voor de marine voor ruim 
12 miljard gulden, voor de landmacht

voor ruim 22 miljard en voor de lucht
macht voor ruim 13 miljard.
Alle plannen, zowel in de richting van 
een nog agressievere oorlogspolitiek, 
als in de richting van de minder 
agressieve wapenbeheersingspolitiek 
worden daarnaast door het kabinet 
afgewezen. Ondanks de luidkeels 
verkondigde snode plannen van NAVO- 
generaal B. Hogers en ondanks de nog 
harder uitgeschreeuwde vredesplannen 
van de vredesbeweging. Er komt geen 
tweede brigade in West-Duitsland. Ook 
komt er geen nieuwe aanvalsstrategie, 
zoals Rogers die wil, de zg. 'air-land- 
battle'-strategie: het vanaf de frontlijn 
bestoken van de vijand en hem 
vervolgens al oprukkend vernietigen, 
waarbij het aksent gelegd wordt op het 
vernietigen van de aanvoerlijnen en de 
troepen, die achter de vijandige aanvals- 
troepen opmarcheren. Reden, dat het 
kabinet daarvan afziet: de wapens zijn 
er nog niet voor en het is een nogal erg 
duur 'verdedigingskoncept'.
Maar ook komt er geen 'no first use'- 
verklaring: een afzien van het als eerste 
inzetten van kernwapens. Reden: 
verrassing is een sterk, onmisbaar 
NAVO-wapen. Er komen geen kern- 
wapenvrije zones. Laat staan, dat er 
zulke buitenaardse ideeën als 'sociale 
verdediging' en 'verdediging zonder 
kernwapens' door dit kabinet zullen 
worden aangehangen. Het b lijft NAVO 
voor en NAVO na. Meemarcheren met 
de meute en geen gezeur, is het wacht
woord.

CHRIS HUINDER

Het partijbestuur van de PSP heeft een 
uitgebreid kommentaar op de Defensienota 
uitgebracht. D it kommentaar kan opgevraagd 
worden b ij: Lieke Thesingh, PSP, Postbus 
700, 1000 AS Amsterdam, tel. 020 - 26 7374.

Heroine
De gemeente Amsterdam wil heroïne 
gaan verstrekken aan een kleine groep 
zwaar-verslaafden. Burgemeester en 
Wethouders van Amsterdam stellen dit 
voor om zo voorwaarden te scheppen 
voor gebruikers van hard drugs voor het 
opbouwen van een menswaardig 
bestaan, dat geen bedreiging vormt voor 
de volksgezondheid en dat kan leiden 
tot een grotere sociale akseptatie van de 
gebruiker.'
Op zich is het idee van Amsterdam een 
goed streven. Verschaf de verslaafde de 
door hem gewenste middelen en veel 
van de problemen die om het gebruik 
van hard-drugs heenhangen, zullen 
verdwijnen.
Het belangrijkste voordeel is dat de 
gebruiker weer de kans krijgt als een 
mens te leven en niet de hele dag achter 
de 'dope' aan behoeft te draven. 
Daarnaast zal, en dat is de hoofd
gedachte achter het Amsterdamse plan, 
de krim inaliteit afnemen.
Ook dat laatste is natuurlijk een goede 
zaak, niemand vindt het leuk om

beroofd te worden. Toch zit hierin de 
gifangel van het plan. Amsterdam wil 
een geïntegreerd beleid op poten zetten 
waarbij de verschillende instanties die 
met verslaafden te maken hebben beter 
op elkaar aansluiten. Een onderdeel 
daarvan bestaat u it het opvoeren van 
justitiële maatregelen jegens de 
gebruiker. Men noemt dat het 'twee
sporenbeleid'. Aan de ene kant staat de 
hulpverlening klaar om de verslaafde te 
helpen. Zij krijgt er een presentje in de 
vorm van verstrekking van heroïne bij. 
De justitie staat aan de andere kant.
Ook zij spint garen bij de 
hoofdstedelijke plannen: de 
Amsterdamse narkotika-brigade wordt 
verdubbeld en krijgt er 36 rechercheurs 
bij.
Het gevolg daarvan is dat de druk op de 
individuele gebruiker groter zal 
worden: de kleine handel wordt harder 
aangepakt, waarna de dope 
onherroepelijk in prijs zal stijgen, 
waarna de junk onherroepelijk méér zal 
moeten gaan stelen om aan zijn portie 
te komen, waarna hij wéér met justitie 
in aanraking komt . . . Kortom, een 
vicieuze cirkel. De enkele verslaafde die 
het geluk heeft om aan het proef- 
projekt mee te doen gaat er (misschien) 
op vooruit. De grote groep die die 
mazzel niet heeft, b lijft met nog legere 
handen achter dan ze daarvoor al had: 
de heroïne is duurder en de 
achtervolging is verhevigd.
Daar komt bij dat de extra strenge 
justitiële aanpak wordt voorgesteld in 
het kader van de heroïneverstrekking. 
Stel dat dat onderdeel niet doorgaat, 
dan blijven enkel de kale openbare 
orde-maatregelen over. Maatregelen die 
ontzettend ver zullen gaan: de politie 
zou bijvoorbeeld dolgraag zien dat er 
een samenscholingsverbod op bepaalde 
plaatsen in Amsterdam komt, de kans 
daarop stijgt aanzienlijk.
Verstrekking van heroïne móet, zeker. 
Je haalt de junk daarmee uit de goot en 
de maatschappelijke voordelen zijn ook 
duidelijk. Maar dan wel heroïne
verstrekking voor iedereen en op een 
verantwoord moment. Want ook dat is 
een punt: heroïneverstrekking wordt 
gebracht als het allerlaatste redmiddel. 
Stel dat het niet zo mooi gaat werken 
als men misschien wel wil . . . Het 
gevolg zal dan zijn dat er nog maar één 
alternatief is: een nóg sterkere repressie 
waarmee iedereen nog veel verder van 
huis zal zijn . . .

GEERT DEKKER

ABONNEMENT 1984

De abonnees van 'Bevrijding' hebben onlangs 
een acceptgirokaart voor het abonnement 
1984 ontvangen. Ook deze jaargang handha
ven we de prijs op f  30,—. De laatste verhoging 
dateert al weer van januari '80. Als U ons w ilt 
steunen kunt U altijd wat meer overmaken, 
daarom hebben we op de girokaart geen be
drag ingevuld.
De leden van de PSP ontvangen 'Bevrijding' 
gratis: het abonnementsgeld is een onderdeel 
van de partij-kontributie. De girokaarten voor 
het eerste kwartaal '84 werd deze week aan de 
leden verzonden.
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De W itte Winteruniversiteit
In navolging van de Zomer- 
universiteit Vrouwenstudies, in 
de zomer van 1981, vond in de 
week van 17 tot 23 december in 
Nijmegen de Winteruniversiteit 
Vrouwenstudies plaats. Ruim 
4000 vrouwen bevolkten in die 
week de diverse kollegezalen 
van het katholieke universitaire 
mannenbolwerk, om daar 
kennis en ervaringen rondom 
elf vrouwenstudie-thema's uit te 
wisselen. Cynisch genoeg was er 
vanwege een brand in een sex- 
club in de pers bijzonder weinig 
aandacht voor deze bijzondere 
gebeurtenis.

Het initiatief tot vrouwenstudies werd 
zo'n tien jaar geleden genomen door 
vrouwen die aktief waren in de demo- 
kratiserings- en vrouwenbeweging. 
Omdat ze zowel binnen als buiten de 
universiteiten aktief waren, vonden de 
eisen en vragen van de vrouwenbewe
ging via hen een gemakkelijke ingang bij 
vrouwenstudies. Naarmate vrouwen
groepen in de beweging op meerdere 
terreinen aktief werden, breidden ook 
de thema's voor de vrouwenstudies zich 
uit. En dat was te merken aan het rui
me thema-aanbod op de Winteruniversi
teit. "Vanuit ontwikkelingen binnen 
vrouwenstudies en op grond van erva
ringen van de Zomeruniversiteit, is er 
gekozen voor een interdisciplinaire op
zet waarbij aansluiting is gezocht bij on
derwerpen die vooral de laatste jaren de 
belangstelling van vrouwenstudies ge
nieten", aldus het voorwoord van de 

.uitgebreide kongresbundel. In totaal 
kwamen elf thema's aan bod; arbeid, 
beeld-taal-teken, hulpverlening, moe
derschap, niet-Westerse kuituren, on
derwijs, religie, sexuaiiteit en lichame
lijkheid, politiek, wetenschap en wo
nen. De meeste thema's waren een ver
volg op de Zomeruniversiteit, maar

nieuw is bijvoorbeeld de inhoud van het 
thema wonen, waarin onderwerpen 
naar voren komen als woonbewustwor- 
ding, relatie bouwbeleid en wonen, en 
een woonlastenwerkgroep.
Voor elk thema was een aparte voorbe
reidingsgroep gevormd, die de thema's 
verdere inhoud moesten geven door 
middel van lezingen en 'workshops'. 
Daarnaast funktioneerde een "Kultuur- 
groep", die tot taak had een kultureel 
programma met films, tentoonstel
lingen, theater en muziek te organise
ren.
In totaal waren zeventig vrouwen, alle 
vrijw illig, bij de voorbereidingen be
trokken. Eén van de grootste diskussie- 
punten in deze groep was het wel of 
niet toelaten van mannen in de werk
groepen. De subsidiegevers, het ministe
rie van Onderwijs en de afdeling Direk- 
tie Koördinatie Emancipatie van het 
ministerie van Sociale Zaken, stelden 
als voorwaarde dat iedereen moest 
worden toegelaten. Uiteindelijk viel de 
beslissing dat mannen zich konden op
geven voor de werkgroepen, maar wan
neer één of meerdere vrouwen daarte
gen bezwaar zou aantekenen, ze alsnog 
zouden moeten verdwijnen. Dat risiko 
zijn niet veel mannen aangegaan!

Zwarte vrouwen

Waren het op de Zomeruniversiteit de 
lesbische vrouwen die zich niet in de 
opzet konden vinden en in verzet 
kwamen tegen de dominante hetero- 
norm, op de Winteruniversiteit kwamen 
de zwarte vrouwen met de klacht dat er 
geen rekening met ze was gehouden. Al 
tijdens de opening legden ze een 
verklaring af, waarin werd gesteld dat 
de Winteruniversiteit zich schuldig 
maakte aan 'e tnocen trisme '. Alleen 
binnen het thema "niet-Westerse kuitu
ren" kwamen zwarte vrouwen aan bod, 
maar dan in de vorm van interessant

onderzoeksobjekt voor feministische 
antropologen.
De hele week maakten ze zich als groep 
duidelijk zichtbaar en organiseerden 
diskussiebijeenkomsten. "Racisme en 
sexisme hebben dezelfde mechanis
men", stelden ze. "Mannen denken niet 
aan sexisme, blanke vrouwen denken 
niet aan racisme", luidde één van de 
diskussiestellingen. In ingezonden brie
ven in de speciaal voor de Winteruniver
siteit uitgebrachte "om-de-dag-krant" 
stelden witte vrouwen dat het de schuld 
van de zwarte vrouwen zelf is, "ze had
den gewoon plaats kunnen nemen in de 
organisatie". Maar zo simpel ligt dat 
volgens de zwarte vrouwen niet. Al t i j 
dens de Zomeruniversiteit hadden ze 
hard aan de bel getrokken . . .  nu zijn 
ze wéér vergeten . . .

Moederschap

In de hal van het Erasmusgebouw, hét 
informatie- en ontmoetingspunt van de 
Winteruniversiteit, lopen honderden 
vrouwen met dezelfde vragen rond. 
Waar moet ik voor kiezen? Een hele 
klus om dat duidelijk te krijgen. Wil ik 
een komputerkursus volgen, waarin ik 
"binnen een paar uur inzicht krijg in de 
principes van wat 'de snelle sufferd' wel 
en niet kan", aldus de inleiding to t deze 
kursus. Wil ik een lyrische lunch met 
een salonorkest? Of een fototentoon
stelling bezoeken?
Uiteindelijk breng ik de meeste tijd 
door in de themagroep "moederschap" 
waarvoor ik tenslotte ook op de lijst 
sta. Dit thema was onderverdeeld in 
vier subthema's: moederschap in histo
risch perspektief; zwangerschap en ge
boorte; theorieën en praktijken van ge
zamenlijk opvoeden en overheidsbeleid. 
In het historische gedeelte, dat opval
lend druk bezocht werd, komen aan de 
lopende band presentaties van recente 
historische onderzoeken binnen dit bre
de thema aan bod. Tijd voor diskussie 
en kritiek is schaars, maar er heerst gro
te opwinding als steeds opnieuw femi
nistes, die niet de keuze voor het moe

derschap maakten, worden afgeschil- ; 
derd als egoïsten. Na de Tweede We- j

i

reldoorlog komen de theorieën in op- | 
mars waarin wordt gesteld dat de moe
der voortdurend ter beschikking moet j 
staan van het kind, wil het kind niet 
verzanden in krïm inalite it. Een hard
nekkige opvatting die nu opnieuw de 
kop opsteekt; bezuinigingen in de kin
deropvang kunnen onder dit mom we
tenschappelijk worden doorgevoerd! 
"Om het individuele moederschap te 
doorbreken, moet het arbeidsproces op 
de arbeidsmarkt rondom de verzorg- 
(st)ers van kinderen georganiseerd wor
den en het kostwinnersprincipe worden 
afgeschaft", aldus één van de stellingen 
op het forum over kinderopvang. Kon- 
klusie: de politiek-ekonomische dimen
sie mag niet naar de achtergrond ver
dwijnen. De vrouwenbeweging neigt de 
strijd teveel op het persoonlijke te rich
ten. Tekenen van verrechtsïnq?
Deze Winteruniversiteit Vrouwenstu
dies is nog maar nauwelijks ten einde of 
er wordt alweer gespekuleerd op een 
vervolg; de Lente-universiteit d it keer. 
Met een onderwijsminister, die wild om 
zich heen bezuinigt, weet je dat echter 
nooit zeker. Akties voor het kreëren 
van goede basisvoorwaarden om vrou
wenstudies voor langere tijd te garande
ren, zullen daarom van groot belang 
zijn. De vrouwen van de Katholieke 
Universiteit Nijmegen boekten wat dat 
betreft in dezelfde week een groot suc
ces. Na jarenlange aktie besloot de Uni
versiteitsraad aldaar to t het oprichten- 
van een 'Centrum voor Vrouwenstu
dies'. Natuurlijk b lijft het gevaar hier
mee te worden ingekapseld en alle on
derzoek van vrouwenstudies op je dak 
te krijgen.
Tevreden, moe, bijgeschoold en bijge
tankt zwaai ik Mariken van Nimwegen 
weer goedendag. Geïnspireerd om door 
te gaan . . . dat zeker!

ALICE LOETERS

*
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RACISME

Binnen de PSP moeten we trachten een anti-racismebeleid van de 
grond te krijgen. De partij moet nadenken over hoe een minder
hedenbeleid er uit moet zien. Met name aan dit laatste onderwerp 
was de themadag gewijd, die de Tweede Kamer-fraktie van de 
PSP op zaterdag 17 december j.l. organiseerde.
Eén van de inleiders op die dag was Rudi Boon, ex-hoofdredak- 
teur van 'Bevrijding', voormalig medewerker van de PSP-Kamer- 
fraktie en tegenwoordig redakteur van De Groene Amsterdam
mer. Hij oefende scherpe kritiek op de partij, die geen vanzelf

sprekende keuze voor organisaties van etnische groeperingen 
maakt en in de oude wijken meer bezig is met kernenergie en 
abortus, in plaats van met de slechte relaties tussen de bevolkings
groepen. Ook Andrée van Es (PSP-Kamerlid) uitte de nodige kri
tiek: zij verwijt de partij opportunisme. Dat belooft wat voor de 
tweede diskussiedag, die op zaterdag 11 februari in Amsterdam 
plaatsvindt (zie elders in dit nummer). Dan staan de racisme
bestrijding en het eventuele verbod van racistische organisaties 
centraal.

Rudi Boon konstateerde, in zijn inlei
ding op 17 december in Utrecht, dat de 
PSP weliswaar het minderhedenbeleid 
van de overheid scherp pleegt te bekriti
seren, maar dat er in partijstukken over 
dat minderhedenbeleid weinig politieke 
analyse is terug te vinden. "Waarom 
heeft de PSP een welhaast vanzelfspre
kende keuze gemaakt voor bevrijdings
bewegingen, emancipatiebewegingen, 
milieu-, huurders-, krakers-, jongeren-, 
soldaten-, dienstweigeraarsbewegingen, 
zuster- en andere verwante politieke 
partijen, maar niet met organisaties van 
ethnische groeperingen?", zo vroeg 
Rudi zich af. Hij meende dat die vraag 
terug te voeren is op een dilemma zo 
oud als de linkse beweging zelf. "In  de 
arbeidersbeweging ging het immers om 
de internationale klassenstrijd. Het stre
ven naar eigen doelen en belangen ten 
behoeve van een eigen nationale of kul- 
turele identiteit werd daarbinnen met 
argwaan bekeken of zelfs strijdig geacht 
met de doelstellingen van die klassen
strijd. Wanneer minderheden zich niet 
beschermd weten door die arbeidersbe
weging, wat b lijft er dan over van het 
beginsel van internationale solidariteit? 
Met andere woorden, wie hoort er nu 
wel en wie niet bij de arbeidersklasse, 
wie vormen nu die ''strijdende basis in 
buurten en bedrijven '?". Volgens de So
cialistische Partij (SP) horen de buiten 
landers daar blijkbaar niet bij. De posi 
tie van minderheden wordt binnen rie 
linkse beweging nogal eens bepaald 
door de bruikbaarheid van die minder 
heden. Rudi Boon illuslreeide dal aan 
de hand van de SI' brochure 'Kapitaal 
en Arbeid', waar buitenlandse arbeiders 
in de negentiende1 eeuw een pluim k 11j 
gen vanwege hun bijdrage aan de onl 
wikkeling van de arbeidersbeweging 
/i| gingen dikwijls in s tak ing  waai Ne 
derlandse arbeideis dal mei duilden ol 
konden Die hadden dus van de M* me. 
seinen Wul mogen blijven, terwijl een 
linnfdiduk verder de builenlanrhe werl< 
nemeiti van vandaag wordt vetweien de 
loonehen van Nederlandse arbeiders Ie 
dr uk ken

Wttrm kloppend hert

Waar de PSP een duidelijk politiek inttl 
at let /ou kunnen nemen ts legen de 
gloeiende tandem» om 'Integratie' sleed:» 
minder o|i le vatten alt» liet van elkaar

aksepteren van verschillende kuituren 
en steeds meer als het volledig aanpas
sen aan de dominante Nederlandse kui
tuur. Het 'aanpassen o f oprotten' van 
de SP is daar een gevolg van, evenals de 
veralgemenisering van het minderheden
beleid van de regering, maar ook het 
welwillende oor van de media voor 
klachten, als zouden buitenlanders 'toch 
wel een probleem vormen'. Alsmede de 
voorgenomen aktie van de PvdA om de 
Nederlanders in de oude wijken het ge
voel te geven dat de PvdA weer een 
warm kloppend hart heeft voor de men
sen en hun problemen van alledag", al
dus een citaat uit het rapport-Stuyve- 
iing van de PvdA. Een dergelijke kam- 
pagne, aldus Rudi, verglijdt heel gemak
kelijk in de richting van begripvoor ra
cistische gevoelens, met name die van 
(potentiële) Centrum partij-stemmers,
op wie de kampagne is gericht. Iedere 
keer dat racistisch (stem)gedrag of ra
cistische opvattingen worden veront
schuldigd door verwijzing naar achter
standssituaties, tegen elkaar opgezet. 
De taboes op racisme worden ermee op
geheven. Rudi meende dat de PSP een 
politiek signaal moet geven door open
lijk stelling te nemen tegen de tendens 
in met name progressieve media en poli
tieke partijen om aan de ekonomische 
krisis verontschuldigingen te ontlenen

voor racistisch gedrag.
Maar de PSP zou meer moeten doen. 
Haar organisatievorm en haar traditie 
en ervaring in buurtgerichte aktes lenen 
zich bij uitstek om initiatieven te ne
men in het gezamenlijk door Nederlan
ders en buitenlanders aktie voeren te
gen gebrekkige huisvestings-, onder
wijs-, welzijns- en andere buurtvoorzie
ningen. Daarmee kun je laten zien dat 
de oorzaak voor die achterstandssitua
ties niet bij de buitenlanders ligt en dat 
het dus ook geen enkele zin heeft hen 
to t zondebok te maken. Ooit organi
seerde de PSP een kongres 'Baas in ei
gen buurt en bedrijf'. Voor zoiets 
wordt het weer hoog tijd , maar dan spe
cifiek gericht op racisme-bestrijding. 
Het komt nog al te vaak voor dat PSP- 
afdelingen in oude wijken kernenergie 
en abortus to t prioriteit hebben, terwijl 
om hen heen de relatie tussen de ver
schillende bevolkingsgroepen in een 
snel tempo verslechtert, zo besloot Ru
di zijn betoog.

Na Rudi's verhaal en toelichtende op
merkingen hield Andrée van Es, PSP-ka- 
merlid, 's middags een inleiding. Zij 
opende haar verhaal met te nadrukken, 
dat het belangrijk is dat etnische groe
peringen hun eigen organisaties hebben. 
Dit streven naar bewustwording, naar

belangenbehartiging en naar het los ko
men van oude koloniale verhoudingen 
is ook het PSP-streven. Willen minder
heden zich weerbaar maken tegen racis
me, dan betekent dat tevens behoud 
van de eigen identiteit: als minderheid 
moet je niet gedwongen worden op te 
gaan in de grote groep. "De PSP eist dat 
toch ook niet van bijvoorbeeld de PSP- 
homo's", stelde Andrée van Es.
Zij vond het onzinnig dat het kategora- 
le welzijnswerk voor minderheden nu 
afgebroken wordt, zoals aangekondigd 
staat in de Minderhedennota, waarin 
het regeringsstandpunt over de etnische 
minderheden in Nederland verwoord is. 
De Stichtingen Welzijn Buitenlandse 
Werknemers, die jarenlang alleen door 
witte mensen was bemensd, begonnen 
juist de laatste tijd steeds meer buiten
landers aan te trekken, waardoor het 
meer aanknopingspunten bood voor be
trokken groepen. Dit wordt nu langza
merhand weer de grond in geboord. 
Andrée vond, dat de PSP deze welzijns
organisaties krachtig dient te steunen. 
Zij zou hen moeten bijstaan in hun 
strijd om vaste subsidies -  en geen t i j 
delijke, zoals nu gepland — te verkrij
gen. Per gemeente zouden daar verschil
lende kriteria voor opgesteld kunnen 
worden.
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Aanbevelingen
Op de themadag minderheden van december 1983 werden door de aanwezigen deze aanbevelingen aan het partijbestuur van de PSP gedaan:

1- Bij het uitbrengen van PSP-publikaties moet 
meer rekening worden gehouden met leden van 
etnische groepen ais doelgroep. in ' Bevrijdtng' 
moet daarvoor ruimte geschapen worden. Het 
betekent ook, dat naast Nederlandstalige huis- 
aan-huis-pamfletten, óók pamfletten in het 
Arabisch en het Turks voor verspreiding op 
markten e.d. gemaakt worden. Te denken valt 
ook aan een aparte brochure ( Visie van de 
PSP op . .  .) o f een apart katern over 'wat is de 
PSP en wat betekent z ij voor de positie van le
den van etnische groepen!?
2. De PSP moet in voorkomende gevallen, ze
ker b ij aktuele zaken, zendtijd op radio en TV 
ter beschikking stellen aan zelforganisaties, 
waarbij het we! van belang is d it van tevoren 
aan te kondigen.
3. De PSP m ort prio rite it gaan leggen b ij het 
ondersteunen van beiangenbehartigings-organi- 
saties van etnische groepen. Het is belangrijk, 
dat afdelingen en raads- en sta ten fra k t ies ge
richte gesprekken voeren met demokratische 
zelforganisaties, met organisaties van buiten
landse vrouwen en met plaatse!ijke komitees 
verblijfsrecht buitenlandse jongeren om te in
ventariseren waar wederzijds de behoefte be
staat aan ondersteuning. VeeI buitenlandse or
ganisaties hebben bijvoorbeeld steungroepen

van Nederlanders en het is belangrijk om PSP- 
ers/sters te stimuleren daarin mee te draaien. 
De PSP behoort het LSOBA-program (Lande
lijke Stichting van Organisaties van Buiten
landse Arbeiders} ter harte te nemen en de 
daarin geformuleerde eisen te ondersteunen. 
Ook behoort de PSP de afbraak van kategorale 
welzijnsorganisaties (van Surinamers, Anti!Ha
nen en Moiukkers} tegen te gaan. De PSP moet 
tenslotte overwegen de b ij LSOBA aangesloten 
organisaties voor bijvoorbeeld kongressen.
4. De PSP behoort te onderzoeken, welke be
lemmeringen er voor leden van etnische groe
pen bestaan om lid  te worden van de PSP. De 
PSP moet die belemmeringen wegnemen.
5. De SVS (Stichting Vorming en Scholing) en 
de Henk Lankhorst Stichting van de PSP die
nen aktiviteiten te ontwikkelen, gericht op 
vorming en scholing met betrekking to t migra
tie en de gevolgen daarvan hier en in de landen 
van herkomst. De mogelijkheden van gezamen
lijke kadertraining moeten daarbij geschapen 
worden.
6. Plaatselijke afdelingen zullen kontakt moe
ten leggen met organisaties van etnische min
derheden over de wijze waarop z ij betrokken 
kunnen en willen worden b ij PSP-deelname 
aan de raadsverkiezingen van 1986.

7. De PSP zal duidelijk stelling moeten nemen 
in de diskussie over het ai dan niet verbieden 
van racistische organisaties. LWPW (Landelijke . 
Werkgroep Parlementair Werk) van de PSP en ! 
de PSP-Tweede Kamerfraktie organiseren hier
over op 11 februari 1984 een themadag. Het \ 
partijbestuur wordt verzocht d it onderwerp 
voor het volgende kongres te agenderen. Het is 
daarnevens belangrijk, dat er niet alleen over 
een verbod, ja o f nee, wordt gepraat, maar dat ■ 
op dat kongres ook een nota aan de orde kom t > 
met analyse, standpuntbepaling en konkrete ■ 
beleidsvoornemens ten aanzien van racisme. De 
PSP behoort hierbij in ogenschouw te nemen, 
dat Nederland een multikulturele samenleving 
is.
9. De PSP behoort een themagroep o f een kom
missie minderheden op te richten, die b ij de 
voorbereiding dan wei de uitvoering van de 
voorgaande punten betrokken is.
10. De PSP-afdelingen en andere organen van 
de PSP moeten onderzoeken wat de mogelijk
heden zijn om belangen van etnische groepen 
b ij ouderraden van scholen, in bedrijven, wo- 
ningbouwkorporaties e.d. te verdedigen en die 
organen behoren daarbij aktie f op te treden.

De PSP zou als witte organisatie zich 
zelf ook meer open moeten stellen voor 
buitenlanders. Andrée noemde enkele 
voorbeelden: de PSP zou vorm kunnen 
geven aan dat bondgenootschap door 
de middelen, die zij als politieke partij 
heeft ter beschikking te stellen aan min
derheden. Te denken valt aan het ter 
beschikking stellen van een pagina in 
Bevrijding, radio- en TV-zendtijd en aan 
het vertalen van partijstukken en arti
kelen. In de Tweede Kamerfraktie zou
den in samenspraak met buitenlandse 
organisaties tegen-voorstellen op de 
Minderhedennota ontwikkeld moeten 
worden. Het Partijbestuur zou met bui- 
tenlanders-organisaties meer kontakt 
moeten leggen. Er is nu geen instroming 
van theorievorming over minderheden 
in de PSP en er zijn geen kontakten om 
die theorievorming van buiten af te 
laten komen. Zowel de PSP als de min
derhedenorganisaties zijn nu opportu
nistisch bezig. Per aktie wordt bekeken 
of de PSP die steunt of niet; omgekeerd 
geldt dat ook, maar we moeten niet ver
wachten dat een minderhedenorganisa
tie als geheel zich aan één partij ver
bindt, stelde Andrée van Es. Voor hen 
is meer van belang, dat ze koalities met 
meerdere organisaties. Van de kant van 
de PSP zouden we op plaatselijk èn lan
delijk nivo, aldus Andrée, een stand
punt moeten innemen tegenover de d i
verse minderhedenorganisaties. Hun be
langen, doelen en aktiemiddelen hoeven 
niet altijd met de onze overeen te ko
men. De politieke situatie in het thuis
land en de houding van de PSP daar te
genover speelt hierbij ook een rol, b ij
voorbeeld met betrekking to t Surina
me. Het is zowel voor de eigen leden, 
als voor de minderheden, van belang te 
weten op grond van welke kriteria je

een buitenlandse organisatie al of niet 
steunt. In het verlengde van al deze 
voorstellen, stelde Andrée voor, zou de 
PSP voor de Raadsverkiezingen van 
1986, waarbij voor buitenlanders voor 
het eerst de mogelijkheid bestaat voor 
de gemeenteraden te stemmen, een ak- 
tieve voorlichting moeten geven.

Na Andrée kreeg Henk Zandvliet, PSP- 
gemeenteraadslid uit Utrecht, de gele
genheid de aanbevelingen aan het Partij
bestuur, die in de themamap waren op
genomen, toe te lichten.

Tenslotte: het is de bedoeling om racis- 
me-bestrijding als apart agendapunt te 
laten opnemen voor het huishoudelijk 
kongres van de PSP in het najaar van 
1984 en om te trachten dan bijvoor
beeld een PSP-standpunt in te nemen 
over het verbod van racistische partijen.

HELEEN BUIJS

Racisme-bestrijding

De Tweede Kamerfraktie van de PSP organi
seert op zaterdag 11 februari een tweede dis- 
kussiedag, met als thema 'Racisme-bestrij
ding'. Aan de orde wordt gesteld de vraag of 
de PSP zich moet uitspreken voor een verbod 
op de Centrumpartij. Sprekers: Andrée van Es 
en een buitenlandse spreker/spreekster. Plaats: 
BG-terrein, Grimburgwal 10, gebouw 2, Am
sterdam (bij CREA). Tijd: 10.00 tot 15.00 
uur. Om 15.00 uur willen wij ons aansluiten 
bij de demonstratie van de verschillende bui- 
tenlanders-organisaties naar aanleiding van de 
Wlinderhedennota' (die omstreeks die tijd 
door de Tweede Kamer wordt behandeld). Die 
demonstratie vertrekt om 15.00 uur vanaf het 
Beursplein in Amsterdam.

(advertentie)

WffT POET DE flSN MET UW SPflflRGELP 
IN LANDEN MET VERFOEILIJKE REGIMES?

Meer dan 70.000 mensen (die samen ruim 380 miljoen gulrier hebben ngeegd,- /ijn net untH.bbelzirimg eens met deze 
passiviteit van de Algemene Spaarbank voor Nederland Want een progressieve bank moet wel goed met net geld van spaarders (m v) 
omgaan, maar mag nooit ten koste van bet gewin, dat geld beleggen m dubieuze zaken Zeker met m lande;1 waar net met de mensen
rechten maar slecht gesteld is.

De ASN doet het anders. Belegt o a m sociale woningbouw, ondersteunt sociale er, culturele projtn ten Fn hiedt zijn 
spaarders (m/v) toch een prima rente. Dezelfde rente die armere banken ook geven

Hoe kan dat?
Door een uitgekiend spaarsysteem sparen via uw girorekening Daardoor karnen de kosten ,ujg blijven (geen dure bijkantoren). 

Door met grote deskundigheid te beleggen. Zodat uw spaargeld veilig zit. uitstekende rente ooleved en goede dingen bewerkstelligt.
Daarom zijn we een andere bank.

Sparen bij de ASN is sparen via uw girorekening. Doe het nü: u krijgt f 7,50 premie!
Als u voor 1 juli 1984 eer- spaarrekening voor uzelf opent met tenminste t 50.- als eerste uileg Bij (ie ASN spaart u ook thuis 

Via uw giroboekje. U spaart net zo snel of u neemt net zo makkelijk weer geld op als u een giro-overscbri|vmg doet.

A lgemene Spaarbank voor Nederland
DE ANDERE BANK MET DEZELFDE RENTE

Zie antwoordkaart elders in dit nummer
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Vrouwen in de PSP

Het november-kongres van de 
PSP in Groningen heeft onder 
andere besloten dat een dienst
verband met de partij en het lid
maatschap van het Partijbestuur 
onverenigbaar zijn. Dat besluit 
had onmiddellijk 
konsekwenties: drie kandidaten 
waren niet meer verkiesbaar. 
Gevolgen: dit blad zat 
plotseling zonder hoofd- 
redakteur en een vrouw, Karin 
Spaink, werd niet gekozen. Met 
name dat laatste was opvallend, 
want na het Feminisme-kongres 
van begin '83 leek het er op dat 
eindelijk een aantal vrouwen de 
sprong naar het bestuur zouden 
gaan maken. Karin Spaink gaat 
hieronder zelf in op de 
oorzaken en gevolgen: op de, 
veel algemenere, diskussie over 
de opeenhoping van funkties 
binnen de PSP — los van het feit 
of je werknemer (m/v) bent of 
niet — èn op de ontevredenheid 
met het funktioneren van de 
PSP-vrouwen.

Martin heeft geld nodig om in de kerst
vakantie van kostschool naar huis te 
kunnen reizen. De familie is b itter en 
arm en kan de reis niet betalen. Martin 
piekert: . .En waarom hebben wij
minder geld? Is mijn vader minder flink  
dan andere mannen? Nee. Doe ik m in
der m ijn best dan andere jongens? Nee. 
Zijn w ij slechte mensen? Nee. Waar ligt 
het dan aan? Het lig t aan de onrecht
vaardigheid, waar zoveel mensen onder 
lijden. Er zijn we! goede mensen die dat 
willen veranderen. Maar overmorgen is 
het al de dag voor Kerstmis. Voor die 
tijd  zal het hen vast niet lukken. "  (1 j  
Streven naar strukturele veranderingen 
en het oplossen van individuele proble
men die to t dan zullen blijven bestaan: 
een moeizame kombinatie soms. Ik heb 
't over de onverenigbaarheid van 
funkties en de pogingen de drempel die 
voor de deur van hoge klubjes (partij
bestuur, partijraad) te slechten — maar 
dat vermoedde u al. Terecht is op en 
rond het Feminismekongres van de PSP 
(februari 1983), vastgesteld dat zulke 
partijorganen weinig toegankelijk zijn 
en dat er met name voor vrouwen aller
lei belemmeringen liggen. Minder te
recht vind ik de manier waarop die dis
kussie op het laatste kongres in novem
ber '83 in Groningen is gevoerd.

Aan de orde was de onverenigbaarheid 
van funkties voor werknemers (m/v) 
van de PSP. Immers, als die in het Par
tijbestuur zitten worden ze feitelijk hun 
eigen werkgever, of kunnen ze in de po
sitie komen dat ze als werknemer ver
antwoording tegenover zichzelf als be
stuurslid moeten afleggen. Voorgesteld

werd daarom een limiet te stellen aan 
het aantal werknemers dat in het Partij
bestuur zou mogen. Door de PSP-vrou
wen is d it agendapunt aangegrepen om 
een ander probleem aan te pakken: de 
opeenhoping van funkties bij een rela
tief kleine groep mensen en de wens 
partijkolleges toegankelijker voor vrou
wen te maken. Een algemene uitspraak 
over een betere verdeling van funkties 
in de PSP haalde het niet, en zo spitste 
ook voor hen de diskussie zich toe op 
de kwestie van het dienstverband. Door 
alle werknemers de toegang to t het Par
tijbestuur te ontzeggen (in plaats van 
een grens te stellen aan het aantal werk
nemers, zoals het bestuur wilde), hoop
ten ze enerzijds die opeenstapeling stop 
te zetten, anderzijds het beeld van su- 
peraktiviteit, dat rondom bestuursleden 
bestaat, af te breken. Een loffelijk doel. 
Het middel vond ik, zachtjes gezegd, 
minder geslaagd. Mijn kritiek omvat 
drie punten.

Machtskonsentratie

Ten eerste: doordat de diskussie over 
drempelverlaging in het kader van de re
latie werknemer-werkgever geplaatst 
werd zijn de werknemers van de PSP in 
een vreemde positie beland. Ze zijn de 
enigen aan wie beperkingen zijn opge
legd. Alsof het bonzendom zich to t hen 
beperkt, alsof bij raads- en statenleden 
(die eveneens op informatie-knooppun- 
ten zitten en — zij het indirekt — ook 
van de PSP afhankelijk zijn voor hun in
komen) dubbelfunkties geen probleem 
zouden vormen, alsof onbetaalde funk
ties binnen de PSP niet ook machtskon- 
sentraties kunnen opleveren. De diskus
sie is hierdoor onzuiver geworden. Er 
wordt een verband gesuggereerd tussen 
hoge drempels van partijorganen en 
werknemerschap van Partijbestuursle- 
den dat hoogst twijfelachtig is.
Het tweede punt is dat een procedure 
die het mensen makkelijker zou moeten 
maken zich kandidaat te stellen, nu u it
pakte als een selektiemiddel bij al ge
stelde kandidaten. Natuurlijk konden 
noch PSP-vrouwen, noch het kongres 
dat echt voorkomen, het zat min of 
meer in de agenda ingebakken. Maar 
toch: iets wat in de voorbereiding een 
■rol had moeten spelen (en dus hopelijk 
het aantal kandidaten, met name vrou
welijke, had moeten vergroten) bepaal
de (en beperkte) nu de keuze, zonder 
dat de kandidaten op die basis waren 
gezocht.

Dan het pijnlijkste, derde punt. Ik moet 
zeggen dat het niet echt een prettige er
varing is om door een procedure uitge
schakeld te worden. Wat het zo wrang 
maakte, was dat een regeling bedoeld 
om uiteindeljik méér vrouwen in het 
bestuur te krijgen, in de praktijk bete
kende dat ik, als één van de weinige 
vrouwelijke kandidaten, uit de boot viel 
viel. Op korte termijn werd dus een te
gengesteld effekt bereikt. Dat roept 
vragen op. Z it er geen risiko in dat je 
je doel voorbijschiet, als je vasthoudt 
aan standpunten? Hoe ligt de verhou
ding tussen de toepassing van principes 
en een zorgvuldige omgang met perso
nen? Ik kan me niet helemaal aan de 
indruk onttrekken dat de principiële 
lijn het haalde — zij het met de hakken

over de sloot — omdat bij sommigen 
meespeelde dat ik teveel naar de voor
grond was gekomen. Ongetwijfeld ben 
ik niet altijd zuiver op de graat en maak 
ik blunders, maar ik proefde soms een 
verwijt a la "ze is bekend en dus moet 
er feministisch gezien iets niet in de 
haak zijn". (Omgekeerd waren er van 
de weeromstuit mensen die de lo ftrom 
pet over mijn kunnen staken. Goed be
doeld, als troost waarschijnlijk, maar 
soms bijna even gênant en in ieder geval 
een even vertekend beeld van mijn doen 
en laten als het voorgaande.) Ook dat 
roept vragen op. Is het zo dat je je op 
vooruitgeschoven posten als vrouw niet 
alleen naar mannen in die kolleges 
toe dubbel moet bewijzen, maar ook 
naar vrouwen toe: ik zit nu wel in het
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Karin Spaink: " Ben ik nog wel feministisch? //
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bestuur, maar ben ik nog wel feminis
tisch? (2) Wat verwachten we eigenlijk 
van vrouwen op hogere posten? Hoe 
maken we gebruik van verschillende 
vaardigheden en verschillende keuzes 
zonder daar meteen statusverschillen 
aan te koppelen? Hoe kunnen we elkaar 
in die verschillende keuzes steunen?

Een blik vrouwen

Nadenkend en met anderen pratend 
over wat er op het kongres gebeurd 
was, worden gaande weg verbanden 
zichtbaar met andere problemen die 
zich al langer bij de PSP vrouwen 
manifesteren. Twee ervan wil ik hier 
kort aanstippen: de houding tegenover 
hogere posten en de organisatievorm 
van en deelname aan de PSP-vrouwen- 
organisatie. Eerst die hogere posten. 
Waar ik erg van schrok was de houding 
die ik bij een aantal vrouwen zag toen 
er gesproken werd over de mogelijke 
invulling van de plotseling ontstane 
vakatures. Er werd overwogen een 
motie in te dienen waarin de partijraad 
van de PSP gevraagd werd afleen 
vrouwen op die plaatsen te benoemen. 
"Dan móéten ze wel zorgen dat er meer 
vrouwen komen," was een van de 
argumenten. "Ze"? De partijraad, het 
partijbestuur? Huffie daarboven? Alsof 
dat een kwestie is van een blik vrouwen 
opentrekken. Uiteraard moeten bestu
ren de voorwaarden voor deelname 
scheppen en verbeteren, maar wij 
moeten ervoor zorgen dat er zich ook 
meer vrouwen bereid verklaren voor 
zulke posten. Want wij zijn die vrou
wen. We moeten ons vertrouwder 
maken met het idee dat we in zo'n klub 
kunnen stappen, dat het bestuur ook 
ons bestuur is, in plaats van een vreemd 
orgaan daarboven. Dat kan, door zélf 
aan die voorwaarden (binnen het 
Partijbestuur, binnen de PSP-vrouwen) 
te werken, door voorstellen te doen, 
door vrouwen te stimuleren zich te 
kandideren. En door zélf — ook j i j , 
lezeresf — na te denken of je niet ooit, 
nu of later, in het Partijbestuur zou 
willen. Niemand zal het je aanrekenen 
als je geen zin hebt in zo'n funktie, wél 
als die afwijzing onbeargumenteerd 
gebeurt. En als je 'ja' zegt, moet je 
samen met andere vrouwen uitzoeken 
hoe je je kunt voorbereiden op een 
kandidaatstelling: karrièreplanning heet 
dat, met een vies woord.
Er wordt (te) weinig op die manier ge
dacht. Van de vrouwen die benaderd

ik heb niets
tegen

mannen,maar...

Een gelukkig 1984

1984 schijnt niet meer kapot te 
kunnen. Niet alleen omdat er eind 
1983 een klein Titiaatje werd 
geboren, maar ook om de alom 
optredende opluchting dat die 
Engelse schrijver Orwell het in 1948 
toch maar mooi mishad mêt zijn 
voorspellingen voor 1984. Zo erg 
ais h ij het voorspelde is het niet 
geworden, af is er veel ellende. 
Keurig getimed, precies op 
31 december 1983 verscheen er 
zowel in de Volkskrant als in de 
NRC op pagina drie, links van het 
midden, een bericht over een 
onderzoek naar de kommer en kwel 
in het Nederlandse huwelijksleven. 
En dat b lijk t niet mis. De helft van 
de hu wel i j  ken is niet gelukkig, weet 
de NRC. De Volkskrant maakt 
ervan dat de helft van de getrouwde 
mensen niet bijster gelukkig is. In 
principe zou d it laatste kunnen 
betekenen dat alle huwelijken 
ongelukkig zijn. immers elk 
huwelijk bestaat u it twee 
getrouwde mensen, als we goed 
geïnformeerd zijn. En als in elk 
huwelijk één persoon ongelukkig is, 
dan kan dat betekenen dat 
100 procent van de huwelijken 
minder geslaagd is.
Maar dat zal wel niet bedoeld zijn . 
Een vijfde deel overweegt scheiding, 
meldt de kop van het Volkskrant- 
bericht. De NRC is positiever: 
'scheiden is minder vaak oplossing'. 
K ijk  maar, er staat niet wat er staat 
Beide kranten doelen op eenzelfde 
onderzoek van het Nederlandse 
Instituut van Sociaal Sexuologisch 
Onderzoek (NISSO). De Volkskrant 
meldt dat volgens het NISSO het 
onderzoek representatief is voor 
gehuwden en samenwonenden van 
20 to t 55 jaar u it de midden en 
hogere welstandsklasse. De NRC 
spitst dat wat anders toe: 'Onder 
zijn leiding (van een leider dus) 
stelde het NISSO een onderzoek in

onder 650 gehuwden tussen de 20 
en 25 jaar en behorende to t de 
midden en hoogste welstands
klasse. '  De Volkskrant citeert en 
interpreteert vervolgens keurig u it 
het onderzoeksrapport. B ij de 
onderzochte relaties was in de 
meeste gevallen sprake van een 
traditionele rolverdeling. Het b lijk t 
dat 31 procent van de vrouwen een 
sterke onvrede u it over deze ro l
verdeling en voor 20 procent 
vormen konflikten daarover een van 
de belangrijkste oorzaken voor het 
overwegen van een scheiding. Met 
de seks is het at hemelaal mis, 
slechts 16 procent van alle vrouwen 
en mannen heeft daarover géén 
klachten. De rest dus wel. Maar, 
troost de Volkskrant: 'De 
onderzoekers hebben geen recht
streeks verband gevonden tussen 
het proces van emancipatie waarin 
een deel van de vrouwen is 
gewikkeld en impotentie van hun 
mannen. '  De NRC haalt er b ij de 
berichtgeving een onderzoeker zelf 
b ij en die l i jk t  er een eigen draai aan 
te geven. Want: 'De grootste 
oorzaak van onvrede binnen het 
huwelijk is het fe it dat de hang naar 
emancipatie van de kant van de 
vrouw niet o f onvoldoende door de 
man wordt gehonoreerd'. Maar 
mede onder druk van de 
ekonomische recessie gaat men 
desondanks minder vlug to t 
scheiding over. Ekonomie li jk t

belangrijk, volgens de aangehaalde I
onderzoeker. H ij kom t zelfs met I
het begrip 'relatie-ekonomie' j
aanzetten, die vooral mannen I
geneigd zouden zijn te hanteren: J
'Als de relatie niets meer oplevert I 
dan investeert h ij er niet meer in en I 
ziet h ij om naar een relatie met I 
hogere rendementsverwachtingen.' I
Nog even en er wordt een j
kommissie Wagner voor I
rendementsherstel van relaties I
ingesteld. j
Uit het onderzoek kom t naast de 
verwachting dat een relatie I
'rendement'moet opleveren ook ]
een ontstaan taboe op ongelukkig I
zijn en jijden naar voren. Men w il I 
persé gelukkig zijn. D it begint I
akelig veeI te lijken op de sfeer die I
de Engelse schrijver waar we het in |
het begin over hadden weergeeft in I 
zijn voorspellingen voor 1984. Een I 
sfeer gekenmerkt door het u it de I
weg gaan van essenties en vooraf |
door zakelijkheid, oppervlakkigheid I
en kilte. Het l i jk t  met Orwell net I 
zoiets als met Marx. In konkreto I
kun je aantonen dat hun I
voorspellingen niet uitgekomen I
zijn. Maar de strekking, het wezen I
achter het verhaal is daarmee nog I
niet onderuit gehaald. I
Troosten we ons met het lezen (dat I 
kan binnen een ha lf uur) van de I 
satirische roman 'T e jo 'D e  lo t- I
gevallen van een geëmancipeerde I
man'. Het gaat (volgens de achter* I
flap) 'over een gefeminiseerde man, J
die breien té gek vindt, bewust I
knuffe lt en aktie f niet neukt. Een I
stuurloze dertiger die zijn  I
funk doneren als man, als mens, als I
partner en als opvoeder voort- I
durend ter diskussie stelt'. Een I
aanrader. En met d it alles b ij elkaar I 
weten we dan weer precies wa t  en I
hoe we het allemaal niet willen voor I 
wat betreft een sfeervol en gelukkig 
1984.

TITIA VAN LEEUWEN
Tl TA BOS

werden met de vraag of ze er zelf wel 
eens over gepiekerd hadden — stevige 
dames in mijn ogen, die zoiets bestaan 
zouden kunnen — reageerde het meren
deel alsof ze het in Keulen hoorde don
deren. "Wie? Ik?! In het parti'jbe
stuur?". Bijna alsof je ze een oneerbaar 
voorstel deed.

Dan het laatste punt, de struktuur van 
de PSP-vrouwen. Op het kongres kwam, 
duidelijker dan ooit tevoren, het pro
bleem van de representativiteit boven
drijven. Die vraag heeft altijd gespeeld, 
natuurlijk: wie vertegenwoordigen de 
PSP-vrouwen? Alle vrouwen van de 
PSP, de feministes van de PSP, de femi
nistes die zich kunnen vinden in de lijn 
van de laatste jaren, de vrouwen die op 
een LKG-vergadering komen, de vrou
wen die op een landelijke dag komen? 
Wat doen vrouwen als ze 't niet eens 
zijn met wat de meerderheid vindt: af
haken, minderheidsstandpunten uitdra
gen, de diskussie intern houden, elders 
hun heil zoeken? Wat vinden we dat er 
zou moeten gebeuren in dergelijke ge
vallen?

Los van de representativiteit spelen 
problemen rond de deelname aan de 
PSP-vrouwen een rol. Sommige vrou
wen geven prioriteit aan hun eigen afde
ling, anderen vinden het prima dat de 
PSP-vrouwen er zijn zonder dat ze daar 
persé aktief in willen zijn. Er zijn vrou
wen die vinden dat de PSP-vrouwen hen 
onvoldoende inspiratie bieden. Sommi
gen komen niet naar landelijke bijeen
komsten omdat ze denken dat ze daar
voor te weinig wetjen. Anderen hebben 
er het volste vertrouwen in, dat het met 
de besluiten, die dan genomen worden, 
wel snor zit en zien de noodzaak dus 
niet zo. Anderen zien de zin van een 
diskussie niet meer. En bijna iedereen 
schrikt terug voor de hoeveelheid werk 
die het bezoek aan 'landelijk' met zich 
mee kan brengen: doordat de deelname 
terugloopt komt het vele werk op 
slechts een paar schouders te rusten, en 
moeten die vrouwen er hard aan trek
ken om het hoogst noodzakelijke te 
kunnen doen. Eén van de gevolgen hier
van is dat de besluitvorming ondoor
zichtig of onevenwichtig kan gaan wor
den. Er komen, zoals nu het geval was,

zes vrouwen op een landelijke dag die 
vervolgens namens 'de' PSP-vrouwen op 
het kongres het woord voeren.
Vragen zat, dus. Met name met betrek
king to t de vertegenwoordiging vraag ik 
me af of het feit dat we nu gerechtigd 
zijn bij kongressen amendementen in te 
dienen en spreektijd krijgen, niet ook 
verplichtingen met zich meebrengt. 
Verplichtingen naar onszelf en naar el
kaar toe in de eerste plaats, naar de hele 
PSP in de tweede plaats. Dat kan bete
kenen dat er een formele struktuur ge
kozen moet worden, dat verantwoorde
lijkheden onderling beter geregeld 
horen te worden. Kom op dames: 't is 
al Kerst geweest. Hoog tijd  voor de 
voorjaarsschoonmaak in eigen burelen. 
En o ja — Martin werd uit z'n nood ge
red doordat een vriendelijke leraar hem 
geld gaf. Dus dat liep goed af.

KARIN SPAINK

1, Erich Karstner, De vliegende klas.
2. Zie ook het artikel van de vier vrouwen u it 

het interim-partijbestuur in het vorige num
mer van Bevrijding, "Veelw ijverij" (nr. 21 / 
22 van 21 december 1983).

ï
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Niet alleen ten aanzien van 
Midden-Amerika houden 
mensen hun hart vast, of de 
Verenigde Staten een 
interventie-aktie a la Grenada 
zullen ondernemen. Aan de 
andere kant van de wereld leeft 
die bezorgdheid ook. Naar 
aanleiding van het recente 
bezoek van de minister van 
buitenlandse zaken. Van der 
Broek, aan Indonesië en 
Singapore, bericht John Roodt 
over de landen in Zuid-Oost 
Azië. In 1967 werd er in Zuid- 
Oost Azië een ekonomisch 
samenwerkingsverband 

.opgezet: de Associatie van 
Zuidoost-Aziatische landen 
(ASEAN). Lidstaten zijn de 
Filippijnen, Indonesië, 
Singapore, Maleisië en 
Thailand. In oktober 1981 
vond een eerste bijeenkomst 
van de nationale hoofden van 
politie van de lidstaten plaats in 
Manila. Doel was de 
samenwerking tussen de 
inlichtingendiensten te 
verbeteren en
gemeenschappelijke operaties te 
vergemak kei ij ken.
De angst
voor het kommunisme was 
echter de belangrijkste drijfveer. 
In Maleisië opereerden de 
kommunisten toen nog steeds, 
vooral in het grensgebied met 
Thailand. In Thailand zelf 
hadden ze op dat moment het 
grootste guerilla-leger van de 
ASEAN-landen. Het 
Filippijnse Nationaal 
Demokratische Front (NDF) 
was snel aan kracht aan het 
winnen. Is de ASEAN alleen 
maar een ekonomisch 
samenwerkingsverband of 
ontwikkelt het zich ook tot een 
instrument voor VS-interventie?

Het is wei heel lang geleden dat mensen 
als de vroegere Franse president Charles 
de Gaulle en de vroegere sekretaris-ge- 
neraal van de VN U Thant pleitten voor 
een neutralisering van Zuid-Oost Azië. 
De bedoeling was het gebied buiten de 
Chinese invloedssfeer te houden. Inmid- 
dels is er een hoop gebeurd. Niet alleen 
heeft de Chinese Volksrepubliek in ie
der geval in haar buitenlandse politiek 
het revolutionair elan verloren. Peking 
onderhoudt bij voorbeeld vriendelijker 
relaties met de Marcos-diktatuur op de 
Filippijnen dan met het NDF. Maar ook 
is de regio in twee kampen verdeeld. De 
nederlaag van de VS in Vietnam, Laos 
en Cambodja èn het feit dat Vietnam — 
toen de verhouding met China verslech
terde en de VS weigerde de herstelbeta
lingen uit te keren — zijn toevlucht 
steeds meer zocht in het kamp van de 
Sowjet-Unie, hebben daartoe geleid.

Grondstoffen

Van echt ekonomisch samenwerken 
tussen de ASEAN-lidstaten is weinig 
sprake. Wel zijn ze ingelijfd in de 
"grondtroepen" van aanvankelijk het 
VS-imperialisme en later dat van Japan 
en de Europese Gemeenschap. De F ilip
pijnen, Indonesië, Maleisië en Thailand 
zijn overwegend agrarische landen en 
belangrijke grondstoffen-leveranciers. 
Ruim drie-kwart van de wereldproduk- 
tie van tapioka, natuurrubber en palm
olie komt er vandaan; evenals tweeder
de van de tin en kokos-produkten. 
Indonesië is bovendien olie-leverancier. 
Deze vier landen hebben nog meer ge
meen. De Groene Revolutie heeft er 
een hoge vlucht genomen. Ekonomies 
gezien is de bedoeling van de Groene 
Revolutie om de landbouwproduktie te 
verhogen, politiek gezien gaat het er om 
een rode revolutie te voorkomen. De 
snelgroeiende rijstvariëteiten, de kunst
mest, de pesticide en de landbouwma
chines dienen niet alleen om de produk- 
tie te verhogen, maar óók om die lan
den aan het buitenlands kapitaal vast te 
binden. Shell, Hoechst, Bayer, Mitsu
bishi: allemaal in de landbouw. Opeen 
plek als Mindanao, een eiland in het 
zuiden van de Filippijnen, komt daar 
nog bij dat talrijke ondernemingen van 
binnen- en buitenlandse kapitalisten 
grote plantages aanleggen. Via-via ver
bouwen Dole en Deimonte er ananas. 
Traditionele pachters worden van hun 
grond verdreven.
Het zijn bovendien lage lonen landen. 
Buitenlandse investeerders krijgen aller
lei faciliteiten. Er worden vrijhandels
zones ingesteld. De arbeidskracht in de 
fabrieken binnen die zones bestaat voor

zeventig procent uit vrouwen, die zijn 
het goedkoopst. De produktie betreft 
vaak textiel en elektronika.
Singapore is anders dan deze vier. Ei
genlijk geen ontwikkelingsland, maar de 
thuisbasis voor menig multinationaal 
bedrijf in één van de andere lidstaten. 
Volgens Ernst Utrecht heeft Singapore 
als handels- en financieel centrum bin
nen de ASEAN de rol van metropool. 
Wat de lidstaten allemaal gemeen heb
ben is afwezigheid van demokratie en 
van respekt voor mensenrechten. Indo
nesië spant de kroon met de uiterst 
bloedige nasleep van de staatsgreep van 
1965 waardoor het Soeharto-bewind in 
het zadel werd geholpen. Maar ook ge
ven de volkerenmoorden in Oost Timor 
en in West Papoea/Nieuw Guinea het 
mensenrechten verkrachtende karakter 
van het Soeharto-regiem aan. De revolu
tionaire krachten in de Filippijnen zul
len aan den lijve ondervinden, dat hun 
land zeer binnenkort een goede tweede 
plaats zal innemen. Strategische dor
pen. moorden, martelen (met dezelfde 
technieken als in El Salvador en andere 
door de VS beheerste landen trouwens) 
en verdwijningen kenmerken nu reeds 
het Marcos-regiem. In Maleisië is een 
wetgeving van kracht, waardoor iemand 
zonder een degelijk proces en slechts op 
grond van verdenking van kommunisti- 
sche sympathieën ter dood veroordeeld 
kan worden. De eerste ophangingen 
hebben enkele jaren geleden plaatsge
vonden. En de Nederlandse minister 
Van den Broek maar beweren dat het in 
dat deel van de wereld met de mensen
rechten niet erg is gesteld.
Sinds 1980 bestaat er een samenwer
kingsverband tussen de EG en de ASE
AN. De Rotterdamse burgemeester 
Bram Peper ziet er wel brood in. "Juist 
deze landen worden in de nabije toe
komst van groot belang voor onze we- 
reldekonomie", verklaarde hij enkele 
maanden geleden bij de opening van 
een ASEAN-week bedoeld voor studen
ten en het bedrijfsleven. Nederland 
heeft zeer grote belangen in die regio. 
De EG ook. Toch is voorlopig Japan de 
belangrijkste handelspartner van de 
ASEAN-landen. Het land is vooral zijn 
rubber en tin , en voor bijna één-derde 
van zijn behoefte aan koper, bauxiet en 
suiker, van de ASEAN afhankelijk. Van 
de Japanse olie-importen komt zestien 
procent uit Indonesië. De Straat van 
Malakka is een strategische doorvoer
route voor olie uit het Midden Oosten. 
De handel tussen ASEAN-landen en de 
VS neemt gemiddeld met dertig pro
cent per jaar toe. Er zitten zeker v ijf
duizend Amerikaanse bedrijven in de 
regio, de meeste in de Filippijnen.

Militarisatie

De oprichting van de ASEAN had van 
meet af aan een politieke bedoeling. 
Voor de oprichting waren er territoriale 
konflikten geweest tussen Maleisië en 
Indonesië en tussen Maleisië en de Fi
lippijnen. Die zijn inmiddels dan ook 
bijgelegd. Aan het sluimerend bestaan 
van de ASEAN als politieke eenheid 
kwam een voorlopig einde met de val 
van Saigon in 1975. De Vietnamese in
vasie in Cambodja heeft het politieke 
karakter van de ASEAN aanzienlijk ver
sterkt. Alle lidstaten zijn hun bewape
ning gaan opvoeren. Die bewapening is, 
misschien behalve in het geval van Thai
land, vooral gericht tegen binnenlandse 
oppositionele groeringen. In Thailand is 
men nog steeds bang voor Vietnamese 
aanvallen. Het leger is zwakker dan dat 
van Vietnam. Grapje in Bangkok: ons 
leger kan de Vietnamezen niet tegen
houden, de autofiles in de hoofdstad 
misschien wel. In hoeverre die angst te
recht is, is moeilijk in te schatten. De 
andere ASEAN-landen worden geen van 
allen van buitenaf bedreigd.
De Indonesische samenleving is to t aan 
de dorpshoofden toe gemilitariseerd. 
Binnenlandse vijanden zijn de eigen be
volking en het verzet in Oost Timor en 
West Papoea Nieuw Guinea. De VS k rij
gen steeds meer militaire posten in In
donesië. In de Filippijnen is de situatie 
nog ernstiger. Het aantal manschappen 
in leger, marine, luchtmacht, paramili
taire troepen en politie is vele malen
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groter dan voor het uitroepen van de 
Staat van Beleg in 1972. In dat jaar was 
de VS militaire hulp aan Marcos nog ze
ven keer zo laag als vorig jaar. Boven
dien bezitten de VS ten minste twintig 
militaire bases in het land. Drie ervan 
zijn uiterst belangrijk. Subic Bay is de 
thuishaven voor de 7de vloot. Zo nodig 
passen alle 55 schepen van die vloot 
erin. Op het bijbehorende vliegveld 
kunnen de grootste transportvliegtuigen 
landen om de schepen van de nodige 
(atoom)bommen te voorzien. Clark A ir 
Force Base is de thuishaven voor de 
13de luchtvloot. Het is tevens een be
langrijk trainingsveld voor oefeningen 
tegen Sowjet-vliegtuigen en raket-instal- 
laties. San Miguei, ten slotte, is een be
langrijk inlichtingenstation. Er bevin
den zich ongeveer 20.000 Amerikaanse 
soldaten in de Filippijnen.
Voor zover bekend, stonden VS-solda- 
ten voor het eerst klaar om hun Filip
pijnse kollega's bij te springen op 29 
september 1981 in het gevoelige Bataan 
gebied op het hoofdeiland Luzon. En
kele maanden geleden oefenden 200 o f
ficieren, 1.050 mariniers en 700 infan
teristen van het VS leger twee weken 
lang op datzelfde eiland. Washington 
heeft voor de Filippijnen bovendien een 
nieuwe versie van de Groene Baretten 
bedacht. Groene Baretten stond tijdens 
de strijd in Vietnam voor het minst ont
ziende en meest barbaarse tuig, dol op 
martelen en moorden. In de Filippijnen 
heten ze Sea A ir and Land Services 
(SEALS). Al in 1981 was een SEALS-

eenheid in de buurt van een van de 
grootste VS bases aan het oefenen: on
derwater sabotage, parachute springen, 
anti-guerriIla taktieken en onderwijs in 
een Fillippijns dialekt.

Van een formeel m ilitair samenwer
kingsverdrag zal het wel niet zo gauw 
komen. Dat zou de Vietnamezen en 
Russen tezeer provoceren. Zonder di- 
rekte steun van de VS, Japan of een 
West-Europees land zou zo'n verdrag 
trouwens een papieren tijger zijn, als 
het om een konfrontatie met Vietnam 
zou gaan. Dat laatste land heeft nog 
steeds zo'n één miljoen man onder de 
wapenen. De ASEAN-landen in totaal 
minder dan zevenhonderdduizend. De 
Vietnamezen hebben bovendien erva
ring in konventionele oorlogsvoering, 
de ASEAN-tande. hoogstens in 
guerrilla akties en het handhaven van de 
openbare orde. Dat er sprake is van een 
informeel samenwerkingsverdrag, geven 
zelfs Amerikaanse regeringsfunktiona- 
rissen toe. Die samenwerking ie echter 
gericht op het onderdrukken van bin
nenlandse opstanden.
Na het aan de macht komen van Soe- 
harto hielp Maleisië om verzet neer te 
slaan op het eiland Kaümantan. Al ja- 
ren werken Thaise en Maleisische grens
troepen samen om Maleisische en Thai
se kommunisten en Islamieten te in ti
mideren. Marcos en Soeharto houden 
gemeenschappelijke zee-oefeningen.

Bovendien is — vooral op initiatief van 
Indonesië — begonnen aan standaardi
sering van wapens. Om te beginnen de 
marine. Het gaat daarbij bijvoorbeeld 
ook om aanschaf door iedere lidstaat 
van Franse £xocef-projektielen. De 
landlegers maken vrijwel allemaal ge
bruik van het volautomatische M -16 ge
weer. Dit Amerikaanse produkt wordt 
onder licentie in de Filippijnen en Sin
gapore vervaardigd. De luchtmachten 
maken gebruik van het Amerikaanse 
F-5 vliegtuig en van de A-4 Skyhawk en 
Hunter. De strijdkrachten van de ver
schillende lidstaten worden zodanig u it
gerust en getraind, dat ze grote gebie
den kunnen beheersen; dat ze snel troe
pen kunnen verplaatsen naar gebieden 
waar verzet dreigt; en dat ze wapens 
hebben waarmee onder moeilijke om
standigheden kan worden gevochten.

In Grenada moest de VS zelf het meest 
vuile werk opknappen. Zes andere lan
den deden mee, in een bijrol. Het lijk t 
erop dat de VS-druk sinds lang bezig is 
de rolverdeling in Zuidoost-Azië wat 
evenwichtiger te maken. De Filippijnen 
lijk t het eerstaangewezen land dat voor 
direkte interventie in aanmerking komt.

JOHN ROODT

J H ra W H f

De redaktie van BEVRIJDING zoekt 
REDAKTEUREN (V/M)

Door het vertrek van een redaktrice 
en de bestaande onderbemensing op 
bepaalde terreinen is in de redaktie 
van BEVRIJDING plaats voor twee 
leden van de redaktie.

We vragen:
- een zekere deskundigheid op één

of meerdere van de volgende ter
reinen: milieu, energie, land-
bou w, vo Ikshuisves tingf ruim te lij
ke ordening, onderwijs, welzijn, 
gezondheidszorg ;

- lidmaatschap van de PSP en enige 
ervaring in de partij;

- ervaring in het schrijven van arti
kelen ;

- bereidheid tot het regelmatig bij
wonen van de 14-daagse redaktie- 
vergaderingen in Amsterdam 
(zo'n drie uur in de avonduren)

We bieden:
- onkosten vergoeding
- een gezellige werkkring waarin 

enthousiasme bestaat het 14- 
daagse produkt, ondanks de be
perkte middelen, zo optimaal 
moge!ijk te produceren

Met name vrouwen worden ver
zocht zich aan te melden (de redak
tie bestaat nu uit 7 mensen, 2 vrou- 
wen/5 mannen)

Afhankelijk van het aantal reakties 
zullen we trachten iedereen die rea
geert uit te nodigen voor een ge
sprek om nadere informatie uit te 
wisselen.
De feitelijke benoeming geschiedt 
door het Partijbestuur en de Partij
raad van de PSP op voordracht van 
de redaktie

Nadere informatie vooraf is te krij
gen via Roei Sandvoort, tel. 020 - 
26 73 74 (op werkdagen van 10.00 
tot 17.00 uur, vrijdags van 10.00 
tot 13.00 uur)

Heb je interesse? Zend dan een 
kaartje of een briefje met de hoog
nodige informatie naar: Redaktie 
Bevrijding, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam. Telefonische aanmel
ding via bovenstaand nummer is 
ook moge!ijk
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MEDIABELEID

Verzetten ministers het 
eigenlijke werk in vakantietijd? 
Of kunnen ze dan, zonder 
bemoeienis van lastige 
ambtenaren, hun eigen 
gedachten eens even soepel en 
snel op papier zetten? 
Ex-minister Van der Louw 
produceerde een medianota 
in de zomer van 1982. Huidig 
minister voor Welzijn, Volks
gezondheid en Cultuur, 
Brinkman, deed hem na en liet 
in augustus vorig jaar een eigen 
nota van elf pagina's het licht 
zien. Chris Huinder zet de 
gebeurtenissen van de vervolg- 
serie van 'medialand' op een 
rijtje.
Mediabeleid behoort gestoeld te zijn op 
drie uitgangspunten, zoals de Weten
schappelijke Raad voor het Regerings
beleid al eerder in een uitvoerig advies 
aan de regering had aangegeven. Die u it
gangspunten neemt Brinkman in zijn 
nota over. Het zijn de bescherming van 
de vrijheid van meningsuiting, de keuze
vrijheid voor de burger en de bescher
ming van Nederlandse kulturele verwor
venheden.
Uitbreiding van de mogelijkheden to t 
meningsuiting kunnen volgens de minis
ter plaatsvinden door de pers toegang te 
geven to t Teletekst, kabelkrant en 
abonnee-TV. De kabelmachtiginghou- 
ders moeten daarmee dan wel instem
men. Bescherming van de persvrijheid 
vindt ook plaats middels de bestaande 
kompensatie-regeling (voor gedorven 
advertentie-inkomsten als gevolg van 
STER), en kredietverleningsregeling. 
Deze regelingen blijven gehandhaafd, 
omdat de uitbreiding van de STER-tijd 
in de komende jaren beperkt zal zijn: 
een half uur per week in de eerste vier 
jaar. Er zal daarnaast geen reklame op 
lokale, regionale en kommerciéle om- 
roepuitzendingen gemaakt mogen. Bo
vendien, zo schrijft de minister, is er 
geen geld voor uitbreiding van de be
staande regelingen. Die regelingen zul
len wel in een wettelijk kader gegoten 
worden, zodat de kriteria, waaronder 
financiële steun aan bladen gegeven 
wordt, duidelijker en de toepassing van 
die kriteria voor het parlement beter 
kontroleerbaar worden. Tot zover de 
minister over de weinig te wijzigen ver
houding pers-omroep.

De omroep

Wat de om roep zelf betreft, worden er 
wijzigingen voorgesteld op een drietal 
terreinen: dat van het funktioneren van 
de omroepen; dat van de positie van de

NOS; en dat van de abonnee-TV en an
dere technische mogelijkheden. Wat het 
funktioneren van de omroep betreft, 
wil de minister alleen nog lidmaatschap 
van een omroep op basis van een u it
drukkelijke wilsverklaring. De zoge
naamde 'grote koppeling', tussen het 
abonnement op een omroepblad en het 
lidmaatschap van een omroep, b lijft 
daarbij wel op verzoek van het parle
ment gehandhaafd.
De minister is voorstander van een vere- 
nigingsvorm voor omroepen. Overschrij
ding van de regels betreffende het u it
zenden van reklame kan beboet worden 
met tijdelijke intrekking van de zend
vergunning of oplegging van een geld
boete. Anderzijds krijgen de omroepen 
wel de mogelijkheid van 'merchandis
ing': het kommercieel benutten door 
omroepen van omroep-artikelen en u it
zendingen ten behoeve van eigen propa
ganda, De opbrengsten ervan moeten 
ten goede komen aan direkte program- 
ma-kosten. Ook wil de minister de 
zendtijd voor televisie uitbreiden met 
zes uur per week in oktober aanstaande 
en met 14 uur per week in oktober vol
gend jaar. Deze zendtijduitbreiding 
voor de TV is bedoeld voor 'bejaarden, 
werklozen, minderheden en anderen'. 
Dat betekent dus voornamelijk uitbrei
ding van de zendtijd naar de middag 
toe. Extra geld is er niet voor beschik
baar. De minister wil de omroepen het 
voorkeursrecht geven bij de aankoop 
van 'programma's van internationale al
lure'. Kommerciéle instellingen, die de 
in te voeren abonnee-TV kunnen gaan 
exploiteren (zie verderop) komen hier
bij dan op de tweede (en laatste) plaats. 
Er moet ook een precieze regeling 
van het programma-aanbod komen: 
20% voor kuituur, 25% voor informatie, 
5% voor edukatie en 25% voor verstrooi
ing. In het huidige bestel liggen die ver
houdingen nagenoeg vrij.

De NOS

Op het tweede terrein, dat van de posi
tie van de NOS oftewel dat van de sa
menwerking tussen de omroepen, wil 
de minister het volgende. Het program- 
ma-gedeelte van de NOS wordt afge
scheiden van het technische gedeelte 
(het zogenaamde facilitaire bedrijf). In 
de programma-dienst van de NOS k rij
gen de omroepen de meerderheid, ter
w ijl de minister de voorzitter ervan en 
enkele leden benoemt. De NOS-zend- 
tijd  zal tweemaal dat van de grootste 
omroep (de A-omroep) bedragen wat 
de TV betreft. Voor de radio b lijft de 
zendtijd ongewijzigd. De NOS zal zich 
vooral moeten bezighouden met kultu- 
reel-edukatieve programma's, journaals, 
programma's voor minderheden, kon- 
sumenten-voorlichting, sport en 'pro
gramma's van bijzondere allure'. Het 
facilitaire bedrijf van de NOS zal een

Naamloze Vennootschap met staats-
deelname worden. Omroepen krijgen de
mogelijkheid vijfentwintig procent van
hun uitzendkosten buiten deze NV om *
te dekken. Nu maken ze voor honderd 
procent gebruik van het facilitaire be
drijf. De nieuwe situatie betekent, dat 
zo voor studio's, kamera's, geluidsap
paratuur enzovoort gebruik mogen gaan 
maken van partikuliere bedrijven.

Een derde net

Op het derde terrein stelt de minister 
voor abonnee-TV, die door kommerci- 
ele instellingen wordt gerund, in te stel
len. Een soort kommercieel 'derde net', 
naast de twee bestaande niet-kommerci- 
ele netten. De individuele kijker (m/v) 
betaalt daarvoor extra via een abonne- 
menten-systeem. De technische moge
lijkheden voor abonnee-TV zijn door de 
bekabeling van Nederland aanwezig. Er 
is geen zenderschaarste meer. Kabelnet
ten worden ten behoeve van de abon- 
nee-TV aan elkaar gekoppeld.-Politieke 
argumentatie van de minister is, dat 
kommercie niet afkeuringswaardig is en 
kuituur niet alleen door publieke om
roepen behartigd wordt. Kommerciéle 
zendgemachtigden mogen echter geen 
reklame gaan uitzenden. Doorgifte van 
buitenlandse programma's op de kabel 
heeft de minister ondertussen al toege
staan, mits geen op Nederland gerichte 
reklame daarbij wordt uitgezonden. 
Naast de abonnee-TV wordt er ruimte 
geschapen voor andere technische mo
gelijkheden, zoals tweezijdig te gebrui
ken kabelnetten voor bijvoorbeeld 'tele- 
banking' en 'tele-shopping'; invoering 
van ziekenomroep, bejaarden-alarme
ring en kerktelefoon. Het TV-toestel 
kan dus straks een instrument van aller
lei soorten en maten van beeldover- 
dracht in twee richtingen worden. Wel
licht dat de partijraadsleden van de PSP 
in de nabije toekomst via de TV thuis 
met elkaar kunnen vergaderen. Hoef je 
niet op zaterdag vroeg uit de veren om 
op tijd  in Utrecht te zijn. Leden van de 
PPR en CPN zouden om redenen van 
samenwerking met de TV-kijkende en 
vergaderende PSP'ers verbonden kun
nen worden. . .

Toezicht

Naast de landelijke omroep van partiku
liere instellingen en van publieke om
roeporganisaties zal er overal de moge
lijkheid van regionale omroep (één per 
provincie) en lokale omroep komen. 
Provinciale Staten en gemeentebesturen 
wijzen daarvoor als zendgemachtigde 
een representatieve sociaal-kulturele in
stelling aan. De minister stelt daarbij 
wel een wettelijk kader vast, waarbij 
aangegeven wordt wat taak, doelstel
ling, mogelijkheden en verplichtingen 
van de zendgemachtigde zijn. Met de in

houd van de programma's zal de over
heid zich niet bemoeien, hoewel de mi
nister graag ruimte voor overheidsvoor
lichting op die lokale/regionale zenders 
ziet geschapen en hij reklame verbiedt. 
De landelijke overheid zal verder op het 
hele media-gebeuren toezicht houden 
via een Commissariaat voor de Media, 
bestaande uit vijf door de minister te 
benoemen leden. Dat kommissariaat 
zorgt voor: behartiging van de gezamen
lijke belangen van de zendgemachtig
den; het verdelen en indelen van de 
zendtijd; het verstrekken van vergun
ningen; het adviseren ten behoeve van 
lokale en regionale zendgemachtigden; 
en het toezicht houden op de naleving 
van de voorschriften.

Stille trom

Wat de bescherming van de kulturele 
waarden betreft, het derde uitgangs
punt van de medianota, denkt de minis
ter aan extra subsidies voor Nederland
se filmprodukties en aan de verplichting 
voor bedrijven, die kommerciéle TV 
verzorgen, om een redelijk aandeel van 
hun produkten in Nederland te verwe
zenlijken. Ook wil hij een extra heffing 
op de verkoop van video- en cassette
banden ten behoeve van Nederlandse 
filmprodukties. Voor minderheidsgroe
pen zal hij extra geld ter beschikking 
stellen voor eigen uitzendingen.
Als uitsmijter legt de minister de om
roepen fikse bezuinigingen op: 30 m il
joen in 1984, 35 miljoen in 1985 en 
40 miljoen in 1986. De omroepbijdra
gen mogen ter kompensatie niet ver
hoogd worden. Door die bezuinigingen 
bij de omroep worden de wijzigingen 
straks wel met stille trom ingeluid, 
want de eerste slachtoffers van die be
zuinigingen schijnen de omroeporkes
ten te zijn.

Ziedaar een samenvatting van de media
nota. Met een snelle pen zijn in grote 
trekken de kaders voor een nieuw me
dialand getrokken. Wordt het dadelijk 
aangenaam vertoeven in dat nieuwe 
land van Brinkman? Daarover in de vol
gende Bevrijding, naar aanleiding van de 
diskussiedag van de PSP die op 20 janu
ari werd gehouden.

CHRIS HUINDER

Zie voor eerdere artikelen over het media
beleid Bevrijding nr. 10 (25 mei 1983) en 
nr. 11 (8 jun i 1983).
De diskussiedag van 20 januari werd georga
niseerd door de Tweede Kamerfraktie van de 
PSP. Kontaktpersoon Chris Huinder, tel. 070 - 
61 49 11 (vragen naar de PSP-fraktie).



AUTOMATISERING

Sinds september 1982 bestaat 
de kommissie Automatisering 
van de PSP. Deze kommissie 
hield zich tot nu toe bezig met 
het voorbereiden van een PSP- 
standpunt op het terrein van de 
automatisering. BEVRIJDING  
publiceerde in nummer 16 van 
28 september 1983 een tussen
tijds verslag van de hand van 
John Hontelez. Het materiaal 
dat de kommissie verzamelde 
en publiceerde stond op 
zaterdag 17 december op een 
themadag ter diskussie. In de 
Kargadoor in Utrecht hadden 
zich zo'n dertig mensen 
verzameld, waaronder leden van 
een bedrijfsledengroep, uit de 
vakbeweging en van de stichting 
Waakzaamheid Persoons
registratie. Een verslag van Piet 
Leunis, lid van de kommissie.

Tijdens de themadag van 17 december 
werd er gediskussieerd aan de hand van 
stellingen waarin de kommissie Auto
matisering van de PSP haar visie had sa
mengevat. 's Morgens was er ruimte 
voor twee inleidingen, van Andrée van 
Es (PSP-Tweede Kamerlid) en Martin 
van Rossum (bestuurslid Vervoersbond 
FNV). In de middaguren werd er in drie 
groepen gepraat.

In zijn inleiding reageerde Martin van 
Rossum op de stellingen rond de onder
werpen 'het bedreigde werk en de ver
deling ervan' en 'macht en werk op 
langere termijp'.
We hebben voor de toekomst te maken 
met een verlies aan banen. Bij het bepa
len van een tegenstrategie is het belang 
om per sektor te kijken wat er gebeurt. 
Vast valt te stellen, aldus Van Rossum, 
dat er beslissingen worden genomen, 
die invloed hebben op de kwantiteit (de 
hoeveelheid) en de kwaliteit van de ar
beid. Dergelijke sektorale ontwikke
lingen moeten niet te snel over één kam 
geschoren worden met als tegenstrate- 
gieén arbeidstijdverkorting en deeltijd
arbeid. Volgens Van Rossum zijn we 
dan bezig met symptoombestrijding. 
Hij kiest zelf voor de beïnvloeding van 
technologische ontwikkelingen vanuit 
werknemersbelangen. Er moet worden 
geprobeerd om centraal èn decentraal 
een onderhandelingspositie op te bou
wen met gebruikmaking van werkne-
mers-initiatieven.
Als voorbeeld voor een sektorgewijze 
aanpak noemde Van Rossum de her
structurering van het stukgoed in de 
zeehavens. Bij die herstrukturering was 
de lokale overheid betrokken en heeft 
de vakbeweging invloed gekregen op be
slissingen op het gebied van de investe
ringen. Dat was mogelijk omdat de vak
beweging de beheerders van de havens,

de lokale overheid, kon beïnvloeden. 
De vakbeweging kon de investeringen 
vanuit de werknemersbelangen beïn
vloeden. In dit geval was er een onder
handelingsmodel waarbij drie partijen 
betrokken waren: overheid, onderne
mingen en vakbeweging. Zo kan ook de 
politiek, als één van die drie partijen, 
zijn invloed hebben. Dat kan dan na
tuurlijk op alle nivo's: zowel lokaal, als 
regionaal en nationaal. Van Rossum 
wees er op dat we in toenemende mate 
zien dat de vakbeweging alleen met de 
werkgevers onderhandelt, terwijl er 
juist naar gestreefd moet worden over
legorganen met drie partijen te kreéren. 
De kommissie Automatisering was met 
een voorstel gekomen om een advies
centrum ondersteuning bij het ontw ik
kelen van alternatieven tegenover auto
matiseringsplannen van bedrijfsleven èn 
overheid op te richten. Martin van Ros
sum leek dat niet zo'n zinnig voorstel. 
Zo'n centrum versterkt de kommissie- 
struktuur binnen de vakbeweging, en 
daar bestaat niet zoveel behoefte aan. 
Ook oefende hij kritiek op automati
sering als invalshoek voor politiek be
leid. Hij zag er meer in om bij automa- 
tiserings-vraagstukken uit te gaan van 
ad-hoc groepen. Het gaat er om een ge
ïntegreerde beleidsvisie te hebben: geen 
aandacht voor automatisering, zonder 
aandacht voor het gehele bedrijfsbeleid, 
inklusief het personeelsbeleid, het in
vesteringsbeleid, het vestigingsbeleid, 
enzovoorts.

In haar inleiding ging Andrée van Es in 
op de onderwerpen 'computer, macht

en privacy' en 'informatiserings-ideolo- 
gie'. De voorbereidende stukken van de 
kommissie noemen een paar elementen 
van de automatisering: macht, kapitalis
me en militarisme. Eén element is over 
het hoofd gezien, volgens Van Es, na
melijk het element van spanning en sen
satie. "Iedereen vindt het toch fantas
tisch hoe al die machientjes werken, 
wat er allemaal mee kan? Nog niet zo 
lang geleden liep ik een nacht mee met 
de Haagse politie. Men liet ons eerst de 
meldkamer zien. Héél groot en vol met 
beeldschermen waar meldingen uit sur- 
veillance-wagens op verschenen en 
waardoor alles heel snel geregeld kan 
worden. Ik stond er met zulke ogen 
naar te kijken. Fascinerend.", aldus An
drée van Es.
Door deze sfeer rond automatisering ra
ken principiële diskussies wat op de 
achtergrond. In die zin is de automati
sering te vergelijken met kernenergie: er 
is sprake van gevaren en er is een groot 
afval-probleem. De privacy-aantasting 
en een sterke konsentratie van informa
tiestromen bij machtigen in de samenle
ving. Andrée van Es stond kritisch ten 
opzichte van de voorwaarden, die in het 
voorbereidende materiaal voor deze dag 
werden genoemd, om de informatie
stromen te demokratiseren: het is maar 
de vraag of dat in de huidige struktuur 
wel mogelijk is. Tevens had Van Es k ri
tiek op de opmerkingen over de koppe
ling van persoonsregistraties: "Het
voorbeeld van de Rasterfahndung door 
het Bundes Kriminal Ambt in West- 
Duitsland (x) maakt mij duidelijk dat je 
koppeling juist helemaal moet uitslui

ten. Niet dat burokratie altijd vanuit 
vooropgezette slechtheid handelt, maar 
ze heeft er belang bij om zoveel moge
lijk te registreren. Op een partij als de 
PSP kun je in dit verband ook wel k ri
tiek hebben, als je post in de bus krijgt 
van aanverwante organisaties, waarbij 
gebruik is gemaakt van het ledenbe
stand of het abonnementenbestand van 
het blad 'Bevrijding'. Is dat wel allemaal 
zo vanzelfsprekend?", zo vroeg Andrée 
van Es zich af.

De middaguren waren voor drie diskus- 
siegroepen. Eén groep ging in op de on
derwerpen die Martin van Rossum had 
aangesneden. Van Rossum was bij zijn 
sektorgewijze benadering er vanuit ge
gaan dat de automatisering slechts één 
aspekt is van de karakteristieke, ken
merkende ontwikkelingen in een be
paalde sektor. Tegenover de sektorge
wijze ontwikkeling werd aangevoerd 
dat het greep krijgen op de ontwikke
lingen in één sektor nog niet hoeft te 
betekenen dat dit maatschappelijke ge
volgen heeft. Want je bent dan in een 
geïsoleerde positie bezig. Als je op 
meerdere fronten tegelijkertijd zo'n 
strategie en analyse hanteert dan zal je 
in een latere fase eerder met elkaar kun
nen samenwerken. Wat dan meespeelt is 
waar je het sterkst georganiseerd bent. 
In de diskussiegroep werd gewezen op 
het gevaar dat de vakbond z'n sterkste 
middelen kan inzetten voor de primaire 
arbeidsvoorwaarden (het geld in het 
loonzakje), terwijl het maar de vraag is 
of diezelfde middelen zullen worden in
gezet tegen de nadelen van de automati
sering. De tweede diskussiegroep boog 
zich over de ekonomische ontwikke
lingen op langere termijn èn op de ont
wikkeling van een tegenmacht op auto
matiseringsgebied. De groep stelde vast 
dat het van belang is eerst een scherp 
beeld te krijgen van hoe wij vinden dat 
de samenleving er uit moet zien. Het is 
uiteindelijk denkbaar dat automatise
ring, op een bepaalde manier gebruikt, 
deel kan uitmaken van een verande- 
ringsstrategie en bij het organiseren van 
een tegenmacht. Het is noodzakelijk de 
'magie' van de computer door te prik
ken, zo werd gesteld.
De derde diskussiegroep boog zich over 
een (schijnbare) tegenstelling: privacy 
en openbaarheid. Tijdens de diskussie 
kwamen steeds weer dezelfde vragen 
naar boven: Waar liggen de grenzen tus
sen privacy en openbaarheid? Wie mag 
die grenzen bepalen? Is een parlemen
taire demokratie wel het juiste middel? 
Welke santkies zijn bruikbaar bij een 
privacy-wetgeving? Welke vormen van 
openbaarheid zijn aanvaardbaar, als je 
je het bereiken van een socialistische 
maatschappij ten doel stelt?
Iedereen was het er over eens dat re
gistratie van persoonsgegevens noodza
kelijk is zodra een samenleving zich
zelf rechten en plichten oplegt. Waar 
het om gaat is de koppeling van de ver
schillende gegevens. Om kontröle te

vervolg op pagina 13



SELECTIEVE NATIO NALISATIES

Steeds harder slaat de krisis toe. 
De werkloosheidscijfers stijgen 
nog steeds. Van het huidige 
kabinet hebben we weinig te 
verwachten. Eén van de 
belangrijkste strategische vragen 
bij het bestrijden van de krisis is 
hoe we een breekijzer onder de 
kapitalistische struktuur 
kunnen krijgen.
Een mogelijk antwoord is 
selektieve nationalisatie van 
partikuliere bedrijven. Dit 
onderwerp komt 18 februari 
aan de orde tijdens een studie
dag die wordt georganiseerd 
door het Wetenschappelijk Buro 
van de PSP. Bonne Wisman, 
bestuurslid van de PSP, geeft 
een schets van de ideeën en de 
vragen waar we voor staan.

De huidige ekonomische krisis (die ech
ter ook sociaal, kultureel en politiek is) 
lijk t wat sommige onderdelen betreft 
wèl, en wat andere onderdelen betreft 
niet, op de krisis van de jaren dertig. 
Door het bestaan van de "verzorgings
staat"' zijn de gevolgen niet zo desas
treus als in de jaren dertig. Maar toch, 
de gevolgen voor "de gewone man" zijn 
vaak wel desastreus.
De verwijzing naar de jaren dertig is 
niet toevallig. De niet-planmatig verlo
pende investeringen zorgen, tezamen 
met het niet goed funktioneren van het 
prijsmechanisme (de markt), voor een 
steeds terugkerende krisis in het kapita
lisme. Sommige krises. zijn niet zo ern
stig (1957 bijvoorbeeld), sommigen 
heel ernstig (nu dus).
Volgens de PSP kunnen twee belangrij
ke strukturele ingrepen het optreden
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van zulke ernstige krises ongedaan ma
ken. Enerzijds een planmatig struktuur- 
beleid, anderzijds een volledige demo- 
kratisering van de bedrijven. Om een 
planmatig struktuurbeleid te kunnen 
voeren en om een volledige demokrati- 
sering te kunnen realiseren is het nood
zakelijk dat de produktiemiddelen (ma
chines en gebouwen) en de financiële 
middelen (bank- en verzekeringswezen) 
in handen komen van de overheid.

Donderslag

De afgelopen jaren is op het Weten
schappelijk Buro van de PSP een studie 
verricht naar de wijze waarop de samen
leving greep kan krijgen op de produk
tiemiddelen en de financiële middelen 
teneinde te komen tot een planmatig 
struktuurbeleid. Dat is er immers niet 
ineens op een bepaalde dag bij wijze 
van revolutionaire donderslag.
Als uitgangspunten voor die studie heb
ben gediend de ideeën die hierover in 
de linkervleugel van de Engelse Labour 
Party zijn ontwikkeld. De gedachten
gang die daar in het begin van de jaren 
zeventig is ontwikkeld is als volgt. Om 
greep te krijgen op de ondernemingen is 
het niet nodig om meteen alle bedrijven 
te nationaliseren (als dat al politiek en 
technisch haalbaar en wenselijk is). 
Maar je kan als eerste stap de belang
rijkste ondernemingen per bedrijfstak 
nationaliseren. Bijvoorbeeld in de voe- 
digsmiddelensector Uniiever, in het 
bank- en verzekeringswezen de ABN , 
AMRO, enzovoorts.
Overigens hoeft een belangrijkste on
derneming niet samen te vallen met 
grootste. Het gaat om bedrijven in de 
bedrijfstak die een soort leidende posi
tie innemen. Dat betekent dat hun ge
drag maatgevend is voor het gedrag van 
de bedrijfstak, dat hun ontwikkeling 
bepalend is voor de ontwikkeling van 
de bedrijfstak.
Indien bijvoorbeeld in de grafische sec
tor Van der Grinten onder staatskon- 
trole gebracht wordt, moet het moge
lijk zijn door het voeren van een beleid 
met Van der Grinten de hele sektor op 
dat beleid te krijgen.

Arbeiderszelf bestuur

Ook in Frankrijk is een dergelijke stra
tegie bediskussieerd en zelfs voor een 
deel opgenomen in het gezamenlijk pro
gramma van sociaal-demokraten en 
kommunisten. In dat licht moeten ook 
de nationalisaties van banken en andere 
bedrijven in Frankrijk onder Mitterand 
gezien worden.
Globaal zijn er de volgende standpun
ten met betrekking to t nationalisaties 
in* te nemen. Men kan stellen dat natio

nalisaties niet essentieel zijn voor de 
ekonomische ontwikkeling. Immers, als 
een staatsbedrijf — bijvoorbeeld DSM — 
eenzelfde beleid voert als een partiku- 
lier bedrijf dan zullen de problemen 
weer snel de kop opsteken. Dan zullen 
de doelstellingen van het bedrijf ook ge
wijzigd moeten worden. En daarvoor is 
nationalisatie geen noodzaak. De PSP 
meent dat de doelstellingen van de be
drijven slechts te veranderen zijn door 
de zeggenschap over het bedrijf te ont
nemen aan de kapitalist-eigenaar. In 
kombinatie met arbeiderszelf bestuur is 
dan de doelstelling van het bedrijf te 
verschuiven van winstgerichtheid naar 
een vermaatschappelijkte doelstelling. 
Nationalisaties leiden, zo wordt vaak 
beweerd, to t verregaande burokratise- 
ring en staatskapitalisme. Daarbij wordt 
meestal verwezen naar de Oostbloklan
den. Ik moet eerlijk toegeven dat jaren
lange studie van bijvoorbeeld de 
Hongaarse ekonomie deze uitspraak be
vestigt. Een dergelijk gevaar moet dan 
ook niet lichtzinnig tegemoet getreden 
worden.
In het hierboven geschetste spannings
veld speelt zich de diskussie over natio
nalisaties, en dus ook over selektieve 
nationalisaties, af. Kan selektieve natio
nalisatie een bijdrage leveren aan de 
hierboven geschetste problemen? Daar
bij doen zich de volgende vragen voor. 
Kunnen bestaande staats(/overheids)- 
bedrijven al niet gebruikt worden om 
een planmatig struktuurbeleid te voe
ren? Welke invloed heeft de overheid in 
het verleden uitgeoefend op deze be
drijven? Is het mogelijk om aan te ge
ven welke bedrijven voor nationalisatie 
in aanmerking komen? Met andere 
woorden welke kriteria leg je aan om te 
beoordelen of een bedrijf een leidende 
positie in de sektor inneemt? Is het mo
gelijk selektieve nationalisatie to t poli
tiek issue te verheffen? Is het te koppe
len aan de dagelijkse strijd van de men
sen in en buiten de bedrijven? Is het 
mogelijk om met een genationaliseerd 
leidend bedrijf sektorstruktuurbeleid te 
voeren? Zullen de andere bedrijven zich 
dan ook werkelijk richten naar de lei
der? Vragen genoeg. Op zaterdag 18 fe
bruari wordt er verder over gediskussi- 
eerd.

BONNE WISMAN

De studiedag Selektieve Nationalisaties vindt 
plaats op zaterdag 18 februari. Plaats: PSP- 
pand, Oude Gracht 243, Utrecht. Tijd: 11.00 
to t 16.00 uur. Inleidingen: Hein Vrolijk en 
Alex de Roo. Voorbereidende map is te be
stellen door overmaking van f  4 — op postgiro 
2782482 t.n.v. Wetenschappelijk Buro PSP/  
Amsterdam met vermelding van 'selektieve na
tionalisaties'.

IN MEMORIAM LEO PLOEGMAKERS

De PSP Amsterdam heeft in velerlei op
zichten een gevoelig verlies geleden 
door het overlijden van LEO PLOEG
MAKERS. We hebben niet alleen een 
kameraad verloren die zich zeer lang 
heeft ingezet in de Amsterdamse poli
tiek van de PSP en die, hoewel hij zich 
altijd bescheiden op de achtergrond 
probeerde te houden, voor een belang
rijk deel heeft bijgedragen aan het poli
tieke gezicht van de Amsterdamse PSP. 
Meer nog geldt voor velen van ons, die 
met hem hebben samengewerkt en op
getrokken, het persoonlijke gevoel hem 
te missen.

De meesten zullen Leo hebben gekend 
als fraktieassistent van de Amsterdamse 
gemeenteraadsfraktie. Een funktie die 
hij jarenlang heeft vervuld to t ruim een 
jaar geleden toen hij een baan kreeg bij 
de dienst Ruimtelijke Ordening op een 
terrein waar hij goed bekend was: de 
planning van woningbouw en in het bij
zonder de aanvullende woningbouwlo- 
katies. Zijn aktiviteiten in de PSP waren 
daarmee niet afgelopen. Leo bleef lid 
van de Gemeenteraadswerkgroep en 
werd gekozen in het afdelingsbestuur 
van de afdeling Jordaan. Zeer onlangs 
nog werd hij in die afdeling gekozen to t 
voorzitter.

AI diegenen die nauw met Leo hebben 
samengewerkt, hebben hem leren ken
nen als betrouwbare en loyale kame
raad die altijd weloverwogen to t een 
stellingname kwam. Zijn inzet in dis- 
kussies was echter zelden emotioneel of 
hartstochtelijk, maar werd eerder ge
kenm erkt door een toon van cynisme. 
Dat cynisme, wat ook in persoonlijke 
kontakten met hem niet afwezig was, 
was in Leo te waarderen, om dat hij het 
niet gebruikte om mensen of zaken af 
te kraken, maar juist een goed gevoel 
voor realiteitszin ten toon spreidde, 
Leo’s eigen keuze om een eind aan zijn 
leven te maken kwam ook daardoor als 
een schok, die ons met vele vragen 
heeft laten zitten. Een keuze die geen 
van ons verwachtte, maar die Leo waar
schijnlijk weloverwogen heeft gemaakt 
en die wij hebben te respekteren. Een 
gevoel van verslagenheid en bedroefd
heid heeft zich echter wel gemengd met 
een gevoel van onm acht door deze defi
nitieve beslissing van Leo. Een onmacht 
die to t nadenken stemt.

De herinnering aan wat Leo heeft bijge
dragen aan de politiek van de PSP Am
sterdam en vooral aan zijn hartelijke ka
meraadschap zal nog lang bij ons voort
leven.

RUDI KAREMAKER 
Voorzitter PSP Amsterdam
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OPWINDEND
In deze rubriek kunnen lezeressen 
en lezers hun reaktie kwijt op de 
inhoud van BEVRIJDING.
Omdat de ruimte beperkt is kunnen 
reakties die langer zijn dan 400 
woorden niet geplaatst worden. 
Kopij voor deze rubriek kan gezon
den worden aan: Redaktie Bevrij- 
ding, Postbus 700, 1000 AS Am
sterdam, met vermelding bovenaan 
het artikel 'rubriek Opwindend'.

VOLKSPETITIONNEMENT

Als eerste uurslid van de PSP voel ik 
mij de laatste tijd niet geheel meer 
thuis in onze partij. Vooral als de 
PSP-jongeren opnieuw komen met 
hun "Doe meer Saboteer". Wij 
dachten, dat dit geweldstandpunt 
van pacifistische jongeren nu over
wonnen was. Ik ga er nu niet op in, 
al vrees ik, dat hun vraag "is de 
breuk tussen de PSP en de jonge
ren nu eindelijk defin itie f" met 'ja' 
beantwoord moet worden.
Maar gelukkig staat in hetzelfde 
nummer van Bevrijding (23-11- 
1983) een artikel "Volkspetitionne- 
ment of harde akties?" van Lieke 
Thesingh, dat ik zeer belangrijk 
vind. Zij vraagt "Hoe houd je tot 
juni '84, als waarschijnlijk het defi
nitieve besluit to t al dan niet plaat
sing in Nederland zal vallen, de 
druk op de ketel? . . .
Men mag de bewuste burgers niet 
aan 't lijntje houden to t een eventu
eel volkspetitionnement achter de 
rug is, met het risiko, dat er to t juni 
öf niets gebeurt, öf dat er zulke w il
de akties gevoerd worden, dat de 
eenheid binnen de vredesbeweging 
in gevaar kom t". Lieke is van me
ning, dat een middenweg mogelijk 
is; van die mening ben ik ook. Maar 
ik zou die middenweg zoeken in 
massale volksivoorlichting. Zoals dat 
in de jaren '30 gebeurde door "M o
bilisatie voor de Vrede". Die ver
spreidden maandelijks pakkende 
pamfletten in een oplaag van
200.000 over Nederland. In één van 
die pamfletten uit 1937 staat o.a. 
"10.000 vliegtuigen staan klaar om 
Europa te veranderen in een puin
hoop. Alleen 'n van eigen macht be
wuste volksbeweging kan de chaos 
van een wereldbrand verhinderen." 
Tegen 't gevoel van onmacht moe
ten we inderdaad macht stellen. 
Niet de macht van het geweld; ook 
niet in de eerste plaats de macht 
van 't getal is voldoende. Maar een 
goed georganiseerde beweging, 
waarvan de mensen er stuk voor 
stuk op uittrekken, om 't publiek 
voor te lichten en 't gevoel van
machteloosheid te bestrijden!

Ook ben ik het met Lieke eens, dat 
we delen van het CDA moeten be
reiken. Aansluiting bij de beweging 
rond de uitgetreden Kamerleden 
Scholten en Dijkman lijk t daarbij 
belangrijk. CDA-jongeren en CDA- 
vrouwen stonden achter de 29 ok- 
tober-demonstratie.

Er zijn nu van links 62 Kamerleden 
tegen de raketten plus 2 is 64. En er 
zijn zeker meer CDA-Kamerleden, 
die tegen zijn. Omdat — met of zon
der volksstemming toch de beslis
sing in 't parlement valt, zou 't aan
tal CDA-tegenstemmers to t 12 op
gevoerd moeten worden.
4 februari is in Amersfoort een 
kongres rond Scholten en Dijkman, 
waaraan ook prof. Goudzwaard 
meedoet. Of we die meerderheid 
halen is niet zeker, maar laten we 
de komende maanden in die rich- 
tig werken! Als het niet lukt, is on
ze aktie voor de volgende verkie
zingen toch nuttig!!! We moeten 
CDA-stemmers adviseren geen CDA 
meer te stemmen, maar EVP, PSP 
of PPR. Daarvoor moeten we nu al 
naar de mensen toe, ongeacht of 
het petitionnement doorgaat of 
niet. Daarbij kan het aktieblad 
"Zwaarden of Ploegscharen" zijn 
dienst bewijzen. Het dec./jan. num
mer heeft als hoofdartikel "Op pad 
tegen de valse voorlichting". Argu
menten tegen onjuiste publikaties 
in de pers, bijvoorbeeld in De Tele
graaf.

D. Prins

Het betreffende nummer van 'Zwaarden 
of ploegscharen' is aan te vragen bij: 
D. Prins, tel. 03440 - 137 97.

NOORD-IERLAND

In de vorige Bevrijding (nr. 21/22 
van 21-12-1983) werd enige rekla- 
me gemaakt voor een kalender met 
foto's over Noord-lerland. Op zich 
is het toe te juichen dat men de ern
stige situatie aldaar óók via het mid
del van een kalender in Nederland 
onder de aandacht probeert te 
brengen. Bij nader inzien blijken er 
toch enkele minder prettige kanten 
te kleven aan de uitgave van het 
Ierland Komitee.
Een van de belangrijkste faktoren 
die de hedendaagse ellende van 
Noord-lerland bestendigt is het ge
weld dat op iedere hoek van de stra
ten van Belfast op de loer ligt. Het 
geweld, voor zover afkomstig van 
nationalistische groeperingen, heeft 
to t doel een demokratische oplos
sing langs politieke weg voortdu
rend uit te stellen en te blokkeren. 
Per slot van rekening is de meerder
heid van de Noordierse bevolking 
tégen eenwording met de republiek 
Ierland en vóór instandhouding van 
de band met Engeland. Ook vanuit 
de republiek is er nauwelijks steun 
voor het militair-avonturisme van 
Noordierse nationalisten: alle poli
tieke partijen in het Dublinse par
lement — van rechts to t links — be
pleiten een vreedzame oplossing.
Een groot deel van de honderden 
doden die de laatste jaren vielen ten 
gevolge van de terreur in Noord- 
lerland bleek slachtoffer te zijn van 
akties gepleegd door de beruchte 
'provisional-l RA'. Volgens o ffic i
ële cijfers vielen er alleen al in 1982 
in totaal 95 doden als gevolg van 
terreurdaden. Daarvan werden er 40 
aan de IRA en 29 aan de aanver

wante IN LA toegeschreven (bron: 
Ireland Today, nov./dec. 1983, u it
gave Ierse regering). Ook in de Ne
derlandse kranten kan men regelma
tig lezen over deze daden. Het 
meest recente — en gruwelijke — 
voorval was de bomaanslag in het 
warenhuis Harrods waarbij vele bur
gers die niets met 'de Ierse kwestie' 
van doen hadden het leven verloren. 
De IRA-leiding in Belfast veront
schuldigde zich later voor 'het onge
disciplineerde gedrag van haar cel in 
London' (. . .), hetgeen aan haar 
verantwoordelijkheid natuurlijk 
niets afdoet.

De kalender over Noord-lerland nu, 
is een uitgave van het Ierland Komi
tee (IKN). Deze club doet al jaren 
niets anders dan simpel propaganda 
te maken voor dezelfde IRA en 
INLA en hun respektievelijke poli
tieke vleugels de Sinn Fein en 
IRSP. Deze organisaties zijn zélf in 
hoge mate medeverantwoordelijk 
voor de ellende die van de 'fraaie' 
kalenderfoto's afstraalt!
Een grotere mate van hypokrisie is 
mijns inziens nauwelijks denkbaar. 
Kalenders over Noord-lerland? Pri
ma. Maar liever niet van het IKN. 
Wat bijvoorbeeld te denken van een 
fraai uitgevoerde kalender over de 
Haagse Schildersbuurt, uitgegeven 
door de CP? . . . Precies!

Wouter Kaal

HET MOLLEBONENKONGRES

Verbazingwekkend vond ik het, dat 
mensen die zich niet konden scha
ren achter de uitspraken van het fe- 
minisme-kongres van februari 1983 
het strategie-kongres van juni vorig 
jaar nu opeens wel weer kandidaat 
stelden voor het partijbestuur. Hoe 
zijn zij to t hun ommezwaai geko
men?
Verder vind ik het jammer, dat Ka
rin Spaink om persoonlijke redenen 
uit het huidige partijbestuur gewipt 
is. Zolang vrouwen nog duidelijk 
sterk ondervertegenwoordigd zijn in 
bestuurlijke funkties van de PSP is 
dispensatie (Karin werkt als betaal
de kracht bij het SVS) voor vrou
wen ten aanzien van onverenigbaar
heid van funkties niet anders dan 
logisch. Karin is een sterk voor
vechtster geweest om meer vrouwen 
in het bestuur te krijgen. Nu zitten 
er slechts drie vrouwen in het partij
bestuur, wat veel te weinig is. Posi
tieve diskriminatie ten aanzien van 
vrouwen moet dan ook veel meer 
gehanteerd worden. Karin had dan 
ook dispensatie moeten krijgen! 
Het is te hopen, dat in het vervolg 
d it soort diskussies van te voren 
door de afdelingen gehouden kun
nen worden. Tijdens het kongres is 
het te druk om binnen je afdeling 
nog zo'n diskussie te voeren. Ik 
hoop, dat vrouwen door het gebeur
de op het kongres zich niet laten af
schrikken, maar weer massaal aan 
de slag gaan binnen de PSP. De par
tij is nog lang niet gefeminiseerd en 
helaas zijn het zo'n beetje de vrou

wen die deze diskussie steeds maar 
weer binnen de partij moeten aan
zwengelen.

Josephien Steenhuis

"Molfeboon": spotnaam voor Groninger.

(advertentie)

plaatwerk
™ tijdschrift voor sociale fotografie

Nummer 5:

KERK IN VERANDERING
foto's: Hans Aarsman & Harry Meijer 

Oscar van Alphen

tentoonstelling in Rijksmuseum /Amster
dam tot mei 1984

Nu met gratis echte foto voor abonnees

losse verkoop f  7,50; jaarabonnement 
f  45,— (6 nummers). Stuur een kaartje aan: 
Uitgeverij Fragment, Conradstraat 23, 
1018 NE Amsterdam.

vervolg van pagina 11

houden op 'privacy-gevoelige' gegevens 
dienen de geregistreerden hier zelf in 
vloed op uit te kunnen oefenen. Daar
naast kan openbaarheid van persoonlij
ke gegevens de staatskontröle vervangen 
door sociale kontröle. Het b lijft de 
vraag of dit wenselijk is en wat de ne- 
veneffekten zijn. We zouden moeten 
nagaan welke ervaringen er in bijvoor
beeld de Skandinavische landen op dit 
gebied bestaan, zo werd gesteld.

Deze eerste openbare diskussie in de 
PSP heeft duidelijk gemaakt dat de ant
woorden voor een strategie op het ge
bied van het automatiseringsvraagstuk 
niet eenvoudig gegeven kan worden. 
Het materiaal van de PSP-kommissie te
zamen met de kommentaren die op 17 
december werden gegeven bieden hope
lijk genoeg aangrijpingspunten voor het 
verder ontwikkelen van zo'n strategie.

PIET LEUNIS

(x) zie: Privacy en Persoonsregistratie, De
nationale padvinderij; artikel van Heleen
Buijs in Bevrijding nr. 13/74 van 31 ju li
1982.

De voorbereidende stukken voor de diskussie- 
dag van 17 december 1983 zijn verschenen in 
Automatisering en de PSP, SVS-bulletin num
mer 72 van november 1983. Te bestellen door 
overmaking van f  7,50 naar postgiro 3481995 
t.n.v. SVS-PSP/Amsterdam o.v.v. 'SVS-bulle
tin 72'. Je krijgt dan tevens het verslag van de 
diskussiedag toegezonden. Mensen die het bul
letin al eerder hadden besteld krijgen het ver
slag automatisch zonder verdere kosten toe
gezonden.
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PSP UITGAVEN

SOCIALISTISCH PERSPEKTIËF

In december verscheen Socialistisch 
Perspektief nummer 20, het laatste 
nummer van de vijfde jaargang. Daarin 
veel aandacht voor het thema Bewape
ning en ontwikkeling. Jan Wij kstra 
plaatst de strijd voor ontwapening in 
het kader van de Noord-Zuid tegenstel
ling. Piet Schram koos als onderwerp de 
verspreiding van kernwapens naar lan
den in de Derde Wereld.
Verder in dit nummer een tweetal arti
kelen over de CPN. Herman Böhl graaft 
diep in de voorgeschiedenis van die par
tij en Frank Kohier en Ron Leijser 
schreven een beschouwing over het on
langs gepubliceerde ontwerpprogramma 
van de CPN.
Dit nummer is te bestellen door over
making van ƒ5,50 op postgiro 3481995 
t.n.v. SVS-PSP/Amsterdam met vermel
ding van Soc, Perspektief nr. 2 0 ’. Een 
abonnement is ook mogelijk. Na over
making van ƒ 15,— ontvangt U de zesde 
jaargang (nrs. 21 t/m 24) direkt na ver
schijning in de bus. Nieuwe abonnees 
ontvangen dan tevens nummer 20 als 
welkomsgeschenk gratis. Vermeld bij 
storting Soc. Pers. 6e jaargang'.

SOCIALISTISCH 
PERSPEKTIEF 5
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INHOUD BEVRIJDING 1983

De pauze tussen het laatste nummer 
van de vorige jaargang en het eerste van 
de nieuwe heeft de redaktie goed ge
bruikt. Er is een uitgebreide inhoudsop
gave van de 27ste jaargang samenge
steld.
De artikelen zijn op verschillende tref
woorden terug te vinden. Deze inhouds
opgave is voor geïnteresseerden te be
stellen door overmaking van f  5,— op 
postgiro 194240 t.n.v. PSP/ Am sterdam 
met vermelding van *inhoud Bevrijding
1983 \

NEDERLAND UIT DE NA VO

Onlangs verzorgde de PSP een serie ra
dioprogramma's met als onderwerp Ne
derland uit de Navo. Deze serie is nu op 
cassette gezet. Wie de programma's nog 
eens wil terughoren maakt ƒ 5,— over 
óp postgiro 194240 t.n.v. PSP/Amster
dam m et vermelding van 'cassette Ne-
*■' C :
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Deze rubriek is bedoeld voor 
berichten, aankondigingen en 
korte artikelen. Kopij voor deze 
rubriek kan worden gezonden 
aan: Redaktie Bevrijding, t.a.v. 
rubriek Ondersteboven, Post
bus 700, 1000 AS Amster
dam.

derland uit de NAVO'. Ook de vorige 
twee radio-series zijn nog op cassette 
beschikbaar: TSP en het racisme’ en 
’PSP en de ondernemers’. Ook deze cas
settes zijn te bestellen voor ƒ 5,— per 
stuk.
De teksten van deze uitzendingen zijn 
ook op schrift (met name geschikt voor 
scholen) beschikbaar. Te bestellen bij: 
Verzendburo PSP, Postbus 700, 
1000 AS Amsterdam.

avonden. In veel afdelingen van de PSP 
komen scholingskursussen maar moei
lijk van de grond, maar voor thema- 
avonden is er wel animo. Het huidige 
scholingsmateriaal is daarvoor niet ge
schikt. Daarom komt de SVS met deze 
thema-folders. De tweede folder is nu 
van de pers gerold en heeft als thema 
Privacy en Persoonsregistratie. In acht 
pagina’s worden de belangrijkste aspek
ten van dit onderwerp behandeld. Op
genomen zijn stukken over de volkstel
ling in West-Duitsland, over de koppe
ling van komputer-bestanden in Zwe
den, over plannen voor een persoons
nummer in Nederland. Verder elektro
nisch betalen en identiteitsbewijzen. 
Daarnaast een korte toelichting, diskiis- 
sie-stellingen en suggesties voor akties 
en aktiviteiten en een korte literatuur
lijst. De folder kost f  1,— per stuk. Te 
bestellen door overmaking van f  2,60 
(inkl. verzendkosten) naar postgiro 
3481995 t.n.v. SVS-PSP/Amsterdam 
met vermelding van 'folder privacy'. 
Meerdere exemplaren bestellen kan ook 
per giro, de verzendkosten tot vijf 
exemplaren bedragen f  1,60, tussen 5 
en 25 stuks f  2,50 en bij meer dan 25 
stuks f  4,25. Bij iedere bestelling wor
den tips voor het organiseren van een 
thema-avond bijgesloten. De eerste fol
der, over anti-fascisme, is ook nog in 
voorraad (bestellingen: tel.: 020 -
26 73 74, vragen naar SVS), De Stich
ting houdt zich aanbevolgen voor sug
gesties voor nieuwe folders.

PRIVACY EN 
PERSOONSREGISTRA TIE

De Stichting Vorming en Scholing van 
de PSP is gestart met de uitgave van 
thema-folders, bedoeld voor thema-

WOONR UIMTE- VERDELING

De PSP organiseert op zaterdag 4 fe
bruari een themadag over woonruimte
verdeling. Plaats: De Kargadoor, Oude 
Gracht, Utrecht. Aanvang 11.00 uur.

(advertentie)

TIENDUIZENDEN KIM PHUC S
In de zomer van 1972 vluchtte het Vietnamese meisje Kim Phuc na een 
napalmbombardement over de straat weg. Naakt en brandend. Kim Phuc 
is nu eenentwintig. Ze herinnert zich van die dag dat het vuur uit de hemel 
viel vooral de gruwelijke hitte. En de pijn.
In Vietnam zijn tienduizenden, 
honderdduizenden Kim Phuc’s. 
Mensen die de oorlog hebben over
leefd, maar voor hun leven getekend 
zijn.

UW HULP
Het Medisch Comité Nederland- 
Vietnam doet daar wat aan. Al vijftien 
jaar worden medicamenten en 
medische instrumenten naar 
Vietnam gestuurd. Dat kan dankzij 
de bijdrage van tienduizenden 
donateurs, dankzij uw hulp.
Help die Kim Phuc’s met een 
bijdrage voor medische hulp op 
postgiro 1090400.

MEDISCH C O M ITÉ NEDER LAND-VIETNAM
postbus 5701,1007 AS Amsterdam, telefoon 020-270411, postgiro 1090400.

Van 11.00 tot 13.00 uur vindt een fo
rum plaats met René Mancini (LOBH), 
iemand van een woningbouwvereniging, 
een ambtenaar gemeentelijke dienst 
herhuisvesting, een kraker, een buurtbe
woner. Tussen 14.00 en 16.00 uur volgt 
een diskussie in groepjes en tussen
16.00 en 16.30 worden er gemeen
schappelijke konklusies getrokken. Als 
voorbereiding op de dag is een map sa
mengesteld. Te bestellen door overma
king van f  3,50 naar postgiro 3481995 
t.n.v. SVS-PSP/Amsterdam met vermel
ding van 'woningtoewijzing\

De PSP en PPR in Zeist organiseren el
ke tweede maandag van de maand een 
politiek café. Op maandag 13 februari 
staat dat in het teken van de mensen
rechten in Turkije. Spreker: Fred van 
der Spek (PSP-Tweede Kamerlid en 
voorzitter Nederlands Komitee Mensen
rechten Turkije). Plaats: tapperij 'De 
Schavuit’, Steynlaan 21, Zeist. Aanvang
21.00 uur (te bereiken vanuit Utrecht 
met bus 53, 54, 81 of 42, uitstappen 
halte busstation Zeist).

GESPROKEN BEVRIJDING

De redaktie van BEVRIJDING is op 
zoek naar vrijwillig(st)ers voor het inle
zen van het blad. Elke veertien dagen 
verschijnt namelijk ook een gesproken 
versie van Bevrijding, in samenwerking 
met de Blindenbibliotheek Amsterdam 
en de Vereniging 'Het gesproken week
blad' in Grave. Het inlezen gebeurt in 
Amsterdam, steeds op een vrijdag tus
sen 17.00 en 19.00 uur. Omdat het aan
tal medewerk(st)ers door allerlei om
standigheden wat is teruggelopen heb
ben we dringend behoefte aan extra 
hulp. Als je je aanmeldt kom je éénmaal 
in de één of twee maanden aan de 
beurt. Ook als je niet op de hierboven 
vermelde tijden kunt, maar wel af en 
toe iets wil inlezen, laat dat ons dan 
even weten: de werkgroep 1Andere lees- 
vormen’ van de PSP kan ook nog mens
kracht gebruiken voor de produktie van 
gesproken versies van andere bladen en 
brochures.
Opgave; Redaktie 'Bevrijding', Roel 
Sandvoort, Postbus 700, 1000 AS Am
sterdam, tel. 020 - 26 73 74 (ma. t/m 
do. 10.00-17.00 u., vrij. 10.00-13.00 u.).

RUK EN ARM SURINAME

Voor een derde maal organiseert de 
Werkgroep Ekonomie van de Solidari- 
teits Beweging Suriname een serie avon
den over de sociaal-ekonomische situa
tie van Suriname. De serie van zeven 
avonden heeft dezelfde opzet als de vo
rige keren, maar is aangevuld met infor
matie van na de staatsgreep. Suriname 
is een rijk land (vruchtbare bodem, 
bauxiet in de grond en waterkracht te 
over), maar toch zijn veel inwoners 
arm: veel werklozen, veel krotten, veel 
analfabeten. Waar blijft de rijkdom van 
het land, wat is er gebeurd met de ont-
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wikkelingsgelden, waar moet de Suri
namer van rond komen? Op dit soort 
vragen zal tijdens de serie worden inge
gaan. De serie is gestart op 27 januari. 
De eerst volgende bijeenkomst is op 
dinsdag 31 januari (thema landbouw). 
Daarna (steeds op dinsdagen) 14 febru
ari, over mijnbouw en energie; 28 fe
bruari, ontwikkelingshulp; 20 maart, 
sociale omstandigheden, 27 maart, kui
tuur en op 10 april, vakbonden en poli
tiek. Aanvang steeds 20.00 uur. Adres: 
Oude Gracht 237, Utrecht. Nadere in
formatie en opgave; SBS, tel. 030 - 
32 86 67. Aan de bijeenkomsten zijn 
geen kosten verbonden.

PLAATSELIJK ENERGIEBELEID

De Werkgroep Energie Diskussie (WED), 
een groot samenwerkingsverband waar 
ook de PSP deel van uit maakt, organi
seert vanaf februari tot juni een training 
Beïnvloeding plaatselijk energiebeleid. 
Het gaat om een kursus waarin zowel 
de technische mogelijkheden als de be
stuurlijke en politieke belemmeringen 
aan bod komen.
De kursus wordt in dertig plaatsen gege
ven per kursus tussen tien en twintig 
deelnemers/deelneemsters. Alle kosten 
worden door de WED gedragen. Nadere 
informatie en opgaver: WED, Damrak 
28-30, 1012 L J Amsterdam, tel.: 020 - 
27 03 28 /  27 13 68 . Als je je opgeeft 
iaat dat dan ook even weten aan de Mi
lieu en Technologie Kommissie van de 
PSP, omdat deze kommissie alle deelne
mende PSP-leden een keer bij elkaar wil 
roepen en eventueel eigen materiaal wil 
toezenden (opgave via: MITEK-PSP, 
Huup Dassen, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam).

DE INFORMA TIESAMENLE VING

Wetenschap en samenleving is het tien
maal per jaar verschijnende tijdschrift 
van de Vereniging van Wetenschap
pelijke Werkers. Het centrale thema van 
het onlangs verschenen nummer is De 
informatiesamenleving. In een zevental 
bijdragen worden de gevolgen van de 
voortschrijdende toepassing van de 
nieuwe informatie-technologie op een 
rijtje gezet. Telkens wordt tevens de 
vraag gêsteld hoe deze nieuwe technolo
gieën beheersbaar gemaakt kunnen wor
den. Het nummer is te bestellen bij: 
VWW, Oude Gracht 80, Utrecht, tel. 
030 - 32 21 80. Prijs f  6,— (exkl. ver
zendkosten).

GEHEIM?

De werkgroep Registratie en Dossiers 
van de Cliëntenbond heeft Geheim
schrijver nr. 3 uitgebracht. De uitgave 
van deze brochure moet gezien worden 
als een aanzet tot een landelijke aktie, 
waarbij (ex-)patiënten het recht opeisen 
ten aanzien van de dossiers die op hen 
betrekking hebben. Uitgangspunt bij 
deze landelijke aktie (die gaat lopen 
onder de naam Tk-zie-axie’) is dat de 
patiënt of kliënt eigenaar is van het 
dossier dat over hem/haar bestaat. 
Verzoeken van patiënten voor eigen

U.S.Aids

Minderheden — het is bekend — 
bedreigen veie gevaren. Homo
seksuelen kunnen daarover mee
praten f want al eeuwenlang worden 
zij stelselmatig onderdrukt. In onze 
samenleving is het blanke hetero- 
gezin met twee koters de maatstaf. 
Hun normen en waarden maken u it 
o f wij nu een we! o f niet 
geto lereerd randverseh ijnsel z ijn . 
Ook vandaag de dag zitten homo
seksuelen nog in het verdomhoekje 
die de meest vreselijke ziektes 
verspreiden. Neem nou alle 
hysterie en ongebreidelde borrel
praat over AIDS, voluit Aquired 
Immune Deficiency Syndrome. Als 
een moderne variant op de zwarte 
dood worden met name vanuit 
christelijke hoek alle registers open 
getrokken rondom deze gevreesde 
"h o m o z ie k te In  binnen- en 
buitenland zoeken medische 
wetenschappers eerzuchtig naar de 
oorzaken van AIDS. Kreeg de 
ontdekker van een vaccin tegen 
Hepatitis (geelzucht) niet onlangs 
de Nobelprijs? Merkwaardig genoeg 
kwam niemand to t op heden op het

idee dat het ontstaan we! eens geen 
medische, maar politieke gronden 
zou kunnen hebben. Wij dragen 
hierbij de volgende theorie ter 
toetsing voor.
De bron van al d it kwaad dient, 
zoals gewoonlijk, gezocht te 
worden in het Kremlin. Terwijl 
aktievoerend links zich hier blind  
staart op de kernoorlog, is Rusland 
inmiddels de biologische oorlogs
voering begonnen. Slimme KGB- 
agenten brachten een bezoekje aan 
de homosubkuituur in New York 
en San Francisco. Tijdens hun 
orgastische genoegens brachten zij 
het A IDS-virus in. Het was het 
begin van een doortrapt scenario.

Na langdurige spionage-aktiviteiten 
wist de KGB welke groep in 
Amerika het snelst voor 
verspreiding kon zorgen: homo
seksuelen.
De dodelijke werking van het virus 
zorgt eerst voor uitroeiing van een 
dekadent westers verschijnsel als 
homoseksualiteit, gevolgd door een 
algemene verzwakking van het 
Amerikaanse volk. Prettige 
bijkomstigheid is dat homo
seksualiteit veel in het Amerikaanse 
leger voorkomt. Het moment om 
deze besmetting plaats te laten 
vinden werd bewust gekozen in de 
tijd  van een hoge dollarkoers. Het 
hierdoor toenemend homo- 
toerisme van Noord-Amerika naar 
Europa zorgt voor export van het 
virus naar de andere NA V O-landen. 
Net op tijd  schafte Nederland het 
verbod op homoseksualiteit in het 
leger af. Inmiddels heeft Rusland, 
bevreesd voor Amerikaanse tegen
maatregelen, de straf op homo
seksualiteit nog eens met 10 jaar 
dwangarbeid verhoogd.

PETER DROS 
PETER ZWART
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dom, inzage, kopiën, verzegeling of 
vernietiging van de dossiers roepen in 
de instellingen vaak veel verzet op. 
Daardoor wordt op schandalige wijze 
de meest persoonlijke informatie over 
de betrokkenen zelf onthouden.
In de Geheimschrijver nummer 3, naast 
informatie over de aktie, ook artikelen 
over de Wet Persoonsregistratie; het re
gistratiesysteem van patiënten in de 
geestelijke gezondheidszorg; de repres
sie als therapie.
Geheimschrijver nr. 3 is te bestellen 
door overmaking van f 7,50 op postgiro 
328033 t.n.v. Cliëntenbond/Den Haag 
met vermelding van ‘Geheimschrijver 
3 ’.
De werkgroep Registratie en Dossiers 
is bereikbaar via Bernard Al, Rolland- 
straat 70, Haarlem, tel.: 023 - 317445 
óf Jan van Est, G. Doustraat 123 I, Am
sterdam, tel.: 020 - 760670.

VIETNAM, LAOS, CAMBODJA

’Vietnam, Laos, Cambodja, Om de Be- 
vrijding van Indochina’ kwam onlangs 
in derde druk uit. De schrijver ervan, 
Jan Pluvier, hoogleraar aan de Univer- 
siteit van Amsterdam en direkteur van 
het Instituut voor Moderne Aziatische 
Geschiedenis, zegt in het voorwoord; 
’Dat voor dit boek een nieuwe druk no
dig blijkt te zijn, roept gemengde gevoe
lens op. Het streelt natuurlijk het zelf
gevoel van de auteur, wanneer de vorige 
drukken uitverkocht zijn en er na al die 
jaren nog zoveel belangstelling voor het 
onderwerp bestaat, dat een heruitgave 
ondernomen kan worden. Anderzijds 
echter is de stemming er een van droe
fenis*.
Jan Pluvier is bedroefd vanwege de

’overijlde, foutieve beslissingen geno
men en stupide vergissingen begaan*; 
ook vanwege ’korruptie, nepotisme en 
machtsmisbruik’ in Viet Nam. Eerlijk, 
en zonder te verbloemen, vertelt Pluvier 
de geschiedenis van de volkeren van In- 
dochina van 1850.
De eerste druk van zijn boek kwam uit 
in april 1975, vlak voor het einde van 
de oorlog in Viet Nam. In acht jaar tijd 
is er heel wat veranderd in Indochina: 
de hereniging van Noord- en Zuid-Viet 
Nam, Vietnamese heropvoedingskam
pen met 10.000-den gevangenen, Chi- 
na’s agressie tegen Viet Nam, een ware 
exodus van bootvluchtelingen, de Rode 
Khmer in Cambodja en Viet Nams be
zetting van Cambodja, Op initiatief van 
het MCNV (Medisch Comité Nederiand- 
Vietnam) heeft Jan Pluvier zijn boek 
met de laatste ontwikkelingen sinds 
1975 aangevuld. Het boek blijft daar
mee de enige Nederlandse uitgave over

de geschiedenis van Indochina vanaf de 
Franse overheersing in Indochina. Een 
waardevol, zij het nogal pittig, studie
boek over Westers kolonialisme en im
perialisme en de onverzettelijke, lang
durige strijd van uitgebuite en onder
drukte volkeren daartegen.

CHRIS HUINDER

Jan Pluvier: Viet Nam, Laos, Cambodja; om 
de Bevrijding van Indochina, een geschiedenis 
vanaf 1850: uitgave SUN, Nijmegen ’83, derde 
herziene en bijgewerkte druk, 304 pagina’s. 
ƒ17,50.

(advertentie)
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NAMIBIA
70.000 vluchtelingen uit Namibië willen niet als 
vluchteling betiteld worden, omdat zij in balling
schap al bouwen aan een toekomst in vrijheid 
voor hun land.
Wij kunnen hen helpen om die toekomst waar te 
maken.

GIRO 26655
t.n.v. Bevrijdingsfonds Komitee Zuidelijk Afrika



Foto's: Hannes Waltrafen

Viet Nam, de toekomst van een 
volk, is te bestellen als paper
back bij: MCNV/Amsterdam, 
voor f  18J50 plus f  4,25 porto
kosten (giro: 10 90 400) o f b ij 
de boekhandel te koop (met har
de kaft) voor f  28,50

MCNV, Weteringschans 32, Am 
sterdam, te!.: 020 - 27 04 11, 
postgiro: 10 90 400

Kinderen van Amerikaanse G/'s: aangewezen op straathandel, wat verdacht vee/ l i jk t  op 
bedelen.

Viet Nam, de toekomst van een volk

1984 is het jaar waarin de Neder
landse ontwikkelingshulp aan Viet 
Nam wordt stopgezet. Massale 
schendingen van de mensenrechten 
middels het systeem van de 'her
opvoedingskampen' en de bezetting 
van Cambodja, dat zijn de argumen
ten, die de regering daarvoor ge
bruikt. Onder sterke druk van kon- 
servatieve liberalen en christen- 
demokraten heeft zij to t de stop
zetting besloten. De beëindiging van 
de hulp, meer dan veertig miljoen 
gulden in tien jaar tijds (1974- 
1984), valt samen met het 15-jarige 
bestaan van het Medisch Comité 
Nederland-Viet Nam (MCNV). 
Voor het Comité was d it reden, 
ondanks de stopzetting van de hulp, 
deze 15 jaar intensieve samenwer
king met Viet Nam te herdenken. 
Eind vorig jaar werden er een kultu- 
rele manifestatie en een forum met 
politici in Amsterdam gehouden. 
Op het forum pleitte Fred van der 
Spek (PSP) voor voortzetting van 
de hulp, ondanks de kritiek, die 
ook hij op Viet Nam heeft. Een 
belangrijk argument voor hem was 
dat de politieke solidariteit met een 
land, dat de Verenigde Staten naar 
Het Stenen Tijdperk terug wilden 
bombarderen, niet lichtvaardig 
overboord gezet mocht worden. 
Het MCNV gaf ter herdenking ook 
een prachtig foto/leesboek over 
Viet Nam uit: Viet Nam, de 
toekomst van een volk. Een echt 
prachtig boek: met meer dan twee
honderd pagina's met mooie foto's 
van kinderen, artsen, landbouw- 
kommunes, de guerilla; met spot
prenten van Len Munnik, Opland, 
Wibo en Stefan Verweij; met korte 
artikelen over de geschiedenis, de 
ekonomie, de gezondheidszorg en 
de politiek in Viet Nam; met inter
views met mensen, die vroeger, v ijf
tien jaar terug, en nu vaak nog, bij 
Viet Nam en de medische samen
werking met dat land betrokken 
waren en zijn; met vertaalde gedich
ten van Ho Chi Minh. Je kunt het 
boek willekeurig waar dan ook 
openslaan en beginnen te lezen. Al 
bladerend, al kijkend, al lezend zit 
men reeds gauw 'in ' Viet Nam en 
'in ' de problemen en fouten van 
zijn leiders.
In het boek wordt niet eenzijdig 
voor de Vietnamese regering en 
diens politiek gekozen. Tegenstan
ders en kritici en bootvluchtelingen 
worden ook aan het woord gelaten. 
Het boek wint daardoor sterk aan :
zeggingskracht. Bovenal wordt in j

>

het boek duidelijk, hoe onmetelïjk j 
zwaar de gevolgen van de Ameri- | 
kaanse bombardementen met j

S

napalmbommen en ontbladerings- j 
middelen nog op de bevolking en j 
het milieu van het land drukken. I 
Het platgebombardeerde land heeft 
nog vele, vele jaren medische en j 
ekonomische steun nodig om zich f 
uit duizenden bomkraters omhoog | 
te werken. Ondanks alle politieke f 
tegenstrijdigheden — en kritiek op| 
Viet Nams politiek is vaak terecht j 
-  b lijft het werk van het MCNV 
broodnodig. Steun het!

CHRIS HU1NDE
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Oordeel zelf
Bevrijding heeft drie maanden zonder 
hoofdredakteur gezeten. Geen ramp, 
maar wel lastig. Huidig beleid kon niet 
voortgezet worden, nieuw beleid niet 
van de grond komen.
De Partijraad heeft echter op 28 januari 
mij als hoofdredakteur benoemd. Nu 
Chris Huinder helaas in november 
heeft moeten aftreden heb ik het van 
hem overgenomen, want 'Bevrijding' 
staat mij na aan het hart. Een radikale 
koerswijziging van het beleid met 
betrekking to t d it blad hoeft de lezer, 
vooralsnog, niet te verwachten. We gaan 
verder met het opstellen van een 
redaktiestatuut, dat beoogt 'Bevrijding' 
meer onafhankelijkheid te geven ten 
opzichte van de diverse partij-organen. 
'Bevrijding' moet een onafhankelijk en 
kritisch blad kunnen zijn, waarin alle 
meningen, diskussies en visies binnen de 
partij — of die betrekking hebben op de 
PSP — weergegeven kunnen worden.
Het is mijn bedoeling dat iedereen in de 
partij zich kan uitspreken over het 
redaktiestatuut en de positie van 
'Bevrijding' in de PSP. Ik hoop dan ook 
ook, dat het konsept na een diskussie in 
het partijbestuur naar de afdelingen 
gezonden kan worden.
De PSP als politieke partij houdt zich 
met een veelheid van onderwerpen 
bezig, zowel binnen als buiten
parlementair, zowel in akties als in 
diskussies. 'Bevrijding' poogt zoveel 
mogelijk daarvan weer te geven, maar 
lang niet alles komt aan bod. Het ene 
onderwerp vraagt of krijgt meer 
aandacht in de partij dan het andere. Er 
zijn PSP'ers die op een bepaald terrein 
zeer deskundig zijn en daar dus 
makkelijk iets over schrijven. Ook de 
redaktie is meer deskundig op bepaalde 
terreinen. Mede om d it laatste enigszins 
te ondervangen worden nu twee nieuwe 
redakteuren gezocht, die thuis zijn op 
een aantal specifieke terreinen, zoals 
o.a. milieu, onderwijs en huisvesting 
(zie 'Bevrijding nr. 1 d.d. 25-1-1984).
In de Partijraad werden nogal wat 
vragen gesteld over de voorgenomen 
samenwerking met 'De Waarheid'. 
Waarom die samenwerking? Wat doe je 
als de 'horizontalen' op het kongres in 
februari de strijd winnen? Is de 
belichting van een onderwerp door een 
CPN'er of PSP'er niet geheel 
verschillend? waren enkele vragen. Ik 
zie deze samenwerking als een 
mogelijkheid om op een konkreet punt 
met de CPN in zee te gaan. 
Uitdrukkelijke voorwaarde hierbij is dat 
de redaktie van 'De Waarheid' de 
ruimte b lijft houden om te streven naar 
een krant voor héél links. Er is een 
voorzichtig begin gemaakt met het 
uitwisselen van artikelen (zie de 
laatste 'Bevrijding' van vorig jaar). Aan 
de hand hiervan kan men ook bekijken 
in welke mate de CPN-benadering van 
een bepaald onderwerp verschilt van die 
van de PSP. Het partijbestuur bekijkt 
met de redaktie hoe die samenwerking 
meer gestalte kan krijgen.
Er zijn twee heikele punten, die de 
komende tijd  de nodige aandacht 
zullen opeisen: het produktietempo en

d o c u m e n t a t ie c e n t r u m
NEDERLANDSE POLITIEKE

de f in a fw & ijjd d itè t  eerste betreft, we 
gaan proberen de produktietijd nog 
verder in te korten. De eindredaktie- 
vergaderingen zijn inmiddels naar voor 
het weekend verschoven. Zodoende 
hopen we dat de drukkerij eerder met 
het zetten en drukken kan beginnen, en 
het blad dus eerder in de bus van de 
lezer komt te liggen. Ook de financiën 
leveren de nodige zorgen. Ook d it blad 
moet flink inleveren, zo'n twintig 
procent. Dat betekent minder nummers 
d it jaar, minder leuke en meestal 
duurdere lay-out snufjes, en vasthouden 
aan de zestien pagina's per nummer, al 
liggen er nog zulke goede en spannende 
artikelen te wachten. We gaan d it jaar 
de kosten per nummer zeer nauwkeurig 
bijhouden om te bekijken welke speling 
er het komende jaar misschien in zit. 
Een en ander zal de redaktie in haar 
beleidsplan uitwerken. We gaan weer 
flink aan de slag. De resultaten kan 
iedere lezer zelf beoordelen.

HELEEN BUIJS

Energiestrijd
Maandag 23 januari werd de Brede 
Maatschappelijke Diskussie over (kern) 
energie besloten. De uitslag: de 
Nederlandse bevolking is milieubewust 
en verstandig en laat zich niet verleiden 
to t de keuze tussen kernenergie of 
kolen. 77 Procent is tegen uitbreiding 
van kernenergie, bijna de helft is voor 
flinke beperking van steenkolen- 
verbruik en slechts zo'n 14 procent 
voor forse toename daarvan.
Veel vertrouwen wordt uitgesproken in 
de mogelijkheden van Warmte-Kracht- 
Koppeling (uit minder brandstof méér 
bruikbare energie, in de vorm van 
elektriciteit en warm water) en 
stromingsbronnen (zon, wind, water). 
Ook energiebesparing wordt belangrijk 
gevonden. De Stuurgroep BMD onder 
leiding van Jhr. Mr. De Brauw heeft 
uitgerekend dat een energiebeleid 
gericht op vermindering van het totale 
energieverbruik van nu to t het jaar 
2000, zonder kernenergie, zonder 
toename van kolenverbruik en met 
maximale inzet van Warmte-Kracht- 
Koppeling en stromingsbronnen, ook 
kan. Het is ook niet strijdig met het 
streven naar ekonomische groei.
De milieubeweging kan to t zover 
tevreden zijn. De konklusie van dë 
Stuurgroep dat 'Borssele'en 
'Dodewaard' open kunnen blijven is 
echter fel aangevochten. Die konklusie 
is gebaseerd op diskutabele cijfers.
51 Procent van de mensen zouden voor 
openhouden zijn, 47 procent voor 
sluiting. Maar to t die 51 procent horen 
12 procent die waarschijnlijk vooral 
geschrokken zijn van de zogenaamd 
hoge sluitingskosten (5-6 miljard, maar 
die verwachting is af doen de 
bekritiseerd).
De BMD is voorbij en in 'Den Haag' is 
een zucht van verlichting te horen. Van 
Aardenne moest u it een soort

beleefdheid wachten to t de BMD 
voorbij was. Nu kan hij aan de slag; 
kerncentrales bouwen.
Is er nou iemand met die BMD 
opgeschoten? De Hervormde Synode en 
het FNV  stelden in 1977 een dergelïjke 
procedure voor, omdat in hun kringen 
grote twijfel was ontstaan over nut en 
veiligheid van kernenergie. De regering 
Van Agt-I nam het voorstel over, omdat 
ze in haar maag zat met het verzet, óók 
in eigen gelederen. (In Noord- 
Nederland was breed verzet ontstaan 
tegen de proefboringen in het zout voor 
opslag van radioaktief afval). Het zou 
echter een kampagne moeten worden 
om de bevolking in te prenten dat 
kernenergie veilig was en dat het enige 
alternatief massale koleninzet zou zijn. 
De energiebeweging, die een besluit om 
definitief met kernenergie te stoppen
niet kon afdwingen, oefende, samen 
met het FNV, de breed samengestelde 
Werkgroep Energie Diskussie en de 
linkse politieke partijen, druk u it om

de sfeer is goed verziekt
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die BMD over het hele energie- en 
ekonomische beleid te laten gaan. Dat 
is gedeeltelijk gelukt, en dat verklaart

van de PSP 

GUIDO AVERENA
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waarom rechts en de atoomlobby er 
steeds minder enthousiast over werden.

jullie vrijen op afspraak pag. 10

Maar doordat de regering de Stuurgroep 
van de BMD kon samenstellen is het

OORLOGSFILM pag. 11

toch steeds haar BMD gebleven. Het 
bleef een van bovenaf geleide inspraak

MEDIABELEID pag. 12

procedure.
De PSP heeft zich steeds afwijzend

ONDERSTEBOVEN pag. 14

opgesteld tegenover deze Brede 
Maatschappelijke Diskussie. Een

SURINAME pag. 16
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MOLUKKERS IN CAPELLE

dergelijke exercitie was niet nodig om 
te leren wat we al wisten; de 
Nederlandse bevolking is in 
meerderheid tegen kernenergie en voor 
een milieuvriendelijk energiebeleid. 
Anderzijds wilde de PSP wel de 
demokratisering van de energie
voorziening bevorderen: Niet alleen 
meepraten, maar ook meebeslissen. 
Daarom heeft de PSP bijvoorbeeld in de 
diskussie over de reorganisatie van de 
elektriciteitsvoorziening (toevallig óók 
op 23 januari 1984) voorgesteld om 
lokale en regionale energiebedrijven de 
spil te laten vormen van deze 
voorziening in de toekomst. De 
demokratische kontrole zou versterkt 
moeten worden via gemeenteraden en 
speciale adviesraden. Op landelijk nivo 
moet slechts geproduceerd worden wat 
op lokaal nivo niet kan, een 
NV-struktuur voor het landelijke 
bedrijf is u it den boze, het parlement 
moet de elektriciteitsplannen en 
tarieven goedkeuren en de invloed van 
maatschappelijke groepen moet 
gewaarborgd zijn door de oprichting 
van een landelijke adviesraad die 
onafhankelijk van de regering to t stand 
komt en werkt en grote bevoegdheden 
heeft.
Van Aardenne en de regeringspartijen 
negeerden deze voorstellen. Zij willen 
een andere kant op; om lage stroom- 
prijzen voor het bedrijfsleven mogelijk 
te maken moet demokratische kontrole 
juist verder teruggedrongen worden. 
Weerspannige lagere overheden moeten 
uitgeschakeld zijn, als er kolen en/of 
kerncentrales gebouwd moeten worden.
De diskussie is afgelopen, de energie
strijd gaat verder.
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BEVALLEN EN OPSTAAN

Foto: Koen Wessing

"Als je poliklinisch bevalt, is de 
veiligheid van je kind 
gegarandeerd". Dat is een 
boodschap die de laatste jaren 
steeds meer gemeengoed is 
geworden. De Stichting 'Beter 
Bevallen' presenteerde een 
andere boodschap op het 
kongres 'Bevallen en opstaan ' 
op zaterdag 21 januari in de 
RAI in Amsterdam. Waarom 
bevalt het juist thuis beter? Met 
die vraag ging Alice Loeters 
naar dat kongres.
Geluiden van een snelle hartslag, de zaal 
gehuld in toepasselijk schemer, veel ge
zucht en gekreun en uiteindelijk een 
"AU . . . daar is ie". Dat was de sfeer 
waarin het congres werd geopend.
In de ochtendlezingen werd vooral inge
gaan op de diskussies rondom de tegen
stelling: thuis of in het ziekenhuis 
bevallen, 's Middags kwamen de goede 
dingen, die er in de Nederlandse verlos
kunde bestaan, aan bod, zoals de verti- 
kale baringshouding, pijnbestrijding, 
kraamzorg en de maatschappelijke kon- 
sekwenties van het moederschap.

Thuis/ziekenhuis

Dertig procent van alle zwangere vrou
wen moeten om medische redenen in 
het ziekenhuis bevallen. Voor hen gaat 
de keuze tussen thuis of in het zieken
huis dus niet op. Voor zeventig procent 
van alle zwangeren geldt echter dat ze 
gezond zwanger zijn en dus rustig thuis 
kunnen bevallen. Dat is echter niet het 
geval. Slechts 35% van deze bevallingen 
vindt op d it moment nog thuis plaats. 
In 1960 was dat percentage nog 73%. 
Waarom kiezen steeds meer gezonde 
zwangeren voor een ziekenhuisbeval
ling?
Nicole Hanekamp, thuis geboren, prak
tiserend vroedvrouw, w ijt deze ontw ik
keling met name aan de medische ont
wikkelingen in de verloskunde. Vrou
wen wordt hierdoor in een vroeg stadi
um van de zwangerschap de ziekenhuis
bevalling als een verworvenheid aange-

_______ *

praat: Een ziekenhuisbevalling garan
deert veiligheid. Dat is echter een mis
vatting. U it een recente vergelijkende 
studie van mevrouw Damstra in de ge
meente Groningen, b lijk t dat er in ver
gelijking met thuisbevallingen, zich bij 
ziekenhuisbevallingen vaker komplika- 
ties voordoen. Als de essentie van be
vallen een natuurlijk gebeuren is, waar
bij de vrouw in een gemoedstoestand 
komt, waarin het lichaam instinktmatig 
te werk gaat, dan is één van de voor
waarden hiervoor een vertrouwde, 
angstvrije omgegeving. Hierin verschilt 
nu juist de ziekenhuisbevalling van de 
thuisbevalling. Terwijl de ziekenhuizen 
vanuit een konkurrentiepositie steeds 
meer de persoonlijke sfeer rondom het 
bevallen benadrukken, zal ze nooit in 
staat zijn de emotionaliteit van de 
thuissfeer te evenaren, aldus de diverse 
spreeksters.

Hiida van Dijk, in het ziekenhuis gebo
ren, onderzoekster, benadrukte de eko- 
nomische kanten van de thuis'en zie- 
kenhuisbevallïngen. Ekonomisch gezien 
is de thuisbevalling voor de medische 
stand oninteressant. Ze wees dan ook 
op het gevaar dat de thuisbevalling om 
die reden steeds meer u it de markt zal 
worden geprezen en d it de keuzemoge
lijkheid van de konsument zal inperken. 
In alle lezingen werd er dan ook op ge
hamerd dat het van belang is, dat je als 
konsument je keuze voor de plek van 
bevallen b lijft bepalen. Een normale be

valling heeft geen routinematig medisch 
ingrijpen nodig. We moeten hierover 
niet het zelfvertrouwen verliezen. 
Zwangerschap en baring zijn nu een
maal natuurlijke processen.

Verworvenheden

Beatrijs Smulders, thuis geboren, vroed
vrouw, liet in haar lezing aan de hand 
van dia's zien hoe het is om op je hur
ken te bevallen. Zelf heeft ze hiermee 
in haar praktijk drie jaar ervaring opge
daan. De vrouw zit hierbij op een speci

aal ontworpen baarkruk. Haar vriend of I  
vriendin zit als een levende baarleuning I 
achter haar. De verloskundige zit op ge- 1 
lijke hoogte tegenover de vrouw. Het I 
grote voordeel van deze houding is dat I 
optimaal van de zwaartekracht kan I  
worden gebruik gemaakt. De beenderen I 
van het bekken staan zó ten opzichte I  
van elkaar, dat zowel bekkeningang als ]  
bekkenuitgang maximaal geopend zijn. 1 
De belangrijkste argumenten zijn echter I 
weer de emotionele voordelen. De lig- I 
gende houding geeft de vrouw een ge- I 
voel van hulpeloosheid en passiviteit. I 
Ze kan het geheel niet overzien en is al 1 
gauw geneigd de regie uit handen te ge- I  
ven. Op de baarkruk zit ze op gelijke I 
hoogte en speelt de vrouw de hoofdrol. I 
De arts of verloskundige is de bewaker I 
van het proces en het enige wat ze doet I 
is de kruk weghalen als het kind in de |  
schedeopening zichtbaar wordt, zodat I 
de vrouw gehurkt verder kan persen. I 
Volgens Beatrijs Smulders is d it ook de I 
reden dat er zo'n weerstand is vanuit de ] 
verloskunde. Er is geen heroïsche taak J 
meer voor de verloskunde. De vrouw 1 
bevalt op eigen kracht! I
"Een kind baren is echter nooit pijn- I 
loos", stelde vervolgens Eise de Haan, I 
thuis geboren, psychologe. Bij het I 
draaglijk maken van die pijn spelen I 
vooral psychologische faktoren een rol, ] 
Via cognitieve methoden kan de aan- I 
dacht zo worden gericht dat pijn wordt I 
vergeten of allerminst beter wordt ver- I 
dragen. J
Gaby van Driem, in het ziekenhuis ge- j 
boren, advokate, maakte allerteerst dui- I 
delijk dat in vergelijking met andere Eu- I 
ropese landen, ons zwangerschapsverlof 1 
behoorlijk slecht geregeld is. De Eman- 
cipatieraad heeft onlangs de regering ge- I 
adviseerd om ten eerste het verlof to t | 
veertien weken te verlengen, waarbij de j 
vrouw zelf moet kunnen uitmaken wan- ] 
neer ze die tijd opneemt. Verder advi- 1 
seert de Emancipatieraad het ouder
schapsverlof to t de kleuterleeftijd te la- j 
ten duren en een verlenging van het j 
kraamverlof voor de partner van twee ] 
naar tien dagen. Daarnaast kwam ze 
met het verheugende nieuws dat er een 1 
"proefprocessenfonds" is opgericht 
voor principiële zaken. Vrouwen blij- 1 
ken nog weinig naar de rechter te stap- j 
pen als ze benadeeld worden in zaken 
rond zwangerschap en ouderschap. Eén I 
van de redenen hiervoor zou het grote j 
financiële risiko zijn. Als d it gedekt I 
y/ordt door het "proefprocessenfonds" ! 
zullen meer vrouwen die stap durven 
nemen.

'Bevallen en opstaan' was een overtui
gend en strijdbaar kongres, waarin dui
delijk werd dat zelfbeschikking over ei
gen lijf  óók betekent dat je vrij moet ! 
zijn in de keuze voor de plek en aard j 
van je bevalling. Mede door het gebruik 
van veel visueel materiaal, heeft het bij 
mij een behoorlijke sterke indruk ach
tergelaten. Het is dan ook verheugend 
dat tezijnertijd de lezingen en diskussies \ 
gebundeld zullen worden in een boek. j

I1
i

ALICE LOETERS 
thuis geboren j



Gesprekken met Simone de Beauvoir

'Het is ongetwijfeld 
gemakkelijker in blinde 
onderwerping te leven, dan aan 
je bevrijding te werken: ook de 
doden zijn beter aangepast aan 
de aarde dan de levenden'. Dit 
schreef Simone de Beauvoir in 
'De Tweede Sekse' in 1949. 
Deze uitspraak heeft zij zich 
altijd ter harte genomen. Begin 
jaren zeventig zette zij de stap 
naar het feminisme, zij was toen 
zo'n zestig jaar oud. Die 
bekering was voor Alice 
Schwarzer aanleiding met 
De Beauvoir te gaan praten. In 
tien jaar tijd maakte zij vijf 
interviews. Onlangs verscheen 
bij uitgeverij Sara de 
Nederlandse vertaling in boek
vorm. Heieen Buijs las het.

In haar memoires beschrijft Simone de 
Beauvoir hoe ze na de oorlog met Sar- 
tre politiek aktief werd en bijvoorbeeld 
een fervent voorvechtster was van de 
onafhankelijkheid van Algerije. Ook in 
de woelige jaren zestig steunde de Beau
voir de revolutionaire bewegingen in 
Frankrijk. Begin jaren zeventig zette zij 
de stap naar het feminisme, De Beau
voir was toen zo'n zestig jaar oud. Met 
vele andere vrouwen beschuldigde zij 
zichzelf ervan een abortus te hebben 
ondergaan om de aandacht te vestigen 
op de absurditeit van het verbod op 
abortus.
Deze stap naar het feminisme was op
merkelijk. Immers in 'De Tweede Sek
se' (geschreven in 1949) had De Beau
voir duidelijk afstand genomen van een 
aparte vrouwenstrijd: hef vrouwen
vraagstuk zou binnen het socialisme 
vanzelf to t een oplossing komen. Deze 
'bekering' na tw intig jaar was voor 
Alice Schwarzer één van de redenen 
voor haar eerste interview met De Beau
voir, zo schrijft zij in haar inleiding van 
het boek 'Gesprekken met Simone de 
Beauvoir\ Zij wil deze ommezwaai 
openbaar maken. Ajice Schwarzer is 
momenteel hoofdredaktrice van de 
Emma, het grootste vrouwenblad in 
West-Duïtsland, dat zij jaren geleden 
heeft opgezet. Eind jaren zestig, begin 
jaren zeventig werkte Schwarzer als 
free-lance correspondente in Parijs. Na 
d it eerste interview met Simone de 
Beauvoir volgden er nog v ijf over een 
periode van tien jaar: Het laatste
dateert van 1982. Deze zes interviews 
zijn nu door Schwarzer gebundeld en in 
Nederland door uitgeverij Sara uitge

bracht. De gesprekken behandelen ieder 
verschillende thema's, zoals politiek, 
sexualiteit, ouderdom, de vrouwenbe
weging enzovoort. Het eerste gesprek, 
gevoerd in 1972, gaat — zoals reeds 
gezegd — over De Beauvoirs aansluiting 
bij de vrouwenbeweging en daarin zet 
zij haar stap nader uiteen. Zij had 
gekonkludeerd, dat er in die afgelopen 
tw intig jaar, na het verschijnen van 'De 
Tweede Sekse' niets wezenlijks aan de 
positie van vrouwen was veranderd, ook 
niet in de zogenaamde socialistische 
landen. Die zijn niet echt socialistisch, 
zegt zij, alleen de produktieverhou- 
dingen zijn veranderd, maar de tradi
tionele rolverdeling tussen mannen en 
vrouwen is blijven bestaan. De Beauvoir 
spreekt zich in dit interview ook uit 
voor een aparte vrouwenstrijd. Zowel 
de mentaliteit van mannen, als die van 
vrouwen maakt een eerlijke diskussie in 
een gemengde groep onmogelijk, vindt 
ze. Wel probeert ze de emancipatie van 
vrouwen te verbinden met de klasse- 
strijd. Je zou haar dus een 'soc-fem' of 
een 'femsoc'-dame kunnen noemen.
In meerdere interviews komt het onder
werp seksestrijd/klassestrijd aan de 
orde. Dat zou geen bezwaar hoeven te 
zijn, ware het niet dat er niets nieuws in 
de andere gesprekken aan toegevoegd 
wordt en je meerdere keren hetzelfde 
leest in iets andere bewoordingen. 
Waarschijnlijk onvermijdelijk, omdat 
het boek een verzameling is van zes los 
van elkaar staande, afgeronde gesprek
ken. Daarentegen is het aardig te zien 
hoe De Beauvoir met betrekking to t de 
vrouwenstrijd radikaliseert. Was haar 
toon in 1972 nog voorzichtig en gema
tigd, in 1976 antwoordt zij op een op
merking van Schwarzer, dat linkse ka
meraden de seksestrijd als burgerlijk of 
reaktionair afschilderen en de klasse- 
strijd prioriteit geven: 'De arme lie
verds, ze kupnen haast niet anders. Ook 
kameraden zijn pasja's'*
In het voorwoord van haar boek zegt

Alice Schwarzer: 'De Beauvoir zelfwas 
(. .) altijd voor een dubbele strategie: 
voor legale èn illegale aktie. Eén ding 
stelde ze echter nooit ter diskussie:i
haar afwijzing van de heersende partijen 
en haar keuze om uitsluitend de buiten
parlementaire weg te bewandelen'. 
Ondanks haar betrokkenheid bij de ak- 
tiviteiten binnen de vrouwenbeweging 
b lijft De Beauvoir kritisch ten opzichte 
van ontwikkelingen daarbinnen, zo 
b lijk t uit de interviews. In het derde ge
sprek, gehouden in 1976, neemt zij u it
drukkelijk stelling tegen de vrouweiijk- 
heidswaan: 'We mogen niet in het ande
re uiterste vallen door te zeggen, dat de 
vrouw op een speciale manier verbon
den is met de aarde, dat zij het ritme 
van de maan, van eb en vloed in het 
bloed heeft en al dat soort onzin . . .'. 
Vanuit d it gezichtspunt neemt zij ook 
in een later interview, in 1980, afstand 
van de idee, dat vrouwen alleen als 
moeders voor de vrede moeten vechten. 
De Beauvoir: 'Diezelfde manier van re
deneren tref je bij de Grünen aan. Ik er
ger me aan die gelijkstelling van ekolo- 
gie en feminisme'.
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Uit de interviews b lijk t steeds weer, dat 
De Beauvoir over alle op dat moment 
aktuele onderwerpen binnen de vrou
wenbeweging heeft nagedacht. Ze ver
werpt het huwelijk en het moederschap 
in zijn huidige vorm en pleit voor eko- 
nomische zelfstandigheid van vrouwen 
en voor verdeling van arbeid binnens- 
en buitenshuis. Een vrouwenpartij vindt 
ze maar niks, want volgens haar is het 
onvoldoende vrouwen te organiseren 
omdat ze vrouwen zijn. Ze was aktief 
bij het opzetten van Franse ^ //// '-h u i
zen en bij de organisatie van het in 
1976 gehouden tribunaal over misda
den tegen de vrouw. Ze waarschuwt te
gen de nieuwe vrouwelijkheid, de her
waardering van vrouwelijke waarden, 
omdat dat een nieuwe vorm van inkap
seling is.

Hoewel De Beauvoir vaak met Sartre 
ten strijde is getrokken en hun visies 
veelal parallel liepen, lopen hun me
ningen uiteen, als het gaat over de be
trokkenheid van mannen bij het fem i
nisme, b lijk t u it het tweede in het boek 
opgenomen gesprek. Volgens Sartre 
zouden er ook mannen bij de vrouwen
strijd betrokken kunnen worden, die 
hetzelfde denken als de vrouwen daar
binnen. De Beauvoir dient hem van re
pliek: 'Zelfs u, die theoretisch en ideo
logisch in ieder opzicht een voorvechter 
van vrouwenemancipatie bent, zelfs u 
deelt ondanks alles niet wat vrouwen — 
en ook ik — hun vrouwen-ervaringen 
noemen. Er zijn dingen die u niet kunt 
begrijpen'.

Theoretika

De vele onderwerpen, die in de zes ge
sprekken met De Beauvoir aan de orde 
komen, hebben voor het merendeel nog 
niet aan aktualiteit ingeboet. Het beves
tigt weer eens, dat veranderingen niet 
van de ene dag op de andere dag gereali
seerd worden, maar dat daar lange tijd  
over heen gaat. Het kan je ook wel eens 
moedeloos maken. Het boek maakt ook 
duidelijk, dat zowel in Frankrijk als in 
West-Duitsland, waar Schwarzer woont 
en werkt, dezelfde diskussies worden 
gevoerd als in Nederland en ongeveer in 
dezelfde tijdsperiode. Maar in Neder
land geldt in veel mindere mate de per
soonsverheerlijking, die men in Duits
land ten aanzien van Alice Schwarzer 
en in Frankrijk ten aanzien van De 
Beauvoir kent. De toon, die Schwarzer 
in haar voorwoord over De Beauvoir 
hanteert, doet mij soms wat gezwollen 
aan. Niet ontkend kan worden, dat De 
Beauvoir een enorme bijdrage heeft ge
leverd aan de straat van de tweede femi
nistische golf door haar standaardwerk 
'De Tweede Sekse'. In Frankrijk heeft 
haar naam en persoon ongetwijfeld in 
de zeventiger jaren binnen de Franse 
vrouwenbeweging een belangrijke rol 
gespeeld, ook naar buiten toe. In Ne
derland is haar positie minder promi
nent binnen de vrouwenbeweging. Voor 
mij is ze altijd meer de theoretika dan 
de aktiviste geweest. Daarom las ik het 
boek toch wat afstandelijk en bezag een 
Simone de Beauvoir, die haar meningen 
geeft over aktualiteiten binnen de vrou
wenbeweging, maar die daar min of 
meer boven b lijft staan en niet echt op 
gelijke voet met andere vrouwen deel 
uitmaakt/mag, kan uitmaken van die 
vrouwenbeweging.

HELEEN BUIJS

Alice Schwarzer, 'Gesprekken met Simone de 
Beauvoir', uitgeverij Sara/Amsterdam, 1983, 
prijs f  17JB5.



ROEMENIE
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Begin december '83 bracht een 
PSP-delegatie een bezoek aan 
Roemenië, Bram van der Lek 
(Eerste Kamerlid), W ilbert 
Dekker (buitenland sekretaris) 
en Huib Verhoeff (Md van de 
kommissie buitenland) 
ondernamen de reis op 
uitnodiging van de Roemeense 
kommunistische partij, PCR.
Het bezoek had een officieel 
karakter. De delegatie voerde 
talloze gesprekken met vooraan
staande partijleden, leden van 
de regering, parlement en de 
officiële Vredesraad. En 
natuurlijk was er het 
gebruikelijke bezoek aan een 
grote fabriek, in dit geval de 
traktorenfabriek van Bra$ov, en 
een landbouwkoöperatie. Huib  
Verhoeff bericht uit deze 
Balkanstaat van president 
Nicolae Ceau?escu.

Er gaan zelden PSP-delegaties naar 
Oost-Europa. Niet dat er geen uitnodi
gingen binnenkomen op het partijburo. 
De PSP heeft echter de goede gewoonte 
slechts die uitnodigingen aan te nemen, 
waarvan zij denkt dat dat enige zin 
heeft. Zo otnbrak de PSP op het druk
bezochte verjaarsfeestje van de Grote 
Noord-Koreaanse Leider Kim-H-Sung. 
Evenmin is er een delegatie afgereisd 
naar Bulgarije, toen de Bulgaarse Boe
renpartij ons daartoe uitnodigde. Waar
om dan wèl naar Boekarest?

Het is vooral de buitenlandse politiek 
van Roemenië, die dat land zo interes
sant maakt. Op 25 november 1983 pu
bliceerde de PCR een lange verklaring, 
waarin ze het plaatsen van nieuwe ra
ketten in West èn Oost veroordeelde en 
oproep to t terugtrekking, dan wel ver
nietiging, van de bestaande raketten aan 
beide zijden van het Ijzeren Gordijn. 
Roemenië heeft Moskou dan ook dui
delijk laten weten op zijn grondgebied 
geen kern raketten toe te staan! Op de 
Warschaupaktvergadering van december 
1983, gehouden te Sofia (Bulgarije), 
bleek Roemenië de enige lidstaat van 
dat bondgenootschap, dat weigerde 
mee te werken aan de plaatsing van 
nieuwe Sowjetraketten, die Moskou 
zich had voorgenomen als antwoord op 
de plaatsing van de nieuwe middellange- 
afstandsraketten in Groot Brittannië, 
West Duitsland en Italië. Tegelijk met 
het uitbrengen van die verklaring is de 
Roemeense partijleiding een diploma
tiek offensief begonnen, met het doel

de ontspanning in Europa te bevorde
ren. Dit initiatief vormde een wezenlijk 
onderdeel van de gesprekken, die onze 
delegatie met de Roemeense politici 
heeft gevoerd.

Onafhankelijk

De officiële Roemeense vredesbeweging 
is aktiever dan vergelijkbare organisaties 
in Oost-Europa. Er was zelfs een Roe
meense afgevaardigde aanwezig op de 
konferentie van West-Europese vredes
bewegingen, die in december 1982 te 
Athene werd gehouden. De Roemeense 
afwezigheid bij een soortgelijke konfe
rentie in mei 1983 komt voort u it het 
feit, dat men de plaats van die konfe
rentie, West-Berfijn, opvatte als onnodi
ge provokatie.

Niet alleen op het vlak van de kernra- 
ketten voert d it land een zelfstandige 
politiek. In 1968 was het het enige War- 
schaupaktlid, dat niet meedeed aan de 
inval in Tsjechosiowakije, terwijl Roe
menië in 1979 het enige Oost-Europese 
land was, dat de inval van de Sowjet- 
Unie in Afghanistan heeft veroordeeld. 
Voorts was Roemenië het eerste Oost
blokland, dat diplomatieke kontakten 
aanknoopte met de Bondsrepubliek 
Duitsland (1967) en het enige Oost
blokland, dat weigerde in dat zelfde 
jaar de banden met Israël te verbreken, 
na de Zesdaagse oorlog. Overigens heb
ben de banden met Israël Boekarest er 
niet van weerhouden de PLO te erken
nen. Daarnaast onderhoudt Roemenië 
goede kontakten met de Volksrepu
bliek China en is het waarnemer bij de 
Beweging van Ongebonden Landen. De 
Roemeense diplomaten blijken groot
meesters in het laveren tussen de groot
machten.

Ook op ekonomisch vlak probeert het 
land een autonome koers te varen. Bin
nen de strikte territoriale arbeidsdeling

van de Comecon, de ekonomische ge
meenschap van Oostbloklanden, kreeg 
Roemenië de rol toebedeeld van 
graanschuur en groentetuin. Deze eko
nomische plaatsbepaling heeft de Roe
menen er echter niet van weerhouden 
veel te inversteren in industriële ont
wikkeling. In de jaren zestig heeft het 
land een basisindustrie (petrochemische 
bedrijvigheid, hoogovens) opgebouwd 
met een kapaciteit, die de binnenlandse 
markt ver te boven ging. Het land werd 
daarmee zeer afhankelijk van afzet
markten. Het gevolg van d it beleid is 
een zeer evenwichtig handelspatroon: 
het Oostblok, het Westen en de Derde 
Wereld nemen elk ongeveer een derde 
deel van de Roemeense buitenlandse 
handel voor hun rekening. Daarmee 
heeft Boekarest ook zijn ekonomische 
afhankelijkheid van Moskou vermin
derd. Een dergelijke op de buitenlandse 
markt gerichte ekonomische ontwikke
ling is echter ook zeer gevoelig voor 
konjunkturele ontwikkelingen buiten 
Roemenië. De ekonomische krisis, die 
na 1973 wereldwijd in zette, heeft de 
vraag naar Roemeense industriële pro- 
dukten fors doen afnemen. De buiten
landse schuld is aanzienlijk. Om aan de 
dalende exporten het hoofd te kunnen 
bieden, heeft men zijn toevlucht ge
zocht to t drastische importbeper- 
kingen. Het levenspeil is fors gedaald: 
vlees is nauwelijks meer te krijgen, 
evenals eieren en in de winter verse 
groente. Overigens vormden de lege eta
lages van de levensmiddelenwinkels een 
schril kontrast met de overvloedige 
maaltijden, die onze delegatie kreeg 
voorgezet.

Binnenlandse politiek

Tenslotte nog een paar opmerkingen 
over de binnenlandse politiek. Gegevens 
van Amnesty International tonen aan, 
dat het aantal politieke gevangenen be
perkt is, en dan nog voor een groot deel

Illustratie uit: Lumea/Roemenie nr.2 6-01-1984

bestaat u it mensen, die behoren to t een 
bijzonder kerkgenootschap. Daarnaast 
blijken er een aantal Roemenen vast te 
zitten, omdat ze te kennen hebben ge
geven te willen emigreren. Het bleek 
voor ons heel moeilijk een duidelijk 
beeld te krijgen van de binnenlandse si
tuatie, vooral daar vrijwel al onze ge
sprekken werden gevoerd met vertegen- 
woordig(st)ers van de regeringspartij. 
Ook hebben we weinig zicht op de ma
te van zeggenschap van de Roemeense 
bevolking: ondanks verwoede pogingen 
van onze kant om duidelijkheid te k rij
gen over de mate van participatie van de 
bevolking in bijvoorbeeld lokale poli
tiek. Zo wordt het parlement gekozen 
op basis van een distriktenstelsel, maar 
het is onduidelijk hoe die vertegen
woordigsters van die distrikten in het 
parlement de belangen van hun dïstrikt 
dienen. Interessant was een gesprek, dat 
wij hebben gevoerd met een vooraan
staand lid van de Duitstalige minder
heid, de heer Eisenburger, uitgever van 
een Duitstalige krant (de 'Karpathen 
Rundschau'). Roemenië kent een m il
joen Hongaarstaligen en 300.000 Duits- 
taligen op een totale bevolking van 23 
miljoen. Het gesprek gaf een zeer roos
kleurig beeld van de positie van anders
taligen in Roemenië. Bij een zeer gering 
aantal anderstalige leerlingen is de over
heid verplicht anderstalige scholen in te 
richten, aldus de heer Eisenburger. Er 
zijn voorts tijdschriften, kranten en the
aters in het Duits en Hongaars. Boeka
rest heeft zelfs een theater, waar jïd- 
disch gesproken wordt, wat uniek is in 
Europa. Er zou in het geheel geen ach
terstelling zijn van Duits- en Hongaars
taligen in Roemenië. Toch meldt Am- 
nesty de arrestatie van een Hongaarsta- 
lige dichter uit het Noordwest Roe
meense Cluj, die in een illegaal memo
randum, gericht aan de CEVS-konferen- 
tie van Madrid (1982), klaagde over de 
assimilatiepolitiek van de Roemeense 
overheid!

Het lijk t dus moeilijk een afgerond 
boeld te vormen van de binnenlandse 
politieke situatie in Roemenië. Deson
danks is de buitenlandse politiek van de 
PCR zodanig, dat zij de aandacht van 
de PSP verdient. Het verdient dan ook 
aanbeveling om de uitwisseling van 
ideeën tussen beide partijen voort te 
zetten. De vrede in Europa is immers 
gediend met kontakten tussen partijen 
aan weerszijden van de Grote Scheids
lijn, die streven naar ontmanteling van 
de bestaande machtsblokken.

HUIB VERHOEFF

Zie voor verslagen van de vredeskonferenties 
van Athene en West-Berlijn 'Bevrijding' nrs. 
1, 7/8 en 10 (1983). En voor de Hongaarse 
vredesbeweging 'Bevrijding' nr. 21/22 (1983).
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Mollukkers in Cappelle

i

h

Begin dit jaar kwamen de 
Molukkers in Capeile aan den 
IJssel in het landelijke nieuws. 
Op 4 januari werden zes 
Molukse gezinnen uit hun 
huizen gezet. Gevolg: een 
grimmige konfrontatie tussen 
de wijkbewoners en de Mobiele 
Eenheid. De problemen in de 
wijk Oostgaarde van de groei
kern Capeile aan den IJssel, 
onder de rook van Rotterdam, 
kwamen niet uit de lucht vallen. 
Hans Schenk en Bram Terhell 
belichten de achtergronden op 
basis van gesprekken met drie 
betrokkenen: Theo Tuankotta 
(lid van de Molukse Wijkraad), 
Harry Eerhart (huurders- 
vereniging Oostgaarde 'vak G') 
en Wally Pernot (raadslid van de 
PSP/CPIM-fraktie in de 
gemeenteraad van Capeile aan 
den IJssel).

Waarom zijn ju llie  met ingang van 1 ju li 
1983 met de huurweigeraktie begon
nen?
Theo Tuankotta: "In  1972 zijn wij van
uit het barakkenkamp IJsseloord naar 
de woonwijk Vak G' in Oostgaarde ver
huisd, omdat het kamp werd opge- 
doekt. In IJsseloord betaalden wij 40 
gulden huur per maand. In Oostgaarde 
gingen we 215 gulden betalen, inklusief 
een huurgewenning van 15 gulden, die 
in tien jaar werd afgebouwd. Medio 
1983 bedraagt de huur 500 gulden als 
gevolg van opvolgende huurverhogingen 
van tien procent in hef kader van de 
versnelde huurharmonisatie. Het gemid
delde maandinkomen van onze mensen 
ligt rond de 1.400 gulden. De vaste 
woonlasten van tussen de 800 en 1.000 
gulden, b lijft er dus ongeer 500 gulden 
over voor éten, kleding en zo. Dat is 
een ondraaglijke situatie. Daarnaast zijn 
er talloze klachten zoals scheuren, 
stankoverlast en vogeloverlast in de hui
zen en grondverzakkingen in de w ijk 
van méér dan tien centimeter per jaar. 
In samenwerking met de huurdersver- 
eniging is aktie gevoerd om deze klach
ten op te lossen. In onze aktie hebben 
wij ook het probleem van de KNIL- 
rechten betrokken."

h

Protestnota

In juni 1983 werd aan de Nederlandse 
regering en aan het kollege van B&W 
van Capeile aan den IJssel een protest
nota van de Molukse wijkraad overhan

digd. In deze nota werden een aantal ei
sen geformuleerd, zoals een maximum
bedrag voor gas, elektra en onroerend- 
goed belasting, vrijstelling voor bejaar
den van de ziektekostenpremies, terug
betaling van de te veel betaalde huis
huur en de overdracht van het beheer 
van de woningen van de Stichting 
Samenwerking Verenigde Woningbouw
corporaties (SVW) naar de Domeinen 
{in feite de Staat). In afwachting van de 
inwilliging van de eisen schortten de 
Molukse bewoners van 'vak G' alle beta
lingen met ingang van 1 juli 1983 op.

Er wordt voortdurend gesproken over 
KNIL-rechten, wat verstaan ju llie  daar 
precies onder?
Theo: "Het principe is dat de Neder
landse regering ons op m ilitair dienstbe
vel naar Nederland heeft gehaald. Wij 
vinden dat ze daarom ook voor ons 
moet zorgen. De Molukkers werden bij 
aankomst in Nederland ontslagen uit 
het .KNIL (Koninklijk Nederlandsch- 
Indisch Leger) en ondergebracht in 
voormalige koncentratiekampen. Na 
een aantal jaren moesten de Molukkers 
in eigen levensonderhoud gaan voor
zien. Maar dat is niet alles, er is een aan
tal mensen dat jarenlang geen soldij 
heeft ontvangen, ook zijn er die op 
grond van een te gering aantal dienstja
ren (minder dan vijftien) niet in aan
merking komen voor een pensioen. 
Mensen met voldoende dienstjaren k rij
gen een Pensioenvervangende Uitkering 
(PVU) in plaats van een pensioen, bo
vendien tellen voor hen de tropenjaren 
niet dubbel."

Huurachterstanden

Ten tijde van de verhuizing van het 
woonoord IJsseloord naar de woningen 
in Vak G' in 1972 bestond er volgens 
een opgave van de inspekteur der Do
meinen per 29 mei 1972 een huurach
terstand van zestigduizend gulden. In 
juni van dat jaar vraagt hij de gemeente 
hoe zij denkt deze huurpenningen te in
nen. Hiermede verlegt de rijksoverheid 
voor het eerst haar verantwoording naar 
de gemeente. Een opstelling die type
rend zou blijken voor het standpunt dat 
deze overheid to t op heden heeft inge
nomen. De gemeente ondernam, in sa
menwerking met de SVW, pogingen om 
CRM te betrekken bij het vinden van 
oplossingen. D it ministerie liet uitein
delijk in 1975 weten dat bij oplopende 
huurachterstanden ontruiming van de 
woning dient te volgen. In 1980 begon 
de SVW procedures voor de kanton
rechter ter verkrijging van ontruimings- 
bevelen. In de jaren 1980 to t en met 
1983 kreeg de SVW vierentwintig van 
deze bevelen. Gesteund door de vonnis
sen gaat de SVW een beleid voeren dat

gericht is op de ten uitvoerlegging van 
deze vonnissen door middel van ontrui
ming van de woning. Intussen is er wel 
het één en ander gebuerd in 'vak G'. De 
problematiek van de huurachterstanden 
wordt tijdelijk verdrongen door de ver- 
warmingsperikelen. In de zomer van 
1980 worden de kantoren van de SVW 
enkele dagen bezet door een aantal be
jaarde Molukkers.

Wat was het doei van die aktie in 1980? 
Harry Eerhart: "Het belangrijkste doel 
van onze aktie was de vervanging van de 
bestaande heteluchtverwarming, die 
niet funktioneerde, door een centrale 
verwarmings-installatie. Met de ther
mostaat op 28 graden waren de wo
ningen 's winters niet warmer te krijgen 
dan vijftien graden. Uiteindelijk is de 
vervanging gerealiseerd zonder kosten 
voor de bewoners."
Op verzoek van de huurdersvereniging 
wordt begin 1983 een woonlastenon- 
derzoek ingesteld door de stichting 
Bouwhulp te Eindhoven. We vragen 
Harry Eerhart naar de konklusies van 
het rapport van Bouwhulp.
Harry: "De eerste konklusie is dat we 
in een vrij dure stad-in-wording wonen. 
De woonlasten stijgen in deze w ijk vér 
boven het landelijk gemiddelde. Het 
rapport konkludeert ook dat de wo
ningen slecht gebouwd zijn en dat als 
gevolg daarvan de energiekosten zeer 
hoog zijn ."

Gemeentelijke initiatieven

Om de twee hoofdproblemen wijkver- 
betering en huurachterstanden gelijktij
dig aan te pakken dringt burgemeester 
Van Leeuwen er in juni 1983 bij het 
ministerie van Binnenlandse Zaken op 
aan het een en ander op een zo hoog 
mogelijk niveau aan te pakken. Tijdens 
de onderhandelingen over het wijkver- 
beteringsplan (dat eind oktober 1983 
inklusief financiering is rondgekomen) 
bleek dat van de kant van het Rijk werd 
volhard in het terugbrengen van alle 
problemen to t huisvestingsproblemen. 
Alle pogingen van de gemeente om de 
zaken onder de noemer van 'minderhe
denbeleid' aan te pakken werden terzij
de geschoven. Door de ambtenaar van 
de direktie Minderhedenbeleid van het 
ministerie van Binnenlandse Zaken, die 
als kontaktman voor d it probleem op
trad, werd gepleit voor een harde aan
pak, konsekwent optreden en ontru i
men. Het moest nu maar eens afgelopen 
zijn met onderhandelen, er moest ont
ruimd worden, met alle gevolgen van
dien. Ook van de zijde van het ministe
rie van Volkshuisvesting werd d it stand
punt ingenomen.

Aan Wally Pernot de vraag welke in itia

tieven vanuit de PSP-CPN-fraktie zijn 
genomen.
Wally: "Op ons initiatief is het woon- i 
lastenrapport vak G aangekaart in de 
kommissie ruimtelijke ordening. T ij
dens de juli-zitting van die kommissie 
heb ik een verklaring van de PSP-CPN 
voorgelezen, die er op neer komt dat de 
gemeente als de bliksem iets moest gaan 
doen aan de woonlastenproblematiek in 
'vak G'. Met warme belangstelling is die 
verklaring aangehoord, maar to t nu toe 
is er van kollege-zijde niets mee gedaan. 
Tijdens de begrotingsbehandeling in ok
tober 1983 zijn door de PSP-CPN twee 
moties ingediend die ten doel hadden 
een woonlastenfonds voor de krepeer- 
gevallen in Capeile van de grond te k rij
gen was, en, in navolging van de ge
meente Opsterland, te komen tot een 
aktief kwijtscheldingsbeleid van ge
meentelijke belastingen en heffingen 
voor de minima. Het onderzoek naar de ' 
mogelijkheid van een woonlastenfonds 
is door de rechtse raadsmeerderheid 
verworpen. Ten aanzien van het ge
vraagde kwijtscheldingsbeleid zegde het 
kollege toe hieraan in ruime mate be
kendheid te geven."
Welke oplossingen zie j i j  voor de pro- 
blema tiek ?
Wally: "Een algemene huurverlaging, 
zoals in de Bijlmermeer in Amsterdam 
heeft plaatsgevonden, gemotiveerd door 
de grondverzakkingen en de slechte 
kwaliteit van de woningen. Daarnaast 
moeten de woningen verbeterd worden, 
het ministerie voor Volkshuisvesting 
heeft daarvoor inmiddels 1,8 miljoen 
ter beschikking gesteld. En er moeteen 
goede regeling voor de huur-achterstan- 
den getroffen worden. Maar wat verder 
gaat: er moeten werkgelegenheidspro- 
jekten worden opgezet voor werkloze 
Molukse jongeren en er moet nodig wat 
gedaan worden aan een klimaatverbete- 
ring tussen de Molukkers en B&W. 
Want de sfeer is goed verziekt".

HANS SCHENK 
BRAM TERHELL



BURGERLIJKE ONGEHOORZAAMHEID

akties
met

'Burgerlijke ongehoorzaamheid' 
is een middel om verzet aan te 
tekenen tegen een weliswaar 
demokratisch genomen, maar 
als immoreel ervaren besluit.
Het is een oud begrip, maar nu 
aktueler dan ooit met de 
plaatsing van de nieuwe kern- 
raketten voor de deur. 
'Burgerlijke ongehoorzaamheid' 
is een aktiemiddel voor 
individuen, maar ook voor 
kleinere of grotere groepen.
Van de 550.000 demonstranten 
van 29 oktober '83 in Den Haag 
zei 74 procent voorstander van 
hardere aktie te zijn. Eén aktie- 
methode is die 'burgerlijke 
ongehoorzaamheid'.
Op zaterdag 21 januari 
organiseerde de landelijke 
themagroep Vredes
vraagstukken van de PSP een 
diskussie over dit onderwerp. 
Bram van der Lek hield een 
inleiding. Lieke Thesing (Partij- 
bestuurslid van de PSP en 
voorzitster van de themagroep) 
doet verslag.

In onze demokratische rechtsstaat staan 
zoveel wegen open voor medezeggen
schap en beleidsbeïnvloeding, dat het 
voor burgers niet nodig is de wet te 
overtreden om duidelijk te maken dat 
zij het niet eens zijn met van overheids
wege genomen maatregelen. Maar ook 
in ons goede Nederland worden er wel 
eens incidenteel foutjes gemaakt, die 
het noodzakelijk maken dat er met 
kracht aan de noodrem getrokken 
wordt. 'Burgerlijke ongehoorzaamheid' 
moet echter als een uiterste middel be
schouwd worden, onderworpen aan 
scherpe kriteria. Kortom: burgerlijke 
ongehoorzaamheid heeft slechts de 
funktie van bijsturingsmechanisme, en 
mag alleen in zeer bepaalde omstandig
heden en onder zeer bepaalde voor- 
waarden toegepast worden. Zó wordt er 
in het algemeen gedacht over burgerlij
ke ongehoorzaamheid.

Bram van der Lek was het hier, tijdens 
de goedbezochte themadag van 21 janu
ari, niet mee eens. Simpelweg omdat hij 
ziet, dat het mogelijk is, binnen de 
grenzen van de wet en geheel volgens de 
demokratische spelregels, besluiten te 
nemen die als immoreel aangemerkt 
kunnen worden. De bevolking heeft 
vanuit een eigen bewustzijn het recht 
zich daartegen te weer te stellen. In dat 
licht bezien is het wel heel vreemd, dat 
van bovenaf wordt bepaald in hoeverre 
en op welke wijze mensen zich mogen 
verzetten. Logischer is dat ze zelf de 
grenzen van hun handelen vaststellen. 
Burgerlijke ongehoorzaamheid is een 
verregaande vorm van buitenparlemen
taire aktie, die gepaard gaat met wets
overtreding. Mocht je daartoe overgaan, 
dan is de eerste vraag die je je moet stel
len: "wat wil je bereiken?" Wil je dat je 
akties een signaalfunktie vervullen of 
wil je onderdrukkend beleid daadwer
kelijk verhinderen. Een tussenvorm is

het de overheid moeilijker maken haar 
beleid door te zetten. Een tweede be
langrijk punt is de praktische haalbaar
heid van het gestelde doel en de vraag 
of je de effekten die je akties mogelijk 
to t gevolg hebben, voor je rekening w ilt 
nemen.

Overheid en media

Uit de diskussie op 21 januari kwam 
naar voren, dat eskalerende effekten 
niet alleen in de hand gewerkt worden 
door de wetsovertreders zélf, maar óók 
door de overheid en de media. Vanuit 
de zaal werd opgemerkt dat wanneer de 
Molukse jongeren in Capelle aan den 
IJssel zich niet met ijzeren stangen en 
stenen tegen de ME te weer hadden ge
steld, maar zich geweldloos hadden la
ten afvoeren, zij niet die publiciteit 
hadden gekregen, die zij nu hebben ge
had, waardoor er ook niet naar oplos
singen gezocht zou worden, zoals nu ge
beurt.

Wanneer burgerlijke ongehoorzaamheid 
nuttig kan zijn hangt af van de fase, 
waarin het verzet vanuit de bevolking 
zich bevindt. Vaak is het slechts een 
klein groepje mensen, dat als eerste een 
bepaalde misstand signaleert. Om de 
grote massa wakker te schudden en de 
diskussie op gang te brengen, is het no
dig een aktie te voeren, die flink de aan
dacht trekt. In die situatie is overigens 
het gaan zitten voor vrachtwagens te 
verkiezen boven het in brand steken 
van diezelfde vrachtwagens; om maar 
eens een voorbeeld te noemen. Burger
lijke ongehoorzaamheid moet dus niet 
uitgesloten worden, maar negatieve pu
blicite it moet zo veel mogelijk voorko
men worden, om verbreding van het 
verzet open te houden. Die verbreding 
is noodzakelijk als signaal naar de rege
ring, dat zij de bevolking tegen zich 
heeft. In die fase is burgelijke onge
hoorzaamheid niet direkt aan de orde. 
Maar als een regering zich niets van 
massaverzet aantrekt, verhoogt zij zelf 
de kans dat de akties zich weer verhar
den.

Egotripperij

Demonstraties tegen kruisraketten trek
ken grote massa's mensen. Akties van 
burgerlijke ongehoorzaamheid worden 
gevoerd door veel kleinere aantallen. De 
reden daarvoor is natuurlijk dat burger
lijke ongehoorzaamheid veel van de in
zet van mensen vraagt. Er moet een 
strijdbaarheid getoond worden die maar 
weinigen kunnen opbrengen. Toch was 
men over het algemeen van mening dat

getracht moest worden akties van bur
gerlijke ongehoorzaamheid in zo groot 
mogelijk groepsverband te voeren, om
dat anders het gevaar dreigt dat de rela
tie met de samenleving verdwijnt en dat 
de akties op 'egotripperij' gaan lijken. 
Wat heeft het bijvoorbeeld voor zin om 
in je eentje dagelijks de bedrading rond 
de basis Woensdrecht door te knippen? 
Is dat niet verspilling van energie die be
ter gebruikt kna worden? Anderen wa
ren echter van mening dat je vanuit je 
persoonlijke geweten er alles aan moet 
doen om te laten zien dat j i j  tegen die 
kruisraketten bent (mooi als anderen 
meedoen, pech als dat niet zo is).

U it de diskussie werd niet duidelijk wel
ke akties de PSP zou kunnen voeren 
vanaf nu to t eind '86, wanneer, in het 
slechtste geval, de kruisraketten in Ne
derland geplaatst worden. Deels kwam 
dit doordat nog niet duidelijk was wat 
uit het Komitee Kruisraketten Nee 
(KKN) naar voren zou komen aan ver- 
volgakties, deels omdat er slechts ge
brainstormd werd over allerlei mogelij
ke akties, zonder daarbij een draaiboek 
voor ogen te hebben. (Overigens is er 
ondertussen tijdens een landelijke b ij
eenkomst van de plaatselijke platforms 
op zaterdag 4 februari wèl gediskussi-

eerd over een nieuw aktieplan van 
KKN, red.).

Diskussie

Ik wil hierbij een poging doen enige li j
nen aan te geven in de hoop dat de dis
kussie binnen de PSP zich wat gestruk- 
tureerder zal voortzetten. Op d it mo
ment is het verzet tegen de kruisraket
ten zeer breed. Er zijn echter tekenen 
van vermoeidheid. Als massale demon
straties niet meer helpen, wat dan wèl? 
Toch valt aan te nemen dat to t juni d it 
jaar (wanneer hopelijk de beslissing 
valt) grote groepen mensen zich strijd
baar blijven opstellen, onder steun van 
de meerderheid van de bevolking. Die 
strijdbaarheid zou vertaald kunnen wor
den in akties van burgerlijke ongehoor
zaamheid, die een duidelijk sïgnaalfunk- 
tie hebben, door bijvoorbeeld op de 
eerste maandag van de maand, tijdens 
het loeien van de sirenes, centrale kruis
punten te bezetten, de toegang to t stad
huizen te blokkeren enzovoorts. Het 
zullen korte, ludieke akties moeten zijn 
waarbij de omstanders uitgebreid geïn
formeerd worden over het waarom van 
de akties.

Mocht in juni van d it jaar een plaat- 
sings besluit genomen worden, dan is 
een drietal reakties mogelijk. Ten eer
ste: er wordt voor de laatste maal een 
massaal beroep gedaan op regering en 
parlement om de genomen beslissing te
rug te draaien; ten tweede: door allerlei 
ontregelende akties (zoals blokkades, 
werkstakingen, belastingweigering e.d.) 
wordt 'Den Haag' duidelijk gemaakt dat 
zij een hoge prijs moet betalen voor 
haar foute beslissing; en ten derde zal 
een aantal mensen, door middel van sa
botage, een vertwijfelde poging doen de 
plaatsing onmogelijk te maken. Deze 
derde vorm van verzet lijk t mij zinloos 
en ongewenst, omdat dan de agressie 
niet meer in de hand te houden is. Het 
begint met geweld tegen materiaal en 
als dat niet helpt — wat ongetwijfeld 
het geval zal zijn — zal men u it pure 
woede overgaan to t geweld tegen men
sen. De besluitvormers in Nederland 
zullen zich echter goed bewust moeten 
zijn welke risiko's zij nemen en welke 
verantwoordelijkheid zij dragen voor 
het u it de hand lopen van verzet vanuit 
de eigen bevolking.

LIEKE THESINGH

De map over Burgerlijke Ongehoorzaamheid is 
zo lang de voorraad strekt te bestellen door 
overmaking van f  3 op gironummer 3481995 
ten name van SVS/Amsterdam onder vermel
ding van S VS buil. 75.
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De Henk Lankhorst Stichting, 
de PSP-stichting, die zich met 
Derde Wereldproblematiek 
bezighoudt, bestaat vijf jaar. 
Toch is de stichting weinig 
bekend. Ondanks de 
aktiviteiten, die ze de laatste 
tijd ontplooid heeft en die de 
moeite waard zijn. Zo is er 
grondig gewerkt aan het maken 
van scholingsmateriaal, dat 
binnenkort verschijnt onder de 
titel "Ongelijke werelden". 
Chris Huinder zocht de 
stichting op en sprak met Lydie  
D upont (vice-voorzitter), Jaap 
Spelberg (sekretaris) en leteke 
Witteveen (scholings- 
medewerkster). Hij vroeg terug 
te kijken op de voorbije jaren 
en hun plannen voor de 
toekomst te onthullen. Een 
interview.

In 1979 is de Henk Lankhorst Stichting 
(HLS) opgericht. Toch is de HLS lang 
niet zo bekend ais het Wetenschappelijk 
Buro o f de Stichting Vorming en Scho
ling. Hoe kom t dat? 
leteke: " Ik  hoor met verwondering, dat 
de HLS al in 1979 werd opgericht. Ik 
dacht, dat ze pas drie jaar bestond!" 
Lydie: "Nee, formeel is het wel juist. 
Jos Uitenbogaard (1) heeft het opgezet. 
Die is begonnen met mensen te vragen. 
Hij heeft bij de NCO (Nationale Com
missie voor Ontwikkelingssamenwer
king) subsidie aangevraagd, maar die 
werd afgewezen. Hij heeft toen allerlei 
HLS-aktiviteiten voor zich uitgescho
ven. In '80 is de subsidie aanvraag weer 
afgewezen. In '81 konden we met een 
Dagelijks Bestuur-projekt (DB-projekt) 
van het NCO beginnen. (2) Jos Martens 
heeft toen als medewerker de twee dis- 
kussiedagen over het Brandt-rapport 
voorbereid. (3) Een latere subsidieaan
vraag voor 1982 werd — na beroep — 
wèl toegewezen. Wim Bossema is toen 
als betaalde medewerker aangetrok
ken."
Dus eigenlijk zijn ju llie  eind 1981 pas 
naar buiten getreden?
Lydie: "Ja, een beetje aarzelend, een 
beetje voorzichtig. Toen hebben we vo
rig jaar proefgeschoold. Dat is dan de 
verklaring, dat we niet zo vreselijk be
kend zijn. We hebben voor de HLS niet 
zo'n reklame gemaakt."

Bij de diskuss/edagen over het Brandt- 
rapport werd de vraag gesteld: 'Is  deze 
ekonomische orde geschikt voor ont
wikkelingssamenwerking?" Hoe luidde 
daarop het antwoord?
Lydie: "Nee. Het Brandt-rapport gaat 
uit van het sociaal-demokratische mo
del. Met wat schaven aan het kapitalis
me zou veel van de kwaden en de ellen
de kunnen worden opgelost. Wij heb
ben een andere visie. Je zou naar een 
heel andere verhouding moeten tussen 
lande, tussen bezit, een andere verde
ling, dus een andere ekonomische orde, 
wil je het armoede-probleem oplossen. 
Het Brandt-rapport is bijvoorbeeld be
hoorlijk positief over multinationals. 
Nou ik denk, dat je kunt aantonen, b ij
voorbeeld in Zuid-Azië, waar het zoge
naamd zo goed gaat, dat daar geen vak
bonden mogen zijn. Je krijgt steeds te 
maken met het probleem van macht." 
leteke: "De Brandt-kommissie gaat erg 
sterk uit van het interdependentie-den- 
ken. Dat betekent, dat er een weder
zijdse afhankelijkheid tussen Noord en 
Zuid bestaat. Er wordt onvoldoende 
van uitgegaan, dat er strukturele onge
lijkheid is. Wat heel weinig naar voren 
komt — maar dat geldt ook voor de 
PSP-dokumenten — is, dat hier in 
Noord niet alleen het kapitaal en het 
geld zitten, maar ook de know how

aanwezig is. Dat laatste is een wezenlijk 
iets. De diskussie over het Brandt-rap
port verliep heel goed, maar het resul
taat daarvan zie je niet terug in het 
PSP-boek 'Met socialistisch elan'(4). De 
kritiek, die de HLS op 'Met socialistisch 
elan' had, is later wel in 'Bevrijding' 
verschenen, maar heeft niet echt door
gewerkt in de PSP. Dat moet nu nog ge
beuren."
Jaap: "Als je naar onze huidige plannen 
kijkt, zie je ook, dat we daar rekening 
mee willen houden. We willen door
dringen in de andere aktiviteiten van de 
PSP. We moeten geen departement voor 
Derde Wereldzaken van de PSP wor
den."

Scholing

In '82/'83 zijn een vijftal afdelingen 
van de PSP door de HLS geschoold in 
Derde Wereldproblemen. Wat zijn daar 
de resultaten van?
Jaap: "Positief. En wel hierom, men 
heeft er wat aan gehad. Dat zeiden de 
mensen zelf. Men is ook na de vakantie 
van vorig jaar ermee doorgegaan. On
danks de te late start en de achterstand 
in de produktie van teksten voor de 
scholing is men na de vakantie doorge
gaan. Na de evaluatie van de scholing 
zijn wel de teksten hier en daar ingrij-

Ongelijke wereld. Derde Wereid-katernen van 
de Henk Lankhorst Stichting kost ca. f  15,—. 
Bestellen b ij: HLS, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam.

Binnenkort verschijnt ook Doorbreek de gren
zen, ontwikkelingssamenwerking en gemeente
politiek, uitgave HLS/PSP. Te koop b ij Ver
zendburo PSP, prijs f  4 J50.

pend gewijzigd qua moeilijkheidsgraad, 
vanwege principiële punten, maar ook 
om didaktische redenen. Met deze scho- 
lingservaring houden we degelijk reke
ning bij de opzet van nieuwe groepen." 
Wat waren de hoofdaksenten van de 
scholing?
Jaap: "Het was een basisscholing, een 
algemene verbreding van de Derde-We- 
reldproblematiek, waarbij een behoor
lijk aksent is komen te liggen op de 
ekonomische en historische aspekten 
van de Noord-Zuid-verhouding. In het 
eerste en het laatste katern ligt daar
naast niet zozeer de nadruk op informa
tie, maar op bewustwording hier: hoe is 
het beeld hier over de Derde Wereld? 
Wat is de invloed van onze jeugd, de 
school, boeken, strips? En wat doen we 
daarmee?"
leteke: " Ik  ben bij de afronding van de 
groepen geweest. Een aanvulling: Eén 
groep is na de vakantie niet doorgegaan 
en bij sommige groepen was er een 
groot verloop. Maar ik denk, dat het 
goede resultaat van de scholing niet al
leen afhing van de goede begeleiding 
van de groepen, maar ook van de be
reidwilligheid van de mensen om zich te 
scholen. Wel zaten de mensen soms aan 
het eind van de scholing met de vraag: 
wat moeten we nu doen?

noten:
{1) Jos Uitenbogaard was indertijd sekretaris 

buitenland van de PSP
(2) Een DB-projekt is een projekt dat door 

het Dagelijks Bestuur (DB) van het NCO 
to t een maximaal bedrag van f  10.000 is 
goedgekeurd

(3) Het Brandt-rapport is afkomstig van de 
internationale kommissie, onder voorzit
terschap van de Westduitser Wif/y Brandt, 
die een studie heeft gemaakt naar de ma
nier waarop de Derde-Wereldproblema- 
tiek opgelost moet worden. De Henk 
Lankhorst Stichting gaf haar kritiek in 
brochurevorm u it (is nog te koop bij PSP- 
verzendburo, prijs f 3,50)

(4) 'Met socialistisch elan' is een PSP-uitgave 
u it '82, waarin op basis van het rapport 
van de kommissie-Wagner ('Met industri
eel elan') kritiek wordt geuit op het Ne
derlandse ekonomische overheidsbeleid 
en alternatieven worden aangedragen, 
waarbij drastische arbeidstijdverkorting 
en aantasting van eigendomsverhoudingen 
als wezenlijke elementen worden voorop
gesteld (is uitverkocht)
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Foto's Michel Pellanders

Lydie Dupont (28 jaar) is bioloog 
van beroep en werkt bij de Universi- 
teit van Amsterdam aan een studie 
over venen. Tijdens een van haar 
studie-onderdelen, toegepaste insek- 
tenkunde, kwam zij to t de ontdek
king, dat insektenplagen technisch 
heel wel bestreden kunnen worden, 
maar dat daarbij zeker wel aandacht 
geschonken behoort te worden aan 
de omstandigheden, waarin mensen 
leven en werken. Als lid van de PSP 
kwam ze daarna in aanraking met 
de Henk Lankhorst Stichting, waar
van ze sinds 28 januari vice-voorzit- 
ter is.

Jaap Spelberg (55 jaar) werd leraar 
op een kweekschool, zoals de Peda
gogische Akademie vroeger heette, 
en later op een vervolgopleiding 
voor gezondheidszorg. Hij was toen 
al afgestudeerd in sociologie en so
ciografie. Als leraar schonk hij naar 
eigen zeggen ruimschoots aandacht 
aan 'mundiale vraagstukken'. Vanaf 
28 januari is hij sekretaris van de 
Henk Lankhorst Stichting, waarin 
hij als PSP-lid al jaren aktief is.

leteke Witteveen (37 jaar) werkte 
vanaf eind jaren '60 v ijf jaar lang in 
volkswijken en bij plattelandorgani- 
saties in Colombia. Ze heeft kultu- 
rele antropologie gestudeerd. De 
laatste jaren heeft ze zich vooral be
ziggehouden met plattelandsvrou
wen in Nederland en met COZAC, 
een groep, die gericht is op het ont
wikkelen van relaties tussen organi
saties in Nederland en in Venezuela, 
Colombia en de Cariben. Vanaf ok
tober '83 is ze scholingsmedewerk- 
ster van de Henk Lankhorst Stich
ting. Ze is geen lid van de PSP, maar 
voelt zich daarmee sterk verbonden.

Verdieping

ik  heb vaak de indruk van PSP'ers, dat 
ze sterk geïnteresseerd zijn in Derde- 
Wereldproblemen. De PSP heeft in de 
Nederlandse politiek de naam, dat ze 
zich daar erg druk over maakt, anti-im- 
perialistisch bezig is. Waarom zo'n eer
ste keuze voor scholing in Derde-We- 
reldproblematiek? Had de HLS de idee, 
dat men in de PSP er niet zoveel van af
weet?
Jaap: ''Nee, de gedachte was meer door 
studie en scholing een infra-struktuur 
van mensen op te bouwen. Het gaat er 
niet om, dat men niks weet van de Der
de Wereld, maar eerder dat er een soort 
denkpatroon is, dat enige aanvulling be
hoeft. Dat bleek ook wel uit de scho
ling. Er waren mensen bij die in een lan- 
denkomitee hebben gezeten en die heb
ben zich gefixeerd op één bepaald land 
of één bepaald werelddeel, maar niet op 
de theoretische verdieping van de mon
diale problematiek."
Lydie: ''Als je begint aan een groep een 
kader aan te bieden voor diskussie- 
avonden, begin je met het bieden van 
een overzicht. Dat was ook de reden 
voor de subsidie aanvraag bij de NCO: 
het bewustmaken van het PSP-publiek. 
En zo'n scholing is natuurlijk niet zo
iets als in scholingsbanken gaan zitten. 
De bedoeling is te praten, ideeën uit te 
wisselen om op die manier to t een 
beeld te komen. We hopen nou, dat

mensen na deze scholing politiek iets 
aan de Derde Wereld gaan doen. Er is 
heel veel aktie, er worden steeds goede 
dingen gestart, maar wat is de politieke 
strategie? De Derde-Wereldproblema- 
tiek is zo veel omvattend en kent zoveel 
ingangen. Je kunt een hele encyclope
die volschrijven met mislukkingen."
Wat zijn de huidige plannen voor het 
komende jaar?
leteke: "De vraag is geworden: scholing 
waartoe? We zijn geen scholingsinsti- 
tuut. Als we willen dat er meer ge
schoold wordt, moeten we aktie ervoor 
gaan voeren, dat het veel meer op scho
len gebeurt, dat er geld door instituten 
en gemeenten ervoor uitgetrokken 
wordt. Het is niet direkt iets, dat een 
politieke partij als zodanig zou moeten 
doen. We willen ergens naartoe werken. 
We hebben als stichting een aantal ak~ 
tiepunten opgesteld, die eigenlijk al im
pliciet in het werk zaten: wat kan een 
gemeente in zijn beleid aan Derde-We- 
reldproblematiek doen? Ais een ander 
thema hebben we gekozen: vrouwen en 
ontwikkeling. Dat thema was in de 
scholing onderbelicht. De armen zijn 
juist vrouwen. Als je werkelijk wil over
leven komt dat vaak neer op vrouwen 
als kostwinster. Tegelijkertijd, als je 
met vrouwen aan de gang gaat, kan je 
door heel veel ontwikkelingsmoddellen, 
die gebaseerd zijn op Bruto Nationaal 
Produkt, ekonomische groei en derge
lijke, heen kijken om je af te vragen: 
waar gaat het naar toe? Waar willen we 
naar toe? Het gaat niet alleen om eko
nomische groei en koopkrachtverho- 
ging, zoals het Brandt-rapport wil. Aan 
het thema 'vrouwen en ontwikkeling' 
willen we meer aandacht geven in de 
vorm van twee studiedagen, in de vorm 
van kritiek op de begroting van ontw ik
kelingssamenwerking voor volgend jaar, 
en ook door het thema te koppelen aan 
de voorbereiding van de vrouwenkonfe- 
rentie van 1985 in Nairobi als afsluiting 
van het VN-decennium voor de vrouw. 
Bij de studiedagen is de Stichting Vor
ming en Scholing van de PSP betrok
ken.
Dat is één van de aktiviteiten. Andere 
thema's zijn: de aktuele plannen voor 
ontwikkelingssamenwerking. Dat wordt 
door een subgroep gedaan, die bijvoor
beeld regeringsnota's en de ontwikke
lingssamenwerking met Suriname ter 
diskussie stelt. Een derde thema is 
'vrede en ontwikkeling'. Dat vinden we 
zo'n belangrijk thema, vooral voor de 
PSP, dat willen we niet als HLS alleen 
opzetten, maar samen met andere 
organen van de partij. We hebben 
daarover een brief geschreven aan het 
partijbestuur."
Jaap: "De Noord-Zuid-problematiek
kan niet opgelost worden zonder oplos

sing van de Oost-West-problematiek en 
omgekeerd. Dat is voor de PSP heel be
langrijk. Het is ook een tendens in de 
vredesbeweging om zich met deze on
derlinge samenhang bezig te houden." 
leteke: "Ook PSP-jongeren zijn erin ge
ïnteresseerd."

Nieuwe opzet

Is er sprake van een verschuiving van 
van een meer scholingsgerichte aanpak 
naar een meer thema-gerichte aanpak? 
leteke: "Zover zijn we nog niet. Het 
zijn twee dingen, die je absoluut niet 
los van elkaar moet zien. Het idee is om 
de scholingscyclus in te korten to t v ijf a 
zes keer en daarna kijken naar: wat 
kunnen we bijvoorbeeld aan de gemeen- 
te-begroting doen wat ontwikkelingssa
menwerking betreft? Hoe moet de PSP 
staan tegenover de ontwikkelingssamen
werking met Suriname? Waar wel meer 
aandacht aan gegeven moet worden is 
hoe we d it scholingswerk meer kunnen 
integreren in het werk van de Stichting 
Vorming en Scholing van de partij." 
Jaap: "B ij de afdeling Amsterdam-Artis 
beginnen we met deze nieuwe scho- 
lingsopzet. We nodigen mensen van bui
ten de partij er bij uit. Heel voorzichtig 
benaderen we ook mensen uit minder
heidsgroepen. Je kunt niet alleen maar 
praten over diskriminatie. Het is erg 
goed om ons met z'n allen, met hen er
bij, over de Derde Wereld te buigen. 
Dan heb je gelijkwaardigheid en praat je 
vanuit een eigen achtergrond, die heel 
bevruchtend kan zijn ." 
leteke: "Het goede van de scholing in 
de afdeling Artis is ook, dat er heel 
nauw samengewerkt wordt met degene, 
die de scholing gaat leiden. Er is een 
pers- en propaganda-aktie gevoerd on

der meer via Radio Stad Amsterdam. 
De eerste scholing heeft het karakter 
van een openbare avond. Bob van 
Schijndel van de PSP-gemeenteraads- 
fraktie van Amsterdam komt ook. Ik 
kom erbij om over de Henk Lankhorst 
Stichting te vertellen."
Jaap: "We doen het beslist niet groot
schalig. Het wordt vanuit de afdeling 
opgezet, niet vanuit het gewest. Het 
heet ook "Derde Wereld-avonden in het 
Kadijkshuis". We hopen, dat dat drem
pels weghaalt. Half februari moet de 
scholing in die afdeling van start gaan." 
Hoe kunnen PSP'ers op de hoogte zijn 
van de plannen van de HLS? Kun je er 
lid  van worden?
leteke: "Het is een stichting, die heeft 
geen leden, maar hoe méér sympathi
santen, hoe liever. Onze plannen wor
den bekend gemaakt via de PSP-orga- 
nen en via d it interview ook. Er is nog 
geen plan voor een eigen blad."
Lydie: "We denken wel aan folders, 
maar dat idee is nog weinig uitge
werkt."
leteke: "We hebben een bestuur, we 
hebben een hele klup van vrijwilligers 
en verder hopen we, dat sympathisan
ten op een gegeven moment geld gaan 
uittrekken voor een eigen fonds." 
Onlangs is er een nieuwe subsidieaan
vraag naar de NCO uitgegaan voor een 
tweede kracht. Wat moet h ij o f z ij gaan 
doen ?
Lydie: "E r b lijft een heleboel werk lig
gen, vooral wat het koördineren van het 
werk van vrijwilligers betreft; groepen 
die stukken willen schrijven; die beleid 
proberen te maken. Het zijn altijd 
groepjes van enkele mensen, maar dat 
koördineer je niet op een achternamid
dag."

CHRIS HUINDER
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GUIDO AVERENA

Jullie vrijen

Guido Aravena, afkomstig uit 
Chili, spuide deze zomer in het 
COC-blad SEK zijn niet malse 
kritiek op het Nederlandse 
homoleven en de Nederlandse 
homobeweging. De PSP-homo- 
groep vond dat er iets met deze 
kritiek gedaan moest worden en 
nodigde Guido uit op haar 
weekend op Texel ter gelegen
heid van het vijfjarig bestaan 
van de groep.

Homosexualiteit is in Chili officieel ver
boden. Toch zijn er verschillen in toe
passing van de wet geweest, afhankelijk 
van het regime dat aan de macht was. 
Tijdens het presidentschap van Eduardo 
Frei (christen-democraat), die zich als 
menselijk en progressief presenteerde, 
vond toch homovervolging plaats. T ij
dens de korte regeerperiode van de soci
alist Salvador Aflende (1970-1973) had
den homosexuelen meer vrijheid om bij 
elkaar te komen of om hun trefplekken 
te bezoeken. De politie liet d it toe. 
Voor het eerst vond toen ook een mani
festatie plaats op het voornaamste plein 
van de hoofdstad Santiago, waar meer 
vrijheid voor homosexuelen werd ge
ëist. Gewoonlijk is zoiets in Latijns- 
Amerika ondenkbaar zonder ingrijpen 
van de politie. Voor de homo's in Chili 
was het gevoel met rust gelaten te wor

den het belangrijkst. Homobevrijding 
zelf was nu niet direkt een prioriteit 
van de regering-Allende; de sociale her
vormingen en de dreiging vanuit het 
buitenland, vooral u it de Verenigde Sta
ten, hield haar méér bezig. In die situa
tie kon men als homo weinig eisen stel
len. Aan de andere kant had het optre
den tégen homo's en het strikt toepas
sen van anti-homowetten ook geen pri
oriteit. De militaire junta van Pinochet, 
die na de staatsgreep van 1973 aan de 
macht kwam, gebruikte de anti-homo
wetten wel. De trefplekken waren bij 
de politie bekend. Homo's werden in 
kafées of in parken vermoord. Elke 
avond waren er razzia's. In de kranten 
stond hoeveel homo's er waren opge
pakt en hoeveel er voor de rechtbank 
werden gebracht. In de gevangenissen 
waren er speciale cellen voor homo's. 
In krottenwijken werden mannen, die 
vrouwenondergoed droegen, doodge
schoten. Veel homosexuelen vluchtten 
de steden uit naar het platteland. Wan
neer in een koncentratiekamp een ho- 
mosexuele verhouding werd ontdekt, 
werd daar een einde aan gemaakt. De 
betrokkenen waren plotseling spoor
loos verdwenen.

Ghetto-vorming

"Wij dachten, als Chileense vluchtelin
gen, in Amsterdam in het Mekka van de 
homo's terecht te komen. Na een jaar 
kwam de teleurstelling. De vraag is voor

mij, of mijn teleurstelling over Neder
land met mijn buitenlander-zijn of met 
mijn homo-zijn te maken heeft. In de 
Tiomo-scene' heb ik de ghetto-vorming 
en de weinig solidaire houding als be
zwaarlijk ervaren. Voor mij was ook 
wel het gevoel van vrijheid, om 's 
avonds laat zonder avondklok vrij over 
straat te kunnen lopen, belangrijker dan 
de specifieke vrijheid voor homosexue
len," aldus Guido Aravena, tijdens het 
weekend op Texel. "Organisaties van 
buitenlanders betekenen voor mij wei
nig. Ik weet ook niet of het zo belang
rijk voor ons is om homo-organisaties 
van buitenlanders op te richten. Zelf 
heb ik er geen behoefte aan. Ik ver
wacht meer van aktiviteiten van buiten
landers in de algemene homobewegin
gen."
"Wat ik betreur is dat het COC zich 
niet politiek wil opstellen. Ze toont 
geen solidariteit met buitenlanders 
doordat ze zich bijvoorbeeld niet wil in
laten met de bevrijdingsstrijd in Latijns- 
Amerika. Ze zijn alleen met hun eigen 
bevrijding bezig. Dat is in tegenstelling 
to t de Amerikaanse homobeweging, al
thans delen daarvan. In San Francisco 
hebben homo's een solidariteitsavond 
voor Nicaragua gehouden. De Nicaragu
aanse minister van Kuituur heeft daar 
het geld, dat was ingezameld, in ont
vangst genomen. Zoiets verbetert ook 
weer de positie van de homo's in La
tijns Amerika. Het is een uitdrukking 
van solidariteit."

"Er bestaan belangrijke verschillen tus
sen Chili en Nederland. In Derde We- 
reld-landen is het belangrijk om mee te 
doen in de hetero-maatschappij. Er 
komt meer akseptatie door mee te 
draaien met de hetero's, dan door apar
te organisaties en ghetto's. Zo hadden 
we in Santiago een kafée dat evenals al
le andere ontmoetingsplaatsen geen spe
cifiek homo-kafée was. De homo's tro 
troffen elkaar daar wel, maar iedereen 
praatte daar verder gewoon met elkaar. 
Dat heb ik hier nauwelijks ervaren, alles 
zit hier apart. In Latijns-Amerika vind 
ik de mensen meer solidair met elkaar. 
Hier in Nederland is een verregaande in
dividualisering, die to t vereenzaming 
leidt. Het is hier status najagen, onder
linge verharding en konkurrentie, dat ik 
typerend voor een kapitalistisch sys
teem vind," aldus de kritiek van Guido. 
Dan is er nog het aanrakipgs-taboe. 
"Wanneer je aan iemand komt, merk je 
dat die ander verstijft. Die vorm van 
kommunikatie is hier onderdrukt. In 
Latijns-Amerika zijn de grenzen tussen 
genegenheid en sex niet zo strikt als 
hier. Het komt er gewoon bij. Daarom 
is het kontakt, ook sexueel, met hetero- 
en bi-sexuelen daar gemakkerlijker. Wij 
hebben niet zo de neiging alles in hok
jes te plaatsen. Er is in Nederland wei
nig spontaniteit ten opzichte van sexua- 
lite it; het is meer: vrijen op afspraak. In 
Chili wordt bi-sexualiteit niet apart be
noemd: men brengt het gewoon in 
praktijk, zonder er een apart etiket van 
'geaardheid' op te plakken. Dat geldt 
voor alle lagen van de bevolking. Hier 
moet er altijd zo'n punt van gemaakt 
worden. Ik heb een hekel aan de Hol
landse gewoonte om overal over te 
moeten praten. Bij ons weet iedereen 
het van elkaar, en worden er verder

I
geen woorden aan vuil gemaakt. Daar
door wekt het minder agressie op; het is 
minder afgezonderd in een apart hok
je."

Zo kwam de PSP-homogroep dat week
end to t de konstatering dat de wetge
ving in Nederland veel gunstiger is dan ï 
in andere landen, maar dat de omgangs
vormen nog steil-kalvinistïsch zijn. De 
bevrijding van de homosexualiteit in ie
der mens kan de grenzen doen vervagen 
en de hokjes afbreken. We verlieten ons 
Texels huisje om in bos en duin een 
frisse neus te halen.

BOB VAN SCHIJNDEL



Oorlogsfilms

Voor veel mensen hebben 
literatuur, toneel, film, 
fotografie, beeldende kunst en 
muziek niets, of niet veel, met 
politiek te maken. Niets is 
uiteraard minder waar: kunst en 
kuituur maken deel uit van de 
werkelijkheid en zijn dus 
politiek. Ondertussen besteed 
'Bevrijding' er wèl bar weinig 
aandacht aan. Maar daar komt 
verandering in: de aandacht 
voor het mediabeleid in het 
vorige nummer was al een 
aanzet. 1984 wordt, wat dit 
blad betreft, een kultureel jaar.

Een boeiende ontwikkeling is de ver
hoogde belangstelling in de filmwereld 
voor het thema 'atoomoorlog'. Al eer
der zijn rond dat onderwerp produkties 
gemaakt (Dr. Strangeiove, bijvoor
beeld), maar nu lijk t er sprake van een 
'boom'. Kort geleden is The day after 
in roulatie gebracht, een film  die han
delt over de gevolgen van een atoom
oorlog, Malevil, over een klubje notabe
len die in een Franse wijnkelder een 
atoomaanval overleeft, ging vlak daarna 
in première. Zelfs James Bond houdt 
zich in Never say never again met de 
atoombom bezig . Vorig jaar ging een 
'bomfilm' in première die een duidelijk 
politieke boodschap had. Who dares 
wins {regie: lan Sharp) liet zien dat de 
vredesbeweging geïnfiltreerd werd door 
terroristen, die de naïeve goedbedoelen
de pacifisten zonder enige moeite voor 
hun karretje wisten te spannen en de 
vredesbeweging gebruikten voor hun ei
gen doeleinden. Nee, dan ligt Wargames 
meer in mijn straatje. Aanvankelijk 
stond ik wat argwanend tegenover die 
film, vanwege de enorme publiciteits- 
kampagne en de sensatie-leuzen. Maar 
het bleek wel degelijk een goede film . 
Spannend, en nog politiek verantwoord 
ook. Het verhaal zal iedere krantelezer 
bekend zijn. Voor hen die de kultuur- 
pagina's overslaan en alleen het 'echte' 
politieke nieuws lezen een korte be
schrijving. Een jongen met een passie 
voor komputers dringt per ongeluk de 
centrale komputer van het Ministerie 
van Defensie binnen. Dit apparaat, de 
WOPR, herkent het toegangswoord, dat 
de jongen gebruikt, als de persoonlijke 
kode van zijn ontwerper. Blij weer kon- 
takt met zijn geestelijke vader te heb
ben, stelt de WOPR voor een spelletje 
te doen. De jongen verkeert nog-steeds 
in de veronderstelling de fabriekskom- 
puter aan de lijn te hebben en wil een 
spelletje 'thermonucfear global war' 
spelen. De WOPR geeft meer om 
schaak, maar stemt niettemin in. De 
jongen speelt de partij van Rusland. Hij 
doet de eerste zet. Op dat moment 
slaan bij het Ministerie van Defensie f i 

guurlijk alle stoppen door: volgens de 
informatie die de WOPR op zijn scher
men laat zien, vinden er manoeuvres bij 
de Sowjets plaats: de Russen in de aan
val! Een ontkenning van de Sowjet- 
Unie mag niet baten. Ze zijn immers 
niet te vertrouwen, die Russen, dus als 
ze 't ontkennen, is 't zeker waar!
De jongen weet in eerste instantie niet 
wat hij heeft teweeggebracht. Tot hij 
op het journaal z'n eigen 'speelse' aan
val terugziet, nu als heus nieuws: dan 
realiseert hij zich welke komputer hij 
opengebroken heeft. Uiteindelijk be
landt de jongen in het hoofdkwartier 
van de militaire top, waar de WOPR 
staat. De bevelhebbers geven geen cent 
om z'n verhaal en zien hem voor KGB- 
spion aan. Ondanks bewijzen van het 
tegendeel, blijven ze geloven in een aan
val van de USSR. Je gaat als kijker zelfs 
vermoeden dat ze niets liever willen ge
loven. De jongen weet te ontsnappen, 
gaat op zoek naar de oorspronkelijke 
ontwerper van de WOPR en komt met 
hem terug. Net op tijd : volgens de 
schermen staan de Sowjetraketten op 
het punt in te slaan. Alleen het pleidooi 
van de ontwerper kan de bevelhebbers 
ervan weerhouden hun eigen raketten 
te lanceren. Hij houdt vol dat de WOPR 
slechts aan het spelen is en dat er van 
een werkelijke aanval geen sprake is. Op 
het scherm slaan de raketten in; volgens 
waarnemers buiten gebeurt er niets.

Grote opluchting: niets aan de hand, 
het was inderdaad maar een spelletje.
Er rest nog een kleinigheidje. De kom
puter kent geen onderscheid tussen de 
dagelijkse werkelijkheid en zijn eigen 
informatie, zijn eigen denken. Hij 
maakt geen verschil tussen binnen en 
buiten en wat hem betreft is er een aan
val gepleegd. Alleen door tussen de be
drijven door een tweede spel te spelen, 
weet de jongen dat aanvalsprogramma 
stop te zetten. Hij doet een paar partij
en boter-kaas-en-eieren met de WOPR, 
die al snel leert dat dat een spel is waar 
geen van beiden echt kan winnen. Die 
wetenschap dwingt de WOPR zijn eigen 
atoomspel nog eens onder de loep te 
nemen: opeens is zijn uitgangspunt, dat 
een spel winnaars oplevert, ondermijnd. 
En zo leert de WOPR dat hoe het spel 
ook gespeeld wordt, beide partijen het 
onderspit delven. Het vuurwerk op de 
beeldschermen dooft en dan verschijnt 
de konklusie die de WOPR trekt op het 
hoofdscherm: "De enige manier om d it 
spel te winnen is het niet te spelen." 
Een konklusie de PSP waardig. Een aar
dige vraag is wat de invloed van zo'n 
film  zou kunnen zijn. Immers, het pu
bliek dat er op af komt is waarschijnlijk 
aangetrokken door de sensatie, door 
het avontuur, door de belofte van amu
sement en spanning. Een publiek dus, 
dat tussen spanning en popcorn een 
politieke boodschap verwoord ziet. Zou

dat enig effekt hebben, of glijdt zoiets 
langs de kijkers heen? Gaat er misschien 
meer invloed van u it dan van een mani
fest van het IKV, juist omdat de bood
schap nu uit zo'n onverdachte hoek als 
de Amerikaanse film-industrie komt? 
Worden zo meer en/of andere mensen 
bereikt dat met de reguliere propagan
da? Is d it nu een voorbeeld van socialis
tisch vermaak, van pacifistische kul- 
tuurpolitiek? Aardige vragen achteraf, 
om bij een borrel over door te filosofe
ren, en wellicht ooit — als we in de PSP 
kunst en kuituur eindelijk serieus gaan 
nemen — stof voor een steviger diskus- 
sie. Voor nu geldt: warm aanbevolen.

KARIN SPAINK

Wargames, regie John Badham. Draait momen
teel in alle grote steden.
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MEDIABELEID

Foto: Harry Meijer

Vrijheid, invloed en

Op de media-diskussiedag van 
de PSP op 21 januari hield 
Wilbert Willems, PSP-kamerlid, 
een inleiding over de uitgangs
punten voor mediapolitiek. Hij 
ging daarbij verder dan het PSP- 
verkiezingsprogram 1981-1985, 
dat nauwelijks één pagina aan 
de media besteedt. Eind januari 
zette Wilbert Willems, gehoord 
de diskussie op de mediadag, 
opnieuw zijn visie op de media
politiek uiteen in de Tweede 
Kamer. Minister Brinkman 
verdedigde daar zijn media-nota 
(zie vorige 'Bevrijding'), die 
hevige kritiek van omroepen, 
NOS, bedrijfsleven en vele 
maatschappelijke organisaties 
had gekregen. In deze 
'Bevrijding' een samenvatting 
van de rede van Wilbert Willems 
in de Kamer. Chris Huinder 
doet daarnaast kort verslag van 
de diskussie in de Kamer op 
30 januari. Mag een PSP'er het 
Russische ballet met haar/zijn 
schotel-antenne opvangen?
Graag geef ik de PSP-uitgangspunten 
voor een nieuwe mediapolitiek weer. Er 
behoort een maximale persvrijheid te 
zijn. Het betekent, dat aan bedreigingen 
op ekonomisch vlak door konsentratie 
en monopolisering en op kultureel vlak 
door Vertrossing7 en informatie-ver- 
schraling het hoofd geboden wordt. Ik 
pleit er dan ook voor, dat er een facili
tair bedrijf voor de pers komt. Via ei
gen bedrijven kan de overheid dan mid
dels lagere tarieven een bijdrage leveren 
aan een pluriforme pers. We moeten 
dan wel afspreken, wat we onder een 
'persorgaan7 verstaan. Eén interview 
met een kamervoorzitter in de Neder
landse PLA YBOY, maakt van dat sjieke 
pornoblad nog geen persorgaan. Ik 
denk dan ook, dat minstens zestig pro
cent van een blad u it relevant nieuws en 
relevante informatie behoort te be
staan.
Daarnaast zou er ter aanvulling een lan
delijk, genationaliseerd distributiesys
teem moeten bestaan.
Ook ben ik ervoor, dat de advertentie- 
inkomsten van persorganen in een nati
onaal advertentie-fonds gestopt worden 
en aan persorganen met een bepaalde 
minimale oplage uitgekeerd worden. De 
advertenties kunnen wel aan specifieke 
persorganen aangeboden blijven wor
den.
Tot slot zou ik, wat de pers betreft, w il
len pleiten voor een eigen kanaal op de 
TV. Ik denk, dat de ontwikkeling van 
een 'elektronische krant' zeer goed kan 
bijdragen to t een goede informatie
voorziening. Ik wil daarbij pleiten voor 
het systeem, waarbij kranten 'opgesla
gen7 liggen in een informatieverzame

ling, waaruit men op elk gewenst tijd 
stip de krant(en) van voorkeur kan op
vragen. De schrijvende pers heeft hier 
prima mogelijkheden om op de elektro
nische informatie-markt een eigen posi
tie te veroveren. Het openstellen van 
een eigen kanaal voor zo'n elektroni
sche krant is dan wel een vereiste.

Onafhankelijkheid

Een tweede PSP-uitgangspunt voor me
diapolitiek is: maximale invloed van de 
journalist/medewerker en van de lezer/  
kijker op de aangeboden en aan te bie
den informatie. Spanningen tussen die 
twee kategorieén zullen er zijn, maar 
hoe die op te lossen, kan in een regle
ment en een redaktiestatuut vastgelegd 
worden. Ik beperk me hier to t radio en 
TV. Het betekent, die maximale in
vloed, dat er steeds zo'n redaktiestatuut 
is, waarin de onafhankelijkheid van de 
programma-medewerkers/sters is gere
geld. Het betekent ook, dat publieks- 
organen zoals de omroepen een vereni- 
gingsvorm behoren te hebben. Een der
de vereiste is, dat er een loskoppeling 
komt van het omroeplidmaatschap van 
het abonnement op een programma
blad. De PSP is dus voorstander van de 
zogenaamde 'grote ontkoppeling'. De 
omroepen zin grotendeels verouderde 
instellingen, die kunstmatig in leven 
worden gehouden. Ze vertegenwoordi
gen vaak niet eens meer een bepaalde 
'geestelijk-kulturele' stroming. Wat is 
het verschil tussen Veronica, TROS en 
AVRO op alle terreinen van hun pro- 
gramma-aanbod? Naar mijn opvatting 
te minimaal om relevant te zijn. De 
meeste omroepen representeren hoog
stens een getal. Wel, laten we gewoon 
van dat getal uitgaan en dan ook van 
het echte ledenaantal. Ik wil pleiten 
voor zenderkleuring op de TV: Op

Nederland I zitten om roepen, die 
voornamelijk amusement, sport en 
publieksfilms willen uitzenden. Zij 
behoren een minimum aantal leden — 
let wel, échte leden — te hebben om 
voor uitzending jn aanmerking te 
komen. Geen flauwekul dus van A-, B- 
of C-omroep en de zucht om 'superom- 
roep' te willen worden, maar iedereen 
evenveel zendtijd, hoeveel leden hij ook 
heeft.
Op Nederland I I  zitten omroepen, — 
het mogen ook dezelfde zijn -  die 
voornamelijk kuituur, informatie en 
edukatieve programma's willen 
brengen. Voor hen geldt verder hetzelf
de als voor de omroepen van Nederland 
II. Om de zoveel jaar, zeg om de twee 
jaar, wordt gekontroleerd of de omroe
pen een voldoende aantal leden hebben. 
Het getalskriterium wordt zodanig hoog 
gelegd, dat er van een relevant zend- 
aanbod per omroep in kwantitatief op
zicht kan worden gesproken.

De NOS zit op Nederland I en II öf, zo 
nodig, op een nieuw derde net, Neder
land l i l .  Zij verzorgt uitzendingen én 
ten behoeve van de gezamenlijke om
roepen, zoals internationale sport-eve- 
nementen, journaals, koninklijke begra
fenissen en presidentiële trouwpartijen, 
èn ten behoeve van en opgezet samen 
met speciale, ondervertegenwoordigde 
groepen, zoals vrouwen en etnische 
minderheden. Ook is hierbij ruimte aan
wezig voor politieke partijen, kerken en 
humanistische organisaties en konsu- 
menten-organisaties.
De organisatie van deze zenderkleuring 
komt in handen van een mediaraad, 
waarin de omroepen, de NOS, enkele 
kroonleden en maatschappelijke orga
nisaties vertegenwoordigd zijn. De over
heid b lijft op afstand, zoals de minister 
zelf ook wil.

informatie
Een derde uitgangspunt is goede in fo r
matie, dat wil zeggen: goede mogelijk
heid om vrijelijk informatie in te win
nen en vrijelijk te ontvangen. Ik wijs 
dan ook het antenne-verbod af. Van mij 
mogen de schotel-antennes het dak op 
om het Russische ballet te ontvangen, 
zeker in een situatie, dat we voor het 
zendaanbod afhankelijk zijn van kabel- 
machtiginghouders, die vaak een nogal 
afhoudend, aarzelend beleid voeren. 
Waar overheden falen, hoeft de konsu- 
ment nog niet het slachtoffer te zijn.
Ik denk ook aan de maximale toegang 
to t informatie-systemen via de TV. Ik 
denk aan het kunnen gebruiken — met 
behulp van een videorekorder — van in
formatieve en edukatieve programma's 
gedurende de nacht, die door bijvoor
beeld universiteiten uitgezonden wor
den (en zoals onlangs door de Vrije 
Universiteit van Amsterdam aangebo
den werd, gratis nog wel!). Ik denk aan 
de koppeling van kabelnetten, als lokale 
of regionale programma's uitgezonden 
worden. Zaken, die nu niet in de media
nota geregeld zijn (het eerste) of verbo
den zijn (het tweede). Waarom laat de 
regering zich in d it verband niet uit 
over de dertig procent Nederlanders, 
die niet op de kabel zijn aangesloten? 
Ik ben ertegen, dat men via een abonne
menten-systeem een 'totaalpakket' be
hoort af te nemen, waarvan men feite
lijk maar een gedeelte bekijkt of hoort. 
Bij invoering van het abonnee-systeem 
zal er dus sprake moeten zijn van een ge
segmenteerd aanbod en dus ook van 
een gesegmenteerd aanbod-tarief, zo
lang het principe van pay-per-view om 
technische redenen nog niet ingevoerd 
kan worden.
Ik kom hier eigenlijk op een vierde u it
gangspunt, namelijk dat informatie-in- 
winning en informatie-ontvangst zo 
goedkoop mogelijk moet zijn. Men zou
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moeten kunnen betalen als kijker voor 
elk uur, dat de TV aanstaat, waarbij een 
uur, ongeacht of er nu kunst, sport, 
elektronische krant of journaal opstaat, 
puur kwantitatief gezien wordt. Nu zul
len de produktiekosten van het ene pro
gramma duurder zijn dan voor het an
dere, maar ik acht het een taak van de 
overheid, omroepen, bedrijfsleven, 
maatschappelijke organisaties, politieke 
partijen en kunstinstellingen om de no
dige subsidies te verstrekken. Daarnaast 
zou de overheid extra-subsidies kunnen 
geven aan mensen, die armlastig zijn, 
langzaam lezen enzovoorts. De huidige 
financiering van de omroepbijdragen 
moet volgens de PSP vervangen worden 
door betaling uit algemene middelen. In 
één van de studies van de Wetenschap
pelijke Raad voor het Regeringsbeleid 
over de media wordt de mogelijkheid 
van 'pay-per-view' aangegeven. Er 
wordt gezegd, dat het een systeem is, 
dat niet eenvoudig te realiseren is, maar 
ik denk — ik ben geen technicus — dat 
het ontwikkelen van zo'n systeem sinds 
het verschijnen van die studie voortge
schreden is. Ik denk, dat het mogelijk 
moet zijn om zoiets als een chronome
ter, dat per afzonderlijk kanaal het 
gebruik van de TV en de radio regis
treert, in het apparaat in te bouwen 
moet zijn. Je krijgt dan zoiets als de tel
ler bij de telefoon.

Lokale omroep

Wat de abonnee-omroep betreft zie ik 
geen redenen om omroepen en 'non- 
p ro fit '-organisaties daarvan te weren. 
Het behoort daarbij kultuurpolitiek van 
de overheid te zijn, in hoever en met 
hoeveel geld instellingen daarbij gesub
sidieerd worden. Tot slot nog een enkel 
woord over (okale en regionale radio en 
TV. Ik leg priorite it bij de ontwikkeling 
van lokale TV en radio, omdat samenle
vingsverbanden zich veelal op lokaal ni- 
vo ontwikkelen. Er behoort een repre
sentatieve sociaal-kulturele instelling te 
zijn, te bepalen door de gemeenteraad, 
die een parapluie-funktie heeft èn ook 
eigen uitzendingen verzorgt voor lokaal 
nieuws en zo. In de statuten van de in 
stelling wordt bepaald, dat krachtens de 
parapluie-funktie er een 'open kanaal' is 
voor groepen en burgers, die hun me
ning willen geven en dat racistische pro
paganda en harde porno verboden wor
den. Ook regelt de instelling, dat via 
studio-, kamera- en mikrofoonkursus- 
sen groepen en burgers gebruik leren 
maken van lokale TV- en radio-uitzen- 
dingen. De instelling beschikt over een 
uitzendvergunning voor vier of v ijf jaar, 
zeker niet voor korter, om partijpoli
tiek getouwtrek op afstand te houden. 
Lokale overheidsvoorlichting vindt 
plaats onder uitsluitende verantwoorde
lijkheid van het gemeentebestuur, liefst 
buiten de normale zenduren om.

WILBERT WILLEMS

ACHTER HET  
GROENE GORDUN

In Oost-Timor wordt er lustig op 
uitgemoord door Indonesische 
militairen. Sinds augustus zijn die 
een zwaar offensief begonnen, 
waarbij gebruik gemaakt wordt van 
AMX-tanks. Die hebben ze een stel 
jaren geleden voor een prikje  
tweedehands van Nederland 
gekregen. D it en volgend jaar krijg t 
Indonesië er nog eens honderd, 
Honderden arrestaties vinden er 
plaats in Oost- Ti mor, inkfusief die 
van kinderen. Oost-Timorese 
burgers, die door Indonesië voor 
militaire hand- en spandiensten 
waren gerekruteerd, zijn ontwapend 
en gevangengezet Vorig jaar liep 
een kleine honderd van hen o ver 
naar de bevrijdingsbeweging 
FRETILIN. Duizenden 
vluchtelingen drommen samen in 
dorpen en rond missieposten, want 
de landbouwgronden zijn verwoest. 
Zo bericht een Australische krant 
van begin januari 1984.
Vanaf 1 januari 1984 kan de 
Japanner Omori ter dood gebracht 
worden. H ij werd schuldig 
bevonden aan een bomaanslag op 
het gebouw van een gerechtshof op 
het eiland Hokkaido. Dat eiland 
werd in 1868 door Japan ingepikt.

Er woonden mensen, zoals er 
mensen in Amerika woonden vóór 
Coiumbus. Er is a f en toe een 
uitbarsting van geweld door 
oorspronkelijke bewoners van 
Hokkaido. Zoals in 1976, toen een 
bom naar het gerechtsgebouw 
gegooid werd. Ais Japanner steunde 
Omori politiek die bomaanslag, 
maar h ij had hem niet gepleegd. 
Maar het h o f oordeelde tater: liever 
een dode Japanse anarchist. Dus 
kan h ij vanaf 1 januari opgehangen 
worden. Zo bericht de Japanse 
afdeling van War Resistersf 
International begin januari 1984.
Op 5 januari 1984 breekt er, voor 
de derde keer, een massale honger
staking u it in de m ilitaire  
gevangenis van Diyarbakir in Turks- 
Koerdistan. Die gevangenis is een 
van de meest brute in Turkije, waar 
regelmatig lijken geteld kunnen 
worden op de vingers van meer dan 
twee handen. Op 7 januari 1984 
worden er drie lijken buiten de 
gevangenispoort gelegd, ter 
afschrikking van de pfaatselijke 
bevolking. Zo verneem ik begin 
januari u it Koerdische kring.
Een Poofse grap lu idt: 1983 was 
net zo 'n goed jaar, maar gelukkig 
wordt 1984 minder slecht dan 
1985.

CHRIS HUINDER

(advertentie)

HELPT UW SPAARGELD
DE WERKLOOSHEID BESTRIJDEN?

A m  B EETES  HELPEN.
Meer dan zeventigduizend spaarders hebben meer dan 380 miljoen gulden ingelegd bij de Algemene Spaarbank voor Nederland 

Dat is een bank die goede dingen met uw geld doet.
Bijvoorbeeld: uw spaargeld belegt in verantwoorde, sociale woningbouwprojecten. Waardoor er gebouwd kan worden.

Waardoor mensen aan de slag kunnen.
De ASN is een spaarbank waar u met een zuiver geweten uw spaargeld aan kunt toevertrouwen Üm het gewin worden tegoeden 

met belegd in dubieuze projecten, met in dubieuze landen, met in speculatieve zaken En tocht geeft de ASN een rente die op hetzelfde 
niveau ligt als bij iedere andere (spaar)bank.

Hoe dat kan7
De ASN werkt met een uitgekiend spaarsysteem (sparen via uw girorekening). De ASN is een kleine bank, heeft lage kosten, hoeft 

er geen geldverslindend net van dure bijkantoren op na te hebben.
En van beleggen weten ze alles bij de ASN. Aan zo’n bank hebt u wat: andere mentaliteit, dezelfde rente.
Sparen bij de ASN is sparen via uw girorekening. Doe het nü: u krijgt f 7,50 premie!
Als u voor 1 juli 1984 een spaarrekening voor uzelf opent met tenminste f 50,- als eerste inleg Bij de ASN spaart u ook thuis.

Via uw giroboekje. U spaart net zo snel of u neemt net zo makkelijk weer geld op als u een giro overschrijving doet.
Meer weten7 Vul snel de bon in.

A lgemene Spaarbank voor N ederland
DE ANDERE BANK MET DEZELTOE RENTE

Zie antwoordkaart elders in dit nummer

IN MEMORIAM 
BÉR VERMEULEN
Op vrijdag 20 januari 1984 overleed 
op 67-jarige leeftijd Bér Verm eulen 
uit V enray. In Vcnray en dc rest 
van N oord-Lim burg stond Bcr be-O
kend als een socialist en pacifist. In 
deze streken was Bér een socialist 
van het eerste uur. Samen m et zijn 
vrouw Marietje streed hij in deze 
lange en m oeilijke jaren op zéér vele 
fronten voor een rechtvaardige en 
vredige samenleving. Bér stond al-O
tijd aan de zijde van dc o n d erd ru k 
ten en dc zwakkere waar ook ter 
wereld. In de jaren  60 werd Bér lid 
van de PSP van dc afdeling Lim 
burg (!) en bleef dat to t de begin ja 
ren 70. Daarna stapte hij, m et 
vrouw en zoon, over naar de SP, die 
toen der tijd een aktieve afdeling 
hadden in V cnray. Na de nodige 
m oeilijkheden en het opdoeken van 
dc SP-afdeling werd Bér in 1981 
weer lid van de PSP.
In al deze jaren  was Bér een zéér ak- 
tief persoon in vele kom itees en ak- 
tiegroepen. Hij was ak tie f in bewo- 
ners-/w ijkkom itees, kom itee tegen 
hoge w oonlasten e.d. En was o p 
rich ter en /o f lid van diverse solidari- 
teitskom itecs o.a. de V ietnam -ak- 
ties, dc W ereldwinkel en V enccre
mos (vriendschapsvereniging N eder
land-Cuba). In al die jaren  was Bér 
ook een zeer vurig pacifist, wat 
vooral in dc laatste jaren  in Venray 
sterk to t u itd rukking  kwam door 
zijn onbeschrijfbare inzet voor o.a. 
he t V redesberaad V enray. Waar hij 
ook een tijd nam ens dc PSP in heeft 
deelgenom en. Zijn laatste ak tiv ite it, 
voor de slopende ziekte hem  velde, 
was het mee opzetten  van een Vrc- 
deskam p bij vliegbasis ”De Peel” in 
V cnray.
V oor vele mensen in Venrav was 
Bér het toonbeeld  voor strijd  en in 
zet, tegen de onderdrukking , voor 

Xrede en rechtvaardigheid. Velen in 
Vcnray zullen zich daarom  ook te 
rug kunnen vinden in dit gedeelte 
van het afscheidsgedicht dat voor 
hem  werd gem aakt.
”Je  heb t gestreefd het onrech t te 

bestrijden. Je  heb t van je handen 
vechtende vuisten gem aakt, daar
door w erd je vrij. Dat is de erfenis 
dié je ons h eb t nagelaten, je rode 
levensdraad. Je  begon telkens o p 
nieuw , om dat je w ist, dat u ite inde
lijk het onrech t overw onnen zal 
w o rd en .”

Jan Hendriks 
(PSP-afdeling Venray)



Vorige maand verscheen de definitieve 
versie van het rapport over de positie 
van vrouwen in de PSP. Deze uitgave is 
het resultaat van een onderzoek, onder 
de hoede van het Wetenschappelijk Bu- 
ro van de PSP, dat werd uitgevoerd 
door Nettie Olsthoom en Inge Strubbe. 
”De Deelname van vrouwen binnen de 
hogere regionen van de PSP is nog altijd 
beneden peil”, aldus de Landelijke Ko- 
ordinatie Groep van de PSP-vrouwen op 
19 september 1981 in een brief aan het 
Wetenschappelijk Buro, waarin ge
vraagd werd een onderzoek naar de po
sitie van de PSP-vrouwen te starten. Nu, 
ruim twee jaar later, is dat onderzoek 
voltooid. In de tussentijd heeft de par
tij op dit punt niet stilgezeten. Het 'Fe
minisme en Socialisme ’-kongres (van fe
bruari '83) is achter de rug, een aantal 
vrouwen deden haar intrede in het Par
tijbestuur van de partij, het percentage 
vrouwelijke PSP-leden steeg van 37 naar 
39 procent. Maar we zijn er nog lang 
niet, misschien óók omdat in de titel 
van het nu gepubliceerde onderzoek de 
konklusie al wordt getrokken: ”Het is 
eigenlijk een poppenkast”.
Prijs f  2,50. Te bestellen door overma
king van f  5,15 naar postgiro 194240 
t.n.v. PSP/Amsterdam met vermelding 
van 'Het is eigenlijk een poppenkast’.

ELEKTRICITEIT

In januari is door een werkgroep van 
het Partijbestuur van de PSP gewerkt 
aan een uitgebreide standpuntbepa
ling over de reorganisatie van de 
elektriciteitsvoorziening (zie ook 
het kommentaar van John Honte- 
lez op pagina 2). De tekst daarvan 
is te bestellen door overmaking van 
f 2,-- op postgiro 19 42 40 t.n.v. 
PSP/Amsterdam o.v.v. elektriciteits
voorziening.

ROOD GEBOEKT LEEUWARDEN

De linkse boekhandel in Leeuwarden, 
Rood geboekt, is begin januari verhuisd 
naar de St. Jacobstraat 16.

LATIJNS AMERIKA FESTIVAL 1984

Öp zondag 19 februari vindt in het Vre- 
denburg in Utrecht voor de vierde maal 
het Latijns Amerika Festival plaats. Het 
initiatief tot deze festivals werd in 1980 
genomen door de samenwerkende La
tijns Amerika-komitees, die voor dat 
doel 'de Vlam’ oprichtten. Het thema 
van het festival van dit jaar is muziek: 
een wapen voor de vrede. Optredens 
van Cutumay Camones (El Salvador), 
Kin Lalat (Guatemala), Los Jovenes 
(Cuba), Daniël Viglietti (Uruguay) en 
Luis E. Mejia Godoy met Manco tal (uit 
Nicaragua). De presentatie is in handen 
van Bram Vermeulen en Winanda van 
Vliet. Verder films en een informatie-

PSP LOKAAL

Deze rubriek is bedoeld voor 
berichten, aankondigingen en 
korte artikelen. Kopij voor deze 
rubriek kan worden gezonden 
aan: Redaktie Bevrijding, t.a.v. 
rubriek Ondersteboven, Post
bus 700, 1000 AS Amster
dam.

markt. Aanvang 15.00 uur, eind rond 
24.00 uur. Kaartverkoop aan de kassa 
van Vredenburg (dagelijks tussen 10.00 
en 15.00 uur, telefonisch reserveren 
030 - 31 45 44) en bij De Raadskelder 
en boekhandel De Rooie Rat in Utrecht 
of LAC, Nwe. Herengracht 29 in Am
sterdam. Verder bij de plaatselijke Mid- 
den-Amerika komitees.

25 JAAR PSP EPE

Dit jaar viert de PSP afdeling Epe- 
Heerde haar 25-jarig jubileum. Vanwege 
het feestelijke tintje is de afdeling dan 
ook op zoek naar PSP-leden die in het 
verleden bij de afdeling betrokken wa
ren. Veel (oud-)leden zijn naar andere 
delen van het land verhuisd. Zij worden 
nu verzocht zich bij het sekretariaat van 
de afdeling te melden: Dick Uitert, 
Laarenk 11, 8162 CE Epe, tel.: 05780 - 
162 34.
Ook is de afdeling op zoek naar foto’s, 
dia’s en dergelijke over de afdeling en 
regio voor een tentoonstelling en bro
chure. Het feest en de reünie zijn ge
pland voor zaterdag 12 mei. Als U wilt 
komen of spullen heeft voor de ten
toonstelling en brochure neem dan 
vroegtijdig kon takt met de afdeling op.

ANTI-FASCISME MANIFESTATIE

De Werkgroep Manifestatie Anti-Fascis- 
me organiseert op zaterdag 18 februari 
in kultureel centrum ’De Flint’ in 
Amersfoort een manifestatie tegen 
iedere vorm van fascisme, racisme en 
diskriminatie. Diverse minderheids-

( advertentie)

4 maanden voor 4 tientjes
NAAM_________________________________
ADRES___________________ ______ __
POSTCODE____ PLAATS __ _____________
Na de eerste vier maanden stapt u over op een van de volgende abonnements- 
mogelijkheden *)
per maand (per automatische incasso) 18,10
per kwartaal (per acceptgiro) 54,30
studenten/reductie abonnement per maand 13,85

per kwartaal 41,55
vrijdag/zaterdagabonnement per maand 6,50

per kwartaal 19,50
* doorhalen wat niet gewenst wordt.

Wie nu meteen een girokaart uitschrijft hoeft daar slechts een bedrag van 35 
gulden op in te vullen.
Deze bon en girokaart opsturen aan: De Waarheid, Antwoordnummer 2518,1000 PA 
Amsterdam (zonder postzegel).

U KUNT OOK BELLEN: 020 - 262 565

groepen zullen, ieder op eigen wijze, de 
bezoek(st)ers van de bijeenkomst ken
nis laten maken met kulinaire produk- 
tent zang, dans, muziek en kleder
dracht. Met name voor jongeren zullen 
jongeren van verschillende etnische 
herkomst optreden met een beat-ballet 
en er zal ruimte zijn voor kreatieve 
bezigheden, tekenfilms en een poppen
kast. Daarnaast wordt er een informa
tiemarkt georganiseerd, In de avond
uren een forum onder leiding van Han 
van der Meer (tussen 20.00 en 21.30 
uur). Van 22.00 uur tot middernacht 
een programma met dans en muziek. 
Nadere informatie bij de werkgroep, 
Bergstraat 6-8, 3811 NH Amersfoort, 
tel.: 033 - 63 23 14 (werkdagen van 
15.00 tot 17.00 uur).

JOODSE VROUWEN

De vrouwengroep Sjalhomo (Joodse 
vrouwen die van vrouwen houden) or
ganiseert op zaterdag 25 februari een 
feestelijke kennismakingsbijeenkomst 
in het Polanentheater (Polanenstraat 
147, Amsterdam). Neem je lief en wat 
lekkers mee. Aanvang 20.00 uur. 
Nadere informatie: Sauci, tel.: 02997 - 
3778 of Emma, tel.: 070 - 46 79 90.

SAMEN VOOR EEN ANDER BELEID

Op zaterdag 18 februari vindt in Am 
stelveen een grote manifestatie plaats 
met als motto Samen voor een ander 
beleid. Deze manifestatie wordt georga
niseerd door FNV, woonlasten-komitee, 
CPNj EVP, PPR, PSP, PvdA en vele an
dere maatschappelijke groeperingen. 
Aanvang 13.00 uur. Plaats: Plesman- 
school, Lindenlaan 315, Amstelveen. 
Toegang gratis. Verschillende sprekers/ 
spreeksters. Verder muziek en een in
formatiemarkt. Tot de thema’s behqren 
ekonomische zelfstandigheid, herverde
ling arbeid en betaalbare woonlasten.

PRIVACY EN  
PERSOONSREGISTRA TIE

Eind 1984 bestaat de Stichting Waak
zaamheid Persoonsregistratie tien jaar. 
Met het oog op dat feit èn in verband 
met het ’Orwelljaar’ 1984 heeft het 
blad van de Stichting een groot aantal 
deskundigen gevraagd hun mening te 
geven over de privacy-beseherming in 
Nederland of hun visie op het beeld dat 
door Orwell indertijd werd geschetst. 
Maar liefst 27 mensen hebben aan die 
oproep belangeloos gehoor gegeven. 
Hun bijdragen zijn gebundeld in het 
jongste nummer van het Kwartaal- 
schrift Privacy en Persoonsregistratie 
dat eind januari verscheen. Aan het 
woord komen o.a. Jan Holvast (uiter
aard, want hij is voorzitter van de Stich
ting), prof. mr. D. Verkade, Anton 
Constandse, Ria Beckers, Rob T iel man 
(Humanistisch Verbond), G. Zouten
dijk (VVD-fraktie Eerste Kamer), 
V. van Veen (VNO) en J. Berkvens (Ra- 
bo-bank).
Het Kw ar taalschrift is te koop in diver
se boekhandels, prijs f  10,—. En te be
stellen door overmaking van f  13,~  : 
(inkl. verzendkosten) op postgiro ;



15

(advertentie)

Nummer 5:

KERK IN V E R A N D E R I N G

foto's: Hans Aarsman & Harry Meijer 
Oscar van Alphen
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REGIOTAM

llnl IK VI >S ( In lo i Lol lto|i|K Vnimmgs 
wmh < lui wilt lu’liiigssanmu w*>i I.m g> o. 
Lnt I nu ham I ion jat ig lM";lnun gust ai I 
mnl do mljuive viiii oon I wccm aaiidf 
1ijL\ I i |(Im Iim O ondei do lilo l /O7;n» 
l'ual In hol iodiiL I n mooi wmdl j'.esleld
ihtl dll mottwo lihul e. bedoeld v<ini on 
(hallage in 11 n uiiil it' nvot do inm|hdi v<m 
i ml wiLLt4mgssiim*Mi wim hmj.', op lokaal, 
aal duaal (‘ii m lci ual loiinal mvn Do 
laalslc |iiHm lioltlum /.k h op liol gelnrd 
van do oul wd\ Lelmgssnmrn wm long vei 
sehuivmgen vi h >r gedaan waarbij hel 
zwaartepunt is verlegd van hot rekenen 
mol (tuiden naar hol. zich richten op he 
foegmge/i. "A ls  wo or niol in slagen do 
strijd (Mi do ervaringen van do hcwogm 
non dichterbij l.o brengen, als wo or niol 
in slaton die strijd daadworLolijL d ich
terbij te brengen, zal onze bijdrage aan 
ontwikkelingssamenwerking niet veel 
meer zijn  dan oppervlakkige slogans

over internationale so lidarite it” , aldus 
de redaktie van Regiotaal. In het eerste 
nummer onder andere een artikel over 
een atoomvrije en onafhankelijke Paci
f ic ; een verslag van de zesde Unctad-ver- 
gadering in Belgrado; een interview met 
R ita Rahm an, de nieuwe koördinatrice 
van het Ikvos. De redaktie en adm ini
stratie is bereikbaar via: Sekret.ariaat Ik 
vos, Postbus 18747, 2505 E S  Den 
Haag, t e l . :0 7 0 - 4 6  97 56 .

00 J A A R  K E R K  RN VREDE

I >e Groep van godsdienstige voor 
gangers (Mi gemeenteleden tegen oorlog 
(Mi oorlgosloerusling en roepl allo ehris 
l'Minn himion on hutton de horken op 
om in dozen slrijd  mee te ::lr i|d cn , op 
dal do namen van Jc/ns <'hristus en /api
1 lomclsehcn Vader niet meer op die 
gniweliike wijze dooi de volkoren g(' 
schonden woith’ii als ui de (anMi die 
acblei ons liggen hel geval o; gewonsl , 
aldio; <’(Mi niolie dn> op H u L Io Imm MKM 
lljdens hel nptif I) I mgf;L oilgl ei; van 
K*mL. (Ml Vitale" weid aangenomen 
"Keilt (Mi Viede" wotdl dll |aai dus 00. 
‘Mi o; nog 'iptmglevtMid m>L .liucnlang 
gmg hel hlml van ’kcth en V ita le ' mulei 
de Lop M iliha l l m s l i ’, maar sinds eni 
ge lijd  b eril hel do/elld<* Haam als haai 
uilgovtM' "Keilt imi Viedo maandblad 
Viml onI wapening en ge woldh m>slitMd ' 
In ht‘1 eri.-.le im ininei van t|e jaargang 
I 9H l een aitilod vim di‘ hand van Eddy  
omi tien f i n n h , dneLle in  generaal van 
hel ministerie van W VC on bestuurslid 
van do Pvd A over do Koude ( torlog 
( ’Wij zijn goed, zij slecht; we gingen hel 
zeil geloven’ ).
Ken abonnement op ’Kork en Vrede’ 
kost /' 30 , per jaar ( I 1 nummers), 
voor mensen met een minimaal inko 
men / 20, . Nadere inform atie: ’Kerk 
en Vrede1, Utreehtseweg 159, 3818 E l )  
Am ersfoort, te l.: 033 - 104 45 .

DE WEKKER

Stichting Do Wekker heeft onlangs weer 
twee series affiches uitgehraehl, ont 
worpen door Mans Zoete en Paul Kooij 
man van hel projekt D A A R  (I)iskussie

;se Rea lite it). Ditmaal 
is gekozen voor de them a’s Werkloos
heid en Gastarbeiders, De series om val

len acht (Werk)  en zeven ( ( last arbeid ) 
affiches en kosten / 15, per serie (plus 
/ 5, verzendkosten).
Hij De Wekker is een brochure aan te 
vragen waarin alle affiches en kaarten 
staan afgebeeld. Bestellingen en in fo r
matie: Postbus 6 0 7 , 3500 AP U trecht, 
te l.: 0 3 0 - 3 1  82 86.

Werkelijk te gek om los te lopen, 
dat we nu zelfs de straat op zouden 
moeten om een vier sterrengeneraal 
te verdedigen tegen diskriminatie 
vanwege zijn vermeende homo
seksualiteit. Deze generaal, Günther 
Ki essi in g, is het slachtoffer 
geworden van de homofobie van de 
NA VO-inlichtingendiensten. Het 
zal ons werkelijk worst zijn o f  deze 
Kiess!ing nu homo is o f niet, ook 
niet dat h ij met vervroegd pensioen 
is gestuurd. Wat voor ons ais homo
beweging van belang is, dat homo
seksualiteit kennelijk nog steeds 
een effektief middel kan zijn om 
mensen, die op politiek o f m ilita ir 
hoge posten zitten, eruit te werken. 
Overal du ikt de vergelijking op met 
de kwestie rond het ontslag van 
F rei herr von Fritsch. Deze Duitse 
maarschalk was een van de tegen
standers van de nazifikatie van de 
Wehrmacht door H itler in de 
dertiger jaren. H itler heeft het 
klaargespeeld hem politiek te 
neutraliseren door hem van

homoseksualiteit te "beschuldigen", 
om zo zijn diktatotia/e machts
politiek door te kunnen voeren. En 
nu, vijftig jaar later, wordt een 
soortgelijke aktle op touw gezet om 
een hoge m ilita ir eruit te werken. 
Maar daarbij bleef het niet. In het 
vuur van de mach tsstrijd tussen de 
diverse civiele en militaire machts- 
frakties (defensieminister Manfred 
Wörner versus generaal Günther 
Kiessling) werd een uitweg gezocht 
door een dubbelganger op te 
voeren. Deze Günther o f Jürgen
zou gesignaleerd zijn in de homo-

%

scene van München, Essen en 
Keulen. De Keulse politie zag zich 
zeI fs geroepen een week lang 
diverse invallen u it te voeren in de 
uitgebreide kommerciële homo- 
subkultuur van die stad. Gevolg was 
een go lf van angst door de 
'Schwulenzene"gezellig"m etzijn  
allen terug in de kast en de deur 
weer stevig op slot!
De filmploeg van een Duits 
aktuaiiteitenprogramma, die het 
zoeken naar de dubbelganger wilde 
filmen, kreeg nau welijks een 
handjevol mensen bereid zich te 
laten interviewen en het werd hen 
door vele bareigenaars verboden 
binnen te filmen. Kennelijk kan de 
Duitse (politie)overheid het zich 
nog steeds (o f weer} permitteren 
intimiderende invallen u it te 
voeren, wanneer het om homoos 
gaat. Het jachtseizoen is geopend; 
nota bene in de stad waar op 
1 januari j.l. het internationale 
homojaar werd ingezet door 
honderden röse ballonnen op te

laten stijgen. Boter b ij de vis zuilen 
we maar zeggen.
Overigens is in Nederland de 
situatie nauwelijks beter te noemen. 
Hier worden homoos niet met 
vervroegd pensioen gestuurd;  hier 
worden ze al voor hun benoeming 
geloosd. Vorig jaar werd een homo
seksuele man, die op een funktie b ij 
personeelszaken aan het ho f 
solliciteerde, vlak voor zijn 
aanstelling de deur gewezen. H ij 
kon vanwege zijn "verzwegen" 
seksuele voorkeur niet in 
aanmerking komen voor een 
dergelijke vertrou wens funk tie. 
Aangezien h ij zijn homoseksualiteit 
niet ze lf ter sprake bracht, schond 
h ij de noodzakelijke vertrouwens
band. Leve de rechtsgelijkheid. 
Trouwens, had Beatrix niet een 
seksuele voorkeur voor Duitsers, 
evenals haar moeder en 
grootmoeder? Kennelijk er fel ijk.

PETER DROS 
PETER ZWART
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De foto's op deze pagina zijn uniek. Ze 
zijn in het geheim, hoogstwaarschijn
lijk vanuit een tas genomen op het 
hoogtepunt van de recente ontwikke
lingen in Suriname (vermoedelijk op 
7 januari).
"W insten van ons b e d r ij f  n ie t voor  
m ilita ir gezag b e s te m d !”, staat op het 
spandoek boven de poort van het E le k 
tr ic ite itsb e d r ijf  S u rin a m e  (HBS), nog 
steeds een halve dochter van de faillie
te Nederlandse multinational O G EM . 
Het HBS ging plat op 6 januari, en 
daarmee was tropisch Paramaribo niet 
alleen van elektriciteit verstoken, maar 
óók de waterleiding ontregeld. De 
bauxiet-arbeiders staakten toen al we
ken. waarmee het land ook financieel 
dreigde uit te drogen. De scholieren 
staakten, het grootste warenhuis van 
Paramaribo, K e r s te n . sloot haar deu
ren, de banken konden met moeite het 
ene, verplichte, loket openhouden. Hn 
dat allemaal in een land dat, door mid
del van de afgekondigde 'noodtoe
stand', stakingen verbiedt . . .
Het is typerend voor de sfeer in Suri
name dat er nauwelijks aktuele foto's 
van die januari-stakingen voorhanden 
zijn. Het NOS-journaal draaide weken 
achtereen archieffilmpjes over het

Swrar/cobedrijf, dat we van alle kanten 
konden bewonderen. Bij de binnenko
mende reizigers in Suriname werden al
le Nederlandse kranten in beslag geno
men. Wanneer informatie zó bedrei
gend is dan moet er wel veel te verber
gen zijn. En dat is ook zo: voor het be
wind werd pijnlijk duidelijk dat de 
aanhang miniem is, ondanks de duizen
den die opgetrommeld werden voor 
manifestaties ’tegen h u u r lin g e n ’ of 
voor een nieuwe revolutionaire bewe
ging, de zogenaamde ’S ta n v a s te '.

Hén van de grote ergernissen in Surina
me was de propaganda op radio en 
televisie en in de kranten, in de ge
spannen situatie wisten die media niet 
meer te melden dan dat er een nieuwe 
kresj was geopend. of dat de heer 
Mungra, direkteur van de Surinaamse 
Euchtvaart Maatschappij, ’m an van h e t  
jaar 1 9 8 3 ’ was geworden. De m o fo -  
k o ra n ti (letterlijk: de mondkrant; de 
geruchtenmachine) draait op volle toe
ren, maar niemand weet wraar hij aan 
toe is. De ene week zegt 'bevel’ zoals 
bevelhebber Boutcrsc, de leider van de 
revolutie, in de wandeling genoemd 
wordt , dat de stakers zich ''tegen de 
revolutie en dus tegen het volk" keren.

maar de andere week stuurt hij de re
gering naar huis omdat "er fouten ge
maakt zijn en er niet naar de arbeiders 
geluisterd is". En nog een weck later 
zal het leger "de grote schare werkwil
lige bauxiet-arbeiders beschermen te
gen de kleine terreurgroep, die hun ar
beid onmogelijk maakt". Hn de eigen 
propaganda wordt blijkbaar geloofd, 
want de militairen moesten de volgen
de dag hun terugtocht, èn afgang, aan
kondigen bij Suralco: het was precies 
andersom, w einig  werkwilligen en een 
g ro te  schare stakers.
In het begin leken de stakingen tegen 
de belastingverhogingen te gaan. Er 
zou in het Suriname een progressiever 
belastingsysteem komen - op zich uit
stekend, als óók de vrije beroepen aan
gepakt worden en de. beter betaal
de. bauxiet-arbeiders merkten dat 
direkt in hun kerstbonus. De uitste
kend georganiseerde bauxiet-arbeiders 

los van de vakbonden, die niet meer 
vertrouw'd worden, en zonder duide
lijke stakingsleiding kregen grote 
bijval, toen in het bijna bankroete 
Suriname de prijsverhogingen per 
1 januari zich lieten voelen. Steeds 
duidelijker werd dat het om een 
p o lit ie k e  staking ging: 'deze mannen

moeten weg', Bouterse moet weg, 
werd de leus.
Op het moment dat ik dit schrijf (be
gin februari) is de spanning er weer 
wat af. Er is sprake van een dubbele 
pat-stelling. De bauxiet-arbeiders heb- ? 
ben, tegen alle angst voor repressie in, 1 
bcw'ezen dat er, een jaar na de decern- 1 
bermoorden, een zeer goed gcorgani- 1 
seerdc aktie van de grond kan komen. I  
Ze weten Bouterse rechtstreeks in de f  
portemonnee te raken, maar hebben I 
niet de middelen om hem weg te krij- |  
gen. Tenslotte heeft 'de bevelhebber' 
de wapens en de gezworenen die ze 
bedienen. Maar de Amerikanen hebben 
hem wel duidelijk gemaakt dat, over
eenkomstig Grenada, een nieuwe 
moordpartij het argument is waarop zij 
wachten om in te grijpen.
N ie t  de huurlingen uit Nederland en 
n ie t het 'verzet' uit Nederland van de 
rechtse 'Raad voor de Bevrijding van 
Suriname' bedreigen het regiem-Bou- 
terse. Maar w èl de stakers en w èl de 
vraag om demokratie. Want dan zal ; 
blijken dat Suriname hem kwijt wil.

SIEP VAN DER WERF

Stakers b ij de EBS (foto's boven)
Het warenhuis 'Kersten' in Paramaribo sluit zijn deuren (foto rechts)
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CPN-kongres
De CPN worstelt zich naar een nieuw 
programma. Het marxisme-leninisme 
is afgezworen, het marxisme-feminisme 
binnengehaald. In de diskussie over de 
grondslag van de CPN is nu bepaald dat 
wordt voortgebouwd op marxistische 
inzichten en theorieën, maar evenzeer 
op inzichten vanuit het feminisme. 
Hiermee is de gelijkwaardigheid van 
deze twee fundamenten formeel 
vastgelegd.
Het bouwwerk dat is opgetrokken, lijk t 
nog het meest op de Toren van Babel. 
Als in een kerkestrijd vlogen de 
symbolen, de heiligen en de gewone 
argumenten begin deze maand heen en 
weer. Vond de één, dat een 
kommunistische partij alleen op basis 
van revolutionair marxisme bestaans
recht heeft, de ander roept Marx aan 
met de stelling dat die nooit het alleen
vertoningsrecht van het marxisme 
verdedigd zou hebben. Hier werd 
beweerd dat het demokratisch 
centralisme de partij alleen maar dwang 
en kadaverdiscipline had gebracht, daar 
werd gesteld dat het demokratisch 
centralisme als systeem goed was, maar 
dat het was ontaard door machts
misbruik van de oude partijleiders. Ze 
keken wat zuur, die oude leiders. Een 
enkeling had een realistischer kijk op de 
situatie. Met name sinds het optreden 
van het Horizontaal Overleg is er van 
demokratisch centralisme geen sprake. 
Dat heeft een eigen maandblad 
{’Manifest'), eigen strategie- 
bijeenkomsten, gaat eigen solidariteits- 
akties voeren, los van de CPN en vooral 
los van De Waarheid. Dat betekent geen 
afscheid van de CPN — die partij is 
zeker niet van de Horizontalen af! De 
komende tijd  zal de druk verder 
worden opgevoerd. De drie kongres- 
dagen gaven al zo'n opbouw te zien: 
het eerste weekeinde (4 en 5 februari) 
een beleefde diskussie-zaterdag en een

zondag vol emoties, pauzes en 
schorsingen, met op het einde een 
Horizontaal front tegen de gelijkstelling 
van het feminisme van bijna veertig 
procent. De zondag daarna 
(12 februari) het weglopen uit de zaal, 
als arbeidstijdverkorting to t 25 uur een 
programmapunt van de CPN is 
geworden. De Horizontalen laten zich 
niet wegpesten, maar de dreiging op te 
stappen zal de CPN geruime tijd  
verlamd houden, wellicht to t de 
verkiezingen voor een nieuw partij
bestuur, over een jaar. Dan gaat het 
niet meer om de termen en abstrakte 
programmapunten, dan gaat het om de 
uitvoering, om de personen, om de 
macht. Het huidige partijbestuur van de 
CPN is zo weinig inspirerend, dat het 
weinig moeite zal kosten een koalitie 
bijeen te brengen om het weg te 
krijgen. Wie met wie die koalitie zal 
sluiten is de inzet van de 
schermutselingen die de komende 
periode zullen plaatsvinden. Partij- 
voorzitster Izeboud b lijft roepen dat er 
geen breuklijnen mogen ontstaan, 
althans geen "oneigenlijke", maar ze 
doet het met de overtuigingskracht van 
een grammofoonplaat waar de naald in 
een groef is blijven steken. Kunnen al 
deze mensen nog samen in één partij?
Het zóu kunnen, als het niet de partij *
was die de pretentie heeft 'De 
Kommunistische Partij' te zijn, al of 
niet van een geheel nieuw type. De 
oude gestaalde kaders, in de mening dat 
de Nederlandse arbeidersklasse (of de 
meest strijdbare delen daarvan) zit te 
wachten op de aktieparolen van de 
CPN. Jonge intellektuelen, die juist om 
die reden lid van de CPN geworden 
zijn. En de vernieuwers, die met hun 
nieuw type kommunistische partij een 
pretentie hebben die nog nergens is 
waargemaakt. Partijen en groepen die 
afscheid namen van het marxisme als

exklusieve inspiratiebron, van de 
machthebbers in de Sowjet-Unie en de 
Oost-europese landen als hun zuster
partijen, van het centralisme in de eigen 
partij-organisatie, namen ook afscheid 
van het begrip 'kommunistische partij'. 
De kommunisten die na de partijstrijd 
in 1958 u it de CPN gegooid werden, 
noemden zich later Socialistische 
Werkers Partij.
Programmatisch heeft het CPN-kongres 
besluiten genomen, die haar dichter bij 
de PSP brengen. Feminisme als gelijk
waardige inspiratiebron met het 
marxisme (hoewel de PSP zich nooit 
marxistisch heeft genoemd), het 
onderkennen van een eigen soort 
militarisme in de Sowjet-Unie, het 
respekteren van minderheids- 
opvattingen, het erkennen van 
feministische strijd en van potten- en 
flikkerstrijd, het streven naar arbeids
tijdverkorting to t 25 uur per week, het 
zijn allemaal punten die de PSP zullen 
aanspreken. Maar tegelijk b lijft de 
onduidelijkheid van de CPN bij de 
praktische uitvoering bestaan: boven
genoemde punten werden met telkens 
uiterst krappe meerderheden 
aangenomen. Een enkele haalde niet 
eens vijftig procent van de 
afgevaardigden, maar werd to t partij
standpunt verheven dankzij een paar 
blanko-stemmen. Gezien de opstelling 
van de Horizontale vleugel in de CPN 
kan getwijfeld worden aan de 
uitvoerbaarheid van de aangenomen 
programma-hoofdstukken. Daarom is 
het nog te vroeg om nu al te 
konkluderen, dat er overeenstemming 
op hoofdpunten bestaat tussen CPN en 
PSP. Een deel van de CPN zou dat 
trouwens een gruwel zijn: in hun ogen 
glijdt de CPN in de vernieuwingsdrang 
"af to t een soort PSP". De zalen
verhuurders hebben er de komende tijd  
een goede klant bij; de stemmachines 
van Intomart die op het kongres 
gebruikt werden, staan intussen voor
geprogrammeerd op 55-45 en het blad 
'Manifest' zal in de kringen van de CPN- 
zieners even gretig aftrek vinden als 
De Waarheid eertijds.

PETER ZWART

CPN-kongres: overleg in de wandelgangen
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8 maart internationale vrouwendag

Op 8 maart 1908 gingen vele honderden 
vrouwen uit de textielindustrie van Chicago 
in staking. Het was de eerste grote staking 
van arbeidsters. Ze kwam in protest tegen 
de onmenselijke werkomstandigheden, met 
zeer lage lonen en werkdagen tot zestien 
uur.
Twee jaar later, in 1910, kwam de voor
vechtster van de vrouwenbeweging Cfara 
Zetkin  met het voorstel de achtste maart 
uit te roepen tot 'Internationale Vrouwen
dag'. Ze deed dat tijdens de Internationale 
Konferentie van Socialistische Vrouwen in 
Kopenhagen. De eerste viering van de Vrou

wendag vond plaats in 1911 en stond in het 
teken van de strijd voor vrede en gelijk
berechtiging. In 1912 werd in ons land voor 
het eerst die dag gevierd.

In het kader van de 'achtste m aart'dit jaar 
staat dit nummer van 'Bevrijding' geheel in 
het teken van 'de vrouw'. Onder andere 
ruim aandacht voor het feit dat precies één 
jaar geleden het Feminisme-kongres van de 
PSP plaatsvond. Hoe staat het met de femi- 
nisering van de p a rtij sindsdien is de vraag 
die daarbij centraal staat. De redaktie orga
niseerde, in samenwerking met de Lan

delijke Koördinatie Groep van PSP- 
vrouwen, een rondetafel-gésprek met drie 
vrouwen ('Je gaat gewoon door'), waarin 
een antwoord op die vraag gezocht wordt. 
Verder in dit nummer artikelen over vrou
wen en ekonomische zelfstandigheid en 
over de stand van zaken met betrekking tot 
de Werkgroep Positieve D iskrim inatie  van 
de PSP. En interviews met Ayrien A rion  en 
Joyce Overdijk-Francis (van het Platform 
Antilliaanse Organisaties in Utrecht) en met 
Sara Moraga (zangeres en Chileense vluchte
linge).

VROUWEN EN EKONOMISCHE ZELFSTANDIGHEID
Door het nieuwe belastingstelsel 
dat per 1 januari is ingegaan 
lijkt iedereen nu gelijk te zijn: 
geen aparte belasting tarieven 
meer voor mannen en vrouwen. 
Maar de schijn bedriegt. 
Ongehuwd samenwonenden 
(mannen en vrouwen in alle 
mogelijke kombinaties) worden 
gepakt. De huidige regering 
bombardeert ons terug naar 'het 
gezin als hoeksteen van de 
samenleving'. In de gemeente 
Den Haag is al een piek in het 
aantal huwelijken gekonstateerd. 
Joke Egmond zet de stand van 
zaken rond de ekonomische 
zelfstandigheid van de vrouw op 
een rijtje. Een artikel over 
kostwinners, huisvrouwen, 
twee-verdieners, gehuwden, 
samenwonenden en alleen
staanden. En over het 
alternatief : arbeidstijd
verkorting en basisinkomen.
"Jan, ik ga werk zoeken! Ik verveel me 
in huis en ik wil wel eens wat geld voor 
mezelf".
"Nou Marie, als jij dat zo graag wil... De 
kinderen zijn nu naar school, dus die 
hebben je niet meer zo nodig. En als je 
dan een parttime-baan neemt, kun je 
het eten ook nog wel op tijd  op tafel 
hebben. Je moet dan wel iets in de 
buurt nemen, anders is het te lastig". 
Marie vindt een baantje in de buurt —

Aktie van vrouwen in de bijstand

voor een schijntje, want ze heeft als 
veel vrouwen weinig opleiding genoten 
— en b lijft verantwoordelijk voor de 
huishouding en de opvoeding van het 
kroost. Jan kan alleen maar 'helpen af
wassen'. Hij heeft een volledige baan 
ver van huis. Hij is kostwinner en krijgt 
kinderbijslag. 'Kostwinnerschap' is een 
belangrijk fenomeen, vindt deze rege
ring. Het gezin is immers 'de hoeksteen 
van de samenleving'!
De PSP is het hier helemaal niet mee

eens. De man met zo'n fulltime-baan 
kan niets beginnen zondereen huishou
dende vrouw en de gehuwde vrouw is 
geheel afhankelijk van de man. Als ze 
alleen huisvrouw is merkt ze bijvoor
beeld bij ziekte of echtscheiding hoe 
kwetsbaar ze is: geen arbeidsvoorwaar
den, geen inkomen, geen uitkering bij 
arbeidsongeschiktheid. Ervaring als 
huisvrouw geldt ook niet als aanbeve
ling bij een sollicitatie. Het kostwin
nersprincipe wordt steeds verder door

gevoerd in deze tijd  van werkloosheid. 

Roldoorbreking

"Ja Piet, ik wil wel met je trouwen, 
maar ik b lijf werken, net als ji j" .
"Maar Griet, hoe moet dat dan met de 
huishouding? En hoe als we kinderen 
willen? Je zult moeten kiezen tussen 
betaald werk en kinderen".

vervolg op pagina 4
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Vrouwen en ekonomische 
zelfstandigheid

vervolg van pagina 3

"'Waarom moet ik kiezen en jij niet? 
Ben ik wel geschikt voor het beroep van 
huisvrouw? Aan mannen wordt niet ge
vraagd of ze willen huishouden en 'va
deren' als ze een partner kiezen".
Piet en Griet delen de verantwoordelijk
heden, zoals huishoudelijke taken en 
opvoeding van de kinderen. Griet houdt 
haar baan.
Dat is wel moeilijk: de maatschappij is 
niet ingesteld op het systeem van rol
doorbreking. Onder andere kinderop
vang is slecht geregeld, ook daar wordt 
sterk bezuinigd. Eh als straks de ge
meente de gelden daarvoor moet behe
ren — nu is dat nog rijksbijdrageregeling 
— zal het nog erger worden. Hoewel 
Griet dichter bij ekonomische zelfstan
digheid staat dan Mar ie b lijft de gehuw
de staat nog een grote belemmering. Als 
ze bijvoorbeeld haar baan verliest krijgt 
ze geen blijvende uitkering. Ook fiskaal 
geldt ze niet als een individu: ze b lijft 
afhankelijk van het salaris van haar 
man, door de zogenaamde twee-verdie- 
ners-regeling.
Ongehuwd samenwonenden hebben de
zelfde moeilijkheden, óók samenwo
nende vrouwen: die worden behandeld 
als gehuwden.

Individualisering

Het omgekeerde had moeten plaatsvin
den: gehuwden en samenwonenden be
handelen als ongehuwden. Alle indivi
duen gelijke rechten.
De PSP streeft naar individualisatie en 
nivellering van inkomens, leder mens 
moet zelfstandig en naar vermogen bij
dragen aan de belastingen en recht heb
ben op inkomen. Hiervoor zou een her
verdeling van alle arbeid moeten plaats
vinden, betaalde èn onbetaalde, bui
tens- èn binnenshuis.
Samen met de invoering van de vijf- 
urige arbeidsdag zou dat heel wat men
sen aan betaald werk kunnen helpen. 
Dat zou dan wel opeens, dus op korte 
termijn, moeten gebeuren, want als er 
langzaamaan telkens een uurtje korter 
wordt gewerkt, zullen er niet veel ba
nen bijkomen. Niet in alle bedrijven zal 
dat zomaar kunnen gebeuren. Sommige 
zullen een andere dagindeling moeten 
maken. Vrouwen moeten ook een an
dere opleiding gaan volgen, bijvoor
beeld in de techniek of het manage
ment.
In de technische sektor wordt namelijk 
een tekort aan werkkrachten verwacht 
terwijl in de 'typische vrouwenberoe
pen', bijvoorbeeld de verzorgende sek
tor, de meeste ontslagen vallen.
Bij de overheid zou in 1984 volgens 
aanbevelingen van de Stichting van de 
Arbeid  tw intig procent arbeidstijdver
korting al twintigduizend banen kun
nen opleveren. De vraag is echter of d it 
zal opwegen tegen alle ontslagen die d it 
jaar bij de overheid zullen vallen.

Basisinkomen

De invoering van de arbeidstijdverkor
ting zou men kunnen koppelen aan de 
instelling van een basisinkomen. Het ba
sisinkomen is een inkomen of uitkering, 
waarop ieder individu recht heeft, on

geacht sekse of leefomstandigheden. 
Volgens voorstanders hiervan (waaron
der veel PSP-ers), kan de nadruk op be
taald werk en geld verdienen dan min
der worden. Mensen, die betaald werk 
verrichten, ontvangen gewoon hun sala
ris. Men hóéft niet te werken of te solli
citeren, als men dat niet wil of kan en 
tevreden is met dat basisinkomen.
Er wordt over dit systeem gediskus- 
sieerd (in vakbeweging en PPR ook), 
maar to t een eensluidende konklusie is 
het nog niet gekomen. Zeker is dat het 
diep ingrijpende maatschappelijke ver
anderingen met zich mee zal brengen, 
omdat het indruist tegen de uitgangs
punten van ons huidige ekonomische 
stelsel. Mogelijk houdt het wel een ver
betering in van het nu geldende sys
teem, dat vrouwen een keuze opdringt* 
tussen een relatie en een inkomen. Dat 
is diskriminerend en onmenselijk! Zo
als de PSP onlangs op een affiche stel
de : 'Omdat ieder mens er één is, en niet 
de hei f t  van een stel'.

JOKE EGMOND

Het affiche 'Omdat ieder mens er één is ' is nog 
te koop. Prijs f  1,50 b ij de afdelingen van de 
PSP. Te bestellen door overmaking van f  3,60 
(inkl. verzendkosten in koker) naar postgiro 
194240 t.n.v. PSP/Amsterdam met vermelding 
'affiche: Omdat ieder mens er één is'.

1
Dit symbool van de PSP-vrou- 
wen is te vinden op een tweetal 
uitgaven

Affiche, formaat A2, twee kleu
rendruk, prijs f 0,15

Button, twee kleuren, prijs f 1,50

Het affiche is te bestellen door 
overmaking van f 1,75 (inkl. 
verzendkosten in kartonnen rol) 
naar postgiro 194240t.n.v. PSP/ 
Amsterdam o.v.v. 'vrouwenaf- 
fiche'
De dutton is te bestellen door 
overmaking van f  2,10 (inkl. 
verzendkosten) naar het boven
staande gironummer o.v.v. 
'vrouwen-button'

RACISME

De Internationale Vrouwendag 
vraagt om solidariteit met alle 
vrouwen, ongeacht hun huids
kleur of sociale positie. Maar 
hoe gaan w itte vrouwen om met 
hun zwarte zusters? Kunnen 
zwarte vrouwen wel rekenen op 
de steun van witte vrouwen? 
Met die vragen ging Heleen 
Buijs praten met Ayrien Arion 
en Joyce Overdi/k-Francis, 
beide werkzaam bij het 
Platform van Antilliaanse 
Organisaties, het 
overkoepelende orgaan van 
welzijnsstichtingen voor 
AntiIlianen. Ayrien heeft de 
funktie van emancipatie- 
werkster en Joyce is juriste bij 
het Platform. Een gesprek over 
de Winteruniversiteit Vrouwen
studies, het verbod van de 
Centrumpartij en de betekenis 
van de Minderhedennota.

Vanuit haar funktie als juriste zit Joyce 
Overdijk-Francis de werkgroep Recht 
en Rassendiskriminatie voor, ontstaan 
na het in januari '83 gehouden kongres 
'Recht en Raciale Verhoudingen'. Het 
initiatief voor deze werkgroep is geno
men door de vier minderhedenkoepels 
(het Nederlands Centrum Buitenlan
ders, de landelijke federatie van Suri
naamse welzijnsinstellingen, het in
spraakorgaan Molukkers en het Anti11i- 
aans Platform). De werkgroep houdt 
zich bezig met het zoeken naar, en u it
diepen van, juridische mogelijkheden 
om rassendiskriminatie tegen te gaan en 
het kritisch bestuderen van wet- en re
gelgeving die in de maak is. Joyce geeft 
van d it laatste een voorbeeld: de APV, 
de plaatselijke verordening, die een sa
menscholingsverbod regelt op en rond 
de Zeedijk, en wat men van plan is in 
Utrecht ten aanzien van Hoog-Catha- 
rijne, waar men jongeren wil weren. 
Joyce: "Die wetgeving op zich zal niet 
racistisch zijn, maar de uitvoering is dis- 
kriminatoir, gezien de vele Surinaamse 
jongeren die er vooral mee te maken 
krijgen. Als werkgroep bekijken we of 
zo'n bepaling al of niet onverbindend 
verklaard kan worden".

Gecombineerde strijd

De werkgroep heeft bewust gekozen 
voor diskriminatie op grond van ras.
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Apart onderscheid voor vrouwen wordt 
daarbinnen niet gemaakt.
Ayrien A r ion hierover: "Zwarte vrou
wen zijn evengoed slachtoffer van ra
cisme en het heeft geen enkele zin dat 
expliciet u it de hele rassendiskriminatie 
te halen. De strijd tegen racisme en 
sexisme moet wel gecombineerd wor
den, want zwarte vrouwen ervaren on
derdrukking op grond van haar vrouw
zijn en op grond van haar niet-wit zijn. 
Het is niet öf het één öf het ander, het 
dient tegelijkertijd te gebeuren".
Zwarte vrouwen ondervinden in hun ge
combineerde strijd te weinig steun van 
de witte vrouwen, vinden beiden. 
Ayrien: "K ijk  bijvoorbeeld naar de 
Winteruniversiteit in Nijmegen (waar in 
december '83 een week vrouwen- 
studiesbijeenkomsten zijn georgani
seerd, HB), daar ging het om de vrouw 
op zich, maar zwarte vrouwen voelden 
zich daarbij buitengesloten op grond 
vari racisme of racistische elementen. 
Dan kun je wel zeggen, dat je als vrou
wen een gemeenschappelijke strijd te
gen je onderdrukking voert, maar je er
vaart als zwarte vrouw dat je daarbin
nen ook nog strijd moet voeren tegen 
het racisme binnen de vrouwenbewe
ging.
Ik denk dat er wel vormen van samen
werking tussen witte en zwarte vrou
wen mogelijk zouden zijn, maar dat is 
iets wat zich duidelijk zal moeten ont
wikkelen. Het is er niet bij voorbaat. 
Zolang niet ook binnen de vrouwenbe
weging onderkend wordt, dat er racis
me is, zolang dat niet ter sprake is ge
bracht, kun je niet samenwerken".

Eigen racisme

Dat het niet voldoende onderkend 
wordt, bleek op die Winteruniversiteit, 
vond Ayrien. Zwarte vrouwen herken
den zich niet in het programma. Voor 
zover zwarte vrouwen hierin voorkwa
men, dan was het als onderzoeksobjekt 
van witte vrouwen in derde wereldlan
den of via een op het laatste moment 
ingelaste avond, waarin gepraat zou 
worden over racisme. Maar dat laatste 
ging dan alleen via een stelling over het 
verbieden van de Centrumpartij. Zwarte 
vrouwen hebben over de opzet van de 
Winteruniversiteit een verklaring afge
legd, waarin ze hun bezwaren hebben
neergelegd.
Ayrien: "De reakties die we daarop te 
horen kregen, waren dat zwarte vrou
wen zich dan maar voor hun belangen 
hadden moeten organiseren en in een 
aparte werkgroep moeten gaan zitten. 
Nou, dat klopt natuurlijk niet. Racisme 
heeft men zich ook binnen de vrou
wenbeweging aan te trekken” .
Joyce vult aan: "Als blanke vrouw be

hoor je to t dat ras. Het feit, dat je strijd 
voert tegen mannen of je je bevrijd 
weet van hen, neemt niet weg dat je je 
geschiedenis moet kennen en die ge
schiedenis ligt er. We hebben een kolo
niaal verleden. Zwarte mensen zijn hier
heen gehaald, ook de witte vrouwen 
weten dat".
Ayrien: "Als je to t de groep behoort, 
die onderdrukt dan is dat zo'n vanzelf
sprekendheid, dat je het niet in de ga
ten hebt, maar de ander die slachtoffer 
is voelt het en komt ertegen in verzet.

Ik ben teruggekomen van de veronder
stelling, dat men juist binnen de vrou
wenbeweging het racisme en de positie 
die je als vrouw ten aanzien van de niet- 
witte mensen inneemt zou onderken
nen. Binnen het racisme werken de
zelfde mechanismen, die binnen het 
sexisme ook werken, namelijk de van
zelfsprekendheid dat jouw normen en 
waarden superieur zijn. D it vanzelfspre
kendheid brengt met zich mee dat je 
ook niet b lijft stilstaan bij de vraag of 
die waarden en normen wel juist zijn. 
Binnen de vrouwenbeweging merk ik 
dat ook en als je witte vrouwen ermee 
konfronteert dan krijg je reakties als: ik 
heb het plotseling ontdekt of ik voel 
me zo schuldig. Als zwarte vrouw heb 
je daar niets aan. Die schuldgevoelens 
zijn het probleem van de witte vrou
wen, daar kunnen we geen strijd op 
bouwen tegen racisme

CP verbieden

Heeft het dan eigenlijk wel zin de Cen
trumpartij te verbieden, als daarmee 
toch het gewone, dagelijkse racisme 
niet verdwijnt?

Joyce: "Zwarte mensen hebben na
tuurlijk belang bij een verbod van de 
Centrumpartij, dat er strijd geleverd 
wordt tegen een geaksepteerde partij, 
die voor ons zwarten een bedreiging 
vormt. Maar het moet niet zo zijn, dat 
er dan niet meer gesproken wordt over 
het racisme in de samenleving, in de in
stituties en op allerlei andere terreinen. 
Er zijn nu al juridische middelen om de 
Centrumpartij te verbieden en racisme 
te bestrijden. We hebben het VN-ver- 
drag teggen rassendiskriminatie, in de 
strafwet staan bepalingen, het burger
lijk wetboek maakt het verbod van een 
politieke partij mogelijk. Formeel klopt 
het allemaal wel, maar het Ministerie 
van Justitie geeft zélf toe dat er onvol
doende vervolgd wordt. Burgemeester 
Van Thijn van Amsterdam heeft on
langs erkend, dat er binnen het politie
apparaat racistische tendenzen bestaan, 
terwijl dat toch de instantie is waar je 
aangifte moet doen van racisme".

"Het al of niet verbieden van de Cen
trumpartij is echter een politieke keuze. 
Er moet een afweging gemaakt worden 
tussen het non-diskriminatie-artike! in 
de Grondwet en de vrijheid van me
ningsuiting, die ook in de Grondwet is 
vastgelegd. Ik vind dat je de laatste 
moet inperken voor de ander, omdat 
het halsstarrig vasthouden aan de idee 
dat een demokratie geen verbod van 
partijen verdraagt, betekent dat mensen 
die binnen die demokratie leven zich 
bedreigd en angstig voelen. Daar moet 
je je iets van aantrekken. Ook de PSP 
kan daar wat aan doen. Mevrouw van 
Es heeft in de Tweede Kamer een motie 
ingediend met het verzoek aan de Mi
nister van Justitie een richtlijn op te

stellen voor de politie in verband met 
de diskriminatoire praktijken van de 
politie bij uitvoering van de in artikel 4 
van het Vreemdelingen Besluit vervatte 
bevoegdheden, het staande houden V2fn 
vreemdelingen ter vaststelling van hun 
identiteit. Deze vroeg haar echter om 
konkrete voorbeelden. Via onze werk
groep (Recht en Rassendiskriminatie) 
zullen we die doorspelen. De Minister 
heeft zodoende de diskussie opengela
ten. Als meer partijen dat zouden gaan 
doen, dan zal toch langzamerhand het 
idee doordringen in de Tweede Kamer, 
dat er iets tegen het racisme gedaan zal 
moeten worden".

Minderhedennota

In de Minderhedennota is ook te zien 
hoe weinig besef de overheid heeft wat 
er aan racistische tendenzen in de sa
menleving is en wat de positie van min
derheden daarbinnen is, aldus beide 
vrouwen.
Ayrien: "De nota behandelt proble
men, die niet de problemen van minder
heden zijn, maar gevolgen van een 
slecht overheidsbeleid ten aanzien van 
bijvoorbeeld huisvesting en werkgele
genheid. Op grond van racisme hebben 
zwarte mensen daarbinnen een bepaal
de positie en daarop zou je beleid 
moeten voeren en komen met maat
regelen die doeltreffend zijn".
Joyce: "Er staan van die vaagheden in 
dat de aangiftebereidheid van diskrimi- 
natie moet worden vergroot. Zwarte
mensen gaan niet eens meer naar de po-

«

litie. Die diskrimineert zelf” .
Ayrien: "Een mooi voorbeeld is het 
werkgelegenheidsprojekt voor vrouwen 
uit minderheden dat in de Minderhe
dennota staat aangekondigd. Er is een 
projekt opgezet om vrouwen te werk te 
stellen bij de politie. D it in het kader 
van het meer toegankelijk maken van 
het politie-apparaat voor minderheden, 
dus ook voor vrouwen daaruit. Maar 
zo'n instelling is zo racistisch als de pest 
of heeft racistische elementen in zich. 
Voor die vrouwen is het keihard knok
ken om overeind te blijven zonder dat 
er iets wezenlijks verandert. Meer leden 
uit minderheden binnen de politie is 
geen oplossing tegen het racisme” . 
Joyce: "Je moet iets aan de werving 
gaan doen en aan de opleiding. Bij de 
werving voor de politie moet je mensen 
gaan skreenen op racisme. De extreme 
figuren haal je er dan uit. Op een be
paald ogenblijk heb je misschien een 
groep mensen, die, als er wat meer le
den van minderheden in zo'n apparaat 
zitten, to t een bepaalde samenwerking 
kunnen komen.
Je moet alleen erg oppassen, dat je bin
nen het politie-apparaat geen apartheid 
krijgt, als je de opleidingseisen voor le
den voor minderheden omlaag schroeft. 
Je krijgt dan een versterking van het 
superioriteitsgevoel: jullie zijn tweede
rangs politie-agenten ten eerste kwa 
huidskleur, en ten tweede voor wat op
leiding betreft. De bedoeling kan wel 
goed zijn, maar de gevolgen kunnen te
gen zwarte mensen gaan werken” .

HELEEN BUIJS

Winteruniversiteit: zwarte vrouwen voelden zich buiten gesloten
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Werkgroep Positieve Diskriminatie

Op het Feminisme-kongres van de PSP in februari 1983 leidde 
'positieve diskriminatie van vrouwen' als politiek beleid tot een 
heftig debat. Er werden vragen gesteld als 'in hoeverre sluit het 
mannen uit van een baan' en 'is dat wel terecht'.
In dit blad (nr. 7/8 van 27 april '83) publiceerde Chris Huinder 
een artikel, waarin hij stelde dat de Tweede Kamer, door aan
name van de motie-Groenman (D '66), vérder ging dan sommige 
PSP-mannen wilden. Er kwam een boze reaktie van PSP-partij- 
bestuurder John Hontelez (zie 'Bevrijding' nr. 10 van 25 mei

'83). De toenmalige sekretaris sociaal-ekonomisch. Pier van 
Gorkum, èn de voorzitter van de radio- en televisiekommissie van 
de PSP, Theo Engelen, waren ondertussen al uit het partijbestuur 
gestapt. Op initiatief van het partijbestuur ging de werkgroep 
Positieve Diskriminatie aan het werk. Nu, een jaar later, is de 
werkgroep met haar studie, naar hoe die diskriminatie er in de 
praktijk uit moet zien, bijna klaar. Chris Huinder, lid van de 
werkgroep, verklapt de aanbevelingen die tot nu toe in de boe
zem van de groep besloten lagen.

De door het partijbestuur ingestelde 
werkgroep had to t taak de stellingen 
over positieve diskriminatie van het 
Feminisme-kongres uit te werken in het 
licht van PSP-opvattingen en standpun
ten over gelijkheid en klassenstrijd. Hoe 
kun je gelijkheid nastreven als je bewust 
diskrimineert? Hoe een eenheid in de 
klassenstrijd krijgen, als je mannen be
nadeelt ten opzichte van vrouwen? Een 
tweede belangrijke taak voor de werk
groep was precies aan te geven, wat de 
konsekwenties zijn voor het personeels
beleid, het aanname beleid en het ont- 
slag-beleid voor werkneemsters/ers, die 
bij de PSP of een PSP-stichting in dienst 
zijn. Het betreft daarbij zo'n dertig 
mensen.

Twee hobbels

Bij de diskussie over de stellingen kwam 
de werkgroep al snel op twee hobbels 
terecht. De personele samenstelling le
verde vanwege wisselingen in het partij
bestuur van de PSP problemen op. De 
tweede hobbel was, dat John Hontelez 
zich na enige tijd  van de werkgroep te
rugtrok. Hij kon zich niet verenigen 
met de weigering van de werkgroep het 
kriterium van positieve diskriminatie 
van vrouwen principieel ter diskussie te 
stellen. De meerderheid ging ervan uit, 
dat het kongres zich vóór positieve dis
kriminatie uitgesproken had en dat het 
in de werkgroep erom ging de politieke 
en technische problemen, die dat met 
zich meebracht, op te lossen. Pas in het 
najaar van '83 kon de werkgroep door 
deze perikelen goed van de grond ko
men.
De werkgroep heeft het principe van 
positieve diskriminatie van vrouwen 
kosekwent willen doortrekken. Het be
tekent, dat d it principe voorrang heeft 
boven allerlei bestaande regelingen bij 
ontslag en bij aanname van personeel en 
bij het personeelsbeleid zelf. In geval 
van ontslag stelt de werkgroep: "Het 
kriterium van positieve diskriminatie 
van vrouwen behoort zodanig toegepast 
te worden, dat niet automatisch man
nen in welke omstandigheid dan ook al
tijd  het eerst ontslagen worden. Ontslag 
van vrouwen kan dus plaatsvinden, na
dat mogelijkheden om ontslag van vrou

wen te voorkomen, zoals om-, her- of 
bijscholing, edukatief verlof, en het leg
gen van priorite it van het werk van de 
betreffende instelling bij vrouwen en/of 
'vrouwenzaken' onmogelijk of onvol
doende zijn gebleken."
Het zal duidelijk zijn, dat d it 'bij voor
rang niet ontslaan van vrouwen' direkte 
gevolgen heeft voor het personeelsbe
leid zelf. Dat beleid moet gericht zijn 
op het zonder belemmeringen en met 
stimulansen doen door- en omhoogstro
men van vrouwen, zodat zij op alle ni- 
vo's een gelijkwaardige positie als man
nen hebben.

Dienstjaren

Bij ontslag zal wellicht het grootste pro
bleem gevormd worden door het krite
rium van dienstjaren: hoe langer men in 
dienst is, hoe later men voor ontslag in 
aanmerking komt. D it argument heeft 
niet alleen veelal een emotionele lading: 
is het niet schandalig om iemand, die 
tw intig jaar lang trouw en hard voor 
zijn baas (let wel: zijn baas) heeft ge
werkt, zomaar op straat te zetten? Dit 
argument heeft ook een historische ach

tergrond, verband houdende met de 
strijd tussen kapitaal en arbeid. Door 
vakbonden/mannen wordt het als een 
sociale verworvenheid beschouwd, dat 
men niet 'zomaar' na vele dienstjaren 
op straat gezet kan worden. Dat is veel
al kontraktueel en arbeidsrechtelijk 
vastgelegd. Strijd van de vakbonden was 
er juist op gericht to t een zo groot mo
gelijke bescherming tegen ontslag te ko
men, mede met het oog daarop, dat een 
'gemakkelijk' ontslag een neerdrukkend 
effekt op de algemene loonhoogte had, 
zeker in tijden van grotere werkloos
heid. De arbeider was immers geen 
goedkoop wegwerpartikel.
De werkgroep heeft heel wel de emotio
nele en historische waarde van d it 
dienstjaren-argument beseft. Toch wil 
de werkgroep d it kriterium laten vallen. 
Waarom? Niet ontkend kan worden, 
dat d it kriterium een uitsluitende wer
king heeft naar groepen op de arbeids
markt: jongeren, vrouwen en leden van 
etnische minderheden. Om ons toe te 
spitsen op vrouwen, struktureel hebben 
zij een onderliggende positie op de ar
beidsmarkt. Velen zijn nooit 'aan de 
bak' gekomen, omdat er geen vraag

naar hen was, of omdat het bestaande 
werk reeds onder mannen verdeeld was. 
Zo p ijn lijk  als het kan zijn voor een 
man,*)m er na tw intig jaar uitgegooid 
te worden, even zo p ijn lijk kan het zijn 
voor een vrouw om systematisch niet 
aan de bak te komen of om regelmatig 
ontslagen te worden, omdat zij nooit 
behoort to t die groep mensen (mannen 
dus), die het langste werkt.
Om de vrouwen uitsluitende en voor 
vrouwen nadelige werking van het 
dienstjaren-kriterium op te heffen, stelt 
de werkgroep daarom voor d it krite
rium bij ontslag niet (meer) toe te pas
sen.

Konsekwent

Het kriterium van 'bij voorrang niet- 
ontslaan van vrouwen' wordt door de 
werkgroep ook voorgesteld in geval van 
leeftijd en van eventuele konsekwenties 
op financieel terrein. Stel, een man 
heeft een veertig-urige betaalde baan 
buitenshuis en is op grond daarvan een 
fikse hypotheek aangegaan om een huis 
te kopen. De werkgroep stelt in dat ge
val: "Als dat een faktor is, waarmee bij

STELLINGEN POSITIEVE DISKRIMINATIE

Het PSP-kongres Feminisme en So
cialisme van 26 en 27 februari 1983 
in Nijmegen heeft twee stellingen 
over 'positieve diskriminatie' aange
nomen. De belangrijkste punten 
daaruit:
De PSP is voor positieve diskrimina
tie van vrouwen bij benoemingen in 
vakatures en in nieuwe arbeidsplaat
sen. Onder positieve diskriminatie 
wordt verstaan dat vrouwen voor
rang hebben bij voldoende geschikt
heid. Ook bij ontslagen zullen vrou
wen positief gediskrimineerd moe
ten worden.

Ervaringen van mensen in v rijw il
ligerswerk of huishouden moeten 
worden meegeteld bij de beoorde
ling of iemand wel of niet geschikt 
is.
In het personeelsbeleid van de PSP 
(en PSP-stiphtingen) krijgen vrou
wen bij de vervulling van vakatures 
de voorkeur bij 'voldoende ge
schiktheid'.
Vrouwen maken deel u it van de 
sollicitatiekommissies, waar geen 
vrouwen werkzaam zijn, of geen 
deel u it maken van de organen, 
worden vrouwen uit aanverwante

organen uitgenodigd voor die 
kommissies.
Er is sprake van 'voldoende ge
schiktheid' in plaats van 'gelijke ge
schiktheid' omdat anders toch man
nen eerder in aanmerking komen 
vanwege hun maatschappelijke 
voorsprong (betere opleiding, meer 
ervaring en zo).

(de volledig tekst van de stellingen wer
den eerder gepubliceerd in *Bevrijding', 
nr. 7/8 van 27 april 1983)
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ontslag rekening wordt gehouden, bete
kent dit, dat mensen die niet in een der
gelijke positie zitten, daar ook nooit in 
zullen komen en dus altijd als eerste op 
straat zullen komen te staan. De kans is 
groot, dat d it juist vrouwen z ijn / '
Bij aanname van personeel heeft de 
werkgroep eveneens voor een konse- 
kwente positie gekozen. Die positie 
vloeit logisch voort uit de elementen 
van de op het kongres aangenomen stel
lingen over positieve diskriminatie. Die 
elementen luiden; vrouwen hebben 
voorrang bij voldoende geschiktheid to t 
er een evenwichtige positie is bereikt; 
ervaringen in het vrijwilligsterswerk en 
het huishouden moeten worden meege
teld; er mogen bij de sollicitatie geen 
kriteria toegepast worden, die betrek
king hebben op huiselijke omstandig
heden, samenlevingsvormen en/of 
sexuele voorkeur van de sollicitante; er 
moet(en) vrouw(en) in de solIicitatie- 
kommissie zitten, ook als er geen vrouw 
bij de betreffende instelling werkt. 
Vrouwen uit een aanverwante instelling 
worden daarvoor dan uitgenodigd. Bo
vendien mag van de werkgroep niet de 
regel toegepast worden: 'interne sollici
tanten hebben voorrang'. Deze regel 
hanteert het dagelijks bestuur van de 
PSP formeel sinds augustus 1980 bij het 
aannemen van personeel voor het partij- 
buro in Amsterdam. Door interne solIï-

Aan de viering van de van oudsher 
"linkse "  internationale vrouwendag 
zal d it jaar ook de Nederlandse 
Bond van Plattelandsvrouwen mee- 
doen, in ieder geval in Noord- 
Holland; de Bond heeft daar een 
provinciale subsidie voor gekregen. 
Wat heet nog traditioneel vandaag 
de dag en wat noem je eigenlijk 
progressief. Een rechtse staats- 
sekretaris van emancipatiezaken 
gaat zowaar onverminderd door 
met het beleid van haar progressieve 
voorgangster ter bestrijding van 
seksueel geweld. Bovendien is eerst
genoemde dame in de boksring 
gestapt om het recht van vrouwen 
op werk buitenshuis te realiseren.
In de toekomst dan wel, na 1990.
En dat heeft iets typisch 
progressiefs: al het goede kom t 
later, na de revolutie.
Dat niet iedere "revolutie" slechts 
het goede heeft gebracht, probeert 
een weer van staf gehaalde 
Germaine Greer ons duidelijk te 
maken. Een vaak ais progressief 
gekwalificeerde dame die in Vrij 
Nederland probeert te zeggen dat 
de seksuele revolutie van eind jaren 
zestig ook niet alles was voor 
vrouwen. Vrouwen hoeven "h e t"  
niet persé a ltijd  te willen, ook af zijn 
er voorbehoedsmiddelen. Komen 
net de krokussen boven de grond en 
gedragen de katten zich alsof het

heb niets 
tegen 

mannen, 
maar...

voorjaar is, dan kom t Greer 
vertellen dat we vaker "nee" 
moeten zeggen. In haar 
algemeenheid zijn we het daar mee 
eens. Greer beschrijft seks echter 
wat eenzijdig en puriteins, ais een 
straf voor vrouwen. Maar "h e t" is  
ook niet a ltijd  een feest. Greers 
vervanging van ongezonde 
voorbehoedsmiddelen door de 
onbetrouwbare, maar o zo 
natuurlijke koïtus interruptus, 
spreekt ons niet aan. En dan 
hebben we het nog niet eens over 
haar standaard-hetero uitgangs
punt. De methode heet niet voor 
niets "vóór het zingen de kerk u it". 
Onze protestantse en katholieke 
(voorouders moesten zich er mee 
behelpen, hoewel de zaadverspilling 
op zich zondig was. Maar die (voor- 
(voor)ouders hadden vanuit hun

citanten, merendeels mannen, als groep Onrechtvaardig 
voorrang te verlenen boven externe sol
licitanten zou het principe van positieve Op het moment zoekt de werkgroep 
diskriminatie van vrouwen worden uit- uit, waar eventueel arbeidsrechtelijke 
gehold. bezwaren tegen het in de praktijk toe-

geioof ook veel meer zelfbeheersing 
opgelegd gekregen. Zelfbeheersing 
waarvan w ij net bezig zijn afstand 
te nemen. Ook mannen worden b ij 
kongresuitspraak aangemoedigd 
zich vooral te laten gaan en om hun 
emoties te tonen. Bovendien heeft 
de oosterse fiiosófie (voer voor 
progressieven) ons geleerd dat 
lichaam en geest één zijn. Nee, de 
koïtus interruptus zou dus voor 
PSP-(st)ers 'in ontw ikkeling '  om 
zich direkt en primair te uiten en 
toch vooral niets in te houden, „ 
zeker geen betrouwbare methode 
zijn.
B ij de PSP liggen de opvattingen 
over gewenst gedrag en de grenzen 
van het eerbare heel ergens anders 
dan b ij andere mensen. In de PSP 
mogen (o f moeten) mannen huilen, 
moederen, veeI afwassen en koken; 
over erotiek en seks wordt op 
vergaderingen en kongressen vrij
moedig gesproken; homoseksuele 
en lesbische relaties vormen geen 
enkel dilemma voor de PSP. Maar 
een vrouw benaderen o f  ze in het 
(partij)bestuur wil, wordt opgevat 
als een oneerbaar voorstel, lazen w ij 
in d it blad twee nummers eerder. 
Dan zijn we ongetwijfeld toch op 
een heel eigen manier progressief, 
wan t kom daar maar eens om b ij de 
Bond van Plattelandsvrouwen.

TITIA BOS 
TITIA  VAN LEEUWEN

passen van het principe van positieve 
diskriminatie van vrouwen bestaan en 
hoe daaraan kan worden tegemoetgeko
men. Ook is de werkgroep nog bezig 
een enquête te verwerken, waarin een 
reeks van vragen aan de besturen van de 
zeven PSP-stichtingen over het ontslag
beleid, aannamebeleid en het perso
neelsbeleid werden gesteld. De werk
groep wil in maart '84 gesprekken voe
ren met het dagelijks bestuur van de 
PSP en met de medewerkersraad. Het 
zal daarbij vooral gaan om de uitvoe- 
ringsprocedures. Hun opvattingen zul
len in de definitieve verslaggeving in 
april opgenomen worden en, zo nodig, 
van kommentaar voorzien.
Vele mannen voor mij — ik noem de 
Griekse filosoof Aristoteies, de Duitse 
socialist Kar! Liebknecht en, recen
telijk, de Amsterdamse ethiek-docent 
Govert den Hartogh — hebben gesteld: 
onrechtvaardigheid is ongelijken als ge
lijken behandelen. Waar vrouwen ten 
opzichte van mannen in een struktureel 
ongelijke positie zitten vind ik het niet 
onrechtvaardig hen struktureel te be
voordelen, net zolang to t die ongelijke 
positie is opgeheven. De PSP kan daar
voor ijveren. De PSP kan in ieder geval 
zelf beginnen, wat ook al wel gebeurt, 
om in eigen gelederen de struktureel 
ongelijke positie van vrouwen weg te 
werken. Als er ontslagen moet worden, 
sta ik vooraan. Hopelijk met een stel 
andere mannen. Dat geeft in ieder geval 
de mogelijkheid verdriet te delen.

Winteruniversiteit Vrouwenstudies in Nijmegen: vrouwen vragen positieve diskriminatie, 
ook op universitair terrein CHRIS HUINDER
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In het weekend van 26 en 27 
februari 1983 vond in Nijmegen 
het 39ste kongres van de PSP 
plaats. Twee dagen 
diskussieerde het hoogste 
orgaan van de partij over 
'Feminisme en Socialisme'. In 
dat weekend werden de 
feministische uitgangspunten 
van de PSP vastgelegd. 
Natuurlijk was dat allerminst 
het eindpunt. We zijn nu een 
jaar verder, daarom 
organiseerde 'Bevrijding' een 
rondetaf el -gesprek met Josje 
Adriaansen (28 jaar, sinds kort 
emancipatiewerkster bij de PSP 
en aktief in de afdeling 
Dordrecht), Els van Kampen 
(30 jaar, sinds 1982 gemeente
raadslid voor de PSP in Bussum) 
en Marijke Prins (30 jaar, 
indertijd lid van de kongres- 
kommissie die het Feminisme- 
kongres voorbereidde, aktief in 
de PSP afdeling Nijmegen). De 
centrale vraag was: hoe is de 
stand van zaken met betrekking 
tot de feminisering van de 
partij?

Josje Adriaansen: "'Mijn betrokkenheid 
bij het 'Feminisme eh Socialisme'- 
kongres was met name in mijn afdeling, 
in Dordrecht. Wij zijn daar op weekend 
geweest om te praten over de kongres- 
teksten. We hebben op dat weekend 
een spel ontwikkeld als voorbereidings
groep, over hoe je dat persoonlijk in
vult, feministische omgangsvormen en- 
zo. Dat was onze voorbereiding. Ik zat 
ook in de afvaardiging naar dat kongres, 
maar toen was ik ziek, dus ik ben er 
niet bij geweest. Onze afvaardiging be
stond niet alleen u it vrouwen. Hoe dat 
liep? Nou, ik vond dat de stellingname 
daardoor verscherpt werd in de afde
ling, Wat ik op zich best wel goed vind, 
natuurlijk. Er was een groep die het be
grip 'systeem van hetero-seksualiteit'te 
onduidelijk vond. En dat vond ik wel 
moeilijk hoor, wat je dan precies moest 
doen met zo'n begrip dat een heleboel 
mensen dan toch niet kennen. Kijk, er 
waren mannen bij die nog nooit wat ge
lezen hadden over feminisme. Ik ben 
echt geneigd om dat iemand kwalijk te 
nemen. Dat heb ik destijds in de afde

ling niet zo nadrukkelijk gezegd, hoor, 
omdat die jongen wel uit zijn doen 
was".
Had je het idee dat er een weerstand be
stond in de afdeling van 'jullie met je 
gezeur over v r o u w e n o f  was er toch 
een bereidheid om zich met een nieuwe 
visie bezig te houden?
Josje: "Dat was verschillend voor men
sen. Er waren er ook wel, ja, die zeiden 
het is nu aktueel in de partij en dus 
houden we ons er mee bezig, maar dan 
moet het straks wèl weer afgelopen 
zijn. Maar ik heb er over het algemeen 
best wel positieve ervaringen mee. Ik 
vind wèl dat we er op dat weekend heel 
goed over gepraat hebben en óók later, 
toen de tweede kongreskrant kwam".
Is dat later nog voortgezet?
Josje: "Nou, niet echt praten over wat 
er op dat kongres allemaal gebeurd was. 
Er is wèl een verslag geschreven door ie
mand. Maar ik vind dan toch dat het 
teveel van de vrouwen in de afdeling 
moet komen. Ik kom to t de konklusie 
dat er eigenlijk onvoldoende aan gedaan 
is, maar ja, soms kan je niet de energie 
opbrengen om er aan te trekken. Er is 
bijvoorbeeld wel besloten om een le- 
den-enquête samen te stellen. Daar zou
den twee mannen aan mee doen, en 
twee vrouwen. Maar uiteindelijk heb
ben die twee vrouwen het opgesteld. 
Maar dat lag ook aan ons, heel eerlijk. 
Want wij hebben uiteindelijk geen reke
ning meer gehouden met het fe it dat zij 
niet konden. Natuurlijk heeft dat er 
ook mee te maken dat wij ons verant
woordelijk voelden. En ik vind ook dat 
ik dat beter kon dan zij. Dan stoom je 
maar gewoon door".

Alleen mannen

Marijke Prins: " Ik  heb indertijd in de 
kongreskommissie gezeten. Dat is nu al
weer een jaar geleden. Tot mei '83 ben 
ik heel aktief geweest in de PSP. Maar 
toen kreeg ik een baan, waar ik heel 
veel energie in moet steken. Dus toen is 
mijn bijdrage aan de PSP een stuk ver
minderd. Ik zit eigenlijk alleen nog 
maar in de vrouwengroep van Nijme
gen. En dat is eigenlijk al heel veel 
werk. Ik heb daarvoor in het bestuur 
van de afdeling gezeten, samen met een 
andere vrouw. Die is daar omstreeks de
zelfde tijd  uitgegaan, waardoor het be
stuur nu alleen nog uït mannen bestaat 
na dat Feminisme-kongres, helaas. Ik 
weet niet zoveel van wat er van dat 
kongres terecht is gekomen. Behalve 
dan dat het een heel druk jaar is ge
weest. Er waren drie kongressen. Het 
eerste kongres was dus het Feminisme-

kongres in Nijmegen. Met daaropvol
gend, in juni, direkt dat kongres in 
Steenwijk over de strategie van de par
tij. Dus het eerste kongres was nog niet 
achter de rug, of alle leden moesten 
zich klaar maken voor het volgende. Er 
is bij ons een evaluatiegroepje aan de 
gang gegaan, die gekeken hebben wat 
we in Nijmegen in de afdeling kunnen 
doen. Daar hebben we in augustus nog 
een ledenvergadering aan besteed. In 
kleine groepjes praten over, nou, wie 
zijn er nu aan 't woord op vergade
ringen, waarom zijn ledenvergaderingen 
niet aantrekkelijk voor vrouwen, maar 
óók voor een aantal mannen. Daaruit 
kwam eigenlijk naar voren dat mensen 
die heel veel tijd  in de PSP steken, en 
dan met name mensen die veel kennis 
en informatie hebben omdat zij bijvoor
beeld een baan hebben binnen de partij, 
in de gemeenteraad zitten, noem maar 
op, dat dat ook de mensen zijn die het 
uitmaken op een vergadering. Toch de 
mensen die met argumenten, redelijke 
argumenten, de anderen overbluffen. 
Hoe zou je dat anders aan kunnen pak
ken? Daar is eigenlijk uitgekomen om 
het in die zin aantrekkelijker te maken 
om op ledenvergaderingen niet alleen 
beslissingen te nemen, maar dat er ook 
minstens een behoorlijke tijd  aan één 
thema besteed zou moeten worden. 
Waarover inhoudelijk gediskussieerd 
kan worden, in kleine groepjes vooral. 
Dat is eigenlijk het enige wat ik weet 
dat uit het kongres is gekomen, behalve 
dat er ook een kresj is opgestart. Helaas 
is het zo dat de meeste leden van de 
PSP geen kinderen hebben, Dat is iets 
wat ik me afvraag, hoe komt dat nou? 
Maar goed, naast die kresj wordt er in 
elk ledenblad, 'De Vuist', een medede
ling geplaatst dat vrouwen die niet dur
ven te komen van tevoren even kunnen 
bellen, zodat ze begeleiding kunnen 
krijgen. Dat zijn hele kleine dingen, 
maar ik vind ze zelf toch wel belangrijk, 
om de drempel wat lager te maken, wat 
toegankelijker".

Een strakke struktuur

Els van Kampen: " Ik  kom uit Bussum. 
Daar hebben we al een aantal jaren, ik 
geloof nu bijna vier jaar, een vrouwen
groep die heel aktief is, ook vrij groot 
in verhouding to t de grootte van de af
deling. Het Feminisme-kongres hebben 
we van tevoren met die vrouwengroep, 
apart, voorbereid vóór de ledenvergade 
ring. Met name voor het Feminisme- 
kongres vonden we dat belangrijk. La
ter hebben we het ook geprobeerd voor 
het kongres van Steenwijk, maar daar

bij was het veel te kort dag, dat lukte 
niet zo. Maar bij het Feminisme- 
kongres hebben we het gevoel gehad 
dat we sterker de ledenvergadering in 
gingen, met onze eigen standpunten, 
met de feministische inbreng. Over het 
algemeen waren de mensen op die 
ledenvergadering goed geïnformeerd. 
Kijk, onze afdeling heeft een vrij 
strakke struktuur. We komen elke week 
bij elkaar, tenminste de aktieve kern. 
En daar is dus gepraat over de resulta
ten en over de uiteindelijke teksten van 
het kongres. En wat we er als afdeling 
verder mee moesten. Naar aanleiding 
daarvan is toen een leden-enquête ge
maakt over kinderopvang. Nou, daar 
kwamen weer de aktieve ouders met 
hun antwoord. Daar kwamen niet de 
leden die niet aktief waren met de re- 
aktie 'als er kinderopvang is, dan wor
den we wèl aktief'. Dat vermeende 
probleem bleek er dus niet te zijn. Ten
minste, dat is niet uit die enquête ge
bleken. Wij hebben niet, zoals in N ij
megen, een afdeling met weinig kinde
ren. Er zijn bij de leden moeders, en 
vaders; in totaal iets van tw intig kinde
ren op zo'n vijftig  leden. Maar goed, dat 
probleem van kinderopvang speelt dus 
niet zo in onze afdeling. Ik merk zelf 
wel, met landelijke vergaderingen en 
met name als er twee dingen op één dag 
zijn, zodat mijn echtgenoot en ik alle
bei weg moeten, dat er dan wel eens 
geen kinderopvang is. Of dat dat op het 
laatste nippertje geregeld moet worden. 
Bij de Partijraad van de PSP is die kin
deropvang er wèl altijd. Bij themadagen 
moet je er altijd om vragen. Ik heb zelf 
drie kinderen, dus ik zit zelf duidelijk 
in die toestand.
Het échte feminiseren van de afdeling, 
in die zin dat vrouwen en vrouwenpun- 
ten meer aan bod komen, daar waren 
we in Bussum eigenlijk al veel langer 
mee bezig. Een paar jaar geleden heb
ben we de knoop doorgehakt en gezegd 
'die vrouwengroep apart, dat hebben
we wel gezien, we willen er in', in de af
deling, in het bestuur, in de gemeente-
raadsfraktie. En dan ook helemaal gaan 
meedraaien, hè, en niet zeggen alleen 
op feministische punten. Nou, ik denk 
dat dat laatste, dat helemaal er in gaan 
zitten, dat we daar een beetje op terug 
gekomen zijn. Je komt in de problemen 
als je èn in zo'n afdeling of fraktie zit 
en dan ook nog de vrouwengroep w ilt 
blijven doen. We zijn er nu aan toe dat 
allemaal eens op een rijtje te zetten. In 
ieder geval is wel het resultaat geweest 
dat ik in de fraktie zit, als derde raads
lid. En dat in de afdeling zo'n vier vrou
wen heel aktief z ijn".



Ontzettend aktief

Heb je dezelfde ervaring, als wat Josje 
Adriaansen vertelde, dat in de afdeling, 
en eventueel ook in de raad, alles wat 
vrouwenpunten betreft ook van vrou
wen moet komen?
Els: "Dat gevoel hebben we niet. Er ge
beuren allerlei dingen gewoon automa
tisch, ook door mannen, als bepaalde 
nota's moeten worden bekritiseerd. Dat 
is niet zo'n punt. 't Is wel zo dat ik het 
niet leuk vind dat ik niet méér feminis
tische punten kan aandragen, ik zit als 
raadslid op 'Ruimtelijke ordening'. En 
de vrouwen die in onze 'steunfraktie' 
zitten vinden het ook heel jammer dat 
ze daar alleen maar die stukken lezen, 
en niet meer met nieuwe dingen kun
nen komen. Dus we willen juist dat 
gaan struktureren. Zodat er, al is het 
maar éénmaal in de twee maanden of 
zo, een onderwerp goed aangepakt kan 
worden. Zo iets als 'seksueel geweld', 
bijvoorbeeld".

Trekt een aktieve vrouwengroep nou 
meer vrouwen aan?
Marijke: "Wij hebben een paar jaar een 
aktieve vrouwengroep gehad in Nijme
gen, ontzettend aktief. Zo'n zestien of 
zeventien vrouwen. We zijn ook heel in
tensief bezig geweest met de voorberei
ding van het Feminisme-kongres. Heel 
veel aandacht aan besteed in de afde
ling, thema-avonden georganiseerd. Er 
is vanuit de vrouwengroep een onder
steuningsgroep ontstaan voor de twee 
vrouwelijke raadsleden. En wat ge
beurde er na het kongres? Dat was heel 
jammer. We hadden een grote vrouwen
groep, en dat bleek niet meer werkbaar. 
We hebben heel veel tijd  nodig gehad 
een goede struktuur te vinden. De 
groep splitsen, een stop er op, we kwa
men er niet uit. Met als gevolg dat vorig 
jaar na de vakantie toch wat vrouwen 
hebben afgehaakt. Het hebben van een 
vrouwengroep in de afdeling verlaagt 
wél de drempel. Maar het gevaar zit er 
in dat die vrouwengroep zo groot 
groeit, dat het onwerkbaar wordt. Nou, 
en wat ga je dan doen? Bovendien zit je 
met de kloof tussen vrouwen die nieuw 
binnenkomen èn de vrouwen die al heel 
wat jaren meedraaien. En er zijn de ver
schillen tussen vrouwen die weinig tijd  
hebben en de anderen die veel tijd  heb
ben om in de partij te steken. Ik denk 
dat dat niet alleen geldt voor vrouwen, 
maar ook voor mannen".
Els: "Wij hebben in Bussum ook heel 
erg gefilosofeerd over hoe je daar een 
tussenvorm kunt vinden. Hoe je mensen 
een 'beetje' bij de PSP kunt betrekken.

Maar dat is heel erg moeilijk. Je kunt 
taken afbakenen, of op een bepaald on
derwerp iemand vragen om mee te 
doen. Dat kan wel, miaar dat vereist van 
de mensen die al heel aktief zijn weer 
even die stap hè, even die mensen op
bellen. Dat moet je ook struktureren. 
Bij de vrouwengroep hebben we een 
aantal taken opgesplitst in vier groepjes. 
Die komen regelmatig bij elkaar en eens 
in de maand de hele vrouwengroep". 
Josje: "Wij hebben In Dordrecht geen 
aparte vrouwengroep. Er zijn er in het 
verleden wel twee geweest. Ik heb zelf 
niet in die tweede groep gezeten. Om
dat het onduidelijk was wat die konden 
doen zijn ze ter ziele gegaan. Na die

tweede groep is toen afgesproken we 
duiken in de afdeling, en dan komen we 
nog onregelmatig bij elkaar. Maar daar 
is het eigenlijk nooit van gekomen. We 
hebben wel een leden-enquête opge
steld om te weten wat die mensen 
doen, om ze er bij te kunnen betrek
ken. Hele simpele dingen hebben we ge
vraagd, of het taalgebruik op vergade
ringen je wel aanspreekt enzo. Die 
enquête loopt nu nog. Ze worden per
soonlijk opgehaald, om toch ook in een 
gesprek nog informatie te geven of te 
krijgen".
Marijke: "De voorbereiding van het 
Feminisme-kongres heeft heel veel 
vrouwen aangetrokken, maar daarna

kwam er een soort krisis van hoe nu 
verder? Daarbij speelt ook een rol dat 
er voor al deze nieuwe vrouwen geen 
goede opvang was. Het was al’een stuk 
moeilijker om vrouwen in de afvaardi
ging naar het kongres in Steenwijk te 
krijgen".
Els: "Juist bij zulke kongressen, als 
Steenwijk met al die moeilijke stukken, 
zou je als vrouwen apart moeten gaan 
zitten, en je wat meer gaan verdiepen in 
de stukken. Wij vonden het jammer dat 
dat bij ons niet lukte".

Wat moet er binnen de PSP de ko
mende tijd  veranderen om de uitgangs
punten van het Feminisme-kongres te 
realiseren?
Josje: "Eén van de dingen is datje  prio
riteiten stelt, en dat je daar dan geza
menlijk op schoolt en aktie voor voert. 
Het is nu teveel".
Marijke: "Wij hebben prioriteiten ge
steld. Daardoor krijgen we als vrouwen 
wat rust, we hoeven niet alles meer bij 
te houden. Daarbij b lijft echter wel de 
informatie-achterstand. Er staan nu 
weer twee vrouwen kandidaat voor het
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afdelingsbestuur. Dat bestuur gaan we 
anders organiseren, we krijgen een 
maandelijks bestuur en een dagelijks be
stuur. Dat maandelijks bestuur praat 
dan meer over ideeën en ontwikke
lingen. En het dagelijks bestuur doet de 
karweien. Dat kan op zich de werkdruk 
verminderen.

Wat me wel erg bezighoudt is wat er 
buiten de PSP met vrouwen gebeurt, en 
wat er binnen de partij met vrouwen ge
beurt. Het wordt steeds slechter voor 
vrouwen en dat heeft ook iets te maken 
met de machteloosheid die vrouwen in 
de PSP voelen. Dat heeft zijn weerslag 
op de bereidheid om er flink tegenaan 
te gaan. Je praat je zelf in de put door 
te zeggen dat de vrouwengroep u it el
kaar ligt. Nee, kom op, laten we ook 
het positieve er van inzien en gewoon 
doorgaan. Je moet het de vrouwen niet 
kwalijk nemen die niet kunnen of w il
len helpen en we moeten onszelf niet 
schuldig voelen als een ander méér 
doet. Dat lucht al een heel eind op".
Els: "In  mijn afdeling wordt nog vaak 
gezegd waarom is dat of dat niet ge
beurd? Als je je prioriteiten eenmaal 
kunt stellen en het rustig over je heen 
kunt laten komen dat je iets dan maar 
een keertje niet doet, en je maar op één 
onderwerp richt, dan maak je je even 
geen zorgen over je voortbestaan. Je 
gaat gewoon door!"

HELEEN BUIJS 
ROEL SANDVOORT
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AANBIEDING
Mijn moeder vindt het ook
fotoboek over de bewapening, het 
anti-militarisme en de vredesbewe
ging

samengesteld door Stichting Plaat
werk

Oorspronkelijke prijs f  19,50 

Nu voor slechts f 10,— via het Ver-
Bij de gemeenteraads
verkiezingen van 2 juni 1982 
haalde de PSP in Groningen 
twee zetels. Op zich niets 
bijzonders, alhoewel het een 
verdubbeling van het zetelaantal 
betekende. Wat het wèl 
uitzondelijk maakte, was het 
feit dat een vrouw,
Cora Mulder, die lager op de 
lijst stond, haar mannelijke 
kollega's met voorkeurs
stemmen passeerde. Er 
ontstond nogal wat opwinding 
toen bleek dat zij haar zetel niet 
onmiddellijk zou innemen, 
maar daar liever nog even mee 
wilde wachten. Op woensdag 
25 januari j.l. was het zover: 
Cora Mulder nam de haar 
toekomende plaats in.
De lijsttrekker van de PSP in Gro
ningen, en jarenlang enig raadslid, San- 
der Doeve, is door het PSP-kongres dat 
in november '83 in zijn woonplaats 
werd gehouden gekozen to t lid van het 
partijbestuur. Sindsdien vervult hij de 
funktie van algemeen propagandist. Als 
gevolg daarvan vertrok hij u it de ge- 
meenteraadsfraktie van zijn partij, en 
maakte zo de weg vrij voor Cora 
Mulder. Eind januari werd zij als raads
lid in de Groningse fraktie van de PSP 
geïnstalleerd.
'"Hier sta ik dan, ik kan niet anders", 
waren de woorden waarmee zij haar 
rede ter gelegenheid van dat fe it open
de. Zij vervolgde haar toespraak meter 
op te wijzen dat het weliswaar prettig is 
in een orgaan als de gemeenteraad te 
komen, als zoveel mensen er op gewe
zen hebben dat je daar hoort, maar dat 
er tegelijkertijd weinig gedaan wordt 
om die funktie aantrekkelijk te maken. 
Zeker voor vrouwen. "Om goed afge
wogen standpunten in te kunnen ne
men over alle onderwerpen kom je aar
dig in de richting van een fulltime-baan. 
En als je deel u it maakt van een kleine 
fraktie, kom je daar met het grootste 
gemak overheen. Naast het lezen van 
alle stukken is het tenslotte van het 
grootste belang te weten hoe de betrok
kenen er over denken", aldus Cora Mul
der.
T ijd voor een persoonlijk leven over
houden is, óók als raadslid, van het al
lergrootste belang. Cora Mulder: "B ij 
mannen heet dat 'reproduktie', bij 
vrouwen noemen we dat gewoon kon- 
takt kunnen hebben met vrienden en 
vriendinnen".

De raadsvergaderingen in Groningen be
ginnen op dinsdag, woensdag en don
derdag altijd om vijf uur 's middags, een 
tijd  waarop een normaal mens het eten 
kookt. " Ik  zal dus vaak op kleffe bolle
tjes aangewezen zijn", aldus Cora. In 
dat verband hekelde zij een motie van 
de VVD bij de begrotingsbehandeling. 
Die partij stelde toen voor de vergoe
ding voor raadsleden te bevriezen. Dat 
lijk t heel solidair met de mensen die 
moeten inleveren. Maar voor raadsleden 
die van die vergoeding moeten leven 
zo dat een verslechtering hebben inge
houden. Raadsleden die hun politieke 
funktie als een bijbaantje zien raadde 
Cora Mulder aan er naar te streven in 
te leveren op het andere gedeelte van 
hun inkomen. En om de eerder ge
noemde reden drong zij er op aan dat 
de vergadertijden worden verplaatst 
naar de uren overdag "...zoals in andere 
grote steden, waar Groningen toch zo 
graag bij wil horen".

Ook de zwaarte van het raadslidmaat
schap stelde zij in haar rede aan de 
orde. Volgens Cora Mulder moet het 
mogelijk worden dat ook niet-raads- 
leden spreekrecht hebben in de verschil

lende kommissie-vergaderingen: "Het
gaat er tenslotte niet zozeer om wie iets 
zegt, we hebben niet aan de verkie
zingen meegedaan op persoonlijke tite l, 
maar om welke partij iets zegt. In de 
raad blijven de raadsleden verantwoor
delijk, doch worden gekozen partijen 
beter in staat gesteld hun taak te ver
vullen. Er zal dan meer deskundigheid 
ten bate van de stad kunnen worden in
gezet".
Op initiatief van de PSP is een voorstel 
aan de raad gemaakt die dat spreek
recht voor niet-raadsleden regelt. Het 
voorstel is medeondertekend door de 
frakties van CPN, PPR, GPV en D'66 
(tien van de 39 raadszetels), wat duide
lijk maakt dat met name de kleine frak
ties belang hebben bij d it voorstel.
Aan het eind van haar rede kondigde 
Cora Mulder aan dat zij aktie wil onder
nemen in de raad met betrekking to t
een gemeentelijk beleid tegen seksueel 
geweld. Inmiddels heeft de PSP een in i
tiatiefvoorstel op d it punt klaar en 
heeft een eerste vergadering van vrou
welijke raadsleden in Groningen over 
dat onderwerp plaatsgevonden.

ROEL SANDVOORT

zendburo PSP

Maak f 10,— over op postgiro 
194240 t.n.v. PSP/Amsterdam met 
vermelding van 'Mijn moeder vindt 
het ook'. Het boek wordt U zo snel 
mogelijk toegezonden.

O V E R P E IN Z IN G E N  
B IJ  8  M A A R T

"Was ik  m aar een vrouw ..... dan  
breide ik  m e t jo u ....."  Doe Maar is 
terug u it  de z e lf  gekozen s tilte , en 
verrast ons m e t een em anciperend  
lied . M annen , sterren ze lfs , d ie  
liever vrouw en waren? W at zo u  
hun  karrière , hun toekom st geweest 
z ijn , als ze  w erke lijk  vrou wen waren. 
Was ik  m aar een Dolly Dot....
N ee, vrouw en breien. A ls  vro u w  
m ag je  bre ien , als D oe M aar-jongen  
kan  d a t b lijk b a a r n ie t. En afs de 
D o e  M aar-jongen een vro uw  zo u  
z ijn , w at deed  h ij dan samen m e t  
jo u , vrouw ? O ok bre ien , quatre- 
mains. M annen o n d er e lk a a r — d a t 
is niets. V u ile  p ra a t, volgens D o e  
M aar. W at je  nog m eer m e t m annen  
onder e lkaar k u n t, lig t b u iten  h e t  
voorstellingsverm ogen. V rouw en  
onder e lkaar, daar hebben ze  een  
vage voorstelling van: b re ien /
Was ik  m aar een v ro u w ..... h e t b li jk t  
n ie t eens nod ig  te  z ijn . D e  k o lo m  in  
d it  n u m m er van 'B e v rijd in g 'g a a t 
toch  we! door. H e t fem inism e  
o n tfe rm t zich  im m ers o o k  over
flik k e rs , zoals een vorig  p a r t ij-
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bestuur o o it bew eerde. D e  
m aatschappelijke o n d erd ru kk in g  
van vrouw en (d o o r m annen) k o m t  
d o o r h e t systeem van h etero - 
sexu a lite it, aldus een kongres en  
een volgend p artijb es tu u r. D e  
o n d erd ru kk in g  van p o tte n  d o o r  
flik k e rs  (zoals d a t in  h e t C O C  en  
andere hom obew egingen aan de  
orde was/is) o o k?  M o e ten  we

p o tte u ze r w orden dan we a l z ijn ?
O f  bestaat e r — tegenover h e t  
systeem van h e tero sexu a lite it — 
geen systeem van hom osexu alite it?  
M ogen w ij geen eigen systeem ? N ee, 
tegenover de h etero sexu a lite it staat 
de A n d ro g yn e  M ens, d ie  alles is en  
alles kan , en de p o tte n  en flikkers  
w orden u it  de begrippen lijs t 
geschrapt. B evrijd  dooi: h e t  
fem inism e, verlost van een valse 
id e n tite it. D aar gaan we, de  
p ru lle b a k  in. D e  R o o ie  V rouw en in  
de PvdA krijgen een p o tten groep . 
D aar b leek b eh oefte  aan te z ijn . 
Annemarie Grewel is enthousiast, 
Willemien Ruygrok ó ó k , en van len 
Da les is nog niets vernom en. In  de 
PSP vullen p o tte n  de bonnetjes van 
de PSP-hom ogroep in , d ie d o o r de 
flikkers  in ontvangst w orden  
genom en. Een in fo rm a tie p a k k e t is
snel gestuurd, m aar dan .....een
potten groep ?  Bob van Schijndet is 
enthousiast, Peter & Peter ó ó k , en  
van de p o tte n  is nog niets  
vernom en. Was ik  m aar een vrouw ... 
dan organiseerde ik  een 
p o tten g ro ep  m e t jo u 1

PETER ZWART 
PETER DROS
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In Chili heeft generaal Pinochet 
nu ruim tien jaar de macht in 
handen. In die jaren hebben 
velen het land verlaten. Ook in 
ons land hebben Chilenen hun 
heil gezocht. Eén van hen is de 
zangeres Sara Moraga, zij 
verblijft sinds vorig jaar in ons 
land. In een opvanghuis in 
Alkmaar wacht ze op de 
beslissing over haar asiel
aanvraag. Margot Noorman 
zocht haar op en sprak met haar 
over muziek, de censuur, het 
verzet in het land, dat in 
liederen niet meer bij de naam 
wordt genoemd, maar wordt 
omschreven als 'een vogel in een 
kooi'.

Het verhaat is maar al te bekend: in 
1973 grepen de militairen in Chili, on
der leiding van generaal Pinochet, de 
macht. Daarmee kwam een einde aan 
het jonge socialistische experiment van 
president Allende. Allende zelf werd 
vermoord en met hem vele anderen. 
Sinds die tijd  is de repressie hevig: men
sen worden gemarteld of verdwijnen, er 
is censuur op de pers, de kuituur zit in 
een keurslijf. Ook in andere opzichten 
gaat het slecht: na een aanvankelijke 
opbloei is de ekonomie gekelderd, er 
heerst honger en armoede bij een groot 
deel van de bevolking, de werkloosheid 
is enorm.

Ik spreek met Sara Moraga (31) bij de 
Stichting Onderdak in Alkmaar, waar 
zij een kamer deelt met haar twee kin
deren. Als to lk is aanwezig Juan Rodri- 
ques, die zelf acht jaar geleden zijn land 
ontvlucht is. In de kamer zijn drie bed
den prominent aanwezig. Over het kast
je ligt een Chileens kleed. Aan de muur 
knipsels en foto's u it Chili en schilde
rijen van Sara, een landschap dat zij in 
Chili schilderde en een abstrakt dat ze 
hier in Nederland heeft gemaakt.

Folklore

Voor Sara Moraga betekende de 
machtsovername van 73  dat ze de uni- 
versiteit van Santiago moest verlaten. 
Daar studeerde zij vier jaar muziekpeda- 
gogie en een jaar gitaar en piano aan het 
conservatorium. Ze was onder Allende 
aktief als zangeres. Ze trok onder meer 
op met de zanger Victor Jara, die later 
door het Pinochet-regiem werd ver
moord. Ze hield zich bezig met de pro
motie van het nieuwe Chileense lied, 
dat in die jaren erg populair werd.
"We wilden teruggrijpen op de eigen 
kulturele achtergrond, de folkloremu- 
ziek. Er is in het verleden ontzettend 
veel Noord-Amerikaanse kuituur in 't 
land gepompt. Voor Allende waren de 
meeste kommunikatiemiddelen in parti
culiere handen en die brachten vooral 
buitenlandse muziek. Om brede lagen
van de bevolking weer in kontakt met ■
eigen muziek te brengen gingen we 
langs de fabrieken, de krottenwijken en 
de scholen. Ook op het gebied van thea
ter en film  was die ontwikkeling te 
zien. De muziekgroepen grepen terug 
naar de hele oude Indiaanse instrumen
ten, zoals de panfluit. Maar ze gebruik-

Sara Moraga

EEN VOGEL IN EEN KOOI
ten ook de gitaar, die destijds door de 
Spanjaarden is ingevoerd".

Een nieuw aspekt bij deze muziek was 
de verbinding met sociale problemen: 
het werd vooreen deel 'protestmuziek'. 
Met de optredens werden organisaties 
op humanitair gebied gesteund, zoals 
voor het inzamelen van geld en kleding.

De oude garde

Na de staatsgreep van '73 kwam aan 
deze aktiviteiten voor een groot deel 
een eind. Er kon niet meer officieel op
getreden worden, de deuren van radio- 
en televisiestudio's bleven gesloten, or
ganisatoren van konserten werden opge
pakt of brachten deze muziek niet 
meer. Vooral de bekende artiesten kre
gen het moeilijk: ze hadden een naam 
bij het publiek en waren daardoor ge
vaarlijk voor de junta, die op zijn beurt 
de oude garde uit de jaren vijftig en zes
tig van zolder haalde. De Beatles, Gil- 
bert Becaud en Adamo. Maar die sloe
gen bij de bevolking niet aan.
Sara Moraga en haar groep hoorde bij 
degenen die hun werk half-i I legaal 
voortzetten: "Dat gebeurde onder de 
dekmantel van de roomse kerk of daar
aan verwante organisaties", vertelt zij, 
"het werk veranderde, en de muziek 
zelf ook. We moesten op kleine schaal 
werken, hoofdzakelijk solidariteits- 
werk, liefdadigheidswerk. In 1979 heb 
ik gekamoufleerd meegedaan aan een 
soort festival, dat door een televisie
kanaal was georganiseerd. En daar heb 
ik een prijs gewonnen, vijfhonderd 
dollar. Dat geld vging naar een klein 
dorpje in het Zuiden, waar de mensen 
afhankelijk zijn van het werk in de 
mijnen,.als er geen werk meer is, is er 
geen geld meer en dus geen eten of 
kleding".

De liedteksten werden inhoudelijk aan
gepast. Chili werd geen Chili meer ge
noemd, maar er werd gezongen over 
een vogel in een kooi. De muzikale tra

ditie werd voortgezet, door kunstenaars 
die nog niet zo bekend waren. "Ook 
weer via de kerk. Er worden groepen 
gevormd, van ongeveer vijftien perso
nen, die door het land trekken. Zo'n 
groep wordt begeleid door twee pries
ters. Individueel optreden is ondoen
lijk en veel te gevaarlijk".

Versoepeling

De junta geeft de kuituur de laatste ja
ren iets meer ruimte. Bepaalde platen 
van Victor Jara zijn bijvoorbeeld weer 
verkrijgbaar. En de censuur op het ge
bied van de literatuur is verminderd. 
"Er is op d it moment in Chili vanuit de 
jeugd vraag naar deze muziek. Sommige 
artiesten zijn in het buitenland zó be
kend, dat de internationale druk op het 
regiem te groot werd. Maar het b lijft 
beperkt. De platen van Jara die toege
staan zijn, zijn de minst belangrijke. 
Hetzelfde geldt voor Vioietta Parra. Zij 
heeft zowel politieke als zuiver fo lk lo 
ristische liederen geschreven. Alleen de 
laatste zijn nu toegestaan. En iets derge
lijks zie je bij de boeken van de Nobel
prijswinnaar Pa blo Neruda".

Onlangs kwam Sara naar Nederland. Fa
milie, vrienden en haar verleden moest 
zij achterlaten. Alleen de kleren die zij 
aanhad kon ze meenemen. Zelfs haar 
gitaar moest ze achterlaten.
" Ik  moest uit Chili weg omdat de situa
tie daar voor mij onhoudbaar werd. In 
'73 heb ik vastgezeten, met alles wat 
daar aan martelingen bijhoort. Daarna 
werkte ik illegaal en werd ik in de gaten 
gehouden. In de periode '80 to t '83 werd 
ik ieder jaar gearresteerd". In die tijd  
werd een nieuwe manier van martelen 
ingevoerd, die ook op Sara werd toege
past, de intimidatie. Sara: "Er werd ge
zegd 'We zullen je hand er af hakken, 
zodat je nooit meer een gitaar kan be
spelen' of 'We zullen je tong er af snij
den, zodat je nooit meer kan zingen'. 
Ze zijn zover gegaan te doen alsof ze 
me gingen fusilleren, een schijn-execu-

tie. Ze proberen je psychisch kapot te 
maken".

Kristallen gevangenis

Na haar laatste aanhouding moest Sara 
in een ziekenhuis opgenomen worden. 
Ze besloot daarop het land te verlaten. 
Via Brazilië en Frankrijk kwam ze naar 
ons land. " Ik  wilde naar Nederland om
dat ik hier kontakten heb". Voor haar 
loopt een asielaanvraag. Maar die proce
dure loopt lang. Sommige vluchtelingen 
wachten twee to t drie jaar zonder dat 
er een beslissing komt. Zolang je geen 
asiel hebt, wordt je niet erkend als poli
tiek vluchteling en heb je geen rechten: 
geen huis, geen werk en je kunt ook 
geen studie beginnen. Sara verblijft in 
een huis van de Stichting Onderdak in 
Alkmaar, dat bedoeld is voor akute ge
vallen, een tijdelijke opvang. Sara 
noemt het 'een kristallen gevangenis'. 
"Je bent gebonden aan regels, je hebt 
weinig privacy. Dat geeft extra veel 
spanning, terwijl je al zoveel te verwer
ken hebt en je hier een leven op moet 
bouwen".

Als ze hier kan blijven wil zij zich ver
der ontwikkelen binnen de muziek. Het 
liefst wil ze naar een konservatorium, 
zingen, komponeren. Met haar vak wil 
zij zich inzetten voor Chili.
"Wel ben ik blij dat ik hier muzikaal ge
zien meer mogelijkheden heb. Het is in 
Chili heel ongewoon op latere leeftijd 
te gaan studeren, De tijd  en het geld 
zijn er niet voor".
En de toekomst van Chili?
Sara: "De studenten in Chili zijn heel 
belangrijk. Die zijn aan 't  rebelleren te
gen het onderwijs dat ze krijgen. Tegen 
de weinige kansen die ze hebben en het 
gebrek aan perspektief. De echte motor 
achter de veranderingen zijn de arbei
ders, maar de eerste stap komt van de 

.studenten".
MARGOT NOORMAN
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"Vrouwen moeten politieke 
macht verwerven, anders zal er 
nooit iets veranderen in de 
verhouding tussen mannen 
vrouwen", aldus wijlen 
Joke Smit in één van haar 
laatste interviews met 'Opzij' in 
1981. In datzelfde jaar deed de 
Landelijke Koördinatie Groep 
van de PSP-vrouwen een beroep 
op het Wetenschappelijk Buro 
van de partij. Ze wilden een 
onderzoek naar de 
belemmeringen die vrouwen 
ervaren om door te dringen in 
de 'hogere posities' van de 
partij. Nettie Olsthoorn en Inge 
Strubbe namen deze taak op 
zich. Nu ligt er een lijvig 
rapport met resultaten en 
aanbevelingen. En een 
relativerende tite l: "Het is 
eigenlijk een poppenkast".

Via interviews hebben Nettie Olsthoorn 
en Inge Strubbe, respektievelijk studen
tes sociale psychologie en sociologie, 
geprobeerd een antwoord te vinden op 
de vraag: "Welke belemmeringen onder
vinden vrouwen op posten en bij aktivi- 
teiten in de PSP?" Ze namen kontakt 
op met de afdelingssekretarissen en 
spoorden dertig vrouwen op voor de in
terviews. Om de samenstelling zo repre
sentatief mogelijk te laten zijn, werd 
een keuze gemaakt voor tien vrouwen 
die funkties bekleedden op hoge posten 
in de partij (partijraad, kongrespresi- 
dium, gewestbestuur, provinciale werk
groep, landelijke themagroep) en tw in
tig vrouwen die op afdelingsniveau ak- 
tief waren. De vrouwen werden gemid
deld twee to t drie uur geïnterviewd. De 
keuze voor interviews was gebaseerd op 
het gegeven dat vrouwen in een per
soonlijk gesprek eerder geneigd zijn om 
uitgebreid over hun ervaringen te vertel
len, dan dat dat het geval is in een 
schriftelijke enquête.

De vragen die in de interviews gesteld 
werden, kwamen voort u it de literatuur 
en gesprekken met de begeleidingskom- 
missie uit de PSP. Waarom houden 
vrouwen zich hoofdzakelijk met uitvoe
rende taken bezig? Waarom hebben 
vrouwen meer last van een gebrek aan 
zelfvertrouwen dan mannen, zeker als 
het gaat om de hogere posten? Waarom 
houden vrouwen zioh vooral bezig met 
de zachte sektor? Enzovoorts, enzo
voorts.

Kroegbezoek

De ervaringen die u it de interviews naar 
voren komen, zullen veel vrouwen aan
spreken, omdat ze herkenbaar en ver
trouwd zijn. Zo blijken de meeste vrou
wen er de voorkeur voor te hebben op 
afdelingsniveau aktief te zijn, omdat dit 
werk konkreter, direkter is, en dichter 
bij de mensen staat. De veelal man
nelijke manier van vergaderen schrikt 
vrouwen vaak af. Hieronder verstaat

men een heel skala van technieken 
waarvan mannen zich bedienen, van 'ge
wichtigdoenerij', elkaar aftroeven en 
het vermijdeh van emotionaliteit.
Veel moeite hebben vrouwen met het 
vaak theoretische karakter van de PSP. 
Dat zil zeggen het (abstrakte) niveau 
van de stukken, brochures en diskus- 
sies. Vrouwen wijten d it zelf aan hun 
gemiddeld lager opleidingsniveau, ook 
al b lijk t d it objektief gezien niet het ge
val te zijn. Jargon-gebruik en een kon-

kurrerende sfeer lijken hier als oorzaak 
meer op z'n plaats volgens de onder
zoeksters.
Wat verder als opvallend naar voren 
komt is de belangrijke rol die de 'in fo r
mele circuits' spelen. Vrouwen komen 
door tijdgebrek, bijvoorbeeld vanwege 
de kinderen, niet toe aan kroegbezoek. 
Daarentegen maken vrouwen niet zo 
duidelijk de scheiding tussen het per
soonlijke bespreken in de kroeg, en het 
formele op de vergadering. Ze kunnen 
dat best tegelijk op de vergadering. Het 
effekt is echter wel dat ze daardoor 
worden buitengesloten, hetgeen weer 
van invloed is op het zelfvertrouwen, en 
uiteindelijk op het gebeuren.

Wat te doen?

Het rapport eindigt met een lijst niet al 
te spektakufaire aanbevelingen, zoals 
het spreiden van vergaderingen over het 
hele land, meer informatievoorziening 
over de 'hoge posten', vergadertijden 
niet op 'kindertijden', duo-banen en 
sfeerverbetering. Dat moet iedereen 
toch inmiddels bekend in de oren 
klinken. Had Dolle Mina deze eisen al 
niet, in haar pakket? Wat is wèl de waar
de van het onderzoek? Op de eerste 
plaats, dat door d it onderzoek de erva
ringen van vrouwen zichtbaar worden 
gemaakt. Het lezen geeft herkenning en 
kan een effekt van bewustwording en 
inzicht opleveren en dat zal uiteindelijk 
to t veranderingen kunnen leiden bij 
mannen en vrouwen. Niet dat het een 
snel verlopend proces zal zijn. Tenslotte 
zijn de meesten van ons, en dat maakt 
d it onderzoek eveneens duidelijk, pro- 
dukten van een opvoeding die ertoe 
heeft geleid dat vrouwen andere eigen
schappen hebben dan mannen wat poli
tiek niet altijd aansluit bij de interesses 
en ervaringswereld van juist vrouwen. 
Een aardig neveneffekt van het onder
zoek is tenslotte dat de informatie van 
de vrouwen die wèl een hoge post be
zetten, naast die van de andere vrouwen 
staat. Dan b lijk t het allemaal mee te 
vallen, minder voor te stellen en "eigen
lijk  een poppenkast", zoals één vrouw 
het uitdrukte. Dat k lin t uitdagend. Wie 
neemt de uitdaging aan? Vluchten kan 
nu niet meer . . .

ALICE LOETERS

Het rapport 'Het is eigenlijk een poppenkast'
van Nettie Olsthooren en inge Strubbe is u it
gegeven door het Wetenschappelijk Buro, in 
samenwerking met de Landelijke Koördinatie- 
groep PSP-vrouwen. Prijs f  2,50. Te bestellen 
door overmaking van f  5,15 op postgiro 
194240 t.n.v. PSP/Amsterdam met vermel
ding 'Het is eigenlijk een poppenkast'.



13

OPWINDEND
in deze rubriek kunnen lezeressen 
en lezers hun reaktie kwijt op de 
inhoud van BEVRIJDING.
Omdat de ruimte beperkt is kunnen 
reakties die langer zijn dan 400 
woorden niet geplaatst worden. 
Kopij voor deze rubriek kan gezon
den worden aan: Redaktie Bevrij- 
ding, Postbus 700, 1000 AS Am-1 
sterdam, met vermelding bovenaan 
het artikel 'rubriek Opwindend'.

VOLKSPETITIONNEMENT

In reaktie op het artikel van Lieke 
Thesingh over een volkspetitionne- 
ment ter gelegenheid van de plaat
sing van de nieuwe kernwapens (zie 
'Bevrijding' van 23 november '83} 
wil ik daartegen het volgende aan
voeren:
Slechts één onderwerp wordt door 
Lieke aangeroerd: de plaatsing van 
de kruisraketten. Met een petition
nement kun je dus niet aangeven 
dat het jou, als PSP-er/ster om méér 
gaat: een beleid, waarin geen plaats 
is voor militarisme. Sterker nog, wil 
de aktie slagen, dan moeten ook 
CDA-handtekeningen op de -lijst 
staan, en het CDA is niet principieel

tegen de NAVO. Het is onduidelijk 
waar het petitionnement feitelijk 
tegen is.
Ten tweede: het organiseren van 
een petitionnement zal veel tijd  op
slokken, terwijl het nut onduidelijk 
is. De regering kan het naast zich 
neerleggen, omdat een volkspeti- 
tionnement nu eenmaal geen poli
tieke status heeft; zou het misluk
ken, dan kan de regering het wél 
eens gaan gebruiken, als argument 
vóór plaatsing. En als je je teveel 
richt op zo'n volkspetitionnement, 
dan loop je het gevaar na afloop de 
hele vredesbeweging kw ijt te raken: 
slaagt de aktie, dan is voor velen het 
doel bereikt; slaagt de aktie niet, 
dan zal de kater groot zijn.
Politieke akties moeten zich in de 
eerste plaats richten op het to t 
stand brengen en in stand houden 
van een brede vredesbeweging. Pas 
in tweede instantie moeten wij ons 
richten op ad-hoc sukses. Akties op 
alle fronten zijn nodig, maar ik tw ij
fel sterk aan een volkspetitionne
ment.

Rob Beinema

( a d v e r t e n t i e )

Aanbieding

nr. 3; Multinationale ondernemin
gen en grondstoffen in Zuidoost- 
Azië, 1 38 blz. (normaal f8,50) 
nr. 10; Made in Asia; industrie, 
arbeid en verzet, 144 blz. (normaal
f  1 2 , 0 0 ) .

Nu samen voor f  1 2,50 (incl. verz.) 
nr. 6: Klassenstrijd in El Salvador, 
144 blz. (normaal f8 ,00) 
nr. 9: Bolivia: onderdrukking bijna 
een traditie, 176 blz. (normaal 
f  8,00).
Nu samen voor f  10,00 (incl.verz.)
Verder nog verkrijgbaar;
nr. 11: Socialisme in de Derde
Wereld, 204 blz. ( f  12,50 + 4,50
verzending)
nr. 13: Latijns Amerika Jaarboek, 
232 blz (f1 5,00 + 4,50 verzending). 
Te bestellen door overmaking van 
bovenstaande bedragen o.v.v. cahier 
nummer op giro 3998936 t.n.v. A.l. 
Cahiers, Nijmegen.

( a d v e r t e n t i e )

De dictatuur in KI Salvador verdrijf je niet met 
woorden. In de bevrijde provincie Chalatenango is 
een schreeuwend tekort aan medicijnen, voedsel, 

schoenen maar ook aan munitie.-De duizenden 
slachtoffers (onder wie de vier Nederlandse’ 

journalisten) die in dat jrebied vielen mogen niet 
voor niks zijn gestorven. In Nederland kan je 

makkelijk tegen geweld zijn. In KI Salvador kost 
die strijd behalve veel bloed ook geld.

Steuncomité Vrij Chalatenango

GIRO2936572
t.n.v. El Salvader Komite Nederland (ow bevrijd gebied)

( a d v e r t e n t i e ) ( a d v e r t e n t i e )

DE flSN GEEFT DEZELFDE RENTE
ALS IEDER ANDER.

IVIAAR DE ASN IS IEDER ANDERNIET
Als li spaart bij Op. Algemene Spaarbank voor Nede^and weet u dat u gced met uw geld. En met uw geweten. Want oe A b \ 

is een ideele bank. Belegt uw spaargeld met in landen met verfoeilijke :egimes Belegt ljw spaargeld met in dubieuze immer endgued 
projecten' x

Sparen bij de ASN is ook een beetje meehelpen aar. goede omgon zoals stx woningbouw. Zoals sol am en uZtijreie
projecten ondersteunen.

Daarbij moet een Klem misverstand uit de wereld geholpen worden de genat nte nat een ideele ban* wel eens mmdei rente 
zou geven. Niets rs minder waar. Want bij de ASN zijn ze wel progressiet. maar niet gek Belegger1 goed. Ze^er Verlig. F n hebben oank/ij 
een uitgekiend spaarsysteem (sparen via uw girorekening) met [1e vele extra Kosten van vele extra bijkantoren. Kleine bank. lage koster. 
gewetensvolle beleggingen en... dezelfde rente die iedere andere ban* u ook geeft.

Dat kan omdat de ASN met vergelijkbaar is met iedere annere bank.
Sparen bij de ASN is sparen via uw girorekening. Doe het nü: u krijgt f 7,50 premie!
Als u voor 1 juli 1984 een spaarrekening voor uzelf opent met tenminste f 50.■ ais eerste mleg. Bij de ASN spaart i, ook thms 

Via uw giroboekje. U spaart net zo snel of u neemt net zo makkelek weer geld op als u een giro overschrijving doet

A lgemene Spaarbank voor Nederland
DE ANDERE BANK MET DEZELFDE RENTE

4 maanden voor 4 tientjes
NAAM _________________
ADRES________________
POSTCODE____ PLAATS
Na de eerste vier maanden stapt u over op een van de volgende abonnements- 
mogelijkheden *)
per maand (per automatische incasso) 18,10
per kwartaal (per acceptgiro) 54^30
studenten/reductie abonnement per maand 13,85

per kwartaal 41,55
vrijdag/zaterdagabonnement per maand 6,50

per kwartaal 19,50
* doorhalen wat niet gewenst wordt.

Wie nu meteen een girokaart uitschrijft hoeft daar slechts een bedrag van 35 
gulden op in te vullen.
Deze bon en girokaart opsturen aan: De Waarheid, Antwoordnummer 2518,1000 PA 
Amsterdam (zonder postzegel).

U KUNT OOK BELLEN: 020 - 262 565
Zie antwoordkaart elders in dit nummer



, V 4 : . V .  , v . \ v  •

j  .  .  . S  T C

M
•  -> V ?  , , '  '

o . .  x *

- v *£•>'-

' !  .  h

* A
f

%

r 1-.

PSP UITGAVEN
' >  :  \  , 

\ . . • . « • X ü ’ iV .
■ *V . ’ .<• •».*••

V ;
. y

w  «?• 
• v L *

FEMINISME EN SOCIALISME
.^•xo-Q-•: \  •••••: ••••• • *  ; . . \  .: :•.  . ..• •

X Ó . f r

r t  .*  \ " i

V

% cT r

p dit moment wordt hard gewerkt aan 
een boekje over het Feminisme-kongres 
van dePSP van eind februari 1983. Hét
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boekje zal waarschijnlijk rond 1 mei a.s.
van het

van de PSPverschijnen/ | i
uitgave zijn de stellingen die het

aannam te vinden, 
van een toelichting. Daarnaast 

tt^ inrnihg van de voornaamste
met betrekking tot de 

van de partij over femi-
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en socialisme 
^owiWieh een over:
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pers-reakties op het kongres, even* 
waar nodig voorzien van kommen-

zo’n veertig pagina’s om* 
; is nog niet vastgesteld.
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kamp is tpeganke^ 
^pc|r ^oiiw^n vanaf 18 jaar en vindt 

ats tó de week van 14 to t en met 21 
|UÜ?: Sap 28 juli tót 4 augustm  wordt 
een kamp georganiseerd met Kerk en

rond het thema Hoe houden we
t  • " • • •  . . . . . . . . . .  • " • • • • .  . • , *  • : .  • •!•       v * . * .  . .

sfö&née in verband met de naderen-
van de nieuwe kernwapens 

en het mogelijke protest daartegen. Bij 
Voorbereidingen van de twee kam- 

pen is de inbreng van de deelnemers/ 
deelneemsters van groot belang. Bij de 
k&mpen ligt het aksent op een radikale, 
pacifistische instelling. Nadere informa
tie en opgave; Holly Moors, Zwane* 
bloemweg 22, 9753 JH Haren, tel; 
050 * 34 33 28.
De kampen vinden plaats in een kam
peerboerderij op Texel.

i

De PSP-vrouwen zijn landelijk georgani
seerd; in de Landelijke Koördinatie 
Groep PSP-vrouwen* Het sekretariaat 
van die groep wordt beurtelings door

vrouwengroepen of door 
èéh o f; meerdere vrouwen individueel 
W aar^omem Op dit moment; Ursula 
Kauwenberg, Weurtseweg 71,6541 AN

, te l : 080- 7 8 1 0 6 8 .
•JP . (V .  • . . ! • .  y  ’ ’{  .S . ...........  *•.;

verzorgen
Nieuwsbrief. In dat blad wor-
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Deze rubriek is bedoeld voor 
berichten, aankondigingen en 
korte artikelen. Kopij voor deze 
rubriek kan worden gezonden 
aan: Redaktie Bevrijding, t.a.v. 
rubriek Ondersteboven, Post
bus 700, 1000 AS Amster
dam.

den verslagen van bijeenkomsten en an
dere aktiviteiten geplaatst. Verder be
richten en mededelingen over die zaken 
die voor vrouwen ia  de PSP van belang 
zijn. Een abonnement voor deze 
Nieuwsbrief kost f  15,—  per jaar (10  
nummers). Nadere informatie via Ur
su Ia Kouwenberg {zie adres en telefoon
nummer hierboven).

PSP LOKAAL
HENGELO

Ook Hengelo (Overijssel) beschikt nu 
over een linkse in formatie-winkel: De 
Rooie Tukker, opgericht op initiatief 
van de PSP-afdeling ter plaatse. Te 
koop zijn brochures, boeken, affiches, 
buttons, stickers enzovoorts van uiteen
lopende aktiegroepen (èn van de PSP, 
uiteraard). De winkel is te vinden aan 
De Wetstraat 58 in Hengelo. Openings
tijden woensdag van 14.DÖ tot 17.00 
uur, donderdag 19.00 tot 21.00 uur en 
zaterdag 14.00 tot 17.00 uur. De 
winkel heeft een vergaderruimte te 
huur (maximaal 20 pers., huur f  20,— 
per dagdeel) en beschikt over twee bak
fietsen voor aktiewerk (f  5,— per dag
deel).

EHE
AMAZONE

*  *
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In het kader van de herdenking van de 
Februaristaking van 1941 organiseert 
Studio Amazone (voor en doqr vrou-

samenwerking met het Vrou-
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kunstenaressen nemen stelling door 
middel van hun werk. De expositie is te 
zien tot 8 maart bij Studio Amazone, 
Keizersgracht 878, Amsterdam. Ge
opend; dinsdag tot en met vrijdag
10.00 tot 18.00 uur, donderdagavond
19.00 tót 21.ÓÖ uur en zaterdag 13,00 
tot 16.00 uur.

Rl AHFNmm »  J r a  B #  mm mW

VROUW

Het februari-nummer van Amandla, 
maandblad over Zuidelijk Afrika, bevat 
zestien pagina’s over de positie van de 
zwarte vrouw in Zuid-Afrika, Dit ka
tern is samengesteld door een speciale

v  . . .  . . .  ........................... j * .  . . .

gast-redaktie en het wordt geheel of gé- 
deeiteiijk overgenomen dooi Opzij, De 
Rooie Vrouw, FNV-Aktienieuws en het 
blad van de FNV-Vrouwenbond Bin
ding, \ . *
In Zuid-AMka is, naast rassendiskrimi- 
natie, óók achterstelling op basis van 
sekse in de w e lv in g  vastgelegd, De 
zwarte vrouwen hebben minder recht 
op werk en huisvesting, slechtere woon
omstandigheden en worden veel vaker 
gedeporteerd. Het katern opent met 
Het gebroken gezin de mannen wer
ken in de blanke’ gebieden waar de 
vrouwen niet worden toegelaten als zij 
er niet geboren zijn, geen werk en geen 
huisvesting hébben,
c  .   • t    . .  . v  • . . i *  *

Verder een interview met Amy Thorn- 
ton, de (blanke) vice-voorzitster van de 
demokratische vrouwenbond UW O, een 
artikel over de zwarte Zuidafrikaanse 
vrouw en het feminisme en een artikel 
over de kampagne voor geboortebeper
king voor zwarten, Daarnaast onder an
dere een interview met Lydia Ngwenya, 
een vakbondsvrouw, over de houding 
van de zwarte man, een kort verhaal 
over de zwarte dienstmeid en haar 'me
vrouw’ en het ANC (de bevrijdings
beweging Afrikaans Nationaal Congres) 
en de vrouwenstrijd. -
Het februari-nummer van Amandla kost 
f  1,80 en is te koop in de betere boek
handel. Het vrouwen-katern is ook af
zonderlijk (en gratis) verkrijgbaar bij: 
Amandla, O.Z. Achterburgwal 173, 
1012 DJ Amsterdam, tel.: 020 - 
23 22 29.

CUBA 1959-1984

Öp 1 januari 1959 bereikten de Cu
baanse revolutionairen, onder leiding 
van Fideï Gastro en Che Guevara, San-

f  «V •

tiago de Cuba. Het was de eerste dag 
van de Cubaanse Revolutie. Öp 8 janu
ari trokken $le guerilla’s de hoofdstad 
Havana binnen, en daarmee was dikta- 
tor Fuigencio Batista definitef verdre
ven  ̂ Dit jaar is dat dus precies vijfen
twintig jaar
remos, de Nederlandse vereniging voor
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Max van der Berg (voorzitter PvdA), 
met dagboekaantekeningen van zijn reis 
in 1980, Sjef T eum  (NOVIB en Ikon), 
’Een boeiende en opwindende ervaring’ 
en een hoofdartikel van Harold Suivas 
over 25 jaar Cubaans buitenlands be
leid. Een jaarabonnement op ’Cuba 
Libre’ kost f  17,50 (verschijnt vier maal 
per jaar). Dit speciale 25 jaar-nummer is 
te bestellen door overmaking van /  4,50 
naar postgiro 405017Ö t.n.v. Vencere- 
mos/Amsterdam met vermelding num- 
ner 4, jaargang 10 \

BURGERLIJKE
ONGEHOORZAAMHEID

. D

. . .  « « «

De radikale vredesgroep yt Kan Anders 
organiseert op zaterdag 19 mei in 
Utrecht een werkkongres Burgerlijke 
ongehoorzaamheid .  Inleidingen zullen 
worden verzorgd door Thom Holier- 
man en Piet Reek man. Deelname staat 
open voor iedereen die in verzet is te
gen de plaatsing van nieuwe kern
wapens in Woensdrecht. Nadere infor
matie en aanmelding: ’t Kan Anders, 
Postbus 13, 3940 AA Doorn, tel.: 023 ♦ 
37 43 00.

MARTELINGEN

Amnesty International start op 4 april 
a.s. een wereldwijde kampagne tegen 
het martelen. Deze kampagne komt 
tien jaar nadat Amnesty voor het eerst 
de aandacht vestigde op het martelen 
als eigentijds probleem. De Nederlandse 
afdeling van Amnesty organiseert in het 
kader van die kampagne op de avond 
va» vrijdag 6 april een grote manifesta
tie in Utrecht die zal worden gepresen
teerd dóór Joop van Thijn .  Tijdens deze

.  *

'• 9/k

u  /

t , * o

■-F
i  C - V  •  ,

4*:V

4 ** J’c v'«f . ï? jv :
.-X

, - < V

“

het . r  *

■ , t f  ■

■ i . / ”  '  V
< >  -  J

3 ĵTT
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De redaktie zoekt bij voorkeur 
vrouwelijke redakteuren (zie adver 
tentie in 'Bevrijding' nummer 1/ 
1984 pagina 9)
Nadere informatie: Redaktie Bevrij
ding, Roel Sandvoort, tel.: 020 - 
26 73 74
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TIJDSCHRIFT VOOR SOCIALE FOTOGRAFIE

"De redaktie heeft blijkens de eerste nummers een zeer ruime opvatting 
van het begrip sociale fotografie, met ais resultaat reeksen schitterende 
foto's 'uit het dagelijkse leven' van een soort dat men niet o f nauwelijks 
tegenkomt in dag- en weekbladen. "  (Hans Prins in "Signalen"/NBLC)

Plaatwerk bestaat bijna één jaar. Om het te vieren neemt u nu een abon 
nement op dit blad en u krijgt daarbij van ons een echte foto, formaat 
30/40 cm. kado. In de eerste vijf nummers verschenen ruim twintig re 
portages met meer dan 300 foto's over 100 pagina's (groot formaat: 
30 x 42 cm.).
Reportages over psychiatrische inrichtingen, ouders op bezoek, de Beet
hovenstraat, De Universiteit, het rosse leven in de jaren zestig, jongeren 
nu, Wijers, Valkenburg, Tina Modotti, kerk in verandering e.v.a.

Het ligt te koop in de betere boekhandel en alle Bruna en Ako-winkels 
voor f  7,50. Maar nog beter is een abonnement: 6 nrs., 120 pagina's 
(A-3), 350 foto's voor f  45,— per jaar over te maken op postgiro 538039 
t.n.v. Fragment Uitgeverij Amsterdam o.v.v. Plaatwerk en nummer van 
ingang.
De eerste jaargang is nog beperkt leverbaarff! Wees er snel b ijl!

de wapenleveranciers aan de regiems in

manifestatie zullen een aantal mensen 
getuigen die, direkt of indirekt, met 
martelen te maken hebben gehad, 
onder hen Oriane Fallaci (journaliste en 
schrijfster van o.a. ’Een Man’). Verder 
zullen aan de bijeenkomst meewerken 
het koor Morgenrood, Liesbeth List en 
Louis Aravena. De definitieve plaats èn 
het uiteindeïijke programma van die 
avond zijn nog niet bekend, maar zullen 
op een later tijdstip in dit blad worden 
bekendgemaakt. Nadere informatie: 
Amnesty International, 3e Hugo de 
Grootstraat 7, Amsterdam, tel.: 020 -
84 79 05.

GEWELDLOOS ZOMERKAMP

Van 21 juli tot 4 augustus vindt op de 
Paasheuvel in Vierhouten (Noord-Velu- 
we) het Zomerkamp Geweldloze Aktie 
1984 plaats voor mensen die willen 
meedenken over akties, ervaringen wil
len delen en elkaar inspireren. Nadere 
informatie en aanmelding: Paula en 
Hendrik-Jan Bossenbroek, tel.: 01740 - 
208 28. Prijs ca. f  122,50 per week per 
persoon. Kinderen reduktie.

HET AANRECHT VOORBIJ

De werkgroep Vrouw, werk, werkloos
heid van de Stichting Het Refter .in 
Zwolle organiseert op maandag 5 maart 
een bijeenkomst onder het motto Het 
aanrecht voorbij? met de Tweede Ka
merleden Ria Oomen (CDA), Meindert

Leerling (RPF), Wijnie Jabaay (PvdA), 
Andrée van Es (PSP), Evelien Eshuis 
(CPN) en N. Wilcke (namens het GPV). 
Plaats: Odeon, Blijmarkt 1, Zwolle. 
Aanvang 20.00 uur. Toegang gratis. 
Nadere informatie: Stichting Het Ref
ter, Postbus 1460, 8001 BL Zwolle, tel. 
020 - 21 96 42.

IS HET HIER OORLOG?

De anti-militaristische wandelklup Ts 
het hier oorlog? \ bekend van de Vier
daagse in Nijmegen, heeft een knipsel
krant uitgegeven met publikaties over 
de aktiviteiten van de wandelklup tij
dens de Vierdaagse ’83. De knipsels va
riëren van het anti-militaristische bald 
’De Schoffel’ (voorheen Onkruit) tot 
het blad van de extreem-rechtse OSL. 
De knipselkrant is te bestellen door 
overmaking van f  3,50 naar postgiro 
5487474 t.n.v. Initiatiefgroep Vierdaag- 
se/Nijmegen met vermelding van Knip
s e lk r a n tDe wandelklup is bereikbaar 
via: Postbus 569, Nijmegen.

JONG GELEERD . . .

De Stichting Jep Eindhoven heeft een 
affiche, in vier kleuren, formaat 42 x60 
cm., uitgegeven met als titel Dong ge
leerd . . . De Stichting, gevestigd in

Eindhoven, heeft als doel bij te dragen 
aan de emancipatie van de jeugd in Ne
derland. De aktiviteiten van ’jep’ be
staan uit voorlichting, hulp, advies en 
informatie over emancipatie, seksuele 
opvoeding en seksualiteit van kinderen. 
Het affiche is te bestellen door overma
king van f  8,— (inkl. verzendkosten in 
stevige koker) naar postgiro 3300542 
t.n.v. Stichting Jep Eindhoven met ver
melding van iaffiche Jong Geleerd’. 
Nadere informatie over de stichting:
Postbus 440, 5600 AK Eindhoven, tel.: 
040 - 41 44 14.

SURINAME

Op 11 februari vond in Utrecht een bij
eenkomst plaats waar de ontwikkelings
hulp aan Suriname centraal stond. Deze 
diskussiedag werd georganiseerd door 
de Solidariteits Beweging Suriname 
(SBS). ”Wie worden er door het op
schorten van de hulp getroffen?”, 
”Welke konsekwenties heeft het voor 
de Surinaamse samenleving?” en ”Op 
welke voorwaarden kan de hulp weer 
hervat worden?” waren vragen die aan 
de orde kwamen. In het forum op die 
dag zaten onder andere Fred van der 
Spek (PSP), Frans Weisglas (VVD), 
Henk Knol (PvdA), Siep van der Werf 
(SBS) en R. Graanoogst (Reboson). 
Een informatiemap over dit onderwerp 
is te bestellen bij SBS, Oude Gracht 237, 
3511 NK Utrecht, tel.: 030 - 32 86 67 
(prijs f  5,— exkl. verzendkosten). 
Tevens verschijnt een verslag van de 
bijeenkomst van 11 februari.

OORLOG IN JE ACHTERTUIN

Bij uitgeverij Lont, gespecialiseerd in 
het direkte aktiewezen, is onlangs het 
boekje ’Oorlog in je achtertuin, rotzooi 
in je voortuin’ verschenen. Daarin is een 
lijst opgenomen van vestigingen in Ne
derland van Noord-Amerikaanse bedrij
ven die ook vestigingen in Midden-Ame- 
rika hebben. Deze lijst telt 270 multi
nationals, waarvan voor een veertigtal 
in een nadere beschrijving uiteen wordt 
gezet wat zij in Midden-Amerika uitvoe
ren. Ook bevat het boekje een lijst van

Midden-Amerika die ook een vestiging 
in ons land hebben. Het boekje kost 
f  2,— en is te bestellen door overmaking 
van f  3,75 (inkl. verzendkosten) naar 
postgiro 5245710 t.n.v. weekblad Bluf, 
Van Ostadestraat 233-C, 1073 TN Am
sterdam met vermelding van ’Oorlog in 
je achtertuin?’.

WOONLASTEN OMLAAG

Het Woonlasten Overleg Nederland 
heeft een rapport gepubliceerd onder 
de titel Woonlasten omlaag, het moet 
en het kan. Dit rapport is het resultaat 
van de werkzaamheden van een twaalf
tal huurders in de zogenaamde Buiten 
Parlementaire Enquête Kommissie van 
het WON. Het rapport bestaat uit twee 
delen. In het eerste deel wordt een 
overzicht gegeven van de woonlasten
en inkomensontwikkeling in de afgelo
pen zes jaar en van de maatschappelijke 
gevolgen van de toegenomen woonlas
tendruk. Het tweede deel maakt duide
lijk wat er in het huidige regeringsbeleid 
moet veranderen om tot betaalbare 
woonlasten te komen.
Het rapport is in eerste instantie ge
schreven voor aktieve bewonersgroepe
ringen en is gemaakt vanuit de behoefte 
om eens zwart op wit te zetten waarom 
het heersende woonlasten-regime niet 
deugt en hoe het eventueel anders zou 
kunnen. Het is geen rapport om tijdens 
de lange wintermaanden achter dt 
kachel te lezen, maar het is bedoeld als 
strijdschrift, als hulpmiddel bij akties, 
bedoeld om de eisen te onderbouwen. 
De uitgave kost f  5,— en is te bestellen 
door overmaking van f  7,30 (inkl. ver
zendkosten) naar postgiro 3500385 
t.n.v. Woonlasten Overleg Nederland/ 
Emmen met vermelding van ’BPEK’. 
Het sekretariaat van het WON: Oude- 
gracht 86, 1811 CM Alkmaar, tel.: 
072 -11 71 37.

'n goeie drummer word je niet vanzelf 
drummen moet je leren; veel oefenen 
vaak fouten maken
je kunt er niet jong genoeg mee beginnen

vrijen leer je ook niet vanzelf
ook vrijen moet je leren
leren hoe je eigen lichaam  aanvoelt
wat je er allem aal mee kunt doen
maar ook leren hoe het lichadm
een ander aanvoelt ;* f
wat je daar allem aal mee kuî t doen %
en wat je samen kunt doen 1 f

l ^
t

leren dat bloot lekker is 
dat vrijen lekker is 
seks lekker is 
en dat je het nodig hebt 
,dat het ook bij jou hoort 
ook nu I
en niet alleen later
ook als je jong bent: veel o e fen en * 1 ~ - 1 

vaak fouten maken
zodat je er in je verdere leven J
meer plezier aan kunt beleven y r
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" ik  heb vaak p ijn  in m 'n  rug, voel me vaak misse/ijk. De andere 
meisjes ook wei hoor. Die jongens doen zwaarder werk, ze ver
dienen meer, werken k o r te r"  (Henny in 1977)

<D
<L>

" I k  ben Henny, 16 jaar. We zijn thuis met 
z'n achten, pa, ma, m'n oudste zus, ik, drie 
broers en m'n jongste zus. M'n vader werkt 
in de bouwvak, in het weekend is ie nacht
waker. Ik heb een vriend, Petro, over ander
half jaar gaan we trouwen", Dat zei Henny 
in 1977. Ze werkte toen als inpakster op een 
koekjesfabriek. Een paar dagen in de week 
ging ze naar een vormingscentrum: kookles, 
Nederlands, typen, praten over werk, de 
CAO, het loon, de vakbond.
Fotograaf Michel Krzyzanowski volgde 
Henny toen een ti jd. Zijn materiaal werd 
toen gebruikt voor het boek 'Neem nou 
Henny , zomaar een werkende jongere'. Nu, 
zoveel jaren later, zocht hij haar weer op.
Het resultaat is het boek 'H enny, een 
vrouw '. Henny is nu 23 jaar en inmiddels 
inderdaad getrouwd met Petro. Ze hebben 
een zoon, Pascal. Het gezin woont in een 
nieuwbouwwijk van een Brabants dorp.
" Ik  ben blij dat ik getrouwd was, dat ik vrij 
was, doen en laten kon wat ik wilde. Leven 
hoe ik wilde; eten, naar bed gaan of u i t  bed 
komen wanneer ik wilde. Nu ben ik in wezen 
toch nog gebonden door Pascal, maar toch 
leid ik een leven zoals ik dat wil en niet zoals 
mijn moeder het w i l " ,  zegt Henny, " Ik  ben 
immuun voor wat zij vindt. Iedereen verklaart 
me voor gek dat ik nog een tweede kind erbij 
neem in deze tijd. Mijn vader vindt het zelfs 
onbehoorli jk om nu nog een tweede kind te 
nemen, omdat Petro invalide is". "Je moet 
iets van het leven zien te maken. Ons lukt 
dat vrij goed, maar we hebben eigenlijk 
alleen geld om eten te kopen. Vorig jaar 
wilde ik werken, asperges steken. Petro wilde 
dat niet, maai ik Iaën toch gaan werken. Al 
die weken heeft Petro voor Pascal gezorgd.
En als ik dan thuis kwam stond het eten 
klaar en was het huis aan kant. Heerlijk vond 
ik die ti jd, ik was er uit, ontmoette andere 
mensen. Echt gezellig".

" Ik  lees graag informatieve boeken. Op TV 
was laatst iets over volkeren, daar wilde ik 
graag meer over weten; nou, dan ga je naar 
de bibliotheek. Ik heb ook boeken over 
borstvoeding en ook over mezelf, wat ik 
straks na de bevalling moet doen om m'n 
eigen weet terug te vinden". Henny is onder
tussen met een VOS-kursus begonnen: "Wij 
hebben best een rijk huwelijk. Vanaf dat we 
getrouwd zijn, zijn we onszelf gaan 
ontplooien. We proberen ons eigen leven te 
leiden, zoals wij dat willen. Wij hebben onze 
eigen mening, hebben de stik de moord aan 
de hele wereld".

Roel Sandvoort

De boeken 'Neem nou Henny' en 'H enny, een 
vrouw' ( f o t o ’s Michel K rzyzanow sk i ,  in terv iews/ 
teksten Angel ine van den Berg) zi jn uitgegeven 
door  het Lande l i jke  Over leg V o rm ing sw e rk  Wer
kende Jongeren ( J O V W J ) ,S t .  Laurensdreef  49, 
3565 AJ U t rech t ,  verspreiding: uitgeveri j  In de 
Kmpscheer,  Postbus 6107 ,  2001 HG Haar lem. 
Van 'H enny ,  een v ro u w '  is een tentoonstelling be
schikbaar.  Nadere in fo rm at ie :  Galerie Olympus/ '  
Ger F io let,  Herengracht 86,  1015 BS Amsterdam, 
tel.: 020  - 24 CO 84.

"A is je thuis ko m t van de VOS-kursus dan z it  je boordevol 
energie en dan w il je  verte llen" (Henny in 1983)

" ik  hou van dansen, Petro niet. A ls  ik  m et een ander dans 
w ord t h ij ja loers". (Henny in 1977)

"V o o r Pascal koop ik  kleren b ij Zeeman en de Hema. Z o 'n  
k in d  speelt ze toch kapot. Ook k rijg  ik  veeI van kennissen, die 
af grotere kinderen hebben" (Henny in 1983)
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De linkervleugel van de PSP
Op 19 februari kwam een groep van 
zeventig PSP-ers in het JAC-gebouw van 
Den Bosch bijeen. Onder hen waren 
Fred van der Spek, PSP-jongeren, 
relatief veel leden uit Brabant en 
Limburg, en leden die zich tot 'visie 3 ' 
van het Steenwijkse PSP-kongres 
rekenen. De bijeenkomst van deze 
groep, hoe verscheiden in politiek 
opzicht van samenstelling ook, werd 
ingegeven door onvrede over het 
huidige partijbestuur. Maar de 
bijeenkomst moet ook gezien worden 
als een kritiek op de gehele PSP.
Sinds het PSP-kongres in Leeuwarden 
(november 1980) zijn er nu, naar mijn 
weten, drie inbraakpogingen geweest 
van groepen leden, die kritiek hebben 
op de, wat zij noemen, 
parlementaristische koers van de PSP. 
Drie keer kwamen tendens-achtige 
groepen van leden, die zich to t de 
linkervleugel rekenen, bijeen. De 
tweede poging had een duidelijk sukses. 
De 'visie-drie'-groep werd door het 
partijbestuur bij de voorbereiding van 
het Steenwijkse strategiekongres 
(zomer '83} betrokken, en de stellingen 
van de groep behaalden een 
meerderheid op dat kongres. Het 
toenmalige partijbestuur zag zich zelfs 
gedwongen af te treden. De 
meerderheid van dat kongres stond 
huiverig tegenover het snel willen gaan 
samenwerken met de CPN en PPR. 
Geruggesteund door de radikaal- 
feministische verlangens leek een brede 
basis voor een buitenparlementaire 
optie van de PSP aanwezig.
Het liep anders. Het 'Doorbraak'- 
initiatief, dat op veel meer 
samenwerking met CPN en PPR, zowel 
parlementair als buitenparlementair, 
gericht was, zat in de lif t  en hield velen 
bezig. De aanstaande Euro-verkiezingen 
slorpen veel van de aandacht van het 
partijbestuur op, omdat de 
voorbereidingen ervoor, vooral door het 
optreden van het Groen Platform, 
allerminst soepel verlopen. Die 
aandacht voor het Europese parlement 
gaat ten koste van politieke aktiviteiten 
voor de minima en voor de vredesstrijd. 
Zo kwamen, bijvoorbeeld, buiten
parlementaire akties rond 'Prinsjesdag' 
amper van de grond. De 'linkervleugel' 
van de PSP speelt het parten dat zij niet 
beschikt over een samenhangende visie 
en strategie.
Fred van der Spek is eerder voor een 
streng buiten-parlementaire opstelling, 
waarbij fundamentele solidariteit met 
buitenparlementaire groepen voorop 
staat. De PSP-jongeren zijn het 
grotendeels met hem eens, maar leggen 
sterk de nadruk op het 'buiten- 
parlementarisme van de daad' en zijn 
deels anti-partij. De dragers van 'visie 3 ' 
zijn na het Steenwijkse kongres ieder 
hun gang naar eigen haard en huis 
gegaan zonder dat zij zich als politieke 
pressiegroep binnen de PSP wilden 
manifesteren. Men klaimde immers de 
meerderheid en het was aan het partij
bestuur te handelen overeenkomstig de 
wensen van die meerderheid, vond men. 
Het lijk t erop, dat de 'DoorbrakefV in

de PSP hun slag slaan, terwijl de 
meerderheid van 'Steenwijk' verdeeld, 
wanhopig en in het defensief gedrongen 
is. In zo'n situatie is een politiek 
inaktief partijbestuur koren op de 
molen van beide groepen. Uit angst en 
zorg om geen van beide te bruskeren 
wordt een weinig geprononceerd beleid 
gevoerd. Een politiek inaktief partij
bestuur leidt to t een uiteendrijven van 
de verschillende stromingen in de PSP. 
Zo'n les valt in ieder geval te trekken 
u it het optreden van het CPN-bestuur 
vóór en tijdens het in februari 
gehouden CPN-kongres-in-etappen. De 
Euro-verkiezingen staan voor de deur. 
Maar vóór de start van de kampagne en 
de verkiezingen kan er meer gedaan 
worden dan het in elkaar zetten van een 
verkiezingsdraaiboek en het 
nauwlettend volgen van de 
verrichtingen van de toekomstige Euro- 
fraktie. Is het niet tekenend, dat de 
politieke kampeerders bij de vliegbasis 
Woensdrecht van de PSP to t nog toe 
geen aanmoedigingsbriefje hebben 
mogen ontvangen, laat staan een 
bezoek hebben gehad?
Tendensvorming heeft echter anderzijds 
ook geen zin, als men zich in het 
defensief terugtrekt. De groep van 70, 
die zich in Den Bosch terugtrok, doet 
er beter aan, in geval zij diskussiedagen 
wil organiseren over 'de PSP en de 
buitenparlementaire bewegingen' en 
'ervaringen met de linkse 
samenwerking', om die openbaar te 
organiseren. Zowel vóór- als tégen- 
standers kunnen dan met elkaar in 
debat en het partijbestuur kan daardoor 
gemotiveerd worden om aktiever en 
duidelijker op te treden.

CHRIS HUINDER

Cellentekort ?
Onlangs liet de Officier van Justitie in 
Amsterdam een aanrander vrij wegens 
tekort aan cellen. De man had zes 
vrouwen met een valse Dobberman en 
een mes bedreigd, en vervolgens aan
gerand. Een week na de vrijlating 
ontvingen de vrouwen van de Officier 
een achteloos kattebelletje met de 
betreffende mededeling. Drie van de 
vrouwen voelden zich hierdoor zo 
bedreigd, dat zij een kort geding 
aanspanden tegen deze vrijlating. Een 
voortijdige beschikking van de 
rechtbank voorkwam dit laatste.
Deze beschikking was minstens zo 
schokkend als de vrijlating zelf. De 
rechtbank vond weliswaar dat de 
aanrander ten onrechte was vrijgelaten, 
maar aangezien het vooronderzoek was 
afgerond en hij goede kontakten 
onderhield met de reklassering en de 
psychiater, was er geen bezwaar tegen 
zijn vrijlating.
De uitspraak van de rechtbank getuigt 
van een botte mannenmentaliteit: 
aanranding is niet zó erg, dat een 
voorlopige hechtenis nodig is, die 
opgelegd wordt als er bijvoorbeeld vrees 
voor herhaling is... Met de gevolgen 
voor de slachtoffers — vrouwen! — is in

het geheel geen rekening gehouden. De 
aanrander is inmiddels weer in de buurt 
van enkele van de vrouwen 
gesignaleerd; dezen zijn ondergedoken 
of hebben politiebescherming. 
Specifieke misdrijven tegen vrouwen 
zoals mishandeling binnen het gezin, 
aanranding en verkrachting binnen het 
gezin worden minder vervolgd en 
bestraft dan vergelijkbare misdrijven 
zoals diefstal met geweldpleging, of 
mishandeling buiten het gezin, dus 
bijvoorbeeld in het kafé of op straat, 
misdrijven waar mannen meer het 
slachtoffer van zijn. Een onderzoek in 
1979 heeft dat uitgewezen. Blijkbaar 
wordt het soort misdrijven waar vooral 
vrouwen het slachtoffer van zijn nog 
steeds niet serieus genomen getuige de 
uitspraak van de rechtbank.
De rechtbank is niet alleen volledig 
voorbijgegaan aan de angstgevoelens 
van de slachtoffers, ook het Openbaar 
Ministerie bleef in de kou staan. De 
rechter achtte een cellentekort geen 
wettelijke grond om de voorlopige 
hechtenis op te heffen. Daarmee 
verwierp hij de indeling van het O.M. in 
a-, b-, en c-kategorieén, die gebaseerd 
zijn op de strafmaxima van misdrijven. 
De man die zes vrouwen had aangerand 
(aanranding = b-kategorie) moest plaats 
maken voor een drugdealer 
(= a-kategorie). Deze indeling is nu 
hopelijk van tafel. Strafmaxima is een 
willekeurig kriterium, want het houdt 
geen rekening met de gevoelens van de 
slachtoffers en de risiko's voor de 
samenleving in zijn geheel. Het 
impliceert dat bijvoorbeeld 
verkrachting (a-kategorie) erger zou zijn 
dan aanranding (b-kategorie), terwijl 
dat natuurlijk geenszins het geval is.
Het onderscheid tussen aanranding en 
verkrachting berust op verouderde 
opvattingen over huwelijksplicht en 
zedelijkheid. Het is dan ook toe te 
juichen dat de Stichting Tegen Haar Wil 
in een kort geding eist, dat daders van 
sexuele geweldsmisdrijven niet worden 
vrijgelaten bij een cellentekort. Sexueel 
geweld tegen vrouwen dient als een 
prioriteit opgenomen te worden bij het 
opsporings- en vervolgingsbeleid.

Tenslotte nog één nijpende vraag: is er 
eigenlijk wel een tekort aan cellen? Het 
antwoord is ja en nee. Er is altijd een 
tekort aan cellen. Als je er meer bouwt 
zitten die zo weer vol; mensen worden 
dan sneller opgesloten. Bovendien ligt 
het er maar aan wie je er in opsluit. 
Moeten ongewenste vreemdelingen in 
een bajes? Horen drugsverslaafden daar 
wel thuis of krakers van Wijers, die 
vechten voor een andere inhoud aan 
hun leven? (Bij de ontruiming bleken er 
opeens 48 cellen beschikbaar)
Een derde van het aantal cellen wordt 
bezet door zogenaamde afgestraften 
met een straf minder dan drie maanden. 
De achterstand in de uitvoering is 
enorm; wachttijden van anderhalf, 
twee jaar zijn geen uitzondering. 
Waarom krijgen deze mensen geen 
kollektieve gratie? Waarom wordt er 
niet meer nagedacht over alternatieven 
voor de voorlopige hechtenis? Volgens 
mij valt het wel mee met dat cellen
tekort. Meer kreativiteit en minder star 
en burokratisch denken biedt al een 
hoop soelaas en in ieder geval genoeg 
cellen om alle aanranders in op te 
sluiten.
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Vrouwen in politieke funkties

N £ D E  p a r -t u e n

Je moet erkennen dat je  goed bent
Op 9 december 1983 vond een 
studiedag over vrouwen in 
politieke funkties plaats. In het 
super-kille gebouw van het 
ministerie van Binnenlandse 
Zaken — de organisator van de 
dag — in Den Haag, kwamen 
vele vrouwen, en een enkele 
man, bijeen. Vrouwen met 
verschillende posities: raads
leden, statenleden, wethouders, 
burgemeesters, een ex-minister, 
staatssekretarissen. Kamerleden, 
leden van Partijbesturen en 
vrouwengroepen. Daarnaast 
ook vrouwelijke ambtenaren en 
journalisten.
Gerda Bosdriesz, medewerkster 
van de Tweede Kamerfraktie 
van de PSP, was er ook. Zij doet 
verslag van die bijeenkomst, 
bespreekt het rapport 'De helft 
als minderheid' en signaleert de 
aktiviteiten van de PSP op dit 
gebied.
Het belang van deze dag werd nog eens 
pijnlijk benadrukt door de oppervlak
kigheid van de speech van de heer Lub- 
bers, die de dag opende. Hij gaf er blijk 
van niets van het onderwerp begrepen 
te hebben en bevestigde maar al te zeer 
de algemeen gangbare opvatting dat er 
niets aan de hand is; dat partijen man
nen en vrouwen niet verschillend be
handelen; dat vrouwen best hogerop 
kunnen komen als ze maar willen en er 
geschikt voor zijn. De reakties uit de 
zaal varieerden dan ook van hoongelach 
tot woede. Of zoals Andrée van Es het 
zei: "H ij sprak alsof wij slechts een elite 
zijn, die zich met spoken bezig houdt."

Belangstelling

Op de studiedag werd in diskussiegroe- 
pen over vier thema's gesproken. Het 
eerste thema ging over de politieke be
langstelling van vrouwen. Hebben vrou
wen minder politieke belangstelling dan 
mannen, of is het zo dat vrouwen een 
andersoortige politieke belangstelling 
hebben? En worden de aspekten van 
deze belangstelling door politieke par
tijen en media onderbelicht? Deze dis-
kussie mondde uit in onder meer de*

stellingen, dat het leven en werken van 
vrouwen niet wordt beschouwd als on
derwerp van politieke onderhandeling 
en dat de belangstelling van vrouwen 
voor de politiek wordt vergroot, wan
neer de media meer aandacht besteden 
aan vrouwelijke politici.

Het tweede thema behandelde de vraag 
hoe bereikt kan worden dat meervrou
wen lid worden van een politieke partij 
en hoe zij op verkiesbare plaatsen op 
kandidatenlijsten terecht kunnen ko
men . Deze werkgroep kwam to t de 
konklusie dat, wil men aktieve deel
name van vrouwen in de politiek ver
groten, het noodzakelijk is te streven 
naar een gelijke deelname’van mannen 
en vrouwen bij de verschillende funk
ties. Vrouwen dienen bij de overheid en 
bij politieke partijen een voorkeursbe
handeling te krijgen voor het bekleden 
van bestuurlijke en leidinggevende 
funkties. En verder zullen vrouwen 
door de partijen heen gezamenlijk een 
strategie moeten ontwerpen ter verwer
ving van macht en invloed in de poli
tiek. De PSP-vrouwen kunnen dit als 
punt inbrengen in het Politiek vrouwen- 
o ver leg.

Hoe vrouwen kunnen doorstromen naar 
hogere politieke funkties, was het derde 
thema, dat werd behandeld. Bepleit 
werd dat om vrouwen meer kans te ge
ven om hoge funkties te vervullen, het 
'thuisfront' een belangrijk deel van de 
huishoudelijke en verzorgende taken 
zo moeten overnemen. Ook zouden 
voor hoge posten in aanmerking ko
mende vrouwen bekender moeten wor
den bij de partijtop. Bijvoorbeeld via 
het Vrouwennetwerk, of een vrouwen
circuit door alle partijen heen.
De laatste werkgroep tenslotte hield 
zich bezig met het funktioneren van 
vrouwen in de politiek. Is verandering 
van de politiek voorwaarde voor grotere 
deelname van vrouwen aan politieke 
funkties of zal de politiek veranderen 
door grotere deelname van vrouwen? 
Vrouwen in de politiek moeten zich 
niet neerleggen bij de bestaande poli

tieke spelregels, maar zich voortdurend 
inzetten voor de verandering daarvan. 
IVlaar anderzijds mag de afkeer van die 
spelregels hen er niet toe brengen poli
tieke funkties te weigeren of te verla
ten, was de opvatting van deze werk
groep. Met name hetsexismeen hanen
gedrag van mannen zat deze groep 
dwars.
Het is erg bemoedigend en verhelderend 
om op zo'n dag met vrouwen uit bijna 
alle politieke partijen rond de tafel te 
zitten en te merken dat er veel punten 
van overeenstemming zijn. Ondanks de 
verschillen tussen de partijen en het feit 
dat de feminisering in de ene partij al 
wat verder gevorderd is dan in de an 
dere partij. Gezamenlijk lopen we toch 
iedere keer weer op tegen onbegrip van 
mannen, het hanengedrag op de moei
zame weg iets meer macht te verwer
ven. En we kunnen leren van eikaars er
varingen en aanbevelingen. En dat is 
nog hard nodig. Want dat er nog een 
hoop mis is ten aanzien van vrouwen in 
de politiek b lijk t uit het onderzoek 'De 
helft als minderheid', dat voor de stu- 
die-dag was uïtgekomen.

Rollenpatroon

Het rapport konkludeert dat vrouwen 
ondervertegenwoordigd zijn in politieke 
organen (hoewel het de laatste jaren, 
heel magertjes, toeneemt). Enige oorza
ken hiervan zijn te vinden in het fe it 
dat vrouwen in aanzienlijk mindere 
mate lid zijn van politieke partijen, en 
indien ze lid zijn, in veel mindere mate 
dan mannen genoemd worden voor ver
kiesbare plaatsen op kandidatenlijsten 
voor verkiezingen. Het rollenpatroon en 
de traditionele arbeidsdeling, tussen 
mannenen vrouwen en het daaruit voort
komende gemiddeld lagere opleidings- 
nivo van vrouwen, en het feit dat vrou
wen minder vaak dan mannen beroeps
matig werkzaam zijn, worden als be
langrijkste verklaring voor het relatief 
geringe aandeel van vrouwen in poli
tieke funkties genoemd. Daarnaast is 
het zo dat vrouwelijke politici minder 
vaak kinderen hebben dan mannelijke, 
en dat mannelijke politici slechts zelden 
geheel, of voor een gedeelte, de verant
woordelijkheid voor het huishouden 
dragen. Vrouwen hebben deze verant
woording meestal wel. Niet zozeer de 
hoevéélheid tijd  die de kombinatie huis
houden, gezinsverzorging en politiek 
werk kost is het knelpunt, maar eerder 
dat een vrouw niet vrij over haar tijd  
kan beschikken wat in een politieke 
funktie wel verwacht wordt. Vrouwen 
besteden ook meer tijd  aan hun funktie 
dan mannen. Evenzeer belangrijke mo
tieven voor vrouwen om zich niet kan-

vervolg op pagina 4



CENTRUMPARTIJ

"Zijn we wel of niet voor een 
verbod van racistische 
organisaties? En waarom? Vinden 
we dat racistische organisaties 
bestreden moeten worden op 
grond van de anti-racisme- 
wetgeving, en wat betekent dat in 
de praktijk?" Die vragen stelden 
Henny van Steenbergen en 
Hugo van der Steenhoven in 
'Bevrijding' nummer 19 (van 
9 november 1983).

medewerkster van de Tweede 
Kamer-fraktie van de PSP. Zij zet

er zijn om met de huidige 
wetgeving individueel en 
georganiseerd racisme te 
bestrijden.

Vrouwen in politieke funkties

vervolg van pagina 3

didaat te stellen voor politieke funkties 
zijn het geringe politieke zelfvertrou
wen, waarmee bedoeld wordt dat vrou
wen zichzelf vaak niet deskundig ge
noeg vinden (faalangst, op een hoog 
voetstuk plaatsen van politici), en de 
bestaande politieke kuituur: het hanen
gedrag van veel mannen en het mecha
nisme van 'hebben is houden' (zittende 
bestuurders willen nauwelijks plaats 
maken voor nieuwe gezichten). 
Tenslotte nog een opmerkelijke konklu- 
sie u it het onderzoek: mannen en vrou
wen verschillen weinig van elkaar als 
het gaat om ambities die men heeft om 
in de toekomst politieke funkties te be
kleden. Dus eigenlijk willen vrouwen 
wel, als de voorwaarden maar aanwezig 
zijn!

De goede richting

Voor de PSP geldt, dat door het Femi- 
nisme-kongres toch een aantal ontw ik
kelingen in de goede richting op gang 
zijn gezet. Feminisering van de organi
satie van de PSP heeft tenslotte de 
hoogste priorite it gekregen. Zo'n u it
spraak houdt natuurlijk in datje partij
genoten daarop aan kunt spreken!

Speerpunt in de strijd tegen racisme is 
de diskussie omtrent het al dan niet ver
bieden van de Centrumpartij. Voor- en 
tegenstand(st)ers van een verbod van de 
(Centrumpartij (CP) hebben hun stel
lingen betrokken en beide partijen be
roepen zich op het funktioneren van de 
demokratische rechtsstaat. Prevaleert 
de vrijheid van vereniging en vergade
ring boven de bescherming tegen geor
ganiseerd racisme, dan ben je tegen; 
evenals diegene die bang is dat een ver
bod van de CP ook andere politieke 
partijen kan treffen. De voorstand- 
(st)ers van een verbod vinden dat een

geen racisme verdraagt, 
maar laten meestal in het midden wat 
de meest wenselijke manier is om to t 
een verbod van de CP te komen. Tot

het bestaan van de CP in strijd is met 
het VN-verdrag inzake uitbanning van 
alle vormen van diskriminatie.
De Tweede Kamerfraktie van de PSP 
ontving een verzoek to t ondertekening

Voor bepaalde partij-organen begint de 
feminisering langzaamaan gestalte te 
krijgen. Zo is er een andere, voor vrou
wen toegankelijkere, struktuur voor het 
Partijbestuur opgesteld door de vier 
vrouwen uit het vorige bestuur. Een 
kommissie u it het huidige Partijbestuur 
werkt d it nu verder uit, en op het ko
mende najaarskongres zal hier een u it
spraak over moeten komen.
Verder zijn er door de werkgroep posi
tieve diskriminatie van de partij ver
gaande voorstellen gemaakt voor een 
voorkeursbehandeling van vrouwen bij 
aanname en ontslag (maar dan anders
om) in de PSP. Het partijbestuur zal d it 
voorstel verder moeten goedkeuren, en 
de gesprekken aangaan met de PSP- 
stichtingen om het in te voeren. Ook de 
organisatiekommissie van de PSP heeft 
een voorlopige opzet gemaakt voor fe
minisering van de afdelingen. Hierin 
komt zij to t een aantal aanbevelingen 
op het gebied van spreiding van verga
deringen, vergaderplaats en -tijdstip. 
Daarnaast partijgenoten informeren 
over partijfunkties, het ter diskussie 
kunnen stellen van de manier van verga
deren en de mate waarin vrouwenbevrij- 
ding onderwerp van bespreking is. En

van die aktie. Maar de fraktie vond de 
leus te simpel, onder meer omdat in 
het midden wordt gelaten door wie de 
CP verboden moet worden. Een tekst
wijziging, dat alleen een veroordeling 
door de strafrechter reden kan zijn voor 
een verbod, wees De Bonte Was af. Een 
ander bezwaar van de fraktie gold de 
aanhef, dat 'demokratie geen diskrimi
natie v e rd ra a g tDe bestaande demo- 
kratie zit vol met ongelijkheden, en is 
niet per definitie een waarborg tegen 
diskriminatie.
In hun antwoord stelden de in itia tie f
neemsters, dat het hun ging om de 
politieke wil to t het serieus nemen van 
humanitaire verdragen, waarbij ". . . na
tuurlijk de algemene eis van de adver
tentie in konkrete strategieën moet 
worden uitgewerkt".
De verbale gevechten rond de politieke 
stellingname worden echter niet gehin
derd door enige juridische kennis. In
tegendeel, het uitstippelen van zo'n 
zorgvuldige juridische strategie wordt 
voorshands overgelaten aan juristen.
Ik pleit ervoor af te stappen van de 
'ben-je-vóór-of-tégen -diskussie. Een 
partij-verbod is een ingewikkelde polï

bovendien worden de mogelijkheden 
voor funktieverlichting, kinderopvang, 
eventuele doorbreking van informele 
circuits en verslaglegging over de femi
nisering in jaarverslagen genoemd. Het 
is mij niet bekend hoe partijraad, 
themagroepen, gewesten, frakties en 
afdelingen met de feminisering kon- 
kreet bezig zijn. Misschien is het een 
goede suggestie dat het partijbestuur 
(of de organisatiekommissie) de nu 
langzamerhand binnensijpelende jaar
verslagen — met daarin volgens kongres- 
afspraak een verslag van de feminisering 
— bijhoudt en bundelt, en er een verslag 
van maakt voor Bevrijding.

GERDA BOSDRIESZ

Het onderzoek naar vrouwen in politieke 
funkties is uitgevoerd in opdracht van het mi- 
nistierie van Binnenlandse Zaken door een 
vakgroep van de Universiteit van Amsterdam 
en een afdeling van de Vereniging van Neder
landse Gemeenten. Het eindrapport is versche
nen onder de titel 'De he lft ais minderheid 
drs. M.H. Leyenaar, dr. B. Niemöller; uitgave: 
Vereniging van Nederlandse Gemeenten/1983 
(Postbus 30435, 2500 GK Den Haag). Het 
eindrapport kost f  20,—. De samenvatting van 
het onderzoek kost f  10,—. Te zamen te koop 
voor f2 5 ,—.

lijk te voorspellen konsekwenties. Er 
van uitgaande dat een verbod van een 
organisatie als de CP alleen door de 
rechtbank kan worden uitgesproken, op 
vordering van de Officier van Justitie, 
waarbij de wetgever slechts de voor
waarden kan aangeven, moet de 
verbods-diskussie een onderdeel zijn 
van de afweging in hoeverre de PSP zich 
in de strijd tegen racisme óók van ju ri
dische middelen wil bedienen, en of ze 
daaronder ook het strafrecht verstaat. 
Mocht de PSP daartoe besluiten, dan 
kan ze een dergelijke juridische strate
gie vergezeld doen gaan van een dui
delijke politieke stellingname....

Wetgeving

Artikel 1 van de Grondwet luidt: 
"A llen, die zich in Nederland bevinden, 
worden in gelijke gevallen gelijk behan
deld. Diskriminatie wegens godsdienst, 
levensovertuiging, politieke gezindheid, 
ras, geslacht, of op welke grond dan 
ook is niet toegestaan." In het Wetboek 
van Strafrecht worden beledigende 
uitlatigen over een groep mensen 
wegens hun ras, godsdienst of levens
overtuiging — het aanzetten daartoe en 
het verspreiden van racistisch materiaal 
met straf bedreigd. De betreffende 
artikelen (137 c t/m e) zijn in 1971 
aangescherpt ter uitvoering van het 
VN-verdrag, inzake uitbanning van 
rassendiskriminatie. De Hoge Raad 
heeft in 1976 bepaald dat het begrip ras 
moet worden uitgelegd in de zin van 
het Verdrag, waarin gesproken wordt 
over ras, huidskleur, afkomst of natio
nale of etnische afstamming. Dat 
gebeurde in een zaak tegen Glimmer
veen, wiens beledigende uitlatingen 
jegens Surinamers volgens het Haagse 
gerechtshof niet onder het desbetref
fende artikel zouden vallen omdat 
Surinamers niet to t een ras behoorden. 
Hoewel de HR daar een stokje voor 
heeft gestoken, b lijft wel staan dat 
deze diskussie niet nodig was geweest 
als van het begin af aan gekozen was 
voor een betere tekst.

Het vervolgingsbeleid

De minister van justitie heeft, zowel bij 
de begrotingsbehandeling als in de M in
derhedennota, een aktief opsporings
beleid in het vooruitzicht gesteld. Tot 
nu toe heeft het Openbaar Ministerie 
grote aarzeling getoond om zaken die 
onder de artikelen 137 c t/m  e vallen 
voor de rechter te brengen. Wèl werden 
Glimmerveen, en andere aanhangers van 
de Nederlandse Volksunie, vele malen 
veroordeeld. Hun propaganda zag er 
dan ook extreem fascistoïde uit, welke 
herinneringen opriep aan de Tweede 
Wereldoorlog. Het racisme van nu, zo-

Over dit onderwerp nu een artikel demokratie 
van Annelies Schutte,

deze laatste groep behoort ook De
de mogelijkheden op een rijtje die Bonte Was. Zij zijn de initiatiefneem

sters van een advertentiekampagne, 
waarin opgeroepen wordt to t een ver
bod van de Centrumpartij. Zij baseren 
zich bij hun kampagne op het feit dat

tieke en juridische kwestie, met moei-



5

als dat wordt uitgedragen door klubs als 
de Centrumpartij, is vooral gericht 
tegen etnische minderheden, en heeft 
als zodanig een koloniale achtergrond. 
In dat opzicht heeft Nederland zeker 
geen tolerante geschiedenis en daarin 
kan een verklaring gevonden worden 
voor de terughoudendheid om de arti
kelen 137 c t/m e, die juist daarvoor ge
maakt zijn, van toepassing te verklaren 
op de propaganda van de CP. Momen
teel lopen er vier zaken tegen de Cen
trumpartij, waaronder één tegen Jan
maat, naar aanleiding van een televisie
uitzending. Individuele strafzaken tegen 
bestuursleden of vertegenwoordigers 
van de CP op grond van de artikelen in 
het Wetboek van Strafrecht hebben het 
risiko dat het Openbaar Ministerie een 
selektie maakt uit de meest grievende 
uitlatingen over etnische groeperingen. 
Dan worden alleen de allerscherpste 
kantjes van de racistische propaganda 
afgesleten. Er is een mogelijkheid, waar
bij dit bezwaar minder geldt.-In artikel 
140 Sr. worden met gevangenisstraf 
bedreigd diegenen die deelnemen aan 
een organisatie, welke als naaste doel 
heeft het plegen van misdrijven. Dat is 
moeilijk te bewijzen, want dan zal de 
gehele propaganda van de CP door de 
strafrechter als 'aanzetten to t vreemde
lingenhaat' beschouwd moeten worden 
én bewezen moeten 'worden dat het een 
doelstelling is van de organisatie (1). 
Artikel 429 quater stelt tenslotte straf
baar diegene die in de uitoefening van 
het beroep diskrimineert, zoals exploi
tanten van disko's die mensen var> etni
sche afkomst de toegang weigeren of 
het afgeven van niet-Jood verklaring 
door bedrijven.

Het kort geding

De president van de Amsterdamse 
rechtbank pleitte onlangs voor een 
betere en frekwentere toepassing van de 
civielrechtelijke kort-geding-procedure. 
In een kort geding kan bijvoorbeeld het 
verspreiden van een racistisch pamflet 
of folder verboden worden, of een ex
ploitant van een nachtclub wordt ver
boden mensen op grond van ras, huids
kleur of afkomst de toegang te weige
ren. Bij elke qekonstateerde overtreding 
kan dan een vastgestelde dwangsom
van, zeg tienduizend gulden, opgeëist 
worden door de rechter in kort geding. 
Een sanktie die wellicht méér effektief 
is dan een veroordeling door de straf
rechter to t een boete of een voorwaar
delijke gevangenisstraf. Een ander voor
deel van het kort geding boven een 
strafrechtprocedure kan zijn dat de aan
klagende partij zelf zijn zaak voor de 
rechter brengt en niet afhankelijk is van 
het Openbaar Ministerie, dat bij straf
zaken als aanklager optreedt. Boven-
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Janmaat (Centrumpartij) op het Binnenhof, vlak voor zijn beëdiging als Kamerlid op 16 september '82

dien is de termijn vooreen uitspraak in 
een kort geding maximaal een paar 
weken en voor strafzaken soms jaren.

De artikelen 15 en 16 van het Burger
lijk Wetboek (Boek 2) bieden de recht
bank de mogelijkheid, op verzoek van 
de Officier van Justitie, een organisatie 
te verbieden en eventueel de ontbinding 
uit te spreken, als de doelstellingen of 
werkzaamheden in strijd zijn met de 
openbare orde en goede zeden. In 1978 
heeft de Amsterdamse rechtbank zo de 
NVU een verbod opgelegd, maar de 
Hoge Raad voegde daar aan toe, dat dit 
niet leidde to t ontbinding. Deze leemte 
is opgeheven in het wetsontwerp to t 
wijziging van enige bepalingen v^n ver
boden rechtspersonen, dat in juni 1982 
bij de Tweede Kamer is ïngediend: In
dien de rechtbank konstateert dat er 
sprake is van een verboden organisatie, 
dan moet volgens het ontwerp de ont
binding worden uitgesproken. Hoewel 
deze wetgeving bedoeld is om racisti
sche organisaties beter te kunnen aan
pakken, komt het woord racisme er 
niet in voor; er wordt wederom gewerkt 
met vage normen als strijdig met de 
goede zeden en openbare orde. Overi
gens is de Nederlandse regering pas met 
deze wetgeving op de proppen geko
men, nadat zij op op haar vingers was 
getikt door de Internationale Commis
sie die toezicht houdt op, de naleving 
van het VN-verdrag.

Konklusies

Terecht kan men in Nederland het voe
ren van racistische propaganda niet 
onder de bescherming van de vrijheid 
van meningsuiting laten vallen. Optre
den tegen individuele en georganiseerde 
racistische uitlatingen, óók met ju rid i
sche middelen, is juist een waarborg 
voor de vrijheidsrechten, die evengoed 
gelden voor etnische minderheden in

Nederland. De huidige wetgeving biedt 
voldoende aanknopingspunten om alle 
vormen van racisme aan te pakken. In 
overleg met organisaties van etnische 
groepen en advokatenkollektieven zou 
een PSP-juristengroepje de mogelijkheid 
van artikel 140 Sr. kunnen bestuderen 
en eventueel in de praktijk proberen. 
Op afdelingsnivo zou bij gekonstateerd 
racisme een beroep gedaan kunnen wor
den op de rechter in kort geding. Bij 
verkiezingen zou de bevolking massaal 
opgeroepen kunnen worden aangifte te 
doen van racistische propaganda, zodat 
de politie de boel in beslag neemt en 
verspreiders arresteert. Ook zou per 
arrondissement het vervolgingsbeleid 
van het Openbaar Ministerie gevolgd 
kunnen worden. Daarnaast moet de 
PSP druk uitoefenen op de regering om 
haast te maken met de verandering van 
de 'wet verboden organisaties', waarbij 
gehamerd wordt op het formuleren van 
duidelijke kriteria, waaronder wat mij 
betreft de Centrumpartij kan vallen.

ANNELIES SCHUTTE

(1) Frans Vries; Nederlands Juristenblad 17 
dec. 1983/aflevering 44 {'De Centrum
partij: een racistische maffia').
Een kopie van d it artikel en andere arti
kelen over dit onderwerp zijn op te vra
gen bij de PSP-Tweede Kamerfraktie, tel.: 
070 - 61 49 11 (vragen naar PSP-fraktie).

In het volgende nummer van 'Bevrijding' zal 
nader worden ingegaan op de diskussiedag van 
11 februari over dit onderwerp.

AKTIEFONDS PSP
is het fonds waarmee de PSP aktiegroepen, 
komitees en bewegingen financieel onder
steunt. In het boekjaar '82/'83 werd voor 
in totaal 14.468,15 gulden steun verleend 
aan o.a.

Ei Salvador Komitee, Marokko Komitee, 
Palestijnse Vereniging, Pakistan Welfare, 
Malvinas-aktie, Steun komitee Koerden, 
F rente Amprio, Chili Komitee

en nog veel meer.

Steun het Aktiefonds PSP en maak daar
mee het werk van dergelijke aktiegroepen 
en komitees mogelijk.

POSTGIRO 3535250 
t.n.v. PSP-Aktiefonds/Amsterdam
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EG-VERKIEZINGEN

Op 14 juni vinden de tweede 
verkiezingen voor het Europese 
parlement plaats. De PSP neemt 
aan deze verkiezingen deel 
middels een gezamenlijke lijst 
met CPN, PPR en Groen 
Platform. De eigenlijke 
kampagne zal ongeveer een 
maand duren, do 
voorbereidingen ervan zijn 
echter al ge; tart. Hieronder een 
eerste beeld van de plannen. 
Radikaal links in de slag met de 
EG, tussen de dreigende 
plaatsing van nieuwe 
kernwapens en de korting op 
sociale uitkeringen per 1 juli 
opgetekend door Frans 
Janssen, politiek vice-voorzitter 
van de PSP en driftig 
onderhandelaar voor zijn partij.
Na een stevige diskussie over het voor 
en tegen van deelname aan de EG-ver- 
kiezingen heeft de PSP, net als in 1979, 
besloten een gooi naar een zetel in 
Straatsburg te doen. Anders dan in 
1979 lukte het d it keer wel om de wens 
d it gezamenlijk te doen met CPN en 
PPR in werkelijkheid om te zetten. De 
onderhandelingen werden extra gekom- 
pliceerd doordat inmiddels het Groen 
Platform ontstaan was. Hoewel de deel
name van het Groen Platform betreurd 
werd, ging het kongres van de PSP wel 
akkoord met de voorgestelde lijst. Na
dat PPR, CPN en PSP 'ja ' tegen de lijst 
gezegd hadden, volgden in december de 
ontwikkelingen zich snel op. De EVP 
besloot in het geheel niet deel te nemen 
aan de Europese verkiezingen, het 
Groen Platform splitste in twee delen 
bij de diskussie over het voorlopig over
eengekomen akkoord. Nu groen Neder
land weer to t rust gekomen is, een over
zicht: Een deel van het oude Groen 
Platform ging niet akkoord met samen
werking met CPN en PSP. Deze mensen 
richtten een nieuwe partij op. Deze zal, 
waarschijnlijk onder de naam GRAS, 
afzonderlijk aan de Europese verkie
zingen deelnemen. Deze nieuwe partij is 
echter vooral opgezet met het oog op 
de volgende Kamerverkiezingen. Het 
andere deel van het oude Groen Plat
form koos voor gezamenlijke deelname 
met radikaal links. Aanvankelijk was dit 
deel bijna volkomen een PPR-aangele- 
genheid, maar in december en januari 
sloten zich met name individuele EVP- 
leden bij het Platform aan, onder wie 
oud-generaal Van Meyenfeldt.

'Revolutionair links'

Februari, en de eerste helft van maart, 
zijn uitgetrokken voor het opstellen van 
een plan voor de komende kampagne. 
Daarbij is de meest interessante vraag 
hoe de gezamenlijke lijst gepresenteerd 
moet worden.
In de voorlopige versie van het plan 
wordt de nadruk gelegd op het presen
teren van de zaken waar we voor zijn, 
in plaats van te volstaan met aan te 
geven waar we tegen zijn. Een belang-

wegwijzers in Groenland
rijk element in de presentatie wordt dat 
de lijst een steunpunt voor sociale 
bewegingen wil zijn,
In de kampagne wordt gewerkt met 
enkele centrale onderwerpen. Gedacht 
wordt aan ontwapening, bestrijding 
werkloosheid, vrouwenbevrijding, min
derhedenbeleid en anti-racïsme. In dat 
rijtje vermeldt het ontwerp-plan ook 
het intrigerende thema 'kringloop', u it 
te werken in milieu-, energie- en ekono- 
misch beleid.

Bij de Europese verkiezingen kan deze 
lijst de vierde stroming worden met re
delijke kans op zetels. Om met lijs t
trekker Bram van der Lek te spreken, 
gaat het om een lijst van revolutionair 
links naast konservatieven, christen 
demokraten en sociaal demokraten. In 
het fandelijke geruchtencircuit gaat al 
een uitslag van enquête rond, waarin de 
PvdA elf zetels, CDA zeven zetels, VVD 
vijf zetels en deze lijst twee zetels k rij

gen. Een progressieve meerderheid dus. 
Daarmee zouden deze verkiezingen een 
uitslag kunnen opleveren, die vooral 
voor de Nederlandse politieke verhou
dingen interessant is. Waarmee we 
beland zijn bij een onvermijdbaar as- 
pekt van deze verkiezingen: het gaat 
wel over zetels in het Europese parle
ment, de signaalwerking voor de lan
delijke politiek trekt zeker zoveel aan
dacht. Dat zal te meer het geval zijn nu 
rond de verkiezingen het gevecht over 
de nieuwe kernwapens een volgend 
hoogtepunt krijgt. Peilingen die de 
mogelijkheid van een progressieve meer
derheid aangeven, versterken dit 'natio
naliseren'van de Europese verkiezingen.

Behalve aan de kampagne wordt intus
sen ook gewerkt aan de uitwerking van 
het gezamenlijke programma-op-hoofd- 
punten. Voor de politieke praktijk kan 
niet volstaan worden met de globale 
richting die in de hoofdpunten is neer

gelegd. Om te bereiken dat de inhoud 
van wat we voorstaan goed aandacht 
krijgt in de komende kampagne, dan is 
een uitwerking op enkele belangrijke 
delen dringend gewenst.

Half maart moeten de plannen een defi
nitieve vorm gekregen hebben. Dat 
geldt ook voor de eigen aktiviteiten die 
de deelnemers aan de lijst naast de 
gezamenlijke kampagne organiseren.

FRANS JANSSEN

Zie voor eerdere artikelen over de onderhan
delingen van 'klein links' en over links in 
Europa Bevrijding nr. 9/1983 en de kongres- 
krant die als bijlage in Bevrijding nr. 19/ 
1983 werd meegezonden. En verder de korri- 
mentaren in de nrs. 18 en 21/22 en de art ike
len over het PSP-kongres van november '83 in 
de nrs. 19 en 21/22.

AM BITIE

Haarscherpe analyse. D it keer van 
Duisenberg. K ijk, als die vrouwen 
nu eens tien jaar eerder met dat 
geëmancipeer waren begonnen, dan 
zaten we nu niet zo met de 
gebakken peren, immers dan waren 
er volgens hem in de zestiger en 
begin zeventiger jaren genoeg 
beschikbare arbeidskrachten 
geweest en waren dus de lonen niet 
zo id ioot hoog gestegen, waarvan 
we nu met de gevolgen zitten. Maar 
die slome doedels bleven toen maar 
thuis zitten, en nu willen ze zo 
nodig met haar allen de arbeids
markt op, ju ist nu ze er niet meer 
zo nodig zijn en, oh schande, de 
mannen verdringen. Nee, de sociaal- 
demokratie van Duisenberg stuurt 
ze nu weer liever weg voordat ze er 
amper zijn. Onder lou terende 
woorden ais 'dat werken toch niet 
zo belangrijk is in het leven'. 
'Prestatiedrang' en 'ambitie' zijn 
toch verdwijnende normen, en 
bovendien nog onvrouwelijk ook. 
Maar ambitie mag nog steeds we! de 
norm van de mannelijke 
meerderheid zijn. Neem dan 
Amerika, daar weten vrouwen er 
beter raad mee, zoals we u it de b ij 
ons in voordeelaanbieding op de 
mat rollende Haagse Post mogen 
vernemen. Daar is een machts
vorming van vrouwen aan de top 
van de arbeidsmarkt bezig. En dat 
kom t dan, volgens weer zo 'n haar
scherpe analyse door het 'in 
mantelpak bezetten van banen en 
niet door het in tuinbroek gooien

V

ik heb niets
tegen

mannen,
maar...

van porno in de gracht'. Het schijnt 
de Haagse Post te ontgaan dat die 
machtsvorming berust op het zich 
in de gelederen van grijze heren 
scharen en zich konform die heren 
gedragen door evenzo grijze dames. 
En dat dat weinig met machts
vorming van vrouwen en alles met 
de bevestiging van de bestaande 
grijze-heren-macht van doen heeft. 
Konklusie van HP is dat de 
Nederlandse vrouwen in deze 
achterop lopen b ij de Amerikaanse. 
En ook Duisenberg piepte zoiets 
over 'te laat'emanciperen. Prachtig, 
zo'n bewijs van inzicht en historisch 
besef. En ju is t het tentoonspreiden 
daarvan op een goed gekozen 
moment heeft óók te maken met 
ambitie.
Is ambitie slecht? Hoor je ons niet 
zeggent Je hebt ze in soorten; 
persoonlijke ambities, kollektieve 
ambities, ambities die to t 
opportunisme leiden, ambities 
gericht op kwaliteit. Ze sluiten 
elkaar onderling niet uit. Ze kunnen 
elkaar zelfs aanvullen, maar ook

behoorlijk strijdig zijn. Daar z it je 
dan in je werkgroepjes, gezamenlijk 
lekker links en kritisch te doen, met 
nieuwe ideeën te spelen, kreatief te 
zijn. Je hebt een kollektieve ambitie 
met gelijkgestemden, denk je. Je 
w ilt gezamenlijk je analyses maken, 
je ideeën de wereld in sturen en 
vooral de wereld veranderen. Maar 
met name in tijden van stress vieren 
persoonlijke ambities hoogtij. In 
linkse kringen doen de gebruikelijke 
gedragsvormen van rechts meer 
opgang. Kollektieve belangen 
worden naar achteren geschoven en 
de individuele marktwaarde wordt 
steeds belangrijker geacht, ideeën 
in werkgroepen opgezogen worden 
onder eigen naam verwerkt to t een 
artikel zonder enig passend woord 
van dank aan, het zo spontane denk
werk van mede-werkgroepsieden.
De wens to t 'geloofwaardigheid' in 
zeer brede kring kan ook to t 
aanpassing van de uiterlijke vorm
geving leiden. Een modieuze 
stropdas wordt uitgezocht, een 
vlot mantelpak aangemeten. D it 
dan voor de werksfeer, op linkse 
bijeenkomsten domineert nog het 
sp ijkerbroekenblau w.
Er zou anders ook te veeI u it te 
leggen zijn. U it te leggen over de 
persoonlijke keuze tussen het we! 
o f niet meedoen aan het spel. En zo 
ja, welke voorwaarden je daarbij 
aksep teert en konsëssies je daarbij 
doet aan de spelregels van de grijze 
heren.
Tja, ambitie.

TITIA VAN LEEUWEN
TITIA BOS
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bleem weer aktueel gewor- 
den. Mensen «die zich niet

Over totaalweigeren dus. Geschreven door vier PSP jong
eren die binnenkort de gevangenis in gaan.

wilden onderwerpen aan
krijgstucht kregen te 

maken met de uiterste kon- 
sekwentie die aan dienst
weigering gebonden zit:

0

de gevangenisstraf.
Deze zogenaamde totaal- 
weigeraars maken gebruik 
van een middel dat al eer
der sukses had. Was het

KORT HISTORIES 
OVERZICHT
Was het voorheen gebruike
lijk dat het leger bestond 
uit huurlingen, in oor
logstijd 
sterkt met

ver-

burgeri j, in
gewapende 

Franse

sociaaldemokratie was er 
echter de oorzaak van, 
dat voorstellen tot massa- 

dienstweigering en al
gehele werkstaking, gedaan 
door Domela Nieuwenhuis,

gehoor vonden. De 
Eerste Wereldoorlog maakte
echter veel mensen attent

C D

toen met zeer be
perkte doelstelling -men 
wilde simpelweg niet 
dwongen worden tot een 
geweldsdaad- nu is de in-

revolutie echter ontstond 
de eerste dienstplichtwet. 
Destijds onttrokken zich 
velen aan hun oproep door 
een zwervend bestaan te 
leiden in de vrije natuur.

het ware gezicht van
het Het
dienstweigeraars

aantal
steeg

met sprongen. Zij werden
nog ondersteund door 

500 onderte-

Huidige
eigen-

veel
totaalweigeraars, 
lijk is dit ook 
groep waar die term juist 
voor is, willen zich door 
middel van hun gevangenis-

De welgestelden konden
zich een vervanger huren. 
Zo ook in Nederland. De
algemene dienstplicht werd
pas ingesteld in het begin

20e eeuw. Vooral
s kringen

kaars van het beroemde 
dienstweigermanifestt uit
1915. Hierin werd dienst-
weigeren als
11een der middelen welker

van
binnen

samenwerking het milita
risme zal

verzetten
totale mi

het 
ysteem.

vernietigen
groeide t het verzet, 
algemeen

(...)". Een aantal van
ende ondertekenaa werden



»

hiervoor gestraft door 
o.a. ontzetting uit hun 
ambt. Een tweede impuls 
voor dienstweigeraars werd 
gegeven door de russiese 
revolutie van 1917. Deze 
twee gebeurtenissen hadden 
als gevolg dat er tussen 
1914 en 1923 ongeveer 
800 dienstweigeraars 
opgesloten werden. Doordat 
velen hun dienstweigering 
uitsluitend gebaseerd 
hadden op godsdienstige 
gronden werd de 
konfessionele partij onder 
stevige druk gezet. Toen 
in 1922 de hongerstaking

van de gevangen 
dienstweigeraar, Herman 
Groenendaal, een 
gigantiese storm van 
protesten teweeg bracht, 
was dit een aanleiding 
om met spoed een 
wettelijke regeling te 
treffen.
In 1923 werd dan ook de 
eerste dienstweigerwet 
van kracht. Voor ongeveer 
15 mannen per jaar was 
deze wet niet bevredigend 
genoeg om hun protest op 
te heffen. Eind 20er jaren 
verloor dit protest echter 
haar kracht door

hernieuwde oorlogsdreiging 
en opkomend fascisme.
Het duurde tot het
politioneel optreden in
Indonesië
nieuwe
opstonden. 
jongens

voordat er

Zo 1 n
weigerden

1500
te

vechten in een koloniale
oorlog. Deze kwamen
voornamelijk
Jcommunistiese

uit
hoek

de
en

waren meestal geweldloos
noch anti-militaristies.
Zij werden veroordeeld

tot gevangenisstraffen
van 6 maanden.
In 1974 ontstond de groep

Onkruit die zich vooral 
met totaalweigeren bezig
hield. Sindsdien is er 
een gestade stroom totaal- 
weigeraars op gang gekomen 
die op anti-militaristiese 
gronden het hele militaire 
systeem verwerpen.

WAAR WACHTEN JULLIE 
OP. LAFBEKKEN t JULLIE 
ZITTEN IN HET STRAF- 
BATALJON OM TE KNOKKEN 

OF TE STERVEN •
ACHTER MIJ AAN !

depsp
"..voor 1totaalweigeraars' 
een humane behandeling 
in overeenstemming met 
hun motieven."staat in 
ons verkiezingsprogramma. 
Dit lijkt op het eerste 
gezicht en bevredigend 
standpunt voor totaalwei
geraars . Wat houdt dit 
echter in? Een televisie 
op je cel met een derde 
net voor totaalweigeraars? 
Mag je met je vriendje 
op je cel allerlei sexor- 
gies organiseren.?Doen
de cipiers mee?Komt de 
staatssekretaris van de
fensie bij je op bezoek 
met een bloemetje? Het 
is toch flauwekul om van 
de militairen te eisen 
humaan om te gaan met hun 
politieke tegenstanders. 
Dit is als van een rascist 
vragen humaan om te gaan 
met een zwartjakker.
En wat gebeurt er als de 
motieven van totaalweige

raars bij de behandeling 
betrokken worden? In feite 
gebeurt dit al. Uit de 
motieven spreekt een dui
delijke onaangepastheid 
ten aanzien van de huidige 
maatschappij en een gebrek 
aan eerbiediging van het 
gezag. Dit is voor de CDA 
en W D  reden genoeg om 
een zware straf te eisen. 
De ernst van dit vergrijp 
dient dus zijn weerslag 
te vinden in de lengte 
van de straf. Een PSP- 
ster die totaalweigeren 
ondersteunt en de diskus- 
sie over de lengte van 
de straf aangaat komt on
vermijdelijk in grote 
moeilijkheden. Het straf
fe loos stellen van totaal
weigeren maakt totaalwei
geren als aktiemiddel on
mogelijk en schept tevens 
de mogelijkheid voor iede
reen om dienstplicht te 
ontduiken. Dit is voor 
de gemiddelde PSP-ster

die toch een dienstplich
tigen leger prefereert 
boven een vrijwilligersle
ger, niet aanvaardbaar.

Het wel aanvaarden van 
een straf voor totaalwei
geraars, stuit de meeste 
PSP-sters ook tegen de 
borst. Je stelt toch niks 
strafbaar waar je het mee 
eens bent! Het schijnt 
een onoplosbaar probleem. 
Dit maakt juist de kracht 
van totaalweigeren als 
aktiemiddel onduidelijk. 
Zolang je blijft rommelen 
binnen de kleine marges 
van het militair straf
recht is er geen oplossing 
voor totaalweigeren. Voor 
mensen die zich solidair 
verklaren met totaalweige

raars is er slechts één 
oplossing. Verwerp het 
hele militaire systeem 
en laat je niet verant
woordelijk stellen voor 
de daden van je politieke 
opponenten. De gevangenis
straf is een onoverkome
lijke, maar bijkomstige
konsekwentie van de ooli-

*

tieke stap van totaalwei
geraars .
Totaalweigeren is een daad 
van verzet tegen het mili
tarisme en zal pas ophou
den te bestaan als dat 
doel bereikt is. Elke tus
sentijdse regeling moet 
dan ook gezien worden als 
inkapseling van het verzet 
en als konsessie van de 
hand gewezen worden, want 
juist het weigeren konses- 
sies te doen is de reden 
dat totaalweigeraars in 
de gevangenis komen.
Welke rol is er dan voor 
de PSP weggelegd? In het 
parlement zal waarschijn
lijk elke diskussie ge
richt zijn op de behan
deling van totaalweige
raars . De PSP zal dan ook 
een radikaal antimilita-

EN TOTAALWEIGEREN



risties geluid moeten la
ten horen en zich niet 
laten verlokken mee doen 
in de diskus sie over de 
behandeling.
De grootste taak ligt ech
ter weer in de buiten
parlementaire akties. Daar 
de meeste akties rondom 
totaalweigeraars op regio
naal nivo liggen is er 
een grote taak weggelegd 
voor de gewesten. De ge
westen zouden moeten uit
zoeken welke akties er 
op til staan en die door
spelen naar de afdelingen, 
zodat het antimilitaris- 
ties verzet aan slagkracht 
wint. Als je bedenkt hoe
veel er door gewesten aan 
anti-militaristiese strijd 
gedaan kan worden, is het 
een bittere pil te konsta- 
teren hoe weinig gewesten 
zelfs maar een standpunt 
ingenomen hebben over to- 
taalweigeren. Dit geeft 
de naam van de PSP als 
aktiepartij toch wel een 
bedenkelijk tintje.

HOE LEUK ?
Totaalweigeren is een heel denken en handelen geeft 
ingrijpende keuze in je je moed. En dat je voor
leven. Er zijn talloze 
politieke argumenten aan 
te voeren waarom je het 
doet. Gevoelsmatige motie
ven van IIik verdom ’ t"
zijn doorslaggevend. We 
hebben elkaar ondervraagd 
wat er nu zo leuk is aan 
totaalweigeren. 
Totaalweigeren is ontzet
tend leuk!
Het gevoel dat je je niet 
hebt laten inkapselen en 
met je daad los maakt van 
de hedendaagse manier van

jezelf een eigen normen
en waardenstelsel eigen
maakt. Het rgevoel van
vrijheid dat je je eigen 
gevoelens en emoties niet
hoeft onderdrukken,
je nergens in te schikken. 
Doordat de daad van to
taalweigeren zo ingri jpend 
is kun je daardoor je ei
gen onafhankelijk denken 
ontwikkelen. Het is heel 
erg grappig dat de maat
schappij jouw daad als
een misdaad beschouwt.

0 0 1 ̂
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8 februari j.1. was de VOOR ToTAALWEi^ taak waar hij voor staat:
defensiebegroting aan de sie cte revu volgen. Hier- "Wij moeten, in korte be-
orde. Van der Spek vroeg uit blijkt zonneklaar de woordingen gezegd,
aan de minister hoe het liefde van de minister regeling

een
ontwerpen

voor
"Hij

totaalweigeraars. erkenning van gewetensbe- 
er gelijk in zwaren van mensen die

nou zat met die nieuwe
regeling voor totaalweige
raars. Al jarenlang wordt dat enige malen is gezegd principieel geen beroep
totaalweigeraars een noti- dat dit snel komt. Deze 0p een wettelijke regeling
tie of zelfs een wetsvoor- mededelingen waren °P willen doen. Dat is een
stel in het vooruitzicht zichzelf juist, maar het

«

vervelende is dat zij nog
"Op korte termijn" heet 
dat. We laten enkele cita
ten uit de beantwoording 
van de minister van Defen-

steeds juist • «zi jn.
"Sprekend over de notie 
op 'korte termijn’.
De Ruyter formuleert de

buitengewoon opgave'.
En dan richt de Ruyter

• t

zich rechtstreeks tot de
totaalweigeraars; "Deze

deze inspanning
kan niet alleen van de

En echt lekker is om je 
daar geen moer van aan 
te trekken. Die gevange
nisstraf is natuurlijk 
niet niks, maar de over
tuiging dat ze geen claim 
kunnen leggen op je ge
dachtengang verstrekt je 
zelfvertrouwen. Totaalwei
geren is niet alleen radi- 
kaal verzet tegen het mi
litarisme maar ook een 
definitief politiek en 
persoonlijk afscheid van 
deze maatschappelijke orde 
die je verafschuwt en be
strijdt .
En die onherroepbare daad 
doet je goed. Sommige zou
den zelfs met hun daad 
willen vrijen, ook al we
ten ze dat dat niet kan.
kant van de overheid ko
men. De betrokkenen moeten
eens ertoe bereid zijn, 
de bestaande regeling, 
de Wet gewetensbezwaren 
militaire dienst, of een 
^nieuwe regeling te benut
ten." En hij vervolgt:"Ik 
hoop dat degenen die hier
toe kunnen bijdragen, de 
groep waarover wij spre
ken, willen opwekken, zich 
zo positief op te stellen 
tegenover overheidsregel
geving die ten behoeve 
van hen is gemaakt, dat 
zij ertoe bereid zijn, 
een beroep te doen en de 
procedures te volgen die 
eventueel worden voorge
schreven. Anders kan het 
nooit wat worden."
En het bezorgt hem alle
maal kopzorgen die nieuwe 
regeling;"Daarom denken 
wij er diep over na, zijn 
wij echt aan het piekeren 
om iets te maken dat hout 
snijdt,(...)"
Hij zal er nooit uitkomen. 
De zielepoot. Maar niet 
tegen hem vertellen hoor. 
We vinden het zo heerlijk 
om te saboteren!
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Interview met Bertus Bot

Er zijn nog steeds mensen in 
leven, die de grote arbeiders- 

. voorman uit de 19e eeuw, 
Ferdinand Domela 
Nieuwenhuis, persoonlijk 
hebben meegemaakt. L.J. Bot 
uit Den Haag is één van hen. 
Bertus Bot is in 1897 te 
Amsterdam geboren en is een 
typische vertegenwoordiger van 
de aloude anti-militaristische en 
syndikalistische traditie in de 
Nederlandse arbeidersbeweging. 
In de jaren voor de oorlog was 
hij sekretaris van de 
Internationale Anti- 
Militaristische Vereniging 
(IA M V ) en voorzitter van het 
Nederlandsch Syndicalistisch 
Vakverbond. Hij was lid van de 
PSP van 1957 tot 1970 en 
onder meer gemeenteraadslid 
voor de partij in Den Haag.
Naar deze plaats was Bot in 
1925 verhuisd, omdat hij als 
timmerman vanwege zijn 
revolutionaire instelling in 
Amsterdam geen werk meer 
kon vinden. Sinds 1929 dreef 
hij daar een eigen timmer
werkplaats, terwijl zijn vrouw 
een sigarenzaak had.
Ondanks zijn 86 jaar is Bot niet 
iemand die politiek kan stil 
zitten. Tot voor kort was hij 
sekretaris van een stichting, die 
bejaardentehuizen beheert, en 
nu is hij onder andere bezig zijn 
herinneringen op te schrijven. 
Tijdens het gesprek dat Paul 
Denekamp en Jack Hofman met 
hem hadden, was ook zijn 
vriend Jan Hobby aanwezig, 
eveneens een PSP'er van het 
eerste uur uit Den Haag.

Bertus Bot: "Van geboorte ben ik Am
sterdammer en ben eerst in 1925 naar 
Den Haag verhuis. De oorzaak daarvan 
was dat ik een revolutionaire arbeider 
was — timmerman van beroep — en bij 
de bazen {tegenwoordig 'werkgevers' 
genoemd) altijd en voortdurend op
kwam voor de rechten van de arbeiders. 
Door d it optreden vonden er ook veel 
stakingen plaats op die werken waar ik 
werkzaam was. Nu werd die aangeboren 
verzetsdrang nog aangewakkerd door 
het lidmaatschap van de timmerlieden
vereniging Bewust Streven. Een bijzon
der toepasselijke naam voor die betrek
kelijk kleine groep timmerlieden, veel 
kleiner dan de vereniging die aangeslo
ten was bij het NVV. 'Bewust Streven' 
was aangesloten bij het NAS {Nationaal 
Arbeids Secretariaat). Maar onze groep 
was in Amsterdam betekenisvoller dan 
de grote groep van de 'modernen'. Op 
veel bouwwerken deelden zij de lakens 
uit en veroorzaakten dikwijls stakingen. 
Ik kreeg daardoor langzamerhand in 
aannemerskringen de reputatie een 
'rooie hond' te zijn, en de grootste 
anarchist van Amsterdam. Die reputatie 
was er de oorzaak van dat ik op de 
zwarte lijst kwam te staan en mij open
lijk werd gezegd dat ik nergens meer 
aan de slag zou komen."

IAMV

"In  de beweging, zoais ik dat altijd 
noem, ben ik gekomen in 1914. Toen 
heb ik de oorlogsvluchtelingen uit A n t
werpen zien binnenkomen. Dat heeft 
een diepe indruk op mij gemaakt. Eén 
van die vluchtelingen, een knulletje van 
veertien jaar, kwam als leerling bij mijn 
baas terecht. Ik heb me toen aangeslo
ten bij de IAMV,  die al bestond. Die ver 
vereniging was in 1904 opgericht door 
Ferdinand Domela Nieuwenhuis."
" Ik  ben later nog altijd erg trots ge
weest dat ik Domela enkele keren de 
hand heb mogen drukken. Als knul van 
18 of 19 jaar vind je dat natuurlijk zó'n 
man! Ik heb een van zijn laatste rede
voeringen nog gehoord. Hij was een 
zeldzaam goede spreker, die de massa 
echt kon begeesteren. In de IAMV heb 
ik een vrij belangrijke rol mogen vervul
len. Ik werd vrij spoedig lid van het 
Landelijk Comité, zo werd bij ons het 
landelijk bestuur genoemd."
Toen Bot in 1921 landelijk sekretaris 
werd, was h ij lid  van de Communisti
sche Partij Holland (CPH).
Bot: "Ja, dat zat als volgt. De Telegraaf 
had een infaam gemeen artikel geschre
ven over Henriëtte Roland Holst (in die 
tijd  lid van de CPH, PD/JH), zoals je 
dat van De Telegraaf kon en kan ver

wachten. Toen besloten mijn broer en 
ik allebei lid te worden van de kommu- 
nistische partij, dat was een soort de
monstratie uit solidariteit met haar. 
Daarbij verwachtten we veel van de 
Russische Revolutie."
"Midden tussen de verschrikkingen van
de Eerste Wereldoorlog hoorde je dat 
bericht, er is revolutie in Rusland. Het 
sloeg in als een bom. We dachten, nu 
gaat het werkelijkheid worden, nu gaat 
alles veranderen. Hoe die ontwikkeling 
later zou gaan, was toen niet te voor
zien natuurlijk. Het Rode Leger kreeg 
te veel macht en toen de opstand in 
Kronstadt was neergeslagen werd dat 
helemaal duidelijk. Ik ben niet lang lid 
geweest van de CPH. Toen ik werd ge
kozen to t sekretaris van de IAMV kreeg 
ik bezoek van Johan Brommert, een 
oud-dienstweigeraar die het inmiddels 
to t partijbestuurslid van de CPH had ge
bracht. Hij kwam met direktieven, hoe 
ik me namens de partij in het bestuur 
van de IAMV had op te stellen. Dat 
vond ik cellenbouw, daar wou ik niet 
aan meedoen. Ik heb hem de deur ge
wezen, en dezelfde dag nog voor mijn 
lidmaatschap bedankt."

"Het lidmaatschap van de IAMV heeft 
in belangrijke mate mijn leven verrijkt. 
Ik maakte kennis met tal van belangrij
ke figuren: de predikant N.J.C. Scher- 
merhorn uit Nieuw Niedorp, door zijn 
dorpsgenoten "de rooie Doom" ge
noemd; Albert de Jong, Arthur Lehning 
en Bart de Ligt. De Ligt was geen arbei- 
derstype, maar een echte intellektueel. 
Hij was bijzonder intelligent en hield al
tijd hoogdravende redevoeringen, waar 
ik soms met mijn pet niet bij kon, maar 
een fijne kameraad hoor. Ze hebben 
met elkaar een belangrijke invloed op 
mijn leven uitgeoefend. Terugblikkend 
leven de jaren in de IAMV in mijn her
innering voort als de gelukkigste die ik 
in mijn leven heb gekend. Het was ei
genlijk één grote vriendenklub."

Fascisten

In 1923 was Bot als gesalarieerde in 
dienst van de IAMV. U it die tijd  herin
nert h ij zich het optreden van de eerste 
groepen fascisten in Nederland.
Bertus Bot: " Ik  ben de man geweest die 
in Amsterdam waarschijnlijk voor het 
eerst kennis gemaakt heeft met wat we 
tegenwoordig fascisten noemen. Toen 
heetten ze 'actualisten'. We hadden 
kantoor in gebouw Concordia op het 
Weesperplein. Inmiddels had ik, omdat 
ik maar f  20,— per week verdiende, er 
een verzendboekhandel bij opgericht. 
Toen kreeg ik op een gegeven moment

een grote bestelling, die ik niet ver
trouwde. Zo veel boeken tegelijk, dat 
was me nog niet gebeurd. Ik ben eerst 
naar het adres gegaan om eens te k ij
ken, maar ik heb niet geleverd. We had
den een conciërge in dat gebouw, Wil
lem Boomgaard, die zelf ook een anar
chist was en op de bovenste verdieping 
woonde. Ik ben daar naar toe gegaan en 
zeg: Willem, ik geloof dat ik problemen 
krijg. Hij zegt: weet je wat we doen, 
sluit je deur af en als je nou gelooft dat 
er moeilijkheden zijn, bel mij dan maar 
via de huistelefoon, dan kom ik naar 
beneden. Op een gegeven moment werd 
er aangeklopt, en dat vertrouwde ik 
niet, hè. Ik heb Willem gebeld en zeg: 
ik geloof dat het zover is. Hij komt naar 
beneden en zegt tegen die gozers, twee 
of drie, wat willen jullie? 'We willen 
die rotzak Bot eens spreken.' Nou toen 
wist Willem wel genoeg: 'Maak maar 
dat je weg komt en heel gauw, anders 
sodemieter ik je al die zes trappen af!' 
Nou toen hebben ze de benen genomen 
en ze zijn niet meer terug geweest."

"We hebben ook nog eens last gehad op 
een vergadering in de Handwerkers 
Vriendenkring. Toen voelde ik dat daar 
deze knapen aanwezig zouden zijn. Ik 
heb onze mensen als volgt geïnstrueerd: 
komen jullie nou achterin zitten, mis
schien dat die verdachte elementen dan 
op de voorste rijen plaatsnemen. Ik was 
voorzitter — dat ben ik dikwijls geweest 
in mijn leven — en zat met een knuppel 
achter mijn achterste. Nou toen werd 
het donderen hè? Die 'actualisten'wer
den in de letterlijke zin van het woord 
de zaal uitgeslagen. En omdat ze op de 
voorste rijen zaten, moesten ze hele
maal naar achteren toe, want daar was 
de uitgang. Dat was voor ons dus een 
goeie avond, wat dat betreft."

NSV

In de jaren tw intig en dertig was Bertus 
Bot ook aktie f in het NSV. D it was een 
kleine radikale vakorganisatie, die to t 
1940 streed voor de verwezenlijking 
van het libertair socialisme, voor de vor
ming van arbeidersraden en tegen m ili
tarisme en parlementarisme. Onder de 
schuilnaam J. Lambo (een samentrek
king van Lambertus Bot) was h ij vanaf 
1935 voorzitter van het NSV.
Bertus Bot: "In  1923 namen Albert de 
Jong, Arthur Lehning en ik het in itia
tie f to t de oprichting, omdat wij het 
niet eens waren met het NAS, dat in die 
tijd  meer onder invloed van Moskou 
stond. Dat konden wij met onze liber
taire opvattingen toch niet goedkeuren. 
Ook in dat NSV hebben Albert de Jong
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Bertus Bot

en ik weer een belangrijke rol gespeeld. 
Een bijzondere gelukkige omstandig
heid was dat we heel goede vrienden 
waren geworden en to t zijn dood zijn 
gebleven.
Het NSV heeft zijn werk altijd op een 
principiële wijze gedaan. Dit is een van 
de redenen dat het nooit een grote or
ganisatie is kunnen worden. Principieel 
sterk staande organisaties zullen nooit 
een sterke aanhang krijgen. Ik geloof als 
je niet zo uit bent op groeien in om
vang, maar meer uit bent op groeien in 
de diepte, dat je dan uiteindelijk meer 
invloed u itoefent/'

De PSP

In 1940 werden IAMV en NSV’ door de 
Duitse bezetters verboden en besloten 
de besturen de organisaties op te hef
fen. Na de oorlog zouden ze niet meer 
terug keren. De overgebleven anarchis
ten probeerden na 1945 meer eenheid 
en organisatie in hun beweging te be
reiken. Er werd in 1946 de Nederlandse 
Bond van Vrije Socialisten opgericht, 
waarvan Bot enige tijd  voorzitter was. 
Verder schreef h ij regelmatig in hun 
blad 'Socialisme van onderop!'. Deze 
poging bleek echter niet erg suksesvol. 
Bertus Bot zocht na verloop van tijd  
dan ook andere mogelijkheden om po li
tiek aktie f te worden en vond deze in 
1957 in de PSP.
Bertus Bot: "In de vijftiger jaren was ik 
aktief voor de vredesbeweging 'De Der
de Weg'. Daar kwam de oude Timen 
Koerts, een bijzonder aktieve figuur en 
een hele goede propagandist, een keer 
op me af en zei: 'ik heb wat voor jou, 
we hebben nou de PSP opgericht'. Ik 
zei: weet je wat je doet, geef mij dan 
maar de beginselverklaring, dan wil ik 
die wel eens bestuderen. Toen ik dat 
had gedaan, zei ik tegen mijn vrouw, ik 
geloof dat ik daar een basis kan vinden 
om mijn anti-militaristische ideeën te 
bepleiten. Toen ben ik lid geworden." 
Jan Hobby: "Koerts heeft bij mij ook 
een hele avond zitten praten over die 
nieuwe partij, de PSP, en op het eind 
zei ik: ik heb geen enkel tegenargu
ment, schrijf me maar in ."
Bertus Bot: "Timen Koerts was de een- 
trale man om wie het afdelingsbestuur 
gevormd werd. Maar het dreigde soms 
wel een beetje een kliek te worden rond 
hem. Ik voelde mij verplicht tegen die 
vorming van coterietjes te waarschu
wen. Na een jaar ongeveer zei Jan Var- 
w ijk op een vergadering, die oude man 
die daar achter zit, die moeten we als 
voorzitter hebben! In het nieuwe be
stuur volgde ik toen als voorzitter Sa- 
muel Polak op, een masseur u it Scheve-

ningen. Hobby werd penningmeester." 
Jan Hobby: Ik ben er in^eluisd, want ik 
had er helemaal geen zin in ."
Bertus Bot: "In het begin was de afde
ling héél erg aktief. In 1958 waren er 
gemeenteraadsverkiezingen voor de ge
meenteraad en een jaar later voor de 
Tweede Kamer. In 1959 hoopten we op 
één zetel, maar we haalden er gelijk 
twee, met Nico van der Veen en Henk 
Lankhorst. Het was voor het eerst dat 
er weer een enthousiaste beweging was. 
We deden ook veel aan scholing en pro
paganda. De eerste keer haalden we nog 
geen zetel, maar in 1962 kwam ik dan 
in de raad, samen met Leo van den 
Muyzenberg, die vroeger in de Bellamy- 
beweging heeft gezeten. Ik schaak nu 
nog wel eens met hem. 2e hadden me 
ervoor gevraagd, maar ik had er wel zin 
in. Veel van mijn vrienden begrepen 
niet dat ik, als oude anarchist, aan par
lementair werk ging deelnemen; ik wees 
erop dat één van mijn grote voorgan
gers, Domela Nieuwenhuis, het verant
woord had gevonden lid te worden van 
de Tweede Kamer.
Tot aan de PSP was ik volop anti-parle- 
mentair en heb ik nooit gestemd. Maar 
ik heb nooit van die steile opvattingen 
over politieke partijen gehad. Als ik 
maar een werkterrein heb, dan wil ik 
wel bepaalde konsessies doen aan dat 
anarchisme. Die anarchistische gedachte 
b lijft er toch en die heb ik misschien 
ook wel, niet bewust, min of meer in de 
PSP uitgedragen."

Uit de partij

Bertus Bot: " Ik  ben ook voorzitter van 
de partijraad geweest. Dat was interes

sant werk, je praatte over interessante 
zaken, niet alleen over organisatorische 
maar ook over principiële problemen. 
Bijvoorbeeld over het al of niet leveren 
van wethouders. Ik ben geloof ik zes 
jaar voorzitter geweest van de partij
raad, to t 1966, en ik heb het met veel 
plezier gedaan. Ik was ook voorzitter 
van de kommissie die het eerste huis
houdelijke reglement van de PSP vast
stelde."

"In  1970 zijn we uit de PSP gestapt, 
met zijn twaalven, onder wie ook Jan 
Hobby. We hadden een aantal zeer 'en
thousiaste' jongelui in de partij gekre
gen, die alles het allerbeste wisten, maar 
als het op werken aan kwam waren ze 
niet thuis. Het ging helaas niet om ver
schillen wat betreft het programma, 
maar het waren zeer onaangename aan
vallen op personen."

Het was een soort generatiekonflikt 
naar aanleiding van het verbieden van 
een seks-tentoonstelling door de ge
meente Den Haag. Een paar jongere af
delingsbestuurders (onder andere Pedro 
van Hoek) schreven een brie f aan de 
burgemeester met een naar hun zeggen 
satirische strekking. Daarin werden on
der ander als PSP-eisen genoemd: 'Het 
hele strand een naaktstrand. Onbelem
merd paren in alle parken'en 'Gemeen- 
tebordelen voor nekrofie len/ Bot lie t 
aan de burgemeester weten zich vol
strekt van deze brie f te distantiëren, 
waarna h ij het slachtoffer werd van per
soonlijke aanvallen vanuit het afdelings
bestuur. Een deel van de oude garde 
van de afdeling, onder wie Bot en Van 
de Muyzenberg, verlieten toen de PSP.

De betreffende jongeren met hun pro
vocerende, maar wat apolitieke aanpak, 
raakten overigens voor het merendeel 
weer snel op de PSP uitgekeken. Onder
tussen waren de drie raadszeteis verlo
ren gegaan ten voordele van de Kabou
ters. Pas in 1982 keerde de PSP in de 
gemeenteraad van Den Haag terug.

Bertus Bot: "Na de PSP ben ik van geen 
andere partij meer lid geworden. Ik 
stem nog altijd PSP en sta in grote 
lijnen achter de beginselen. Ik heb 
nooit spijt gehad van mijn aktiviteiten. 
Het is ook mijn aard overal bij te zitten 
en mijn rolletje mee te spelen.
Na 1970 ben ik zo'n tien jaar sekretaris 
geweest van de humanistische stichting 
in Den Haag, die enkele bejaardentehui
zen beheert. Ik zat in het bestuur na
mens 'De Vrije Gedachte'. Begin van d it 
jaar ben ik daarmee gestopt, vanwege 
de ziekte van mijn vrouw, die een paar 
maanden geleden is overleden. Zij was 
een prima kameraad. Ze was zelf niet 
politiek aktief, maar waardeerde alles 
wat ik deed. Ik zou mijn gehele leven 
inbeslagnemende aktiviteiten nimmer 
hebben kunnen verrichten, indien ik 
niet verzekerd was van de stille toew ij
ding van mijn vrouw. Toen een vrouw 
in de winkel eens tegen haar zei: dat U 
dat goed vindt, dat uw man drie, vier, 
soms vijf avonden in de week weg is, 
antwoordde ze: U bent toch niet met 
hem getrouwd, ik ben met hem ge
trouw d!"

PAUL DENEKAMP 
JACK HOFMAN
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PSP UITGAVEN
UITKERINGEN

Onlangs is de Stichting Vorming en 
Scholing (SVS) van de PSP gestart met 
een serie themafolders. Tot nu toe ver
schenen een folder over anti-fascisme 
en een over privacy/persoonsregistratie. 
Als derde is nu van de pers gerold wer
ken met behoud van uitkering. In tien 
pagina’s worden de belangrijkste aspek
ten van het thema belicht, middels een 
selektie uit kranten- en tijdschriften
artikelen. Over de ekonomische bete
kenis van werken met behoud van uit
kering, over arbeidsethos, over de vraag 
of vakbonden er positief of negatief te
gen aan moeten kijken, over de opstel
ling van de overheid. Verder een korte 
toelichting op deze artikelen, een aantal 
diskussievragen, suggesties voor initia
tieven of kleurrijke akties. Tot slot lite
ratuurverwijzingen en adressen van ak- 
tiegroepen. De themafolders zijn met 
name bedoeld voor het organiseren van 
thema-avonden, ze kosten f  1,~ per 
stuk en zijn te bestellen door overma
king van een bedrag naar postgiro 
3481995 t.n.v. SVS-PSP/Amsterdam. 
Voor één exemplaar f  1,10 verzendkos- 

I ten extra overmaken, voor twee tot vijf 
i exemplaren f  1,60 extra, tussen vijf en 

vijfentwintig exemplaren^ ƒ 2,50 extra 
en voor boven dat aantal ƒ4,25. Nadere 

: informatie: SVS, Postbus 700, 1000 AS
Amsterdam, tel.: 020 - 26 73 74.\ '

ONTWIKKELINGSSAMENWERKING

De Henk Lankhorst Stichting en de 
Landelijke Werkgroep Parlementair 
Werk van de PSP organiseren op zater
dag 14 april een studiedag over ontwik
kelingssamenwerking en gemeentepoli
tiek .
Het doel van deze bijeenkomst is de 
deelnemers zoveel mogelijk te informe
ren over de mogelijkheden van een ge
meentelijk beleid op het gebied van 
ontwikkelingssamenwerking. Ook zal 
worden stilgestaan bij de verschillende 
strategieën die er toe moeten leiden dat 
gemeenten op dit gebied een aktief be
leid gaan voeren. Tijdens de dag zullen 
Inleidingen worden gehouden door 
Henk Zandvliet (PSP-raadslid Utrecht) 
en Paul van Tongeren (stafmedewerker 
NCO). Tussen de twee sprekers in zal 
de film Noordwijk-Bovenvolta, ge
meente en ontwikkelingssamenwerking 
worden vertoond.
Zoals al eerder in ’Bevrijding’ aangekon- 
digd heeft de Henk Lankhorst Stichting 
een brochure over dit onderwerp uitge
geven, met als titel Doorbreek de ge
meentegrenzen. De uitgave, plus nadere 
informatie over de studiedag, kan wor
den besteld door overmaking van f  1 — 
(inkl. verzendkosten) naar postgiro 
194240 t.n.v. PSP/Amsterdam met ver
melding van Doorbreek de gemeente
grenzen / opgave studiedag 14 april’.

HOMOGROEP

Op zaterdag 28 april a.s. vindt er een 
groots en gezellig landelijk treffen

-S

Deze rubriek is bedoeld voor 
berichten, aankondigingen en 
korte artikelen. Kopij voor deze 
rubriek kan worden gezonden 
aan: Redaktie Bevrijding, t.a.v. 
rubriek Ondersteboven, Post
bus 700, 1000 AS Amster
dam.

plaats van de PSP-homoos. Zowel de 
aktieven, als ook zij die de stap al lang 
hadden willen zetten maar dit nog 
steeds niet hebben gedaan, zijn van 
harte welkom, ’s Middags beginnen we 
om 14.00 uur met een informatief ge
deelte ter inventarisatie van alle ”tegen- 
natuurlijke” aktiviteiten in het land en 
ter introduktie van alle nieuwkomers.
’s Avonds vanaf 20.00 uur zijn er inlei
dingen in het teken van de Euroverkie
zingen met mogelijkheden tot diskussie. 
Annemarie Grewel zit niet voor. Dit al
les vindt plaats in ”De Populier”. Nieu
we Herengracht 93 te Amsterdam.
Als je om een slaapplaats verlegen zit, 
neem dan kontakt op met Paul van Et- 
tekoven, 020 - 26 26 76. Tot 28 april.

EL SALVADOR AMSTERDAM

Het El Salvador Komitee Amsterdam 
organiseert in de week van 2 tot en met 
7 april een straatkollekte ten bate van 
radio’s voor het verzet in dat land. Be
gin ’81 kwam de verzetszender Radio 
Venceremos voor het eerst in de lucht. 
Deze zender is belangrijk voor tegen
wicht tegen de regeringspropaganda. 
Daarnaast is radio minder riskant dan 
het maken, drukken en verspreiden van 
pamfletten. Bovendien is veertig pro
cent van de bevolking van El Salvador 
analfabeet, daarvoor biedt radio dus 
een uitkomst bij informatie-verzame- 
ling. Sinds vorig jaar opereert een twee
de zender en onlangs werd een derde in 
gebruik genomen. De zenders zitten op 
de korte golf (de veertig-meterband), 
zodat ze niet alleen het hele land zelf 
bestrijken, maar ook de omliggende lan
den van Centraal-Amerika (onder an
dere belangrijk voor de honderdduizen
den vluchtelingen). Zelfs in West-Eu- 
ropa, Australië en Japan zijn de zenders 
te ontvangen.
De aktie kan gesteund worden door het 
storten van een gift op postgiro 49455 
t.n.v. M. v.d. Wilden/Amsterdam met 
vermelding van ’radio ’s voor El Salva
dor \  Nadere informatie: Nieuwe Heren

gracht 29, Amsterdam, tel.: 020 - 
22 99 53 (maandag, woensdag en vrij
dagmiddag).

EL SAL VADOR DEN HAA G

Het Haags El Salvador Komitee organi
seert van 14 maart tot 21 april een akti- 
viteiten-maand over El Salvador onder 
het motto Kinderen niet vergeten. Het 
programma van deze maand vindt voor 
het overgrote gedeelte plaats in het 
Latijns-Amerika Cen trum , Bilderdijk- 
straat 125 in Den Haag. De maand 
wordt geopend op woensdag 14 maart 
om 20.00 uur met de film ’El Salvador: 
another Viet Nam’. Tijdens de hele 
maand lopen twee fototentoonstel
lingen. Eén van Koen Wessing in het La- 
tijns-Amerika Centrum (open dinsdag 
tot en met zaterdag, 14.00-17.00 uur) 
en één van verschillende fotografen in 
de Wereldwinkel, Elandstraat 192, Den 
Haag (open woensdag tot en met zater
dag in de middaguren). Van 27 tot 31 
maart vindt in het Latijns-Amerika Cen
trum een kunstverkoop van de Bond 
van Beeldende Kunstenaars (BBK) 
plaats. Nadere informatie over de rest 
van het programma bij Laurens Mantel 
(070 - 63 28 57) of Marianne van de 
Heyden (070 - 21 06 43). Adres: Zuid- 
wal 63-A, Den Haag.

ONTSTEMD: LINKSE LIEDEREN

Het Groningse koor Ontstemd heeft 
een boekje uitgegeven met de teksten 
en de muziek van 38 liedjes die door de 
leden van het koor zijn geschreven of 
bewerkt. Sommige liedjes zijn geschikt 
om te gebruiken bij akties, andere zijn 
meer voor het genot. Alle liederen gaan 
over aktuele zaken en misstanden in de 
maatschappij, zoals vrede en veiligheid, 
kernenergie, huisvesting, krisis, vrou- 
wenstrijd, verrechtsing. Het boekje is te 
bestellen door overmaking van f 6,50 
op postgiro 5270782 t.n.v. E. Schaap/ 
M. Arends, le  Hunzestraat 30, Gronin
gen met vermelding van ‘boekje’.

PUBLICITEIT

Dit jaar bestaat de Elvas in Amsterdam 
tien jaar. Elvas is een landelijk vrijwilli
gers aktiviteitencentrum dat sinds zijn 
oprichting één doel heeft: ondersteu
ning van landelijke vrijwilligers- en 
aktiegroepen. De Stichting Elvas heeft 
zich daartoe gespecialiseerd op met 
name één gebied: de publiciteit. Elvas

(advertentie)
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heeft daarvoor reproduktie-apparatuur 
ter beschikking, heeft kantoor- en ver
gaderruimte te huur, onderhoudt een 
huisdrukkerij en verzorgt kursussen. Dit 
voorjaar lopen er een groot aantal kur
sussen op het gebied van (kleuren-) 
stencülen, ontwerpen, opmaken, lay- 
outen, klein-offset drukken, inter
viewen, schrijven en publiciteit. De 
diensten van Elvas lopen uiteen van een 
zeefdrukkenj tot het maken van 
buttons.
Nadere informatie: Elvas, Celebesstraat 
79, 1094 ET Amsterdam, tel.: 020 - 
92 50 50 / 92 50 51 (vragen naar de
Informatiekrant februari 1984).

AKTIEBLADEN

Het ELVAS (Landelijke Vrijwilligers 
Aktiviteiten Centrum) heeft een thema
nummer uitgebracht over interviews in 
aktiebladen vol praktische informatie 
voor interviewers. Voor deze uitgave 
zijn de samenstellers gaan praten met 
veertien mensen, die langere of kortere 
tijd werkzaam zijn bij uiteenlopende 
bladen. Aan het woord komen onder 
meer Paulien Osse, een ’professional’ en 
redaktielid van het jongerenblad Klets 
van de Jongerenbeweging FNV; Wouter 
Kleinlooh, redakteur van de Jordaan- 
krant, een Amsterdamse wijkkrant; £a- 
bine Jansen, medewerkster van de 
Turkse Vrouwenkrant; Jeanette Beuze- 
kom , hoofdredaktrice van milieudefen
sie en Rita Voorberg van De Melkbus, 
een gestencild buurtblaadje uit de Am
sterdamse Pijp. In deze handleiding 
voor interviewers wordt aan de hand 
van de praktijk informatie gegeven over 
de problemen waar een interviewer mee 
te maken krijgt: waarom een interview, 
hoe bereid je je voor, hoe verloopt het 
gesprek, op welke manier werk je het 
uit. De brochure Interviews in aktiebla
den kost ƒ 6 — en wordt toegezonden 
voor f  8,30 (inkl. verzendkosten). 
Bestellen bij: ELVAS, Postbus 4098, 
1009 AB Amsterdam, tel.: 020 - 
65 50 72. Eerder verschenen thema
nummers over verinenigvuldigings-tech- 
nieken, publiciteit en lay-out en vorm
geving. Binnenkort organiseert het El
vas een aantal oefendagen over inter
viewen.

SOCIALE ZEKERHEID

Nu de afbraak van het sociale zeker
heidsstelsel steeds duidelijker vorm be
gint te krijgen, wordt de vraag steeds 
dringender wat het linkse alternatief 
moet zijn. Volstaat links met het verde
digen van het bestaande stelsel, on
danks het feit, dat dit volledig geba
seerd is op het kostwinnersbeginsel? Of 
ontwikkelen we een alternatief, uit
gaande van onze eigen uitgangspunten 
en doelstellingen? Dat dat laatste niet 
eenvoudig is, blijkt uit de voorstellen, 
zoals die door onder andere de FNV en 
de Emancipatieraad zijn gepubliceerd. 
De CPN is daar in haar brochure "Een 
muur om tegen te leunen " eerlijk over.

Sinds een goed jaar vaart een groep 
vrouwen mee op
Hr. Ms. 'Zuiderkruis'. Tussen een 
overgrote meerderheid van mannen. 
Hier en daar werd op advies van een 
begeleidingskommissie ai een extra 
lamp b ij donkere trapgaten 
aangebracht. Vrijpostigheden en 
vrijerijen tastten de discipline aan.
En die hoort sexloos en gevoelloos 
te zijn. A t jaren worden er flikkers 
in dienst toegelaten, maar dat heeft 
nog niet to t onderzoeken en 
begeieidingskommissies geleid. Zou 
een zekere mate van flikker ij ju ist 
to t een betere discipline bijdragen? 
Een beetje homosociaaf gedrag 
versterkt de groepsvorming?
Zouden de vrouwen van de 
'Zuiderkruis'niet androgyn genoeg 
zijn? Dat zou immers de oplossing 
zijn. Kunnen ze zowel voldoen aan 
de verwachtingen om èn soldaat èn 
vrouw tegelijk te zijn. In de VS 
heeft een vrouw a! een satisfaktie- 
onderzoekje onder vrouwen in 
dienst gedaan. Ze deelde de 
vrouwen in vier groepen in: 
mannelijke types, vrouwelijke 
types, androgyne types en 
'ongedifferentieerde types'. En wat 
blijkt? Vrouwen, die in hoge mate 
zo wei mannelijke ais vrouweiijke 
eigenschappen hebben, vinden in 
dienst de meeste bevrediging, 
hebben een goede mentale 
gezondheid, zijn psychisch het 
meest normaal en voeten zich in het 
leger redelijk we! thuis. Vooral de 
androgyne vrouwen in 
niet-traditioneie militaire funkties, 
zoals materiaal-onderhoud, 
reparatie en politionele taken, doen 
het goed. Ze beantwoordden aan de 
verwachtingen van hun bijna 
uitsluitend mannelijke omgeving: 
onafhankelijk, aktief, 
konkurrerend, rationeel en vol 
zelfvertrouwen, maar ze waren ook 
Hef, zacht en gevoelig. Ze zijn volop 
vrouw en volop een 
gedisciplineerde soidate. En dat 
alles geeft hen een hoop bevrediging 
ook nog!
Wat zeuren we dan ais PSP? 
Feminisme zou haaks staan op 
militarisme? In dienst gaan zou niks 
met emancipatie te maken hebben? 
Welnee, onzin/ Het leger kweekt de 
meest volmaakte mensen, het ideaal 
van links: de androgyne militair. Ze 
schiet met de ene hand en ze 
knuffe lt tegelijk met de andere.
She makes iove and war. Kom op, 
dienstweigerende PSP'ers, niet van 
dat slappe, het wordt weer to f in 
het leger. Welaan, vrouwen, het 
vaderland heeft voorat ju llie  nodig. 
Weest androgyn!

CHRIS HUINDER

Men heeft geen blauwdruk. "Zo’n ver
nieuwing en verbetering van de sociale 
zekerheid moet tot stand komen in een 
breed demokratisch proces, waarin uit
keringsgerechtigden zelf, vakbeweging, 
werkers in de sociale zekerheid en 
maatschappelijke organisaties een in
breng hebben/’
Aan de hand van drie centrale uitgangs
punten worden wat bouwstenen aange
dragen. Die uitgangspunten zijn: het 
recht op een menswaardig bestaan, de- 
mokratisering, verschuiving van de kos
ten naar de faktor kapitaal. De bouw
stenen zijn nogal ongelijksoortig van 
materiaal en grootte. Het is vooralsnog 
een muur met veel gaten en zonder ce
ment, want over de financiering wordt 
geen woord gerept.
Ik vind de brochure een verdienstelijke 
poging van de CPN om haar vroegere 
"handen af van de uitkeringen" te ver
vangen door wat konstruktievere po
gingen. Veel punten zijn niet konse- 
kwent uitgewerkt — bijvoorbeeld, bete
kent individualisering dat gehuwde 
vrouwen recht op een volledige uitke
ring krijgen? — dan wel voor diskussie 
vatbaar — zoals het punt, dat de sociale 
zekerheid minder uit de algemene mid
delen moet worden gefinancierd, maar 
wel onder parlementaire kontrole thuis
hoort. Maar laat ik niet te veel deze 
brochure recenseren. Het lijkt me nutti
ger als vanuit de PSP kritisch naar deze 
brochure gekeken wordt, zodat we in 
het in april te houden CPN-PPR-PSP- 
kongres over sociale zekerheid met el
kaar een stapje verder komen. Het 
wachten is nu op de aangekondigde 
PSP-visie over het sociale zekerheids
stelsel. Hoewel, wachten op....  er
wordt hard aan gewerkt.

Wilbert Willems

*n M u u r  o m  tegen te  leunen  uitgave bro-> 
churehandel CPN, bestellen door ƒ 1,75 op 
giro 612991 t.n.v. Algemene penningmeester 
van de CPN, Amsterdam o.v.v. naam brochure.

VREDESBEWEGING EN  
MIDDEN-AMERIKA

Onlangs verscheen de brochure De vre
desbeweging en Midden-Amerika, een 
gezamenlijke uitgave van IKV, Pax 
Christi, IKVOS, Solidaridad en de ver
schillende Midden-Amerikakomitees. 
Het is van wederzijds belang dat de 
Westeuropese vredesbewegingen en de 
organisaties en bewegingen in de Derde 
Wereld beter met elkaar gaan kommuni- 
ceren en nauwer gaan samenwerken. 
Nauwer kontakt zal bijdragen tot een 
beter begrip van de wortels en achter
gronden van de wapenwedloop. Het 
proces van toenemende samenwerking 
tussen de Nederlandse vredesbeweging 
en de in ons land bestaande Midden- 
Amerikakomitees (Guatemala, Nicara
gua, Honduras, El Salvador) is beschre
ven en geanalyseerd in de nu versche
nen brochure.
De brochure beschrijft de samenhang 
van vrede en verzet in Europa en Mid- 
den-Amerika, geeft een beknopte infor
matie over de politieke situatie in de 
vier Middenamerikaanse landen en be
sluit met het noemen van konkrete 
punten van samenwerking, zoals het 
plan tot stichten van een vredesambas- 
sade door de Westeuropese vredesbewe
gingen in Managua (Nicaragua). De bro-

De redaktie zoekt bij voorkeur 
vrouwelijke redakteuren (zie adver 
tentie in 'Bevrijding' nummer 1/ 
1984 pagina 9)
Nadere informatie: Redaktie Bevrij
ding, Roel Sandvoort, tel.: 020 - 
26 73 74

chure kost f  5,20 en kan besteld wor
den bij: Verzendafdeling IKV, Parkweg 
20-A, 2271 AJ Voorburg (of bij de be
trokken komitees).

FILIPPIJNEN

Onder de titel Onderweg met Filippijn
se guerrillero's heeft de XminY-bewe- 
ging een brochure uitgegeven die op 
vaak levindige wijze het ondergrondse 
verzet in dat land beschrijft. Het is een 
verslag van Johnny Roodt, die onlangs 
een reis door de Filippijnen maakte (zie 
ook zijn artikel in BEVRIJDING num
mer 21/1982) en daar een tocht heeft 
gemaakt met guerrillastrijders van het 
Nieuwe Volksleger (NPA). Achtereen
volgens komen thema’s aan de orde als 
de organisatie van het verzet, het Natio
naal Demokratisch Front en het Nieu
we Volksleger, het arbeidsverzet, de or
ganisatie van krotbewoners, linkse kerk
mensen, vrouwen in verzet, intern funk- 
tioneren van het verzet, de repressie en 
het gevaar van een Amerikaanse inter
ventie.
De brochure telt 24 pagina’s en kost 
f 1,50. Te bestellen door overmaking 
van f 2,60 (inklusief verzendkosten) op
postgiro 609060 t.n.v. XminY-bewe- 
ging, Amaliastraat 7, Den Haag met ver
melding van ’brochure Filippijnen’.

BUITENGEW ONE OPROEPING.
A L G E M E N E  M O B I L I S A T I E .

D it  Is m h  w u w h u w l n g i o p r p s p  v o o r « I I »  m s n s s n  w o o n a c h tig  of e o n w e iig  In 
N s d s f l in d ,  o m  N t w s r k b l n n o n  2 4  u u r n e e r te le g g e n e n  u d ire k t  n a a rW o e n e d re c h t 
ts  b e g a v e n  v o o r e e n  a lg e m e e n  p r o t s i t  te g e n  k e rn w a p e n s .

EERSTE MOBILISATIEDAG

DE DAG DAT HET NEDERLANDSE 
PARLEMENT BESLUIT NIEUWE 
KERNWAPENS TE PLAATSEN

A le  u n ie t In s t u t  b e n t om  n e e r W o e n e d re c h t te  geen» ii| n  e r  m le e c h ie n  m oge* 
lijk  h e d e n  In  u w  b u u rt  of o m g e v in g  om  ven  u w  p ro fe e t b lijk  te  g e v e n .

TOTALE MOBILISATIE
B o i p l  ie d e re e n  o p , m a a k t e n e e u w  b a l te le fo o n s  en o rg e n ie e e rt v o o r ale het 

lo v e r  I*. W e e e t a le rt  o p  b e ric h te n  In  d e  n te u w o m e d ie , v a n  v re d o o g ro e p o n , de vak* 
b o n d  a n  a n d e re n . In d ie n  u e e rd e r k e n n ie  heeft van  he t p la e U In g a b e s lu  It, lic h t dan 
e p  u w  b e u rt  a lle  a n d e re n  In e n  h a n d e l a le  b o v e n g e n o e m d . B e lt e lk a a r  o p e n  h o u d t 
e lk a a r o p  de h o o g te .

PLICHT
In d ie n  u  In ataat b e n t o m  d e ie  a a n k o n d ig in g  te v e rm e n ig v u ld ig e n »  D O K T  O IT  

D A M , v e re p re ld t  he t e n  h a n g t he t o p.

D e  a a n d a c h t w o rd t  e r o p  g e v e e tlg d , do t d e ie  "o p e n b a re  a a n k o n d ig in g "  r e c h 
te n s  v o ld o e n d e  Ie en d e rh a lv e  d e g e n e , d ie  n ie t a en  d e ie  o p ro e p in g  vo ld o e t, in 
v e r ru im  ete lt.

Deze ’buitengewone oproeping’is uitge
geven door het Komitee tegen kruisra
ketten. Het plakkaat is verkrijgbaar in 
drie formaten (voor ingewijden A4, A3 
en A l) bij het komitee: Postbus 24191, 
3007 DD Rotterdam.



CPN-kongres in de RA f in Amsterdam

Kolporteren met 'Manifest' het blad van de 'Horizontalen'

Druk overleg in de wandelgangen

Foto's Foto's: Eduard de Kam

Op de vierde kongresdag kreeg de 
CPN dan toch nog een programma. 
Zonder dramatische uitbarstingen 
werden de laatste vier 
hoofdstukken vastgesteld, onder 
andere over de strategie naar een 
socialistische maatschappij en de 
samenwerking met andere partijen. 
Het hoofd van de meeste kongres- 
gangers stond echter niet zozeer 
naar die hoofdstukken; daags 
tevoren was — uit de kringen van 
het 'Horizontaal Overleg' — het 
Verbond van Communisten in 
Nederland opgericht. Een 
vervreemdend beeld: druk gepraat 
over dit verbond in de pauzes en in 
de wandelgangen; geen woord 
erover op het kongres. Alleen in een 
stemverklaring over het allerlaatste 
punt namen de delegatie- 
sekretarissen van de (in 
meerderheid 'Horizontale') 
distrikten Groningen en 
Noord-Holland Noord afstand van 
de oprichting van het verbond.

Het nieuwe CPN-programma werd 
als totaal met een meerderheid van 
zo'n zeventig procent goedgekeurd. 
Wat die tweehonderd 
afgevaardigden, die niet een derde 
keer naar de RAI in Amsterdam 
kwamen, ervan vinden, kunnen we 
daarbij niet meerekenen. In een 
stevige basis in de partij kan het 
programma zich toch niet 
verheugen, zeker niet op de punten 
die in de afgelopen tijd to t zoveel 
meningsverschillen aanleiding 
hebben gegeven. Tot aan de 
verkiezing van een nieuw partij
bestuur, volgend jaar, zal de 
aarzeling blijven bestaan. De 
vernieuwers in de CPN hebben een 
papieren overwinning geboekt, 
maar de tegenstanders groeperen 
zich. Toch is er nu in de rijen der 
'Horizontalen' verdeeldheid over de 
strategie zichtbaar geworden. 
Degenen die een vaste thuisbasis, 
een horizontale meerderheid in het 
eigen distrikt hebben, voelen veel 
minder voor een aparte organisatie
vorm dan de oprichters van het 
Verbond, die vooral de verspreide 
en verstrooide 'Horizontalen' 
bundelen. Tijdens de goed bezochte 
bijeenkomst van het Horizontaal 
Overleg was de oprichting van het 
Verbond met verrassing, maar ook 
met veel enthousiasme ontvangen. 
De al bestaande koördinatiegroep 
van het Horizontaal Overleg nam de 
leiding van het Verbond op zich. 
Van dat enthousiasme was een dag 
later op het CPN-kongres niet veel 
meer over. Maar de horizontalen- 
buiten-verbond zullen de 
Verbonders, met wie ze geen 
inhoudelijke verschillen hebben, 
niet zó maar loslaten. Een fors

optreden van het partijbestuur valt 
nog niet te verwachten. Bovendien 
behoren in een kommunistische 
partij "nieuw type" menings
verschillen niet door royementen 
opgelost te worden, volgens het 
zojuist aangenomen programma.

In het programma nam het kongres 
weer enkele positieve stappen. De 
afschaffing van de monarchie hoeft 
niet te wachten op "brede 
overeenstemming tussen 
verschillende levensbeschouwelijke 
en politieke stromingen". Direkt 
afschaffen ging het kongres echter 
weer te ver. De Binnenlandse 
Veiligheids Dienst (BVD) moet 
worden opgeheven, niet alleen "de 
huidige". Illusies overeen 
demokratisch kontroleerbare 
geheime dienst had het CPN- 
kongres dus niet, in tegenstelling 
to t het partijbestuur. Maar de illusie 
van een demokratisch 
kontroleerbaar leger staat nog volop 
overeind: " to t handhaving van de 
nationale onafhankelijkheid en 
verdediging van het grondgebied". 
En over deelname aan de regering: 
"De CPN is te allen tijde bereid 
regeringsverantwoordelijkheid te
dragen op basis van haar 
verkiezingsprogramma". 
Amendementen uit horizontale (!) 
hoek, waarbij voorwaarden werden 
genoemd zoals de verbinding met 
buitenparlementaire strijd en het 
werken naar een fundamentele 
maatschappijverandering, werden 
verworpen.
Evenmin als het Verbond kreeg de 
Stichting Linkse Door braak veel 
aanhang. Zelf hadden zij hun 
amendement over politieke 
samenwerking ("versterking van de 
politieke stroming ter linkerzijde 
van de PvdA" en het komen to t 
"hergroepering binnen deze 
stroming") al ingetrokken; toen het 
op verzoek van anderen toch in 
stemming werd gebracht haalde het 
ruim tien procent. Vanuit 
horizontale hoek werd het partij
bestuur eenzijdigheid verweten, 
omdat het wèl een afkeurende 
verklaring over de oprichting van 
het Verbond had uitgegeven, maar 
niets had ondernomen tegen CPN- 
leden die in de Stichting Linkse 
Doorbraak aktief zijn. Terecht wees 
het partijbestuur echter, na het 
kongres, op de onvergelijkbaarheid 
van die twee initiatieven.
De komende tijd heeft de CPN er 
een konkurrent bij: een Verbond 
met eigen akties, een eigen 
kommunistisch programma en een 
eigen tweewekelijks blad, dat 
zelfstandig aanhang gaat verwerven.

PETER ZWART
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Referendum
De staatskommissie-Biesheuvel 
heeft een rapport uitgebracht met 
drie adviezen: een over de 
kabinetsformatie; een over het re
ferendum en het volksinitiatief, en 
een over de benoeming of ver
kiezing van burgemeesters en 
kommissarissen van de koningin. 
M et dit rapport heeft de kommis
sie die nog geen twee jaar geleden 
werd ingesteld, menig traag 
malende staatskommjssie de loef 
afgestoken. Een pluim op de hoed 
voor deze kommissie.

In het onderstaande w il ik me van
wege plaatsruimte beperken tot het 
advies over het referendum en het 
volksinitiatief. Een tweetal op
merkingen vooraf. De kommissie 
bestond uit elf mannen en één 
vrouw. Deze laatste verliet de kom
missie na acht maanden en werd 
door een man opgevolgd. Twaalf 
mannelijke apostelen adviseren. 
Waren er echt geen vrouwen te 
vinden voor deze kommissie?
De grote partijen, CDA, PvdA en 
W D , hebben als de 'w iedewa' de 
adviezen van de kommissie ver
worpen. Je zou geneigd zijn te 
zeggen: dan moeten het wel goede 
adviezen zijn. Blijkbaar weten die 
partijen, die in het centrum van de 
parlementaire en regeringsmacht 
staan opgesteld, door uitvoering van 
de adviezen hun positie aangetast. 
Op het gebied van staatshervorming 
nemen ze alledrie een laffe, konser- 
vatieve houding in. Een referendum 
kan beslissend of adviserend zijn. 
Het gaat over een beleids- of w e ts
voorstel van de regering en kan op 
in itia tie f van de regering, de Staten- 
Generaal of een groep kiezers 
geïnitieerd worden. Een vo lksin itia 
tie f vindt plaats op aanvraag van 
een groep burgers, kan öf bindend 
óf raadplegend zijn en betreft een 
door de regering na te laten of te 
ontw ikkelen beleidsdaad, waar de 
initiatiefneem(st)ers bijzonder 
belang aan hechten.
De staatskommissie adviseert posi
tie f over een beslissend referendum 
op in itia tie f van een groep burgers 
over nader aan te geven wetsvoor
stellen, die door de Staten-Generaal 
zijn aangenomen, maar door de 
regering nog niet zijn bekrachtigd. 
De kommissie geeft niet aan, hoe
veel burgers zo'n referendum 
moeten uitlokken. Over een raad
plegend referendum is de kom m is
sie verdeeld. Ook is de kommissie 
verdeeld over het invoeren van een 
beslissend volksin itiatief, maar een 
meerderheid is evenwel vóór. Zo'n 
in itia tie f kan eru it bestaan, dat een 
groep burgers zelf, een eigen w ets
voorstel in de Kamer inbrengt, ver
dedigt en eventueel w ijzigt. Mocht 
de regering het betreffende w ets
voorstel niet w illen  bekrachtigen, 
dan kan door de burgers een volks
uitspraak erover uitgelokt worden. 
Met het invoeren van een refe

rendum en volksin itia tie f w ord t de 
overheersende rol van het ver
tegenwoordigende stelsel niet aan
getast, maar ten gunste van een 
grotere zeggingsmacht van burgers 
buiten de verkiezingen en partijen 
om gerelativeerd. Dat is een 
welkome konstruktie. Uit een oog
punt van demokratisering en deel
name van burgers aan het open
bare leven is dat toe te juichen. 
Maak de wens tot zo'n kiezers- 
uitspraak al niet af en toe heimelijk 
deel uit van de agenda's van sociale 
bewegingen? De vredesbeweging 
heeft gestreefd naar een volks- 
petitionnement. De anti-kern- 
energiebeweging, althans een deel 
hiervan, heeft via deelname aan de 
Brede Maatschappelijke Diskussie 
w illen aantonen, dat de meerder
heid van de bevolking tegen 
(uitbreiding van) kernenergie is. 
Argumenten tegen een referendum 
en volksin itia tie f hebben vaak een 
grotesk karakter. Niet alle onder
werpen zouden er geschikt voor 
zijn, omdat met een eenvoudig 'ja ' 
of 'nee' niet volstaan kan worden. 
Afgezien van de vraag w ie zouden 
moeten bepalen, welke onder
werpen er geschikt voor zijn, kan 
men dan altijd nog volksuitspraken 
beperken tot onderwerpen, die er 
wel geschikt voor zijn. Een tweede 
argument is dat een kiezersuit- 
spraak tot een moreel onaksep- 
tabele uitslag zou kunnen leiden. 
Maar dat kan een beleidsdaad van 
de regering, zoals die tot het plaat
sen van kruisvluchtwapens, óók zijn 
en toch wordt de regering niet 
w ette lijk  verboden. Bovendien zou 
de regering kunnen aftreden om 
uitvoering van een moreel 
onakseptabele daad te ontlopen, of 
kamerverkiezingen kunnen u it
lokken. Kiezersuitspraken in een 
referendum vinden immers niet in 
een maatschappelijk isolement 
plaats, maar wel in een veelvormig 
spektrum van politieke strijd.
Er heerst vaak een zekere angst 
voor referenda en volksinitiatieven. 
Uitspraken van de bevolking liggen 
echter niet voor eeuwig of voor 
tienta llen jaren vast. Ondanks 
Kamerverkiezingen, die een m inder
heid voor de PSP opleveren, en 
regeringen, die we verwerpen, 
staken we niet onze strijd om als
nog een andere regering en een 
ander beleid te krijgen. Een 
uitspraak van het volk als onaan
tastbaar heilig verklaren, zou bete
kenen te erkennen, dat (de meer
derheid van) het volk gelijk heeft. 
Nee, het heeft op zijn hoogst een 
onwelgevallige uitspraak gedaan 
met vervelende, maar niet met 
onherstelbare konsekwenties. Vóór 
referenda en volksinitiatieven zijn 
betekent niet, dat men voor het 
'gesundenes Volksempfinden' pas 
op de plaats maakt. Demokratie 
vindt niet zijn hoogste uitdrukkings
vorm in de uitspraak van het kie

zersvolk, maar in het kunnen 
samenleven als gelijken, zonder 
zich te w illen beroepen op de macht 
van het getal of de superiorite it van 
de (eigen) w itte  waarden.
Het advies van de kommissie- 
Biesheuvel over het referendum en 
het volksin itiatief is een interim - 
advies. Het is waard, dat zeker ook 
PSP-ers, w ie waarlijke vormen van 
demokratie zo ter harte gaan, de 
diskussie over deze interim- 
adviezen aangaan, voordat de eind
adviezen in druk verschenen zijn.

Chris Huinder
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Die Grünen

HAMBURGERS VAN
SCHO TLAND TO T ITALIË

Moeten milieubewuste 
socialisten meer letten op de 
produktiewijze dan op de 
bezitsverhoudingen? Deze 
boeiende vraag bleef bij Chris 
Huinder op zijn zes uur lange 
terugtocht uit Karlsruhe in zijn 
achterhoofd spoken. Hij had 
daar het Europa-kongres van 
'Die Grünen' bijgewoond. De 
boer met de lange, zeer Duitse 
naam, Friedrich Wilhelm Graefe 
zu Baringdorf werd er tot lijst
trekker gekozen. Met hem hier 
een interview. En een reaktie 
daarop van de Nederlandse 
rood-groene lijsttrekker Bram 
van der Lek.

Wat je op PSP-kongressen niet me,er 
ziet, gebeurde op het Grünen-kongres 
in Karlsruhe, waar duizend afgevaardig
den bijeen waren, (nog) wel: een lange 
toespraak door een Grünen-korifee aan 
het begin van het kongres. Antje Voil- 
mer, lid van de Bondsdag voor Die Grü
nen, maakte een uitstekende analyse 
van de ekonomische en politieke mach
ten in de Europese Gemeenschap. Maar 
zij eindigde eerder met een dromerige 
utopie dan met een konkreet politiek 
alternatief: '"Wij willen een Europa van 
de moederlanden. Daartoe reken ik de 
panorama's en kleuren van het land- 
schap, het ritme van de liederen en de 
dansen, die op het plaatselijke, tradi
tionele werk geënt zijn; de eigensoortig
heden van de dialekten; de smaak van 
de regionale gerechten en de plaatsge
bonden vormen van basisdemokratische 
regelingen voor het leven van alledag."

Rood en groen

Het kongres kwam na een stevig etmaal 
van pittige diskussies to t duidelijke 
alternatieven, to t een radikaal Europees 
program, dat bol staat van rode en 
groene zinswendingen. Hoofdtaak voor 
Die Grünen in het Europese parlement 
is 'de onherstelbare schade door atoom
oorlog of milieu-vernietiging te voor
komen'. Daarvoor willen Die Grünen 
konkrete ontwapeningsstappen; blok- 
vrijheid van Europa; onmiddellijke 
stopzetting van wapenexporten; af
schaffing van Euratom; verbod van por
nografie; verbod van komputer-thuis- 
werk; een 35-urige werkweek; gelijk 
loon voor gelijke arbeid; stimulering 
van de kleine en middelgrote landbouw
bedrijven, waar ekologisch verant
woorde landbouw wordt gepleegd; soli
dariteit met de Derde Wereldlanden; en 
een andere politieke struktuur voor Eu
ropa, gebaseerd op een regionale inde
ling. Als een van de eerste daden zullen 
Die Grünen in het Europese parlement 
met een noodprogramma tegen het af
sterven, van bossen en wouden als ge
volg van de zure regen komen. Vooral 
op initiatief van afgevaardigden uit gro
tere steden zoals Berlijn en Hamburg 
werden rode elementen aan het Euro- 
programma toegevoegd. Zoals steun

voor vakbonden, die strijden tegen be
drijfssluitingen, zonder dat daar nieuwe 
arbeidsplaatsen voor in de plaats ge
schapen worden en zoals het verlangen 
naar nieuwe, demokratische bezitsver
houdingen. Dit to t ongenoegen van Ru- 
do if Bahro, die geen enkele medewer
king aan de ten dode opgeschreven in- 
dustrieel-kapitalistïsche machine wenst 
te geven. Die Grünen spraken zich niet 
u it over de fraktievorming in het Euro
pese parlement. Zij hadden rekening te 
houden met hun zowel zuiver-groene 
als rood-groene aanhang. Pas na de 
Europese verkiezingen zullen we pas 
weten, of Die Grünen met het Groen- 
Progressieve Akkoord , waar de PSP deel 
van uitmaakt, of met GRAS, de poli
tieke formatie van de zuivere ekologis- 
ten, samen in een fraktie zullen gaan 
zitten.

Landbouwindustrie

Met de lijsstrekker van Die Grünen voor 
de Europese verkiezingen, de boer 
Friedrich Wilhelm Graefe zu Baring
do rf, had ik een gesprek, vlak nadat hij 
gekozen was. In zijn presentatie-praatje 
op het kongres legde hij de nadruk op 
het strukturele verband tussen ekologie 
en ekonomie. "De landbouwpolitiek 
van de EG wordt daardoor gekenmerkt, 
dat men door belastinggelden, subsidies 
dus, de groei stimuleert. Dat dwingt 
landbouwbedrijven ertoe to t andere 
produktiemethoden over te gaan. Wat 
koeien betreft bijvoorbeeld, van een 
open stal naar een boxén-stal. Van de 
landbouw wordt een industrie gemaakt. 
De produktieprijzen kunnen daardoor 
dalen, de melkprijs bijgevolg ook. Dat 
leidt ertoe, dat de bedrijven die niet 
groot worden, in moeilijkheden komen. 
Die moeten dan ermee uitscheiden. 
Men wil ook dat dat gebeurt. Maar er

zijn vele bedrijven die niet willen ster
ven. Die proberen hun kosten dan niet 
te dekken door nieuwe produktie
methoden, zoals de boxen-stal, maar 
door er koeien bij te nemen, waardoor 
de melkomzet kan stijgen".
— Waar w ilt u in het Europese parle
ment de nadruk op leggen?
"Dat is heel duidelijk de landbouwpoli
tiek. Daar ben ik tw intig jaar mee bezig. 
Ik vind het belangrijk, dat iemand, die 
boer is in het Euro-parlement komt, 
omdat de landbouwpolitiek hoofdzake
lijk daar gemaakt wordt. Maar het gaat 
niet zomaar om de landbouwpolitiek, 
maar om een bepaalde richting. De 
landbouwpolitiek van de EG vernietigt 
het boerenbedrijf. In Nederland is dit 
proces al verder voortgeschreden, maar 
dat wil niet zeggen, dat in West-Duits- 
land in verhouding niet dezelfde vernie
tiging plaatsvindt. De melkproduktie is 
daar bijvoorbeeld hoger dan bij ons. Ik 
kan natuurlijk met meer koeien daar 
ook terecht, hoewel daarvoor de om
standigheden veel slechter zijn dan in 
de Bondsrepubliek."
— Wat is uw mening over het verband 
tussen socialisme en ekologie?
"Deze verbinding is noodzakelijk. Maar 
of die plaatsvindt hangt meer van de so
cialistische ontwikkeling af dan van de 
ekologische. Bij ons dus vooral van de 
SPD. Je hebt natuurlijk het probleem, 
wat je onder socialisme verstaat, maar 
laten we dat even zitten. Dan is hun 
voorstelling van zaken: we laten de 
landbouw en de landpolitiek lopen, zo
als die loopt. Dus bevordering van de 
groei, daling van de prijzen, druk to t ra
tionalisering. Maar in de hoger gelegen 
gebieden, waar deze politiek niet uitge
voerd kan worden, daar krijgen de boe
ren extra subsidies. Dat vind ik wezen
lijk verkeerd. We moeten een centrale 
verandering van de omstandigheden,

waaronder landbouw en veeteelt bedre
ven wordt, to t stand brengen. We moe
ten de centrale problemen aanpakken. 
Dat gebeurt nog niet door de socialis
ten."

Samenwerking

— Houdt u een samenwerking tussen so
cialisten en ekologisten in het Europese 
parlement voor mogelijk?
"Op de eerste plaats, ik hou samenwer
king met velen voor mogelijk. Ik denk, 
dat een probleem van socialistische par
tijen is, dat zij'menen, dat het om de 
bezitsverhoudingen zou gaan. Het gaat 
echter om de produktiewijze. Wie eko
nomie en ekologie verbinden wil, moet 
in ogenschouw nemen, hoe er gepro
duceerd wordt. En daar zat Manshoit 
indertijd dus fout. Maar ik denk, dat de 
socialisten nu dichter bij ons staan dan 
in de tijd  van Manshoit."
— is uw ideaal een Europa van kleine en 
middelgrote boeren?
"Ja, heel duidelijk. En ik geloof, dat de 
strukturen zoals die door landelijke re
gio's aangegeven worden, ook voor de 
industrie op moeten gaan. Dat wil niet 
zeggen: terug naar de negentiende eeuw 
met zijn kleine bedrijven in de zin van 
standspolitiek. Ook in de industrie zal 
er beweging ontstaan, als erkend wordt, 
dat de grote massaproduktie noodzake
lijk to t problemen op het gebied van 
voedingsmiddelen en milieu leidt. Dan 
komt voor mij op de eerste plaats de 
vraag over de produktiewijze. Dan zal 
blijken, dat de kleinschalige produktie 
belangrijk is."
— In het verkiezingsprogram van de 
Grünen word t gesp roken van 'een 
nieuwe opbouw van Europa van onder
op'. Wat verstaat u daaronder?

vervolg op pagina 4
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Die Grünen
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"Het is moeilijk om dat met inhoud te 
vullen. Ik denk, dat binnen de centrale 
sturing van Europa de grote ekonomi- 
sche machten het ekonomisch en poli
tiek voor het zeggen hebben. De regio
nale bewegingen zijn echter niet een
voudig daarbinnen te ordenen. Zij lig
gen vaak dwars. Ik ben boer en wil dat 
blijven. En dat niet als natuurbescher
mer maar als boer. En als men zegt: 
'maar daar kun je toch je brood niet 
mee verdienen', dan ga ik dwars liggen. 
Dit dwars liggen is een vorm van regio
nalisering. Overeenkomstig de wensen 
en gedachten van de mensen moet er 
gehandeld worden. Het is dan moeilijk 
te zeggen: 'd it is regionalisering en dat 
is centralisering.' De diskussie over re
gionalisering op gang brengen vind ik 
heel belangrijk."
— U vindt een koördinatie van die re
gio 's belangrijk? nodig?
"Dat vind ik belangrijk. Een regionali
sering van Europa staat niet haaks op 
de Europese gedachte. Zij is er juist een 
voorwaarde voor. Als we niet de eigen
soortigheden vag de Europese regio's 
in ons politieke handelen inbrengen, 
dan maken we van Europa een lijk. Dan 
kan men MacDonalds-hamburgers van 
Schotland to t Italië kopen. In de veel
vormigheid van Europa ligt de kracht 
van Europa, als men geen nieuwe m ili
taire supermacht wil worden."

Niet alleen idealisme

Bram van der Lek, als lijsttrekker van 
het Groen-Progressief Akkoord op het 
Karlsruher Grünen-kongres aanwezig, 
gaf als zijn mening over de verkiezing 
van Graefe zu Baringdorf to t lijsstrek- 
ker: " Ik  ken hem niet. Ik heb hem net 
een hand gegeven en gefeliciteerd. Hij 
ziet eruit als een rondborstige Duitse 
boer, waar van alles uit kan komen. Wat 
ik begrepen heb u it zijn optreden en 
zijn toespraak, is het iemand die be
hoorlijk struktureel kan denken over 
maatschappelijke vragen en dus niet al
leen maar vanuit een groen idealisme 
werkt. Het valt me op dat er nog meer 
kandidaten u it de kleine landbouw ko
men. Blijkbaar is dat een stroming die 
binnen Die Grünen sterk vertegenwoor
digd is. Ik denk, dat wij daar nog wel 
wat van kunnen leren, omdat wij heel 
weinig inzichten en uitgewerkte ideeën 
over landbouwpolitiek hebben."

Wat je op PSP-kongressen echt niet 
meer zult zien, zie je bij een kongres 
van de vier jaar oude Grünen nog wèl. 
De Grünen zijn in een jaar tijd  gegroeid 
van 15.000 leden to t 30.000 leden, dus 
velen ervan kwamen voor het eerst op 
een kongres. Enkele afgevaardigden zag 
je nog tijdens het kongres de kartonnen 
stemdozen verzamelen om ze als aan
denken mee naar huis te nemen. 'K in 
der, Kinder', verzuchtte het presidium- 
lid, dat het kongres voorzat.

CHRIS HUINDER

In het kader van samenwerking tussen 'De 
Waarheid' en 'Bevrijding' schreef Chris Huin- 
der ook een tweetal artikelen over het Grünen- 
kongres in De Waarheid van 5 en van 7 maart. 
Kopieën van deze twee artikelen zijn bij de 
redaktie van Bevrijding op te vragen.

Hoe moet de vredesbeweging 
verder na het al of niet plaatsen 
van de kruisraketten? In 
sommige kringen wordt daarbij 
de Nederlandse positie in de 
NAVO van stal gehaald. Onder 
andere in het boekje 'Eigenwijs 
vredesbeleid'. Daarin noemde 
CPN-er Duco Hellema het 
uittreden uit de NAVO een 
'gevaarlijke illusie'.
Eerder liet 'Bevrijding' daarover 
het woord aan Fred van der 
Spek en Duco Hellema. In dit 
nummer ruimte voor de visie 
van Henk Branderhorst, 
vertegenwoordiger van de 
radikale vredesgroep 't Kan 
Anders en lid van de PSP.
Een artikel over kritisch 
lidmaatschap, realistische 
opstelling, voorbehoud en 
bondgenootschap. Maar 
uiteindelijk wordt de vrijheid 
aan de soldatenlaars gelapt.
Het is nog niet eens zo'n grijs verleden, 
waarin tijdens kongressen van de Partij 
van de Arbeid het Nederlands lidmaat
schap van de NAVO op het scherp van 
de snee werd bediskussieerd. Jarenlang 
bestond er binnen de sociaal-demokra- 
tie een sterke tendens, die uittreding 
bepleitte. Ik herinner me levendig een 
PvdA-kongres in de Amsterdamse RAI, 
waar de partijleiding zich genoodzaakt 
zag alle oude leiders van stal te halen 
(en het podium op te hijsen) om het tij 
te keren. Mede dank zij dat soort tak- 
tieken kwam men dan weer nèt met de 
hakken over de sloot. Oók de PvdA 
bleef de NAVO trouw, zij het dat er al
lerhande 'eisen' werden gesteld: binnen 
een bepaalde termijn (zes maanden...) 
moest er dan 'd it ' of 'dat' gebeuren en
anders....  'D it' of 'dat' gebeurde nooit
en het 'anders' werd nooit waarge
maakt. Van de geëiste 'kritische opstel
ling' is nooit iets terecht gekomen. Ne
derland bleef, wat het vanaf het begin 
was: een trouw en loyaal bondgenoot, 
keurig in de pas.
Op zichzelf is dat ook allemaal niet zo 
vreemd. Aan een (militair) bondgenoot
schap zijn een aantal voorwaarden ver
bonden, die je niet zo maar straffeloos 
terzijde kunt schuiven. Je kunt niet èn 
tegelijkertijd bondgenoot zijn èn bin
nen dat verbond je eigen koers u itr ij
den. Bondgenootschappen verplichten, 
de marges die ieder individueel lid zelf
standig zou kunnen hebben, worden in

geleverd op het moment dat men zijn 
belangen verstrengelt en to t één ge
meenschappelijk belang maakt. En ook 
onder 'vrienden' geldt, dat de sterkste 
het meest te zeggen heeft en krijgt. De 
beoordeling van een bondgenootschap 
is dus noodzakelijkerwijs een beoorde
ling van de positie van de sterkste 
kracht erin — bij 'ons' dus de Verenigde 
Staten, aan de andere kant de Sowjet- 
Unie.

Restauratie

Alsof de geschiedenis een gesloten boek 
is, worden de laatste tijd  in 'progres
sieve kringen' ideeën en geluiden als 
nieuw geventileerd, waar het gaat om 
de NAVO en onze relatie daarme. 'Ei
genwijs Vredesbeleid' is daarvan een 
voorbeeld. Het is een merkwaardige ge
waarwording te zien en te lezen hoe ge
makkelijk argumenten van NAVO-ver- 
dedigers door sommige vredesbewegers 
worden overgenomen. Wat zeggen men
sen als Hellema? "Nederland u it de NA - 
VO " is een gevaarlijke leus, want reali
sering leidt to t destabilisatie van de 
machtsverhoudingen in Europa. Wat be
tekent dat eigenlijk, die destabilisatie? 
Wil dat wellicht suggereren dat we ons 
nü in een stabiele situatie bevinden? 
Is stabiliteit een toepasselijke beschrij
ving van de krankzinnige bewapenings
wedloop met alle risiko's daaraan ver
bonden? Een bewapeningswedloop, die 
voor het overgrote deel wordt gevoerd 
door de 'bondgenootschappen' ter 
weerszijden van de Oder-Neisse-linie? 
Eigenwijs vredesbeleid b lijk t te beteke
nen dat je ter wille van de bestaande 
verhoudingen, terwille van die 'stabili
te it', vooralsnog kiest voor het handha
ven van de NAVO en het Nederlands 
lidmaatschap daarvan. Zij het — zo 
wordt het geformuleerd — dat je dat 
'kritisch' moet doen. Vredesbewegers in 
de rol van de PvdA-leiders van nog niet 
eens zó lang geleden. Dat is nou, wat je 
noemt, restauratie. Wat betekent nu, in 
godsnaam, 'een kritische opstelling'? 
Het betekent op z'n minst dat je de u it
gangspunten voor het bondgenootschap 
serieus neemt, dat je je in principe lek
ker voelt in het gezelschap van de ande
ren, dat je een groot aantal gemeen
schappelijke belangen hebt, en bereid 
bent je eigen politiek handelen onder
geschikt te maken aan een gemeen
schappelijke koers. Natuurlijk, binnen 
zo'n geheel kan er sprake zijn van enige 
manoeuvreerruimte. Denemarken is 
daarvan een voorbeeld en Frankrijk — 
op een andere wijze. Maar als puntje bij 
paaltje komt, sluiten zich de rijen en is 
het 'Eén voor allen, allen voor één'. Die 
'éne' b lijk t dan overigens nogal eens de 
Verenigde Staten te zijn.

Begrippen als bondgenootschap en een 
kritische opstelling verdragen zich nau
welijks, of eigenlijk niet. Nederland 
heeft, voor het eerst in een lange tradi
tie van trouw, bij het zogenaamde NA- 
VO-dubbelbesluit een bescheiden k r it i
sche opstelling gekozen: ons land
maakte een voorbehoud met betrekking 
to t de plaatsing van een nieuw type ra
ketten. We komen nu zo langzamer
hand in de fase, waarin moet blijken of 
dat voorbehoud wordt geëffektueerd of 
niet. En zie eens hoe onze bondgenoten 
alles op alles zetten om ons in het ge
meenschappelijke spoor te krijgen. Lub- 
bers wordt ervoor gefêteerd op het 
Witte Huis en de Franse president 
Mitterand reist er voor naar het Binnen
hof. Het thema is steeds hetzelfde: van 
Nederland wordt verwacht dat het zich 
als een (be)trouw(baar) bondgenoot op
stelt. Verbale kritiek zo nu en dan,ala, 
maar als het er op aankomt hebben we 
ons in de rij te voegen.

De supermachten

Het gevaar in de diskussie NAVO-/a/ 
NAVO -nee is, dat de zaak wordt toege
spitst op allerlei strategische en takti- 
sche overwegingen. Vergeten wordt dan 
nogal eens, dat daaraan iets vooraf gaat. 
De akseptatie van het gegeven dat de 
wereld kennelijk is verdeeld in blokken, 
ieder overgoten met de eigen ideologi
sche saus. De NAVO vormt zo het 
schild waarachter de kapitalistische 
orde zich ten volle kan ontplooien, het 
Warschaupakt vormt het harnas voor 
het reëel bestaande socialisme. Allerlei 
fraai geformuleerde beginselen veran
deren weinig aan die werkelijkheid. Zo 
is de NAVO-verdediging van vrijheid en 
demokratie vanaf het allereerste begin 
besmeurd door de hele en halve fascis
tische kompagnons (van Portugal via 
Griekenland to t Turkije nu), en zo is 
het blazoen van het Warschaupakt be
vlekt door de realiteit van Tsjecho- 
Slowakije, Afghanistan en Polen, Al 
naar gelang het zo uitkomt, wordt de 
vrijheid aan weerszijden aan de respek- 
tïevelijke soldatenlaarzen gelapt. En al 
mogen die laarzen andere voeten 
schoeien, ze zijn steeds weer van Ame
rikaanse of Russische makelij. De poli
tieke wil van de supermacht bepaalt het 
politieke en m ilitair gedrag van het 
bondgenootschap. De bondgenoten mo
gen meedoen — als entourage. Voor 
kreativiteit en zelfekspressie van die 
bondgenoten is geen plaats. Het is de 
verstarring ten top, het zijn altijd 
variaties op één en hetzelfde thema.

De relatie tussen supermacht en bond
genoot kreëert een mate van afhanke
lijkheid die de grenzen van het bondge-
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de NAVO bij elkaar te krijgen, dan is 
tegelijkertijd één van de belangrijkste 
blokkades voor een samenwerking op 
termijn tussen verenigd klein links en 
de PvdA geslecht.
Het realisme dat in dat proces van de 
PSP wordt gevraagd wordt toegesneden 
op de machtsvraag. Als je méér wil dan 
getuigen, dan komen kompromissen in 
het spel. Wat mij betreft is die prijs te 
hoog. Ik wil best samenwerking, ik wil 
ook graag méér dan getuigen, ik wil 
links ook best aan de macht — maar 
dan wil ik het éérst wel eens grondig

hebben over de inhoud van dat 'links'. 
Als dan in hele pakket het (al dan niet 
kritische) lidmaatschap van de NAVO 
als surprise zit besloten, moest de sa
menwerking maar op het huidige nivo 
gestabiliseerd worden.

HENK BRANDERHORST

Het twee-gesprek tussen Fred van der Spek en 
Duco Heil erna stond in 'Bevrijd ing' nummer 
21/22  van 21 december 1983.
Het boek 'Eigenwijs vredesbeleid' is een u it
gave van SUA/Amsterdam, 1983.
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nootschap, van de afspraken, vèr te bui
ten gaat. Want ook als de supermacht 
buiten het bondgenootschap, op eigen 
houtje, elders opereert (Viet Nam of 
Midden-Amerika), voelden de bondge
noten zich genoodzaakt to t een bescha
mend zwijgen. En zó zijn bondgenoten 
per definitie altijd mede-verantwoorde- 
lijk voor wat 'grote broer' ook doet — 
binnen of buiten het verbond.
Dat gegeven maakt de Atlantische A lli
antie voor socialisten zo ondragelijk. Zo 
zij zich al niet willen beroepen op een 
heel andere visie op de manier waarop 
konflikten moeten worden opgelost (als 
pacifis tisch -socialisten dus), zullen ze 
zich nooit kunnen vinden in een verde
digingssysteem, waarvan de toon gezet 
wordt door de kampioen van 'het vrije 
spel van de maatschappelijke krachten'. 
Principieel gezien liggen de zaken nogal 
helder. Maar wat is er dan eigenlijk aan 
de hand, dat maakt dat ook in*een par
tij als de PSP de diskussie NAVO-/a/ 
NAVO-/7ee van tijd  to t tijd steeds weer 
opduikt?

De linkse samenwerking

Binnen wat dan heet 'klein links' is de 
PSP de enige partij gebleven die in haar 
programma to t nu toe de NAVO on
voorwaardelijk heeft afgewezen. Als 
vertaling van haar pacifistische uitgangs
punten, maar óók vanuit haar radikaal- 
socialistische visie. Op zichzelf is het 
best verklaarbaar dat partijen als de 
PPR en de CPN, ieder met een eigen ge
schiedenis, op dat punt (nog) niet zijn 
aangekomen. Je mag ook niet onder
schatten hoeveel moeite en pijn het 
kost afstand te doen van 'oude vormen 
en gedachten'. Maar juist de laatste ja- 
ren groeit toch ook in die kringen de 
tw ijfel — mede als gevolg van samen- 
werkingservaringen in het geheel van de 
vredesbeweging — toegespitst op het ge
meenschappelijk verzet tegen de kruis
raketten. In die situatie verschijnen dan 
publikaties als 'Eigenwijs Vredesbeleid', 
die de aarzelaars kennelijk (terug) over 
de streep moeten trekken. Met een 
pleidooi voor een 'kritisch lidmaat
schap' en een 'realistische opstelling'. 
Met name die realistische visie heeft 
mijns inziens alles te maken met het 
streven naar éérst een klein-linkse sa
menwerking en dan — samen met de 
sociaal-demokratie — óp naar de 75+1. 
Eén van de belangrijkste hinderpalen op 
die weg is ongetwijfeld de radikaal ver
schillende visie op het terrein van vrede 
en veiligheid tussen pak weg de PvdA 
en de PSP. Een verschil, waarvoor de 
NAVO — en de waardering daarvoor — 
als het ware het symbool vormt. Zou 
het nou lukken klein links op de noe
mer van een kritisch lidmaatschap van

Op 13 oktober 1983 werd in 
Oslo het redaktielokaal van 
'Ikkevold', het blad van de 
Noorse tak van de WRI (Inter
nationale van Oorlogs- 
tegenstanders), door maar liefst 
vijftig politiemensen overvallen. 
Tegelijkertijd werden de huizen 
van twaalf, gedeeltelijk 
voormalige, redakteuren 
doorzocht. Dokumenten, 
foto's, adreslijsten, archief
materiaal over leden en 
abonnees werden in beslag 
genomen.
In het april/mei-nummer 1983 publi-
ceerde 'Ikkevold'een gedetailleerde lijst 
van alle N AVO-installaties in Noorwe
gen. In het daaropvolgende nummer 
(zomer '83) werd er uitgebreide in for
matie gegeven over de kampagne 'Noor
wegen en de atoomstrategie', onder an
dere naar aanleiding van bezoeken van 
aktivisten aan verschillende kazernes in 
het land.
Bij de politie-inval bij de redaktie van 
'Ikkevold' speelt op de achtergrond de 
rol van Noorwegen in de NAVO mee. 
In 1957 werd Noorwegen lid van dit 
Westerse bondgenootschap. Toen het 
land lid werd bestond er in de sociaal- 
demokratische partij enige weerstand

tegen de NAVO, terwijl tegelijkertijd 
ook de grootste aanhangers in die partij 
te vinden waren. Als gevolg daarvan 
speelt Noorwegen een speciale rol in de 
NAVO. In het land zijn geen NAVO- 
troepen gestationeerd, in vredestijd 
worden er geen atoomwapens opgesla
gen en vanaf Noorse bodem mogen er 
geen atoomwapens gelanceerd worden 
zonder uitdrukkelijke toestemming van 
de eigen regering. In de realiteit is d it 
alles slechts een 'papieren waarheid'. 
Eén van de belangrijkste punten van de 
Noorse rol in de Amerikaanse strategie 
is de zogenaamde COB-overeenkomst 
(een overeenkomst over het opereren 
van militaire bases volgens een bepaalde 
rangschikking) van '74, die zonder tus
senkomst van het parlement tussen de 
Verenigde Staten en Noorwegen werd 
afgesloten en pas veel later in de open
baarheid kwam. In 1980 werd een 
'raamovereenkomst' tussen de VS en 
Noorwegen opgesteld met betrekking 
to t de Noorse rol in krisistijd. Deze 
overeenkomst omvat tien vliegvelden, 
die geschikt gemaakt zijn voor Ameri
kaanse jachtvliegtuigen, onder andere 
van het type F-4-Phantom, geschikt 
voor konventionele èn kernwapens. 
Daarnaast gaat het echter óók om 
F-111 vliegtuigen, een laagvliegend 
type, geschikt voor de aanval, met na
me voor de doordringing van het vijan
delijk luchtruim.
Verder werd ruim een jaar geleden in de

buurt van Trondheim , een havenstad in 
het midden-westen van Noorwegen, m i
litair materiaal opgeslagen dat dient 
voor de uitrusting van een brigade van 
de marine (een brigade omvat zo'n tien
duizend man en 74 gevechtsvliegtui
gen). Tot nu toe werd steeds beweerd 
dat het ging om een paar vrachtwagens 
en wat munitie. Zeker is echter dat 
twee vliegtuigen van het type AWACS 
(Amerikaanse radar-vliegtuigen) op het 
vliegveld van Trondheim gestationeerd 
zijn. Duidelijk is dat met d it soort za
ken de oorspronkelijke Noorse veilig
heidspolitiek op zijn kop staat. Derge
lijke installaties vormen in oorlogstijd 
een noodzakelijk doelwit voor atoom- 
aanvallen vanuit de Sowjet-Unie. Zeker 
ook het SOSUS-station, waarover 'Ikke
vold' in september jl. publiceerde. D it 
waarschuwingssysteem gestationeerd in 
Anddya , een havenstad in het noord
westen van Noorwegen, is een onder
deel van een Amerikaanse, wereldom
spannende veiligheidsketen, die u it in 
totaal 22 van zulke stations bestaat. In 
he Noorse geval loopt een afluisterka- 
bel vanuit Andóya, door de IJszee, to t 
aan Spitsbergen, waardoor de verplaat
sing van Russische onderzeeboten, op 
weg naar de Atlantische oceaan, nauw
keurig te volgen is.

Voorlopig is het nog niet to t een proces

vervolg op pagina C



Echtscheidingen

Echtscheiding in Nederland is 
de afgelopen tien jaren een 
ingeburgerd verschijnsel 
geworden. In 1982 overtrof het 
aantal ontbonden huwelijken 
zelfs het aantal gesloten 
huwelijken. Het aantal 
echtscheidingen bedroeg in '82 
vierentwintigdu izend.
Meer vrouwen dan mannen 
besluiten tot scheiding. Een 
verklaring hiervoor zou kunnen 
zijn dat vrouwen meer onder 
een slecht huwelijk lijden dan 
mannen. Voor vrouwen is het 
gezinsleven vaak de enige leef
omgeving die ze hebben, terwijl 
mannen daarnaast meestal nog 
op hun beroepsleven kunnen 
terugvallen. Marijke Ruiter en 
Marijke Prins deden voor de 
Wetenschapswinkel in Nijmegen 
een onderzoek naar gescheiden 
vrouwen. Hieronder van hun 
hand een eerste artikel over 
deze problematiek. In het 
volgende nummer van 
'Bevrijding' komen zij er nog op 
terug.

NOORWEGEN EN DE NAVO
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tegen 'IkkevoIcT of één van de redak- 
teuren gekomen. Ze verwachten zo'n 
proces ook niet op korte termijn. Het 
proces zou ook in tegenspraak zijn met 
de slotzinnen van een artikel dat de 
Noorse Defensie-minister Anders Sjaa- 
stad voor 'Ikkevold' schreef, en waar
over de redaktie juist in vergadering was 
op het moment van de polïtie-inval. 
Sjaastad eindigde zijn artikel namelijk 
met . . Defensie moet in de eerste 
plaats de vrede verdedigen. Niet zomaar 
vrede, geen vrede achter prikkeldraad, 
in een psychiatrisch ziekenhuis of op 
een kerkhof, maar vrede in vrijheid. En 
to t de Noorse vredesbeweging wil ik 
zeggen: Ook de vrijheid die onze maat
schappij garandeert om te werken tégen 
Defensie".
Overigens maakte de Noorse regering in 
januari bekend het defensiebudget de 
komende v ijf jaar, to t 1988, met tw in
tig procent te vergroten. Bij die gelegen
heid verklaarde defensie-mi nister Sjaa
stad trots dat er geen tw ijfel over is dat

De financiële positie van de vrouw die 
gaat scheiden wordt in het algemeen 
veel slechter dan tijdens het huwelijk. 
De meeste vrouwen (90%) vallen terug 
to t een inkomen op bijstandsniveau. 
Slechts achttien procent van de geschei
den vrouwen ontvangt alimentatie, die 
zelden hoger is dan een bijstandsuitke
ring. Veel gescheiden vrouwen zijn ge
heel afhankelijk van de Sociale Dienst 
voor een bijstandsuitkering. De groep 
gescheiden vrouwen vormt ongeveer 
eenderde van de kliëntèle van de Soci
ale Dienst. De laatste jaren lijk t de over
heid niet blij te zijn met deze dure 
zwarte piet. Uit het voorgaande b lijk t al 
dat de overheid steeds meer de rekening 
betaalt van de 'gestrande' huwelijken. 
Van ex-mannen hoeft niet veel meer te 
worden verwacht. Bijdragen aan de ge
volgen van een gestrand huwelijk lijk t 
uit de tijd  te zijn verklaard.

Kosten

Het idee, dat ieder individu in principe 
voor zichzelf dient te zorgen, wordt de 
laatste jaren als een nastrevenswaardig 
ideaal beschouwd. Helaas vinden we dit 
idee in de huwelijkswetgeving niet te
rug: integendeel! Denk maar aan kost
winnerschap, belastingwetgeving twee
verdieners enzovoorts.
Nog steeds verkiezen vrouwen die schei
den de financieel zeer beperkte moge
lijkheden van de bijstand, boven een 
voor hen slecht huwelijk. Maar het

de defensie van zijn land "veel beter is 
dan vroeger, niet in het minst door de 
maatregelen die een eventuele geallieer
de inzet in Noorwegen mogelijk ma
ken". "Bovendien maakt de dreigende 
politieke situatie in d it deel van de we
reld dat de defensie nog sterker ge
maakt moet worden in de komende ja
ren", aldus Sjaastad. Op het verlanglijst
je van Defensie staan luchtafweerge
schut voor vliegvelden en voor afde
lingen van leger en vloot (onder andere 
de Hawk), nieuwe onderzeeboten, 
Penguin-raketten voor de F-16 vliegtui
gen en ammunitie voor de resfcrvevoor- 
raden van het Noorse leger.

ROEL SANDVOORT

Ais je solidariteit met 'Fofkereisning mot Krig ' 
wil tonen stuur dan een protestbrief (bij voor
keur in de Engelse taal) aan de Noorse pre
mier: Statministerens kon tor, Akersgaten 4, 
Oslo 1, Noorwegen. Stuur ook een kopie aan: 
FMK, Géteborggaten 8, Oslo 5, Noorwegen.

wordt wel steeds moeilijken Wellicht is 
er binnenkort een afname van het aan
tal scheidingen te verwachten, niet af
leen vanwege de financiële konsekwen- 
ties, maar ook door de nieuwe echt- 
scheidingswetgeving die op komst is en 
waarover de laatste weken nogal een en 
ander in de pers verscheen.
Voor vrouwen kan dit verregaande kon- 
sekwenties hebben. De kosten van het 
niet meer kunnen scheiden zullen dan 
voor vrouwen niet alleen meer van ma
teriële aard zijn. Vrouwen zullen 'ge
dwongen' in het huwelijk moeten b lij
ven met alle gevolgen en 'kosten' van
dien.

Scheiden zonder advokaat

Vorig jaar november lekte het nieuws 
uit dat de Minister van Justitie Korthals 
Altes van plan was om de verplichte 
rechtsbijstand tijdens de echtscheiding 
af te schaffen. Het wetsvoorstel was 
wederom een bezuinigingsoperatie van 
deze regering. De kosten in verband 
met echtscheiding zijn de laatste tien 
jaar vertienvoudigd. Het bedrag loopt in 
de honderden miljoenen. De eerste stap 
van de regering is geweest, afschaffing 
van de gratis rechtshulp. Maar dat was 
nog niet voldoende. De verplichte 
rechtsbijstand zou vervangen moeten 
worden door één advokaat voor beide 
partners in plaats van voor ieder één en 
wat nog eenvoudiger zou zijn: scheiden 
zonder advokaat, namelijk door middel 
van het invullen van een formulier. 
Natuurlijk voelen advokaten er niets 
voor zomaar aan de kant gezet te wor
den. Hun goed belegde boterham komt 
hierdoor in gevaar. Aan echtscheidings- 
zaken valt behoorlijk wat te verdienen. 
In 1982 ging zo'n 41% van de door de 
overheid gefinancierde rechtshulp naar 
echtscheidingsprocedures.
Sindsdien zijn er van verschillende kan
ten reakties gekomen op het wetsont
werp. Waarschijnlijk het meest hout
snijdende bezwaar is zowel door de 
Orde van Advokaten, als de Emancipa- 
tieraad en de Werkgroep Vrouw en 
Recht naar voren gebracht, namelijk
dat vrouwen het slachtoffer zullen wor-

+

den, omdat zij nog steeds in zakelijk 
opzicht minder geïnformeerd en erva
ren zijn. Om die reden is de hulp van de 
advokaat onontbeerlijk. Op d it moment 
is het zo dat het materiële recht, dat wil 
zeggen de beslissingen die volgens de 
wet over de boedel, alimentatie en k in 
deren genomen moeten worden, te in
gewikkeld zijn. Het lijk t voorlopig be
hoorlijk riskant om mensen die toch al 
in een konfliktsituatie zitten zulke ver
strekkende beslissingen met z'n tweeën 
te laten uitvechten. Vrouwen zullen 
daar ongetwijfeld de dupe van worden. 
Vrouwen zijn niet zo snel geneigd voor 
hun rechten op te komen, vooral niet

als het om materiële rechten gaat. Zij 
zullen eerder instemmen en daardoor 
hun eigen belangen aan de kant schui
ven. In veel dagbladen, waaronder óók 
de linkse pers, wordt d it laatste argu
ment betuttelend genoemd. Helaas ver
geten de 'heren' schrijvers te vermelden 
dat er sprake is van ongelijkwaardige 
posities tussen mannen en vrouwen in 
het huwelijk en dat het recht deze on
gelijkheid legitimeert.

Rolverdeling

Het is onaanvaardbaar dat vrouwen bij 
wijze van spreken van de ene dag op de 
andere geacht worden geëmancipeerd te 
zijn, als het de overheid en andere be
langhebbenden toevallig goed uitkomt. 
Juist bij een echtscheiding wreekt zich 
de rolverdeling tussen mannen en vrou
wen. Om belangen goed te kunnen ver
tegenwoordigen zijn eigenschappen 
noodzakelijk die bij mannen meer ont
wikkeld zijn dan bij vrouwen, zoals ra
tioneel en zakelijk kunnen denken en 
het opkomen voor je eigen materiële 
belangen, d it is des te meer van belang 
daar de juridische wereld grotendeels 
nog een mannenwereld is. Voor vrou
wen betekent d it dat ze meer voor hun 
rechten moeten opkomen. Eveneens is 
het zo dat de huidige echtscheidings- 
wetgeving nog een grote mate van 
rechtsongelijkheid inhoudt. Voorbeel
den hiervan zijn onder andere de norm- 
berekening voor alimentatie, afsluiten 
van nihilbedingen en de pensioenverde
ling. "Mannen moet financieel wat 
meer armslag gegeven worden omdat 
anders de prikkel om te blijven werken 
zou kunnen wegvallen", zo wordt gere
deneerd. Voor vrouwen is het bijstands
niveau kennelijk genoeg.
De huidige rechtsongelijkheid tussen 
mannen en vrouwen en het ontbreken 
van allerlei materiële voorzieningen en 
voorwaarden voor vrouwen om finan
cieel onafhankelijk te worden betekent 
voor vrouwen dat ze tijdens het*huwe- 
lijk, maar ook daarna, in een ongunsti
ger positie verkeren dan mannen.
Onder druk van vooral de Orde van 
Advokaten die een flinke inkomsten
bron verloren zag gaan heeft Minister 
Korthals Altes besloten om het voor
ontwerp voor het wetsontwerp 'Schei
den zonder Advokaat' in te trekken. 
Voorlopig is dat maar goed ook. De rol 
van de advokatuur kan pas terug
gedrongen worden, als het echtschei- 
dingsprocesrecht vereenvoudigd is, 
waarbij de rechtsongelijkheid tussen 
mannen en vrouwen opgeheven is.

MARIJKE RUITER 
MARIJKE PRINS
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BVD opgeheven

De teloorgang van het
soldatenwerk
Op 10 december 1983 besloot 
de Bond voor Dienstplichtigen 
(BVD), met tweederde 
meerderheid, zichzelf op te 
heffen. Daarmee komt een eind 
aan haar ruim dertienjarige 
bestaan.
De BVD was een anti
militaristische soldaten
beweging, die bestond uit 
soldaten èn uit burgers. De 
bond kwam voort uit de Bond 
voor Dienstweigeraars. Begin 
jaren zeventig werd gekozen 
voor de strijd binnen het leger. 
Het organiseren van dienst
weigeraars werd toen 
overgenomen door de 
Vereniging
Dienstweigeraars (VD).

In het laatste nummer van 'De Solda
tenkrant', het blad van de BVD, wordt

■

uit de doeken gedaan waarom de bond 
zichzelf opheft. Het einde van de BVD 
staat niet op zichzelf, zo wordt be
toogd. De laatste jaren gaat het niet 
goed met de soldaten beweging. Het 
vakbondsbewustzijn en de organisatie
graad nemen af. De Vereniging van 
Dienstplichtige Militairen (V V D M), 
eens een roemruchte organisatie waar
van het overgrote deel van dienstplich
tigen lid was — op het hoogtepunt zo'n 
40.000 leden — telt nu amper vijfdu i
zend aanhangers. Daarnaast is er een 
enorm tekort aan kader: dienstplichti
gen zijn gemiddeld jonger (door de ver
laging van de dienstplichtige leeftijd) en 
hebben dus minder ervaring in organi
saties als politieke partijen, studenten
beweging, vakbonden of aktiegroepen. 
De aktiebereidheid is steeds kleiner ge
worden, het soldatenvakbondswerk zit 
in de lappenmand.
In 'De Soldatenkrant' wordt een be
langrijk deel van de schuld voor de te
loorgang van de soldatenbeweging in de 
schoenen van 'links' geschoven. Links 
Nederland, aldus de BVD, aksepteerde 
"vanzelfsprekend" de opkomst van 
dienstweigerbeweging en 'Onkruit', de 
beweging van totaalweigeraars. Door 
dalend ledenaantal was de BVD de laat
ste jaren gedwongen haar prioriteit vol
ledig bij het soldatenwerk te leggen. 
"D it had to t gevolg dat de BVD er nau
welijks toekwam in de burgermaat
schappij de vanzelfsprekendheid van 
dienstweigeren te weerleggen", aldus 
'De Soldatenkrant' van januari 1984. 
Het dientweigeren wordt door de Bond 
van Dienstplichtigen afgedaan als "zoe
ken naar individuele oplossingen".
Deze kritiek van de BVD riekt naar ja- 
louzie. In de laatste jaargangen van 'De 
Soldatenkrant' is geen woord van 
kritiek op het meer radikale deel van de 
vredesbeweging te vinden. Daarentegen

bijvoorbeeld wel een groot interview 
met leden van 'Onkruit' (in juni '82) of 
een bewonderend verslag van een 
Onkruitaktie (in juni '83). In maart '82 
schreef de krant ". . . veel te lang al 
hebben ze (Onkruit, red.) ontkend dat 
soldaten ook bondgenoten kunnen zijn 
in de strijd tegen het militarisme". Met 
gemak is die konklusie om te keren: de 
BVD heeft veel te lang ontkend dat 
dienstweigeraars bondgenoten van de 
soldatenbeweging kunnen zijn. Het ge
brek aan besef dat het hier gaat om 
twee poten van één en dezelfde strijd 
was ook de oorzaak van de ombouw 
van de Bond voor Dienstweigeraars in 
de Bond voor Dienstplichtigen in 1970. 
Daarna werd een nieuwe Vereniging 
Dienstweigeraars opgericht, waaruit in 
'74 (werkgroep) Onkruit voortkwam.

Maar er is nog hoop voor het verzet in 
het leger. De erfenis van de BVD wordt 
overgedaan aan 'Rebel', de revolutio
naire jongerenorganisatie van de Socia- 
listiese Arbeiders Partij (SAP), voor
heen Internationale Kommunisten 
Bond (IKB), voorheen Proletaries Links 
(PL), voorheen (gedeeltelijk) de trots
kisten binnen de PSP. De ex-BVD-ers 
hebben zich bereid verklaard voor een 
half jaar 'Rebel' te helpen met het op
zetten van hun soldatenwerk. "We den
ken dat de kontinuïte:t van het anti
militaristische soldatenwerk (...) het 
beste gewaarborgd is als het werk inge
bed is in een brede politieke organisa
tie ", aldus 'De Soldatenkrant'.
Hoe breed 'Rebel' dan wel is zullen we 
nog wel merken.

POSTBANK

In de schoot 
góden
Na jarenlang politiek touw
trekken ziet het er naar uit dat 
er op 1 januari 1985 een 
Postbank zal komen. De 
Postbank, een samenvoeging 
van Postgiro en Rijkspost
spaarbank, is al vele jaren een 
uiterst politieke kwestie, want 
al in 1977 werd door de 
toenmalige PvdA-minister 
Duisenberg een voorstel 
ingediend. Maar het kabinet 
Den Uyl ging ter ziele en 
daarmee ook het wetsvoorstel. 
Het kabinet Lubbers pakte de 
draad weer op en onder leiding 
van CDA-minister Ruding (oud 
Amro Bank direkteur) en VVD - 
minister Smit-Kroes werd een 
nieuw voorstel gelanceerd.

der
De ministerraad stemde op 25 novem
ber 1983 met het voorontwerp in en 
stuurde het voor advies naar de Raad 
van State, waar het nog steeds ligt. 
Maar nu staat reeds vast, dat deze nieu
we staatsbank zal moeten opboksen te
gen het kommerciëlé geweld van de be
staande algemene banken. Het "Wets
ontwerp Postbank" stemt niet blij ten 
aanzien van de toekomstige kansen en 
de groeimogelijkheden van deze bank. 
Zij mag van het kabinet wel een beetje 
in de marge rommelen voorzover dit 
ten dienste staat aan de kontinuïteit 
van de Postbank in het betalingsver
keer. Dus juist voldoende om zich min 
of meer staande te houden en onvol
doende om kommerciële banken werke
lijk kwaad te doen.
Het is duidelijk, dat zo geen sprak kan 
zijn van een gezonde konkurrentie tus
sen Postbank en banken. En dat is pre
cies de bedoeling van de indieners van 
het wetsvoorstel. Dat levert de vreemde 
situatie op dat straks een partikuliere 
bank wordt opgericht (waardoor boven
dien het huidige PTT-personeel zijn 
ambtenarenstatus kw ijt raakt) die toch 
moet voldoen aan beperkende regels die 
voor andere partikuliere banken gelden. 
Met andere woorden: de Postbank 
heeft nauwelijks overlevingskansen en 
zal waarschijnlijk een wiegedood ster
ven. Het voorstel ligt zoals al gezegd bij 
de Raad van State en zal uiteindelijk 
door de Tweede Kamer moeten worden 
goedgekeurd. Ondertussen heeft de eer
der genoemde Duisenberg, nu in zijn 
hoedanigheid als bankpresident, een ge
vraagd en vertrouwelijk advies gegeven 
aan minister Ruding. Daarin zegt hij, 
dat de Postbank geen bijzondere beper
kingen mag bezitten en dat de Postbank 
de kans moet krijgen om een redelijk 
rendement op het eigen vermogen na te 
streven. Duisenberg verwijst in d it ver
band naar buitenlandse (staats)banken 
die in Nederland wel vrij mogen opere
ren. Dat was ook de opzet van het eer
ste wetsontwerp terzake, door Duisen
berg in 1977 als minister van financiën 
ingediend.
Eén konklusie lijk t vooralsnog gerecht
vaardigd: een "uitgeklede" Postbank 
zal binnen afzienbare tijd  diep in de 
rode cijfers raken en dan gedwongen 
worden het mes in de personeelsbezet- 
ging te zetten, niet gehinderd door de 
(opgeheven) status van de betrokkenen. 
In vakbondskringen spreekt men al van 
een "Kraam-sterfhuiskonstruktie", om
dat nu al honderden banen op de tocht 
staan. Maar al deze ontwikkelingen lijk t 
het kabinet-Lubbers minder zorgen te 
baren dan een mogelijke aantasting van 
de positie van partikuliere banken door 
een echt volwaardige Postbank.
Hoe het Postbank-feuilleton zal aflopen 
ligt nog in de schoot der góden — het 
kabinet, Raad van State en het parle
ment — verborgen, want het jarenlange 
steekspel rond een echte staatsbank is 
nog niet ten einde.

PETER DROS

ROEL SANDVOORT
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Ruim zestig mensen kwamen op 
zaterdag 11 februari in 
Amsterdam bijeen om over 
racisme-bestrijding te 
diskussiëren. De bijeenkomst 
was georganiseerd door de PSP- 
minderhedengroep, een 
initiatief van de Tweede Kamer- 
fraktie van de partij, en door de 
Landelijke Werkgroep 
Parlementair Werk (kortweg: 
LWPW) van de PSP.
Op de diskussiedag werden 
inleidingen gehouden door 
Andrée van Es (Tweede Kamer
lid van de PSP) en Hamid 
Ahmad AU (Federatie van 
Surinaamse Welzijns
organisaties). Gedeelten van die 
inleidingen werden door Chris 
Huinder voor 'Bevrijding' 
geselekteerd. De Minderheden- 
groep van de PSP zal 
binnenkort met het Partij
bestuur gaan praten om te 
pleiten voor een diskussie op 
het komende najaarskongres 
over anti-racistische politiek en 
minderhedenbeleid.

Andrée van Es: "B ij racisme zijn er een 
aantal mythes. Het eerste waar ik altijd 
tegen aanloop, is, dat racisme als een ta
boe wordt gevoeld, als iets dat slecht is, 
dat niet mag', maar dat taboe b lijft heel 
abstrakt. We moeten ons afvragen: waar 
doet racisme zich konkreet voor en wat 
voor akties kunnen we ertegen onderne
men? Je zou dan een definitie moeten 
hebben, die je als leidraad voor anti-ra- 
cistisch optreden kunt gebruiken. Ik 
zou racisme willen definiëren als: witte 
waarden zijn beter dan zwarte waarden; 
er is superioriteit van witte mensen bo
ven gekleurde en zwarte mensen. De 
oorzaken voor racisme liggen onder an
dere in het koloniale verleden van onze 
samenleving. Racisme heeft zich in 
onze samenleving daarom veel sterker 
geworteld dan we ons realiseren. Zo 
wordt wel gezegd: "mensen die op de 
Centrumpartij stemmen, zijn geen racis
ten; nee, ze hebben het zo moeilijk. Ze 
leven in een buurt waar steeds meer 
buitenlanders komen en daar moet je 
begrip voor hebben." Ik vind echter, 
dat er dan nog steeds van racisme en 
diskriminatie sprake is, die een be
paalde oorzaak heeft: het superioriteits- 
denken, waar we allemaal mee grootge
bracht zijn.
Bij racismebestrijding is heel belangrijk 
de ondersteuning van belangenbeharti- 
gingsorganisaties van zwarte mensen. 
Racisme is konkreet bedreigend voor 
buitenlanders op straat. Er is toene
mend sprake van geweld. Er is diskrim i
natie op het gebied van huisvesting en 
van werkgelegenheid. Etnische groepen

moeten beschermd worden tegen diskri
minatie door hen een sterke, gelijkwaar
dige positie in de samenleving te geven. 
Daartoe kan de PSP bijdragen.
Vormen van racisme en diskriminatie 
vallen niet automatisch binnen het b lik
veld van links. Mensen die aktief zijn in 
linkse organisaties, merken racisme niet 
vanzelfsprekend aan den lijve. Dat zou 
binnen de PSP moeten veranderen. Als 
organisatie moet je in een vroeg sta
dium op de hoogte zijn van uitingen 
van racisme en diskriminatie. Binnen de 
PSP zijn er groepen die voor racisme-be
strijding openstaan en die er aktief in 
zijn. Maar die groepen krijgen vaak wei
nig steun van de PSP als organisatie. Ik 
vind het dan ook wezenlijk, dat de PSP 
positie kiest en anti-racismestrijd to t 
een belangrijk onderdeel van haar akti- 
viteiten maakt.
Op vier terreinen kun je racisme duide
lijk onderscheiden en er strijd tegen le
veren. Je hebt de ongelijke rechtsposi
tie, die mede door de overheid in stand 
wordt gehouden. Zo mogen buiten
landse jongeren hun echtgenoten niet 
naar Nederland laten overkomen, als ze 
geen f  1.445,— per maand verdienen. 
Een tweede terrein is dat van racisme 
in het overheidsapparaat. De vraag is 
hier: "zijn gelijke rechten, als die gege
ven worden, ook te effektueren?" PSP- 
afdelingen en gemeenteraadsleden kun
nen hier een voortrekkersfunktie ver
vullen.
Een derde terrein zijn allerlei vormen 
van racisme in de samenleving. Dat 
loopt van het risiko dat je op straat in

elkaar geslagen kunt worden of zelfs 
vermoord, to t mensen, die in een tram 
niet naast een buitenlander willen 
zitten. Individueel kun je en moet je 
heel sterk die gedragingen bestrijden, 
onder andere door aanklachten bij de 
politie. De betrokkenen kunnen dat 
zelf doen, maar witte organisaties als de 
PSP kunnen ondersteunend werk doen 
door bijvoorbeeld informatie te ver
spreiden over hoe je een aanklacht in 
kunt dienen. Diskriminatie en racisme 
bestrijdt je niet alleen door juridisch 
racistische gedragingen te bestrijden, 
maar ook door gezamenlijke aktivitei- 
ten op te zetten.
Het laatste beleidsterrein is dat van ra
cisme in je eigen organisatie. In de PSP 
bestaan er óók vooroordelen, die door 
gezamenlijk optreden bestreden kunnen 
worden."

Vrijheid van meningsuiting

Hamid Ahmad Ali: "De diskussie over 
het al of niet verbieden van racistische 
organisaties is momenteel erg aktueel, 
omdat het wetsontwerp daarover nog 
bij het parlement in behandeling is. Dit 
wetsontwerp werd ingediend, nadat ge
bleken was, dat er in de rechtszaak te
gen de Nederlandse Volks Unie (NVU) 
in 1978 een lakune in de wet bestond 
wat betreft het onverbindend kunnen 
verklaren van racistische organisaties. 
De voorstanders van een verbod wilden 
die lakune zo snel mogelijk opvullen, 
omdat Nederland anders in gebreke zou 
blijven bij het uitvoeren van het VN- 
verdrag inzake het uitbannen van alle 
vormen van rassendiskriminatie. Toen 
nam Nederland, partij bij het verdrag, 
de verplichting op zich racistische orga
nisaties te verbieden.
De diskussie in de Kamer is naar mijn 
mening erg beïnvloed door onder an
dere standpunten van het Nederlands 
Juristen Comité Mensenrechten 
(NJCM) en publikaties in het Neder
landse Juristenblad, die een theore
tische positie innamen: vrijheid van me
ningsuiting is een ontzettend groot 
goed, dat je onder geen beding mag aan
tasten. Aantasting ervan betekent, dat 
het einde zoek is en dat kan gebruikt 
worden tegen alle andere vormen van 
meningsuiting. Dat dat ongunstig u it
pakt voor mensen, wier belangen door 
een bepaalde meningsuiting geschaad 
worden, wordt in hun visie weg-geargu- 
menteerd. Zij stellen, dat de demokra- 
tie zelfregulerend is. Demokratie is iets, 
wat te vergelijken is met een marktsitu
atie, waar er een aanbod en uitwisseling 
van meningen plaatsvindt, waarbij 
slechte koopwaar vanzelf van de markt 
gedrongen wordt. Het zal geen verba
zing wekken, dat wij daar weinig geloof 
aan hechten.
Daarnaast wordt een juridisch argument
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voor een verbod gehanteerd. In^de 
grondwet is immers het principe van 
gelijke rechten vastgelegd en dat prin
cipe zou niet met het vrijelijk toestaan 
van diskriminatie te rijmen zijn.
De voorstanders van een verbod wijzen 
bovendien op de neveneffekten, die het 
bestaan van een racistische organisatie 
oproept. Zaken, die in de diskussie wei
nig betrokken worden. Het toestaan 
van een racistische organisatie heeft een 
normverleggende werking bij het optre
den van andere partijen en van de over
heid. De naturalisatie-wetgeving is al
lang geen hamerstuk in de Kamer meer, 
maar leidt to t een diskussie over de kri- 
teria op basis waarvan je Nederlander 
kunt worden. Je ziet die normverleg
gende werking ook bij de diskussie over 
remigratie en oprotpremies. Daar zou je 
drie jaar geleden amper over hebben 
kunnen praten.
Door minderheden wordt de diskussie 
over het verbod vaak gezien als een the
oretische aangelegenheid, waarbij men
sen vanuit een ivoren toren de dage
lijkse realiteit benaderen. Voor minder
heden is een verbod een vanzelfspre
kende zaak. Als men als overheid nu 
een racistische organisatie alleen op 
grond van aantasting van 'openbare 
orde en goede zeden' zou kunnen ver
bieden en als dat kriterium veel te ruim 
is, waarom wordt een verbod dan niet 
toegespitst specifiek op racistische ge
dragingen en uitingen? Waarom wordt 
er zo'n specifieke juridische mogelijk
heid niet geschapen? De huidige situatie 
is voor minderheden niet alleen bedrei
gend, maar kan ook resulteren in akti- 
viteiten, die evenzeer voor de demokra- 
tie schadelijk zijn. Het is een aspekt, 
dat to t nu toe te weinig in de diskussie 
wordt meegenomen."

De diskussiedag van zaterdag 11 februari was 
de tweede landelijke bijeenkomst. De eerste 
dag vond plaats op zaterdag 17 december '83, 
zie voor een verslag van die dag 'Bevrijding' 
nr. 1 van 25 januari '84. De voorbereidende 
thema-map (met daarin o.a. een groot gedeelte 
van de artikelen die eerder in 'Bevrijding' over 
dit onderwerp verschenen) is nog te bestellen 
door overmaking van f  4,— naar postgiro 
3481995 t.n.v. SVS-PSP/Amsterdam met ver
melding van 'SVS-bulletin 74/minderheden
beleid

Na de gemeenteraads
verkiezingen in Almere, waar de 
Centrumpartij twee zetels 
bemachtigde, dachten velen: 
dat gebeurt geen tweede keer, 
dan weten de mensen wel beter. 
Recente opiniepeilingen laten 
echter zien dat de aanhang van 
deze partij niet af neemt.
Dat de Centrumpartij racistisch 
is, dat vinden we allemaal. En 
dat racisme en vooroordelen 
tegen buitenlanders bestreden 
moeten worden, dat vinden we 
ook. Maar er is meer, want ook 
het sprookje dat de Centrum
partij opkomt voor 'de minima' 
of voor 'de gewone man' moet 
de wereld uit. Daarom hebben 
de Tweede-Kamer fraktie- 
medewerkers Frank van der 
Meijden (PPR) en Rob Snel 
(PSP) het stemgedrag van 
Janmaat onderzocht.
Konklusie: de Centrumpartij 
bedondert de laagstbetaalden.

Binnenkort vinden in Rotterdam ver
kiezingen plaats voor de nieuwe deelge- 
meenteraden. De Centrumpartij doet 
ook mee, en maakt bij haar kampanje 
natuurlijk dankbaar gebruik van het 
sukses in Almere. Er wordt zeer ge
richt en zeer intensief propaganda ge
voerd. Peilingen wijzen uit dat de 
Centrumpartij een goede kans maakt 
op enkele zetels. Het drama van A l
mere dreigt zich te herhalen, of mis
schien nog erger. Het gevaar is volgens 
mij zo groot, omdat de misvattingen 
over de Centrumpartij zo groot zijn. 
Die misvattingen bij de potentiële 
stemmers bestaan waarschijnlijk uit 
twee onderdelen.
In de eerste plaats denken veel kiezers 
dat het met het racisme van de Cen
trumpartij wel meevalt. En in de 
tweede plaats denken velen dat deze 
partij echt opkomt voor de mensen met 
de laagste inkomens. Dat b lijk t ten
minste uit recente onderzoekingen. De 
Centrumpartij zelf heeft alle baat bij 
het in stand houden van beide misvat
tingen. De eerste misvatting leidt er 
immers toe dat de partij 'fatsoenlijk' 
gevonden wordt, de tweede leidt to t 
versterking van het gewenste imago dat 
deze partij er voor 'de gewone man' zou 
zijn. In de propaganda wordt er veel 
werk van gemaakt om dit imago in 
stand te houden. Kijk maar eens naar 
een drietal van hun tien strijdpunten:

"iedere Nederlander aan het werk, 
eventueel met een aanvullende uitke
ring"; - "opheffing van de schandalige 
woningnood"; - "géén beknotting van 
uitkeringen, wel bestrijden van mis
bruik hiervan. Aanpak van ontduiking 
sociale premies en belastingfraude".

Onthullend

Dat zijn de beloftes. En kennelijk slaagt 
de Centrumpartij er in de mensen te la
ten geloven dat men die beloftes ook 
waarmaakt. Hiermee is de misleiding 
kompleet, want de beloftes worden niet 
waargemaakt. Dat b lijk t bij het onder
zoeken van het stemgedrag van Janmaat 
over sociaal-ekonomische onderwerpen 
in de Tweede Kamer. Bij bestudering 
van de 'Handelingen' van de Tweede 
Kamer vanaf Janmaats beëdiging b lijk t 
dat hij in één jaar tijd  maar liefst twee
ëndertig keer heeft gekozen voor het 
aantasten van de financiële positie van 
de laagstbetaalden. Dat aantal had nog 
groter kunnen zijn als de Centrumpartij 
niet heel vaak afwezig zou zijn als er ge
stemd moet worden. Dat is een taktiek 
die vooral wordt toegepast door politici 
die in een netelige kwestie niet openlijk 
voor hun standpunt durven uitkomen. 
Het onderzoek heeft zich beziggehou
den met de vraag op welke punten de
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Centrumpartij

vervolg van pagina 9

Centrumpartij het krisisbeleid van het 
kabinet-Lubbers volmondig onder
steunt, met name op het gebied van de 
koopkracht. Verder is als vereiste ge
hanteerd dat de progressieve oppositie 
(PSP, PPR, CPN en PvdA) het onderling 
eens moest zijn. Alle stemmingen die 
niet aan die eis voldeden, zijn buiten 
beschouwing gelaten. Ondanks al deze 
beperkingen ^blijken de uitkomsten van 
d it PPR-PSP onderzoek onthullend.

CP tegen onderwijs

In één jaar tijd  stemde Janmaat tweeën
dertig maal in met maatregelen die een 
aantasting betekenen voor de koop
kracht van de mensen. Zijn rechtse keu
zes liggen op het gebied van openbaar 
vervoer, onderwijs, woonlasten, gezond
heid en inkomensbeleid.
Zo stemde hij tegen een voorstel van de 
oppositie om af te zien van tariefsver
hogingen in het openbaar vervoer, zo
lang de gevolgen daarvan voor de minst 
draagkrachtigen nog niet zijn onder
zocht. Ook was hij een voorstander van 
het instellen van een eigen bijdrage voor 
woon-werk verkeer voor WSW-ers 
(werknemers van sociale werkplaatsen). 
Verder meende hij als enige dat de ver
goeding voor vervoerskosten naar 
school van mensen in bijzondere om
standigheden wel omlaag kon.
Ook heeft Janmaat iets tegen onder
wijs, en vooral tegen studeren. Zo 
stemde hij vóór verlaging van de studie
beurzen, en tegelijk vóór de verhoging 
van kursus- en kollegegeld. Verder was 
hij een voorstander van het heffen van 
schoolgeld voor leerplichtige leerlingen. 
Daarnaast was hij tegen een motie die 
pleitte voor kontributievrijdom in 
openbare bibliotheken voor de jeugd, 
en ook nog tegen een regeling voor 
werkloze schoolverlaters.
Ook als het gaat om de woonlasten, dan 
stemt Janmaat in met belangrijke ver
slechteringen. De stijgende woonlasten 
gaan hem dus helemaal niet ter harte. 
Zo stemde hij voor de aantastingen van 
de individuele huursubsidie. Ook was 
hij tegen een evenwichtig woonlasten- 
beleid. Daarnaast stemde hij als enige 
voor vermindering van de subsidie aan 
serviceflats voor bejaarden. En verder 
is het wel goed te weten dat Janmaat 
steevast kiest voor koopwoningen bo
ven woningwetwoningen en tegen het 
uitbreiden van het aantal te bouwen 
woningen, maar dat viel niet in het ka
der van het onderzoek.
Ziek zijn moet kostbaar zijn, als het aan 
de Centrumpartij ligt. Waarom ben je 
anders vóór de invoering van de 'recep
tenknaak' en vóór het direkt invoeren 
van een eigen bijdrage bij AWBZ-kos- 
ten, èn tegelijk tegen een betere belas- 
tingaftrekregeling voor '(gestegen) 
AWBZ-kosten?

Mombakkes

Als het inkomensbeleid aan de orde is, 
dan b lijk t de rechtse signatuur van de 
Centrumpartij wel heel duidelijk. Wat 
met de mond eerst is bestreden, daar
mee wordt bij het stemmen maar al te 
gretig ingestemd. Het sociale gezicht 
b lijk t een mombakkes te zijn. Immers, 
Janmaat was vóór de extra kortingen

voor het onderwijspersoneel, vóór het 
beëindigen van de zogeheten vereve- 
ningstoeslagen, tegen het vrijlaten van 
bijverdiensten voor bijstandstrekkers, 
tegen een vrijlatingsfaciliteit voor één
oudergezinnen, vóór het toepassen van 
de inflatiekorrektie (kadootje voor de 
hogere inkomens), vóór de inkrimping 
van de personeelsformatie bij de over
heid, vóór verdere maatregelen in de 
kinderbijslagsfeer, en tenslotte tegen 
een onderzoek over extra belastingmo
gelijkheden voor de hogere inkomens. 
Dat zijn toch bepaald geen standpun
ten die een bescherming inhouden van 
de laagst betaalden.
Maar er is mfcer. De Centrumpartij is te
gen een gelijke behandeling voor WSW- 
werknemers (sociale werkplaatsen) en 
werknemers in het bedrijfsleven, en 
ook, als enige, tegen een parallelle inko
mensontwikkeling tussen werknemers 
en zelfstandigen. Maar als het over de 
minima gaat, dan komt de aap pas echt 
uit de mouw. Janmaat stemde in met 
de afschaffing van het minimumdag- 
loon voor mensen in de WAO, WW en 
WWV. Ook was hij vóór de afschaffing 
van het recht op bijstand voor 16- en 
17-jarigen. De Centrumpartij was vóór 
de verlagingen van pensioenen, sociale 
uitkeringen en het minimumloon per 
1 januari 1983. Ook in juli 1983 moes
ten volgens deze partij het minimum
loon en de sociale uitkeringen bevroren 
blijven, en de halfjaarlijkse aanpassing 
van minimumloon en uitkeringen moest 
eveneens niet doorgaan. Tenslotte was 
hij tegen de verhoging van het m ini
mumloon en de daaraan gekoppelde 
uitkeringen overeenkomstig de Wet 
Aanpassingsmechanismen; hij is dus 
voor de ontkoppeling van lonen en u it
keringen!

Het zijn deze feiten die aantonen dat de 
Centrumpartij haar beloften niet waar
maakt. Het is daarom hard nodig dat de 
mensen in Rotterdam die straks gaan 
stemmen dat ook weten! Misschien zien 
velen dan in dat de weg van de Cen
trumpartij een heilloze weg is, juist 
voor de laagstbetaalden. Hopelijk zullen 
PSP-ers en anderen die de Centrum
partij verafschuwen, er voor helpen zor
gen dat men in Rotterdam in elk geval 
beter had kunnen w eten.........

ROB SNEL

De uitkomsten van het PPR-PSP onderzoek 
over het stemgedrag van de Centrumpartij zijn 
op te vragen bij de PSP-Tweede Kamerfraktie, 
Binnenhof 1A, 2513 AA Den Haag, tel. 070 - 
61 49 11 (vragen naar PSP-fraktie).
Over d it onderzoek is al eerder geschreven in 
de rubriek 'Open Forum' in de Volkskrant van 
17 december 1983.

OPWINDEND
In deze rubriek kunnen lezeressen 
en lezers hun reaktie kwijt op de 
inhoud van BEVRIJDING.
Omdat de ruimte beperkt is kunnen 
reakties die langer zijn dan 400 
woorden niet geplaatst worden. 
Kopij voor deze rubriek kan gezon
den worden aan: Redaktie Bevrij- 
ding. Postbus 700, 1000 AS Am
sterdam, met vermelding bovenaan 
het artikel 'rubriek Opwindend'.

BIJSTANDSVROUWEN

'Bevrijding' nr. 3 gleed door de bus. 
Hoopvol sloeg ik het blad open. Het 
nummer zou immers gewijd zijn aan 
thema's rond de Internationale 
Vrouwendag, 8 maart. Mijn hoop 
sloeg al gauw om in teleurstelling. 
Eén grote groep vrouwen — de Bij
standsvrouwen — ontbrak in dit 
nummer. Zou het niet mogelijk ge
weest zijn om een aantal bijstands
vrouwen te benaderen om over hun 
verslechterde situatie (minder b ij
verdiensten, meer 'tandenborstel- 
kontrole' en dergelijke) een stuk te 
produceren voor deze 'Bevrijding'? 
En wat te denken van de akties die 
nog steeds door bijstandsvrouwen 
gevoerd worden, maar helaas weinig 
in de publiciteit komen. De b ij
standsvrouwen hebben net in 
Utrecht een pand betrokken (Nieu
we Gracht 4), om hun aktiviteiten 
beter te kunnen koördineren. Is de 
feestelijke opening dan de PSP vol
komen langs de neus gegaan? Ik kan 
het me nauwelijks voorstellen. Het 
beruchte Vrouwenkabaret uit Gro
ningen gaf een feestelijk tintje aan 
die opening, door met hun nieuwe 
programma op te treden. De b ij
standsvrouwen hebben meer dan 
ooit de steun van de PSP nodig, nu 
de vakbond (FNV) het helemaal af 
laat weten met hun voorstel van mi
nimaal v ijf dienstjaren wil je meer 
dan zeventig procent uitkering k rij
gen. PSP-mensen, laat de bijstands
vrouwen niet in de kou staan! Dat 
zou toch wel een schande zijn na de 
uitspraak van het Feminisme/Socia- 
lïsme-kongres.

Josephien Steenhuis

EEN VROUW BIJ VOORKEUR

Onder de titel 'Een vrouw bij voor
keur' schrijft Roel Sandvoort in 
'Bevrijding' nr. 3 van 22 februari 
'84 over de opvolging van Sander 
Doeve in de gemeenteraad van Gro
ningen door Cora Mulder. Roel 
schrijft dat Sander in het partijbe
stuur is gekozen. "Als gevolg daar
van vertrok hij u it de gemeenteraad 
en maakte zo de weg vrij voor Cora 
Mulder." Het lag iets minder een
voudig.
In juni 1982 brachten 1100 mensen 
bij de gemeenteraadsverkiezingen 
een voorkeursstem uit op Cora.

Sander Doeve had vier jaar in zijn 
eentje hard gewerkt in de gemeente
raad, maar zij wilden blijkbaar bij 
voorkeur Cora. Een zeer emotionele 
vergadering van de afdeling besloot 
enkele weken later dat het werken 
in de gemeenteraadsfraktie aantrek
kelijker voor vrouwen gemaakt 
moest worden. En ook dat binnen 
één a twee jaar een vrouw één van 
de twee boven aan de lijst zou op
volgen. Sander Doeve verklaarde de 
volgende dag in 'N RC-Handelsblad' 
en andere kranten dat hij dit besluit 
zou proberen terug te draaien. Een 
half jaar later besloot een ledenver
gadering Cora to t fraktie-assistente 
te benoemen, in afwijking van een 
voordracht door het afdelingsbe
stuur.
In februari 1983 besloot het PSP- 
kongres: PSP-kandidaten die met 
voorkeursstemmen op een zetel in 
een vertegenwoordigend lichaam 
worden gekozen, hebben het recht 
om deze zetel namens de PSP in te 
nemen.
In juni 1983 stelde Sander op een 
ledenvergadering dat hij uit de ge
meenteraad zou gaan als hij geko
zen werd in het partijbestuur. Zo 
geschiedde in november 1983 en 
kwam Cora in januari van d it jaar in 
de gemeenteraad.
Bij dezelfde gemeenteraadsverkie
zingen was in Amsterdam ook een 
vrouw met voorkeursstemmen ge
kozen. Daar besloot de ledenverga
dering met algemene stemmen dat 
zij ook in de raad zitting kon ne
men. Het is niet mijn bedoeling te
genstellingen op te blazen, maar 
doen alsof ze er niet geweest zijn, 
dat gaat me te ver, ook al is er u it
eindelijk een aanvaardbare oplos
sing gekomen.
Tot slot een stukje uit een interview 
met Sander in de Groninger stads
krant 'De Lawine' (van 28 februari 
'84): "Volgens Sander waren er, on
danks alle felle debatten geen in
houdelijke meningsverschillen die 
een rol speelden. Sander: 'Er is 
nooit betwijfeld dat mijn inzet op 
het punt van het feminisme tekort 
zou schieten. Problemen zijn er als 
het op de uitwerking aan komt, de 
manier waarop principes vertaald 
moeten worden in de praktijk. Zo
als dat toen gegaan is met die voor
keursstemmen. De manier waarop 
de partij daarmee om moet gaan, 
dat was op dat moment in diskus- 
sie. Het probleem dat ik daarmee 
had was dat men er op een nogal 
principe-achtige manier besluiten 
over wilde nemen, dat daar geen 
vertrouwenwekkende vorm voor ge
vonden is' ".

Wilbert Dekker

NOORD-IERLAND

In 'Bevrijding' nr. 21/22 (21 decem
ber '83) plaatsten we een foto-serie 
van Harrie Timmermans over 
Noord-lerland. Tevens gaven we 
aandacht aan een kalender die het 
Ierland Komitee Nederland heeft 
uitgegeven op basis van het fo to 
materiaal van deze fotograaf. In
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'Bevrijding' nr. 1 (25 januari '84) 
reageerde Wouter Kaal in deze ru
briek daarop. In nr, 4 (7 maart '84) 
plaatsten we drie reakties op de 
brief van Kaal. Hieronder volgen 
nog twee reakties, plus de repliek 
van Wouter Kaal. Daarmee sluit de 
redaktie deze diskussie af.

NOORD-IERLAND (4)

In ken het standpunt van de PSP 
over de situatie in Noord-lerland 
niet. Ik hoop vurig dat d it stand
punt genuanceerd en van nonsens 
gespeend is. Dat kan ik niet zeggen 
van het oordeel van Wouter Kaal in 
'Bevrijding'nr. 1 van 25-1-1984.
De vraag of IRA en IN LA onderde
len van een bevrijdingsbeweging zijn 
is een pittige diskussie waard. De 
vraag of de taktieken van beide or
ganisaties — Kaal gooit ze ten on
recht op één hoop — een zinvolle 
bijdrage leveren aan de oplossing 
van het Noordierse konflikt, daar 
heb ik ook mijn twijfels bij. Maar 
het getuigt van ernstig politiek on
benul en historische valsemunterij 
beide groepen het blokkeren van 
een oplossing langs politieke weg te 
verwijten.
De Noordierse staat is in 1921 ont
staan als een ongewild politiek 
kompromis. Tegen de wil in van de 
merendeels katholieke Ierse meer
derheid ontstond een Noordierse 
staat met een kunstmatige meerder
heid van protestanten, die Brits w il
len blijven. Binnen d it staatkundig 
gedrocht bevond zich een katho
lieke minderheid, die gedwongen 
werd zich te schikken in de handha
ving van de koloniale status. Een 
uitstel van het dekolonisatieproces, 
zoals ik dat van geen enkele andere 
voormalige Britse kolonie ken.
En natuurlijk is een vreedzame, 
demokratische en politieke weg uit 
deze ellendige situatie te prefereren. 
Maar hóe dan, zullen de vrijwilligers 
van de provisional IRA, de provisio- 
nal Sinn Féin en de Ierse republi
keinen dan vragen. Iedere politieke 
poging om uit de impasse te komen 
stuitte op het protestantse veto. De 
laatste poging ter linkerzijde (links 
is überhaupt de enige die zoiets on
derneemt) van de Workers Party 
(WP), de politieke nakomeling van 
de vroegere Official Sinn Féin, lijk t 
inmiddels definitief failliet.
De Officials vormden hun partij om 
to t de Workers Party en zetten hun 
uitgesproken republikeinse opvat
tingen in de ijskast. Met een socia
listische politiek probeerden ze 
steun te krijgen bij de protestantse 
arbeidersklasse. Resultaat: de re
publikeinse aanhang verdween 
spoorslags en de protestantse ar
beidsklasse bedenkt zich wel hon
derdmaal voor ze zich aansluiten bij 
een partij meteen republikeinse ach
tergrond. Thans heeft de Workers 
Party haar hoop op het zuiden ge
vestigd. Daar wil zij een socialisti
sche arbeiderspartij van de grond 
tillen, vervolgens deze konservatieve 
staat omvormen to t een socialis
tisch arbeidersparadijs om daarmee

de protestantse arbeiders te overtui
gen, dat zij iets uit het zuiden kun
nen verwachten. Skeptici in Ierland 
zien hier een vijftigjarenplan in. Ik 
vrees dat zij aan de krappe kant z it
ten.
Wie zelf in Noord-lerland rondkijkt 
moet konkluderen dat het geweld 
vooral verschijnt in de vorm van 
Britse pantserwagens, repressieve 
politietaktieken. Die halen maar 
zelden de, door Wouter Kaal als ge
tuige aangehaalde, media. Dat hij 
niet in staat is het door de massa
media gepresenteerde beeld op de 
juiste wijze in te schatten pleit niet 
voor zijn onderscheidingsvermogen. 
Dat hij bovendien het Ierland Ko- 
mité afschildert als een propaganda- 
apparaat van de IRA, haar werk
wijze nauwelijks impliciet gelijkstelt 
aan die van de Centrumpartij doet 
opnieuw de vraag rijzen of Wouter 
Kaal een politieke plank voor de 
kop heeft. En zo ja, waar bestaat 
die uit? Op het moment dat verge
lijkingen met de CP gehanteerd 
worden in een dergelijk politiek 
konflikt, vrees ik dat argumenten 
ontbreken. Waarom die opwinding 
over het Ierland Komité? Ik ruik 
een aantal frustraties.

Fons Tuinstra

NOORD-IERLAND (5)

Wij, mensen van het H-Blok/Ar- 
magh Komitee (opgericht ter onder
steuning van de hongerstaking 1980 
in de Noordierse gevangenissen) 
hebben ons geërgerd aan de brief 
van Wouter Kaal in 'Bevrijding' 
nr. 1.
Ten eerste om de uiterst onjuiste/ 
kromme redenering. Kaal heeft kri
tiek op de kalender, maar die k ri
tiek b lijk t te bestaan uit 'kritiek ' op 
het Ierland komitee.
Wat is die kritiek? Kaal stelt dat het 
Ierland Komitee de Sinn Féin 
steunt en daarom propaganda voert 
voor de INLA en de IRA. De rede
nering gaat dus als volgt:
De IRA en de INLA zijn slecht — 
dus de Sinn Féin is slecht — dus het 
Ierland Komitee is slecht — dus de 
kalender moet ook wel slecht zijn. 
De fout zit hem voornamelijk in de 
veronderstelling dat het Ierland Ko
mitee de IRA zou steunen. Het I.K. 
en wij volgen de Sinn Féin en de 
hele republikeinse beweging k ri
tisch. Maar we hebben een anti- 
Brits standpunt, dat is heel iets an
ders! En hiermee valt ook de hele 
redenering in duigen.
Over de inhoud het volgende:
Kaal ziet achter 'de ellende die van 
de foto's afstraalt' het geweld 
(=IRA/INLA) als oorzaak. Met geen 
woord spreekt hij over het geweld 
dat op de foto's direkt te zien is, 
namelijk het geweld van het Britse 
leger. We willen de oorzaken van de 
ellende wel graag daar plaatsen waar 
ze horen, namelijk bij de Britse re
gering.
Een aspekt van de ellende is de 
woon-werksituatie van de Noord
ierse bevolking. De Noordierse eko-

nomie behoort to t de beroerdste 
van Europa, het gaat hier slechter 
met de bevolking dan in Sicilië. En 
het zijn niet alleen de katholieken 
die met een extreem hoge werkloos
heid (in sommige wijken oplopend 
to t 60%) moeten leven en die onder 
de uiterst slechte huisvesting moe
ten lijden. In de protestantse wijken 
tekent zich een soortgelijk beeld af. 
Toch kost Noord-lerland de Britse 
belastingbetaler zo'n 5 miljard gul
den per jaar. Dat bedrag wordt gro
tendeels gebruikt voor het in stand 
houden van het gigantische m ili
tair- en gevangenisapparaat.
De politieke partijen in Dublin tre
den in Kaals betoog als pleitbezor
gers van de 'vreedzame oplossing' 
naar voren. Een werkelijke diskussie 
te voeren over vreedzame oplos
singen zouden we toejuichen. Maar 
de partijen in het Zuiden kun je 
moeilijk als pleitbezorgers voor de 
Ierse eenheid beschouwen, omdat 
hun banden met Groot-Brittannië 
veel te nauw liggen.
Tenslotte protesteren we met klem 
tegen de zeer laag bij de grondse 
vergelijking met de C.P.. Als we 
fascistoïde/racistische benoemingen 
als scheldwoord gaan gebruiken 
voor alles en iedereen b lijft er van 
de waarschuwende kracht van deze 
termen niet veel meer over!

Hannes Wallrafen 
(H-Blok/Armagh Komitee)

NASCHRIFT VAN 
WOUTER KAAL

Hoewel het niet prettig is om voor 
alles en nog wat te worden uitge
maakt, is de situatie in Noord-ler
land tè ernstig om er nu het zwijgen 
toe te doen. De volgende punten l i j
ken mij essentieel.
Steunt het IKN  de IRA? Tot voor 
enkele jaren terug steunde zij de 
IRA en de INLA openlijk, nü in 
verhulde vorm: de zgn. 'kritische 
variant'. In hun bulletins (die ik 
goed lees) verklaren zij zich verwant 
te voelen met Sinn Fein en IRSP, 
de politieke vleugels van IRA en 
INLA. (1) Het is nu eenmaal niet al 
te populair om openlijk de IRA te 
steunen. Maar afgezien van gedane 
uitspraken is het belangrijker dat 
het IKN nog steeds die acties voert 
die de politieke vleugel van de IRA 
aangeeft. Bijvoorbeeld de H-Block 
campagne voor gevangen genomen 
IRA-leden. Ook haalde zij regelma
tig vertegenwoordigers van deze 
clubs naar ons land en omgekeerd 
worden Sinn Fein congressen door 
het IKN bezocht. Over de huidige 
leiding en organisatiestructuur van 
het IKN is bijna niets bekend. In 
hun blad worden nooit namen ge
noemd, slechts een postbusnum
mer.
Waarop baseert zich de strategie van 
de IRA? De theorie is als volgt: ge
welddadige acties leiden to t harder 
optreden van politie en leger (re
pressie) en d it roept op to t groter 
verzet onder de bevolking. Deze ge
weldsspiraal moet leiden to t een

'burgeroorlog' tussen enerzijds de 
katholieken onder leiding van de 
IRA en anderzijds de protestanten 
gesteund door politie en leger. Hier
uit zou dan de 'oplossing' moeten 
voortkomen: de bevrijding van Ier
land ( . . . . )  Een vergelijkbare theo
rie vindt men overigens bij de ETA 
(2), die tegenwoordig ook op socia
listen schiet....
Wat was de H-Biock campagne? Het 
IKN voerde in 80/81 deze cam
pagne door middel van het H-Block 
comité. Ook de PSP werd hierbij 
niet overgeslagen. Eerst werd onze 
buitenland-sekretaris benaderd voor 
steun. Toen zij bij hem bot vingen 
benaderden zij vervolgens een aan
tal afdelingen, die de situatie toen 
nog niet kenden. Om verdere mis
verstanden te voorkomen deed de 
buitenland sekretaris een oproep 
aan de PSP-afdelingen om hier niet 
in te trappen. (3) Onze partij 
steunde deze aktie dus niet. 
is er in Noord-lerland een bevrij
dingsbeweging? Volgens het IKN 
wèl. Terecht stelt Fons Tuinstra dit 
ter diskussie. Zijn visie lijk t bij na
der inzien toch nogal op eerder ge
noemde 'kritische variant'. Nog on-  ̂
langs verscheen van zijn hand een 
groot artikel in 'De Waarheid' (26- 
11-83) waarin de leider van Sinn 
Fein alle ruimte kreeg en niet werd 
lastiggevallen met vragen over IRA- 
praktijken.
Tenslotte: Het is mijn stellige over
tuiging dat (linkse) mensen in Ne
derland niet met de Sinn Fein/IRA 
moeten sympathiseren. Steun aan 
deze, en vergelijkbare, organisaties 
maken ons streven naar een demo- 
kratisch en vredelievend socialisme 
volstrekt ongeloofwaardig!

Wouter Kaal 
(lid Ierland Informatie Groep)

Noten
(1) Zie o.a. Ierland Bulletin 1982/2, p. 7.
(2) The Basques and Catalans. Minority 

Rights Group Report no. 9 (1982 
p. 11).

(3) Zie PSP-kaderblad Ons Genoegen no. 
79 van 13-12-80.

(4) Voor de Workers Party en klein-links 
in Ierland zie mijn artikel in Socialis
tisch Perspectief no. 17, jan. 1983, 
uitgave SVS/PSP.

I



IN MEMORIAM

WIM DE WOLF, EEN LEVEN 
VAN STRIJD VOOR 
SOCIALISME EN VREDE

In de vroege och tend  van 28 febru
ari overleed Wim de Wolf. Hij heeft 
op de eerste 15 jaar van de PSP zijn 
stem pel gedrukt als keiharde werker 
en als brug tussen de ^eth ische” en 
^pro letarische” vleugels. Dat kon 
hij om dat hij één der weinigen was 
die zich bij beide strom ingen b e
trokken voelde.
G eboren op 17 septem ber 1928 in 
het Walcherse dorp G rijpskerke in 
een protestants-christelijk  ARP- 
m ilieu, kwam hij aan het begin van 
de jaren  ’50 in A m sterdam  terecht. 
Daar raakte hij betrokken  bij de 
vredesbewegingen ”Kerk en Vrede” 
en ”De Derde Weg”. V anaf 1953 
was hij bovendien lid van de Socia
listische Unie (SU), een sp lin ter
partijtje  waarvan ook onze latere 
K am erleden Henk Lankhorst en
Fred van der Spek deel u itm aak ten .

*

Begin 1957, toen de m achteloze SU 
door in terne konflik ten  uiteen was 
gespat, behoorde hij to t  de op rich 
ters van de PSP. V anaf dat m om ent 
heeft hij zich voor onze partij ka- 
potgew erkt.
Hij begon als voorzitter van het nog 
op te bouw en gewest N oord-H olland 
en als kam panjeleider bij onze eer
ste deelnam e aan de K am erverkie
zingen in 1959. Toen onze eerste 
algem een-sekretaris, H enk L ank
horst, vervolgeps naar de Tweede 
Kam er verhuisde, nam Wim zijn 
taak over. Van 1964 to t 1968 was 
hij in he t partijbestuur po litiek  vice- 
voorzitter. O ndertussen was hij ook 
nog twee keer voorzitter van de 
grote en woelige afdeling A m ster
dam (1963-64 en 1968-69), lid van 
de N oordhollandse staten  en als tu s 
sentijdse opvolger in 1969-70 van 
de A m sterdam se gem eenteraad. Ie 
der vroeg zich af hoe hij dit alles 
kon kom bineren m et zijn w erk, 
eerst bij de Raad van A rbeid, later 
bij de Sociale V erzekeringsbank en 
tenslo tte  bij de Z iekenfondsraad. 
Wim was nooit de m achtsbeluste 
partijburokraat waarvoor sommige 
partijgenoten  hem  wel eens hebben 
aangezien. H et waren anderen die 
hem  naar voren schoven, en hij kon 
geen ’n e e ’ zeggen. Binnen en buiten 
de partij stond  hij altijd  klaar waar 
aktie nodig was. Zijn inzet kwam 
voort u it een opm erkelijk  mengsel 
van evangelische bew ogenheid (m et 
veel belangstelling voor de theologi
sche opvattingen van Bart de Ligt 
en Dorothée Sölle) en proletarisch 
klassebew ustzijn, w aardoor er altijd 
op zijn solidariteit gerekend m ocht 
w orden. Of het nu ging om de steun 
aan het Spaanse anti-fascistische 
verzet, de voorbereiding van de eer

ste anti-atoom bom m arsen van het 
”Comité 1961 voor de Vrede”, o n 
dersteuning van de dagblad-typo- 
grafenstaking in 1963, he t bezoe
ken van kongressen van b u iten 
landse zusterpartijen , he t als raads
lid dem onstratief deelnem en aan de 
eerste kraak-akties of om huis-aan- 
huis kolportage m et ”Bevrijding” in 
Am sterdam -W est, Wim was er. 
Ondanks al zijn in zet en toew ijding 
was Wim n o o it echt tevreden over 
de PSP. Hem stond een veel grotere, 
in ternationaal verbonden en strijd 
baarder partij voor ogen, die hecht 
gew orteld zou zijn bij de arbeiders 
in de industrie , de bouw  en de h a 
vens. V anaf om streeks 1963 was hij 
de bindende kracht achter een ja 
renlang inform eel overleg m et o n 
der ander Peter Sm ulders, Rein van 
der H orst en mij. Dat m aakte het 
mogelijk om gezamenlijk vanuit 
onze verschillende partij funkties 
nieuwe initiatieven voor de verdere 
ontw ikkeling van de partij te s ta r
ten. D aartoe behoorde het streven 
naar he t benu tten  van linkse m eer
derheden in raden en sta ten , de o p 
bouw  van de Kommissie Socialisme 
en Vakbeweging (voorloper van de 
huidige SEK), versterking van onze 
in ternationale  kon tak ten  en p o 
gingen om door gerichte ledenw er
ving onder bedrijfsarbeiders en de 
leden van de Socialistiese Jeugd de 
PSP een meer proletarisch en revo
lu tionair karakter te geven. Soms 
trad  Wim echter ook op als afrem- 
m er, om dat hij m eer dan zijn m ede
standers aanvoelde w at door andere 
strom ingen in de partij als waarde- 
vol werd ervaren. Dan probeerde hij 
om m eer christelijk, ethisch en p a r
lem entair ingestelde partijgenoten 
zo veel mogelijk te ontzien om 
scheuren in onze jonge partij te 
voorkom en.
Toch heeft hij die rol van verzoener 
n iet kunnen volhouden. Een deel 
van de partij schoof hem  eigenlijk 
tegen zijn zin, w ant hij vond de 
toen kansloze Fred van der Spek 
beter — naar voren als lijstaanvoer
der bij de Tweede K am erverkie
zingen in 1971. Dat gebeurde 
vanuit de wens om te kom en to t 
een veel radikaler aanpak dan die 
van de zittende frak tievoorzitter 
Hans Wiebenga. Maar op het 
kongres waren het m er gem atigde 
deel van de m arxisten (de latere 
”Oosterhesselaren ”) en de m eer 
ethisch gerichten (de latere ”Appel- 
lanten”) tezam en in de m eerder
heid. Zij schaarden zich achter 
Wiebenga en zorgden ervoor dat 
Wim de Wolf pas op de zevende

plaats werd gekozen. Sindsdien 
werd hij gezien als de verpersoon
lijking van de revolutionair-m arxis- 
tische strom ing in de p artij. Die 
strom ing voelde zich steeds m eer in 
een isolem ent gedreven, en rea
geerde daarop door zich openlijk te 
gaan m anifesteren als een tendens- 
groep onder de naam  ”Proletaries 
Links” (PL).
Toen een landelijke PL-vergadering 
te A m ersfoort, tegen het verbod 
van het partijbestuur in, besloot om 
deze tendens een perm anent karak
ter te geven, was Wim het daarm ee 
(net als de overige initiatiefnem ers) 
niet eens. In zijn au to  terug naar 
huis voorspelde hij een — door hem 
n iet gewenste — breuk  in de PSP. 
Van het oprich ten  van weer een 
nieuwe splinter verw achtte hij als 
voorstander van grotere eenheid van 
u iterst links weinig heil, m aar vóór 
alles was hij solidair m et zijn m ede
standers. Pogingen van H enk L ank
horst en van mij om hem  voor de 
PSP te behouden liepen daarop 
stuk . Toen op 27-1-1972 drieën
dertig PSP-Ieden werden geroyeerd, 
was Wim één van hen. Zo raakten 
we een van onze beste mensen 
kwijt.
Daarmee was de inzet van Wim voor 
de zaak van socialisme en vrede nog 
lang n iet beëindigd. Hoewel geen lid 
m eer, funktioneerde hij in zijn 
nieuwe w oonplaats Amstelveen in 
nauw  k o n tak t m et onze partijafde- 
ling en diende hij onze raadsfraktie 
van advies. Je  bleef hem  overal te 
genkom en, of he t nu ging om p laa t
selijke w oonlastenakties, de solida
rite it m et het verzet in FJ Salvador, 
de bestrijding van de snelle kweek- 
reak to r in Kalkar, de m ateriële 
steun aan Derde W ereld-projekten 
of de bescherm ing van de rechten 
van de ziekenfondsverzekerden. De 
laatste jaren  lag zijn aandacht voor
al bij vakbewegingszaken als lid van 
de redaktieraad  van ”Solidariteit” 
(tw eem aandelijks blad voor vak
beweging en socialisme), sekretaris 
van de Amstelveense FNV-afdeling 
en in zijn bond  AbvaKabo bonds- 
raadslid en afdelingsvoorzitter.
Maar ondertussen werd hij gesloopt 
door de ziekte leukem ie. Bij zijn 
krem atie op 2 m aart was een bij
zonder groot aantal mensen u it alle 
delen van de linkse beweging aan
wezig om voorgoed afscheid te 
nem en van deze onvervangbare 
strijder.

ERIK MEIJER

Generaal Kiessling is u it het 
nieuws verdwenen; het leger b lijft 
ons bezighouden. B ij overste Joop 
S. kan je kiezen tussen verzwaard 
arrest en een serie tikken op de 
blote billen. Dat laatste is een spe
ciale aanbieding van de overste, 
volgens het ochtendblad de T. een 
van 's lands meestbelovende offi- 
deren.
Met hem heeft het vaderland ten
minste nog toekomst Nu het 
Engelse internaat van Willem - 
Alexander al 'vredeslessen' geeft 
(pacifistische indok trina tie, 
schrijft de T.) en de monarchie 
dus ondermijnd wordt, is het goed 
dat iemand de kostschool-traditie 
van het rietje op de billen hand
haaft. Leg ze maar eens flink over 
de knie, daar kunnen ze wei tegen 
en dat maakt nog indruk. De me
thode, die de T. zo dikwijls aanbe
veelt, als het om opstandige 
jongeren gaat. In het leger moet 
een MAN van je worden gemaakt; 
kleinzerigheid is daar niet op z'n 
plaats. Zo gelezen, zo gedaan, 
overste Joop - het cellentekort 
indachtig - heeft zijn eigen wijze 
van alternatieve straf gevonden. 
Smakelijk voorpaginanieuws voor 
de T., dat in schijnheilige veront
waardiging zich de lippen af likt. 
Overste Joop handhaaft plots niet 
meer orde en tucht op ouderwets- 
beproefde wijze, nee, overste Joop 
heeft volgens de T. een seksuele 
afwijking.
In het leger kan veel, en tegelijk 
kan er niets. Soldaten zand en bla
deren laten eten kan wel, ze mar
sen laten lopen to t ze dood neer
vallen kan ook, maar een dansje 
met een vrouwelijk persoon op de 
'Zuiderkruis', het eerste marine
schip met 'gemenge bemanning' 
kost een officiële berisping. De 
struktuur van het leger geeft bijna 
onbeperkte macht aan de hoger 
geplaatsten. Omgang op voet van 
gelijkwaardigheid wordt met arg
waan bezien.
Daarop heeft overste Joop zich 
verkeken. Als hogere in rang 
dacht h ij alles te kunnen regelen, 
zoals hem was voorgehouden door 
de T. en door de verhalen in de 
sexboekjes. H ij wordt veroordeeld 
to t een jaar tuchtschool, door te 
brengen op een Engels internaat, 
met verplicht bijwonen van de les
sen vredesopvoeding. Daarna zal 
hij, op voet van gelijkwaardigheid, 
dansen met zijn manschappen op 
de 'Zuiderkruis', o f ontslag nemen 
u it het leger.

PETER ZWART 
PETER DROS
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PSP GESCHIEDENIS

Het 25-jarig bestaan van de PSP 
in 1982 heeft ook op lokaal 
nivo de belangstelling voor de 
geschiedenis van de partij 
gestimuleerd. In enkele 
afdelingen en gewesten zijn 
werkgroepen aan de slag gegaan 
met het uitzoeken van hun 
geschiedenis. In Friesland en in 
Bussum heeft dit inmiddels 
mooi uitgevoerde brochures 
met een forse omvang 
opgeleverd. Een korte 
bespreking door Jack Hofm an .

Het eerste wat opvalt bij het lezen van 
de brochures Bussum in beweging en 
Pacifisten in geweer over de geschiede
nis van de PSP in Bussum en Friesland 
zijn de grote verschillen in de ontwikke
ling van de partij in beide gebieden.
In Friesland werd al snel na de oprich
ting van de PSP een afdeling gevormd 
in Leeuwarden (maart 1957). Er kwam 
hierna een aktieve en tamelijk sukses- 
volle propaganda op gang. In dat eerste 
jaar had Friesland, na de randstad en 
Utrecht, de meeste leden per inwoner 
in de provincie. De manier waarop men 
daarbij te werk ging is typerend voor de 
PSP in deze fase van opbouw: veel 
openbare vergaderingen, kolportage 
met Bevrijding, een stroom van inge
zonden brieven in de plaatselijke pers 
en de werving van leden in vele per
soonlijke gesprekken. Ook bij verkie
zingen werden in deze periode behoor
lijke resultaten behaald. Uit de gegevens 
die de schrijvers hebben verzameld,

b lijkt dat to t de jaren zeventig de aan
hang bijna steeds hoger was dan het lan
delijk gemiddelde.
Zo rond het jaar 1970 trad echter een 
omslag in. Hierna bleef de aanhang ach
ter bij het gemiddelde, het ledental be
gon al wat eerder terug te lopen en de 
afdelingen funktioneerden slechter. De 
bekende landelijke problemen en kon- 
flikten in de jaren 7 0 -7 5  waren daar
bij uiteraard van invloed, maar de 
schrijvers wijzen ook op een andere, 
meer specifieke ontwikkeling. In Fries
land kon de PSP aanvankelijk aanslui
ten bij de oudere tradities van radikaal- 
socialisme en anti-militarisme, die in 
deze streek relatief sterk waren. Vanaf 
het midden van de jaren zestig werd de 
PSP echter in toenemende mate een 
partij van jongeren. De oudere aanhang 
in Friesland verdween langzamerhand, 
terwijl een nieuw soort aanhang in deze 
overwegend agrarische provincie zonder 
universiteitsstad veel minder dan elders 
voor handen was.
Hoewel er sinds ongeveer 1980 weer 
sprake is van een toename van aktivitei- 
ten konstateren de schrijvers eerlijk dat 
de PSP in Friesland, een plaats als Leeu
warden uitgezonderd, een moeizaam 
bestaan heeft.

Suksesvol

In Bussum ligt dat, zoals bekend, héél 
anders. Hier is een zeer aktieve en bloei
ende afdeling en worden de laatste ja
ren bij gemeenteraadsverkiezingen in 
deze overwegend rechtse gemeente on
gekende suksessen gehaald. In 1978 en 
1982 het hoogste PSP-percentage in Ne
derland en in het laatste jaar is zelfs de 
PvdA in aanhang voorbij gestreefd. De
ze 'succes-story' wordt in Bussum in be
weging uitgebreid beschreven. Volgens 
de brochure is deze opvallende ontw ik
keling een gevolg van de nieuwe aanpak 
die sinds 1977 werd gevolgd. Een ma
nier van werken waarbij een nauwe ver
binding tussen het binnen- en buiten
parlementaire werk to t stand kwam en 
met eigen uitgewerkte alternatieven on
der de bevolking veel steun werd ver
worven.
Dit sukses lag na het aarzelende begin 
van de afdeling in 1958 zeker niet voor 
de hand. Van 1959 to t 1966 bestond er 
zelfs geen zelfstandige afdeling in Bus
sum. Wel was de PSP vanaf 1962 steeds 
in de raad vertegenwoordigd, eerst on
afhankelijk en in de jaren zeventig in 
een gezamenlijke fraktie met de PPR. 
De breuk met de fraktie in 1976, die 
toen geheel uit PPR-leden bestond, en 
later ook met de afdeling van de PPR 
luidde het begin van de nieuwe en zo 
suksesvolle koers in.
Het is jammer dat in de brochure niet 
wat beter op de oorzaken van d it op
merkelijke sukses wordt ingegaan. Het

(advertentie)

VOOR UW TIENTJE
VANGEN WE 
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Het dumpen van radio-aktief afval gaat door. De stnjd ertegen door Greenpeace ook.Voor 
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bijzonder aktieve optreden van afdeling 
en raadsleden lijk t mij op zichzelf een 
onvoldoende verklaring. In de algemene 
Bussumse situatie moeten meer oorza
ken liggen, zoals een zwakke CPN en 
een zeer rechtse PvdA, waardoor deze 
aktiviteit kon slagen. Hoe kan men an
ders bijvoorbeeld de goede resultaten 
bij eerdere raadsverkiezingen, zoals de 
uitslag van 9,9% (nog samen met de 
PPR) in 1974 verklaren?
Dat brengt mij ook op een ander be
zwaar van de Bussumse brochure, na
melijk de nogal propagandistische trek
jes die de tekst af en toe ten toon 
spreidt. Wat dat betreft bevalt de meer 
afstandelijke benadering van de Friezen 
mij beter. Maar deze punten van kritiek 
zijn bij het ontbreken van wetenschap
pelijke pretenties in beide uitgaven niet 
van wezenlijk belang.
De grote verdienste van de brochures 
ligt in de vele gegevens, die op een boei- 
ende en aantrekkelijke wijze zijn be
schreven. Vooral het grote verschil in 
karakter tussen de PSP voor en na het 
eind van de jaren zestig treden daarin 
op de voorgrond, evenals de grote in 
zet en het gezwoeg van de vaak weinige 
leden, die aan de basis van de partij zeer 
belangrijk werk verzetten. Ook als aan
vulling op het landelijke beeld van de 
PSP is dergelijk lokaal onderzoek dan 
ook erg interessant.

JACK HOFMAN

Pacifisten in geweer. Pacifistisch socialisme in 
Friesland 1957-1983. Te bestellen door over
making van f  7 — (inkt. po rto ) op giro 1028118 
t.n.v. PSP-Friesfand te Leeuwarden.
Bussum in beweging, geschiedenis van 25 jaar 
PSP in Bussum, 1958-1983. Te besteilen door 
overmaking van f  5,30 op giro 1577902 t.n.v. 
PSP te Bussum onder vermelding van 'boekje 
25 jaar PSP'.
Overigens b li j f t  het Wetenschappelijk Buro
van de PSP bezig met het verzamelen van a rti
kelen, brochures, interviews e.d. over de ge
schiedenis van de PSP. Materiaal gaarne opstu
ren naar WB-PSP, Postbus 700, 1000 AS A m 
sterdam t.a.v. geschiedenisgroep.
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PSP UITGAVEN
KADERBOEKEN

”Wat organisatie vermag, zij bracht ons 
den acht-uren dag”, luidt een bekende 
spreuk uit het begin van deze eeuw. On
der dit motto bracht de Stichting Vor
ming en Scholing de afgelopen tijd drie 
boekjes uit, die bedoeld zijn voor men
sen die aktief zijn (of willen worden) in 
de PSP. Vorig jaar verschenen deel 1 en 
2: Wat organisatie vermag en Wat pro
paganda vermag. Begin 1984 verscheen 
het derde deel: Wat gemeentepolitiek 
vermag.
Wat organisatie vermag’ gaat over het 
organisatorisch funktioneren van een

r

PSP-afdeling: wat is de plaats van een 
afdeling in de hele partij, de organisatie- 
struktuur van kleine en van grote afde
lingen, het jaarverslag, het werkplan, 
aktiemogelijkheden enzovoorts. Een 
groot deel van het boekje is gewijd aan 
handleidingen voor afdelingsbestuur
ders, uitgesplitst naar funkties. Verder 
onder andere het opzetten van een 
vrouwengroep, de opvang van nieuwe 
leden, het verzorgen van drukwerk en 
de band met allerlei progressieve organi
saties.
Wat propaganda vermag’ gaat diep in 
op alle aspekten van propaganda: pers- 
konferenties, muurkranten, PSP-nieuws- 
bladen, bouwtekeningen voor een 
marktkraam, het houden van spreek
beurten, de toepasbaarheid van lan
delijk propaganda-materiaal.
Organisatie en propaganda kunnen ui
teraard alleen zinvol zijn als er politiek 
bedreven word. Daarover gaat het derde 
deel: Wat gemeentepolitiek vermag’, 
dat ingaat op de positie van de PSP in 
de gemeentepolitiek, op de middelen 

.die daarbij gehanteerd worden om het 
programma te realiseren, de politieke 
omgang met andere partijen en organi
saties. Het boekje is niet alleen bruik
baar voor gemeenteraadsleden van de 
PSP, maar óók voor leden van de steun- 
frakties, voor bestuurders van afde
lingen enzovoorts. De redaktie van deze 
serie was in handen van de landelijke 
Organisatiekommissie, waar nodig aan
gevuld met 'deskundigen’. De schrijvers 
zijn allen aktief in afdelingen en frak
ties en hebben gepoogd hun ervaringen 
zo herkenbaar mogelijk te maken. Daar
door is de informatie konkreet, en niet 
van ’achter het buro’ bedacht.
Wat organisatie vermag kan worden be
steld door overmaking van f  8,30; Wat 
propaganda vermag door overmaking 
van ƒ6,30 en Wat gemeentepolitiek ver
mag voor f  8,30 naar postgiro 194240 
t.n.v. PSP/Amsterdam met vermelding 
van de titel. De .hele serie kost f  20,—. 
Ook verkrijgbaar bij de afdelingen.

SOCIALIS tiE VOOR BEGINNERS

Najaar ’83 werd de scholingskursus 
Socialisme voor beginners voor het 
eerst aangeboden aan afdelingen van de 
PSP. ”Er staat niets nieuws in” was een 
reaktie die deze kursus bij ingewijden 
los maakte. In het algemeen is de Stich- 
tig Vorming en Scholing van de PSP 
niet zo blij met dergelijke kritiek. Maar 
in dit geval wel: 'Socialisme voor be
ginners’ is juist geschreven als reaktie 
op de veel moeilijker en veel langere

Deze rubriek is bedoeld voor 
berichten, aankondigingen en 
korte artikelen. Kopij voor deze 
rubriek kan worden gezonden 
aan: Redaktie Bevrijding, t.a.v. 
rubriek Ondersteboven, Post
bus 700, 1000 AS Amster
dam.

scholingskursus 'Socialisme, theorie en 
beweging’.
Geprobeerd is te leren van de kritiek op 
het oudere scholingsmateriaal. 'Socia
lisme voor beginners’ vooronderstelt 
weinig voorkennis en er is gekozen voor 
een opzet die het mogelijk maakt 
slechts delen van de kursus te behande
len, en er verder zelf materiaal bij te

zoeken. De brochure begint met het 
artikel ’Hoe persoonlijk is politiek ’, 
waarin de term 'politiek' wordt verdui
delijkt. In het tweede hoofdstuk, 
3Macht, kapitalisme en socialisme \  wor; 
den een aantal basis-begrippen geïntro
duceerd, zoals Staat, sociale strijd, wel
vaartsstaat, klassenmaatschappij en 
sekse-ongelijkheid. Het derde hoofd
stuk gaat over socialisme in de praktijk. 
De verschillende stromingen worden be
keken op basis van hun praktische bete
kenis. De daarop volgende hoofdstuk
ken hebben de ekonomie tot onder
werp. En verderop komen 3sociale strijd 
in Nederland* en internationale vraag
stukken (Noord-Zuid en Oost-West) aan 
bod.
De kursus is bepaald niet een opsom
ming van PSP-standpunten, het gaat om 
korte uiteenzettingen en is zeker niet 
bedoeld als ’het laatste woord’. Bij de 
kursus is een lesbrief vervaardigd met 
tips om problemen bij het opzetten van 
een kursus te voorkomen. Uiteraard is 
de SVS bereid hulp te bieden bij het 
opzetten van een kursus.
Nadere informatie: Stichting Vorming 
en Scholing PSP, Postbus 700,1000 AS 
Amsterdam.

FEMINISME EN DERDE WERELD

De Henk Lankhorst Stichting, het PSP-

( advertentie)
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instituut voor ontwikkelingssamenwer
king, organiseert, tezamen met twee 
PSP-afdelingen diskussiedagen over Fe
minisme en Derde Wereld.
Op zaterdag 31 maart in Alkmaar een 
dag over het doortrekken van feministi
sche punten naar de Derde Wereld-pro^ 
blematiek. Aanleiding hiervoor is de 
diskussie op de tweede VN-Vrouwen- 
konferentie in Kopenhagen (1980) tus
sen vrouwen uit geïndustrialiseerde lan
den en uit de Derde Wereld.
Op zaterdag 19 mei in Groningen een 
diskussiedag over het Nederlandse ont
wikkelingsbeleid en de komende VN- 
Vrouwenkonferentie in Nairobi (1985). 
De resultaten van deze twee dagen zul
len in een notitie worden verwerkt om 
in de PSP tot een standpuntbepaling te 
komen.
Tijdens de twee dagen inleidingen van 
Ieteke Witteveen (Henk Lankhorst 
Stichting) en Karin Spaink (Stichting 
Vorming en Scholing). Over het onder
werp wordt een film gedraaid. Aboso- 
ma, een vrouw uit Shana\ Gelegenheid 
tot diskussie.
Als voorbereiding van de twee dagen is 
informatiemateriaal aan te vragen door 
overmaking van f  5,— naar postgiro ? 
3481995 t.n.v. SVS-PSP/Amsterdam 
met vermelding van Bulletin Feminis- 
me/Derde Wereld'.
Nadere informatie: Ieteke Witteveen, 
tel.: 020 - 26 73 74 of Louise v.d. Bos
sche, tel.: 072 - 61 66 28.

ONTWIKKELINGSSAMENWERKING

Zoals eerder aangekondigd organiseren 
de Henk Lankhorst Stichting en de 
Landelijke Werkgroep Parlementair 
Werk van de PSP op zaterdag 14 april 
een studiedag over ontwikkelingssamen
werking en gemeentepolitiek.
De bijeenkomst vindt plaats in Zwolle. 
Inleidingen door Henk Zandvliet (PSP- 
gemeenteraadslid Utrecht) en Paul van 
Tongeren (stafmedewerker NCO). De 
onlangs verschenen brochure Door
breek de gemeentegrenzen dient als 
voorbereidend materiaal voor deze bij
eenkomst. Te bestellen door overma
king van f  7 — naar postgiro 194240 
t.n.v. PSP/Amsterdam met vermelding 
van de titel van de brochure. Als de 
brochure reeds in uw bezit is kunt U 
zich aanmelden voor de studiedag bij: 
Henk Lankhorst Stichting, Postbus 
700, 1000 AS Amsterdam. Nadere 
informatie wordt dan toegezonden.

KONVERSIE ONDERZOEK TILBURG

In 1981 deed Evert van der Tuin (werk
groep ’t Kan Anders) een onderzoek 
naar konversie (het overschakelen van 
militaire of civiele produktie) in de re
gio Tilburg. Bij dat onderzoek kwam 
naar voren dat in de buurt van deze 
stad zo’n tien bedrijven zijn die direkt 
of indirekt bij de wapenindustrie be
trokken zijn. Naar aanleiding van dit 
onderzoek uit ’81 ontstond de werk
groep (en inmiddels Stichting) Werkge
legenheid door Omschakeling van Mili
taire Industrie, of kortweg WOMI. De 
bedoeling van de stichting is een voor-

r
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beeld uit te werken waarbij een bedrijf 
daadwerkelijk overschakelt van mili
taire naar vredesproduktie. Het werk 
van de stichting wordt begeleid door 
een advieskommissie, bestaande uit 
mensen uit Pax Christi, FNV, ’t Kan 
Anders, Informatiecentrum Werkne
mers Tilburg, e.d.. Het benodigde geld 
is afkomstig van verschillende katho
lieke fondsen, zoals de kongregatie van 
de Zusters van Liefde. Van de politieke 
partijen was alleen de PSP in staat fi
nancieel mee te werken.
De Stichting is op dit moment op zoek 
naar een erkend dienstweigeraar (zie 
personeelsadvertentie elder in dit num
mer).
Nadere informatie: Stichting WOMI, 
Fred Valkenburg, Veliusstraat 13,
5014 KR Tilburg, tel.: 013 - 42 49 40 / 
66 24 43.

HOE WEL VAART DE KRISIS?

Onlangs verscheen nummer 64 van De 
As \ anarcho-socialistisch tijdschrift met 
in de redaktie mensen als Anton Con- 
standse, Thom Holterman, Simon Ra
dius en Hans Ramaer. Het nieuwste 
nummer heeft als thema ’de krisis’. In 
dat kader onder andere een uitgebreide 
bespreking, van de hand van Cees 
Bronsveld, van de brochure ’Gastarbeid 
en Kapitaal’ van de Socialistische Partij 
met als titel De SP en de Islam in Ne
derland. In vogelvlucht beschrijft hij 
het ontstaan van de SP en haar stand
punten (bijvoorbeeld over het feminis
me: ”Het feminisme staat de bevrijding 
van alle vrouwen in de weg”, en een 
vrouw ”bereidt de maaltijd, is dus kok
kin. Zij wast en strijkt.... ”). Omdat in
de SP-brochure ’Gastarbeid en Kapitaal’ 
ook Constandse geciteerd wordt krijgt 
hij in De As de gelegenheid zijn stand
punt over het onderwerp nog eens toe 
te lichten als reaktie op de kritiek die 
hij van verschillende kanten ontving. 
Constandse: ”Het is in het belang van 
de emancipatie van de gastarbeiders, 
hen los te helpen maken van de poli
tieke en godsdienstige leiders van hun 
vroegere vaderlanden”.
Losse nummers kosten f  5,90. Een jaar
abonnement (vier nummers) kost 
f  19,50 minimaal. Aan te vragen bij: De 
As, Postbus 93, Den Haag.

HOE WELVAART
DE KRISIS?

dein  64

Binnenkort zijn we allemaal weer 
gewoon onderdaan van het Konink
rijk der Nederlanden. De internatio
nale overeenkomst inzake het Di
plomatieke Verkeer ligt ai b ij de 
Eerste Kamer. In die overeenkomst 
gaat het niet over het rijgedrag van 
diplomaten op de openbare weg, 
maar over de funkties en bescher
ming van ambassades en ambassa
deurs.

___ h.

Een ambassadeur, o f -trice, heeft 
to t taak, onder andere, om de be
langen van de onderdanen te be
schermen. Zo staat dat in het ver
drag. In het Engels heten die men
sen gewoon 'nationais', b ij ons dus 
onderdanen.
Het hele begrip komt in de natio
nale wetgeving niet voor, maar zo
als een staatssekretaris voor bui
tenlandse handel in het buitenland 
'minister'mag heten, zo moeten 
wij in het buitenland ons als 'on
derdanen' gedragen. Tenminste al
le mensen met een Nederlands pas
poort. Een Marokkaanse, die op fa
miliebezoek in Frankrijk opgepakt 
wordt, omdat z ij daar illegaal werk 
zou zoeken, is geen onderdaan.

C*
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Hoeveel Nederlandse papieren - 
arbeidsvergunning, verbiijfsvergun- 
n ing, tro uw bewijs, geboorte-akte, 
ziekenfondspapieren - z ij ook heeft, 
zij is en b lijf t  Marokkaanse, die in 
Nederland woont, maar z ij is geen 
onderdaan. Kon ing Hassan moet 
haar belangen maar behartigen, ook 
ai leest die kon ing en zijn ambassa
deur geen sikkepit Nederlands. In 
het buitenland hebben w ij onderda
nen tenminste nog voorrechten.
Als je ais Chileen in Uruguay gevaar 
loopt, moet je niet naar de Neder
landse ambassade daar gaan. De Ne
derlandse regering wil geen aslei- 
funkties voor haar ambassades. A l
thans niet verdragsmatig vastgelegd, 
anders komen al die vluchtelingen

naar onze ambassades en wij, onder
danen, moeten in eigen land al de 
buikriem aanhalen. We kunnen echt 
niet al die vluchtelingen ook nog 
eens gaan voeden. Dat is tenminste 
ook duidelijk geregeld met dat ver
drag.
Ambassades behoor je niet te be
kladden, noch kruisen ervoor te zet
ten. De Nederlandse regering zorgt 
voor de rust en de waardigheid van 
het ambassadegebouw. Dus die De
nen, die in verband met de ontru i
ming van Wijers de Nederlandse am
bassade in Kopenhagen hebben aan
gevallen, die moeten aan ons onder
danen we! even goed dokken voor 
schadevergoeding.
'Ns kijken, wat kan er nog meer 
voor ons als echte Nederlandse on
derdanen via het diplomatieke ver
keer geregeld worden? O ja, me
vrouw de excellentie kan Hare Ma- 
jesteits Ambassadeur in Paramaribo 
niet eens snel die Surinaamse vader 
opsnorren, want die Cham Chatter- 
pal hoort hier écht niet thuis.
H ij is géén onderdaan.

CHRIS HUINDER

UITKERINGSF i i ONT

Onlangs verscheen het eerste nummer 
van Y Uit kerings front, het tijdschrift 
van het Landelijk Beraad Uitkerings
gerechtigden. In dit eerste nummer met 
name achtergrondinformatie over de 
verschillende groepen van uitkerings
gerechtigden, zoals Beweging tegen Sol
licitatieplicht, Bond voor Mensen zon
der Werk, Regionaal Beraad Uitkerings
gerechtigden ’t Gooi, en ’Basta’ uit Gro
ningen.
Het blad zal tussen de vijf en tien keer 
per jaar gaan verschijnen. Een abonne
ment kost f  20,“  voor tien nummers en 
is te bestellen door overmaking van dat 
bedrag op postgiro 2607454 t.n.v. 
Kommissie Oriënteringsdagen, Nieuwe 
Gracht 6, Utrecht met vermelding van 
Uitkerings front \
In het blad zijn te verwachten: aankon
digingen en oproepen voor akties, ver
slagen van die akties en manifestaties, 
informatie over recente uitgaven en pu- 
blikaties en artikelen en diskussie over 
aktuele zaken. Het eerste nummer van 
het blad kan worden aangevraagd via 
bovenstaande adres of telefonisch:
030 - 34 05 35.

AFDRUK NUMMER 6

Eind februari verscheen het zesde num
mer van Afdruk , nieuwsbrief van anti
fascisme groepen. In dit nummer veel 
aandacht voor oude wijken tegen diskri- 
minatie. In het kader daarvan artikelen 
over Den Haag (Met je mooie palei
zen.... ’), een wijkagent uit de Nieuw -
markt, Amsterdam, over racisme, 
Utrecht (de wijk Lombok) en Rotter
dam ( ’Jullie zijn allemaal PSP en les
bisch!’).
Verder in dit nummer artikelen over de 
aktie van De Bonte Was voor een ver

bod van de Centrumpartij, over de her
denking van de Februari-staking en een 
verslag van de Prinsenhofkonferentie 
(Amsterdam) over racisme. Het num
mer sluit met een artikel over de vreem
delingenwetgeving in België.
Losse nummers kosten f  2,50. Te be
stellen door overmaking van f  3,50 naar 
postgiro 5585481 t.n.v. Stichting Af- 
druk, Postbus 10748, Amsterdam met 
vermelding van yA f  druk nummer 6 ’. 
Een abonnement kost minimaal f  12,50 
(voor vijf nummers).
Af druk is nu ook telefonisch bereik
baar: 020 - 93 62 11 (op werkdagen 
tussen 13.00 en 17.00 uur).

MAR TELEN IS MENSENWERK

Amnesty International organiseert op 
vrijdag 6 april de openingsbijeenkomst 
van de kampagne tegen martelen in Mu
ziekcentrum Vredenburg (vlakbij het 
Centraal station) in Utrecht. Het pro
gramma begint om 20.00 uur, de zaal is 
open vanaf 19,30 uur. De presentatie 
van de avons is in handen van Joop van 
Thijn. Te zien en te horen zijn het Am
sterdamse koor Morgenrood’, Liesbeth 
List en Louis van Dijk (met de Maut- 
hausen Cyclus ’ van Mikis Theodorakis), 
een dia-produktie van dr. Bianchi (cri
minoloog), het Vera Vingerhoeds' Sep
tet, Louis Aravena (met liederen van 
Victor Jara) en verder diverse sprekers 
over het onderwerp en de aanbieding 
van het Amnesty-rapport Martelen is 
mensenwerk, maar de bestrijding ook. 
Het programma duurt tot 23.00 uur. 
Nadere informatie: Amnesty Inter
national, 3e Hugo de Grootstraat 7, 
Amsterdam, tel.: 020 - 84 79 05.

SOCIALE ZEKERHEID

De vormingsinstituten van PSP, CPN en 
PPR organiseren op zaterdag 28 april 
een studiedag over Sociale zekerheid. 
Aan de hand van een vijftal stellingen 
worden de opvattingen, die in de ver
schillende partijen hierover bestaan, na
der uitgewerkt. Binnenkort verschijnt 
een diskussiemap als voorbereiding op 
de studiedag, die plaats zal vinden in 
Utrecht. Nadere mededeling over deze 
bijeenkomst wordt in een later nummer 
van ’Bevrijding’ gepubliceerd. Kontakt- 
persoon voor de PSP: Wouter Kaal, tel.: 
020 - 27 74 45. De Stichting Vorming 
en Scholing van de PSP is bereikbaar 
via: Postbus 700,1000 AS Amsterdam. 
Zie ook de recensie van een CPN-bro- 
chure over dit onderwerp in ’Bevrijding’ 
nummer 4 van 7 maart 1984, pagina 
15.

(advertentie)

De S t i c h t i n g  W e r k g e l e g e n h e id  
d o o r  O m v o r m i n g  van M i l i ta ir e  I n 
d u s t r i e  (WOMI) zoekt op korte 
termijn

E R K E N D
G E W E T E N S B E Z W A A R D E

voor het ten uitvoer bremzen van 
een konversieplan.

Kennis op e k o n o m i s c h  te r re in  
vereist, op t e c h n i s c h  g e b i e d  strekt 
tot aanbeveling.

h _

Opleiding: minimaal HBO-nivo. 
Standplaats: Tilburg.

Brieven naar of informatie bij:
E. Valkenburg. Veliusstraat 13,
5014 KR Tilburg,
tel.: 013-424940 ƒ 662443.
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B ij de kapper foto: Ricardo Rangel (1962)

Herderinnetje, gebrandmerkt voor het verlies van een dier
foto: Ricardo Rangel (1957)

Mozambique op de kiek

De foto's op deze pagina zijn afkomstig 
van een foto-tentoonstelling uit Mozam
bique, die het komitee Zuidelijk Afrika 
naar ons land haalde en die de komende 
maanden in diverse steden te zien zal zijn. 
In het volgende nummer van 'Bevrijding' 
volgt een nadere aankondiging.

Terwij l  Mozambique volop in het 
n ieuws is vanwege een akkoord met 
Zuid-Afrika speelt er zich een cynisch 
drama van de natuur af.
Tot voor kort verschrompelden de 
gewassen op het veld omdat de regen 
uit bleef. Nu de regen eindelijk 
gekomen is, is het veel te veel. De 
verdroogde grond neemt al dat water 
niet op en het land wordt dus 
getroffen door enorme overstromin
gen. En tot overmaat van ram ptroke r  
een hevige cykloon voorbij.
Florrie de Pater schrijft uit Mozam
bique: 'Duizenden en duizenden
mensen hebben al hun bezittingen 
verloren, en een nog onbekend aan
tal ook hun leven. De bevolking in de 
lagere delen langs de rivier, die 
gehoor heeft gegeven aan de her
haalde oproepen via de radio om naar 
hoger gelegen streken te vluchten 
kon nog wat huisraad redden. Maar 
ook zij zijn in ieder geval hun oogst 
kwijt. En dat betekent: honger'.
'Wat een tegenstell ingen. Na twee 
jaar van alarmerende droogte, begon 
het wat te regenen. De mais groeide 
goed en 1984 beloofde een redelijk 
oogstjaar te worden. Toen trok, in de 
nacht van 28 op 29 januari de cykloon 
Domoïna voorbij. Angstaanjagend 
hard waaide het. De regen kletterde 
op de daken en drong de huizen 
binnen. Bomen werden ontworteld; 
telefoon- en elektriciteitsdraden om-

vergerukt. In de buitenwijken van de 
hoofdstad Maputo, waar de meeste 
huizen uit riet en golfplaten bestaan, 
was de ravage enorm'.
'Ik schrijf vanuit een pompstation bij 
de rivier de Umbelezi. Het water is 
hier twaalf-en-een-halve meter ge
stegen. De gebouwen worden nu 
bevolkt door honderden mensen. Zij 
vluchten voor het water, dat als een 
vloedgolf aanstormde. Kinderen lig
gen her en der te slapen en wat zieke 
mensen hebben zich in dekens ge
rold. Overal rieten matten, drogende 
kleren en een enkel matras. Beneden 
op een modderige plek staan vrou
wen te wassen. Er worden geroos
terde maïskolven en noodvoedsel 
gegeten, dat met helikopters wordt 
aangevlogen'.
'Een vrouw vertelt me dat ze alles 
kwijt is; haar huis, haar stoelen, haar 
tafel en alle kleren zijn weggespoeld. 
Haar akkertje is overstroomd en er is 
vri jwel geen maiskolf meer te red
den'.

Wim Bossema

De Eduardo Mondlane Stichting steunt 
de reddingsoperatie en de opvang van de 
slachtoffers van de natuurramp in Mo
zambique. Postgiro 1 884800 t.n.v. stich
ting in Amsterdam, vermeld 'watersnood 
Mozambique'.
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El Salvador
Op zondag 25 maart vonden er 
presidentsverkiezingen in El Salvador 
plaats. De uitslag ervan is op moment 
van schrijven nog niet bekend en zal 
misschien nooit bekend worden. Een 
tweede ronde tussen de christen- 
demokraat Duarte en de rechts- 
extremist d'Aubuisson lijk t nodig om 
een definitieve uitslag vast te stellen.
De verkiezingen zijn geëindigd in een 
administratieve en politieke chaos. 
Guerrilla-akties hebben het hunne 
daartoe bijgedragen.
Men kon reeds vooraf, zoals de PSP- 
fraktie in de Tweede Kamer deed, 
ernstige kritiek zowel op het houden 
van verkiezingen als op het sturen van 
officiële Nederlandse waarnemers uiten. 
In El Salvador woedt een burgeroorlog, 
angst en terreur. Het is onmogelijk om 
dan vrij te stemmen. In een deel van het 
land heeft de guerrilla het politiek en 
m ilitair voor het zeggen, en in dat deel 
vonden er geen verkiezingen plaats. El 
Salvador kent honderdduizenden 
vluchtelingen in het buitenland en in 
het binnenland, die niet konden 
stemmen. Tot slot, de kiesregisters 
waren verouderd, wat mede to t een 
grote chaos tijdens de verkiezingen 
heeft geleid.
In El Salvador konden er dus, dat was 
van tevoren te voorzien, geen eerlijke 
en vrije verkiezingen plaatsvinden. 
Waarom deed de guerrilla dan niet aan 
de verkiezingen mee, om mogelijk te 
maken, dat ze wel vrij, eerlijk en 
volledig waren? Het zou betekend 
hebben, dat de guerrilla zich 
onbekommerd door het hele land had 
mogen en kunnen bewegen om 
kampagne te voeren. Dat kon in d it El 
Salvador absoluut niet.
Vrije verkiezingen zou betekend 
hebben, dat de zittende regering bereid 
was to t onderhandelingen over 
garanties voor ieders veiligheid, en voor 
ieders veiligheid in zou staan. En ook 
bereid zou zijn de presidentszetel 
vrijw illig af te staan, als een oppositie
kandidaat zou hebben gewonnen. De 
regering, Duarte als presidents
kandidaat en slachter-parlementslid 
d'Aubuisson hebben steeds geweigerd 
met de guerrilla daarover te 
onderhandelen. Waarom dan überhaupt 
verkiezingen? Omdat de Verenigde 
Staten dat wilden. Een gekozen 
president in El Salvador zou legitimiteit 
verschaffen aan de politieke, militaire 
en ekonomische steun, die de VS aan El 
Salvador geven. Doe een moordenaar 
een ambtsketen om en hij heet 
'gekozen president'.
Met het sturen van waarnemers heeft de 
Nederlandse regering bijgedragen aan 
het verlenen van legitimiteit aan de 
verkiezingsdaad. Die waarnemers zullen 
met harde of zachte kritiek op de 
verkiezingsprocedure thuiskomen, maar 
de verkiezingsdaad zelf zullen zij niet 
ter diskussie stellen.
Naar het zich laat aanzien, hebben de 
verkiezingen echter op geen enkele 
manier een bijdrage geleverd aan het 
verlenen van die legitimiteit. Laat staan, 
dat ze bijgedragen hebben to t het

inslaan van een nieuwe politieke weg: 
onderhandelen met het verzet, 
ontbinding van de doodseskaders en 
beëindiging van de VS-inmenging in El 
Salvador. De verkiezingen lijken slechts 
een nieuwe ronde in de burgeroorlog te 
hebben ingeluid: legitimiteit, die de 
machthebbers niet via een vertrouwens- 
vorm hebben kunnen krijgen, zullen zij 
weer via de wapens proberen af te 
dwingen. De verkiezingen zijn daarmee 
geworden, wat ze vooraf al zouden zijn: 
een zinloze exercitie.

CHRIS HUINDER

Hongerbuikjes
Onlangs kondigden de regeringspartijen 
CDA en VVD aan de inhoud van het 
ziekenfondspakket fors te willen 
wijzigen. Zo zouden de tandarts, de 
aanschaf van medicijnen, de fysio
therapeut en de eerste twee ligdagen in 
het ziekenhuis u it het pakket moeten 
verdwijnen. Na een tijdje ontkende 
vooral de VVD plannen in deze richting 
te hebben, maar de vraag is of we daar 
al te veel vertrouwen in moeten 
hebben.
De situatie van de laagstbetaalden in 
Nederland wordt, met de zich alsmaar 
opstapelende maatregelen, desastreuzer 
en desastreuzer. Zo is er het voorstel 
om mensen to t achtentwintig of dertig 
jaar als 'jongere' te blijven beschouwen, 
en ze daarmee in aanmerking te laten 
komen voor een minimumjeugdloon. 
Voor andere uitkeringstrekkers zit een 
ander prachtig plan in de pen: mensen 
die in een woongroep leven, die op 
kamers of een studentenflat wonen 
krijgen een korting van meer dan tien 
procent op hun uitkering omdat zij 
worden geacht 'voordeel' te hebben 
van hun samenwonen. En dan is er 
natuurlijk nog het '1 juli-pakket', 
waarbij vooral de WWV- en WAO- 
uitkeringen het moeten ontgelden.
Deze regering schept een treurig beeld. 
Met een jeugdig elan worden mensen op 
een verschrikkelijke manier in de kou 
gezet, terwijl het kabinet zich enkel 
druk maakt over de vraag hoe de 
bedrijfswinsten omhoog kunnen

worden gestuwd. De bezwaren van de 
laagstbetaalden kunnen simpel worden 
ontkend: je hebt het eerst over 
'minima', dan noem je ze 'echte 
minima', daarna vind je de term 
'langdurig echte minima' uit, en wat 
blijkt? De groep die op het 'absolute 
minimum' zit, groeit niet. Het gaat dus 
nog niet zo slecht! Het wordt in de 
toekomst echter problematisch. Hoe 
moet je nu de volgende groep gaan 
noemen? Langdurig zwaar gepakte 
krepeergevallen? Te zwaar aangepakte 
hongerlijders? Lubbers c.s. zullen vast 
wel weer iets leuks weten te verzinnen, 
daar kunnen we op vertrouwen.
De PSP-fraktie heeft geprobeerd 
middels enkele moties het regerings
beleid bij te sturen. Zo diende Wilbert 
Willems een motie in om de straf
kortingen op uitkeringen bij niet- 
solliciteren ongedaan te maken, en 
ondernam hij aktie tegen de andere 
aangekondigde of niet-aangekondigde 
maatregelen. Het heeft niet mogen 
baten. Al zijn voorstellen werden 
hooghartig in de wind geslagen.
De PSP is van mening dat er maar één 
absoluut minimum is, en dat je daar 
niet nog eens een keer onder kunt gaan 
zitten. Op zich houdt de term 
'absoluut' dat al in. Het behoren bij de 
groep 'echte minima', of je nu 
bijstandsmoeder, alleenstaande, of 
samenwonende bent, betekent dat je 
onder het bestaansminimum zit. Elke 
maand, elke week, elke dag, zal het 
rekeningenoverzicht van de postgiro 
akelig rode cijfers laten zien. Om daar 
nog eens op te gaan korten is ronduit 
asociaal.
Het wordt nog a-socialer als b lijk t dat 
Shell over 1983 bijna veertig procent 
méér winst heeft gemaakt dan over 
1982. Winst die werd behaald door 
onder andere het Nederlandse aardgas 
te exploiteren. En Shell is nog maar één 
van de vele voorbeelden.
Eén voordeel is wel verbonden aan de 
aangekondigde maatregelen. Ondanks 
de slechte positie waar 'uitkerings- 
genieters' nu inzitten, is het niet altijd 
even eenvoudig om te zien of iemand 
op het 'absolute minimum' zit. Aan zijn 
of haar uiterlijke kenmerken is dat nog 
steeds niet echt af te lezen. Gelukkig 
gaat d it veranderen. Over een aantal 
jaren zie je mensen met tandeloze 
monden, hongerbuikjes en lompen om 
het lijf dag en nacht op straat rond
lopen. Dan kun je tenminste zien wie je 
aan moet pakken als rechtse regering....

GEERT DEKKER
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Kultureel akkoord m et Marokko

DE DIKKE VINGERS VAN HASSAN
"Als de dikke vingers van koning Hassan aan ons onderwijs ko
men, dan maar liever géén onderwijs in eigen taal en kuituur!" 
Deze reaktie van de vertegenwoordiger van de buitenlandse werk
nemers in het CNV (Christelijk Nationaal Vakverbond) laat aan 
duidelijkheid niets te wensen over. De reaktie slaat op het wets
ontwerp dat bij de Staten Generaal ligt ter goedkeuring van het 
'Kultureel Akkoord' tussen Nederland en Marokko.
Het akkoord werd, overhaast en in het geheim voorbereid, onder
tekend door beide regeringen op 24 februari 1983. Vanaf dat 
moment bestaat er onder progressieve Marokkanen in ons land 
grote ongerustheid.
Joosje Lakmaker, medewerkster van de PSP-Tweede Kamer- 
fraktie, gaat in op de gevolgen van het akkoord voor het onder
wijs aan Marokkanen in ons land.
De twee belangrijkste artikelen uit het 
verdrag gaan over de nauwe wederzijdse 
samenwerking met betrekking to t de 
werving van leerkrachten voor het 
onderwijs in eigen taal en kuituur aan 
Marokkaanse kinderen in Nederland, en 
het gebruik van radio en TV daarbij. 
Het zwaarste aksent ligt op de werving 
van leerkrachten in Marokko, waarvoor 
een gemengde (Nederlands-Marok- 
kaanse) kommissie is ingesteld, die zich 
met de sollicitatie- en selektie-proce- 
dure bezighoudt. De kommissie, die 
ook lesprogramma's en leermiddelen 
verzorgt, stelt een lijst op van geselek- 
teerde kandidaten, die aan Nederlandse 
scholen wordt aangeboden. V rijb lij
vend, zo wordt door Staatssekretaris 
Van Leijenhorst telkens met nadruk ge 
steld. Na jarenlange slepende onder- 
handelingen over de werving van leer
krachten voor het onderwijs in eigen 
taal en kuituur aan Marokkaanse kin
deren in Nederland, lijk t hiermee het 
pleit definitief beslist ten gunste van de 
Marokkaanse overheid.
Je hoeft je weinig illusies te maken over 
de invloed die de Nederlandse leden van 
de gemengde kommissie kunnen u it
oefenen op de wervings-procedure in 
een land waar het onderwijs volledig 
onder kontrole van het uiterst autori
taire staatsgezag staat. Dat twee jaar 
geleden nog vijftienhonderd leerkrach
ten werden ontslagen, omdat ze aan een 
staking tegen het regime hadden mee
gedaan, spreekt boekdelen. Hoeveel 
mensen op d it moment het slachtoffer 
zijn van de repressie na de opstand in 
januari 1984 is niet precies bekend; 
men spreekt van vierduizend arrestaties 
in Marrakech en de dreigementen van 
Hassan / /  aan het adres van leerkrach
ten die aan de opstand hebben mee
gedaan, doen het ergste vrezen.
Een interpellatie van Fred van der Spek 
(Kamerlid PSP) daags vóór de onder
tekening van het Kultureel Akkoord in 
februari 1983, met als doel duidelijk
heid te krijgen over de inhoud van het 
verdrag en althans de ondertekening uit 
te stellen to t de organisaties van Marok
kanen in Nederland en de onderwijs-

vakbonden waren gehoord, had geen 
sukses. De Nederlandse regering had 
haast, de volgende dag al zou de Marok
kaanse minister van "Nationale Opvoe
ding”  in Nederland zijn om het verdrag 
te ondertekenen.
Inmiddels hebben zeer veel verschil
lende organisaties — de Raad van Ker
ken, FNV, ABOP en CNV, de NOS en

organisaties van etnische groepen in.Ne
derland — fel geprotesteerd tegen het 
akkoord. De meeste grote steden weige
ren gebruik te maken van de lijst met 
reeds geworven Marokkaanse leerkrach
ten. Reeds geworven, inderdaad! Want 
al is het wetsontwerp ter goedkeuring 
van het Kultureel Akkoord nog niet in 
de Tweede Kamer behandeld en dus 
nog niet door het parlement goedge
keurd, de wervingsprocedure is onmid
dellijk na ondertekening van het ver
drag gestart. Drieduizend leerkrachten 
hebben gesolliciteerd, van wie er u it
eindelijk ongeveer tw intig begin sep
tember vorig jaar naar Nederland zijn 
gekomen. Mondelinge vragen van Wik 
bert Willems (PSP) om deze overhaaste 
gang van zaken stop te zetten, leverde 
slechts ontwijkende antwoorden van de 
Staatssekretaris op. Men zou nog niet 
met de werving zijn begonnen, be
weerde hij.

Eigen onderdanen

Het is niet moeilijk de motieven van de

Marokkaanse autoriteiten te raden voor 
het sluiten van een dergelijk onderwijs- 
akkoord. De Marokkaanse overheid be
schouwt in Nederland verblijvende Ma
rokkanen nog steeds als haar eigen 
onderdanen, op wie zij zoveel mogelijk 
greep probeert te houden. Twee weken 
geleden deed de ex-voorzitter van de 
Amicaies in 'de Volkskrant' nog een 
boekje open over de aktiviteiten van 
deze organisatie in Nederland die vooral 
gebruik maakt van door haar zelf opge
zette "welzijn-organisaties" en moskee- 
verenigingen. Het onderwijs in eigen 
taal en kuituur aan Marokkaanse kinde
ren in Nederland, dat voor het meren
deel wordt verzorgd door progressieve 
en dikwijls u it eigen land gevluchte 
onderwijzers, onttrok zich to t nog toe 
aan haar invloed. Daar lijk t nu een eind 
aan te komen. Een direkt gevolg van 
het sluiten van het Kultureel Akkoord 
was dan ook grote angst voor de komst 
naar Nederland van Marokkaanse leer
krachten. Onderwijzers die via het on
derricht aan Marokkaanse kinderen, èn 
door hun positie ten opzichte van de 
ouders, en hun progressieve kollega's, 
politieke invloed en kontrole in dienst 
van de Marokkaanse overheid kunnen 
uitoefenen.
In Rotterdam , waar al eerder een door 
het Marokkaanse regime uitgezonden 
leerkracht aankwam, vluchtten andere 
onderwijzers. In Brunssum (Limburg) 
worden sinds de ondertekening van het 
Akkoord ouders van Marokkaanse kin
deren onder druk gezet om klachten te
gen hun leerkracht in te dienen, opdat 
deze ontslagen en door een officieel 
geworven onderwijzer vervangen wordt. 
En sinds diezelfde tijd wordt op grote 
schaal in moskeeën en op de verschil
lende Marokkaanse konsulaten aan Ma
rokkanen een tekst ter ondertekening 
voorgelegd, waarin tevredenheid over 
de totstandkoming van het Akkoord 
to t uitdrukking wordt gebracht. De 
laatste zin van deze tekst luidt in ver
taling: "Bovendien volhard ik in mijn 
verzoek om onderwijzend personeel te 
zijnertijd te laten komen met het doel 
hun kulturele zending u it te oefenen". 
Wat met d it laatste bedoeld kan zijn 
wordt op een sinistere manier duidelijk, 
als de heer Bennis, ex-voorzitter van de 
'Amicaies' in Nederland in het boven
genoemde interview in 'de Volkskrant' 
zegt: "Omdat de kosten van de organi
satie van de 'Amicaies' te groot zijn ge
worden, zijn ze bezig de organisatie an
ders op te zetten. In kranten in Ma
rokko worden nu onderwijzers gevraagd 
die in Nederland zouden kunnen wer
ken. Een kennis van mij heeft gerea
geerd. Hij moet eerst een opleiding op 
de politieschool in Tanger volgen ter
wijl hij alleen maar hier als onderwijzer 
wilde werken".



(ingezonden mededeling) MEDIABELEID

OPBRENGST KALKAR-AKTIE
Eind februari ontvingen alle PSP- 
(st)ers een enveloppe met aksept- 
girokaart voor het Kalkarproces. 
Wij vinden het leuk om jullie via 
'Bevrijding' op de hoogte te 
brengen van de resulaten tot nu toe. 
Er werden 9920 girokaarten verzon
den. De eerste gift kwam 29 februari 
binnen. Tot en met 22 maart kwa
men 1029 akseptgirokaarten bin
nen, oftewel 11%. Deze 1029 giften 
leverden een bedrag op van 
f 20.229,66. Gemiddeld f 19,66 per 
donateur. Geld dat de Kalkar-aktie 
goed kan gebruiken, maar meer is 
nog altijd hard nodig. De netto- 
opbrengst is minder door de ver
zendkosten e.d. Bij de PSP-leden 
van wie de akseptgirokaart zoek 
geraakt is, hopen wij gehoor te krij
gen op ons verzoek het daarvoor 
door hen gereserveerd bedrag alsnog 
te storten op het gironummer 77992 
van de Stichting Kalkarproces in 
Amsterdam, onder vermelding van 
PSP. In een volgend nummer van 
'Bevrijding' hopen we verslag te 
doen van het verloop van de proces
zitting van 2 tot 5 april, en de 
akties daaromheen.

penningmeester St. Kalkarproces,
Wim Combrink

ta v .  Penrarcg«$£«rtêr
t

•Ws
Amsterdam

w
*2

'""M

i

ï-ï

* m

l:* 'f '

m

Regering heeft vrij spel in de regio
Tijdens de heftige en langdurige 
schermutselingen rond de 
Medianota van minister 
Brinkman is met name aandacht 
geschonken aan de landelijke 
omroep, de abonnee-TV, 
satelieten en Derde net. Maar 
die Medianota ging óók over 
lokale en regionale omroep. Op 
lokaal nivo zullen gemeente
raden en provincies de komende 
tijd het druk krijgen met 
aanvragen van zend
machtigingen. Vooruitlopend 
op een diepgaande analyse van 
de stemuitslag in de Tweede 
Kamer over de Medianota gaat 
Chris Huinder in op de PSP- 
moties die werden aangenomen 
en op de gevolgen voor de 
plaatselijke omroep. En Geert 
Dekker had, vóór de 
stemmingen in de Kamer, een 
interview met Nico Haasbroek, 
hoofdredakteur van Radio 
Rijnmond.

Kultureel akkoord met Marokko

Tegenstrijdig

Voor de Nederlandse Regering is de re
den voor de noodzaak van het Akkoord 
vooral gelegen in het tekort aan onder
wijzers in eigen taal en kuituur voor 
Marokkaanse kinderen in Nederland. Al 
jaren wordt aangedrongen op werving 
van Marokkaanse leerkrachten onder 
Marokkanen in Nederland, Frankrijk en 
België, bij wie althans bekendheid met 
de migrantenkuituur in West-Europa 
aanwezig is. Met het laatste is zelfs 
nooit een begin gemaakt; de eerste me
thode stuitte op de veelal illegale status 
van in Nederland verblijvende Marok
kanen. Op z'n zachtst gezegd is hier 
vaak sprake van tegenstrijdig beleid: 
Marokkanen die hier een lerarenoplei
ding hebben afgemaakt krijgen geen 
verblijfs-vergunning. Sinds 1980 wordt 
er geen ontheffing meer verleend aan

niet-vol ledig bevoegde Marokkaanse 
leerkrachten.
Opleidingsmogelijkheden voor het be
halen van een bevoegdheid voor het ge
ven van onderwijs in eigen taal en kui
tuur bestaan er echter nauwelijks; de 
applikatie-kursussen die er zijn stellen 
onredelijk hoge eisen met betrekking 
to t beheersing van het Nederlands 
(HAVO 5-nivo!), hetzelfde geldt voor 
de Pedagogische Akademies, waar nu 
v ijf (!) Marokkaanse studenten inge
schreven staan. Een absurde situatie, ze
ker wanneer de Staatssekretaris van on 
derwijs nu op korte termijn leerkrach
ten aantrekt die geen woord Nederlands 
spreken, en al evenmin enige kennis 
hebben van de migrantenkuituur in 
Europa.

JOOSJE LAKMAKER

#  L-AST S'PEELT nAH^GK

De kamer heeft na een debat in etappen 
over de medianota eind maart gestemd 
over zestig (!) moties. Negentien ervan 
werden aangenomen, waaronder twee 
van Wilbert Willems (PSP). De een ging 
over de zendtijduitbreiding in oktober 
en volgend jaar met in totaal tw intig 
uur. Deze zendtijduitbreiding in de 
middaguren gaat door, ook al komt er 
hoogstwaarschijnlijk volgend jaar een 
derde TV-net erbij. De regering was te- 
den deze dubbele zendtijduitbreiding. 
De tweede motie-Willems ging over het 
'betaal-per-beeld systeem'. Via een spe
ciaal apparaat in het TV-toestel is het 
mogelijk om te registreren hoe lang 
men beelden van de abonnee-TV, die er 
ook komt, bekijkt. Men betaalt later 
dan voor de werkelijk bekeken beelden 
en is dan niet verplicht om een heel 
pakket met programma-onderdelen in 
één keer bij abonnement af te nemen. 
Dit 'betaal-per-beeld systeem' is goed
koper voor de TV-kijker. De regering 
zal binnen enkele maanden aan de Ka
mer berichten, wat de technische en f i 
nanciële mogelijkheden van d it systeem 
zijn.
Over de regionale kwestie werd er een 
motie van de PvdA-ster Jeftje van Nieu
wenhoven aangenomen. Daarin wordt 
aan de regering gevraagd niet aan SROL 
een zendmachtiging te verlenen. De 
SROL is een kulturele instelling in Lim
burg, die nauw verbonden is met de 
provinciale en lokale (CDA-)bestuurs- 
notabelen in Limburg. De toewijzing

van een zendmachtiging aan SROL zou 
ten koste gaan van de kulturele instel - 
ing ROZ, die onafhankelijker en k r it i

scher is ten aanzien van allerlei ontw ik
kelingen in Limburg. Daar er geen an
dere moties over de regionale en lokale 
omroep werden aangenomen, kan de 
regering onbelemmerd haar eigen poli
tiek voeren. Via een wettelijk kader zal 
de regering ruimte scheppen voor lokale 
en regionale omroepen. De regering 
heeft een lichte voorkeur voor lokale 
omroep en zal dan ook wel daar eerder 
overheidsgeld voor vrijmaken dan voor 
regionale omroep. De provinciale en ge
meentelijke besturen kunnen represen
tatieve sociaal-kulturele instellingen 
aanwijzen, die een zendmachtiging k rij
gen. De zendmachtiging moet volgens 
de wet voor v ijf jaar verleend worden 
om de politieke onafhankelijkheid van 
de regionale en lokale omroep te be
vorderen.

CHRIS HUINDER



Interview met Nico Haasbroek

Nico Haasbroek was tot voor 
kort in dienst bij de VARA- 
radio. Daarvoor zat hij als free
lance journalist in de Bonds
republiek en in de Verenigde 
Staten. Hij maakte dus de 
overstap van de landelijke, 
verzuilde omroep, naar de. 
plaatselijke, regionale radio. 
Wat is zijn ideaalbeeld van 
regionale omroep? Geert 
Dekker vroeg hem daarnaar.

Nico Haasbroek: "M ijn ideaal is dat 
regionale omroep een vanzelfsprekend
heid zou moeten zijn. Vierentwintig uu 
uur in de lucht, een eigen zender en een 
totaalprogramma, dat wil zeggen niet 
alleen nieuws, maar ook allemaal kultu- 
rele dingen. De situatie in de Rijnmond 
is dat we geld hebben, een zender heb
ben èn de mensen hebben en dat we 
óók wel vierentwintig uur in de lucht 
zouden kunnen zijn. Maar er zijn 
allerlei beperkende regels van overheids
wege waardoor dat niet kan. En dat is 
dus de vraag, hoe je dat voor elkaar 
krijgt. Daar zijn wij nu over aan 't 
nadenken".

De medianota

Nico Haasbroek: "In  de Medianota van 
d it kabinet speelt ten aanzien van de 
regionale omroep alleen maar weer 't 
geld een rol en niet de inhoud, daar 
lach ik me suf om. Het gaat er dus weer 
om hoe het gefinancierd moet worden, 
en daarbij hoort dan de vraag of kom- 
mercie op regionale omroep al of niet 
toelaatbaar is. Over die financiering 
wordt in de Medianota gezegd het per 
provincie te doen, met een zogenaamde 
'opcenten-regeling'; per gezin moet er 
een bepaald bedrag op tafel komen. De 
regeling zoals hij nu is, waarbij de regio
nale omroep uit de landelijke omroep
middelen wordt gefinancierd, vind ik 
prima. Die regeling garandeert een grote 
mate van onafhankelijkheid, Terwijl als 
je de financiering via de provincies laat 
lopen dan hebben die provincies een 
veel grotere zeggenschap over het feit 
of er überhaupt in die provincie regio
nale omroep komt, en zo ja, hoeveel 
middelen daar dan naartoe gaan. Een 
iets minder erge vorm zou zijn, als je 
zou zeggen die 'opcenten' worden be
taald en die worden centraal, landelijk 
geïnd. En die worden dan weer over de 
regionale omroepen verdeeld. Nu ziet 
het er naar u it dat de ménsen in b ij
voorbeeld de Rijnmond veel minder 
hoeven te betalen dan in bijvoorbeeld 
Zeeland, omdat er wordt uitgegaan van 
het aantal inwoners per zendgebied. Wij 
hebben hier nu eenmaal veel meer in
woners dan in Zeeland, dus voor de 
mensen hier is die opcenten-regeling

veel minder een probleem als die er 
komt, dan in andere delen van het 
land".

Zeggenschap

Haasbroek: "Nou is het het helemaal 
van de gekke dat de regering zegt dat

luisteraars, dat iedereen je kan horen en 
dat dus veel eerder moet worden ge
dacht aan een struktuur waarbij de 
luisteraar een zekere mate van zeggen
schap heeft over de programma's".

— Hoe moet je dat organiseren, die zeg
genschap, volgens jou?

radio rdnmond ..
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het geld per provincie geregeld wordt, 
maar 'wij in Den Haag' bepalen wel, via 
de omroepwet, hoeveel uur jullie 
mogen uitzenden en wat jullie mogen 
uitzenden. Dan denk ik, dat als je de 
mensen er voor laat betalen, dan moet 
je ze ook zeggenschap geven over wat 
er met de zendtijd gebeurt. En als ik 
met Radio Rijnmond, met ongeveer 
hetzelfde geld, vierentwintig uur in de 
lucht kan komen, en de luisteraars w il
len dat — en de mensen hier vragen er 
om, want ze vinden het idioot dat we 
maar drie uur in de lucht zijn — dan zie 
ik niet in waarom je dat niet zou doen. 
En dan kom ik weer terug op die onaf
hankelijkheid van ons. Die onafhanke
lijkheid is er journalistiek, redaktioneel, 
althans die claimen wij, en die is in de 
struktuur ook redelijk goed gegaran
deerd. Wat mijn probleem is met de 
struktuur is dat we 'kultureel represen
tatief' moeten zijn. Dat is allemaal heel 
mooi, maar wat je in de praktijk krijgt, 
dat is dat je in een stichting als de onze 
een stichtingsraad hebt en in die raad 
zitten allerlei instellingen en organisa
ties, linkse en rechtse. En dan kom je in 
de praktijk in aanraking met een wel
zijnswerker, die in die raad alleen maar 
de belangen van zijn organisatie zit te 
verdedigen. Alhoewel, ik moet eigenlijk 
zeggen dat hij de neiging heeft om re
gelmatig het belang van zijn instelling 
voorop te stellen. Terwijl mijn redene
ring is, dat radio een massamedium is, 
dat je er in eerste instantie bent voor de

Nico Haasbroek: "Nou, dat is een pro
ces, het hangt natuurlijk een beetje van 
de interesse van de luisteraar af. Je kunt 
het zien aan hoe wij hier de boel heb
ben opgezet. Het eerste waarmee ik hier 
begonnen ben dat is een groot onder
zoek in de Rijnmond. Gewoon met de 
mensen gesproken, groepsgesprekken, 
in kafees gaan zitten, gewoon maar vra
gen, van 'is dat nou nodig?' en 'als 'ie er 
komt, wat verwacht je er dan van?', 
'wat vindt je van de piraten', noem 
maar op. We zijn dus uitgegaan van wat 
er onder de mensen leeft. Toen hebben 
we, in fase twee, gezegd: wat vinden 
wij, als redaktie. En ten derde: hoe 
stem je dat op elkaar af. En dat kun je 
dus duidelijk horen in onze programme
ring. Als een thema-programma maken, 
dan beginnen we altijd met een luiste
raar die iemand die verantwoordelijk is, 
die gezag heeft, op de koffie krijgt. Dus 
niet dat die luisteraar naar 't stadhuis 
gaat, en daar naar die wethouder luis
tert. Die luisteraar stelt dan een groot 
aantal vragen. En elke ochtend vragen 
we mensen over dingen die in de aktua- 
lite it spelen, in straatinterviews, niet als 
komische faktor, maar omdat we willen 
weten wat mensen er van vinden.
's Middags hebben we altijd telefoontjes 
over 't hoofdonderwerp van die dag, en 
zaterdag kunnen de mensen een half 
uur bellen over 't  weekonderwerp. Het 
loopt allemaal nog niet ideaal, maar de
filosofie er achter deugt wel, volgens

■ • / /mij .

"K ijk , bij regionale radio, zoals Radio 
Rijnmond, ben je veel afhankelijker dan 
in 'Hilversum'. Bij de landelijke omroep 
kun je veel makkelijker iemand hard 
aanpakken, die heb je de komende tijd  
tóch niet meer nodig. Maar hier in Rot
terdam zit je veel meer op elkaar. Je 
bent veel afhankelijker van elkaar".

GEERT DEKKER

Sinds kort funktioneert in de PSP een media- 
werkgroep. De komende tijd houdt deze groep 
zich bezig met lokale om roep : het beheer, het 
beleid, de inspraak en deelname van luisteraars 
en kijkers, de financiering, de randvoorwaar
den en de relatie met de schrijvende pers. 
Nadere informatie: Ruud Poeze, tel.: 030 - 
71 66 79.

(ingezonden mededeling)

De PSP afdeling Alphen aan de Rijn 
zoekt kon takt met personen, afde
lingen of instanties die hen aan een 
goede, tweedehands stencil-inbran- 
der kunnen helpen.
Kontakt: PSP afd. Alphen, Tart- 
horst 105, Alphen a/d Rijn, tel.: 
01720-327 75 / 445 79.

(ingezonden mededeling)

Amnesty International Nederland 
zoekt

EEN VRIJWILLI(GS)TER
voor 20 uur per week op een nieuw 
terrein: ’Politie en mensenrechten’. 
Het werk zal bestaan uit
- kontakten leggen en onderhouden 

met de politie en de politie
belangen o rgan isa tie s

- voorstellen ontwikkelen op die 
nieuwe gebied

Nadere informatie Amnesty, tel.: 
020 - 84 79 05, vragen naar Herma 
v.d. Zande of Dorette Pronk.
Amnesty International, 3e Hugo de 
Grootstraat 7, 1052 LJ Amsterdam



Vervangende dienstplicht

Zeer onlangs hebben de diverse 
frakties in de Tweede Kamer 
hun eerste reakties gegeven op 
het initiatief-wetsvoorstel van 
PSP-Tweede Kamerlid Wilbert 
WiUems om de duur van de 
vervangende dienst voor 
erkende dienstweigeraars met 
vier maanden terug te brengen. 
Als de wet erdoor komt wordt 
de PSP-eis, dat dienstweigeraars 
en dienstplichtigen even lang 
moeten dienen, vervuld. Uit de 
eerste reakties blijkt dat het 
PSP-voorstel een redelijke 
kans maakt om te worden 
aangenomen. Fraktie- 
medewerker Rob Snel doet 
verslag en reageert op de 
misleidende berichtgeving in 
veel dagbladen.
Op 30 november 1983 diende Wilbert 
Willems een wetsvoorstel over verkor- 
tig van de diensttijd voor dienstweige
raars in. Hiermee wil hij de bestaande 
rechtsongelijkheid tussen dienstplich
tige m ilitair en de tewerkgestelde dienst 
dienstweigeraar opheffen, en zo één van 
de eisen uit het PSP-verkiezingspro- 
gramma uitvoeren. Het voorstel gaat 
erom dat vervangende dienst even lang 
wordt als de militaire dienst, dat bete
kent op d it moment dat de vervangende 
dienst vier maanden korter zou worden, 
en wel 14 maanden en 16 dagen (16 da
gen in verband met herhalingsoefe
ningen). Ook wil Wilbert Willems een 
beperkte bijtekenmogelijkheid kreêren, 
maar dat alleen op verzoek van de 
dienstweigeraar zelf. Op 15 maart heb
ben de diverse Tweede Kamerfrakties 
hun eerste kommentaar op het voorstel 
gestuurd. Zoals te verwachten was, lie
pen de reakties uiteen van grote instem
ming to t volledige afwijzing. Ook de 
PSP-fraktie heeft gereageerd.

Het b lijk t dat het wetsvoorstel een 
redelijke kans maakt om te worden aan
genomen in de Tweede Kamer. De PSP 
is er uiteraard vóór, ondanks de alarme
rende berichten in de kranten. CPN, 
PPR, PvdA en D '66 óók. Maar er zijn 
ook tegenstanders. De SGP en het GPV 
zijn er om principiële redenen tegen, de 
VVD is ook tegen, want die vindt dat je 
het dienstweigeraars niet al te gemakke
lijk  moet maken. Het CDA heeft nog 
geen definitief standpunt, maar wijst 
het voorstel niet bij voorbaat van de 
hand. Het CDA vindt wel dat "aanpas
singen van achtergestelde aspekten in 
de positie van de gewetensbezwaarde 
geleidelijk aan dienen te geschieden en 
niet geforceerd moeten worden". Wat 
er dus uiteindelijk u it zal komen is dus 
nog even de vraag, voorlopig is het 
woord aan Wilbert Willems om te rea

ï'iz-

voorstel m aakt een kans
geren op alle standpunten en vragen 
van de andere frakties in zijn memorie 
van antwoord. De organisaties voor 
dienstweigeraars, de Vereniging Dienst
weigeraars en Pax Christi, tenslotte, 
zijn uiteraard voorstanders van het 
wetsvoorstel.

PSP-reaktie

Op de fraktievergadering van 6 maart 
heeft de PSP-Tweede Kamerfraktie una
niem besloten om ook als PSP-fraktie 
op het Inïtïatief-WiIlems te reageren. 
Dat moest een reaktie zijn, waarin niet 
zozeer technische, alswel de meer prin
cipiële kanten van de zaak aan de orde 
moesten komen, zoals totaalweigeren, 
pacifisme, dienstplichtleger zolang er 
een leger is. Opbouwende kritiek dus. 
Helaas is dat in de burgerlijke pers weer 
eens volledig misvormd. Want uiteraard 
is de PSP-fraktie het volledig eens met 
de wet-Willems. De fraktie heeft im
mers zelf besloten dat d it initiatiefwets
voorstel er moest komen en dat Wilbert 
Willems de indiener zou zijn. Wel zijn er 
in de PSP-reaktie een aantal kritische 
opmerkingen gemaakt en prikkelende 
vragen gesteld, vooral om aan te geven 
dat het eigenlijk maar een hele kleine 
verandering is, hoewel belangrijk. Dat 
het een heel beperkt voorstel is, daar
van was Wilbert Willems al vanaf het 
begin doordrongen, net als de rest van 
de fraktie. Toch heeft de hele fraktie 
besloten ermee aan de gang te gaan. In 
de pers heeft de PSP nogal wat op
schudding teweeg gebracht. Zo zou de 
fraktie, volgens een ANP-telexbericht, 
het wetsontwerp "onduidelijk, tegen
strijdig en niet konsistent" hebben 
gevonden. Dat is niet waar. Wel is er 
een opmerking gemaakt over een 
passage in de memorie van toelichting

betreffende de vraag of verkorting van 
de vervangende dienst zou leiden to t 
een drastische toename van het aantal 
dienstweigeraars, en hoe d it met elkaar 
in verband staat. In de PSP-reaktie werd 
over deze passage gezegd: "Op de
PSP-fraktie maakten deze passages 
lichtelijk de indruk tegenstrijdig te zijn, 
althans niet geheel en al konsistent". 
De pers heeft deze zin dus geheel uit 
zijn verband gerukt, en zo gepoogd de 
indruk te wekken dat er hierover 
binnen de PSP-fraktie grote menings
verschillen zouden bestaan.

Bijtekenen

Over de voorgestelde mogelijkheid to t 
beperkt bijtekenen voor dienstweige
raars op eigen verzoek, wordt door de 
meeste partijen kritisch gedacht, net als 
overigens door Vereniging Dienstweige
raars en Pax Christi. Er is mogelijk ge
vaar van misbruik van de regeling, het 
zou de verkorting weer via een achter
deurtje ongedaan kunnen maken. Forse 
kritiek, waar Wilbert Willems bij de ver
dere behandeling rekening mee zal moe
ten houden. Bijtekenen is vooral van 
belang als overgangsregeling tussen de 
bestaande en de nieuwe wet, en om 
dienstweigeraars die in het kader van de 
vervangende dienst aan een bepaald 
projekt werken, de kans te geven dat af 
te maken als het wat u itloopt en als ze 
het zelf zien zitten. U it gesprekken met 
dienstweigeraars bleek ook dat velen 
liever nog wat langer ergens bleven wer
ken als dienstweigeraar, dan simpelweg 
werkloos te worden. Ook sommige 
vredesinstellingen hebben belang bij een 
bijtekenmogelijkheid, met name om de 
opvolging van de ene door de andere 
dienstweigeraar soepel te kunnen rege
len. Maar er is een grote kans dat dit 
deel van het voorstel het niet zal halen,

en dat het daarom misschien moet ver
vallen.

Principekwestie

In zijn memorie van toelichting op het 
wetsvoorstel maakt Wilbert Willems 
enkele opmerkingen over het fe it dat wi 
wij als PSP vinden dat uiteindelijk het 
leger moet worden afgeschaft en dat er 
volledig ontwapend moet worden-, en 
dat zolang het nog niet zover is de PSP 
een dienstplichtleger wil en geen be
roepsleger met erkenning van alle gewe
tensbezwaren, ook politieke. Over dit 
soort uitlatingen hebben bijna alle par
tijen opmerkingen gemaakt, ook al gaat 
dat niet over de feitelijke argumenten, 
maar over de meer achterliggende idea
len die je als PSP-er koestert, en die je 
ertoe brengen om je erg in te zetten 
voor dienstweigeraars en totaalweige- 
raars. De meeste partijen hadden deze 
opmerkingen liever niet in de memorie 
van toelichting gezien, met name het 
CDA, want het is voor de politiek toch 
altijd wat moeilijk om het eens te zijn 
met iemand die openlijk voor een radi- 
kaal pacifisme uitkomt. Voor het GPV 
en de SGP waren deze opmerkingen 
aanleiding om zich to t principieel te
genstander te verklaren. Pacifisten, br... 
De andere partijen lieten het er door
gaans bij mee te delen dat zij onze op
vatting over de noodzaak van afschaf
fing van het leger niet delen. Er komt 
dus vaart in de behandeling van de 
Initiatiefwet Willems. Wordt vervolgd....

ROB SNEL

Een eerder artikel van de hand van Rob Snel 
en Wilbert Willems over de initiatiefwet van de 
PSP verscheen in 'Bevrijding' nr. 12 van 29 juni 
1983.



Op 17 januari 1984 begon in 
Stockholm (Zweden) de 
'Europese Ontwapenings 
Conferentie' (kortweg EOC). 
Voorlopig wordt daar niet over 
ontwapening gesproken, maar 
uitsluitend maar over 
'vertrouwenwekkende en 
veiligheidsbevorderende 
maatregelen die er op gericht 
zijn het risiko van een militaire 
konfrontatie in Europa te 
verminderen', zoals het officieel 
heet. Niet eerder dan in 
november '86 zal eventueel de 
'ontwapening' aan de orde 
komen.
Bram van der Lek, Eerste 
Kamerlid voor de PSP en lijst
trekker voor de Europese 
verkiezingen voor 'radikaal 
links', beschouwt het spelletje 
bluf-poker, dat wordt verkocht 
onder de naam 'ontwapening', 
maar meer bekend is als 
De Wapenwedloop.

Altijd  wordt ons weer voorgehouden 
dat onderhandelen de enige manier is 
om vrede en veiligheid te bereiken. En 
dat de Nederlandse regering daarbij 
zo'n positieve bijdrage levert. Wat b lijft 
er nu over van zo'n bewering, als we de 
stand van zaken van d it ogenblik bekij
ken?
Een van de weinige 'onderhandelings
tafels' waar nog gepraat wordt tussen 
Oost en West is de 'Conferentie over 
vertrouwenwekkende en veiligheids
bevorderende maatregelen en ontwape
ning in Europa', die op 17 januari 1984 
in, Stockholm begonnen is. In de wan
deling wordt hij meestal de 'Europese 
ontwapen ings-konferentie' genoemd.
Maar dat is wel een wat al te mooie 
naam.
In feite is de konferentie de voortzet- 
tig van het zogenaamde Hefsinki-proces. 
In 1975 werd in Helsinki een verdrag 
gesloten over veiligheid en samenwer
king in Europa. De konferentie in 
Stockholm is het derde vervolg daarop. 
De afspraak ervoor werd gemaakt in 
Madrid, tijdens de tweede 'toetsings- 
konferentie', die afliep in september 
1983. Afgesproken werd dat de eerste 
twee jaar niet over ontwapening zou 
worden gesproken, alleen over 'vertrou
wenwekkende en veiligheids-bevorde- 
rende maatregelen', zoals meer informa
tie over en weer over troepenbewe
gingen, oefeningen, enzovoorts en waar
neming (kontrole) daarvan.
Nu hoéven zulke besprekingen natuur
lijk niet onbelangrijk te zijn. Wanneer 
ze serieus gevoerd zouden worden, zou
den ze best kunnen leiden to t zóveel

STOCKHOLM

Blufpoker aan de 
onderhandelingstafel

meer vertrouwen (en ook kennis van za
ken) over en weer, dat er daarna afspra
ken zouden kunnen worden gemaakt 
over werkelijke wapenvermindering en 
onwapening.

Niet veel kans

Tot nu toe ziet het er echter niet naar 
uit dat het zo zal gaan. De eerste dagen 
van de konferentie zijn gebruikt voor 
een soort propaganda-slag tussen de su
permachten. De heren Schulz (Ameri
ka) en Gromyko (Rusland) hebben 
enige uren tegenover elkaar gezeten, om 
te laten zien dat zij nog steeds met el
kaar praten, ook al zijn dan de INF-be- 
sprekingen over de middellange af- 
stands-raketten en de STAAT-bespre- 
kingen over strategische raketten afge
broken, en is het niet duidelijk of de 
MF5/?-besprekingen over troepen- 
redukties in Europa nog zullen worden 
hervat.

De redeneringen daar rondomheen zijn 
nog steeds dezelfde. De Russen houden 
vol dat zij pas weer praten willen als het 
plaatsen van nieuwe Pershing-en Kruis
raketten wordt gestopt. De Westerse 
landen vertellen precies het omgekeerde 
verhaal. Juist door vastbesloten door te 
gaan met die plaatsing kan de Russen 
duidelijk worden gemaakt dat ze er goed 
aan doen om — met hangende pootjes, 
dus — terug te komen aan de onderhan
delingstafel.
Een weinig 'vertrouwenwekkende' situ
atie. Meer het bekende bluf-poker. En 
hoe erg het is wordt ons op d it moment

niet eens precies verteld. De regering 
zeurt nog steeds over het toenemend 
aantal SS-20's in de Sovjet-Unie zelf. 
Ook in de voorlichtingsbrochure van de 
Nederlandse regering, die onlangs is ver
schenen, wordt nog weer eens voorgere
kend hoe nodig de plaatsing is als 'ant
woord' op die Russische dreiging. Dat 
de Russen inmiddels bezig zijn met het 
stationeren van wéér nieuwe raketten 
(SS-22 en SS-23) in de DDR en Tsje- 
choslowaki/e, wordt opmerkelijk stil
gehouden. Dat is niet zo vreemd, want 
in feite onderstreept dat het fiasko van 
de 'politiek van sterkte' en het dubbel- 
besluit: de Russen zijn al weer bezig 
aan het 'antwoord' op het 'antwoord'. 
Zo werkt de wapenwedloop.

Afleidingsmanoeuvre

Het gevaar is daarom groot, dat wat in 
Stockholm gebeurt niet meer dan een 
soort zoethoudertje, een afleidings
manoeuvre, zal zijn. Zowel Reagan als 
de Russen kunnen wel een suksesje ge
bruiken. Reagan voor zijn herverkie
zing, de Russen om hun 'vredeswil' nog 
eens duidelijk te maken tegenover de 
ook in eigen blok toch wel groeiende 
kritiek en tw ijfe l.
De voorstellen die to t nu toe in de 
maak zijn, zijn dan ook niet bepaald 
hemelbestormend. Er bestaan al afspra
ken over het bij elkaar aanmelden van 
oefeningen en grote troepenverplaat
singen. De bedoeling schijnt nu te zijn, 
die verder te preciseren en ook verdere 
afspraken te maken over het uitnodigen 
van waarnemers en kontrole. De

NAVO-landen zijn met zoiets bezig, en 
ook de deelnemende ongebonden lan
den hebben een daartoe strekkend 
voorstel ingediend.
Als dat binnen niet al te lange tijd  rond 
komt, kan dat met veel tamtam als een 
groot sukses worden rondgebazuind. En 
wat voor Reagan misschien nog mooier 
zou zijn: het kan ook nog afstuiten op 
de bij de Russen altijd nog grote vrees 
voor te veel inspektie en pottenkijkers.

Berusten?

De vraag is of we er in moeten berusten 
dat Stockholm 'dus niets voorstelt'. Het 
lijk t mij een erg negatieve benadering. 
Je zou met alles wat daar gebeurt ook 
op een andere manier om kunnen gaan. 
In de eerste plaats dit. Als het blijkbaar 
mogelijk is dat de twee blokken zo in
nig samenwerken dat ze elkaar in feite 
precies vertellen hoeveel troepen ze 
hebben, waar die gelegerd zijn, wanneer 
ze oefenen, en hóé — dat wil dus zeg
gen: van welke strategische veronder
stellingen men aan beide kanten uitgaat 
—, dan is het toch absurd dat anderzijds 
die bewapening aan alle kanten nog ver
der wordt opgevoerd en dat bij de plan
ning nog steeds wordt uitgegaan van de 
volstrekte onbetrouwbaarheid van 'de 
andere kant'. Wanneer wij als vredesbe
weging de stand van zaken, en alles wat 
daar mogelijkerwijs in Stockholm nog 
bij komt, analyseren en duidelijk weten 
over te brengen, dan moet daar mijns 
inziens een extra argument aan te ont
lenen zijn om steeds meer mensen er 
van te overtuigen hoe ziek en achter
haald die hele militarisering van de Oost 
Oost-West verhouding is, en hoe voor 
de hand liggend het is om die geleidelijk 
af te breken.
Daarbij moeten we natuurlijk niet in de 
val trappen dat het altijd weer de ande
ren zijn die de schuld krijgen van het 
mislukken van zulke wapenverminde- 
ringsmaatregelen. Dat zouden we onder 
meer kunnen bereiken door telkens 
heel precies aan te geven welke voor
stellen die 'andere kant' heeft gedaan, 
en de indringende vraag te stellen waar
om daar eigenlijk nooit op wordt inge
gaan.
En anderzijds zouden we de eigen rege- 
rig — in ons geval dus de Nederlandse — 
veel meer op de huid moeten zitten met 
de eis om niet alleen maar braaf mee te 
sukkelen, maar eigen konstruktieve 
voorstellen voor de konferentie u it te 
werken. Als ze er zelf niets voor weet te 
bedenken, mag ze ze wel ontlenen aan 
de Ontwapeningsnota, die de PSP bin
nenkort zal uitbrengen als antwoord op 
de Defensienota.
Het lijk t mij dat we er goed aan doen, 
zo'n konferentie niet zonder meer 'af te 
schrijven', maar te proberen het proces 
dat daar aan de gang is in het kader van 
de strijd voor vrede en ontwapening 
ook in positieve zin u it te buiten.-

BRAM VAN DER LEK
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FILIPPIJNEN

Jan Schrama, pater van de 
'Orde van het Heilig Hart', heeft 
elf jaar op de Filippijnen 
gewoond en gewerkt, van 1962 
tot 1973. De eerste vijf jaar 
deed hij, zoals hij zelf zegt, als 
'witte magiër' traditioneel 
parochiewerk: dopen, trouwen, 
begraven. Daarna was hij enkele 
jaren direkteur van een 
theologisch centrum in de 
hoofdstad Manila. Na de door 
president Marcos in '72 
ingestelde staat van beleg, bleef 
hij nog een jaar in het land.
Toen vertrok hij, vanwege kerk
politieke ontwikkelingen. 
Buitenlandse religieuzen 
remden de radikale 
ontwikkeling van Filippijnse 
geestelijken, aldus Schrama. In 
Nederland bleef hij voor 
dezelfde zaak vechten.
Op de Filippijnen was Jan 
Schrama nauw betrokken 
geraakt bij de organisatie 
Christenen voor Nationale 
Bevrijding (CNL), één van de 
oprichters van het radikale 
Nationaal Demokratisch Front 
(NDF). Dit Front kwam in '72 
van de grond en werd in 1982 
door de PSP erkend als 
vertegenwoordiger van het 
Filippijnse volk (zie 'Bevrijding' 
nr. 9 /10  van 19 mei 1982).
Jan Schrama hield zich aan zijn 
woord. In 1975 werd hij lid van 
de Filippijnengroep Nederland. 
Naar aanleiding van de moord 
op oppositieleider Aquino, 
augustus vorig jaar op het 
vliegveld van Manila, èn naar 
aanleiding van de parlements
verkiezingen van 14 mei op de 
Filippijnen had Chris Huinder 
een interview met Jan Schrama. 
Hij sprak met hem over de rol 
van de kerk in het verzet op de 
Filippijnen, over de nieuwste 
ontwikkelingen in de oppositie 
en over het gevaar van 
Amerikaanse interventie.

Jan Schrama: " Ik  ben eind jaren zes
tig heel sterk beinvloed door de bevrij
dingstheologie van Latijs-Amerika. Een 
theologie, gegroeid op een maatschap
pelijke basis. Binnen de organisatie 
Christenen voor Nationale Bevrijding 
(CNL) wordt niet zo direkt meer terug
gegrepen op zo'n bevrijdingstheologie. 
Organisatorisch wordt er niet vanuit ge
gaan, dat de kerk het voortouw moet 
nemen. Het is veel meer dat veronder
steld wordt, dat elke sektor zichzelf 
moet organiseren. Een organisatie geba
seerd op het leiderschap van boeren en 
arbeiders. En dat de middenklassen 
daar heel sterk op inspelen, vanuit het 
onderwijs, de kerk, vanuit de medische 
en de kulturele sektor. Maar het gaat 
om het organiseren van mensen, die van 
hun sektor afhankelijk zijn. Als we dus 
praten over de kerksektor, praten we 
over het kerkpersoneel: priesters, zus
ters, pastorale werkers, óók van de pro
testante kerk. Dat lijk t op een oude kle
rikale scheiding, want hoe moet het dan 
met het kerkvolk? Dat moetje zo zien. 
De mensen, die bij de kerk komen, wor
den revolutionair georganiseerd bij hun 
eigen sektor. Elk kerklid behoort to t 
een andere maatschappelijke sektor. De 
nadruk ligt zodoende allereerst op het 
participeren in een maatschappelijke re
volutie van héél de samenleving, daar 
als christen bescheiden mee doen, en 
ook te zien, dat de bijbel thuishoort in 
de handen van de onderdrukte.
Er is een heel duidelijk verschil tussen 
de laag van bisschoppen - dat zijn er 
zo'n tachtig daar, hulpbisschoppen 
meegerekend - en de lager geestelijk
heid: zusters en pastorale werkers. Als 
we praten over Christenen voor Natio
nale Bevrijding dan moet je de leden 
daarvan hoofdzakelijk zoeken bij de la
gere laag van pastores."

Strukturele veranderingen

Wat voor ontwikkelingen zie je, verge
leken met tien jaar geleden?
J. Schrama: "Toen ik er wegging, begon 
het er allemaal pas. Vanuit de volksbe
weging gezien is het organisatorisch 
enorm ontwikkeld. De CNL heeft zich 
daarmee parallel ontwikkeld. Je ziet te
gelijkertijd ook een sterkere polarisatie. 
Iedereen die tien jaar geleden een klein 
beetje progressief was, wil nu struktu
rele veranderingen. Anderzijds wordt er 
vanuit het regiem, èn vanuit de Vere
nigde Staten, een steeds sterkere band 
met de kerk aangegaan; zodat je een 
verbond krijgt tussen reaktionaire kerk, 
CIA en het regiem. Die kant is zich aan 
het verharden met het gevolg dat het re
giem vaker ingrijpt en dat radikale kerk
werkers gevangen gezet, vermoord wor
den, noem maar op. Wat er via een 
groep Jezuïeten voornamelijk inge
pompt wordt bij de bisschoppen is 
de 'red scare': de angst en haat voor het 
kommunisme. Overal zien ze dan spo
ken en praten ze over infiltratie. Maar 
wat hebben wij dan vroeger vanuit de 
kerk gedaan? Alles proberen te kontro- 
leren! Dat was niks anders dan in fil
tratie! Maar zo gauw de bisschoppen 
niet alles meer beheersen, wordt het 
maar gauw infiltratie genoemd. Bijvoor
beeld als radikale christenen met kom- 
munisten samenwerken. En daarnaast 
wordt alles, wat revolutionair is to t 
kommunisme gebombardeerd; en dat 
wordt weer als het ergste, dat er is, a f
geschilderd."

Drie kampen

Zijn er na de moord op Aquino in 
augustus vanuit de kerk pogingen on
dernomen om een akseptabei 'Marcos- 
regiem zonder Marcos' te scheppen?
J. Schrama: "Binnen het regiem heb je 
drie kampen rond de opvolging van de 
doodzieke Marcos. De echte Marcos - 
clan: Marcos, Imelda (zijn vrouw), en 
Fabian Ver, staf-chef van de strijdmach
ten. Daarnaast heb je Enrile, minister 
van defensie, en VideI Ramos, adjudant 
van Fabian Veren hoofd van de politie. 
Vanuit de studententijd al was er een 
oude vriendschap tussen Enrile en 
Aquino. Het is niet ondenkbaar, dat de 
Amerikanen op een verbond Enrile- 
Aquino aanstuurden. Naast die twee 
groepen heb je nog de technokraten 
met Cesar Virata, minister van finan
ciën en premier. Die heeft het vertrou
wen van de Wereldbank, het IMF (In
ternationaal Monetaire Fonds) en het 
internationale zakenleven. Vandaar wel
licht dat Marcos hem onlangs als zijn 
opvolger aangewezen heeft, vanwege de

pressie uit financiële hoek.
De traditionele oppositie is momenteel 
verenigd in Unido (een zeer gematigde, 
enigszins sociaal-demokratische koalitie 
van verschillende groepen - C.HJ Het 
was de bedoeling van Aquino zich aan 
het hoofd daarvan te stellen. Om die ge
matigde oppositie-kar te trekken is hij 
naar de Filippijnen gekomen. Ik denk, 
dat kardinaal Sing ook in die richting 
zat en zit. Aquino zou misschien in 
staat geweest zijn om een splitsing to t 
stand te brengen tussen de radikale op
positie van het NDF en wat daarmee 
sympathie heeft en die traditionele op
positie. Vanuit die hoek kun je kardi
naal Sing begrijpen, hoewel wel gezegd 
wordt, dat hij onvoorspelbaar is. Bij de 
begrafenis van Aquino kan hij heel 
sterk Marcos beschuldigen, en het vol
gende moment staat hij op de stoep bij 
Marcos om over een Verzoeningsraad 
te praten, waarin toch weer regerings- 
mensen, vertegenwoordigers van de 
kerk en van de gematigde oppositie 
zouden zitten. Maar zo heel onvoorspel
baar is hij niet, want als je hem goed be
luisterd, zegt hij met al zijn kritiek op 
Marcos: 'Als je zo doorgaat, komt er 
revolutie' en daar is hij zonder meer 
tegen."

Demonstraties

De moord op Aquino heeft nu echter 
wei to t een radikaliserlng onder bevol
kingsgroepen geleid, die zich vroeger 
hadden rustig gehouden.
J. Schrama: "Ja, alles dat zich onder 
Unido had georganiseerd en ook het za
kenleven keren zich nu duidelijk tegen 
Marcos. Dag in, dag uit heb je regelma
tig demonstraties van tien- to t tw intig
duizend mensen, direkt vanuit de kan
toren in het zakencentrum van Manila.



De VS op de Filippijnen

Naast het leger behoort het zakenleven 
tot de laatste steunpilaren van de dik- 
tator. Dat zakenleven heeft nu duidelijk 
het vertrouwen in Marcos opgezegd." 
Toch niet alleen door de moord op 
Aquino?
J. Schrama: "Nee, die moord was de 
emotionele aanleiding om allerlei krach
ten los te slaan die al slapend aanwezig 
waren. Ekonomtsch zijn de Filippijnen 
bijna bankroet. Begin dit jaar waren 
negen pesos (Filippijnse munt) nog één 
dollar waard, in juli werd het elf op 
één, daarna vïjtien op één, maar nu de 
laatste weken, is de peso zwevend ge
worden en gaat hij naar vierentwintig 
op één. Dat is een spiraal naar beneden! 
Het zakenleven, vooral het internatio
nale, hebben hun vertrouwen in de poli
tieke leiders van de Filippijnen verlo
ren .
Maar daarnaast overstijgt elke demon
stratie de sympathie voor Aquino. Elke 
demonstratie heeft minimaal het karak
ter van protest tegen het regiem. De 
middenklasse wordt door de ekono- 
mische krisis geraakt. En vergeet de mi
litarisering niet met zijn beknotting van 
de individuele burgerrechten. De op
heffing van de staat van beleg (vorig 
jaar, waarna zeer beperkende pre
sidentiële verkiezingen gehouden wer
den , waarbij Marcos aan de macht 
bleef - C.H.) heeft geen enkele verbete
ring gebracht. De militaire terreur 
houdt het hele land eronder. Er is nu 
ook een nieuwe koalitie, Jaja (Justice 
for Aquino, Justice for All - Rechtvaar
digheid voor Aquino, Rechtvaardigheid 
voor Iedereen) van meer dan vijftig or
ganisaties, waarin een heel sterke in
vloed is van radikale groeperingen. Dat 
verklaart grotendeels het massale karak
ter van de meeste demonstraties. Daar 
vindt een officiële koppeling plaats van 
gematigde en radikale oppositie."
Op basis van een minimum-programma? 
J. Schrama: "Nog nauwelijks. Er zijn 
wel gemeenschappelijke punten tegen 
Marcos, tegen de militaire bases en de 
Amerikaanse interventie, voor algemene 
amnestie van politieke gevangenen. Dat 
hoor je steeds in de kreten van de de
monstraties. Ook : tegen de multina
tionals."
Is er sprake van een opschuiving van de 
Verenigde Staten ten aanzien van de 
Filippijnen, zoals het niet doorgaan van 
het bezoek van Reagan kan aangeven? 
J. Schrama: "De Verenigde Staten zijn 
al langere tijd  aan het zoeken naar een 
goed alternatief, gezien de al jaren fy 
siek slechte toestand van Marcos. 
Aquino zou besteen uitstekende oplos
sing geweest zijn, ofschoon Reagan, t i j 
dens Marcos' bezoek in april aan de 
Verenigde Staten, Marcos nog volledig

De VS hebben twee zeer belangrijke 
bases in de Filippijnen. De lucht
machtbasis Clark A ir Base is de 
thuishaven van de 13de US A ir 
Force. Het strategische bereik van 
de basis loopt van Taiwan, via het 
westelijke gedeelte van de Stille 
Oceaan en de basis op het eiland 
Diego Garcia in de Indische Oce
aan, tot aan het Nabije Oosten en 
de oost-kust van Zuidelijk Afrika. 
De basis is 55.000 ha. groot en er 
zijn achtduizend 'G.l. 's' en zeven
honderd Filippijnse soldaten gele

gerd. De marinebasis Subic Naval 
Base ligt zeventig kilometer verder
op. Het is een natuurlijke, diepe en 
wervelwind-vrije haven, waar de 7de 
Amerikaanse Vloot met vijfenvijftig 
schepen en 425 vliegtuigen is 
gelegen. In de haven werken meer 
dan twintigduizend FiMppijnse ar
beiders.
Deze twee bases vormden tijdens de 
oorlogen in Korea en Vietnam 
belangrijke bruggehoofden voor de 
Amerikaanse strijdkrachten. Ook 
vertrokken vanuit Subic Base in '79

twee vliegdekschepen, die betrok
ken waren bij de mislukte poging 
om in Iran Amerikaanse gijzelaars 
te bevrijden. Naast deze twee grote 
militaire bases beschikken de VS in 
de Filippijnen over nog ongeveer 
tw intig andere militaire nederzet
tingen en installaties. Half 1983 
sloten de VS en de Filippijnen een 
nieuwe geheime overeenkomst over 
de bases. Sinds 1947 wordt om de 
vijf jaar de geheime overeenkomst 
vernieuwd.

t

gedekt heeft. De Verenigde Staten 
zitten nu wel met die moord in hun 
maag, nu ze zien, hoe het Marcos-kamp 
in die moord de hand gehad heeft. Rea
gan heeft zich daarom met het niet la
ten doorgaan van het bezoek duidelijk 
willen distanciëren van het regiem. Een 
alternatief is er nog niet voor de Vere
nigde Staten. Een deel van de oppositie 
is anti-Amerikaans. Een ander deel, zo
als de groep rond Enrile, zit te dicht 
tegen het regiem aan. In politieke 
kringen in de Verenigde Staten hoor je 
wel: we moeten geen tweede Iran 
kreëren, waarbij Marcos heel duidelijk 
vergeleken wordt met de Sjah, met wie 
ze zich niet al te lang moeten blijven 
identificeren."

Militaire bases

Betekent het ontbreken van een alter
natief een vergroting van het gevaar van 
een Amerikaanse interventie in het ge
val de radikale oppositie duidelijk aan 
invloed zou winnen?
J. Schrama: "Het radikale verzet zal 
aan kracht winnen. Er is een radikalise- 
ringsproces aan de gang. De traditionele 
oppositie heeft weinig krachtige per
soonlijkheden. Het Marcos-regiem, èn 
Marcos zelf, wankelen. Indirekt neemt 
daardoor het gevaar van interventie toe, 
vanwege de ekonomische en militair- 
strategische belangen van de VS in de 
Filippijnen, maar vooral vanwege het 
laatste. De twee militaire bases dienen 
heel sterk als springplank om héél Zuid- 
Oost Azië, het Midden Oosten èn de In
dische Oceaan te beheersen. Dat was 
ten tijde van de Vietnam-oorlog al zo!

taire bases van de VS buiten het eigen 
grondgebied."

CHRIS HUINDER

Zie voor eerdere artikelen over de Filippijnen 
in BEVRIJDING: nrs. 16 van 16 sept. '81,9 / 
10 van 19 mei '82 en 21 van 24 nov. '82.

Zo gauw die strategische militaire be
langen in het geding zijn, is een akute 
interventie mogelijk. Er zijn al regelma
tig gezamenlijke oefeningen aan de 
gang. In mei '82 waren er gezamenlijke 
oefeningen met vierduizend Amerika
nen acht oorlogsboten. In mei d it jaar 
werden die oefeningen met een paar 
duizend man overgedaan. Het F ilippijn
se leger en de politie zijn daarbij be
trokken. Het zijn de belangrijkste mili-

FP Ike dag gebeuren er dingen in de wereld die niet door de beugel kunnen.
.j Zeehondjes villen, chemisch- en radio-akbef afval storten, oceanen vergiftigen en 

walvissen harpoeneren. Tegen r; 
zulke praktijken vecht Green-
peace. Zonder wapens, maar 
vasthoudend.

Alleen, zonder uw tientje 
redden we het met. U blijft thuis, 
maar helpt ons met minimaal 
een tientje. Bedankt, en u hoort 
nog van ons.

U blijft thuis, maar helpt Greenpeace met minimaal een tientje. 
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Stuurt u deze bon naar Greenpeaoe Nederland, antwoord
nummer: 10734, 1000 RA Amsterdam 
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Naam: _  ._____ _____  . . __ _
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Echtscheidingen

Vaders wil wordt wet
Onder druk van de Orde van 
Advokaten heeft minister 
Korthals Altes zijn wetsontwerp 
'Scheiden zonder Akvokaat' 
ingetrokken. Dat is maar goed 
ook. schreven Marijke Ruiter en 
Marijke Prins in het vorige 
nummer van 'Bevrijding'. 
Immers, de echtscheidings
procedures zijn tè ingewikkeld 
om, zeker als vrouw, zonder de 
hulp van een advokaat aan je 
recht te komen.
In dit tweede, en afsluitende, 
artikel wordt ingegaan op de 
gedwongen hulpverlening bij 
echtscheiding en op de 
omgangsregelingen voor 
kinderen. Moet de advokatuur 
worden vervangen door een 
professionele 'pijnverzachter' en 
wat is het nut van een 
wettelijke omgangsregeling?

Er gaan stemmen op om de rechtshulp 
bij echtscheiding te kombineren met 
maatschappelijke en psychosociale 
hulp. Het Bureau Echtscheiding in Gro
ningen bijvoorbeeld, waar zulke gekom- 
bineerde hulp wordt gegeven, trekt 
honderden kliënten per jaar. In tegen
stelling to t advokaten mogen hulpver
leners blijkbaar best wervend optreden
.........en met sukses!
De Nederlandse Gezinsraad is een fer
vent voorstander voor het oprichten 
van dergelijke bureau's, ook wel Bu
reau 's voor Echtscheidingsbegeieiding 
en -advies (Beba) genoemd. Dit bureau 
zou een verplicht voorportaal to t de 
rechtbank moeten zijn, ook als de 
echtscheiding niet door beide echt
genoten wordt aangevraagd. Er zouden 
er minstens v ijf in Nederland moeten 
komen. Op deze manier komen mensen 
gedwongen in de hulpverlening terecht 
waar de 'nieuwe norm' bestaat dat 
mensen moeten leren 'afscheid van 
elkaar te nemen' en 'als vrienden uit 
elkaar' te gaan. Professionele hulp
verleners zoals psychologen, pedagogen, 
maatschappelijk werkers enz. zullen 
zich gaan bezighouden met al de 
zogenaamde 'mislukte'huwelijken, waar 
de 'p ijn ' verzacht moet worden. En het 
is precies de relationele kant waarop 
een beroep gedaan wordt, een kant die 
in het verleden (tijdens het huwelijk) 
óók al mis liep. Het is nog maar de 
vraag in hoeverre deze bureau's de 
belangen van vrouwen vertegenwoor
digen. Zullen zij rekening houden met 
de ongelijkwaardige positie van vrou

wen tijdens het huwelijk en daarna? 
Hoogstwaarschijnlijk zal bemiddelen en 
onderhandelen voor vrouwen beteke
nen: nog meer inleveren!
Daar komt nog bij, dat de kosten van 
deze bureau's waarschijnlijk evenveel of 
nog meer zullen bedragen dan de advo
katuur. Veronderstel eens dat men voor 
een huurgeschil of voor een ontslag
procedure, allereerst hulp moet gaan in 
roepen om te leren zonder wrok met de 
huurbaas of werkgever uit elkaar te 
gaan, alvorens naar de rechter te stap
pen. Dat zou toch absurd zijn! B lijk
baar vindt men dat voor echtschei
dingen niet zo'n raar idee. Natuurlijk is 
het van belang dat er hulpverlenende in
stanties zijn, waar mensen terecht kun
nen met name voor emotionele en psy
chische problemen in verband met het 
verwerkingsproces van een echtschei
ding. Maar gedwongen hulpverlening als 
standaardoplossing van een scheidings
procedure gaat wat al te ver. Het k linkt 
trouwens wel heel bekend in de oren. 
Een soortgelijke situatie deed zich voor 
in 1981, toen Minister de Ruiter, de 
toenmalige Minister van Justitie, ge
dwongen hulpverlening bij een om
gangsregeling voor kinderen na een 
echtscheiding voorstelde.

Wetsontwerpen

Het wetsontwerp Scheiden zonder A d 
vokaat is voorlopig van de baan. Maar

de herziening van het Echtscheidings- 
procesrecht gaat door. Binnenkort zul
len wederom twee wetsontwerpen wor
den ingediend om de echtscheidings
procedure te vereenvoudigen. Ook 
komt er een aangepast wetsontwerp 
over de regeling van de omgang met de 
kinderen na de echtscheiding en men 
wil zelfs het familierecht veranderen, 
om kinderen van samenwonenden of 
ongehuwden gelijke rechten te geven als 
kinderen van gehuwden. Dit kan gaan 
betekenen dat een eventuele omgangs
regeling ook voor andere samenlevings
vormen van toepassing wordt. Er is 
zelfs sprake van het afschaffen van 
voogden en toeziend voogden, in plaats 
daarvan zullen begrippen als verzor
gende en niet-verzorgende ouders ge
ïntroduceerd worden, met verregaande 
bevoegdheden voor deze laatste groep, 
die nog steeds grotendeels uit mannen 
bestaat.

In 1981 keurde de Tweede Kamer een 
wetsontwerp goed, waardoor het vast
stellen van een omgangsregeling voor 
kinderen bij elke echtscheiding ver
plicht zou worden.
Onder druk van de publieke opinie, die 
onder andere door de vrouwenbeweging 
op het allerlaatste moment gemobili
seerd werd, strandde het wetsontwerp 
een jaar later in de Eerste Kamer. Minis
ter Korthals Altes trok het vervolgens 
in, maar kondigde aan d it jaar met een

nieuw wetsvoorstel te komen. Het kon- 
sept is inmiddels verschenen. Daarin 
staat dat ouders die willen scheiden, 
van te voren een regeling moeten heb
ben afgesproken; zo niet, dan doet de 
rechter dat. De tegenstanders van 1981 
(vrouwen) zijn weer terug b ij afI

Omgangsregelingen

Tijdens de behandeling van het wets
voorstel destijds zijn er erg veel argu
menten, maar weinig feiten over de 
tafel gegaan. Er was weinig bekend over 
hoe omgangsregelingen verlopen. Be
kend was alleen dat slechts in vier pro
cent van de gevallen de konflikten zó 
hoog oplopen dat de rechter knopen 
moet doorhakken.
In de afgelopen maanden zijn er twee 
onderzoeksrapporten verschenen die 
onder andere het verloop van omgangs
regelingen to t onderwerp hebben. Het 
ene onderzoek is uitgevoerd \r\ Amster
dam bij 57 gescheiden vrouwen, het 
andere in Limburg bij een groep van 
148 vrouwen. Er zijn nogal wat over
eenkomsten in de resultaten. Zo b lijk t 
uit beide onderzoeken dat in een groot 
deel van de gevallen, de kontakten tus
sen vaders en kinderen op den duur 
minder frekwent worden of zelfs hele
maal stoppen. Uit het Amsterdamse 
onderzoek b lijk t dat de helft van de 
kinderen de vader niet meer ziet, terwijl 
dat in het Limburgse onderzoek veertig

Foto: Harry Meijer
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procent bleek te zijn. De belangrijkste 
reden daarvan is dat de ex-man het laat 
afweten; de tweede oorzaak is dat de 
kinderen hun interesse verliezen. In 
beide onderzoeken b lijk t eveneens dat 
een groot aantal vrouwen het voor de 
kinderen juist erg belangrijk vindt om 
kontakt met de vader te onderhouden. 
In de politieke diskussies is veelal de in
druk gewekt als zouden moeders in het 
algemeen tegen omgang tussen vaders 
en kinderen zijn. Konklusie uit beide 
onderzoeken is dat ze eerder te ver 
gaan. In veeh gevallen ging dat juist ten 
koste van hun eigen welzijn.

In beide onderzoeken doet de rechter 
steeds vaker een uitspraak over de om
gang. Hierbij wordt de invloed gekon- 
stateerd van het veelbesproken wets
ontwerp uit 1981. De onderzoeksters 
uit Amsterdam konstateren, dat zo'n 
uitspraak geen, en soms zelfs een nega
tief effekt heeft op het naleven van een 
regeling. De verandering na echtschei
ding is vaak drastisch en de meeste va
ders zullen het kontakt met hun kin
deren missen. De vraag is echter, of het 
probleem met het treffen van een wet
telijke maatregel is op te lossen.
Ons inziens zou er geen wettelijke om
gangsregeling moeten komen, daar uit 
de praktijk b lijk t, dat het weinig nut 
heeft. Veel omgangsregelingen ontstaan 
momenteel nog in onderling overleg, 
ondanks de problemen die het zowel 
voor mannen als vrouwen oplevert na 
een echtscheiding. Maar een wettelijke 
omgangsregeling is geen garantie voor 
een beter verloop.

MARIJKE RUITER 
MARIJKE PRINS

Literatuur:
M. Wegel in, De praktijk van de omgangsrege
ling. IWA, Amsterdam, 1983.
M. Ruiter, M. Prins, J. v.d. Bogaard; Geschei
den vrouwen in Noord-Midden Limburg, We
tenschapswinkel Nijmegen, 1984. (verschijnt 
nog)

Op zondag 26 februari vond in 
Zwitserland een referendum 
over het weigeren van militaire 
dienst plaats. Het ging om de 
toevoeging van een bepaling in 
de grondwet over de 
mogelijkheid de militaire dienst 
te vervangen door burgerdienst. 
Dat voorstel werd in de volks

stemming van eind februari 
duidelijk verworpen, met 63,8 
tegen 36,2 procent. En dat is 
triest voor het gestaag stijgende 
aantal weigeraars: in 1983 
waren dat er 745, ondanks het 
gebrek aan een wettelijke 
regeling.

Zwitserland is op m ilitair gebied een 
buitenbeentje in Europa. Het land is 
geen lid van de NAVO: het bewaart nog 
steeds zijn bekende 'neutraliteit'. In 
Zwitserland zijn alle mannen tussen de 
tw intig en vijftig jaar dienstplichtig. Na 
hun normale diensttijd moeten ze 
twaalf maal 'op herhaling'. Hun hele 
militaire uitrusting, inklusief hun wa
pen, bewaren de dienstplichtigen thuis. 
Officieel is het mogelijk een verzoek in 
te dienen om ongewapende dienst te 
mogen doen bij het medische korps, 
maar slechts een klein gedeelte van die 
verzoeken wordt ingewilligd. Het enige 
wat dan dus overblijft is weigeren. Een 
militaire rechtbank bepaalt dan de 
straf. Weiger je op puur ethische of reli
gieuze gronden, dan staat je een ge
vangenisstraf van tussen de twee en vier 
maanden te wachten. Maar baseer je je 
weigering op andere bezwaren, zoals 
politieke, dan is de straf aanmerkelijk

hoger. In november vorig jaar werden 
een aantal weigeraars to t tien, elf en 
twaalf maanden veroordeeld. Onder 
hen een leraar. Tegen hem bracht de 
aanklager nog een ander wapen in stel
ling, namelijk paragraaf 38 van het 
militair-strafrecht, op grond waarvan 
een ambtenaar to t maximaal tien jaar 
'beroepsverbod' veroordeeld kan wor
den. In Zwitserland zijn leraren in 
dienst van de Staat en dus ambtenaar. 
In het betreffende geval liet de recht- 
bank-president het niet zover komen. 
Maar met het stellen van deze eis is een 
precedent geschapen en het moet niet 
uitgesloten worden geacht dat in de 
toekomst, naast een veroordeling to t 
een gevangenisstraf en betaling van de 
gerechtskosten, zo'n beroepsverbod 
wordt opgelegd.
Overigens werd al eerder een weigeraar 
door een beroepsverbod getroffen. De 
twintigjarige Stephan uit Basel had al

een leerovereenkomst van de Zwitserse 
spoorwegen op zak, toen hij zijn werk
gever juli vorig jaar meedeelde dat hij 
besloten had dienst te weigeren. Niet 
lang daarna kreeg hij van zijn chef te 
horen ". . . dat de leer overeenkomst 
to t zeven dagen wordt beperkt". Later 
verklaarde de spoorwegen dat het 'de- 
lik t ' dienstweigering een bewijs is voor 
''een ontoereikende werkinstelling" en 
verder kunnen de spoorwegen "angstige 
mensen niet gebruiken".

Op 26 februari deden ruim twee m il
joen Zwitsers aan het referendum over 
de burgerdienst mee. Ook deze poging, 
de zoveelste sinds 1903 (de laatste vond 
plaats in 1977), liep dus op een misluk
king uit. De meerderheid van de Zw it
sers blijven bang voor angstige mensen.

ROEL SANDVOORT
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(Advertentie) TURKIJE

Uitzonderlijke omstandigheden
4

HET WETENSCHAPPELIJK BURO
van de PSP zoekt per 1 juni 1984 voor 
25 uur per week een

MAKRO EKONOOM (v/m)
Voor deze funktie is vereist een door 
opleiding en/of door ervaring verkregen 
deskundigheid op het terrein van:
- het sektor-struktuurbeleid;
- het ekonomisch beleid van de overheid;
- de financiële sektor in de ekonomie. 
Ervaring met en/of kennis van het techno
logiebeleid, zeggenschapsverhoudingen in 
het bedrijfsleven en het werk van de vak
beweging en andere sociale bewegingen 
op het terrein van de ekonomie, strekken 
tot aanbeveling.
Zij/hij dient:
- zelfstandig onderzoek te kunnen uit

voeren;
- redaktionele en organisatorische vaardig

heden te bezitten;
- in staat te zijn met niet-professionele 

mensen samen te werken bij onderzoeks- 
projekten;

- bereid te zijn mee te werken aan lan
delijke sociaal-ekonomische aktiviteiten 
van de PSP;

- bereid te zijn om af en toe een avond of 
zaterdag te werken;

- zich te kunnen vinden in het politieke 
beleid van de PSP.

Het eerste deelprojekt waaraan de eko- 
noom dient te werken, ligt op het terrein 
van onderzoek naar de mogelijkheden van 
selektieve nationalisatie als vorm van 
staatsinterventie bij het greep krijgen op 
ekonomische ontwikkelingen, waarbij 
tevens aandacht besteed wordt aan de rol 
van banken.

Geïnteresseerden kunnen hiervoor nadere 
informatie opvragen bij de sekretaris van 
het WB/PSP, P. Schram, Lijsterlaan 25, 
5613 AD Eindhoven, tel. 040 - 44 37 36 
(privé) of 040 - 47 21 48 (werk).
Het jaarsalaris bedraagt ƒ 27.222, - bruto 
ekskl. vakantietoeslag, met goede sekun- 
daire arbeidsvoorwaarden. Standplaats: 
Amsterdam.

Bij voldoende geschiktheid gaat de voor
keur uit naar een vrouw.
Sollicitaties dienen binnen twee weken 
na het verschijnen van deze advertentie 
gericht te worden aan de sekretaris van 
het WB/PSP. Een eerste selektie zal 
worden gemaakt aan de hand van de 
sollicitatiebrieven. Het is daarom van 
belang dat de sollicitatiebrief voldoende 
informatie bevat over bovengenoemde 
vereisten, personalia, opleiding, ervaring 
en belangstelling. De geselekteerde kandi
daten zullen worden uitgenodigd voor een

De minister van Buitenlandse 
Zaken, Hans van den Broek, is 
'kritisch solidair' met Turkije. 
PSP-Tweede Kamerlid Fred van 
der Spek heeft echter geen goed 
woord over voor het politieke 
bestel en de situatie van de 
mensenrechten in dat land. Na 
twee jaar kwam eindelijk de 
'Turkije-nota' van de 
Nederlandse regering, waar Van 
der Spek om gevraagd had, in 
de Tweede Kamer aan de orde. 
De regeringspartijen waren het 
grotendeels met de minister 
eens. De oppositie kraakte 
harde noten.
Hieronder volgen gedeelten uit 
de debatsbijdrage van Fred van 
der Spek. Een regiem, gebaseerd 
op martelingen, is geen 
demokratie, hoe vaak er ook 
gestemd wordt.
In de zomer van 1982 werd door de ka- 
merkommissie voor buitenlandse zaken 
aan de minister verzocht een notitie 
over de binnenlandse situatie en de bui
tenlandse politiek van Turkije samen te 
stellen. Nu, bijna twee jaar later, vindt 
de diskussie in de Kamer plaats. Ik 
moet zeggen, dat ik in die twee jaar op 
geen enkele manier over Turkije positie
ver ben gaan denken. Er is en er wordt 
te veel gedood, gemarteld en onder
drukt. Er was, en er is nog steeds, 
sprake van politieke terreur. Ondanks 
een grondwet, heerst in vele steden de 
staat van beleg. Ondanks een burger
regering, hebben in feite de militairen 
de macht in handen en zullen zij die de 
eerstkomende vijf, zes jaar ook blijven 
behouden. Het Turkse regiem kan ver
geleken worden met het Pinochet- 
regiem in Chili en met het Argentinië 
van de generaals. Maar er is een tegen
stelling: de buitenlandse publieke opi
nie over Chili en Argentinië is zeer ver
ontwaardigd en fel over de massale ver
dwijningen, over de grootscheepse mar
telpraktijken en de militaire uitroeiing 
van beginnende demokratische ver
houdingen. De publieke opinie over de 
systematische en grove schendingen van 
de rechten van de mens in Turkije is 
minder alert en minder afwijzend.
Toen ik de Turkije-nota' las, schrok ik. 
Ik had niet verwacht dat de regering zo 
weinig substantiële konklusies zou trek
ken u it de informatie, die ze verzameld 
had. De enige twee, wat duidelijke stap
pen, die de regering heeft gezet, zijn de 
indiening van een statenklacht tegen 
Turkije, samen met andere landen, en 
de weigering om mee te doen met een 
OESO-hulp-aktie (*). De statenklacht is 
echter nog steeds in een fase van onder

zoek. Een uitspraak is er nog niet ge
daan.

Uitzonderlijk

In de antwoorden op de schriftelijke 
vragen, gesteld naar aanleiding van de 
Turkije-nota, neemt de regering hier en 
daar duidelijker stelling over de inhoud 
van de grondwet, de beperkingen op 
burgerlijke vrijheden en de grove ver
krachting van mensenrechten in de ge
vangenissen. Ook hier echter komt het 
niet to t duidelijke beleidsdaden. M ili
taire leveranties, zowel van de zijde van 
de overheid als van de zijde van partiku- 
lïeren, mogen doorgang vinden. Export- 
krediet-herverzekeringen door de staat 
gaan door. Kontraktbreuk in het kader 
van de associatieovereenkomst van 
Turkije met de Europese Gemeenschap 
wordt niet eens overwogen. 'Het ver
dragsmatige automatisme' wordt ter 
verdediging hiervoor aangegrepen. Ten 
aan zien van Suriname kon deze voet
angel met het grootste gemak niettemin 
vermeden worden door een beroep te 
doen op 'uitzonderlijke omstandig
heden'. Een terecht beroep trouwens. 
Wel, Turkije kent zeker ook 'uitzon
derlijke omstandigheden'. De nieuwe 
grondwet is een karikatuur vergeleken 
met de progressieve grondwet van 1961 
van dat land. Hij is opgesteld door een 
niet-gekozen orgaan. Hij schept, samen 
met de overgangsmaatregelen, een auto- 
kratisch presidentieel regiem, dat de 
rechten van minderheden, zoals van 
Koerden, tart; de vakbondsvrijheden 
aan banden legt; de vrije meningsuiting 
en vrijheid van vergaderen insnoert. 
Over de grondwet moest in november 
1982 gestemd worden, zonder dat op
posanten hun mening konden verkon
digen en mèt tienduizenden mensen in 
gevangenissen. Bij de verkiezingen in 
november 1983 mochten slechts drie 
partijen meedoen. Oud-parlementariërs 
en partij-kaderleden werden in hun 
rechten beknot en nog steeds zaten er 
tienduizenden mensen in de gevange
nissen, waar velen van hen misdadig ge
marteld werden. Deze systematische 
martelingen in de militaire gevangenis
sen en de politieburo's zijn schandalig. 
Onlangs hebben weer twaalf mensen 
hun strijd tegen het regiem met de 
dood moeten bekopen in de gevangenis 
van Diyarbakir. Sinds de verkiezingen 
van november is er geen enkele veran
dering ten goede in de gevangenissen 
opgetreden. Massa-processen zijn niet 
stopgezet. Er is geen amnestie voor po
litieke gevangenen gekomen. De burger
regering onderzoekt niet de toestand in 
de gevangenissen. Er is geen herziening 
van de uitspraken van de militaire rech
ters op komst. Moet deze burgerrege
ring, die volledig van de militairen af
hankelijk is, dan een stap voorwaarts 
naar een meer demokratisch bestel be
tekenen?

Dodencellen

De Koerdische advokaat Huseyin Yii- 
dirim, die acht maanden lang in de ge
vangenis van Diyarbakir heeft gezeten, 
bevestigt, dat er wordt gemarteld. Hij 
heeft gevangenen voor zijn ogen zien 
worden opgehangen, neergeschoten, in 
brand gestoken. " Ik  ben ervan over
tuigd", zo zei hij, "dat de junta beslo
ten heeft de gevangenen van Diyarbakir 
op te ruimen, in het bijzonder de ho
gere kaders van de Koerdische Kommu- 
nistische Partij (PKK) en van andere 
Koerdische organisaties. Zij worden in 
dodencellen geplaatst. Ik geloof niet, 
dat deze hogere kaders levend uit de 
gevangenis zullen komen. De junta 
weet, dat zij zo'n grote groep niet kan 
berechten, to t de dood kan veroordelen 
en kan exekuteren vanwege de publieke 
opinie. Hij heeft daarom besloten hen 
in de gevangenis zelf te likwideren." 
Door de junta zijn er mannen geëxeku- 
teerd, die zich aan verkrachtingen 
schuldig hadden gemaakt. Maar wat een 
schijnheiligheid! In de gevangenissen 
worden door militairen vrouwen ver
kracht zonder dat de junta of de bur
gerregering daar wat tegen doet. Zo 
schrijft YHdirim : "Om de psycholo
gische druk op hun Koerdische slacht
offers op te voeren halen de politie en 
de militairen vaak familieleden — vader, 
moeder, vrouw, kinderen — van de ge
vangenen naar de hechtenis-centra. 
Daar worden zij naakt voor de ogen van 
hun familieleden gemarteld. De vrou
wen worden verkracht of zij worden op 
hun geslachtsorganen geslagen. Er zijn 
vele vrouwen in Koerdistan, die daar
door aan permanente interne verwon
dingen lijden."
Hiervoor kan men de ogen niet sluiten. 
Men kan er ook geen enkele rechtvaar
diging voor aanvoeren. Ik zie dan ook 
geen reden om van een stap voorwaarts 
in Turkije te spreken. Ik zie ook geen 
reden voor 'de gunst van de tw ijfe l', 
want de dokumenten en bewijzen voor 
een volledige vertrapping van de men
senrechten zijn talrijk.

FRED VAN DER SPEK

(*) De OESO (Organisatie voor Europese 
Samenwerking en Ontwikkeling) startte 
in 1979 een ekonomisch hulpprogramma 
voor Turkije. Aan het eerste deel van de 
hulpaktie, die begon in september '80, 
vóór de militaire coup, deed de Neder
landse regering nog mee. Van het tweede 
deel, begonnen in '82, zag Nederland af.

Fred van der Spek diende in de Tweede Ka
mer drie moties in: amnestie voor alle poli
tieke gevangenen in Turkije; geen militaire 
leveranties aan dat land en elk half jaar een 
rapport van de Nederlandse regering over de 
situatie van de mensenrechten in Turkije al
vorens aktiviteiten ten aanzien van dat land 
ondernomen worden. Alle drie de moties wer
den verworpen.

gesprek, dat in de maand mei zal plaats
vinden.



I 13

OPWINDEND
In deze rubriek kunnen lezeressen 
en lezers hun reaktie kwijt op de 
inhoud van BEVRIJDING.
Omdat de ruimte beperkt is kunnen 
reakties die langer zijn dan 400 
woorden niet geplaatst worden. 
Kopij voor deze rubriek kan gezon
den worden aan: Redaktie Bevrij- 
ding, Postbus 700, 1000 AS Am
sterdam, met vermelding bovenaan 
het artikel 'rubriek Opwindend'.

POSITIEVE DISKRIMINATIE

Een politieke partij die diskrimina- 
tie in zijn program opneemt graaft 
zijn eigen graf, omdat het wezen 
van een demokratische partij is dis- 
kriminatie te weren.
Op een emotioneel verlopen kon- 
gres kunnen uitspraken gedaan wor
den die niet geheel doordacht zijn, 
maar als een daarna ingestelde 
Werkgroep b lijft volhouden dat er 
gediskrimineerd moet worden is er 
meer aan de hand. Het verslag van 
de Werkgroep Positieve Diskrimina- 
tie, zoals Chris Huinder die gaf (in 
'Bevrijding' van 22 februari 1984), 
dwingt dan ook to t een reaktie.
De eerste reaktie is dat diskrimina- 
tie niet aanvaardbaar wordt als men 
zegt die voor een goed doei te ge
bruiken. Hoe goed dat doel ook is. 
Want dan is het hek van de dam. 
Waarom geen diskriminatie ten be
hoeve van buitenlandse werkne
mers, gehandikapten of welke an
dere groepering ook.
De tweede reaktie is dat diskrimina
tie evenmin aanvaardbaar wordt als 
men er positief voor zet. Diskrimi
natie is* immers altijd positief. Als 
men tenminste het halve verhaal 
vertelt. Diskriminatie is net zo posi
tief voor de één, als ze negatief is 
voor de ander. Zonder de elemen
ten positief en negatief kan diskri
minatie zijn heilloze werking niet 
verrichten.
Chris Huinder zegt: "Waar vrouwen 
ten opzichte van mannen in een 
struktureel ongelijke positie zitten 
vind ik het niet onrechtvaardig hen 
struktureel te bevoordelen, net zo
lang to t die ongelijke positie is op
geheven/'
Dat is zijn hoofdstelling en die 
deugt niet. Ook al beroept hij zich 
op Aristoteles, Liebknecht en Den 
Hartogh (overigens zonder dat ver
der waar te maken). Maar ook dan. 
Als die stelling juist zou zijn dan is 
het streven naar gelijkberechtiging 
als basis van politieke partijvorming 
in het algemeen en socialistische 
politiek in het bijzonder vervallen. 
Dan hebben vele groeperingen (zie 
boven) recht op een strukturele 
bevoordeling. Hoe lang overigens, 
to t werk niveau, wie bepaalt dat? 
Dan moeten alle achtergestelde 
groepen bevoordeeld worden om 
hun achterstand in te lopen. En de 
groeperingen die daarvoor bena
deeld moeten worden (die dus als 
laatste in aanmerking komen voor 
een baan en als eerste ontslagen 
moetn worden) zullen dan een

dankbare voedingsbodem vormen 
voor de Centrumpartij.
Als we die kant opgaan kunnen we 
het verder politiek wel vergeten.

Pier van Gorkum

Ik reageer op het artikel van Huib 
Verhoeff, dat onder de titel "O nt
mantel de machtsblokken"  ver
scheen in 'Bevrijding' nr. 2 (8 
februari '84).
In de eerste plaats wil ik ingaan op 
een passage waar Huib spreekt over 
het aantal politieke gevangenen, dat 
beperkt is, "en dan nog voor een 
groot deel bestaat u it mensen, die 
behoren to t een bijzonder kerkge
nootschap. Daarnaast blijken er een 
aantal Roemenen vast te zitten, om
dat ze te kennen hebben gegeven te 
willen emigreren." Deze nadere toe
voegingen lijken te suggereren, dat 
het enigszins begrijpelijk is, dat 
deze mensen vast zitten, of mis
schien niet helemaal onder de kate- 
gorie politieke gevangenen vallen. 
Als dat bedoeld is, maak ik tegen 
een dergelijke redenering ernstig be
zwaar. Bij politieke gevangenen is 
de enige relevante vraag of het ge
vangenen betreft wegens hun poli
tieke of levensovertuiging. Daaron
der vallen dus ook mensen meteen 
bepaalde religieuze overtuiging. Als 
deze suggestie niet bedoeld is, dan 
verdient het aanbeveling in het ver
volg iets zorgvuldiger te schrijven. 
Hoewel ik het betreffende Amnesty- 
rapport niet zo snel te pakken kon 
krijgen, betreft het hier waarschijn
lijk Jehova-getuigen, mensen van de 
pinksterbeweging en de Nazareners. 
Misschien ook nog leden van de 
Grieks-orthodoze kerk, die werd ge
dwongen samen te gaan met de 
Roemeens-orthodoxe kerk in 1948. 
In de tweede plaats wil ik in gaan op 
het hoofdprobleem van het verhaal. 
In d it artikel wordt de buitenlandse 
politiek van Roemenië, met als on
derdeel daarvan de vredespolitiek, 
losgekoppeld van de binnenlandse. 
Tussen die twee bestaat echter een 
direkte relatie. Roemenië kan alleen 
deze onafhankelijke positie ten op
zichte van de Sowjet-Unie en het 
Warschau Pakt innemen dankzij de 
behoudende binnenlandse koers, 
die zonder meer stalinistisch ge
noemd kan worden (zie: D ittrich/ 
Van Goudoever, Onafhankelijkheid 
ais wensdroom, ui tg. NIVV, Den 
Haag). Het kenmerkende daarvan is 
de officiële verering van Ceaucescu, 
die veel van zijn familieleden op 
belangrijke posten benoemd heeft 
en zich weet te handhaven door een 
systeem van belangrijke mensen op 
belangrijke posten, zodat fraktie- 
vorming tegenover hem onmogelijk 
is. Desondanks moet hij de laatste 
tijd  steeds meer steun zoeken bij de 
politie en het leger (zie: Oost 
Europa Verkenningen, nr. 66, p. 
3-12). Zo heeft Roemenië twee 
kanten. De buitenkant heeft de 
funktie van een verdedigingsring om 
de binnenkant van de binnenlandse

koers. Hoe moeilijk het is om daar 
doorheen te komen b lijk t u it het 
stuklopen van alle daartoe onderno
men pogingen van de PSP-delegatie. 
Een voorbeeld hiervan is goed te 
vinden in de verwijzing naar een ge
sprek met de heer Eisenburger, u it
gever van de Duitstalige krant. Niet 
alleen kan een vraagteken geplaatst 
worden achter de getallen die hij 
noemt (de officiële getallen zijn 
veel lager dan die van de verschil
lende minderheden zelf.... ), nog
opvallender is een lakune in wat hij 
zegt. Het is zeer typerend en 
kwalijk, dat wel de Duitsers en 
Hongareo als minderheid genoemd 
worden, maar niet de Zigeuners. 
Volgens officiële Roemeense tel
lingen zijn dat er 230.000, maar 
volgens officieuze bronnen zijn er 
meer dan 1 miljoen Roemeense zi
geuners, die koste wat het kost wor
den "geciviliseerd" (zie: Oost. Eur. 
Verk. nr. 66, p. 34 e.v.).
Op het gebied van de vrede speelde 
Roemenië in de geschiedenis voort
durend een zelfstandige rol. Maar 
ook daarop moet men zich niet ver
kijken: het lidmaatschap van het 
Warschau Pakt werd nooit ter dis- 
kussie gesteld en steeds weer werd 
Moskou trouw beloofd. Hierbij was 
men politiek niet onhandig het Wes
ten iets anders te laten denken. 
(Dittrich/v. Goudoever, p. 168, 
198) Geldt d it ook niet voor de hui
dige vredeskampagnes?
In ekonomisch opzicht voert Roe
menië ook een zelfstandige politiek, 
waarbij de nadruk op stalinistische 
wijze ligt op de ontwikkeling van de 
zware industrie, waarvoor d it van 
oorsprong agrarische land steeds 
zwaardere offers moet brengen. Er 
is niet alleen weinig voedsel, maar 
ook werkloosheid (De Waarheid, 
20-10-1983) en het stukloon is 
weer ingevoerd om de produktie op 
te voeren (Trouw 9-4-1983). Kort
om, de onafhankelijke koers lijk t 
ten koste te gaan van de binnen
landse bevolking en dan moet je 
toch op z'n minst vraagtekens zet
ten bij de buitenlandse politiek hoe 
mooi de schijn ook is.
U it het artikel spreekt af en toe wel 
hetzelfde inzicht, maar naar mijn 
mening slaat de balans te makkelijk 
door in de richting van een (gema
tigd) positief oordeel.

Sam Terpstra

LINKERVLEUGEL VAN PSP ?

In "Bevrijding" nr. 4 betitelt Chris 
Huinder de zeventig op 19 februari 
in Den Bosch verzamelde partij
genoten als "de linkervleugel van de 
PSP". Zo'n vleugel lijk t mij hard 
nodig. Binnen de PSP zijn, sinds de 
enige serieuze linkervleugel die we 
ooit hebben gehad (de huidige SAP) 
twaalf jaar geleden werd uitgesto
ten, de echte socialisten steeds ver
der in de minderheid geraakt. Sinds
dien is de solidariteit met wisse
lende bewegingen en belangengroe
pen zonder duidelijk streven naar 
een socialistische toekomst steeds

belangrijker geworden, terwijl het 
doel van ons eigen partij-bestaan 
vervaagt. Daardoor lijk t onze tegen
woordige opstelling verdacht veel 
op die van de vroeger door revolu
tionair links verketterde grondleg
ger van het revisionisme, Eduard 
Bernstein: "Het doe! is niets, de 
beweging is alles".
Terwijl de PSP zich vroeger to t taak 
stelde om de maatschappij ingrij
pend te veranderen, overheerst te - ' 
genwoordig het gevoel dat zoiets 
ons toch wel niet zal lukken omdat 
de massa doof voor ons is. Deze 
wanhoop leidt er dan toe dat we 
ons beperken to t protest en het be
waren van schone handen binnen 
een als onveranderbaar beschouwde 
kapitalistische en militaristische 
maatschappij. We slagen er zelfs 
niet in te verhinderen dat oude ver
worvenheden van de socialistische 
arbeidersbeweging stelselmatig wor
den afgebroken en een terugkeer 
plaatsvindt naar het zuivere kapita
lisme van voor 1914. Nu rechts de 
klassenstrijd tegen de meerderheid 
van de bevolking in alle scherpte 
voert, delen we in de algehele ma
laise van links omdat wij nog min
der dan de sociaal-demokratie in 
staat zijn om terug te vechten.
Van een linkervleugel in de PSP — 
of nog liever in een sterke PSP-CPN- 
PPR-kombinatie — verwacht ik dat 
die zich erop richt de arbeiders
klasse daadwerkelijk te organiseren 
in de strijd voor socialisatie van de 
produktiemiddelen, in plaats van 
deze potentieel revolutionaire 
massa over te laten aan onverschil
ligheid, de sociaal-demokratie of (in 
toenemende mate) de CP-fascisten. 
Zo'n vleugel hoort te werken aan 
het op korte termijn overnemen van 
de macht in bedrijven en gemeente
besturen en aan uitbreiding van de 
kollektieve sektor. Mag ik dat ver
wachten van de door Chris beschre
ven verontrusten? Ik vrees van niet. 
Het gaat naar mijn voorlopige in 
druk in d it geval meer om het heb
ben van een gemeenschappelijke af
keer van CPN en PPR, die tezamen 
met een deel van onze eigen partij 
naar de PvdA worden verwezen, 
dan om een terugkeer naar socialis
tische machtsvorming.
Pas als er een groep opstaat die de 
jarenlange ontwikkeling naar rechts 
in de PSP eindelijk eens weet te ke
ren, verdient die mijns inziens de 
erenaam " l in k e r v le u g e lDe aan
hang daarvoor zal zowel bij indivi
duele aanhangers van 'visie 2' als 
van 'visie 3' gezocht moeten wor
den. In de praktijk is elk van die 
schijnbaar tegengestelde stromingen 
niet rechtser of linkser dan de an
der, maar ze bevatten wel elk een 
linkervleugel. Als die twee minder
heden er samen in slagen om de PSP 
terug te brengen op een echte socia
listische lijn, hebben we niet alleen 
de nu door gebrek aan perspektief 
versplinterende en wegsmeltende 
aanhang van PSP, CPN en PPR weer 
iets te bieden, maar ook de strijd
bare vakbondskaders en de linker
vleugel van de PvdA.

Erik Meijer

ROEMENIË
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PSP LOKAAL
MAASTRICHT: AUTOMATISERING

De PSP afdeling Maastricht organiseert 
in de maand april een tweetal thema- 
avonden over automatisering.
De eerste bijeenkomst vindt plaats op 
dinsdag 10 april en vormt een intro- 
duktie in het onderwerp: een uiteenzet
ting van de technische mogelijkheden 
met betrekking tot apparatuur, gege
vensbestanden, de koppelbaarheid, de 
beveiliging, met in het kort de situatie 
bij de gemeente Maastricht. De tweede 
avond vindt plaats op donderdag 19 
april: de maatschappelijke aspekten, in
leiding door George Evers, met aan
sluitend diskussie en daarna een inlei
ding van Piet Leunis over privacy en 
persoonsregistratie en ook aansluitend 
diskussie.
Beide bijeenkomsten vinden plaats in 
City centrum, Capucijnenstraat 43,
Maastricht.

PSP UITGAVEN
SOCIALISTISCH PERSPEKTIEF

Ieder jaar wisselt Socialistisch Perspek- 
tief van kleur. De vijfde jaargang wordt 
ingegaan met een in blauw gestoken 
21ste nummer. Veel aandacht in dit 
nummer voor racisme en de Centrum
partij. Andrée van Es gaat in op de oor
zaken van racisme en hoe het bestreden 
kan worden: gelijke rechtspositie voor 
alle Nederlandse inwoners, prioriteit 
leggen bij racisme in overheidsorganen, 
juridische mogelijkheden aangrijpen en 
aktieve informatie.
Adrian Goemans beschrijft het ontstaan 
van de Centrumpartij en het beeld dat 
zij van zichzelf geeft. Ideologie en 
propaganda worden scherp ontleed. 
Alexander de Roo schetst de verschil
lende ontwikkelingen in het reëel- 
bestaand socialisme ten aanzien van 
planning van de ekonomie; de strategie 
van de selektieve nationalisaties in 
Engeland en Frankrijk en de lessen die 
daaruit getrokken kunnen worden.
Het kommentaar is gewijd aan de 
wankelende CPN en Ron Leyser bekri-

Deze rubriek is bedoeld voor 
berichten, aankondigingen en 
korte artikelen. Kopij voor deze 
rubriek kan worden gezonden 
aan: Redaktie Bevrijding, t.a.v. 
rubriek Ondersteboven, Post
bus 700, 1000 AS Amster
dam.

tiseert het onderzoek naar het demo- 
kratisch en organisatorisch funktione- 
ren van de PvdA (Demokratie in proble
men, door Heyne den Bak).
In de diskussierubriek een reaktie op 
het artikel van Herman BÖhl over de 
wortels van de PSP uit het vorige num
mer en een nieuwe ronde in de diskus
sie tussen Karin Spaink en Gertjan 
Koek over arbeid en sexualiteit.
Dit nummer is verkrijgbaar door stor- 
tig van f  5,60 op postgiro 3481995 
t.n.v. SVS/PSP te Amsterdam, o.v.v. 
”Soc. Persp. nr. 21”. Een abonnement 
is uiteraard ook mogelijk (èn voor
deliger). Als u f  15,™ stort op genoemd 
gironummer o.v.v. ^jaargang 5” krijgt u 
de nummers 21 t/m 24 toegestuurd.

MIDDEN-OOSTEN

Sinds kort komt een door CPN-ers op- 
gerichte studiegroep Midden-Oosten re
gelmatig bij elkaar. De groep staat open 
voor alle belangstellenden en is gericht 
op een in de zomer te houden scholings- 
weekend. Kontaktadres en informatie: 
Donald Unger, Van Ostadestraat 285-11, 
Amsterdam, tel.: 020 - 71 36 58.

SOCIALE ZEKERHEID

De Vormingsinstituten van PSP, CPN 
en PPR organiseren op zaterdag 28 april 
een diskussiedag over sociale zekerheid. 
De diskussie zal worden gevoerd aan de 
hand van vijf stellingen over basisinko
men, individualisering van uitkeringen, 
sollicitatieplicht, het systeem van uitke
ringen en over de financiering van mo
gelijke alternatieven.
De bijeenkomst vindt plaats in het CSB- 
gebouw in Utrecht (Kromme Nieuwe- 
gracht 39). De bijeenkomst begint met 
een algemene inleiding, waarna wordt 
gediskussieerd in kleine groepen. Dis- 
kussiepunten en vragen worden in de 
middag voorgelegd aan een forum be

staande uit vertegenwoordigers van de 
Tweede Kamerfrakties van de drie par
tijen.
Voor de bijeenkomst is een diskussie- 
map samengesteld die kan worden be
steld door overmaking van f  5,™ naar 
postgiro 194240 t.n.v. PSP/Amsterdam 
met vermelding van map Sociale Zeker
heid 28 april *84 *.
De bijeenkomst begint om 10.30 uur en 
eindigt om 16.00 uur. Nadere informa
tie: Wouter Kaal, tel.: 020 - 27 74 45.

VROUWENNIEUWSBRIEF

Zoals veel mensen misschien opgevallen 
is verschijnt, sinds oktober *83, de PSP- 
vrouwennieuwsbrief niet meer. Het 
blad is de landelijke uitgave van en voor 
de vrouwen in de PSP. Het is de bedoe
ling dat elk jaar vrouwen uit een andere 
plaats de redaktie van de Nieuwsbrief 
voeren. Nadat Maastricht dit als laatste, 
ruim een jaar, heeft gedaan is het tot nu 
toe niet gelukt een andere groep vrou
wen te vinden om het werk over te ne
men. Hierbij doet de Landelijke Koör- 
dinatie Groep van de PSP-vrouwen een 
laatste poging om een groep vrouwen te 
vinden die de redaktie van het blad wil
len overnemen, anders zal het opgehe
ven worden. Dat zou betekenen dat de 
ongeveer zeshonderd abonnees de 
Nieuwsbrief niet meer zullen ontvangen 
en dat het wel heel moeilijk wordt om

landelijke informatie te verspreiden aan 
PSP-vrouwen en diskussies te voeren.
De Nieuwsbrief zou ongeveer één keer 
in de 6 a 8 weken moeten verschijnen. 
Als je meer wilt weten over de hoeveel
heid werk, als je ideeën hebt over de 
inhoud en vormgeving, of als je andere 
vragen of ideeën hebt, bel dan naar 
Henny Steenbergen, tel,: 030 - 5147 45.

3e W ERELD
FOTOS UIT MOZAMBIQUE

Mozambique werd in 1975 onafhanke
lijk. Op dat moment was 97 procent 
van de bevolking analfabeet. Nu, bijna 
tien jaar later, is dat percentage gezakt 
tot 90 procent. In een land met nauwe
lijks radio en TV en met zo’n enorm 
aantal analfabeten is fotografie hét me
dium voor kommunikatie en informa
tie, zeker in een land waar ook nog 
meerdere talen gesproken worden, zoals 
in Mozambique het geval is.
Het Komitee Zuidelijk Afrika heeft een 
foto-tentoonstelling uit Mozambique 
naar ons land gehaald, die de komende 
maanden op diverse plaatsen te zien zal 
zijn. De tentoonstelling is samengesteld 
door Richardo Rangel, een Mozambi- 
kaanse fotograaf die in de vijftiger ja- 
ren, de koloniale tijd, het waagde het 
alledaagse leven van de zwarten in beel
den vast te leggen. Zijn foto’s van de 
koloniale onderdrukking maakten hem 
tot een van de eerste politieke gevange-
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nen in het land. Vrijwel al zijn negatie
ven werden in die tijd door de Portu
gese veiligheidspolitie PIDE vernietigd. 
Rangel werkte vele jaren voor de TVi- 
bune’, het blad dat voor het eerst de 
zwarte Mozambikanen als mens durfde 
te zien. Later was hij één van de grond
leggers van het tijdschrift ’Tempo’, dat 
nog steeds verschijnt. Sinds 1981 be
staat in Mozambique het ’Fotover- 
bond’, dat openstaat voor zowel 
beroeps- als amateurfotografen. Het 
verbond wil de interesse in fotografie 
verspreiden en leidt amateurs op. In de 
herfst van vorig jaar startte in de hoofd
stad Maputo een foto-vakschool, waar
van Rangel rektor is. Ook deze school 
had onder de grote droogte in het land 
te leiden: een donkere kamer funktio- 
neert niet zonder water.
De tentoonstelling 3Mozambique op de 
kiek ’ reist door het land. Van 10 tot 24 
april is hij te zien in de Nieuwe Kerk te 
Amsterdam (tegelijkertijd met de World 
Press Photo-tentoonstelling) en van 23 
tot 28 april in de buurthuizen van het 
Nieuwe Westen in Rotterdam en daarna 
in de Laurenskerk in die stad. Daarna 
gaat hij het hele land door. Nadere aan
kondigingen volgen nog in Tïevrijding’ 
of zijn via onderstaand adres te krijgen. 
De tentoonstelling kan ook aangevraagd 
worden, ook dat kan via het Komitee 
Zuidelijk Afrika. In het vorige nummer 
van ’Bevrijding’ werden drie foto’s ge
publiceerd uit deze expositie.
Nadere informatie: Komitee Zuidelijk 
Afrika, O.Z. Achterburgwal 173, Am
sterdam, tel.: 020 - 27 08 01, vragen 
naar Tamma Hansma.

KERNWAPENS: PUNT ERACHTER

De Vredesbeweging Woensdrecht is een 
kaarten-aktie aan leden van de Tweede 
Kamer gestart onder het motto Kern
wapens: punt erachter! Als symbool 
voor deze aktie is gekozen voor een 
vierkant met stippen, waarbij de punt 
in het midden staat voor drie megaton: 
alle vuurkracht die werd aangewend tij
dens de Tweede Wereldoorlog. Alle 
punten daaromheen staan voor 18.000 
megaton (of 6000 Tweede Wereld
oorlogen!!): de totale vuurkracht met 
kernwapens op de wereld anno 1983. 
Dit symbool staat afgedrukt op kaar
ten, die aan de achterzijde zijn voorzien 
van de adressen van leden van de 
Tweede Kamer èn op een affiche dat 
deze aktie begeleidt, De kaarten en de 
affiches kunnen in standaard hoeveel
heden worden besteld door overmaking 
van het betreffende bedrag naar post
giro 5327868 t.n.v. Vredesbeweging 
Woensdrecht. Maak voor honderd kaar
ten f  20 — over, voor 200: ƒ35,—, 300:
ƒ47,50,400: ƒ 6 0 - en 500: ƒ 70 ,-. De
affiches kosten ƒ 10,— voor tien exem
plaren, 25 voor ƒ 2 0 ,  50: ƒ 30,— en 
100: ƒ 50,— (alle prijzen inklusief ver
zendkosten).
Nadere informatie: Vredesbeweging
Woensdrecht, Huijgensstraat 149, 
4631 GP Hoogerheide, tel.: 01646 - 
3422.

VRO UWEN VREDESKAMP SICILIË 

Rond 8 maart 1983 (Internationale

Vrouwendag) kwamen vrouwen van 
over de hele wereld naar Sicilië (Italië) 
om deel te nemen aan de vrouwen- 
vredesakties. De akties varieerden van 
demonstraties tegen seksueel geweld tot 
het blokkeren van de militaire basis 
Magliocco, vlakbij Comiso in het zuid
oosten van het eiland. Op deze basis 
zullen 112 kruisraketten worden gesta
tioneerd en het zal daarmee de grootste 
kruisraket ten basis van Europa worden, 
De komst van al dat wapentuig zal het 
hele eiland militariseren en het huidige 
karakter van de Siciliaanse kuituur ver
nietigen: de maffia heeft groot belang 
bij de bouw van de basis en de komst 
van zo’n vijftienduizend Amerikanen. 
Aan de akties rond de achtste maart 
vorig jaar namen, naast veel buiten
landse vrouwen, ook Siciliaanse vrou
wen deel. Eén van de akties was het 
blokkeren van de toegangspoorten van 
de basis. De politie reageerde daarop 
met veel geweld. Toen bleek dat ze 
daarmee de blokkade niet konden op
heffen, werden twaalf vrouwen gearres
teerd. De gearresteerde groep bestond 
uit Italiaanse, Duitse, Ierse, Engelse, 
Deense en Nederlandse vrouwen. Ze 
werden na hun arrestatie zes dagen vast
gehouden. Kennelijk uit angst voor de 
publiciteit werd uiteindelijk afgezien 
van een snel proces. De elf buitenlandse 
vrouwen werden het land uitgezet en de 
ene Italiaanse vrouw werd voorlopig in 
vrijheid gesteld. Omdat justitie eerst 
een proces had moeten voeren om de 
uitwijzing op grond van de blokkade te 
regelen, werd het gegooid op een ge
brek aan financiële middelen: dat 
klopte, want de gevangenisautoriteiten 
hadden de vrouwen al hun bezittingen 
af genomen....

Op 13 april a.s. begint het proces tegen 
de twaalf vrouwen. Kon takt met een 
advokaat is nagenoeg onmogelijk ge
weest, omdat het de elf verboden is 
daarvoor naar Italië te komen. Op het 
blokkeren van een weg staat een straf 
van tussen de twee en twaalf jaar, op 
grond van een wet uit de tijd van Mus- 
solini. Toch gaan de vrouwen terug naar 
Italië voor hun proces, omdat ze dat 
zien als protest tegen de plaatsing van 
de raketten èn omdat voorkomen moet 
worden dat dat land nog langer vredes- 
aktivisten naar willekeur kan deporte
ren. Voor hun aktie, en rond het pro
ces, is veel solidariteit nodig. Vrouwen 
zijn welkom in het Vrouwenvredes- 
kamp op Sicilië, maar je kunt ook je 
protest laten horen via de Italiaanse 
ambassade (Zeestraat 65 F, Den Haag). 
Financiële ondersteuning voor het pro
ces kan gestort worden op postgiro 
5497927 t.n.v. Peggy Ravenstein/Vrou- 
wenvredesaktie Comiso. Nadere infor
matie via Peggy, 3e Oosterparkstraat 
29hs, Amsterdam, teL: 020 - 65 80 83.

(ingezonden mededeling)

De algemeen penningmeester van de 
PSP bevestigt de ontvangst van de 
donatie van N.N. te G. van f 10.000 
op 28 3-1984.
Het Partijbestuur bedankt de ano
nieme gever hierbij hartelijk.

Partijburo PSP

CH TEJLHET
g r o e n h

GOR

VVD, D'66 en Centrumpartij vóór. 
Een merkwaardige stemuitslag. Het 
betrof niet de media-nota, waarbij 
zestig moties ingediend werden en 
de meest wonderlijke stem-koalities 
ontstonden. Een hele merkwaardige 
motie werd daarbij trouwens 
ingediend. Door Wilbert Willems.
H ij wilde uitbreiding van de TV- 
zendtijd, ook als er een derde net 
komt. Sinds wanneer is de PSP voor 
meer TV? PSP-ers hebben toch 
nooit tijd  om te kijken? Bovendien, 
televisie zet niet aan to t aktie, maar 
houdt ervan af. Nee, het ging b ij die 
rare koaiitie van D'66, VVD en CP 
om de 'overtollige emigratie u it de 
Antillen'. De VVD wilde, dat de 
Nederlandse regering met de 
regering van dat overzeese rijksdeel 
eens ging praten over hoe die a f te 
remmen. Overtollige emigratie? Je 
ziet ze ai, duizenden AntUiianen, 
die met een bom duiten op zak op 
Schiphol de weg vragen naar 
Paradiso en de Bijlmermeer. Reken 
er maar op, dat ze daar niet naar de 
arbeidsburo 's gaan om werk te 
zoeken. Gewone emigratie, dat gaat 
nog. Famiiie-hereniging, studeren, 
stage lopen, Nederlandse kuituur 
opdoen voor een paar jaar. Oké.
Dat is allemaal te begrijpen. Die 
enkele gekoioniseerden met een 
Nederlands paspoort zullen we 
liefdevol ontvangen en wat 
Nederlandse zeden en gewoonten 
bijleren. Die enkelen vallen in de 
witte massa ook niet op, ais ze zich 
niet willen aanpassen. Maar een 
overtollige emigratie van 
AntiHianen. Nee. In naam van onze 
dochters, neder beat, schaarse 
arbeidsplaatsen, schoongepoetste 
straatbeeld, te kleine huizen, 
aanhoudende krisis, witte stranden 
en zuurkool met Gelderse piastic- 
worst moet daartegen geprotesteerd 
worden. Volgens de statistieken is 
er de laatste jaren helemaal geen 
sprake van emigratie van 
AntiHianen naar Nederland. Zie je 
wei, ik zei het ai. Door ai die 
buitenlanders op onze witte scholen 
kan er niet eens meer behoorlijk 
gerekend worden.

CHRIS HUINDER



PERU

Cata Acari, een mijnwerkersdorp in Peru, 
780 kilometer ten zuiden van Lima, de 
hoofdstad van d it Zuidamerikaanse land. 
In Cata Acari een kopermijn, de 'Cata SA  '. 
Een paar duizend mannen, vrouwen en 
kinderen zijn voor hun levensonderhoud 
afhankelijk van die mijn. Begin '82 zag de 
direktie van de mijn er geen brood meer 
in. De wereldkoperprijzen waren 
duizelingwekkend gevallen. De mijn 
moest sluiten. Een algemene staking van 
de arbeiders kon dat niet voorkomen.
Op 15 maart '82 verlieten honderden 
arbeiders, mèt hun gezinnen, hun dorp 
voor een voettocht van 109 dagen naar de 
hoofdstad Lima. Daar hoopten zij hun 
recht te halen. Veertig arbeiders bleven 
achter, om de lege huizen en de machines 
in het oog te houden.
In Lima vonden ze onderdak in een 
gebouw van de Bouwbond, van daar uit 
begonnen de onderhandelingen.
In juni van dat jaar werd een verdrag 
getekend tussen de bond en een aantal 
ministeries. Er kwam een krediet voor het 
betalen van achterstallige salarissen. De 
mijndirektie tekende niet. De regering 
stelde autobussen ter beschikking om de 
arbeidersgezinnen terug te brengen naar 
Cata Acari. De mijn zou weer in werking 
treden. Het werk werd hervat, de 
salarissen over juni werden inderdaad 
uitbetaald. Maar daarna niet meer. De 
vakbond protesteerde. Als antwoord 
ontsloeg de mijndirektie veertien 
vakbondsleiders en tien arbeiders. En in 
oktober werd de mijn wéér gesloten: 
meer dan driehonderd arbeiders stonden 
op straat. En weer trokken ze, met hun 
gezinnen, naar de hoofdstad. Weer 780 
kilometer, weer ruim honderd dagen 
lopen. En daar zitten ze, in het gebouw 
van de bond, nu al meer dan een jaar.
Ze begonnen met een hongerstaking, die 
werd beëindigd na 45 dagen door 
tussenkomst van de kerk en na — valse — 
beloftes van de regering. Ze bezetten een 
ambassade, een plein en een kerk. Ze 
hielden protestmarsen, die met grof 
geweld uit elkaar werden geslagen.
"I\la ons verblijf van veertien maanden, 
zonder de nodige medicijnen en zonder 
behoorlijke voeding, hebben we nu veel 
ziekten. Twaalf kameraden hebben TBC. 
Enkele baby's en kinderen zijn 
aangestoken. Het is niet te bestrijden, 
omdat de behandeling, zo'n duizend 
gulden, voor ons niet te betalen is". Vier 
kinderen en zeven volwassenen zijn 
ondertussen gestorven.
Een oplossing ligt niet in het verschiet.
De vakbond overweegt een nationale 
staking. Maar de regering zegt "De 
demokratische politiek van Peru staat 
het niet toe om privé-ondernemingen 
te nationaliseren".

Het Peru Komitee Nederland steunt de 
mijnwerkers in Peru. Giften kunnen 
worden overgemaakt naar postgiro 
3893974 t.n.v. Peru Komitee/Amsterdam.

Fotograaf H annes W a fira fen  maakte 
onlangs een reportage-reis door Latijns- 
Amerika. M ie ke  V e rgee r, aktief in 
solidariteitsakties in ons land, reisde met 
hem mee. Op deze pagina foto's van 
Hannes. En een verkorte versie van het 
artikel dat Mieke Vergeer schreef voor de 
Vakbondskrant (FNV).
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Herijk ingsnota
Als deze BEVRIJDING in de bus valt, 
is hoogstwaarschijnlijk de 'Herijkings
nota' van de minister van 
ontwikkelingssamenwerking Eegje 
Schoo uit. In tegenstelling tot de 
medianota van de minister van WVC, 
die in enkele zomerse dagen tot stand 
kwam, zijn er van deze nota's vele, vele 
ontwerpen rondgegaan, voordat de 
minister definitieve knopen doorhakte. 
Voordat die definitieve nota uit was, 
barstte niettemin de diskussie in de 
kranten al los. BEVRIJDING doet mee 
en levert al vast kommentaar op de nog 
geheime nota.
De herijkingsnota is een nota, die de 
bilaterale relaties met de dertien 
koncentratielanden van Nederland aan 
een kritisch onderzoek onderwerpt en 
nieuwe richtlijnen van beleid vaststelt. 
Samengevat komen die richtlijnen op 
het volgende neer: De partikuliere 
medefinancieringsorganisaties zullen 
het leeuwedeel van de projekten, gericht 
op plattelandsontwikkeling voor hun 
rekening moeten nemen. Het bedrijfs
leven krijgt de taak toegemeten 
industriële projekten te steunen. Drie 
landen houden op koncentratie-land te 
zijn: Zambia, Oppervoita en Colombia. 
Oppervolta wordt opgenomen in het 
regionale Sahel-programma. Zambia 
komt terecht bij het regionale Zuidelijk 
Afrika-programma. Daarnaast komt er 
een derde regionaal programma, 
Midden-Amerika omvattende, dat 
echter zeer beperkt van opzet is. Alleen 
humanitaire en tijdelijke hulp wordt er 
gegeven. Het ministerie krijgt zelf 
verder een koördinerende en 
kontrolerende funktie. Tot slot bevat 
de nota naast deze beleidswijzigingen 
een serie richtlijnen om de kwaliteit van 
de hulpverlening te verbeteren.
De voorgestelde richtlijnen zijn 
gebrekkig, worden niet gestoeld op een 
samenhangende visie over 
ontwikkelingshulp en zijn grotendeels 
ongeloofwaardig. De nota werkt met de 
hoogte van het inkomen per hoofd van 
de bevolking als een kriterium voor 
hulpverlening. Dat kriterium is 
volstrekt onvoldoende om rekening te 
houden met de regionale en sociale 
verschillen in inkomen binnen een land. 
De scheiding tussen plattelands
ontwikkeling (armoedebestrijding) en 
industriële ontwikkeling (struktuur- 
verbetering) is kunstmatig en 
willekeurig. Hier is absoluut geen 
sprake van een synthese van de twee 
belangrijkste beleidssporen van het 
ontwikkelingshulpbeleid: het spoor van 
direkt bestrijden van armoe en het 
spoor van bijdragen aan de positie
verbetering van ontwikkelingslanden op 
sociaal-ekonomisch gebied. Veel beter 
ware het, als de minister zou aangeven, 
hoe een geïntegreerde ontwikkeling van 
landbouw en industrie in bepaalde, 
achtergestelde regio's in koncentratie
landen to t stand kan komen en hoe 
daarbij allerlei instellingen — mede
financieringsorganisaties, bedrijfsleven, 
lokale autoriteiten, projekt- 
begunstigden en Nederlandse overheid 
— aktief betrokken kunnen worden.

De nota gaat te veel in op de 
ekonomische strukturen, die 
ontwikkeling zouden afremmen. De 
minister spreekt amper van politieke en 
sociale machtsverhoudingen en hoe 
daarmee om te gaan. Ook heeft zij te 
weinig oog ervoor, dat de ekonomische 
strukturen in ontwikkelingslanden, 
tussen ontwikkelingslanden en tussen 
ontwikkelingslanden en industrielanden 
in hoge mate door de laatste ten nadele 
van de ontwikkelingslanden bepaald 
worden.
De nota w ijdt mooie woorden aan de 
mensenrechten, maar beargumenteert 
niet, waarom zulke notoire diktaturen 
als Pakistan en Indonesië koncentratie
landen moeten blijven.
Dit is geen herijkingsnota. D it is een 
her-rijkingsnota. Ten gunste van het 
Nederlandse bedrijfsleven en ten gunste 
van de Nederlandse ekonomische 
ontwikkeling.

CHRIS HUINDER

In juni zal de Tweede Kamer de hopelijk dan 
verschenen nota behandelen. Leden van de 
Henk Lankhorst Stichting zijn ondertussen 
bezig kritiek op de nota te verwoorden. I n een 
van de komende Bevrijdingen zal aan die 
kritiek aandacht geschonken worden.

Looningrepen
gehekeld
Op de zeventigste zitting van de 
Internationale Arbeidskonferentie heeft 
deze VN-organisatie Nederland scherp 
over de hekel gehaald. Zowel door 
kabinetten waar de PvdA de toon 
aangaf, als door de CDA-VVD- 
kabinetten is sedert 1970 vrijwel 
onafgebroken inbreuk gemaakt op het 
recht van werknemers en werkgevers 
om vrij te onderhandelen over lonen en 
arbeidsvoorwaarden. Ook het huidige 
kabinet voldoet niet aan haar 
verplichtingen krachtens het, in 1950 
door Nederland ondertekende, 
zogenaamde I.L.O.-verdrag nummer 87. 
Met name de toepassing van de 
'Tijdelijke Wet Arbeidsvoorwaarden 
Collectieve Sector' die al weer vanaf 
1 januari 1980 wordt toegepast 
belemmert de trendvolgers om vrij te 
onderhandelen met hun werkgevers.
Dit zijn de zeer uitvoerig 
gedokumenteerde konklusies, die staan 
in het rapport dat de kommissie 
Windmuller op verzoek van de I.L.O. 
over de Nederlandse situatie heeft 
opgesteld. Al in 1976 beklaagde de 
FNV zich bij de ILO over het 
muilkorven door het kabinet Den Uyl 
van haar onderhandelingsvrijheid, een 
klacht die zij jaarlijks herhaalde en 
uiteindelijk to t deze voor de ILO 
unieke stap leidde.
De PSP heeft altijd fel protest 
aangetekend tegen de loonmaatregelen 
die tegen de werknemers in de 
partikuliere sektor getroffen werden; 
ook voor de eenzijdige oplegging van 
arbeidsvoorwaarden aan ambtenaren en

trendvolgers heeft de PSP nooit een 
goed woord over gehad. Het recht op 
vrije loononderhandelingen is geen 
gunst van de overheid of de 
ondernemers, maar is afgedwongen 
door de arbeidersbeweging na 
jarenlange strijd. Het is een onmisbaar 
instrument in de strijd van 
loonarbeiders tegen kapitaalbezitters, 
van uitgebuitenen tegen uitbuiters; een 
strijd die pas gestreden zal zijn als de 
produktiemiddelen in handen van de 
hele gemeenschap zullen zijn.
Deze regering kan blijkbaar slecht tegen 
haar verlies. Minister De Koning 
probeert mooi weer te spelen door de 
verwijzen naar een mogelijke wijziging 
van de Wet op de Loonvorming en een 
nieuwe Wet voor de Collectieve Sector. 
Hij gaat daarmee voorbij aan het feit 
dat aan deze instrumenten helemaal 
geen behoefte is. De enige drijfveer 
erachter is de wens van de regering om 
op de overheidsuitgaven te bezuinigen. 
Een regering die zo dramatisch doet 
over de kneveling van de vakbeweging 
in Polen, zou geloofwaardiger zijn als ze 
de rechten van de vakbeweging in eigen 
land respekteert. De beste dienst die zij 
aan werkenden en niet-werkenden kan 
bewijzen is zo spoedig mogelijk te 
verdwijnen.

WILBERT WILLEMS

MIENT-JAN FABER
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Warschau-Pakt
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DAG VAN DE ARBEID
moeten we wel werk eisen

SOCIALE ZEKERHEID
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MANNEN
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AKTIEWEEK 6-12  MEI 4

Het Komitee Kruisraketten Nee, waarvan de 
PSP ook deel uitmaakt, organiseert in de week 
tussen 6 en 12 mei een Aktieweek tegen de 
nieuwe kernwapens in Europa. Reden om in 
'Bevrijding' extra veel aandacht aan de vredes
beweging te geven.
Mient-Jan Faber (IK V ) wordt aan de tand ge
voeld over de aktuele stand van zaken rond 
het plaatsingsbesluit. In het interview komen 
zaken aan de orde als de Oost-West verhou
dingen, de rol van de twee Duitslanden, de 
situatie in Engeland, West-Duitsland en Italië 
nadat daar tot plaatsing is overgegaan en de 
rol van het IKV in de Nederlandse vredes
beweging.
Henk Waltmans (PPR en burgemeester van de 
gemeente Landsmeer) vindt dat een eventueel 
uittreden van Nederland uit de NAVO niet

bijdraagt aan de verbetering van de veiligheids
situatie in Europa en in de rest van de wereld. 
Daarom met dit oud-Kamerlid van de PPR een 
interview.
In Woensdrecht moeten de kruisraketten wor
den geplaatst. Sinds bekend werd dat deze 
West-Brabantse plaats die eer te beurt viel, 
konsentreren zich de nodige aktiviteiten van 
de vredesbeweging rond de militaire basis ter 
plaatse. Geert Dekker en Chris Huinder trok
ken naar het vredesaktiekamp en tekenen de 
sfeer.
En verderop in dit nummer een artikel over de 
weigering van defensie-belasting: een zeer oud 
aktiemiddel, uit de motteballen gehaald en 
opgepoetst voor de direkte, persoonlijke aktie 
tegen de plaatsing van de nieuwe kernwapens.

Interview met Mient-Jan Faber

Mient-Jan Faber is leider van 
het Interkerkelijk Vredes
beraad, een organisatie die, 
aldus rechtse kritici, wordt 
gefinancierd 'door Moskou'. 
Maar onlangs werd hij niet 
toegelaten in de DDR en werd 
hij Tsjechoslowakije uitgegooid. 
Beide landen wilde hij bezoeken 
om de 'dialoog met het Oosten' 
op gang te houden.
Met hem een interview over de 
aktuele situatie rond de 
plaatsing van de kruisraketten, 
over de rol van Oost-Europa in 
het algemeen en de Duitslanden 
in het bijzonder en over de 
situatie in Engeland, 
West-Duitsland en Italië, waar 
de vredesbeweging de plaatsing 
niet kon tegenhouden.

— Het IK  V is door de druk der omstan
digheden in het defensief gedrongen. 
Van een beweging tegen alle kernwa
pens is het een beweging geworden, die 
zich richt tegen de plaatsing van een 
kernwapen. Maar het IK V  is de laatste 
jaren ook op eigen in itia tie f gedeeltelijk 
van strategie veranderd. Je schreef zelf: 
"Het gaat niet zozeer om het vinden 
van een eenzijdige stap in de eigen situ
atie. Allereerst dient de Europese, dus 
multilaterale Oost-West-kontekst te 
worden onderkend en gedefinieerd. 
Vervolgens zal daarbinnen moeten wor
den gezocht naar aanknopingspunten in 
de Nederlandse situatie. In een meer
zijdig gebeuren wordt gezocht naar ei
gen (dus eenzijdige) bijdragen." Kun je 
uitleggen, wat je daarmee bedoelt? 
Mient-Jan Faber: "We hebben in '11 , 
toen we de kampagne startten, gezegd: 
'dat is een eenzijdige stap, die to t doel 
heeft om bij te dragen aan een proces, 
dat verder gaat dan de Nederlandse 
grenzen. Dat moet betekenis krijgen in 
Oost en West'. We hebben ook gezegd: 
'als er betere stappen zijn te vinden 
voor dat totale proces, dan dienen die 
te worden gezet.' Hiermee wil ik bena
drukken, dat wij sinds 1977 heel wat 
hebben beleefd in de Europese situatie. 
Er is een grote dosis ervaring opgedaan. 
Dat leidt ertoe, dat je voortdurend met

de vraag gekonfronteerd wordt naar de 
politieke zin. Ethisch kom je er wel uit, 
die dingen moeten gewoon weg. Maar 
wat is politiek de meest nuttige, haal
bare stap? Ik vind, dat je een perrnanen- 
tere diskussie moet hebben over wat we 
hier doen en over wat er in Europa aan 
de hand is. Je kunt niet zomaar zeggen: 
wat hier gebeurt, dat is meegenomen. 
Je kunt niet zeggen, dat het niet is mee
genomen, maar voor wie is het dan wel 
meegenomen? Alleen voor ons of ook 
voor groepen in een wat breder ver
band?"
— Dat is zoeken naar de politieke ratio 
achter het bestaan van kernwapens? 
Mient-Jan Faber: "Ja, we zitten met 
het Oost-West-verschijnsel. Met de wijze 
waarop men in Europa aankijkt tegen 
wat hier in West-Europa gebeurt. We 
zijn daar heel vaak van een koude ker
mis thuis gekomen. De officiële redene
ring daar, die door de officiële vredes- 
raden wordt aangehangen, is buiten
gewoon eenzijdig. Ze vinden het daar 
natuurlijk prachtig, wat hier gebeurt. 
Van hen moet het allemaal gebeuren, 
maar je mag van hen niet verwachten, 
dat ze dezelfde dingen gaan doen of dat 
ze zelfkritiek gaan uitoefenen. Wat zij 
doen is gerechtvaardigd. Betreurens
waardig is het, dat er kernwapens zijn, 
maar volgens hen is het Westen de

schuld. Als er iets moet gebeuren, moet 
het keurig in balans en tweezijdig. Dat 
is de redenering, die het Warschaupakt 
en de NAVO met elkaar overengeko- 
men zijn en die we juist bestrijden. Dat 
geeft alle mogelijke vragen ten aanzien 
van je eigen bijdragen. Wat betekent het 
verzet hier voor de Oost-Europese sa
menleving? Hoe wordt daar ertegen 
aangekeken? Wanneer krijgen wij eens 
de kans om met officiële instellingen 
echt eens te diskussiëren over wat zij 
aan het doen zijn, over wat voor kritiek 
wij hebben op de wijze, waarop zij de 
dingen aanpakken? Je krijgt alleen een 
hoeveelheid laster over je heen, omdat 
je niet in hun ideologie past.
Daar moet je over nadenken. Wat kan je 
vanuit Nederland? Wat voor ontspan- 
ningspolitiek kun je voeren? Natuurlijk 
zijn er in Oost-Europa ook heel veel 
mensen, die bereid zijn om kritisch naar 
hun eigen samenleving en naar het spel 
van de NAVO en het Warschaupakt te 
kijken, maar wanneer krijgen die men
sen werkelijk de kans om aan de diskus
sie mee te doen? Helpen de Helsinki- 
akkoorden om dat te bevorderen, zon
der dat je meteen de indruk oproept, 
dat je hun samenlevingen wil ondermij
nen?"

vervolg op pagina 4
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Mient-Jan Faber foto: Eduard de Kam

vervolg van pagina 3

— En dan word je er toch u it gezet. 
Speelt Oost-Europa een kruciale ro l in 
de IKV-strategie?
Mient-Jan Faber: " Ik  ben er in toene
mende mate van overtuigd geraakt, dat 
die twee dingen bij elkaar horen. Je 
kunt niet verwachten, dat uitsluitend 
het verzet tegen de nukleaire bewape
ning alleen zou kunnen oplossen, dat er 
in Europa een betere situatie ontstaat. 
Daar moet je die andere poot voor bij 
nemen. Dat kan alleen maar vanuit een 
zelfkritische houding. De manier, 
waarop het allemaal ingevreten zit in de 
hoofden van mensen van Oost-Europa, 
heeft de neiging om dubbel kontrapro- 
duktief te werken. Ze zien het verzet 
hier als een truc om in de Oost-Euro- 
pese samenlevingen krediet te verwer
ven. Dat is eerder een ervaring, die we 
opgedaan hebben dan een beleidswijzi
ging. Maar niemand niet, ook de 
politieke partijen niet en het ministerie 

- van buitenlandse zaken niet, hebben 
een idee hoe dat moet."
— Hoe zie je de ro l van Duitsland in dat 
geheel?
Mient-Jan Faber: "Veel betere en ope
nere kontakten tussen de beide Duits- 
landen leeft in de na-oorlogse generatie 
Duitsers. De beide Duitslanden hebben 
ook veel gemeen wat betreft taal, kui
tuur en geschiedenis. Ik denk, dat een 
hereniging echt pas kan binnen.een Eu
ropees gebeuren, anders loop je enorme 
risiko's. Als er echt vanuit West-Duits- 
land aan hereniging gewerkt wordt, zou 
dat kojossale reakties bij de DDR en de 
Sowjet-Unie losmaken. Wat je wel ziet 
is, dat Honecker, Kohl en Strauss bui
tengewoon goed met elkaar kunnen óp
schieten. Petra Kelly van Die Grünen 
zegt ook: 'Het zijn twee handen op één 
buik'. Uiterst konservatief is het. De 
Westduitsers stoppen duizenden D-Mar- 
ken in de DDR en de DDR loost alles 
wat er aan oppositie bestaat. Toch heet 
dat ontspanning. Dat is de tragiek. 
Dankzij de plaatsing van Pershings in de 
Bondsrepubliek en van SS-20's in de 
DDR gaat het beter op topnivo tussen 
Honecker en Kohl. Maar daarmee kom 
je van de wal in de sloot. Dat is een pro
ces, dat echte toenadering en vooruit
gang blokkeert. Dat is voor de vredes
beweging en zeker voor dat deel ervan, 
dat zich rond de groene filosofie kon- 
centreert, uitermate frustrerend."

Russisch aardgas

— Je schreef ook: 'Daarom rijs t voor 
het IK V  de vraag, wat te doen wanneer 
in andere landen we! geplaatst wordt en 
b ij ons niet? Moeten we dan gesterkt 
door ons 'sukses' maar doorstromen 
met het kernwapenvrij maken van Ne
derland? Zouden we ons niet meer 
moeten inspannen voor een verbetering 
van de relaties en het politieke klimaat 
tussen de blokken, opdat de anderen 
als het ware kunnen 'bijtrekken'?' Om 
te chargeren: De IKV-leus is geworden: 
de kernwapens Nederland u it, om te be
ginnen meer Russisch aardgas in Neder
land?
Mient-Jan Faber: "Dat is een aardige. 
Wat ik ermee bedoel is, dat je je altijd 
hebt af te vragen, wat de relatie is tus
sen de stappen, die je in Nederland zet 
en datgene, wat daarvan in de Europese 
kontekst het gevolg is. Het zou best 
kunnen zijn, dat je, nadat je hier in Ne

derland de kruisraketten hebt tegenge
houden, dat het dan van groot belang 
is, dat je met de West-Europese vredes
beweging bij elkaar gaat zitten om te 
kijken: hoe moeten we dat 'kapitalise
ren', hoe moeten we daar pro fijt van 
trekken? In plaats van dat je je erop 
richt om voor Nederland de overige 
kernwapentaken ook weg te krijgen. 
Als ik dacht, dat dat zou lukken, zou ik 
dat doen. Dat is dan te belangrijk om te 
laten • liggen. Maar ik denk, dat het 
moeilijker ligt. Als Nederland 'nee' zegt 
tegen de kruisraketten, komt er een 
enorme druk om de overige nukleaire 
taken te behouden. Je zit dan een hele 
tijd  vast aan die nukleaire taken. Het 
stukje winst, dat de internationale vre
desbeweging dan in Nederland behaald 
heeft, dat moet je omzetten in een be
leid, dat invloed heeft op de reeds aan
wezige kernwapens in andere landen, 
dus ook op de al geplaatste kruisraket
ten, en dat bovendien zijn invloed kan 
hebben in de Oost-West-relaties. Maar 
jullie opmerking over aardgas. Ik ben 
een groot voorstander om ekonomische 
relaties met de Oostbloklanden erg aan 
te trekken. Dat schept kaders, waarbin
nen ook andere processen op gang kun
nen komen, mits je bewust te werk 
gaat. Als die kruisraketten er niet ko
men, zou je misschien een interessant 
verdrag met bijvoorbeeld de Hongaren 
kunnen sluiten, zodat je een kader 
krijgt, waar een echte intensieve diskus- 
sie tussen bevolkingsgroepen kan ont
staan. Als je dat als vredesbeweging er 
doorheen kunt krijgen, is dat echte 
winst. Daar heb je misschien op langere 
termijn meer aan voor het afbreken van 
nukleaire bewapening dan te zeggen: nu 
strijd tegen de volgende nukleaire 
taak."

Na de plaatsing

— In Engeland, West-Duitsfand, Italië is 
er geplaatst. Het verzet is er weggezakt, 
is niet meer zichtbaar. Hoe zal het in 
Nederland gaanf als de kruisraketten er 
komen?
Mient-Jan Faber: "In  Engeland heeft 
het verzet altijd in een bepaalde hoek 
gezeten. De CND (Campaign for Nu- 
clear Disarmament), de massa-organisa- 
tie daar, is heel groot, hing aan de vak

beweging, Labour en kleine linkse groe
peringen vast, maar ze heeft heel weinig 
invloed gehad op het andere deel van de 
natie, op de midden- en rechtse groepe
ringen. Daar is ook heel weinig kommu- 
nikatie mee. Dat is een enorme handi- 
kap. Het probleem voor CND is: hoe 
krijgen we greep op de politiek?
De Bondsrepubliek is een verhaal apart. 
Daar heb je een koalitie van vele groe
peringen, die grote derhonstraties heb
ben voorbereid. Maar als je zag de ma
nier, waarop ze die voorbereidden....
Er was een soort koördineringskomité 
en er waren aktiekonferenties, waar 
werd bepaald wat er ging gebeuren. Er 
zaten daar zo'n vijfhonderd to t duizend 
mensen bij elkaar van her en der. De, 
een vertegenwoordigde zich zelf, een 
ander dertigduizend mensen, een derde 
sprak er namens de kerken. Een ratje
toe bij elkaar, waar geen enkele andere 
konsensus bestaat dan dat die Pershings 
het land niet binnen mogen. Er is geen 
politieke filosofie. Op het moment dat 
de strijd gestreden is, zie je ze op zo'n 
moment denken: 'hoe nu verder?' Men
sen stappen eruit, Die Grünen komen 
niet meer, terwijl die een belangrijke 
bijdrage aan het organiseren van de vre
desbeweging hebben geleverd. Je ziet 
dat de DKP (Deutsche Kommunistische 
Partei; streng-dogmatische kleine partij, 
op Moskou gericht — G D/CH) het 
zaakje heeft overgenomen. Het enige, 
wat ze nu eigenlijk doen is een soort 
herhalingsoefeningen opbouwen tegen 
de Pershings. Er zit geen organisatie
patroon in. In Italië is het exakt het
zelfde.
In Nederland is het wat anders, denk ik, 
omdat het beter georganiseerd is. De 
vredesbeweging is hier ingevreten in 
maatschappelijke instellingen. Zij kan 
zelfs tegen nederlagen, omdat ze lang
lopende programma's kan maken. Ik 
denk ook, dat onze samenleving in ver
band met andere landen veel geïnte- 
greerder is. Er is veel meer kommunika- 
tie met tegenstanders. U it VVD-kringen 
krijg ik, met name het laatste ander
halve jaar, nogal wat uitnodigingen. 
Dan is er wel een geyecht, maar kenne
lijk  heeft men er behoefte aan kommu- 
nikatie. Dat vind ik winst. Dat bete
kent, dat de aanvaarding van onze idee- 
en veel groter wordt. Als het alleen

maar in kampen gaat, dan spelen al die 
vijandsbeelden en stereotypen een grote 
rol en verhinderen een werkelijke ont
wikkeling. Dat komt ook door de veel 
langere tradities. We hebben een poli
tieke partij, die vanaf 1957 aan het pa
cifisme werkt, om maar iets te noemen. 
Dat laat zijn effekten na. Wat heb je nu 
in de Bondsrepubliek?"
— Je bent in het gat van de ontzuiling 
terechtgekomen.
Mient-Jan Faber: "Dat kun je zo zeg
gen, ja. Hier wordt veel meer door de 
partijen de vredesbeweging als een 
volwassen instelling gezien, maar van de 
andere kant zijn we niet in staat om in 
de Bondsrepubliek een vredesbeweging 
op te bouwen. Dat zullen ze zelf 
moeten doen. Het enige wat we kunnen 
doen is permanent een dialoog en 
kontakten onderhouden, en hopen, 
dat er op een gegeven moment vol
doende ideeën en dadendrang in die sa
menleving is om het zelf te kunnen op
bouwen. Dat doen we al sinds lang, 
hoor. Sinds 1978 hebben we hier op 
het IKV-kantoor iemand uit de Bonds
republiek zitten, die de relaties onder 
houdt. We hebben van meet af aan 
gezegd: 'laten we alsjeblieft iemand uit 
de Bondsrepubliek hier neerzetten, die 
die kontakten gaat onderhouden en die 
verbonden is met de organisaties 
daar.' "

Eigen verantwoordelijkheid

— Een vraag van een heel andere orde. 
Binnen PSP-kringen k link t de kritiek  
dat binnen het Komitee Kruisraketten 
NEE (KKN) Mient-Jan Faber en Maar
ten van Traaf sekretaris-buitenland van 
de PvdA, het voor het zeggen hebben. 
De PSPf andere kleine linkse partijen en 
radikale vredesgroepen komen er amper 
aan te pas.
Mient-Jan Faber: "Het gekke is, dat ik 
dat gevoel nooit heb. Ik heb altijd de 
indruk, dat ik door radikale groepe
ringen enorm onder druk gezet wordt 
om dit of dat te gaan doen, terwijl ik 
daarbij het gevoel heb: 'als ik niet met 
hen meega, is dat moreel heel tw ijfe l
achtig'. U it een soort natuurlijke ver
bondenheid zou ik mee moeten gaan, 
terwijl ik er toch voor een klup zit, die 
met zijn relatiepatronen met het
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machtscentrum aan bepaalde grenzen 
gebonden is en moet proberen daarbin
nen zo effektief mogelijk te werken. Er 
is een ingebouwde spanningsrelatie, 
waaruit naar mijn smaak geen winnaar 
komt. En dat vind ik ook goed. We 
moeten niet in een situatie komen, dat 
de ene gaat dikteren aan de andere, wat 
hij moet doen. Het gevoel is er, dat ie
der zijn eigen verantwoordelijkheid 
heeft en dat je dat elkaar moet gunnen. 
Je moet kijken, waar je elkaar nodig 
hebt en hoe je verder moet komen. Dat 
is vaak heel moeilijk. Ik vind, dat het 
over het algemeen in het KKN heel re
delijk verloopt.”
— Stoker schreef onlangs in de Volks
krant: 'De Ruiter was gisteravond op de 
televisie. Ik heb in zijn ogen gekeken. 
Die dingen worden niet geplaatst in Ne
derland. Gaat allen rustig slapen. ' 
Mient-Jan Faber: ” !k las het ook, ja. Ik 
denk, dat de kans groot is, dat die 
dingen niet geplaatst worden. Het pro
bleem is alleen: wat voor oplossing 
komt eruit? Dat is moeilijk te zeggen. 
Vanuit internationaal-politiek oogpunt, 
vanuit het ministerie van buitenlandse 
zaken, vanuit het NAVO-lidmaatschap 
en noem alle restrikties maar op, is er 
vermoedelijk nauwelijks een argument 
te vinden om niet te plaatsen. Als je 
naar de Nederlandse samenleving k ijk t
— en dat doet De Ruiter in sterke mate
— zeg je: 'het kan helemaal niet'. Tus
sen die twee richtingen zie je een 
enorme kontroverse. De man die daar 
een oplossing voor moet vinden is Ruud 
Lubbers. Die heeft kennelijk nog geen 
oplossing gevonden, anders was die vast 
al wel uitgelekt.”
— De formule van vermindering kan 
niet, omdat de Amerikanen dat niet 
willen?
Mient-Jan Faber: "Nee, dat wordt niet 
serieus genomen. Dat is echte flauwe
kul.”

Grootspraak

— Perie, de Amerikaanse onderminister 
voor Europese zaken, schijnt 't te w il
len. Luns schijnt er niet afkerig van te 
zijn.
Mient-Jan Faber: "Perie begrijpt de 
Europese situatie. Hij zit de 'High Level 
Group' van de NAVO voor. Hij komt 
vaak in Europa. Die weet het politieke 
spel mee te spelen door indrukken te 
wekken, zodai het allemaal wat beteke
nis heeft. Het Nederlandse ministerie 
van buitenlandse zaken verkoopt tegen
woordig ook die redenering van 'zestien 
kernwapens is toch weer een signaal: 
voor de Russen, dat we toch plaatsen, 
voor de Amerikanen, dat we niet alles 
plaatsen; dat zet ze misschien toch weer 
aan tot nieuw overleg'. Dat is toch 
grootspraak van een onbeduidend land
je, denk ik dan. Het gaat erom, dat men 
die dingen toch geplaatst wil hebben en 
meer zit daar niet achter. Ik kan me 
echt niet voorstellen, dat men met zo'n 
redenering op de proppen komt. Te 
meer ook niet naar de CDA-fraktie toe, 
voor zover men daar 'diskussieert over 
mogelijke uitkomsten. Misschien bij de 
rechterflank enigszins, maar niet bij de
genen die het voor het zeggen hebben. 
Die weten donders goed, dat het gaat 
om niet plaatsen.
De Ruiter heeft in de gaten, dat het 
hier gaat om het rechtsgevoel, om het

funktioneren van de demokratie en dat 
is voor hem een zwaar argument tegen 
plaatsing. Als die er toch doorheen ge
ramd wordt, dan wordt er echt een aan
slag gepleegd op het demokratische ge
halte van onze samenleving. De vraag is 
hoe je daar doorheen komt. Het is aan 
de vredesbeweging om die aanslag te 
overleven. Als aan de ene kant aan de 
demokratie getornd wordt, is het aan 
ons om die weer op te tillen. Je roept 
met zo'n aanslag heel radikaal verzet 
op, maar ook apathie in de trant van: 
'er kan toch niks in de politiek'. Apa
thie dient naar mijn overtuiging de de
mokratie niet. Het derde wat het op
roept is, dat de CDA haar geloofwaar
digheid ,enorm gaat verliezen, maar dat 
zou de demokratie kunnen dienen. Hoe 
moet je ais vredesbeweging op dat soort 
effekten reageren? Moet je een elekto-

Henk Waltmans is een vooraan
staand lid van de PPh. Hij 
maakte tien jaar deel uit van de 
Tweede Kamer, onder andere in 
de tijd dat de PPR betrokken 
was bij de regering-Den Uyl. In 
diezelfde tijd was hij een aantal 
jaren lid van de NAVO- 
Assemblée. Waltmans is nu 54 
jaar en burgemeester (de eerste 
PPR-er in die funktie) van het 
Noordhollandse Landsmeer. In 
de PPR verdedigt Waltmans het 
standpunt om in de NAVO te 
blijven. Daarom met hem een 
interview, over de NAVO, de 
kernwapens en ons vijandbeeld.

— De PPR is vóór het losmaken van 
Nederland u it de NA VO. Maar zolang 
Nederland in de NAVO z it, moet de 
partij een voortrekkersrol in de ontwa
pening spelen. Acht j i j  zo'n voortrek
kersrol voor moge!ijk?
Henk Waltmans: "Die voortrekkersrol 
is wel mogelijk, maar dan moet de koa- 
litie, waar de PPR deel van uitmaakt, 
dat ook willen. En ten tijde van het ka- 
binet-Den Uyl (72-77) dachten wij, 
dat dat mogelijk was. Maar er'is weinig 
van terechtgekomen, omdat de meer
derheid van het kabinet gewoon die 
ouderwetse politiek voort wou zetten. 
Dat gold zowel voor Van der Stoel als 
voor Vredeling. Dat gold in belangrijke 
mate voor Den Uyl. Dat gold niet voor 
Pronk en niet voor Vorrink. Dat gold 
voor Gruyters en voor de CDA-ers

rale strategie hebben? Ik vind dat heel 
moeilijk voorspelbaar. Ik ga er op d it 
moment vanuit, dat het in itiatief aan 
onze kant is en dat plaatsing niet lukt. 
Ik kan me niet voorstellen, dat er een 
definitief ja komt. Absoluut niet. Dat 
is uitgesloten. Het beslissende moment 
is; wordt die basis gebouwd of niet? 
Als ze de bouw zouden gaan uitstellen, 
betekent dat, dat Nederland uit het 
NAVO-schema stapt en dat betekent 
weer, dat er helemaal niet meer ge
bouwd gaat worden.”

GEERT DEKKER
CHRIS HUINDER

Het boekje waaruit twee keer geciteerd werd 
heet: Tussen Oost en West Europa, door Wtm 
Bartels e.a. Uitgave: De Horstink, Amersfoort.

(KVP-ers en ARP-ers), die er in zaten. 
Dus de meerderheid van het kabinet 
wilde helemaal geen andere opstelling 
of andere rol. Ze zijn wel tegemoet ge
komen aan de PPR met een 'Ontwape- 
ningsnota', die naast een Defensienota 
uitgebracht werd. Nu in 1984 hebben 
we alleen twee defensienota's.”
— Kan het binnen de NA VO wèi?
Henk Waltmans: "Binnen de NAVO 
kan het altijd, als die meerderheid in 
Nederland er maar is. Het is vanzelf
sprekend, dat als het kabinet gesteund 
wordt door een meerderheid van de be
volking en van de beide Kamers, dat 
Nederland dan geleidelijk aan eruit kan. 
Ik denk dan aan een periode van tien 
jaar, want ik vind dat je het fasegewijs 
moet doen. Wij willen de defensie-uit- 
gaven in tien jaar omlaag hebben. Het 
voorstel dat door de PPR-Tweede Ka- 
merfraktie bij de 'Defensienota' gedaan 
is, houdt een daling van de defensie-uit- 
gaven met een procent per jaar in. Dan 
kun je zeggen, wat de minister dan ook 
zegt: 'dat is niet veel'. Nou, dat is ont
zettend veel, want in 1993 betekent dat 
een-derde van het budget af. Dat is dus 
5 a 6 miljard eraf.
Zo geldt het ook voor de kernwapens. 
Ik heb er altijd voor gepleit, dat wij dui
delijk zouden zeggen als regering in de 
eerste regeringsverklaring: in deze vier 
jaar komen er geen kernwapens bij. En 
punt twee: we gaan met de NAVO over 
een schema onderhandelen, waarbij we 
als uitgangspunt hebben, dat we over 
twee kabinetsperiodes kernwapenvrij 
moeten zijn. Daarmee ben ik niet zon
der meer bereid te zeggen: 'als we de 
kernwapens weg doen, moeten we de 
konventionele bewapening verhogen.'

Die konventionele bewapening moet je 
ook op zijn eigen merites bekijken, ge
zien de taakstellingen, die je jezelf hebt 
toebedeeld. Maar ik ben er niet voor, 
dat Nederland zoveel taken op zich 
neemt. We zijn een klein land en dat be
tekent voor mij, dat Nederland in zijn 
marine-taak niet meer moet doen dan 
de kustwateren en een stuk aangren
zende Noordzee bewaken. Daar houdt 
het voor mij op. Voor mij hoeft de 
Noord-Atlantische Oceaan en het Ka
naal niet no^ eens erbij genomen te 
worden. Ik vind ook niet, dat Neder
land een vak in de Noord-Duitse laag
vlakte moet hebben ter verdediging. Ik 
denk dan altijd aan Stalingrad, waar de 
Russen doorgebroken zijn bij de Roe
menen, die daar een vak hadden. Als je 
die taken van Nederland in de NAVO 
wil terugdringen, kun je beginnen bij 
het weghalen van de Nederlandse troe
pen u it het buitenland en van de bui
tenlandse troepen uit Nederland.”
-  In 'Keerpunt '72 ' stond: je moet al
leen in de NA VO blijven, ais die bij- 
draagt aan de ontspanning en veiligheid 
in Europa. Gebeurt dat niet, dan moet 
er een onderzoek komen, waarbij beke
ken wordt in hoeverre Nederland bui
ten de NA VO om een eigen veiligheids
politiek kan voeren. Daar is nooit iets 
van terechtgekomen.
Henk Waltmans: "Jawel, van het onder
zoek wel. Ik ben zelf op stap gegaan en 
ben in Zweden, Oostenrijk, Zwitser
land, Denemarken en Noorwegen gaan 
kijken en heb er met alle mogelijke 
mensen gesproken. Ik ben teruggeko
men naar mijn eigen partij en heb ge-
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zegd: 'luister, die zogenaamde gelijk
gezinde landen bestaan niet. Dus ver
geet dat maar.' Dat was ook de reden, 
dat ik op het 'NAVO-kongres' van de 
PPR in '74 ervoor gepleit heb om in de 
NAVO te blijven. Ik ben geen voorstan
der van uittreden uit de NAVO. Maar ik 
heb het kongres toen niet meegekregen. 
Dat kwam, omdat het kongres toen 
meer door emoties werd bepaald. Er 
was een terechte verontwaardiging over 
wat er zich in Griekenland afspeelde."
— Maar dat standpunt van uittreden is 
toch op kongressen in 1977 en 1981 
herhaald. Die emoties speelden dus op 
latere kongressen niet mee?
Henk Waltmans: "Nee, maar toen het 
kongres eenmaal dat standpunt had be
paald, is er nooit meer over de NAVO 
gepraat. Dat standpunt van '74 is auto
matisch steeds meegenomen. Alleen in 
1975 is er nog een NAVO-kongres ge
weest, waarbij de zaken wat versoepeld 
zijn en waarbij de fraktie wat meer arm
slag kreeg. Dat is de verdienste van Ria 
Beckers geweest."

Veiligheid

"De bepalende momenten voor mij om 
in de NAVO te blijven zijn, dat ik niet 
inzie, dat als Nederland de NAVO ver
laat, dat dat iets verbetert aan de veilig
heidssituatie in Europa en in de wereld. 
Ik zeg niet, dat Nederland niet eigenzin
nig en zelfstandig beslissingen binnen 
de NAVO kan nemen door de defensie 
af te slanken en de kernwapens af te 
stoten. Maar ik zou altijd politiek lid 
van de NAVO willen blijven, dus alleen 
uit de militaire organisatie ervan willen 
stappen. Je kan een wat zelfstandige 
positie op het politieke vlak binnen de 
NAVO innemen. De militaire ontwikke
lingen gaan een eigen weg, dat is een 
technologisch proces. Nu wordt er al 
een Leopard 11 l-tank ontwikkeld, waar
bij er later naar een politiek wordt ge
zocht waarbij die Leopard III bruikbaar 
is en gekocht moet worden."
— Ben je, als je binnen de NA VO b lijf t , 
niet voor het behouden van enkele 
kern wapen taken ?
Henk Waltmans: "Als ik zeg, dat ik ge
faseerd de kernwapentaken af wil schaf
fen....  Ik zeg afschaffen, niet vermin
deren.... "
— Ja, maar dat gaat via een verminde- 
ringsproces. Laat je in een regeringsver
klaring zetten, dat je alle zes de kern
wapentaken binnen vier jaar a f wil 
schaffen?
Henk Waltmans: "Nee, het zou een re
geringsverklaring zijn, waarin gezegd 
wordt, dat we in twee regeringsperiodes 
ervan afwillen. Ze zijn er ook niet alle
maal ineens gekomen, ze hoeven ook 
niet allemaal inpens weg."
— Acht jaar vind j i j  een reële mogelijk
heid?
Henk Waltmans: "Het zou een hele re
volutionaire verandering zijn, in het re
geringsbeleid, als een regering in een re
geringsverklaring zou zeggen: we gaan 
afslanken to t twee derde (we gaan op 
min één procent zitten), we gaan alle 
krijgsmacht-onderdelen afslanken en de 
nukleaire bewapening, daar stoppen we 
mee. We gaan dus geen wapens plaat
sen, maar we gaan de kernwapens, die 
er zijn, afstoten. Binnen twee regerings
periodes moet dat geregeld zijn. Dat 
kan ook in vier jaar, maar dat hoeft dan

niet, maar we willen het wel geregeld 
hebben. En op de derde plaats, iets wat 
ik zeker zo belangrijk vind, is, dat Ne
derland zich onmiddellijk terugtrekt uit 
de nukleaire groep en de militaire inte
gratie en zegt: we willen alleen maar in 
de politieke zin over veiligheid praten." 
— Waarom kies je niet voor de Noorse 
o f Deense positie: geen kernwapens in 
vredestijd op Nederlands grondgebied? 
Henk Waltmans: " Ik  vind dat een on
duidelijke positie. Ik wil de kernwapens 
helemaal niet op Nederlands grondge
bied. Dat is de boodschap naar andere 
landen toe, dat een land als Nederland 
zegt: 'ik hoef die kernwapens niet voor 
mijn veiligheid'. Ik voel me meer be
dreigd door de kernwapens dan door de 
Russen. Ik vind dat er op lange termijn 
een Europees veiligheidssysteem moet 
komen en ik vind dat de Verenigde Na

ties in veel belangrijkere mate uitge
breid en ondersteund moet worden. Ik 
weet wel, de laatste jaren is ook door 
gezaghebbende mensen in mijn eigen 
partij gezegd: praat nou niet zoveel 
over de wereldregering, want dat is zo
ver weg. Die gedachte is afgezwakt, hè. 
Ik ben nou 54 jaar, maar toen ik 20 of 
21 was, was ik al wereldburger."

Vijandbeeld

— We willen even terug naar de kern
wapens. We proeven een tegenstelling in 
je boek, 'Politieke Fragmenten'. Ener
zijds ben je voor demokratisering van 
de bevoegdheden over het gebruik van 
kernwapens. Je wil het monopolie van 
de Verenigde Staten doorbreken. Maar 
anderzijds ben je ook voor een NA VO, 
waarin helemaal niet van kernwapens 
gebruik gemaakt wordt. Wat is die 
funktie van demokratisering?
Henk Waltmans: " Ik  realiseer me, dat 
op een moment, dat ik zeg: 'de kern
wapens moeten de wereld u it', dat dat 
voorlopig niet zal gebeuren. De kern
wapens zijn we en die raken we niet 
kw ijt, als er geen wereldregering komt,

die de landen verplicht om te ontwa
penen. Dat neemt niet weg, dat over 
kernwapens, taktiek en alles niet beslist 
kan worden door één regering in een 
alliantie, maar dat dat door de hele a lli
antie zou moeten gebeuren. Je kunt 
herkennen, dat de NAVO een foute 
struktuur heeft, terwijl ik daarbij dan 
ook herken, dat je er een tijd  mee moet 
leven, omdat je er geen andere struk
tuur voor in de plaats hebt."
— En je bent dan bereid om die struk
tuur wat te verbeteren, wat te demokra- 
tiseren, ook al zou dat bijdragen to t een 
bestendiging van die struktuur?
Henk Waltmans: Nou, ik denk, dat eer
der het omgekeerde het geval is. Het 
wezenlijke probleem van de NAVO is 
echter niet de demokratiseringsvraag, 
maar de vraag, of de NAVO bijdraagt 
tot veiligheid of to t onveiligheid, en

dan maak ik nu, in 1984, de demokrati
sering ondergeschikt aan de veiligheid." 
— Over niet-miiitaire verdediging, so
ciale verdediging gesproken, hoe ziet 
die voor jou konkreet eruit? Veronder
stelt dat niet, zoals PSP-ers zeggen, dat 
je een bepaald vijandbeeld hebt, anders 
ben je niet in staat om zo'n verdedi- 
gingskoncept op te bouwen?
Henk Waltmans: "Nou, ik vind, dat so
ciale verdediging alleen maar een aan
vulling kan zijn van militaire, konven- 
tionele defensieve verdediging met m ij
nenleggers, anti-tankgeschut en lucht
afweergeschut. Ik denk, dat het onmo
gelijk is om tegenover een niets ont
ziende vijand sociale verdediging toe te 
passen. Sociale verdediging gaat uit van 
een bezetter die humaan is, die nog ze
kere normen respekteert. Maar tegen de 
nazi's was al geen sociale verdediging te 
voeren. Behalve in die zin, dat je zegt: 
je moet het de vijand niet te gemak
kelijk maken. Dat is in '40-'45 nagela
ten. Men heeft het ze veel te gemakke
lijk  gemaakt. Je moet van tevoren een 
gemeentebestuur duidelijk maken, wat
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er moet gebeuren. Ik moet weten, wat 
ik moet doen als er een oorlog u it

breekt. Bijvoorbeeld: het bevolkings- 
archief wordt meteen vernietigd. Niet 
opgeborgen. Nee, meteen vernietigd. 
Weg."
— Welke ro l speelt voor jou het Duits- 
Duitse vraagstuk in de Europese kon- 
tekst?
Henk Waltmans: "Het is het sluitstuk 
van de Europese integratie. Als de Eu
ropese integratie voltooid is, dan zal er 
misschien wel een aparte staat West- 
Duitsland en Oost-Duitsland zijn, maar 
die zullen dan open grenzen hebben. 
Dan zijn het 'Kontaktlandschafte', zo
als de Duitsers zeggen. Het probleem 
van Duitsland is niet dat het verdeeld is, 
maar dat het ene deel bij het Warschau- 
pakt en het andere deel to t de NAVO 
hoort en dat de grens er precies door
heen loopt."
" Ik  zie Europa als niks anders dan een

regionaal onderdeel van een wereldfede
ratie. Bij mij is dat wel een Europa van 
de regio's als een denkbaar model. De 
Europese gemeenschap wordt onderver
deeld in een aantal regio's. Dat zijn wat 
grotere gebieden, waar in het algemeen 
de ekonomische, kulturele en sociale 
bedrijvigheid zich voornamelijk binnen 
dat gebied afspeelt. Als dat Europa dan 
vijftig  deelstaten heeft, is dat best te 
vededigen. De Sowjet-Unie is ook ver
deeld in een heleboel republieken en 
autonome gebieden met daarbinnen 
weer provincies. Het probleem is meer 
hoe je het verdeelt.
Het 'Europa van de regio's' is een eigen, 
zelfstandige inbreng van de PPR in het 
Eurodebat in Nederland geweest. Des te 
meer betreur ik het, dat het Groen-Pro- 
gressief Akkoord dat 'Europa van de 
regio's' niet meer belijdt. Ik vind dat 
een teruggang in denkkracht."

GEERT DEKKER
CHRIS HUINDER

Woensdrecht: jongerenweekend van NfVON-jongeren foto: Piet den Blanken



Vredesaktiekamp W oensdrecht

W E SNOEIEN HET NAVODRAAD
Hoogerheide. Een plaats als 
zovele andere. Een kerk, een 
handvol kroegen, een voor een 
Brabantse plaats 
onvermijdelijke wieler
vereniging, een luchtmachtbasis,
een vredesaktiekamp.....hè,
wat? Een luchtmachtbasis, een 
vredesaktiekamp? Het gaat hier 
dan ook niet om zo maar een 
plaatsje tegen de Belgische grens 
aan. Hoogerheide is de buur
gemeente van Woensdrecht en 
herbergt binnen haar gemeente
grenzen de vliegbasis 
'Woensdrecht', de plaats waar 
de Nederlandse regering 
achtenveertig kruisraketten 
denkt te stationeren. Onze 
vliegende reporters Chris 
Huinder en Geert Dekker 
gingen er heen en doen verslag.
De vliegbasis beslaat een immens groot 
terrein, aan alle kanten omgeven door 
rollen NAVO-prikkeldraad (draad met 
een soort scheermesjes). De stemming 
öp de basis is uiterst gespannen. In een 
van de eerste voorjaarszonnestralen 
wandelen we om de basis heen, waarbij 
we geen moment door de bewaking uit 
het oog worden verloren. V ijftig meter 
van de weg zijn graafmachines bezig 
met het egaliseren van de landingsbaan. 
De bedoeling van deze egalisatie is de 
landingsbaan geschikt te maken voor de 
Amerikaanse vrachtvliegtuigen die de 
kruisraketten komen brengen.
Vlakbij deze plaats staat een jeep met 
twee soldaten de boel in de gaten te 
houden. De soldaten kijken ons wan
trouwend aan, maar zien nog geen re
den om uit te stappen. We besluiten het 
landweggetje af te lopen om een paar 
foto's van de graafwerkzaamheden te 
maken. Deze aktie spoort de bewakers 
al tot grotere waakzaamheid aan. Eén 
van de twee verlaat zijn gerieflijke z it
plaats om ons met een verrekijker te be
gluren.
Als we dichterbij komen, schreeuwt hij 
ons iets toe. In eerste instantie onver
staanbaar. Dan herhaalt hij zijn woor
den: "Je mag hier niet fotograferen, m i
litaire objekten mogen niet worden ge
fotografeerd." Tegelijkertijd komt een 
bewaker van de naastgelegen Fokker
fabriek aanrennen. Hij fluistert de sol
daten iets in het oor, waarop zij o n h e il
spellend onze kant opkijken. Even daar
voor waren we door het Fokker-manne- 
tje van een parkeerplaats weggejaagd, 
dus waarschijnlijk heeft hij ons gevolgd 
en waarschuwt hij nu de soldaten voor

onze terroristische neigingen. Geen pro
bleem, we hadden het nu toch wel ge
zien. We wandelen terug naar de par
keerplaats en zien dat de Fokker-bewa- 
ker stiekum aan de andere kant van het 
hek meewandelt. Op het terrein van de 
fabriek zitten een aantal werknemers. 
"Hup met de kruisraketten", schreeu
wen ze....

Vredesaktiekamp

Naar het voorbeeld van het vrouwen- 
vredeskamp bij Greenham Common in 
Groot-Brittannië, kent ook Woens
drecht haar eigen vredesaktiekamp. Een

grasveld op het industrieterrein, zo'n 
honderd meter bij tweehonderd meter 
groot, zie hier de thuishaven van het 
vredesaktiekamp (VAK). Op het kamp 
staan een vijftiental bouwwerken: de 
woningen van de kampbewoners. Het 
kamp is sinds september 1983 op deze 
plek gevestigd, daarvoor stonden een 
aantal van de huidige bewoners op het 
kamp bij de vliegbasis in De Peel. Toen 
bekend werd dat de raketten niet daar, 
maar in Woensdrecht zouden komen, 
werden de biezen gepakt om in Hooger
heide opnieuw neer te strijden.
Aan Karin en Henk, beide bewoners 
van het kamp vanaf de oprichting van 
het kamp, de vraag waarom er een vre
desaktiekamp diende te komen.
Karin: "Tsja, voor mij is dat een over
bodige vraag. Het had er al veel langer

moeten zijn. Er moeten er veel meer 
komen. De konsentratie dient niet al
leen op d it kamp te liggen."
Henk: "Dan komt er nog iets anders bij 
waarom we zeggen dat d it een vredes
aktiekamp moet zijn. De mensen hier in 
het kamp willen meer doen, dan alleen 
in een demonstratie meelopen. Ze vin
den dat de wegen die de demokratie 
hen te bieden heeft een keertje afge
lopen zijn. We hebben genoeg over de 
weg van de demonstratie gewandeld en 
met genoeg mensen. Het vindt geen ver
volg in het parlement."
Karin: "Helemaal geen weerklank, niks. 
Ze reageren er überhaupt niet op."

— Op het kamp reageren ze we!?
Karin: "Ja, dat merken we toch."
— Hoe bedoel je dat?
Karin: "De reakties op wat we to t nu 
toe gedaan hebben. In verhouding stelt 
wat wij doen heel weinig voor. Maar er 
wordt van een mug een olifant ge
maakt. Wij zijn aan het uitzoeken wat 
er op de basis gebeurt, wat de vernieu
wingen, de veranderingen zijn. Ook voe
ren we prik-akties. Hoe gedraagt de mi
litair zich? Hoe gedraagt de marechaus
see zich? Wat gebeurt er als je opgepakt 
wordt? Je moet alles onderzoeken. De 
ene keer laat je je wel oppakken, de an
dere keer niet. De ene keer met de pers, 
de andere keer zonder."
Henk: "O f 't weerklank heeft in het 
parlement, dat interesseert me nauwe
lijks. Ik ben gewoon tegen de plaatsing

van de kruisraketten en ik ben bereid 
daar daadwerkelijk verzet tegen te bie
den. Of dat nu weerklank heeft in de 
zin dat het parlementair wordt uitge
sproken, is niet belangrijk. Ik vind het 
veel belangrijker dat die dingen er niet 
komen. Als ik hier zo lastig kan zijn dat 
ze bij de NAVO zeggen, 'nou jongens, 
we moeten die raketten niet in Woens
drecht hebben, want dat levert veel te
veel trouble op', laat ze ze dan maar om 
die reden terugtrekken, als ze er maar 
niet komen. Als ik de kans krijg, dan 
ondermijn ik de bunkers waar ze moe
ten komen, zodat ze niet geplaatst kun
nen worden. Of dat weerklank vindt bij

de Nederlandse bevolking of in de poli
tiek, dat interesseert me geen moer." 
Karin: "M ij wel. Niet in het parlement, 
maar wel de reaktie van mensen."
Henk: " Ik  overdrijf. Ik bedoel er mee 
te zeggen dat het me niet kan schelen 
of men mij kriminaliseert. Het interes
seert mij niet zoveel of weekbladen en 
kranten mij kriminaliseren. Ik vind dat 
ik voor een goede zaak vecht. Dat ge
beurt toch vrij snel. Dat gebeurde al 
voordat wij hier überhaupt begonnen 
waren, toen begon Mientje (:Mient-Jan 
Faber. GD/CH) al over de autonomen 
en distantieerde hij zich van ons.
Je kan natuurlijk ook wel een fixatie 
maken van de kruisraketten en dan is er 
niks anders meer over. Zo zijn wij hier
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Woensdrecht, december '83: demonstranten in diskussie over hoe ver hun aktie moet gaan foto: Piet den Blanken
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Woensdrecht, februari '84: bewaking b ij maanlicht foto: Eduard de Kam
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niet bezig. We weten wel dat de kruis
raketten slechts het topje van de ijsberg 
zijn. De wapenproduktie, de wapen
wedloop, het milieu, noem maar op, 
het heeft allemaal met elkaar te ma
ken.”

Goed gedaan

— Hoe maken jullie duidelijk dat het 
niet alleen om de kruisraketten gaat? 
Karin: "Bijvoorbeeld door de manier 
waarop wij met elkaar omgaan. De ma
nier waarop wij met elkaar leven. Je 
kan niet zeggen dat we hier een kom- 
mune zijn, iedereen heeft een privé- 
vertrek waar hij zich terug kan trekken, 
maar het eten, het kamp, dat is gemeen
schappelijk. We hebben ook eindelijk 
die vervelende vergaderingeruafgeschaft. 
Wij praten zoals het hoort, zoals w ij 
vinden dat het hoort. Alleen wanneer 
we het nodig vinden wordt er gepraat. 
Soms is het onvermijdelijk om over b ij
voorbeeld een aktie nog eens speciaal 
door te praten. Maar anders is er iedere 
avond diskussie over de politiek en de 
kruisraketten, die onderwerpen komen 
toch altijd weer aan de orde. Wanneer 
ik op het afgelopen half jaar terugkijk, 
dan vind ik dat we het goed hebben ge
daan.”
— Heeft voor ju llie  het kamp vooral een 
symbooffunktie?
Henk: "Wat mij betreft niet. Dat wordt 
door buitenstaanders gezegd. Voor ons 
is het een plaats om te wonen. We hou
den de plaats ook bereid voor als er 
meer mensen komen, die willen over
nachten. Mijn funktie is verzet te ple
gen tegen de kruisrakette, ik ben geen 
symbool. In mijn ogen is het kampeen 
wijkje met een aantal bouwsels en in 
één van die bouwsels woon ik .”
— Zijn ju llie  gedemotiveerd o f teleurge
steld door de gebeurtenissen in Soester- 
berg, waar het 'Vrouwenvredeskamp' 
werd opgedoekt, en in Greenham 
Common, waar de raketten toch zijn 
gekomen, ondanks alle akties en on
danks de vredesaktiekampen rondom 
de basis?
Karin: "Nee, integendeel, je kan daaruit 
alleen maar leren. Dat je het anders 
moet doen. Je leert altijd van fouten.”
— Wat zijn de fouten van Greenham 
Common en Soesterberg?
Henk: "De vergelijking met Greenham 
Common is dezelfde als de vergelijking 
met Comiso in Italië of Mutlangen in 
West-Duitsland. Het verschil tussen 
Woensdrecht en die bases is dat daar al 
bases van de Amerikanen waren. Daar 
stonden al gebouwen en weet ik wat al
lemaal. Die moeten hier eerst nog maar 
'es komen. Als het aan mij ligt, dan ko
men die er niet. Elke wagen met ce
ment zal ik proberen tegen te houden. 
Ze zullen heel wat moeten doen om 
eerst maar eens dat dorp te bouwen 
voor die Amerikanen. Laat staan de 
bunkers. Elke voorbereiding van de 
plaatsing stuit bij mij op levensgroot 
verzet. Het NAVO-prikkeldraad is voor 
mij al zo'n voorbereiding. We gaan daar 
dan ook regelmatig in snoeien."

Daadwerkelijk verzet

Karin: "In  Greenham Common zijn ze 
veel verder dan wij. Ze zijn al veel 
langer bezig. Zij hebben de teleurstel
ling meegemaakt dat alles u it de lucht

kwam. Ze hebben de raketten niet te
gen kunnen houden. Ze hebben wel 
ontzettend veel verzet gepleegd. En 
nog. Ze maken het heel moeilijk voor 
de m ilitairen.”
Henk: "Wij hebben ons door verschil
lende omstandigheden veel beter kun
nen voorbereiden op het verzet. In Ne
derland is het verzet relatief gezien veel 
sterker. In 1981 hadden we al de eerste 
grote demonstratie. De vredesbeweging 
is op zich goed georganiseerd, toender- 
tijd . Nu staat dat op losse schroeven 
doordat het IKV zelf in een interne 
strijd is 'gewikkeld. Het IKV moet zich 
de oren laten hangen naar de kerken, 
maar moet ook luisteren naar de aan
geslotenen. Aangeslotenen die to t veel 
meer akties bereid zijn dan het IKV 
zelf. Er komen hier verscheidene keren 
IKV-ers die zich niet meer in de voor
zichtige lijn van het IKV kunnen vin
den. Maar dan moet je weg zijn en het 
parlement weer respekteren. Dat is bij 
veel mensen niet meer het geval. Ze zijn 
bereid veel verder te gaan en zich daad
werkelijk te verzetten."
— Hoe ziet dat verzet er voor ju llie  dan 
uit?
Henk: "Dat kan heel ver gaan. Na een 
plaatsingsbesluit hebben we hier geen 
parlementaire demokratie meer, maar 
een parlementaire diktatuur. Voor mij 
is een diktatuur niet te aksepteren. Dus 
kan ik heel ver in mijn verzet gaan om
dat ik vind dat de demokratie dan weer 
hersteld moet worden."
— We hebben begrepen dat er m oeilijk

heden zijn geweest met de ondersteu
ning van het aktlekamp. Met name de 
positie van de basis- en steungroepen 
was een probleem, werd ons gezegd. 
Hoe z it dat?
Henk: "De steungroepen proberen ons 
te ondersteunen. Maar de enorme ver
schillen tussen ons en de steungroepen 
leveren problemen op. Wij zitten hier 
de hele week. De steungroepen komen 
in het weekend met een paar mensen 
hier naar toe, willen meepraten, maar 
hebben geen notie van wat er zich op 
het kamp afspeelt. In het weekend is er 
een kompleet andere situatie dan door 
de week. We hebben liever basisgroepen 
die zelf hun eigen verantwoordelijkheid 
kennen. Akties ontwerpen in hun eigen 
regio, daar de boel in de gaten houden 
en dan eventueel steun verlenen aan het 
kamp op het moment dat dat nodig is. 
Maar het moet niet zo zijn dat zij er al
leen zijn om het kamp te ondersteunen. 
Laten ze in godsnaam méér doen. Daar 
schortte het aan. Dat hebben we in een 
aantal gesprekken uitgepraat. Mensen 
die eerder vaak in het weekend kwa
men, komen nu minder, maar blijven 
wel langer, ook door de week.
Een positief punt van de basisgroepen- 
struktuur is dat akties in Woensdrecht 
worden uitgedacht door de groepen 
zelf. Op het kamp weten we daar wei
nig to t niets van af. Het hoeft niet meer 
alleen van ons af te komen. De mensen 
dachten vroeger dat als ze naar het 
kamp toegingen, dat wij dan wel een 
laatje open konden trekken en dat daar

dan de een of andere aktie uit kwam 
rollen."
Karin: "Wil je aktie A of aktie B?" 
Henk: "Dat is iets waar we niet aan 
kunnen voldoen. Ze kunnen hier geen 
'Doe-vakanties' houden, met ons als 
kampinghouders.”
— Hoe hebben ju llie  dat opgelost?
Karin: "In  het begin stonden we open 
tegen alles wat kwam. We waren blij dat 
er mensen kwamen. Gedurende de w in
ter waren er veel te weinig. Te koud, te 
nat. Die mooiweertoeristen komen nu 
weer wel. Een zoete inval. Een beetje 
knippen en dan weer verdwijnen. Wij 
zitten met de brokken. Een autonome 
aktie kun je voeren maar je moet wel 
weten wat die autonomie inhoudt. Dat 
betekent je eigen verantwoordelijk
heden kennen. Niet alleen doen maar 
ook de konsekwenties aanvaarden. Niet 
afschuiven op het vredesaktiekamp.”

Voorzichtig

— Hoe zien die konsekwenties er dan 
ui t?
Karin: "Dat je vrij snel de agressie van 
de bevolking op je dak krijgt. Wij zijn 
niet bang maar wel voorzichtig. Je legt 
dat uit en dan snappen ze het wel. Na
tuurlijk  is het voor de jeugd spannend 
om in NAVO-draad geknipt te hebben 
en zo sporen te hebben nagelaten. Of 
als souvenir een stukje draad mee te ne
men. Daar doen we zelf aan mee, t i j 
dens de kerstdagen hebben we stukjes 
draad als souvenir verkocht.
We moeten heel goed opletten dat we 
niet worden weggedrukt door de grote 
aantallen mensen die komen. Wij willen 
geen kampbeheerder worden."
— Maar het besluit wordt uiteindeiijk 
toch op het Binnenhog genomen. Waar
om bivakkeren ju llie  daar niet?
Henk: "Daar komen de wagens met ce
ment niet aanrijden.”
— Maar daar wordt wèl het besluit ge
nomen.
Henk: "Het IKV mag van mij het Bin
nenhof blokkeren. Dat is hun verant
woordelijkheid. Zij richten zich op par
lementaire akties, wij zijn hier om die 
dingen daadwerkelijk door middel van 
akties tegen te houden. Dat kan ik niet 
in Den Haag."
— Maar het parlement kan toch beslui
ten dat die wagens met cement er niet 
komen.
Henk: "Daar heb ik absoluut geen ver
trouwen in. Het volk beslist niet. Daar
om noem ik het ook een parlementaire 
diktatuur. Voorlopig heb ik het gevoel 
dat ze gaan plaatsen. Over twee maan
den kan ik waarschijnlijk zeggen 'zie je 
wel, ik heb toch gelijk gehad.' Ik houd 
daar zo ernstig rekening mee, dat ik ab
soluut geen zin heb om naar Den Haag 
te gaan."

GEERT DEKKER 
CHRIS HUINDER

Het Vredes A k tie  Kamp (VAK) is bereikbaar 
via tel.: 01646 - 5652. Financiële steun: post
giro 3332968 t.n.v. VAK Woensdrecht, Mid
denweg, Hoogerheide.



DAC VAN DE ARBEID

Moeten we wel werk eisen
1 mei, de Dag van de Arbeid, 
heeft juist in deze tijd een 
bijzondere betekenis. De werk
gelegenheid wordt in hoog 
tempo afgebroken. Binnenkort 
wordt het hele stelsel van 
sociale zekerheid herzien. Met 
name vrouwen merken de 
gevolgen: de meeste ontslagen 
vallen in die sektoren waar veel 
vrouwen werken. Maar het is 
maar de vraag of we nog wel 
werk moeten opeisen. Is het 
niet meer tijd om na te denken 
over wat arbeid eigenlijk is, wat 
het zou moeten zijn en welke 
plaats de arbeid in ons leven 
inneemt.
Ursula Kouwenberg, bestuurslid 
van de PSP in Nijmegen en 
koordinatrice van de landelijke 
PSP-vrouwen, heeft hierover 
een andere mening dan de 
meeste PSP-leden om haar heen. 
Heieen Buijs praatte met haar. 
Tijdens een aantal 1 mei
manifestaties zal de 'arbeids
moraal' centraal staan.
— Hoewel de werkgelegenheid daalt, 
b lijft de roep om betaald werk gehoord 
worden. Het 'Breed Platform' voor eko- 
nomische zelfstandigheid van vrouwen, 
dat zo'n veertig organisaties omvat, 
waaronder de PSP-vrouwen, eist naast 
de ekonomische zelfstandigheid onder 
andere ook een betere toegang van 
vrouwen to t de betaalde arbeid. Daar
tegenover stellen bijvoorbeeld de PSP- 
jongeren in hun brochure 'Weiger Werk' 
het recht op luiheid. Zij zien het ar
beidsethos gebonden aan kapitalistische 
ideeën als bezitsethiek, en aan de idee 
dat werken een levensvervulling zou 
moeten zijn. Welke van die twee visies 
spreekt jou het meest aan?
Ursula: " Ik  neig het meest naar de visie 
van de jongeren, hoewel het mij niet 
gaat om het 'recht op luiheid', maar om 
de diskussie over het arbeidsethos. Het 
grootste deel van iemands leven bestaat 
uit werken. Het werk is veelal hiërar
chisch verdeeld en is er alleen maar op 
gericht om het kapitalistische systeem 
er wel bij te laten varen. Ik heb een tijd 
in de verpleging gewerkt en dat was 
heel hiërarchisch gestruktureerd. Daar 
ging het er niet meer om dat je het 
werk deed dat je dacht dat je ging doen, 
maar meer dat je dat moest doen, om
dat je er een beoordeling voor kreeg. 
Daar ben ik op afgeknapt. Ik noem de

dingen die ik nu doe, waar ik me in ont
wikkel óók werk. Ik ben aktief in de 
politiek geworden, ik werk bij een vrou- 
wenzeefdrukkerij. Dat betekent voor 
mij een bepaalde ontwikkeling, daar 
leer ik m'n eigen fantasie veel meer ge
bruiken. Dat soort dingen wordt je niet 
geleerd, op school niet, in je werk niet. 
Het wordt helemaal voor je ingevuld: 
zo moet je werken, en voor de rest 
moet je niet je gedachten er bij laten 
gaan.''

Arbeidsdeling

— Als je vindt dat werken nu afstom
pend en hiërarchisch is, kan je dan niet 
beter door deel te nemen aan het ar
beidsproces proberen de kwaliteit van 
de arbied te verbeteren, bijvoorbeeld 
door in de vakbond aktief te worden of 
in de ondernemingsraad?
Ursula: "Dat is een vaak gehoorde eis. 
Als je deelneemt aan het arbeidsproces 
betekent dat automatisch dat je er in
vloed op kan uitoefenen. Ik denk, dat 
dat niet zo is. Je bent gedwongen om 
aan het huidige proces deel te nemen, 
om mee te doen in de h.ërarchie en het 
verschil in stand te houden tussen be
taald en onbetaald werk. Ik ben er juist 
over gaan nadenken toen ik ontslag 
had genomen uit de verpleging. Dat zie 
je ook bij anderen die gedwongen werk
loos zijn, bijvoorbeeld in het ontstaan 
van een Bond tegen het Arbeidsethos of 
u it de vakbond voor vrijwilligers. Bo
vendien, wat heeft het voor zin om 
werk te eisen? Ten eerste is het er niet, 
en ten tweede houd je de bestaande ar
beidsdeling in stand. Het is dan ook on
rechtvaardig dat je minder moet verdie
nen, omdat je onder dwang in een u it
kering terecht bent gekomen. Zelfs al 
doe je vrijwilligerswerk, dan moet je dat 
laten vallen als je een betaalde baan 
krijgt aangeboden."

— Maar hoe denk je invloed te krijgen 
op de kwaliteit van de arbeid als je niet 
aan het arbeidsproces deelneemt? 
Ursula: Door te laten zien dat er ook 
andere manieren van werken zijn, door 
het opzetten van kleinschalige projek- 
ten. Neem die zeefdrukkerij, waar ik 
werk. Die hebben we helemaal zelf op
gezet. Voor een groot gedeelte wordt 
die betaald met geld van mensen, of 
met subsidie van instanties hier in N ij
megen. Toen we gingen draaien, merk
ten we dat anderen ons nodig hadden. 
We werken op onkostenbasis en groe
pen met weinig geld komen naar ons 
toe. We laten hierdoor merken dat we 
anderen niet nodig hebben.

Proletarisch winkelen

— Niet iedereen kan zeggen: ik wil niet

werken. Dat kan je alleen als je vol
doende inkomen hebt.
Ursula: "E r is een groep, die inderdaad 
geen keuze meer heeft. Ik vraag me zelf 
ook wel eens af, hoe ik volgend jaar 
met m'n uitkering zal zitten. Nu hoef ik 
nog niet elk dubbeltje om te draaien, 
dus geld is niet mijn enige zorg. Ik pro
beer er wat aan te doen door aan akties 
mee te doen. Demonstreren alleen helpt 
niet meer; verleg die grenzen, ga prole
tarisch winkelen, maak ze daardoor dui
delijk dat het gewoon niet meer kan. 
Door de politiek wordt dat wel kapot- 
geschreven, maar op straat merk je dat 
mensen dat pak koffie maar al te graag 
aannemen, al is het dan gejat.
Het zijn meer symbolische akties, net 
als de nationale stroppenkaart, een ver
valste strippenkaart, als protest tegen 
de tariefsverhoging in het openbaar ver
voer. Je maakt mensen zo duidelijk, dat 
ze zelf dingen moeten gaan doen; draai 
die gasmeter maar om, ga maar zwart 
rijden."

— Het lijk t me vooral voor vrouwen ge
vaarlijk nu te zeggen, dat ze geen be
taald werk willen doen en dat ze het 
arbeidsethos ter diskussie willen stellen. 
Zoiets keert zich direct tegen je: vrou
wen willen niet werken. Dan mogen ze 
weer naar huis.
Ursula: "Betaald werk wordt als voor
waarde gezien voor ekonomische zelf
standigheid. Maar die kan niet gereali
seerd worden binnen het huidige ar
beidsproces. Het is méér dan alleen 
maar een baan hebben en een eigen in
komen. Het houdt ook in, dat er een 
gelijke waardering tussen mannen en 
vrouwen is. Omdat ze er nu eenmaal 
misbruik van zullen gaan maken, bete
kent dat niet dat ik me daarbij neer
leg, dat ik daarom mijn strijd staak en 
mee ga rennen met de leus 'vrouwen 
moeten werk'. Het gaat er mij om men
sen dingen duidelijk te maken, om bij 
hen een mentaliteitsverandering te be
werkstelligen. Het moet vanuit de basis 
komen."

— Het Breed Platform voor ekonomi
sche zelfstandigheid pleit onder andere 
voor stimulering van opleidingen voor 
vrouwen *en voor verbetering van de 
toegang to t de arbeidsmarkt. Betekent 
jouw visie, dat je afstand neemt van de 
eisen van het Breed Platform?
Ursula: " Ik  vind het goed dat ze daar
mee bezig zijn maar ik zou de arbeids
moraal meer ter diskussie willen zien 
staan. Ik wil ook betere opleidingen 
voor vrouwen, maar niet volgens de be
staande normen. Je wordt ergens toe 
opgeleid en dat moet je gaan doen. Als 
je iets goed kan en leuk vindt, dan moet 
je dat kunnen gaan doen, maar er wor
den steeds meer bijkomende eisen aan
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het werk gesteld. Ik vind dat vrouwen 
meer mogelijkheden moeten hebben 
om zich te kunnen ontplooien, maar ik 
vraag me af of dat in de bestaande 
MAVO, HAVO en volgens dat soort 
normen moet."

Basisinkomen

— Hoe vind je dat binnen de PSP de dis
kussie over de arbeidsmoraal gevoerd 
wordt?
Ursula: "De jongeren zijn er mee geko
men, weliswaar provocerend, maar dat 
was juist bedoeld om de diskussie in de 
PSP los te maken. Het b lijk t echter heel 
moeilijk die binnen de partij aan te 
kaarten, omdat er veel mensen in z it
ten, die aktief zijn in de vakbond. Daar 
zeggen ze, ja, maar wat wil je dan met 
de verworven arbeidersrechten? Zo is 
de arbeidsmoraal niet bespreekbaar, 
evenmin als de invulling van het basis
inkomen. Nu wordt daarover gepraat 
vanuit de bestaande arbeidsmoraal. Als 
je gaat verdienen moet je er toch wat 
meer bij krijgen, terwijl ik vind dat je in 
feite dan de uitkering vervangt door het 
basisinkomen en dan ben je net zo ver. 
Ik ben met de diskussie hierover binnen 
de afdeling bezig. Door de PSP-vrouwen 
daar wordt vooral de nadruk gelegd op 
het recht op werk, maar niet op wat 
werk is, wat het inhoudt. Landelijk is er 
to t nu toe helemaal niet over gediskus- 
sieerd en daarom is het goed dat de 
themagroep Welzijn van de PSP er een 
dag over organiseert. Hopelijk komt 
dan de diskussie van de grond."

HELEEN BUIJS

De landelijke themagroep Welzijn van de PSP 
organiseert op 19 mei een diskussiedag over 
'arbeidsethos' in De Kargadoor in Utrecht. Zie 
daarvoor de rubriek 'Ondersteboven' in dit 
nummer. 'Bevrijding' komt er later nog op 
terug.



Op donderdag 12 april presenteerde de PSP een nota over het 
stelsel van sociale zekerheid. Daarin probeert deze partij de ver
schillende oplossingen voor de knelpunten bijeen te brengen in 
één omvattend voorstel. Het PSP-plan houdt in: volledige indivi
dualisering van het stelsel van sociale zekerheid, een drastische 
arbeidstijdverkorting tot vijfentwintig uur zonder verlies van 
koopkracht (tot modaal), handhaving van WW- en WAO-uit- 
keringen op tachtig procent en voor onbeperkte duur en verho
ging van de minimum-uitkering met tien procent.

Deze uitgangspunten kunnen worden gerealiseerd en ze zijn nog 
betaalbaar ook. Waar het om gaat zijn politieke keuzes, die haaks 
staan op het huidige regeringsbeleid.
Martien Bouwmans en Herbert Goedings (medewerkes van de 
Tweede Kamerfraktie èn allebei schrijvers van deze PSP-nota) 
schreven bijgaande samenvatting onder het motto: Omdat ieder 
mens er één is, en niet de helft van een stel.

Ingrijpende veranderingen in de sociale 
zekerheid staan op stapel. Het door de 
sterk toegenomen werkloosheid groei
end beroep op de sociale zekerheid 
brengt de regering er niet toe om met 
een aktief werkgelegenheidsbeleid de 
werkloosheid te lijf  te gaan en terug te 
dringen. Integendeel. Nadrukkelijk 
wordt geprobeerd de kosten te drukken 
door de uitkeringen te verlagen. Op 
1 ju li weer met drie procent voor de 
boven-minimale uitkeringen en met tien 
procent voor de bijstandsuitkeringen 
van "samenwonende alleenstaanden". 
In totaal dient zes miljard struktureel
bezuinigd te w orden....
Hoewel gehouden aan de Derde EG- 
richtüjn  over gelijke behandeling van 
mannen en vrouwen in de sociale zeker
heid, werken de plannen van de rege
ring eerder averechts: naast gehuwden 
worden steeds meer ook andere samen
levingsverbanden als "gezin" behan
deld. Veel meer mensen worden finan
cieel van elkaar afhankelijk gemaakt. 
De bijstandsregelingen worden in het 
geheel niet geïndividualiseerd.
Forse kritiek is op de regeringsplannen 
geuit door het Breed Platform Vrouwen 
voor Ekonomische Zelfstandigheid, de 
FNV  en andere maatschappelijke orga
nisaties. Maar in hun kritiek en alterna
tieven wijken de diverse voorstellen van 
deze organisaties van elkaar af. Zo 
brandt bijvoorbeeld de FNV niet haar 
vingers aan de door het Breed Platform 
zo nadrukkelijk geëiste "individualise
ring van de bijstand", terwijl organisa
ties van uitkeringsgerechtigden en ook 
sociale diensten vooral benadrukken 
dat de minimumuitkeringen te laag zijn.

Uitgangspunten

In het eerste hoofdstuk van de nieuwe 
PSP-brochure worden de uitgangspun- 
te geschetst waarop de PSP haar voor
stellen baseert.

De PSP streeft herverdeling van al het 
betaalde en onbetaalde werk tussen 
vrouwen en mannen na, en houdt vast 
aan het recht op betaald werk voor ie
dereen. Betaald werk is één van de mo
gelijkheden om financiële zelfstandig
heid te bereiken. Drastische arbeidstijd
verkorting biedt de mogelijkheid de ar
beidsverdeling tussen mannen en vrou
wen te doorbreken. Bovendien is dras
tische arbeidstijdverkorting noodzake

lijk om de werkloosheid fors terug te 
dringen. Daardoor kan het beroep dat 
mensen, noodgedwongen, moeten doen 
op de sociale zekerheid worden terug
gedrongen.

leder mens heeft een zelfstandig recht 
op een eigen inkomen, waarvan men 
zelfstandig kan leven. Dit recht is on
afhankelijk van de woonsituatie of in
komen van een eventuele partner. Im
mers, ieder mens is er één, en niet de 
helft van een stel. Dat betekent ook dat 
niemand meer verplicht wordt iemand 
anders financieel te onderhouden. De 
kostwinnerstoeslagen in lonen (via de 
belastingen) en uitkeringen dienen te 
vérdwijnen. Een zelfstandig recht op 
loon of uitkering moet voor iedereen 
worden verzekerd. Konkreet houdt dat 
in dat ook de bijstand volledig geïndivi
dualiseerd moet worden.
Het huidige stelsel is ondemokratisch 
georganiseerd, ontoegankelijk en on
overzichtelijk. In de al vijftien jaar du
rende diskussie over de organisatie van

de uitvoering van de sociale zekerheid 
heeft uitsluitend de beheersbaarheid 
centraal gestaan, en niet de zeggenschap 
van de kliënt. Het stelsel dient eenvou
dig te zijn, inzichtelijk en begrijpbaar. 
Demokratische kontrole van de gebrui
kers moet mogelijk gemaakt worden, de 
uitvoering gedecentraliseerd. Overbo
dige kontrole en inbreuken op de pri
vacy moeten worden afgeschaft.
Sociale zekerheid dient in laatste in
stantie aan mensen bestaanszekerheid 
te verschaffen. Dat is nu niet meer het 
geval. De bijstandsuitkeringen zijn te 
laag. Het toenemend aantal huisuitzet- 
tingen, huurschulden en gasafsluitingen 
getuigt daarvan.
De minimum-uitkeringen moeten met 
tien procent verhoogd worden. Daar
mee wordt het geleden koopkrachtver
lies van de afgelopen jaren ongedaan 
gemaakt.

Regeringsplannen

Vanuit deze uitgangspunten worden in

het tweede hoofdstuk de regeringsplan
nen nagelopen en beoordeeld. Belang
rijkste kritiekpunten:
Door het loslaten van de verzekerings
gedachte worden werkloosheidsuitke
ringen gekoppeld aan de leeftijd. De 
uitkeringsduur wordt korter en in hoog 
tempo worden werklozen en gedeelte
lijk arbeidsongeschikten naar het abso
lute minimumnivo teruggedrongen. 
Ook de individualisering van deze rege
ring is volstrekt onvoldoende. Via de 
gezinstoeslagenwet b lijft het kostwin
nersbeginsel en de financiële afhanke
lijkheid bestaan. Het "gezinsdenken" 
wordt uitgebreid tot alle samenlevings
vormen. De bijstand wordt in het ge
heel niet geïndividualiseerd. De AOW 
op een volstrekt oneigen lijke wijze, 
door man en vrouw allebei recht te ge
ven op een halve uitkering. Daarnaast 
worden de uitkeringen fors verlaagd en 
wordt het stelsel buitengewoon inge
wikkeld; de kontrole op "samenwo
nen" zal toenemen. Over inspraak of 
zeggenschap voor de gebruikers wordt 
niet gerept.

In het derde hoofdstuk worden de u it
gangspunten die de PSP hanteert ten 
aanzien van de sociale zekerheid om
gezet in konkrete voorstellen. De WW, 
WWV (en deels RWW) dienen in één re
geling geïntegreerd te worden. De werk
loosheidsuitkering dient onbeperkt van 
duur te zijn, en niet gekoppeld aan leef
tijd  of arbeidsverleden. Op deze uitke
ring bestaat een zelfstandig recht. De 
hoogte moet gehandhaafd blijven op 
tachtig procent van het laatstverdiende 
loon. Ook de WAO, AAW en Ziektewet 
dienen op het huidige nivo gehandhaafd 
te blijven.
De AOW moet werkelijk geïndividuali
seerd worden, zodat iedere bejaarde een 
zelfstandig recht krijgt op een AOW-uit- 
kering. Op wat langere termijn dienter 
een nationale pensioenvoorziening te 
komen. De hoogte van het pensioen 
wordt netto tachtig procent van het ge
middeld loon van de laatste v ijf jaar.
Ook de hijs tan ds regelingen (waaronder 
de RWW) dienen volledig geïndividua
liseerd te worden, leder individu vanaf 
zestien jaar krijgt zelfstandig, dus on
afhankelijk van het inkomen van een 
eventuele partner, recht op een gegaran
deerd inkomen via de bijstand, als hij of 
zij verder geen eigen inkomen heeft.
Bij de huidige massale werkloosheid

TABEL: Verdeling van het netto beschikbare inkomen in 1988 (in prijzen 1983) 
over sociaal-ekonomische kategorieën na individualisering, met en zonder 
arbeidstijdverkorting to t 25 uur per week.

sociaal-ekonomische
kategorie

met ATV to t 25 uur zonder ATV

gem. aant. totaal gem. aant. totaal
ink.fgld.) (mln.) ink. ink.fgld.) (mln.) ink.

(m!d.)

werkenden
minimumlooné
modaal 
2x modaal 
maximum inkomen 
deeltijdwerk

23.000 
17.500

. 21.500
29.000
36.000
17.000

6,7

2,4
3,0
0,6

0,7

154,1

46.8
75.8 
19,5

11.9

24.500
17.500
21.500
34.500
50.000
17.000

5.0

1,7
2.1 
0,4

0,8

werklozen/WAO 19.000 0,6 11,4 20.000 1,5

bejaarden 19.000 1,8 34,2 20.000 1,8

overigen vanaf 16 jr. 14.000 2,4 33,6 14.000 3,2

kinderen 3.500 3,2 -f 11,2 3.500
+

3,2

ziektekosten
14,7 244,5

28
14,7

272,5
+

+

(mld.)

122.5

33.2
58.8
16,0

13,6

30.0

36.0

44.8

11.2

244.5 
28

+

272,5
+



moet, aldus deze PSP-brochure, de on
zinnige verplichting om te solliciteren 
op banen die er niet zijn opgeschort 
worden. De sollicitatieplicht voor de 
werkloosheidsuitkering wordt pas weer 
van kracht als de werkloosheid fors is 
teruggelopen. Herinvoering van de solli
citatieplicht voor het gegarandeerd in
komen zal in een situatie van "'volledige 
werkgelegenheid" nader bezien moeten 
worden. Herinvoering zal met name af
hangen van de vraag of de herverdeling 
van het betaalde èn het huishoudelijke 
werk tussen mannen en vrouwen ge
stalte heeft gekregen. Voorkomen moet 
worden dat het gegarandeerd inkomen 
via de bijstand gaat funktioneren als 
een "huishoudloon", waardoor de on
gelijke arbeidsverdeling van de man als 
"kostwinner" en de vrouw voor het 
huishoudelijk werk en kinder-opvoeden 
gehandhaafd b lijft.

\

Foto: Michel Pellanders

Ziektekosten

Verder wil de PSP zo snel mogelijk een 
algemene volksverzekering tegen ziekte
kosten, waarbij iedereen in het kader 
van de Ziekenfondswet verzekerd is. De 
AWBZ kan in zo'n algemene volksver
zekering geïntegreerd worden.
De grondslag voor premieheffing moet, 
voor wat betreft de werkgeverspremies, 
verschoven worden naar de faktor kapi
taal (cash-flow, geïnvesteerd vermogen 
of toegevoegde waarde). De premie- 
grenzen worden voor alle sociale ver
zekeringen afgeschaft.
De minimum-uitkeringen voor een Indi
vidu worden met tien procent ver
hoogd. Het huidige minimumloon 
wordt, óók bij een drastische arbeids
tijdverkorting to t 25 uur, minstens op 
het huidige nivo gehandhaafd. De mini- 
mum-uitkering b lijft dus gekoppeld aan 
het wettelijk minimumloon, en wel op 
tachtig procent daarvan. Dat is nu ze
ventig procent.

Draagkrachtve rschillen die samen
hangen met de relatief hogere kosten 
die alleenwonenden vaak hebben ten 
opzichte van samenwonenden moeten 
middels een geïndividualiseerd woonlas
tensysteem gekompenseerd worden. 
Onderscheid bij uitkeringshoogte of be
lastingtarief is in strijd met het indivi- 
dualiseringsbeginsel, is ondoelmatig en 
leidt to t sterke inbreuk op de privacy. 
Anderzijds mag er geen "premie op sa
menwonen" ontstaan. Daarom is in de 
brochure een voorstel opgenomen de 
individuele woonlasten te koppelen aan 
woonkwaliteit en individueel inkomen. 
Betaalt iemand relatief veel aan woon
lasten, dan krijgt men via de belasting 
een gedeelte gesubsidieerd; betaalt ie
mand relatief weinig woonlasten, dan 
moet men via de belastingen een ge
deelte bij betalen.

Omdat de inkomens volledig geïndivi

dualiseerd worden, zal de kinderbijslag 
voor jongeren tot zestien jaar kosten
dekkend moeten worden.

Tot slot worden in d it hoofdstuk een 
aantal voorstellen gedaan om de uitvoe
ring te decentraliseren en de zeggen
schap van de gebruikers te vergroten.

Al deze maatregelen èn de drastische 
arbeidstijdverkorting tot vijfentwintig 
uur zijn niet van de ene dag op de an
dere in te voeren. Daarom stelt de PSP 
in het vierde hoofdstuk voor via een 
aantal overgangsmaatregelen in vier jaar 
over te schakelen van het huidige naar 
het geïndividualiseerde stelsel. In deze 
overgangsperiode worden systematisch 
de kostwinnerselementen in de lonen 
en uitkeringen verwijderd: de toeslagen 
voor "kostwinners" in de belastinghef
fing worden afgeschaft, en de uitke
ringen worden geleidelijk allemaal naar 
tachtig procent van het laatstverdiende 
loon of het minimumloon (voor wat 
betreft de minimumuitkeringen) ge
bracht. Tegelijkertijd wordt het recht 
op een zelfstandig inkomen via de b ij
stand voor de "partner" opgebouwd.

De loondervingsregelingen kunnen met 
ingang van 1985 direkt geheel geïndivi
dualiseerd worden. Ook de verhoging 
van de minimumuitkering met tien pro
cent moet direkt plaatsvinden. Daar
naast worden in de brochure konkrete 
maatregelen voorgesteld voor het op
voeren van de progressie in de belas
tingen, het afschaffen van de premie- 
grenzen, geleidelijk optrekken van de 
kinderbijslag en minimumjeugdlonen 
to t het nivo van het algemene m ini
mumloon, enz.

Ook voor het realiseren van de arbeids
tijdverkorting (ATV) worden voorstel
len gedaan. In een raamwet op de ATV 
wordt vastgelegd dat de arbeidstijd in

beginsel binnen vier jaar verkort wordt 
naar 25 uur. Vorm en fasering van de 
ATV in de bedrijven zelf wordt over
gelaten aan werkgevers en werknemers. 
Via een ATV-vereveningsfonds is het 
mogelijk dat bedrijven subsidies krijgen, 
waardoor hun totale loonkosten niet 
hoeven te stijgen. D it fonds wordt 
onder anderen gevuld met de gelden die 
zijn uitgetrokken voor de lastenverlich
ting aan het bedrijfsleven (vanaf 1986 
struktureel zes miljard).

De financiering

In het vijfde hoofdstuk wordt aangege
ven hoe het nieuwe geïndividualiseerde 
stelsel gefinancierd kan worden. Sociale 
zekerheid is in feite niets anders dan 
een inkomensoverdracht van mensen 
die betaald werk hebben naar mensen 
die geen betaald werk (meer) hebben. 
In beginsel is daarom elk stelsel van so
ciale zekerheid-"betaalbaar": neemt het 
aantal uitkeringsgerechtigden toe, of 
gaat de hoogte van de uitkering om
hoog, dan is dat te betalen door een 
verhoging van premies of belastingen.
De individualisering van het stelsel leidt 
er toe dat veel meer mensen recht op 
een uitkering krijgen, namelijk iedereen 
vanaf zestien zonder betaald werk. An
derzijds kunnen de kostwinnersuitke- 
ringen en -toeslagen vervallen. Daar
naast gaan een aantal uitkeringen om
hoog: de minimumuitkering met tien 
procent, de WW en WAO blijven op 
tachtig procent en de kinderbijslag 
wordt kostendekkend. Daar tegenover 
staat dat door de drastische ATV het 
beroep op de sociale zekerheid sterk 
wordt verminderd: naar schatting 1,7 
miljoen mensen krijgen daardoor be
taald werk.
Uitgaande van het in 1983 netto be
schikbare inkomen, dat wil zeggen het 
totaal van de uitbetaalde lonen en u it
keringen en aan huishoudens toeval

lende winsten minus de betaalde pre
mies en direkte belastingen, een gema
tigde ekonomische groei van twee pro
cent per jaar en een rijksbijdrage van 
zo'n acht miljard (voornamelijk be
staande uit de zes miljard voor het 
ATV-vereveningsfonds), valt dan te be
rekenen hoe de "lasten" en "lusten" in 
1988 verdeeld zijn, De resultaten zijn 
samengevat in de tabel.
Het gaat hier natuurlijk om zeer globale 
berekeningen. Maar ze maken duidelijk 
dat de koopkracht voor de minimum
uitkeringen van 1983-1988 met tien 
procent kan stijgen, de koopkracht 
voor de inkomens to t modaal ook bij 
een drastische ATV gehandhaafd kun
nen blijven. Twee maal modaal gaat er 
dan 27 procent op achteruit. Overigens 
is datv nog steeds geen "evenredig 
inleveren" bij een ATV met 37,5 pro
cent.
De loonkosten voor de bedrijven die 
geen of weinig winst maken, hoeven 
niet te stijgen. De totale "overheveling" 
van inkomen van werkenden naar niet- 
werkenden stijgt met ca. 8 mld., ofte
wel met minder dan twee procent per 
jaar. Relatief gezien daalt de premie en 
belastingdruk voor de sociale zekerheid 
dus zelfs.

MARTIEN BOUWMANS 
HERBERTGOEDINGS

De PSP-notitie is uitgegeven als brochure met 
als titel 'Visie van de PSP op Sociale Zeker
h e id '. Prijs f  3,— en te bestellen door overma
king van f  4,60 (inkl. verzendkosten) naar 
postgiro 194240 t.n.v, PSP/Amsterdam met 
vermelding van 'brochure sociale zekerheid'.

De vormingsinstituten van PSP, CPN en PPR 
organiseren op zaterdag 28 ap ril een diskussie- 
dag over deze materie. De PSP-notitie zal daar 
ingebracht kunnen worden. De bijeenkomst 
vindt plaats in het CSB-gebouw in Utrecht 
(Kromme Nieuwegracht 39). Aanvang 10.30 
uur. Voor deze dag is een diskussiemap ver
schenen. Bestellen bij SVS, tel.: 020 - 26 73 74.
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Niets nieuws 
onder de zon
Het weigeren van defensie- of oor- 
logsbelasting is geen nieuw aktie- 
middel. In de Verenigde Staten, b ij
voorbeeld, werd het tijdens de Bur
geroorlog (1861-1865) gebruikt. 
Maar ook al veel eerder, in de kolo
niale tijd , riep het Genootschap van 
Vrienden (een religieuze groepering, 
beter bekend als de Quakers) vanaf 
1650 op to t weigering van oorlogs- 
belasting aan de Engelse overheer
sers.

In de vorige eeuw weigerde Henry 
Thoreau belasting te betalen uit 
protest tegen de Amerikaanse oor
log met Mexico in 1846. Naar aan
leiding daarvan bracht Thoreau een 
nacht in de gevangenis door en 
schreef daarna zijn beroemd gewor
den essay 'Burgerlijke ongehoor
z a a m h e id Na die tijd  bleef het in, 
Amerika — een land met een lange 
historie op het gebied van geweld
loosheid en pacifisme — lange tijd  
stil met betrekking to t d it aktie- 
middel. Het dook weer op tijdens 
de Tweede Wereldoorlog. Nadat 
toen de eerste weigeraar, de boer 
Ernest Bromley u it Ohio, was ver
oordeeld to t gevangenisstraf, maak
ten meer weigeraars zich bekend.

De beweging leidde to t de oprich
ting van de Peacemakers in 1948. 
Gedurende de vijftien daarop vol
gende jaren weigerden honderden 
mensen hun inkomstenbelasting te 
betalen. De overheid reageerde 
daarop met de veroordeling van 
slechts zes mensen. Het aantal wei
geraars steeg dramatisch tijdens de 
oorlog in Viet Nam. In 1966 in tro
duceerde de Amerikaanse regering 
een speciale 'telefoonbelasting' om 
dat waanzinnige avontuur te kun
nen betalen. Die speciale belasting 
werd toen uiteraard het doelwit van 
de 'Peacemakers', de 'War Resisters 
League' en de andere vredesgroe
pen. In 1969 ontstond de 'WarTax 
Resistance' ('Oorlogsbelasting Ver
zet'), met op zijn hoogtepunt meer 
dan tweehonderd afdelingen.
De 'Peacemakers' en de 'War Re
sisters League' bestaan nog en ge
bruiken, te zamen met een aantal 
andere vredesgroepen in Noord- 
Amerika, nog steeds de belasting- 
weigering als aktiemiddel.

ROEL SANDVOORT
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Weigering defensiebelasting

Itov

"In een aantal landen zien we in 
toenemende mate een 
erkenning van gewetens
bezwaarden tegen militaire 
dienst. De vraag die ons nu 
bezig houdt is of de 
verantwoordelijkheid voor het 
al dan niet deelnemen aan 
oorlog en oorlogsvoorbereiding 
voorbehouden moet blijven aan 
de, meest jonge, mensen die 
onder de militaire dienstplicht 
vallen". Dat schrijft Theo van 
Boven, voormalig direkteur van 
de afdeling Rechten van de 
Mens van de Verenigde Naties, 
in zijn voorwoord bij een 
brochure over weigering van 
defensiebelasting.
Weigering van defensiebelasting 
is één van de aktiemiddelen van 
burgerlijke ongehoorzaamheid. 
Dit middel doet de laatste tijd 
in ons land, maar ook in andere 
Europese landen en Amerika, 
Canada en Australië, weer 
opgeld. Met name in de strijd 
tegen de kruisraketten.

De laatste tijd doet in ons land het 
aktiemiddel 'belastingweigering' zich 
gelden. Deze daad van burgerlijke on
gehoorzaamheid richt zich tegen de 'de
fensie' in het algemeen en de plaatsing 
van de kruisraketten in het bijzonder.
Al wat langer bestaat de 'Beweging 
Weigering Defensiebelasting', als initia
tief van de Doopsgezindevredesgroep, 
de Quakers, Kerk en Vrede, het Her
vormde Jeugd- en Jongerenwerk en de 
Vereniging Dienstweigeraars. De op
richting van de Beweging in maar 1980 
was een reaktie op het NAVO-dubbel- 
besluit van december 1979: de produk- 
tie en plaatsing van kruisraketten en 
Pershing-ll. Deze beweging was nieuw, 
maar het idee is al veel ouder. In de der
tiger jaren is in ons land sprake geweest 
van weigering van oorlogsbelasting en 
na de Tweede Wereldoorlog dook het 
idee ook regelmatig op. In de zestiger 
jaren pakte het Centrum voor Geweld
loze Weerbaarheid de lijn weer op en 
ontstond het 'Comité Defensiebelasting- 
Bezwaarden'. In 1974 deed de 'X min Y- 
beweging' een poging een plan te ont
wikkelen en daarna werd een werk
groep van Quakers en Kerk en Vrede 
opgericht.

Symbolische aktie
4

De Beweging Weigering Defensiebelas
ting startte in 1980 met een symboli
sche aktie. Zij deed een opróep om één 
cent per raket te gaan weigeren: in to 
taal dus f  5,72. Mensen die hun belas
ting via een aangifte biljet betaalden lie
ten die vergezeld gaan van een brief aan 
de belasting-inspekteur, waarin zij aan- 
kondigden dat bedrag in mindering te 
zullen brengen op hun aanslag.
De overheid liet het daarbij niet zitten, 
zoals te verwachten was. De Eindho- 
vense Loes Wessels weigerde 185 gulden

op de nog lopende aanslagen te betalen. 
De belastingdienst reageerde met een 
deurwaarder. Solidariteit van mede
standers zorgde er in eerste instantie 
voor dat deurwaarders en opkopers de 
weg werd versperd. Maar drie dagen la
ter, op 6 november '80, volgde een ver
rassingsaanval van maar liefst acht deur
waarders én een hoofdinspekteur van 
politie, met drie agenten. Ongevraagd 
drongen zij het huis binnen en sleepten 
een groot gedeelte van haar huisraad er 
uit.

Onzin

Inmiddels verzocht de Beweging Weige
ring Defensiebelasting (BWD) de minis
ter van Financiën om een wettelijke re
geling die gewetensbezwaren tegen het 
meebetalen aan het defensie-apparaat 
respekteert. Daarop kwam een ant
woord van staatssekretaris Van Amels- 
voort (CDA). Hij schreef ten eerste dat 
het ontoelaatbaar is "dat sommige be
lastingplichtigen op grond van gewe
tensbezwaren minder belasting zouden 
mogen betalen dan anderen” . Dat ant
woord slaat nergens op, omdat de BWD 
steeds heeft gesteld dat zij vraagt om 
een alternatieve bestemming voor het 
defensie-gedeelte van de belastingen, 
vergelijkbaar met de regeling rond de 
zogenaamde 'Kalkar-heffing'. Toen, in 
'74, schiep de minister van Ekonomi- 
sche Zaken de mogelijkheid to t onthef
fing van de toeslag op de energiereke
ning, die bestemd was voor de ontw ik
keling van de snelle kweekreaktor bij 
Kalkar. Ontheffing werd verleend op 
basis van 'overwegende gemoedsbezwa
ren' en het betreffende bedrag werd 
niet kwijtgescholden, maar moest ge
stort worden op een aparte rekening, 
die gebruikt werd voor financiering van 
andere zaken.

Verder stelde staatssekretaris Van 
Amelsvoort dat de individuele burger 
niet verantwoordelijk is voor de beste
ding van zijn of haar belastinggeld. Ook 
dat is onzin. In een demokratie deelt de 
individuele burger juist, met name via 
het stemrecht, in de verantwoordelijk
heid. Het volkenrechtelijke 'Tribunaal 
van Neurenberg' (1950) heeft dat ook 
uitgesproken. Dat Tribunaal stelde dat 
als misdaden tegen de vrede moeten
worden beschouwd " .... de planning,
het voorbereiden en beginnen of voeren 
van een aanvalsoorlog, of een oorlog die 
internationaal gemaakte afspraken, ver
dragen en overeenkomsten schendt” . 
Datzelfde Tribunaal legde vast dat als 
de nationale wetten niet in een straf 
voorziet voor een daad die in het vol
kenrecht als een misdaad wordt aange
merkt, dat de dader niet ontslaat van de 
verantwoordelijkheid tegenover dat
zelfde volkenrecht. Of met andere 
woorden: alle Nederlanders zijn verant
woordelijk voor een misdaad tegen de 
vrede als ons land betrokken is bij 'de 
planning, het voorbereiden en beginnen 
of voeren van een aanvalsoorlog'. 
Bovendien stelde 'Neurenberg' vast dat 
je niet ontslagen wordt vah je verant
woordelijkheid als je handelt in op
dracht van |e regering, 'mits je de moge
lijkheid hebt een morele keuze te ma
ken'.
De konsekwentie van dat alles is dus 
duidelijk: als Nederlands burger betaal 
je mee aan het defensiesysteem en dus 
ben je volgens het volkenrecht mede
verantwoordelijk voor alle daden van 
militaire agressie die de overheid pleegt. 
En dus heeft de Staatssekretaris on
gelijk: de individuele burger is wel dege
lijk  verantwoordelijk voor de besteding 
van haar of zijn belastinggeld als dat 
uitgegeven wordt voor het voeren van 
oorlog.



SCHRIFTGELEERDEN

Eén van de meest gebruikte argumenten 
tegen het aktiemiddel 'belasting-weige- 
ring' is de precedent-werking die er van 
uit zou gaan: als wij defensiebelasting 
weigeren, dan kunnen anderen belasting 
voor ontwikkelingshulp weigeren. Dat 
soort argumenten worden vaak ook te
gen dienstweigeraars gebruikt: "Als ie
dereen weigert, hebben we geen leger 
meer". De verdediging van onze natio
nale vrijheid wordt dan gesteld boven 
het recht op een eigen geweten. In 
kwesties van oorlog en vrede speelt de 
persoonlijke verantwoordelijkheid en 
het eigen gewetenskonflikt mee. De 
morele belangen van tegenstanders van 
ontwikkelingshulp — om het even bij 
dat voorbeeld te houden — staan in 
geen verhouding to t de morele belangen 
van tegenstanders van een (kern)oorlog.

'Betaal niet mee'

Rond de grote vredesdemonstratie van 
29 oktober 1983 ontstond een tweede 
beweging die het middel van belasting- 
weigerïng hanteert: de aktie 'Betaal niet 
mee'.

*

Deze aktie valt in twee groepen uiteen: 
Eén groep mensen die aankondigen dat 
ze overwegen om belasting te gaan wei
geren als de regering het plaatsings- 
besluit neemt, en een tweede groep die 
aankondigt dat ze al besloten hebben 
om dat te gaan doen.
Deze aktie neemt de laatste tijd een 
steeds grotere vlucht: er zijn in totaal al 
meer dan drieduizend deelnemers en 
steeds grotere vlucht: er zijn in totaal 
al meer dan drieduizend deelnemers en 
deelneemsters, verdeeld over zo'n v ijf
enzeventig plaatselijke afdelingen.
Deze akfie richt zich op de weigering 
van het symbolische bedrag van ƒ5,72, 
of in sommige gevallen een veelvoud 
daarvan. Sommige aktievoerders zijn 
begonnen met 'gescheiden betaling'van 
hun energierekening. Een gedeelte 
wordt voldaan op de normale manier en 
het achtergehouden bedrag (bijvoor
beeld een gedeelte van de omzetbelas- 
ting-BTW) wordt kontant aan het loket 
betaald. Van die kontante betaling 
wordt in sommige plaatsen een aktie 
gemaakt: een aantal 'weigeraars' gaat 
op een vast tijdstip gezamenlijk betalen. 
De plaatselijke groepen houden zich 
verder bezig met werving, met folders 
en handtekeningenlijst, of het verkrij
gen van politieke steun via de plaat
selijke vredesplatforms of de vorming 
van aanbevelingskomitees. In Wage- 
ningen is zelfs een spreekuur ingesteld 
om te informeren over de aktiemoge- 
lijkheden.
De Beweging Weigering Defensiebelas
ting neemt deel aan de aktie 'Betaal 
niet mee', alhoewel de oorspronkelijke 
aktie van de BWD veel verder gaat dan 
het weigeren van v ijf gulden. Tenslotte 
geeft ons land veel meer aan defensie 
uit dan f  5,72 per persoon. Dit begro

tingsjaar gaat het om zo'n dertien m il
jard, of tien procent van de hele begro- 
tig: dus duizend gulden per inwoner....

IKV is tegen

Het Interkerkelijk Vredesberaad (IKV) 
verklaarde zich onlangs, bij monde van 
stafmedewerker Gied ten Berge, tegen
stander van de defensiebelasting-weige-
ring: "Stel nu eens dat (.... } 'Betaal
niet mee' de pretentie zou hebben de 
plaatsing 'definitief onmogelijk' te ma
ken. Daarvoor zou de ontwrichting van 
het betalingsverkeer werkelijk totaal en 
effektief moeten zijn. Dat betekent on
der andere dat ook lonen en uitke
ringen niet meer bij de mensen komen" 
(zie: 'Berichten en Brieven'/!KV, maart 
'84). Het is, aldus Ten Berge, dan maar 
de vraag wie er tegenover wie komt te 
staan. 'Geweldloosheid' en 'effektivi- 
te it' kunnen onder zulke omstandig
heden op heel gespannen voet komen te 
staan: de overheid trekt toch aan het 
langste eind en de demokratie betaalt 
de prijs, zo redeneert deze IKV-er.

Als de regering zou besluiten to t plaat
sing over te gaan komen wel meer za
ken met elkaar 'op gespannen voet' te 
staan. De dreiging van de mogelijkheid 
van dat besluit heeft op d it moment al 
meer dan drieduizend mensen bewogen 
om persoonlijk verdere stappen daar
tegen te ondernemen. De prijs van eigen 
geweten en verantwoordelijkheid kan 
niet hoog genoeg geschat worden.

ROEL SANDVOORT

De aktie 'Betaal n iet mee' is bereikbaar: 
Nieuwe Keizersgracht 35, Amsterdam, tel. 
020 — 22 71 97. Voor informatie en propa
gandamateriaal, zoals folders, een handboek 
en affiches kun je op werkdagen terecht tus
sen 11.00 en 18.00 uur.
Beweging Weigering Defensiebelasting (BWD): 
Utrechtseweg 159, Amersfoort, te l. 033 — 
104 45.
De BWD heeft o.a. een brochure van de Qua
kers over belastingweigering uitgegeven met 
als titel Betalen voor de vrede. De brochure 
kost f  5,10 (inkl. verzendkosten) en is te be
stellen via bovenstaand adres.
Het spreekuur in Wageningen: Annemarie 
Wesselo, Domeinweg 2, tel. 08370 — 132 89.

Hebt u ook aan het beeldscherm 
gekluisterd gezeten toen Andrée 
van Es b ij de Evangelische Om roep 
haar bijdrage leverde aan de 
opvoeding van de griste!ijke 
jongeren? Het EO-diskussie- 
programma zou gaan over gezag, 
stond aangekondigd. Dus 
weerklonken u it de EO~gemeente 
hoogdravende, maar oprecht 
bedoelde sympathiebetuigingen met 
"de "  po litie , "de "  overheid en 
"het"gezag. Daartegenover de 
poging van aanwezige PSP-jongeren 
en Van Es om nuances aan te 
brengen in d it al te simpel 
maa tschappijbeeid.
De meest reaktionaire taai kwam 
van Mateman, een CDA-Kamerlid. 
Die zei iets in de trant van: na de 
verkiezingen geen al te luidruchtige 
protesten en demonstraties meer, 
de verkozen en goed in de gaten 
houden en de volgende keer beter 
stemmen. Mischien kan h ij dat nog 
eens duidelijk maken op een 
protestbijeenkomst van boeren 
tegen de EG-afspraken die CDA- 
minister Braks heeft gemaakt.

ik heb niets
tegen

mannen,
maar...

Jammer boeren, niet demonstreren, 
volgende keer beter stemmen. Met 
de PSP u it de EG, bijvoorbeeld.
Het hoogtepunt van de inspirerende 
diskussie b ij die Evangelische 
Omroep kwam aan het eind. Toen 
bereikten de aanwezigen zo'n grote 
vaagheid, dat iedereen het met 
iedereen eens leek te worden, leder 
wilde "het goede "  in de wereld en 
wees "het slechte"af. Er bleef nog 
één verschil van mening dreigend 
boven het kon flik  t-verm i j  den d 
gezelschap hangen b ij de abrupte 
afsluiting van het programma: de 
vraag o f je "het goede "  op aarde 
weI kunt (en mag!) bereiken. 
Tenslotte was de hemel bewaard 
voor het hiernamaals. Bovendien 
kwam daar nog het ijzersterke 
argument van een ex-iuitenant dat 
de mens van nature slecht is en niet 
in staat to t enig goed; 't staat in de 
bijbel. En met "slechte"mensen 
kun je natuurlijk nooit een "goede" 
wereld bereiken. Gelukkig worden 
met "mensen "  vaak alleen mannen 
bedoeld, zeker in de 
EO-denkwerel. Dat betekent dat er 
zelfs binnen die kringen rekening 
mee gehouden wordt dat er nog 
hoop is, dat vrouwen van nature 
beter zijn en een betere wereld 
weten te bouwen. A l had Eva het 
natuurlijk we! even verknald door

het eten van die appel.
Binnen de vrouwenbeweging zijn er 
vrouwen druk doende (geweest?) 
om aan te geven dat "het 
vrouwe!ijke"staat voor alle 
"goede"eigenschappen als daar 
zijn: zachtheid, gevoel, warmte en 
vredelievendheid, in  tegenstelling 
to t "het mannelijke"f dat alle 
slechtheid van deze wereld in zich 
verenigt: verstandelijkheid, 
kompetitie, heerszuchten "d e "  
mach t. Vrou wen zouden dan ook 
beter de wereld kunnen regeren dan 
mannen, want het zijn a ltijd  
mannen die oorlog maken. Met 
Thatcher als uitzondering die de 
regel bevestigt. Take the toys from  
the boys. De fraktie van Die 
Grünen in West-Duitsiand kan beter 
door vrouwen worden geleid, 
omdat vrouwen zich niet zo 
konkurrerend opstellen ais mannen 
en zich niet vervreemden van de 
basis.
Gelukkig hebben we schrift
geleerden in de vrouwenbeweging 
die weten wanneer de grens van 
"het vrouwelijke" is overschreden, 
de grens van "het goede" dus. Die 
het goede (vrouwelijke) haarscherp 
weten te onderscheiden van het 
kwade (mannelijke) in de dagelijkse 
praktijk. Een simplistisch wereld
beeld dat versluierend werkt op 
feitelijke machtsverschillen en 
politieke meningsverschillen.
Over christelijke kuituur gesproken.

TIT1A BOS 
T IT IA  VAN LEEUWEN

4
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DO LLARD-HAVEN

EEN PRESTIGEPROJEKT
Op 18 en 19 maart waren Bram 
van der Lek, lijsttrekker bij de 
Europese verkiezingen voor het 
Groen Progressieve Akkoord, en 
Wilbert Willems, Tweede 
Kamerlid PSP, in het Westduitse 
Embden. Ze spraken daar met 
aktiegroepen en politici over de 
bedreigingen voor het Wadden
gebied van een nieuwe Dollard- 
haven in die plaats.
Wilbert Willems zet voor 
'Bevrijding' de achtergronden 
van het haven projekt op een rij 
en doet verslag van de 
gesprekken die gevoerd werden.

Al vanaf 1978 wordt er door Nederland 
en de Bondsrepubliek druk onderhan
deld om to t een verdrag te komen over 
de Dollard. Aanleiding voor de West- 
Duitsers was, dat zij de haven van Emb
den geschikt wilden maken voor nog 
grotere schepen, van 80.000 ton en 
meer. Ook wilden zij via een verdrag de 
gigantisch hoge jaarlijkse baggerkosten 
in de Eemsmonding beperken en de al 
honderd jaar oude zeesluis in de haven 
van Embden vervangen. Dat alles leek 
hen tevens een goede gelegenheid om 
de Eems een stuk te verleggen, en in te 
dijken, en aan de zeezijde een nieuwe 
grote sluis te bouwen. De daarbij vrij
komende baggerspecie zou gebruikt 
worden om in de Dollard een industrie- 
eiland aan te leggen op de zogenaamde 
Geisen-Rücken, een zandplaat. Neder
land en West-Duitsland strijden erom, 
of deze zandplaat nu to t Nederlands of 
to t West-Duits grondgebied behoort.
In de loop van 1983 kwam West-Duits- 
land de Nederlandse onderhandelaars 
tegemoet door af te zien van een indu- 
strie-vestiging op de Geisen-Rücken — 
er bleek geen hond in geïnteresseerd te 
zijn — en er een natuurgebied onder Ne
derlands beheer van te maken. De rege
ring vond die koncessies voldoende. Op 
9 november overviel staatssecretaris 
Van Eekelen zelfs de Tweede Kamer- 
kommissie met het kompromis. Zonder 
enige voorafgaande mededeling werd de 
Kamer voorgehouden, hoe mooi het nu 
allemaal zou worden. Maar op talloze 
vragen, met name de ekologische ge
volgen van het kompromis, maar ook 
over de financiering en de ekonomische 
levensvatbaarheid van het projekt, 
moest Van Eekelen het antwoord schul
dig blijven. Duidelijk was wel, dat er 
geen meerderheid zou komen voor dit 
zo mooi gepresenteerde voorstel. Van 
Eekelen werd door de Kamer terugge
stuurd naar de onderhandelingstafel.

Inmiddels b lijk t er een nieuw kompro

mis te zijn ontworpen. Daarin wordt er
van uitgegaan, dat de Geisen-Rücken 
slechts gedeeltelijk opgespoten wordt, 
maar dat deel dat opgespoten wordt, 
komt wel twee keer zo hoog te liggen. 
De rest van het slib zou dan ergens in 
Oost-Groningen worden gedeponeerd! 
Ook schijnen er plannen te bestaan om 
dit slib naar de rand van de Dollard te 
verplaatsen om er produktiebossen op 
te planten. Staatsbosbeheer heeft er al
leen wat moeite mee, dat het slib zo 
zout is, waardoor de bossen de eerste 
jaren niet hard genoeg groeien!

Ekonomische belangen

De schandalige gang van zaken rond de 
Dollard kan ernstige gevolgen hebben 
voor dit gebied, dat in 1977 to t natuur
monument verklaard werd. De verleg
ging en indijking van de Eems zou bete
kenen, dat zo'n twaalf procent van het 
Dollard-gebied (1400 ha.) door de West 
West-Duitsers wordt ingepikt. Het op
spuiten van de Geisen-Rücken houdt 
voor een groot aantal beschermde vo
gelsoorten het verlies van broed-, foura- 
geer- en rustgebieden in, zoals een rap
port van het Rijksinstituut voor Na
tuurbeheer aantoont.
Naast de vogelbeschermers zijn ook de 
vissers furieus over de plannen, omdat 
de daardoor optredende verzilting een 
ernstige aantasting betekent van de 
broedkamerfunktie van het gebied voor 
onder andere tong en garnalen. Het vis- 
serijschap berekende zelfs, dat in de vis
serij een dertigtal arbeidsplaatsen ver
loren zullen gaan, als de plannen door
gaan. Over de konkurrentie die uit zal 
gaan van een nieuwe Dollard-haven 
voor de Eems-haven en het havenindu
striegebied van Delfzijl kan niemand 
een zinnig woord zeggen. De vakbon
den en burgemeester van Delfzijl hopen 
juist, dat het een stimulans zal beteke
nen voor hun eigen kwijnende indu
strieterreinen. Anderen benadrukken 
juist de wegzuigende werking van een 
verbeterde haven in Embden. Het lijk t 
me, gezien ook de wankele positie van 
de Wilhems-haven in Noord-Duitsland, 
die iets verderop ligt, dat er voor een 
grotere Noordduitse haven geen enkele 
toekomst is. Iets wat meer te maken 
heeft met de konkurrentie van Rotter
dam, de dure transportverbindingen en 
de slechte toegankelijkheid voor grote 
zeeschepen vanwege het Waddengebied 
dan met het fe it, dat de sluis te klein 
zo zijn. Bovendien is een grootschalige 
industriële ontwikkeling, zeker vlak bij 
het kwetsbare Dollard-gebied absoluut 
ongewenst.

Neutraal

Het verzet tegen deze plannen begint 
langzamerhand wat meer vorm te k rij

gen. De Nederlandse protesten, vooral 
vanuit de milieubeweging, zijn eigenlijk 
vanzelfsprekend. De Nederlandse auto
riteiten stellen zich schijnbaar neutraal 
op en willen zich alleen bemoeien met 
de problemen die ontstaan met betrek
king to t de grenskwestie en de milieu
gevolgen. Ze hebben natuurlijk te veel 
boter op het eigen hoofd om de buren 
iets te verwijten. Kommissaris van de 
koningin in Groningen, Henk Vonhof 
(VVD), steunt de West-Duitse plannen 
hartstochtelijk, al was het maar, omdat 
hij hoopt, dat daardoor de 'infra-struk- 
tuur' in de noordelijke regio verbeterd 
zal worden. Vonhof durfde in zijn in
leiding voor Nederlandse en West
duitse parlementariërs op 19 maart 
zelfs te beweren, dat er 'zonder ekono
mische ontwikkeling geen ekologische 
ontwikkeling mogelijk is'. Flauwekul 
dus. Met een grenzeloos optimisme over 
de toekomst van de Eemshaven verde
digde hij een uitbouw van de haven in 
Embden 'u it zorg voor het nageslacht'. 
Problematischer is het verzet in West- 
Duitsland. Ter gelegenheid van het be
zoek van Bram van der Lek en mij op 
18 maart had de Ëmbder Raadsfraktie 
van Die Grünen een groot aantal aktie
groepen opgetrommeld, die zich met de 
problematiek bezighielden. Er waren 
vertegenwoordigers van vissers, van 
Greenpeace, van milieu-aktiegroepen, 
van het Ant'hKriegspienum uit Lehr, 
van het Komitee tegen de Autobahn, en 
verder afgevaardigden van Die Grünen 
uit de Landsdag en uit diverse afde
lingen. Het meest opvallende was, dat 
dit de eerste keer was, dat men elkaar 
trof. Er bleken daarbij enkele interes
sante ontwikkelingen te melden. Zo 
meenden de aanwezige milieu-aktivis- 
ten, dat het Amerikaanse leger een 
oogje op Embden had om van daar uit 
de munitietransporten, die nu vanuit de 
Eems-haven plaatsvinden, te laten be
ginnen. Een andere bron wist vrij gede
tailleerde gegevens te verschaffen over 
de inschakeling van Nederlandse (doch
ter-) bedrijven bij de aanleg van de snel
weg en de Eemstunnel om daarmee Ne
derlandse medewerking af te dwingen 
voor het Eems-Dollard-verdrag. Dit ge
geven werd de volgende dag ook beves
tigd door de West-Duitse ministeries 
van landbouw en van buitenlandse za
ken. Iedereen was het erover eens, dat 
de voorgespiegelde werkgelegenheids- 
gevolgen — het projekt zou ooit 24.000 
arbeidsplaatsen opleveren — volstrekt 
uit de lucht gegrepen zijn. Nieuwe be
rekeningen leidden to t een aantal van 
een paar honderd, zonder rekening te 
houden met een verlies van tientallen 
arbeidsplaatsen bij de baggeraars en de 
visserij. Voor de anderhalf miljard D- 
Marken, die voor het projekt waren u it
getrokken, waren wel zinvollere be
stemmingen te vinden meteen veel gro

ter en nuttiger effekt aan werkgelegen
heid. Ondertussen is bekend geworden 
dat de bouw van de nieuwe zeesluis 
voor vier miljoen Duitse Marken is ge
gund aan, onder andere, Nederlandse 
bedrijven. Dit was voor de burgemees
ter van Embden aanleiding om Neder
land opnieuw onder druk te zetten haar 
medewerking aan het Eems-Dollard ver
drag te geven.

Werkgelegenheid

De diskussie van 18 maart, toen de be
slissing over de zeesluis nog niet bekend 
was, spitste zich toe op hoe de vakbe
weging en politiek duidelijk gemaakt 
kan worden dat het slechts om een 
prestige-projekt gaat. Een projekt ten 
dienste van multi-nationals, waar de in
woners van Oost-Friesland altijd de 
dupe van zullen worden, zowel vanwege 
de gevolgen voor het milieu, als van
wege het gebrek aan zinvol werk. Van
uit Die Grünen is inmiddels een plan ge
lanceerd met een groot aantal alterna
tieve projekten de hoge werkloosheid in 
de regio te lijf te gaan. Er schijnt bin
nen de IG Metai (de Westduitse metaal- 
arbeidersbond) een alternatief plan te 
cirkuleren. Ook binnen de SPD (de so- 
ciaal-demokraten) zijn reeds de eerste 
dissidenten gemeld, althans in de 
Bondsdagfraktie, die inzien, dat het 
projekt zinloos is en katastrofale gevol
gen heeft voor het milieu. Juist de SPD 
heeft altijd het argument van de werk
gelegenheid gekoesterd en durft daar 
ook moeilijk afstand van te nemen. De 
beste taktiek voor de tegenpartij, zowel 
daar als hier, zal zijn om tijd te winnen. 
Dan zouden voorstanders van de plan
nen kunnen worden overtuigd van hun 
ongelijk. De bewijzen liggen voor het 
oprapen. De milieuverdragen verplicht
ten de Waddenzee-landen er zelfs toe 
om alles na te laten, wat het milieu op 
de Waddenzee kan aantasten.

WILBERT WILLEMS
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SURINAME IS SWITI 
SRANAN NIET MEER

KERNERGIE
ONTMANTELD

Geert, lang verhaal over een wantoe
stand, maar een duidelijke (aan)klacht 
werkt beter, dacht de Surinaamse De
nise de Hart. In Surinaamse kring een 
bekend figuur: Na de staatsgreep in 
1980 werd ze sekretaris van de Natio
nale Militaire Raad, deed ombudswerk, 
vertrok gedesillusioneerd naar Neder
land, werd weer teruggehaald om de 
puinhopen van het Centraal Inkoop- 
bureau Suriname (CIS) op te ruimen en 
vertrok na de nodige konflikten met de 
minister en zijn adviseurs in november 
1982 weer naar Nederland. In die be
wogen jaren gaf ze in een aantal hekel
dichten ("rijmsels" noemt zij ze) lucht 
aan haar verontwaardiging. Haar grote 
nuchterheid staat haaks op het revolu
tionaire jargon in Suriname en de kre- 
terigheid van het zogenaamde Suri
naamse verzet in Nederland. De Suri- 
namers lezen haar gedichten graag, to t 
grote ergernis van de beschrevenen, die 
ondanks hun macht toch niet zo goed 
wisten wat ze met deze onafhankelijke 
vrouw ("mammi" noemde Bouterse 
haar) van oudere leeftijd (70 jaar is ze 
nu) aanmoesten. Ze schreef over de re
volutie in januari 1981: Egotrips,
maia's, machtsdronkenheid /  leiden 
straks to t verdriet en pijn. {Maia's zijn 
bloemenkransen waar Surinaamse lei
ders mee omhangen worden). Over de 
minister Harvey Naarendorp: Een funk- 
tionaris, om zijn reislust beroemd /  is 
amper to t minister benoemd /  o f h ij 
moet zich zo nodig breed oriënteren /  
want anders kan h ij niet funktioneren. /  
'Een wereldreis' zo schreef een krant /  
dat is aan de overdreven kant / zes lan
den doet h ij d it maal slechts aan /  de 
rest b lijft op zijn verlanglijstje staan. 
Over de machthebbers (Bouterse en 
Horb): Voor signalen zijn de macht
hebbers blind en doof /  slechts aan lo f 
en vleierij hechten z ij geloof. Over de 
talloze kommissies: Commissies, stuur- 
en werkgroepen /  worden elke dag in 
het leven geroepen / een oplossing kun
nen zij niet formuleren /  wat z ij doen, 
is het volk nog meer frustreren. Over de 
ambtenarij: Je ziet een am b ten aar zijn 
ochtendblad delen /  met een ander die 
zich ook z it te vervelen.

Ook nu in Nederland is Denise de Hart 
nog zeer aktief. In de zomermaanden 
schreef ze een column voor de 'Week
krant Suriname'. Maar ook daar legde 
ze haar pen neer. In deze spreekbuis 
van de bevrijdingsraad van Chin A Sen 
was haar kritische instelling niet wel
kom. Deze spreekbuis van de 'oude 
orde' klaagt wel de censuur in Suriname 
aan, maar veranderde, zonder overleg, 
noch excuus achteraf, zelf onwelgeval
lige stukjes in columns van De Hart. De
nise de Hart zal binnenkort beginnen 
met een column in 'Suriname Infor

matie', het blad van de Solidariteits 
Beweging Suriname.
Bij uitgeverij Ordeman is een bundel 
met zesentwintig hekeldichten van De 
Hart onlangs verschenen. We citeerden 
hierboven eruit. Ook in deze bundel 
een uitvoerig nawoord van de journalist 
Rudie Kagie, die een duidelijke be
schrijving van haar plaats in de jongste 
Surinaamse geschiedenis geeft.

SI EP VAN DER WERF

"Suriname is Sw iti Sranang n iet m eer" van 
Denise de Hart, 72 pagina's, f  9,50 bij uitgeve
rij Ordeman te Rotterdam (tel. 010-67 27 75, 
Postbus 28507).

Denise de Hart, zomer 1982 in Suriname

foto: Siep van der Werf

'Het gaat om féiten, om wetenschap!' 
'Voorstanders van kernenergie verwij
ten tegenstanders even hardnekkig als 
fantasieloos dat hun argumenten niet 
deugen. Ze zouden emotioneel en der
halve irrelevant zijn. Afgezien van het 
feit dat daarover de nodige diskussie 
mogelijk (en nodig) is, hebben die te
genstanders van kernenergie op 8 en 9 
oktober 1982 de toegeworpen hand
schoen opgenomen. Zij onderzochten 
hoe wetenschappelijk de beweringen 
van voorstanders van kernenergie nu ei
genlijk zijn. Tijdens het kongres 'Kern
energie ontmanteld' bestreden zij de 
atoomgelovigen op eigen terrein.
Dit staat te lezen op de achterflap van 
de bundel 'Argumenten genoeg', een 
neerslag van 25 lezingen, vele diskussies 
en workshops, in totaal 196 pagina's 
dik. Het is bepaald geen boekje om 
voor het slapen gaan te lezen. De pagi
na's zijn van links naar rechts en van 
boven naar beneden helemaal gevuld 
met tekst. De enige afwisseling is een 
enkele foto van één van de deskundigen. 
In de inleiding probeert Bram van der 
Lek duidelijk te maken waar het 
kongres voor bedoeld was. Hij geeft 
drie doelstellingen. Ten eerste om te 
weerspreken dat tegenstanders van 
kernenergie niet zouden weten waar
over ze praten. Ten tweede om de ge
vestigde wetenschappers u it te dagen. 
Ten derde om de wetenschap in dienst 
van machtelozen te stellen. Lucas 
Reijnders zegt in zijn uitleiding dat het 
kongres zich sterk gericht heeft op de 
'verstandige' kant van de besluitvor
ming. Hij vraagt zich af hoe kernenergie 
stand kan houden tegenover zoveel 
intellektueel vuurwerk. Hij noemt 
enkele redenen. Macht is blijkbaar be- 
langrijker dan argumenteren. Er wordt 
niet geluisterd naar de kritische weten
schappers en de beleidsmakers worden 
steeds krampachtiger in het oplossen 
van de ekonomïsche krisis ten koste van 
het leefmilieu en de toekomstige gene
raties.

Als we lezen wat de kritische weten
schappers in 'Argumenten genoeg' te 
zeggen hebben dan is dat indrukwek
kend. De antikernenergie beweging be
schikt over enorm veel goed gefun
deerde kennis. Maar de tijd  dat we 
dachten dat kennis macht is, is voorbij. 
In Argumenten genoeg is veel te lezen 
over opwerking, kweekreaktoren, risiko- 
analyses, rampenplannen, gezondheid, 
radioaktief afval, proliferatie, kosten, 
energiestrategieén en sociale aspekten 
van kernenergie. Het is een indrukwek
kende opsomming en het zou mooi zijn 
om hiermee de kernenergie-lobby u it de 
dagen en de intellektuele degen te krui
sen. Het was dan ook jammer dat op 
het kongres maar één partij kwam op

dagen en er nauwelijks toeschouwers 
waren.
Hierin zit de zwakke kant van 'Argu
menten genoeg'. Net als het kongres 
vormt het een lawine van kennis die 
zich ongericht over je heen stort. Het 
onderbouwt wat de antikernenergie- 
beweging al zo lang zegt en voert nog 
extra argumenten aan. Maar weten dat 
je gelijk hebt is één ding, gelijk krijgen 
is iets anders. Ongewild heeft het 
kongres dat de ivoren toren van de 
pro-nukleaire wetenschappers wist af te 
breken op de ruïnes zelf een nieuwe 
toren gebouwd.

Misschien is vanuit een dergelijke ver
sterking het twijfelachtig of pro-nu- 
kleair Nederland nog verder is te over
tuigen. Voor wie vanuit een dergelijke 
positie voor de afbouw van kernenergie 
wil pleiten is 'Argumenten genoeg' een 
waardevolle aanwinst. Mijn vraag is ech
ter of we vanuit een dergelijke positie 
gelijk zullen krijgen. Tijdens de kamer
debatten over 'Kalkar' werd de deskun
dige mening van kritische wetenschap
pers genegeerd en ondersteunde een ka
mermeerderheid het Kalkarprojekt. Op 
hoe we uit een dergelijke impasse kun
nen komen geeft 'Argumenten genoeg' 
geen antwoord.

THIJS DE LACOURT

'Argumenten genoeg', 25 lezingen van het 
kongres 'Kernenergie ontmanteld'; uitgave van 
het LEK, IMGO-r.o. en het tijdschrift Arbeid 
en Milieu. Prijs f  21,— in de boekhandel. Te 
bestellen door overmaking van f  25,— (inkl. 
verzendkosten) naar postgiro 3567199 t.n.v. 
Landelijke Energie Komitee / Leusden met 
vermelding van 'bestelling Argumenten 
genoeg.
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PORTUGAL 1974-1984

Op 25 april 1974 liepen 
Portugese soldaten door de 
straten van Lissabon met een 
anjer in de loop van hun 
geweer. Een echte revolutie, in 
dit Derde Wereldland van 
Europa, was een feit. Tien jaar 
later is er weinig reden tot 
feestgedruis. Toch heeft de 
regering Soares een feest- 
komitee in het leven geroepen, 
met niemand minder dan de 
beruchte generaal De Spinola
als voorzitter..........
Paul Puntman gaat in op het lot 
van de landhervorming, eens de 
mooiste verworvenheid van de 
'Anjerrevolutie'.
Wat hadden de kapiteins van het Portu
gese leger het prachtig uitgezocht. De 
provo-tijd was voorbij, universiteits
gebouwen werden niet meer bezet en 
de lange mars door de instituties begon 
al aardig te vervelen. Er moest weer 
eens wat gebeuren voor het linkse elan 
in Europa. En prompt plegen de strijd
krachten bij onze koloniale NAVO- 
bondgenoot een staatsgreep tegen de 
diktatuur, nee: een revolutie zelfs!
Kort na middernacht zingt José Afonso 
zijn "Grandoia" op radio Renascenca. 
Diezelfde 25e april 1974 lopen de sol
daten van het koloniale leger door de 
straten van Lissabon met een anjer in 
de loop van het geweer. Een echte revo
lutie, slechts vier dagen liften van hier. 
En dan vond je daar arbeiderszelfbeheer. 
En grootgrondbezit dat door land- 
arbeid(st)ers was bezet. En een echte 
linkse regering van Vasco Goncalves 
(1975). En ook Günther Wall ra f f  
schreef erover. Links leefde op.

Nieuwe tijden

De landhervorming gold al snel als "de 
mooiste verworvenheid van de Anjer
revolutie". De grootgrondbezitters, die 
veelal in de stad of in het buitenland 
woonden, werden van hun braaklig
gende landerijen af gezet door vaak 
werkloze landarbeid(st)ers en kleine 
boeren. Die vormden 550 koöperaties 
en kollektieven op anderhalf miljoen 
hektare in de zuidelijke provincies 
Alentejo en Ribatejo. Na bijna vijftig 
jaar diktatuur, armoede en werkloos
heid vonden 72.00 mensen werk in de 
landbouw.
En 's zomers stroomden honderden 
jongeren uit Nederland en Duitsland 
naar de Alentejo. Vanaf 1977 was het 
vooral de Steungroep Landhervorming

Portugal die enige orde wist te brengen 
in deze spontane werkdrift. Zij wist de 
gevoelens van solidariteit te koppelen 
aan de behoeften van de koöperaties. 
Ook zorgde ze voor informatie in Ne
derland en voor enige financiële steun.

Oude streken

Aan geld en morele steun kwam steeds 
meer behoefte. De ontwikkelingen in 
Portugal werden allengs minder revolu
tionair dan links graag zag. De Europese 
kamera's hielden zich alweer met an
dere zaken bezig. En de sociaal-demo- 
kraat António Barreto zorgde in 1977 
voor een wet die landteruggave aan 
vroegere grootgrondbezitters mogelijk 
maakt, mits ze dat voor hun levens
onderhoud nodig hadden. Zo haalde de 
socialistische partij van Mario Soares 
het eerste hek van de dam. De rege
ringen werden rechtser, de vernielingen 
aan de landhervorming grover.
Er is intussen een miljoen hektare 
grond van de landarbied(st)ers afgeno
men door de opeenvolgende regeringen. 
Zeker vijftig duizend arbeidsplaatsen 
gingen zo verloren. Er bestaan nu nog 
ongeveer 360 koöperaties waarvan vele 
amper het hoofd boven water kunnen 
houden. De afgelopen v ijf jaar raakte de 
landhervorming voor zo'n vijfhonderd 
miljoen gulden kw ijt, doordat het m i
nisterie van landbouw vee, machines, 
investeringen en oogsten aan groot
grondbezitters gaf en aan lieden die

zich plotseling als boer voordeden, ter
wijl ze in feite kapper of pompbediende 
zijn. Ook wordt er steeds opnieuw geld 
geëist voor sociale voorzieningen, belas
tingen, en dergelijke, tegen de wette
lijke afspraken in. In bijna tweehonderd 
gevallen to t nu toe kregen de land- 
arbeid(st)ers gelijk van het Hoog Admi
nistratief Hof bij hun protesten tegen 
landroof. De overheid overtreedt eerst 
de wet en legt dan deze rechterlijke u it
spraken gewoon naast zich neer. Boven
dien kunnen de grootgrondbezitters de 
eigendom, die wettelijke grenzen over
schrijdt, gewoon blijven houden. De 
landhervorming eist het herstel van de 
rechtstaat.

Tien jaar later

Ondanks de tegenwerking van de over
heid en van het klimaat is de landher
vorming de enige sektor in de Portugese 
landbouw, die meer is gaan produceren. 
Het land moet nu de helft van zijn 
voedsel invoeren. Alleen al ekonomisch 
gezien is de landhervorming daarom 
harde noodzaak. De karige rijkdommen 
van dit Derde Wereld-landen in Europa 
moeten optimaal benut worden. Dat 
betekent investeren in irrigatiepfojek- 
ten en stimuleren van nieuwe impulsen. 
De laatste jaren leggen de koöperaties 
zich toe op nieuwe produkten, zoals 
tabak en aardbeien, en nieuwe metho
den als kasbouw en intensivering van 
het grondgebruik. Vooral deze nieuwe

aanpak en de moderne bedrijfsvoering 
op de grotere koöperaties zorgen voor 
goede produktiecijfers.
Niet alleen op ekonomisch terrein voe
ren de landarbeiders en landarbeid (st)ers 
een bewonderenswaardige strijd. Ook 
op sociaal en kultureel gebied en op het 
terrein van inspraak en demokratie heb
ben de Alentejanen met hun landher
vorming het feodale tijdperk van 24 
april achter zich gelaten. De 25e april 
werkt na tien jaar vooral nog door bij 
de landarbeid(st)ers en bij de militante 
vakbeweging.

Strijd

Vooral de CGTP-Interslndical, die naar 
schatting vier maal zoveel aanhang 
heeft als de gematigde vakbond UGT, 
wil de val van de regeringskoalitie van 
Mario Soares (Socialistische Partij) en 
Mota Pinto (Sociaal-Demokratische Par
tij, in feite neo-liberaal). Een tiende van 
de aktieve beroepsbevolking is werkloos 
en één miljoen Portugezen zijn naar 
"Europa" geëmigreerd om aan werk te 
komen. De inflatie bedroeg in 1983 
vijfentwintig procent en de prijzen ste
gen gemiddeld met een derde, waarbij 
die van de belangrijkste voedingsmidde
len vrijwel verdubbelden. Honderd- 
vijftigduizend Portugezen wachten al 
maanden vergeefs op hun loon. De veer- 
tienduizend arbeiders van vijf scheeps
werven in Lissabon eisten in februari 
hun achterstallige loon en vochten het
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ontslag aan van enkele duizenden onder 
hen. De Nationale Garde sloeg de weg- 
blokkades uit elkaar en er vielen dertig 
gewonden.
De regering heeft geen vat meer op de 
vakbeweging. Dat maakt haar image bij 
het Internationaal Monetair Fonds er
niet beter op. De armoede ligt in Portu
gal langzamerhand voor het oprapen.
Het land is verdeeld in haves en have-
nots, in 24 en 25 april.

Kamerleden

Om inzicht te krijgen in de stand van 
zaken in Portugal is studie nodig van de 
recente geschiedenis en van de tegen
woordige strijdpunten. Daarvoor moet 
men bij voor- en tegenstanders van het 

* gevoerde beleid zijn licht opsteken. 
Deze eenvoudige logika is echter niet 
doorgedrongen to t de Nederlandse dele
gatie van de kamerkommissiesvan buiten
landse zaken en van landbouw, die vo
rig jaar mei in Portugal waren om zich 
te laten informeren over de stand van 
zaken rond de voorgenomen toetreding 
tot de Europese Gemeenschap.
Het rapport dat zij van hun reis maak
ten laat zien dat zij slecht geïnformeerd 
zijn en argeloos vertrouwen op het 
voorgeschotelde aanbod. De oppositie 
wordt genegeerd. Al is het in Portugese 
verhoudingen nog zo normaal dat de 
andere kant niet bestaat, als je met de 
ene in zee gaat, toch mag je dan niet 
pretenderen te weten wat er aan de 
hand is. De kamerleden aksepteren 
klakkeloos dat de grootgrondbezitters- 
organisatie CAP de enige onderhande
lingspartner is in landbouwzaken. De 
organisatie van kleine boeren en pach
ters CNA of de vakbonden van land
arbeiders bestaan voor hen niet. Neder
landse boeren, niet gehinderd door 
enige kennis van de verhoudingen of 
van de geschiedenis, vertellen hen over 
de landhervorming. De koöperatie in de 
direkte omgeving bestaat gewoon niet. 
De CGTP en de UGT worden, zoals 
Soares dat wil, als gelijkwaardige krach
ten gezien. Hoe de verhoudingen wer
kelijk liggen dringt niet to t de Hol
landse hoofden door.
En net zoals de kamerleden maken de 
West-Europese media ook geen melding 
van de strijd die in Portugal gaande is. 
Stakingen zijn er aan de orde van de 
dag, maar hier merken we er totaal 
niets van.

Verjaardag

Dit alles is bepaald geen feestelijk dekor 
om op 25 april de tiende verjaardag van 
de Anjerrevolutie te vieren. Het wordt 
een herdenking. Zoals rechts Portugal 
de 24e april gaat herdenken. Het feest-

if

Operatie 'S trijdkrachten' (PSP: Socialistische Partij Portugal) tekeningen: Joao Abel Manta (1974)

komitee dat Soares instelde wordt voor
gezeten door António de Spinola. Deze 
generaal van het koloniale leger in Gui
nee Bissau viel na de Anjerrevolutie bin
nen de kortste keren door de mand en 
moet het feest nu leiden. Een ander lid 
van het komitee is de "zoon”  van dik- 
tator Caetano, Diogo Freitas do Ama- 
ral, de sterke man van de uiterst rechtse 
"christen-demokraten". Er zit geen 
enkele "kapitein van a p r!", geen enkele 
kommunist, geen enkele voorvechter 
van de Anjerrevolutie in dat komitee. 
De linkse krachten mogen niet mee
doen, maar die herdenken ook liever de

25e april. Tussen beide staat een muur 
van onbegrip, van haat en van angst.

In Nederland herdenken de Portugal 
Komitees en het Komitee Zuidelijk 
Afrika de Anjerrevolutie en de onaf
hankelijkheid van de koloniën die daar 
het gevolg van was. Op 25 april treedt 
Sergio Godinho op in Paradiso, Amster
dam, en een dag later in 0 '42, Nijme
gen. Tuiipa Vermeiha organiseert eind 
deze maand manifestaties in Amster
dam, Den Haag en Rotterdam.

PAUL PUNTMAN

Literatuur:
'De geschiedenis van de Portugese landhervor
m in g e n Paul Hoebink; Cahiers Landhervor
ming Portugal nummer 1, Wageningen/Nijme- 
genf 1981
'Landbouwkoöperaties rondom Aiva/ade-Por- 
tugal'; Jan Blok e.a. (red.); Cahiers Landher
vorming Portugal nummer 2, Wageningen/Nij- 
megen, 1981
I n verband met de Portugese toetreding to t de 
EG is aan te raden 'De Noordportugese land
bouw en de E G Projektgroep Portugal; uitg. 
Landbouwhogeschool/Wageningen, 1981

Adressen:
Steungroep Landbouwhervorming Portugal, 
De Ruyterstraat 17, 6512 GA Nijmegen, post
giro 585043 (de Cahiers en de Nieuwsbrief 
Landhervorming Portugal zijn hier te bestellen) 
Tuiipa Vermeiha, Postub 12039, 1100 AA 
Amsterdam ZO (uitgever van het Portugal 
Bulletin)

Voor een ander buitenlands beleid
Zaterdag 19 mei organiseren het 
Wetenschappelijk Buro van de PSP, 
het IPSO (CPN) en de PPR-Studie- 
stichting een bijeenkomst over het 
Nederlands buitenlands beleid in 
het perspektief van een kollektief 
Europees veiligheidssysteem. Deze 
bijeenkomst is een in itiatief van het 
Wetenschappelijk Buro in het kader 
van het projekt vredesvraagstukken. 
De radikaal linkse partijen zijn het 
onderling grotendeels eens over de 
kritiek op het huidige veiligheids
systeem. Naast een fundamentele 
kritiek op het afschrikkingsdenken 
behoort daartoe ook de kritiek op 
het bestaan en het funktioneren van 
de militiaire bondgenootschappen. 
Voor een groot gedeelte van de 
vredesbeweging en de sociaal-demo- 
kratie geldt dat laatste niet. Door
dat zij zich voornamelijk richten op 
de kernbewapening en de afschrik-

kingsdoktrines b lijft een funda
mentele kritiek op de buitenlandse 
politieke gebondenheid van Neder
land buiten beschouwing.
De PSP streeft naar een demokra- 
tisch Europees veiligheidssysteem 
waaraan alle Europese landen deel
nemen. Een aanlokkelijk, maar wel 
rijke lijk vaag politiek konsept. Hoe 
geven wij daaraan vorm en waar vin
den wij aanknopingspunten? Bij de 
neutrale en ongebonden landen in 
Europa of bij de dissidenten binnen 
de blokken zoals Griekenland in de 
NAVO? Of moeten wij toch aan
sluiting zoeken bij de voorstellen 
vanuit de vredesbeweging zoals de 
kernwapenvrije zones en neutralise- 
ringsvoorstellen?
Naast de diskussie over de inhou
delijke kant van deze voorstellen 
komt ook de te volgen strategie aan 
de orde. Henk Branderhorst vroeg

zich in Bevrijding nr. 5 (21 maart 
1984) af waarom de diskussie 
'NAVO-ja/NAVO-nee' van tijd  to t 
tijd  óók in de PSP weer opduikt. 
Eén van die redenen lijk t mij in ie
der geval dat over d it punt grote 
verschillen van mening bestaan bin
nen links. In die zin is een diskussie 
over de strategische keuze van de 
PSP voor uittreding van de NAVO, 
even onvermijdelijk als noodza
kelijk. De bijeenkomst zal dan ook 
worden afgesloten met een open
bare forum-avond waarop de poli
tieke woordvoerders van de ver
schillende partijen met elkaar in de
bat zullen gaan.

INE MEGENS

Nadere informatie over deze avond is te 
verkrijgen bij Ine Megens WB/PSP tel. 
020-26 73 74 of 05906 - 1982 (privé).
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PSP HOMOGROEP

De landelijke PSP-homogroep organi
seert op zaterdag 28 april een bijeen
komst in De Populier {Nieuwe Heren
gracht 93, Amsterdam, bereikbaar met 
tramlijn 9 vanaf Centraal Station). Van
af 14.00 uur een inleiding van Bob van
.i*

Schijndel (PSP-gemeenteraadslid Am
sterdam) over de PSP-homoos, nu en in 
de toekomst. Aansluitende diskussie, 
het uitwisselen van ervaringen en plan
nen maken voor de toekomst.
’s Avonds Andrée van Es (PSP-Tweede 
Kamerlid) over zin en onzin van Euro- 
politiek en Hein Verkerk (CPN-flikkers) 
over radikaal-linkse homopolitiek in het 
Europese parlement (dit gedeelte begint 
om 20.00 uur). Daarna feest met o.a.: 
Molly Strychnine: *Transformance\
Toegang: ƒ 1 (tweeverdieners ƒ 2,—). 
Nadere informatie: Paul van Ettekoven, 
tel. 020 - 26 26 76.

Deze rubriek is bedoeld voor 
berichten, aankondigingen en 
korte artikelen. Kopij voor deze 
rubriek kan worden gezonden 
aan: Redaktie Bevrijding, t.a.v. 
rubriek Ondersteboven, Post
bus 700, 1000 AS Amster
dam.

FEMINISERING VAN DE PSP

Op zaterdag 28 april organiseert de 
kommissie 'Funktioneren Partijbestuur’ 
een diskussiédag over het feminiseren 
van de'PSP in het algemeen en het 
funktioneren van het Partijgebouw in 
het bijzonder.
Met die feminisering van de partij is het 
nog maar pover gesteld. Het PSP- 
kongres over Feminisme en Socialisme 
van februari ’83 droeg het Partijbestuur 
op om voorstellen te ontwikkelen over 
hoe het funktioneren van vrouwen in 
de partij struktureel versterkt kan wor
den. Een al te doortastende aanpak van 
die wens van het kongres kan het be
stuur niet verweten worden.....
Vier vrouwen uit het vorige (interim-) 
bestuur hebben een voorstel gemaakt 
dat was toegesneden op het Partij
bestuur zelf: ze stelden voor het be
stuur in te krimpen tot vijftien mensen. 
Het huidige bestuur heeft de draad op
gepakt en heeft de kommissie ’Funktio- 
neren Partijbestuur’ in het leven geroe
pen. Zitting in deze kommissie hebben 
de bestuursleden Guus Bannenberg, 
Hans Boer, Huup Dassen, Frans Janssen, 
Thea van der Molen en Corrie van der 
Velde. De kommissie beperkt zich niet 
tot het eigen bestuur, maar betrekt de 
hele partij in hun werk. Daarom wordt 
de bovengenoemde diskussiédag georga
niseerd, in het PSP-pandje in Utrecht, 
Oude Gracht 243. Aanvang 11.00 uur 
(tot rond 16.00 uur). Kinderopvang op • 
aanvraag. Een uitgebreide diskussiemap 
is aan te vragen bij de SVS, tel.: 020 - 
26 73 74. Nadere informatie via: Hans 
Boer, tel 050 -12  61 74.

ARBEIDSETHOS

De themagroep Welzijn van de PSP or
ganiseert op zaterdag 19 mei een dis- 
kussiedag over arbeidsethos. Moet de 
PSP pleiten voor een nieuwe arbeids
moraal of juist niet? Moet de partij 
groepen ondersteunen die zich verzet
ten tegen het arbeidsethos? Op deze 
dag een inleiding van Kitty Meanders 
(Nederlandse Bond tegen Arbeidsethos) 
ép van een PSP-er (naam nog niet be-

-tóf::- -v;:' \ .s.-.. . • ’. .

kend). Na de inleidingen wordt in groe
pen gediskussieerd, waarna de dag 
wordt afgesloten met een forum onder 
voorzitterschap van Pietemel R ol. Voor 
deze dag is een map samengesteld die te 
bestellen is door overmaking van f  3,— 
naar postgiro 3481995 t.n.v. SVS-PSP/ 
Amsterdam met vermelding van SVS- 
bulletin nr. 77. De dag vindt plaats in 
de Kargadoor/Utrecht. Nadere informa
tie en aanmelding: Thea v.d. Molen, tel. 
030 - 94 50 95 of Corrie v.d. Velden, 
tel. 020 - 90 13 00.

PSP UITGAVEN

NIEUW ABONNEMENT BULLETINS’

Sinds 1978 verzorgt de Stichting Vor
ming en Scholing (SVS) van de PSP de 
uitgave van ’bulletins’. Dat bulletin 
funktioneert als thema-map voor dis- 
kussiedagen, voor het doen van verslag 
van zo’n bijeenkomst, voor het publice
ren van schoiingsmateriaal of van ont- 
werp-brochures. Onlangs verscheen het 
76-ste nummer van dit ’SVS-bulletin’. 
Op verzoek van velen is nu mogelijk een 
abonnement te nemen op alle te ver
schijnen bulletins. Dat is makkelijk 
voor al diegenen die alle uitgaven van 
de PSP ’sparen’ of voor mensen die de 
diskussies in de partij op de voet willen 
volgen. Het abonnement kost f  44,— 
voor tien nummers (die onregelmatig 
verschijnen) en kan worden aange
vraagd door storting op postgiro 
3481995 t.n.v. SVS-PSP/Amsterdam 
met vermelding van 'abonnement Bulle
tin ’. Als je nu een abonnement neemt 
krijg je nummer 76 tot en met 85 auto
matisch toegezonden. Nummer 76 
heeft als onderwerp 'Feminisme en 
Derde W e r e ld naar aanleiding van de 
themadag van 31 maart j.1.

NIEUW OP CASSETTE

Een aantal recente uitgaven van de PSP 
zijn nu ook op cassette leverbaar. Via 
de Studie- en Vakbibliotheek in Am
sterdam (Molenpad 2, tel.: 020 -

26 64 65) is aan te vragen het boek 
’Ontwapenend, 25 jaar PSP’. Bij deze 
bibliotheek is ook in voorraad de bro
chure ’BVD en inlichtingendiensten: 
over spionnen en de demokratie’.
De PSP-werkgroep 'Andere leesvormen’ 
heeft ook een aantal brochures op cas
sette gezet. Deze zijn te bestellen voor 
hetzelfde bedrag als de gedrukte versie. 
Het gaat om ’Hoe ziet de PSP er uit’ 
(prijs‘f  1,50); en de kaderboeken ’Wat 
organisatie vermag’ (prijs ƒ6,—) en ’Wat 
propaganda vermag’ (prijs ƒ 4,—). Deze 
uitgaven op cassette zijn te bestellen 
door overmaking van het betreffende 
bedrag naar postgiro 194240 t.n.v. PSP/ 
Amsterdam met vermelding van titel en 
als toevoeging ’op cassette’. De toege
zonden cassettes blijven uw eigendom. 
Verzendkosten worden niet in rekening 
gebracht.

DERDE WERELD-SCHOLING

Onlangs verscheen bij de Henk Lank- 
horst Stichting, het instituut voor ont
wikkelingssamenwerking van de PSP, 
een serie van negen katernen over de 
Derde Wereld.
In januari 1983 verscheen in ’Bevrij- 
ding’ een artikel onder de kop ’Is de 
PSP de Derde Wereld vergeten?’. In dat 
artikel sprak de schrijver zijn verwonde
ring uit over het feit dat in de brochure 
Met socialistisch elan’, waarmee de PSP 
de Tweede Kamerverkiezingen van ’82 
was ingegaan, vrijwel niets gezegd werd 
over de Derde Wereld-problematiek. En 
dat, terwijl de partij vooraan staat als 
het om akties ten gunste van de Derde 
Wereld gaat, of in de Tweede Kamer op 
de bres kan springen voor ontwikke
lingssamenwerking. Maar ondanks dat, 
ontbreekt het in de partij aan een sa
menhangende visie op dit gebied. Om 
daar wat aan te doen is in 1979 de 
Henk Lankhorst Stichting opgericht, 
genoemd naar één van de eerste twee 
Kamerleden van de partij. Na een serie 
diskussiedagen en de publikatie van een 
kritiek op het Brandt-rapport, is deze 
stichting vorig jaar gestart met een 
scholingsprogramma. Voor dat pro
gramma is een schrijverskollektief meer 
dan een jaar bezig geweest materiaal te 
verzamelen, dat nu in een katernen
reeks verschenen is onder de titel 
’Ongelijke werelden’. De eerste acht 
katernen leveren materiaal: over de 
relatie tussen ’onze wereld’ en de Derde 
Wereld, over afhankelijkheid, over de 
sociaal-ekonomische struktuur van on
derontwikkelde landen, over kolonia
lisme, enzovoorts. Het negende, en 
laatste, katern voegt géén nieuw mate
riaal toe, maar geeft een aantal over
wegingen en invalshoeken voor verdere 
aktiviteiten: wat kunnen en wat gaan 
wij doen?
De hele reeks is bedoeld als inleiding in 
de ingewikkelde problematiek van de 
Derde Wereld. Een hoeveelheid theorie 
komt aan de orde, maar het is geen 
theoretisch handboek. Wél wordt ver
wezen naar dat soort handboeken en 
andere literatuur. Thema’s worden niet 
diepgaand uitgewerkt, maar wel wordt 
een overzicht geboden van de grote lij
nen van het Derde Wereld-probleem. De 
reeks biedt een grote hoeveelheid on
dersteunend materiaal, theoretisch èn 
illustratief.
De reeks is met name bedoeld voor 
groepen die er mee aan de slag willen

(advertentie)

GROENE POLITIEK?

Met het oog op de Europese verk ie
zingen de 'groene’ po litiek doorge
licht met Bram van der Lek (rood
groen); Mart en Bierman (groen als 
G R A S ) ; Jan Dogterom (het groene 
gat); Gjalt Zondergeld (over het 
ontlu iken van de 'Groene Inter-

i

nationale’ ).
Ook aandacht voor de achterkant 
van groen: niet altijd  even fris , zo 
b lijk t .
Een speurtocht naar de Ekologiese 
Beweging ’, Onkruid ’ en Mellie 
Uyldert.
In : ’t Kan Anders 1984/1 
P L U S : Burgerlijke Ongehoorzaam
heid ter diskussie met alle varianten 
in de vredesbeweging: IK V  (Ben ter 
V eer), V rouw en voor Vrede (F ro uke  
Sm id ), K e rk  en Vrede (H arry  Zel- 
denrust) en ’t Kan Anders (C or 
Hoek en Henk Branderhorst).
In : ’t Kan Anders 1984/1 
f  5 ,50  plus ƒ 1,80 (porto ) op post
giro 3772349 t.n .v . ’t Kan Anders/ 
D elft met vermelding van ’G roen ’ , 
Ook in de linkse boekhandel.

■ I I  i i  w i  i i  i i  i i  ■ ■

(ingezonden mededeling)

Ik ben doende boeken  te verzame
len voor m ijn  vrienden (ex-po litieke  
gevangenen) in Indonesië. Graag 
sociaal-ekonom ische boeken (ook 
recente). De verzending gaat via 
vrienden die naar Indonesië te rug
gaan. Ook romans, novellen, korte  
verhalen (zoals w erk van Theun de 
Vries) z ijn  w e lkom  b ij: Parna
Skagerak 64, 2133 DV H oo fddo rp , 
te l.: 02503 - 314 52 (de boeken 
hoeven n ie t n ieuw  te z ijn ).

gaan (bijvoorbeeld in de afdelingen van 
de PSP). Aan voorbereiding, organisa
tie, en begeleiding worden wel de 
nodige eisen gesteld!
De reeks is te bestellen door overma
king van ƒ 20,25 naar postgiro 194240 
t.n.v. PSP/Amsterdam met vermelding 
van ’Ongelijke werelden’.
Er zijn ook lesbrieven per katern te ver
krijgen en er is een afzonderlijke hand
leiding voor begeleiders. Nadere infor
matie: Henk Lankhorst Stichting, Post
bus 700, 1000 AS Amsterdam, tel.: 
020 — 26 73 74 (Ieteke Witteveen of 
Jaap Spelberg).

AMSTERDAM

In het kader van de Vredesweek (6 tot 
en met 12 mei) organiseert het, NIVON 
op zondag 6 mei een diskussiédag over 
Strijd voor de vrede. Plaats: buurt
centrum De Koperen Knoop, Van Lim
burg Stirumstraat 119, Amsterd am. 
Tijd: 10.30 tot 16.00 uur. Koffie en 
lunch: ƒ 4,—. Inleidingen van Christiaan 
de Vries (NIVON) en Cees Gomman-



deur (FNV). Opgave: Annelies Jansen, 
tel.: 020 - 93 67 34 of NIVON-Amster- 
dam, Harry Tresoor, Rusten burger
straat 370-B, Amsterdam.

4 MEI: PROTESTEN VERZET

De jaarlijkse bijeenkomst van J ’accuse 
op 4 mei staat in het teken van Protest 
en Verzet. De bijeenkomst vindt plaats 
in Krasnapolsky (op de Dam in Amster
dam, één halte van Centraal Station, 
dus te lopen: trams rijden niet i.v.m, de 
dodenherdenking). Aanvang 20.00 uur. 
Sprekers Sienie Strikwerda (Komitee 
Kruisraketten Nee) en Johan Galtung. 
Verder toneel, strijdliederen en dekla- 
matie. Toegang ƒ 3 —.

VREDESKONFERENTIE PER UGIA

Na Brussel (1982) en Berlijn (1983) 
vindt de Derde Europese Ontwape- 
ningskonferentie plaats in Perugia (Ita
lië). De bijeenkomst wordt georgani
seerd door de Bertrand Russell Peace 
Foundation en duurt vijf dagen: van 17 
tot 21 juli. Het hoofdthema zal 'De toe
komst en strategie van de Vredesbewe
ging' zijn en daarnaast zal aandacht 
worden besteed aan 'Veiligheidsproble
men in het gebied rond de Middellandse 
Zee'. De organisatoren zijn bereikbaar 
via: Internationale Koördinatoren van 
de Perugia-bijeenkomst 1984, Rue de 
Toulouse 22, 1040 Brussel, België, tel.: 
322-2306456.

Alm ere: CPN, PSP, PPR en FNV; aan
vang 20.30 uur, plaats: De Dijkgraaf', 
Almere-Haven; toegang gratis. 
Amsterdam: PSP, CPN, Platform Bui
tenlandse Arbeiders; 19.00 uur: demon
stratie vanaf Westermarkt naar Leidse- 
plein, aanvang 20.00 uur: manifestatie, 
met Kabaret Meester M bv, Numa Mu- 
raes, Vrouwenkoor Sirenes, Eritrese 
dansgroep, VU-strijdkoor en 'Nood
weer'; plaats: Paradiso; toegang ƒ 5,— 
(daarnaast in De Balie drie paneldiskus- 
sies over arbeidstijdverkorting (o.l.v. 
Gaby v.d. Meer), racisme (o.l.v. Hubert 
Smeets) en vredesstrijd (o.l.v. Arnold 
Koper) en in de bar van De Balie een 
diskussie o.l.v. Renate Dorrestein ('Op
zij’) en optreden Achim Traïda (mime). 
Arnhem: PSP, CPN, PPR, PvdA, FNV, 
VARA, NFVON, AKDD, ATID; aan
vang 14.00 uur; spreker Johan van Ste- 
kelenburg (Industriebond FNV), dis- 
kussies over zeggenschap, vrede, anti
fascisme, internationale solidariteit, 
muzikale omlijsting Herman de Wit/ 
Oktopedians, Turkse band, Vrouwen- 
kabaret 'La Femme', Surinaams orkest, 
1 mei-koor Wagen in gen, Arnhems 
Straat theater, koor 'Linksom ’, uitge
breide informatiemarkt (tussen 18.00 
en 19.00 uur demonstratie tegen kern- 
raketten en 1 juli-pakket); plaats: Arn
hemse Schouwburg.
Boxmeer: FNV, PvdA, PSP, SP; aan
vang: 19.30 uur; spreker Rob Hajer 
(KU-Nijmegen), daarna diskussie, PvdA- 
afdelingskoor, muziekgroep 'Roeze
moes'/Nijmegen, presentatie Joep 
Baartmans; plaats: 'Het Centrum’,
Steenstraat 56, toegang gratis.

Capelle: PSP, CPN, Chilikomitee, Su- 
ranca, FNV, Industriebond, AbvaKabo; 
aanvang: 13.30 uur ('s middags), 19.30 
uur (’s avonds), vanaf 13.30 uur: Fred 
van der Spek (PSP), Wally Pernot (PSP/ 
CPN-Capelle), Coby Franck (Anne 
Frank Stichting); optreden van 'Nosba- 
ranca' (Antillen) en 'Conosur' (Chili), 
vanaf 19.30 uur: Dik Nas (Industrie
bond), Gerda Koert (Chilikomitee), op
treden van 'Kleurenblind', koor 'Onder
steboven' en Tlash Tropical Steelband' 
(verder video- en diavoorstellingen, 
fototentoonstelling 'Een teken aan de 
wand’ en expositie Chileense kunste
naar Juan Heinsohn); plaats: 'Het
Anker’, Doormanplein 32, Capelle West 
(RET-bus 34); toegang f  3,~~.
Deventer: PSP, PPR, PvdA, CPN, FNV; 
vanaf 14.00 uur forum over arbeid met 
Pim Fortuyn (Univ. Groningen), prof. 
Kwant, Jan de Boer (dir. sociale dienst 
Leeuwarden) en een vrouw (nog on
bekend), vanaf 14.00 uur een informa
tiemarkt, tussen 17.00 en 19.00 uur 
maaltijd, sprekers, muziek; vanaf 19.00 
uur forum over arbeid met o.a. Herbert 
Goedings (PSP) en diskussie, tussen
20,00 uur en 01.00 uur kultureel pro
gramma, plaats: Burgerzaal Stadhuis en 
Schouwburg.
's-Gravenhage: PvdA, PSP, PPR, CPN, 
VARA; motto; kuituur, sprekers, Hans 
van Oei (PSP), Felix Rottenberg 
(PvdA), optreden The Antilean Steel
band'; aanvang 19.30 uur; plaats: Hout
zagerij, Houtzagerijsingel 76-78; toe
gang ƒ 3,50.

Groningen: PvdA, PPR, CPN, PSP, 
FNV; tussen 12.00 en 14.00 uur lunch- 
programma, vanaf 14.00 uur kinder
programma, om 16.45 uur demonstra
tie (spreker Wim Kok/FNV), vanaf
20.00 uur een forum en kultureel pro
gramma met 'After Midnight', kabaret 
en zanger; plaats: het Tehuis, Lutke 
Nieuwstraat, toegang 's middags gratis, 
’s avonds ƒ3,—.
Haarlem: PvdA, CPN, PSP, PPR, FNV; 
aanvang 1Ö.45 uur; spreker Ger Harm- 
sen, film: T)e Oplossing', theater Ten
takel (België), afsluiting: Salsaband (de 
hele avond informatiemarkt); plaats: 
Het Schalkererf, Bernadottelaan 201. 
Haarlem-Schalkwijk; toegang f  3,—. 
Harderwijk: aanvang 19.00 uur; spreker 
Piet Reckman (PvdA), film 'Den Haag 
Vandaag, Woensdrecht Morgen', mu
ziek, plaats T)e Roef', Harderwijk. 
Hilversum: programma in het FNV- 
gebouw (voorheen T)e Delta'), nadere 
informatie ontbreekt.
Leeuwarden: PSP, PPR, CPN, PvdA, 
FNV, VARA, Rooie Vrouwen; aanvang
20.00 uur, programma met Rob Bunt 
(FNV), Constant Vecht ('De Waar
heid'), Elske ter Veld (PvdA), optreden 
van De Hersenkrabbers, Socialisties 
Koor, Marius Monkau; plaats Zalen 
Schaaf, Breedstraat; toegang gratis. 
Maastricht: PSP; aanvang 19.30 uur, tot
21.00 uur thema 'Nicaragua' met als 
spreker Theo Klompenberg en diskussie 
o.l.v. Komitee Latijns-Amerika, video 
over Nicaragua, vanaf 21.00 uur feest 
met Tropical Fruits Steel Combo’;

plaats: zaal Berghmans.
Purmerend: PSP, PvdA, Vredesplat- 
form, FNV, Woonlastenkomitee, Anti- 
Fascisme Komitee; aanvang 20.00 uur, 
theater, kabaret Paul van Soest, oude 
rock van 'Red Hot Peppers’; plaats: zaal 
't Herelogement’.
Rotterdam: PSP, CPN, PPR, PvdA, 
FNV; vanaf 14.00 uur en 'markt' over 
werk/werkloosheid/arbeidsmoraal, 
theatergroep Diskus, Radio Rijnmond, 
vanaf 19.00 uur een demonstratie vanaf 
Schouwburgterrein met muziek van 'De 
Oude Bes', vanaf 20.00 uur programma 
met 'Stem des Volks', NIVON-koor, 
theatergroep Diskus, Roha-dansorkest 
en Salsa-band Hess', sprekers Jaap v.d. 
Scheur (voorzitter AbvaKabo), Hans 
Boswinkel (Kunstenbonden FNV), de 
hele dag informatiemarkt; plaats: 
Weena IJshal (voorheen Ton Menken- 
hal'); toegang ’s middags gratis, 's 
avonds f  5,—.
Schagen: aanvang 19.30 uur, program
ma met Rooie Toon, Veronica Gastro 
(Chili) en diverse sprekers; iedereen 
wordt verzocht iets lekker mee te ne
men (geen drank); plaats: Regiocen
trum Schagen; toegang ƒ 2,50. 
Slochteren: PSP, CPN, PvdA; aanvang
20.00 uur, informatiemarkt, een spre
ker namens Gronings Komitee tegen 
fascisme en racisme, muziektheater- 
groep 'Ondersteboven' met 'We leveren 
niets meer in’ en ter afsluiting de band 
'Van onderen'; plaats: café T)e Drie
sprong’; toegang gratis.
Steenwijk: PSP; aanvang 15.00 uur, 
manifestatie met motto Werken tegen 
de arbeidsmoraal', diverse sprekers, 
film, theater, muziek; plaats: jongeren
centrum T)e Buze', Oosterwijkstraat 
110; toegang gratis.
Tiel: PSP, CPN, PvdA, NIVON, VARA, 
FNV, AbvaKabo, Turkse jongeren, 
BVM, Lange Baan, Muziek Collectief; 
aanvang 20.00 uur, motto 'Een andere 
werkelijkheid, een mens zonder baan', 
sprekers Paulien v.d. Linden (Industrie
bond FNV), Marcel Geurds (Bond men
sen zonder betaald werk), optreden 
Rooie Vrouwen Cabaret, de groep 
'Gaatje te ver', zang van 'Kunst na 
arbeid' en de Turkse jongeren TTDB en 
tot slot popgroep 'Klemtoon'/Nijme- 
gen; de hele avond informatiemarkt; 
plaats: cultureel centrum Agnietenhof; 
toegang gratis.
Zwolle: PvdA, PSP, CPN, PPR, VARA, 
FNV, NIVON; aanvang 19.00 uur, de
monstratie vanaf Ter Pelkwijkpark, van
af 20.00 uur sprekers Peter Langkamp 
(Mensen zonder werk), Zwols Vredes- 
platform over Aktieweek, Chileense 
muziekgroep, koor 'Onaangepast’ (uit 
Amsterdam/Utrecht), video over de 
vredesdemonstratie van 29 oktober ’83, 
muziekgroep Jakkes (Enschede), mu
ziek 'D'ondersteboven' (uit Zwolle), 
dia-serie Anti-fascisme komitee, tot 
slot Boom Boom Blues Band, de hele 
avond informatiemarkt; plaats: dans
school Drenth, Jufferen wal (het ge
bouw heeft een lift); toegang gratis.

(advertentie)
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PORTUGAL

Vorig jaar bezocht fotograaf Var? Banning (Nij
meegs Foto Kollektief) de landbouwkoöpera- 
tïes in het zuiden van Portugal, onder andere 
de koöperatie 'Che Guevara' bij Alvalade.
Tien jaar na de 'Anjer-revolutie', het einde van 
het tijdperk Salazar, op deze pagina aandacht 
voor die landbouwkoöperaties, en met name 
de positie van vrouwen. Elders in dit nummer
een artikel van de hand van Paul Puntman 
over dit Zuideuropese land.

De Portugese landhervorming heeft gezorgd voor 
een enorme uitbreiding van het aantal arbeids
plaatsen op het platteland, zowel door het in 
kuituur brengen van braakliggende (jacht-)grond 
als door de aanplant van arbeidsintensieve gewas
sen, bijvoorbeeld tabak, op voormalige graanter- 
reinen. Veel van die plaatsen zijn door vrouwen 
ingenomen. Zij verrichten de gestage, slepende 
klussen, urenlang en pauzeloos gebukt in de zon. 
De taken van de mannen verlangen veelal korte 
krachtsexplosies, en laten ruimte voor onderbre
king. Of zijn domweg minder zwaar: traktorrij- 
den is een exklusief mannelijk voorrecht.
Het vrouwenloon is lager dan dat van de man
nen, ook op de koöperaties. Wel is onlangs op 
een konferentie van de landhervorming de inten

tie uitgesproken gelijke arbeid gelijkelijk te gaan 
betalen, maar dat lijk t geen oplossing: het werk 
van vrouwen en mannen is verschillend, dat van 
de vrouwen is per definitie ongeschoold.
Na de landarbeid rest de vrouw nog het huishou
den, wassen, verzorgen van het pluimvee. Het als 
gevolg van de landhervorming toegenomen inko
men heeft soms wel to t enige verlichting van de 
huishoudelijke taken geleid: woningen zijn van 
elektriciteit voorzien, af en toe van water, en 
hier en daar is een fornuis, een ijskast aange
schaft. Maar in het algemeen lijk t de ekonomi- 
sche omwenteling op het platteland toch nog 
nauwelijks gepaard te gaan aan een doorbraak 
van de rolpatronen.

JAN BANNING

W' * " WW* •• ;<s • • • im t:

r;"' ^



r tT ^ f ï ï ! j ^\  i  ^
i
i 1j

J A A R G A N G  2 8  N U M M E R  8 2 / 5  / 1 9 8 4  P R I J S f 1 , 5 0

CHEMISCHE WAPENS



2

Voor de klas
Onlangs stond er een berichtje in 
de krant dat de heer Janmaat, 
Tweede Kamerlid voor de 
Centrumpartij, weer les wilde 
gaan geven. Als Kamerlid kan hij 
gedurende vier jaar aanspraak 
maken op zijn oude baan als leraar 
maatschappijleer in Den Haag.
Een dag later deelde de Staats- 
sekretaris van Onderwijs mee dat 
tot elke prijs voorkomen moest 
worden dat het CP-kamerlid weer 
les wilde gaan geven. Zij gaf 
overigens toe dat er weinig 
mogelijkheden waren om dat te 
voorkomen, maar, zei ze: we 
moeten buitengewoon voorzichtig 
zijn met mensen toe te laten in 
scholen, die erop uit zijn leerlingen 
te vergiftigen met racistische 
ideeën.
Kunnen politie-ambtenaren, die 
mede tot taak hebben zwarte en 
bruine mensen te beschermen 
tegen racistische w itte  mensen, lid 
zijn van de Centrumpartij? Neen, zei 
de M inister van Binnenlandse 
Zaken. Diskrim inatie tijdens de u it
oefening van de funktie is 
verboden, maar vond hij: het is de 
taak van de corpsleiding om maat
regelen te nemen. Neen, zei dan 
ook de Kommissaris van politie in 
Utrecht. Jawel, zei de Kommissaris 
van politie te Den Haag. Wie lid is 
van een in de Tweede Kamer 
gerespekteerde partij moet ook 
po litiem an/vrouw  kunnen zijn. Daar 
moet dan wel meteen bij gezegd 
worden, dat na de Tweede W ereld
oorlog w ette lijk  werd geregeld dat 
leden van de Communistische Partij 
Nederland geen politieambtenaar 
mochten zijn.
De VARA bracht een rapport van 
het wetenschappelijk buro van de 
Centrumpartij in de openbaarheid 
waarin werd gesteld dat geweld 
tegen zwarte en bruine mensen 
toegestaan is. Datzelfde w eten
schappelijke buro wordt door de. 
overheid gesubsidieerd, die boven
dien geld geeft aan de Centrum
partij voor vorming en scholing, 
zoals iedere politieke partij die 
zetels in de Tweede Kamer heeft 
dat krijgt.
Hoe geloofwaardig moeten de 
uitspraken van bewindslieden nog 
beschouwd worden, als de regering 
aan de ene kant beweert alles te 
doen het racisme te bestrijden en 
aan de andere kant de Centrum 
partij van overheidsgelden laat 
profiteren?
Overal in de samenleving neemt de 
tw ijfe l toe hoe men moet reageren 
als bekend wordt dat leden van de 
Centrumpartij in gevestigde in 
stellingen werkzaam blijken te zijn. 
De reaktie van de Commissaris in 
Den Haag is niet onlogisch. Strikt 
formeel geredeneerd kan men 
zeggen dat als een politieke partij 
toelaatbaar wordt geacht en zelfs 
een zetel in de Tweede Kamer 
heeft, dat men dan anderen niet

mag verbieden daar lid van te zijn 
op straffe van ontslag. Anderzijds 
kan men zeggen dat de politie als 
handhaver van de recherche en 
hulpverlener een bijzondere positie 
in deze diskussie inneemt, maar 
een vergelijkbare redenering kan 
men voor alle overheidsinstellingen 
opbouwen. Mensen zijn daar op 
allerlei manieren afhankelijk van.
De situatie doet zich nu voor dat 
overal ad hoe oplossingen gezocht 
worden om Centrumpartijleden te 
weren. De sociale akademie in 
Driebergen heeft inmiddels een 
bepaling in haar statuten opge
nomen waarin staat dat studenten 
en personeel zich dienen te ont
houden van racistisch of fascistisch 
gedrag. Het zijn zeker goede 
initiatieven maar tegelijkertijd wordt 
daarmee de aandacht verschoven 
van de politiek naar de praktijk, 
naar de mensen die direkt met de 
gevolgen gëconfronterd worden van 
het fe it dat er overal racisten blijken 
te zitten.
Een opstelling tegen C.P.Ieden 
vereist in de eerste plaats een 
politieke stellingname tegenover de 
Centrumpartij als akseptabele 
politieke partij. De grote frakties 
hebben hierover nog steeds geen 
duidelijk standpunt. W eliswaar zijn 
ze tegen racisme en zeggen ze de 
Centrumpartij zoveel mogelijk te 
w illen bestrijden, maar in de 
praktijk is daar tot nu toe weinig 
van gebleken. De Centrumpartij 
hoeft niet eerst verboden te worden 
om ertegen te kunnen optreden. Er 
zijn nu al genoeg juridische 
middelen om ze het leven flink zuur 
te maken. Maar ook dat vereist de 
nodige politieke wil.

Heleen Buijs

Nicaragua
'A ls een indirekte interventie in  
Nicaragua n ie t zal slagen, zal de VS 
overgaan tot een direkte in te rven tie / 
aldus Tomas Borge, m in ister van 
binneiandse zaken in Nicaragua, t i j 
dens zijn bezoek aan Nederland in  
oktober 1983.
Nu, een h a lf jaa r later, lijk t h ij a l 
gelijk te krijgen. Omdat er volgens 
Reagan's scenario voor M idden 
Am erika allang een 'bevriende 
regering van kontra's in  Managua 
had moeten zitten, is h ij de laatste 
maanden overgegaan tot een le tte r
lijke onderm ijn ing van Nicaragua. 
Hiermee is de 'geheime oorlog' 
tegen Nicaragua, die a l meteen na 
zijn verkiezing tot president in '81 
werd ingezet, in een ander stadium  
gekomen. Het leggen van m ijnen in  
de Nicaraguaanse wateren is echter 
één van de akties binnen de nieuwe  
strategie.
Zowel nationaal als in ternationaal 
is er scherpe kritiek gekomen. Zelfs 
zijn republikeinse medestanders in

het Congres steunden de motie ter 
veroordeling van de mijnenakties, 
ook al moet h ie rb ij we! de kan t
tekening worden gemaakt, dat het 
vooral om een veroordeling van de 
m anier waarop en de middelen ging  
en n iet zozeer om de doeleinden. 
Reagan is hiermee een halt toe
geroepen. H ij zal zich n iet meer zo 
gemakkelijk kunnen verdedigen met 
oppervlakkige prietpraat over de 
noodzaak van de akties, vanwege 
'het oprukkend kommunisme dat de 
veiligheid van de VS bedreigt'. In 
ieder geval heeft het het effekt 
gehad dat h ij de geplande 21 
m iljoen dollar ter ondersteuning  
van de kontra's we! kan vergeten. 
Die zullen het voorlopig m et de 
Israëlische afdankers moeten 
redden.
Haast tegelijkertijd  met het bekend 
worden van de m ijnenakties werd 
het plaatsje San Juan de! Norte 
door de ARDE, de demokratische 
revolutionaire alliantie, bezet. Het 
plaatsje is vanuit het binnenland  
van Nicaragua alleen via een 
riv iertje  te bereiken en is 
strategisch van geen belang voor 
Nicaragua. Toch bracht de bezetting 
een schrikeffect teweeg. Zou dit het 
begin van het einde betekenen? 
Eden Pastora en Alfonso Robelo, 
twee gefrustreerde ex-Sandinis- 
tische leiders, kondigden meteen de 
vorming van een 'voorlopige 
regering in bevrijd gebied' aan. Om 
dit een halt toe te roepen hebben 
de Sandinisten het plaatsje terug 
veroverd. Het zou de VS te 
gemakkelijk worden gemaakt om 
deze regering offic ieel te erkennen 
en dus form eel te gaan steunen. 
Ondertussen verkeert Nicaragua in 
een perm anent soort oorlogs
situatie; een kw art van het 
overheidsbudget moet nog steeds 
besteed worden ter bestrijd ing van 
het verzet van de kontra's, én zijn 
tekorten aan geïmporteerde 
goederen en de basisprodukten zijn 
op rantsoen. Het volk van 
Nicaragua, vastbesloten in haar 'no 
pasaran', b lijft het Sandinisme 
trouw.
'Nicaragua hongert naar vredes
duiven en daarbij rekenen we op 
ju llie ', aldus opnieuw Tomas Borge 
vorig jaar. Waar kunnen de 
Sandinisten op rekenen? Wordt het 
niet de hoogste tijd  dat de Neder
landse regering n iet alleen 'zijn 
bezorgdheid' u it over het A m eri
kaanse optreden, maar eveneens 
actieve druk gaat uitoefenen op de 
1/5 om de ekonomische blokkade en 
de m ilita ire  agressie tegen 
Nicaragua volledig te staken? 
Reagan moet een halt worden 
toegeroepen n ie t alleen in het 
belang van de vrede voor 
Nicaragua, maar zeker ook in het 
belang van de vrede in EuropaI Is er 
nog steeds n ie t voldoende bew ijs
materiaal?

Alice Loeters
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CHEMISCHE WAPENS
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Nederland is internationaal 
aktief in de bestrijding van de 
produktie en van het gebruik 
van chemische wapens. Dat is 
toe te juichen, zeker nu er 
sprake is van de inzet van deze 
wapens in de oorlog tussen 
Iran en Irak. Maar aan de 
Nederlandse houding zitten 
twee negatieve kanten. De 
regering is bereid in geval van 
oorlog met chemische wapens 
te reageren als de vijand 
daarmee aanvalt. En in 
vredestijd is de regering 
voorstandster van het gebruik 
van traangassen — officieel een 
chemisch wapen — om 
binnenlandse onlusten de kop 
in te drukken. Half april 
debatteerde de Tweede Kamer 
over de nota Chemische 
Wapens van de regering. Chris 
Huinder doet voor 
BEVRIJDING verslag.

Het debat over chemische wapens 
won aan aktualiteit door het gebruik 
van onder andere zenuwgassen en 
mycotoxines in de oorlog tussen Iran 
en Irak. Al langer speelde de bezorgd
heid bij politieke partijen en regering 
over het gebruik van chemische 
wapens een rol. Meestal werd daarbij 
verwezen naar de inzet van chem i
sche wapens door de Sovjet-Unie in 
Afga nistan, door Vietnam in Cambod
ja en door Ethiopië in Eritrea. De 
beschuldigende vinger wees dan 
bijna altijd in de richting van Moskou, 
en terecht.
Anderzijds moet niet worden verge
ten dat de Verenigde Staten onder 
Reagan een grootscheepse aanmaak 
van nieuwe, de zogenaamde binaire, 
chemische wapens zijn begonnen. 
Deze hebben hetzelfde effekt als de 
neutronenbom : zij laten gebouwen 
heel en vernietigen de mensen. 
Vooral door de massale inzet van 
mosterdgas in de Eerste W ereldoor
log is de publieke opinie zo hevig 
geschrokken, dat vele regeringslei
ders in 1925 in Genève het verdrag 
tegen het gebruik van chemische 
wapens ondertekenden. Ook Neder
land was daarbij. En later ook Irak en 
Iran, maar dat verhindert blijkbaar in 
ieder geval Irak niet om ze toch te 
gebruiken. De Verenigde Staten heb
ben pas in 1975 het Verdrag van 
Genève geratificeerd. Precies na de 
Vietnamoorlog, waar ontzettend veel 
van deze wapens door de VS werden 
gebruikt. Nu nog en nog vele jaren in 
de toekomst kampen de Vietnamezen

met de desastreuze gevolgen daarvan 
voor talloze mensen en voor grote 
gebieden van het land.
Het Geneefse Verdrag heeft een 
beperkte werking. Het verbiedt alleen 
het gebruik en niet de produktie en 
het bezit van de wapens. Bovendien 
hebben vele landen, waaronder Ne
derland, een voorbehoud op het 
verdarg gemaakt; als reaktie op v ijan 
delijk gebruik van chemische wapens 
w il de Nederlandse regering ermee 
kunnen vergelden.

ONZIN
Dat voorbehoud is politieke onzin. 
Twee jaar geleden werd dan ook door 
de kamerbreed gesteunde motie- 
Schaper (D'66) aan de regering ge
vraagd, dat voorbehoud in te trekken. 
De regering voelde er wel voor, maar 
een stel NAVO-bondgenoten waren 
er tegen. Hun argument: we zijn in 
Genève nu lekker aan het onderhan
delen over een nieuw chemisch 
verdrag, dat ook de produktie en het 
bezit verbiedt; er zit schot in de zaak 
en intrekking van zo'n voorbehoud 
zou negatief werken op de bere idw il
ligheid van de Russen om zich soepel 
op te stellen.
'Dat argument is onzinnig. Het lijkt 
erop,' zo zei Fred van der Spek in het 
debat, 'dat de broedende kip in 
Genève door Nederland niet gestoord 
mag worden. Maar,' zo vervolgde hij, 
'intrekking van dat voorbehoud door 
Nederland is ju is t voorspoedig voor 
dat broedproces.
Bovendien, een stel andere bondge
noten, zoals Italië, Turkije en Dene
marken hebben hun voorbehoud bij 
het verdrag wel ingetrokken.
Maar wat nog kurieuzer is, Nederland 
bezit zélf geen chemische wapens 
(behalve traangassen). Als Nederland 
een chemische oorlog w il voeren, 
moet het dus die wapens van de VS of 
van Engeland lenen. Terw ijl Neder

land ju ist in het kader van de 
onderhandelingen over het nieuwe 
verdrag w il, dat die voorraden aan 
chemische wapens vernietigd w o r
den!
Internationaal maakt Nederland zich 
de laatste jaren zeer druk over de 
aanmaak, het bezit en het gebruik van 
chemische wapens. In Genève heeft 
het een gedetailleerd voorstel voorde 
inspektie ter plaatse van het aanma
ken van chemische wapens inge
diend. (Dat gebeurt via het nemen van 
monsters van het afvalwater van 
chemische bedrijven. Waar de m i
lieuverontreiniging in Nederland al 
niet goed voor is!) Nederland is ook 
voorzitter van de internationale w erk
groep in Genève, die die procedure 
van inspektie ter plaatse verder moet 
uitwerken. Onlangs heeft de Sovjet- 
Unie zich bereid getoond inspektieter 
plaatse van de vernietiging van che
mische voorraden toe te slaan. 
Daarnaast heeft Nederland in de 
Veiligheidsraad van de Verenigde 
Naties ervoor gezorgd, dat het gebruik 
van chemische wapens in de oorlog 
tussen Iran en Irak veroordeeld werd. 
En tot slot w il Nederland dat er een 
lijst met stoffen wordt opgesteld, die 
niet zonder toestemming van de 
regeringen geëxporteerd mogen 
worden.

ZINLOOS VOORBEHOUD
Mooi is dat alles, maar het vasthou
den aan dat zinloze voorbehoud is 
onbegrijpelijk en negatief. Een motie 
van Fred van der Spek om dat 
voorbehoud onm iddellijk in te trek
ken, werd met de stemmen van D'66, 
PvdA, EVP, Scholten/D ijkm an, PPR, 
CPN en PSP vóór, verworpen.
Een tweede onbegrijpelijke zaak is 
het standpunt van de regering over 
traangassen. Dat standpunt houdt in, 
dat traangassen in vredestijd wel 
gebruikt mogen worden en in oor

logstijd niet, te rw ijl volgens het ver
drag van genève traangassen che
mische wapens zijn. Bevrijding  en 
andere bladen hebben uit den treure 
beschreven, hoe schadelijk traangas
sen zijn voor mensen: chronische 
oogstoornissen, darmklachten,
hoofdpijn-aanvallen, schadelijke u it
werking op de m enstruatie-cyklus en 
zwangerschap. Het gebruik t van 
traangasgranaten is de laatste jaren 
niet voor niks onder druk van de 
publieke opinie, die op deze schade
lijke gevolgen wees, aan banden 
gelegd. Maar tot een geheel verbod 
ervan w il de regering nog steeds niet 
overgaan.
'Ja', zegt de regering, 'in vredestijd  
werkt het n iet eskalerendf' Dank je de 
koekoek. Ten eerste maakt het slacht
offers onder de mensen, die niet 
direkt bij een maatschappelijk konflikt 
zijn betrokken. En ten wteede vormt 
het een zwaarder middel, dat het na 
de wapenstok en het waterkanon 
ingezet wordt. 'Ja, maar anders 
moeten we gaan schieten', zegt de 
regering dan weer.
In oorlogstijd zou ze zeggen: 'Ja, maar 
anders moeten we kernwapens gaan 
gebruiken.'
Zo'n uitspraak geeft aan, dat de 
regering niet bereid is om met 
geweldloze middelen een maat
schappelijk konflikt op te lossen. Zij 
w il koste wat het kost over een 
uitgebreid arsenaal wapens beschik
ken om maatschappelijke konflikten 
te lijf te gaan. Een tweede motie van 
Fred van der Spek om deze voorraad 
chemische wapens, wat traangassen 
zijn, te vernietigen en het gebruik 
ervan stop te zetten, werd met nog 
minder stemmen voor dan bij de 
eerste, eveneens verworpen.

Chris Huinder



ARBEIDSETHOS

Zaterdag 19 mei diskussieert de PSP in Utrecht 
over het arbeidsethos. Daarom in BEVRIJDING 
twee artikelen over het arbeidsethos. Thea van der 
M olen  en Corrie van der Velden zien het huidige 
arbeidsethos niet als het enig zaligmakende en 
stellen daarom in hun artikel de heersende moraal 
over werken en niet-werken ter diskussie. John  
Hontelez en M arjan Z ijlm ans  vinden dat in deze tijd

van ekonomiscbe recessie een gevaarlijke zet. De 
basis van het Nederlandse sociale zekerheidssys
teem zal er in hun ogen mee op de tocht komen te 
staan. Zij vinden de strijd tegen het arbeidsethos 
dan ook geen onderwerp waar de PSP mee aan de 
slag moet, het behoud van wat we hebben is op dit 
moment belangrijker.

WERKLOOS OF WERKVRIJ
We vertellen geen nieuws wanneer 
we melden dat 't c ijfer van haanlozen 
om en nabij de één miljoen schom
melt. Met deze informatie begint 
zowat elk artikel dat over arbeid 
handelt. Daarna krijg je vaak een 
treurige verhandeling te lezen over 
hoe de haanloze mens lijd t onder haar 
'u itzichtloos' bestaan en dat de enige 
oplossing om ieder uit die lijdensweg 
te verlossen 't verdelen en of kreeë- 
ren van meer banen is. De auteur van 
zo'n artikel weerspiegelt op die ma
nier heel typerend de gedachtengang 
van een belangrijk deel van de 
nederlandse bevolking. In de meeste 
enquêtes komt de baanloosheid als 
maatschappelijk kwaad nummero 
één uit de bus.
Ook de meeste haanlozen zelf voelen 
zich niet gelukkig met een bestaan 
zonder betaalde baan. Velen weten 
met de vrijgekomen tijd geen raad en 
anderen die zich wel weten te verma
ken hebben last van een 
schuldgevoel want van alle kanten 
wordt het hen wel duidelijk gemaakt 
dat eigenlijk alleen betaald werk een 
zinnige invulling aan je bestaan kan 
geven.
De laatste tijd  valt er echter nog een 
andere groep haanlozen te ontdekken 
die wel luidkeels durven te roepen dat 
ze genieten van hun vrije tijd  die ze 
helemaal naar eigen goeddunken 
kunnen invullen. In wel of niet 
georganiseerd verband propageren 
zij 't baanvrije leven en sommigen 
van hen weigeren te solliciteren en 
zetten zo hun eigen uitkering op 't 
spel. Maar zij zijn niet de enigen die 
de arbeidsmoraal ter diskussie ste l
len.
Filosofen als Achterhuis, lllich en 
Gorz zetten ook grote vraagtekens bij 
de hoge maatschappelijke waarde 
van loonarbeid. André Gorz heeft met 
zijn ideeën over loonarbeid zelfs ene 
grote ommezwaai gemaakt. Zag hij 
eerst de arbeid als voornaamste 
zelfverwerkelijking van 't individu, nu 
zegt hij dat de bevrijdirlg van de mens 
slechts buiten de arbeid gerealiseerd 
kan worden.
Bij de linkse politieke organisaties en

zeker bij de PSP valt er nog niet zo'n 
revolutie in 't denken over loonarbeid 
te konstateren. De W eiger Werk 
Brochure van de PSP-jongeren liet 
menig oudere partijgenoot de oog
leden knipperen.

ARBEIDSTIJDVERKORTING
De officiële lijn van het PSP denken 
over arbeid is nog steeds het streven 
naar het invoeren van een drastiese 
arbeidstijdverkorting met daaraan 
gekoppeld een arbeidsplicht voor 
iedereen, nog niet zo lang geleden 
konden w ij ons vierkant achter dat 
standpunt scharen maar is nu mede 
door onze eigen ervaringen met 't 
baanloos zijn en de stimulerende 
standpuntbepalingen van anderen 
aan het wankelen gebracht. Vooral 
leefde bij ons de angst dat het pleiten 
voor een basisinkomen voorvrouwen 
ju is t zou gaan werken als een soort 
huishoudloon en dat een arbeids
plicht voor vrouwen meer status, 
prestige en vooral macht zou geven. 
Maar werkt dat ook werkelijk zo? 
Door de manier waarop het betaalde 
werk is georganiseerd kunnen de 
meesten van de beroepsbevolking de 
bovengenoemde kwalifikaties daar 
niet aan ontlenen. Vrouwen zouden 
daarentegen misschien wel een huis- 
houdplicht voor mannen kunnen op
eisen.
Ook een argument voor arbeidsplicht 
dat ons voor kort nog kon overtuigen 
is dat mensen op de arbeidsvloer 
tenm inste nog een behoorlijke vuist 
kunnen maken en op die manier een 
belangrijke greep kunnen hebben op 
de maatschappelijke /  ekonomiese 
ontw ikkelingen. De hedendaagse 
praktijk leert ons echter dat vele 
werkenden hun gebalde vuist niet 
tonen omdat zij bang zijn voor de 
represaille maatregelen: voor jou  
wachten duizenden andere lie fheb
bers. Er zijn trouwens veel meer 
gebieden te noemen waar mensen 
hun macht kunnen tonen. Denk maar 
aan vrijw illigersorganisaties en de 
werklozenbond.
Nee, ook w ij, leden van de PSP, 
moeten het centraal stellen van de

loonarbeid in ons leven, af zien te 
leren. Voor we ons triest beginnen te 
voelen als we het nieuws aanhoren 
van weer een bedrijfssluiting of 
inkrimping zullen we ons eerst moe
ten afvragen hoe kreatief voor de 
werkenden en hoe zinvol voor de 
maatschappij de verloren arbeids
plaatsen geweest zijn. Dat zou wel 
eens heel wat waterlanders kunnen 
schelen.

LOONARBEID
De vraag die nu logischerwijs in ons 
opkomt is hoe een samenleving zal 
funktioneren waar de loonarbeid 
geen centrale plaats meer inneemt. 
Een fe it wat we niet over het hoofd 
moeten zien, is dat onze samenleving 
al op heel wat m inder arbeidsuren 
draait dan zo'n vijftig  jaar geleden. 
W aarbij niet kan worden beweert dat 
er tegenwoordig m inder geprodu
ceerd wordt, integendeel zelfs. Door 
de verdergaande automatisering zet 
dit proces zich door. M inder gewerkt 
zonder dat er minder spulletjes op de 
markt komen, wordt er dus al. Nu en 
in de toekomst.

W aarbij je je kan afvragen of de 
behoeften aan al die goederen niet 
eens bevredigd raken. Veel van die 
produkten zijn kwalita tie f veel slech
ter dan in vroegere tijden en moeten 
daardoor sneller vervangen worden 
of zijn zeer snel aan modieuze grillen 
onderhevig. Naar die kw alite it van 
vroeger kunnen we terug, het produk- 
tietempo zou dat ook kunnen. Wat er 
nu op aankomt is een eerlijke verde
ling. Resultaat: zeeeën van vrije tijd  
waar we heel kreatief mee om 
kunnen gaan. M eertijdvoo re lkaaren  
meer zorg voor je eigen welzijn. Wat 
misschien kan betekenen dat we 
minder gebruik hoeven te maken van 
de professionele hulpverlening. 
Ontwikkelingen trouwens die nu ook 
al gaande zijn. Denk maar aan de vele 
zelfhulpgroepen en bejaarden die 
niet meer w illen  toeven in een 
bejaardentehuis maar eigen w oon
gemeenschappen oprichten om zo 
voor elkaar te zorgen.

ZELFPRODUKTIE
Ook krijgen we meer tijd  om onze 
eigen gebruiksvoorwerpen te repa
reren of te fabriceren in (naar het idee 
van André Gorz) woonblok w erk
plaatsen met behulp van handige 
machines. Omdat André Gorz in zijn 
boek 'Afscheid van het proletariaat' 
niet gelooft dat iedereen kan of w il 
profiteren van zijn of haar m ogelijk
heden pleit hij voor de noodzaak, 
zoals hij noemt, van tweeslachtige 
aktiviteiten, zelfproduktie en de open
bare dienstverlening die men als 
hoofdaktiviteit kan kiezen of als een 
bezigheid voor de vrije tijd.
Aan twee voorwaarden moet in zo'n 
samenleving in ieder geval voldaan 
worden. Een gegarandeerd inkomen 
voor man en vrouw en een onderw ijs
stelsel die mensen niet klaarstoomt 
voor het baanlooszijn maar voor 't 
baanvrij zijn.
Kantenklare, uitgewerkte plannen 
over een samenleving waar arbeid 
niet per se adelt en rust niet per se 
hoeft te roesten hebben we nog niet 
ontdekt. Wel inspireren denkers als 
Gorz en de bond tegen het arbeids
ethos ons om die loonarbeid eens 
flink ter diskussie te stellen.

Corrie van der Velden 
Thea van der Molen
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De diskussie over de rol van de arbeid 
is niet nieuw. Ze is zo oud als de linkse 
beweging, veel ouder nog. Sinds het 
einde van de zestiger jaren kwamen 
in Nederland groepen op die zich 
verzetten tegen de heersende moraal 
van hard werken, een huisje, gezin
netje en een autootje. Provo's, kabou
ters, hippies en (later) m ilieustrijders 
en krakers. De laatste tijd wordt de 
roep sterker om de mensen van de 
(loon)arbeid te bevrijden door de 
invoering van het basisinkomen. Het 
arbeidsethos moet bestreden worden 
zodat mensen niet langer uitgebuit 
worden.
Het is duidelijk dat veel van de 
argumenten tegen de westerse kon- 
sumptiemaatschappij door de PSP 
gesteund worden. Of de partij daarom 
de strijd voor de loskoppeling van 
arbeid en inkomen moet steunen is 
een andere vraag. Een socialistische 
partij moet de eisen van een groep 
mensen die in de eerste plaats haar 
eigen bevrijding op het hoog heeft, 
van een (momenteel vaak frusteren- 
de) sollicitatieplicht, van.geestdoden- 
de en /  of onbevredigende arbeid, 
bekijken in het licht van haar politieke 
doelstellingen: Eerlijke verdeling van 
lusten en lasten over alle mensen in 
de maatschappij, beëindiging van 
uitbuiting van andere volkeren door 
onze ekonomische orde, een zodanig 
produktie- en konsumptiepatroon dat 
de bestaansvoorwaarden op langere 
term ijn niet bedreigd worden.
Wat is er dan mis met de strijd tegen 
het arbeidsethos. Ten eerste veron
derstelt de term arbeidsethos een 
bepaalde geestesgesteldheid bij
mensen die hen dwingt zich tegen 
een (te) laag loon aan te bieden voor 
(vervreemdend) werk, omdat werken 
zin aan het leven zou geven. We 
geloven dat een dergelijk ethos nau
welijks (meer) bestaat in de moderne 
westerse maatschappij. Mensen
werken momenteel voornamelijk om 
geld te verdienen (= in leven te 
kunnen blijven op een al dan niet luxe 
manier) om macht en status te 
krijgen, om 'onder de mensen te 
komen', of zelfs om ideële motieven. 
Er bestaat natuurlijk wel een soort 
sociale werk-dwang, de buurt die je
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als werkloze nakijkt, maar dat is 
vooral omdat je als pro fiteur be
schouwt wordt.

SOLIDARITEIT
Het tweede probleem is dat van de 
benodigde solidariteit van de w er
kers. Door het instellen van een 
volwaardig basisinkomen zou ieder
een in staat gesteld moeten worden 
zonder financiële dwang te kiezen 
voor werken of niet. Dit recht zou dan 
natuurijk onmiddellijk voor iedereen 
moeten gelden. In principe zou ieder
een zich voor een arbeidsloos inko
men kunnen melden, er zou niet meer 
gewerkt worden. Dat gebeurt natuur
lijk niet, maar wel is het zo dat het 
aantal uren dat werkw illigen moeten 
werken, en de hoogte van de premies 
die zij moeten betalen voor het 
basisinkomen van de ander, mede 
afhankelijk wordt van het aantal 
mensen dt weigert te werken.
Er ontstaat daarmee een strukturele 
belangentegenstelling tussen deze 
twee groepen. Onder Ie arbeiders
klasse ontstaat wat André Gorz in zijn 
boek 'Afscheid van het proletariaat' 
noemt: de 'niet-klasse ' van 'n iet- 
werkers. We schrijven 'onder' en niet 
'naast' omdat we niet zien welke 
machtsmiddelen deze 'niet-klasse' 
heeft om te voorkomen dat de arbei
dersklasse (al dan niet in sam enwer
king met de ondernemers) de niet- 
werkers opnieuw tot werken, zal 
verplichten of hun basis-inkomen zal 
meehelpen korten. Het zal voor de 
PSP moeilijk zijn in een dergelijke 
situatie niet te kiezen voor de arbei
dende mensen, want in feite worden 
zij op dat moment, behalve door de 
kapitalisten, ook nog eens uitgebuit 
door mensen die zelf niet w illen  
werken, maar wel de door anderen

DISKUSSIEDAG
Op zaterdag 19 m ei zal er in de 
Kargadoor te Utrecht een diskus- 
siedag over arbeidsethos gehou
den worden. Deze dag zal om 
11.00 uur beginnen met een 
in le id ing door F red v.d. Spek en 
Kitty Maanders van de Neder
landse Bond tegen Arbeidsethos. 
Tevens zal er gelegenheid zijn om 
vragen te stellen en 's middags zal 
er in groepen gediskussieerd w or
den waarna de dag zal worden 
afgesloten m et een forum  waarin

Bonne Wisman, Titia Bos en 
mensen van de aktiegroep Basta 
zullen plaatsnemen. De diskus- 
siemap is te bestellen door f 3 , -  
over te maken opgironr. 3481995  
tnv. SVS/PSP A'dam, onder ver
melding van SVS-Bulletin nr. 77. 
Kinderopvang kan geregeld w o r
den maar dan wel graag even 
telefonisch doorgeven.

Voor meer informatie:
Thea v.d. Molen 030-945095  
Corrie v.d. Velden 020-901300

geproduceerde goederen en diensten 
w illen blijven konsumeren.
We moeten voorkomen dat een der
gelijke situatie ontstaat, want de 
sociale voorzieningen zoals die in de 
jaren zestig en zeventig bevochten 
zijn en momenteel bedreigd worden, 
moeten worden verdedigd en verbe
terd. Mensen die om een of andere 
reden niet kunnen werken moeten 
een menswaardig bestaan kunnen 
leiden. Maar een dergelijk systeem 
zal alleen overeind kunnen blijven als 
de belangrijkste progressieve 
machtsfaktor (de vakbeweging) het 
b lijft verdedigen. Mensen die werken 
zullen zich wel in w illen spannen voor 
anderen die buiten hun schuld w erk
loos raken (het kan hen zelf ook 
overkomen), maar niet voor mensen 
die bewust daarvoor kiezen.

ZW IJNEN
Een derde probleem is dat van de 
machtsverhoudingen. Moeten w ij 
mensen oproepen niet langer voor 
'kapitalisten, mannen en andere 
zw ijnen' (Ursula Kouwenberg, PSP- 
blad, Nijmegen, februari 1984) te 
werken? Om daarmee effektiever de 
strijd tegen uitbuiting, milieuverpes- 
ting en oorlogsdreiging te kunnen 
voeren? Als al die mensen vervolgens 
zich in de politieke strijd  zouden 
storten, misschien. Maar hebben die 
mensen niet meer macht, mits ze zich 
goed organiseren, als ze loonarbeid 
verrichten, zodat ze inzicht verw er
ven in ekonomische processen, kun
nen staken, medezeggenschap opei
sen, binnen het bedrijf vechten tegen 
wangedrag van de ondernemers?
Een (zeer klein) deel van de mensen 
die nu met een uitkering 'v rijw illige rs ' 
werk verrichten doen dat in de 
alternatieve sektor. Die sektor is 
belangrijk, ze stim uleert de diskussie 
over hoe het ook 'anders' kan, ze geeft 
de mogelijkheid tot experimenteren, 
ze kan zelfs direct een bijdrage 
leveren aan de strijd tegen m ilieuver
vuiling en grondstoffen uitputting. 
Maar als partij moeten we dat soort 
ontw ikkelingen op een direkte manier 
ondersteunen door mogelijkheden tot 
ontplooiing van dergelijke bedrijfjes 
te eisen: overheidsopdrachten, sub
sidies, terugploegen van uitkeringen, 
in individuele gevallen ontslaan van 
sollicitatieplicht. In die gevallen be
staat een maatschappelijk nut, dus 
moet de maatschappij er ook aan 
meewerken.
Een laatste, maar zeker niet onbe
langrijk bezwaar vinden we het ju is t 
nu voorop stellen van de eis ontkop
peling van arbeid en inkomen. Stel

eens dat we met een kampagnetegen 
het arbeidsethos en voor een basis
inkomen veel sukses hebben. De 
'kansarme' groepen zullen het eerst 
'p ro fiteren ' van ons sukses. Jongeren 
met weinig opleiding, getrouwde 
vrouwen die net de stap weer eens 
w ilden wagen maar merken dat* het 
erg moeilijk is, buitenlandse ex-werk- 
nemers die de toenemende diskrim i- 
natie op de arbeidsmarkt aan den lijve 
ondervinden. W at hebben we dan 
bereikt? Gaan deze mensen allemaal 
als overtuigde niet-werkers zichzelf 
ontplooien en deelnemen aan de 
politieke strijd voor een betere maat
schappij? We geloven er niets van. De 
druk voor arbeidstijdverkorting zal 
verminderen, de mannen blijven 
veertig uur werken, de vrouwen 
blijven het huishouden doen. De 
jongeren blijven onderaan de maat
schappelijke ladder staan en w an
neer ze er alsnog opwillen, werken de 
niet-gewerkte jaren in hun nadeel. 
De buitenlandse ex-werknemer on t
dekt dat de mensen alleen nog maar 
meer redenen denken te hebben hem 
te diskrim ineren.
De PSP moet zich sterk blijven maken 
voor een radikale arbeidstijdverkor
ting, en voor maatschappelijkzinvolle 
produktie. Loskoppeling van arbeid 
en inkomen is een a-potitieke sch ijn 
oplossing voor de huidige problemen.

John Hontelez 
Marjan Zijlmans
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KALKAR

Boer Maas, de buurman van de 
snelle kweekreaktor die de 
Duitse regering momenteel in 
Kalkar bouwt (met steun van 
onder meer Nederland), voerde 
onlangs zijn zoveelste proces 
tegen de Duitse staat om de 
bouw van de reaktor ongedaan 
te maken. Hij verloor, maar 
daarmee geeft de anti-kern- 
energiebeweging de strijd niet 
op. Er lopen nog andere pro
cessen tegen de bouw en daar- , 
naast ziet men ook nog de 
buitenparlementaire weg als 
mogelijkheid om de bouw van 
de reaktor te verhinderen.
Ronald Jansen was in Düssel- 
dorf en volgde daar voor 
BEVRIJDING het proces van 
Boer Maas tegen de ministeries 
van Sociaal en ekonomische 
zaken van de deelstaat 
Nordrhein Westfalen.

'Ik wens n iet alleen objektief te lijken, 
ik wens het ook te zijn'. Dit was één 
van de reeks halve waarheden die 
hoofdrechter Friedrich verkondigde 
in een vijfdaagse juridische veldslag 
met als inzet de snelle natriumge- 
koelde kweekreaktor (SNR 300} in 
Kalkar. De aanwonende landbouwer 
Josef Maas, die al vanaf het moment 
dat de eerste paal de grond inging 
(1973) tegen de plutoniumkweker 
procedeert, klaagde in deze zaak voor 
het Düsseldorfer Verwaltungsgericht 
de m inisteries van Sociale en Ekono
mische Zaken van de deelstaat Nord
rhein Westfalen aan. Zij waren het 
die de vergunningen hadden ver
leend voor de verschillende stadia 
van de bouw in Kalkar.
Boer Maas vocht deze keer de deel- 
vergunningen twee tot en met vijf 
aan, en daarnaast de talrijke verande
ringen die aan de SNR werden 
doorgevoerd zonder dat er inspraak
procedures aan te pas waren geko
men. Tegen deelvergunning één 
(standplaats, koncept en eerste 
bouwmaatregelen) loopt al een ja ren
lange beroepsprocedure bij het Ober- 
verwaltungsgericht in Münster. Dit is 
het eigenlijke hoofdproces tegen Kal
kar.
Volgens een Duitse krant hadden de 
rechters zich 'onder opoffering van 
hun nacht- en weekendrust' in de 
ongelooflijke gekompliceerde mate
rie ingewerkt. Deskundig waren ze 
dan ook wel, maar objektief? Kan dat 
bij een projekt dat met onderzoek en 
subsidies meegerekend tien miljard 
Duitse Mark gaat kosten en dat tot 
een prestigeprojekt van wetenschap 
en politiek is uitgegroeid? Waarvan 
stopzetting de Westduitse kernener- 
gie-optie wel eens een beslissende 
slag zou kunnen toebrengen?

AANFLUITING

Hoe scherpzinnig en vakbekwaam 
met name de twee bijrechters soms 
ook uit de hoek kwamen, de uitspraak 
van tw aa lf april jongstleden, maar 
nog meer de toelichting daarop w a 

ren een aanfluiting voor de Duitse 
rechtspraak. 'De aanklacht wordt 
afgewezen. De proceskosten zijn door 
de aanklager te betalen' heette het. 
De toelichting stond in schril kontrast 
met de dagenlange diskussies, w aar
in de vier adviseurs van Maas de 
aangeklaagde m inisteries regelmatig 
in het nauw brachten. Driekwart van 
de toelichtingen op het oordeel was 
juridische m ierenneukerij, de rest 
(één kantje...) ging inhoudelijk op de 
punten van de aanklacht in. 
Siegfried de Witt, de advokaat van 
Boer Maas spitste zijn verhaal op drie 
hoofdpunten toe. De kans op een 
Bethe-Tait-ongeluk stond centraal in 
zijn betoog. Dit is een ongevalssce- 
nario dat is genoemd naar twee 
onderzoekers van kweekreaktorrisi- 
ko's. Door bijvoorbeeld het uitvallen 
van het noodkoelsysteem of na het 
binnendringen van waterdeeltjes in 
de natrium kringloop kan de reaktor- 
kern oververhit raken. Komplete en 
niet exakt te bepalen gebeurtenissen 
zijn het gevolg, waarbij een mengsel 
van gesmolten brandstofstaven, na- 
trium dam p en metaaldeeltjes tot een 
sterke energie-explosie kan leiden. 
De kans op zo'n niet beheersbare 
energie-explosie werd door de des
kundigen 'nagenoeg uitgesloten'.
Niet helemaal dus, maar dergelijke 
risiko-schattingen blijven altijd natte- 
vingerwerk, omdat bij dergelijke sce
nario's geen exakte cijfers gegeven 
kunnen worden vanwege het grote 
aantal onbekende of niet te bepalen 
variabelen.
Opmerkelijk tijdens de zitting was dat 
een deskundige van de Gesellschaft 
fü r Reaktorsicherheit (GRS) niet in 
staat was een eigen komputersimu- 
latie toe te lichten. Ook bleek de 
'in terne no titie ' geen dokumentatie-

nummer te hebben en zelfs het jaar 
van ontstaan was door de betrokkene 
niet te noemen. Richard Donderer, 
adviseur van Maas, vertelde hierover 
tijdens een pauze; 'Men w il voor de 
rechtbank de indruk wekken zélf ook 
kw antita tie f onderzoek te hebben 
gedaan. Die notitie  bestaat n ie t. ' Het 
lukte hem helaas niet deze stelling 
hard te maken. Een aanbod van 
Donderer om zijn berekeningen te 
bestuderen werd van de hand gewe
zen.

ROES

Het tweede punt van Maas' advokaat 
was de sterkte van de reaktortank. De 
tankwand is niet bestand tegen 
hoogexplosieve situaties, vonden de 
aanklagers. A llereerst had men de 
veertig m illim eter dikke roestvrijsta
len tankwand moeten afschuren om 
dat de tank door het lange liggen in 
een loods al was gaan roesten! 
Volgens de m inisteries was er nu 
echter een verbetering opgetreden 
omdat aan de gladgeschuurde bu i
tenkant geen agressieve stofdeeltjes 
meer konden hechten. Door warm te- 
spanningen, belasting door neutro
nenstraling, metaalmoeheid en ma- 
teriaalfouten verm indert het rekver- 
mogen van het tankmateriaal. Vol
gens de aanklagers kan de sterkte van 
de reaktorwand in tien jaar met een 
faktor v ijf afnemen.
Het derde punt van de aanklagers 
was de kans op aardbevingen en 
neerstortende vliegtuigen. De Kal- 
karcentrale houdt volgens de bou
wers stand tot een aardbeving met 
een kracht van zeven op de schaal van 
Richter. Een getuige-deskundige 
stelde dat mede na onderzoek, dat 
duizend jaar terug in detijd  ging, deze

kracht in het Rijnbekken rond Kalkar 
nooit overtroffen zou worden en hij 
beschouwde de kans op een heviger 
beving als louter theoretisch. De kans 
op zo'n beving wordt echter zelfs in 
pro-Kalkar-kringen niet onmogelijk 
geacht. En wat is de waarde van 
historisch onderzoek als er vóór 1 700 
nog geen meetinstrumenten waren 
om de sterkte van bevingen te regi
streren?
Bij neerstortende vliegtuigen op 
kerncentrales worden, zoals bij Kal
kar, al gauw berekeningen van één op 
honderd miljoen gegeven. Maar de 
centrale ligt in een gebied waarin 
door m ilita ire vliegtuigen permament 
op zogenaamde 'tie fflughöhe' (van 
honderdvijftig tot vijfenzeventig me
ter hoogte) wordt gekoerst. Ook hier 
geldt weer dat er een kleine kans met 
grote gevolgen is.

BOTHEID

De rechtbank zag in de goed onder- 
bouwde verhalen van de advokaat 
van Maas geen aanleiding om ook 
maar een deel van de aanklacht te 
erkennen. Integendeel, de planners 
en bouwers van Kalkar passeerde 
men nog in botheid. Terw ijl tijdensde 
zitting dagenlang over ongevalsme- 
chanismen was gepraat, die door de 
Kalkarlobby niet uitgesloten konden 
worden, vond de rechter de ve ilig 
heidsmaatregelen voldoende, zonder 
er een spoor van kritiek op te geven. 
Het minieme 'restris iko ' was onaf
wendbaar en dus akseptabel. De 
vraag wat er met het restrisiko 
gebeurt als een aantal aannames in 
de officiële regeringsrapporten fou-

vervolg op pagina 11
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Onze bruine, schone vuisten in 
de strijd
zullen de slag leveren om de armen 
om de arbeiders, 
om het dagelijks brood

Dit keer een Chileense jongerenkrant .Voor deze gelegenheid hebben we 
de krant afgestaan aan de Nederlandse afdeling van onze Chileense zus
terorganisatie ,de JS de Chile.
In deze jongerenkrant een interview met de voorzitter van de MDP, een 
artikel over de Mapuche indianen,een artikel over een schilderbrigade 
en natuurlijk informatie over de Nederlandse afdeling van de JS de Chile 
en de situatie van jongeren in Chili.
Je kan je trouwens bij de PSPjg nog steeds opgeven voor de kursus Chi- 
leens muurschilderen.

JS de Chile/PSPjongerengroepen

Wij,Chileense socialistiese jongeren 
in ballingschap zijn ons bewust ge
worden van onze rol als aktieve 
achterhoede van de jeugd,die nu in 
ons vaderland tegen de onderdrukking 
vecht.En daarom zijn onze aktivitei- 
ten erop gericht om de strijd van 
de grote groep jongeren direkt te 
steunen.
Chili is een land met een bevolking 

van ca 7 miljoen mensen,wat veel 
is voor een latijns-amerikaans 
land.Meer dan de helft van de bevol
king bestaat uit jongeren van 20 jaar 
of jonger en zeer velen zijn jonger 
dan 30 jaar.Het fasscisties militaire 
bewind biedt hen echter geen enkel 
toekomstperspektief.Doordat de
meeste jongeren studeren,werken 
of werkloos zijn,is het verZ sterk 
toegenomen;verZ tegen een wrede 
diktatuur die ons volk niets kan ge
ven.
De diktatuur die m.b.v. steun uit 

de VS aan de macht is gekomen,is 
een kleine bevoorrechte groep,die 
ook het leger leidt.Zij onderdrukt 
vooral de werkende klasse.
Maar ook de jeugd is bewust gewor

den onder dit regiem.Eindelijk tracht 
zij de kinderarbeid te bestrijdenjkin- 
deren onder de 14 jaar worden nog 
steeds schandelijk uitgebuit,ook 
ekonomies,en ze hebben geen recht 
op de sociale voorzieningen.
Aan de andere kant is de jeugdwerk

loosheid erg gestegen.Alleen al in 
Santiago zijn 70.000 werkloze jonge- 
ren.Er bestaat een zg plan van "mi
ni mum-banen", dat tot doel heeft 
de werkloosheid te verbergen.Er 
worden mensen aangesteld die vol
komen nutteloos werk moeten 
doen.74% van die "werkneemsters" 
zijn jongeren.

De uitbuiting van de werkende en 
werkloze jongeren leid tot een ver
slechtering van hun ekonomiese 
toestand. Maar ook het onderwijs 
is hier schuldig aan.Immers,het 
middelbaar en hoge" onderwijs is 
bijna "verboden" voor de jeugd.Al- 
leen een kleine minderheid heeft 
het voorrecht om de middelbare 
school af te maken en op de Univer- 
siteit te komen.En dus hebben de 
kinderen van de arbeidersklasse 
door hun gebrek aan opleiding een 
zeer slechte positie op de arbeids
markt.
Bovendien speelt het onderwijs,dat 

grotendeels in handen is van de 
militairen,een rol bij de negatieve 
beïnvloeding van de jeugd;zij dringt 
de leerlingen een verkeerde visie 
op de Chileense problemen op,en 
probeert hen zo in slaap te sussen. 
Door onze steun aan de jongeren 

en de partij in Chili,hopen wij te 
kunnen bijdragen aan het organise
ren van een machtige verzetsbewe
ging tegen de diktatuur.
Onze aktiviteiten bestaan vooral 

uit het voeren van propaganda akties 
en het verkrijgen van zo veel moge
lijk steun van andere groeperingen. 
Bovendien proberen wij om onze 

militantste jongeren in ballingschap 
te laten terugkeren naar Chili,zodat 
ze daar kunnen helpen met de orga
nisatie van het verzet.

Heel veel jongeren besloten alles 
in het werk te stellen om hun doel 
te bereiken.Daarmee kreeg de 
strijd een nieuwe dimensie.Opoffe
ringsgezindheid,grote krachtin
spanningen en een revolutionair 
bewustzijn,zijn nodig om je te 
bevrijden van de fascistiese en 
militaire machthebbers,die ons 
volk onderwerpen aan een ekono
miese,sociale,politieke en morele 
ellende.Dit is het enige alternatief 
voor de Chileense jeugd en heel 
ons volk.
Wij stellen de solidariteit van 

de progressieve jongeren in Neder
land en de rest van de wereld 
enorm op prijs.Zonder hun steun 
zou de weg die wij moeten 
gaan,nog moeilijker zijn.
Voor ons volk komt de beslissende 

slag tegen de diktatuur steeds 
dichterbij.Het Chileense volk is 
al begonnen met de voorbereiding
en van een nationale staking,waar
toe de MDP heeft opgeroepen,en 
met de organisatie van de 1 Mei 
viering.Onze jongerenorganisatie 
werkt bij deze akties nauw samen 
met het Chileense volk.
In deze inleiding willen we al die 
militante socialisten,die gevallen 
zijn in de strijd voor een 
nieuwe,betere samenlevingen her
innering brengen.

Dat zijn met
name:Yanos,Bastias,en Baretto(die 
gedood zijn in de strijd tegen het 
nationaal fascisme,in de jaren 
30),Salvador Allende,de held en 
leider van ons volk,José Toha,Ar- 
noldo Camé,Joel Huaiquinir,Eduar- 
do Paredes,Arsenio Pupain,(geval
len in de verdediging van de volks
regering),Exequiel Ponce,Carlos 
Lorea,Ricardo Lagos,(deze drie
personen hebben onze partij in 
1974 klandistien heropgericht.Zij 
worden tot nu toe vermist),Orlando 
Letelier(vermoord in ballingschap 
in de USA).
En ook vele andere helden in 

de partij,die niet geaarzeld 
hebben,hun leven op te offeren 
voor onze idealen,willen we natuur
lijk in herinnering brengen.
Ook onze partij die op 19 april 

van dit jaar haar 51 jarige bestaan 
viert,willen we een zusterlijke 
en strijdbare hulde brengen 
In dit nieuwe jaar van leven en 

strijd van onze organisatie,zegt 
de Chileense jeugd met trots:HIER 
IS DE JEUGD,ZIJ VERTEGEN
WOORDIGT DE TOEKOMST VAN 
DE PARTIJ.

HET HEDEN IS IN DE TEKEN 
VAN DE STRIJD;DE TOEKOMST 
IS AAN ONS!!!

De hollandse afdeling van de 
socialistiese jeugd van Chili
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HET MOMENT IS GEKOMEN
een interview met Manuel Almeyda
Medina
Op 15 februarie van dit jaar is de 

59 jarige Chileen Manual Almeyda 
Medina,de voorzitter van het 
Nationaal Demokraties
Volksfront(MDP),in de gevangenis 
gezet,omdat hij had opgeroepen 
tot een nationale stakingsdag en 
andere akties tegen diktator 
Pinochet.Hij is nog steeds niet vrij 
gelaten.
De gevangenis is hem echter niet 

onbekenden 1981 heeft hij er ook 
al 56 dagen mogen vertoeven,nadat 
hij de regering openlijk had 
bekritiseerd.De auteur van dit 
artikel heeft Almeyda meerdere 
keren in de cel bezocht en is in 
geslaagd hem een interview af te 
nemen.
U heeft opgeroepen tot het sluiten 

van een Groot Nationaal 
Demokraties Akkoord tussen alle 
Chileense demokratiese
partijen. Waarop zal deze 
samenwerking gebaseerd zijn?
Het gemeenschappelijke doel van 
de oppositie partijen is het 
beëindigen van de diktatuur.Daarom 
hebben ze samen een minimum
program ma met twaalf kernpun
ten gemaakt,voor het samenstellen 
van een provisories demokratiese 
regering en dit aan de bevolking 
en aan de junta aangeboden.
De oppositie lijkt nogal verdeeld 

als het om bepaalde punten van 
dit programma gaat.Bovendien heeft 
de regering geprobeerd om m.b.v. 
een uitgebreide kampagne de parijen 
nog meer tegen elkaar op te 
zetten.Gelooft u dat de eenheid 
binnen de oppositie gehandhaaft 
kan worden,of duurt zij alleen tot 
de diktatuur beëindigd is ?
Voorlopig geloof ik dat de eenheid 
binnen de oppositie geen nieuwe 
taktiek is.Immers,onder de 
bevolking,die al tien jaar lang elke 
dag onder de onderdrukking leeft,is 
deze eenheid allang aanwezig.Zij 
heeft geleerd dat een effektieve 
bestrijding van de heersende klasse 
onmogelijk is,als er verdeeldheid 
heerst.
Tussen chili’s twee grootste 

oppositie partijen,de rechtse 
AD(Alianza Democraticajen de 
linkse MDP(Movimiento
Demokratico Popular)heerst
onenigheid.Om welke problemen 
gaat het precies?en welke vorm 
zou een akkoord tussen beide
moeten krijgen?

Nou g o e d , l a t e n  we met e l k a a r  
p r a t e n .

Deze tegenstellingen zijn zeer 
gevaarlijk.Zij dreigen namelijk ook 
binnen de bevolking te gaan spelen. 
Het probleem is,dat de AD niet 

met de MDP wil
samenwerken,omdat deze haar te 
links is en dus te radikale 
standpunten inneemt,Vooral wat 
de methodes om Pinochet te 
bestrijden betreft.De AD moet nu 
eindelijk eens gaan begrijpen dat 
het noodzakelijk is,een politieke 
samenwerking tussen links en rechts 
tot stand te brengen,om de wensen 
van de bevolking uit te voeren. 
Samenwerking met de

regering+strijdkrachten zoals de 
AD dat wil,is wel het laatste wat 
we nodig hebben.Immers,de junta 
zal nooit aan haar eigen ondergang 
meewerken.
De MDP heeft opgeroepen tot een 

nationale stakingsdag. Maar is het 
nu wel het juiste moment 
daarvoor,weet u zeker dat de aktie 
kans van slagen heeft?
Ja zekerIHet moment is inderdaad 
gekomen,waarop de oppositie zich 
moet gaan afvragen,welk
perspektief de nationale staking 
biedt.Maar ik geloof dat het volk 
en ook de sociale sektoren in de 
politiek deze strijdmethode 
toejuigen.
Om de aktie te laten slagen,is het 

zeer belangrijk dat de bevolking 
de oproep van de vakbonden opvolgt 
en hierbij ook zeer nauw 
samenwerkt met de georganiseerde 
partijen.
U heeft gezegd dat de MDP een 

pacifistiese organisatie is,die alleen 
geweldloze strijdmethodes
gebruikt.Toch komt er steeds meer 
gewapend verZ.Hoe staat u 
tegenover dit geweld?
Op het moment wordt de bevolking 
min of meer verplicht om nieuwe 
strijdmethodes te ontwikkelen,zo 
de vrijheid te veroverend mm ers,in 
principe gebruikt zij geen 
geweld, maar wanneer er een 
minderheid aan de macht is,die 
de mensen onderdrukt en 
uitbuit,hierbij zelf veel geweld 
gebruikt,blijft er voor het volk niets 
anders over dan(ook)gewapend verZ 
te plegen.
Welke rol spelen de strijdkrachten 

vandaag te dag op het politieke 
podium?Is het mogelijk dat de val 
van de huidige regering bereikt 
wordt zonder interventie van het 
leger?
Haar rol in 1973 heeft rampzalige 
gevolgen gehad,(in 1973 pleegde 
het leger de staatsgreep tegen de 
gekozen regering,red,),zij is dan 
ook verantwoordelijk voor wat er 
sinds dat jaar gebeurd is. Het leger 
zou zich niet meer mogen bemoeien 
met de politieke toestanden.Ik ben 
mij ervan bewust dat de fascistiese 
sektor van de legerleiding de,in 
principe a-politieke strijdmachten, 
heeft misbruikt om het regiem 
overeind te houden.Haar
toekomstige rol zal dan ook zeer 
beperkt zijn;zij zal moeten erkennen 
dat hetde taak van de politieke 
partijen is om een nieuwe samen
leving te kreëren.

WIJ ZULLEN OVERWINNEN
Dit zijn mijn laatste woorden. 
Ik ben er zeker van dat mijn offer 
niet tevergeefs zal zijn.
Ik ben er zeker van dat dit op den 
duur een morele les zal zijn die 
deze trouweloosheid, deze lafheid 
en dit verraad niet ongestraft zul
len laten...
(Salvador Allendes laaatste woor
den)

De AD heeft enige tijd geleden 
geprobeerd om met de regering 
te onderhandelen. De Chileense 
socialistiese partij heeft hierop 
felle kritiek geleverd.Gelooft U 
dat het mogelijk is om een tweede 
overlegronde te starten?
Nee.Met deze diktatuur valt niet 
te onderhandelen omdat zij geheel 
anti-demokraties is.De katholieke 
kerk,die ook veel tegenstand van 
de regering ondervindt,heeft wel 
geprobeerd een nieuwe dialoog te 
beginnen,maar volgens mij is die 
poging tot mislukken gedoemd.De 
regering zal nooit toestaan dat de 
oppositionele partijen een deel van 
haar macht zullen overnemen.Ik 
ben er dan ook van overtuigd,dat 
op een andere manier een oplossing 
gevonden moet worden om de 
bevolking van de bloedogige 
onderdrukking te bevrijden.
Bij het zoeken naar een 

toekomstige alternatieve politiek 
zal men ook moeten kijken naar 
de verrichtingen van de regering 
Allende(de eerste demokraties 
gekozen socialistiese regering,die 
dan ook in 1973 door het leger 
omver werd ge worpen,red,)in het 
verleden.Wat is uw fundamentele 
kritiek op de UP(Unidad Popular,de 
partij van Allende,red).

Wanneer de historici de geschiedenis 
van de volksregering
onderzoeken,zien ze dat er een diepe 
en rijke demokratie in dit land be
stond.Er zijn echter ook fouten ge
maakt. De belangrijkste fout zat in 
het politieke bestuur zelf. De UP 
en de rechtse partijen konden name
lijk niet tot een goede samenwerking 
komen.Im mers,de rechtse,kapitalis- 
tiese partijen kijken alleen naar hun . 
eigen belang en macht,en zijn niet 
echt geïnteresseerd in de volksprojek- 
ten. Bovendien wilde de UP metteen 
resultaten zien en kon niet enkele 
jaren vooruit kijken na wat er in 
de toekomst mogelijk kon 
gebeuren.Hierdoor begreep zij niet 
dat de breuk in deze samenleving 
mogelijkheden tot het plegen van 
een fascistiese coup opleverde.

nWij moeten van onze fouten 
leren,en vandaag de dag zijn we druk 
daarmee bezig.

O.M.

}
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EEN EEUWENOUDE KUL T U U R

DE M A P U C H E S ,

Het Mapuche volk verschilt van 
de rest van de Chileense samenle-

f

ving door taal, gebruiken en eigen
schappen. Bovendien lijden ze al 
eeuwen onder' de agressie van een 
maatschappij die hen, koste wat 
kost, wil aanpassen. Dank zij de 
kracht van de hen overgeleverde 
levenswijze en organisatievormen 
wisten zij echter hun indentiteit 
als etniese groep te handhaven.

"Millelche is treurig vanwege 
regen en storm,

het koren, geknakt in de 
storm,verliest haar vorm

de indianen besluiten, na een 
klaagzang,

te praten met Isidro,met God 
en San Juan.
Zang en dans hebben bij de Mapu

che Indianen in Chili vaak een 
magies religieus karakter. Boven
staand liedje beschrijft een Guilla- 
tün, een ceremonie opgedragen 
aan het opperwezen Guechen.Tij
dens de Guillatün wordt zijn zegen 
gevraagd voor goed weer en een 
overvloedige oogst en dank betuigd 
voor alle ontvangen gunsten.
Het Mapuchevolk heeft zich jaren

lang moeten verdedigen tegen 
agresssoren van buiten:eerst tegen 
de expansiedrift van de Incas, 
daarna tegen de Spaanse verover
aars, tegen de Europese kolonis
ten,begin deze eeuw en na de 
tweede Wereldoorlog en op het 
moment tegen de integratiepoli
tiek van Pinchet. Alle wetten, 
die betrekking hebben op de Mapu- 
ches, worden opgesteld zonder 
enige deelname van de Mapuches 
zelf.

Zo werd in 1979 een wet afgekon- 
digd die neerkomt op de legale 
uitroeiing van de Mapuches als 
volk,o.a. door hen te beroven van 
hun gemeenschappelijke grond. 
Als Mapuches willen ze een eigen 
leven leiden en ze hebben dan ook 
eigen eisen,o.a. erkenning van 
hun eigen taal , gebruiken, kuituur, 
tradities, enz enz, teruggave van 
het afgenomen land en de eigen
domsrechten op de grond,onderwijs 
en techniese scholing,oprichten 
van in- en verkoopcoöperaties. 
De wet van 1979 doet een vals 
beroep op gelijke rechten en parti- 
kulier eigendom, terwijl de Mapu
ches met hun kleine stukjes grond 
natuurlijk nooit kunnen konkurreren 
met de grootgrondbezitters.
Velen trekken dan ook naar de 
stad om werk te zoeken, terwijkl 
de regering hen schadeloosstelling 
voor hun land belooft. Ze krijgen 
echter geen van beide, want werk 
is er nauwelijks en als het land 
tijdens hun afwezigheid door ie
mand anders wordt bezet, komt 
het niet meer in aanmerking voor 
vergoeding. De Mapuches verliezen 
zo naar schatting 150.000 ha land. 
Staatsinstellingen en banken kun
nen bovendien land opeisten als 
vergoeding voor de niet betaalde 
schulden. De INDAP, instityuut 
voor ontwikkeling van landbouw 
en veeteelt, houdt zich bezig met 
de uitvoering van dr wet: wie 
meewerkt aan landverdeling kan 
kredieten krijgen, maar zal later 
ontdekken dat zijn land tot onder
pand is gemaakt. Wie niet op het 
aanbod ingaat wordt uitgemaakt 
voor staatsvijand en bedreigd met 
wettelijke maatregelen.

Desondanks hebben zij hun kuituur 
nog steedds weten te handhaven, 
met veel Araucaanse muziek (A- 
raucanen was de naam die de Span
jaarden aan de Mapuches gaven) 
heeft de primitieve zuiverheid 
van de liederen en dansen van voor 
de Spaanse overheersing bewaard. 
De liederen zijn vooral verhalen 
en worden gekenmerkt door een 
grote expressiekracht en een treu
rige ondertoon. Het ritme is over
heersend. Voor de melodie bestaat 
geen vast patroon maar zij is 
meestal kort en weinig gevarieerd.

De dans heet bij de Mapuches 'Per
ron1. Er bestaan individuele en 
gemeenschappelijke dansen, zo 
is bijvoorbeeld de 'Lonco-perron1 
*eenm dans die alleen bedoeld is 
voor de leiders. Gemeenscchappe- 
lijk wordt o.a. gedanst bij de vie
ring van de 'Gallitün' en de 'Machil- 
lunf, de imwijdingsceremionie van 
de 'Machi' (de medicijnvrouw).

Op dit moment heben ze hun eigen 
organisatie opgericht: Centros
culturales Mapuches, waarmee 
ze zich richten tot de regering 
en de publieke opinie. De Mapuche-

centra hebben de toepassing van 
de wet en de praktijken eromheen, 
zowel in als buiten Chili, veroor
deeld. De wet grenst aan legale 
uitroeiing van een etniese groep. 
Het landelijk direktoraat van de 
Mapuche-centra zal het volk blij
ven verdedigen, met in gedachte 
de woorden van Antupillan, dier 
toen hij het verdrag van Quillan 
tekende, zei:"Zolang er nog een 
Mapuche leeft in Chili zal hij zijn 
volk verdedigen, om de idealen 
van rechtvaardigheid en vrijheid 
te verwezenlijken."

MARRICHI HUEN
TIENMAAL ZULLEN WIJ OVER-
WINNEN

Marcelo



BRIGADA ELMO CATALAN
Deze brigade is ontstaan uit be
zorgdheid. Zij wil het verlangen 
uitdrukken naar vrijheid en dit 
verbeelden. De schilderijen zijn 
een uitdrukking van een nadere 
beschouwing van politieke en socia
le problemen, m.n. vanuit de Chi
leense kontext. We beseffen dat 
het noodzakelijk is met een bepaal
de taal de heersende politieke 
en sociale problemen aan de kaak 
te stellen. Dit doen wij door de 
werkelijkheid te 'beschilderen', 
dus door er een schilderij van te 
maken, zoals die werkelijkheid 
daar op ons hier over komt. Deze 
taal moet het geheel van een strij
dend en strijdbaar leven dekken. 
Het is het duidelijk maken hoe 
je iets ziet; als je inziet hoe de 
dingen in elkaar zitten dan kun 
je dat aan anderen verduidelijken, 
kun je het verbeelden in een taal 
die voor anderen die dezelfde 'taal' 
spreken ook begrijpbaar is.

Als het gaat om de (kunstzinnige) 
strijd tegen de dikt a tuur moet 
je denken aan de strijd van een 
heel volk, van de massa's, het 'volk' 
(d.w.z. allen die niet tot de bour
geoisie behoren). Je moet niet 
denken aan een kleine laag van 
de bevolking als 'doelgroep'. Het 
gaat om kunst voor el pueblo, voor 
het volk.
Met 'kunst voor het volk' bedoelt 
men in Latijns-Amerika overigens 
iets anders dan wij hier meestal: 
in het Westen is volkskunst of kunst 
voor het volk meestal iets wat 
voor kunstverkrachting, kleinbur
gerlijk wordt aangezien, maar 
daar is het kunst die ook nog eens 
uit de bewuste volksmassa voort
komt. De kunst komt voort uit 
en staat in dienst van het volk, 
de revolutionaire massa.

Een schilderbrigade bestaat beslist 
niet uitsluitend uit beroepsschil
deressen en 'hobbyistes'. Zij bestaat 
voor een groot deel uit arbeidsters, 
werklozes, intellektueles en (ande
re) vrouwen. Om zo'n grote muur
schildering te maken is eendrachti
ge samenwerking tussen allen die 
eraan meewerken nodig. Je moet 
een zelfde beeldtaal erbij hebben. 
Er is ook een nauwgezette taakver
deling als je in 't gfroot en in 't 
wild zo'n schildering maakt: de 
ene groep trekt alvast de zwarte 
lijnen van de om trek van de gedeel
ten, terwijl de anderen de kleuren 
mengen en eventueel al opbrengen 
op de muur. Dit alles gaat met 
groot enthousiasme in een vlot 
tempo (wat ook wel moet want 
in 't verzet is er weinig tijd om 
zo'n schildering te maken: de sme
ris kan elk moment komen).

In 1969 ontstonden de eerste Briga- 
das en de eerste muurschilderingen. 
Het was de tijd van de verkiezings- 
kampagne van de Unidad Popular, 
het Linkse Volksfront waarvan 
Salvador Allende Torres de presi

dentskandidaat was. Hij was dan 
ook, zoals bekend, degene die op 
grond van zijn programma dat 
voor de arbeidsters en de armen 
veel goeds beloofde gekozen werd.
In die tijd, toen de UP de macht 
had, kon men zich gemakkelijk 
bij een of andere schildersbrigade 
aansluiten, bijv. de Brigada Ramo- 
na Parra, of de Brigada Elmo Cata- 
lan.
Tegenwoordig is het verschijnsel 
van de muurschilderingen in het 
buitenland een vaker voorkomend 
verschijnsel dan in Chli zelf. Veel

mensen die onder Allende en onder 
de eerste jaren van de diktatuur 
van Pinochet aktief schilderden 
zijn naar het buitenland in balling
schap gegaan. Het werk dat men 
als volkskunstenaar in Chli deed 
wordt veelal voortgezet in het 
buitenland. Dit gebeurt zowel indi
vidueel als gezamenlijk. In verschi
llende (West-)europese landen zijn 
Brigadas aktief: in West-Berlijn
hangt bij Checkpoint Charlie een 
grote schildering, in Amsterdam 
in de Bijlmermeer, in Utrecht kun 
je er een vinden., ook in Parijs 
en Rome zijn schilderingen aan 
te treffen.

Er is een nieuwe langspeelplaat met 
latijns-amerikaanse muziek uitge
bracht: CODA LIBRE. Op de plaat zijn 
liedjes te horen van de groepen 
CALI, YARAVI, MILLANTU en van de zan
gers HESSEL VAN DE WAL en TAMBURU.
De plaat is opgenomen tijdens een mu
ziekfestival in Friesland.

Een deel van de opbrengst is bestemd 
voor scholieren en studenten in Chili, 
die akties voeren tegen de diktatuur 
van Pinochet.

De verkoop is in handen van het La

ti jns-Amerika Kommitee Friesland

Prijs: ƒ 1^,50
De plaat kan besteld worden bij

M a r c e l o ,  0 2 0 - 2 2 6 5 8 3  
Raul  T a n  B u r o  o 8 0 - 2 2 5 2 9 5

Harold : tel.nr: 058 - 122878
Hij is ook verkrijgbaar bij boekhan
del van Gennep, Nes 128 te Amsterdam



FEMINISME EN DERDE WERELD

SAMENWERKING
VEREISTE

VERZWEGEN HOOFDSTUK

Herdenkingstijd. Prins Bernhard  
op bezoek b ij het Vergeten 
Bataljon. Ontvangst ten 
gemeentehuize, receptie, 
medailles.
Een heruitgave van het vergeten 
-  of liever gezegd: verzwegen 
hoofdstuk u it de geschiedenis: 
Homoseksualiteit in bezet 
Nederland. Verzwegen, want 
homoseksualiteit is datgene 
waarover men n iet praat: de 
stomme zonde. Zo werd het in 
de m iddeleeuwen al betiteld, zo 
gaat het ook nu nog. Vervolging 
van homoseksuelen in de 
bezettingsjaren? Nooit van ge
hoord, antwoordde de regering  
vorig jaa r op Kamervragen. Het 
Rijksinstituut voor Oorfogs- 
dokumentatie w ist immers van 
nietsI En dan nog: hom o
seksuelen werden n iet ais 
persoon vervolgd: alleen de 
homoseksualiteit was strafbaar 
gesteldI Dus geen aanspraken 
op uitkeringen voor oorlogs
slachtoffers bepaalde de 
regering; die uitkeringen zijn  
niet voor homo's bedoeld. Het 
boek Homoseksualiteit in bezet 
Nederland gaat voor een groot 
deel over de ja ren  vóór 1940.
Dat moet wel, om een ver
gelijking mogelijk te maken met 
de situatie in de bezettingstijd. 
Enkele opmerkelijke punten  
daaruit. Homo's waren niet 
georganiseerd. Ze hadden 
daarom vrijw e l geen steun aan 
elkaar. In de steden kende men 
elkaar in bepaalde kringen wel; 
veel kontakten waren toch 
anoniem. Een slechte u itgangs
situatie om de oorlogsjaren in te 
gaan.
Vrijwel niemand nam de ver
dediging van de rechten van 
homoseksuelen op zich. 
Integendeel, homoseksualiteit is 
een belastende, verzwarende 
omstandigheid tegen iem and die

toch al n iet deugt. De politieke  
richtingen van links en rechts 
gebruikten het begrip hom o
seksualite it om de tegenstander 
te treffen. De nazi's wilden  
hom oseksualiteit u itroeien  
(vooral in het Herrenvolk zelf), 
maar links wees op de S.A. 
(nazi-knokploegen) en haar 
homoseksuele leider Rohm om 
aan te tonen dat de nazi's n ie t 
deugden en de jeugd  verleidden. 
Homoseksualiteit is iets om van 
beschuldigd te worden.
Officieel, onder de bezettings- 
wetten van de Duitsers. Die 
door een aantal Nederlanders 
graag werden uitgevoerd. Niet- 
officieel, tegenwoordig, in  de 
pers. Dan volgt de ontkenning, 
in  plaats van Nou en...? Nijpels, 
Kiessling, of: ik w il me n ie t in 
zo'n hokje opsluiten -  we 
hebben het nu even over iets 
anders. Daarom geen oorlogs- 
uitkeringen, daarom geen hoofd
stuk over de homovervolging b ij 
L. de Jong. Daarom geen 
medaille voor verzetsstrijder 
Willem Arondeus. Eens kijken  
hoeveel incidenten met roze 
driehoeken er op 4 m ei weer 
gemeld moeten worden.

Peter Zwart

Homoseksualiteit in bezet 
Nederland. Verzwegen hoofdstuk. 
Door Pieter Koenders, uitgave SUA 
Amsterdam (1984). ISBN 
90.6222.109.2. Verscheen eerder 
(1983) bij uitg. De Woelrat.

Volgend jaar wordt in Nairobi in 
Kenia ter afsluiting van het 
decennium van de vrouw de 
VN-vrouwenkonferentie 
gehouden. De Henk 
Lankhorststichting beet zater
dag 31 maart de spits af in de 
diskussie over de positie van 
vrouwen in de Derde Wereld. 
Lydie Dupont schreef voor 
BEVRIJDING een verslag van 
deze themadag. De centrale 
stelling van de dag bleek te zijn 
dat de vrouwen in de Derde 
Wereld veel gemeenschappe
lijke problemen hebben met de 
vrouwen in Nederland, en dat 
daarom samenwerking een 
eerste vereiste is.
De Henk Lankhorststichting diskus- 
sieerde in Alkmaar over de achter
stelling van met name de plattelands
vrouwen in de derde wereld, leteke 
Witteveen hield een inleiding over 
het belang dat deze vrouwen voor de 
ontwikkeling van Derde W ereldlan
den en internationale verhoudingen 
hebben. Hun overheersende rol in de 
voedselvoorziening wordt bij het op
zetten van allerlei ontw ikkelingspro- 
jekten stelselmatig ontkent. Ook de 
nadruk die nu eenzijdig wordt gelegd 
bij het bruto nationaal produkt, de 
geld-ekonomie en het w inst-maken 
gaat voorbij aan het strategisch 
belang dat de plattelandsvrouwen in 
de Derde Wereld vormen.
Om welk belang gaat het? Platte
landsvrouwen in de Derde Wereld 
doen tweederde van het werk, maar 
maken slechts eenderde uit van de 
officieel geregistreerde arbeids- 
kracht. Zij bezitten als groep tien 
procent van het wereldinkomen, één 
procent van het onroerend goed en 
zijn voor vijftig  procent ondervoed. 
Deze vrouwen vormen de grootste 
groep die het meest gebaat is bij 
veranderingen. W ordt priorite it gege
ven aan de belangen van deze 
vrouwen dan zijn er andere — 
rechtvaardiger — produktiewijzen 
nodig. Voorwaarde om tot minder 
eenzijdige ontw ikkeling te komen is 
af te stappen van de huidige arbeids
deling.
's Middags was er een diskussie over 
drie stellingen uit de leesmap. Deze 
leesmap was tevoren aan de deelne
mers gezonden en bevatte onder 
meer artikelen over de VN-vrouwen- 
konferentie in Kopenhagen (1980). 
De konklusies en ideeën uit de 
middagdiskussie komen, heel sum 
mier, neer op de volgende vier 
punten. Ten eerste werd ergekonklu- 
deerd dat de fem inistische eis van 
ekonomische zelfstandigheid dicht bij

de eisen van vrouwen in de Derde 
Wereld tegen economische onder
drukking ligt. Het tweede idee was om 
meer in diskussie te treden met 
vrouwen uit de Derde Wereld en hier 
meer vrouwen in het beleid betrek
ken. We kunnen al iets proberen via 
het Kamerbreed Vrouwenoverleg of 
vrouwenoverleggen van gemeente
raden.
Behalve meer vrouwen in het beleid 
hier moeten we ook met mannen de 
dialoog aangaan om verandering in 
de ontwikkelingssamenwerking te 
krijgen. Daarnaast moeten we m is
schien streven naar een goed fem i
nistisch netwerk: een inventarisatie 
van alle vrouwengroepen en -bewe
gingen, zodat er direct kontakt kan 
zijn met bepaalde groepen in bepaal
de landen.
Belangstellenden kunnen dem ap 
over de VN-vrouwenkonferentie nog 
steeds bestellen b ij de S tichting  
Vorming en Scholing, door overma
king van f 5 , -  t.n.v. SVS/PSP giro  
3481995 Amsterdam, onder verm el
ding van 76, themamap fem inisme en 
Derde Wereld.

Lydie D upont

DISKUSSIEDAG

Op 19 mei vindt er een vervolg- 
diskussie plaats in Groningen. Op 
deze dag zal met name aan de orde 
komen de gevolgen van het neder- 
landse ontwikkelingsbeleid voor de 
positie van vrouwen in Suriname en 
de Antillen.
Deze dag wordt georganiseerd door 
de Henk Lankhorststichting (PSP), de 
Groningse Werkgroep Vrouwen en 
Derde Wereld en de Evert Vermeer 
Stichting (PvdA).
Plaats: PvdA-pand, Kleine Kromme 
Elleboog 7
Groningen. Aanvang 10.30 uur. Ein
de 16.00 uur.
Er wordt voor kinderopvang gezorgd.

Bij SVS-PSP verschijnt een mapjeter 
voorbereiding. Dit mapje is te bestel
len door overmaken van f 5,— op 
gironr. 3481995, o.v.v. 'bulletin nr. 
81'. In dit bulletin staat ook een 
uitgebreider verslag van de diskussie 
in Alkmaar.
Het is ook mogelijk meteen het mapje 
wat voor Alkmaar was gemaakt, te 
bestellen. Maak dan f 8,— overo.v.v. 
'nr. 81 en 76'.
Verdere inlichtingen: Julia Swier- 
stra, 020-268280.

KALKAR
vervolg van pagina 6

tie f blijken te zijn, kwam niet aan de 
orde.
Ondanks deze negatieve uitspraak, is 
de juridische uitspraak nog niet ten 
einde. Naast het genoemde proces 
tegen de eerste deelvergunning zou 
men tegen de uitspraak van dit proces 
nog in hoger beroep kunnen gaan. 
W aarschijn lijk zal dat niet gebeuren. 
Het is beter om de verlening van de 
laatste deelvergunning af te w ach
ten. Deze regelt de in bedrijfname 
van de nukleaire reaktoronderdelen 
en een proces daartegen biedt meer 
kans van slagen, omdat hierin de 
verandering in de bouw, die buiten de 
vergunningseisen om werden door
gevoerd, beter aangepakt kunnen 
worden.
Naarmate de atoomkolos zijn vo ltoo i
ing nadert, lijkt echter wel het verder 
financieren van nieuwe processen

steeds zinlozer. Dit proces bijvoor
beeld kostte de ondesteunende groe
pen, zoals in Nederland verschillende 
energiegroepen en voor een belang
rijk deel individuele PSP-ers, in totaal 
zo'n tachtigduizend gulden. Maar 
toch ligt het anders. W ant hoewel de 
ongevalskansen van de centrale gro
ter zijn dan de w instkansen van Maas 
zou stopzetting van het proces een 
enorme dreun voor het nog steeds 
aktieve Kalkarverzet inhouden. Daar
om moet er verder worden geproce
deerd.

Ronald Jansen

Giften voor het Ka/karproces* kunnen 
worden gestort op girorekening nummer 
77992 ten name van Stichting Kalkar 
Proces Amsterdam.
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N O O R D -IE R L A N D

Het geweer en de stembus
In de afgelopen nummers van 
'Bevrijding' stonden veel lezers- 
brieven over Noord-lerland en 
Sinn Fein, naar aanleiding van 
een kalender met foto's. Wim 
Roefs en Fons Tuinstra waren 
de afgelopen jaren regelmatig in 
Noord-lerland om er in kinder- 
vakantie-projekten te werken. 
Zij spraken er met katholieken 
en protestanten. Onder andere 
ook met Gerry Adams (35 jaar), 
de voorzitter van Sinn Fein. 
Hieronder een bericht over de 
nieuwe politieke koers van 
Sinn Fein, waarvan het motto is 
'The Armalite and the 
Ballotbox', 'Het geweer en de 
stembus'.
Voor de goede orde: de 
publikatie van dit artikel 
betekent niet dat de PSP 'Sinn 
Fein' steunt. De PSP heeft 
nauwe banden met de Workers 
Party, die ook in dit artikel 
voorkomt. 'Bevrijding' wil 
echter interessante 
ontwikkelingen bij Sinn Fein 
haar lezers en lezeressen niet 
onthouden.
De wortels van de nieuwe politieke aan
pak van Sinn Fein, onder aanvoering 
van jonge republikeinen als Adams en 
Danny Morrison liggen in de jaren ze
ventig. De Provisionais voerden toen 
een vooral militaire kampagne. Poli
tieke onderhandelingen met de Britse 
regering in 1972 leidden niet to t de ver
wachte terugtrekking van de Britse 
troepen uit Noord-lerland. Dat plaatste 
de Provisionais voor een politieke pat
stelling en voor een vrij uitzichtsloze 
militaire strijd. Jonge IRA -gevangenen 
probeerden, terwijl ze hun straf u it
zaten, een nieuwe politieke lijn te ont
wikkelen. Toen ze de gevangenis kon
den verlaten deden ze drie dingen. 
Allereerst namen ze de militaire struk- 
tuur van de IRA over: in 1979 namen 
ze de 'Army Executive' over. Dit is het 
kontrolerende orgaan van de A rm y  
CounciT, de legerraad. Die overname 
ging niet met meerderheid van stem
men. Een aantal tegenstanders van de 
nieuwe lijn werd tegen hun zin verwij
derd, Vanaf 1980 slaagden de 'nieuw
lich te r'e r vervolgens steeds meer in in
vloed te krijgen binnen de Ard Fheis, 
de jaarvergadering van Sinn Fein. Die 
invloed is inmiddels beslissend en de 
jonge leiders zijn nu hèt gezicht van

Sinn Fein. Gerry Adams is als enige 
Sinn Fein-lid gekozen tijdens de Britse 
parlementsverkiezingen. De voornaam
ste politieke  zet van de nieuwe leiders 
was daarna het afschaffen van het 'Eire 
Nua'-programma uit het begin van de 
jaren zeventig. Dat ging uit van een fe
deratief Ierland. Daarbinnen zouden 
vier betrekkelijk autonome provincies 
gevormd worden waarbij de noordelijke 
provincie Ulster voor een belangrijk 
deel onder protestantse invloed zou ko
men. Dat 'romantische idee' van samen
werking tussen alle leren, inklusief de 
protestanten werd nu afgezworen. De 
'reaktionaire en uiterst behoudende 
protestanten' moesten, volgens Adams 
en anderen, in toom gehouden worden 
en dat kon alleen in een eenheidsstaat, 
waarbinnen de protestanten geen 
enkele autonomie konden klaimen. 
"Wat wij hen in Ierland wel aanbie
den," zegt Adams, "is wat ons in 
Noord-lerland altijd ontzegd is: gelijk
heid."

Eenheidsstaat

Met het afzweren van het federatie- 
model nam Sinn Fein tevens de Irish 
Revolutionairy Socialist Party (IRSP), 
de politieke tak van de para-militaire 
Irish National Liberation A rm y(IN LA), 
de laatste politieke wind uit de zeilen. 
Het voornaamste verschil tussen beide

partijen was het streven van de IRSP 
naar een socialistische eenheidsstaat. 
Die eenheidsstaat nam Sinn Fein over 
in haar programma en in politiek op
zicht ging de nieuwe Sinn Fein-top over 
naar een meer politieke lijn. De leiders 
spraken zich daarbij uit voor een socia
listische koers. Aan een dergelijk pro
gramma wordt gesleuteld. Het beeld 
van een socialistische politiek willen ze 
ook graag naar buiten toe verkopen. 
Adams vertelde ons dan ook: "De Brit
ten zijn, om in termen van meer behou
dende mensen te spreken, bang voor 
een Cuba onder de Britse kust,"
De nieuwe politiek loopt niet zonder 
problemen. Dat geeft ook Adams grif 
toe. Met name de oude behoudende, 
puur nationalistische elementen binnen 
de partij zijn zeer wantrouwend.
Wat is, naast de veranderde staatkun
dige doeleinden, die. nieuwe politiek, 
die de gewapende strijd moet gaan ver
gezellen? Allereerst doet Sinn Fein 
sinds het begin van de jaren tachtig mee 
aan de verkiezingen. De zetels voor 
Westminster en Stormont, het Noord- 
ierse parlement, worden echter niet in
genomen. Door de minderheidspositie 
van de katholieken binnen Noord-ler
land ziet Sinn Fein daarin geen heil, ter
wijl deelname wel opgevat zou kunnen 
worden als legitimatie van de bestaande 
staatkundige verdeling in noord en 
zuid. Met deelname aan de verkiezingen

wil SF vooral de steun, die zij bij de 
katholieke bevolking had, ondubbel
zinnig aantonen. Dat is gelukt: de veer
tig procent van de katholieke stemmers 
in juni 1983 was zelfs overtuigender 
dan zijzelf verwacht hadden. Daarnaast 
realiseerde Sinn Fein via de verkie
zingen een tweede doel: de nationalis
tische Social Democratie and Labour 
Party (SDLP) van John Hume was niet 
langer meer de enige erkende politieke 
vertegenwoordiger van de katholieken. 
Het gevaar van de vroegere situatie was, 
volgens Adams, "dat de SDLP de 
Britten de kans gaf ons allerlei struk- 
turen op te leggen, die uitgingen van de 
erkenning van de Noordierse staat". Zo 
werd bijvoorbeeld in 1973 met in
stemming van de SDLP een poging 
gedaan wettelijk vast te leggen datin het 
Noordierse bestuur altijd katholieken 
zouden zitten. Met het verkiezings- 
sukses van Sinn Fein is de SDLP haar 
politieke monopolie kwijt. Niemand 
kan, bij eventuele onderhandelingen 
over de toekomst van Noord-lerland, 
nog om Sinn Fein heen.

Nieuwe initiatieven

De plannen van SF gaan verder dan de 
verkiezingsstrijd. Op allerlei fronten 
ontw ikkelt zij nieuwe initiatieven. Zo 
zijn de kontakten met de linkervleugel 
van de Britse Labourpartij weer stevig

Foto: Harrie Timmermans
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aangehaald. In juli vorig jaar bracht 
Adams een met veel publiciteit om
geven bezoek aan Londen, waar hij met 
burgemeester Ken Livingstone sprak. 
Livingstone behoort to t de linkervleu
gel van Labour, die pleit voor Britse 
terugtrekking uit Noord-lerland. De 
partij is intern hierover verdeeld, maar 
kiest momenteel officieel voor een ver
enigd Ierland.
Ook politieke aktiviteiten in de Ierse 
Republiek horen bij het nieuwe poli
tieke programma van Sinn Fein. Ze pro
beren in een politiek gat te springen 
waar eerder de Workers Party ,  de repu
blikeinse nakomeling van de marxis
tisch georiënteerde Official Sinn Fein, 
in sprong. In het zuiden wil die Workers 
Party (WP) zich met name richten op 
de armen, het lompenproletariaat van 
werklozen. Haar doel is in het zuiden 
een socialistische staat te vestigen om 
zo de protestanten in het noorden aan 
te tonen, dat de Ierse republiek hen iets 
te bieden heeft. Deze taktiek lijk t op 
korte termijn weinig reëel te zijn.
Sinn Fein richt zich op dezelfde men
sen. Ze heeft daarbij een flinke achter
stand op de WP. Waar met name de 
Sinn Fein de vakbonden net als werk
terrein heeft ontdekt, heeft de WP 
daarin al een aanzienlijke invloed.
Sinn Fein wil in het zuiden een bewe
ging vormen die aktief haar strijd in het 
noorden ondersteunt. Zij wil de mensen 
bij haar strijd betrekken door ze op hun 
eigen problemen aan te spreken. Of, zo
als Adams het enige tijd  geleden in het 
Ierse blad 'MagiU' uitdrukte: '"Je krijgt 
geen steun in Ballymun (in het zuiden, 
WR/FT) omdat de Britten een deur in
trappen in Ballymurphy (een katho
lieke w ijk in Belfast, WR/FT) V'

Wijken

Ook op wijknivo in de Noordierse ste
den nemen Sinn Fein-mensen in zoge
naamde 'Adviescentra' de politisering 
ter hand. Rond huisvesting, werkloos
heid en dergelijke proberen zij politieke

akties op te zetten. Doel is het opbou
wen van een beweging, die blijvend bij 
de partij betrokken moet worden om 
haar een stevige basis te verschaffen. 
Voor de protestanten — zestig procent 
van de bevolking— heeft Sinn Fein geen 
oog. Ze doet geen poging hen te berei
ken. Het dilemma voor een politieke 
partij is dat het slaan van een politieke 
brug tussen beide bevolkingsgroepen de 
politieke ondergang betekent. Het 
failliet in het noorden van de eerder ge
noemde WP toont dat opnieuw aan. 
Om de protestanten te bereiken drukte 
deze republikeinse partij haar republi- 
kanisme naar de achtergrond. Zij had al 
eerder van de gewapende strijd afge
zien. De protestanten trapten er niet in 
en ook de katholieken wendden zich 
al in een vroeg stadium massaal af van 
de Workers Party. Ze haalt nog tweèën- 
eenhalf procent van de stemmen in 
Noord-lerland.
Zoals gezegd: de nieuwe Sinn Fein-top 
schermt graag met haar socialistische 
koers. Hoe die ontwikkeling moet wor
den ingeschat is een vraag die diverse 
waarnemers verdeeld houdt. Andy 
Pollak, hoofdredakteur van het linkse 
tijdschrift 'Fortnight'en journalist voor 
'The Irlsh Times' in Belfast, houdt het 
op een verandering aan de top, die van 
daaruit naar de basis geleid wordt. Sinn 
Fein is, meent hij, een nationalistische 
beweging met voor een belangrijk deel 
een weliswaar radikale, maar weinig 
socialistische basis. Anderen, zoals John 
M cAnulty , gemeenteraadslid in Belfast 
voor de trotskistische 'Peoples De- 
mocracy', en B ill Rolston, marxistisch 
socioloog, wijzen op veranderingen aan 
de basis van Sinn Fein. McAnulty wil 
ons graag doen geloven dat de katho
lieke bevolking op weg is een revolutio
nair socialistische massa te worden. 
Rolston houdt het op de nog niet om
vangrijke, maar uiterst enthousiaste en 
gemotiveerde groep jonge Sinn Fein- 
leden, die na de hongerstakingen van 
1981 in de katholieke ghetto's aktief 
zijn geworden.
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In het verleden legde de Sinn Fein na
druk op militaire akties. Dat verleden 
drukt op de mogelijkheden van Adams 
c.s. En soms b lijk t iets van die ontevre
denheid bij bepaalde groepen over de 
nieuwe lijn. Zo ontplofte in april vorig 
jaar, vlak voor de Britse parlements
verkiezingen, een reusachtige bom, die 
het politieburo in Andersontown, een 
katholieke w ijk in West-Belfast, met de 
grond gelijk maakte. Alleen door stom 
toeval vielen daarbij geen doden. Pollak 
meent, dat als dat wel het geval was ge
weest, Adams zeker de verkiezingen 
had verloren. En net dat was het doel 
van enkele meer militaristisch georiën
teerde elementen binnen het republi
keinse kamp. Ook de bomaanslag op 
het winkelbedrijf Harrods in London, 
vorig jaar december, moet in dat kader 
gezien worden. Hierbij verloren vijf 
mensen het leven en raakten er negen
tig gewond. Het leek opmerkelijk dat 
de IRA-leiding zich van deze aanslag

distantieerde. In een interview met het 
Franse blad 'L iberation' liet zij zelfs 
weten disciplinaire maatregelen te zul
len nemen tegen de Londonse IRA-een- 
heid die voor de aanslag verantwoor
delijk was. Dat alles wijst erop dat ook 
die aanslag gezien moet worden in het 
kader van de machtsstrijd binnen de 
IRA/SF: de aanslag moet de politieke 
aspiraties van Adams en de zijnen on
dermijnen. De strijd tussen nieuwlich
ters en de oude garde is nog niet gestre
den, al is op voorhand duidelijk dat de 
'nieuwlichters' die gaan winnen. Tijdens 
de laatste jaarvergadering kregen diverse 
geestverwanten van Adams belangrijke 
posities in handen. Deze nieuwe koers 
betekent niet dat de militaire strijd naar 
de achtergrond verdrongen is. Om daar
over geen tw ijfel te laten bestaan pleitte 
Gerry Adams, tijdens het laatste Sinn 
Fein-kongres, krachtig voor die m ili
taire strijd.
De perspektieven van de republikeinse 
beweging op korte termijn zijn weinig 
rooskleurig, ondanks de suksessen en 
plannen van Sinn Fein. Het voornaam
ste streven — het verdrijven van de Brit
ten u it Noord-lerland — is op korte ter
mijn onhaalbaar. Een militaire over
winning van de IRA lijk t uitgesloten, 
tegen zo'n gezichtsverlies zal Groot- 
Brittannië zich met alle geweld keren. 
Politiek krijgen de republikeinen alleen 
steun van links binnen Labour en die 
hebben de komende jaren genoeg eigen 
problemen. En dan is daar nog het on
oplosbare probleem van zo'n slordige 
miljoen protestanten, de 'meerderheid' 
zoals ze zich trots noemen. Die zullen 
— op een heel enkele uitzondering na — 
iedere verandering van de status quo 
proberen te verhinderen.

WIM ROEFS 
FONS TUINSTRA

Een uitgebreid artikel over de Workers Party 
verscheen in 'Socialistisch Perspektief' num
mer 17 (januari 1983) onder de titel 'Klein 
links in Ierland, de opkomst van de WP'.

Foto: Harrie Timmermans
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A G E N D A  E U R O P E SE  
V E R K IE Z IN G E N

De kampanje voor de Europese 
Verkiezingen is van start gegaan. 
Hiervoor de eerste maai de agen
da van bijeenkomsten, manifes
taties en dergelijke. Voor ontbre
kende gegevens — de plaats, pre
cieze tijd — kan men terecht bij 
het plaatselijk aktiecentrum.

7 mei, OSS, 20 uur, forum van VVD, 
CDA, D’66 en PvdA, en Nel van  
Dijk van het Groen Progressief 
A kkoord
7 mei, N IJV E R D A L , Nederlands 
Hervorm d Centrum , 20 uur, PPR 
m et Herman Verbeek.
9 mei, L E L Y S T A D , konfrontatie 
tussen CDA en PPR  over kernw a
pens m et Bas de Gaay Fortman.
9 mei, JO U  RE, PPR, 20 uur, m et 
Herman Verbeek.
10 mei, B U IT E N P O ST , IK V -kern/ 
Vredesplatform , 20 uur m et H er-

o n Vpf'hpAk
10 mei, H E E R E N V E E N , Vredes
platform  m et forum CDA, PvdA en 
Wim de Beer namens het Groen 
Progressief Akkoord.
10 mei, A L K M A A R , forum van het 
V redesplatform  m et Emmy van 
Noord namens de PPR.
11 mei, RO TTERD AM , De Doelen, 
afsluiting Vredesaktieweek m et 
Bram van der Lek.
11 mei, R H E D E N , politiek kafé 
m et len van den Heuvel en Roel van 
Duyn.
11 mei, L A G E  Z W A L U W E , 20 uur 
m et Nel van Dijk van het Groen 
Progressief Akkoord.
12 mei, GOES, PPR-Zeeland, m et ’s 
m iddags Herman Verbeek.
14 mei, Z E I S T politiek café van 
Groen Progressief Akkoord met
o.a. Bert Willemsen.
17 mei, M A A S T R IC H T , Officiële 
s ta rt van de Groen Progressief 
Akkoord Kampanje. Met Bram van 
der Lek, Herman Verbeek, Nel 
van Dijk en Roel van Duyn.
17 mei, L E ID E N , 20 uur, forum 
m et PvdA, VVD, CDA en namens 
het Groen Progressief Akkoord Fon 
ten Thij.
18 mei, H O O RN , 13 uur, in De 
Huesmolen, politieke m anifestatie 
van de ANBO m et diverse Kam erle
den m et voor de PPR  Peter Lank- 
horst.
19 mei, U TR E C H T , Nederlandse 
V rouw enraad afdeling U trecht- 
stad, overdag forum m et Nel van 
Dijk.
19 mei, U TRECH T, PPR-kongres, 
H endrik van der Vlistscholenge- 
meenschap.
19 mei, E N K H U IZ E N , 14 uur, 
forum m<jt PvdA, VVD, D’66 en 
nam ens het Groen Progressief Ak
koord Bram van der Lek.

PSP BIJEENKOMSTEN
JO N G E R E N H U IS  V E ST IN G

De them agroep Volkshuisvesting en 
Planologie (VOHUP) en de Lande- 
lijke Werkgroep Parlem entair Werk

Deze rubriek is bedoeld voor 
berichten, aankondigingen en 
korte artikelen. Kopij voor deze 
rubriek kan worden gezonden 
aan: Redaktie Bevrijding, t.a.v. 
rubriek Ondersteboven, Post
bus 700, 1000 AS Amster
dam.

(LWPW) organiseren op zaterdag 19 
mei een them adag over jongeren
huisvesting, De dag zal vooral die
nen om ideeën te ontwikkelen voor 
een beter beleid voor jongerenhuis
vesting. Aan de orde komen erva
ringen m et HAT-eenheden en woon- 
werk-panden, de woonlasten, de 
kam erhuurproblem atiek en h'oe

korporaties meer aan jongerenhuis
vesting kunnen doen. Tevens is er 
een them am ap verschenen m et a r ti
kelen over een aantal aspekten van 
de jongerenhuisvesting. Deze is te 
bestellen bij de Amsterdamse ge- 
meenteraadsfraktie van de PSP, 
kam er 311b, Stadhuis Am sterdam . 
Telefoon 020-5523479 en zal onge
veer vier gulden gaan kosten.
De them adag w ordt gehouden in 
Utrecht, in het PSP-pand aan de 
Oude Gracht 2US. De dag begint om
11.00 uur en duu rt tot ongeveer 
15.30 uur.

PSP LOKAAL
JU B IL E U M

De P SP  afdeling ’Epe-Heerde bestaat 
in 1984 vijfentwintig jaxir. De afde
ling v iert da t ïe it op zaterdag 12 mei, 
de slotdag van de aktieweek tegen de 
kruisraketten . Het feest dat de 
afdeling geeft begint ’s avonds om
20.00 uur, w aarna Fred van der Spek 
om 20.45 uur een toespraak zal 
houden over het funktioneren van de 
PSP in de afgelopen vijfentw intig 
jaar. Om 21.30 w ordt het feest 
besloten m et een optreden van Werk
tuig, een Eindhovense folkgroep (één 
van de voortzettingen van Proloog). 
Het feest w ordt gevierd in de Eper

(advertentie)

HELPT UW SPftARCELL)
DE WERKLOOSHEID BESTRIJDEN?

ALLE BEEDES HELPEN.
Meer dan zeventigduizend spaarders hebben meer dan 380 miljoen gulden ingelegd bij de Algemene Spaarbank voor Nederland. 

Dat is een bank die goede dingen met uw geld doet.
Bijvoorbeeld: uw spaargeld belegt in verantwoorde, sociale woningbouwprojecten. Waardoor er gebouwd kan worden.

Waardoor mensen aan de slag kunnen.
De ASN is een spaarbank waar u met een zuiver geweten uw spaargeld aan Kunt toevertrouwen. Urn tiet gewin worden tegoeden 

met belegd in dubieuze projecten, met in dubieuze landen, met in speculatieve zaken. En tocht geeft de ASN een rente die op hetzelfde 
niveau ligt als bij iedere andere (spaar)bank.

Hoe dat kan7
De ASN werkt met een uitgekiend spaarsysteem (sparen via uw girorekening). De ASN is een kleine bank, heeft lage kosten, hoeft 

er geen geldverslindend net van dure bijkantoren op na te hebben
En van beleggen weten ze alles bij de ASN. Aan zo'n bank hebt u wat: andere mentaliteit, dezelfde rente.
Sparen bij de ASN is sparen via uw girorekening. Doe het nü: u krijgt f 7,50 premie!
Als u voor 1 juli 1984 een spaarrekening voor uzelf opent met tenminste f 50.- als eerste inleg. Bij de ASN spaart u ook thuis.

Via uw giroboekje. U spaart net zo snel of u neemt net zo makkelijk weer geld op als u een giro overschrijving doet.
Meer weten7 Vul snel de bon in.

A lgemene Spaarbank voor N ederland
DE ANDERE BANK MET DEZELFDE RENTE 

Zie antwoordkaart elders in dit nummer

gemeente woning, Stationsstraat 25, 
Epe. Oud-leden en leden zijn vanaf
16.00 uur welkom voor een reünie en 
een m aaltijd. Zij dienen zich h ier
voor vooraf op te geven bij de 
afdeling: telefoon 05780-16234.

PSP UITGAVEN
N A  VO -AFFIC H E \\

fï

Het vijfenveertig ja rig  bestaan van I 
de NAVO is voor de P SP  in Breda \ 
aanleiding geweest een affiche u it te | 
geven.
Andere afdelingen kunnen dit affi- ; 
che bestellen bij de PSP in Breda. De 
affiches kosten één gulden per stuk 
(bij een m inim um  afnam e van tien 
stuks, dit om de verzendkosten te 
drukken). Maak het bedrag over op 
postgironr. 1445991 ten name van 
penningm eester PSP Breda en om- j 
streken, Breda onder verm elding 
van het aantal gewenste affiches.

A R B E ID S E T H O S

De Erasm us-universiteit in Rotter
dam  organiseert op donderdag 17 
mei een studium  generale over het 
arbeidsethos. De titel is 1arbeid a- 
delt...niet langerV. Het Studium  be
staat u it een forumdiskussie die 
vanaf 13.00 uur gehouden w ordt in 
de kollegezaal B-5 aan de B urge
m eester Oudlaan 50 te Rotterdam . 
Deelnemers aan het forum zijn 
onder andere Cees Schelling van de 
Voedingsbond FNV, H edydA ncona  
(PvdA) en het PSP-Tweede K am er
lid Andrée van Es. Voorafgaand aan 
het forum zullen Ger Harmsen  en 
Hans Achterhuis op woensdag 9 mei 
spreken over het arbeidsethos (van
15.00 tot 17.00 uur in kollegezaal C-
D-
Op aanvraag  is een program m a
boekje verkrijgbaar w aarin onder 
m eer de stellingen van de forum le
den zijn terug  te vinden. Meer 
inform atie hierover is te verkrijgen 
bij telefoonnummer 010-525511 toe
stel 3687 of 3370.

KURSUS SOCIALE 
V R ED ESD IEN ST

In septem ber s ta r t het derde kursus- 
ja a r  van de Opleiding Sociale Vre- 
desdienst. De opleiding geeft vrou
wen en m annen de mogelijkheid 
bezig te zijn m et eikaars vorm ing tot 
sociaal w eerbare mensen, op basis 
van een geweldloze levenshouding. 
D aarbij s taa t het (leren) werken aan 
sociale verandering  en verdediging 
in de eigen situatie centraal. 
Inlichtingen over deelname zijn te 
verkrijgen bij de Stichting OSV, 
Postbus 785, 3500 AT U trecht, ’s 
Woensdags is het sek re tariaa t tele
fonisch bereikbaar onder telefoon
num m er 030-731492.

10 MEI: DE VIERDE MACHT 

De dreiging van het 7 juli-pakkeP is
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voor veel organisaties van uitkerings
gerechtigden aanleiding om weer in 
aktie te komen tegen het regeringsbe
leid. De ANIB, Bond van Gehandikap- 
te en Arbeidsongeschikten, organiseert 
op 10 mei de Dag van dè Vierde 
Macht\ Die naam slaat op de drieëen- 
heid van werkgevers, werknemers en 
overheid, die allerlei zaken in onder
ling overleg regelen, waarbij de uit
keringsgerechtigden zijn ingedeeld bij 
de werknemers. De ANIB is niet altijd 
even gelukkig met deze indeling, omdat 
de belangen van werkenden en uit
keringsgerechtigden nog wel eens willen 
botsen. Om te toetsen hoe de andere 
organisaties daarover denken organi
seert de ANIB de bijeenkomst van 10 
mei, in het Beatrixgebouw van de 
Jaarbeurs in Utrecht. Tijdens deze dag 
zullen politici hun mening uiteenzetten 
en vindt een forum-diskussie met de 
zaal plaats. Het forum zal bestaan uit 
vertegenwoordigers van uitkeringsgroe- 
pen: bijstand, WW, AOW en WAO/ 
AAW. Aan vang: 10.30 uur. Aanmelding 
bij: ANIB, Postbus 6261, 2001 HG
Haarlem.

ZO HOUDEN WE ZE KLEIN

Enkele werknemers van AKZO die lid 
zijn van het OVB (Onafhankelijk Ver
bond van Bedrijfsorganisaties) hebben 
het initiatief genomen een boekje open 
te doen over Organon, de belangrijkste 
poot van AKZO-Pharma. De wereldom- 
zet van Organon bedroeg in ’81 zo’n 
tien miljard gulden en neemt nog steeds 
toe.
Onder andere dankzij de WEMOS 
(Werkgroep Medische Ontwikkelingssa
menwerking) zijn de praktijken van Or
ganon in de Derde Wereld de laatste tijd 
regelmatig in het nieuws geweest. Orga
non heeft zich op een aantal manieren 
te weer gesteld tegen de beschuldigin
gen aan haar adres en ook stevige kri
tiek geoefend aan het adres van de WE
MOS. De OVB, de radikaal linkse arbei
dersorganisatie in ons land, mengt zich 
nu in deze diskussie om een poging te 
doen een diskussie onder AKZO-mede- 
werkers uit te lokken. Het dunne boek
je Zo houden we ze klein is geschreven 
door Jaap van der Laan, lid van het 
OVB en arts van beroep. De brochure is

te bestellen bij ÖVB, Mathenesserlaan 
385, Rotterdam (prijs f  1,50 plus ver
zendkosten). De brochure is uitgegeven 
door OVB-Fabriek, St. Vitusholt 4, 
9671 NA Winschoten, tel.: 05970 - 
210 00.

PSP- VRO U W E N  DA G

Op v r i jd a g  15 en  z a te rd a g  16 ju n i
organiseert de Landelijke Koördina- 
tie Groep (LKG) van de PSP-vrou- 
wen een bijeenkomst voor vrouwen 
die lid zijn van de PSP. Sympathi- 
santes zijn ook welkom.
V rijd a g  15 ju n i begint om 20.00 
uur een program m a n.a.v. 10 j a a r  
P S P -vrouw en : w at is er wel en w at 
is er niet bereikt, welke veranderin
gen hebben zich afgespeeld, hoe 
gaan we om metapolitieke’ m enings
verschillen. Rond 23.00 uur: feest! 
Z a te rd a g  16 ju n i vanaf 10.30 uur: 
welke prioriteiten stellen we voor de 
toekomst (fem inisering van de p a r
tij, ekonomische zelfstandigheid, 
doorbreking 'norm ’, van heterosek
sualiteit, enzovoort?. ’s M iddags: 
w at voor organisatiestruk tuur is er 
nodig om onze plannen ten uitvoer te 
brengen (themagroepen, LKG, 
spreekrecht op kongressen e.d.). 
Sluiting 18.00 uur.
P laats: Vrouwenhuis, Tw ijnstraat, 
U trecht.
E ind mei verschijnt een speciaal 
num m er van de P S P -v rouw en- 
n ieu w sb rie f m et ach tergrondarti
kelen, interviews, e.d. m et betrek
king tot de bovenstaande program - 
ma-onderdelen. Als je geen abon
nem ent op deze N ieuw sbrief hebt 
kun je een los num m er bestellen via 
onderstaande adressen. De LKG wil 
g raag  dat er heel veel vrouwen naar 
deze bijeenkomst komen om zoveel 
mogelijk plannen te kunnen maken. 
Om de organisatie goed te kunnen 
voorbereiden (eten, slapen, e.d.) v ra
gen we je om je zo snel mogelijk-op 
te geven. N adere inform atie en 
aanmelding: Josje Adriaansen, Post
bus 700, 1000 AS A m sterdam , tel: 
020-267374 (partijburo, alleen 
woensdag overdag) of Henny Steen
bergen, Van A lphenstraat 36bis, 
3581 JC U trecht, tel: 030-514745.

KOMiTEE Kaui&RAKtTTEN NEE.
12. M E I
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G een  N ieuw 
Kernwapens in europa
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AKTIES

W A N D E L E N

De anti-m ilitairistische wandel
groep 7s het hier oorlogV is ook d it 
jaa r weer van plan m et de Nijmeegse 
vierdaagse mee te lopen. De groep 
protesteert daarm ee tegen het mili- 
tairsitsche karak ter van de vier
daagse en de daarm ee gepaard 
gaande bijverschijnselen als homo
haat, vrouwvijandigheid en raci- 
sisme. De groep is regionaal ge
spreid in basisgroepen georgani
seerd. De bedoeling van de basis
groepen is de spieren te trainen  voor 
de vierdaagse, m aar de basisgroe
pen hebben tevens door middel van

een vertegenw oordiger invloed op 
het beleid van het landelijk overleg 
van Ts het hier oorlog’. E r  worden 
voor d it ja a r  nog w andelaar(ster)s 
gezocht. V ereist is d a tje  opgewassen 
bent tegen het lopen van vier keer 
veertig kilom eter in een vijandig 
gezinde omgeving. De basisgroep 
bereidt je daar licham elijk en gees
telijk op voor. D aarnaast is het 
natuurlijk  ook een vereiste da t je het 
m et de aktie eens bent, 
Niet-meelopers kunnen de aktie 
steunen door geld over te maken op 
postgironr. 5487474 ten nam e van Ts 
het hier oorlog?’ onder verm elding 
van Steunfonds. N adere inform atie 
is te verkrijgen bij Postbus 569 te 
Nijmegen of telefonisch bij Hans 
(080-234993).

M U Z IE K

Op 31 mei zal het grootste orkest aller 
tijdens acte de présènce geven in 
Woensdrecht, rondom de vliegbasis. 
De Fanfare van de eeuwigdurende 
bijstand heeft het in itiatief genomen 
om alle m uzikanten in N ederland, of 
het nu om hard-roek fanatici of 
fanfare-liefhebbers gaat, op te roe
pen om 31 mei het grootste orkest 
aller tijdens te gaan vormen. Het is 
de bedoeling d a t de m uzikanten de 
basis gaan omsingelen om dan alle
maal samen een speciaal voor die 
gelegenheid gekomponeerd lied ten 
gehore te brengen. De onderlinge 
kom m unikatie geschiedt per d raag 
bare radio , d it om te voorkomen dat 
er m eerdere liederen door elkaar 
gespeeld gaan worden. Elke mu- 
ziekm aker of -m aakster, zowel in
dividueel als in groepsverband 
wordt verzocht zich op 31 mei naar 
W oensdrecht te begeven om d aar 
zijn of haar partijtje  mee te blazen 
(radio niet vergeten!).
Voor m eer inlichtingen en reakties: 
G oirkestraat 141, 5046 GG Tilburg. 
Telefoon 013-420897 (Geert of Zjef).

V E R D R U K T

Onlangs verscheen het eerste num 
m er van V erdrukt D it blad geeft 
nieuws van Am nesty International 
voor de Nederlandse vakbeweging. 
V erdrukt verschijnt vier keer per 
jaa r en kost f 7,50 per jaar. In het 
eerste num m er staa t onder andere 
een gesprek m et de Chileense vak
bondsleider Rodolfo Sequel over de 
massale pacifistische strijd  tegen 
het Chileense generaalsbew ind. 
V erder is er in het eerste num m er 
aandacht voor de vakbondsrechten 
in E l Salvador, de Sovjet-Unie, 
Paraguay, G uatam ala en Tsjecho- 
slowakije.
Een abonnem ent kun je krijgen door 
een kaartje  te sturen n aa r Amnesty 
International, redaktie V erdrukt, 
Postbus 61501, 1005 HM A m ster
dam.

Twintig Turken en Koerden 
staakten het innem en van eten 
de afgelopen weken. Z ij zaten 
midden op het Binnenhof. Eerst 
met kleine tentjes in de kou en 
zonder kachel. Later in een 
grote tent met een kachel en 
wat steun van enkelenr die 
toevallig niks te doen hadden. 
Een fotootje in de krant, een 
gesprekje met de m inister, en 
hop, waar is de volgende groep, 
die een aktie op het B innenhof 
kw ijt wil?

Turkije is een NAVO-land. 
Nederland ook.

In Am sterdam , Den haag en 
Rotterdam organiseerde een 
andere Turkse groep een week 
tegen de onderdrukking in 
Turkije* M et vee! muziek, 
gedichten en toneel. Heel goed 
bezocht werd die week. Een 
Turkse popzanger is een 
bezienswaardigheid. Turken die 
Brecht spelen ook. Koerden die 
Shakespeare vertalen, 
eveneens. Folklore in Turkije is 
op dit moment Dallas en 
Dynasty. Die series zijn razend 
populair daar.

Turkije is een NAVO-land. 
Nederland ook.

Hongerstaken spaart geld uit.
Die Turkse week tegen de 
onderdrukking kostte een bom 
duiten. A lle rle i Turkse 
vluchtelingen en em igranten  
moesten u it West-Europa 
hierheen gehaaid worden. Die 
mensen reizen n iet zwart. A ls ze 
dat wei zouden doen en ze 
werden opgepakt, zie je  Evren 
en andere fascisten al 
watertanden. Een bom duiten  
dus. Aangeklopt b ij WVC. Ga 
maar naar Buitenlandse Zaken. 
Daar zeiden ze: ga maar naar 
WVC. U iteindelijk: nee, het kan 
niet. Nederland heeft een 
ku ltu ree l verdrag met Turkije.

Turkije is een NAVO-land. 
Nederland ook, o f je  nu  
hongerstaakt of popmuziek 
maakt.

M et dank aan M era l Taygun, die 
haar toespraak in de Turkse 
week tegen onderdrukking  
eindigde met: 'Onderdrukking en 
censuur dragen n ie t a ltijd  een 
m Hit air uniform, weet je . '
Weet je  dat?

Chris Huinder

b
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Woensdrecht
Op één april kwamen enkele dui
zenden demonstranten naar 
Woensdrecht. De aktievoerders 
wilden proberen tegen de komst 
van kruisraketten door op de basis 
te gaan picknicken. Dienstplichti
gen van land- en luchtm acht moes
ten de vliegbasis bewaken. Foto
graaf P ie t den B la n ke n  volgde met 
zijn kamera de aktie en de reaktie 
van de soldaten. VVD M -journalist 
Je ro e n  S m it sprak één van de 
dienstplichtigen. M a rc e l Piek.

Soldaat Marcel Piek was ingedeeld 
bij een infanterieonderdeel dat op 
één april Woensdrecht moest bewa
ken. Zijn onderdeel was uitgerust 
met portofoons en moest melden 
wanneer demonstranten over het 
prikkeldraad de basis opgingen om te 
picknicken. Daarna verwijderde de 
marechaussee of de luchtmachtbe- 
waking de aktievoerders.
Naar de ervaring van de soldaat 
hebben dienstplichtigen geen hoge 
dunk van de demonstranten. Andere 
militairen interesseert het geen

moer. 'A ls  ze m a a r h e t w e e ke n d  th u is  
ku n n e n  z ijn ', vertelt Piek. 'A nde re  
so ld a ten  z ien  h e t a ls  een b u ite n 
kans je  om  eens lekke r te ku n n e n  
ra m m e n ', gaat de infanterist verder. 
'E r w a re n  enke len  in  m ijn  g roep  die  
vroegen o f z ij ook m o ch te n  s laan  o f 
sch ie ten . Toen de k o m m a n d a n t dat 
verbood w a re n  z ij te le u rges te ld . ’ 
M a a r de m ees te n  z ijn  o n g e m o ti
veerd. D ie z ien  h e t a ls een b e z ig 
h e id s th e ra p ie . Ik v ind  h e t een t re u 
rige  zaak da t vee! so ld a ten  de w a c h t
d ie n s t a lle e n  m a a r a fw ijz e n  om da t ze 
h e t w eekend  n ie t th u is  zijn. De res t 
in te re s s e e rt ze n ie t, z ij w ille n  h e t n ie t 
w e te n  van de k ru is ra k e tte n  en zo. O f 
ze hebben  w e I een o o rd e e l m a a r  
denken  e r lie v e r n ie t d iepe r op door. 
'A ls  ik  e r m a a r va n a f b e n ' zeggen ze, 
aldus Piek.
Dat er niet meer gewonden zijn 
gevallen vindt Marcel Piek een w o n 
der. 'S o m m ig e n  w a re n  e rg  opgefokt', 
vertelt hij. 'V o o ra l d ie g a s te n  van de 
lu c h t m a ch tb e w a k in g . D ie hebben  
van d ie  knuppe ls , n o u  daar s la  je  
ie m a n d  h a rts tik k e  o n g e lu kk ig  mee.

A n d e re n  zie ik e r n ie t voor te ru g d e in 
zen om  te s c h ie te n . '
Hijzelf maakte nog wel eens een 
praatje met de aktievoerders. Ik  heb  
een u u r m e t een B e lg  s taan  p ra te n  b ij 
een p rikke ld ra a d ve rsp e rrin g . M a a r  
n ie t m e t iede reen  kon  ik go ed  o v e r
weg. E r w a ren  vee! d e m o n s tra n te n  
die je  m e te e n  in  een hok je  duw en. 
D ie deden erg  u it de hoog te  en zaten  
te tre ite re n  o f r ie p e n  van 'V in d  je  
je z e lf  n u  n ie t dom ? ' Ik snap n ie t w a t 
de d e m o n s tra n te n  e r e ig e n lijk  aan  
vonden. H e t m o m e n t da t z ij h e t 
p rik k e ld ra a d  over kw a m e n  w e rde n  z ij 
gepakt en a f gevoerd, daarna  d roeg  de 
m arech ausse e  h e n  over aan de 
p o lit ie  d ie  ze tw e e  k ilo m e te r b u ite n  de 
bas is  b rach t. D a t heb ik de a k tie v o e r
ders ook verte ld . Toch b leven  ze
kom en. D a a r zie ik h e t n u t n ie t van * / m  .

Jeroen Sm it
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Amsterdam en de eerste mei
Nog nooit heeft een 1-mei-viering in 
Amsterdam zóveel publiciteit gehad: 
dagbladen, weekbladen en radio
programma's zijn er aan gewijd. 
Vechtpartijen op de Dag van de Arbeid. 
Hoe heeft het zover kunnen komen?
Na maandenlang onderhandelen is 
besloten to t een viering van CPN, PSP, 
PPR en het Samenwerkingsverband van 
buitenlandse organisaties Amsterdam. 
De onderhandelingen verliepen uiterst 
moeizaam, niet alleen omdat het lang 
onduidelijk bleef, wie er nu wèl en wie 
er nu niet mee zou doen. Een probleem 
was bovendien dat de PSP de hele 
organisatie vrijwel alleen moest 
trekken. De buitenlandse organisaties 
hadden hun handen vol aan het in 
maart gehouden migrantenkongres.
Ook de CPN kongresseerde, zoals 
bekend. En de PPR bestaat in 
Amsterdam alleen maar in naam, doch 
leverde voor haar doen veel werk af. 
Door het gebrekkig onderlinge kontakt 
werden er natuurlijk fouten gemaakt, 
waardoor aan buitenlandse zijde 
irritaties groeiden. Twee weken van te 
voren werd echter het een en ander 
uitgepraat. Affiches, kultureel en 
politiek programma werden zoveel 
mogelijk aangepast aan de wensen van 
het Samenwerkingsverband.

Toch liep de avond op een rel uit. 
Aanleiding werd de aanwezigheid van 
een stand van 'Solidarnosc', welke niet 
werd geaksepteerd door het 
'Samenwerkingsverband'. Urenlange 
onderhandelingen liepen niet uit op 
enige overeenstemming. Toen Rudi 
Karemaker, als voorzitter van de PSP 
federatie Amsterdam, een 
gemeenschappelijke verklaring wilde 
voorlezen, werd hem dat fysiek 
onmogelijk gemaakt door een aantal 
mensen, die het podium opstormden. 
Die verklaring hield in, dat CPN, PSP en 
PPR van mening waren, dat een stand 
van 'Solidarnosc' niet mocht ontbreken 
op een 1 mei-viering, en dat het 
'Samenwerkingsverband' dien
tengevolge de viering zou verlaten. 
Helaas had het lange wachten in de zaal 
dusdanige emoties opgeroepen, dat dit 
scheiden der geesten uitliep op vecht
partijen. Een zeer betreurenswaardig 
incident.

De dag na de viering werd het 
Algemeen Nederlands Persburo over
stroomd met verklaringen. Het 
Samenwerkingsverband w ijt het 
incident aan de gebrekkige organisatie; 
de PSP heeft verklaard ten aanzien van 
'Solidarnosc' geen koncessies te dulden; 
de CPN daarentegen erkent enerzijds 
'Solidarnosc', doch w ijt het incident 
anderzijds aan "provokateurs". 
Enzovoorts, enzovoorts.........

Nu, achteraf, wordt het tijd  rustig een 
aantal dingen op een rijtje te zetten.
Het gevoelen van het 'Samenwerkings
verband', dat zij zijn achtergesteld voor 
en tijdens de viering moet serieus 
genomen worden. We zullen daarvoor 
weer om de tafel moeten. Aan de

agressieve houding jegens 'Solidarnosc' 
dient niet tegemoet te worden 
gekomen. Met Stalinistische groepen, of 
het nu buitenlandse of Nederlandse 
zijn, valt nu eenmaal geen politieke 
overeenstemming te bereiken. Verder 
zullen we maar hopen, dat een 
gedestaliniseerde CPN het zal leren om 
duidelijke keuzes te maken, zoals elke 
andere politieke groepering. De eeuwige 
mythe van de provokateurs, die de 
schuld krijgen van alles, moet maar eens 
afgelopen zijn.

RUDI KAREMAKER 
HUIB VERHOEFF

PSP en anti-racisme
Het partijbestuur van de PSP heeft 
besloten op het kongres in november 
een flink gedeelte te besteden aan 
diskussie en besluitvorming omtrent 
Nederland als multikulturele 
samenleving, anti-racisme en steun aan 
migranten-organisaties. Het besluit 
betekent, dat in de komende maanden 
door de afdelingen daarover intensief 
gediskussieerd gaat worden. Ook 
betekent het dat anti-racisme en een 
politiek van bondgenootschap met 
organisaties van etnisch-kulturele 
groepen hoge prioriteit hebben 
gekregen. Een loffe lijk besluit van het 
partijbestuur.

Vlak na de verkiezing van Janmaat in 
de Tweede Kamer {september 1982) 
schreef ik in d it blad als kommentaar: 
"Fascisme kan niet alleen met anti
fascistische propaganda worden tegen
gegaan. Een effektieve, sociaal 
verantwoorde anti-krisispolitiek is het 
belangrijkste vereiste."
Nu, anderhalf jaar later, zou ik dat niet 
meer schrijven. Een wezenlijk element 
in anti-racistische strijd zag ik toen over 
het hoofd: solidariteit met leden van 
etnische groepen en hun organisaties. 
Bovendien, te stellen, dat een 
anti-krisispolitiek een vereiste is, is 
impliciet ervan uitgaan, dat voor 
racisme en fascisme maatschappelijk 
verzachtende omstandigheden aan te 
voeren zijn. Vanuit de witte mens is dat 
stellen, dat het eerder begrijpelijk is, 
dat een zwarte (buitenlandse) werkloze 
gediskrimineerd wordt en een witte 
(Nederlandse) werkloze niet. Dat lijk t 
me foutief. Er zit sterk een element van 
etnocentrisme in die redenering: het 
bezien van de maatschappelijke 
werkelijkheid vanuit eigen witte 
geschiedenis, waarden en normen.

Na Janmaats verkiezing is er in de PSP 
nogal wat gebeurd. Op initiatief van de 
Tweede Kamerfraktie draait er een 
minderhedengroep in de PSP, die 
teksten bestudeert en politieke 
konklusies probeert te trekken over 
Nederland als multikulturele 
samenleving. Samen met de Landelijke 
Werkgroep Parlementair Werk (LWPW) 
van de PSP organiseerde deze groep 
twee redelijk goed bezochte landelijke

themadagen over racisme-bestrijding en 
solidariteit met migrantenorganisaties 
(december 1983 en februari 1984). Op 
plaatselijk nivo zijn nog meer PSP-ers 
aktief geworden in anti-racisme- en 
anti-fascisme-komitees. Hier en daar 
zijn de banden met organisaties van 
buitenlanders en van Antillianen en 
Surinamers aangehaald en versterkt. In 
d it blad zijn over deze problematiek het 
laatste half jaar een reeks van artikelen 
verschenen. De PSP als geheel heeft veel 
meer oog voor de positie en de eisen 
van deze organisaties gekregen, hoewel 
de samenwerking — zoals de 
gebeurtenissen op 1 mei in het 
Amsterdamse Paradiso aangeven — 
zeker niet rimpelloos en zonder 
botsingen verlopen. Er is nog heel wat 
werk aan de winkel, waarbij onze 
(mijn?) witte, etnocentristische kijk op 
de maatschappelijke werkelijkheid nog 
heel wat te verduren zal hebben.
De kongreskommissie, die door het 
partijbestuur is ingesteld, heeft al 
voorgesteld de diskussie over de 
betreffende onderwerpen in twee delen 
te hakken, 's Middags kan er in groepen 
gepraat worden over: de positie van 
buitenlandse vrouwen; bestrijding van 
achterstandssituaties; het betrekken van 
migrantenorganisaties bij het PSP-beleid; 
gemeenteraadsverkiezingen en etnisch- 
kulturele groepen; en belemmeringen in 
de PSP voor aktieve deelname van 
etnisch-kulturele groepen. Dit middag- 
gedeelte wordt afgesloten met door de 
groepen naar voren gebrachte of 
overgenomen aanbevelingen, die na het 
kongres in praktijk moeten worden 
gebracht. Het avondgedeelte is besluit
vormend. Daar komen dan aan de orde: 
hoe wil de PSP het racisme bestrijden 
en welke migrantenorganisaties kunnen 
door de PSP ondersteund worden.

CHRIS HUINDER
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EG-VERKIEZINGEN

Half juni vinden de tweede algemene verkie- internationale samenwerking op parlementair èn 
zingen voor het Europese parlement plaats. In buitenparlementair nivo, over de noodzaak om 
tien landen — België, de Bondsrepubliek, Dene- te stemmen op 14 juni, over de rol van de vak- 
marken, Engeland, Frankrijk, Griekenland, Ier- beweging in Europa en over de landbouwpolitiek, 
land, Italië, Luxemburg en Nederland — worden Verder gaat Andrée van Es in op de zin en onzin 
dan de 434 afgevaardigden naar 'Staatsburg' van het Europarlement en zet Peter Zwart uiteen 
gekozen. De vijfentwintig Nederlandse vertegen- wat de situatie van de homo's in Europa is. 
woordigers worden gekozen op donderdag De eenwording van Europa staat in schril kon- 
14 juni. De uitslag is pas bekend op zondag trast met het eng nationalistisch denken dat op- 
17 juni, omdat op die dag in andere landen de bloeit onder druk van de ekonomische, politieke 
verkiezingen plaatsvinden. en kulturele krisis. Een voorbeeld daarvan is de
De PSP doet aan die verkiezingen mee in samen- behandeling van het wetsontwerp Nederlander- 
werking met CPN, PPR en Groene Partij Neder- schap in de Tweede Kamer: Heleen Buijs zag het 
land. De lijst van dit 'Groen-Progressief Akkoord' rood, wit, blauw en oranje op het Binnenhof. En 
(in de wandeling GPA) wordt aangevoerd door verder in dit nummer: zure regen, de 'derde 
de PSP-er Bram van der Lek. Met hem in dit richtlijn' van de EG en een interview met de 
nummer van 'Bevrijding' een interview over Comiso-Mrouwen.

Interview met Bram van der Lek

Lijsttrekker voor het Groen- 
Progressief Akkoord bij de 
Europese verkiezingen is Bram 
van der Lek. Van der Lek is lid 
van de PSP sinds het prille begin 
en vertegenwoordigde die partij 
in de Tweede Kamer, met een 
korte onderbreking, van 1967 
tot 1978. Sinds vorig jaar is hij 
lid van de Eerste Kamer. Deze 
maand viert hij zijn 53ste 
verjaardag.

Hoe denk je het Groen-Progressief A k
koord een eigen gezicht te kunnen 
geven, te midden van de kampagne van 
de drie grote partijen, van D'66 dat ai 
in het Europese parlement zit, en van 
een tweede afgesplitste groene lijst?

Bram van der Lek: " Ik  denk dat de tijd 
voor een vrij groot aantal mensen rijp is 
om radikaal-links te stemmen. Het ver
zet tegen de regeringspolitiek van het 
kabinet-Lubbers wordt toch steeds 
groter. Je ziet dat rondom de bezuini
gingen, rondom de rakettenkwestie en 
de bewapening in het algemeen. Er zijn 
in feite nu twee keuzemogelijkheden 
voor de mensen die anders willen: ze 
kunnen op de PvdA stemmen — en die 
zal ook wel winst boeken — maar ze 
kunnen óók aangeven dat ze een radi- 
kale verandering willen. En daarvoor is 
de gemeenschappelijke lijst van het 
Groen-Progressief Akkoord. Wij presen
teren daarmee duidelijk eigen standpun
ten over de Europese Gemeenschap. 
Wat die andere groene lijst betreft, zij 
zetten zich af tegen de samenwerking 
met bestaande politieke partijen. Wij

zullen heel duidelijk moeten maken dat 
PSP, PPR en CPN al veel langer verbin
dingen hebben met de sociale bewe
gingen. Dat is niet uitgevonden ter 
gelegenheid van de Europese verkie
zingen. We zijn heel duidelijk geworteld 
in die bewegingen en geven onze poli

tiek gestalte in samenspraak met die 
bewegingen."

Internationaal

Maar ju ist b ij de sociale bewegingen is 
de belangstelling voor de Europese ver

kiezingen minimaal.

Bram van der Lek: "Dat weet ik nog zo 
net niet! Aan de ene kant willen ze 
vaak op kleinschalig, plaatselijk nivo 
streven naar zelfbeheer in hun eigen 
omgeving. Aan de andere kant gaan ze

Vervolg op pagina 4

h
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Interview met Bram van der Lek

Foto: Eduard de Kam

Vervolg van pagina 3

heel duidelijk over de landsgrenzen 
heen. Dat zie je in de vredesbeweging, 
bij de kraakbeweging in verschillende 
grote steden, bij de vrouwenbeweging 
en al heel duidelijk bij de milieubewe
ging en de akties tegen de kernenergie. 
Men voert akties over de grenzen heen 
en helpt elkaar bij demonstraties en 
dergelijke. Het internationale denken 
ligt in de sociale bewegingen juist erg 
voor de hand.
Nu is de Europese Gemeenschap wel 
een heel speciaal soort internationale 
samenwerking. We willen ook niet naar 
dat Europese parlement om mee te wer
ken aan die kapitalistische vrijhandels
zone. Het parlement en alles daarom
heen zullen we gebruiken om de inter
nationale verbindingen van sociale 
bewegingen en linkse partijen sterker te 
maken. En in het parlement zelf zullen 
we de vanzelfsprekendheid van de 
rechtse besluitvorming, die daar plaats
vindt, bestrijden."

Is zo'n Groen-Progressief Akkoord, een 
samenwerkingsverband van toch klei
nere partijen, wei een serieuze faktor in 
dat grote "Europa"?

Bram van der Lek: "Alle organisaties 
die iets voorbereiden rond de Europese 
verkiezingen, houden serieus rekening 
met ons. Op bijeenkomsten en forums 
worden wij uitgenodigd naast de drie 
grootste partijen. Verder hebben wij 
onze internationale kontakten. Vooral 
daar b lijkt, dat het in het buitenland 
geweldig aanspreekt, dat er blijkbaar 
een verbinding kan worden gelegd tus
sen sociale bewegingen en linkse poli
tieke partijen. Je moet niet vergeten, in 
veel landen is nooit iets geweest dat ver
gelijkbaar is met bijvoorbeeld de PSP, 
Daar kan je bij sommigen het wan
trouwen tegenover de politieke partijen 
u it verklaren. In West-Duitsland hebben 
de sociale bewegingen zelf to t partij
vorming moeten komen, in België ligt 
het nog steeds moeilijk, daar is weinig 
voor handen. Hier in Nederland is nu 
een bundeling van radikaal-linkse par
tijen die hun wortels vooral toch heb
ben in de sociale bewegingen. Een aan
trekkelijk aanbod bij deze verkiezingen, 
dacht ik toch."

Gevaarlijk

Zou voor veeI mensen het aanbod om 
maar helemaal niet te gaan stemmen 
nog aantrekkelijker kunnen zijn? Op 
die manier maken ze ook duidelijk dat 
ze "Europa "  niet zien zitten .

Bram van der Lek: "In 1979 bleven 
inderdaad veel mensen thuis. Maar het 
is niet na te gaan, of dat onverschillig
heid was, of een bewuste anti-EG 
houding. Je mag al die mensen niet 
achteraf bij je eigen standpunt inlijven 
en zeggen: kijk eens wat een sukses 
voor ons! Bovendien is de situatie sinds 
1979 wel wat veranderd, en onverschil
ligheid past daarbij niet. Op d it ogen
blik dreigt de EG een aantal uiterst 
gevaarlijke dingen te gaan doen, zoals 
het streven naar een Europese Politieke 
Samenwerking. In feite is dat het op
nieuw leven inblazen van de Europese

Defensie Gemeenschap, mogelijk met 
eigen atoomwapens. Door bij verkie
zingen thuis te blijven, kan je dat niet 
tegenhouden. Natuurlijk, je moet ook 
buitenparlementair aktie voeren, maar 
dat is niet in strijd met het deelnemen 
aan verkiezingen. Met onze fraktie in 
het Europese parlement kunnen we 
juist die buitenparlementaire druk kom- 
bineren met het parlementaire werk, en 
de akties allerlei extra mogelijkheden 
bieden.
Iets dergelijks is ook aan de hand met 
de landbouwpolitiek van Europa. Die is 
volkomen vastgelopen. De kleine boe
ren zijn uitgestoten, de konsument 
heeft er geen voordeel bij, er wordt op 
milieu-vijandige wijze geproduceerd en 
het is allemaal uiterst nadelig voor de 
landen in de Derde Wereld. Wil je daar 
wat tegen doen, dan moet er — vanuit 
alle landen van de EG — naar Brussel 
worden opgegrokken, niet alleen met 
demonstraties maar ook met een ver
tegenwoordiging in het Europese parle
ment."

Hoe gaan ju llie  dan werken in dat Euro
pese parlement? Op welke manier kan 
je die extra mogelijkheden bieden aan 
sociale bewegingen?

Bram van der Lek: "Nou, dat is voor 
mij de voornaamste reden om aan deze 
verkiezingen te willen meedoen. Ik 
denk inderdaad, dat zoiets werken kan. 
Om te beginnen doordat je daar samen 
met partijen zit, die uit sociale bewe
gingen voortkomen. Die kansen liggen 
nu ook — in alle landen — veel gunstiger 
dan in 1979. Je hebt kontakt en overleg 
met afgevaardigden daaruit in je eigen 
fraktie. Verder is er de mogelijkheid om 
veel meer mensen uit al die bewegingen 
— op kosten van het Europese parle
ment — bij elkaar te brengen, kompleet 
met vergaderzaal en vertaal-installatie. 
Je kunt zo internationale konferenties 
met diverse sociale bewegingen organi
seren, en zo mogelijk ook daar to t af
spraken komen. In de vredesbeweging 
in de milieubeweging of de anti-kern- 
energiebeweging, overal waar interna
tionale samenwerking geboden is. Dat 
kan allemaal zonder dat het Europese 
parlement daarop censuur uitoefent."

Als Euro-parlementslid heb je een dub-

belfunktie: het behandelen van voor
stellen in het Europese parlement, maar 
ook het onderhouden van de internatio
nale kontakten, tenminste voor zover 
het West-Eu ropa betreft. Waar ligt de 
nadruk?

Bram van der Lek: " Ik  stel me echt 
voor om een flink deel van mijn tijd aan 
die internationale kontakten te beste
den. Ik ben niet van plan om helemaal 
te verzuipen in het parlementaire werk. 
Het hangt er van af, hoe na de verkie
zingen een radikaal-linkse groene frak
tie er uit komt te zien, en hoe je daar
binnen de onderwerpen verdeelt. Het is 
de bedoeling om een fraktie te krijgen 
op basis van politieke overeenstemming, 
zodat wij als Groen-Progressief Ak
koord uit Nederland de behandeling 
van een onderwerp ook helemaal kun
nen overlaten aan iemand van bijvoor
beeld Die Grünen uit West-Duitsland of 
de SF uit Denemarken of aan iemand 
uit Italië. Hoe dat precies gaat worden, 
is nu nog niet te zeggen. Maar als je b ij
voorbeeld veel aandacht w ilt besteden 
aan de milieu-problematiek, kan het 
van groot belang zijn dat je juist in de 
Ekonomische Commissie gaat zitten, 
omdat daar de belangrijke beslissingen 
vallen.
De nieuwe fraktie als totaal zal onge
tw ijfeld ook veel moeten doen aan het

tegenhouden van de Europese Politieke 
Samenwerking, die ik al genoemd heb. 
Verder zullen we veel aan migranten 
moeten doen; dat is een onderwerp dat 
typisch op dat EG-vlak speelt. Dan de 
ontwikkelingshulp die de Europese 
Gemeenschap verleent: op papier
prachtige doelstellingen. Maar het zit zó 
vast op de ekonomische belangen van 
de EG, dat het een illusie is om te 
denken dat je Europa een goed beleid 
op dit punt kunt laten voeren. Daar is 
de EG nooit voor bedoeld geweest. Je 
moet de illusies doorprikken, bijvoor
beeld dat de verdragen van de EG met 
allerlei Derde Wereld-landen zo'n prach
tige vorm van ontwikkelingshulp bete
kenen."

Merk je nu al een verbetering van die 
in ter na do na Ie kon tak ten ?

Bram van der Lek: "Ja, door de voor
bereidingen voor de Europese verkie
zingen zijn de kontakten met verwante 
partijen in het buitenland sterk aange
haald. Als PSP waren we al jaren bezig 
met het leggen en onderhouden van 
kontakten met zusterpartijen, maar dat 
liep — zacht gezegd — moeizaam. En de 
internationale kontakten met de sociale 
bewegingen: dat hangt van de situatie 
per land af. In West-Duitsland daar zou 
je bijna kunnen zeggen: Die Grünen
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zijn de beweging, in elk geval: daar zit 
heel veel in van de beweging. In Italië 
bijvoorbeeld zijn de sociale bewegingen 
nog pas in opkomst. Er is nu een kon- 
ferentie georganiseerdi in Turijn van 
sociale bewegingen en linkse partijen, 
ook de Italiaanse kommunisten, om te 
zien op welke manier ze iets kunnen 
hebben aan die verkiezingen. Je spreekt 
natuurlijk altijd met vertegenwoordi- 
gers van bewegingen, niet met de hele 
beweging zelf. Maar het internationale 
bewustzijn in partijen en bewegingen 
wordt daardoor wel versterkt."

Vakbeweging

Ais we het hebben over sociale bewe
gingen, dan kom t er het rijtje  van 
milieu be weging, vrou wenbe weging,
homobeweging, kraakbeweging, vredes
beweging, maar hoe z it het met onze 
relatie to t een 'gevestigde' beweging ais 
de vakbonden?

Bram van der Lek: "Vanuit je positie in 
het Europese parlement heb je ook een 
funktie naar de vakbeweging toe. Door 
een georganiseerde lobby van rechts is 
de zogenaamde Vredeling-richtlijn (on
der andere een informatieplicht naar 
werknemers van multinationals) zo u it
gekleed, dat er bijna niets van over is 
gebleven. Dat had wellicht voorkomen 
kunnen worden, als de gezamenlijke 
vakbonden eerder gewaarschuwd waren 
en tegen-aktie hadden ondernomen. Ik 
voel ook niets voor een positie, waarin 
wij, als groene fraktie, de milieubewe
ging enzovoort zouden vertegenwoor
digen en de vakbeweging aan de sociaal- 
demokraten of aan de kommunistische 
fraktie wordt 'overgelaten'. Je moet 
laten zien dat de belangen van de werk
nemers en de milieubelangen niet tegen
strijdig zijn, en dat geldt ook voor de 
vredesbeweging en andere bewegingen. 
De vakbeweging moet daar gevoelig 
voor worden. Ook omgekeerd: op het 
laatste kongres van de Westduitse 
Grünen is het Europese programma 
nogal sterk aangepast in de richting van 
aandacht voor bezits- en inkomensver
houdingen, werkgelegenheid, zeggen
schap in de bedrijven. En de partijen 
meteen traditioneel linkse achtergrond, 
zoals die in Denemarken, in Italië of in 
Nederland, maakten die verbinding 
altijd a l."

Landbouw

Een hoofdzaak van de Europese po li
tiek is de landbouw. Wat hebben we 
daar aan sociale bewegingen? En heb
ben w ij daar dan kontakten mee?

Bram van der Lek: "Het is heel belang
rijk om daar een eigen samenhangende 
visie over naar voren te brengen. Het is 
opvallend dat de Westduitse Grünen 
juist twee vertegenwoordigers uit de 
landbouw bij hun kop-kandidaten heb
ben staan. Die zijn dus kennelijk van 
plan daar vrij veel aandacht aan te be
steden. Wat ik daar to t nu toe van 
gehoord heb, komt goed overeen met 
onze eigen ideeën daarover.
Het gaat erom, dat de landbouw ekolo- 
gisch verantwoord wordt bedreven, in

samenhang met leefgemeenschappen 
van planten en dieren en met het land- 
schap. Dat richt zich tegen de groot
schaligheid, die het gevolg is van de EG- 
politiek. Het moet weer mogelijk wor
den om met het midden- en kleinbedrijf 
te produceren. Er moeten maximum
hoeveelheden worden vastgesteld per 
bedrijf, en er moet een systeem komen 
van inkomens-garanties in plaats van de 
EG-subsidies die nu voor de overpro- 
duktie zorgen. De traditionele land
bouworganisaties voelen daar inder
daad niet voor. Maar jongere, progres
sievere boeren zijn veel minder afkerig 
van een andere produktiewijze, die 
meer rekening houdt met het milieu en 
het landschap. We vertellen geen 
sprookjes over het boerenbedrijf; ook 
binnen de agrarische wereld zelf leven 
deze gedachten wel degelijk."

Zure regen bestaat maar voor 
éénderde uit regen. De rest van 
de schadelijke stoffen die we 
zure regen noemen, komt niet 
met regen-, sneeuw- of hagel
buien naar beneden, maar is 
"gewone" luchtverontreiniging. 
Zure wind, eigenlijk. Het is er 
niet minder schadelijk om. 
Vooral niet, omdat het zich 
niets van landsgrenzen aantrekt, 
zelfs niet van de grenzen van de 
Europese Gemeenschap. Een 
multinational in 
milieuvervuiling!

De verhalen waren bekend, maar ver 
weg. In Engeland had je de 'smog' (let
terlijk: rook-mist), die als een walm 
boven de industriesteden hing en alles 
met een laagje roet besmeurde. In 
Zweden zat er geen vis meer in de 
meren, en vielen de naalden van de rui
sende dennenwouden naar beneden. In 
Canada gebeurde iets dergelijks. De be
richten over de stervende bossen in 
West-Duitsland brachten het probleem 
dichterbij. Op dit moment is het ook 
to t Nederland doorgedrongen, dat de 
wind hier niet met een boogje omheen 
waait en dat we nu eenmaal in de Euro
pese industriezone zitten. Het bekende 
beeld: aangetaste bossen, vooral naald
hout. Maar ook: schade aan kultuur- 
gewassen, schade voor landbouw en 
bosbouw, schade aan monumenten en

Hoe gaat het nu verder met het Groen- 
Progressief Akkoord en met de samen
werking tussen PSP, PPR en CPN?

Bram van der Lek: "De samenwerking 
is nu een voornamelijk strategische 
keuze. Ik heb er geen moeite mee dat 
te bevestigen. Dat wil niet zeggen, dat 
we inhoudelijk een tweederangs keuze
mogelijkheid bieden. Er lagen al veel 
overeenkomsten tussen de deelnemende 
partijen, er blijven uiteraard verschillen 
bestaan, maar het zal een goed werk
baar geheel worden. De partijen zullen 
elkaar in de samenwerking beter kun
nen leren kennen. We moeten ook 
doorgaan met het verder ontwikkelen 
van onze programma's, bijvoorbeeld 
welke soort ekonomische ontwikke
lingen wij willen als het niet meer om 
de traditionele industriële groei gaat.

een bedreiging voor oppervlakte- en 
grondwater.
De drie voornaamste stoffen die bijdra
gen to t de vorming van zure regen zijn 
zwaveldioxyde, stikstofoxyden en am
moniak. Zwaveldioxyde komt vrij bij 
de verbranding van kolen en olie. Nu 
voor de verwarming van huizen aardgas 
gebruikt wordt, is de industrie de voor
naamste producent van zwaveldioxyde. 
Vooral elektriciteitscentrales (op olie of 
kolen gestookt) en olieraffinaderijen 
zijn verantwoordleijk. Stikstofoxyden 
zijn voor een belangrijk deel het gevolg 
van het toegenomen autoverkeer. Am
moniak is vooral een probleem in gebie
den met veel mest, onder andere u it de 
bio-industrie.
Zwaveldioxyde en stikstofoxyden 
komen uit schoorstenen en uitlaat
pijpen. Ze worden de lucht in geblazen, 
hechten zich aan stofdeeltjes of komen 
direkt in kontakt met bomen of gebou
wen. Je vindt ze ook terug in regen
druppels, vandaar de naam zure regen. 
Maar van al die luchtverontreinigende 
stoffen die weer op aarde belanden, 
doet maar eenderde deel dat via het 
regenwater. De verontreiniging door 
ammoniak is veel meer plaatsgebonden. 
Je ziet duidelijk de streken die daarvan 
veel te lijden hebben: Noord-Brabant, 
het noorden van Limburg, de Veluwe, 
het oosten van Gelderland en Overijssel.

Wegschuiven

Het bestrijden van zure regen komt heel 
traag op gang, In West-Duitsland be
staat het vermoeden, dat eenderde deel

De samenwerking in de voorbereiding 
van de verkiezingen gaat heel plezierig, 
en de kontakten met buitenlandse par
tijen en bewegingen zijn versterkt. Maar 
dat legt niets vast over hoe het straks 
in Nederland verder moet gaan met de 
verhouding tussen de partijen. Daarover 
moet ervaring worden opgedaan met 
gezamenlijke konferenties, voorzichtig 
en niet overhaast. Deze samenwerking 
is géén voorschot op iets wat ook op 
nationaal nivo onvermijdelijk zou zijn. 
Het is denkbaar dat deze samenwerking 
uitstraling heeft naar de landelijke poli
tiek, maar het is even goed mogelijk dat 
de drie partijen in Nederland geschei
den optrekken en bij de Europese 
verkiezingen samengaan."

van de bossen al als verloren moet wor
den beschouwd. De gevolgen van zure 
regen worden ook pas na een tijd  zicht
baar. Tot op zeker hoogte kan de bo
dem de verzuring nog wel verwerken. 
Voor het oog is er dan niets aan de 
hand. Als het verzadigingspunt bereikt 
is, gaat het plotseling snel. Een eenmaal 
verzuurde bodem krijg je niet zo mak
kelijk meer gezond. Het wachten met 
maatregelen totdat de bomen zichtbaar 
aangetast zijn, is dan ook onverant
woord. Toch is dat, wat er de afgelopen 
jaren gebeurd is. De verantwoordelijk
heid wordt weggeschoven: van het ene 
land naar het andere, van industrie naar 
overheid. Internationaal zijn er nog al
tijd  geen bindende afspraken gemaakt 
russen de regeringen. En de industrie 
wijst vooral naar de luchtverontreini
ging die het land binnenwaait, als ex- 
kuus om zelf niets te doen.

Plafonds

In Nederland bestaat het regerings
beleid u it het vaststellen van 'plafonds': 
maximum-hoeveelheden zwaveldioxyde 
en stikstofoxyden die de lucht in mo
gen gaan. In 1980 werd dat plafond 
voor zwaveldioxyde bepaald op een 
half miljoen ton per jaar. Per provincie 
zou deze hoeveelheid toegestande ver
vuiling verdeeld kunnen worden. Er ligt 
hier een taak voor de provinciebestu
ren, omdat gedeputeerde staten de ver
gunningen afgeven volgens de Wet in-
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zake de Luchtverontreiniging. Ook zijn 
de provincies nauw betrokken bij de 
elektriciteitscentrales. Opvallend was 
trouwens de ruimhartigheid waarmee 
het Rijnmondgebied (olieraffinade
rijen!) mocht meedelen in het vervui- 
lings-plafond. In de komende plannen 
zou dit plafond verlaagd worden to t 
driehonderdvijftigduizend ton per jaar. 
Voor stikstofoxyden is nu ook een pla
fond genoemd; dit zou — in het kader 
van de Europese bestrijding van de zure 
regen — sterk omlaag moeten. Minister 
Winsemius noemt dat "technisch niet 
haalbaar". Het gaat daarbij vooral om 
voorschriften aan de auto-industrie om 
de auto's geschikt te maken voor lood
vrije benzine. Uit konkurrentie-over- 
wegingen hebben met name de Franse 
en Italiaanse auto-industrie daar de 
grootste bezwaren tegen. En binnen de 
EG is er vrijheid van handel, dus . . . .
De loodvrije benzine zal in Nederland 
pas in 1986, en slechts op vrijwillige 
basis, worden ingevoerd.
De nieuwe — verlaagde — plafonds 
komen nog lang niet tegemoet aan wat 
volgens wetenschappelijke bereke
ningen de Nederlandse bodem kan ver
dragen aan zure regen. De "weerstand" 
van de bodem, vooral van bepaalde 
bodemtypen zoals de kalk-arme duinen, 
is niet groot genoeg. Om het natuurlijke 
evenwicht niet te verstoren, moeten de 
plafonds nog veel verder omlaag. Dat 
stelt extra eisen aan de industrie en aan 
de overheid — bij het beheer van elek
triciteitscentrales en bij het voeren van 
een verkeers- en vervoersbeleid. In de 
praktijk komt daar nog niets van te
recht. Het openbaar vervoer wordt af
gebroken, het autoverkeer krijgt geen 
konkurrentie van een behoorlijk alter
natief. Elektriciteitscentrales die op 
(duur) aardgas of zwavelarme olie ge
stookt worden, worden bij overproduk- 
tie het eerst afgeschakeld; de goedkoper 
werkende centrales die draaien op 
kolen of zware stookolie, mogen door
gaan. De omgebouwde kolencentrale in 
Borssele krijgt — als het aan gedepu
teerde staten van Zeeland ligt — geen 
honderd procent rookgas-ontzwaveling, 
maar slechts vijftig procent. In de mo
gelijkheid om de centrales met (relatief 
schoon) aardgas te stoken — waardoor 
men de afgelopen jaren binnen het pla
fond van een half miljoen ton kon b lij
ven — is na 1987 niet meer voorzien. 
De industrie en zelfs de multinationale 
ondernemingen (!) wijzen naar het bui
tenland, als het erom gaat waar de 
maatregelen getroffen moeten worden. 
Inderdaad schat men, dat driekwart van 
de luchtverontreiniging Nederland 
binnenwaait. Maar de verontreiniging 
van de Nederlandse industrie komt 
weer in andere landen terecht. Het kan 
nooit een argument zijn om te wachten 
op maatregelen in het buitenland.

Kernenergie

Internationale maatregelen laten nog op 
zich wachten. De Raad van ministers 
van de Europese Gemeenschap kon het 
niet eens worden over het stellen van 
plafonds voor de uitstoot van zwavel- 
dioxyde en stikstof oxyden voor de EG- 
landen. Er zijn nu alleen nog — vrij
blijvende — streefcijfers. De wetgeving
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Bezetting van een schoorsteen van de Amercentrale, 
Geertruidenberg, aprii '84

in de afzonderlijke landen is daaraan 
niet gebonden. Het Europese parlement 
heeft wèl aangedrongen op een pro
gramma ter bestrijding van de zure 
regen. Er zouden plafonds voor de u it
stoot moeten komen, de schadelijke 
stoffen in de uitlaatgassen van auto's 
zouden wettelijk beperkt moeten wor
den, en er zou — vooral in de ons om
ringende landen — iets gedaan moeten 
worden aan de luchtverontreiniging bij 
het verwarmen van woningen. Anders 
dan in Nederland, waar aardgas daar
voor de belangrijkste energiebron is, 
worden elders vooral steenkool, bruin
kool en stookolie gebruikt. Tegen de 
zin van de opsteller van het rapport, 
Hemmo Muntingh (PvdA) sprak het 
Europese parlement ook uit, dat kern
energie een goed alternatief was voor 
kolen- en oliegestookte elektriciteits
centrales. Zo wordt dan het ene milieu
probleem ingewisseld tegen het andere. 
Het EG-verband is niet het meest ge
schikte om maatregelen tegen de zure 
regen te nemen. Landen als Zwitser
land, Oostenrijk, Tsjechoslowakije, Po
len en Zweden (geen lid van de EG) 
hebben evengoed met de problemen te 
maken. Het toverwoord 'konkurrentie- 
vervalsing' wordt snel gebruikt om 
maatregelen tegen te houden. De 
rechtse meerderheid in het Europese 
parlement voert kernenergie op als 
alternatief in plaats van energiebespa
ring en duurzame energiebronnen als 
wind- en zonne-energie. De milieu
beweging zal zich verder moeten ver
sterken, vooral op internationaal nivo. 
Een nieuwe links-radikale/groene frak- 
tie in het Europese parlement kan daar
bij goed van dienst zijn.

PETER ZWART

Bij de Vereniging Müieudefensie/WiSE is vo
rige maand het 'Zure Regen Boek', geschreven 
door Dave van Ooyen en Thijs de ia Court, 
verschenen. Het behandelt zowel de ekologi- 
sche als de politieke kant van de zaak, en is 
zéér aktueel. (ISBN 90.6479.017.5; f  12,50, 
verkrijgbaar bij de boekhandel en de Vereni
ging Milieudefensie, 2e Weteringplantsoen 9, 
Amsterdam).

DE VERKIEZINGEN

In 1979 vonden de eerste direkte verkiezingen van het Europese parle
ment plaats. Toen werden in negen Europese landen 410 afgevaardigden 
gekozen. In 1981 trad Griekenland toe, zodat het parlement nu 434 
zetels telt. Ons land levert 25 afgevaardigden, Duitsland, Engeland, 
Italië en Frankrijk ieder 81; België en Griekenland 24; Denemarken 16; 
Ierland 15 en Luxemburg heeft zes zetels.
Bij de verkiezingen van '79 haalden vier Nederlandse partijen het parle
ment; CDA (10 zetels), PvdA (9), VVD (4) en D'66  (2). PSP, CPN en 
PPR deden wel mee, maar ieder voor zich, en waren dus kansloos. Deze 
linkse drie doen nu, tezamen met de Groene Partij Nederland, mee als 
'Groen-Progressief Akkoord'. De lijsttrekker is Bram van der Lek (PSP). 
Verder staan op de lijst Herman Verbeek (PPR), Ne/ van Dijk (CPN) en 
Roef van Duijn (GPN). Het Groen-Progressief Akkoord doet mee onder 
lijstnummer 6 (zes). De eventuele vertegenwoordigrrs van het Akkoord 
zullen geen 'zakkenvullers' zijn. Hun salaris (tezamen met allerlei ver
goedingen rond de 200.000 gulden) zal worden gekort to t bruto 50.000 
gulden. De rest van het geld zal door het GPA worden gebruikt voor 
diverse zaken, zoals de ondersteunig van radikale aktiviteiten.



EUROPEES ROOD EN GROEN
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Een nieuw geluid via een 
nieuwe fraktie in het Europese 
parlement. Dat is het doel van 
het Groen-Progressief Akkoord 
van CPIM, GPN, PPR en PSP bij 
de Europese verkiezingen van 
14 juni. Dit samenwerkings
verband wil ook op EG-nivo 
links-socialistische, groene en 
radikale partijen en lijsten 
verenigen. Voorafgaand aan de 
verkiezingen zijn hierover nog 
geen bindende afspraken 
gemaakt. Wel is er aan alle 
kanten overleg gaande.
Frans Janssen, vice-voorzitter 
van de PSP, was nauw 
betrokken bij de tot stand 
koming van het Groen- 
Progressief Akkoord en de 
besprekingen met de Europese 
'zuster organisaties'. Van hem 
een indruk van de 
ontwikkelingen en een schets 
hoe de andere partijen buiten 
Nederland aan de Europese 
verkiezingen deelnemen. De 
eerste stappen in de richting 
van een rood-groene fraktie- 
vorming in 'Straatsburg' zijn 
gezet.
Een overzicht van linkse lijsten naast de 
sociaal-demokratische en traditioneel- 
kommunistische partijen in de EG-lan- 
den levert een bonte stoet van alterna
tieven op.
In Griekenland is er naast de Moskou- 
kommunistische KKE  de euro-kommu- 
nistische KKE-es. De KKE-es is tamelijk 
pro-EG, iets waaraan hun oriëntatie op 
de Italiaanse kommunistische partij 
(PCI) en het zich af zetten tegen de 
KKE (fel anti-EG) niet vreemd is.
In Italië  bestaan er naast de kommunis- 
ten en de sociaal-demokraten drie 
linkse partijen: Democrazia Proletaria 
(DP), de Partido de! Unita Proletaria 
per il Communismo (PdUP) en de Par
tido Radicale. De DP neemt zelfstandig 
aan de verkiezingen deel en is ook sterk 
genoeg om een of meer zetels te halen. 
De PdUP heeft met de kommunisten 
van de PCI onderhandeld en twee ver
kiesbare plaatsen op de PCl-lïjst gekre- 

• gen. Naast hen komen misschien nog 
enkele linkse onafhankelijken op de 
PCMijst. Zij zijn, net als de PdUP, niet 
gebonden aan de fraktiekeuze van de 
PCI zelf. De Partido Radicale, waarover 
in 'Bevrijding' nr. 2 u it 1983 nog be
richt werd, is de oude samenwerkings
partner van de PPR, maar op 't ogen
blik liggen de kontakten stil.

In Frankrijk heeft het er enige tijd naar 
u it gezien, dat er één samenwerkings- 
lijst zou komen van linkse krachten bui
ten de sociaal-demokraten en kommu
nisten. Zo'n lijst zou de kiesdrempel 
van v ijf procent dan zeker halen. Het 
zijn toch twee lijsten geworden. De 
Franse groene partij, Les Verts, kon 
zich niet vinden in samenwerking met 
de PSU, een partij waarmee de PSP 
vooral in de jaren zestig veel kontakt 
had. De PSU wordt door Les Verts 
gezien als een regeringspartij. Huguette 
Bouchardeau van de PSU is staatssekre- 
taris van milieu in het kabinet-Mauroy. 
Les Verts vinden de opstelling van de 
PSU niet konsekwent: zelf spreekt ze 
zich wel tegen kernwapens en kern
energie uit, maar ze b lijft wel in een 
regering zitten die de kernwapens hand
haaft en het aantal kerncentrales wil 
uitbreiden. Overigens is deze keuze ook 
binnen de PSU zeer omstreden. Het 
gevolg hiervan is dat er nu twee lijsten 
zijn: Les Verts (geschat op tussen drie 
en zes procent) en de PSU met een 
groep ex-kommunisten (geschat op één 
a twee procent).
In België maken de groene partijen 
{Agalev in Vlaanderen en Ecolo in Wal
lonië) eveneens kans op één of meer 
zetels. Daarnaast nemen de Belgische 
kommunisten deel aan de verkiezingen, 
zonder serieus uitzicht op een zetel. In 
Luxemburg neemt de groene 'Greng 
Alternative' deel, eveneens zonder 
kans op zetels.
In West-Duitsiand lijken Die Grünen na 
de laatste regionale verkiezingen er vrij 
zeker van te kunnen zijn dat ze de kies
drempel van v ijf procent zullen halen. 
Die Grünen hebben een EG-programma 
gepubliceerd waarin de PSP zich erg 
zou kunnen vinden. Zo bevat het u it
spraken vóór uittreden uit de NAVO en 
keert het zich tegen de EG. Naast die 
Grünen neemt ook de Trieden! iste ' 
deel. D it is een samenwerking tussen 
onafhankelijke mensen uit de vredes
beweging, enkele ex-SPD-leden en men
sen u it de DKP (kommunistische par
tij).

In Denemarken bestaan naar verhou
ding de sterkste mogelijke partners voor 
het Nederlandse akkoord. Zij hebben 
op d it moment een zetel in het Euro
pese parlement. De Socialistisk Folke- 
parti (SF) is de laatste jaren sterk ge
groeid. Zij hoopt dan ook van één op 
twee zetels in het Europese parlement 
te komen. Naast de SF is er de 'Volks
beweging tegen de EG', in 1979 goed 
voor vier zetels. D it is een breed en 
bont gezelschap dat elkaar gevonden 
heeft in de diskussies rond de Deense 
toetreding to t de EG in 1973. Hoewel 
de SF het anti-EG standpunt met hen 
gemeen heeft, vindt ze samenwerking 
op alleen d it punt te beperkt van aard, 
en heeft ze gekozen voor zelfstandige

deelname aan de Europese verkie
zingen.
In Groot-Brittannië bestaat naast 
Labour de groene Ecoiogy Party. Deze 
is door het distriktenstelsel bij voorbaat 
kansloos om een zetel te halen. In Ier
land maken de groene Comhaontas Glas 
evenmin kans. De socialistische Workers 
Party is wel sterker, maar waarschijnlijk 
niet sterk genoeg om voor een zetel in 
aanmerking te komen.

Akkoord op breukvlak

Tussen al deze partijen zijn nogal wat 
verschillen. Onderling erg hechte 
samenwerking is er nergens. Wel bestaat 
er een Koordinatie van Europese Groe
nen, waaraan de groene partijen deelne
men. Tussen een aantal socialistische en 
radikaal-linkse partijen is er een diskus- 
sieplatform, Dialoog geheten.
Een fraktie in het Europese parlement 
moet volgens de reglementen tenminste 
elf leden tellen. D it aantal lijk t ertoe te 
dwingen dat noch de groene partijen, 
noch de links-socialistische partijen zich 
kunnen beperken to t samenwerking in 
eigen kring. Programmatisch moet een 
bredere overeenstemming trouwens in 
voldoende mate mogelijk zijn. De poli
tieke overeenstemming tussen al deze 
partijen is beduidend groter dan tussen 
de partijen die samen in bijvoorbeeld de 
sociaal-demokratische of de kommunis
tische fraktie zitten. Desondanks zijn er 
nog veel hindernissen voor de vorming 
van zo'n nieuwe fraktie. In de groene 
hoek bestaat een sterke stroming, die 
samenwerking uitdrukkelijk wil beper
ken to t alleen groene partijen. Samen
werken met socialisten of kommunisten 
past daar niet in. De Westduitse Grünen 
hebben zich het afgelopen half jaar 
sterk gemaakt om hier een wat bredere 
samenwerkingszin ingang te doen vin
den. Het Groen Progressief Akkoord 
heeft hierbij als proefkonijn mogen 
dienen.

Twee partijverbindingen

Onlangs is dit gebeurd bij een zoge
naamde internationale partijverbinding. 
Dat is een technische regeling, die par
tijen kunnen aangaan om al voor EG- 
subsidie in aanmerking te komen bij 
een resultaat van één procent van de 
stemmen of meer. Omdat partijen, die 
zélf zetels halen, deze subsidie ook zón
der zo'n verbinding krijgen, is d it vooral 
een steun aan partijen, die mogelijk 
geen zetels halen. De Franse Les Verts 
en de PSU kunnen die steun goed ge
bruiken, gezien de enorme bedragen die 
daar vóór de verkiezingen als waarborg 
op tafel moeten komen. De Westduitse 
Grünen wilden zo'n partijverbinding 
alleen aangaan, als ook het Groen Pro
gressief Akkoord hierbij betrokken 
werd. Na lang praten en veel politieke

druk gingen uiteindelijke alle andere 
groene partijen daarmee akkoord. Aan
vankelijk was met het Groen Progres
sief Akkoord alleen gesproken overeen 
verbinding met slechts Die Grünen, Les 
Verts en eventueel Agalev/Ecolo. De 
Nederlandse vertegenwoordiger kon — 
staande de vergaderig eind april in Parijs 
— moeilijk in z'n eentje beslissen over 
de nieuwe mogelijkheid, zodat onder
tekening van Nederlandse zijde uitge
steld werd. De Westduitse Grünen 
klommen daarop nogal kwaad in de 
pen. Ze maakten het Groen Progressief 
Akkoord het verwijt, dat ze — na alle 
moeite die de Grünen gedaan hadden — 
niet mee wilden doen. Enkele dagen 
later is op de vergadering van het Groen 
Progressief Akkoord besloten de partij
verbinding met alle groene partijen te 
ondertekenen, waarmee de boosheid 
van Die Grünen wel weggenomen zal 
zijn.
Ook in de meer rode hoek verloopt het 
internationale overleg niet erg gestruk- 
tureerd. De PSU kwam op het aller
laatste moment ook met het verzoek 
om een partijverbinding. Uiteindelijk 
gingen — na overleg per telefoon — dan 
de PSU, de SF èn het Groen Progressief 
Akkoord deze verbinding aan. Want zo 
soepel is men bij de EG ook wel weer 
met de subsidie, dat één lijst meerdere 
partijverbindingen kan aangaan.

Het Groen Progressief Akkoord wil de 
fraktievorming die groene en rode stro
mingen wel in één fraktie bijeenbrengen. 
Dat zal nog heel wat moeite kosten. 
Want sommigen sluiten elkaar onderling 
uit. Niet al deze partijen zullen zetels 
halen, zodat deze uitsluitingen gedeel
te lijk vanzelf wegvallen. Maar ook dan 
liggen er nog genoeg problemen. Maar 
willen de linkssocialistische en groene 
partijen zo sterk mogelijk naar buiten 
treden, dan is het vormen van een 
fraktie en het slagen van deze inter
nationale 'doorbraak' een duidelijke 
noodzaak.

FRANS JANSSEN
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Homoseksualiteit staat als 
nummer 302 op de officiële lijst 
van geestesziekten, die de 
Wereld Gezondheids 
Organisaties (kortweg WHO, 
een onderdeel van de Verenigde 
Naties) hanteert. 'Glad to be 
Gay', een populair nummer van 
de Tom Robinson Band, was 
volgens de maker dan ook een 
'medical song' (een 'medisch 
liedje').
Het Europese parlement 
vreesde voor haar waardigheid, 
als ze deze 'ziekte' — en dan 
nog in positieve zin — zou 
moeten bespreken. Toch werd 
een rapport vol aanbevelingen 
aangenomen, opgesteld door 
een Italiaanse kommuniste met 
een tamelijk onuitspreekbare 
naam: Squarcialupi.

"Aanstootgevend" vond de konserva- 
tieve Britse Europarlementariër Keilett- 
Bowman de diskussies over homosexua- 
lite it in het Europese parlement. Het 
wóórd alleen al ligt in die kringen als 
een hete aardappel in de mond. Toch 
waren de dames en heren Europarle
mentariërs gedwongen zich uit te spre
ken over de rapportage van hun kollega 
Vera Squarcialupi (Italiaanse kommu- 
nistische partij) over sexuele diskrimi- 
natie. Op 13 maart nam het Europese 
parlement met grote meerderheid het 
rapport aan. Daarmee heeft het zich in 
een — overigens niet bindend — advies 
gericht to t de nationale regeringen en 
to t de Europese Commissie. In het rap
port worden de volgende maatregelen 
aanbevolgen: verbod van diskriminatie 
op grond van sexuele geaardheid; geen 
strafbaarstelling meer van homosexuele 
kontakten tussen volwassenen; gelijke 
minimum-leeftijdsgrenzen voor hetero- 
en homosexuele kontakten; verbod op 
registratie van homo's; maatregelen 
tegen diskriminatie in de arbeidssfeer 
en bij sollicitaties; het afvoeren van 
homosexualiteit van de lijst van geestes
ziekten van de Wereld Gezondheids 
Organisatie.

Homo's in de EG

Als vervolg op de rapportage van Joop 
Voogd (PvdA) bij de Raad van Europa 
wist ien van den Heuvel een resolutie 
in procedure te krijgen tegen de diskri
minatie van homosexuelen in de EG- 
landen. Dat was eind 1982. De resolu
tie werd in handen gesteld van twéé 
kommissies van het Europese parle

ment: de juridische kommissie en de 
kommissie voor sociale zaken. De ju ri
dische kommissie koos de Britse kon- 
servatieve Gloria Hoóper als rappor
teur voor deze zaak. De rapporteur van 
de kommissie sociale zaken, Vera 
Squarcialupi, pakte de zaak voort
varend aan. Zij zocht kontakt met de 
internationale homobeweging, georgani
seerd in de IGA (International Gay 
Association of gay men and lesbian 
women). Met hen werd materiaal ver
zameld over de positie van homo's in de 
landen van de EG, over de verschillende 
nationale wetten, en werden de eisen 
geformuleerd. Wat er verzameld kon 
worden, bood geen vrolijk beeld. Ier- 
land: alle homosexuele kontakten zijn 
bij de wet verboden. Griekenland: homo
sexualiteit wordt in verband gebracht 
met de wetgeving tegen prostitutie en ge
slachtsziekten. Groot-Brittannië: homo
sexualiteit in het openbaar is wettelijk 
verboden. Italië: wie uitdrukking geeft 
aan homosexualiteit kan beschuldigd 
worden van schennis van de openbare 
eerbaarheid. In België, West-Duitsland, 
Groot-Brittannië, Griekenland en 
Luxemburg ligt de minimum-leeftijds- 
grens voor homosexueel kontakt hoger 
dan voor heterosexueel kontakt. In Ier
land bestaat dit verschil niet, omdat 
daar alles verboden is. De wetten gaan 
overigens alleen uit van homo-kontak- 
ten tussen mannen. Vrouwen hebben 
kennelijk geen eigen sexualiteit. Wat 
niet wil zeggen, dat er niet — op grond 
van andere wetsartikelen — wordt 
opgetreden tegen lesbische vrouwen.

Richtlijn

Het aannemen van het rapport-Sqarcia- 
lupi wordt door nationale homo-bewe- 
gingen, zoals de Britse en de Ierse, als 
een steun in de rug gezien. Toch is er 
op korte termijn weinig d irekte ffekt te 
verwachten. Alleen de Europese Com
missie kan voorstellen voor wetgeving
doen aan de Raad van ministers, die in 
eenstemmigheid een bindende richtlijn
voor de EG-landen kan uitvaardigen. 
Daarna moet de nationale wetgeving 
van de diverse landen worden aange
past. Het is bovenal niet duidelijk, op 
welke grond de EG een richtlijn tegen 
homo-diskriminatie zou kunnen u it
vaardigen. Aansluiting bij de derde 
richtlijn  (gelijke beloning voor mannen 
en vrouwen in de arbeidssituatie — ligt 
minder voor de hand dan men zou den
ken. Die richtlijn is er niet gekomen uit 
een oogpunt van emancipatie, maar om 
ekonomische redenen: om ongelijke 
konkurrentie weg te nemen van landen 
waar in verhouding veel meer vrouwen 
aan het betaalde arbeidsproces deelne
men. Het oprichtingsverdrag van de EG 
(het 'Verdrag van Rome') kent slechts 
een bepaling over 'vrij verkeer van per-

De PSP-Homogroep hield op 28 
april een landelijke bijeenkomst in 
de Populier te Amsterdam, 's Mid
dags over de eigen organisatie, 's 
avonds in het teken van de Euro
pese verkiezingen. Dit laatste met 
medewerking van PSP Tweede Ka
merlid Andrée van Es —  van wie we 
de inleiding hier weergeven — en 
Hein Verkerk (CPN -fI i kkergroep) 
die inging op de homopolitiek in 
Europees verband. Na afloop waren 
er talrijke aanwezigen die zich ge
animeerd in het aansluitend georga
niseerde feestgewoel begaven.

sonen tussen de EG-landen' en een alge
mene bepaling om via wetgeving de 
'doelstellingen van de EG ter verwezen
lijken'. Bestrijding van diskriminatie 
hoort niet to t die doelstellingen.

Sociale beweging

Intussen zijn door de aktiviteiten van 
de IGA rond het rapport-Squarcialupi

het internationale kontakten in de 
homobeweging zal verstevigd, in elk 
geval voorzover het West-Europa be
treft. Ook in de toekomst zal dit moe
ten worden voortgezet. De homobewe
ging zal één van die sociale bewegingen 
zijn waarop de nieuw te vormen links- 
radikale/groene fraktie in het Euro
parlement zich zal oriënteren. In Neder
land is er al nauw kontakt tussen de 
homogroepen van PSP, CPN en PPR. In 
West-Duitsland is de Bondsdagfraktie 
van Die Grünen als lid-organisatie toe
getreden to t de IGA, en hebben ze 
goede verbindingen met de homobewe
ging, voorzover die daar tenminste cen
traal bestaat.
Voor de Nederlandse situatie is de bete
kenis van het rapport-Squarcialupi min
der groot dan voor landen waar de 
vervolging van homo's veel scherper is. 
Het PSP-programma gaat ook verder 
dan het rapport. Wij willen niet zozeer 
gelijkstelling van de minimum-leeftijds- 
• grenzen voor homo- en heterosexuele 
kontakten, alswel algehele afschaffing 
van die grenzen. Niet de leeftijd, maar 
de zelfbeschikking over eigen lichaam 
en sexualiteit hoort centraal te staan. 
Wij spreken ook niet meer over sexuele 
geaardheid, waarbij de mensheid in 
tweeën wordt gedeeld: de homo's, en
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zij die niet zo zijn. Daarbij komt dat 
niet die zogenaamde geaardheid de 
grootste problemen in de maatschappij 
oplevert, maar het uiting geven aan 
homosexualiteit of wat daarvoor wordt 
aangezien. Openlijk homosexueel ge
drag heet dan het 'propageren' van 
homosexualiteit en leidt to t zedenver
val, bederf van de jeugd, veiIigheids- 
risiko's en spionage. Ook in de landen 
van de EG zijn dat nog gangbare opvat
tingen. Of de leren zich in het kader 
van hun baat bij de EG (zuivelpolittek) 
genoopt zullen voelen als tegenprestatie 
hun anti-homowetten te veranderen — 
zoals Hein Verkerk veronderstelde — 
waag ik te betwijfelen. We zijn toch 
niet het wisselgeld voor een melkplas?

PETER ZWART

Foto: Joop Blom

ZIN EN ONZIN VAN 
HET EURO-PARLEMENT

Er bestaat veel onzin in het 
Europese parlement: weinig 
bevoegdheden, weinig machts
middelen, maar opgetuigd met 
alle technische snufjes: een duur 
reizend circus van Straatsburg 
naar Luxemburg naar Brussel en 
weer terug. Toch heeft het voor 
de PSP zin om mee te doen aan 
de verkiezingen, nu in het 
verband van het Groen- 
Progessief Akkoord. Omdat je 
niet om dat bolwerk van 
kapitalisme, dat de Europese 
Gemeenschap is, heen moet 
lopen, maar ook het Europese 
parlement tot platform en 
strijdterrein moet maken. 
Andrée van Es (PSP-Tweede 
Kamerlid) haalde in haar 
inleiding zin en onzin uit 
elkaar: van de zinvolle 
elementen moet je gebruik 
maken voor je eigen doeleinden. 
Op deze pagina een 
samenvatting van haar rede.
Laat er geen misverstand over bestaan: 
wij wijzen de Europese Gemeenschap 
af, omdat die is opgezet als een kapita
listisch bolwerk. Het is niet toevallig, 
dat juist West-Duitsland, Frankrijk, Ita
lië en de drie Benelux-landen met de 
Europese Ekonomische Gemeenschap 
zijn begonnen. Dat had weinig te 
maken met internationale idealen. Zelfs 
niet met het feit dat deze landen aan 
elkaar grenzen en dat het praktisch zou 
zijn om gemeenschappelijke problemen 
samen aan te pakken: er lagen nog wel 
meer landen in de buurt om afspraken 
mee te maken. Het gemeenschappelijke 
kenmerk van de EG-landen is hun eko- 
nomie, het vrije op winst gerichte 
ondernemerschap zonder zeggenschap 
van de arbeiders, en niet te vergeten: 
het militaire bondgenootschap met de 
Verenigde Staten, de NAVO.
Er is in de PSP diskussie geweest, of we 
wel aan de verkiezingen voor het Euro
pese parlement moeten deelnemen, en 
zo ja, met wie. Maar over onze afw ij
zende houding tegenover de EG en haar 
grondslagen (het Verdrag van Rome) 
bestaat geen verschil van mening. De 
EG is niet hetzelfde als Europa, de EG 
is niet alleen U/esf-Europa, en daar dan 
weer een stuk van. De 'Europese ge
dachte' is niet werkelijk een internatio
nale doorbraak door de landsgrenzen 
heen; het is integendeel een versterkt 
nationalisme van de gezamenlijke West- 
europese landen, waarvan de landen 
buiten de EG, vooral in de Derde 
Wereld, de dupe worden. Daarom vindt 
de PSP dat de EG moet worden afge
broken; niet om terug te keren naar een

Nederlands nationalisme, maar om 
samenwerking aan te gaan op grondslag 
van internationale solidariteit, een vol
strekt andere grondslag dan die van de 
Europese Gemeenschap.

Het Europese parlement

Onze kritiek richt zich dus op de Euro
pese Gemeenschap als instelling, en niet 
in het bijzonder op het Europese parle
ment. Het parlement is niet de typische 
uitdrukkingsvorm van de ondernemers. 
Het moet dan ook door ons gebruikt 
worden als platform om onze standpun
ten over het voetlicht te brengen en om 
ons van nut te zijn bij onze internatio
nale kontakten. Je ziet dat de samen
werking in Europa aan de top (de werk
geversorganisaties, multinationals) veel 
sneller is gegaan dan aan de basis: vak
bonden, aktiegroepen. Op dat gebied 
hebben we een achterstand in te halen; 
we mogen niet met een grote boog om 
het bolwerk van de Europese Gemeen
schap heen lopen.
Dan de bevoegdheden van het Europese 
parlement. Worden er geen verkiezingen 
gehouden voor een machteloos orgaan? 
En bevestig je die machteloosheid niet 
door er een officiële verkiezing bij te 
organiseren? Zo'n standpunt gaat er van 
uit, dat alles stil staat, dat er geen bewe
ging in de bevoegdheden kan plaatsvin
den. Ook in Nederland heeft het parle
ment zichzelf bevoegdheden verworven, 
tegen ministers en koningen in. Die ont
wikkeling gaat nog steeds door — af en 
toe probeert een minister (Brinkman!) 
de klok weer terug te draaien — omdat 
het een voortdurende machtsstrijd is. 
De bevoegdheden van het Europese par
lement tegenover de Raad van Europese 
ministers moeten dan ook worden u it
gebreid. Gezien de ervaringen op natio
naal niveau zal zich dat ook in de EG 
kunnen voordoen. Aan de andere kant 
b lijft het slechte zaak, als beslissingen 
naar het Europese nivo worden over
geheveld, en daardoor beïnvloed wor
den door de ekonomische politiek van 
de Europese Gemeenschap.

Het Groen-Progressief Akkoord

Of we willen of niet, er wordt met 
argus-ogen gekeken naar deze samen
werking van CPN, PPR, PSP en wat dan 
nu de Groene Partij Nederland moet 
heten. Voor de PSP is de wens to t 
samenwerking niet nieuw: bij de (eerste) 
verkiezingen voor het Europese parle
ment, in 1979, hebben wij de CPN en 
de PPR toen ook voorgesteld éen geza
menlijke lijst te maken. Om verschil
lende redenen wilden die partijen dat 
toen niet: er kwamen drie aparte lijsten 
en géén daarvan haalde een zetel. Na
tuurlijk speelt bij de samenwerking 
mee, dat er voor Nederland maar vijfen
tw intig zetels te verdelen zijn, en dat 
het — vooral ook voor die internatio
nale samenwerking — ook echt van

belang is dat we zetels halen. Maar los 
daarvan kan je konstateren dat wat ons 
in 1979 niet gelukt is, nu wél slaagt. 
Een obstakel is genomen.
Toch is de gang van zaken bij de Euro
pese verkiezingen niet maatgevend voor 
hoe het verder met CPN, PPR en PSP 
zal gaan. Daarvoor staat de problema
tiek van de EG teveel buiten het cen
trum van de belangstelling. Deze samen
werking is niet de voorbode van een 
landelijke ontwikkeling; de inhou
delijke diskussies tussen de partijen zijn 
belangrijker. Het b lijft wel van belang 
de ontwikkelingen rond het Europese 
parlement met aandacht te volgen en 
bij de volgende verkiezingen, over vijf 
jaar, konklusies te trekken over de 
samenwerking op internationaal nivo.

Ontwapening

Ook a! beslist het Europese parlement 
(gelukkig!) niet over het plaatsen van 
kruisraketten, toch mag dat er bij be
trokken worden. Met name het CDA 
probeert dat u it de verkiezingsstrijd te 
houden, maar zij werken dan ook in 
Europees verband samen met ultra
rechtse partijen als de CDU/CSU in 
West-Duitsland en de christen-demo- 
kraten van Italië. Wie internationale 
politiek wil bedrijven, zal ook worden 
aangesproken op zijn bondgenoten in 
het buitenland. Bovendien worden in 
het Europese parlement wel degelijk 
zaken besproken als kern wapen vrije 
zones, samenwerking van de Westeuro- 
pese militaire industrieën en een moge
lijke eigen Westeuropese kernmacht. 
Het is allemaal niet los te koppelen van 
de bewapeningspolitiek en van de 
NAVO.
Toenemend verzet vanuit West-Europa 
tegen de rol van de Verenigde Staten? 
Er zullen belangen-tegenstellingen zijn, 
maar daar hebben we weinig aan in 
onze zin van ontwapening. Als West- 
Europa zich losser wil maken van de VS 
hoeft dat niet gunstig te zijn voor het 
streven naar ontwapening. Het wordt 
eerder een konkurrentie met de VS, in 
de richting van een derde supermacht, 
desnoods met een zelfstandige uitge
breide kernmacht. De samenwerking in 
de EG maakt dat gemakkelijker. Als de 
landen worden losgemaakt u it die ver
banden, de Europese Gemeenschap, 
maar ook NAVO en Warschaupakt, is 
er meer kans op een afzonderlijke 
vredespolitiek van die landen, op kern- 
wapenvrije zones bijvoorbeeld. Ontwa
pening kan wel Europees worden aan
gepakt, maar van de EG kun je niet aan
namen dat ze daaraan zal bijdragen. Dat 
zal eerder van dissidente landen in 
West- en Oost-Europa moeten komen!

ANDRÉE VAN ES
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Vrouwenvredeskamp Comiso

W e hebben het in de gevangenis opgezet
Komende maand bestaat het 
Vrouwenvredeskamp in Comiso 
(op Sicilië, Italië) één jaar. 
Daarvoor bestond er al een 
gemengd kamp. Aanleiding voor 
het opzetten van een vrouwen
kamp waren de gebeurtenissen 
van maart vorig jaar. Toen werd 
een groep vrouwen door de 
politie opgepakt en na enkele 
dagen het land uitgezet. Tijdens 
de zes dagen in de gevangenis 
beraamden zij de plannen voor 
het opzetten van het Vrouwen
vredeskamp. Toen zij het land 
uit waren, werd hun idee door 
andere vrouwen overgenomen 
en gerealiseerd. In april dit jaar 
vond het proces tegen de twaalf 
vrouwen (uit zes landen) plaats. 
Voor die gelegenheid kregen ze 
toestemming Italië weer binnen 
te komen. Onder hen Peggy 
Ravesteijn. Met haar hadden 
Geert Dekker en Chris Huinder, 
kort na haar terugkomst uit 
Italië, een gesprek.
Bij het proces was de rechter 
duidelijk bereid met de 
politieke overtuiging van de 
vrouwen, met betrekking tot 
het militarisme en de kern
bewapening, rekening te 
houden: ze werden tot I ichte 
straffen veroordeeld.

"We zijn gearresteerd bij de akties rond 
8 maart, internationale vrouwendag, 
vorig jaar. Vrouwen, die toen in het 
gemengde vredeskamp zaten hadden 
opgeroepen om mee te doen. Die be
stonden uit akties tegen sexueel geweld. 
Er was in Comiso een meisje van 15 jaar 
verkracht en zij was daar de eerste, die 
daar publiekelijk iets aan ging doen. We 
hebben een solidariteitsdemonstratie 
gehouden in Comiso. Met zo'n twee
honderd vrouwen en dat is heel veel, 
want Comiso is een klein stadje. Je hebt 
daar plaatsen, waar stenen liggen met 
'Allende'erop, en 'Che Guevara'en ook 
nog wat Italiaanse figuren. We hebben 
toen allemaal keien genomen en er 
namen van vrouwen opgezet, die op de 
een of andere manier slachtoffer waren 
geworden van het geweld van mannen. 
Daar hebben we een grote berg van 
gemaakt, een symbolisch monument 
voor al die vrouwen. Verder hebben we 
rond 8 maart een web gemaakt van wol, 
een sit-in gehouden, blokkades georga

niseerd. De eerste blokkades bij een stel 
toegangspoorten waren op 9 maart.

Daarop is met heel veel geweld gerea
geerd. Het dreigde toen erg te eskale- 
ren. Het had geen zin om door te gaan. 
Bovendien waren we met te weinig 
mensen om door te gaan. We zijn de 
avond daarna toen rond de basis gaan 
lopen. We hebben leuzen geschilderd. 
Op een gegeven moment kwam er van
uit de basis een auto met militairen, die 
over onze hoofden heen begonnen te 
schieten. Toen kwamen er ook nog 
politie en meer militairen, die allemaal 
heel provocerend optraden. Groot licht 
van koplampen, met pistoollopen in 
onze rug prikken. Toen we bij de 
hoofdpoort aankwamen wilden we 
daartegen aanklachten indienen, maar 
dat lukt niet. Je bent in feite zo rechte
loos. De ochtend daarop hebben we 
wéér de hoofdpoort geblokkeerd. Toen 
wilden we echt doorgaan, maar we wer
den gearresteerd juist op een moment, 
dat er een dure Amerikaanse slee aan 
kwam rijden. We hebben eerst een dag 
op het politieburo doorgebracht. 
Vingerafdrukken, foto's, de hele rata
plan. Toen zijn we overgebracht naar de 
gevangenis van Siracusa, twintig k ilo 
meter verderop. Daar hebben we zes 
dagen doorgebracht. Er was een 
vrouwenafdeling met vrouwelijke 
bewaaksters, die heel goed met ons om
gingen. Eén van ons had een arm gebro
ken en heeft twee dagen onder zware 
bewaking in een ziekenhuis gelegen. We 
wisten helemaal niet waar ze was. We 
waren hardstikke ongerust. Een van de 
bewaaksters is toen nog in haar vrije 
tijd  alle ziekenhuizen van Siracusa af
gegaan om uit te zoeken waar ze was. 
We hadden ook heel goed kontakt met 
de andere gevangenen. Het was wel 
zwaar, omdat we niet wisten, wat er 
ging gebeuren. Dat was angstig, maar 
we werden niet geïsoleerd van elkaar, 
behalve van elf uur 's avonds to t acht 
uur 's ochtends. Verder zaten we bij 
elkaar. We hebben er vergaderd. In feite 
is het vrouwenvredeskamp in de 
gevangenis opgezet. Allemaal plannen 
gemaakt. Zelf konden we er niks aan 
doen, maar het idee is door andere 
vrouwen opgepikt en die hebben het 
uitgevoerd."

Aanklacht verzonnen

"De eerste aanklacht van justitie was 
het blokkeren van de toegangsweg. In 
zo'n geval moet je in Italië binnen tien 
dagen een proces krijgen. Dat wilden 
we zelf ook. We wilden niet, dat het op 
de lange baan geschoven werd, want we 
hadden heel wat publiciteit. Ze hebben 
toen een aanklacht erbij verzonnen: het 
bezetten van land, omdat een aantal 
van ons verbleef op het gemengde kamp, 
een tentenkamp bij de hoofdpoort. Op

dezelfde dag, dat ze ons arresteerden, 
hebben ze de twee eigenaars een aan
klacht tegen ons laten indienen wegens 
het bezetten van hun land. Het is over
duidelijk, dat ze die mensen onder druk 
hebben gezet want er was een vrij goed 
kontakt met die mensen. Die aanklacht 
was heel willekeurig, want een aantal 
van ons verbleef niet op dat kamp. Ze 
hadden een tweede aanklacht nodig om 
ons in voorlopige vrijheid te kunnen 
stellen en om ons — als het aan hun had 
gelegen — pas over tien jaar een proces 
te geven. Het is nu redelijk snel gegaan 
onder druk van een aantal parlemen
tariërs en onze advokaten.
Na zes dagen moesten we toen het land 
uit. We waren met twee Nederlandsen, 
twee Duitsen, vier Engelsen, twee 
lersen, een Deense en een Italiaanse. We 
werden overgebracht naar het politie
buro en van daaruit meteen, zonder dat 
we onze spullen nog mochten ophalen, 
naar het vliegveld."

Isolement

"Ik  was in december '82 al in Comiso 
geweest, om mee te doen aan een ge
mengde vredesmars. Daarna kreeg ik 
een uitnodiging om mee te doen aan de 
8 maart-akties. Zelf zeg ik niet: Comiso 
is belangrijker dan Greenham Common. 
In Greenham gebeurt een heleboel en er 
is veel belangstelling voor van de kant 
van Engelse vrouwen. Comiso zit in een 
geïsoleerde positie. Het is heel moeilijk 
om vrouwen daar naar toe te krijgen, 
ook vanuit het buitenland. Voor Sicili- 
aanse vrouwen zelf speelt de angst voor 
de Maffia heel sterk mee. Er zijn ook 
geen sociale voorzieningen voor hen en 
ze zitten nog heel duidelijk in een 
gezinspatroon. Allerlei faktoren waar
door het heel moeilijk is om dingen van 
de grond te krijgen, terwijl het wel de 
grootste kruisrakettenbasis in Europa 
wordt. Er komen honderdtwaalf kruis
raketten. Die dingen staan gericht op 
het Midden-Oosten en op een land als 
Lybië. Als er één explosief gebied is is 
het daar wel. Al die faktoren maken, 
dat ik meer op Comiso rich t."

Vrouwen veel leuker

— Waarom doe je alleen aan vrouwen- 
akties mee?
"In  eerste instantie om een politieke 
reden. Als vrouwen neem je in de bewa
pening een aparte positie in ."
— Vrouwen als vredeshoedsters?
"Nee hoor, nee, meer vanuit een femi
nistisch idee. Ik heb in gemengde vredes- 
groepen gezeten, ook in Amsterdam. 
Dat was heus niet altijd een negatieve 
ervaring, maar ik vond toch altijd, dat 
je op twee fronten moest strijden: aan 
de ene kant, dat je als vrouw gelijk
waardig behandeld wordt, en aan de 
andere kant de strijd tegen de kruis

raketten. En ten tweede, ik vind het 
met vrouwen gewoon veel leuker. Ik 
weet niet. Ik was de laatste keer bij 
Wijers en ik kreeg het daar zo ontzet
tend benauwd. Er hing daar op een 
gegeven moment een hele agressieve 
sfeer. Dat heb ik bij vrouwenakties 
nooit."

"Een aantal positieve reakties tegen het 
proces en onze deportatie hebben we al 
gehad. Van Ina Brouwer, Andrée van 
Es, Ria Beckers, Cathy Ubels, Wijnie 
Jabaai. Op de dag van het proces waren 
er zevenhonderd telegrammen van over 
de hele wereld. Er zijn solidariteits- 
akties geweest van 'Vrouwen voor 
Vrede' bij de Italiaanse ambassade in 
Den Haag., en van vrouwenbasisgroepen 
in Amsterdam bij de Italiaanse konsul.
We willen in ieder geval nu stappen 
gaan ondernemen in het Europese par
lement."

"Eén ding is nog leuk om te vertellen. 
Vorige week zijn twee vrouwen de basis 
opgegaan en hebben alles ondergeschil
derd met leuzen. Ook zijn ze op een 
grote watertank geklommen en hebben 
die volgeschilderd. Ongezien zijn ze 
weer de basis afgegaan. Een hele goede 
aktie. Hoe ze het hebben kunnen doen, 
weet ik niet, want die tank ligt hele
maal in het midden van de basis."

GEERT DEKKER
CHRIS HUINDER

Kontaktadressen: Peggy Ravesteijn, Derde
Oosterparkstraat 29hs, Amsterdam, tel.: 020 - 
65 80 83; het vrouwenvredeskamp Comiso: 
La Ragnatela (het spinneweb), Casela Postale 
150, Comiso, Italia.
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De binnenkort te houden 
verkiezingen voor het Europese 
parlement zouden de indruk 
kunnen wekken, dat de 
Europese eenwording gestaag 
vordert. Of dat inderdaad zo is, 
is zeer de vraag. Eerder is een 
omgekeerde tendens 
waarneembaar. De krisis op 
onder andere ekonomisch, 
politiek en kultureel gebied 
leidt ertoe dat mensen hun 
onzekerheden afschuiven op 
anderen, momenteel de 
"buitenlanders", die de schuld 
krijgen van het ontstaan en 
voortbestaan van die krisis. 
Tegenover deze toenemende 
vreemdelingenhaat staat een 
groeiend nationaliteitsdenken, 
dat zidh inmiddels uit in 
gevaarlijke kretologieën als 
'Nederland voor de 
Nederlanders'.
Dit nationaliteitsdenken is 
onlangs weer gesterkt in een 
wetsontwerp, dat regelt hoe 
men het Nederlanderschap kan 
verkrijgen en de behandeling 
ervan in de Tweede Kamer.

NATURALISATIES

Veel rood,
Vanzelfsprekend wordt er van uit ge
gaan dat er in Nederland twee soorten 
mensen bestaan die je ook apart mag 
behandelen, namelijk Nederlanders en 
niet-Nederlanders en dat men eerst aan 
een aantal voorwaarden moet voldoen 
voordat men zich to t de gemeenschap 
van Nederlanders mag rekenen.
De verschuiving van talloze ontwikke
lingen, problemen en migratie-bewe- 
gïngen naar wereld-nivo maakt de 
souvereiniteitsgedachte van staten to t 
een achterhaalde gedachte. Nederland 
maakt deel u it van talloze internatio
nale gemeenschappen — van de Benelux 
to t aan de Verenigde Naties — en heeft 
talloze internationale verdragen onder
tekend. Daarmee heeft zij al grote delen 
van haar souvereiniteit weggegeven. 
Binnen de diskussie over de al of niet 
niet plaatsing van kernwapens speelt de 
vraag wie de zeggenschap over het ge
bruik van die wapens heeft in Neder
land, de Verenigde Staten of Neder
land, een essentiële rol. Voor veel po li
tici is niet het vernietigingsgevaar van 
die wapens het belangrijkste, maar de 
verantwoordelijkheid naar de NAVO- 
bondgenoten.
Deze ontwikkelingen van de laatste 
decennia zijn nauwelijks ter sprake 
gekomen bij de behandeling van het

wetsontwerp. Eerder waanden we ons 
weer terug in de tijd  dat God, Koningin 
en Vaderland ons voor in de mond 
lagen.

Goede gewoonte

Met d it ontwerp wordt de oude regeling 
uit 1893 vervangen, die niet meer vol
deed. Zo wordt in de nieuwe regeling 
geen onderscheid meer gemaakt tussen 
mannen en vrouwen en wordt expliciet 
erkend, dat het verkrijgen van het Ne
derlanderschap een recht en geen gunst 
meer is.
Dat laatste bleek in feite al uit de wijze 
waarop de naturalisatie-wetsontwerpen 
in het parlement behandeld werden. 
Dat waren hamerstukken, waar nie
mand iets op aan te merken had. Wie 
aan de gestelde eisen voldeed, werd min 
of meer automatisch Nederlander.
Met de komst van de Centrumpartij in 
de Tweede Kamer kwam aan deze 
goede gewoonte een einde. Door Jan
maat werden de aanvragen om natura
lisatie breed uitgemeten en gebruikt om 
zijn vreemdelingenhaat in de Kamer te 
propageren. Om dit soort onverkwik
kelijke sessies te laten stoppen werd 
aangedrongen op een versnelling van de 
behandeling van het wetsontwerp. Het

verlenen van het Nederlanderschap 
wordt daarin aan de Minister van Justi
tie gedelegeerd waardoor geen Kamer
behandeling meer nodig wordt.

Waas

Het begrip Nederlanderschap heeft voor 
iedereen een verschillende betekenis. 
Niet alleen zakelijke aspekten spelen 
een rol, zoals aan het Nederlander zijn 
verbonden rechten, maar ook emotio
nele. Volgens het wetsontwerp houdt 
het Nederlanderschap ook in een reële 
band met het land en zijn bevolking. 
Andrée van Es (PSP) zag bij de behan
deling van het ontwerp in de Kamer die 
emotionele kant omfloerst met veel 
rood, w it, blauw en oranje. Zij vond dat 
regels met betrekking to t nationaliteit 
vooral uitdrukking zijn van het nationa
listisch denken van staten. Bovendien 
konstateerde zij dat niet alle nationali
teiten dezelfde waarde hebben. De Ne
derlandse nationaliteit staat hoog aan
geschreven en is dus veel gewild. Juist 
voor de mensen, die graag Nederlandse 
(of andere hooggenoteerde) nationali
teit willen hebben, worden allerlei bar
rières opgeworpen in de vorm van een 
visumplicht of in de vreemdelingenwet
geving. Het is voor bijvoorbeeld EG-

onderdanen veel eenvoudiger naar ■ 
Nederland te komen en er te blijven ; l  
dan voor Turken, Surinamers of Marok- j I  
kanen. I

Barrières I

Uitgangspunt van het regeringsbeleid is \Ë 
steeds geweest, dat er enerzijds een | l  
beperkend toelatingsbeleid voor vreem- I  
delingen zou zijn. Anderzijds zou de i l  
positie van in Nederland verblijvende ! |  
vreemdelingen versterkt dienen te wor- . I  
den. Bezien we de voorwaarden voor j |  
het verkrijgen van het Nederlander- j I  
schap dan kan gekonstateerd worden I 
dat de regering zich niet aan haar I 
belofte heeft gehouden. In het wets- I 
ontwerp worden allerlei barrières op- i l  
geworpen die het moeilijk maken om | |  
Nederlander te worden. De drie belang- l ]  
rijkste zijn het geboortekriterium, het 11 
inburgeringsvereiste en de plicht to t i I 
afstand van de eigen nationaliteit. ; 1
Het geboortekriterium  betekent, dat I 
alleen mensen die in Nederland uit bui
tenlandse ouders zijn geboren kunnen 
opteren voor het Nederlanderschap. 
Andrée van Es wees d it af. Zij stelde : 
dat veel jongeren uit de zogenaamde , 
tweede generatie hier niet waren gebo- j 
ren, maar veelal wel op jonge leeftijd j 
naar Nederland waren gekomen. Zij 
vond dat deze groep ook moest kunnen 
opteren voor het Nederlanderschap. 
Bovendien wordt zo een idioot onder
scheid geschapen tussen kinderen uit 
één gezin, die hier wel of niet zijn ge
boren. Andrée pleitte voor een zakelijk 
kriterium en noemde hiervoor het 
begrip 'getogen', waarvoor zij een ter
mijn van negen jaar redelijk achtte.

Inburgering

Iemand die in Nederland v ijf jaar woont 
en voldoende ingeburgerd is, kan Ne
derlander worden. Wat onder inburge
ring verstaan moet worden, heeft veel 1 
stof to t diskussie gegeven. Door VVD 
en CDA werd als eis gesteld dat men de | 
taal moet kennen. Maar hoe goed moet ; 
hij of zij dat kunnen? Alleen mondeling j 
of ook schriftelijk? Waarom is iemand j 
die zich prima met handen en voeten j 
weet te redden niet ingeburgerd? Ook 
werd geopperd dat men voldoende kon- 
takt met Nederlanders moest hebben. 
Niet alleen is dat niet te objektiveren, 
buiten schot b lijft de vraag wat Neder
landers zouden moeten doen om vreem
delingen zich hier meer thuis te laten 
voelen. Opkomend racisme en vreemde
lingenhaat veroorzaken juist het tegen
deel. De bereidheid to t samenleven in 
een multi-kulturele samenleving kan 
niet van één kant komen. Het kriterium 
'inburgering' moet van tafel, stelde An
drée. Wie hier v ijf jaar heeft gewoond, 
heeft voldoende met de Nederlandse 
samenleving kennis gemaakt, zelfs al 
zou men het niet willen. Je kan hier 
niet als kluizenaar leven. i

4
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Ten derde wordt er in het ontwerp van 
u it gegaan dat men bij de aanvraag voor 
het Nederlanderschap afstand doet van 
de eigen nationaliteit. Voor een aantal 
nationaliteiten is dat onmogelijk, om
dat men daar geen afstand van kan 
doen volgens de regels van het land. 
Voor een aantal mensen kan deze eis 
een bezwaar zijn, omdat zodoende de 
terugkeer naar het eigen land bemoei
lijk t wordt. Andrée van Es wees erop, 
dat het toelaten van de dubbele natio-
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SOCIALE ZEKERHEID

Interessante diskussie van klein-links
Op zaterdag 28 april 
organiseerden de vormings
instituten van PSP, CPN en PPR 
een gezamenlijke diskussiedag 
over de sociale zekerheid. Een 
belangrijk èn aktueel thema.
De 1 juli-kortingen staan voor 
de deur. En daarnaast is een 
stelselherziening in de maak. 
Hoe kijken de drie partijen aan 
tegen de individualisering, het 
basisinkomen, de sollicitatie
plicht, welke prioriteiten stellen 
ze en wie moet het betalen? 
Herbert Goedings, medewerker 
van de Tweede Kamerfraktie 
van de PSP, bezocht de dag en 
ging op zoek naar de 
antwoorden op die vragen.
De diskussiedag over Sociale Zekerheid 
van 28 april in Utrecht stond in het 
kader van de klein-linkse samenwer
king. Hoe staat het met de overeenkom
sten en verschillen in de opvattingen 
tussen PSP, CPN en PPR? Wat zijn de 
mogelijkheden to t gezamenlijke aktivi- 
teiten? Helaas kwam dit laatste niet zo 
goed u it de verf, wat vooral te wijten 
was aan de eenzijdige opkomst. Van de 
in totaal negendertig mensen die de dag 
bezochten was het merendeel PSP-lid 
en was slechts een handjevol CPN- en 
PPR-leden aanwezig. Opvallend was dat 
'prominenten' uit de naar nauwe sa
menwerking strevende 'Linkse Door
braak 'groep grotendeels ontbraken. 
Overigens kwam het aan de andere kant 
wel goed u it dat de opkomst niet den
derend was, omdat de CPN, die één van 
de diskussiegroepen zou leiden, het or
ganisatorisch geheel af liet weten. Een 
verschijnsel dat de laatste tijd ook bij 
andere gezamenlijke aktiviteiten waar
neembaar is. Een bewuste 'lijn ' van de 
CPN om daar geen priorite it aan te ge
ven, of een gevolg van de interne ont
reddering bij de CPN?

veel rood, wit, blauw en oranje

Vervolg van pagina 11

naliteit een uitdrukking is van het feit 
dat betrokkenen zich bevinden tussen 
twee kuituren, twee landen en daarmee 
een bevestiging van de stelling, dat 
Nederland een multi-kulturele samen
leving is.

Slecht voorbeeld

Het denken in nationaliteiten, in Neder
landers en niet-NederlanderS, waar d it 
wetsontwerp op gebaseerd is, is niet 
alleen achterhaald, maar geeft ook 
voeding aan de gedachte dat niet-

Ondanks de teleurstellende opkomst 
was de diskussie, 's ochtends in twee 
groepen en 's middags met een forum 
van Ria Reekers, fna Brouwer en Wii- 
bert Willems, interessant genoeg. Een 
belangrijk punt in de diskussie was het 
handhaven of afschaffén van de sollici
tatieplicht. In de recent uitgekomen 
PSP-brochure over sociale zekerheid 
wordt gesteld dat de solIicitatiepTicht 
moet worden opgeschort, zolang er een 
massale werkloosheid bestaat. In een 
situatie van volledige werkgelegenheid 
zal nader worden bezien of herinvoe
ring noodzakelijk is. Sommigen vonden 
d it een weinig konsekwente keuze: je 
kunt het niet maken om mensen nü 
'vrij' te laten, en ze straks eventueel 
weer verplichten om betaald werk te 
zoeken. Met name een vertegenwoor
diger van het LBU (Landelijk Beraad 
Uitkeringsgerechtigden) bepleitte de 
volledige afschaffing van de sollicitatie
plicht. Je moet de vrijheid hebben om 
zelfgekozen onbetaald, maar zinvol, 
werk te doen; daar schiet je meer mee 
op dan met afstompend werk in loon
dienst, waarbij elk eigen initiatief door 
de baas wordt onderdrukt. Daartegen
over werd gesteld dat het voor veel 
mensen niet mogelijk is werkelijk zo'n 
keuze te maken. Het doorbreken van de 
arbeidsdeling tussen mannen en vrou
wen wordt door het loslaten van de 
koppeling tussen arbeid en inkomen 
ook niet bevorderd, maar eerder tegen
gewerkt. Misschien is het een betere 
strategie om de koppeling tussen arbeid 
en inkomen wél te handhaven, en juist 
te eisen dat het zinvolle werk dat nu 
niet wordt betaald, omgezet wordt in 
betaald werk.

Basisinkomen

Het forum, dat deze vragen kreeg voor
gelegd, had het er niet makkelijk mee. 
Ria Beckers (PPR-kamerlid) wees de 
sollicitatieplicht radikaal af: iedereen 
moet een basisinkomen krijgen en daar
bovenop kun je nog betaald werk doen 
als je dat w ilt. Een probleem daarbij is

Nederlanders met minder rechten en 
mogelijkheden dan Nederlanders ook 
als mindere behandeld mogen worden. 
Wanneer de overheid zich een dergelijke 
houding aanmeet, zal het niet verwon
derlijk zijn dat anderen d it to t voor
beeld nemen. Het tegengaan van racis
tisch denken en handelen betekent ook 
het ter diskussie stellen van het nationa- 
liteitsdenken en van het onderscheid 
maken tussen 'w ij', de Nederlanders en 
'z ij', de buitenlanders.

HELEEN BUIJS

dat er wellicht allerlei vervelend, maar 
wel noodzakelijk werk niet wordt ge
daan. Volgens de PPR moet er dan een 
maatschappe/ijke dienstplich t worden 
ingesteld om dat werk te doen. Ria 
Beckers bracht deze oplossing terecht 
met de nodige reserves. Maatschap
pelijke dienstplicht is immers nog veel 
dwingender dan een sollicitatieplicht, 
en staat dus haaks op het idee dat men
sen juist zelf uit moeten zoeken wat 
voor werk ze willen doen. Een ander 
probleem bij het afschaffen.van de solli
citatieplicht vormt de werkloosheids
uitkering: als je bij werkloosheid wel 
tachtig procent van je laatste loon 
krijgt, moet je dan niet toch toetsen of 
iemand wel bereid b lijft om betaald 
werk te doen?
Ina Brouwer (CPN) vond, met Wilbert 
Willems (PSP), dat de sollicitatieplicht 
bij de huidige werkloosheid opgeschort 
moet worden. Maar verder wilde zij de 
koppeling arbeid-inkomen strak hand
haven. Betaald werk levert een machts
positie. Met alleen een basisinkomen 
heb je bijvoorbeeld geen machtsmidde
len om een verlaging van dat basisinko
men tegen te gaan. Zij ging zelfs zo ver 
in deze redenering dat ze voorstelde om 
bijvoorbeeld schoolverlaters na een half 
jaar werkloosheid recht te geven op een 
loondervingsuitkering, en ze daarvoor 
een 'arbeidsverleden' toe te kennen, 
omdat ze dan een grotere 'machts
positie' zouden hebben dan in een bij - 
standsregeling. Waar die macht meteen 
gefingeerd (of echt) arbeidsverleden 
vandaan komt, bleef echter in het duis
ter gehuld.
Wilbert Willems had het er ook moeilijk 
mee. De PSP is heel duidelijk, zei hij: 
handhaven van de koppeling arbeid- 
inkomen. Maar even later verklaarde hij 
dat mensen voor een geïndividuali
seerde bijstandsuitkering niet hoeven te 
solliciteren . . . Waarmee de duidelijk
heid weer in mist opging.

Bijstand

Een tweede belangrijk diskussiepunt 
was de individualisering van de bij- 
standsregelingen. De linkse partijen 
zouden daar priorite it aan moeten 
geven, was de konklusie van één van de 
ochtendgroepen. Tenslotte zeggen alle 
drie partijen voor individualisering te 
zijn. Bij wat doorvragen bleek echter 
dat CPN en PPR toch minder door
dacht hadden wat die keuze betekent, 
dan wel er een genuanceerd standpunt 
op na houden. Zo vond Ina Brouwer 
dat je je moest koncentreren op de indi
vidualisering van de bestaande gevallen. 
Volledige individualisering achtte ze 
politiek onhaalbaar. Maar wat 'individu
alisering van bestaande gevallen' is, kon 
ze niet duidelijk maken. Bij individuali
sering, dus het toekennen van zelfstan
dige rechten op een uitkering, gaat het 
er immers juist om dat mensen, voor
namelijk vrouwen, die nu geen recht op

een uitkering hebben, dan wél een zelf
standig recht daarop krijgen.
Ook Ria Beckers was vóór individuali
sering. Maar hoe is dan de verhouding 
met het basisinkomen? Volledige indivi
dualisering betekent immers dat ieder
een zonder eigen inkomen recht krijgt 
op een volwaardige bijstandsuitkering 
(nu zo'n duizend gulden per maand). 
In de voorstellen van de PPR is in 1990 
een partieel basisinkomen van v ijf
duizend gulden per jaar ingevoerd, een 
volwaardig basisinkomen komt later. 
Moet de individualisering van de b ij
stand daar op wachten? Het loopt gelijk 
op, zei Ria Beckers. En dat zou inder
daad betekenen dat de bijstandsrege- 
lingen pas ver na 1990 volledig zijn ge
ïndividualiseerd.
Wilbert Willems kon op d it punt wel 
ondubbelzinnig zijn en verwijzen naar 
de PSP-brochure: volledige individuali
sering, ook van de bijstand, in vier jaar 
in te voeren. Hij was ook de enige die 
inging op de vraag hoe dat betaald kan 
worden: niet door bijvoorbeeld de u it
keringen van werklozen te verlagen, 
maar door het geld bij de rijken te 
halen en de kostwinnerstoeslagen af te 
schaffen.

Al met al een leuke en zinnige diskussie
dag, die duidelijk maakte dat bijvoor
beeld achter de duidelijk verschillende 
benadering van de sollicitatieplicht wel 
een aantal zelfde twijfels en onopge
loste knelpunten schuilgaan, terwijl een 
volstrekt eensgezind uitgedragen stand
punt over de wenselijkheid van indivi
dualisering bij nadere beschouwing to t 
heel verschillende invullingen kan 
leiden.

HERBERT GOEDINGS

Natuurlijk kwam tijdens de diskussiedag van 
28 april nog veel meer ter sprake. Voor ge
ïnteresseerden is een uitgebreid verslag aan te 
vragen bij: SVS/PSP, Postbus 700, 1000 AS- 
Amsterdam.
De PSP-brochure over Sociale Zekerheid, die 
vorige maand verscheen, kost f  3,— en is te 
bestellen door overmaking van f  4,60 (inkl. 
verzendkosten) naar postgiro 194240 t.n.v. 
PSP/Amsterdam met vermelding van 'sociale 
zekerheid'.
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NIJMEGEN

Op donderdag 26 april zijn zo'n honderdvijftig 
Nijmeegse werklozen proletarisch gaan lunchen in de 
kantine van het stadhuis van die stad. De aktie gold een 
protest tegen de dreigende korting van honderdvijftig 
gulden op de RWW en de bijstand voor werklozen die 
met andere volwassenen in één huis wonen. Die korting 
op de uitkeringen zal niet alleen mensen uit een 
woongroep — en daarvan zijn er nogal wat in Nijmegen 
— treffen, maar ook mensen die niet meer met elkaar 
delen dan een gemeenschappelijke voordeur.
De aktie startte om half een, in de lunchtijd dus. Zo'n 
drie kwartier later verscheen de politie. Na enige 
schermutselingen werden aktievoerders gearresteerd en 
overgebracht naar de gymzaal van het politieburo. Daar 
vond een konfrontatie plaats met het kantinepersoneel, 
met de bedoeling hen individueel te kunnen 
beschuldigen van verduistering of diefstal van rooie kool 
of gevulde koeken. Vervolgens werden alle arrestanten 
gefotografeerd. Om half vier werd de hele groep weer 
vrijgelaten, op één na, die werd beschuldigd van verzet 
bij de aanhouding.
De hele aktie werd gevoerd onder het motto dat de 
uitkeringsgerechtigden eens gratis kwamen eten om iets 
terug te pakken van wat hen wordt afgepakt: "Als we 
het niet meer kunnen betalen, komen we het maar 
halen". De gemeente Nijmegen en de sociale dienst van 
die stad werden opgeroepen tegen het voornemen van 
het ministerie in Den Haag te protesteren.

Foto: Jan Banning/NFK

EEN PROLETARISCHE LUNCH

OPWINDEND
In deze rubriek kunnen lezeressen 
en lezers hun reaktie kwijt op de 
inhoud van BEVRIJDING.
Omdat de ruimte beperkt is kunnen 
reakties die langer zijn dan 400 
woorden niet geplaatst worden. 
Kopij voor deze rubriek kan gezon
den worden aan: Redaktie Bevrij- 
ding, Postbus 700, 1000 AS Am
sterdam, met vermelding bovenaan 
het artikel 'rubriek Opwindend'.

LINKERVLEUGEL VAN DE PSP

In Bevrijding nr. 6 (van 4 april 
1984) stond een brief van Erik 
Meijer waarin hij zich afvraagt of de 
'Groep van Den Bosch' wel de 
linkervleugel van de PSP vormt (zie 
ook: Bevrijding nr. 4 van 7 maart). 
Nu is het hanteren van termen als 
rechter en linker vleugel in deze een 
hachelijke onderneming. Behalve 
door Lenin zijn deze termen nooit 
goed uitgewerkt, en daarnaast heeft 
in de PSP 'links' een bijklank van 
goed, en 'rechts' van slecht. Beter 
kan men zich dus afvragen wat de 
'Groep van Den Bosch' wil. 
Uitgangspunt is dat ondersteuning 
van de linkse buitenparlementaire 
beweging de hoogste priorite it heeft 
in de PSP-strategie. Dat is iets an
ders als solidariteit met steeds wis
selende bewegingen en belangen
groepen, zoals Erik stelt. Het bete
kent aktieve oppositie en onder
steuning van zowel brede radikale 
bewegingen, trachten hen perspek- 
tieven te tonen voor ingrijpende 
maatschappij-veranderingen en een 
socialistische toekomst, èn het orga

niseren van de massa's voor verre
gaande eisen als bijvoorbeeld socia
lisatie van de produktiemiddelen. 
En zoiets doe je niet door te azen 
op wethouderszetels in een kollege, 
zelfs met recht, in de vage hoop al
dus het CDA in het defensief te 
dringen. Al zal het best wel wat 
konkrete resultaten opleveren, het 
mag niet verward worden met stap
pen naar het socialisme. Integen
deel, je wordt als socialist ongeloof
waardig en je zal snel vereenzelvigd 
worden met de sociaal-demokratie. 
Zie de CPN-Amsterdam, die daar al 
jaren meeregeert.
Zo kom ik aan Eriks tweede punt: 
bindt de mensen van 'Den Bosch' 
slechts een gemeenschappelijke af
keer van CPN en PPR? Nee, de in
houd van de linkse samenwerking 
op konkrete punten staat juist cen
traal. Het zou inderdaad van onzin
nig sektarisme getuigen niet samen 
te werken op die punten waarover 
je het wel eens bent. Verregaande 
samenwerking is pas mogelijk bij 
grote inhoudelijke en strategische 
overeenstemming. En die is er niet. 
Men hoeft het PSP-strategiestuk 
maar naast het CPN-beginselpro- 
gram (een soort 'visie 1' met hori
zontale saus) te zetten. Samengaan 
van PSP, CPN en PPR is een volsla
gen illusie. Natuurlijk zijn er in an
dere partijen wel geestverwanten 
van PSP-ers, maar het blijven min
derheden aldaar. Zowel de 'linkse 
Doorbrekers' als de 'diagonalen', 
die een revolutionair-marxistisch- 
feministische CPN wilden, hebben 
het in de CPN verloren. Bij deze fe i
ten moet je je neerleggen (anders 
ben je geen 'linkse Doorbreker',

maar een linkse inbreker gewor
den). En tevens verder gaan met de 
praktische uitwerking en uitvoering 
van de PSP-strategiestellingen en 
standpunten. Trachten door mede
standers te vinden, en dat kunnen 
natuurlijk ook andere partijen zijn, 
waarmee je dan dus kan samen
werken.

JÈROEN TIEGES

Schrijver is lid van de PSP-Utrecht en 
maakt deel uit van de 'Groep van Den 
Bosch'.

POSITIEVE DISKRIMINATIE

Voor de derde maal in een jaar 
voel ik me gedwongen te reage
ren op een artikel van Chris 
Huinder . Reeds twee maal eer
der reageerde ik op onjuiste w eer
gaven van hem van van de zijne 
afwijkende meningen va n 'p a rtij
bestuurders. In BEVRIJDING nr. 3 
van dit jaar was het weer eens 
raak.
In een artikel over de Werkgroep 
Positieve D iskrïm inatie viel te 
lezen dat ik uit deze groep zou zijn 
gestapt omdat ik me niet zou 
kunnen 'verenigen' met de w e i
gering van de werkgroep het 
kriterium  van positieve diskrim i- 
natie van vrouwen principieel ter 
diskussie te stellen'. Onzin, en 
Chris weet dat donders goed. Wat 
ik aan de orde heb gesteld is dat 
de UITWERKING die de PSP heeft 
gekozen voor de term 'positieve 
d iskrim inatie ' mogelijk op ge
spannen voet staat met andere

principes die de PSP zou (moeten) 
nastreven (samengevat onder 
'socialisme en gelijkheid'). In een 
diskussiestuk voor de werkgroep 
heb ik m ijn opvattingen daarover 
uiteengezet. Chris heeftdat in zijn 
bezit. In dat stuk verdedig ik de 
stelling dat positieve d iskrim ina
tie, uitgelegd als 'bij gelijke ge
schiktheid verdient een vrouw  de 
voorkeur' WEL te rechtvaardigen 
is, maar 'bij voldoende geschikt
heid' (de form ule van het kongres 
in Nijmegen) SLECHTS IN BE
PERKTE MATE. Het partijbestuur 
had de werkgroep ook opdracht 
gegeven om niet alleen naar de 
technische, maar ook de POLI
TIEKE uitvoerbaarheid te kijken. 
In de werkgroep was voor dat 
laatste weinig animo. Uit Chris' 
verslag b lijkt ook dat een derge
lijke diskussie alleen is gevoerd 
rond problemen die zijn ontstaan 
bij toepassing van de PSP-opvat- 
tingen bij ontslag, maar niet bij 
aanname van mensen. Een e rn 
stige tekortkoming.
Wie geïnteresseerd is in het 
genoemde diskussiestuk kan het 
bij mij aanvragen; John Hontelez, 
Min. Elandstraat 27, 6523 CS 
Nijmegen.

John Hontelez

Naschrift Chris Huinder
Voor mijn artikel in 'Bevrijding' nr. 3 heb 
ik gebruik gemaakt van de notulen van de 
Werkgroep Positieve Diskriminatie. Mijns 
inziens gaf ik een juiste samenvatting van 
het essentiële verschil tussen John en de 
overige leden. In mijn artikel komt boven
dien wel degelijk een passage voor over de 
gedachten over positieve diskriminatie bij 
de aanname van personeel.'



A GENDA
EUROPESE VERKIEZINGEN

Hieronder voor de tweede maal een 
overzicht van de bijeenkomsten in het 
kader van de kampagne voor de 
Europese verkiezingen. Voor nadere 
gegevens over plaats en tijd van de 
bijeenkomsten kan men terecht bij de 
plaatselijke afdelingen.

19 mei, Utrecht, forum Nederlandse 
Vrouwenraad, met Nel van Dijk, aan
vang 13.45 uur.
19 mei, Enkhuizen, forum met Bram 
van der Lek, aanvang 14.00 uur.
21 mei, Amersfoort, forum voor School 
voor de Journalistiek.
21 mei, Amsterdam, PSP afdelingen 
Oude Stad en Artis, met Frans Janssen. 
21 mei, Castricum, forum met Roel van 
Duijn.
21 mei, Wijhe, forum met Anneke van 
’t Huil.
24 mei, Den Helder, forum (’s avonds). 
24 mei, Eelde, politiek kafee met San- 
der Doeve.
24 mei, Soest, bijeenkomst met Bram 
van der Lek.
25 mei, De Bilt, bijeenkomst met Bram 
van der Lek, aanvang 20.00 uur.
26 mei, Hilversum, organisatie: Ned. 
Vrijgezellen Bond, plaats: Hof van Hol
land, tussen 14.00 en 17.00 uur diskus- 
sie met Bram van der Lek.
26 mei, Roden, politieke dag met 
■s middags forum in jeugdsociëteit Bij
keuken.

Deze rubriek is bedoeld voor 
berichten, aankondigingen en 
korte artikelen. Kopij voor deze 
rubriek kan worden gezonden 
aan: Redaktie Bevrijding, t.a.v. 
rubriek Ondersteboven, Post
bus 700, 1000 AS Amster
dam.

25/26 mei, Amsterdam, Meidenmani
festatie, workshops, diskussie met o.a. 
Nel van Dijk en Simone Walvisch, 
plaats: Sleep-inn, ’s Gravezandestraat/ 
Mauritskade.
26 mei, Utrecht, bijeenkomst met Her
man Verbeek.
28 mei, Assen, bijeenkomst met Bram 
van der Lek, Letty Draisma en Luppo 
Leeuwerik.
29 mei, Terneuzen, forum (’s avonds). 
29 mei, Leiderdorp, PSP en PPR organi
seren een bijeenkomst met Bram van

der Lek, aanvang 20.30 uur.
29 mei, Leiden, forum.
29 mei, Utrecht, organisatie: Studen
tenvereniging Veritas, forum met Bert 
Willemsen.
30 mei, Culemborg, bijeenkomst van 
PSP/CPN/PPR met Bram van der Lek,
31 mei, Groningen, fietstocht van 
Greenpeace met o.a. Herman Verbeek.
1 juni, Capelle aan de IJssel, forum met 
Ate Flapper.
1 juni, Twente, bijeenkomst met Bram 
van der Lek.
2 juni, Leeuwarden, PSP/CPN/PPR, 
straattheater, Bram van der Lek.
3 juni, Tilburg, regio bij een komst van 
GPA met Nel van Dijk.
4 juni, Rotterdam, organisatie: Rotter
damse Vrouwenraad, plaats: Vrouwen
huis, met Nel van Dijk.
4 juni, Alkmaar, plaats: Gulden Vlies, 
aanvang: 20.00 uur, forum met Roel 
van Duijn.
4 juni, Oegstgeest, forum met Pierre 
Puts (*s avonds).
4 juni, Amsterdam, organisatie: Univer- 
siteit van Amsterdam, plaats: Oude- 
manhuispoort, aanvang: 20.00 uur, met 
Bram van der Lek, onderwerp: milieu
kunde.
5 juni, Amstelveen, bijeenkomst van 
GPA met Bram van der Lek (’s avonds).

t

PSP LOKAAL
AMSTEL VEEN

*>

In het kader van de vredesaktiviteiten 
in mei organiseert de PSP afdeling 
Amstelveen in samenwerking met de

Vredesgroep Amstelveen, Vrouwen 
voor Vrede, PPR en EVP een tentoon
stelling over vredes- en veiligheidsvraag
stukken in het Amstelveense Raadhuis 
(Laan van Nieuwer Amstel 1). Open tij
dens kantooruren, toegang gratis. In 
beeld en tekst wordt aandacht besteed 
aan de problematiek van bewapenings
wedloop, NAVO en Warschau pakt, 
waarbij de nadruk ligt op de onveilige 
aspekten van voortgaande bewapening. 
Geopend tot en met 8 juni.

MACHTSBLOKKEN

De PSP-afdeling Amstelveen organiseert 
op maandag 28 mei vanaf 20 uur een 
debatsavond. Fred van der Spek (PSP), 
CDA-kamerlid Van Vlijmen en profes
sor Verdonk gaan in op het thema: Is 
het bestaan van machtsblokken een 
voorwaarde voor vrede? Raadhuis Am
stelveen, Laan van Nieuwer Amstel 1. 
Een initiatief van PSP, PPR, EVP, 
Vredesgroep Amstelveen en Vrouwen 
voor Vrede in het kader van de ten
toonstelling (te)vrede(n) metdeNAVO?

SOCIALE WERKVOORZIENING

De PSP-werkgroep Wet Sociale Werk
voorziening (WSW) organiseert op 
zaterdag 16 juni een themadag. De 
werkgroep is samengesteld uit werk
nemers die werken in het kader van 
de WSW en enkelen die nauw betrok-

W/E RICHT ZICH NAAR  
DE RICHTLIJN

Helaal vers in het geheugen lig t het 
niet meer. Wel weten we nog dat 
het heel erg ingewikkeld was. 
Simpel gezegd kwam het erop neer 
dat we ons ais partij tegen o f in 
ieder geval niet vóór de EG 
uitspraken en vóór en zeker niet 
tegen de derde richt!ijn f die u it 
diezelfde EG afkomstig is. Een 
beetje dubbelhartig, maar dat 
schijnt menselijk te zijn. En dat 
maakt mensen ju ist ook zo aardig. 
Met die richtlijnen van de EG, z it 
het dus we! goed. De derde richtlijn  
houdt een gelijkstelling in op het 
gebied van de sociale zekerheids
wetten voor vrouwen en mannen in 
de lidstaten, in gaande 1985 en dat 
is al gauw. Verwijzing naar de 
burgerlijke staat kan dan worden 
beschouwd ais 'individuele 
diskrim inatie'en dat is in 'Europa' 
ook taboe. Gelijk loon voor gelijk 
werk voor vrouwen en mannen 
hadden ze ai geregeld daar in 
Brussel en Straatsburg. En voor 
gelijke rechten van deeltijdwerkers 
en voiletijdswerkers is ai weer een 
richtlijn  onderweg.
De EG kom t op voor basisrechten 
van haar bevolking. De EG is Hef 
voor vrouwen, net ais voor 
kistkalveren en fegbatterijkippen, 
die kregen van het europarlement 
een ruimere behuizing verplicht 
gesteld. Wordt het gebeuren rond

heb niets 
tegen 

mannen, 
maar...

het europarlement daarom vaak 
afgeschilderd als soft en weinig 
zoden aan de ekonomische dijk 
zettend. Of leggen we daarmee weer 
eens een heel verkeerd verband? 
Laten we dan een ander verband 
bekijken. Hoe z it het met het 
verband tussen afspraken, wensen 
en richtlijnen van de EG en het 
beleid in eigen land? Er gebeuren 
hier toch we! wat dingen die haaks 
staan op bijvoorbeeld alleen al het 
streven van de derde richtlijn, 
waarnaar het beleid zich vanaf 
volgend jaar toch echt zou moeten 
gaan richten. Hier hebben we de 
wet tweeverdieners, waarin toch 
weer het kostwinnersbeginsel en het 
gezin zegeviert, indirekte 
diskriminatie dus via het 
belastingstelsel. Ais het niet u it de 
lengte van de sociale zekerheids
wetgeving mag worden gehaald, 
moet het maar u it de breedte van 
de belastingen, zal de regering

gedacht hebben. Onder het mom 
van rechtvaardige verdeling is er nu 
ook een wijziging in de AOW die in 
feite inhoudt dat samenwoners en 
echtparen voor eenzelfde uitkering 
nu dubbele premie moeten gaan 
betalen. En dan hebben we ook nog 
een minister Ruding die stelt dat 
gelijke behandeling van vrouwen 
en mannen in de sociale zekerheid 
te duur is. Volgens Ne!
Barendrecht, in een interview in 
'V rij Nederland', maakt het niet 
vee! u it o f we het nu met de huidige 
regering o f met haar eigen PvdA van 
doen hebben als het om zaken als 
gelijkstelling in sociale zekerheid 
gaat. Dat idee hadden we soms al. 
De gezinsmoraal z it ook in de 
sociaaldemokratie diep gebakken. 
Emancipatie is leuk, maar het gezin 
met de daarin vergroeide 
man-vrouw verhoudingen staat 
bovenaan. En dat die Rooie 
Vrouwen a f en toe wat roepen is 
niet zo van belang, daar hoef je ais 
belangrijk PvdA-voorman niet naar 
te luisteren.
De EG is dus wat d it soort zaken 
betreft progressiever. Dus stemmen 
we op de EG. Maar op welke lijst 
dan? Toch maar niet op de PvdA; 
wei ondanks groot, meer zetels, 
(dus?) meer macht en een beetje 
links. We houden het deze keer op 
het Groen Progressief Akkoord; iets 
kleiner, weinig zetels, (dus?) weinig 
macht en eveneens wat links. Maar 
hoeveel linkser en hoeveel vrouw

vriendelijker? De lijstaanvoerder is 
uiteraard boven elke tw ijfe l 
verheven, maar we twijfelden ook 
niet vaak aan partijgenoten. Ais we 
de rest van de lijs t bekijken 
schemeren er ook wat u it het groen 
getrokken mannetjesputters bij. 
Ongetwijfeld zullen die binnen het 
europarlement heel hard proberen 
de zure neerslag weer naar boven te 
sturen, maar o f ze zich hard zullen 
maken voor de terugvertaling van 
de derde EG-richtlijn naar het eigen 
land staat nog te bezien. Vrouwen
zaken lijken in dergelijke groen- 
progressieve hoofden alleen in 
woorden, omdat dat schijnt te 
moeten, in het denkraam te passen. 
Ze zullen het dan ook nooit wagen 
om, gelijk het zuinige mondje van 
de voorzitter van de RSV- 
onderzoekskommissie, te prevelen 
dat er één ding mooier is dan het te 
water gaan van een schip, namelijk 
een vrouw; ze zullen we! om een 
dergelijke kraker lachten.
We hebben onszelf de rich tlijn  
gesteld: wé! stemmen op het 
p iurifo rm partijen -pla tform- 
kollektief en de gekozen heren 
aktie f inschakelen b ij ai ie processen 
tegen de staat die gevoerd moeten 
gaan worden wegens het niet 
nakomen van de derde richtlijn.

TITIA VAN LEEUWEN
TITIA BOS

f f
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ken zijn bij de uitvoering van die 
wet. In het afgelopen jaar heeft de 
werkgroep een diskussienota opge
steld waaruit een PSP-visie over de 
sociale werkvoorziening moet groei
en. Tijdens de themadag van 16 juni 
wordt deze nota aan de hand van een 
viertal stellingen besproken. Na een 
inleiding zal in kleine groepen wor
den gediskussieerd. In de middag 
volgt een opvoering van het zangkoor 
5Gebroken Wit9, waarna de diskussie- 
punten en de vragen zullen worden 
voorgelegd aan een forum, dat onder 
voorzitterschap zal staan van Bonne 
Wisman (lid Partijbestuur PSP), met 
o.a. Wilbert Willems (PSP-Tweede 
Kamerlid) en een gemeenteraadslid 
van die partij. De themadag is vooral 
bestemd voor PSP-leden die werk
zaam zijn in de WSW, gemeenteraads
leden die door middel van begro
tingsvoorstellen direkt bij de uitvoe
ring betrokken zijn en vakbonds
leden. Andere belangstellenden zijn 
uiteraard van harte welkom.
De bijeenkomst vindt plaats in De 
Kargadoor, Oude Gracht 36 bis, 
Utrecht. Aanvang 10.30 uur. De dis
kussienota is te bestellen door over
making van f  3 — naar postgiro 
3481995 t.n.v. SVS-PSP/Amsterdam 
met vermelding van ’nota WSW\

OOST-TIMOR

Het Komitee Indonesië organiseert op 
zondag 3 juni in samenwerking met een 
aantal andere organisaties een politiek- 
kulturele manifestatie over Oost-Timor. 
In weerwil van de nu negen jaar du
rende bloedige repressie door Indonesië 
op Oost-Timor blijkt het verzet van de 
Fretilin breder, suksesvoller en intensie
ver dan ooit te voren. Eind maart dit 
jaar presenteerde de Fretilin-leider Xa- 
nana hun vredesplan officieel aan de 
Verenigde Naties. Hierin wordt onder 
meer om bemiddeling van de VN bij het 
verwerven van zelfbeschikking ver
zocht.
De manifestatie van zondag 3 juni zal 
dan ook in het teken staan van de on
dersteuning van dit vredesplan. Het pro
gramma begint om 13.30 uur met 
lezingen van prof[ W.F. Wertheim, Louis 
da Costa (Timorees vluchteling) en 
Lord Avebury/C. Budiarjo. De toespra
ken worden afgewisseld met optredens 
van dichter/zanger Daniël Sarmento, 
het Molukse zangkoor Bentang Merah 
en een Surinaamse vrouwen band. 
Plaats: De Balie, bij het Leidseplein/ 
Amsterdam.

DE flSN GEEFT DEZELFDE RENTE
ALS IEDER ANDER.

MAAR DE ASN IS IEDER ANDER NIET.
A's u spuurt t)i; co Algemene Spuurbork voer V cor'o rc l weet c dot o /O ' riM ;.w geld l " i’ ie: uw tjewvior: vVin: ilt- ASN 

is oen rdeele bonk Belegt uw spoorgeki met ir loncen met vod-jeu Kr' mprmm Belegt ,jw 'Oju v/HU met n cNhic.c^ onmemmj pocil 
projecten:

Sporen bij ne ASN is c o  een beetje meehelpen oon tjeeue cinpen a  uk ennuir Acnnpm.nw /N.jK m " u e en ■■ uiturele 
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Duarbij moet een klem misverstane uit de wereld penuber wnruer Ce perio'.hte ünt een ifjneie Puck wei neus nnnce^ rt^ite 
zou geven. Niets is minder wnar Want m. de ASN /i;r ,-e wel pmprevnef. maar niet pen Be e.Ljgen >ed zeker Veil.p [ n neoth'n eurkc i 
eet' uitgekuMKi spaarsysteem isoau^i via aw ^irorekei' n n i e t  de veie extra kosten var vele extra tnjKorenrrr *,.e ne hun* a.t;e k■ '-.t̂ jr,. 
gewetensvolle beleggingen en.. dezelfde rente die edere andere bank l. oo* greb

Dat kar cmrlat de ASN niet vergeltkhaar -s rme: iedere anriere bank

Sparen bij de ASN is sparen via uw girorekening. Doe het nü: u krijgt f 7,50 premie!
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A lgC M Spaarbank voor N ederland
DE ANDERE BANK MET DEZELFDE RENTE

Zie antwoordkaart elders in dit nummer

EUROPA KULTUUR

Op Europees kultureel terrein worden 
er in de maanden mei en juni in Am
sterdam een aantal aktiviteiten ont
plooid, georganiseerd door het Neder
lands Theater Instituut. Tot 29 mei is 
in de Nieuwe Kerk (aan de Dam) een 
tentoonstelling te zien van politieke 
tekenaars onder de titel Europa, Quo 
Vadis (Europa, waarheen). Op deze ex
positie werk van Forattini (La Stampa, 
Italië), Frits Muller (NRC, HP), Plantu 
(Le Monde), Hans-Georg Rauch (Die 
Zeit) en Gerald Scarfe (Sunday Times). 
Uitgeverij Van Gennep publiceert de 
katalogus.

PER MOTOR NAAR  
WOENSDRECHT

Het legioen motorrijders is een apart 
volkje op onze wegen. Komen ze 
elkaar tegen op de snelweg dan is er 
vaak een teken van herkenning. Het 
vervoermiddel heeft iets van vrijheid, 
blijheid. Een auto is meer iets voor 
de burgerman en -vrouw. Een aantal 
motorrijders uit verschillende delen 
van de vredesbeweging hebben het 
plan opgevat een massale demon
stratie per motor te organiseren te
gen de plaatsing van kruisraketten in 
ons land. Deze Motorkruistocht 
tegen wapenwedloop vindt plaats op 
zondag 27 mei. Zoveel mogelijk 
motorrijders en -rijdsters worden 
verzocht, al of niet in groepsverband, 
tussen 11.00 en 13.00 uur te verza
melen op het manifestatieterrein en 
sporthal van Etten-Leur.

Nadere informatie: Motorkruistocht 
tegen Wapenwedloop, Postbus 179, 
4190 CD Geldermalsen, tel.: 03455 - 
2223.

In het artikel Betalen voor vrede * ovc 
de akties voor weigering van defensh 
belasting ("Bevrijding’ nr. 7 van 18 apr 
1984) is een storende fout gesloper 
Het spreekuur in Wageningen voor ir 
formatie over de aktie vindt voorlopi 
drie keer plaats in ’De Wereld’ (Gei 
Foulkesweg 1 in Wageningen) op d 
maandagen 21 en 28 mei en 4 juni tui 
sen 19.00 en 20.00 uur. Het spreekui 
is schriftelijk bereikbaar via Annemari 
Wesselo, Domein weg 2 in Wageningei 
maar benader haar niet via het 
noemde telefoonnummer i.v.m. 
daardoor veroorzaakte overlast.

A C H T E R  H E T  
G R O E N E  G O R D IJ N

'J e  h e b t e r geen idee van hoevee l 
h e t van ie m a n d  ve rg t, als h i j  steeds  
zo 'n reus a c h te r z ic h  h o o r t  
m a rc h e re n ', s ch re e f J  o hannes  
B rahm s eens. D esondanks  w is t h i j  
v ie r s y m p h o n ie ë n  — aan de v ie rde  
begon h i j  p rec ies  100 ja a r  ge leden — 
te k o m p o n e re n , n a d a t de reus  
B ee th ove n  e r a i negen boven  ta fe l 
h a d  w eten  te  tove ren . E r is a m p e r  
v u u rw e rk  in  B ra h m s 's y m p h o n ie ë n  
te h o re n , in  te g e n s te llin g  t o t  d ie  van 
B ee thoven . V u u rw e rk  te verlangen  
van de N ederlandse  N A  V O -regering  
is te veel van h e t g o e de , m a a r a f  en 
toe  een besche iden  eigen d e u n tje  
kan to c h  wek Z e k e r op  h e t g e b ie d  
van de k e rn b e w a p e n in g  w o rd t  e r  
h e e l w a t aan e igen k le in e  stap jes  
gedaan. E n  n ie t  te  ve rge ten , h e t  
d e n kp ro ce s  d a t d aa r aan  
v o o ra fg a a ti E e rs t m a ak  je  een 
v o o rb e h o u d . D an zeg je  re g e lm a tig  
h o e  h e t in  G enéve m o e t. V ervo lgens  
in tro d u c e e r  je  4 4  p iaa ts ings- 
va ria n te n , w aarvan de laa ts te  is : de  
kris is -, de in v iie g - o f  de v iaggestok- 
va rian t. D aarna ga je  verder. A ls  je  
a lleen  in  k r is is t i jd  k ru is ra k e tte n  
in v lie g t,  h o e f  je  geen eigen basis te  
b o u w e n . Ga verder. W aarom  z o u  je  
n o g  in v lie g e n ?  Je k u n t  o o k  v a n u it  
een a n d e r la n d  een k r is is k ru is ra k e t  
in v iie ge n . Ga ve rd e r: d aa r d a t a t 
g e b e u rt (G ro o t-B r it ta n n ië ,  I ta lië ,  
B elg ië ), h e b  je  d ie  p a a r k ris is -  
k ru is ra k e tte n  van N e d e rla n d  n ie t  
m e e r n o d ig . Je k u n t  n e t zo  g o e d  
g e b ru ik  m a ke n  van een p re c is ie -  
g e r ic h te  s tra teg ische  V S -raket.
G oed , als we daarvan to c h  g e b ru ik  
m a k e n , w aa rom  h ebben  d ie  andere  
landen  e ig e n lijk  dan k ru is ra k e tte n  
n o d ig ?  E n z o v o o r t,  e n z o v o o rt. H e t  
l ie d je  e in d ig t  e rm ee, d a t in  t i jd e n  
van k r is is  L u b b e rs  n aa r M o s k o u  
u itv l ie g t  en D e Vries naa r 
W ash ing ton . B e sch o u w  d i t  a ls een  
p a c if is t is c h e  h a n d re ik in g  aan h e t  
C D A .
ie ts  hee l anders. V a n a ch te r h e t  
g roene  g o rd ijn  k u n  je  de to e s ta n d  in  
de w e re ld  g o e d  gadeslaan. L u b b e rs  
ia a t B r in k m a n  vatten en le g t d a a ro m  
sam en m e t hem  een k ra ns  op  4  m e i. 
De tw ee  rege ringsw aa rnem ers  naa r 
de ve rk ie z in g e n  in  E i S a lva d o r  
k o n k iu d e e rd e n  in  h u n  eerste  
verslag: "A lle e n  a i vanwege h e t  fe it ,  
d a t e r sp rake  is van een 
b u rg e ro o r lo g , m a a k t h e t  h o u d e n  
van v r ije  ve rk ie z in g e n  in  de  
g e b ru ik e li jk e  z in  o n m o g e lijk . " D e  
P vdA  w ii  in  z i jn  a lte rn a tie v e  
beyvapen ingsno ta  d ra s tisch  op  
m u n it ie  en ke rn w a p e n s  b e zu in ig e n  
en gaa t ve rvo lgens m e t  h e t  C D A  
regeren, in  t i jd e n  van k r is is  
ve rh u ize n  we N e d e r la n d  n aa r h e t  
b u ite n la n d , in  de a n d e re  t ijd e n  
speten we p a r ie m e n tje .

CHRIS HUINDER



Bram van der Lek, 53 jaa r , w oon t  
in Bi l thoven. Voorheen l id van de 
Tweede Kamer voor de PSP. 
Stelde daar als eerste sys tem a
t ische het vraagstuk van het  
mil ieu aan de orde. Was voorz i t ter  
van zi jn pa r t i j  en ve r tegenw oor
d ig t  deze nu in de Eerste Kamer.

Herman Verbeek, 48 jaar, w oon t  
in G ron inge n , theoloog, schri jver.  
D eskund ig  op het geb ied  van de 
Oost-W est-verhoud ingen,  de fen
sie en Derde Wereld. H o o p t  in het  
Europese Par lement samen te 
werken in een n ieuwe fraktie van 
groene, radikaie en l inkse p a r t i j 
en.
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nigde Buizenfabr iek, een onder
deel van Hoogovens. Heeft  als 
akt ie f  vakbonds l id  in akties en de 
onde rnem ings raad  veel te maken  
met de p rob lem en  in de s taa l in 
dustr ie en de inv loed  van het EG- 
beleid. Is l id  van de Provinciale  
Staten van N o o rd -B ra b a n t  voor  
de CPN.

?•

1. Bram van der Lek, Bil thoven
2. Herman Verbeek, G ron ingen
3. Nel van Dijk, O oste rhou t
4. Roel van Duijn, Am ste rdam
5. Fon ten Thij, Amsterdam
6. Chiel van Meijenfeldt, 

I t te rvoort
7. Emmy van Noord geb.Verheul,

Nederhors t  Den Berg
8. Pierre Puts, Le idschendam

9. Anneke van ’t Huil, Blar icum
10. Sander Doeve, G ron ingen
11. Jan Renes, Rotterdam
12. Simone W aM sch ,  Am ste rdam
13. Margot Andriesen,

G ron ingen
14. Luppo Leeuwerik,

Oude Pekela
15. Ate Flapper, Spi jkenisse
16. Bert Willemsen, Utrech t

Roel van Duijn, 41 jaa r , woont  
weer in Amsterdam. Pub l ic is t  en 
werkzaam in de M em o-bew eg ing  
(mens- en m i l ieuvr iende l i jk  o n 
dernemen). Vroeger ak t ie f  in de 
K abou te r -bew eg ing  en w e th o u 
der in Amsterdam. Kandidaat  
voor de Groene Part i j  Nederland.

VAN CPN,GROENE PARTIJ NEDERLAND, PPR, PSP
POSTBUS 267,1000 AG AMSTERDAM





FILIPPIJN EN
Waar het Internationale Monetaire 
Fonds (IMF), de Verenigde Staten en 
andere grote schuldeisers op gehoopt 
hadden, is niet gebeurd. De parlements
verkiezingen op de Filippijnen hebben 
het vertrouwen van de bevolking in het 
regiem niet hersteld en de politieke 
onrust niet weggenomen. Door de 
grootscheepse verontwaardiging in 
binnen- en buitenland over de moord 
op oppositieleider Aquino kreeg de 
Filippijnse diktatuur al een gevoelige 
knauw. De korruptie rond de recente 
verkiezingen heeft het regiem verder 
verwond.
Vóór de verkiezingen werd er met de 
Verenigde Staten onderhandeld over 
een nieuw militair en ekonomisch hulp
programma ter waarde van 2,5 miljard 
gulden. Het Amerikaanse Kongres 
verlangde echter, dat de Filippijnen een 
demokratisch aangezicht kregen. Met 
het IMF wordt ook al maanden lang 
onderhandeld over een lening van 
anderhalf miljard. De overheids
financiën moesten dan wel drastisch 
gesaneerd worden. En ook nog wordt er 
met de 'Club van Parijs', een groep 
westerse landen, en multinationale 
organisaties onderhandeld over een 
lening van vier miljard. Al die miljarden 
zijn nodig om de Filippijnse 
buitenlandse schuld van vijftig miljard 
te verminderen om een ekonomisch 
bankroet van de diktatuur te 
voorkomen.
Door de moord op Aquino was het 
vertrouwen van het internationale 
bankwezen in Marcos to t een nulpunt 
gedaald. Dat vertrouwen was door de 
grote schuldenlast, de hoge inflatie en 
het toenemende verzet van de 
bevolking al tanende. De kans bestaat, 
dat het vertrouwen hersteld wordt. 
Japan heeft al een half miljard gulden 
aan de regering van Marcos geleend, 
vanwege 'de te verwachten vooruitgang 
in de onderhandelingen met het IMF'. 
Marcos kan nu ook gemakkelijker to t 
sanering van de staatsfinanciën 
overgaan door ambtenaren te ontslaan 
en lonen te verlagen. De stem van de 
ambtenaren en militairen in het 
kieshokje heeft hij niet meer nodig. Die 
had hij met een gul gebaar van een 
'spontane' loonsverhoging van tien 
procent op 1 mei gekocht.
Of het vertrouwen écht hersteld wordt, 
dat wil zeggen of de VS, Japan en het 
internationale bankwezen Marcos nog 
de hand boven het hoofd zullen 
houden, hangt grotendeels van de 
oppositie in de Filippijnen af.
Een deel van de oppositie deed aan de 
verkiezingen mee, ook al heeft het 
parlement niets te vertellen. Marcos kan 
immers vrijelijk met dekreten regeren. 
Door deelname zag d it deel van de 
oppositie de mogelijkheid vooral een 
demokratisering van de winsten te 
verlangen: niet alleen de Marcos-clan 
mag profiteren van het geld, dat 
binnenstroomt; ook hen moet een flink 
deel ervan in de schoot vallen.
Een ander deel van de oppositie 
boykotte de verkiezingen. Zij had zich

verenigd in CORD: de Coalitie van 
Organisaties voor Herstel van de 
Demokratie. Van deze koalitie maken 
deel uit: sociaal-demokratische en links
liberale groeperingen, mensenrechten-, 
kerkelijke en universiteits-organisaties 
en vakbonden. Dit deel van de 
oppositie wil middels demokratisering 
bereiken, dat de armoe, werkloosheid 
en diktatuur verdwijnen om te komen 
to t een ekonomische en politieke 
ontwikkeling, waar de gehele bevolking 
wel bij vaart. Zij verlangt ook een 
nationale, onafhankelijke koers van de 
Filippijnen. Tot slot is er nog de brede
radikaal-demokratische en 
socialistische/kommunistische 
oppositie van het Nationale 
Demokratische Front (NDF) en het 
Nieuwe Volksleger (NPA), dat al 
jarenlang een uitgebreide guerrilla tegen 
de diktatuur, het grootgrondbezit en de 
agro-business voert. Tijdens de 
verkiezingskampagne ontstond er een 
taktische, zij het niet openlijke, koalitie 
tussen de CORD en het NDF/NPA.
De verkiezingen hebben in ieder geval 
ertoe bijgedragen, dat de boykot- 
oppositie sterker en hechter is 
geworden. Het is nog onduidelijk, of zij 
in staat is om Marcos, die in de 
internationale pers al de 'grootste 
leugenaar van Azië' en 'een lamme 
eend' wordt genoemd, spoedig te 
verdrijven.
Wat de uitslag van de verkiezingen 
betreft: die is volledig vervalst en 
volstrekt irrelevant.

CHRIS HUINDER

Zie voor een uitgebreid artikel over de 
Filippijnen het interview met Jan Schrama in 
'Bevrijding' nummer 6 van 4 april 1984.

EXTREEM
De wijze waarop een aantal mensen de 
ledenvergadering in het Noordbrabantse 
Boekel van de Centrumpartij heeft 
verstoord, heeft menig anti fascist in 
verwarring gebracht. Gewapend met 
stokken, stenen en een enkele katapult 
werden de CP-ers belaagd, hetgeen tot 
een flinke vechtpartij leidde. De 
verwarring wordt veroorzaakt door het 
feit, dat het doel van de aktie wel 
ondersteund wordt (namelijk CP-ers 
belemmeren om ergens ongestoord hun 
verwerpelijke ideeën uit te werken), 
maar niet de middelen. Het is de vraag 
of het optreden van deze anti fascisten 
niet eerder een averechts effekt teweeg 
heeft gebracht.
Niet de CP maar het geweld is centraal 
komen te staan. De CP kan zich 
opnieuw op een prachtige wijze de 
slachtofferrol aanmeten en krijgt 
daarvoor de nodige publiciteit. Dit 
averechtse effekt had de aktie in ieder 
geval op de Tweede Kamer. Daar werd 
een interpellatie van Janmaat 
toegelaten en bijna alle partijen deden 
er aan mee. Ondanks herhaalde 
afkeuring van de CP-ideeën sprak men 
zich unaniem uit tégen het gebruikte

geweld. Ook PSP-er Van der Spek deed 
dit, maar legde het aksent duidelijk 
anders. Essentieel in de hele diskussie is 
waar d it geweld een reaktie op is. Van 
der Spek verwoordde d it als volgt: "Het 
ergste wat in Boekel is gebeurd is dat er 
een kongres is gehouden van de 
Centrumpartij. Ruimer gesteld, dat de 
Centrumpartij bestaat. Nog ruimer 
gesteld dat er mensen met deze 
denkbeelden rondlopen."
Een aantal kamerleden hadden dit 
laatste blijkbaar uit het oog verloren 
toen zij een motie van Janmaat 
ondersteunden (dat moet door 
minimaal v ijf Kamerleden), die 
daardoor in stemming kan worden 
gebracht.
Is Janmaat langzamerhand toch een 
geaksepteerd Kamerlid geworden? Voor 
een deel van de Tweede Kamer 
blijkbaar wel.
De laatste tijd  is het optreden tegenover 
de Centrumpartij zich aan het wijzigen. 
De Kamer gaat tegenwoordig met 
Janmaat in debat; de gemeente Almere 
heeft zich op allerlei manieren aktief 
getoond in het weren van de twee 
(inmiddels één) CP-leden in de raad. Bij 
de Rotterdamse deelraadsverkiezingen 
hebben met name Surinamers massaal 
gestemd om de CP zo min mogelijk 
zetels te bezorgen. De roep dat men 
niet èn politie-agent kan zijn én lid van 
de Centrumpartij wordt steeds luider.
De Anne Frankstichting is al een poosje 
bezig de nota 'Nederland voor de 
Nederlanders' van het wetenschappelijk 
buro van d it partij met juridische 
middelen aan te vechten. Anti-fascisme 
komitees zijn overal in de wijken aktief 
met akties en voorlichting. Een 
weerwoord aan de Centrumpartij is 
onvermijdelijk en noodzakelijk 
gebleken. Het gaat erom de 
Centrumpartij te ontmaskeren als een 
partij die helemaal niet opkomt voor de 
mensen met de laagste inkomens en de 
'gewone man', zoals zij zelf beweert.
Het gaat er om mensen duidelijk te 
maken dat zij niets van deze partij te 
verwachten hebben en dat deze alleen 
een groot gevaar betekent voor de 
zwarte en bruine mensen om ons heen. 
Met een gewelddadige aktie zoals in 
Boekel wordt d it effekt niet bereikt, 
eerder het tegendeel. Het af reageren 
van persoonlijke woede- en frustratie- 
gevoelens is niet te rechtvaardigen, als 
daarmee de akties en optredens van vele 
andere anti-fascisten doorkruist 
worden. En dat is nu gebeurd.

HELEEN BUIJS

ABORTUS
De PSP-Tweede Kamerfraktie heeft 
het abortusbesluit van de regering 
afgewezen. Het besluit is niet in 
overeenstemming met de eisen van vele 
vrouwen: abortus u it het wetboek van 
strafrecht, abortus in het ziekenfonds, 
de vrouw beslist. Bovendien, zo stelt de 
fraktie, is het besluit niet uitvoerbaar. 
De privacy van de vrouw wordt 
geschonden; de huidige abortuspraktijk 
wordt er slechter door; de vereiste 
registratieprocedure is zinloos en buro- 
kratisch. In de volgende BEVRIJDING 
komen we uitvoeriger op het abortus
besluit terug.
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Bijstandsmoeders u it een woongroep aan de Daalseweg in Nijmegen in aktie tegen het 1 juli-pakket foto: Gerlo Beernink/NFK

Op 1 juli worden nieuwe 
kortingsmaatregelen op de 
uitkeringen doorgevoerd. Het 
zogenaamde '1 juli-pakket' 
maakt de uitkerings
gerechtigden opnieuw een 
procent of drie afhandig.
Daar blijft het niet bij. Want 
naast dit pakket liggen er nog 
een aantal maatregelen klaar die 
mensen met een bijstands
uitkering flink zullen pakken. 
Het gaat hier om de 'voordeur
delers', mensen met een 
bijstandsuitkering die samen 
met anderen een woning delen. 
Marti en Bouwmans, 
medewerker bij de Tweede 
Kamerfraktie van de PSP, en 
zelf voordeurdeler, legt uit wat 
er nu weer aan de hand is. Wie 
wordt gepakt, met hoeveel en 
waarom. Maar vooral hoe de 
Tweede Kamer in de komende 
weken de maatregel zal 
behandelen, en welke akties 
gevoerd kunnen worden om de 
maatregel alsnog te stoppen.

Degenen die met meer mensen achter 
één voordeur wonen, of, met andere

t  r  '
woorden, de woonkosten (huur en 
vaste lasten) met anderen delen, zijn 
goedkoper uit dan degene die alléén een 
woning bewoont, zo stelt staatssekreta- 
ris De Graaf in de 'Staatscourant' van 
5 april 1984. In die 'Staatscourant' 
kondigt hij dan ook het besluit af om 
de bijstandsuitkering voor een alleen
staande, die nu netto 1012 gulden per 
maand bedraagt, te korten. Immers, 
wanneer je de woonkosten met anderen 
deelt heb je natuurlijk veel grotere be
stedingsmogelijkheden dan wanneer je 
alleen woont en alle kosten alleen moet 
betalen. "Voordeurdelers”  hebben dan 
ook niet zo'n hoge (sic) bijstandsuitke
ring nodig . . . Tamelijk willekeurig 
wordt dan ook de norm voor een b ij
standsuitkering van een woningdeler 
vastgesteld op zestig procent van het 
minimumloon. Dat is 860 gulden per 
maand. Een alleenstaande krijgt nu 
1012 gulden per maand (70%), een kor
ting van 150 gulden dus.

De regeling wordt ingewikkelder wan
neer men voor de woning die men be
woont "geen woonkosten verschuldigd 
is" of geen "woonlasten heeft". Dan 
volgen extra kortingen die op kunnen

lopen to t het bedrag in de vierde kolom 
van de tabel. Die bedragen zijn bijvoor
beeld van toepassing op krakers. Want 
die hebben immers geen woonlasten, 
nietwaar? Deze bedragen gelden voor 
de bijstandsgerechtigden van 23 jaar en 
ouder. In het overzichtje op deze pa
gina wordt voor de verschillende leef
tijden duidelijk wat de konsekwenties 
van de voorgestelde maatregel zijn.

De regeling is hiermee in simpele vorm 
weergegeven, want in het buitengewoon 
ingewikkelde besluit worden nog meer 
onderverdelingen gemaakt tussen het 
delen van alléén huur, of alléén vaste 
lasten. Verder kan de aanspraak op 
individuele huursubsidie een specifieke

rol spelen. Overigens geldt de maatregel 
ook nu degenen die bij familieleden in
wonen.

De toelichting

De toelichting op het besluit van de 
staatssekretaris maakt het er niet duide
lijker op. Want wanneer woon je achter 
één voordeur, wanneer deel je de woon
kosten? Het Ministerie licht dat in haar 
oneindige wijsheid als volgt toe: "Het 
gegeven of men met één of meer 
anderen de woning deelt is ondubbel
zinnig en volgens objectieve maatstaven 
te bepalen".
Maar hoe zit het dan bijvoorbeeld met 
studentenhuizen, en flats, om maar

eens wat te noemen. Wat gebeurt er als 
je één voordeur hebt, maar afzonder
lijke huisnummers?
Het samen delen van de woonkosten 
geldt niet als er sprake is van een ” kom- 
merciële relatie” , bijvoorbeeld het hou
den van kostgangers of onderhuur. Hoe
wel het niet in de toelichting eenduidig 
is terug te vinden vallen kamerbewoners 
niet onder de regeling. "Dat is tenmin
ste niet de bedoeling” , stelt een duide
lijk vermoeide en op de rand van over
spannenheid verkerende ambtenaar op 
het ministerie . . .

Een tweede vraag heeft ook te maken 
met de uitvoering van de nieuwe rege
ling. Hoe moeten de gegevens, die u it
maken of iemand met een ander 'de 
woning deelt' worden gekontroleerd? 
Voor zover u it het besluit valt op te 
maken moet de bijstandsaanvrager zelf 
aantonen dat dat niet het geval is (met 
huurkontrakt?, of is een giroafschrift 
voldoende?). De Sociale Diensten zul- 
•en echter met de kontrole daarop be
last worden. Zeker nu de kriteria en 
voor waarden over wie wel en niet onder 
de regeling gaan vallen nog in nevelen 
gehuld zijn, betekent dat een forse 
taakverzwaring. Veel sociale diensten 
voelen daar allerminst voor. De Vereni-

leeftijd huidige bijstands
uitkering alieenst.

bijstandsuitkering 
van voordeurc/e/er

bijstandsuitkering 
voor iemand 
zonder woonlasten

18, 19 en 20 707,55 707,55 557,55
21 769,20 707,55 557,55
22 884,95 750,95 600,95
23 en ouder 1012,85 860,55 710,55

i

vervolg op pagina 4
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ging van Direkteuren van Sociale Dien
sten heeft dan ook ferm tegen de voor
genomen maatregel geprotesteerd.

Kameruitspraak

Een Algemene Maatregel van Bestuur,
— en dat is deze regeling —, kan in prin
cipe ingevoerd worden zonder dat de 
Tweede Kamer zich daarover u it
spreekt. Maar de Kamer kan als ze dat 
wil hem wel op de agenda plaatsen. 
Daarover is al een procedure in de 
Vaste Kamerkommissie voor Sociale 
Zaken af gesproken. Men heeft besloten 
eerst de adviezen van het 'College van 
Bijstand' en de 'Emancipatieraad' af te 
wachten alvorens de Kommissie in een 
Mondeling Overleg met de staatssekre- 
taris de maatregel gaat behandelen (en 
het verslag van het Mondeling Overleg,
— de notulen —, kunnen weer op de 
plenaire kameragenda geplaatst worden, 
zodat er een kamerdebat over gehouden

kan worden; dat laatste zal zeker gebeu
ren). Deze adviezen vallen voor wat de 
'Emancipatieraad' betreft pas half juni 
te verwachten. De tijd  gaat dan dus 
dringen, want de maatregel zou op 1 juli 
in moeten gaan. Hartstochtelijke plei
dooien van Wifbert Willems (PSP) om 
de datum van 1 ju li dan ook om te be
ginnen maar eens naar later te verplaat
sen, konden vooralsnog op niet veel 
steun in de Kamerkommissie rekenen. 
Gunstiger ziet het er uit voor een ander 
voorstel van Wilbert om over deze 
maatregel een hoorz itting  te organise
ren. Belangenorganisaties kunnen dan 
nogmaals aan de Kommissie hun kritiek 
duidelijk maken. Maar voordat zo'n 
hoorzitting daadwerkelijk georganiseerd 
wordt is het belangrijk dat veel be
langenorganisaties en aktiegroepen 
daarop ook aandringen. De PSP-Tweede 
Kamerfraktie heeft veel van die groepen 
inmiddels aangeschreven met die tip om 
dat pressiemiddel af te dwingen en, als

het zover komt, ook te benutten. Alle 
registers om deze maatregelen tegen te 
houden, moeten nu opengetrokken 
worden. Dat is inmiddels al op veel 
plaatsen gebeurd. In Nijmegen hebben 
1500 (!) mensen een tijdlang de Sociale 
Dienst bezet. Maar ook in Utrecht en 
Groningen zijn omvangrijke aktiegroe
pen opgezet. Landelijk vindt er inmid
dels koördinatie plaats via het LAG 
(Landelijk Aktiekomitee Groepshuis- 
vesting) en het LOBH (Landelijke Orga
nisatie Belangengroepen Huisvesting). 
Mijn inschatting is dat door de omvang 
van de akties die op d it moment georga
niseerd worden, èn doordat ook veel 
Sociale Diensten niet na zullen laten op 
de volstrekte onuitvoerbaarheid te w ij
zen, de kans dat afgedwongen wordt 
dat de maatregel ingetrokken wordt, 
niet gering is. Aan de slag dus . . . het 
kan nog.
Een belangrijk hulpmiddel kan ook zijn 
dat PSP-frakties in gemeenteraden u it

spraken ontlokken die de voorgestelde 
maatregel af keuren. Adressen van orga
nisaties, meer inlichtingen over de stand 
van zaken met betrekking to t de 
Kamerprocedure en andere tips en sug
gesties zijn bij de Kamerfraktie (bij 
Martien) te krijgen. De deur staat open, 
zal ik maar zeggen. Zullen wij voordeur- 
maniak De Graaf eens stilletjes via de 
achterdeur het gebouw uitwerken, maar 
niet nadat hartstochtelijk de vloer met 
hem is aangeveegd . . .

MARTIEN BOUWMANS

Tot 8 juni bestaat er gelegenheid voor belang
stellenden om schriftelijk kommentaar te leve
ren op de voorgestelde regeling. Brieven rich
ten aan: de Griffier van de Vaste Kommissie 
van Sociale Zaken en Werkgelegenheid, de 
heer Van der Windt, Binnenhof 1A, 2513 AA 
Den Haag.

Tijdens een bijeenkomst op 
8 mei in Utrecht hebben twaalf 
organisaties zich tegen de 
plannen van staatssekretaris 
De Graaf met betrekking tot de 
korting voor 'voordeurdelers' 
gekeerd. Daarnaast heeft het 
federatiebestuur van de FNV  
laten weten dat zij ernstige 
bedenkingen hebben tegen de 
invoering van de 'zestig procent- 
norm' en heeft ook het CNV  
kritisch gereageerd op het 
voornemen, waarbij deze 
vakorganisatie met name wijst 
op het feit dat deze maatregel 
voor jongeren een praktische 
onmogelijkheid inhoudt 
zelfstandig te gaan wonen of te 
blijven wonen.
De bijeenkomst van 8 mei in Utrecht 
was georganiseerd door de Landeiijke  
Organisatie Belangengroepen Huisves
ting (LOBH) en het Landelijk A k tie 
kom itee Groepshuisvesting (LAG). 
Aanwezig waren vertegenwoordigers 
van tien andere, landelijke en plaatse
lijke, organisaties, die zich bezighouden 
met zaken als huisvesting, alleenstaan
den, kamerbemiddeling, centraal wonen 
en woonlasten. In hun verklaring wijzen 
de twaalf organisties op het fe it dat met 
d it voornemen van de regering wordt 
afgeweken van de gestandaardiseerde 
uitkeringen: het bedrag waarvan men 
geacht wordt te kunnen rondkomen. 
Bovendien leidt deze maatregel to t be- 
stedingsdwang, zijn de voorstellen in 
strijd met het streven naar emancipatie 
en individuele ontplooiing en zal er 
geen sprake meer zijn van een vrije 
keuze van woonvorm.

Daarnaast oefenen de organisaties k ri
tiek op het ontbreken van een onder
bouwing van de voorgestelde maatrege
len. "Het departement kon to t op he
den geen cijfers leveren die aan de voor
stellen ten grondslag liggen. Er wordt 
van ons inziens onjuiste vooronderstel
lingen uitgegaan", aldus de gezamen
lijke slotverklaring van de twaalf organi
saties, die is gericht aan de voorzitter 
van de Tweede Kamer. De verklaring 
geeft een drietal voorbeelden. Ten eer
ste: de zeventig-procent norm is w ille
keurig en aanvechtbaar, het uitkerings- 
nivo van jongeren onder de 23 jaar ligt 
onder die norm zodat met het doorvoe
ren van de voorgestelde maatregel som
migen ver beneden het 'biologische mi
nimum' zullen zakken. Ten tweede: uit 
verschillende bronnen b lijk t dat de 
woonlasten van 'woningdelers' vaak 
hoog oplopen of in ieder geval niet la
ger zijn dan bij andere woonvormen. 
Bovendien gaat het vaak om een nood
gedwongen keus, zoals bij kamerbewo
ners, krakers of inwonende kinderen, 
en ten derde heeft iedereen woonlas
ten: er is geen woning te vinden waarbij 
men geen kosten voor bewoning hoeft 
te maken. Woonlasten voor krakers 
kunnen, zo leert onderzoek, vaak hoog 
oplopen: verbouwen en opknappen
van, vaak, slechte panden, de stookkos
ten (vanwege de tocht) zijn hoog. Daar
naast betalen de krakers natuurlijk ook 
voor gas, water en elektra. Alleen staan 
die rekeningen vaak niet op hun naam 
omdat zij, vanwege de bekende rede
nen, niet op hun kraakadres staan inge
schreven. Kamerbewoners hebben weer 
andere problemen: vaak geen huurkon-

trakt of kwitanties, ze kunnen geen 
kosten aantonenen en worden zo als 
slachtoffers gestraft.
Als laatste punt oefenen de twaalf orga
nisaties in hun verklaring kritiek op de 
procedure die wordt gevolgd bij het in 
voeren van de 'voordeur-delers'-maat- 
regel. De plannen zijn al twee jaar in 
voorbereiding zonder dat de Vaste Ka
merkommissie voor Sociale Zaken daar
in betrokken is. Daarnaast heeft de re
gering geen advies ingewonnen over 
deze zaak bij een adviesorgaan als de

SER (Sociaal Ekonomische Raad). En 
bovendien geeft het geen pas een derge
lijk  verstrekkende maatregel bij Alge
mene Maatregel van Bestuur, in plaats 
van door middel van een wetswijziging, 
te laten plaatsvinden.

ROEL SANDVOORT

Het LOBH  is bereikbaar via: Henri Polak- 
laan 12 B, Amsterdam, tel.: 020 - 22 35 05 en 
het LAG  via: Paleisstraat 35 hs, Amsterdam, 
tel.: 020-22 56 21.



Sociale werkvoorziening

HET HEFT IN EIGEN H A N D
Een apart fenomeen op de 
arbeidsmarkt is de 'sociale 
werkvoorziening'. Daarin 
werken mensen met een 
handikap, die wél kunnen 
werken maar in het normale 
bedrijfsleven niet aan de bak 
komen. Bij de sociale werk
voorziening staan 'verzorging' 
en 'toezicht' centraal.
Sinds enige tijd houdt een 
speciale Werkgroep van de PSP 
zich bezig met de wet waarop 
deze voorziening gebaseerd is.
In de werkgroep zitten mensen 
die werknemer zijn in het kader 
van die wet of die nauw 
betrokken zijn bij de uitvoering 
daarvan.
Helen Otting, lid van de PSP- 
werkgroep Sociale Werk
voorziening, stelt de vraag of 
deze voorziening wel moet 
blijven bestaan. Kan de drie 
miljard gulden per jaar — zo'n 
veertigduizend per werknemer 
— niet op een betere manier 
voor de gehandikapten worden 
besteed? Deze vragen komen 
ook aan de orde op een thema
dag die de Werkgroep 
organiseert op zaterdag 16 juni 
in Utrecht.
De Wet Sociale Werkvoorziening (in de 
wandeling WSW) werd in 1967 van 
kracht, met als doel aangepaste werkge
legenheid te bieden die zoveel mogelijk 
gericht is op het behoud, het herstel of 
de bevordering van de arbeidsgeschikt
heid voor mensen die wèl in staat zijn 
te werken, maar dat onder normale om
standigheden niet kunnen. De WSW 
zoekt de faktoren waarom zij dat niet 
kunnen geheel bij hen zelf, en niet bij 
de bedrijven of de maatschappijstruk- 
tuur.
De WSW komt voort u it een mengel
moes van eerdere voorzieningen: de 
werkplaatsen bij de blindenzorg, de 
projekten voor langdurig werklozen, de 
gemeentelijke werkplaatsen voor geeste
lijk gehandikapten en dergelijke. Bij de 
to t stand koming stonden Verzorging' 
en 'toezicht' centraal, die aspekten vind 
je nog steeds terug binnen de sociale 
werkvoorziening: de werknemer wordt 
betutteld en onderdrukt.

Het volle pond

Als het om bezuinigen gaat dan weet de

huidige regering de werknemers van de 
sociale werkvoorziening (SW) het volle 
pond te geven, terwijl ze door de lage 
organisatiegraad door de vakbonden 
maar minimaal worden verdedigd. De 
laatste twee jaar werden de werknemers 
van de SW onder een lawine van bezui
nigingsmaatregelen bedolven. Het be
gon met een wijziging in de samenloop- 
regeling van de Wet Arbeids Ongeschik- 
ten (WAO) en de WSW-lonen. Dat bete
kende voor sommigen een inkomsten- 
vermindering van driehonderd gulden 
per maand, afschaffing van de reistijd- 
vergoeding (zo'n 36 gulden per maand) 
en de invoering van een eigen bijdrage 
in de reiskosten van 46 gulden per 
maand. Dit alles nog naast de korting 
op het minimumloon en de drie pro- 
centskorting. Een wijziging in de Alge
mene Wet Bijzondere Ziektekosten 
(AWBZ) zorgde er voor dat werknemers 
die genoodzaakt zijn in gezinsver
vangende tehuizen of andere gesubsidi
eerde woonvormen te verblijven hun 
hele inkomen, op een zakgeld na, zagen 
verdwijnen. En dan hebben we het nog 
niet over de veranderingen in de regels 
voor vorming, het sociaal fonds, scho
ling, de verhoogde leeftijdsgrens om in 
de sociale werkvoorziening te kunnen 
komen en nog veel meer.
Het is duidelijk dat de SW verdedigd 
moet worden tegen aanvallen van 
'rechts'. Maar het is ook duidelijk dat 
het huidige 'verzorgingsmodel' van de 
SW vervangen moet worden door een 
organisatievorm waarin de mondigheid 
en de gelijkwaardigheid van de gehandi- 
kapte to t zijn recht komt. In de huidige 
regeling voor de sociale werkvoorzie
ning mag je als werknemer geen leiding 
geven; de leiding mag je alleen onder
gaan. Je hebt geen echte baan en wordt 
dan ook ingedeeld bij de 'arbeidsre
serve'; het arbeidsburo bemiddelt je 
niet aktief als werkzoekende, de meer
deren zijn ambtenaar, die meer betaald 
krijgen naarmate de mensen waar zij 
leiding aan geven meer verdienen. Deze 
WSW moet dringend op de helling en 
zou eigenlijk overbodig moeten zijn.

Het kapitalisme

De Wet Sociale Werkvoorziening funk- 
tioneert in de Nederlandse kapitalisti
sche, produktiegewijze ekonomie. Het 
is dan ook niet verwonderlijk dat werk
nemers die niet voor honderd procent 
presteren, die veel ziek zijn of die zich 
lastig en opstandig gedragen in het Ne
derlandse bedrijfsleven niet of nauwe
lijks aan bod komen. In plaats van be
drijven te verplichten minder op het 
rendement te letten en plaats te bieden 
aan de gehandikapten, heeft de over
heid een aparte bedrijfstak in het leven 
geroepen voor diegenen die, zoals de 
aanhef van de WSW zegt, ". . . to t het

verrichten van arbeid in staat zijn, doch 
voor wie (. . .) gelegenheid om onder 
normale omstandigheden werk te ver
richten niet of voorhands niet aanwezig 
is".
In een maatschappij die niet op winst 
gericht is, maar die daarentegen werkt 
aan produktie van maatschappelijk nu t
tige en mens- en milieuvriendelijke goe
deren en diensten zou voor iedereen die 
wil en kan werken plaats zijn, óók voor 
gehandikapten. Zover is het helaas nog 
lang niet, daarom moet er nu gewerkt 
worden aan de veranderingen van de nu 
bestaande wet. De 'sociale doelstelling' 
van de WSW is een vlag op de modder
schuit van de massale, op produktie- 
gerichte arbeidsorganisaties, die ondoel
matig en ondemokratïsch funktioneren. 
Bovendien spelen de sociale werkvoor
zieningen niet in op de individuele be
hoeften van de WSW-werknemers.
Het zo demokratisch mogelijk leiden 
van een grote werkorganisatie eist een 
kundig bestuur en management. Daar 
mankeert het bij de SW vaak aan. Een 
goed funktionerende ondernemings
raad ontbreekt. De partikuliere bestu
ren van de SW-bedrijven worden nogal 
eens geleid door goedwillende regenten, 
die volledig vertrouwen op de door hen 
aangestelde direkties. Soms gaat dat 
goed, maar al te vaak niet. In de bestu
ren ontbreken de werknemers volledig. 
De hier en daar bestaande gemeente
lijke 'schappen' zijn afhankelijk van de 
(toevallige) kundigheid en interesse van 
de wethouders en gemeenteraadsleden 
in de schapsbesturen, en die zijn vaak 
weer een speelbal van politieke verwik
kelingen. Ook bij deze (inter-)gemeen- 
telijke instellingen ontbreken de werk
nemers in de besturen en is er dus geen 
sprake van een demokratische bestuurs
vorm.

Heft in eigen hand

Het kan natuurlijk ook anders. De so
ciale werkvoorziening moet een werk
organisatie worden van de WSW-werk
nemers zélf. Want waarom moet voor 
WSW-werknemers het kapitalistische, 
op winst gerichte bedrijfsleven het mo
del zijn? Nog geen tien procent van de 
WSW-ers werkt in de hiërarchisch ge
leide bedrijven. Het meest gangbare 
werk wordt thuis verricht, in het vrij
willigerswerk, bij overheidsbedrijven of 
bij gesubsidieerde instellingen. De 
WSW-bedrijven zouden een voortrek
kersrol kunnen vervullen bij het realise
ren van zelfbestuur en bij het opzetten 
van demokratische en menselijke ar
beidsverhoudingen.
Daarvoor moet de keus gemaakt wor
den tégen het bedrijfsmodel, tégen het 
verzorgingsmodel en vóór een model 
van zelfbestuur. En alleen kleine, over
zichtelijke werkorganisaties zijn in

staat het werk te laten aansluiten bij de 
mogelijkheden van de werknemers en 
werkneemsters.
In de huidige situatie komen de meeste 
kandidaat-WSW-ers in veel gemeenten 
niet verder dan de wachtlijst. En als je 
er al bij komt dan kom je maar al te 
vaak terecht in een projekt met werk 
dat bestaat u it kleine deelbewerkingen 
in loonopdracht, dat volledig onherken
baar is voor diegene die er aan werkt. 
Het is de hoogste tijd  dat het werk 
wordt aangetrokken door die mensen 
die het zullen gaan uitvoeren. En het is 
noodzakelijk dat er gewerkt wordt in 
de richting waarbij projekten worden 
opgezet door de werkzoekende gehan
dikapten zelf. Werk voornamelijk be
staande uit eigen produkten, onafhan
kelijk van het op winst gerichte
bedrijfsleven en met als belangrijkste 
afnemer de overheid. Kortom: we ne
men het heft in eigen hand.

HELEN OTTING

Kontaktadres van de Werkgroep WSW van de 
PSP: Harm Hendriks, Gerard Doustraat 59, 
Assen.

De PSP-werkgroep WSW organiseert op zater
dag 16 juni een themadag over de visie van de 
PSP op de Wet Sociale Werkvoorziening. De 
dag begint met een inleiding van Witbert WiP 
lems (PSP Tweede Kamerlid). Daarna volgt 
een diskussie in vier groepen over een aantal 
stellingen die de Werkgroep heeft samenge
steld. Na een pauze een optreden van het 
zangkoor Gebroken Wit u it Utrecht. Daarna 
een forum met Piet Dols (WSW-werknemer), 
Pauline Lauret (ex-werkneemster WSW), Jan 
Lagendijk (PSP gemeenteraadslid in Dor
drecht), W ilbert Wiilems, Gerben Bruinsma 
(scholingsleider FNV) en onder voorzitter
schap van Bonne Wisman (Partijbestuurslid 
PSP).
De Werkgroep heeft een dokumentatiemap 
samengesteld voor deze dag. De map, waarin 
opgenomen de dïskussiestellingen die 16 juni 
aan de orde komen, is te bestellen door over
making van f  3,— op postgiro 3481995 t.n.v. 
SVS-PSP/Amsterdam met vermelding van 
WSW'.
De themadag vindt plaats in De Kargadoor, 
Oude Gracht 36 bis, Utrecht. Aanvang 10.30 
uur en duurt to t 16.30 uur (zelf voor je lunch 
zorgen, in de zaal is drank te koop).
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In december 1982, na de moord op vijftien Surinamers, werd de 
ontwikkelingshulp aan Suriname door Nederland stopgezet. Er 
bestond daarvoor een Kamerbrede ondersteuning. In de Suri
naamse gemeenschap in Nederland lagen de meningen verdeeld. 
Enkele pro-Bouterse organisaties keurden de "arrogante neo- 
koloniale houding" van Nederland af. De moorden werden 
gerechtvaardigd als politiek onvermijdelijk. Een groep rond de ex- 
premier Chin a Sen begon een kruistocht tegen het 'Cubaans- 
kommunistische Bouterse-regiem', en stond niet afkerig tegen
over het organiseren van gewapend verzet.

Bouterse en de zijnen zitten, anderhalf jaar later, nog stevig in het 
zadel. Ondanks de verslechterende ekonomische situatie en de 
stopzetting van de ontwikkelingshulp. Ondanks de verbale oppo
sitie in Nederland en ondanks de explosieve sociale situatie in 
Suriname in verband met de bauxiet-stakingen en de akties tegen 
de belastingverhogingen.
Chris Huinder bericht over de stappen, die van diverse kanten 
worden gezet om uit deze bevroren situatie te komen.

De bevroren ontwikkelingshulp
Heel opmerkelijk was, dat in de decem
ber januari-krisis als gevolg van de 
bauxiet-stakingen in Suriname er geen 
nieuwe doden vielen, maar dat het 
regiem-Bouterse to t een kabinetswisse
ling besloot en de belastingmaatregelen 
introk. Deze politieke oplossing van de 
sociale onrust steekt — gelukkig — 
schril af tegen de december-moorden 
van 1982, die volgden op een periode 
van stakingen en demonstraties. B lijk
baar heeft het regiem Bouterse goed to t 
zich laten doordringen, dat een geweld
dadige oplossing van de sociale onrust 
de Surinaamse gemeenschap onmiddel
lijk  op de klippen van een politiek en 
ekonomisch bankroet zou drijven.
Er werd een nieuw kabinet gevormd 
onder leiding van de ex-leraar Engels 
Wim Udenhout. De werkgeversorganisa
ties en de vakbonden bonden zich door 
de levering van vier ministers aan het 
kabinetsbeleid. Het kabinet gaf zich
zelf als opdracht, in nauwe samenwer
king met de militaire macht, to t "de- 
mokratische strukturen van duurzame

aard7' te komen. Van dat alles is nog 
weinig terechtgekomen. Alleen de pers 
kreeg iets grotere vrijheid.
Vlak na de installatie van het nieuwe 
kabinet kwam minister voor ontwikke
lingssamenwerking Eegje Schoo met 
f  100.000 ontwikkelingsgeld voor Suri
name over de brug. Deze ton valt onder 
de kleine-ambassade-projekten (KAP) 
en wordt aan individuele personen en 
partikuliere organisaties verstrekt. Daar
mee wordt er via de 'kap-pot' ontw ik
kelingsgeld aan Suriname gegeven 
buiten het regiem Bouterse om. De 
Nederlandse regering gaf met deze 
breed uitgemeten geste aan, dat het 
wel de relatie met Suriname wilde her
stellen op voorwaarde, dat dat geen bin
ding met het verfoeilijke regiem zou 
opleveren. Vanuit Surinaamse zijde 
werd er vooral gezwegen. Geen enkele 
organisatie juichte de Schoo-geste toe. 
U it angst voor Bouterse? Ook Bouterse 
en het kabinet hielden hun mond.
Schoo kondigde daarnaast in de 
Tweede Kamer aan, dat zij vóór okto

ber een beslissing zou nemen over wat 
er gaat gebeuren met het geld, dat sinds 
december 1982 ijdel in de staatskassen 
van Nederland ligt te renteren, zonder 
dat het voor Surinaamse projekten u it
gegeven kan worden. Binnen enkele 
maanden moeten er dus duidelijke ver
anderingen ten goede in de Surinaamse 
politiek hebben plaatsgevonden. Ver
schillende ontwikkelingen behoren to t 
de mogelijkheden.

De nieuwe oppositie

Als gevolg van de stakingen en akties in 
december/januari kan er een nieuwe op
positie in de Surinaamse samenleving 
ontstaan, die het kabinet en de m ili
tairen to t een demokratisering en res- 
pektering van de mensenrechten dwingt. 
Deze oppositie kan zich vormen vanuit 
de kerken, de oude politieke partijen, 
de lagere groepen van de vakbeweging 
en andere groepen, die door verslechte
ring van de ekonomische situatie ont
staan. Het ontstaan van zo'n oppositie

— gefragmenteerd of aaneengesloten — 
ligt niet direkt voor de hand, ook al 
bestaan er her en der lichte vormen van 
openlijke kritiek op het kabinet. Links 
in Suriname heeft zich teveel met het 
Bouterse-regiem gekompromitteerd en 
kan als zij dat überhaupt zou willen,
wat niet het geval is niet het voortouw 
nemen. De vakbonden lijken voorals
nog eerder een politiek van toenadering 
tot Bouterse en het nieuwe kabinet te 
zoeken om van binnenuit hun wensen 
doorgevoerd te krijgen. De oude poli
tieke partijen van vóór de revolutie 
worden door een flink deel van de Suri
naamse bevolking te zeer gewantrouwd 
om een geloofwaardige oppositierol te 
kunnen vervullen. Daarnaast lijk t de 
Surinaamse Bevrijdingsraad van Chin a 
Sen in Nederland en daarmee verbon
den personen alleen to t halfslachtige 
voorbereidingen voor gewapende ver- 
zetsakties in staat. Vanuit de Suri
naamse samenleving wordt zeer arg
wanend en afkeurend aangekeken, 
tegen deze en andere vormen van verzet 
vanuit Nederland.
Een tweede mogelijkheid is, dat de vak
beweging, de werkgeversorganisaties en 
de burgerministers in het kabinet de 
hechte greep van de militairen op de 
Surinaamse politiek weten te verminde
ren en to t opeenvolgende kleine hervor
mingen weten te bewegen: versoepeling 
van de persvrijheid, herstel van de 
rechtsmacht, effektieve voorberei
dingen voor een nieuwe grondwet, die 
op niet te lange termijn aan een referen
dum wordt onderworpen en invoering 
van een parlementaire of korporatieve 
demokratie. Wat zich in de boezem van 
het kabinet afspeelt, is moelijk in te 
schatten, maar veel beweging lijk t er 
niet in te zitten.

Nieuwe feiten

In Nederland sluit de groep rond André 
Haakmat en zijn "Amsterdamse Volks
verzet" zich bij deze optie aan middels 
zijn op roep "Doorbraak door Dialoog 
Na de grootsscheepse aankondiging van 
d it in itiatief is er echter niets meer ver
nomen.
Als deze mogelijkheden van 'oppositie 
van buitenaf' en 'oppositie van binnen
u it' niet binnen enkele maanden to t 
duidelijke ontwikkeling komen, rijst deKolonialen verdraaien onze geschiedenis om ons te vernederen'
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De foto's op deze pagina's geven een beeld van een demonstratie, op 18 april d it jaar, tegen huurlingen. De demonstratie 
was georganiseerd door de overheid: ambtenaren hadden een dag vrij, de scholen waren gesloten. Toch liepen maar zo'n 
tweeduizend mensen mee

vraag hoe de ontwikkelingsrelatie met 
Suriname volledig buiten Bouterse en 
de zijnen om hersteld kan worden.
Een vraag die daaraan voorafgaat is ech
ter: hebben er zich zodanige nieuwe 
feiten voorgedaan sinds december 
1982, dat het herstellen van de ontw ik
kelingsrelatie met Bouterse gerechtvaar
digd en politiek-moreel akseptabel is? 
Als relevante nieuwe feiten zie ik 
slechts: de politieke en niet-geweld- 
dadige beheersing van de bauxiet-krisis 
van december/januari (1983/1984) en 
de drastische verslechtering van de 
ekonomische situatie. Het eerste feit 
geeft aan, dat de militairen in staat zijn 
hun uzi's niet schietklaar over hun 
schouder te hebben hangen. Het tweede 
feit betekent, dat vooral de onderste 
lagen van de Surinaamse bevolking van 
de wereldkrisis van de slechte bauxiet- 
markt èn van het stopzetten van de 
ontwikkelingshulp de dupe zijn. De 
deviezenvoorraad — inklusief het leve- 
rancierskrediet — is praktisch nihil. 
Alleen kredieten van het Internationale 
Monetaire Fonds (IMF), waarmee de 
Surinaamse overheid in onderhandeling 
is, kunnen voor enkele maanden respijt 
geven om een invoerstop op noodzake
lijke produkten, zoals voedsel, medicij
nen, olie en machine-onderdelen, te 
ontlopen. Daarna zou een nog drasti
scher bezuinigingsprogramma dan het 
huidige door het kabinet to t uitvoering 
gebracht moeten worden, wat to t een 
daling van de koopkracht met twintig 
procent en méér voor de bevolking kan 
leiden.
Voor het sociaal-ekonomische welzijn 
van de bevolking is evenwel in eerste 
instantie het politieke systeem in Suri
name verantwoordelijk en niet de 
Nederlandse overheid, ook al heeft die 
kilo's boter op zijn hoofd. Zou dat niet 
zo zijn, dan zouden Bouterse en de 
zijnen via chantage met de armoe van 
de Surinaamse bevolking Nederland to t 
de enige schuldige kunnen maken en 
zichzelf vrij kunnen pleiten. Daar de 
Surinaamse politieke en militaire over
heid de eerste verantwoordelijke is 
behoort zij zich het lot van deze armen 
aan te trekken en dat politieke beleid 
op gang te brengen, dat leidt to t meer 
inkomen en grotere ekonomische akti- 
viteit. Bovendien behoort de overheid 
de armen zelf het recht op uiting van 
zijn verlangens en eisen en to t zelfstan
dige organisaties te verschaffen. De de- 
militarisering van de Surinaamse poli
tiek behoort zodoende gepaard te gaan 
met een demokratisering van de samen
leving. Zonder het laatste behoort voor 
de Nederlandse overheid en het parle
ment het eerste niet voldoende te zijn 
om de ontwikkelingsrelatie te herstellen.

Ontwikkel ingsraad

Aangezien er op het moment van een 
demokratisering geen sprake is, komen 
we opnieuw bij de vraag: kan de ont
wikkelingsrelatie met Suriname hersteld 
worden buiten Bouterse om? Twee 
ekonomen, ieden van de PvdA, Van der 
Straaten en Van Schayk, hebben daar
toe onlangs een voorstel gedaan. Na een 
serie intensieve gesprekken met tachtig 
mensen u it tal van sektoren — daartoe

werden zij met hulp van de Surinaamse 
overheid in staat gesteld — hebben zij 
voorgesteld een Ontwikkel ingsraad in te 
stellen. Zij deden d it voorstel, omdat 
"het risiko zeer sterk aanwezig is, dat 
Suriname in een spiraal van ekonomi
sche en sociale onrust belandt. Zeer 
ernstig rekening moet worden gehou
den met de mogelijkheid, dat men 
wederom politieke problemen met m ili
taire middelen zal trachten 'op te los
sen'. Een spiraal van geweld of systema
tische repressie moet worden ge
vreesd . . ." De Raad is dus bedoeld om 
deze gevreesde ontwikkelingen, die wel 
erg zwartgallig — terecht? — ingeschat 
worden, te ontlopen. De Ontwikke
lingspad moet onafhankelijk zijn. Erin 
zijn vertegenwoordigd maatschappelijke 
en religieuze groeperingen. De Raad 
moet voor de Nederlandse overheid 
gesprekspartner vormen voor het admi
nistreren en verdelen van ontwikke
lingsgelden voor projekten, die vóór de 
december-1982-moorden opgestart 
waren. In latere instantie zou de Raad 
ook betrokken kunnen worden bij de 
verdeling van ontwikkelingsgelden, die 
nog op gang gebracht moeten worden. 
Tot 1990 heeft Suriname verdragsmatig 
nog het recht op de lieve som van 1,6 
miljard gulden.
De vorming van zo'n Ontwikkelingsraad 
is het enige nieuwe, want velen zochten 
al naar wegen om de ontwikkelingsrela
tie met Suriname buiten Bouterse om 
te herstellen. De suggestie voor instel
ling van zo'n Ontwikkelingsraad lijk t op 
het eerste gezicht aanlokkelijk, maar 
roept vele vragen op: Kun je met de 
Surinaamse overheid verdragsmatig 
vastgestelde ontwikkelingsgelden naar 
een niet-gouvermentele instantie door
sluizen? Zijn maatschappelijke en reli
gieuze groeperingen in Suriname bereid 
in zo'n raad zitting te nemen op gevaar 
af, dat zij met het Bouterse-regiem

openlijk in konflik t komen? Daarover 
staat in het rapport van de twee ekono
men geen woord. Gaat deze raad alleen 
niet-regeringsprojekten financieren? Is 
deze raad niet genoodzaakt een werk
bare of zelfs vruchtbare relatie met het 
regiem-Bouterse op te bouwen om slag
vaardig te kunnen werken, en wordt 
daardoor dat regiem niet indirekt ver
sterkt in plaats van gemarginaliseerd, 
zoals de bedoeling is?
Ik heb zeer sterke twijfels bij de PvdA- 
suggestie. U it ongeduld wordt er al te 
snel naar konstrukties gezocht, die 
ogensclhijnlijk de Surinaamse bevolking 
ten goede komen, maar die zeer to t een 
versterking van het regiem-Bouterse 
kunnen bijdragen. Mijn voorkeur gaat 
daarom uit naar het duidelijk stellen en 
beleidsmatig uitwerken van de twee 
werkelijke opties, die er bestaan: er 
vindt een demilitarisering en demokrati
sering van de Surinaamse politiek 
plaats, zodat de ontwikkelingsrelatie 
hervat kan worden. De Nederlandse 
overheid, politieke partijen, vakbonden 
en kerken leggen daarop in hun kontak
ten met Suriname de nadruk. Wordt die 
weg door Suriname niet ingeslagen, dan 
wordt de ontwikkelingsrelatie met het 
regiem definitief stopgezet.

CHRIS HUINDER

(met dank aan Siep van der Werf voor zijn 
adviezen)

( A  d v e r t e n t i e )

Nieuw:

SOLIDARITEIT
kritische analyse wan C LA T in  

Latijns A m e rik a  en Nederland

Onderzoek naar de aktiviteiten en 
politieke opstelling van CLAT in La
tijns Amerika met case-studies van de 
CLAT-bonden in Colombia, Ecuador, 
El Salvador, Guatemala en Nicaragua 
en de geschiedenis van CLAT-Neder- 
land. Uitvoering van dit onderzoek 
was in handen van de ‘Steungroep 
CLAT-onderzoek’, een initiatief van 
de Latijns Amerika Komitees in Ne
derland.
Dit boek telt 288 pagina’s en kost 
ƒ12,50. Te bestellen bij A.I. Cahiers, 
Guyotstraat 6, 6524 AV Nijmegen, 
door overmaking van ƒ 1 7 ( i n k l .  
ƒ4,50 porto) op gironummer 
3998936. Het is ook verkrijgbaar in 
de boekhandel.
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interview met Fred van der Spek

Half juni verschijnt een PSP-brochure met de visie van de PSP- 
fraktie in de Tweede Kamer op bewapening en buitenlands beleid 
in de periode 1967-1984. Al die jaren was Fred van der Spek 
woordvoerder voor de PSP op deze terreinen. Talloze malen 
sprak hij in het parlement over ontwapening, ontwikkelingshulp, 
internationale verdragen, steun aan bevrijdingsbewegingen.
Ter gelegenheid van deze publikatie spraken Joost Lagendijk (te
zamen met Marko Mazeland samensteller van de brochure) en 
Chris Huinder (fraktiemedewerker en redakteur van 'Bevrijding') 
met Fred van der Spek. Over vrede, sociale verdediging, Suri
name, Viet Nam en over wèl of géén wapens naar Mozambique. 
Een onvermoeibare rot in de politieke strijd van alledag komt aan 
het woord.

— Vanaf de oprichting van de PSP in 
1957 ben je aktief. Ruim twintig jaar 
z it je ai in het parlement. Steeds maar 
weer dingen aan de kaak stellen en lu l
lige antwoorden van ministers krijgen. 
Nu, in 1984 zitten er andere ministers, 
maar op dezelfde manier worden ant
woorden ontweken. Is dat geen pro
bleem voor je geworden?
Fred van der Spek: " Ik  weet het eigen
lijk niet. Ik heb een hele sterke overtui
ging. Dat is één ding. Ja, ik ben gewoon 
kwaad op een heleboel dingen. Ik ge
loof niet, dat dat waarneembaar aan het 
verminderen is. Ik ben er niet op uit ge
keken. Dat kan natuurlijk een heel 
slecht teken zijn. Ik weet het eigenlijk 
niet. Ik heb ook niet het gevoel, dat het 
voortdurend hetzelfde is. Destijds zat 
Hans Bruggeman in de jaren '63-'67 
voor de partij in de Tweede Kamer. Die 
deed defensie en die zei de derde of 
vierde keer dat hij de begroting deed: 
'ik vertel een sprookje'. Pietje de Jong 
antwoordde toen ook met een sprookje. 
Er zijn altijd dingen gaande, die je als 
zodanig opnieuw aan de orde kunt stel
len, respektievelijk die een nieuw licht 
werpen op je konsistente opvattingen 
wat de beginselen betreft. Ik heb hele- 
maak niet het gevoel, dat ik in herha
ling verval."

Vrede zonder defensie

— Vrede zonder een enkel defensief sys
teem is in jouw visie moge!ijk?
Fred van der Spek: "Ja, juist. Heel sim
pel geredeneerd is mijn stelling: Is er 
een partij ontwapend, dan kan er geen 
oorlog zijn, want je kunt niet terug
schieten. Ze kunnen wel binnenvallen, 
maar er is geen oorlog. Je zou dan iets 
ergers dan oorlog kunnen hebben, maar 
met de huidige bewapening is er niets 
erger dan oorlog. Bovendien is mijn 
stelling: de territoriale integriteit wordt 
eerder in gevaar gebracht door de bewa
pening, die anderen prikkelt, dan door 
ontwapening. Het is namelijk niet waar, 
dat een m ilita ir vakuüm altijd door de 
sterkste worden opgevuld, ook niet bin
nen een statensysteem. De Russen heb
ben bijvoorbeeld in 1955 bij het staats
verdrag van Wenen hun bezettingszone 
van Wenen ontruimd, weliswaar met de 
garantie, dat Oostenrijk geen lid van de 
NAVO en van de Europese gemeen

x.  • v .

schappen zou worden, maar wel in de 
zekerheid dat het lid zou worden van 
het westelijke kamp, maar de Russen 
waren m ilitair to t die terugtrekking niet 
gedwongen. Je kunt ook niet van de 
Amerikanen zeggen, dat ze overal bin
nenlopen, waar ze zouden kunnen. 
Sterker nog, oorlogen worden dikwijls 
begonnen door de zwakste partij."

— Niettemin bestaat de kans, dat een 
andere staat een onbewapende staat 
binnenvalt. Je kunt dan terugvallen op 
een koncept van 'sociale verdediging' 
Maar dat doe je niet, want je hebt ook 
kritiek op dat koncept.
Fred van der Spek: "Het is niet zo, dat 
ik zeg 'sociale verdediging is onzin'. Ik 
denk, dat velen het koncept in een nog 
te veel konventioneel denken over ver
houdingen tussen staten en volken 
plaatsen. Ze gaan u it van de gedachte,

dat het normaal of aanvaardbaar is, dat 
een volk tegen een ander volk, een 
Staat tegen een andere Staat optreedt. 
Sociale verdediging wordt dan dikwijls 
geformuleerd als een volwaardig alter
natief voor militaire verdediging. Cy
nisch redenerend zeg ik dan vaak: 'Nou, 
het is helemaal geen vervangingsmiddel. 
De fabelachtige vernietiging van de m ili
taire verdediging haal je niet met de 
sociale verdediging.' Het koncept aan
vaardt te veel, dat bijvoorbeeld Neder
landers anti-Duits zijn en Duitsers anti- 
Nederlands. Ik ben in de jaren 1940- 
1945 nooit anti-Duits geweest, terwijl 
ik verschrikkelijk fel tegen het natio- 
naal-socialisme was, ook al vóór de 
oorlog. Ik zag en wist, dat een niet 
onaanzienlijk aantal Nederlanders flink 
fou t was, en een behoorlijk aantal 
Duitsers helemaal niet fout. Deze idiote 
tegenstelling van volk tegen volk heb ik

altijd als een griezelige en voor een 
groot deel gekunstelde toestand ervaren. 
Je moet je natuurlijk ook niet te veel 
illusies maken over de verborgen natio
nalistische sentimenten, waar mensen 
in deze tijd  afscheid van aan het nemen 
zijn. Wil je echter van de wapens af, dan 
moet je ook van d it verschijnsel af. Dit 
wordt heel konkreet, als je je afvraagt 
wat sociale verdediging, waar mensen in 
de praktijk wel op voorbereid moeten 
worden, betekent. Dat voorbereiden 
van mensen erop zal sociale verdediging 
juist moeilijk maken, omdat je maar 
een paar verraders hoeft te hebben 
waardoor het niet kan werken. Je moet 
je op sociale verdediging dan ook niet 
blind staren. Zeker moet je niet den
ken, dat het als afschrikking zal wer
ken. Dat een ander niet zal binnenval
len, omdat dan de straatbordjes ver
hangen worden. Ik sta wel positief



tegenover de konceptie van sociale 
verdediging als verzet van mensen met 
civiele middelen tegen onderdrukking, 
maar dan is het niet alleen tegen buiten
landse mensen gericht, maar ook tegen 
je eigen mensen. Dan is het ook sociale 
strijd binnen één land.'7

De verbreding

-  Stel, er wordt niet geplaatst. Zou je 
er voor zijn om dan de vredesbeweging 
te verbreden en te versterken op West- 
Europees nivo o f vind je het belangrij
ke r in Nederland door te stoten en 
ervoor te ijveren, dat ook de andere 
kernwapens a f gestoten worden?
Fred van der Spek: ''Poeh! Ik denk, 
dat, ja, hoe moet ik het formuleren, dat 
het objektief belangrijker zal zijn om 
andere landen op deze stap mee te k rij
gen, dan om Nederland verder te laten

ook. Mijn filosofie is altijd geweest, of 
is het in ieder geval op een gegeven mo
ment geworden, dat primair de aard van 
de hulp belangrijk is, belangrijker dan 
de omvang. Mijn stelling is dat goede 
hulp in een slecht land dat slechte land 
zou kunnen verbeteren, en dat slechte 
hulp in een goed land dat goede land 
zou kunnen aantasten. Heel konkreet: 
bepaalde soort ontwikkelingshulp aan 
Cuba (tegen welk land ik bepaalde 
bezwaren heb, maar wat ik een heel 
goed voorbeeld vind van een land, dat 
een andere maatschappijvorm gestalte 
probeert te geven en het enige land, 
waar de socialisatie volledig is), zou 
daar kapitalistische elementen in die 
ontwikkeling kunnen brengen. En om
gekeerd, als je goede hulp zou geven 
aan Maleisië of Indonesië, zou daar de 
kapitalistische struktuur ondermijnd 
kunnen worden. Een voorwaarde voor

grote mate van inschakeling van de 
bevolking b ij het proces van opbouw. 
Daar heb je wèl gepleit voor een voort
zetting van de medische en universitaire 
hulp, maar op Vlet Nam is natuurlijk 
ook vee! kritiek mogelijk. Speelt hier 
niet het emotionele argument van de 
jaren '60 mee: bombardementen, che
mische oorlogvoering, zaken die de 
negatieve kanten van Viet Nam nu ver
goed ijken?
Fred van der Spek: "Ja, dat speelt mee, 
maar je kunt niet zeggen, dat Viet Nam 
wat demokratie en mensenrechten 
betreft — daarmee is het slecht gesteld, 
zéker wat de mensenrechten betreft — 
in vergelijking met vroeger (Thïeu en de 
Franse tijd  en de Japanse tijd) slechter 
is geworden, terwijl dat in Suriname 
wèl zo is. Afgezien van korruptie en 
vriendjespolitiek was de vrijheid van 
kritiek in Suriname op de regering heel

kan moeilijk een ander ergens anders en 
in een andere tijd  verwijten, dat hij die 
gedachtengang niet heeft doorgemaakt. 
Sterker nog, dat ik niet voor mijzelf 
kan instaan, dat als ik in Nicaragua 
geboren was in, laten we zeggen 1723, 
dat ik dan óók pacifist zou zijn gewor
den. Dus die algemene geldigheid rela
tiveer ik door dat besef. Dat is de span
ning, waar ik niet helemaal uitkom. Ik 
heb de pretentie niettemin, dat ik met 
die algemene geldigheid andere mensen 
mag lastig vallen. Dus zeg ik, weliswaar 
is het hier en nu toevallig bij mij ont
staan, maar het is zo'n sterke overtui
ging, dat ik anderen verwijt, dat ze niet 
hier en dat ze niet nü met dat probleem 
bezig zijn. Dus ik mag het uitdragen. 
Dat betekent, dat je altijd een bestraf
fende vinger opheft tegen iemand, die 
zich strijdig daarmee gedraagt, in welke 
situatie dan ook. Ik los het op door de

DE DILEMMAS VAN EEN KAMERLID
gaan. Maar of dat hetzelfde is als de 
vredesbeweging primair zijn beperkte 
hoeveelheid energie laten richten op het 
buitenland, is de vraag. Ik denk, dat de 
externe werking van de vredesbeweging 
in Nederland maar in geringe mate 
samenhangt met de naar buiten gerichte 
aktiviteiten van de mensen in de vredes
beweging. Als Nederland niet plaatst, 
zal dat een autonoom effekt op de 
vredesbeweging in ander landen heb
ben. Als de vredesbeweging bezig is ook 
daar veel foldertjes heen te sturen, daar 
mee te gaan demonstreren en demon
straties toe te spreken, zal dat margi
naal van invloed zijn. Ik vind het een 
beetje een oneigenlijke probleemstelling. 
De Nederlandse vredesbeweging moet 
primair met Nederland bezig zijn. Ob- 
jektïef is dat effekt naar buiten belang
rijker, maar het is waarschijnlijk wat 
betreft het gebruik van je energie niet 
zo verstandig je daar helemaal op te 
richten, omdat het weinig aan dat auto
nome effekt buiten heeft, daar weinig 
aan bijdraagt. Dus toch op Nederland 
richten, maar niet omdat het interessan
ter is dat er nu een land komt, dat alle 
kernwapens afschaft, dan v ijf landen 
die néé zeggen tegen de modernisering. 
Dat laatste vind ik interessanter als 
eerste stap."

Suriname

— In de debatten to t nu toe over Suri
name zijn door de ministers van buiten
landse zaken en van ontwikkelings
samenwerking hele vage kriteria ge
noemd voor het hervatten van de ont
wikkelingsrelatie. Wat zouden jouw  
konkrete voorwaarden zijn?
Fred van der Spek: "Dat Nederland 
moet veranderen!"
— Dat is wel heel erg konkreetI
Fred van der Spek: "Ja, jullie begrijpen 
wat ik bedoel. Het geeft het dilemma 
aan. Ik denk, dat de ontwikkelings
samenwerking helemaal niet zo goed is 
voor de mensen in Suriname en dus óók 
voor Suriname als kollektief niet, afge
zien van de aspekten, die ten onrechte 
ontwikkelingshulp genoemd worden, 
zoals konsumptieve zaken, als voedsel
hulp, woningbouw, onderwijs misschien

Suriname is, dat de sociaal-ekonomi- 
sche planning een emancipatoire is, ook 
ten opzichte van Nederlandse belangen. 
Dat zal Nederland echter niet verlangen, 
dus dan ben je uitgepraat. Het is na
tuurlijk  niet het gebruikelijke verhaal 
over de voorwaarden. Het staat buiten 
de problematiek van Bouterse of niet. 
Maar ik probeer het principiëler te stel
len dan alleen maar: weg met Bouterse! 
Een ander element is naar mijn mening 
de goede vorm van ontwikkelingshulp, 
die ik overigens een betrekkelijke be
tekenis toeken, omdat ik toch denk, 
dat de inspanning van mensen in de 
Derde Wereld om iets goeds to t stand te 
brengen overwegend van henzelf moet 
komen. Een ontwikkelingsproces is in 
feite een proces van emancipatie, waar 
ik niet zo 'interstatelijk' als gebruikelijk 
over denk, omdat ik vind, dat de tegen
stellingen tussen klassen belangrijker 
zijn dan de tegenstellingen tussen lan
den. Het ontwikkelen van een bevol
king is ondenkbaar zonder een hoge 
mate van deelneming van die bevolking. 
In die zin heb ik kritiek op Bouterse. Ik 
vind het erg, dat hij een aantal mensen 
heeft vermoord, natuurlijk, dat spreekt 
vanzelf. Mijn echte bezwaar is, dat daar
mee gedemonstreerd werd, dat er een 
grote kloof is tussen de bevolking en de 
top, die denkt vanuit een kleine elite de 
rest omhoog te kunnen trekken. Er 
moet een min of meer bewuste deel
name van de mensen zijn en dat bete
kent, dat ze zich bewust zijn van hun 
waarde als mens, anders kun je er niet 
aan deelnemen. Dat vereist dus een aan
tal ontwikkelingen in Suriname, die de 
overtuiging geven, dat de mensen mee
doen. Het is misschien dan te eenvoudig 
om te zeggen: 'Bouterse moet weg', 
maar ik denk eigenlijk wel, dat dat 
moet. Maar het gaat om veel meer, om 
dingen als vakbondsvrijheid, vrijheid 
van vereniging en vergadering, vrijheid 
van meningsuiting, die waarneembaar 
to t uiting komen in de vorm van kom- 
munikatie naar buiten van groepen 
mensen, vakbonden, politieke partijen."

Viet Nam

— Neem een land als Viet Nam. Een

behoorlijk. Er waren ook revolutionaire 
partijen, die praktisch geen aanhang 
hadden, maar wel pamfletjes konden 
verspreiden. Dat is teruggeschoefd. In 
Viet Nam is er niet teruggeschroefd in 
vergelijking met tien jaar geleden. En 
daar geldt, méér dan in Suriname, dat 
de mensen daar moeten proberen van
uit een waanzinnige situatie van vernie
tiging omhoog te komen. Ik maak me 
er geen illusie over, dat we bijvoorbeeld 
in Nederland, als we net een einde heb
ben gemaakt aan een gruwelijke binnen
landse of buitenlandse diktatuur, de 
volgende dag keurige demokratische 
verhoudingen hebben. Dat is een heel 
proces, voor je zover bent."

Wapenexport

— Geen wapenexporten naar Taiwan en 
Indonesië is duidelijk. Maar het 'Komi- 
tee Zuidelijk A fr ika ' vroeg om Neder
landse wapens voor Mozambique tegen 
de Zuid-Afrikaanse agressie. Mensen in 
de PSP vroegen om een Nederlandse 
mijnenveger naar Nicaragua te sturen, 
om daar door de Verenigde Staten neer- 
gelegde mijnen op te ruimen. In alle- 
twee de gevallen ben je tégen geweest. 
Fred van der Spek: "Ja, maar ik vind de 
mijnenvegers een randgeval. Ik denk 
niet, dat je van een deel van ons 
machtsapparaat, waarmee we de interne 
en externe status quo bevorderen, de 
onderdrukkende en uitbuitende kanten 
kunt afsplitsen, dat het een andere 
funktie kan vervullen, maar het is een 
randgeval.
Bij mij speelt een heel andere problema
tiek. Het gaat om de spanning tussen de 
algemene geldigheid van het principe, 
dat je aanhangt, en het besef, dat dat 
principe tijd- en plaatsgebonden is. De 
grondslagen daarvoor zijn in de bezet
tingsjaren gelegd en het is een heel lang
zaam proces geweest. K ijk, het heeft 
geen zin om te zeggen 'ik ben pacifist 
hier en nu, maar of ik het twee meter 
verder of morgen ben, kan me niet 
schélen! Je principe is algemeen geldig 
of niet, en voor mij is het algemeen gel
dig. Tegelijk besef ik best, dat ik hier — 
en met name in deze tijd  — weliswaar 
to t die gedachte ben gekomen, maar ik

relativering, die ik aangaf. Maar anders
om is het niet zo, dat ik zeg: 'ja hoor, 
prima'. Mijn beginsel draagt mij op daar 
negatief over te oordelen en dat ook te 
laten merken aan die ander, maar het 
weerhoudt mij er niet van om, als daar 
aanleiding voor is, volstrekt solidair te 
zijn. Konkreet: een bevrijdingsstrijd 
tegen een militaire onderdrukker, dus 
twee militaire apparaten tegenover 
elkaar. Dus twee partijen, waarvan ik 
denk, dat ze beide middelen gebruiken, 
die ze niet moeten gebruiken. De één 
om de status quo te handhaven, de 
ander voor het doorbreken daarvan. Ik 
sta dan onvoorwaardelijk aan de kant 
van de doorbreker daarvan. Onvoor
waardelijk met deze kanttekening dan 
wel: waar is de grens? Je gebruikt 
wapens, maar stel, Zuid-Afrika gebruikt 
op een gegeven moment kernwapens. 
Moet je dan zeggen: de ANC (African 
National Congress, Zuid-Afrikaanse 
Bevrijdingsbeweging — red.) mag ook 
kernwapens gebruiken? Dan kun je 
zeggen: 'dat niet, dat is een grens'. Maar 
dat is een willekeurige grens. Je kunt 
niet zeggen: 'bewapening is prima, maar 
kenwapens niet.' Je kunt die grens ook 
leggen bij het gebruik van napalm, van 
vlammenwerpers. Dus ben je op die weg 
bezig, dan is er in wezen geen einde 
aan. Ik zie eerlijk niet, dat als een 
bevrijdingsbeweging, die militaire m id
delen gebruikt en daar een gewennings
proces mee doormaakt, het land 
eindelijk na tien jaar bevrijdt, zijn 
tegenstanders niet met militaire midde
len zal bejegenen. Je bent dan geen haar 
beter dan de tegenstanders, die je ver
slagen hebt, waardoor er geen echte 
bevrijding voor de mensen komt. Het is 
iets, wat we dikwijls, zo niet altijd 
gezien hebben, in Algerije, in Viet Nam. 
Dat wat je bestrijdt, de onderdrukking 
van mensen, is dan je eigen gewoonte 
geworden.
Met alle begrip en solidariteit voor 
bevrijdingsbewegingen gebruik ik die 
redenering tóch om heel realistische 
redenen èn om het risiko van een 
schijnbare overwinning duidelijk te 
maken, een overwinning die in feite een
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Bewustwording is de leus
Europa zwalkt tussen 
éénwording en nationalisme. 
Bijna alle landen van Europese 
Gemeenschap hebben te 
kampen met opkomend of 
voortvretend racisme. En overal 
keert dat zich tegen 
'buitenlanders' afkomstig uit 
armere delen van de wereld.
Het op 14 juni te kiezen nieuwe 
Europese parlement heeft een 
taak op dat terrein. De vijftien 
miljoen immigranten in West- 
Europa moeten beschermd 
worden.
Andrée van Es, Tweede 
Kamerlid van de PSP, 
waarschuwt voor dat hoogtij 
vierende nationalisme, racisme 
en sexisme. En wijst op de 
aanbevelingen van de 'Europese 
Konferentie van Immigranten', 
die onlangs werd gehouden. Een 
waarschuwing tegen de tendens 
naar 'gelijke beperkingen' in 
plaats van de 'gelijke rechten' 
voor buitenlanders in Europa.

Bericht u it België: In de BrusseIse 
gemeente Molenbeek is de organisatie 
'Zwarte Orde' opgericht die de strijd 
gaat aanbinden tegen buitenlanders. De 
organisatie heeft al de verantwoorde
lijkheid opgeëist voor het beschadigen 
van vijftig auto's van buitenlandse 
werknemers in Molenbeek.
Bericht u it Engeland: Een Aziatische 
vrouw, Afia Begum, wordt het land u it
gezet omdat zij pas in Engeland aan
kwam toen haar echtgenoot, bij wie zij 
zich zou voegen, net was omgekomen 
in een brand. "Change of circumstances" 
("verandering van omstandigheden") 
zei de Britse immigratiedienst.

Interview met Fred van der Spek
vervolg van pagina 9

nederlaag zal zijn op de manier, zoals ik 
die net omschreef. Het gaat om de 
mensen, wat hebben de mensen eraan. 
En dus vind ik niet, dat we wapens naar 
Mozambique moeten sturen. Ik zeg dan 
altijd: onze taak is het om van binnen
uit, dat onderdrukkingsapparaat, waar 
we eigenlijk deel van u it maken, ook 
van de Zuid-Afrikaanse overheid, waar
mee we als land nauw gelieerd zijn, te 
ontkrachten. Ik vind niet dat het mijn 
taak is om de ene militaire partij krach-

Bericht u it Nederland: Het wetenschap
pelijk bureau van de Centrumpartij 
maakt een nota waarin moslims worden 
afgeschilderd als 'vijfde kolonne'. Om 
die reden is eigenrichting, ook geweld 
tegen buitenlanders gerechtvaardigd, 
volgens de CP.
Bericht u it Frankrijk: Een Algerijnse 
jongen wordt door racisten uit een trein 
gegooid en overlijdt.

Misschien zou het de moeite waard zijn 
om in de kranten van alle landen van de 
Europese Gemeenschap (EG) dergelijke 
berichten op te sporen en deze lijst 
kompleet te maken. Een aardig beeld 
van de huidige positie van vijftien m il
joen immigranten in West-Europa. Na
tionalisme viert hoogtij en zet zich bin
nen de EG hoogstens voort als versterkt 
nationalisme van de Europanen geza
menlijk: Wij, rijke Westerse landen
tegenover de rest van de wereld en 
vooral tegenover de immigranten die 
hier van onze welvaart willen meegenie
ten. De strijd tegen racisme in de EG, in 
het Europese parlement, zal dus niet ge
makkelijk zijn.. Eén van de aanbeve
lingen van de Europese Konferentie van 
Immigranten, die op 31 maart en 1 april 
van d it jaar werd gehouden, luidde: 
"Wij eisen dat de Europese overheden 
samen met de demokratische organisa
ties van immigranten op Europees n i
veau een bewustwordingskampagne 
voert tegen het racisme en sexisme". 
"Tegen racisme" staat op een van de 
verkiezingsaffiches van het 'Groen Pro
gressief Akkoord'. Prima, dat moet, 
maar hoe de strijd tegen racisme te voe
ren binnen een instituut als het Euro
pees parlement? Een richtlijn af
dwingen, vergelijkbaar met de rich tlij
nen gelijke behandeling mannen en 
vrouwen? Zo'n bewustwordingskam
pagne sluit dan toch meer aan bij de 
gedachte dat racisme toch vooral door 
mensen zelf opgelost zal moeten wor
den. Aansluitend bij wat in verschil
lende landen leeft aan anti racisme akti- 
viteiten (ook daarvoor zouden meer

tiger te maken, maar om de andere 
militaire partij zwakker te maken."

— Maar to t die strategie-keuze wil je het 
niet verengen, hoewel je weet, dat het 
eerste eventueel sneller werkt dan het 
tweede?
Fred van der Spek: "Ja, je kunt zeggen: 
'dat verhaal, dat ik vertel, is wel mooi, 
maar het effekt daarvan zal nog wel 
duizend jaar duren, terwijl in theorie 
morgen de Nederlandse regering die

internationale kontakten een goede 
zaak zijn), zijn er wel degelijk mogelijk
heden om de neo-koloniale trekjes van 
de EG-lidstaten en de vanzelfsprekend
heid waarmee die trekjes op dezelfde 
manier negatief uitwerken voor immi
granten, aan de kaak te stellen.
De genoemde konferentie heeft daartoe 
al een goede aanzet gemaakt. Meer dan 
honderd organisaties van buitenlanders 
en solidariteitsorganisaties uit zes EG- 
landen hebben met elkaar een program
ma van eisen opgesteld. Ik noem er een 
paar: Het waarborgen van de juridische 
rechten van de in West-Europa verblij
vende immigranten en hun gezinsleden 
en het garanderen van een op gelijke 
rechten tussen EG-onderdanen en im
migranten. Vrouwen horen recht te 
hebben op een onafhankelijke verblijfs
titel. Het recht van vrij verkeer binnen 
de EG moet onder dezelfde voorwaar
den geldend zijn voor alle ingezetenen 
van de EG-landen. Het Europese parle
ment zou een aanbeveling moeten 
doen; gericht op de erkenning van 
rechtsgelijkheid met betrekking to t 
taal- en professionele opleidingen. Bo
vendien een aanbeveling gericht op de 
bestrijding van het analfabetisme.

Want ook in de Europese Gemeenschap 
is racisme niet voorbehouden aan het 
georganiseerd racisme: Op de konferen
tie bleek hoe vergelijkbaar de erva
ringen van migranten zijn als het gaat 
om de vreemdelingenpolitie, huisves
ting, werk, om de erkenning van kultu- 
rele identiteit.
Hier in Nederland is een permanent dis- 
kussiepunt het restriktïeve toelatings
beleid ten aanzien van vreemdelingen. 
Dat is het in de andere landen net zo. 
Maar in de Bondsrepubliek, in België, in 
Engeland en Frankrijk gaat het er wel 
nog harder aan toe dan in Nederland. 
Het hierboven genoemde voorbeeld 
over Engeland spreekt boekdelen. Een 
steunkomitee voor Afia Bequm heeft 
onlangs een tour gemaakt door Europa, 
om de aandacht te vestigen op het dis

wapens kan leveren.' Dat is dan een 
dilemma voor mij, waar ik toch niet op 
in kan gaan, omdat ik de rationele ach
tergronden van mijn anti-wapenstand- 
punt in wezen algemeen geldig vind en 
ik dus zeg: 'ze worden uiteindelijk zelf 
het slachtoffer ervan.' Niet noodzake
lijk, maar ik denk toch, dat het de 
verkeerde weg is.'

CHRIS HUINDER 
JOOST LAGENDIJK

kriminerende toelatingsbeleid ten aan
zien van Aziatische immigranten in 
Engeland. In de Bondsrepubliek wordt 
het de tweede generatie buitenlandse 
werknemers steeds moelijker gemaakt 
en in België is wetgeving to t stand geko
men waarin gemeenten de mogelijkheid 
hebben een vreemdelingenstop in te 
voeren.
Een stroomlijning van wetgeving op dit 
punt zou dus een zeer kwalijke zaak 
zijn, als die stroomlijning niet inhoudt 
gelijke rechten voor buitenlanders, 
maar in tegendeel gelijke beperkingen 
in de EG-landen. Die gedachte is niet 
helemaal denkbeeldig, gezien de gretig
heid waarmee door sommigen in de EG 
gevlast wordt op een meer op elkaar af
stemmen van het strafrechtelijk sys
teem.

Geen versterkt nationalisme in Europa, 
moet de leus zijn. Wèl gelijke rechten, 
géén racisme. Een voorstel voor een be
wustwordingskampagne in alle landen 
van de EG zou de eerste daad van Euro
parlementariër Bram van der Lek kun
nen zijn.

ANDRÉE VAN ES
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VROUWEN 
MOGEN NIET INSLAPEN

een struktuur voor zoeken in het week

Sinds oktober 1983 is Josje 
Adriaansen in dienst bij de PSP 
als emancipatiewerkster, voor 
vijfentwintig uur per week.
De aanstelling van een 
emancipatiewerkster voor de 
PSP kwam op verzoek van de 
Landelijke Koördinatiegroep 
van de PSP-vrouwen en is 
mogelijk door subsidie van de 
overheid. De emancipatie
werkster wordt begeleid door 
een kommissie, die bestaat uit 
negen vrouwen en mannen uit 
de partij.
Waar is Josje Adriaansen mee 
bezig? En wat is de funktie van 
de begeleidingskommissie? Met 
die vragen in het achterhoofd 
ging Alice Loeters praten met 
Josje Adriaansen en Cora 
Mulder, één van de leden van de 
kommissie.

— Een jaar o f v ijf geleden deden de 
PSP-vrouwen uitspraken tegen het aan
trekken van emancipatiewerksters. Nu 
is het er toch van gekomen. Hoe is dat 
in z'n werk gegaan?
Josje Adriaansen: "Er zijn inderdaad 
eerdere mogelijkheden geweest om een 
emancipatiewerkster aan te vragen. 
Toen waren de PSP-vrouwen er op te
gen. Dat de Landelijke Koördinatie 
Groep het nu tóch heeft besloten, heeft 
te maken met het fe it dat er nu kon- 
gresbesluiten van de PSP liggen die in 
initiatieven moeten worden omgezet." 
Cora Mulder: " Ik  denk ook dat het niet 
helemaal toevallig is dat het nü gebeurt. 
Een aantal jaren geleden werd sterk de 
diskussie gevoerd of feministen wel geld 
mochten verdienen aan emancipatie
werk. Dat staat nu meer op de achter
grond."

In de PSP

— Er lig t een recent onderzoeksrapport 
over PSP-vrouwen, er zijn uitspraken 
van het Feminisme/Socialisme-kongres 
van de PSP; waar leg je prioriteiten? 
Josje: " Ik  ben aangenomen om te wer
ken aan de feminisering van de PSP. Er 
is al direkt een fasering aangebracht in 
dat projekt. Het eerste jaar gaat met 
name om het versterken van de vrou
wen en de vrouwenorganisatie, en het 
tweede en derde jaar zal ik mij meer 
richten op de partij en al haar gele
dingen. In eerste instantie richt ik mij 
dus op de vrouwengroepen in de PSP. 
Dat wil ik daarna verleggen naar 'losse 
vrouwen', dat wil zeggen vrouwen die 
in haar eentje, bijvoorbeeld, aktief zijn 
in een afdelingsbestuur. Ik wil kijken 
hoe deze vrouwen elkaar kunnen onder
steunen.
Zestien vrouwengroepen hadden gerea
geerd op mijn oproep. Tot nu toe ben 
ik bezig geweest deze vrouwengroepen 
hadden gereageerd op mijn oproep. Tot 
nu toe ben ik bezig geweest deze vrou
wengroepen te bezoeken. Dit onder an

dere om elkaar te leren kennen en 
elkaar op de hoogte te brengen met 
waar we mee bezig zijn. Het hoofddoel 
was echter, dat ik wilde weten waar 
vrouwengroepen in de praktijk tegen 
aanlopen, zodat ik daaruit weer konklu- 
sies kan trekken naar mijn werk.
Eén van die konklusies hieruit is b ij
voorbeeld dat er bij de vrouwengroepen 
veel behoefte bestaat om met elkaar in
formatie uit te wisselen, themadagen en 
scholing te organiseren. De Landelijke 
Koördinatie Groep van PSP-vrouwen 
funktioneert echter niet meer en de 
'Vrouwennieuwsbrief' komt al een half 
jaar niet meer uit. Ik vind dat we dan 
moeten nadenken over hoe we dingen 
anders kunnen organiseren. Om aan de 
genoemde behoeften tegemoet te ko
men, is er een punt nodig, van waaruit 
dingen kunnen worden georganiseerd. 
Daarom is besloten allereerst hierom
heen een weekend te organiseren, waar
op vragen aan bod komen als: Wat w il
len we als PSP-vrouwen, waar kiezen we 
voor, wat is onze plaats binnen de PSP, 
hoe kun je dat organiseren, maar ook 
de vraag wat we nog gemeenschappelijk 
hebben."

— Dat deze onderwerpen nu weer aktu- 
ee! kunnen zijn begrijp ik best, maar 
toen ik de aankondiging zag staan, 
dacht ik op de eerste plaats 'alweer een 
weekend over deze onderwerpen?' In 
het verleden is d it al zo vaak aan bod 
geweest, is het niet al een beetje uitge
kauwd allemaal?
Cora: " Ik  denk dat het nu weer een 
goed moment is om te praten over wat 
de PSP-vrouwen nu precies voorstellen. 
Ik virrd zelf de vraag bijvoorbeeld be
langrijk: wat is een koördinatiegroep en 
moet zij nog wel blijven bestaan, want 
ze funktioneert helemaal niet. Ga je 
dan zeggen, we heffen haar op, of ga je 
er juist veel energie in stoppen om haar 
weer op te bouwen. En ook al komen 
er heel weinig vrouwen, dat besluit 
moet toch een keer genomen worden." 
Josje: "Het weekend wordt ook georga
niseerd omdat er onder de PSP-vrouwen 
meningsverschillen zijn. Dat is gekon- 
stateerd; zowel op het Feminisme/So
cialisme-kongres van februari '83, als op 
het laatste kongres. Het is dan niet 
meer duidelijk wanneer je wel of niet 
namens de PSP-vrouwen een praatje 
houdt. Daar moeten we uitkomen en

end."
Cora: "Het verschil tussen de PSP-vrou
wen toen en nu is, dat het toen nodig 
was om samen standpunten te bepalen 
ten aanzien van abortus, ekonomische 
zelfstandigheid enzovoort. Dat is nu 
een beetje over omdat de PSP die stand
punten heeft overgenomen. E r nu b lij
ken dan ook veel meer de verschillen 
tussen de vrouwen onderling. Moeilijker 
wordt het nu om de fundamentelere 
veranderingen konkreet te krijgen. Nog 
steeds zijn maar weinig vrouwen aktief 
en zitten ze op posities. Daarnaast heb 
je PSP-vrouwengroepen met steeds weer 
nieuwe vrouwen. Hoe ga je daarmee 
verder?"

Begeleiding

— Wat is daarbij de funktie van de bege
leidingskommissie?
Cora: "In  de begeleidingskommissie z it
ten zeven vrouwen en twee mannen. De 
kommissieleden zijn gekozen door de 
PSP-vrouwen en benoemd door het par
tijbestuur. De vrouwelijke leden van de 
kommissie hebben hele verschillende 
achtergronden; een medewerkster van 
de Tweede Kamerfraktie, iemand die 
betrokken was bij het onderzoek naar 
de PSP-vrouwen, gemeenteraadsleden 
enzovoort. Omdat de emancipatiewerk
ster een funktie heeft naar de hele par
tij, dus vrouwen èn mannen, maken er 
ook mannen deel uit van de kommissie. 
Inhoudelijk wordt het werk van de 
emancipatiewerkster door de begelei
dingskommissie bepaald. Dat is onze 
verantwoordelijkheid. De eerste tijd  
hebben we veel gepraat over de gericht
heid in het werk. Het zou jammer zijn 
als het werk van Josje vooral opgaat aan
organisatorische klussen, die er natuur
lijk legio zijn, maar die eigenlijk door 
vrouwengroepen of afdelingsbesturen 
zouden moeten worden opgeknapt. Wij 
vinden dat haar werk vooral moet zijn 
gericht op het veranderen van de orga
nisatie, om die te feminiseren.”
Josje: "In  het begin moest ik daar heel 
alert op zijn. De eerste keer dat ik op 
een vergadering aangaf 'Sorry, daarvoor 
heb ik geen tijd ' zat ik terug in de trein 
en dacht: 'Ik  ben gek dat ik daarvoor 
mijn excuses aanbiedt. Ik kan mijzelf 
wel verliezen in al die klussen, maar 
daar verander je geen bliksem mee. 
Over drie jaar ben ik dan gewoon weer 
weg en is er niets veranderd."
Ik vind het belangrijk er aan bij te dra
gen dat het gemakkelijker wordt voor 
vrouwen om volwaardig in de PSP mee 
te draaien, op welk nivo dan ook. Dat 
kan ik echter niet alleen. De aanzet to t

Een beeld van het Feminisme en Socialisme-kongres van de PSP, 
februari 1983 foto: Gelro Beernink/NFK vervolg op pagina 12
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veranderingen zal steeds door PSP-vrou 
wen gegeven of gesteund moeten wor 
den. Ik vind ook dat het de verantwoor 
delijkheid is van mannen in de PSP, 
maar hel zijn vooral vrouwen die de l>e 
lemmerimjen ervaren Nielterrnn vind il' 
hel belangrijk dal mannen in de PSP na 
willen denken over feminr.er ing en 
daarvoor verantwoor del i|l> heid willen 
nemen iJaatom vind rl< hel helangi i|l* 
r lal ei in.inrieri iri de I legeleriling'.l- om 
ini,l«.M' rneedraaieii
OoiH "Maar vooi di«' maimt’n i\ hel 
soms we| vim velend, denk ilr /Vis ei I o| 
vrmil»ield nnit di';l- i issie is nut'i waarom 
vi ouwen alhal-en Wij, al’, viouwen,
Ireijiimen dan h’ veihdlen over waarom 
jrt /ell h iei i en loen I ten I ah|ehaal< I Al*, 
de mannen dan wal andn*. <|aan hewe

ren, zo van 'volgens mij', is dat heel 
raar. Maar zitten wij vrouwen niet juist 
altijd in die minderheidspositie?”

O p tim istisch

///o f u l h r  n p i m n M t s r h  u v r t  d n  t r  v n t  

W'H f i f c n  v n t a n d o t  m q n n *

C ora  'Ma, de l ’!.P heelt veel op gang ge 
/el, hel l'ongie*; heeft een 11111)111’. ge ge 
wen aan de lemmr.er mg en de gegrvetr. 
lil I hel ondei / ot<k 'j  appot I kim jr ge 
hiiaken om dingen haol Ie mak en 1111 

dit *.ooi I mMillalen m.ig hel niel Mg 
ven
Jntge ” I i 11 11 il |l i o >t h Ie l.n ig-, de wi 0 1 1 wei i 
gi nepen bleek < 1.11 <|i' mee’,Ie voiilwen 
gi oepei i 01 tk i >| i a h |e| m< |M i iv/i » de dr.k i e, 
.ie o\/ei lei Müineii i n j aangaan I ie k hui

dinatiegroep wordt daarbij als platform 
gemist. Vanviit deze gegevens heb ik een 
aantal voorstellen gemaakt voor een 
organisatiestruk tuur die daar bij onder 
steunend kan werken liet li|k I mg 
goed dal de groepen / k li niganiseieo 
rond werkgroepen, die bijvoorbeeld de 
V11 ii iwemiin iwsl mef gaan mak en,
thema a\/< inden 01 galtr.eer I hl|voor heeld 
r ondom 'axiale /ek er heid en /ovoor t 
Ihiarnaa’.l e. hel van helang dat we m 
het week end eeo I )e*,| e.'.IIK J nemen t d 
wg vni legenwoot digd willen /gn m 
dl\«'|;;e landelijke i> veil egge O, al’. Wl| 
vi on wei i enen , en i d we al'. | io'; t adI e-, 
hlgveil 11 lil k 11 < it ie| co Viiui de I " .11 
wioiiwrn di) |. i , itau moei ei een 
lo >oi dma I iet|i i iig i kinnen w.n i wn m i wei i 
die dal mlwneien en nl‘. lenliaal jnint

voor overleg funktioneert. Het is zaak 
dat de PSP vrouwen nog niet inslaj^en.”

Al ICt I (>l T I MS

llrt wnul'MMil v;in (In l l,»lï vimiwmi Wrbir\/,iti in
Hfl m > I <1 r \n nw T>()i il (' n. viimIi up w r i p L h t
IA i'ii /ritfftl.Hj Ifi |imi Hp I'» |uni w.itidf 
/H) 00 1111 r mimi | m r >f |t ot nr t»m hhmI ImM iIhmïi.i 10 
j,bir r '.r  vhhiwmm mi itum.i non Ini1 *Tt i )|r
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Comiso en Creenham Common

AKTES TEGEN VREDESKAMPEN
Berichtten we in de vorige 
'Bevrijding', dat het vrouwen- 
vredeskamp bij Comiso één jaar 
bestond, nu moeten we helaas 
meedelen, dat dat vredeskamp 
en twee andere gemengde 
kampen half mei ontruimd zijn. 
Op last van de rechter, die 
vond, dat in deze kampen 
strafbare feiten werden 
gepleegd. Bij drie vrouwen 
werden pamfletten gevonden 
over de aktie, waarbij de grote 
watertank op de kruisraketten
basis met leuzen beschilderd 
werd. Die vrouwen hadden daar 
'dus' mee te maken. Bij andere 
vredeskampeerders zouden er 
een steekwapen en een 'stof, die 
verlammend werkt' zijn 
gevonden. Zonder ook maar 
een enkele vorm van bewijs
voering voor deze ten laste 
gelegde feiten moest iedereen 
de kampen uit.
Van Peggy Ravestein, kon tak tv rouw in 
Nederland voor het vrouwenvredes- 
kamp en zelf vorig jaar Italië uitgezet, 
vernamen we, dat inmiddels de drie 
vrouwen, die beschuldigd werden van 
het in bezit hebben van pamfletten, Ita
lië uitgezet zijn. Dat gebeurde op grond 
van de Italiaanse anti-terrorismewet. De 
vrouwen mogen niet meer terug naar 
het Italië, Als misschien over een jaar 
het proces tegen hen zal plaatsvinden 
mogen ze misschien even Italië in, om

te vertellen, dat de ten laste gelegde 
feiten waar zijn, maar ook volstrekt Ie 
gitiem. Het kamp is dan al wel kapot.
F red van der Spek (PSP) heeft inm id
dels over de vorige en deze uitzettingen 
vragen aan de minister van buitenlandse 
zaken gesteld. Hij dringt er op aan, dat 
de minister bij de Italiaanse regering te
gen de maatregelen protesteert en het 
recht op vrij verkeer van personen in 
EG-landen herstelt.

In Greenham Common weten de politie 
en de justitie ook geen raad met vredes- 
vrouwen. Daar werden onlangs tw intig

vrouwen opgepakt en vastgezet. Zij 
hadden zich bewust niet gehouden aan 
de voorwaarde van een eerdere invrij- 
heidsstelIing: de militaire basis niet 
dichter dan op vijf mijl (zo'n acht k ilo
meter) afstand benaderen. De acht 
vredeskampen met zo'n tweehonderd 
vrouwen liggen echter binnen die vijf 
mijls-zone. Gehoor aan de voorwaarde 
geven zou betekenen, dat de kampen 
twintig vrouwen moesten missen. Dat 
konden de vrouwen niet over hun hart 
verkrijgen.
Onder de nu opnieuw gearresteerde 
vrouwen bevindt zich de Nederlandse

Marijke. Hoewel zij niet eerder met de 
gestelde voorwaarde te maken had, 
moet zij nu toch tot 20 juni (dat is zes 
weken achtereen!) in voorarrest zitten. 
Op die dag zal het proces plaatsvinden. 
Naar verluidt zou de Britse politie to t 
nog strenger optreden willen overgaan. 
Op grond van 'onzedelijk' gedrag zou 
zij vrouwen die in het openbaar hand in 
hand lopen willen oppakken.
Zowel de Italiaanse als de Britse over
heid schrikken er blijkbaar niet voor te
rug om het militarisme van de kruis
raketten met de meest belachelijke 
maatregelen te verdedigen.

CHRIS HUINDER

Het proces tegen de Comiso-vrouwen vorige maand op Sicilië foto: Comiso-vrouwen
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EEMSMOND

Tegen afbraak streekvervoer
Een week of vier geleden 
werden plannen bekend een 
aantal buslijnen in het noorden 
van Groningen op te heffen. 
Deze plannen staan in het, tot 
dusver geheime, rapport van de 
projektgroep In te g ro ' 
(Integratie Groningen) waarin 
wordt samengewerkt door het 
streekvervoer, de Nederlandse 
Spoorwegen en de Verkeers- 
inspektie. De plannen zijn 
bedoeld om de spoorwegen in 
deze provincie uit de rode 
cijfers te halen.
De PSP, en met name de 
afdeling Eemsmond van deze 
partij, heeft met 
verontwaardiging gereageerd op 
de plannen.

Al langer bestaan er plannen het aantal 
buslijnen in het noorden van de provin
cie Groningen terug te dringen. In april 
werden plannen bekend de buslijn Gro- 
ningen-Winsum op te heffen. Hierdoor 
zouden de passagiers uit de kop van de 
provincie in Winsum over moeten stap
pen op de trein in de richting Gro- 
ningen-stad. Daar bovenop werd in mei 
bekend dat er sprake is van het ophef
fen van de buslijn Groningen-Delfzijl, 
bekend als buslijn 41. Het plan houdt 
in dat meerdere buslijnen, die parallel 
lopen aan treinverbindingen, worden 
opgeheven. Het busvervoer mag dan al
leen nog de verbindingen verzorgen 
naar het dichtstbijzijnde spoorweg
station.
In een verklaring over deze plannen 
heeft de PSP-afdeling Eemsmond fel 
gereageerd. Volgens deze afdeling bete
kent het opheffen van zeer goed be
zette buslijnen een onaanvaardbare af
braak van het streekvervoer. Het leidt 
voor menige bewoner to t een sterke 
vermindering van de vervoersmogelijk
heden. Een grote gemeente als Ten 
Boer (met zo'n zevenduizend inwoners) 
zal verstoken raken van doorgaand 
openbaar vervoer, aldus de PSP in haar 
verklaring. De maatregel leidt daarnaast 
tot verlies van arbeidsplaatsen. De PSP 
heeft zich dan ook solidair verklaard 
met de medewerkers van het Groningse 
busbedrijf, de GADO, bij hun strijd 
voor het behoud van de buslijnen.
De ondernemingsraad van de GADO 
heeft ondertussen met instemming ge
reageerd op de PSP-verklaring. De on
dernemingsraad beraadt zich op akties. 
Maar ook de leiding van de GADO zit 
niet stil: zij heeft een alternatief plan 
opgesteld waarbij geen buslijnen wor
den opgeheven, maar spoorlijnen. Vol
gens de GADO levert dat een winst van 
zo'n 2,5 miljoen gulden per jaar op. Het 
plan voor het opheffen van buslijnen 
zou slechts een half miljoen opbrengen.

Ondertussen hebben alle frakties in de 
Provinciale Staten gezamenlijk een serie 
vragen afgevuurd in de richting van Ge
deputeerde Staten. Daarin wordt 
gevraagd het rapport van 'Integro' 
openbaar te maken. Daarnaast heeft de 
provinciale werkgroep van de PSP in 
Groningen het Eerste Kamerlid Joop 
Vogt van die partij ingeschakeld om 
ook direkt vragen aan minister Smit- 
Kroes te stellen, de werkgroep 'Integro' 
werkte namelijk in haar opdracht. De 
plannen van 'Integro' (en dus indirekt 
óók van minister Smit-Kroes) passen

NAARDEN

De PSP-afdeling in de gemeente 
Naarden publiceerde onlangs 
haar 'Aktieprogramma' voor de 
komende twee jaar. In dat 
programma zet de PSP uiteen 
wat zij in grote lijnen denkt 
over een aantal belangrijke 
zaken. Het programma dient als 
leidraad voor het handelen van 
de partij in Naarden voor de 
komende twee jaar.

De PSP-afdeling Naarden deed in 1982 
bewust niet mee aan de gemeenteraads
verkiezingen. Toch houdt de partij zich 
in deze plaats intensief bezig met lokale 
politieke zaken. Dat kan ook buiten de 
gemeenteraad: in buurten en wijken, in 
komitees en in aktiegroepen. Daarnaast 
volgt de PSP kritisch wat er op gemeen- 
teraadsnivo in Naarden loos is.
In de inleiding bij het onlangs gepubli
ceerde programma stelt de PSP dat er 
heel wat veranderingen in de maat
schappij noodzakelijk zijn. Er zijn 
enorme verschillen in macht en r ijk 
dom, er bestaat gebrek aan goede huis
vesting, het arbeidsproces sloopt men
sen lichamelijk en geestelijk — als je al 
een baan hebt en niet behoort to t die 
honderdduizenden werklozen van dit 
moment —, velen worden niet in staat 
gesteld die scholing te volgen die aan 
hun mogelijkheden recht doet en in ons 
ekonomisch systeem beslissen weinigen 
over velen.
Ook in de gemeente Naarden heeft de 
bevolking te maken met dezelfde be
langen en tegenstellingen die op lande
lijk  nivo spelen: bedrijven zonder zeg
genschap van de werknemers, milieuver
ontreiniging die de volksgezondheid be
dreigt, 'vrije vestiging' voor de rijken en

precies in het kader van de afbraak bij 
het openbaar vervoer: de frekwentie 
van de lijnen wordt verminderd, bus- en 
treindiensten verdwijnen helemaal — 
met name in het streekvervoer — en ta
riefsverhogingen zijn niet van de lucht. 
Dat alles jaagt de mensen het openbaar 
vervoer u it en de auto in. De nu uitge
lekte plannen in Groningen zijn een 
goed voorbeeld voor wat er ook elders 
aan plannen op stapel zal staan.

ROEL SANDVOORT

woningnood voor de armen. De alge
mene beginselen van de PSP als lande
lijke politieke partij vertaalt de PSP in 
Naarden in haar aktieprogramma naar 
de typische situatie van de gemeente 
Naarden. In het hoofdstuk u it het pro
gramma over 'ruimtelijke ordening' 
wordt deze 'VVD-gemeente' beschre
ven: aan de ene kant villawijken, met 
kapitale huizen, grote tuinen, veel 
openbare groenvoorziening, vijvers, 
brede lanen. Maar aan de andere kant 
de wijken met kleine woningen, flats 
zonder tuin, smalle straten en weinig of 
geen openbaar groen; de speelmogelijk
heden voor kinderen zijn er minimaal, 
de scholen liggen aan drukke en gevaar
lijke doorgangswegen, buurtwinkels en 
andere voorzieningen ontbreken. Op 
grond van haar analyse van de huidige 
situatie komt de PSP in Naarden to t 
een aantal eisen aan het plaatselijke be
stuur: de gemeente moet aktief grond 
aankopen en geen gemeenschapsgrond 
aan partikulieren verkopen, woonerven 
aanleggen waar de bewoners dat vragen 
en zorgen voor voldoende speelruimte. 
Het Aktieprogramma 1984-1986 van de 
PSP-Naarden gaat verder uitvoerig in op 
zaken als verkeer, onderwijs, welzijn, 
vrouwenbevrijding en vrede en veilig
heid. Het programma is een goed voor
beeld voor andere afdelingen van de 
PSP, die al of niet in een vergelijkbare 
situatie verkeren.

ROEL SANDVOORT

'Aktieprogramma 1984-1986' is een uitgave 
van PSP-Naarden, E. de Bruynstraat 84-A, 
Naarden, tel.: 02159 - 475 52. Voor visueel- 
gehandikapten ook in gesproken vorm ver
krijgbaar.

Brede lanen en smalle straten

d e

i j mochten ver nemen van de 
boosheid van het COC-bestuur. Het 
COC-bestuur is boos op het 
kabinet-Lubbers. Omdat het 
kabinet nog steeds geen 
duidelijkheid verschaft over de Wet 
Gelijke Behandeling (van vrouwen 
en mannen, daaronder mede

van 'Homophielen'en 
meer normale mensen.

Het COC-bestuur dacht beter 
verdiend te hebben. Waren de 
bestuursleden niet b ij Lubbers op 
de thee geweest? Eh had die niet

Dat was nu af meer dan een jaar
*-ers hadden voor 

Lubbers en staatssekretaris
van de Coppello een nota 

'Homosexualiteit in 
het overheidsbeleid". En ze waren 
heel tevreden van het bezoek terug
gekomen. Vóór de zomer van 1984 
zou het kabinet met een reaktie

Het officieel orgaan van het COC, 
dat 'SEK'heet (ja Bonne, we doen 
méér sociaal-ekonomisch in onze 
kolommen!} werd haast tó t

van
regeringspartijen gemaakt.
A ch ter een volgens verschenen staats 
sekretaris Kappeyne van de 
Coppello, minister Van den Broek 
en staatssekretaris Korte- Van 
Hemel als grote portretten op de 
omslag. Ook een manier om als 
COC van de PvdA -image a f te 
komen: we zoeken het eens rechts. 
De bewindslieden kregen ruim de 
gelegenheid hun beleid uiteen te 
zetten, een kritische kanttekening 
ontbrak natuurlijk niet, maar de 
welwillendheid voerde de 
boventoon.

Nu is het COC-bestuur boos. O f 
eigenlijk niet boos, néé, bezorgdI 
Of de dames en heren bewinds
lieden zich hun toezeggingen wet 
herinneren. O f ze eigenlijk w e i 
geloven in hun eigen wetsvoorstel. 
O f de partijraad van het CDA nog 
wei vóór de zomer vergadert.
Hei COC-bestuur heeft een jaar 
lang in de waan verkeerd (en de 
illusie ge werk t l)  da t  het met d it 
kabinet wel mee zou vallen.
Ondanks de belastingmaatregelen 
en bijstandskortingen voor twee
verdieners, voordeurdelers, woon
groepen, krakers o f  kamer
bewoners. Even de ogen gesloten 
voor de richting waarin het m et d it 
kabinet gaat. Hoop, dat de VVD 
een tegen wich t  zou bieden voor het 
CDA, terw ijl ju is t de bezuinigings
d r if t  van de VVD zo'n versterking is 
voor de gezinsverpakking van het 
CDA.

PETER DROS 
PETER ZWART
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AGENDA
EUROPESE VERKIEZINGEN

Hieronder voor de derde en laatste maal 
de agenda van bijeenkomsten in het 
kader van de Europese verkiezingen van 
14 juni. Voor nadere gegevens over de 
plaats van de bijeenkomsten kun je te
récht bij de plaatselijke afdelingen van
PSP, PPR en CPN.

5 juni, Den Haag, regionale manifestatie 
met o.a. Andrée van Es, Nel van Dijk, 
Herman Verbeek en Wim Bart els (IKV) 
in Houtzagerij, aanvang 20.00 uur 
7 juni, Groningen regionale manifesta
tie met o.a. Bram van der Lek , Sander 
Doeve en een vertegenwoordiger van 
Die Grünen
7 juni, Renkum, een avond met Roel 
van Duijn
7 juni, Oosterwolde, avond met Her
man Verbeek
7 juni, Katwijk aan de Rijn, in de me- 
mowinkel, aanvang 20.15 uur, met 
Pierre Puts
8 juni, Driebergen, avond met Bram van 
der Lek
8 juni, Millingen, Forum met Jan 
Schreur, aanvang 20.00 uur
8 juni, Leiden avond met Simone Wal- 
visch en Roel van Duijn
9 juni, Dordrecht, manifestatie in ’t 
Hof tussen 11.00 en 17.00 uur, met
o.a. Ate Flapper
9 juni, Arnhem, tussen 11.00 en 15.00 
uur rijdt een bus van het Groen-Progres
sief Akkoord door de stad met o.a. San
der Doeve en Nel van Dijk
11 juni, Amsterdam, regionale slotma
nifestatie van Groen-Progressief Ak
koord met o.a. de lijsttrekker in de 
buurt van Leidseplein, tussen 14.00 en 
18.30 uur
12 juni, Hilversum, forum met Emmy 
van Noord
13 juni, Hoofddorp, avond in De Dei
ning mét Herman Verbeek

PSP LOKAAL
DE ZURE REGEN POP TIEN'

Begin dit jaar publiceerde de Stichting 
Natuur en Milieu de 'top tien' van de 
verzurende bedrijven in ons land. ïn die 
top-tien staat onder andere DSM-Lim- 
burg.
De laatste maanden wordt steeds duide
lijker dat het verschijnsel 'zure regen’ 
ook in ons land een vernietigend spoor 
trekt (zie ook ’Bevrijding’ nummer 9 
van 16 mei 1984). De PSP is op ver
schillende nivo's aktief rond dat vraag
stuk. De gemeenteraadsfraktie van de 
PSP in Geleen heeft deze maand een
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notitie uitgebracht met als titel DSM 
en de zure regen \  Daarin wordt aange
geven wat ’zure regen’ eigenlijk is, wie 
de veroorzakers zijn en hoe de situatie 
er bij D e Staats Mijnen’ (het chemische 
konsern DSM) voor staat. De 
blijkt in haar vestigingen in Geleen jaar
lijks voor duizenden tonnen aan verzu
rende stoffen de lucht in blaast. ïn haar 
notitie geeft de PSP in Geleen aan dat 
de lokale overheid in haar milieubeleid 

de DSM toe aan deze zaak aan-
j>k-
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Deze rubriek is bedoeld voor 
berichten, aankondigingen en 
korte artikelen. Kopij voor deze 
rubriek kan worden gezonden 
aan: Redaktie Bevrijding, t.a.v. 
rubriek Ondersteboven, Post
bus 700, 1000 AS Amster
dam.

De notitie is te bestellen door overma
king van f  2,— naar postgiro 4205997 
t.n.v. Penningmeester PSP/Geleen met 
vermelding van !'zure regen notitie \

30 JUNI: HOMO-DA G NIJMEGEN

De Nationale Potten- en Flikkerdag 
vindt dit jaar op zaterdag 30 juni in 
Nijmegen plaats. De keuze is niet toe
vallig op Nijmegen gevallen: vorig jaar 
vonden tijdens de 'Vierdaagse’ rellen 
plaats rond de Nijmeegse homo-bar Het 
Bakkertje. Het lastig vallen van homo
seksuelen in de omgeving van de bar 
liep uiteindelijk uit op een belegering 
van Het Bakkertje. Deze rellen hebben 
aangetoond dat de zogenaamde 'tole
rantie’ in het Nijmeegse niet echt is. 
Reden om de Nationale Potten- en Flik
kerdag dit jaar in die stad te organiseren. 
Het programma van die dag is nog niet 
klaar. Maar in ieder geval zal er een 
demonstratie plaats vinden, die rond
14.00 uur zal starten in en rond het 
Kronenburgerpark en het Koningsplein. 
Vóór die tijd, tussen 12.00 en 14.00 
uur vinden verspreid over de Nijmeegse 
binnenstad straattheater en -muziek- 
optredens plaats. De demonstratie zal 
drie gescheiden groepen kennen: één 
vrouwenstoet en twee gemengde stoe
ten. Eindpunt wordt het Kronenburg- 
park, waar rond 18.00 uur een mani
festatie zal starten. Vanaf 20.00 uur in 
het Kolpinghuis een feest, met theater, 
dans en muziek.
Omdat Nijmegen aan de Waal ligt, 
bestaan er plannen op 30 juni de Waal-

( advertentie)

WAT DOET DE flSN MET UW SPflflRGELP 
IN LANDEN MET VERFOEILIJKE REGIMES?

l

Meer dan 70.000 mensen (die samen ruim 380 miljoen gulden hebben ingelegd) zijn het ondubbelzinnig eens met deze 
passiviteit van de Algemene Spaarbank voor Nederland. Want een progressieve bank rnoet wel goed met het geld van spaarders (m. v) 
omgaan, maar mag nooit ten koste van het gewin, dat geld beleggen in dubieuze zaken Zeker met in landen waar het met de mensen 
rechten maar slecht gesteld is.

De ASN doet het anders. Belegt o.a. in sociale woningbouw, ondersteunt sociale en culturele projecten En biedt zijn 
spaarders (m/v) toch een prima rente Deze'fde rente die andere banken ook geven 

Hoe kan dat6 7
Door een uitgekiend spaarsysteem, sparen via uw girorekening Daardoor kunnen ne kosten laag blijven (geen dure bijkantoren). 

Door met grote deskundigheid te beleggen Zodat uw spaargeld veilig zit, uitstekende rente oplevert en goede dingen bewerkstelligt. 
Daarom zijn we een andere bank

Sparen bij de ASN is sparen via uw girorekening. Doe het nü: u krijgt f 7,50 premie!
Als u voor 1 juli 1984 een spaarrekening voor uzelf opent met tenminste f 50, als eerste inleg Bij de ASN spaart u ook thuis 

Via uw giroboekje U spaart net zo snel of u neemt net zo makkelijk weer geld op als u een giro-overschnjving doet

A lgemene Spaarbank voor N ederland
DE ANDERE BANK MET DEZELFDE RENTE

Zie antwoordkaart elders in dit nummer

6 .
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kade ’roze’ te laten zien van de boten 
uit alle windstreken met bezoekers van 
die dag. De koördinatie van dat gebeu
ren is in handen van Bart van Dam (tel.: 
080 - 22 30 57), onder andere voor het 
reserveren van aanïegruimte voor de 
schepen. Op datzelfde adres kun je te
recht voor het huren van een kraam 
voor de niet-komm ere iele informatie
markt (huur per kraam f  25,—), Indivi
duen en groepen die hun medewerking 
willen geven aan de optredens worden 
van harte uitgenodigd zich aan te mel
den.
Voor de aktiviteiten op 30 juni is een 
apart vrouwenoverleg van start gegaan. 
Kontaktadres: Lili Timmermans, tel.: 
08885 - 2542.
Nadere informatie: Postbus 40030, 
6504 AA Nijmegen of tel.: 080 - 450789 
(Otto Dekkers).

WEST-PAPUA

De Stichting Werkgroep Nieuw Guinea 
in Deventer heeft een brochure uitge
bracht over West-Papua. West-Papua be
hoorde vroeger tot Nederlands Indië, 
maar kent een heel eigen geschiedenis, 
los van de andere eilanden van het In
donesische rijk. Onder druk van de VS 
stond Nederland West-Papua in 1963 
aan Indonesië af. Deze organiseerde in 
1969 een referendum over de toekomst 
van het eilandsgebied, zoals met de Ver
enigde Naties was overeengekomen. Dit 
referendum was echter, zoals de Gha- 
nese VN-vertegenwoordiger in die tijd 
zei ”een aanfluiting van demokratie en 
recht”. Het vond geheel onder Indone
sische kontrole plaats, waarbij er zo’n 
negentig procent van de kiesmannen al 
aangewezen was, voordat een VN-team 
’de daad van vrije keuze’ kwam bij
wonen.
Reeds voor die tijd en nu nog is West- 
Papua een gesloten gebied, waar Indo
nesië heer en meester is. De bevolking 
wordt ekonomisch uitgezögen, politiek 
gemuilkorfd en militair vertrapt. Vanaf 
’84 is er in het gebied de bevrijdings
beweging OPM (Organisatie Papua Mer- 
deka — Organisatie voor Papua’s Vrij
heid) aktief. Hoewel er vanwege de on
mogelijkheid om informatie naar buiten 
te krijgen niet zo veel over deze organi
satie en het verzet van de bevolking 
bekend is, is er de laatste jaren in ieder 
geval sprake van een opleving van de 
guerrilla-aktiviteiten. Over de guerrilla 
en de geschiedenis van West-Papua gaat 
de brochure van 55 pagina’s. En natuur
lijk ook over wat jij er aan kunt doen. 
"West-Papua: een natie1, is een uitgave 
van Stichting Werkgroep Nieuw-Guinea, 
Driebergenstraat 19, 7413 RP Deventer, 
te!.: 05700 - 282 88. Prijs: ƒ 4 ,- , 
porto), verkrijgbaar bij de Stichting of 
in de linkse boekhandels.
De Stichting kan vrij willigt st)ers voor

ken. Voor iiiformatie daarover: 05700 - 
282 88.

AKTIEKRANT VOORDEURDELERS
. . .  . . .  r

De LOBH (Landelijke Organisatie 
Belangengroepen Huisvesting) heeft, in 
samenwerking met het Landelijk Aktie- 
komitee Groepshuisvesting, een "Aktie- 
krani voordeurdelers ’ uitgegeven* Jh
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deze aktiekrant onder andere de verkla
ring die twaalf organisaties hebben uit
gegeven over het 1 juli-pakket van de 
regering (zie daarvoor ook elders in dit 
nummer van ’Bevrijding’). En verder 
bijvoorbeeld suggesties voor aktiemoge- 
lijkheden en adressen van komitees en 
organisaties die bij de verschillende 
akties betrokken zijn. De aktiekrant is 
gratis te bestellen door een kaartje aan: 
LOBIf Antwoordnr. 566, 1000 PA 
Amsterdam (een postzegel is niet no
dig). De krant is ook af te halen bij de 
plaatselijke kantoren van de LOBH en 
bij de plaatselijke woon(groepen)-
winkels.

FNV EN APARTHEID

Onlangs kwam het tweede nummer van 
het blad Arbeidsstrijd tegen apartheid’ 
uit. Dit tweemaandelijkse bulletin van 
8 a 12 pagina’s wordt uitgegeven door 
de werkgroep Zuid-Afrika van de BOV 
van het FNV. BOV staat voor Bewust- 
zijnswerk, Ontwikkelingssamenwerking, 
Vakbeweging, De BOV vormt de 'Derde- 
Wereld-poot’ van de FNV. De redaktie 
van het bulletin wijdt in het bijzonder 
zijn aandacht aan akties van FNV-bon- 
den rond Zuid-Afrika; aan akties in het 
buitenland voor steun aan Zuid-Afri- 
kaanse bonden, en aan ontwikkelingen 
van de Zuid-Afrikaanse vakbeweging en 
van de strijd in de bedrijven. Via korte, 
informatieve artikelen wordt van deze 
akties en ontwikkelingen verslag ge
daan. Het bulletin fungeert daardoor als 
een schakel tussen de Nederlandse en 
de Zuid-Afrikaanse vakbeweging.
Het bulletin is bij de hoofdkantoren 
van de FNV-bonden gratis op te vragen. 
Hebben ze daar het bulletin niet voor
radig, dring er dan op aan, dat dat in de 
toekomst wèl gebeurt.
Het redaktie-adres is gevestigd in Am
sterdam bij Maria van Diepen, Singel 
385-11, tel.: 020 - 22 74 31. Daar kan
men terecht voor kopij.
Voor informatie over aktiviteiten van 
de vakbeweging rond Zuid-Afrika kan 
men terecht bij de FNV zelf, Dick de 
Graaf, Plein ’40-’45 nr. 1, Amsterdam, 
tel: 020-511 07 77.

DE STILLE MACHT

Deze maand verscheen het laatste num
mer van de eerste jaargang van Plaat
werk ’, tijdschrift voor sociale, doku- 
mentaire fotografie. Het onderwerp van 
dit nummer is machtsverhoudingen ’. 
De redaktie van het blad is niet op zoek 
gegaan naar de 'zichtbare’ macht: géén 
foto’s van agenten of soldaten in uni
form, géén ministers of industriëlen bij 
het uitoefenen van hun ’macht’. Maar 
wèl zo’n vijftig beelden van machtsver
houdingen in het dagelijkse leven. In de 
omgang van mensen moet steeds op
nieuw worden bepaald hoe de verhou
dingen liggen. De uitslag is dubieus: 
soms ligt de één boven, dan weer de an
der. We kennen ze allemaal: de machts
spelletjes tussen man en vrouw, tussen 
werkgever en werknemer, tussen ouder 
en kind, tussen leraar en leerling, tussen 
’baas’ en hond. Maar de uiterlijke ken
merken van die ’strijd’ is voor foto
grafen niet zo makkelijk vast te leggen

als de eerder genoemde, grovere, vor
men van macht. Bij de ’stille macht’ 
speelt de strijd zich vaak op verbaal 
nivo af of met een priemende blik, een 
subtiel gebaar. De fotograaf begeeft 
zich dan op wel heel glad ijs. Het jong
ste nummer van 'Plaatwerk’ biedt een 
keus uit zo’n honderdveertig foto’s die 
de redaktie binnenkreeg van ruim twin
tig fotografen. Het blad dient als kata- 
logus bij de gelijknamige tentoonstel
ling die de komende tijd door het hele 
land zal reizen. Afgelopen maand was 
’De stille macht’ te zien bij de USVA in 
Groningen en van 1 tot 22 augustus in 
de Mozes en Adronkerk aan het Water- 
looplein in Amsterdam. Losse nummers 
van 'Plaatwerk’ kosten f  7,50 in kiosk, 
boekhandel en op de tentoonstelling. 
Een jaarabonnement kost f  45,— (voor 
zes nummers). Aan te vragen bij: uit
geverij Fragment, tel.: 020 - 26 71 33.

(PSP Tweede Kamerlid) over de akties 
rond de drie procentskorting (het 
thema van het vorige nummer van 'Soli
dariteit', nummer 4/5 van maart ’84). 
Verder een artikel over de akties in 
West-Duitsland voor een 35-urige werk
week, nieuws uit de vakbonden (óók in 
het Turks en het Spaans) en een artikel 
over vrouwen en ekonomische zelf
standigheid.
Een abonnement kost f  25,— per jaar 
(meer mag ook). Aan te vragen door 
storting op postgiro 4567501 t.n.v. 
J.P, Boot, rek. Vereniging Solidariteit/ 
Amsterdam met vermelding 'nieuw 
abonnement \  Korresponden tieadres: 
Pieter Vlamingstraat 19-1, Amsterdam, 
tel.: 020-94  65 86.

SOLIDARITEIT TEGEN HET MILITARISME

Een jaar geleden kwam het eerste num
mer van Solidariteit, blad voor vak
beweging en socialisme uit. Het blad is 
onafhankelijk van de Nederlandse vak
beweging en voorziet in de behoefte 
van vakbondsaktivisten met elkaar in 
debat te kunnen gaan. Het afgelopen 
jaar is het abonneetal gestaag gegroeid. 
De eerste nummers werden, hoe kan 
het anders, volgeschreven door de leden 
van de redaktie. Maar in het voorwoord 
bij het onlangs verschenen nummer 6 
(mei 1984) wordt gekonstateerd dat 
lezers en leden van de redaktieraad in 
toenemende mate de pagina’s vullen.
In de meeste vakbondsbladen is het 
praktisch onmogelijk je mening of dis- 
kussiebijdrage geplaatst te krijgen. 
Bovendien is het onmogelijk via je eigen 
vakbondsblad de leden van andere bon
den te bereiken. Zie daar de bestaans
grond van 'Solidariteit'. Om tegemoet 
te komen aan een aantal klachten van 
abonnees zal Solidariteit in de toe
komst sneller èn regelmatiger gaan ver
schijnen en zal de omvang worden 
beperkt tot maximaal 32 pagina’s. 
Daardoor zal de prijs omlaag kunnen. 
In het laatst verschenen nummer staan 
twee zaken centraal: de werkonderbre
king tegen de kruisraketten van 10 mei 
en de bundeling van de krachten tegen 
het 1 juli-pakket. In datzelfde nummer 
een stellingname van Wilbert Willems

Dit jaar vindt de negende Internationale 
Mars tegen het Militarisme plaats. Er is, 
in afwijking van wat gebruikelijk was 
gekozen voor drie aktiekampen in drie 
verschillende landen. Begin augustus 
worden twee aktiekampen georgani
seerd in Genève en Frankrijk en het 
derde kamp komt in West-Duitsland 
eind september.
Van 31 juli tot 3 augustus slaan de anti
militaristen hun tenten op bij Genève 
(Zwitserland) om te protesteren tegen 
de behandeling van de dienstweigeraars 
in dat land (zie ook ’Bevrijding’ num
mer 6 van 4 april 1984). Daarnaast 
speelt Genève natuurlijk een belangrijke 
rol in de internationale onderhande- 
lingen. Vervolgens gaan de aktievoer- 
ders per fiets (of ander vervoer) naar 
het buurland Frankrijk, naar de omge
ving van Malville (in de buurt van Lyon). 
Daar worden op 4 en 5 augustus de ak
ties van de Franse beweging tegen de 
snelle kweekreaktor ’Superphenix’ on
dersteund. De ’Superphenix' produ
ceert binnenkort plutonium voor de 
Franse atoomwapens. Na 5 augustus 
worden vanuit het kamp akties tegen de 
militarisering van de Franse samenle
ving gevoerd.
Het derde kamp, in de Bondsrepubliek, 
richt zich op de grote NAVO-oefening 
die daar eind september wordt gehou
den in het gebied tussen Frankfurt en

de Oostduitse grens. De Westduitse 
vredesbeweging organiseert dan vijf 
aktiekampen, één daarvan zal het inter
nationale kamp zijn. De akties duren 
twee weken.
De drie kampen zullen werken volgens 
het basis-demokratische principe en 
richten zich op éénzijdige ontwapening, 
het afschaffen van het ’blokdenken’, 
konversie van de wapenindustrie, ge
weldloze vormen van verdediging, be
strijding van de onderdrukkende rol van 
legers en het opkomen voor een onbe
perkt recht op dienstweigeren.
Nadere informatie. Paul, Postbus 4184, 
Groningen, tel.: 050 - 77 61 19of Rens, 
tel.: 076 - 14 07 60. In ons land wor
den twee voorbereidende weekenden 
georganiseerd: van 15 tot 17 juni in 
Helvoirt (Noord-Brabant) en van 6 tot 
8 juli op een nog onbekende plaats.

VROUWENVERZETSKAMP
VOLKEL

Eind januari dit jaar is in Volkel het 
Vrouwenverzetskamp van start ge-' 
gaan. Het initiatief werd genomen tij
dens een vrouwenweekend tegen 
militarisme dat op 14 en 15 januari 
plaatsvond in Deventer.
Het Vrouwenverzetskamp wil perma
nent de aandacht vestigen op de drei
gende bewapening en in het bijzon
der de mogelijke plaatsing van 
kruisraketten in ons land. Werken 
voor de vrede betekent voor de orga
nisatrices van het kamp tevens verzet 
tegen een systeem dat de oorzaak is 
van mensonwaardige verschijnselen 
als honger, armoede, diskriminatie, 
milieuverontreiniging en onderdruk
king.
Het Vrouwenverzetskamp kan ge
steund worden door droog hout in te 
zamelen, of dekens, landbouwplas- 
tiks of geld. Je kunt ook post zen
den, om ze een hart onder de riem te 
steken. Daadwerkelijk mee draaien in 
het kamp (dat werkt met een roula
tie systeem) is natuurlijk ook moge
lijk.
Het adres: Vrouwenverzetskamp,
Zeelandsedijk, Volkel. Het is bereik
baar met het openbaar vervoer vanaf 
Eindhoven en Nijmegen, buslijn 21, 
halte 'Gamma’ industrieterrein Uden, 
verder lopend naar Vliegbasis Volkel. 
Het verzetskamp is telefonisch 
bereikbaar via José, 04132 - 658 44 
(dagelijks tussen 12.00 en 13.00 uur) 
en Ank, 04132 - 637 55 (tussen
17.00 en 18.00 uur).

(ingezonden mededeling)

IIet Justitieel Klaehtenhuro Gro
ningen wil graag in kontakt  komen 
met mensen die ervaringen hebben 
met gebruik door de politie van 
fo to 's  van arrestanten. Dit in ver
band met een brochure over de 
politieregisters. Adres: Schuiten
diep (SS-1. Groningen, telefoon 050-  
13 l d  47.
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Frits Muller in HP, 30 november 1974

Hans-Georg Rauch in Die Zeit, 8 april 1982 'Europa, je stinkt'

Plantu in 'C'est Ie Goulag', 1983

POLITIEKE TEK EN A A R S

wordt
vervol

"Als tekenaars die met een satirisch oog 
naar de sociaal-politieke werkelijkheid 
kijken, antwoord moeten geven op de 
vraag 'Europa waarheen?' mag men dan 
verwachten dat zij met een mooie en 
verheven voorstelling van zaken komen? 
Het antwoord op die vraag kan heel kort 
zijn: neen. Zij zijn er niet in de eerste 
plaats om mooie idealen op papier te 
zetten, ook niet over de Europese 
samenleving: zij zijn geen 
propagandisten". Met deze zin opent 
Koos van Weringh zijn bijdrage aan de 
katalogus met het werk van vijf politieke 
tekenaars uit vijf Europese landen. De 
katalogus hoort bij een tentoonstelling 
die onlangs te zien was in de Nieuwe Kerk 
in Amsterdam, met als titel 'Europa quo 
vadis?' ('Europa waarheen?’). De 
bekendste Nederlandse politieke tekenaar 
A lbe rt Hahn omschreef het doel van de 
politieke karikatuur eens als 'het geven 
van een opdonder'. Politieke tekeningen 
of kartoons geven geen beeld van de 
werkelijkheid, maar houdt die 
werkelijkheid een spiegel voor. Een goede

prent stemt to t nadenken, is verrassend, 
prikkelt de lachspieren of wekt ergernis 
op. Wat dat betreft zijn de tekeningen van 
Eiyh Holzhaus, vaste tekenares voor dit 
blad, regelmatig een goed voorbeeld. 
Sommigen ergeren zich daaraan, zoals 
aan haar tekening van een blank meisje, 
dat, met een zwarte baby in haar armen, 
zegt "Ik  zat bij een anti-racisme 
groepje . . .". Wouter Klootwijk, 
redakteur van de rubriek 'Dag-in, dag-uit' 
van 'De Volkskrant' werd door een 
lezeres van 'Bevrijding' op het spoor gezet 
van die prent en oordeelde dat deze 
tekening van Elyh 'racistisch' was. Elyh, 
op haar beurt, vond dat je haar tekening 
'lief' moest uitleggen. Kort daarop 
plaatste d it blad weer een kartoon van 
Elyh, ditmaal als kommentaar op het 
gedoe rond de naturalisatie van 
buitenlanders, waarin zij een buitenlander 
liet zeggen "Nu mag ik ook op de 
Centrumpartij stemmen . . .". Daarop 
kwam een reaktie van een lezer. Hij zag 
"een wat dommig bol schommelend 
negertje" en oordeelde dat deze kartoon

onakseptabel is voor een links blad en dat 
als het in een publikatie van de CP had 
gestaan, die partij daarvoor met recht 
vervolgd zou kunnen worden.
Laat ik me troosten met de gedachte dat 
het in ons land maar zelden to t dat soort 
processen tegen tekenaars komt, in 
tegenstelling to t de situatie bij onze 
rechter buren, waar bijvoorbeeld de 
tekenaar van het linkse maandblad 
'Konkret' jarenlang gerechtelijk werd 
vervolgd door Strauss omdat hij was 
afgebeeld als een varkentje in een 
'onzedelijke' houding.
Satire is vaak onnavolgbaar, laten we het 
daarom ook rmadl' niet vervolgen.

R O E L S A N D V O O R T

'Europa quo vadis?', m et tekeningen van Plantu 
(Le M onde), F o ra ttin i (La Stam pa), Gerald 
Scarfe (Sunday Tim es), Hans-Georg Rauch (Die 
Z e it), Frits M üller (N R C  en HP) m et teksten 
van Koos van W eringh; uitgave: Van Gennep/ 
Am sterdam , 1984 . Prijs f 14 ,50
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EG-VERKIEZINGEN
Als je de kampagne voert en mikt op 
één a twee zetels, als je in de 
opiniepeilingen op een zetel (en 
misschien twee) gezet wordt, als je dan 
tenslotte twee zetels haalt, mag je dan 
ontevreden zijn? Nee natuurlijk. Maar 
juichen over het resultaat dat het 
Groen-Progressief Akkoord behaald 
heeft zou te overdreven zijn.
Vergeleken met het percentage, behaald 
bij de Tweede Kamerverkiezingen in 
1982, is er sprake van een minieme 
achteruitgang. Dat waren al niet zulke 
denderende verkiezingen voor de 
deelnemende partijen: de PPR verloor 
toen een zetel, de CPN ging nogal 
achteruit en de PSP reikte -  ondanks 
veelbelovende opiniepeilingen -  niet 
verder dan wéér drie zetels. En in een 
aantal plaatsen, met name de grote 
steden in het westen waar de opkomst 
beneden de helft bleef steken, was er 
zelfs verlies ten opzichte van de 
Europese verkiezingen van 1979. Kortom 
(even daargelaten welk aandeel de 
'Groene Partij Nederland’ zou kunnen 
claimen), PSP, CPN en PPR stabiliseren 
zich, op een niet zo hoog niveau. De 
samenwerking op één lijst heeft geen 
golven van enthousiasme te weeg 
gebracht bij kiezers die nü een nieuw links 
machtsblok zagen ontstaan. Ook het 
'groene' etiket is in Nederland niet zonder 
meer goed voor twaalf procent van de 
stemmen, waarover Bas de Gaay 
Fortman ooit nog eens gedroomd heeft. 
Evenmin is uit de uitslagen het tegendeel 
af te leiden. De samenwerking heeft niet 
merkbaar kiezers weggehouden die 
alleen op een lijst van de eigen partij 
hadden willen stemmen. Voor- en 
tegenstanders van hechtere 
samenwerking kunnen aan de uitslag

geen bewijs voor hun eigen gelijk 
ontlenen.
Voor wie het niet om de procenten maar 
om de zetels gaat, is de uitslag wel een 
sukses geworden. Met twee zetels kan 
het Groen-Progressief Akkoord in en 
rond het Europese parlement aanzienlijk 
méér doen aan organisatie en aktie op 
Europees terrein dan met één zetel het 
geval geweest zou zijn. Dankzij de goede 
uitslag van de Westduitse Grünen 
behoort een links-groene fraktie nu tot de 
reéle mogelijkheden. De samenstelling 
van zo’n fraktie is nog niet op voorhand 
rond: de Belgische ekologen zullen eerst 
hun weerzin tegen socialisten en 
kommunisten moeten overwinnen; en de 
links-socialistische partijen uit 
Denemarken en Italië staan voor de 
vraag of zij in de nieuwe periode onder de 
paraplu van de kommunistische fraktie 
”en geestverwanten" willen blijven 
funktioneren, of overgaan naar een

Door de neo-fascisten is het 
Europarlement ook ontdekt. Uit 
Nederland zal weliswaar Vierling niet een 
neo-fascistische fraktie van de Italiaanse 
MSI, het Franse Nationaal Front en 
Griekse kolonels kunnen versterken, de 
resultaten van de Centrumpartij zijn, ook 
al bij deze lage opkomst, erg 
verontrustend. Alle beproefde taktieken, 
van doodzwijgen tot vergaderingen 
verhinderen, van folders verspreiden, tot 
het ontluisteren’ van de Centrumpartij 
(de onthullingen van ex-lid Fresco en de 
publiciteit rond de koncept-nota over 
geweld tegen buitenlanders) hebben de 
groei van deze klub nog niet tot staan 
gebracht.

PETER ZWART

KRUISRAKETTEN
Het plaatsingsbesluit van premier 
Lubbers is ongeschonden door de 
Kamer heen gekomen. Maar je kan je 
afvragen of er nu ook een meerderheid 
in de Tweede Kamer echt vóór dit 
besluit is. Want alle moties van de 
linkse oppositie om het besluit terug te 
draaien of af te zwakken, en van de 
kleine rechtse frakties voor het 
tegenovergestelde zijn wel verworpen, 
maar over het kabinetsbesluit zelf is 
niet gestemd.
PSP-fraktievoorzitter Fred van der Spek 
heeft nog overwogen om die stemming af 
te dwingen. Maar dat had alleen gekund 
via een motie van goedkeuring, die de 
PSP dan had moeten indienen. Dit is 
politiek gezien een levensgevaarlijk 
middel, want stel je voor dat zo’n 
PSP-motie was aangenomen, ook al had 
de PSP er zelf tegen gestemd! Omdat het 
in het kruisrakettendebat onduidelijk was 
hoe de kleine rechtse frakties zouden 
stemmen, is zo’n motie niet door ons 
ingediend, en ook niet door anderen. Het 
plaatsingsbesluit is er dus door. Het 
definitieve besluit valt over anderhalf jaar 
en zal luiden dat er geplaatst wordt, tenzij 
er een wonder gebeurt.
Na het debat zijn meteen de 
interpretatieverschillen weer hoog 
opgelaaid. Want gaat het nu om een 
spoorboekje, zoals de VVD zegt, of is er 
een open einde, zoals het CDA zegt. 
Eigenlijk allebei, want natuurlijk moet er 
over anderhalf jaar nog definitief worden 
besloten en ligt in theorie alles open, 
maar de scenario’s liggen vast en het 
allerbelangrijkste is dat de Tweede Kamer 
niet in meerderheid de bereidheid van de 
regering om te plaatsen heeft afgewezen. 
Wat er intussen met de zes andere 
Nederlandse kerntaken gebeurt is 
volstrekt duister, het regeringsbesluit 
zegt alleen dat er nog een definitief besluit 
zal komen. Dus zowel de F-16 als de 
Orion, die al 2 jaar hun atoomtaak 
uitvoeren zonder uitdrukkelijke 
toestemming van het parlement, mogen 
dat nog eens anderhalf jaar doen.
Daarom heeft Van der Spek in het 
vervolgdebat op 18 juni een motie 
ingediend waarin vóór 1 januari ’86 
konkrete plannen voor aanzienlijke 
vermindering van kernwapentaken 
worden geëist. Het regeringsbesluit over 
de kruisraketten is zéker bedoeld 
geweest om het verzet tegen de plaatsing 
te verzwakken; vandaar uitstel van de 
bouw met anderhalf jaar.
Gelukkig zijn er veel tekenen die er op 
wijzen dat het verzet van de mensen 
enorm zal blijven. Dat verzet is gewettigd 
omdat het gaat om een kwestie van leven 
en dood van de mensen zélf. Hopelijk zal 
het verzet ook verder groeien, ook al 
beweert MientJan Faber (IKV), dat de 
vredesbeweging als kompromis moet 
accepteren, dat er als 'tussenoplossing’ 
voor alle raketten weg uit Europa een 
paar kruisraketten in Nederland moeten 
komen. Dit soort politiek gekonkel laat 
zien, dat de hele parlementaire diskussie 
eigenlijk maar bijzaak is. Uiteindelijk zal 
alleen door toedoen van het massale 
verzet van onderop, een stug 
volgehouden verzet waarbij de eisen niet 
telkens weer worden afgezwakt, de 
plaatsing worden tegengehouden, als 
eerste stap naar verdere ontwapening.
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ANTI-KERNENERGIEBEWECINC

RUST VOORBIJ
Foto: Taco Anema

Het gonst van de geruchten. De 
regering negeert de uitkomst 
van de 'Brede Maatschappelijke 
Diskussie’ over (kern)energie. 
Eind september valt een besluit 
te verwachten dat er vier 
kerncentrales bij komen. En met 
een sterke lobby in het CDA voor 
kernenergie zal het Kamerdebat 
over dat besluit wel een bekeken 
zaak zijn.
Maar zodra de eerste geruchten 
over deze plannen bekend 
werden ontstonden in de regio's 
waar de nieuwe centrales 
moeten komen een aantal 
aktiegroepen. En op landelijk 
nivo zijn twee innitiatieven 
genomen tot bundeling van de 
krachten.
Na twee jaar van rust wordt het 
weer tijd voor aktie. John 
Hontelez geeft een overzicht.
Als de beslissing van de regering is geval
len zullen inspraakprocedures volgen over 
de plaatsen waar die vier nieuwe kerncen
trales moeten komen. Het is de bedoeling 
dat nog tijdens deze regeringsperiode van 
Lubbers c.s. met de konkrete voorberei
dingen voor de bouw moet worden begon
nen. Een regering die van aanpakken 
weet, dat is zeker.
Maar zo gemakkelijk zal dat niet gaan. De 
afgelopen elf jaar zijn steeds meer mensen 
en organisaties er van overtuigd geraakt 
dat kernenergie gevaarlijk èn overbodig is. 
Die overtuiging bestaat nog steeds, on
danks het feit dat de afgelopen twee jaar 
niet zoveel is gebleken van akties en mobi
lisaties.
Op 16 juni kwamen in Utrecht, op uitnodi
ging van de Vereniging Milieudefensie, 
zo’n tachtig mensen bijeen. Het ging om 
vertegenwoordigers van plaatselijke groe
pen, basisgroepen, milieu-organisaties en 
ook de PSP. Besloten werd een Landelijk 
Platform Tegen Kernenergie op te richten. 
Dat 'Platform’ gaat akties in de potentiële 
vestigingsplaatsen van de vier nieuwe 
kerncentrales ondersteunen. Verder 
wordt een landelijke informatiekampagne 
gestart en zullen de elektriciteitsbedrijven 
worden bewerkt om van die centrales af te 
zien. Later worden ook andere akties ge
organiseerd, maar op dit moment heeft 
men alleen afspraken gemaakt voor de 
eerste periode, rond de publikatie van de 
beslissing van de regering en rond het 
Kamerdebat dat daar op zal volgen.
Het 'Platform' richt zich tegen kernenergie 
vanwege de onaanvaardbare risiko’s, 
maar wil tegelijkertijd benadrukken dat 
kernenergie niet nodig is: er zijn tenslotte 
konkreet uitgewerkte alternatieven voor
handen. En bovendien druist de bouw van 
de nieuwe centrales in tegen de wil van de 
bevolking, zoals bleek in de uitslag van de 
'Brede Maatschappelijke Diskussie’. Op 
voorstel van de groep uit de Noordoost- 
poldër is besloten op 21,22 en 23 septem
ber een landelijk 'Anti-kernenergie week
end' te organiseren in Emmeloord. Op 
zaterdag 22 september zal er een grote 
manifestatie plaatsvinden en de dagen er
voor en erna zullen in een tentenkamp 
verdere akties worden besproken. Begin 
september verschijnt een ’Energiekrant’ 
die zal oproepen voor ’Emmeloord’ en 
waarin de plannen van het kabinet zullen 
worden bekritiseerd.

Elektriciteitsplan

De ideeën over een milieuvriendelijke ener
gievoorziening zijn de afgelopen jaren 
steeds konkreter geworden. Met name 
het 'Centrum voor Energiebesparing’ 
heeft aangetoond hoe je met installaties 
voor warmte-krachtkoppeling en winde
nergie in twintig jaar tijd zo’n twintig pro
cent op het huidige energieverbruik kan 
bezuinigen en kernenergie overbodig kunt 
maken. Vervolgens is tijdens de 'Brede 
Maatschappelijke Diskussie' de mogelijk
heid van de warmte-krachtkoppeling ver
der doorgerekend. Bij het eindrapport van 
de 'Diskussie’ zat een bijlage van de Vere
niging Krachtwerktuigen (een samenwer
kingsverband van grote bedrijven) waarin 
werd berekend dat rond het jaar 2000 zo’n 
zes tot acht megawatt elektriciteit kan 
worden opgewekt met die warmte-kracht
koppeling en windenergie. Dat is bijna de 
helft van de totale energiebehoefte. De 
Bezinningsgroep Energiebeleid -  een 
groep kritische deskundigen -  brengt bin
nenkort op grond van dat rapport een 
eigen 'elektriciteitsplan' uit. Binnen een 
aantal grote organisaties, ook samenwer
kend in de 'Werkgroep Energie Diskussie’, 
leven plannen om dit alternatief voor het 
huidige regeringsbeleid stevig naar voren 
te schuiven. Er wordt op dit moment ge
werkt aan een initiatief voor een fonds 
voor (anti-kern)energieaktie en onder an
dere ook een informatiekampagne. Er zul
len afspraken worden gemaakt om deze 
initiatieven èn die van het 'Platform' zo 
goed mogelijk op elkaar af te stemmen.

Schijt aan de bevolking

De recente ontwikkelingen rond de kruis
raketten hebben weer eens duidelijk ge
maakt met welke tegenstanders we te 
maken hebben: bikkelhard en schijt aan de 
mening van de bevolking. Wat voor zin 
heeft het dan nu weer met allerlei akties te 
komen?

Mijn antwoord is dat het zin heeft omdat 
er kansen bestaan om die nieuwe centra
les tegen te houden. Bovendien moeten 
we ons wel verzetten tegen de onaan
vaardbare gezondheidsrisiko’s en het on
leefbaar maken van de wereld. Op het 
gebied van de kernenergie liggen er kan
sen, omdat, in tegenstelling tot de kruisra
kettenkwestie, er geen sprake is van een 
gigantische druk van andere Westerse 
landen. In West-Duitsland en de Verenig
de Staten worden al jaren geen kernener
giecentrales meer besteld. De enige twee 
landen die nog flink doorgaan zijn Frank
rijk en de Sowjet-Unie.
Ten tweede: aan kernenergie zijn, voor 
voorstanders, slechts relatieve voordelen 
verbonden. Zo wordt steeds gedacht dat 
kernenergie wat goedkoper zou zijn dan 
andere energiebronnen. Die uitkomst 
wordt vooral veroorzaakt door onder
schatting van bepaalde kosten èn doordat 
de overheid allerlei kosten overneemt. 
Maar wanneer het bouwen van kerncen
trales politiek enorm 'duur' wordt, vanwe
ge het grote verzet, wordt die 'lagere' 
energieprijs onbelangrijk.
En ten derde: het argument dat kernener
gie goed is voor het milieu omdat het geen 
zure regen veroorzaakt -  afkomstig uit de 
mond van VVD, CDA en de Samenwer
kende Elektriciteits Bedrijven -  geen sterk 
argument. Deze klubs maken zich niet erg 
druk over de 'zure regen’ die momenteel 
veroorzaakt wordt door de raffinaderijen, 
de elektriciteitscentrales, het verkeer en 
de bio-industrie. En ais de eerste nieuwe 
kerncentrale in 1995 zou gaan draaien 
zou dat voor de bossen in West-Europa 
wel eens te laat kunnen zijn.

Harde strijd

De argumenten tegen kernenergie zijn bij 
de regering bekend. Maar zij negeert ze. 
De anti-kernenergiestrijd moet er dan ook 
vooral op gericht zijn de uitvoering van de 
plannen onmogelijk te maken. Vooral het

CDA moet het moeilijk gemaakt worden 
door te drukken: veel gesodemieter in de 
eigen gelederen, dreigend verlies van aan
hang, dat moet effekt hebben.
De plaatsen waar de vier nieuwe centrales 
kunnen komen zijn Borssele, Bath (beide 
in Zeeland), Urk, Lelystad, Ketelmeer, 
Westelijke Noordoostpolderdijk, Wierin- 
germeer en de Eemshaven. Het verzet in 
die plaatsen moet breed zijn en moet on
dersteund worden door akties in de rest 
van het land. De akties moeten er op 
gericht zijn de publieke opinie op de hand 
van de anti-kernenergiebeweging te hou
den.
De Vereniging Milieudefensie heeft de af
gelopen maanden al veel tijd gestoken in 
het organiseren van het nieuwe verzet. De 
PSP werkt reeds sinds 1975 samen met 
deze Vereniging in het Landelijke Energie 
Komitee. Het valt te verwachten dat deze 
organisatie wederom een belangrijke rol 
zal gaan spelen in de strijd, tezamen met 
haar maandblad 'Milieudefensie'.

JOHN HONTELEZ

Landelijk Platform Tegen Kernenergie is 
voorlopig bereikbaar via: 2e Wetering- 
plantsoen 9, 1017 ZD Amsterdam, tel.: 
020-22 13 66.

De Vereniging Milieudefensie heeft drin
gend nieuwe leden nodig: voor aktiviteiten 
tegen de nieuwe kerncentrales, maar ook 
voor akties tégen zure regen, chemisch 
afval, vóór goed voedsel en milieuvriende
lijke landbouw. Nadere informatie via bo
venstaand adres en telefoonnummer.

Een uitgebreider artikel over de samen
stelling van de anti-kernenergiebeweging 
en de perspektieven verschijnt in het 
eerstkomende nummer van 'Socialistisch 
Perspektief, uitgave SVS/PSP. Aan
vraag: tel.: 020 - 26 73 74.
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SCHOLINGSINSTITUUT PSP

In 1975 werd de Stichting 
Vorming en Scholing (SVS) van 
de PSP opgericht. Daarmee werd 
een oude belofte ingelost, om de 
PSP van scholingsmateriaal te 
voorzien en om de scholing en 
vorming van PSP-leden ter hand 
te nemen. BEVRIJDING ging op 
bezoek bij de drie medewerkers 
die de SVS nu, in deeltijd, heeft. 
Ron Leijser werkt bij de SVS 
vanaf de oprichting en houdt 
zich nu vooral bezig met het 
tijdschrift Socialistisch 
Perspektiet Zaken van 
organisatie, afdelingsopbouw en 
gemeentepolitiek worden 
behartigd door Leo Platvoet, die 
sinds 1976 bij de SVS werkt.
Karin Spaink werd in 1982 de 
derde SVS-medewerkster; zij 
zorgt onder andere voor de 
scholing in afdelingen en voor 
het werken van en met vrouwen.

Het eerste projekt van de SVS is 'Socialis
me, Theorie en Beweging' geweest. Een 
scholingskursus, die in zijn definitieve 
vorm bestond uit twee boekjes, waarin 
naast tekst en illustraties aan het einde 
van elk hoofdstuk een aantal toets- en 
diskussievragen stonden. Zo kon eerst 
bezien worden of de ’stof’ begrepen was, 
waarna de deelnemers aan de kursus over 
de diskussievragen konden doorpraten. 
Er zijn met elkaar meer dan vijfduizend 
exemplaren van verkocht; vorig jaar 
moest nog een nieuwe oplage worden 
bijgedrukt. Maar er wordt in afdelingen 
niet meer mee gewerkt.
Ron Leijser: ”Er was jarenlang niets op 
landelijk nivo aan scholing gedaan. Toen 
'Socialisme, Theorie en Beweging’ uit
kwam, is dat in tientallen afdelingen als 
scholingskursus gegeven. Je kunt zeggen, 
dat er een grote inhaalvraag was naar 
dergelijk materiaal. Bovendien was er een 
grote toevloed van nieuwe leden, waaruit 
ook een behoefte aan scholing voort
kwam.”

'Socialisme, Theorie en Beweging’ wordt 
nog wel verkocht, voor 'zelfscholing’. Wil
len mensen niet meer geschoold worden, 
of is het materiaal verouderd?

Karin Spaink: "Die inhaal-vraag van het 
begin is nu bevredigd. Maar er is ook een 
verschuiving in belangstelling. De PSP 
heeft sinds 1976 veel meer aandacht ge
kregen voor bijvoorbeeld vrouwenbevrij- 
ding, homobevrijding, de milieuproblema
tiek. Dat vind je niet in 'Socialisme, Theo
rieën Beweging’ terug. Daarnaast vonden 
veel mensen het toch knap ingewikkeld. Er 
is nu meer vraag naar praktische zaken:

wat betekent het voor het werk in een 
afdeling van de PSP of in de gemeente
raad? De vragen zijn minder op de theorie 
gericht.”

Er is bij de SVS wel eens gedacht aan het 
herschrijven van 'Socialisme, Theorie en 
Beweging’. Dat zou wel een gigantisch 
karwei zijn. De laatste jaren is er veel 
gedaan aan onderzoek naar vrouwenge
schiedenis, naar organisatievormen van 
de 'nieuwe sociale bewegingen’. Maar of 
er zoveel werk gestoken moet worden in 
een scholingsvorm, die weinig meer wordt 
toegepast ..........
Karin Spaink: ”De vraag ligt nu anders, 
vooral thema-avonden zijn nu populair. 
Men wil het liefst een aktueel onderwerp, 
zo mogelijk met dia’s, een film of een 
inleider. Een onderwerp waar je in de 
praktijk in je afdeling ook iets mee kunt.” 
Ron Leijser: "Mensen hebben nu eenmaal 
geen zin meer om in kursus-vorm een 
aantal avonden op tamelijk schoolse wijze 
door te brengen, hoe leuk je het ook 
brengt.”
Dat betekent dat er ander materiaal is 
gekomen. Het boekje 'Socialisme voor be
ginners' heeft nog wel een beetje het kur- 
sus-idee, maar het is een stuk dunner en 
eenvoudiger. Bovendien werkt het niet 
vanuit de geschiedenis (’de arbeidersbe
weging van 1800 tot heden’), maar vanuit 
de situatie nü. Voor het gebruik op thema- 
-avonden zijn door de SVS speciale the- 
ma-folders uitgebracht. Er zijn er nu drie 
van: één over de anti-fascistische strijd, 
één over privacy en persoonsregistratie 
en één over werken met behoud van uitke
ring. Onderwerpen waarover veel afdelin
gen thema-avonden wilden organiseren.

Zweetdruppels

Dan is er het blad Socialistish Perspektiet. 
Artikelen daaruit lenen zich ook goed voor 
thema- of scholingsavonden. Je kunt je 
erop abonneren (vijftien gulden voor een 
jaargang van vier afleveringen). Maar er 
verschijnt, als voorbereiding op een 
avond, ook wel eens een artikel uit Socia
listisch Perspektiet gekopieerd in een af
delingsblad.
Redakteur Ron Leijser: ”We kijken bij het 
plaatsen van artikelen uidrukkelijk óók 
naar hun geschiktheid voor scholing. Van
daar dat we veel artikelen hebben die een 
probleem uitleggen. We zijn dus géén dis- 
kussiebfad voor kaderleden of iets derge
lijks. Nu 'Socialistisch Perspektiet’ een 
aantal jaren bestaat, heeft het zich wel 
een markt verworven. Er zijn veel mensen 
bereid iets voor ons te- schrijven. Met de 
huidige opzet lukt het een kwalitatief goed 
blad te maken en het ook nog wel lees
baar te houden, hoewel dat mij vaak veel 
zweetdruppeltjes kost. "
Karin Spaink: "Een ander probleem bij het 
geven van scholing is de begeleiding er
van. Mensen durven zich niet goed op te 
werpen als scholingsbegeleider. Er heerst

het misverstand, dat je dan alles zou moe
ten weten. Kan ik dat wel? vragen mensen 
zich dan af. Vandaar dat er nu begeleiding 
van de scholingsbegeleiders is.”
Leo Platvoet: "Scholing wordt natuurlijk 
ook gebruikt voor versterking van de PSP. 
Je hoopt nieuwe leden te motiveren, of 
belangstellenden van buiten naar je toe te 
halen door het organiseren van scholings- 
of thema-avonden.”

Nieuwe media

De SVS geeft niet alleen boekjes en bro
chures uit. Er zijn ook andere media. Twee 
dia-series zijn er al: ‘Hoe ziet de PSP er 
uit?’ en ’Vredesstrijd’. In voorbereiding 
zijn series over vrouwenstrijd en gemeen
tepolitiek. Daarnaast zit ook de film over 
25 jaar PSP in het pakket aanbiedingen 
van de SVS.
Themadagen worden vaak georganiseerd 
samen met de landelijke themagroepen, 
met andere partij-stichtingen zoals het 
Wetenschappelijk Buro of de Henk Lank- 
horst Stichting (ontwikkelingssamenwer
king), met de L.W.P.W. (verband van 
raads- en statenleden) of met de 
PSP-vrouwengroep. De themamappen 
die ter voorbereiding van zo’n dag ver
schijnen, worden uitgegeven door de
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FRANKRIJK: EEN EKONOMISCHE ORDE IN BEWEGING 
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SVS. Sinds kort zijn deze SVS-Buiietins 
ook als abonnement te verkrijgen: tien 
afleveringen voor 44 gulden. Omdat van te 
voren niet bekend is, wat er in de loop van 
het jaar georganiseerd zal worden is zo’n 
abonnement een waar verrassingspakket. 
Er kan de handleiding voor scholingsbege
leiders bij zitten, maar ook een dikke the- 
ma-map over een aktueel onderwerp.

Een nieuwe aktiviteit van de SVS is het 
maken van brochures naar aanleiding van 
de kongressen van de PSP: het kongres

over feminisering (Nijmegen, februari
1983) en het kongres over strategie 
(Steenwijk, juni 1983). De resultaten van 
die kongressen zullen op 'scholende’ wijze 
verwerkt worden: méér dan alleen het pu
bliceren van de aangenomen teksten en 
amendementen. Daarnaast komen er 
twee nieuwe ’kaderboeken’ uit de serie 
"Wat . . . vermag ". Deze zijn vooral be
doeld als handleiding voor afdelings- en 
gewestbestuurders, maar ook andere ak- 
tieve leden kunnen er hun voordeel mee 
doen. Deze maand verschijnt het deel over 
feminisering: de konsekwenties van de 
aangenomen stellingen van het Nijmeegse 
kongres voor de organisatie van de PSP. 
Dit deel is tot stand gekomen in samen
werking met de Organisatie Kommissie en 
de emancipatiewerkster Josje Adriaan- 
sen. Volgend jaar verschijnt dan 'Wat 
Scholing Vermag'. Samen met de be
staande delen over afdelingsorganisatie 
en over propaganda vormen zij een hand
boek voor het kader.

Minder uitgeverij

De toekomst van de SVS heeft nogal wat 
onzekerheid in zich. Niet van de kant van 
de PSP; de partij is zich het belang van de 
SVS wel bewust, en is ook bereid er geld

in te steken. Nu de SVS zich meer op 
scholingswerk is gaan toeleggen (een be
wuste keuze!), is zij minder een uitgeverij 
van goed verkopende boekjes als 'Socia
lisme, Theorie en Beweging’, of 'Vrouwe
narbeid’. Dat betekent ook minder in
komsten uit die hoek. De partij heeft dat 
gekompenseerd.
De dreiging komt van de kant van het 
ministerie van Binnenlandse Zaken. Een 
voorstel om de subsidies aan de vor
mingsinstituten van politieke partijen hele
maal stop te zetten, heeft het in de Twee-



de Kamer niet gehaald. Maar bezuinigd 
wordt er wél! De vraag is, hoever je daar
mee kunt gaan, vooral bij de kleine institu
ten. Een minimum is toch noodzakelijk, wil 
de bodem er niet uitvallen. Een andere 
gedachte die op Binnenlandse Zaken zou 
leven, is de samenvoeging van de vor
mingsinstituten met de wetenschappelijke 
buro’s van de verschillende partijen. Dat 
alles betekent, dat er lange tijd onzeker
heid bestaat over de hoogte van de uit te 
keren subsidies.
Het neemt niet weg dat de SVS van de 
PSP zich vol goede moed aan haar be
staande en nieuwe taken wijdt. Niet alleen 
de drie medewerkers, maar ook het stich
tingsbestuur van de SVS, dat aktief mee
werkt bij het voorbereiden van boekjes, 
brochures en themadagen. Ook op andere 
manier vindt er uitbreiding van de werk
zaamheden plaats: samen met de vor
mingsinstituten van PPR en CPN is een 
themadag over sociale zekerheid georga
niseerd. Op deze wijze wil ook de SVS een 
bijdrage leveren aan het stimuleren van de 
diskussies tussen de radikaal-linkse partij
en en tegelijk aan de kwaliteit van de 
scherpe standpunten van de PSP.

ROEL SANDVOORT 
PETER ZWART

In het februarinummer van De 
Rode Draad (het blad van de 
PSP-raads- en statenleden) 
schreef Erik Meijer een artikel 
over de voorwaarden om als PSP 
mee te doen aan een kollege van 
B & W. Het dagblad ’De 
Waarheid’ pikte dit artikel op 
onder de kop: ’PSP hervat debat 
over deelname 
bestuurscolleges’, en nadien 
verschenen zowel in ’De Rode 
Draad’ als in De Waarheid 
reakties van PSP-raadsleden en 
afdelingsbestuurders. De 
reakties waren niet 
eenstemming op Erik M eijer 
voorstellen tot versoepeling van 
de voorwaarden voor 
kollegedeelname. Op de 
jaarvergadering van de LWPW 
(de Landelijke Werkgroep 
Parlementair Werk van de PSP) 
werd de diskussie voortgezet.

In 1966 nam het PSP-kongres een resolu
tie aan over samenwerking met andere 
partijen binnen een kollege van B & W in 
de gemeente. De PSP pleitte daarin (als 
eerste partij) voor linkse programkolleges, 
waarbij partijen als VVD en (het latere) 
CDA dus werden uitgesloten. Rond 1970 
kreeg het idee van de programkolleges 
ook aanhang in de PvdA. Er werden toen 
inderdaad enkele linkse kolleges gevormd; 
en hier en daar ging men -  als er geen 
linkse meerderheid tot stand kwam -  ge
zamenlijk als linkse partijen in de opposi
tie. In het merendeel van de gevallen bleef 
voor de PvdA echter voorop staan, dat zij 
als grote partij hoe dan ook bestuursver- 
antwoordelijkheid in het kollege wilde dra
gen. De links-rechts tegenstelling was 
voor haar van minder belang. Waar er 
linkse kolleges gevormd waren, gebeurde 
het dikwijls dat de PvdA de periode daar
na toch weer voor een 'breed’ kollege 
koos. Soms was de samenwerking met 
PSP, CPN, PPR en/of D’66 hen niet beval
len, soms ging bij verkiezingen de linkse 
meerderheid verloren. Linkse kolleges zijn 
er nu nog maar in enkele plaatsen, zoals 
Rotterdam en Deventer. In andere steden, 
zoals Amsterdam, Zaanstad, Leiden,

Hoorn, en de provincie Groningen, zijn 
CDA en/of VVD al lang weer binnenge
haald.

Achterhaalde strategie?

In zijn artikel onlangs in De Rode Draad 
zette Erik Meijer uiteen waarom hij vindt 
dat het ’ uitsluiten van rechts' als 
PSP-strategie niet (meer) werkt. In de 
praktijk is niet rechts van deelname aan de 
kolleges uitgesloten, maar de PSP zelf. De 
links-rechts tegenstelling is niet in die mate 
de inzet van gemeenteraadsverkiezingen 
geworden als de PSP gehoopt had. Daar
om moet de werkzaamheid van deze stra
tegie opnieuw bekeken worden. De oriën
tatie van de PSP op linkse 'nieuwe sociale 
bewegingen’, die in de gemeentepolitiek 
ook een aantal konkrete eisen ingewilligd 
willen zien, noopt volgens Erik Meijer ook 
tot een gewijzigde opstelling. De eisen van 
deze bewegingen zijn niet altijd in te pas
sen in de traditionele links-rechts indeling. 
Het zichzelf als PSP buitenspel zetten bij 
kollegevorming, terwijl in een kollegepro- 
gram wel eisen van die bewegingen opge
nomen zouden kunnen worden, zou niet 
verstandig zijn. Ook de opkomst van de 
Centrumpartij zou een gewijzigde omstan
digheid kunnen zijn. Wanneer de PSP niet 
in kolleges wil gaan zitten, zouden andere 
partijen wel eens een beroep op de Cen
trumpartij kunnen gaan doen om een 
meerderheid te vormen. De konklusie van 
Erik Meijers artikel is dan, dat de PSP zich 
niet bij voorbaat aan deelname aan een 
kollege met CDA en/of VVD erin moet 
verzetten. Dit zou echter beperkt moeten 
blijven tot die gevallen waarin de PvdA 
uitdrukkelijk CDA en/of VVD in het kollege 
wil hebben en er in de gemeenteraad wel 
een linkse meerderheid bestaat. Waar dat 
niet het geval is, kan wel naar een linkse 
meerderheid in het kollege gestreefd wor
den, waaraan dan de fraktie van het CDA 
of de VVD ook gebonden is. In kleine 
gemeenten zou een soepeler opstelling 
gekozen kunnen worden dan in de grote 
steden.

Helderheid

Als voorstander van het hanteren van 
scherpere voorwaarden zette Tom Pit
stra, PSP-raadslid in Groningen, zijn 
standpunt uiteen. Zoals de PSP op lande
lijk niveau niet in een regering met CDA 
en/of VVD gaat zitten, zo moeten ook
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provinciaal en gemeentelijk deze voor
waarden gelden. Hij bestreed, dat de uit- 
sluitingsstrategie mislukt is: het zegt voor- 
nameljk iets over de PvdA, dat zij bij een 
keuze tussen de PSP of rechts blijkbaar 
liever voor een kollege met rechts kiezen. 
Door het handhaven van de voorwaarde: 
niet samen met CDA en/of VVD, zal de 
PvdA die keuze moeten blijven maken. 
Een ander voordeel is de helderheid en 
ondubbelzinnigheid van het kriterium: 
voor een ieder te kontroleren, vooraf èn 
achteraf. Daarnaast zouden er een paar 
interne voorwaarden vanuit de PSP bij 
moeten komen, voordat het avontuur van 
kollegedeelname wordt begonnen. Te 
denken valt aan: goede blijvende verbin
dingen met de buitenparlementaire aktie, 
een eensgezinde PSP-afdeling, voldoende 
zetels om ook nog een funktionerende 
raadsfraktie over te houden. In een aantal 
gevallen, stelde Tom Pitstra, zou de PSP 
wellicht méér hebben kunnen doen aan 
konkrete belangenbehartiging als zij in het 
kollege zou zitten: meer doen aan energie
besparing, een peuterspeelzaal extra, een 
kraakpand niet ontruimd. Maar je zou je 
toch moeten bewegen binnen de kaders 
die door de andere kollegepartijen gesteld 
zijn, omdat die de meerderheid hebben. 
Doordat er geen breuk komt met het to
taal van het gevoerde gemeentebeleid, 
kom je tegenover sociale bewegingen (of 
althans grote delen daarvan) te staan, 
omdat je medeverantwoordelijk bent ge
worden voor het gemeentebeleid. Invloed 
heeft twee kanten: je kunt denken dat je 
invloed hebt, maar die heb je pas als je je 
hebt aangepast aan de hoofdlijnen. Toch 
is de PSP in Groningen, stelde Tom Pit
stra, niet zonder meer tegen bestuursver- 
antwoordelijkheid. In de periode 1978-’82 
werd door de PSP een kollege van PvdA, 
CPN en D’66 overeind gehouden. Dat 
kreeg een einde door de meningsverschil
len over de spreiding van de PTT naar 
Groningen en de sloopplannen die daar
van het gevolg waren. Na de verkiezingen 
van 1982 wilde de PvdA alleen met de 
PSP verder praten, als die op voorhand 
akkoord ging met bezuinigingen tot'een 
bedrag van twintig miljoen. Toen de PSP 
dat niet als voorwaarde vooraf wilde slik
ken, was de PvdA snel uitgepraat en koos 
zij voor een kollege PvdA/CDA.

Revolutionair of haalbaar?

Verschillende ervaringen bleken er van de 
diverse raadsleden te komen. Er werd ge
suggereerd een aantal landelijke program
matische toetsingskriteria op te stellen, 
aan de hand waarvan kollegeprogram- 
ma’s beoordeeld zouden kunnen worden. 
Anderen wilden juist de afdelingen zo veel 
mogelijk vrij laten, omdat de inzet van 
gemeenteraadsverkiezingen juist door 
plaatselijke aktualiteiten bepaald wordt. 
Een verschil dat wat dieper gaat is de 
vraag wat onder socialistische gemeente
politiek verstaan moet worden. Is dat re
volutionaire politiek, in die zin dat ook 
dezelfde kriteria gesteld moeten worden

Vervolg op pagina 6
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Negentig jaar dienst weigeren
Terwijl het weigeren van 
militaire dienst al lange tijd een 
populaire bezigheid van anti
militaristen is, bestaat er maar 
weinig geschiedkundige 
literatuur op dat gebied. 
Onlangs verscheen een boek 
met merendeels persoonlijke 
herinneringen van vijfentwintig 
dienstweigeraars, verdeeld over 
de negentig jaar waarin deze 
vorm van persoonlijke aktie 
bestaat.
Jack Hofman, zelf dienst
weigeraar uit de jongste 
generatie, las het boek en geeft 
zijn kritiek.

KOLLEGE VORMING
Vervolg van pagina 5

aan programma en samenwerking als dat 
landelijk aan de orde is, of spitst de ge
meentepolitiek zich veel meer toe op kon- 
krete belangenbehartiging in samenspel 
met sociale bewegingen? In dat laatste 
geval moet ook binnen het kader van de 
kapitalistische maatschappij een socialis
tische gemeentepolitiek ontwikkeld wor
den, waarbij dan voor die doeleinden 
bondgenoten gezocht moeten worden. 
Essentieel is eveneens de vraag van de 
verhouding tussen het PSP-raadswerk en 
linkse sociale bewegingen. Vragen sociale 
bewegingen van ons het bereiken van 
konkrete punten, die dikwijls door deelna
me aan een kollege van B & W eerder te 
realiseren zijn, of vervreemdt de PSP zich 
van hen als zij gezien wordt als medever
antwoordelijk voor een kollegebeleid dat 
ook weerstanden kan oproepen? Indien 
de sociale bewegingen hier zelf niet eens
gezind in zijn, wordt een keuze van de 
PSP al gauw uitgelegd als een keuze voor 
of tegen een deel van sociale bewegingen. 
Een konklusie werd niet getrokken. Het is 
overigens ook niet aan de LWPW om de 
strategie van de PSP over dit onderwerp 
te bepalen. Dat zal pas gebeuren op het 
kongres dat dit najaar gehouden wordt. 
Vóór die tijd zal er nóg een diskussiedag 
van de LWPW komen om te praten over 
het ontwerpkongresbesluit dat het partij
bestuur dan gemaakt zal hebben. Daarin 
zal dan aangegeven moeten zijn, in welke 
richting men denkt voor de oplossing van 
de vragen die blijkens de diskussie cen
traal staan.

PETER ZWART

Zestig jaar na het verschijnen van het 
klassieke boek van Jos Giesen 'Nieuwe 
geschiedenis, Het antimilitarisme van de 
daad in Nederland' (1923) is voor het 
eerst weer een boek gepubliceerd over 
de geschiedenis van het dienstweigeren 
in Nederland. Terwijl Giesen de dienst- 
weigeringsbeweging zeer gedetailleerd 
beschreef en daarbij in zijn boek vele 
originele bronnen opnam, hebben de 
schrijvers van 'Dienstweigeraars' (on
langs verschenen bij Link in Amster
dam) er voor gekozen de eigen verhalen 
van de betrokkenen centraal te stellen. 
Over een periode van bijna negentig jaar 
komen vijfentwintig dienstweigeraars 
uitgebreid aan het woord. Over hun 
motieven om te weigeren, hun jeugd en 
ouderlijk milieu, de behandeling door 
de autoriteiten en de omstandigheden 
in gevangenissen en werkkampen en de 
steun die ze kregen bij hun daad.

Als eerste dienstweigeraar in Nederland 
geldt de socialist en Tolstojaan Johan 
van der Veer uit Middelburg. Hij wei
gerde in 1896 dienst bij de schutterij, 
een legeronderdeel dat was bestemd 
voor het handhaven van de orde en het 
ondersteunen van het gewone leger in 
oorlogstijd. In een open brief aan de 
kommandant schreef hij: .

" Ik  ben al ééns geoefend in het men- 
schendooden; nu wil ik dat niet meer. 
Vooral wensch ik niet te dooden op 
bevel, waaruit voortvloeit het moor
den tegen het gemoed in, zonder eenig 
persoonlijk motief of verklaarbare 
rede. Is er wel iets, wat het schepsel 
mensch méér kan verlagen, dan zulk 
dooden of moorden? (. . .)
U zult zeggen, dat de schutter mede 
to t taak heeft, de orde te handhaven. 
Mijnheer de Commandant, bestond er 
waarlijk 'orde' in de samenleving, was 
het maatschappelijl lichaam in 'orde', 
dat alles wil zeggen: bestond er niet 
zulk een warboel in de sociale toestan
den, zoodat de een van honger om
komt terwijl de ander zich in de 
weelde kan begraven, of, terwijl de 
rijkdommen, de levensbenoodigdhe- 
den, waaraan den hongerige gebrek 
heeft, liggen te rotten, ja dan, M ijn
heer de Commandant, zou u mij in het 
voorste gelid vinden, geheel uit vrijen 
wil, door drang om die goede orde te 
behouden, om, desnoods met opoffe
ring van het leven, haar te verdedigen. 
Maar ik weiger mede te verdedigen 
deze zoogenoemde 'orde'.
Wij hebben, Mijnheer de Comman
dant, elkander niet knollen voor ci
troenen te verkoopen, nietwaar? Bei
den weten wij zeer goed, dat handha
ven van die 'orde' feitelijk beteekent: 
bescherming van de klasse der bezit- 
tenden, tegenover de hun rechten be
wust wordende arbeiders."

(citaat u it 'Dienstweigeraars', pagina 12 
en 13).

Anarchisme

Tot de eerste Wereldoorlog zou zijn 
voorbeeld maar door weinigen worden 
gevolgd, maar na het bekende dienst- 
weigeringsmanifest in 1915 waarin 
mensen als Bart de Ligt en Henriëtte 
Roland Holst to t dienstweigering oprie
pen, nam het een grote vlucht. Vooral 
in de toen nog vrij omvangrijke anar
chistische beweging was het een vaste 
traditie.

N/co Busscher, een dienstweigeraar uit 
1929, vertelt hierover zelfs: "De mees
ten kwamen uit anarchistische gezin
nen, uit de Zaanstreek en Friesland. 
Van sommigen had ik het idee dat ze 
er niet uit volle overtuiging zaten — 
maar dat ze het voor hun ouders en hun 
omgeving niet konden maken om géén 
dienst te weigeren!" (pagina 84).

Deze jonge mannen doen overigens om 
principiële redenen geen beroep op de 
dienstweigeringswet, die in 1923 door 
het parlement was aangenomen, na de 
grote kampagne rond Herman Groenen- 
daal. Ze verdwenen dan ook steevast in 
de gevangenis, waar ze onder mensont
erende omstandigheden hun straf moes
ten uitzitten. Anderen die de wet wél 
aanvaardden, met name uit christelijke 
en een enkele uit sociaal-demokratische 
kring (bijvoorbeeld Jan Tinbergen), 
moesten vervangende dienstplicht ver
richten,

In de eerste periode na 1945 bleef er 
nog maar een klein aantal dienstweige
raars over en verdween de anarchistis- 
sche traditie van dienstweigering vrijwel 
volledig. Wat na 1945 niet verdween 
was de schandalige behandeling door de 
autoriteiten. Hiervan worden in het 
boek vele staaltjes verteld, van de verne
deringen door psychiater en kommissie, 
to t en met de toestanden in Vledder en 
andere kampen, waar erkende gewe
tensbezwaarden tewerkgesteld werden, 
zoals onder andere in het voormalig 
koncentratiekamp Vught en het kamp 
Lauwerpolder in Noord-Groningen, 
waar voor die tijd  eerst werklozen en 
later ex-NSB'ers tewerkgesteld waren.

Vereniging Dienstweigeraars

In de jaren zestig en zeventig komt de 
groeiende politieke bewustwording on
der jongeren ook to t uitdrukking in een 
zeer sterke groei van het aantal dienst
weigeraars. Schoorvoetend werden de 
gronden voor erkenning verruimd, on
der meer onder invloed van de 'zaak- 
Kees Vellekoop' (1973), wiens verhaal 
in het boek is opgenomen. Naast reli
gieuze en ethische motieven werden in 
deze jaren de (al dan niet verzwegen) 
politieke bezwaren tegen militiare 
dienst sterker. Zo vertellen Jan Halkes 
en Ernst Verhaar (geïnterviewd voor

zijn dood tijdens een bezoek aan Nica
ragua in 1983) hoe zij met behulp van 
'de grote leugen' de kommissie om de 
tuin leidden. Een belangrijk nieuw as- 
pekt in deze periode is de organisatie 
van dienstweigeraars in de Vereniging 
Dienstweigeraars (VD), waarvan de op
richting in januari 1972 door de eerste 
voorzitter Jurjen Pen wordt beschreven.

Tenslotte leiden de radikalisering onder 
dienstweigeraars en de groeiende on
vrede over het funktioneren van de wet 
gewetensbezwaarden to t de akties van 
Onkruit (voortgekomen uit VD) en het 
verschijnsel totaal weigeren, in zeker zin 
het herleven van de oude anarchistische 
traditie.

Het boek geeft een goede en zeer lees
bare indruk van de ervaringen en motie
ven van dienstweigeraars sinds het eind 
van de vorige eeuw. Hun zeer persoon
lijke en konkrete getuigenissen blijven 
to t het eind toe boeien. Ook de illustra
ties en technische verzorging van het 
boek zijn uitstekend. Ik vind het alleen 
jammer dat de inhoudelijke omlijsting 
van de verhalen zo beperkt is gebleven. 
De rol van allerlei organisaties en perso
nen (bijvoorbeeld Hein van Wijk) wordt 
slechts summier aangestipt. Ook een 
meer algemene analyse van de motieven 
en achtergronden van de dienstweige
raars b lijft grotendeels achterwege. Ten
slotte had het verdere levensverhaal van 
de betrokkenen na hun dienstweigering 
wel wat uitgebreider behandeld kunnen 
worden. Het fe it dat Van der Veer t i j
dens de Eerste Wereldoorlog zijn anti
militaristische standpunt volledig ver
liet, had bijvoorbeeld niet onvermeld 
mogen blijven. Als aanzet en stimulans 
voor een verdere geschiedschrijving is 
het boek echter zeer geslaagd.

JACK HOFMAN

Guus Termeer, Maarten Evenblij, Minze bij de 
Weg en Erik Wiersma, 'Dienstweigeraars', over 
dienstweigering en verzet tegen het m ilita
risme vanaf de eeuwwisseling to t nu. Uitgeve
rij LINK, Postbus 11740, Amsterdam 1984. 
Prijs f28,50.
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Een ondezoek onder vrouwen 
die leven van de bijstand in de 
Drentse gemeente Roden leert 
dat zeker 96 procent van de 
uitkering nodig is voor vaste 
lasten. De resterende vier 
procent is niet toereikend voor 
de overige kosten. Gevolgen: 
een steeds groter wordende 
schuldenlast, die moet worden 
afgelost met vakantiegeld en 
éénmalige uitkering.
De aktiegroep 'Vrouwen in de Bijstand’ in 
Roden, een gemeente in de kop van de 
provincie Drente, gaf in december 1983 
een informatiekrant uit met als titel ’Mien 
M inima’ . In die krant was een lijst opgeno
men, waarmee iedere vrouw to t in detail 
kon bijhouden welke inkomsten en uitga
ven zij per maand hadden. De informatie
krant werd verspreid via de sociale dienst 
van de gemeente, zodat alle vrouwen die 
van de bijstand leven werden bereikt. Op 
basis van de binnengekomen lijsten heeft 
de groep 'Vrouwen in de Bijstand' onlangs 
een overzicht gepubliceerd met de mini
male en maximale gegevens, met als titel 
De gaten in de bodem van het bestaan’. 

Eind 1983 bedroeg de bijstandsuitkering 
voor alleenstaanden 1012 gulden per 
maand, voor één-oudergezinnen (bijvoor
beeld bijstandsmoeders) was dat 1301 
gulden. Die uitkeringen worden aangevuld 
met de ziekenfondspremie. Eén-ouder ge
zinnen hebben verder nog recht op kinder
bijslag. Bij de berekeningen zijn de éénma
lige uitkering en het vakantiegeld in eerste 
instantie buiten beschouwing gelaten: de 
éénmalige uitkering komt pas achteraf en 
kan dus geen rol spelen bij het maandelijk
se bestedingspatroon en het vakantiegeld 
is speciaal voor de vakantie bedoeld. Ook 
huursubsidie speelt geen rol omdat daar
van de huur betaald moet worden. De 
gemiddelde maandelijks inkomsten van 
vrouwen in de bijstand liggen tussen de 
1012 en 1800 gulden.

Geen geld

Uit de door de vrouwen ingevulde lijsten 
zijn de volgende gegevens bekend gewor
den. Ten eerste de woonlasten; minimaal 
w ordt aan huur, gas en licht, onroerend 
goed belating enzovoort 428 gulden per 
maand uitgegeven. Daarmee slokken die 
woonlasten al méér dan veertig procent 
van het inkomen op. De tweede grote post 
is de huishouding, daaronder vallen uitga
ven als voeding, schoonmaken, kapper, 
kuituur en rekreatie, hobby enzovoort. M i
nimaal werd daaraan 485 gulden per 
maand besteed, waarbij de posten kul- 
tuur/rekreatie, zakgeld en hobby niet 
voorkwamen: daar was dus geen geld 
voor. Bij de post abonnementen blijkt dat 
de minima alleen nog over telefoon be
schikken: de krant, de radio/televisie gids 
en andere tijdschriften zijn al opgezegd.

Diezelfde minima hebben geen hond (en 
betalen dus ook geen hondenbelasting), 
betalen geen kijk- en luistergeld, hebben 
de aanvullende ziekenfondspremie (voor 
de kruisvereniging) opgezegd en hebben 
géén WA-verzekering. Geld voor lesboe
ken of vakliteratuur is er niet en óók niet 
voor exkursies of schoolreisjes. Ook is er 
geen geld voor de bibliotheek, een kulture- 
le- of sportvereniging of voor een vak
bond. Als vervoerskosten is er nog nét 
dertig gulden per maand voor de trein of 
bus en een tientje voor reparatie van de 
fiets (waarbij bedacht moet worden dat 
Roden een plattelandsgemeente is, waar 
men aangewezen is op eigen vervoer, en 
dat vijfenzeventig procent van de inwo
ners 'im port’ is, met name uit het Westen 
van het land, met kennissen en familie 
daar, die je zou willen bezoeken).

Isolement

Het onderzoek leert dat gemiddeld 973 
gulden nodig is voor vaste lasten, die vrij
wel niet te beïnvloeden zijn. Bij een bij- 
standuitkering van 1012 gulden betekent 
dat dat 96 procent ’vast’ wordt uitgege
ven aan wonen, belastingen, telefoon, 
voeding en kleding. Uit het overzicht blijkt 
dat de minima gemiddeld 1118 gulden per 
maand uitgeven: dat levert dus een gemid
deld maandelijks tekort van ruim honderd 
gulden op. In de praktijk worden het va
kantiegeld en de éénmalige uitkering ge
bruikt voor het aflossen van de zo ontsta 
ne schulden: dus niks geen vakantie of 
éénmalig extraatje.

Ook onder PSP-ers zitten 
mensen die als 
uitkeringsgerechtigden het 
slachtoffer zijn van de 
ondernemerspolitiek van 
Lubbers c.s. Kortingen op 
uitkeringen betekent voor hen 
steeds keuzes maken: als ik het 
één doe, kan ik me het ander 
niet veroorloven. Om die reden 
zeggen nogal wat mensen hun 
PSP-lidmaatschap op: ze kunnen 
het eenvoudigweg niet meer 
betalen. Heleen Buijs ging op 
bezoek bij Joop en Lydia 
Wijnmaalen in Den Haag, zij leven 
van een uitkering en kunnen hun 
PSP-kontributie nog maar nét 
betalen.

Maar het onderzoek levert nog meer kon- 
klusies. De sterke bezuiniging op verzeke
ringen (brand/inboedel, WA, kruisvereni
ging) brengt een extra risiko met zich mee, 
die in geval van nood niet kunnen worden 
opgevangen, omdat niemand van de bij
stand kan sparen. Geld voor een opleiding 
hebben de bijstandsgerechtigden niet, 
waardoor een perspektief op werk wel 
héél klein wordt. Door bezuinigingen op 
kranten, tijdschriften, boeken en deelna
me aan het kulturele leven ontstaat een 
achterstand en een toenemend isolement. 
Bovendien wordt het leggen of onderhou-

Joop en Lydia Wijnmaalen krijgen geza
menlijk één RWW-uitkering (bijstand). Ze 
worden per 1 juli niet gekort. Toch moeten 
ook zij steeds keuzes maken.
Joop: ”Wij moeten behoorlijk op onze lief
hebberijen inleveren, terwijl die toch erg 
belangrijk zijn. Je leeft tenslotte niet van 
brood alleen” .
Vinden jullie dat mensen die geen werk 
kunnen krijgen zich moeten organiseren? 
Veel mensen haken bijvoorbeeld af van de 
vakbeweging in zo ’n situatie.
Lydia: "Eigenlijk wel, maar het is vaak om 
financiële redenen dat men toch afhaakt. 
Wij heben óók om die reden ons lidm aat
schap van de bond opgezegd. Alle men
sen die er belang bij hebben dat dit kabinet 
verdwijnt, zouden meer één lijn moeten 
trekken.”
Joop: "Daar is niets aan toe te voegen.”

Wat trekt jullie aan in de PSP?
Lydia: ” Het pacifisme . .
Joop: ”Ook waardeer ik de demokratische

den van sociale kontakten bijna een on
mogelijkheid: geen geld voor het volgen 
van. een kursus, geen lidmaatschap van 
een vereniging, geen geld voor een feestje 
o f een verjaardagskadootje en voor vrou
wen met een kind kan er geen ’oppas’ af. 
Kortom : het onderzoek van 'Vrouwen in 
de B ijstand’ toon t duidelijk de ’gaten in de 
bodem van het bestaan’.

ROEL SANDVOORT

'Vrouwen in de Bijstand-Roden , Dreesde- 
straat 35, 9301 GG Roden.

openheid in de partij."
Lydia: "Alleen vind ik het jam m er dat er zo 
weinig aandacht w ordt besteed aan de 
bio-industrie, de pelsfokkerij en andere 
vormen van dierenkwellerij.”
Joop: "Het dierenbevrijdingsfront, de ak
tiegroep 'Lekker Dier’ en de dierenbe
scherming doen goed werk en zouden 
zeker steun van de politiek kunnen qebrui- 
ken.”
Lydia: "Het lijkt wel of men het onbelang
rijk vindt. Dat geldt voor alle politieke par
tijen. Het is toch vreselijk w at daar ge
beurt. Dieren kunnen niet voor zichzelf 
opkomen. Het is ons soms een raadsel 
hoe men kan genieten van een kroketje  of 
een gehaktballetje, als je weet w at daar 
aan is vooraf gegaan. Zéker als pacifist 
zijnde. Verder onderschrijven we de mees
te andere doelstellingen van de partij, en 
willen we graag lid blijven, ondanks de 
financiële problemen.”

HELEEN BUIJS
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Europese veiligheid

’Handelsoorlog dreigt tussen de Verenigde Staten en de EG’, ’NAVO 
in verval’, ’De Atlantische ziekte’. Zomaar wat krantekoppen van de 
laatste tijd. Het ’NRC-Handelsblad’ en de meeste andere Westeuro- 
pese dagbladen schrijven al jaren over de krisis tussen de Verenigde 
Staten en West-Europa. Over de handel met het Oosten, over de 
landbouw, over staal, over de hoge rente in de VS, over de kruisraket
ten.
Nu in Europa de stemmen voor het Europarlement zijn geteld geeft 
Wilbert Dekker, buitenland sekretaris van de PSP, een overzicht van 
de geschiedenis van Europa tussen de twee supermogendheden. 
En Chris Huinder doet verslag van de meningsverschillen binnen 
’klein links’ over de veiligheidspolitiek.

In 1982 verbood Reagan aan bedrijven 
met Amerikaanse licenties om turbines te 
verkopen aan de Wosjet-Unie voor een 
gaspijp naar West-Europa. Westeurope- 
se regeringen, Thatcher voorop, gaven 
bevel aan die bedrijven zich niet aan 
Reagan te storen. En Reagan haalde bak
zeil. Dat was in 1947 nog heel anders. In 
mijn geboortejaar verboden de Amerika
nen, met behulp van het Marshall Plan, 
alle handel tussen Oost- en West-Europa. 
En dat gebeurde. Ook de 'Ekonomische 
Commissie voor Europa van de Verenig
de Naties, waarin alle Europese landen 
samenwerkten, werd vanaf 1947 geboy- 
kot door West-Europa en publiceert sinds
dien alleen nog maar statistieken.

Handel met het Oosten

De handel tussen West- en Oost-Europa 
is snel gegroeid sinds de toenadering tot 
Oost-Europa door de Bondsrepubliek: de 
’Ost-politik' van Willy Brandt na 1969. De 
leningen aan Oosteuropese landen zijn in 
die tijd gegroeid van zeven naar vijfenze
ventig miljard dollar. Maar op het gebied 
van de ekonomie zijn er nog meer konflik- 
ten tussen de Verenigde Staten en West- 
Europa. In 1963 begon de Europese Ge
meenschap een gezamenlijk landbouwbe
leid. Dat betekende hogere invoerrechten 
op onder andere Amerikaans graan. Te
gelijk werd de eigen produktie gestimu
leerd, zodat de EG nu net als de VS over
schotten op de wereldmarkt kwijt moet. 
Zowel in de Verenigde Staten als in de EG 
kosten de subsidies op de landbouw een 
fors bedrag: bij beide veertig miljard gul
den per jaar. Daarnaast is het verbruik 
van staal de laatste jaren gedaald. De EG 
geeft subsidies aan staalbedrijven als ze 
de produktie verminderen. De VS helpt 
haar staalindustrie door de invoer te be
perken, niet alleen van staatsbedrijven in 
Brazilië en Mexico, maar óók de invoer uit 
de EG. Verder is de rente in de VS al jaren 
hoger dan in West-Europa. Dat heeft te 
maken met het grote tekort van de Ameri
kaanse overheid, in 1984 waarschijnlijk

vijfonderd miljard gulden (daar hoor je 
Lubbers nooit over!). Vooral door die hoge 
rente investeren Westeuropese bedrijven 
tientallen miljarden guldens in Amerika. Bij 
al deze konflikten over de handel met 
Oost-Europa, over staal en over de land
bouw, beginnen de Westeuropese landen 
te beseffen dat hun verdeeldheid Rusland 
en Amerika in de kaart speelt. Bovendien 
groeit de onenigheid met de VS over de 
houding in het algemeen tegenover de 
Sowjet-Unie.

Amerikaanse kernwapens

De eerste vredesbeweging in de jaren vijf
tig richtte zich tegen de bovengrondse 
kernproeven, met name van Frankrijk in 
de Sahara en van Rusland op Nova Zem- 
bla. Daar kwam een eind aan door het 
'Verdrag tegen Bovengrondse kernproe
ven’ van 1963. Dat verdrag werd na twee 
weken onderhandelen gesloten. Maar zij 
richtte zich ook tegen de komst van Ame
rikaanse kernwapens in West-Europa in 
1958. In oktober 1957 lanceerden de Rus
sen hun eerste kunstmaan. Hieruit bleek 
dat de Sowjet-Unie het Amerikaanse 
grondgebied zouden kunnen bestrijken 
met hun raketten. De supermogendheden 
kwamen hiermee in de toestand van we
derzijds verzekerde vernietiging. En op 
dat moment plaatsten de Verenigde Sta
ten kernwapens in West-Europa. West- 
Europa werd hiermee een onzekere voor
post van een eveneens bedreigde Vere
nigde Staten. De zesduizend Amerikaan
se kernwapens in West-Europa bedreigen 
de SU zonder dat de Westeuropese lan
den iets te zeggen hebben over het ge
bruik. Dat bleek du—eelijk in 1962. Toen 
trok de Sowjet-Unie haar raketten terug 
uit Cuba, en de Verenigde Staten de hare 
uit Turkije en Noorwegen. In beide geval
len werden de bondgenoten hier niet in 
gekend. De Franse president De Gaulle 
trok zijn konklusies, liet Navo-installaties 
uit Frankrijk verwijderen en trok zijn land 
terug uit de militaire organisatie van de 
NAVO. In Nederland is zijn politiek altijd

wat, lacherig afgedaan, vooral door NA- 
VO-vriend Luns. Maar De Gaulle ont
vouwde zijn ideeen over een zelfstandig 
(Oost- èn West-) Europa, zónder de Ame
rikaanse en Russische overheersing, al in 
februari 1945, in Parijs. Op dat moment 
was de ’Conferentie van Jalta' bijeen, 
waar de VS hem niet bij wilde hebben 
vanwege zijn samenwerking met de Fran
se kommunisten. De Westduitse ’Ostpoli- 
tik ’ van het begin van de zeventiger jaren 
bouwde voert op dat beleid van De Gaulle.

Na 1945

De deling van Europa in 1945 was een 
gevolg van de bezetting van het overwon
nen Duitsland. Waar de Russische en 
Westelijke troepen stonden in mei 1945, 
weerspiegelde de militaire machtsverhou
ding van dat moment. De Sowjet-Unie had 
zware verliezen geleden, onder andere 
wareen twintig miljoen mensen omgeko
men. Maar het land herstelde zich.
De Verenigde Staten was in 1945 ekono- 
misch het machtigste land van de wereld. 
Maar West-Europa en Japan -  en ook 
India, Nigeria, Brazilië, Mexico en de 
OPEC-landen -  hebben zich sindsdien 
ontwikkeld. De VS produceert nu vijfen
dertig procent van het bruto-nationaal 
produkt van de OESO-landen, in 1945 
was dat achtenvijftig procent.
Na 1945 hebben verschillende landen in 
Europa een eigen beleid gevoerd. Joego
slavië trad in 1948 uit het Oost Blok en 
richtte in 1961, met India en Egypte, de 
Beweging van Ongebonden Landen op, 
waarin nu zo’n honderd landen proberen 
samen te werken. Albanië trad in 1968 uit 
het Warschau Pakt, waardoor de positie 
van Jougoslavie sterker werd. Finland 
wist zich, door het vertrouwen van Rus
land te winnen, een brugpositie te verwer
ven tussen Oost en West. Naar het Finse 
voorbeeld verklaarde Oostenrijk zich in 
1955 neutraal en zag de Russische, Ame
rikaanse, Engelse en Franse bezettings
troepen verdwijnen. Malta verwijderde vijf 
jaar geleden een NAVO-basis en een 
Amerikaanse basis. In Noord-Europa is al 
een kernwapenvrije zone. Noorwegen en 
Denemarken weigerden in 1949 in vredes
tijd Amerikaanse troepen op hun grondge
bied, en dus óók in 1958 Amerikaanse 
kernwapens. Zweden besloot in 1958 
geen kernwapens te gaan produceren en 
Finland mag ze niet hebben op grond van 
het vredesverdrag met de Sowjet-Unie en 
Engeland van 1947. Kernwapenvrije zo
nes in Midden-Europa en de Balkan zijn 
onderwerp van bespreking. Een verdere 
uitbouw van de 'Conferentie voor Europe
se Veiligheid en Samenwerking’, onder 
andere door een permanent overleg, kan 
de Akkoorden van Helsinki (1975) helpen 
realiseren. De Economische Commissie 
Voor Europa’ van de Verenigde Naties

kan weer leven worden ingeblazen. Het 
netwerk van kontakten tussen alle Euro
pese landen moet uitgebreid worden, liefst 
samen met de 'Beweging van Ongebon
den landen’. Zowel om een betere verde
ling van de welvaart tussen Noord en Zuid 
te bereiken, als de overheersende invloed 
van de supermogendheden te verminde
ren. De voordelen van het vergroten van 
de samenwerking is minstens zo belang
rijk als vermindering van de aantallen wa
pens.

WILBERT DEKKER
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Het Komitee 
Kruisraketten Nee 
organiseerde op 13 
juni, tijdens de 
Kamerdebatten over 
de plaatsing, een 
demonstratie rond het 
Binnenhof: de 'Omloop 
van het Volk'.
T weeduizend 
demonstranten liepen 
rondjes om het 
gebouw van het 
parlement. Tijdens de 
hele route, een paar 
honderd meter, waren 
de debatten via een 
geluidsinstallatie te 
volgen. Op het plein 
van het Binnenhof 
speelden diverse 
muziekgroepen, liep 
'Luns ' rond om de 
troepen te inspek teren 
en sloegen drie 
Japanse 
demonstranten 
monotoon op 
trommels.
De opkomst bij deze 
demonstratie viel 
tegen: in het nabij 
gelegen Haagse 
winkelcentrum was het 
drukker op deze 
doordeweekse dag.

foto: Eduard de Kam

De wetenschappelijke buro’s 
van PSP, CPN en PPR 
organiseerden op vrijdag en 
zaterdag 18 en 19 mei een 
studiekonferentie over een 
ander Europees 
veiligheidssysteem met als 
motto 'Bondgenoot, 
Buitenbeentje of 
Buitenstaander’.
De konferentie wierp meer 
vragen op, dan bijpassende 
antwoorden, aldus Chris Huinder, 
die deze konferentie bezocht. 
Toch was deze conferentie 
interessant omdat de verschillen 
tussen en binnen de drie partijen 
over de veiligheidsalternatieven 
duidelijk werden.

De eerste inleider op de konferentie was 
Ben Dankbaar,  wetenschappelijk onder
zoeker, sinds twee jaar in West-Berlijn 
wonend en, naar eigen zeggen, kersvers 
PvdA-lid, omdat hij ’liever in de linkervleu
gel van de PvdA zit, dan in de rechter van 
de PSP”. Ben Dankbaar ging vooral in op 
de varianten, die in de leidende kringen 
voor een alternatief Europees veiligheids- 
stelsel opgeld doen. Aan het huidige veilig- 
heidsstelsel van NAVO-Warschaupakt 
kleven nogal wat bezwaren. Het kent 
voortdurende bewapeningsimpulsen, 
waardoor het evenwicht verstoord raakt. 
De rechten van de Oosteuropese volken 
zijn drastisch ingeperkt. De veiligheidsbe
langen en de ekonomische belangen van 
de Verenigde Staten en de Europese Ge
meenschap beginnen uiteen te lopen, 
waardoor er regelmatig konflikten tussen 
die twee regio’s ontstaan. Bovendien 
schept de dynamiek van de bewapenings
wedloop steeds meer oorlgosgevaar. Een

beperkte kernoorlog wordt mogelijk ge
acht en het overslaan van een oorlog in de 
Derde Wereld naar de westelijke en ooste
lijke wereld is niet meer ondenkbaar. In 
1945, in Jaita ,  werd het huidige veilig- 
heidsstelsel min of meer tussen de groot
machten overeengekomen, maar aldus 
Ben Dankbaar, ’Jalta is niet meer ge
noeg". Er is behoefte aan een nieuw veilig- 
heidsstelsel met minder bewapeningsim- 
pulsen en met meer vrijheid voor de Oost
europese volken. Dit nieuwe stelsel be
hoeft echter, wil het kunnen funktioneren, 
de instemming van de twee grootmach
ten. De sleutel voor dit nieuwe veiligheids- 
stelsel ligt daarbij in West-Europa. Dat 
moet onderling meer mlitair gaan samen
werken, een eigen verdedigings-konceptie 
ontwikkelen zonder dat dat noodzakelij
kerwijs tot meer militaire bewapening 
leidt.
Volgens Ben Dankbaar kan zo’n geïnte
greerde Westeuropese militaire samen

werking geplaatst worden tegenover de 
nieuwe Amerikaanse ideeën over de air- 
land-battle-strategie: de integratie van alle 
wapensystemen ten behoeve van een 
aanval op het gebied van de tegenstan
der. In West-Europa wordt over zo’n eigen 
defensie-samenwerking hardop nage
dacht. De ideeen erover zijn verschillend. 
Frankrijks president Mitterand denkt in de 
richting van versterking van de ’West-Eu- 
ropese Unie’. De WEU kwam in 1954 tot 
stand tussen de Benelux-landen, Frank
rijk, Italië, Groot-Brittannië en West-Duits- 
land en was gericht op het 'onder kuratele’ 
binnenhalen van West-Duitsland in de ge
zamenlijke westelijke verdediging. West- 
duitse en Italiaanse liberalen en sociaal- 
demokraten denken meer in de richting 
van een uitbouw van de Europese ge
meenschap tot een veiligheidsgemeen- 
schap. De huidige Nederlandse regering 
lijkt meer te werken in de richting van een 
projektmatige uitbouw van de Onafhanke-
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lijke Europese Programma Groep 
(OEPG), een samenwerkingsverband van 
Westeuropese NAVO-landen op het ge
bied van de produktie van mlitair mate
rieel. Staatssekretaris Van Houwefingen 
is momenteel voorzitter van de OEPG. Hij 
rent de benen onder zijn lijf vandaan om 
deze OEPG, die al bijna twintig jaar lang 
een wat sluimerend bestaan leidt, tot wak
kere en dappere aktiviteiten aan te spo
ren.
Aan dit denken over nieuwe veiligheidsva- 
rianten gaf Ben Dankbaar nog een drama
tische ondertoon door te stellen, dat dat 
denken gepaard gaat met het onderzoe
ken van een eigen Westeuropese variant 
van een kapitalistisch ontwikkelingsmo
del. Uit de krisis van de welzijnsstaat wil 
men komen door massieve investeringen 
in de informatietechnologie, die als trek
paard van een hernieuwde sociaal-ekono- 
mische ontwikkeling moet dienen. ”De 
sleutel van wapenbeheersing ligt bij de 
beheersing van de technologische ontwik
keling’, aldus Ben Dankbaar. En deze 
beheers je, "als je de maatschappelijke 
kaders voor die ontwikkeling, dus de 
machtsposities beheerst”. Gezien deze 
ontwikkelingen en politieke ideeën konklu- 
deerde de inleider, dat een ' nieuwe linkse 
formatie” in Nederland niet uit de NAVO 
zou moeten stappen vanwege de niet de 
ontkennen stabilisering, die ervan uit was 
gegaan. Wel zou die formatie initiatieven 
n het kader van de WEU kunnen steunen 
om er alternatieven van konventionele be
wapening te stimuleren. Bovendien zou zij 
stappen kunnen zetten voor ”een nieuwe 
ontwapeningspolitiek”, bijvoorbeeld in het 
kader van de Europese konferentie, die 
momenteel in Stockholm wordt gehou
den.

Wereldburger

De tweede inleider was Henk Waltmans,
19 jaar oud toen de NAVO werd opgericht, 
wereldburger van het eerste uur (Zie Be- 
vrijding no. 7), PPR-lid en momenteel bur
gemeester van Landsmeer. Hij gaf aan, 
dat na de Tweede Wereldoorlog de angst 
voor de Sowjet-Unie reeel was. Rusland 
vormde vanaf 1917 een groot probleem 
voor het Westen. Dat versterkte zich na 
de oorlog. De zelfstandigheid van de 
Oosteuropese landen werd vertrapt, zoals 
de zelfstandigheid van Estland, Letland en 
Litouwen al vóór de oorlog vertrapt was. 
En zoals het in Oost-Berlijn (1953), Boe
dapest (1956), Praag (1968) en Polen 
(1981) steeds opnieuw zou gebeuren. De 
NAVO werd echter op haar beurt uitge
bouwd tot een "militaire moloch, die ook 
dient voor bevestiging van West-Europa 
als onderdeel van de imperiale droom van 
de VS". Nederland heeft, aldus Waltmans, 
van harte aan die imperiale droom meege
werkt. Pas sinds kort horen we de eerste 
voorzichtige kritiek van regeringszijde, die 
tot dan toe eerst door de CPN en later 
door de PSP, die er niet van beschuldigd 
kon worden handlanger van Moskou te 
zijn, verwoord werd. Niettemin is Neder
land geo-politiek gezien een West-Euro- 
pees èn een Noord-Atlantisch land. En net 
zoals Polen niet ongestraft uit het War- 
schaupakt en de COMECON kan stap
pen, kan Nederland niet zonder het gevaar 
van ekonomische en andere chantage uit 
de NAVO en de EG stappen. Nederland 
kan wél 'gidsland’ zijn binnen de regionale 
verbanden waar het deel vanuit maakt. Zij 
kan een brugfunktie vervullen tussen Oost

en West, door zich te richten op een mon
diale ordening. Ook Henk Waltmans zag, 
zoals Ben Dankbaar, een ’post-NAVO- 
koncept’ opdoemen. Terwijl voor de SU 
en de VS ontspanning en wapenbeheer
sing slechts een fase in hun onderlinge 
relaties zijn, zijn ze voor West-Europa le
vensnoodzaak. De bewapening zelf is 
onze grootste vijand geworden en niet de 
Rus.
Voor een meer zelfstandige Europese rol 
zag Henk Waltmans de beste gelegenheid 
weggelegd in de struktuur van de Confe
rentie voor Europese Veiligheid en Sa
menwerking (CEVS), die na Helsinki 
(1975), Belgrado (1978), Madrid (1981) nu 
in Stockholm is aanbeland onder de popu
laire naam Europese Ontwapenings Con
ferentie (EOC). Deze Helsinki-struktuur is 
echter zwak. Hij kan versterkt worden 
door hem, onder voorzitterschap van de 
Finse president, permanent bijeen te laten 
komen, hem uit te bouwen met een veilig
heidsraad (als regionaal onderdeel van de 
Veiligheidsraad van de Verenigde Naties) 
en met verplichte onderlinge konsultatie- 
politiek van de erin deelnemende landen.

Een waterig zonnetje

Ik sla even de diskussie van de vrijdag, 
gevoerd naar aanleiding van de twee inlei
dingen van Ben Dankbaar en Henk Walt
mans over. Ik formuleer vragen, die in de 
diskussie naar voren kwamen aan het ein
de van dit artikel. Ik ga nu over naar de 
vroege zaterdag-ochtend met zijn wateri
ge zonnetje. Het buitenweer leek er niet in 
te slagen een frisse, vrolijke lente tevoor
schijn te toveren, maar binnen in de konfe- 
rentiezaal was de sfeer óók niet prettig. 
Gied ten Berge, staflid van het IKV en 
PSP-lid, voerde er het woord. En hij is zo 
vaak in staat met bijtend cynisme het ana
lytische lancet in het gekwelde linkse li
chaam te steken, dat je op de operatieta
fel akuut zou willen overlijden in plaats van 
je grote abcessen door hem te laten ver
wijderen. Het schattige van Gied ten Ber
ge is niettemin ook, dat hij het operatie
mes ook in zijn eigen linkse hersenpan 
weet te porren. Dat verbroedert en ver
warmt toch weer en verdrijft de rigor mor
tis (lijkstijfheid).
Gied ten Berge betoogde, dat het idee van 
het "Europese veiligheidssysteem”, dat 
sinds langere tijd in de programma’s van 
klein-links prijkt, slechts een hulpstuk was 
om de gaten in onze politieke idee over de 
veilige ordenig van een onveilige wereld op 
te vullen. Het was een duveltje uit het 
doosje, omdat "de NAVO niet mocht, de 
EG niet mocht, de WEU niet, niets niet” en 
we moesten toch wel iets willen om de 
diskusssie over de ontwikkelingen in Euro
pa niet geheel aan rechts over te laten. Dit 
abstrakte, lege denken over het "Europe
se veiligheidssysteem” ging gepaard met 
onze eenzijdige oriëntatie op de Derde 
Wereld. We zitten nu met de brokken, 
aldus Gied ten Berge. We willen wat met 
Europa, maar wat precies? Maar de Der
de Wereld willen we niet vergeten, maar 
waarom, eigenlijk niet? De vredesbewe
ging heeft naar een Europees platform 
gestreefd. De CEVS kwam daaraan ge
deeltelijk tegemoet. Maar daar staan twee 
blokken van landen tegenover elkaar, in 
plaats van afzonderlijke landen naast el
kaar. Een deel van de vredesbeweging -  
de Britten, de Noren, de Vlamingen -  wil
len zich nu, beperkt, op de strijd tegen de 
overbewapening richten. Een ander deel -  
de Nederlanders, de Fransen, de Zuid-Eu- 
ropeanen -  willen een breder programma.

In feite moet echter de vredesbeweging op 
een reeks van aktuele vragen een ant
woord zien te vinden.
Hoe kijkt men tegen aan de West- West-te
genstelling? De groeiende afstand tussen 
West-Europa en de VS is noodzakelijk 
voor een eigen Westeuropese rol op mon
diaal vlak, maar die rol zal niet effektief 
worden, zolang er geen ontwikkelingen in 
de Oost-Oost-verhouding op gang ko
men.
Hoe kijkt men tegen de Oost-Oost-ver
houding aan? Hoe zijn bewapenings- en 
ontwapeningskwesties te koppelen aan 
mensenrechtenkwesties of zijn die kwes
ties niet te koppelen in het konkrete poli
tieke handelen?
Hoe gaan we om met de Oost-West-te- 
genstellingen in Europa? Hoe zijn ontwik
kelingen in de richting van kernwapenvrije 
zones met massieve troepenverminderin
gen, gepaard met sociaal-kulturele maat
regelen, op gang te brengen?
Hoe gaan we om met de Noord-Zuid-te- 
genstellingen? We moeten niet denken, 
dat Europa ”op een engelachtige manier” 
in de Derde Wereld opereert, maar toch 
zijn er verschillen met het optreden van de 
twee supermachten aan te wijzen, bijvoor
beeld ten aanzien van Nicaragua.
Gied ten Berge pleitte ervoor een links 
vredesinstituut in het leven te roepen, 
waarin over dit soort vraagstukken syste
matisch en konkreet nagedacht kon wor
den. Ook pleitte hij voor meer Europese 
netwerken, waarbij linkse politieke partij
en ook aktief moeten zijn in het aangaan 
van zinvolle relaties met groepen en partij
en in Oost-Europese landen.

Verschillen vallen mee

Duco Hellema, CPN-lid en lid van het be
stuur van IPSO, het wetenschappelijke 
buro van de CPN, was de laatste inleider. 
Hij probeerde vooral de ideeën van de drie 
klein-linkse partijen op een gemeenschap
pelijke basis te brengen, waarbij volgens

hem ’de verschillen nogal meevielen'. Die 
gemeenschappelijke uitgangspunten zou
den onder andere zijn: het Westen heeft 
meer schuld dan het Oosten wat de bewa
pening betreft; er is geen steriele diskussie 
over in of uit de NAVO meer; er is meer 
aandacht voor de blokkentegenstellingen; 
er is wantrouwen ten aanzien van de Eu
ropese alternatieven, die opgeld doen; en 
er is meer aandacht voor de positie en 
mogelijke zelfstandige stappen van kleine 
landen, waaronder Nederland. Duco Hel
lema zou het zinvol vinden om op basis 
hiervan verder te diskussiëren. Hij waar
schuwde daarbij ervoor zich niet te ver

van het Jalta-systeem op te stellen, maar 
om juist op basis van dat Jalta-systeem te 
zoeken naar'mogelijkheden van toenade
ring tussen de blokken.

Na de vier inleidingen werd er hevig gedis- 
kussieerd over het Europese veiligheids- 
stelsel. De deelnemers bleken er vanuit te 
gaan, dat het tijdperk van NAVO-War- 
schaupakt zijn einde begint te naderen en 
dat er alternatieven moeten komen. Maar 
daar beginnen de meningsverschillen. Aan 
wat voor voorwaarden moet zo’n veilig- 
heidsstelsel voldoen? Waarom is instem
ming van de grootmachten nodig? Welk 
platform is het beste om de diskussie ver
der te brengen: WEU, EG, OEPG, CEVS? 
Betekent een versterkte West-Europese 
militaire samenwerking niet automatisch 
meer (konventionele) bewapening? Wordt 
Europa door meer samenwerking niet een 
derde machtblok? Dit radikaal-linkse den
ken over een Europees veiligheidsstelsel, 
met zijn voors en tegens, mondde in het 
openbare debat op zaterdagavond uit in 
de vraag: waarom überhaupt een veilig
heidsstelsel? Tegen wie of wat moeten we 
ons dan wel beveiligen? Wat is onze veilig
heidsbehoefte? Waar komt die vandaan? 
Moeten we ons niet tegen onze eigen 
staten eveneens beveiligen, want 
"draagt”, zoals PSP-er Henk Hoogen het 
zo mooi zei (hoewel hij het van iemand 
anders heeft), "het kapitalisme de oorlog 
niet in zich zoals de donderwolk de blik
sem?”

Op al die vragen werd antwoord gegeven, 
het antwoord werd bestreden, een ander 
antwoord bevredigde evenmin. Verschil
len werden uitgepraat of bleven. Kleinlinks 
stootte op de grenzen van zijn politieke 
ideeën, maar paste er wel voor die gren
zen te overschrijden. Soms trof je een 
gezamenlijke houding van CPN-ers en 
PPR-ers aan als het ging om het zich met 
militaire middelen willen verdedigen. 
PSP-ers wezen dat af. Soms zag je weer 
een samengaan in denken tussen PSP-ers 
en PPR-ers, als het ging om sociale verde
diging of om een mondiaal geïntegreerde 
ordening. CPN-ers hadden dan weer ’real- 
politische’ tegenwerpingen. Maar ook bin
nen de partijen leefden er verschillen.
De konferentie kwam tot stand op initiatief 
van het Wetenschappelijk Buro van de 
PSP. Vooral Ine Megens heeft er veel 
werk en kreativiteit in gestopt. Ter voorbe
reiding was er een konferentiemap ge
maakt met tal van artikelen over veiligheid 
en Europa. De idee is nu om een vervolg- 
konferentie te houden aan de hand van 
een gezamenlijk rapport van de drie we
tenschappelijke buro’s, waarin eventueel 
alternatieve stellingen opgenomen zijn. De 
diskussie kan daardoor gestruktureerder 
verlopen. Dat zal nodig zijn, want de leden 
van de vredesbeweging, die nu wegens 
eigen bijeenkomsten voor een groot deel 
ontbraken, zullen dan hopelijk wel present 
zijn. De klein-linkse veiligheidstoren van 
Babel behoeft dan wel wat extra steunbe
ren, want ook binnen de vredesbeweging 
spreekt men verschillende talen.

CHRIS HUINDER

De achtergrondartikelen voor de konferentie 
van 18 en 19 mei zijn gebundeld in een map. De 
inhoud (totaal 108 pagina’s) bestaat uit o.a. 
artikelen van Ben Dankbaar, Ine Megens, 
Duco Hellema, Sami Faltas, Mient-Jan Faber 
en W.L. Brugsma. Te bestellen door overma
king van ƒ 15,- naar postgiro 2782482 t.n.v. 
Wetenschappelijk Buro PSP/Amsterdam met 
vermelding van 'bondgenoot’.
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PSP- Vrouwen

Zonnig als het weer was de 
landelijke bijeenkomst van PSP 
vrouwen, afgelopen vrijdag 15 
en zaterdag 16 juni in het 
'Vrouwenhuis’ te Utrecht. Aan de 
orde waren de veranderingen 
binnen het PSP vrouwen 
gebeuren en de vraag ’hoe nu 
verder met de PSP vrouwen?’.
Op vrijdagavond vond er een geanimeerde 
uitwisseling plaats van vooral plaatselijke 
en regionale aktiviteiten en opgedane er
varingen. Juist door een gebrek aan kop
peling hiervan bestond bij alle aanwezige 
vijfentwintig vrouwen de behoefte aan een 
landelijke koördinatiegroep. Als één van 
de voornaamste taken zag men het stimu
leren van politiek inhoudeljike diskussies. 
Daarbij scoorden onderwerpen als sociale 
zekerheid, arbeid (betaald, onbetaald, her
verdeling, ethos, plicht), positie van zwar
te en buitenlandse vrouwen, seksueel ge
weld, feminisme en militarisering, de hete- 
rokultuur. Ook de feminisering van de 
partij lag alle vrouwen na aan het hart. Viel 
deze strijd plaatselijk nog wel te voeren, 
landelijk leek dat moeilijker en onoverzich
telijker en daar zou dan ook een taak zijn 
weggelegd voor een koördinatiegroep, 
naast praktische klussen als post en infor
matieverwerking en -verstrekking. Het op
zetten van een landelijke, kortlopend 
links-feministisch scholingsprogramma 
kon ook op ieders instemming rekenen. 
Kortom, ideeën genoeg. Zaterdag werd 
met zo’n vijfendertig vrouwen verder ge
praat over de struktuur van de PSP-vrou- 
wen. Kruciale punten in deze diskussie 
waren een wel of niet gekozen ’koördina- 
tiegroep’ en de bevoegdheden die ze zou 
moeten hebben. Een uitvoerige afweging

van de voors en tegens, in drie groepen, 
resulteerde in het volgende: op een lande
lijke jaarvergadering wordt er een groep 
vrouwen gekozen, die de koördinatie van 
de PSP-vrouwen op zich neemt en man
daat moet krijgen namens ’ons’ op te 
treden, met verantwoording achteraf. Ar
gumenten voor deze keuze waren onder 
meer dat het werk zichtbaarder wordt, de 
verantwoordelijkheden duidelijker zijn en 
de loskoppeling van deelname en instand
houding van PSP-groepen op plaatselijk 
nivo, waardoor inhoudelijke koppeling ho
pelijk meer kans krijgt.

OPWINDEND
In deze rubriek kunnen lezeressen 
en lezers hun reaktie kwijt op de 
inhoud van BEVRIJDING.
Omdat de ruimte beperkt is kunnen 
reakties die langer zijn dan 400 
woorden niet geplaatst worden. 
Kopij voor deze rubriek kan gezon
den worden aan: Redaktie Be vrij- 
ding. Postbus 700, 1000 AS Am
sterdam, met vermelding bovenaan 
het artikel 'rubriek Opwindend'.

Besloten is verder op zaterdag 6 oktober 
a.s. de eerste landelijke jaarvergadering te 
organiseren, waarop een uitgewerkt voor
stel met een huishoudelijk reglementje ter 
goedkeuring zal worden voorgelegd en 
een koördinatiegroep kan worden verko
zen. Een aantal vrouwen hebben zich be
reid verklaard één en ander voor te berei
den.

ANNELIES SCHUTTE

EERSTE MEI AMSTERDAM

Wat fantastisch dat er nog een brui
sende PSP afdeling Amsterdam be
staat, met levende leden die hun tijd 
besteden aan het beledigen van een 
ander partij! Weliswaar gaat het maar 
om een politieke partij die op Raadsni- 
vo regelmatig met de PSP-fraktie sa
menwerkt, en die onder andere met de 
PSP op een gezamenlijke lijst voor de 
Europese verkiezingen staat, maar 
kennelijk is elke profilering van belang. 
Voor alle duidelijkheid -  welk aktief 
PSP-lid heeft nog tijd om te lezen?- ik 
doel hierbij op een verslag van de 
' 1 mei-ruzie’ in Amsterdam op de kom- 
mentaarpagina van ’Bevrijding’ num
mer 9 (van 16 mei 1984), geschreven 
door Rudi Karemaker en Huib Ver- 
hoeff. Ik citeer: "En de PPR bestaat in 
Amsterdam alleen maar in naam, doch 
leverde voor haar doen veel werk af". 
Kennelijk hebben de schrijvers op 1 
mei in ’Paradiso’ alleen met 'namen' 
overleg gevoerd, vinden ze het nodig 
om een partij die eenderde van het 
aantal PSP-zetels in de gemeenteraad 
bezet tot 'naam' te reduceren. Nie
mand zal ontkennen dat PPR-Amster- 
dam een kleine partij is. Hoe komen 
weldenkende mensen echter op de 
idee om deze partij, die aan dezelfde 
kant van het politieke front aktief is als 
de PSP notabene, zo bagatelliserend 
te omschrijven?
Het lijkt een poging om de eigen partij 
te profileren door een ander tot 'naam ’ 
te degraderen. Wordt de PSP, wordt 
klein links, daar beter van? 1$ dit de 
basis waarop we in Amsterdam sa
men willen werken?
Een zeer betreurenswaardige zaak.

RIEKJE OSNABRUGGE 
(fraktie-assistente 

PPR-A m sterdam)

wen wil meewerken kan kontakt opnemen met: 
Hanny de Jong, Hermann Hesse Erf 97, 3315 
BL Dordrecht, tel.: 078 - 16 40 27.
Er komt een uitvoerig verslag van de bijeen
komst van half juni dat wordt opgestuurd aan 
alle vrouwen die een abonnement op de ’Vrou- 
wennieuwsbrief’ hebben. Wie zich nauwkeuri
ger op de hoogte wil stellen kan terecht bij: 
Josje Adriaansen, elke woensdag tijdens kan
tooruren op het Partijburo, tel.: 
020 - 26 73 74.

SOCIALE ZEKERHEID

Toen ik ooit, jaren geleden, lid werd 
van de PSP, was dat mede omdat ik 
me aangesproken voelde door het uit
gangspunt dat arbeid en inkomen los- 
gekoppeid zouden moeten worden. 
Juist in die tijd was ik net haanloos 
geworden en ik begon wat kritischer 
na te denken, o.a. ook over de zo 
logisch lijkende verbinding tussen een 
bepaalde vorm van arbeid en inko
men.
De laatste tijd hoor ik echter alleen 
nog maar berichten, die in tegenover
gestelde richting gaan; in het verslag 
van de diskussiedag oer sociale zeker
heid (zie ’Bevrijding' nr. 9 van 16 mei
1984) kwam nog eens duidelijk tot uit
drukking dat de PSP nu juist kiest voor 
handhaving van de koppeling tussen 
arbeid en inkomen. Bij de behandeling 
van de sociale zekerheidsbrochure in 
het partijbestuur was dat ook eigenlijk 
al wel duidelijk, maar het vreemde 
was, dat praktisch niemand daar een 
probleem van maakte. Ook vanuit de 
partij zelf zijn weinig protesten te ver
nemen en toch is bij mijn weten het 
oorspronkelijke uitgangspunt van los
koppeling arbeid en inkomen, nooit op 
een kongres herroepen of ingetrok
ken. Hoe kan het dan dat een dergelijk 
punt, niet alleen maar verlaten wordt 
maar zelfs in het tegenovergestelde 
verandert zonder dat dit op groot ver
zet stuit?
Een opstelling, die tot gevolg heeft, 
dat de PSP niet kiest voor afschaffing 
van de sollicitatieplicht maar slechts 
voor opschorting daarvan tot betere 
(?!) tijden. Dan kan iedereen weer door 
de arbeidsplicht gedwongen worden 
mee te werken aan de instandhouding 
van een patriarchaal en kapitalistisch 
produktiesysteem, waarbij mens en 
milieu niet meetellen maar alleen de 
winst van belang is. Veranderingen 
kunnen dan alleen nog maar in de 
marge van dat systeem nagestreefd 
worden.

Wie aan de voorbereidingen van de eerste 
landelijke jaarvergadering van de PSP-vrou-

CORRIE VAN DER VELDEN
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Eind februari vonden in Spaans 
Baskenland voor de tweede 
maal verkiezingen voor het 
Baskisch parlement plaats. Voor 
de media aanleiding om weer 
eens flink van leer te trekken 
tegen de 'terreurorganisatie’
ETA en haar politieke arm, de 
koalitie ’Herry Batasuna’. Voor 
’Bevrijding’ aanleiding om eens 
wat uitgebreider in te gaan op de 
achtergronden van de strijd van 
het Baskische volk.
Baskenland heet eigenlijk 
Euskadi, het zuiden is Spaans 
en het noorden ligt in Frankrijk. 
Piet Leunis bezocht vorig jaar 
zomer Euskadi en voerde 
gesprekken met mensen die een 
aktieve rol spelen in de strijd 
voor onafhankelijkheid. Met Eva 
Forest, psychiater en schrijfster, 
die zich in het bijzonder bezig 
houdt met de martelpraktijken 
van politie en leger. En met Juan, 
lid van het komitee voor 
buitenlandse betrekkingen van 
’Herri Batasuna’ (kortweg: HB).

Euskadi is een land met een levende kui
tuur. De mdren in de dorpen en de steden 
zijn bewerkt met politieke schilderingen en 
teksten, tégen de kerncentrale in Lemoiz, 
de nieuwe echtscheidingswet, het politie
optreden; vóór de opbouw van een onaf
hankelijke, socialistische staat. En ’s zo

mers bruisend van het Baskische karna
val. Een land ook waar het de bevolking 
veertig jaren lang verboden was haar kui
tuur in het openbaar te beleven. Ja, zelfs 
het spreken van haar eigen taal, het Eus- 
kara, was er veboden. Het was een perio
de die gekarakteriseerd werd door de re
pressie van het Franco-regime. Maar na 
de dood van Franco en sinds de hervor
mingen moet er toch veel verbeterd zijn, 
zou je zo denken.
Opvallend is dat de muurschilderingen, 
zelfs als de politie voor moordenaar wordt 
uitgemaakt, niet verwijderd worden. Juan 
van HB zegt daarover: ”Ze willen je de 
illusie geven dat we in een demokratische 
staat leven, waar iedereen kan doen wat 
hij wil. Maar als ze zien dat je met zoiets 
bezig bent zal je zeker gepakt worden. 
Voor hen zijn het natuurlijk de terroristen, 
de radikalen, de gekken die anti-demokra- 
tisch zijn, die zulke dingen doen. Hoe het 
met de persvrijheid gesteld is, kan ik illus
treren met de rechtzaak tegen XabierSan- 
chez Erauskin, ex-direkteur van het week
blad 'Punto y Hora' en lid van de leiding 
van HB. Bij het bezoek van de koning aan 
Euskadi publiceerde hij op de voorpagina 
het hoofd van de koning gemonteerd op 
het lijf van een stierevechter, met een uit
spraak uit het stierevechtersjargon die 
hem belachelijk maakte. Hij werd hiervoor 
tot een half jaar gevangenisstraf veroor
deeld.”

Er zijn in Euskadi zo’n vijfhonderd politie
ke gevangenen. Dit ondanks het feit dat er 
sinds de dood van Franco verschillende 
amnestieën werden afgekondigd waarbij 
mensen vrijkwamen. Het aantal arresta
ties is vele malen groter, leder dorp kent 
wel zijn ’Gestora pro-amnestia’ (komitee

voor amnestie). Zij zamelen geld in om 
naar de gevangenen te sturen en om ad- 
vokaten te betalen. Ze eisen de totale’ 
amnestie. Die is er volgens hen niet als alle 
gevangenen uit de gevangenissen worden 
vrijgelaten (en de vluchtelingen terug kun
nen keren), maar pas als de omstandighe
den die deze mensen in de gevangenis 
brengen verdwenen zijn. Dit zal het geval 
zijn als er aan de minimumeisen van het 
Baskische volk, het zogenaamde KAS al
ternatief, voldaan is. De KAS (Koordinatie 
van revolutionaire socialisten) ontstond 
als buitenparlementaire beweging in de 
zomer van 1975. Het is een platform, waar 
naast de ETA organisaties van arbeiders, 
jongeren, studenten en radikale aktievoer- 
ders uit buurtkomitee’s en anti-kernener- 
giebeweging aan deel nemen. Hun eisen
programma omvat de totale amnestie, het 
wettig verklaren van alle politieke partijen 
(ook die naar onafhankelijkheid streven), 
de terugtrekking uit Euskadi van de 'guar- 
dia civil' en politiemachten, maatregelen 
om de levensstandaard van alle klassen 
en in het bijzonder de arbeidersklasse te 
verbeteren en erkenning van de nationale 
souvereiniteit voor alle vier Baskische pro
vincies.

Repressie

Aan Eva Forest vroeg ik wat er met de 
'hervorming’ echt veranderd is: "Vandaag 
de dag is het heel moeilijk om dit duidelijk 
te maken, want de mensen denken dat er 
een demokratie is met een socialistische 
regering. Het feit is dat na het franquisme, 
in de eerste etappe naar de zogenaamde 
demokratie, het Franco-apparaat onaan
getast gehandhaafd is. Daarna, van 1979 
tot 1983, heeft het parlement een reeks

wetten aangenomen: demokratische’
wetten die repressief zijn, ze versterken dit 
apparaat. We kunnen nu dus stellen dat 
het repressieve apparaat van Franco ver
sterkt en door het parlement gegaran
deerd is. En omdat de strijd in Euskadi het 
meesï leeft, kunnen we hier het vermogen 
van dat apparaat ervaren. Zo kan de Offi
cier van Justitie nu het besluit van een 
rechter nietig verklaren. En arrestanten 
kunnen tien dagen lang geïsoleerd vastge
houden worden, zonder bezoek van een 
advokaat. Gedurende die periode wordt 
de meeste akute foltering toegepast. Het 
zijn de traditionele manieren zoals 'La bar- 
rera’, ’de stang’ waar de persoon met 
benen en armen aan elkaar gebonden aan 
opgehangen wordt. Voeten omhoog en 
hoofd naar beneden en heel vaak wordt er 
op de voetzolen geslagen. Als nieuwe mid
delen hebben we bij sommige kazernes 
van de Guardia Civil, bijvoorbeeld in Bilbo, 
het gebruik van drugs, hallucinogenen, ge- 
konstateerd.
Wat de chronische foltering van gevange
nen betreft hebben we de vernietigingsge- 
vangenissen naar Duits model. Maar ik 
zou zeggen dat het hier nog erger is, 
omdat de isolatie hier samengaat met de 
voortdurende provokatie van ambtena
ren, opgeleid onder Franco. Er vinden 
vaak onomkeerbare processen plaats: 
mensen die in psychiatrische inrichtingen 
belanden, mensen die na maanden isolatie 
de spraak verloren zijn.
Men vraagt zich af, waaróm zoveel onder
drukking in Euskadi. Eén van de verklarin
gen is het bestaan van een levende volks
beweging, die de 'hervorming’ van de 
hand heeft gewezen. De kracht van deze 
volksbeweging is nu juist de verklaring 
voor het soort foltering dat toegepast 
wordt, dat erop gericht is angst aan te 
jagen, te verlammen, om heel de beweging 
te vernietigen, te verpletteren. In dit kader 
valt ook het probleem van de ETA. Al de 
volksbewegingen en organisaties worden 
door KAS gekoordineerd. ETA is óók lid 
van deze koordinatie. In deze volksstrijd,
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in feite een nationale bevrijdingsstrijd, is 
één van de strijdvormen de gewapende 
strijd. En omdat de gewapende strijd deel 
uitmaakt van de volksstrijd van KAS is 
deze ook heel populair. Het is een verenig
de strijd. Het heeft dan ook niets te maken 
met enkele kleine groeperingen die in Eu
ropa zijn ontstaan en ik zal er niet op 
ingaan of deze korrekt zijn of niet maar de 
Baskische beweging is een beweging voor 
nationale bevrijding. Daarbinnen treedt 
een gewapende strijd op en om er achter 
te komen of je daarvoor of daartegen 
bent, moet je ervan uit gaan dat het een 
populaire gewapende strijd is. Ik denk dat 
dit de sleutel is tot begrip.”

Extreem rechts

Een minder bekende geweldsfaktor in 
Euskadi is de zogenaamde 'parallelle poli
tie’ of de ’ongecontroleerden'. Dit zijn ex
treem rechtse Spaanse groepen met na
men als 'Christo Rei' en 'Commando 
Adolf Hitier'. Er zijn duidelijke aanwijzin
gen voor verbindingen tussen deze groe
pen en de Spaanse politie en de geheime 
diensten. Een aantal aanslagen waarvan 
de ETA werd beschuldigd, maar die nooit 
door hen werden opgeëist, worden aan 
deze groepen toegeschreven.
Dezelfde groepen opereren óók in Frans 
Baskenland. Zo zijn daar verschillende 
aanslagen gepleegd door de GAL, de 
’Anti-terroristische Groep voor de Bevrij
ding’. De socialistische burgemeester La- 
sallette, van de Frans-Baskische grens
plaats Hendaye, stelt de Spaanse rege
ring verantwoordelijk: ”De socialistische 
regering heeft pogingen ondernomen om 
de martelpraktijken stop te zetten. Daarin 
is ze niet geslaagd en ze lijkt zich daarbij te 
hebben neergelegd. Zo is er voor mij ook 
geen twijfel aan dat de Spaanse geheime 
diensten organisaties als de GAL gebrui
ken, zo niet bemannen. Ik beschuldig de 
socialisten niet, het is eenvoudig een erva
ring waar ze doorheen moeten."

Dit is het klimaat waarin de verkiezingen 
van februari plaats vonden. De twee 
Spaanse partijen, de PSOE (sociaal-de- 
mokratisch) en AP (fascistisch), behaal-

f den 19 en 7 zetels. De drie Baskisch natio
nalistische partijen, Partido Nacional de 
Vasco (PNV), Herri Batasuna (HB) en Eus- 

ï  kadiko Ezkerra (EE) respektievelijk 32, 11 
r  en 6 zetels.
$ De ontwikkeling van de PNV, HB en EE
-  p».

» heeft een nauwe band met de vrijheids
strijd van de Basken. De PNV ontstond in 
1895 als katholieke politieke organisatie 
en eiste op grond van de exklusiviteit van 
het Baskische ras een eigen staat op. Uit 
de jongerenbeweging van deze PNV werd 
in 1959 de ETA opgericht, als gewapende 
voorhoede van de nationale, vrijheidsstrijd. 
Deze ETA bekende zich enkele jaren later 
tot de socialistische ideologie. Vanuit de 
ETA ontstonden een aantal linkse partij
en, van links christelijk tot marxistisch, die 
zich tot de verkiezingskoaiitie ! Herri Bata
suna’ aaneen sloten. De Spaanse staat

bereidde in die tijd het statuut voor waar
mee drie van de vier Baskische provincies 
een beperkte autonomie kregen. Het sta
tuut was afgestemd op de grondwet en 
daaraan ondergeschikt, waardoor onaf
hankelijkheid voor Baskenland een onmo
gelijkheid bleef. Ook bleef de Spaanse 
’Guardia Civil’ en de 'Polizia Nacional’ (de 
oproerpolitie) in Baskenland en zou een 
lokale Baskische politie slechts verant
woordelijk worden voor de veiligheid van 
de officiële gebouwen en het verkeer. 
Toen één van de partijen uit de koalitie HB 
dit pré-autonome statuut aksepteerde, 
kwam het tot een breuk waaruit Euskadi- 
ko Ezkerra ontstond. Tevens vond deze 
partij (EE) het gewapende verzet van de 
ETA niet langer akseptabel. Op dit mo
ment ontwikkelt EE zich in eurokommu- 
nistische richting. Het onderscheid tussen 
EE en HB is, dat EE de aktuele situatie van 
de hervormingen aksepteert, terwijl HB de 
huidige situatie verwerpt en naar onafhan
kelijkheid blijft streven.
Ik konfronteerde Juan met de beschuldi
ging dat HB door ETA gekontroleerd zou 
worden. Juan: "Men zegt, dat wij alleen

BASKENLAND

Wilbert Dekker, politiek sekretaris 
buitenland en lid van het partijbestuur 
van de PSP, plaatst de volgende 
kanttekeningen bij het artikel van Piet 
Leunis.

Ondanks een hervorming van het straf
recht en andere maatregelen wordt er nog 
steeds gemarteld in Spaanse gevangenis
sen, niet alleen in Baskenland. Ook krijgt 
de pers, en niet alleen in Baskenland, nog 
regelmatig allerlei processen aangespan
nen. El Pais, een goede landelijke krant, is 
op dit moment bezig met meer dan tien 
rechtszaken. De vraag is, of de gewapen
de strijd een geschikt middel is hier wat 
aan te veranderen en een socialistisch 
Baskenland te bereiken. De ETA riep in 
februari op om Herri Batasuna te stem-

maar zeggen wat zij willen. De waarheid is 
echter dat mensen van KAS ook binnen 
HB aktief zijn om hun standpunten te ver
dedigen. Zowel in de leiding, als in de 
plaatselijke komitees. Maar HB heeft zijn 
eigen struktuur en wijze van besluiten wat 
haar opstelling is. Soms worden punten 
van KAS ondersteund en soms niet, af
hankelijk van de situatie."
HB zal haar zetels, die zij met de verkiezin
gen won, ook deze keer niet innemen om
dat ze dit Baskische parlement niet er
kent. De PNV, als grootste partij, heeft 
geen meerderheid en zal voor het nemen 
van beslissingen de steun van anderen 
nodig hebben. Erg veel hoop is er uit dat 
soort samenwerking niet te halen. Eerder 
al, in januari 1983, werd een aanzet gege
ven om de punten van het alternatief van 
KAS tussen HB, PNV en PSOE te bespre
ken. De onderhandelingen braken af toen 
het voorstel van HB dat de gesprekken 
openbaar zouden zijn niet door de PNV en 
PSOE geaksepteerd werd. Ze weigerden 
pertinent de aanwezigheid van journalis
ten.
Deze reaktie is typerend voor het huidige

men en bracht enkele dagen voor de ver
kiezingen een socialistische kandidaat om 
het leven. Dat roept allerlei vragen op, 
waarop het artikel van Piet Leunis geen 
bevredigend antwoord geeft. Hij schrijft, 
Eva Forest citerend: ’een populaire gewa
pende strijd’. Vorig jaar kwamen vijf bank- 
employé’s om het leven bij een aanslag 
door de ETA. Al het bankpersoneel staak
te de volgende dag uit protest. En voor het 
eerst gingen 50.000 mensen de straat op 
met de leuze: ETA nee, het volk verenigd 
voor de vrede’. Twee dagen later gaf de 
ETA toe, dat de aanslag een fout was 
geweest. Een dalend aantal mensen stemt 
HB. In februari 160.000 mensen van de 
1,5 miljoen die konden kiezen. Vele ETA- 
leden hebben de afgelopen jaren de gewa
pende strijd opgegeven en hebben geko-

klimaat in Baskenland. De 'hervorming’ 
heeft geen oplossing gebracht voor het 
probleem van nationale onafhankelijkheid. 
Het antwoord van de Spaanse staat blijft 
er één van onderdrukking: angst aanja
gen, verlammen, vernietigen. De PSOE 
draagt verantwoordelijkheid voor een re
pressieve wetgeving. De PNV presenteert 
zich steeds meer als de partij van de bour
geoisie.
Herri Batasuna: "Wie de weg van de on
derhandelingen negeert, verdedigt nood
zakelijkerwijs de repressieve weg en wie 
de repressieve weg verdedigt, is verant
woordelijk voor al het geweld dat dit ge
brek aan oplossingen produceert.”

PIET LEUNIS

Meer informatie over Baskenland is verkrijg
baar bij: DIALD multivisie, Grote Kerkplein 2, 
3311 CC DORDRECHT, tel. 078 - 14 15 61.

zen voor vreedzame vormen van politieke 
strijd.

Tot slot. Niet alle mensen, die in Basken
land wonen, zijn Basken. Vanaf de indus
trialisatie rond 1900 zijn vele Spanjaarden 
daar komen werken. Nog maar elf procent 
van de inwoners spreekt alleen Baskisch. 
Als 'Dallas’ op de Baskische TV komt 
(sinds 1981) in het Baskisch nagesynchro
niseerd, kijken de meeste mensen naar de 
Castilliaande (Centraal-Spaanse) onderti
teling. Verder verwijs ik naar mijn brief in 
'De Waarheid’ van 1 februari. (Bij de re- 
daktie van 'Bevrijding’ is een kopie ver
krijgbaar).

WILBERT DEKKERS
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PSP LOKAAL
PSP EPE: 1959- i m

”De enige ideologie, die de PSP inspireren 
kan, is die van de bevrijding van de mens”. 
Deze zin, afkomstig van professor Hannes 
de Graaf, is de opdracht waarmee een 
brochure over 25 jaar PSP in Epe en Heer- 
de opent. De landelijke PSP vierde in 1982 
haar vijfentwintig jarig bestaan. In het 
kielzog van die festiviteit volgden een aan
tal afdelingen van de partij. Nu is het de 
beurt aan de PSP afdeling Epe-Heerde, die 
werd opgericht in 1959. De brochure, die de 
afdeling naar aanleiding van dat feit heeft 
uitgegeven, volgt het reilen en zeilen door 
de jaren heen aan de hand van een serie 
kranteknipsels. Artikelen uit diverse kran
ten over de aktiviteiten van de afdeling: 
openbare avonden, verkiezingsakties, inge
zonden brieven, aankondigingen en versla
gen van de Anti-Atoombom marsen in 
’t Harde.
De brochure kost ƒ 1,50 en is te bestellen 
bij: PSP Epe-Heerde, Dick van Uitert, tel.: 
05780 -162 34.
Ook de aktualiteit laat deze afdeling van de 
PSP niet liggen, want ongeveer tegelijker
tijd verscheen de PSP-vredesnota voor de 
gemeenten Epe en Heerde als een aanzet 
fot een lokaal vredesbeleid. Deze uitgave 
kost ƒ1,- en kan ook via bovenstaand adres 
worden besteld.

Deze rubriek is bedoeld voor 
berichten, aankondigingen en 
korte artikelen. Kopij voor deze 
rubriek kan worden gezonden 
aan: Redaktie Bevrijding, t.a.v. 
rubriek Ondersteboven, Post
bus 700, 1000 AS Amster
dam.

Het katern is te bestellen door overmaking 
van ƒ2,50 naar postgiro 1252738 t.n.v. Pen
ningmeester PSP/Nijmegen met vermel
ding van ’katern. hollegevorming'.

DE GROEP VAN DEN BOSCH

PSP EN KOLLEGE- VORMING

De PSP afdeling Nijmegen heeft een ka
tern uitgegeven in het kader van de diskus- 
sie binnen de partij over wenselijkheid van 
deelname van de partij aan kolleges van 
B&W, de kollegeverantwoordelijkheid of 
de (gedoog-jsteun. In het katern zijn alle 
artikelen uit 'De Waarheid', 'De Rode 
Draad' en enkele extraatjes opgenomen. 
Het katern kan goed dienen als ondersteu
ning voor diskussies in de afdelingen over 
dit onderwerp. In het katern zijn ook de 
stellingen opgenomen die de Landelijke 
Werkgroep Parlementair Werk (LWPW) 
van de PSP gebruikte op een onlangs ge
houden bijeenkomst.

Op zaterdag 6 mei j.1. kwam de zogenaam
de 'Groep van Den Bosch' voor de tweede 
keer bijeen in Utrecht. Deze groep in de 
PSP is ontstaan omdat een groot aantal 
PSP-leden verontrust zijn over de lakse 
wijze waarop de kongresuitspraken van 
het Feminisme/Socialisme-kongres (fe
bruari 1983) en het Strategie-kongres (juni 
1983) worden uitgevoerd, over de na het 
Strategie-kongres opduikende 'Linkse 
Doorbraak' gedachte en over de dreigende 
'verparlementarisering' van de PSP.
Een nieuwe variant van deze 'verparle
mentarisering' vormen de diskussiebijdra- 
gen in de PSP die pleiten voor het aanvaar
den van wethouderszetels in kolleges met 
rechtse partijen (zie de diskussie zoals die 
onlangs in 'De Waarheid' werd gevoerd, 
red.). Dit staat haaks op het PSP-stand-

I
RODE OORTJES
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punt dat buitenparlementaire strijd de ba
sis vormt voor sociale veranderingen. Tij
dens de bijeenkomst van 6 mei j.1, werd 
openhartig en intensief gediskussieerd 
over de toekomst van de 'Groep van Den 
Bosch'. Voor een komende bijeenkomst 
zullen er uitgewerkte voorstellen ter tafel 
komen met betrekking tot de werkwijze en 
het karakter van de groep in de toekomst. 
Ook zal er gesproken worden over een 
tweetal diskussiedagen over de thema's 
PSP en buitenparlementaire strijd en PSP 
en de samenwerking met klein links. Deze 
diskussiedagen zullen plaatsvinden op za
terdag 15 september en zaterdag 20 oktober 
(onder voorbehoud, nadere aankondiging 
in dit blad volgt).
Nadere informatie via: Luc Donk, tel.: 076 - 
14 50 89, Jeroen Tieges, tel.: 030 - 51 16 03, 
Berd Jurgens, tel.: 080 - 56 50 61.

PSP UITGAVEN
BEVRIJDEND BELEID

overmaking van ƒ 3,60 op bovenstaand gi
ronummer met vermelding van 'brochure
EG’.
Geen afschrikking, maar ontwapening is 
de reaktie van de PSP op de Defensienota 
van de Nederlandse regering. Deze brochu
re is een uitgave van het Partijbestuur van 
de PSP in samenwerking met de Eerste en 
Tweede Kamerfraktie van die partij. De 
brochure behandelt de onveiligheid als ge
volg van de 'blokkenpolitiek' en gaat ver
der diep in op de noodzaak van ontwape
ning de mogelijkheden, de voorwaarden 
en de (on)mogelijkheden van één- en twee
zijdige stappen. De uitgave kost ƒ 3,- en is 
te bestellen door overmaking van ƒ 4,60 
naar het bovenstaande gironummer met 
vermelding van 'Geen afschrikking maar 
ontwapening’.

Alle bovenstaande brochures zijn tevens op 
cassette verkrijgbaar voor slechtzienden. 
De gesproken vorm is te bestellen door 
overmaking van het betreffende bedrag, 
met vermelding van de titel van de brochu
re en de toevoeging: 'op cassette

Inmiddels is de brochure over het buiten- 
lands beleid van de PSP Tweede Kamer
fraktie verschenen (zie ook het interview 
met Fred van der Spek in 'Bevrijding' 
nummer 10 van 2 juni 1984). De titel van 
deze uitgave luidt Bevrijdend Beleid'. 
(Voor slechtzienden is deze brochure ook 
op cassette verkrijgbaar, dan hetzelfde be
drag overmaken met toevoeging 'op casset
te).

bevrijdend beleid

t  c  - V - r-j -

ie  van de PSP in de Tweede Kamer
feoloid

VLOOTDAGEN DEN HELDER

DRIE NIEUWE UITGA VEN

Onlangs verschenen drie nieuwe brochures 
van de PSP.
De visie van de PSP op Sociale Zekerheid 
werd al uitgebreid besproken in dit blad 
(zie nummer 7 van 18 april 1984). Prijs bij 
de PSP-afdelingen ƒ 3,-. Te bestellen door 
overmaking van ƒ4,60 naar postgiro 19424Ö 
t.n.v. PSP/Amsterdam met vermelding 
van 'brochure Sociale Zekerheid'.
De visie van de PSP op de Europese Ge-, 
meenschap is het PSP-programma voor de 
Euro-verkiezingen van 14 juni j.1. Deze 
brochure kost ƒ 2,- en is te bestellen door

Binnenkort vinden in Den Helder weer de 
Nationale Vlootdagen plaats. Tijdens die 
militaristische manifestaties vindt op zon
dag 8 ju li een vredesdemonstratie plaats 
onder het motto Geen vlootdagen, maar 
vredesdagen. Rond 12.00 uur wordt er ver
zameld voor de schouwburg aan het Bern- 
hardplein in Den Helder. De demonstratie 
start om 12.45 uur. De route loopt door de 
stad en eindigt weer bij de schouwburg 
waar diverse spreeksters en sprekers het 
woord zullen voeren en het strijdkoor Al- 
bastine een optreden verzorgt. De manifes
tatie eindigt om 18.00 uur. Om 21.00 uur 
start een programma in het filmhuis Ze- 
venskoop (School 7, Weststraat 110) met de
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film Carry Greenham home over het vrou- 
wenvredeskamp bij Greenham Common in 
Engeland (dat onlangs werd ontruimd); 
verder muziek.
Nadere informatie: tel. 02230 -168 89. Fi
nanciële ondersteuning: rekeningnummer 
846612887/Nutsspaarbank Den Helder 
t.n.v. 'Vredeskomitee'.

ANTI’A TOOMBOM MARS ’t HARDE

De voorbereidingen van de traditionele 
Anti-Atoombom Mars in ’t Harde zijn 
weer in volle gang. In de Vredesweek 
’84, op zaterdag 29 september, wordt 
dit jaar voor de elfde maal deze mars 
georganiseerd. De Mars in ’t Harde 
wordt elke twee jaar gehouden als ver
volg op de Ban-de-Bom marsen uit de

jaren zestig. De naam van de mars in 
’t Harde spreekt voor zichzelf: de doel
stelling is verwijdering en ontmanteling 
van alle kernwapens in Nederland.
Dit jaar vindt de mars plaats na de ver

wachtte beslissing van de regering over 
de plaatsing van de kruisraketten, in 
juni. Hoe die beslissing ook uitvalt: 
deelname aan de mars blijft van belang. 
Ook als de kruisraketten niet komen, 
blijven de andere atoomtaken van ons 
land gehandhaafd en blijven de akties 
van de vredesbeweging noodzakelijk. 
De centrale leuzen van de mars in ’t 
Harde zijn dit jaar Nederland kern- 
wapenvrij, Europa kernwapenvrij en De 
kernwapens de wereld uit.
Het organisatiekomitee van de mars is 
bereikbaar via: Postbus 327, 8160 AH 
Epe.

VROUWEN TRIBUNAAL 
AMSTERDAM

Van 22 tot 28 juli vindt in Amsterdam 
een internationale Vrouwengezond’ 
heidskonferentie plaats. De organisatie 
is in handen van de International Con- 
traception, Abortion en Sterilisation 
Campaign (ICASC) in Londen, in 
samenwerking met Wij Vrouwen Eisen. 
De ICASC vertegenwoordigt vrouwen 
en vrouwenorganisaties uit vierenveertig 
landen over de hele wereld. Het doel 
van deze internationale organisatie is de

gezamenlijke strijd voor zelfbeschik
kingsrecht van vrouwen voor voortplan
ting en gezondheid. De organisatie 
houdt zich bezig met solidariteitsakties, 
de uitwisseling van informatie, kennis 
en vaardigheid, doet aan onderzoek 
naar veilige en betrouwbare voorbe
hoedsmiddelen en voert aktie tegen het 
dumpen van onbetrouwbare en schade
lijke middelen in de Derde Wereld. En 
verder bestrijdt de ICASC illegale abor
tus en gedwongen sterilisatie en geeft 
informatie over de mogelijkheid, de na
delen en de voordelen van abortus en 
sterilisatie.
Tot nu toe hebben er een aantal inter
nationale bijeenkomsten plaatsgevon
den. De eerste Vrouwengezondheids-

konferentie was in Rome in 1977, 
daarna de tweede in Hannover (1980) 
en de derde in Genève (1981). Tijdens 
de konferentie van ’81 waren er voor 
het eerst ook vrouwen uit de Derde 
Wereld aanwezig. Toen werd de nood
zaak gevoeld om een speciale bijeen
komst te organiseren over gezondheid 
en voortplanting: gedwongen sterilisatie 
onder andere in Derde Wereldlanden, 
kindersterfte en geboorteplanning. De 
konferentie eind juli in Amsterdam valt 
in twee delen uiteen. Tijdens een tribu
naal wordt meer bekendheid gegeven 
aan schendingen van vrouwenrechten 
en zullen vrouwen persoonlijk getuige
nissen afleggen op het terrein van voort
planting en gezondheid. En werkgroe
pen zullen zich bezighouden met de 
vraag hoe vrouwen kunnen werken aan 
de verbetering van hun situatie in eigen 
land.
De konferentie wordt mede mogelijk 
gemaakt door het ISIS (internationale 
vrouwenorganisatie voor uitwisseling 
van informatie) en het Boston gezond- 
heidskollektief (bekend van het ’Lijf- 
boek’ voor vrouwen). Financieel wordt 
de konferentie mogeijk gemaakt door 
onder andere de X min Y-beweging, de 
Wereldgezondheidsorganisatie en het 
Nederlandse ministerie van buiten
landse zaken. Meer geld is echter nog 
nodig: zeker de reiskosten uit de Derde 
Wereld zijn hoog en die vrouwen heb
ben geen geld. Giften zijn welkom op 
postgiro 3750263 t.n.v. Wij Vrouwen 
Eisen/Amsterdam met vermelding van 
’tribunaal’.
Nadere informatie: Wij Vrouwen Eisen, 
Postbus 1147, Leiden.

PALET

Een nieuw, makkelijk leesbaar kwartaal
blad met kultureel nieuws over etnische 
groepen in Nederland is Palet Het blad is 
verbonden aan de transkulturele uitgeverij 
Mamusa in Nijmegen, die onder andere in 
vertaling het boek van Albert Memmi "Ra
cisme, hoezo?” heeft uitgegeven, 'Palet7 
geeft achtergrond over schrijvers, boeken, 
spelletjes en muziek uit andere landen, 
geschiedkundige informatie, de positie van 
vrouwen uit etnische groepen. Het doel van 
'Palet7 is "goed gedokumenteerde informa
tie en kultureel nieuws van de etnische en 
emanciperende groepen in Nederland te 
geven.”
Een abonnement kost ƒ 10,- per jaar (voor 
vier nummer). Postgiro 5361236 t.n.v. Ma- 
musa/Nijmegen.

BEWONERS-INFORMA TIE

Onlangs zijn door het LOS (Landelijk Om- 
budsteam Stadsvernieuwing) een drietal 
goed ogende informatieboekjes uitge
bracht ten behoeve van bewoners en bewo- 
nersadviseurs. Het LOS verleent advies en 
bijstand aan bewonersgroepen die te ma
ken hebben met stadsvernieuwing.
’Onderhoud: a f wachten of af dwingen'g aat 
in op de onderhoudsverplichtingen van 
verhuurder en huurder en geeft een goed 
overzicht van de middelen die huurders 
kunnen hanteren om onderhoud af te 
dwingen. Bewoners die voor de keuze staan 
tussen groot-onderhoud met of zonder ge- 
riefsverbeteringen of renovatie, worden 
geholpen met een aantal voorbeelden 
waarin de huureffekten berekend zijn. 
’Renovatiekmtrakt ja, gedogen nee7 gaat 
over de rechten en plichten van huurders 
en verhuurders bij renovatie en onder
houd. Geadviseerd wordt om alle afspra
ken hieromtrent in een kontrakt vast te 
leggen. Omdat steeds meer huurders kie
zen voor groot-onderhoud, wordt naast het 
renovatiekontrakt ook het groot-onder- 
houdskontrakt behandeld.
In Woningisolatie: een kwestie van overle
ven' worden de baten van isolatie (energie
besparing) afgewogen tegen de lasten 
(huurverhoging). Vele aspekten van isola
tie komen aan de orde, waaronder de doe- 
het-zelf aanpak.
Prijs: /  4,~ per brochure (exkl. porto), te 
bestellen bij het LOS, Oudegracht 86,1816 
CM Alkmaar, tel. 020 -117137.

In het interview met Fred van der Spek in 
de vorige BEVRIJDING is op pagina 9, 
vierde kolom een fout geslopen. Vanaf de 
vierde regel boven de kop 'dilemma’s van 
een kamerlid7 moet men lezen: "Betekent 
dat, dat je altijd een bestraffende vinger 
opheft tegen iemand, die zich strijdig daar
mee.gedraagt, in welke situatie dan ook? 
Nee, Dat los ik op door de relativering, die 
ik aangaf."

ACHTER HET 
GROENE GORDIJN

Leden van de VVD waren ernaar 
benieuwd, wie er in Woensdrecht 
toeristenbelasting betaalt. De mobiele 
eenheid, die er een opleiding volgt, 
moet wel betalen. Zij is duurzaam 
logé van de gemeente daar. De 
vredeskampeerders hoeven niet. Dat 
antwoordde de minister op de 
VVD-vragen. Natuurlijk betalen die 
vredeskampeerders niet. Ten eerste 
zijn het zowat allemaal armelui. Ten 
tweede zijn ze echt niet van plan 
duurzaam in Woensdrecht te blijven. 
Als ze dat onverhoopt toch moeten, 
troggelen ze die toeristenbelasting af 
door een vredestol te heffen van elke 
Amerikaan, die de basis uitkomt.
De Vereniging Nederiand-DDR heeft 
in een schrijven aan de voorzitter en 
de frakties van de Tweede Kamer 
laten weten, dat haar leden zeer 
verontrust zijn over een eventueel 
positief Nederlands besluit over de 
plaatsing van kruisraket ten. Zij dring t 
dan ook op een negatief besluit aan. 
Net tevoren had de Sowjet-Unie 
bekend gemaakt, dat er van die 
SS-21 's en -22's in de DDR geplaatst 
worden. Een afschrift van de brief 
hierover aan Honecker zat niet in de 
envelop aan het Nederlandse 
parlement. Navraag leerde, dat de 
vereniging te weinig postzegels had 
om een verontrustende brief naar de 
DDR te sturen.
Een geestige Oegstgeestenaar 
schreef aan de kommissie van 
defensie over de wapens, die 
militairen tijdens de Vierdaagse in 
Nijmegen mee sjor ren. Hij vindt dat 
vreemd, want er is tijdens de 
Vierdaagse nog nooit oorlog in 
Nijmegen geweest. En ook zonder 
wapens maken militairen een fiere 
indruk, schreef hij. Bovendien lopen 
kantoorbedienden ook niet met hun 
schrijfmachines en verplegend 
personeel niet met hun couveuses 
vier dagen lang te sjouwen, liet hij 
erop volgen. Als ze nou ook nog alle 
bochten uit het Vierdaagse-parkoers 
halen, zoals ze met de Rijn bij 
Nijmegen willen doen, kan de 
Vierdaagse voortaan in een 
halfuurtje. Loont het ook de moeite 
niet meer om al die militairen uit de 
hele wereld hierheen te halen.
In het EG-parlement heb je regelmatig 
een debat over 'aktuele en dringende 
kwesties'. De Belg Bert Croux diende 
bij zo ’n debat een resolutie in, die nog 
werd aangenomen ook. Hij stelde 
voor, gezien de dalende 
bevolkingsgroei in de EG-ianden, 
stimulerende maatregelen te nemen 
om die daling tegen te gaan. In India 
mag het niet. In de EG doen ze het 
’kommunitair’.

CHRIS HUINDER



VREDESKAMP SCHOTLAND

Bewoners van het 'Fasiane Peacecamp'

HET MONSTER VAN LOCH NESS

Protest tegen de vice-admiraal die kwam praten over de uitbreiding van de marinebasis

foto’s: Anthoney Fairley/Christiane Locker 
Nijmeegs Foto Kollektief

G reen h am  Common kent iedereen. 
M aar er zijn m éér v redeskam pen  in 
Groot-Brittannië. Het Fasiane Peace
cam p  in het distrikt D um barton in Schot
lan d  bijvoorbeeld, ge legen  a a n  Gare 
Loch zo'n dertig mijl ten noord-w esten 
v an  G lasgow . Het is in juni '82 opgezet 
en  k reeg  vrij snel d a a rn a  een  vergun
ning van  de gem eente.
Vlakbij het kam p ligt de F asian e  onder- 
zeeersbasis, tien mijl verderop  in Coul- 
port a a n  Loch Long is nog een  basis. 
D aar w orden de kernkoppen van  de 
'Polans', de eigen  Britse nukleaire vloot 
gekontroleerd. Binnenkort g a a t de re g e 
ring de 'Polaris' v erv an g en  door het 'Tri- 
dent'-systeem . Dat betekent een  enorm e 
uitbreiding van  de Britse kernm acht ter 
zee. Over de w egen van  D um barton 
vervoert een  konvooi eens per m aan d  
kernkoppen n a a r  Coulport. Al vier ja a r  
lang. Het v redeskam p w eet zich in zijn 
protest h iertegen  gesteund  door de 
m eerderheid  van  de p laatselijke bevol
king, ook de distrik tsraad s taa t pal a c h 
ter het v redeskam p. Ze heeft m iddels 
een  motie het geb ied  tot 'atoom vrije 
zone' verk laard  en w eigert alle m ed e
w erking a a n  verbreding  v an  de w egen, 
nodig voor de uitbreiding v an  de F asla- 
ne-basis om de 'Trident' te kunnen ver
welkomen.

O nlangs kw am  de v ice-adm iraal de b e 
volking hoogst persoonlijk de 'Trident- 
'-p lannen  uitleggen. M aar a lleen  g en o 
d igden  w as het vergund zich op de 
hoogte te stellen. Dat ging de distrikts
ra a d  te ver: h a a r  gebouw  w erd hiervoor 
misbruikt. Toen de politie overging tot 
a rres ta tie  v an  dem onstranten, die op 
het d ak  v an  het gebouw  zaten, stak een  
raad slid  er een  stokje voor; "Deze m en
sen  hebben  onze toestem m ing en  het is 
ons gebouw."
M aar h e laa s  kan  de p laatselijke en  re 
g ionale  politiek niet verh inderen  d a t het 
in Schotland gonst v an  de militaire akti- 
viteiten en d a t het het m onster v an  'Loch 
N ess ' g een  fabel is, m a a r zich in de 
g e d a a n te  v an  a toom w apens in de 
Schotse w a te ren  ophoudt.

Ook tegen  de ronselpraktijken van  het 
Britse leger p ro testeren  vredesaktiv isten  
telkens w eer. De m ensen  v an  het F a s ia 
n e  P eacecam p  la ten  hun stem horen, 
w an n eer de luchtm acht op G eorge 
S quare  in het centrum  v an  G lasgow  
jongeren  een  gouden  toekomst onder de 
w ap en en  belooft. Twee d a g e n  lan g  b e 
zetten legervliegtuigen en  inform atie- 
bussen  het plein, de belangstelling  is 
groot. Het avontuurlijke luchtm achtsle- 
ven, d a t jongeren  w ordt voorgesp ie
geld, moet ook wel erg  verlokkelijk zijn 
als ja ren  v an  w erkloosheid je enige 
vooruitzichten zijn. D an liever de lucht 
in?Wervingskampagne van de Ftoyai Air Force op het 

George Square in Glasgow
v*.

PAULINE DE BOK
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Perugia-vredeskonferentie
Van 17 tot 21 juli kwamen in het 
Italiaanse Perugia zo’n twaalfhonderd 
vertegenwoordigers van de Europese 
vredesbeweging bijeen voor van de 
derde END-konventie (END staat voor 
European Nuclear Disarmament). Op 
het programma stonden drie 
hoofdonderwerpen, die elk een hele 
dag in beslag namen. Wat hebben we 
als vredesbeweging tot nu toe bereikt 
en wat te doen in de toekomst; het 
veiligheidsprobleem van het gebied 
rondom de Middellandse Zee en de 
Oost-West-dialoog.
Het nut van een dergelijke conventie is 
tweeërlei: uitwisselen van informatie en 
het uitstippelen van strategien voor de 
toekomst. Een beetje jammer was, dat de 
strategiebepaling nauwelijks uit de verf 
kwam. De meeste mensen popelden van 
verlangen om te vertellen waar ze het 
afgelopen jaar mee bezig zijn geweest.
De Pershing/kruisrakettenstrijd, 
teleurstellingen die daarbij werden 
opgedaan en lichtpunten die men 
desondanks blijft zien. Zo was het 
bijvooreeld opvallend dat het 
Nederlandse uitgestelde plaatsingsbesluit 
over het algemeen toch gezien werd als 
hoop voor de toekomst.
Ook vertegenwoordigers uit Zuid-Europa, 
het Midden-Oosten en Noord Afrika 
zagen in hun onderwerp, de problematiek 
van het Mediterrane gebied, voldoende 
aanleiding lange verklaringen af te leggen 
over hun specifieke positie binnen de 
vredesbeweging. Het belang van het 
Middellandsezeegebied is duidelijk. Het 
Midden-Oosten is waarschijnlijk de meest 
gevaarlijke konflikthaard ter wereld, 
waardoor de plaatsing van kruisraketten 
op het dichtbijgelegen Sicilië en de 
Amerikaanse aanwezigheid in 
Griekenland en Turkije een extra dimensie 
krijgt. En dan is er ook nog Spanje dat 
binnenkort toe zal treden tot de rijen van 
de NAVO. Al met al een zorgwekkende 
situatie, waaraan een vredesbeweging 
niet voorbij mag gaan.
Smaakmaker van de konventie was 
echter de Oost-West-dialoog, die van het 
begin af aan sfeerbepalend is geweest. 
Het begon al met een demonstratieve 
verstoring door Duitse vredesaktivisten 
van de openingsbijeenkomst, nadat 
gebleken was dat uitgenodigde 
vertegenwoordigers van de onofficiële 
Oosteuropese vredesbeweging niet 
aanwezig waren. Wel aanwezige 
vertegenwoordigers van de officiële 
vredesraden uit Rusland, Polen en 
Hongarije werden vervolgens tijdens de 
rest van de konventie voortdurend onder 
vuur genomen met betrekking tot de 
mensenrechtensituatie in hun land. Dit 
leidde vaak tot harde konfrontaties 
zonder dat er van enige toenadering 
sprake was.
Als organiserend komitee zul je je dan 
ook af moeten vragen of een dergelijke 
konstruktie voor een volgende konventie 
wel zin heeft. Dit is geen vrijblijvende 
vraagstelling, want de volgende 
konventie zal hoogstwaarschijnlijk in 
Nederland plaatsvinden en de PSP maakt 
deel uit van dat organiserende komitee, 
zijnde het ’Liason Komitee’.

De eerste aanzet tot volgend jaar werd 
gegeven door Mient Jan Faber (wie 
anders) en Mary Kaldor, lid van de 
Engelse vredesbeweging CND. In Perugia 
presenteerden zij een notitie -  die 
inmiddels ook de Nederlandse dag- en 
weekbladen bereikt heeft -  waarmee zij 
willen bevorderen, dat de 
vredesbeweging zich meer dan tot nu toe 
bezig gaat houden met de politieke 
konsekwenties van datgene wat zij 
nastreeft. Om zo ver te komen zullen we 
ons -  nog steeds volgens Faber en 
Kaldor -  als Europeanen zowel in Oost 
als in West bewust moeten worden van 
de eigen situatie waarin we ons bevinden. 
Ter benadrukking van de 
gemeenschappelijkheid wordt het begrip 
"bezettingsmacht” geïntroduceerd.
Om de diskussie zuiver te houden eerst 
even een korte weergave van de inhoud 
van het stuk van Faber en Kaldor. Europa 
is een bezet kontinent; bezet door 
Rusland en Amerika, al dan niet met 
instemming van de bevolking. Het 
systeem van machtsevenwicht in de 
wereld is gebaseerd op de verdeling van 
Europa tussen de beide grootmachten. 
Zolang deze bezetting een feit is, is er 
geen enkel uitzicht op enige vorm van 
ontspanningspolitiek. Dus wèg met de 
Amerikaanse troepen uit West-Europa, 

,en wèg met de Russische troepen uit 
Oost-Europa. Dat is het eerste doel 
waarop de vredesbeweging zich moet 
richten. Daarna kunnen we in de slag 
voor kernwapenvrije zones en dergelijke, 
mogelijk gemaakt door de beschermende 
parapluie van NAVO en Warchaupakt. De 
blokken blijven dus bestaan, maar dan op 
een meer ’reële’ basis. Tot zover Faber 
en Kaldor.

Allereerst de positieve zijde van het 
verhaal. Bewapening is ethisch 
verwerpelijk. De aanwezigheid van 
wapens wordt echter politiek bepaald.
Een vredesbeweging, die zich verzet 
tegen bepaalde wapensystemen, zal zich 
moeten realiseren, dat zij dan ook bereid 
moet zijn verantwoordelijkheid te dragen 
voor een andere, maar desalniettemin 
politiek bepaalde, praktijk. Akkoord dus 
met met meer aandacht voor de politieke 
kant van de zaak.
De bezettingsgedachte kan daarvoor een 
aangrijpingspunt vormen, zij het slechts 
in beperkte mate. Vooral de bevolking 
van West-Europa zou eens goed op een 
rijtje moeten krijgen wat de betekenis is 
van de Amerikaanse aanwezigheid in 
Europa; welke belangen daarmee 
gediend zijn. De vrijwilligheid van die 
aanwezigheid komt dan in een heel ander 
daglicht te staan. Heel wat moeilijker ligt 
het aankaarten van de 
bezettingsgedachte in Oost-Europa, 
waar een dergelijke diskussie in de 
openbaarheid bij voorbaat uitgesloten is. 
Niet voor niets waren onafhankelijke 
vredesaktivisten uit Oost-Europa in 
Perugia afwezig. Jammer genoeg 
ontaardde de diskussie daarover in 
bittere verwijten van de zijde van 
uitgezette of gevluchte Oosteuropese 
vredesaktivisten aan het adres van de 
Russen, Polen en Hongaren. Heel

menselijk en begrijpelijk natuurlijk, maar 
daardoor kwamen de achterliggende 
oorzaken niet op tafel. De relatie 
mensenrechten-vredesstrijd ging onder in 
het gekrakeel. Want waarom mochten 
onze vrienden uit Oost-Europa niet 
aanwezig zijn? Omdat ze in Perugia 
duidelijk gemaakt zouden hebben dat ze 
deel uit wensen te maken van de 
Europese vredesbeweging. Een 
vredesbeweging die per definitie een 
progressieve beweging is, een beweging 
die uit is op maatschappijhervorming. En 
machthebbers zijn nu eenmaal wars van 
elke maatschappijverandering, die een 
aantasting betekent van hun positie. Dat 
geldt voor Westerse machthebbers 
evenzeer als voor Russische. Verschil is 
alleen dat de Westerse machtsstruktuur 
een grotere flexibiliteit ten toon spreidt 
waar het gaat om inkapseling van 
protestbewegingen. Maar ik zou wel eens 
willen zien wat er in het Westen gebeurt, 
wanneer mocht blijken dat de 
vredesbeweging in staat is de gevestigde 
orde drastisch om te vormen.
Faber en Kaldor proberen met hun notitie 
de indruk te wekken dat de 
vredesbeweging daar ook helemaal niet 
op uit is. Het Warchaupakt en de NAVO 
mogen gewoon blijven voortbestaan.
Niks aantasting van bestaande 
machtsverhoudingen. Faber en Kaldor 
verdraaien daarmee de feiten door de 
doelstellingen van de vredesbeweging bij 
voorbaat gematigder voor te stellen dan 
ze in werkelijkheid zijn.
Maar dat is natuurlijk niet de enige reden 
waarom ik grote bezwaren heb tegen de 
stelling dat ”de formele strukturen van 
bondgenootschappen niet 
noodzakelijkerwijze ontmanteld hoeven 
te worden”(letterlijke vertaling).

Als een stuk met een dergelijke inhoud 
uitgangspunt vormt voor de volgende 
konventie betekent dit regelrecht 
aansturen op een keuze voor defensieve 
strategieën. Dat wil zeggen de 
bloktegenstellingen blijven bestaan, maar 
de aggressieve houding jegens elkaar 
verdwijnt. Ik weet dat er nogal wat 
vredesgroepen zijn die daar naar streven. 
De PSP in ieder geval niet. Daarom moet 
er over dit punt een open diskussie 
mogelijk zijn. Manipulatie vooraf is uit den 
boze.

LIEKE THESINGH

EUROPEES PARLEMENT
de groen alternatieve
fraktie pag. 3
onze Italiaanse
bondgenoten pag. 4

NICARAGUA
vijf jaar vrijheid pag. 5

INTERVIEW MET FRED 
v.d. SPEK
Israël en de Palestijnen pag. 6

GELD
de PSP in de klem pag. 7

INTERVIEW MET FRIES 
DE VRIES
de vruchten van depolitiek pag. 8

IN MEMORIAM
Jopie van der
Veen-Woelders pag. 10
Hans van de Wetering pag. 10

BOYKOT
EG-VERKIEZINGEN pag. 11

UIT DE NAVO
beroering in de partij pag. 12

OPWINDEND pag. 13

LIBANON
foto's Hannes Wallrafen pag. 16

Het volgende nummer verschijnt begin 
oktober

Uitgave van de
Pacifistisch Socialistische Partij 
verschijnt 2 maal per maand

Wordt i.s.m. Studie- en Vakbibliotheek/ 
Amsterdam en de Vereniging ’Het 
Gesproken Weekblad’/Grave ook op 
cassette uitgegeven

Redaktie: Heleen Buijs, Geert Dekker, 
Peter Dros, Bart Groeneveld, Rob van 
Hilten, Chris Huinder, Alice Loeters,
Roel Sandvoort, Peter Zwart

Vorm geving: Dick Breebaart

Redaktiesekretariaat en eindredaktie:
Roel Sandvoort

Administratie: Postbus 700 
1000 AS Amsterdam 
tel.: (020) 26 73 74

Abonnem ent: ƒ 30,- per jaargang, 
proefabonnement ƒ 12,50 voor een 
half jaar (opgave uitsluitend schriftelijk 
of telefonisch)
Postgiro 194240 t.n.v. PSP/Amsterdam

Advertentietarief: 1/1 pag. ƒ 1080,-;
1/2 pag. ƒ 540,-; 1/4 pag. ƒ 270,-;
1/8 pag. ƒ 135,-. Overige tarieven op 
aanvraag; korting bij kontrakt mogelijk. 
Basistarief ƒ 1,- per mm./per kolom.

Druk, zetwerk: Bevrijding/Amsterdam



3

EUROPARLEMENT

De eerste zitting en de 
voorbereidende vergaderingen 
van het Europees Parlement 
heeft Bram van der Lek achter de 
rug. Een nogal verwarrende 
ervaring, zo konkludeert hij. In 
hoeverre het mogelijk zal zijn 
iets van de doelstellingen van 
het Groen-Progressief akkoord 
te verwezenlijken, temidden van 
dit wonderlijke bedrijf, zal nog 
moeten blijken. Maar dat zal in 
ieder geval zoveel mogelijk 
moeten gebeuren binnen de 
politieke fraktie die met andere 
groepen en partijen is gevormd. 
Van der Lek geeft een kort 
verslag van de vorming van die 
gemeenschappelijke fraktie. En 
Ad van Ingen gaat nader in op de 
Italiaanse inbreng in klein-links 
Europa.
We zijn begonnen met het leggen van 
kontakten met de geestverwante groepen 
die in het nieuwe parlement gekozen zijn: 
Grünen, Agalev, Ecolo (België), PdUP, DP 
(Italië), de Deense SF en de Deense An- 
ti-EG-lijst. Een aantal van deze groepen, 
die al in het vorige parlement zaten, vorm
den daar samen de zogenaamde Techni
sche Coordinatiefra3/5tie’. Dat betekent 
dat zij samen spreektijd verdeelden, me- 
dewerkersposten en financiën, maar ver
der geen politieke samenwerking hadden. 
Door met hen samen de besprekingen te 
voeren konden de nieuwe groepen (Grü
nen, GPA, e.a.) gebruik maken van een 
hoeveelheid praktische kennis, van de 
diensten van reeds aanwezige, ingewerk
te medewerkers en van faciliteiten als kan
toor, telefoon, enzovoorts.
Voor het Groen Progressief Akkoord zijn 
de besrpekingen gevoerd door een vaste 
delegatie: Bram van der Lek, Herman Ver
beek, Nel van Dijk en Roel van Duyn (al
leen de eerste keer was John van Tilborg -  
Groen Platform -  vervanger voor Roel). 
Voor ons was van groot belang dat de 
politieke samenwerking zo breed mogelijk 
zou zijn en met name ook links-alternatie- 
ve partijen omvatten. Daarvoor waren, 
naast de Grunen, van belang de PdUP, de 
DP en de SF. Helaas besloot de SF al 
gauw (naar ons idee tè snel) om zich uit de 
besprekingen terug te trekken. De ene 
(straks twee) vertegenwoordiger(s) van 
deze partij was tot nu toe aangesloten 
bijde fraktie van de 'Communisten en 
Geestverwanten’ en zag in de besprekin
gen onvoldoende aanleiding om de over
stap te maken. We hopen dat de SF deze 
beslissing nog eens zal heroverwegen.

Van het begin af was duidelijk dat met de 
Deense Anti-EG-lijst en de Vlaamse 
Volksunie niet meer dan een 'technische’ 
samenwerking mogelijk zou zijn. De Deen
se Volksbeweging tegen de EG is samen
gesteld uit de meest uiteenlopende politie
ke groeperingen. Ze hebben eigenlijk 
slechts é gemeenschappelijk programma
punt: Denemarken moet uit de EG. Politie
ke samenwerking met welke partij ook 
kunnen zij zich tegenover hun achterban 
niet veroorloven, en er is in hun program 
ook geen basis voor. De Vlaamse Volks
unie is een partij voor regionale zelfstan
digheid, heeft wat dat betreft best raak
vlakken met ons en de andere partijen, 
bijvoorbeeld wat betreft de basisdemokra- 
tie, maar moet niets hebben van binding 
aan een ’links’ of een ’groen’ programma. 
Toch was het zinvol deze groepen op te 
nemen in één fraktie, samen met het meer 
politieke gedeelte. Ten eerste is er vol
doende overeenstemming in politieke stijl: 
basisdemokratie, tégen de bestaande EG, 
tegen grootschaligheid, machtsconcen
tratie, technologie, enzovoort. Het blijkt 
dat we elkaar op veel punten goed ver
staan. Ten tweede is het van belang een 
oppositionele, ’dissidenten’-fraktie zo 
groot mogelijk te maken, gewoon terwille 
van de overleving binnen ‘ dit typische 
machtsgroepenparlement.

Meer problemen

Een heel ander probleem was de Partito 
Radicale uit Italië. Er bereiken ons nogal 
wat vragen waarom deze bekende aktie- 
partij niet in de fraktie, zelfs niet in de 
Regenboog, is opgenomen. Het ant- 
woo1/4d daarop is tweeledig. Ten eerste is 
het zo dat de oude groepen uit de Techni
sche Coordinatiefraktie, die vijf jaar met 
de PR hebben samengewerkt, unaniem 
van mening waren dat met deze partij niet 
in fraktieverband valt samen te werken, 
niet technisch, niet politiek en niet finan
cieel. Daarnaast hebben de nieuwe partij
en, na enkele besprekingen met de PR, 
om dezelfde reden (er valt haast niet te 
praten) én om een aantal merkwaardige 
elementen in de politieke opstelling, voor
lopig ook weinig behoefte aan zo’n sa
menwerking.
Nog weeer een andere komplikatie was de 
opstelling van Agalev (Belgie, Vlaams) en 
Ecolo (België, Waals). Zij wierpen zich, 
vooral in het begin, op als de eksklusieve 
vertegenwoordigers van ’Groen West-Eu- 
ropa’. Ze hadden grote bezwaren tegen 
samenwerking, aanvankelijk ook met het 
Groen Progressief Akkoord, maar in ieder 
geval met de Italiaanse PdUP en DP. Na 
veel diskussie en gesprekken zijn deze 
weerstanden wel minder geworden. 'In
houdelijk’ staan we nu dichter bij elkaar. 
Maar geheel duidelijk is de situatie nog

niet, zoals zal blijken uit de nu volgende 
beschrijving van de gevormde fraktie.

Het resultaat

Het was van belang al bij de eerste zitting 
een definitieve fraktie te kunnen presente
ren. Alleen dan is het namelijk mogelijk om 
aan de onderhandelingen met andere frak- 
ties deel te nemen over lidmaatschappen 
van kommissies, voorzitterschappen, 
kantoorruimte en medewerkers. Vandaar 
de haast die met de besprekingen moest 
worden gemaakt.
Het resultaat ziet er als volgt uit. Er is een 
Regenboogfraktie van twintig leden. Die 
bestaat uit drie groepen, die een los (voor
namelijk technisch) samenwerkingsver
band vormen: de Deense Anti-EG-lijst (vier 
leden), de Europese Vrije Alliantie (regio- 
nalisten, drie leden) en de Groen Alterna
tieve Alliantie (dertien leden, dwz. voorlo-
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1. Groen Alternatieve Alliantie
•  v r v  • ‘ . ‘ M v .  ..................................... ................................ . ,

Die Grünen (Friedrich Bahringdorf, 
Benny Hêrlin, Brigitta Heinrich, Mi- 
chael Kloeckner, Dorothée Pier* 
mont, Frank Schwalba-Hoth, Undi- 
ne von Blottnitz), GPA (Bram van 
der Lek, Herman Verbeek), PdUP 
(Luciana Castetlina), DP {Aïberto 
Moiinari)
Voorlopig geassocieerd: Agalev 
(Paul Staes), Ecolo (Francois Roe- 
lants du Vivier)

2. Deense Anti-EG lijst
Jorgen Berg, Jens-Peter Bonde, Ibn 
Christensen, Else Hammerich

3. Europese Vrije Alliantie 
Volksunie (Wiliy Kuypers, Jaak 
V andemeulebroucke), Partito tfA- 
zione Sardo-Sardinlë (Michele Co- 
lumbu)

De fraktie heeft een bestuur van vier
. .  .  .    ............................................. • •  .  .  • .....................

personen met roulerend fraktievoor- 
zittersdiap. Voor de eerste één jaar 
en drie maanden (een kwart van de 
zittingsduur van vijf jaar) zijn gekozen 
Friedrich Bahringdorf, Else Hamme
rich, Bram van der Lek en Jaak Van* 
demeulebroucke.

pig elf leden plus twee aspirant-leden: 
Ecolo en Agalev).
Het is de bedoeling dat de Groen Alterna
tieve Alliantie, bestaande uit de Grünen 
(7), Groen Progressief Akkoord (2), PdUP 
(Partido d’Unita Proletaria, 1) en dus ver
moedelijk in de toekomst ook Agalev en 
Ecolo, gaan funktioneren als een politieke 
groep, waarin niet alleen technische zaken 
besproken worden, maar ook gezamenlij
ke politiek bedreven wordt. In de komende 
maanden zal daaraan gewerkt moeten 
worden, in de vorm van een gezamenlijk 
fraktiewerkplan, voorstellen voor de ma
nier van optreden, buitenparlementaire 
aktiviteiten, kontakten met bewegingen en 
de onderlinge organisatie van het werk. 
De grondslag voor de samenwerking is 
voorlopig een korte verklaring (de 'verkla
ring van Parijs’), waarin hoofdelementen 
zijn: ontwapening, ontbinding van de blok
ken, een kompromisloze milieupolitiek, fe
minisme, strijd tegen werkloosheid en af
braak van sociale voorzieningen, ekologi- 
sche landbouw, een werkelijke solidariteit 
met de Derde Wereld, basisdemokratie, 
bescherming van minderheden.
Het is vooral deze politieke groep die voor 
ons de betekenis uitmaakt van het bereik
te resultaat. Het spreekt vanzelf dat nog 
zal moeten blijken hoeveel werkelijk in dit 
verband samen kan worden gedaan. Ui
teraard zullen wij niet gaan zitten wachten 
tot het zover is, maar ook zelf proberen 
een zinvolle invulling te geven aan het 
werk.

BRAM VAN DER LEK

:OsO:»



EUROPARLEMENT

Bij de Europese verkiezingen in 
Italië haalden de klein linkse 
partijen Democrazia Proletaria 
(DP) en de Partito d ’Unita (PdUP) 
opnieuw zetels in Straatsburg. 
A d van Ingen schept wat 
duidelijkheid over de 
ontwikkelingen bij deze 
Italiaanse bondgenoten.

In februari van dit jaar kwam Democrazia 
Proletaria (DPJ, de sterkste van de twee 
kleine linkse partijen in Italië bijeen. Het 
kongres diende voor het opmaken van 
een balans nu de DP eindelijk een volwas
sen partij is geworden. In haar zevenjarig 
bestaan is zij na de parlementsverkiezin
gen van juni ’83 voor het eerst zelfstandig 
vertegenwoordigd. Partijleider Capanna 
(de afgelopen vijf jaar tevens Europarle
mentariër) vatte het thema van het kon
gres als volgt samen: ’DP kan zich niet 
meer terugtrekken in haar eigen vesting,

( advertentie j
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maar moet beslissen wat haar positie bin
nen de linkse beweging is” .

Arbeidersaanhang

Op het kongres waren er twee duidelijk 
verschillende opvattingen over de rol van 
de DP. Ten eerste de meerderheid die zich 
richt op een verdere centralisatie met als 
basis de sterke arbeidersaanhang in het 
Noorden. Deze benadering sluit aan bij de 
arbeiderstraditie van de partij. De DP 
heeft o[=rU nog (op een totaal van vijfdui
zend leden) een arbeidersaanhang van 
méér dan vijftig procent.
Deze meerderheid ziet het belang van de 
vrouwen- en vretesbeweging niet over het 
hoofd, maar stelt het ’arbeiderisme’ toch 
centraal.
De andere opvatting, de minderheid, voelt 
zich meer verbonden met de bewegingen. 
Deze tweede stroming in de DP wil dan 
ook een opening naar onder andere de 
milieu- en vredesbeweging en streeft naar 
een radikaal-demokratische en open or
ganisatie. Deze vernieuwing moet dan 
haar invloed hebben op de arbeidersstrijd. 
Het feit dat je ter linkerzijde van de Ita
liaanse kommunisten (de PCI) opereert 
houdt volgens deze minderheidsstroming 
geen automatische oplossing in van de 
tegenstelling tussen de 'arbeiders’ en de 
'groenen’ in de partij.

De besluiten van het februari-kongres 
houden een benadrukking van de rol van 
de arbeidersstrijd én van het belang van 
een strakke organisatie in. Ook werd ge
wezen op de relevantie van de bewegin
gen, maar de arbeiders blijven toch de spil 
waar alles om draait. De Democrazia Pro
letaria presenteert zich min of meer als de 
grote smeltkroes, waarin alle aktivisten, 
die zich niet herkennen in de andere partij
en, samenvloeien.

Blokdenken doorbreken

Bij het kongres van de Partito d’Unita 
Proletaria, eind maart dit jaar, ging het er 
duidelijk om te bewijzen dat deze partij 
nog bestaansrecht heeft als zelfstandige 
organisatie. Immers, vorig jaar is de PdUP 
er slechts via de lijst van de kommunisten 
er in geslaagd in het parlement te komen. 
Deze partij vat zichzelf op als een formatie 
van voorbijgaande aard in een proces dat 
moet leiden tot een nieuwe linkse eenheid. 
Luciana Castellina, de internationale am
bassadrice van de partij, drukte het voor 
het kongres zo uit: ”Niet hier en nu, maar 
op de lange duur leidt onze rol tot resulta
ten”.

Aangezien de grote pilaar van de linkse 
beweging in Italië de kommunistische PCI 
is (zij werden bij de Euroverkiezingen met 
33,3 procent de grootste Italiaanse partij), 
meet de PdUP het sukses van haar beleid 
veelal af aan de resultaten van die PCI. De 
afgelopen paar jaar is de PCI overgegaan 
tot het voeren van een hardere oppositie 
en dat is voor de PdUP-partijleider Magri

een bewijs dat de PdUP op de goede weg 
is.
Op het PdUP-kongres stond de strategie 
vooreen links alternatief ter diskussie. Als 
tussenfase werd een kompromis voorge
steld om op ekonomisch terrein en ten 
aanzien van het vredesbeleid eventueel 
tijdelijk een alliantie met partijen ter rech
terzijde aan te gaan. Als voorbereiding op 
weg naar het 'revolutionaire linkse alter
natief’ moet er een diskussie op gang 
komen binnen heel links in Italië. Tijdens 
het kongres was dit voorstel van Magri 
niet onomstreden. Toch werd het kongres 
eensgezind afgesloten. In het slotdoku- 
ment werd een passage opgenomen over 
het belang van de vrouwenbeweging. De 
centrale rol van de arbeidersklasse in de 
traditionele zin bleef daarin volledig over- 
ei nd.
De PdUP beschouwt de Europese een
wording als een middel voor de lidstaten 
om zich te ontworstelen aan de Ameri
kaanse militaire en ekonomische hegemo
nie. Alleen op die wijze zou een soortgelijk 
proces op gang gebracht kunnen worden 
in Oost-Europa en kan het blokdenken 
doorbroken worden. Op Europees nivo wil 
de PdUP ook komen tot het doorbreken 
van scheidslijnen tussen bestaande poli
tieke groeperingen. Zij hoopt rond onder
werpen als energiebeleid, de Noord-Zuid- 
verhouding en het vredesbeleid tot een 
nieuwe blokvorming te komen, waarbij 
niet alleen klein-groen-links, maar ook de 
kommunisten, de socialisten, de sociaal- 
-demokraten en anderen betrokken zijn. 
Tijdens het maart-kongres van de PdUP 
werd van die wens tot vereniging van vele 
politieke gezindten een voorproefje gege
ven tijdens een forum over kernbewape
ning. Daarbij waren vertegenwoordigers 
aanwezig van de Griekse socialisten (Pa
sok), de Nederlandse sociaal-demokraten 
(de PvdA-er Maarten van Traa), de Grü- 
nen uit West-Duitsland, de Deense Socia
listische Volkspartij en kommunisten.

Negatieve kanten

Bekeken vanuit de Nederlandse politiek 
springen twee negatieve kanten van DP 
en PdUP naar voren. Ten eerste een ge
brek aan demokratische organisatie. Net 
als in de andere Italiaanse politieke partij
en bekleden de partijleiders (de sekretaris- 
sen) een overheersende positie en zijn ze 
niet door het kongres maar door het partij
bestuur gekozen. De met de Nederlandse 
partijraden vergelijkbare organen hebben 
weinig bevoegdheden en worden maar 
een enkele keer per jaar bijeengeroepen, 
en dan nog meestal op initiatief van het 
partijbestuur. De kongressen van de DP 
en de PdUP besteedden nauwelijks aan
dacht aan de Euroverkiezingen en het op
stellen van een verkiezingsprogramma 
werd overgelaten aan de partijbesturen. 
Een ander groot verschil met 'klein links’ in 
Nederland is de zeer geringe invloed die de 
vrouwenbeweging heeft op het interne 
partijleven en op de programma’s en de 
aktiviteiten van die partijen.

Aan de andere kant bestaat er op veel. 
punten overeenstemming tussen de Ne
derlandse partijen en de DP en PdUP. 
Beide partijen staan open voor samen
werking in het Europarlement met 'groen
links’ en zij staan huiverig tegenover de 

herhaling van de zogenaamde technische 
koördinatiefraktie uit de periode ’79-’84, 
waarin zeer uiteenlopende groeperingen 
als de Deense anti-EG beweging, de 
Vlaamse Volksunie, de Italiaanse Partito 
Radicale en het onafhankelijke Ierse lid 
Blaney met de DP en PdUP verenigd wa
ren. Met name de Partito Radicale, verant
woordelijk voor veel ergernis binnen de 
technische koördinatiefraktie in Straats
burg, ligt óók vanwege haar opstelling in 
de Italiaanse binnenlandse politiek niet erg 
goed in de markt bij de DP en PdUP.

AD VAN INGEN

In ’Bevrijding’ nr. 13/14 van 27 juli 1983 ver
scheen van de hand van Ad van Ingen een 
artikel over links in Italië naar aanleiding van de 
parlementsverkiezingen van juni 1983.



NICARAGUA

Op 17 juli 1979 ontvluchtte 
Somoza Nicaragua. Daarmee 
kwam een einde aan een 
familiediktatuur die vijfendertig 
jaar geduurd heeft. De PSP werd 
uitgenodigd om de vijfde 
verjaardag van de 
Sandinistische Revolutie, mee te 
komen vieren. Voorzitter Marko 
Mazeland, partijbestuurslid John 
Hontelez en Angela van Aalst en 
Gerda Casimir vlogen over de 
grote plas. Hieronder volgt een 
eerste impressie.

"Patria libre o morir” en "Seguimos de 
frente con el Frente" zijn de meest gehoor
de leuzen in Nicaragua. Ze symboliseren 
de politieke situatie in Nicaragua ten voe
ten uit. ”Een vrij vaderland of de dood” is 
de leus die Sandino, vrijheidsstrijder in de 
twintiger en dertiger jaren, al gebruikte en 
die tijdens de zeventien jaar durende strijd 
van het Sandinistisch Front voor de Bevrij- 
ding van Nicaragua (FSLN) opnieuw cen
traal stond. De leus blijft aktueel, want 
Nicaragua wordt serieus bedreigd door de 
door de Verenigde Staten georganiseerde 
militaire en ekonomische ondermijning. In 
de gevaarlijke regio’s vallen dagelijks do
den onder de Sandinistische soldaten en 
de boeren door de akties van de kontrare- 
volutionaire guerrilla. Deze ondermijning is 
er de oorzaak van dat reeds sinds drie jaar 
de noodtoestand bestaat.
De tweede leus ”Met het Front blijven we 
voorop lopen” symboliseert de interne po
litieke verhoudingen. De FSLN had in 1978 
een akkoord gesloten met delen van de 
bourgeoisie die óók van Somoza afwilden. 
Op basis van dat akkoord werd een ’ Junta 
voor de Wederopbouw van Nicaragua’ 
gevormd. De FSLN had echter een meer 
socialistisch en anti-imperialistisch pro
gramma en probeerde daar zoveel moge- 
lijk van door te voeren. Dat leverde span
ningen op en verwijdering van de bourge
oisie, waarvan gezegd wordt dat ze ”So- 
mozisme zonder Somoza” wil. Dat zou 
een kapitalistische ontwikkeling beteke
nen, met erkenning van de dominantie 
door de VS, waarbij de boeren en arbei
ders even arm en rechteloos zouden blij
ven als voorheen. Het "Frente” heeft zo
veel aanhang in Nicaragua dat het mo
menteel vrijwel alleen regeert. Het kan dat 
vooral omdat het in het hele land doeltref
fende basisorganisaties heeft opgezet: 
wijkkomitees, de zeer grote vrouwenorga
nisatie AMNLAE, een jongerenorganisatie 
en vakbonden. Ook de politie, de burger
wacht en het leger worden door de FSLN 
beheerst.

Emancipatie

Een verblijf van vier weken is te kort voor 
definitieve oordelen. Niet voor enkele dui
delijke waarnemingen: Voor de armste

bevolkingsgroepen is de revolutie een ze
gen. Niet dat ze langer arm zijn. Van inko
mensnivellering en gelijkere welvaartsver- 
deling is nog nauwelijks sprake. Maar er 
zijn enorme vorderingen gemaakt op het 
gebied van onderwijs en gezondheidszorg 
(voor iedereen gratis) en voedselvoorzie
ning. De positie van arbeiders en boeren is 
verbeterd, de landhervorming en de verho
ging van de landbouwproduktie wordt 
voortvarend aangepakt. Vrouwen worden 
gestimuleerd en in staat gesteld om in 
toenemende mate deel te nemen aan het 
maatschappelijke en politieke leven. Voeg 
daarbij nog het goedkope (maar zeer 
drukke) openbaar vervoer en de verbeter
de woonomstandigheden en je krijgt een 
beeld van een ontwikkelingsland dat se
rieus werkt aan de emancipatie van de 
werkende klasse.
Dit proces wordt ernstig verstoord door 
de enorme militaire inspanningen die no
dig zijn om de bevolking van het midden, 
noorden en oosten van het land te be
schermen. Driehonderdduizend mensen 
zijn daarbij ingeschakeld (op een bevol
king van drie miljoen!), veel (transport)ma- 
terieel is ervoor gemobiliseerd, en de im
port van militaire goederen slokt de 
schaarse buitenlandse deviezen op. Fa
brieken en landbouwmachines komen 
daardoor onderdelen tekort en kunnen 
niet draaien. Bovendien worden fabrieken 
en boerderijen door de "kontra’s” platge

brand, en door de onveiligheid loopt de 
totale oppervlakte bebouwde grond terug. 
Een probleem wat hier niet helemaal los 
van staat is dat een deel van de (nog altijd 
zeer belangrijke) partikuliere ondernemers 
niet of zeer moeizaam tot investeren te 
bewegen is. De ekonomie groeit niet meer, 
zoals in de eerste jaren na de revolutie.

Vreugde

Tijdens de feestelijkheden hebben we kun
nen merken dat de mensen in de arbei
dersbuurten van Managua en op het plat
teland met veel plezier en overtuiging de 
vijfde verjaardag van de revolutie vierden. 
Tegelijkertijd echter konden we met name 
in ”La Prensa” lezen hoe hard de rechtse 
oppositie zich opstelt. Deze oppositie, be
staande uit drie partijen, de ondernemer
sorganisatie, twee rechtse vakbonden 
(o.a. de CLAT-bond in dit land) en de 
kerkelijke hiërarchie, eist onder andere dat 
de regering nog voor de verkiezingen een 
dialoog begint met de rechtse guerrilla. 
Zoniet dan nemen de rechtse partijen 
geen deel aan de verkiezingen. De rege
ring weigert die besprekingen. Want die 
zouden een erkenning inhouden van de 
"kontra’s” als een reële politieke kracht in 
het land. Terwijl ze zonder de steun van de 
CIA geen been hebben om op te staan. De 
rechtse oppositie is er blijkbaar op uit de 
verkiezingen van november dit jaar ten

opzichte van het buitenland in een kwaad 
daglicht te stellen. Het feit dat zeven ande
re partijen wel meedoen en dat eind juli 
95% van de Nicaraguanen boven de 16 
jaar zich in het kiesregister ingeschreven 
hebben (ondanks de terreur van de kon- 
tra’s tijdens de inschrijfdagen) is voor 
rechts een tegenvaller.

Nederland

Nederland geeft momenteel nog van alle 
Westeuropese landen de meeste ontwik
kelingshulp. Voortzetting daarvan loopt 
gevaar omdat de regering-Lubbers steeds 
meer in de pas van de VS dreigt te gaan 
lopen.
Ook op andere manieren verleent Neder
land steun. Zo voert het Nicaragua Komi- 
tee Nederland de aktie ”help Nicaragua 
onderdak”, waarbij geld wordt verzameld 
voor de bouw van dorpen die boeren uit 
onveilige gebieden meer bescherming 
kunnen bieden. En tijdens ons verblijf be
gon een Nederlandse bouwbrigade in zo’n 
nederzetting, San Louis genaamd, een 
school te bouwen. De PSP-delegatie heeft 
ter plekke een gift van tweeduizend gulden 
van de PSP overhandigd aan het plaatse
lijke komitee als bijdrage aan de kosten.

Nicaragua verdient onverkort onze steun. 
In dit land ontwikkelt zich, ondanks de 
extreme moeilijkheden, een hoopvol pro
ces van emancipatie van boeren en arbei
ders ten opzichte van de bourgeoisie, lan- 
daristocratie en het internationale bedrijfs
leven. Een voorbeeld voor veel andere 
landen.
Nicaragua hoeft niet de kant van Cuba op 
te gaan; een nauw aan het kommunisti- 
sche blok verbonden éénpartijstaat. Nica
ragua hoeft niet die kant op te gaan als 
West-Europa het niet die kant opduwt. 
Met hulp van progressieve organisaties 
en landen uit West-Europa kan Nicaragua 
de sociale en ekonomische verworvenhe
den die Cuba zo kenmerken, kombineren 
met een politiek pluralisme en voorkomen 
dat het een pion wordt in de machtstrijd 
tussen de supermachten. Met andere 
woorden, werken naar een socialisme zo
als PSPers zich dat voorstellen.
De Nederlandse overheid moet Nicaragua 
onverminderd blijven helpen en niet, zoals 
de plannen zijn, de voorkeursbehandeling 
die het vijf jaar heeft gehad, opheffen. Er 
zijn weinig landen waar ontwikkelingshulp 
zoveel zin heeft en waar deze zo efficiënt 
wordt gebruikt als in Nicaragua. Boven
dien moet Nederland een politieke daad 
stellen, tegenover de wurgende greep van 
Reagan.

ANGELA VAN AALST 
JOHN HONTELEZ 

MARKO MAZELAND

Een uitgebreider verslag van deze Nicaragua- 
reis van de PSP-delegatie is op aanvraag be
schikbaar bij het Verzendburo, ƒ 2,50 overma
ken op postgiro 194240 t.n.v. PSP/Amsterdam 
met vermelding Nicaragua-reis"

ANO
SANDI

LUCHA 
POR LA PAZ
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Interview met Fred van der Spek

De diskussie over het 
Midden-Oosten is in Nederland 
de laatste jaren weer hoog 
opgelaaid. De Israëlische 
invasie in Libanon, de 
massamoorden in de Palestijnse 
vluchtelingenkampen Sabra en 
Sjatilla en de aktiviteiten van de 
Palestijnse Bevrijdings 
Organisatie (PLO) hebben de 
aandacht weer gericht op dit 
sinds mensenheugenis 
omstreden gebied.
De relatie van ons land met de 
Joodse staat en de Arabische 
wereld is danig veranderd sinds 
1967f het jaar van de Zesdaagse 
Oorlog. In die tijd gooide de aktie 
'Wij staan achter Israël1 nog 
hoge ogen. Maar later is men 
toch kritischer geworden. De 
PSP bond destijds de kot de bol 
aan: zij richtte zich meer op de 
positie van de Palestl|nent die zo 
lang van hun rechten beroofd 
waren geweost. PSP-ers namen 
het Initiatief tot hot oprlchton van 
het l ’tihntinn Komtfon on do partij 
pleitte, teznmon mot do PPR, 
voor do erkenning van de PLO. 
Over de huidige opstelling vnn 
de PSP bestnnl nognl wet 
onzekerheid. I)onnkf Umjnt, lid 
van de buitenlandwerkgroep vnn 
de PSP, ging eens praten mot 
/ m<t vnn dtn Hpnk ovor hot 
PSP-beloid inzake lamel on do 
PLO.

/ t hout tu t t  wi j t t  tui  / iftl t int  n i i ' i vn r i t t i h i l ,  
t i n t  t b  / V»7' tnt j rui  t int  h t i r i t t i t u ru tu  t i t  vnn  
t b  nt fielt f rit tui l  pj / tnn k n m l  t in t  tUijnnli jk /

Frsd v»n dor ttpok Wol f InI ken mnkkn 
lijk ontstaan Ifnjtt vnn Wijk honft rlnM ijrk 
voor rlo P!1P in dn I n is in  Kmnnr. ik gnloof 
in 19/5, qoznqd. rInt dn beslissing in dn 
Vnronigdo Nntios om Palestina In dnlnn in 
oori Joodse nrt non Arabische oI;i ; 11 fout in 
gewenst Maar V;in Wijk was nnn builen 
boontje nn hinld ervan om /ijn  niqnn stok 
panrdjes In berijden I n wij slellon natuur 
lijk dn Palestijnse problematiek centraal 
Sinds f i /  Ik heb teen nog nnn fnl p rr» Is 
roölverhaal gnhondnn. ninl wnlnndo, dnI 
Israël dn agressor was Pal wntd [int; 
langzamerhand duidnlijk l)n P 'J ' heeft 
toon nnn dnl mln vond georganiseerd, 
waar nnn I ’nlnatljn nn nnn linken k t  noll vnn 
dn Mnpnmpartlj nk. spreker optraden Ik 
wan diuir altijd hnnl l in k  op In plaats vnn 
man In hullen mof lint oorlogszuchtig gn 
don vnn 6nn dni pm ll|nn bobben wn np 
redelijkheid nn matiging nmigndronqnn In 
dorsen riep hlor toen ven "leve Iweeil",

want ze hadden gewonnen. Wij hebben 
ons echt als pacifisten opgesteld. De PSP 
had toen een kommissie buitenlands be
leid, bekend als BUIBEL, die fabelachtig 
werkte. Die vergaderde eens in de drie 
weken en er zat altijd een Kamerlid bij. Ik 
ben er vanaf het begin bij geweest, Stote- 
maker de Bruine {lid van de Tweede Ka
mer voor de PSP tussen 1963 en ’67) zat 
erin, er waren leden met verschillende ken
nisgebieden, zowel geografisch als the 
matiseh verschillend en er bestond jaren 
lang een ontzettend goede wisselwerking. 
Lr was een grote mate van kontmuiteit, 
van deskundigheid, de opkom st was hoog 
on er werd behoorlijk wat produktie alge 
leverd. De Vietnam zwartboeken, een bro 
chure over Hangla Dosj enzovoort loon  
heeft t tm ti dn Vnns, die sekretaris van 
‘Uuibol was, gezegd V oq , mensen / i t  
ten we eigenlijk wel op de goede lijn wal 
bet Midden Oosten be lie ft?  Weten we wel 
wel et mei de Ik les lijnen  gebeurt?' Men 
Ir; ei meer in gedoken en et Is zelfs een 
bulletin uitgegeven ovei hnl Midden ( )ns 
ten We wnien dn nnlgn polilinkn pu llij in 
Nndeilm id, din nn nnns dn andere kunt 
ging belichten ( )ns standpunt was tol dim 
toe altijd zeel p io  Israël en anti Arabisch 
geweest, en dal Is dooi die zesdaagse 
< rorlog helemaal veranderd In die tijd werd

het Palestinakomitee opgericht en de PPR 
heeft het standpunt van het komitee on
derschreven. De PSP niet. De PPR heeft 
dus altijd meer de pro-Palestijnse lijn ge
volgd. Dat hebben wij niet willen doen."

Kritische zionisten

-  Neem je afstand van het Pafestina-komi- 
tee?

Fred van der Spek: "We vonden, dat de 
mate, waarin liet komitee de PLO-stand 
punten onderschrijft, te ver gaat. Daar 
kom t dan hol bekende probleem bij, dal de 
FJLO voor oen verdwijnen van de staat 
Israël is, zoals ook m hun handvest staat 
lie t komitee verwijst daarnaar l)e  P IO  
schijnt nu anders standpunten te hebben, 
maar lorinnel denken ze ei nog altijd zo 
over

Ut ftf / u t  ti tft ni t f t  (Ut k tm t t t k t t tn  m o t  po//
l l t thtt ( l i l t  li jff(l tn I rundi  nt l  tltr "kt Itl ' iCl ttt 
/ i i  mhi tnn ' y

Frml vnn dor Spnk: 'W e hebben juten 
leng in de 'Heibel J n m t r .  t h n n n y  gehad, 
die zichzelf een knlische zionist noemde 
K o n s Wnt j tnnd i  uik (lid van liet Palestina 
komitee en anti zionist red ) nn bij

maakten het vergaderen er niet makkelij
ker op, want die twee vlogen elkaar aardig 
in de haren. Ze stonden op essentiële 
punten diametraal tegenover elkaar. Ja
mes Dorsey is op een gegeven ogenblik uit 
de partij gestapt. Hij vond, dat we een te 
anti-lsrael standpunt hadden.
We onderhielden destijds relaties met de 
Mapam (socialistische partij), als ware dat 
een zusterpartij'. Maar het ging niet zo 
goed tussen ons on do Mapam, na oon 
tijdje. Ik herinner mo oen bijeenkomst in 
tiet Miriorvapaviljonn in Amsterdam, 
waarop iemand van de Mapam sprak. Oio 
was vOór (Je annexatie van Oost Jeruza 
lom. Hij zei tegen ons, dat hi) dat niet op 
religieuze gronden was, maar op welke 
gronden dan wol . . dat werd niet zo
duidelijk I iij zal zich wel met hol staalsho 
lang liohhnn geidnntiliceeid. I n hovnndinn 
ging de Mapam toen fusomn met de gm to 
sociaal demohiatlsche Mapal Hun stem 
is nauwelijks maai tn ondei scheiden val) 
die van da Mapal W a kiijgan nog wal hun 
blad

Do alternatieven

t l o t t  ‘. t tHul  /f» to i j tuutvtu n l t tu iu i t invon,  
zo/i/s dn  * l imit pa/ tijV I ht* hnnf t  tnn kt ui t  tik 
Ion tut t i  <tt> P t\P  t jovrt i tufd,  nut}  / ttot tut
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GELD

langs in een brief. Rudi Boon (ex-hoofdre- 
dakteur van Bevrijding en voormalig lid 
van het Partijbestuur) schreef in 1981 een 
notitie voor het Partijbestuur, waarin hij 
pleitte voor kontakten met Sheli, zij het op 
een voorzichtige manier. Zo links zijn ze 
nou ook weer niet

Fred van der Spek: ”We hebben een tijdje 
een ander uitgeprobeerd. Er was de Mat- 
spen, een trotskistische klub, die even in 
de picture is geweest. We hebben ook vrij 
veel kontakt gehad met individuele oppo
sitionele figuren in Israël. Er was een che- 
miehoogleraar, die aktief was in de Men
senrechtenliga, ik herinner me zijn naam 
niet. Dan was er de kommunistische advo- 
kate Feficia Langer, die Palestijnen heeft 
verdedigd. Maar ik zie niet direkt een par
tij, die we weer als zusterpartij zouden 
kunnen beschouwen. Er is toch een va- 
kuüm ontstaan.
De Sheli is een vredespartij, pleit in haar 
programma voor een klasseloze samenle
ving, maar Rudi Boon schreef destijds al, 
dat er allerlei figuren in rondliepen, die je 
onmogelijk links kan noemen. Misschien 
komt er nog eens iets uit de kontakten.”

-  En de Vrede Nu-beweging?

Fred van der Spek: ' Voor zover ik er iets 
vanaf weet sta ik daar behoorlijk positief 
tegenover. Het bezwaar is wel, dat het 
geen politieke partij is. Je kan kontakten 
hebben, maar er niet op de wijze mee 
opereren, waarop je dat met een partij 
doet. Het is net als met de Sheli: als je 
afziet van de kwesties van de verhouding 
met de Palestijnen en de vraag van oorlog 
en vrede, is het een mengelmoesje van 
allerlei uiteenlopende opvattingen. En dan 
speelt er natuurlijk mee, in hoeverre er op 
de achtergrond niet toch nog een imperia
listisch bewustzijn aanwezig is. Een min
der militaristische aanpak, dat wel, maar 
die kenden we van de Mapam ook.”

Twee staten

-  Wat vind je van de zogenaamde twee- 
staten-oplossing, waar tegenwoordig zo
veel over gepraat wordt? Een Palestijnse 
staat naast Israël?

Fred van der Spek: "Je zit met het hele 
fenomeen Staat’, zoals dat de laatste 
honderd jaar is ontstaan. Oorspronkelijk 
was een staat bedoeld om de burgers te 
beschermen. Het lijkt erop, alsof de staat 
eerder een bedreiging is. In principe ben ik 
tegen nationale staten en vind ik, dat die 
moeten verdwijnen. Israël is gericht op 
grondgebied, dat de Palestijnen beschou
wen als hun eigen land. Dat is een extra- 
komplikatie, die een oplossing sterk zal 

bemoeilijken. Een sekuliere staat voor Jo
den, islamieten en christenen is eigenlijk 
het beste. Maar ik vind niet dat de Israëli’s 
daartoe gedwongen, moeten worden. In 
de fase, waarin we nu zitten, denk ik, dat 
je niet zo principieel kunt zijn. Zo van: er 
moeten geen staten in de regio bij komen. 
Er steekt dialektiek (een tegenstelling) in, 
want ik heb net tegen staten gepleit. Maar 
bijvoorbeeld een kolonie, die onafhankelijk 
wordt, moet eerst beginnen als afzonder
lijke staat. Dan kan een volk zich beginnen 
te ontwikkelen. Zo ook met de Palestijnen. 
De enige reële mogelijkheid is op de wes
telijke Jordaanoever en de Gazastrook. Ik 
ben dus voor die twee-staten-oplossing. 
Voorlopig. Dialektish gezien niet.”

DONALD ÜNGER

Informatie over de PLO en Israël is (onder 
andere) te vinden in:
Nieuwsbrief van het Palestina-komitee; tw ee
maandelijks, abonnement} ƒ 22,50 per jaar 
(minimaal) op postgiro 2047409 t.n.v. Stichting 
Palestina Publikaties in Amsterdam. Het komi- 
tee ondersteunt de strijd van het Palestijnse 
volk voor de verwezenlijking van een demokra- 
tisch Palestina.
Vrede Nu, Informatiebulletin, van de Stichting 
Vrienden van Vrede Nu; onregelmatig, abonne
ment 20,- op postgiro 5311211 t.n.v. de pen
ningmeester Vrienden van Vrede Nu, postbus 
7054, Amsterdam. De stichting stelt zich tot 
doel het steunen van de vredelievende krach
ten in Israël in het algemeen en meer speciaal 
die, zoals die zich manifesteren binnen de Sha- 
lom Achshav-beweging (Vrede Nu-beweging in 
Israël).

de PSP in de klem
In de kolommen van 'Bevrijding’ 
zal de lezer niet snel iets 
aantreffen over de financiële 
situatie van de partij. Sinds vorig 
jaar is die echter zozeer onder 
druk komen te staan, dat ook de 
abonnees van dit blad er wel 
eens wat van kunnen gaan 
merken.
Pierre Puts, de algemeen 
penningmeester van de PSP, 
geeft een overzicht van de 
huidige situatie.

Sinds zo’n anderhalf jaar gaat het niet 
goed met het ledenaantal van de PSP. 
Daarvóór was er bijna ieder kwartaal een 
flinke stijging, met als hoogtepunt 10.400 
leden in het derde kwartaal van 1982. 
Daarmee had de PSP voor het eerst in 
haar geschiedenis meer dan tienduizend 
leden. Maar daarna is een snelle daling 
ingetreden. Naar de redenen daarvan kan 
gegist worden, maar de cijfers spreken 
voor zichzelf: per eind juni 1984 telde de 
partij nog maar iets meer dan achtduizend 
leden.
Deze ontwikkeling heeft zijn duideiljke 
weerslag op de financiën. De gemiddelde 
kontributie per lid is weliswaar konstant 
gebleven -  wonderlijk genoeg, maar daar
over later maar de netto inkomsten zijn 
natuurlijk wel gedaald.

In 1981 waren er Tweede Kamer-verkie- 
zingen. Het jaar daarop sloeg de verkie
zingskoorts pas goed toe: 1982 was het 
jaar van verkiezingen voor gemeentera
den èn provinciale staten, en bovendien 
weer voor de Tweede Kamer na de val van 
het PvdA/CDA^-kabinet.
Verkiezingen kosten veel geld. Die onver
wachte verkiezingen voor de Tweede Ka
mer betekenden dat er een onvoorzien 
bedrag van zo’n tweehonderdduizend gul
den op tafel moest komen.
Bij de PSP werd tot dan toe het principe 
gehanteerd dat een verkiezingskampagne 
zichzelf moet bedruipen, door middel van 
de winst op de verkoop van materiaal en 
door giften van leden en sympatisanten 
van de partij (via de bekende acceptgiro- 
kaartenakties). Dat is in 1982 eenvoudig
weg niet gelukt: drie verkiezingen in één 
jaar, en dat terwijl veel leden van de partij 
werden gekonfronteerd met een inkom
stendaling.
En dat dan weer terwijl de Kamerverkie
zingen van 1981 ook al een tekort hadden 
laten zien. De tendens is duidelijk: er ont
stonden steeds grotere tekorten op de 
verkiezingskampagnes.

Een derde probleem komt uit de hoek van 
de subsidiegevers van de PSP-stichtin- 
gen. De partij kent een aantal stichtingen 
die nauw aan haar gebonden zijn en die 
voornamelijk of voor een groot gedeelte

draaien op overheidsgeld. Het gaat daar
bij om het Wetenschappelijk Buro, de 
Stichting Vorming & Scholing en de Henk 
Lankhorst Stichting. De laatste tijd is de 
overheid bezig allerlei kranen dicht te 
draaien. En als het aan minister Rietkerk 
van Binnenlandse Zaken ligt kan de subsi
die aan de Stichting Vorming & Scholing 
helemaal gestopt worden.
Die ontwikkeling maakt de financiMle po
sitie van de partij en de stichtingen er niet 
gemakkelijker op. De partij kan de intrek
king of de korting van allerlei subsidies niet 
opvangen en kompenseren.

Financieel heeft de partij ook enkele ster
ke kanten. Het meest opvallend is wel het 
stelsel van de kontributieheffing, waarbij 
de leden zelf naar draagkracht hun eigen 
kontributie vaststellen, met in achtneming 
van een minium van 36 gulden per jaar en 
aan de hand van een bestaande richtlijn. 
Dankzij dit systeem van vrijwillige kontri
butieheffing haalt de PSP de grootste 
gemiddelde kontributie-opbrengst per lid 
van alle politieke partijen in ons land.' En 
wel vooral omdat de hoogste inkomens 
ook het sterkst worden aangesproken. 
Zo’n dertig procent van de leden betaalt 
het minimumbedrag van 36 gulden (een 
minimum dat, ongeacht de inflatie, al jaren 
niet is aangepast). Maar er zijn ook leden 
die meer dan 1000 gulden per jaar beta
len! Zo wordt zo’n veertig procent van de 
kontributie opgebracht door zo’n vijftien 
procent van de leden. En zo hoort het ook: 
een kwestie van solidariteit.
Alleen aan de onderkant wordt de zaak 
steeds klemmender: de mensen worden 
door de ekonomische situatie en het rege
ringsbeleid zó klem gezet dat ze zelfs het 
minimum van 36 gulden voor de PSP niet 
meer kunnen betalen. Opzeggingen van 
het lidmaatschap om financiële redenen 
komen dan ook steeds vaker voor. 
Overigens is het wel goed hier te vermel
den, dat er een vrijstellingsmogelijkheid 
van kontributie bestaat: vooral voor men
sen die echt aktief in de partij zijn, of voor 
ouderen die al lang lid zijn. Voor een be
roep op die vrijs tellingsmogelijkheid is een 
briefje aan Penningmeester PSP, Postbus 
700, 1000 AS Amsterdam voldoende.

Al met al komt de partij zo langzamerhand 
voor een aantal belangrijke keuzes te 
staan. Verdere verslechtering van de eko
nomische situatie van de partij leidt tot 
verlies van arbeidsplaatsen. Bij Drukkerij 
Bevrijding iets dat overigens al gebeurt. 
Een konkrete maatregel die nu al getroffen 
is is een korting op het aantal nummers 
van 'Bevrijding'. Er wordt zelfs al konkreet 
door de redaktie nagedacht over de ver
andering in een maandblad.
Eén ding kunt ook U doen: meehelpen de 
partij zijn financiële slagkracht hergeven. 
Want een sterke PSP is en blijft nodig.

PIERRE P U T S

* *V*
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Interview  m et Fries de Vries

De Amsterdamse leraar Fries de 
Vries was in de zestiger jaren 
sterk betrokken bij de 
wederopleving van de 
buitenparlementaire aktie. Hij 
was één van de oprichters van 
het ’Comité 29 november 1962’, 
dat tot de radikale vleugel van 
de Ban-de-bom beweging 
behoorde. En verder was hij een 
van de schrijvers van het 
’Zwartboek Vietnam’ uit 1965, 
het startpunt van de 
Nederlandse Vietnam-beweging. 
Fries de Vries is lid van de PSP 
sinds november 1957. Hij 
vervulde in de partij diverse 
funkties: sekretaris buitenland, 
lid van de Partijraad (tussen 
1963 en ’65) en lid van de Radio- 
en Televisie Commissie 
(eveneens van ’63 tot ’65). Hij 
was tweemaal
gemeenteraadslid: tussen ’63 en 
’65 in Hilversum en tussen ’68 en 
’70 in Amsterdam. Na 1970 trok 
hij zich grotendeels uit de 
aktieve politiek terug, hoewel hij 
nog enige tijd voorzitter van een 
wijkraad was en aktief in de 
gezamenlijke aktiegroepen in de 
Amsterdamse Jordaan.
Naast zijn werk is hij momenteel 
redakteur van de 
radioprogramma’s van de ’Vrije 
Gedachte’ (de vrijdenkers) en 
houdt hij zich bezig met 
historisch onderzoek.
Paul Denekamp en Jack Hofman 
gingen met hem praten.
Boeiend, vol ironie en met 
historische relativering doet hij 
verslag van zijn ”niet 
gigantische politieke karrière”.

”Op 1 september 1931 heb ik in het dorpje 
Hilversum het levenslicht mogen aan
schouwen. Mijn moeder was strijkster van 
beroep; mijn vader werkte bij de haarden- 
fabriek E.M. Jaarsma. Hij werd juist in de 
jaren dertig werkloos en moest langs de 
deuren venten met bronzen kandelaars en 
brievenstandaards. Later stichtten ze een 
kachelzaakje, dat in de naoorlogse jaren 
uitgroeide tot een speciaalzaak op ver- 
warmingsgebied. Mijn ouders hadden el
kaar in de Jongelieden Geheelonthouders 
Bond leren kennen. Ze waren politiek niet 
erg geinteresseérd, hoewel ze het hart wel 
op de rechte plaats hadden. Ze zullen 
voor 1940 wel SDAP gestemd hebben. Ik 
weet zeker dat mijn moeder in haar hart 
pacifiste was en is.
De jaren van mijn sociale bewustwording 
vallen omstreeks 1950, als ik toetreed tot 
het Humanistisch Verbond. Dat werd toen 
geregeerd en gedomineerd door de góden 
Jaap van Praag en Garmt Stuiveling; bei
den volbloed PvdA, er zat ook een enkele 
VVD-er in. Ik heb toen kennis gemaakt

met een aantal dienstweigeraars binnen 
de Humanistische Jongeren Gemeen
schap, die in hoge mate tot mijn politieke 
bewustwording in anti-militaristiscshe zin 
hebben bijgedragen. Tussen 1952 en 1954 
ben ik nog rustig in dienst gegaan. Pas 
later kwam ok tot het besef dat ik iets 
tegen die militaire dienst moest doen. 
Toen ik een kaart kreeg voor mijn herha
lingsoefeningen heb ik dit geweigerd. Ik 
heb een procedure aangespannen en ben 
in 1959 als gewetensbezwaarde erkend. 
Alles was ik toen nog had van de militaire 
dienst -  tot en met sokken en onderbroe
ken -  heb ik teruggestuurd met een brief 
dat ik er nooit meer iets mee te maken 
wilde hebben! Ik heb hierna met een aan
tal mensen nog voorlichting gegeven aan 
aankomende dienstweigeraars. We hiel
den iedere maandagavond zitting in het 
Quakercentrum aan de Vondelstraat in 
Amsterdam. Samen met mensen als Hein 
van Wijk, Al Jongkind en Cor Inja, die dat 
al jaren deden en elkaar onderling hele
maal niet mochten. Ik was er voor de 
studenten. Tot voor een paar jaar heb ik 
dat werk voortgezet.”

PSP

”Voor die tijd valt de kennismaking binnen 
de Humanistische Jongeren Gemeen
schap met een aantal mensen dat op een 
handige manier voor de pas opgerichte

PSP propaganda maakte. Dat waren Jan 
Brandsen en Ad Redeker. Deze twee men
sen hebben ontzaglijk hard voor de goede 
zaak gewerkt. Brandsen had als propa
gandist voor het gewest Noord-Holland 
thuis een kaart aan de wand waarop vlag
getjes de afdelingen markeerden.
Het begin van mijn lidmaatschap was de 
lezing die dominee Nico van der Veen in 
oktober 1957 in Laren heeft gehouden. Ik 
vond hem een prachtkerel, iemand die 
stond voor zijn principes! Ik ben daar 
staande de vergadering lid geworden. 
Sindsdien ben ik niet meer geweken van 
het rechte geloof.
Tijdens mijn studietijd (Nederlands en ge
schiedenis aan de Universiteit van Am
sterdam, 1954-1962) was ik een jaar of 
drie lid van de WAS (Werkgroep Anti-mili- 
taristische Studenten). Saar Boerlage 
was daar de grote vrouw. We hebben 
aktie gevoerd, bijvoorbeeld op 5 mei 1960 
in Ede bij de NAVO-parade ter gelegen
heid van vijftien jaar bevrijding. We hebben 
daar pamfletten uitgedeeld, tegen NAVO 
en kernbewapening. Vier van ons werden 
gearresteerd wegens overtreding van het 
ventverbod! De WAS was een groepje 
ongeregeld, maar het is wel een soort 
broedplaats geweest voor de PSP.
In 1961 werd ik leraar in Hilversum. Daar 
heb ik tussen 1963 en 1965 in de Gemeen
teraad gezeten, als tussentijds opvolger, 
samen met Guustaaf Stuiveling, de zoon

van Garmt. Eigenlijk woonde ik in die tijd 
niet meer in Hilversum maar in Amsterdam 
en ging voor de Gemeenteraad op en 
neer! Ik was namelijk verliefd geraakt op 
Joop Muller. . . Om die reden ben ik na 
twee jaar maar uit de raad gegaan. Ik heb 
het graag gedaan, het was een soort leer
tijd. Er was in Hilversum niet zoveel te 
doen, behalve dan tegen de BB stemmen. 
De enige wapenfeiten waren het pleidooi 
voor de schoolmelk en voor de invoering 
van een schoolboekenfonds.”

29 november 1962

Tussen de PSP en het 'Comité 29 novem
ber 1962’ bestonden tal van personele 
verbindingen. Ik kan me geen voorbeelden 
herinneren van kritiek vanuit het partijbe
stuur of de rest van de PSP op onze 
akties.
Het Comité heeft geruisloos zijn leven be
ëindigd. Het is niet officieel dood ver
klaard, het had ook geen echte leden. Er 
was op het eind nog wat geld in kas en 
Arthur de Jong heeft dat overgemaakt op 
de girorekening van het 'Comité 1961 
voor de Vrede’. Dat leek ons het beste. 
Het was zo’n zeshonderd gulden, geloof 
ik.”

"Aan aktiviteiten rond Algerije en Cuba 
heb ik niet meegedaan. Ik liep warm voor 
andere dingen, bijvoorbeeld Zuid-Afrika. 
Ik heb zo’n twee jaar voor de PSP in het 
'Comité Zuid-Afrika’ gezeten. Joop Voogd 
(het onlangs overleden Kamerlid van de 
PvdA) was de bezielende leider daarvan, 
maar hij was zéér gematigd, omdat hij 
vond dat je meer vliegen vangt met honing 
dan met azijn. Het Comité Zuid-Afrika be
stond sinds het bloedbad in Sharpeville 
(1960) en werd voornamelijk door de PvdA 
gedomineerd. Het bestond naast het later 
opgerichte Angola-comité, waarmee de 
PSP hechte banden had via Sietse Bos-
gr a r

Viet Nam

Fries de Vries was een van de schrijvers 
van het ’Zwartboek Viet Nam’ van de 
PSP, verschenen in mei 1965 en nadien 
vele malen herdrukt.

"Het is een initiatief geweest van Sietse 
Bosgra. Na het Tonkin-incident van au
gustus 1964, een Amerikaans spionage- 
schip in de Noordvietnamese wateren, dat 
de aanleiding was voor een grootscheep
se interventie, zijn we maanden bezig ge
weest met het verzamelen en kombineren 
van gegevens uit buitenlandse kranten als 
de Neue Zürcher Zeitung, Le Monde, New 
York Times enzovoort. Daarna hebben we 
met het ’Zwartboek’ een tournee georga
niseerd in PSP-afdelingen. Dat ging vol
gens het teach-inn~model, allerlei sprekers 
uit diverse hoeken voerden het woord. Op 
die bijeenkomsten werd dan onze film 
Rijst met napalm gedraaid, die we hadden 
samengesteld uit Noordvietnamese films. 
Voor een deel hebben we er Griekse mu
ziek onder gezet!
Ik heb daarna nog wel meegedaan met de 
stille tochten van Otto Boetes, dat was 
een vondst! Die Boetes was een gekke 
vent, maar hij had een feilloos gevoel voor



wat je tegenover de autoriteiten moest 
doen om ze te provoceren. In die verdere 
Vietnam-beweging heb ik nauwelijks een 
rol gespeeld, behalve dan in PSP-ver- 
band.’”

De PSP

” ln 1965 werd ik in het Partijbestuur geko
zen als politiek sekretaris buitenland; Wie- 
benga werd voorzitter en Cor Hoek was 
politiek sekretaris binnenland. Ik had kon- 
takt met allerlei PSP-ers in komitees en 
was ook sekretaris van de 'Commissie 
Buitenlands Beleid’ waarin onder andere 
Sietse Bosgra, Cees Ie Pair, Herman 
Amptmeyer, Wim van der Linden en ook 
de kamerleden Slotemaker de Bruine en 
Van der Spek zaten. Die kommissie heeft 
veel goed werd gedaan, zoals nota’s 
voorbereiden en schrijven. In 1967 heb ik 
Paul Verdooren gevraagd of hij mijn funk- 
tie wilde overnemen en ik was dolblij dat 
hij het deed. Driekwart van de tijd in het 
partijbestuur ging heen met organisatori
sche kwesties. Het ging niet over politiek, 
het ging om wrijvingen in afdelingen, het 
eeuwige tekort aan geld of over de Vierde 
Internationale. Ik geloof dat het buitenpar
lementaire werk in die tijd veel belangrijker 
is geweest dan het partijgestuntel van 
ons. Er werd door een aantal mensen 
ontzettend had gewerkt, vooral door Cor 
Hoek en door sekretaresse Jopie van der 
Veen, al had die wel de neiging om over 
een komma te vallen. Zij was een uitste
kende vrouw voor het organisatorische 
werk. We hoopten dat het rendement van 
al het aktiewerk bij de PSP terecht kwam. 
Wij gingen uit van de illusie dat de stem
men zouden toevloeien, als je je best maar 
deed en goede dingen zei in Kamer, Sta
ten en Raad. Maar dat is van heel andere 
faktoren afhankelijk: van trends, van slap
heid in de PvdA, het Huwelijk, de toevallig
heid dat Claus op Beatrix valt. De partijor- 
ganisatie is in die jaren ontzettend wrak 
geweest. Het is een wonder dat onze klub 
is blijven leven. Wiebenga was de man die 
de zaak met elastiekjes aan elkaar plakte. 
Hij kwam uit de pacifistische hoek net als 
Lankhorst. Hun optreden naar buiten 
vond ik te zwak, te ethisch, ze hadden 
geen ’flu de bouche', wat Fred van der 
Spek wél heeft, die kan vinnig uitvallen. 
Met de Irene-kwestie in 1965 vonden we 
met het 'Comité 29 november’ dat Henk 
Lankhorst zich in de Tweede Kamer niet 
radikaal genoeg opstelde. We zijn toen 
met vijf man met een witkalkpot en een 
paar kwasten naar zijn huis gegaan en 
hebben daar leuzen op de weg geschil
derd tegen zijn Irene-standpunt.”

Dirk Schilp

”Over de Amsterdamse afdeling kan ik 
lyrisch worden. De vergaderingen van de 
afdeling waren zeer boeiend, niet alleen • 
vanwege hun chaotische diskussies. Ie
dereen kon daar het woord voeren en 
deed dat ook. Ik herinner mij de grote man 
Dirk Schilp. Ik vond dat die man de dingen 
recht toe recht aan zei. Het aantal mensen 
dat bijeen kwam liep uiteen van 40 tot 70, 
op een ledental van ongeveer zevenhon
derd. Ik vond het een streek dat Amster
dam opgedeeld werd in afdelingen in

1970. Volgens mij vond het partijbestuur 
de afdeling Amsterdam te rood en te radi
kaal. Toen was de spankracht van Am
sterdam gebroken.
Dit was ook de tijd van Provo. Provo was 
een heel diffuse beweging, niet berustend 
op één persoon; het is een elixer geweest, 
een katalisator waardoor ineens wat la
tent in mensen leefde naar boven kwam. 
Het is heel moeilijk om de invloed van 
Provo op de PSP aan te geven of orrlge- 
keerd. Men vond in de PSP provo een 
gevaar. Ik herinner mij een diskussie in het 
partijbestuur over Roel van Duyn. Wij 
vreesden, als politieke kruideniers, dat 
Provo stemmen weg zou trekken. Dat is 
gebeurd ook. Ik ken tal van mensen in mijn 
omgeving van toen die zeiden ’wij stem
men Provo, want de PSP doet toch niets’. 
Er zaten in de eerste garnituur van Provo 
niet veel mensen die ook PSP-er waren 
behalve Hans Metz, en vader en zoon 
Bronkhorst.”

De gemeenteraad

"Mijn tijd in de Gemeenteraad van Amster
dam vond ik het belangrijkst en het aar
digst. Ik zat daar met Jurjen ten Brink, met 
Joop Steyger en met Saar Boerlage. Zij 
ging er al snel uit. Ze werd opgevolgd door 
Wim de Wolf. Ik hield wel van het optreden 
naar buiten, ik hield ervan om burgemees
ter Samkalden een beetje op stang te 
jagen en CPN-wethouder Harry Verhey, 
omdat hij een mandarijn was. Ik heb me in 
de raad sterk gericht op het 'bestem
mingsplan Jordaan’. Wethouder Roel de 
Wit (nu Kommissaris van de Koninging in

Noord-Holland) wilde de Jordaan in een 
’jardin’ (een tuin) herscheppen, waarbij ge
loof ik een vijfde deel van de huizen moest 
verdwijnen. Daarvan is hij met de staart 
tussen de poten teruggekomen.
Toen de studenten in 1969 het Maagden
huis bezetten, herinner ik me nog dat ik er 
meteen naar toe ging en er een kwartiertje 
eerder was dan Wim van ’t Schip van de 
CPN. En die keek zeer stuurs toen Ton 
Regtien ons beiden ontving. Het belang
rijkste wat we in de Raad deden was 
vragen stellen. We waren kampioen vra
gen stellen. Die vragen aan B&W kwamen 
bijna altijd in de krant. Wij PSP-ers waren 
de 'enfants terribles’, onder andere door 
ons veelvuldig interrumperen. Ik herinner 
me nog dat Verhey zei, "toen ik in de raad 
kwam mocht ik van fraktievoorzitter Leen 
Seegers pas na een jaar één zin zeggen 
en die De Vries zit nog geen half uur of hij 
vraagt het woord gedurende een half uur.” 
Er is één zwarte vlek geweest: het metro- 
beleid. Ook de PSP-fraktie heeft aanvan
kelijk vóór het metroplan gestemd, zij het 
onder een tweeledig voorbehoud. Het was 
moeilijk om dat daarna weer recht te brei
en, maar wij hebben de metro afgewezen 
en tegen de ’Oostlijn’ gestemd.
In 1970 ben ik niet meer verkozen. Ik 
stond twee, na Huib Riethof en we kregen 
maar één zetel. Ik had ook niet meer terug 
gewild, het was een energievretende taak, 
naast mijn leraarsbaan. In die tijd liep naar 
mijn idee de partij gevaar. Een aantal men
sen wilde terug naar de oude solidariteits- 
gedachte: alle socialisten onder één vlag. 
Toen is een anti-aktie gevoerd, waaraan ik 
aktief heb meegedaan. PAK stond voor

Progressief Akkoord: het was geen volle
dig sukses, want in een aantal plaatsen is 
het PAK toch doorgegaan. Van der Spek 
en de zijnen, want Fred was echt de mo
tor, vreesden dat het PAK tot liquidatie 
van de partij als zelfstandige organisatie 
zou leiden, en wij vonden dat de partij 
moest blijven bestaan. Ik heb me nooit 
bekend tot het anarchisme, maar ik ben 
wel voor een radikaal-socialistische op
stelling. Wat Van der Spek zegt is juist, wij 
moeten geen parlementaire partij worden, 
maar wij moeten het parlement gebruiken 
voor ons doel. Ik geloof dat het belangrijk
ste werk noq steeds buiten het parlement
ligt.”

” ln 1971 is mijn politieke karrière helaas 
afgelopen. Tot begin 1984 heb ik me met 
de partijorganisatie niet meer bezig ge
houden. Toen ben ik weer eens naar fede- 
ratievergadering geweest. Van de 'oudjes’ 
zat alleen Rob Lange er nog. Ik ben aktief 
in de vrijden kersbeweging. Van Frits Kief 
heb ik in 1974 de redaktie van de radio-uit- 
zendingen van de 'Vrije Gedachte’ overge
nomen.
De afgelopen zes jaar houd ik me zeer 
studieus bezig met mijn bijvak geschiede
nis. Met mijn vriendin Yvonne ben ik bezig 
aan een onderzoek naar de Hongerwinter.
Deze zomer komt er een kleine historikus

*

(of -a) uit het ei. Politiek en geschiedwe
tenschap werpen in 1984 hun vruchten
af.”

PAUL DENEKAM P  
JACK HOFM AN

HUWELIJK

Help het huwelijk de wereld uit, om te 
beginnen in 1990. Hooggeleerde 
Rotterdammers hebben de oplossing 
gevonden voorde problemen van 
deze tijd. Tweeverdieners, 
samen wonenden, ech tscheidingen, 
bijstandsmoeders, Ruding, de 
burgerlijke stand, het kan allemaal 
verdwijnen als iedereen mag delen in 
wat onze bestemming altijd al was: 
de ongehuwde staat! Niet dat alle 
huwelijken nu meteen ongeldig 
verklaard worden: de komende vijftig 
jaar blijft er voor de 
echtscheidingsadvokaten nog werk 
genoeg aan de winkel. Maar daarna 
is het kompleet voorbij: het huwelijk 
zal zijn uitgestorven, als een 
voorwereldlijk reptiel.
Wat betekent dat voor de naaste 
toekomt? Zal er vóór 1990 nog een 
hu welijksgolf komen, de nu-of~nooit 
ech tparen ? Zullen de gemeen telijke 
trouwzalen leeg komen te staan en 
de belastingen dus omhoog moeten? 
En als er geen ambtenaar van de 
burgerlijke stand meer is (een geliefd 
erebaantje, ook voor 
PSP-raadsleden), loopt dan iedereen

naarde notaris vooreen 
samenlevingskontrakt? Een vorm van 
privatisering waar we als socialisten 
toch tegen waren?
'Het is niet de bedoeling in te grijpen 
in de persoonlijke levenssfeer' stellen 
de Rotterdamse professoren.
Vandaar dat aan het uitsterven van 
het huwelijk kan worden ontkomen 
door..... de kerk! 'Alleen het burgerlijk 
huwelijk verdwijnt, het kerkelijk 
huwelijk, dat voor veel mensen van 
meer waarde is, zal uiteraard kunnen 
blijven bestaanZo blijven de 
dominees zitten met de theologische

vraag, of ze twee vrouwen of twee 
mannen in de echt mogen verbinden. 
Gereformeerden uit alle windstreken 
waren bijeen op een oecumenische 
synode, waar ze spraken over 
apartheid en homoseksualiteit. De 
blanke Zuidafrikaanse kerk kreeg een 
berisping vanwege haar 
apartheidspolitiek (dat er blijkbaar 
nog kerken daarmee in één synode 
zitten!) en de Nederlandse vanwege- 
de barmhartigheid die zij tegenover 
de homofiele medemens betracht. 
(Deze niet te verwarren met het óók 
aanwezige genootschap dat zich van 
het voorvoegsel 'christelijk ’ heeft 
voorzien en juist het 
tegenovergestelde standpunt 
huldigt). Zodat al deze kerken z,ich nu 
beraden of zij dit 
samenlevingsverband wel zullen 
voortzetten. Als ze daar maar vóór 
1990 mee klaar zijn, want daarna 
krijgen de dominees het te druk met 
het alleenrecht te mogen beslissen 
over gehuwd of ongehuwd.
Overigens denken wij tegen die tijd 
een eigen kerkje te hebben opgericht.

PETER ZWART
PETER DROS
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IN MEMORIAM
JOPIE VAN DER VEEN-WOELDERS

"Ik za l de halm en niet m eer zien, 
Noch binden ooit de vo lle  schoven, 
M aar doe m ij in de oogst geloven 
W aarvoor ik d ien."

M ogelijk zijn  d ie ve rsreg e ls w at uit
gesleten bij herdenkingen va n  m en
sen  die zich onverm oeibaar hebben 
ingezet voor een doel dat met zeker
heid  niet m eer bereikt zou w orden 
tijdens hun leven , zo ooit...
M aar a ls  ik één persoon in de p artij 
zou m oeten aan w ijzen  op w ie  deze 
regels voor m eer dan  honderd pro
cent toepasbaar zijn  dan  is het Jopie 
va n  der Veen, die op 18 augustus op 
64-jarige leeftijd  overleed .

D e politiek staat v a a k  b ij hee l vee l 
m ensen in een kw ad e reuk. Term en 
a ls  "b aan tjesjag ers" en "zakkenvu l
le rs" kun je  nog a l eens horen a ls  het 
om po litici g aat. M ogelijk v a a k  ten 
onrechte, som s ook zeker terecht. 
O ok v a a k  zijn  het niet de m aterië le 
verd iensten  d ie iem and in de po li
tiek doen duiken, m aar het gevoel 
op die m an ier een zeker stuk 
"m acht" te hebben, of een persoon 
v a n  gew icht te zijn .
Jopie dook in het p artijw erk  zonder 
ooit d erg e lijke  b ijgedachten  te heb
ben gehad . Toen ik  kenn is met h a a r 
m aakte -  in  1962 -  w as ik net lid  van  
het Partijbestuur (zonder funktie) en 
z ij tw eede sekre taresse . D at w erk 
deed ze met enorm e inzet, hoew el 
het zonder m eer nogal eentonig kon 
w orden genoem d. Een  zeer voor
naam  deel va n  h a a r w erk bestond 
n am e lijk  uit het notuleren va n  de 
bestuursvergaderingen ; ve rg ad e
ringen  d ie langdurig , lan g d rad ig  en 
v a a k  ve rw ard  w aren . Toch slaag d e  
z ij e r iedere keer w eer in  b eg rijp e lij
ke  notulen te produceren va n  onbe
g rijp e lijke  d iskussies.
Een  ja a r  la te r w erd  Jopie algem een 
sekre ta resse  en  w erden  onze kon

takten vee l in tensiever. Ik  kw am  
toen in het D ag e lijks Bestuur a ls 
(toen nog enige) vice-voorzitter en 
sam en hebben w e zeer vee l zaken 
voorbereid  en uitgevoerd.
Voor een groot deel w aren  ook dat 
verve lend e  zaken , die toch gebeu
ren  m oesten. O rgan iseren  va n  funk- 
tionarissen  bijeenkom sten, opzetten 
(e ind e lijk ) van  een w erkb are  leden
adm in istratie , w ijzig ingen  huishou
d e lijk  reglem ent enzovoorts, enzo
voorts. D at ging m eestal a ls  volgt. 
En ke le  erb ij betrokken Partijbe- 
stuursleden filosofeerden w at over 
hoe het ongeveer zou m oeten. Jopie 
w erkte uit en deed daarm ee a l zeker 
zeventig  procent va n  het w erk van  
de anderen  sam en. Het uitgew erkte 
idee kw am  in  de k le ine groep terug 
en w erd  geam endeerd . Jopie ve r
w erkte de opm erkingen. Het op
n ieuw  uitgew erkte idee w erd  in het 
PB w eer geam endeerd , en opnieuw  
door Jopie uitgew erkt en dat h er
h aa ld e  zich nog eens (a ls het kon- 
g res ook een u itsp raak over de zaak  
moest doen) met de verw erking  van  
de kongresam enderingen.
D aa rb ij h ie ld  zij voortdurend in  het 
oog dat een goede en toch tam elijk 
strakke o rgan isatie  een voo rw aarde 
w a s om a ls  partij te w erken , m aar 
verm eed d aarb ij het g e va a r dat de 
voorstellen  a ls  te star door onze 
toch a ltijd  iets an arch istisch  getinte 
p artij zouden w orden verw orpen . 
V ee l zaken op dit gebied kregen 
tijdens h a a r sek rea riaa tsw erkzaam 
heden hun b eslag . Het partijburo  in  
de K erkstraat w erd  gekocht. Jopie 
h ad  zow el in de besluitvorm ing, 
m aar voo ral ook in de uitvoering , 
een b e lang rijke  ro l. De stichting 
d rukkerij Bevrijd ing  w erd  opgericht 
en  op poten gezet. Jopie voerde het 
overgrote deel va n  de o rg an isato ri
sche zaken  uit. Zo zou ik nog w el 
even  door kunnen g aan . Z ij deed dat 
a lle s  geloof ik vanu it het besef dat 
onze partij nodig w as en dat dan  dus 
a l d ie tijd rovende zaak je s ook 
m oesten w orden afgehandeld .
N a 1968 -  toen ik  uit het P artijb e
stuur trad  -  verloor ik  h a a r w at uit 
het oog. Zij bedankte tussentijds 
voor het bestuur in  ju li 1969 omdat 
ze het niet kon a a n va a rd e n  dat en
ke le  statenleden niet de door het 
kongres genom en b eslissing  uit
voerden en H enk Lankhors t in de 
Eerste  Kam er kozen, m aar hun stem  
uitbrachten op num m er 6 van  de 
lijs t. Vooral het feit dat het P artijb e
stuur a a n  de h a a r inziens onver
g eeflijke  d aad  van  die statenleden 
geen konsekw enties verb inden w il
de, w as voor h a a r o n aa n vaa rd b aa r. 
Z ij heeft nooit de publiciteit gezocht 
in  de p artij. Toen ik  h a a r enkele ja - 
ren  la te r eens sp rak  stelde ze vast 
dat de partij gauw  vergeet. De 
m eeste kongresgangers w aren  
vreem d voor h a a r en zij voor die 
p artijled en . Ze stelde dat vast zon
der b itterheid , m aar toch met iets 
v a n  sp ijt. M aar ik  geloof dat je  niet 
moet zeggen dat de p artij sne l ve r
geet. De partij vergeet de nam en en 
de personen m issch ien  snel, m aar 
de daden zitten ve rw even  in  de p a r
tij. Ook a l is d a a rn a  een huishoude
lijk  reglem ent nog d rie  keer g ew ij
zigd en g aan  w e dat straks w eer 
doen, h a a r w erk  zit e r in  en heeft

vruchten opgeleverd . De schoven 
zijn  nog niet gebonden, de aren  
zelfs nog niet rijp , m aar de oogst za l 
kom en.
Laten  w e sam en verder g aan , liefst 
zonder onderlinge ruzies, d ie zij zo 
verafschuw d e en w e w erken  het 
best aa n  h a a r nag ed ach ten is...

JOOP VOGT

IN MEMORIAM
HANS VAN DE WETERING

A fsche id sb rie f 
Beste H ans,

Ik  heb geen afsche id  va n  je  kunnen 
nem en. Jij zou a ls  je  dit hoorde g rin 
n iken  op de m an ier w aaro p  a lleen  
jij dat kon en iets zeggen in de trant 
va n : 'd aa r heb je  anders a lle  kans 
voor gehad '. D at is zo. Het w as één 
va n  de eerste d ingen die je  me over 
jeze lf verte lde toen w e e lk a a r zo'n 
zes ja a r  geleden leerden  kennen en 
w e v ie r ja a r  zouden optrekken a ls 
staten lid  en fraktie-assistent. W e 
hadden  het a ltijd  over de PSP-sta- 
ten fraktie .

Ja ren  d aarvo o r hadden artsen  je  te 
kennen gegeven dat een lan g  leven  
voor jou niet w a a rsch ijn lijk  zou zijn  
en  ze bedoelden dat je  binnenkort 
zou sterven . S indsd ien  w aren  ja re n  
verstreken . In  de tijd  dat w e sam en
w erkten  gebeurde het w el eens dat 
je  je  ziek m eldde. Eén  keer moest je  
voor een a a n ta l w eken voor onder
zoek n a a r het ziekenhuis. D an dacht 
ik  telkens terug aa n  w at je  me ve r
teld  had  en ik  vroeg me a f of . . ., 
m aar jij deed of er nietp a a n  de 
hand  w as en klam pte je  vast a a n  
w at de dokters nu zeiden: 'je  kunt er 
oud mee w orden'.
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D at moet de reden zijn  gew eest 
w aarom  je  telkens n a  een terug val 
w ee r w ist op te krabbelen  en op
n ieuw  w ild e beginnen. Ook met je 
w erk  in de PSP d ie je  van  b innen en 
v a n  buiten kende door je  lid m aat
sch ap  va n  de P a rtijra a d , door je  
funkties in  het afdelingsbestuur en 
het gew estbestuur, door je  w erk a ls  
fraktie-assisten t. Ik  zag  hoe je  
kw aad  op jeze lf w erd  a ls  je  je  w erk 
onafgem aakt moest laten  liggen a ls 
je  w eer ziek w a s . Het ergerde je  a ls  
je  a fsp raken  niet kon nakom en, om
dat je  p lotseling w erd  geveld  door 
w ee r een n ieuw e k w a a l. A ls  het 
m aar en igszins kon verscheen  je  om 
je  w erk  op te pakken , m aar ook 
denk ik  nu om de dood geen kan s te 
geven . Je w ild e leven , p lezier in  iets 
hebben, iets betekenen voor and e
ren  en niet de patiënt z ijn  d ie de zorg 
va n  and eren  nodig heeft.

D aarom  deed het je  zo'n p lezie r toen 
je  a a n  het einde va n  een lan g e  pe
riode in  het ziekenhuis 's m orgens je

m edepatiten hun ontbijt kon b ren
gen. Jij zou binnenkort n a a r huis 
g a a n ; jij w as er trouwens m aar voor 
onderzoek gew eest. O ver dood
g a a n  sp raken  w e niet m eer. De la a t
ste keer dat ik je  opzocht in  het z ie 
kenhuis m aakte je  opnieuw  p lan 
nen : eerst lekker even  op vakan tie  
en  dan  w eer a a n  het w erk.

O peens ging a lle s  verkeerd . Ik  hoor
de het aa n  je  stem a ls  je  opbelde. 
Iets va n  p an iek die oversloeg op m ij. 
M aar jou zou toch n iks gebeuren? Je 
w as er iedere keer bovenop geko
m en. O peens ging a lle s sne l. O p
n ieuw  een opnam e. Een  operatie 
d ie  noodzakelijk w as om je leven  te 
redden. D agen in  leven  dankzij m a
ch in es. Op 3 ju li g leed je  w eg uit het 
leven .

D rie  dagen la te r liep  ik lang s je  kist. 
V erslag en . Ik  moest afsche id  ne
m en. Jij nam  het van  m ij door het 
gedicht in  je  rouw brief dat eindigde 
met de woorden:

In  het stedelijk  duister va n  de stra 
ten
nem en w e afsche id  -  en het drukt 
a ls  lood,
k ijken  om en w u iven , reeds v e rla 
ten,
s la a n  de hoek om, en het is dood.

CAMIEL VERHAMME



Boykot EG-verkiezingenAls het kongres eenmaal een 
standpunt heeft ingenomen, 
moet ieder PSP-lid zich daar dan 
loyaal achter scharen? Wordt 
ieder lid verondersteld dit 
standpunt ook uit te dragen of 
mag zij haar afwijkende mening 
verkondigen? Mag die mening 
ook luidkeels in een advertentie 
uitgesproken worden? Mogen 
afdelingen als onderdeel van de 
struktuur van de PSP een ander 
standpunt uitdragen dan hét 
PSP-standpunt?
Deze vragen stonden in feite 
centraal tijdeos een diskussie 
tussen het Dagelijks Bestuur van 
de PSP en enkele afdelingen en 
leden, die binnen het 
Partijbestuur op 7 juli verder 
gevoerd werd. Wat was er 
gebeurd? Heleen Buijs ging op 
onderzoek.
De dag voor die waarop de Europese 
verkiezingen werden gehouden (12 juni) 
stond er een rouwadvertentie in De Volks
krant van de PSP-afdelingen Vianen, Te- 
gelen en Hoogezand-Sappemeer en zo’n 
twintig individuele leden. In de advertentie 
stond aangekondigd dat ondergeteken
den tegen deelname van de PSP aan de 
Europese verkiezingen waren omdat 
"deelname van de PSP aan deze schijn
vertoning het vertrouwen in de PSP als 
partij, die konsekwent opkomt voor de 
belangen van de onderdrukten, zal doen 
afnemen, en deelname aan de Europese 
verkiezingen lijnrech t tegeno ver de grond
beginselen van de PSP staat".
Het initiatief tot de advertentie kwam van 
de afdeling Vianen, zo blijkt uit een brief 
van 16 april aan alle afdelingen gezonden 
met een verzoek om steun. Voor het Da
gelijks Bestuur (DB) was dit reden om een 
gesprek te voeren met deze afdeling. Het 
DB, zo zette Frank Feiner (vice-voorzitter) 
tijdens de partijbestuursvergadering van 7 
juli uiteen, stelde zich op het standpunt 
dat in principe iedereen gebonden is aan 
kongresuitspraken. Passieve opstelling bij 
de EG-verkiezingen werd geaksepteerd, 
dat deden meerdere afdelingen. Het zou 
echter te ver gaan als een afdeling zich 
aktief tegen een kongresuitspraak (in dit 
geval deelname aan de EG-verkiezingen) 
zou verzetten. Volgens Frank Feiner is er 
in het gesprek tussen DB-leden en de 
afdeling Vianen gepraat over alternatie
ven voor een advertentie, zoals een inge
zonden brief in De Waarheid, maar Vianen 
zou niet bereid geweest zijn om iets an
ders te verzinnen.
Toen de gewraakte advertentie eenmaal 
was verschenen heeft het Dagelijks Be
stuur zich over eventuele maatregelen be
raden. In een brief aan het Partijbestuur 
zette het DB uiteen, dat zij zwaar tilde aan 
deze aktie omdat in de tekst de geloof
waardigheid van de PSP in twijfel werd 
getrokken en aan de beginselen en de 
wijze waarop binnen de PSP met die be
ginselen werd omgegaan, werd getwijfeld. 
”Daar komt bij dat dit geval zich voordoet 
in verkiezingstijd, als PSP-standpunten 
(...) ter beoordeling aan de kiezers worden 
voorgelegd en sprake is van politieke 
strijd om die standpunten. Daan gaat het 
(de advertentie, HB) om het publiekelijk 
oproepen tot een ander stemgedrag dan 
waartoe het kongres heeft besloten. Waar

leden tot een dergelijke handelwijze over
gaan, wordt de grens van het aanvaard
bare overschreden, omdat aanmerkelijke 
schade kan ontstaan aan de belangen van 
de PSP”, aldus de brief van het DB aan 
het Partijbestuur.
Voorgesteld werd door het DB de bestuur
ders van de drie afdelingsbesturen te 
schorsen, evenals drie vermeende indivi
duele initiatiefnemers en om de overige 
ondertekenaars een brief te sturen, waarin 
nog eens duidelijk uitgelegd zou worden 
wat het DB (en PB) van de advertentie 
vond. Voorwaar geen halve maatregelen! 
Het voorstel van het DB aan het Partijbe
stuur lokte dan ook een stroom van reak- 
ties uit. Het PB kreeg van allerlei afdelin
gen en individuele leden boze brieven. 
Hoewel de meesten de aktie niet goed
keurden en de advertentie ook niet mee 
hadden ondertekend, vond men dit toch 
wel al te rigoreus.
De afdelingsbesturen van Vianen, Tegelen 
en Hoogezand-Sappemeer en twee van 
de drie voor schorsing voorgedragen le
den hadden het Partijbestuur meegedeeld 
niet op de vergadering van 7 juli aanwezig 
te zullen zijn om zich te verdedigen. 
PSP-afdeling Vianen in haar brief aan het 
PB: ”Dit vanwege het feit, dat wij die uitno
diging beschouwen als een (soort) aantre
den voor een tribunaal.” Hoogezand-Sap
pemeer voelde er weinig voor "om in de 
getuigenbank te worden geplaatst”. Afde
ling Tegelen begon haar brief met ”Beste 
rechters” en vroeg zich vervolgens af of de 
brief met de schorsingsvoorstellen een 
stuk van de PSP was of ”dat het er per 
ongeluk was bijgevoegd door een dogma
tische stalinistische groepering”. Alleen 
Kees van der Putten (bestuurslid van de 
Partijraad) uit Alkmaar verscheen per
soonlijk op de PB-vergadering, de overi
gen hadden een schriftelijk verweer ge
stuurd.

Aktieve boykot

Bij navraag bij de afdeling Vianen naar het 
hoe en waarom van de advertentie-aktie 
vertelde Marga Jongma, sekretaris van de 
afdeling, dat de afdeling lang en ernstig 
had nagedacht over de plaatsing van de

advertentie. Aanvankelijk had men beslo
ten tot een passieve boykot van de EG- 
-verkiezingen, maar in de afdeling wilde 
men iets duidelijkers; aldus werd besloten 
tot een aktieve boykot.
Het rondschrijven aan de afdelingen viel 
tegen, aldus Marga. Sommigen vonden de 
tekst te mager en onderschreven hem 
daarom niet, volgens anderen stonden er 
teveel cliché’s in de tekst. Weer anderen 
waren het gewoon met de inhoud en de 
methode niet eens. Binnen de afdeling had 
men gepraat over eventueel te verwach
ten maatregelen na het gesprek met enke
le DB-leden. Mochten ze als bestuurders 
geschorst worden, dan zouden ze met 
veel tam-tam uit de partij stappen.
Dit laatste was zeer zeker niet overdacht 
in de afdeling Hoogezand-Sappemeer. 
Daar keek men stomverbaasd tegen het 
voorstel tot schorsing aan. Men had 
hoogstens een boze brief van het PB 
verwacht met een uitnodiging om te ko
men praten over het verloop van de EG- 
-verkiezingskampagne en over de vraag 
hoe je met verschillen in de partij omgaat. 
Direkte aanleiding voor Hoogezand-Sap
pemeer om mee te tekenen was de eenzij
dige advertentiekampagne voor de EG- 
-verkiezingen. Weliswaar had het kongres 
tot deelname besloten, maar het ging hier 

* om zo’n minimaal verschil in stemmen, dat 
er meer rekening gehouden had moeten 
worden met de tegenstemmers. Misschien 
was deze advertentie wel niet hét middel, 
aldus Wim Pekelharing, voorzitter van de 
afdeling, maar men kon niets beters ver
zinnen. Hij betreurde het dat door de hele 
gang van zaken de diskussie op de ach
tergrond is geraakt hoe er met minderhe
den binnen de partij gepraat gaat worden. 
Afdeling Tegelen had de advertentie met 
name ondertekend om niet-leden duidelijk 
te maken dat niet iedereen binnen de PSP 
hetzelfde over de EG-verkiezingen dacht. 
De ondertekening was niet bedoeld om 
tegen de kongresuitspraken in te gaan. Er 
is dan ook bewust niet opgeroepen om 
niet te gaan stemmen en daarmee de^par- 
tij in de wielen te rijden. Wel vindt Tegelen, 
aldus voorzitter Erik Visser, dat de PSP 
niet èn kan meedoen aan de EG-verkiezin
gen èn tegen de EG en de NAVO zijn. Om

strategische redenen kan dat ook niet, 
volgens de afdeling. Dat schept onduide
lijkheid, ook naar de leden en tast daar
door de geloofwaardigheid van de 
PSP-beginselen aan. De afdleing kwam 
niet naar de PB-vergadering op 7 juli, om
dat men, aldus Erik Visser, wel wat beters 
te doen had: bijna de hele afdeling deed 
mee aan een bezetting van een studiecen
trum voor hogere militairen op die dag om 
totaalweigeraars, opgesloten in Grave, te 
teunen.

Berisping

Dat ook leden van het Dagelijks Bestuur 
waren gaan twijfelen aan hun voorstel tot 
schorsing bleek tijdens de PB-vergadering 
op 7 juli, waarop Frank Feiner zijn toelich
ting op het DB-voorstel besloot met de 
vraag of schorsing nog wel effektief was 
om de betrokkenen tot een andere manier 
van handelen te dwingen.
De meeste Partijbestuursleden zetten 
vraagtekens bij het schorsingsvoorstel. 
Hoewel de meerderheid de aktie niet 
goedkeurde, ging schorsing met eventueel 
royment velen toch écht te ver. Enkele 
andere voorstellen om een daad te stellen 
als Partijbestuur werden gedaan .zoals 
een berisping, een verklaring in het interne 
blad On(s) Genoegen waarom deze aktie 
niet kon, tot een kongresuitspraak over de 
uitvoering van de EG-verkiezingskampag- 
ne.
Uiteindelijk werd door het PB besloten tot 
een berisping aan de drie afdelingen en de 
drie individuele leden, die in ’Bevrijding’ 
komt te staan. De overige tekenaars krij
gen alsnog een boze brief. Hierbij moet 
opgemerkt worden dat een berisping geen 
formele maatregel tegen weerspannige le
den is. Het Huishoudelijk Reglement (HR) 
van de PSP kent als enige sanktie schor
sing met na vier maanden royement of 
ontheffing uit funktie. Nu het Partijbestuur 
met een zelfverzonnen oplossing is geko
men, kan men zich afvragen of dit past in 
de geest van het Huishoudelijk Regle
ment. Zou het feit dat het HR 'alleen schor
sing en ontheffing als uiterste maatregelen 
kent, niet betekenen dat het Partijbestuur 
of de Partijraad zich zo terughoudend mo
gelijk moeten opstellen ten aanzien van 
sankties? Anders zou immers het skala 
aan strafmaatregelen wei groter zijn ge
weest.
Inmiddels heeft afdeling Tegelen bij monde 
van Erik Visser alvast aangekondigd deze 
berisping niet te aanvaarden. Men wil 
überhaupt van elke maatregel af: opositie 
zoals deze advertentie moet mogelijk zijn. 
Vianen weet officieel nog van niets en 
heeft zich daarom ook nog nergens over 
beraden. Ook Hoogezand-Sappemeer 
wacht nog op bericht van het Partijbe
stuur.

Hopelijk blijven we niet steken in formalis
tische procedures, in het wel of niet ak- 
septeren van berispingen e.d. Daardoor 
dreigt steeds één van de meest essentiële 
vragen te verdwijnen: hoe gaan we als 
PSP-ers, als visie twee, drie en vier-ers 
met meningsverschillen om. Hoe diskus- 
siëren we eigenlijk met elkaar (als we het 
al doen)?

HELEEN BUIJS
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^eroering in de partij! In een 
interview in de Groene 
Amsterdammer van juni jl. zegt 
Europees fraktievoorzitter Bram 
van der Lek geneigd te zijn de 
vraag of Nederland binnen of 
buiten de NAVO moet opereren 
sterk te relativeren. Ook binnen 
de NAVO zou Nederland het een 
en ander kunnen 
bewerkstellingen. Deze 
opmerking schiet Fred van der 
Spek in het verkeerde keelgat. 
Zijn opvatting is dat Nederland 
onmiddellijk en onvoorwaardelijk 
uit de NAVO zou moeten treden. 
In een speech voor de 
afdelingen Utrecht Centrum en 
Noord reageert hij fel op Van der 
Lek. In een persbericht voor 
deze avond vraagt hij zich 
openlijk af of Bram van der Lek 
met zo’n standpunt de PSP wel 
in het Europees Parlement kan 
vertegenwoordigen.
Boze reakties vervolgens vanuit 
het Partijbestuur. Volgens 
partijvoorzitter Marko Mazeland 
is het persbericht schadelijk 
voor de PSP. Lieke Thesingh, 
politiek sekretaris 
Vredesvraagstukken, wil eerst 
een interne diskussie en dringt 
aan op beter onderling overleg.
De PSP heeft in reaktie op de Defensieno
ta 1984 van de regering Lubbers een eigen 
ontwapeningsnota uitgebracht. Op zich 
niets schokkends, ware het niet dat in het 
laatste hoofdstuk tal van maatregelen ver
meld staan die vooraf gaan aan het uittre
den van Nederland uit de NAVO. Dat jaagt 
een aantal PSP-ers blijkbaar de schrik om 
het hart. Onnodig overigens, want de eis 
Nederland uit de NAVO blijft keihard 
staan. Sterker nog er wordt een poging 
gewaagd deze eis dichterbij te halen. Ik 
komt hier nog op terug, maar eerst lijkt het

mij goed globaal aan te geven wat er in de 
nota 'Geen Afschrikking maar Ontwape
ning’ staat.
Zoals gezegd is de PSP-nota een reaktie 
op de Defensienota 1984, waarin het Ne
derlandse defensiebeleid voor de komen
de tien jaar wordt vastgelegd. De verant
woordelijke bewindslieden maken daarin 
duidelijk dat zij kiezen voor een politiek die 
berust op verdergaande bewapening en 
afschrikking. Dat de PSP zich falikant te
gen een dergelijk beleid keert spreekt voor 
zich. De vraag is alleen wat de PSP daar 
tegenover zet. Welk beleid, welke konkre- 
te maatregelen staan de PSP voor ogen 
als zij zegt toe te willen naar ontwapening 
en ontspanning in de wereld? Belangrijk is 
ook de vraag hoe men voordeel zou kun
nen halen uit het politieke klimaat in Ne
derland, waar de vredesbeweging een niet 
meer weg te cijferen faktor vormt.
De nota Geen Afschrikking maar Ontwa
pening is simpelweg de weerslag van de 
overweging niet wéér te willen blijven ste
ken in alleen kritiek leveren op het huidige 
beleid, maar een weg aan te geven die 
grote groepen mensen met ons willen 
gaan.
We leven in een wereld van toenemende 
onveiligheid. De PSP is niet meer de enige 
die zich daarvan bewust is. De ontwikke
ling van nieuwe wapensystemen zet zich 
met rasse schreden voort. Wapenhande
laars maken bloeiende tijden door. Men
senrechten worden vertrapt in naam van 
oorlogsvoorkoming. De Derde Wereld 
heeft bij de bestaande machtsverhouding 
geen enkele kans uit het dal waarin zij zit 
te komen. De ene misstand stapelt zich op 
de andere. De Verenigde Staten en de 
Sovjet-Unie spelen hun machtsspel en 
hun bondgenoten volgen als trouwe hon
den. Zo ook de Nederlandse regering. In

de Defensienota 1984 zegt zij met veel 
mooie woorden hoe begaan zij is met alle 
ellende in de wereld, maar ondertussen 
blijft zij doorgaan met het propageren van 
een beleid dat deze ellende alleenOnog 
maar vergroot.
En waarom? Omdat de regering Lubbers 
van mening is dat de tegenstelling tussen 
Oost en West onoplosbaar is en dat door 
te dreigen met massavernietiging (af
schrikking dus) een gewapend konflikt 
tussen beide tegenstanders tot in eeuwige 
dage voorkomen kan worden. In de nota 
Geen Afschrikking maar Ontwapening 
wordt deze theorie afgedaan als een vorm 
van zelfbedrog van een hoog onetisch 
gehalte.
Machthebbers doen voorkomen alsof hun 
politiek stoelt op wereldwijde consensus. 
En dat terwijl er bijvoorbeeld binnen de 
Verenigde Naties overeenstemming be
staat over de noodzaak van ontwapening. 
Ook de kommissie Palme heeft uitgespro
ken dat het uiteindelijke doel algehele en 
volledige ontwapening dient te zijn. Het 
probleem bij dergeiijke uitspraken of voor
stellen is echter dat zij niet de weg er naar 
toe aangeven of berusten op tweezijdige 
maatregelen, waardoor ze in beide geval
len al snel in de la belanden.
De opstellers van de nota Geen Afschrik
king maar Ontwapening hebben getracht, 
redenerend vanuit de Nederlandse situa
tie, een beleid weer te geven dat werkelijk 
perspektief biedt op ontwapening. Naast 
zelfstandige Nederlandse stappen, zoals 
het verwijderen van kernwapens van Ne
derlandse bodem, de eenzijdige terugtrek
king van Nederlandse troepen uit West- 
-Duitsland en een stelselmatige verminde
ring van het defensiebudget, moet in het 
Nederlandse beleid tot uiting komen dat 
ontspanning en ontwapening het enige

oogmerk is. Zo is het bijvoorbeeld nood
zakelijk dat eenzijdige Nederlandse stap
pen in Oost-Europa ook daadwerkelijk 
opgevat worden als toenaderingspogin
gen tussen Oost en West. Pas dan kan er 
een dialoog op gang komen waarbij ook 
progressieve bewegingen als Solidarnosc 
en Charta 77 een rol spelen.
Dat het kleine Nederland alleen van haar 
goede wil getuigt, is echter niet voldoende. 
Alle NAVO-landen zullen ’om’ moeten. De 
Derde Wereld moet een opening geboden 
worden naar een eigen politieke ontwikke
ling. Het staat allemaal in de nota. 
Maatregelen waarin vele vredesaktivisten 
zich zullen kunnen vinden. Vredesaktivis
ten die zich veelal niet kunnen vinden in de 
eis Nederland uit de NAVO’. Tot nu toe 
heeft de brede vredesbeweging zich op de 
toer bewogen van: ontwapening moet 
maar we houden ons niet met politiek 
bezig. Alsof het eisen van eenzijdige Ne
derlandse stappen niet met politiek te 
maken heeft. Alsof het afwijzen van kruis
raketten in Woensdrecht niet een afwijzing 
van de Nederlandse defensiepolitiek in
houdt. Alsof vredesaktivisten niet uit zijn 
op een fundamentele maatschappijveran
dering. Het kruisrakettendebacle heeft ve
len de ogen geopend. Binnen de vredesbe
weging begint de politieke diskussie einde
lijk op gang te komen. De nota Geen 
Afschrikking maar Ontwapening biedt 
voor deze diskussie een goed handvat. En 
laat dan uit de diskussie maar blijken dat 
bij uitvoering van het pakket maatregelen, 
zoals dat in de PSP-nota wordt voorge
steld, de NAVO geen enkel bestaansrecht 
meer heeft.

LIEKE THESINGH

• ' • • "• *  c o
•

.v toe»

s.Q'
fit

v .- v

c r .  V

" V x* :. xTv " ! w ! v .  y. : v.: •

- •• • ^  •• -rt • , • '  :c?

|§>ï; ./**•' '

M M m

t-s.  ■:

0 /

. V •- <"

voor ons
. . • j . . • ,*

vormen wit

V

. :    • • . . . • « ■ »  ■ •• • • •o ’ ••• • ••

informeel netwerk
:ÊÊÊÈli&

0  o: -T: : C J y aanwamn.
^  ... O “V \  ,, -

• !C s s . 3̂ ; s
V .

. ' ■ k ?

lo*'» T-LÏ.V 
• .ï

.V/. .V •

?  V  < * p  " , s s  , " , 
*  S

niets
mannen

maar..,

: S v :
+- A \

- < .

. .•/. . • $ r

* r r  • • • •  • v .

c V

: *;•
1 ", * 5 r, <

. sy-Tv?" . ‘.Ex;:’: 

i  . i

^  ^ ^  y

. . ■ v. 
iïS-o:o: ycMti

•r** • w .

•- c '  “ï • •

.’JA .V. 2 i

- ' x • o
^ • - y

. «
■•ri . .v.v.*

fff >V ' &

,0 ... 'C </

y.c-*
O . . . . j. '. f i'A V  x.:s:

J-Q + m •KfrlO# V I j j  • <■ C - ^  r

Zz ^ >s

.yj ator-.-SR

?:S!

' 4 . . .

i : - v
4 .v.O. s.p.

«■ V.̂ KvC

; KIs? o' . ■' '

- v
^  . . .  «

Hl
c ^ • y ® r. o C . • ( J

. j v y . o \ y , ^ v y . o ' A . \
-vs ^

’. t 'r j v . W A
O f f i-L s

vrouwenbeweging onderde 
benaming Informeel rmwerk vC -

‘M -partijbestuurs ter van 
wijze van spreken nog afvmgm 
waaróm een vrouw met haar of hem 
naar bed wik om haan resp. zijn 
mooie ogeh of omdat ze hoopt ook 
mee ie mogen doen fn bet 
partijbestuur. Alsof dat zo'n \
genoegen is, maar daar komen
meesten te iaat achter.
Over de strategiese effektiviteit van
tiet 'omhoog vrijen* horen we echter 
niets in de verhaten over de

onder vrouwen* Het lijkt er bij hm  
yoófèiomtegaan omWcaarte 
helpen bifde loopbaanplanning, d 
betere-banenbeurs dus.

?:V

JU*.VA .v A J .

r  ^

: i >: -  : o . x ' V  • "

v .  f

, ' W .  . V  V A V '

; -v  V ̂ - <•
T 7!̂  7

vrouwen
s i

^ . r
.;v

x:*:. “«x o:

betekenen. Niet emotioneel
.«

kosten veel te veel tijd en énergie 
Nee, uitsluitend funktioneeL Hetg 
er om hoe belangrijk de dames zij

v  • c

x:c.*

i  .

Saa/ moei dat zijn, erg saai,
We moeten ar niet aan denken oi
verjaardag te moeten véren met 
strategies gekozen stierlijk 
vervelende vrouwen in plaats var 
èehzeerdi\
itiouwm dé aok over andere zaken 
dab het werk én de politiek kunnen 
praten,. ■' , ■
Zodra een informeel netwerk

\ .

•fr s

ser/es
• f  • • 4

maar i • • 6

/

• / ,  /Gr.

• O
<  > ' •  +

/ ( •  • V.*

* X»;. •;̂ T:.

^  <"

' i  i • v .  . .  A  ^
• •hE1 - "

w .v.v . J.'

.: j t i*  t r i t a s  v , :

• X f r ' ^5
•.V.V.’: ••• >

S  É.« r .p .  1.

r *
j ’ JL  . . r

5
iy •jV ^ *  W V (K , r f - . •«y. y  . - o : . s ^ :  r’

^ y . "  . ^ 3• • \v a \v . 
r/v.' ■.vic;-. .oot

‘mjrïlJo 
&



OPWINDEND
In deze rubriek kunnen lezeressen 
en lezers hun reaktie kwijt op de 
inhoud van BEVRIJDING.
Omdat de ruimte beperkt is kunnen 
reakties die langer zijn dan 400 
woorden niet geplaatst worden. 
Kopij voor deze rubriek kan gezon
den worden aan: Redaktie Bevrij- 
ding, Postbus 700, 1000 AS Am
sterdam, met vermelding bovenaan 
het artikel 'rubriek Opwindend'.

SPAANS BASKENLAND

In het vorige nummer van ’Bevrijding ’ 
werd een stuk geplaatst over Spaans 
Baskenland van de hand van Piet Leu- 
nis. Dit onder de veelzeggende titel: 
’De illusie van de demokratische 
staat'. Dit overwegend pro-ETA arti
kel laat zich kenmerken door simpele 
'goed' en 'kwaad'-tegenstellingen en 
enkele tamelijke kromme redenerin
gen. Gelukkig is het mij bekend, ais lid 
van de buitenlandkommissie, dat dit 
niet het standpunt van de PSP is. Voor 
wat Spaans Baskenland betreft on
derhouden wij alleen (ad hoe) kon takt 
met Euskadiko Ezkerra (EE). Deze 
partij komt voort uit de ETA-beweging 
maar heeft zich de laatste jaren in 
gehéél andere richting ontwikkeld: zij 
aanvaardde (evenals de PNV) het au- 
tonomiestatuut van de PSOE-regering 
en wijst het ETA-geweld van de hand. 
Mijn kritiek op het artikel betreft:
-  Het gebrek aan onderscheidingsver
mogen wat betreft de Franco-dikta- 
tuur en de huidige Spaanse parlemen
taire demokratie. In navolging van de 
ETA worden beide op één hoop ge
veegd en wordt voorbijgegaan aan de 
verworvenheden van de Spaanse be
volking na de afschaffing van de dikta- 
tuur. Dat de ETA haar doelstelling via 
demokratische wegen nooit zal berei
ken geeft haar ng niet het recht dan 
maar gewapenderhand een onafhan
kelijk Euskadi af te dwingen. Men ver
wijt de staat een gebrek aan demokra
tie terwijl men zelf iedere demokrati
sche spelregel aan de laars lapt!
-  Het belang van de extreem-rechtse 
terreur (als rechtvaardiging van ETA- 
geweld?) wordt sterk overdreven. Het 
aantal doden door rechtse terreur, 
vanaf 1975, wordt geschat op 40 ter
wijl hetzelfde cijfer, op naam van de 
ETA, 568 bedraag! (Groene 18/1/84).
-  In het artikel wordt verder ten on
rechte gesteld (a) dat het KAS de Bas- 
kische bevolking vertegenwoordigt, 
(b) dat ETA-terroristen ten onrechte in 
de gevangenis zitten en allemaal am
nestie moeten krijgen, (c) dat de Bas- 
kische nationalisten (grotendeels aan
hangers van de rechtse PNV!) uit zijn 
op een onafhankelijk socialistisch 
Baskenland.
Het fenomeen nationalisme kan soms 
erg verblindend vlerken . . . Veelal 
blijkt de relatie tussen 'nationalisme' 
en 'socialisme' zeer wankel te zijn, 
zoniet afwezig. In de recente geschie
denis van West-Europa zijn het veelal 
rechtse partijen (beheerst door de na
tionale bourgeoisie) die de 'motor' 
vorm(d)en achter de nationalistische 
bewegingen, met de bedoeling het

(centrale) gezag over te nemen en hun 
invloed op de (regionale) economie te 
versterken.

WOUTER KAAL

MIENTJAN FABER EEN 
VERRADER?

In ’Bevrijding’ van 30juni 1984 schreef 
Rob Snel dat Mient Jan Faber gepleit 
zou hebben voor een "kompromis ” als 
zouden er "als 'tussenoplossing ’ voor 
alle raketten weg uit West-Europa een 
paar kruisraketten in Nederland moe
ten komen".
Door er niet goed bij te vertellen wat 
nu precies de strekking van het be
toog van Faber was en valse termen 
te gebruiken (zoals "tussenoplos
sing") verlaagde ’Bevrijding’ zich tot 
het niveau van een half geïnformeerd 
roddelblad. Dat is tot daar aan toe, 
iedere redaktie staat het vrij zijn eigen 
formule te kiezen.
In "De Groene" van 27 juni heb ik nog 
eens precies het betoog van Faber in 
het 2 1/2 uur durende IKON-interview 
samengevat. Faber deed het zelf die 
zaterdag ervoor in de 'Rooie Haan'. 
Kennelijk voor dovemans oren. Want 
je moet vooral anderen napraten en 
zeker niet je licht opsteken bij bijvoor
beeld partijgenoten in het IKV.
Faber heeft zich in het gewraakte in
terview juist keihard verzet tegen ieder 
verdrag tussen Oost en West waar
door er ook maar één raket in West- 
-Europa zou komen. Mocht er echter 
onder druk van de vredesbeweging 
een akkoord komen dat aan onze kant 
(hij noemde héél West-Europa) nul ra
ketten zou vastleggen, dan zou Ne
derland aan een dergelijk verdrag vol
uit moeten meewerken, óók als ze bij 
wijze van spreken via ons land de zee 
zouden worden ingereden. (Want dat 
betekent in dat geval 'politiek' het stal
len in de eerste uitvoeringsfase van 
zo ’n verdrag).
Misschien is het een hypothetisch ver
haal. Toch moet je zoiets er wel bij 
vertellen. Als er stront op je stoep ligt 
en de vuilnisbak staat achter, dan zul 
je de viezigheid met je neus dicht toch 
door je huis moeten vervoeren. Je 
kunt natuurlijk zeggen: ga maar via de 
buren. Maar dan maak je je schuldig 
aan een eng nationalistisch, primitief 
neutralistisch denken. Schone handen 
politiek. Niets meer, niets minder. Je 
zegt dan: géén raketten in Nederland 
en wat er elders in Europa gebeurt, zal 
me een rotzorg zijn. Faber hekelde 
deze inconsequentie, deze "intellectu
ele nullijn", met name bij de PvdA, die 
enerzijds géén raketten wil en zich an
derzijds niet uitspreekt over de vraag 
wat er uit nieuwe onder handelingen 
moet komen. Ook de PSP bemoeit 
zich ternauwernood met die onder- 
handelingsvraag en dat is in mijn ogen 
politieke armoede, die de tegenstan
ders juist in de kaart speelt. Want als 
jij de politieke machtnebbers niet se
rieus neemt, nemen ze jou niet seieus. 
Vandaar dat de uitlatingen van Fred 
van der Spek op 29 juni in Utrecht mij 
een volstrekt raadsel zijn. ”Perfide" 
noemde hij Mient Jan Faber zelfs. In 
goed Nederlands: verrader!

Hij schakelde het door Faber zélf ais 
"spekulatief" en ”hypothetisch" ge
kenschetste voorbeeld van hoe dingen 
zouden kunnen lopen, zelfs gelijk met 
de redenering van de bewapenaars 
"dat het opvoeren van de bewapening 
nodig is om tot vermindering te ko
men". Doorgaans is dat het verwijt 
aan degenen die met extra wapens 
aan de onderhandelingstafel willen 
schuiven om daarmee de tegenstan
der onder druk te zetten. Een frisse 
vergelijking dus.
Als ik Fred van der Spek verkeerd wil 
verstaan (en dat doet hij met Faber), 
dan zit hij er kennelijk niet mee als een 
ontwapeningsstap door Nederland 
zou kunnen leiden tot een extra bewa- 
peningsstap door de Bondsrepubliek. 
Dan hoor ik hem zelfs zeggen: zet ze 
maar overal neer, maar aan mijn lijf 
geen polonaise. Belachelijk natuurlijk. 
Kwade trouw. Maar laten we dan ook 
zorgvuldig naar elkaar blijven luisteren 
en niet na het eerste bericht in De 
Telegraaf of over het NOS-journaal de 
brandstapel oprichten. Een écht goe
de politicus is niet zozeer iemand die 
mooie redevoeringen kan afsteken en 
vermoedt wat mensen denken, maar 
die zó goed luistert dat hij dat ook 
wéét. Ik had het dan ook op prijs 
gesteld als redaktie en fraktie nu eens 
niet hadden meegehuild met de wol
ven in het bos, maar zich persoonlijk 
op de hoogte hadden gesteld. Dat is 
toch een minimaal solidaire houding 
van een politieke partij met een buiten
parlementaire beweging?
Of moet ik Van der Speks uitlating dat 
de PSP als "radikale vredesbeweging” 
nu misschien haar steun aan de "bre
de vredesbeweging" moet opzeggen 
anders verstaan? Horen PSP-ers zo
als ik niet meer in het IKV thuis? Van
daag de IKV-ers, morgen de FNV-ers? 
Voor mij zou da t in meerdere opzich
ten betekenen: het einde van de PSP 
als politieke partij.

GIED TEN BERGE
staflid IKV en 

oud-partijbestuurder PSP

SOCIALE ZEKERHEID

Naar aanleiding van de brief van Cor- 
rie van der Velden in ’Bevrijding’ van 
30 juni 1984 wil ik ook wat gedachten 
spuien over de problematiek van soci
ale zekerheid, basisinkomen en sollici- 
ta tieplich t.
Tot voor kort stond ik op het stand
punt da t wordt verwoord in de 
PSP-brochure over sociale zekerheid: 
invoering van een basisinkomen; op
schorting van de sollicitatieplicht tot er 
weer meer werkgelegenheid is, daarna 
weer herinvoering daarvan.
De laatste tijd besluipen me echter 
allerlei twijfels. Het sterkste argument 
vond ik altijd: zonder sollicitatieplicht 
zal het basisinkomen voor vrouwen 
ontaarden in huishoudloon, om de pil 
van het huisvrouw-zijn te vergulden, 
zonder dat er iets verandert aan de 
arbeids- en machtsverdeling tussen 
mannen en vrouwen.
Nu vind ik uiteraard nog steeds dat de 
arbeid binnens- en buitenshuis herver
deeld moet worden en dat we moeten

opkomen voor het recht op zinvolle 
betaalde arbeid voor vrouwen en man
nen. Maar ik weet niet meer zo zeker 
of ik de sollicitatieplicht wel een ge
schikt instrument vind om dat te berei
ken. Een hamvraag hierbij vind ik: hoe 
komt het dat er nog steeds zo weinig 
vrouwen betaald buitenshuis werken? 
Speelt daarbij de idee nog steeds de 
hoofdrol dat een vrouw dat eigenlijk 
niet hoort te doen? Of liggen de be
langrijkste oorzaken in feiten als: er is 
tóch geen werk; er is geen goede kin
deropvang; vader werkt al acht uur 
per dag en moeder kan het dus niet 
maken ook een baan te zoeken. 
Anders gezegd: stel er is een vijf-urige 
werkdag, volledige werkgelegenheid, 
een gratis kresj in elke buurt, een ba
sisinkomen, en geen sollicitatieplicht. 
Hoeveel vrouwen zouden er dan voor 
kiezen géén betaald werk te zoeken? 
Veertig procent? Of tien? En mocht 
het dichter bij de tien dan bij de veertig 
procent liggen, heeft het dan veel zin 
om de resterende kleine minderheid 
van de vrouwen te dwingen te sollicite
ren naar werk dat ze niet willen, op 
straffe van intrekking van hun basisin
komen ?
Meer in het algemeen: zou het aantal 
mensen dat er permanent voor kiest 
om te leven van het basisinkomen 
zonder mee te draaien in het maat
schappelijk produktieproces, zo groot 
worden dat dat een maatschappelijk 
probleem wordt of blijft? Ik weet het 
niet. Iemand die het wél weet?

JAN GRAVESTEIN
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PRINSJESDAG

De PSP-federatie Den Haag organi
seert op Prinsjesdag een openbare dis- 
kussie-avond rond het thema Sociale 
ekerheid. Een forum onder leiding 

van Annemarie Grewel met Wilhert 
WiMems (PSP-Kamerlid), Boe Thio 
(CPN), Willem van de Zandschvlp 
(PvdA-Kamerlid), Janneke van der 
Plaat (PPR) en Herman Bode (FNV). 
Muzikaal gedeelte: Eigen hulp ’  met 
liederen van Kurt WeilL Dinsdag IS 
september in Haagse Sociale Akade- 
mief 2e Sweel inckstraat 131, Den 
Haag. Aa nvang 20XX) uur ,  toegang gra
tis.
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WERKEN VOOR NOP

De thémagroep Welzijn van de PSP 
organiseert tezamen met de Landelijke 
Werkgroep Parlementair Werk op za
terdag 29 september een themadag 
óver werken met behoud van uitkering.

in De Kargadoor in 
Utrecht. De afgelopen twee jaar maakt 
het werken-met-behoud-van-uitkering 
een stormachtige groei door: klussen- 
küllektieven, vrijwilligerscentrales en 
alternatieve bedrijfjes komen als pad
destoelen uit de grond. PSP-gemeente- 
raadsfrakties hebben regelmatig met 
deze zaken te maken. Het is de bedoe
ling op 29 september nader in te gaan 
op de haken en ogen van dit werken 
met uitkering en te praten over de 
opstelling van PSP-raadsleden op dit 
terrein. Aan het woord komen Koos 
Pelsser (PSP-raadslid Haarlem en be
trokken bij de plaatselijke Vrijwiii- 
gerscentrale), Henk van Genoen (’Ak- 
tie Onbetaald Werk1, een soort vak-

WSÊÊ.............voorO U

Deze rubriek is bedoeld voor 
berichten, aankondigingen en 
korte artikelen. Kopij voor deze 
rubriek kan worden gezonden 
aan: Redaktie Bevrijding, t.a.v. 
rubriek Ondersteboven, Post
bus 700, 1000 AS Amster
dam.
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(st)er van de FNV, Ter voorbereiding 
verschijnt een SVS-bulletin dat kan 
worden besteld door overmaking van 
ƒ 3,- naar postgiro 3481995 tn.v. 
SVS-PSP/Amsterdam met vermei-

t  /  ..................................

ding van bestelling SVS-btdlnrSÈ,
De themadag begint om 10.30 uur in 
De Kargadoor, Oude Gracht S6-bi$, 
Utrecht.

PSP UITGAVEN

ARBEIDSMORAAL

Op 19 mei dit jaar organiseerde de 
Stichting Vorming en Scholing van de 
PSP een themadag over arbeidsethos. 
Van deze dag is nu een verslag versche
nen, met de in 
Maanders (Bond tegen het Arbeidse
thos ) en Fred van der Spek

en een uitge
breide weergave van de diskussie. Het 
verslag is te bestellen door overmaking 
van ƒ 2,10 naar postgiro 3481995 tn.v. 
SVS-PSP/Amsterdam met vermel
ding bestelling SVS-lmU.nr87.
Ook de voorbereidingsmap is nog in 
voorraad. Beide uitgaven worden toe

na overmaking van ƒ5 ,- met 
vermeiamg van 
S VS-bull. nrs77/87.

AUTOMATISERING

Zojuist verscheen de PSP-nota over 
automatisering onder de titel Beheer
sen, niet. bestrijden. Deze nota is het 
resultaat van de noeste arbeid van een 
kommissie die indertijd werd ingesteld 
door het partijbestuur van de PSP. De 
kommissie kreeg als taak mee het 
PSP-standpunt op het punt van auto
matisering voor te bereiden: wat zijn 
de positieve en negatieve kanten en 
welke maatregelen zijn er op over- 
heidsnlvo en in het bedrijfsleven nood
zakelijk om het een en ander in goede 
banen te leiden. Een van de resultaten 
van het werk van de kommissie is de
....................... • .* .• • • •  .............................................. •»   • v »  • • . .. .*  : . : • • ( ■  '  •
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een artilcel over de verstHuivende ver
houd ihgen tussen West-Europa en  de 
Verenigde Staten. {In  het westen-veel 
nieuws) van de hand van Wübert Ddk- 
kér) Aid4-kerne>ietyiéyewegwg klaar 
voor de nieuwe stn jd  ’ van John Honte- 
lez over de komende strijd tegen de 
nieuwe kerncentrales van de regerin- 
g-Lubbers.
Tot slot komen aan de orde de herzie-

• • ............................. y  ■ +  s

ning van het stelsel van sociale zeker
heid, een politieke kanttekening over 
de toekomst van de vredesbeweging en 
een reaktie op het eerder verschenen
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Een abonnement (4 nummers) kost 
ƒ 15,™; per jaargang. Een abonnement 
voor de lopende jaargang kost nu 
slechts / 10,-. Als U ƒ10™ overmaakt 
op bovenstaand gironummer krijgt U 
per omgaande de eerste drie nummers 
van de jaargang 1984 toegezonden en 
bij verschijnen het vierde nummer.

D E  ECHTE TROONREDE

Het is moeilijk om koningin te zijn in 
deze tijden en onder dit kabinet Bea
trix en Claus hebben er bijna onover-

mee. Toch moet 
de koningin elk jaar op de derde dins
dag in september dat slechte stuk pro
za voorlezen, ten . overstaan van een 
paar honderd dames en heren die be

leefdheidshalve toeluisteren. En daar
na toch weer precies doen wat ze zelf 
willen.
Daarom heeft de PSP enthousiast ge-

toen mevrouw Van Oranje- 
-Nassau haar vroeg om op woensdag 12 
september tien minuten televisiezend
tijd te mogen lenen. Om eindelijk eens 
te kunnen vertellen wat zij er zélf van 
vindt. Eindelijk de échte troonrede.

Foto: Ronald Roozen

**
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PROSTITUTIE

De Stichting Vorming & Scholing van 
de PSP heeft een nieuwe folder uitge
geven. Ditmaal is het onderwerp pros
titutie.
De serie folders zijn bedoeld voor the- 
ma-avonden, met name in afdelingen 
van de PSP waar scholingsprogram
ma^ niet echt van de grond komen. De 
vierde folder, over prostitutie, geeft in 
acht pagina’s een toelichting op een 
aantal belangrijke diskussiepunten. 
Het huidige prostitutiebeleid en de kri
tiek daarop komen aan de orde; is pros
titutie 'gewoon’ werk of zit er meer aan 
vast; wat is de positie van de prostituee 
in onze maatschappij en wat zijn de 
mogelijkheden voor een ander beleid. 
In de folder verder een korte toelich
ting op de gekozen artikelen, een serie 
vragen en stellingen voor de diskussie, 
een aantal ideeën voor mogelijke ak- 
ties of inintiatieven en een kort Htera- 
tuurlijstje en adressen. De folders kos
ten ƒ1,™ per stuk. Daar bovenop wor
den de verzendkosten berekend. Voor 
één exemplaar zijn de verzendkosten 
ƒ1,10, voor 2 t/m  4 exemplaren ƒ1,60, 
tussen 5 en 20 exemplaren ƒ2,50 en bij 
meer dan 20 stuks ƒ4,25. In ieder pak
ket wordt een stencil met tips voor 
voorbereiding en begeleiding van een 
diskussieavond bijgevoegd. Bestellen 
door betreffende bedrag over te maken 
naar postgiro 3481995 t.n.v. SVS/PSP, 
Amsterdam (met vermelding van wat 
gewenst wordt).
De stichting houdt zich aanbevolen 
voor suggesties voor nieuwe onderwer
pen. Suggesties zenden aan SVS, Post
bus 700, Amsterdam, tel: 
020 - 26 73 74.

DE PSP E N  H ET GEWELD

Onlangs verscheen een herziene druk 
van de uit 1976 stammende brochure 
’De PSP en het vraagstuk van het ge
weld’. Aan de oorspronkelijke uitgave 
is een beknopt historisch overzicht on
der het pacifistische denken van de 
PSP toegevoegd. Te bestellen door 
overmaking van ƒ3 ,- naar postgiro 
3481995 t.n.v. SVS/PSP, Amsterdam 
met vermelding van ’SVS-bulletin 
nummer 85'.

PSP-VROUWEN

Op zaterdag 6 oktober organiseren de 
PSP-vrouwen weer een landelijke dag. 
Met het oog op het komende PSP-kon- 
gres zal deze bijeenkomst 
gaan over de relatie raci sme -seksi sme 
en de wijze waarop "witte” en "zwarte" 
vrouwenorganisaties elkaar bij de be-

j  daarvan kunnen ondersteu
nen. Hierover worden een tweetal in-

er een besluitvormend deel over de
en taken van de landelijke 

-vrouwen. Daartoe ligt een voor- 
tot een

van de PSP-vrouwen ter diskussie en

Eveneens zal er op deze dag door de

aanwezigen een V(rouwen) Coördina
tie) G(roep) gekozen wrorden. Daar
voor vragen we kandidates! 
Aangezien het voor de stemmingspro- 
cedure e.d. eenvoudiger is wanneer 
eventuele belangstellenden dit tevoren 
kenbaar maken, vragen we kontakt op 
te nemen met Hanny de Jong; 078 - 
1640 27 of Josje Adriaansen; 020 - 
26 73 74. Daar kan je tevens terecht 
voor meer informatie.
Half september komt er in het kader 
van deze landelijke dag een Vrouwen- 
nieuwsbrief uit, waarin meer informa
tie over het programma, thema, plaats 
en kinderopvang te vinden is. Indien je 
geen abonnement hebt, valt deze te 
bestellen via bovenstaande nummers 
of bij Marian Smits; 030 - 31 05 56.

i BITSE MIJNSTAKING

Sinds 2 maart dit jaar zijn vele tien
duizenden mijnwerkers in Engeland in 
staking. De regering Thatcher dreigt 
dit jaar twintig mijnen te sluiten en 
later nog eens zo’n zestig, öp  korte 
termijn staan tachtigduizend banen op 
de tocht. De stakers krijgen geen uitke
ring. Ze kunnen alleen voor hun even
tuele gezin bijstand aanvragen van 
zo'n honderd gulden per week... Daar
om zijn er in veel mijnwerkersdorpen 
eigen gaarkeukens ingericht, waar ge
troffenen een bescheiden maaltijd 
kunnen krijgen. Om deze keukens 
draaiende te houden is veel geld nodig. 
De stakers verdienen, ook uit ons land, 
veel steun. Dat kan via het gironum
mer van de FNV: postgiro 133500 t.n.v. 
FNV/Amsterdam met vermelding En
gelse mijnwerkers.

/ i  n n u

LES

De regering wil vier nieuwe kerncen
trales gaan plaatsen. Als het parle
ment met die plannen instemt organi
seert Aktie Strohalm een harde weige- 
rahtie om die plannen tegen te gaan. 
Aktie Strohalm roept mensen op in dat

ning niet meer aan het energiebedrijf 
te betalen, maar te storten in een geza
menlijk alternatief fonds. Die zes gul
den zijn een symbool voor de zes cen
trales die Nederland dan zou gaan

Het is
zijner tijd een windmolen te plaatsen
in de buurt van één van
plaatsen van de vier nieuwe kerncen
trales (waar dat zal zijn is nu nog niet 
bekend). Via die molen zullen partiku- 
lieren in de omgeving direkt van elek
triciteit worden voorzien. Daarmee zal
de monopoliepositie van het huidige 
produkt ie apparaat worden doorbro
ken.
Aktie Strohalm heeft nu een serie van 
23 methodes ontwikkeld om het beta
lingsverkeer rond de energierekening

22 SEPTEMBER 11.00 uur RENBAAN 
EMMELOORD NOORDOOSTPOLDER

INLICHTINGEN: Werkgroep Kernenergie N.O.P.
Postbus 182 3800 AD Ernmeloord 
Tel.: 05270 17174

Landelijk Platform tegen Kernenergie 
Postbus 20050 1000 HB Amsterdam 
TeL 020 221366 Giro: 73219

in de war te sturen. Bij dit soort akties, 
en de problemen die daarbij optreden 
als een mogélijke afsluiting, is de on
derlinge solidariteit enorm belangrijk. 
Nadere informatie over initiatief van 
Aktie Strohalm is verkrijgbaar via: 
Oude Gracht 42, 3511 AR Utrecht, tel.: 
030 - 31 43 14/33 33 49.

PLATAFORMA

In december vorig j aar verscheen het 
nulnummer van Plataforma, een tijd
schrift dat eens per kwartaal zal gaan 
verschijnen en wordt uitgegeven door 
Plataforma di Organisashonnan Anti- 
ano (Platform van Antilliaanse Orga
nisaties), een recente samenbundeling 
van Antilliaanse organisaties in elf
steden in ons land. Het nulnummer 
bevatte artikelen over de minderhe
dennota, de afbraak van kategorale 
organisaties, over positieve diskrimi- 
natie en de KLM-tarieven naar de
Antillen. Het blad wil een platform 
vormen voor Antillianen onderling, 
maar ook als informatiebron voor de
Nederlandse samenleving dienen. Het 
blad bevat artikelen in drie talen: Ne
derlands, Engels en Papiamentu. On
dertussen is ook het eerste nummer 
van de eerste jaargang verschenen. 
Een abonnement kost ƒ15,- per jaar. 
Nadere informatie via het redaktie- 
adres: Postbus 738, 350Ü AS Utrecht.

ï  K A N  ANDERS

Sinds kort verschijnt 7 Kan Anders op 
een kleiner formaat: het past nu in de

boekenkast. Het tweede nummer van 
de lopende jaargang heeft als thema 
De mythe van de nieuwe mens. De 
'Nieuwe Mens' is een fenomeen dat 
telkens opnieuw opduikt in nieuwe 'le
ren', die zich bewegen op politiek, soci
aal of religieus vlak. ï  Kan Anders 
gaat in op de Nieuwe Mens die beloofd 
worden door de talloze godsdiensten en 
sekten, met name uit het Oosten, die 
vaak drijven op de desillusie na een 
hoopvolle revolutie.
Verder in dit nummer de diskussie
over de NAVO: Henk Branderhorst

v
verwoordt de opinie van de radikale

en Nico Schouten 
(Stop de N-bom) verweert zich tegen 
de kritiek.
’t Kan Anders nummer 2 (64 pagina’s) 
kan worden besteld door overmaking 
van ƒ 7,10 naar postgiro 3772349 t.n.v. 't 
Kan Anders/Delft met vermelding van 
'Nieuwe Mens'. Een abonnement (4 
nummers) kost ƒ21,- per jaar.

MOTORKR UISTOCHT

Op 29 mei j.1. namen zo'n tweeduizend 
motorrijders deel aan een Motorkruis- 
tocht tegen Wapenwedloop. De bedoe
ling van het organisatiekomitee was 
een eenmalige aktie te ontketenen. 
Maar de reaktïes waren zo overweldi
gend dat besloten is met de aktie door 
te gaan. Verdere aktiemogelij kheden 
zullen binnenkort in een landelijke 
vergadering worden besproken. 
Nadere informatie: Komitee Motor- 
kruistocht tegen Wapenwedloop, Post
bus 179, 4190 CD Geldermalsen, tel: 
03455 - 22 23.
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Vorig ja a r  b rach t fotograaf 
H annes W allra fen  een  bezoek 
a a n  Libanon (zie zijn im pressie 
in 'Bevrijding' num m er 13/14, 
juli 1983). Deze zomer kw am  hij 
er terug. O pnieuw  beelden  uit 
dit verscheurde land.

Het zuiden van  Libanon is nog 
steeds bezet door Israël. 
B ehalve militair, p roberen  zij 
dit deel v an  Libanon ook 
ekonom isch in hun m acht te 
krijgen. Bij een  
'g ren so v erg an g ' in het 
Souf-gebergte telden wij 
honderdtw m tig v rach tw agens. 
De w achttijden zijn opgelopen 
tot tussen de vier en zes d ag en

Fam ilieleden van  Palestijnse 
verm isten pro testeren  
wekelijks bij het presidentiële 
pale is in Beiroet. Ze w achtten  
a l w eken op de vrijgave van  
n am en  v an  g ev an g en en  van  
het L ibanese leger. De 
regering  bew eerde  steeds dat 
het om ongeveer tachtig 
m ensen  ging. M aar tot ieders 
verrassing  publiceerde zij 
plotseling een  lijst met zo'n 
zevenhonderd  nam en.

Een portret van  A rafat a a n  de 
m uur s taa t voor 
bew egingsvrijheid . Toen wij 
b innen  kw am en bij een  gezin 
m het Palestijnse kam p 
Bourj-eLBoranje stond het 
portret nog ach ter het 
TV-toestel. Voor de foto w erd 
het w eer o p g eh an g en . Sinds 
d e  overw inning v an  de 
sjietische bew eging  AMAL in 
het Noorden v an  Libanon 
durven  de Palestijnen zich 
w eer te vertonen. M aar uit 
an g st voor het teruggekeerde 
L ibanese leger verdw een  het 
portret w eer van  de muur.

I
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K O  M M n t a a r
Porno
'Porno is een uiting van vrouwen
haat; porno is diskriminerend, ver
nederend en onderdrukkend voor 
vrouwen; porno is de theorie, ver
krachting de praktijk'.
We schrijven 1979. Naast ver
krachting en aanranding betrekt de 
vrouwenbeweging ook pornografie 
in haar strijd tegen seksueel 
geweld. Demonstraties, akties tegen 
peepshows, pornoshops, porno- 
bioskopen én tegen een praktisch 
klaarliggend wetsontwerp dat be
oogt het verspreidingsverbod op 
porno op te heffen. Uitstel en nader 
onderzoek naar gewelddadige on t
w ikkelingen in de porno en het 
mogelijk verband met fe ite lijk 
seksueel geweld, w illen  de 
vrouwen, w il óók de Emancipatie- 
raad, die te elfder ure om advies is 
gevraagd. Het is dan najaar 1 981. 
Politiek en seksueel progressief 
Nederland weet niet wat hen over
komt. Porno uit het strafrecht, vrije 
seks in woord, daad en beeld. Een 
afrekening met de oude preutsheid 
en tegelijk een stukje 
diskrim inalisering. Dat waren dé

idealen van de zestiger en 
zeventiger jaren. Wat moeten die 
fem inistes nou? Betutteling in een 
nieuw jasje, een monsterverbond 
met het CDA, wordt hun verweten. 
Uitstel is er gekomen. Precies drie 
jaar later later verschijnt de 'Nota 
naar aanleiding van het eind
verslag' en is het wetsontwerp 
klaar voor behandeling. Korthals 
Altes van Justitie  legt de fem in is
tische kritiek naast zich neer. 'Het 
mogelijke verband tussen porno en 
geweld weegt minder zwaar dan de 
drukpersvrijheid en de vrijheid van 
meningsuiting. Het is een kwestie 
van opvatting of porno als 
diskrim inerend moet worden er
varen', zegt de m inister en met hem 
de VVD en de PvdA.
Het nader onderzoek wordt aange- 
kondigd in de definitieve 'Nota 
Seksueel Geweld', die eveneens 
verschijnt. 'Porno is een kultuur- 
uiting die de machtsverschillen 
tussen mannen en vrouwen in 
stand houdt of zelfs versterkt', staat 
daarin te lezen.
In de Tweede Kamer leveren VVD

en PvdA slag met CDA, klein rechts 
en klein links om de volgorde van 
behandeling. Het ligt voor de hand 
om eerst over porno te praten in 
het kader van de Nota en de u it
komsten van dat debat mee te 
nemen bij de behandeling van het 
wetsontwerp, vinden de laatst
genoemde partijen. Het zal niet zo 
zijn.
Eind september gaat de Tweede 
Kamer onder aanvoering van de 
VVD en de PvdA debatteren over 
porno in termen van seksuele 
revolutie aan de ene kant en 
behoudzuchtige zedenmeesterij aan 
de andere kant. Dan zal er 'iets' 
worden vrijgegeven, waarvan men 
later bij de behandeling van de Nota 
zal concluderen dat men niet weet 
waar het gemaakt wordt, dat gezien 
allerlei gewelddadige ontw ikke
lingen er reden is tot bezorgdheid, 
dat de kinderporno het ergste doet 
vermoeden, dat er kortom nog veel 
onderzocht moet worden...
Wat zou er ook al weer komen? Oja, 
een samenhangend beleid op het 
gebied van de bestrijding van 
seksueel geweld jegens vrouwen en 
meisjes.

Annelies Schutte

Te laat

Het vorige nummer van 'Bevrij- 
ding' viel twee weken te laat bij 
U in de bus. Dat was te wijten 
aan laksheid bij de binder, die 
het blad voor ons naar de post 
moet brengen.
Voor deze onnodige vertraging 
bieden wij onze excuses aan.

PSP-KONGRES
PPR en CPN hebben 
de voorkeur 
een s tandpunt over 
racisme
landelijke samenwerking

MILJOENENNOTA
de w insten groeiden 
als kool

ZUIDAFRIKAANS GOUD
aktie  tegen Krugerrand

DERDE WERELD
de cnuppel in 
het hoenderhok

SURINAME
wel hu lp , geen hulp

ACHTER HET 
GROENE GORDIJN

EMANCIPATIEPLAN
meiden, hou ze er aan

JOHAN GALTUNG
vier wegen naar vrede

OPWINDEND

ZUID-AFRIKA
fo to 's : Paul Babeliowsky

H e t vo lgende n u m m e r ve rsch Ijn t 
e in d  o k to b e r

F o to  vo o rp a g in a : P au l B a b e lio w s k y
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PSP-KONGRES

In het weekend van 24 en 25 
november komt de PSP in kon- 
gres bijeen. Het gaat om het 
jaarlijkse najaarskongres. Plaats 
van handeling wordt ditmaal het 
'Odeon' in Rotterdam.
Eén van de onderwerpen die daar 
op de agenda zullen staan is de 
samenwerking met andere par
tijen bij verkiezingen voor ge
meenteraad en Provinciale Sta
ten.
Naar verwachting zullen de ge
meenteraadsverkiezingen 
plaatsvinden in maart 1986. Als 
het kabinet-Lubbers blijft «zitten 
moeten we dat jaar ook voor de 
Kamerverkiezingen naar de 
stembus. In dat geval worden de 
Statenverkiezingen uitgesteld 
tot maart '87, om te voorkomen 
dat er drie verkiezingen in één 
jaar plaatsvinden.
Om tegen die tijd niet in tijds
nood te komen is het zaak vroeg
tijdig een standpunt over de sa
menwerking met andere partijen 
op plaatselijk en provinciaal nivo 
te hebben. Vandaar dat het PSP- 
kongres van november a.s. zich 
daarover buigt. Peter Zw art gaat 
in op praktijk en toekomst van de 
plaatselijke samenwerking. En 
Chris Huinder neemt de lande
lijke konsekwenties onder de 
loep.

De naam 'PSP' is een beschermde 
naam. Niet iedereen, zelfs niet ieder 
lid of iedere afdeling, kan die naam 
zomaar gebruiken. Voor het hanteren 
van de naam PSP boven een kandida
tenlijst bij verkiezingen is een schrif
telijke verklaring van het partijbe
stuur nodig. Dat geldt ook bij gemeen - 
teraads- en statenverkiezingen; het 
geldt ook als de naam PSP gebruikt 
wordt in een kombinatienaam. Het 
kongres van de PSP stelt algemene 
richtlijnen vast voor samenwerking 
met andere partijen; afdelingen zen
den de aanvragen om de naam PSPte 
mogen gebruiken aan het partijbe
stuur. Als de PSP zelfstandig deel
neemt aan raads- of statenverkiezin
gen, is er niets bijzonders aan de 
hand: het partijbestuur zendt een 
machtiging terug aan afdeling of ge
west. Datzelfde gebeurt als er een 
samenwerking tot stand komt, die 
binnen de algemene regels valt die 
door het kongres worden vastgesteld. 
Om deze algemene regels gaat het op 
het komende kongres.

Gezamenlijke lijsten
In hoofdzaak gelden dezelfde regels 
als bij de afgelopen raads- en staten
verkiezingen in 1982. Daarvoor stel
de toen het kongres van de PSP in 
Leeuwarden (1980) de algemene re
gels vast. Waar de PSP te zwak zou 
zijn om zelfstandig zetels te halen, 
zou samenwerking gezocht worden 
met andere linkse partijen. Ook als 
een sam enwerkingslijst meer linkse 
zetels zou opleveren dan afzonderlijk 
optreden van verschillende linkse

partijen, zou samenwerking mogelijk 
zijn. Een samenwerkings-fraktie 
waar de PSP deel van uitmaakte, zou 
niet in een kollege van B&W samen 
met CDA of VVD mogen gaan zitten. 
In de naam van de lijst moest de naam 
PSP voorkomen. En de PSP zou in 
gemeenten met een linkse meerder
heid streven naar een links program- 
kollege. Afdelingen zouden van de 
partijraad van de PSP ontheffing 
kunnen krijgen van een aantal van 
deze voorwaarden.

Dat kwam er op neer, dat begin 1 982 
de partijraad zich moest buigen over 
een groot aantal plaatselijke situa
ties. De meeste aanvragen voor ont
heffing kwamen toen binnen over de 
wethouders-bepaling. Vooral waar 
ook de PvdA van het voorgenomen 
linkse samenwerkingsverband deel 
zou uitmaken, w ilde men de moge
lijkheid voor het leveren van een 
wethoude in een gemengd kollege 
openhouden. Maar ook bij PPR en 
CPN werd het dikw ijls onverstandig 
gevonden een zo duidelijke en de fin i
tieve opstelling over het leveren van 
wethouders in te nemen. In een aan
tal gevallen kwam het PSP-standpunt 
toch na de plaatselijke onderhande- 
lingen als het standpunt van de héle 
kombinatie uit de bus. In andere ge
vallen kreeg de PSP plaatselijk haar 
zin niet, en moest de afdeling om 
ontheffing gaan vragen bij de pa rtij
raad. Meestal werd deze ontheffing 
ook verleend; soms werd niet geëist 
dat de kombinatie van te voren zou 
zeggen niet mee te doen aan een 
kollege met CDA of VVD, maar zou de 
PSP moeten afhaken als de andere 
partners wèl tot zo'n kollege zouden 
w illen toetreden. In twee gevallen, 
Driebergen en Heemstede, weigerde 
de partijraad de gevraagde ontheffing 
te verlenen. Daar deed de PSP dus 
niet meer mee aan de verkiezingen. 
In de zittingsperiode 1982-1986 zijn 
er geen PSP-leden als wethouder in 
funktie. Wel zijn er enkele plaatsen, 
waar de PSP in een kollege-fraktie zit 
doordat een PSP/PPR-fraktie een 
(PPR)-wethouder levert: Deventer, en 
tot voor kort Wageningen. In Rotter
dam en Heerenveen zijn linkse kolle
ges gevormd mede door steun van 
PSP-raadsleden, zonder dat de PSP 
(of de fraktie waartoe de PSP behoort) 
zelf in het kollege zit.
De vraag naar al of niet kollege-

deelname was in 1982 minder ak- 
tueel dan in de jaren daarvoor. Dat 
kwam doordat er in veel minder ge
meenten nog een linkse meerderheid 
was (door het grote verlies van de 
PvdA) en doordat in de meeste geval
len de PvdA al snel een voorkeur had 
met CDA of VVD in zee te gaan, ook 
waar er nog wèl een linkse meerder
heid was.

>

Éénmaal bleek de PSP indirekt toch 
met 'rechts' samen te werken: in

Diemen was een lijst van PPR, PSP en 
CPN ingediend, die twee zetels be
haalde (bezet door een PPR- en een 
CPN-lid). De PPR-er is nu wethouder 
met als kollega's één wethouder van 
de PvdA en één van het CDA! Wel een 
linkse meerderheid binnen B&W nu, 
maar via de steunfraktie neemt de 
PSP deel aan een kollege dat een 
CDA-er in de gelederen heeft. Toen 
de partijraad van de PSP daar half 
1983 zich nóg geen oordeel over 
gevormd had, is deze affaire maar op 
z'n beloop gelaten.

Nieuwe voorstellen
Wat stelt het partijbestuur nu aan het 
kongres voor, in vergelijking tot de 
huidige situatie (het kongresbesluit 
uit 1980)?
Allereerst moeten de besluiten voor 
alle provinciale, regionale en plaatse
lijke verkiezingen gaan gelden. Ook 
deelgemeenteraden zullen er nu on
der vallen. De rich tlijn  om bij weinig 
kans op een eigen zetel te zoeken 
naar samenwerking, vervalt. Voor
taan maken de afdelingen zelf uit of 
ze kansrijk zijn en of dat invloed heeft 
op het indienen van een kandidaten
lijst. Dit punt is vooraf ook nauwelijks 
landelijk te kontroleren.
Nieuw is, dat bij sam enwerkingspart
ners uitdrukkelijk een voorkeur wordt 
uitgesproken voor PPR en CPN. In de 
besluiten uit 1980 werden PPR en 
CPN nog op gelijke voet genoemd met 
PvdA, EVP en SP. Alleen D'66 werd 
toen min of meer defin itie f u it
geschakeld. Samenwerking met PPR 
en CPN krijgt nu 'in principe' toestem 
ming van het partijbestuur; zijn er 
andere partijen in het geding, dan is 
er 'u itdrukkelijke toestelling ' van het 
partijbestuur vereist. Daarmee wordt 
het de kombinaties, waar met name 
ook de PvdA bij zit, m oeilijker ge
maakt.

Voor het (via een sam enwerkings
lijst) meedoen aan een kellege met 
CDA en VVD is nu een inwoners- 
grens ingevoerd. Als er in een kleine 
gemeente een kollege-akkoord (met 
CDA of VVD) komt met 'duidelijke 
garanties voor een vooruitstrevend 
beleid' kan het partijbestuur toestem 
ming verlenen tot zo'n kollege toe te 
treden. Boven de tw intigduizend in 
woners heeft het partijbestuur ken
nelijk niet zo'n vertrouwen in die 
garanties.
D'66 mag voor het vormen van een 
kollege 'in afzonderlijke gevallen' bij 
de linkse meerderheid gerekend w o r
den; een gezamenlijke lijst met (o.a.) 
D'66 is nog mogelijk door D'66 te 
rekenen onder de 'andere progres
sieve partijen ' (andere dan PPR en 
CPN.

De rol van de partijraad in het geheel 
is vooral die van beroepsinstantie. 
Afdelingen kunnen tegen de beslui
ten van het partijbestuur in beroep 
gaan bij de partijraad. De klacht uit de 
evaluatie van de beroepsprocedures 
bij de partijraad over de Besluiten van 
1980, dat de partijraad nauwelijks 
kon toekomen aan het rekening hou
den met plaatselijke om standighe
den, heeft verder geen effekt gehad. 
De suggestie, die toen gedaan is, om 
de gewesten — die dichter bij de 
afdelingen staan — de toetsing van 
de kongresbesluiten te laten doen, is 
niet overgenomen.

Minderheden
Naast wat er door de afdelingen nog 
aan w ijzig ings-voorstellen (amende
menten) zal worden ingediend, zijn er 
nu al fwee afw ijkende voorstellen van 
delen van het partijbestuur. Eén m in
derheid w il dat ook in kleine gemeen
ten (beneden 20.000 inwoners) géén 
toestemming wordt verleend om — 
direkt of indirekt — in een kollege met 
CDA of VVD terecht te komen. Een 
andere m inderheid w il ju is t ruim ere 
mogelijkheden voor kollege-deel- 
name aan de afdelingen geven: bij 
een linkse meerderheid in de raad zou 
een linkse meerderheid in het kollege 
voldoende zijn. Dit in het geval dat — 
bijvoorbeeld — de PvdA er op zou 
staan er ook een wethouder van CDA 
of VVD bij te hebben. De redenering is 
dan, dat je h^t als linkse partijen 
zowel in de raad als in het kollege 
toch kunt w innen met je meerder
heid; anderzijds dat — als gezamen
lijk links maar een kleine rechtse 
aanvulling zoekt — de positie van 
links binnen het kollege sterker is dan 
bij een afspiegelings-kollege van 
PvdA met CDA en VVD.
In november zullen de grenzen op het 
kongres worden vastgelegd.

Peter Zwart

SAMENWERKING
MET PPR EN CPN

HEEFT
DE VOORKEUR



PSP-KONGRES

Naar een standpunt over racisme
Het tweede belangrijke punt van 
het najaarskongres van de PSP is 
de rol van de partij bij de bestrij
ding van racisme en de onder
steuning van migranten-organi- 
saties.
Oorspronkelijk was het de be
doeling dat het november-kon- 
gres alleen over huishoudelijke 
zaken zou gaan. Op verzoek van 
de Werkgroep Minderheden van 
de PSP is het onderwerp 'racis- 
me-bestrijding en steun aan mi- 
grantenorganisaties' alsnog op 
de agenda geplaatst.
He!een Buijs  zet de standpunt- 
ontwikkeling van de PSP op een 
rijtje. En trekt een vergelijking 
met de PPR, die dit najaar ook 
vergadert over de bestrijding van 
racisme.
In het najaar van 1982 werd een 
Werkgroep M inderheden  in de PSP 
gestart, die bedoeld was als advies
groep voor het minderhedenbeleid en 
diende ter ondersteuning van het 
werk van de PSP-frakties in raden, 
staten en Tweede Kamer. Tevens 
werd er steeds meer de behoefte 
gevoeld om als PSP met duidelijke 
standpunten naar buiten te kunnen 
komen om zodoende de anti-racis- 
mestrijd effektiever te kunnen steu
nen. Toenemend en steeds openlijker 
racisme, de M inderhedennota en het 
halfslachtige overheidsbeleid maken 
een duidelijk PSP-optreden urgenter.

Standpunten
Tot nu toe bestaat er binnen de PSP 
geen unaniem standpunt over een 
aantal zaken, zoals een verbod van 
racistische organisaties, versterking 
van de zelforganisaties van m inder
heden, enzovoort.
Ter voorbereiding van 'het ontw ikke
len van eigen partijstandpunten zijn 
er in december 1983 en februari 
1984 twee themadagen gewijd aan 
het ondersteunen van zelforganisa
ties van etnische minderheden en 
aan de anti-racism estrijd (zie 'Bevrij- 
ding' nr. 1 en 5 van dit jaar).
De resultaten van deze twee them a
dagen en het denkwerk van de W erk
groep Minderheden liggen ten grond
slag aan de kongresstukken die nu 
zullen worden besproken, op het no- 
vember-kongres in Rotterdam.
Tijdens het kongres is het de bedoe
ling dat de PSP een aantal standpun
ten vastlegt en dat over een aantal 
zaken gediskussieerd wordt zonder 
dat dit direkt tot vaste standpunten 
moet leiden. Daarvoor wordt een dag
deel in kleinere groepen gepraat. 
Uitgangspunt van de diskussie is a l
dus de kongreskrant het bestaan van 
struktureel en georganiseerd racis
me. Strukturele ongelijkheid tussen 
w itte  en zwarte mensen uit zich on

der andere in het fe it dat zwarte 
mensen lager gekwalificeerde banen 
hebben, meer werkloos zijn, minder 
aandacht en ruim te binnen de media 
hebben en moeten opboksen tegen 
het w itte  superioriteitsgevoel en niet 
dezelfde rechtspositie hebben als de 
Nederlanders. In tijdens dat het eko- 
nomisch slechter gaat vormen deze 
faktoren een goede voedingsbodem 
voor openlijke vreemdelingenhaat. 
Een stap verder is het georganiseerde 
racisme. Voor de PSP is deze strijd 
tegen het georganiseerd racisme een 
prioriteit.

Stellingen
Aan de hand van dertien stellingen 
zal op het kongres gepraat worden 
over de bestrijding van racisme en v ijf 
stellingen gaan over de PSP en m i
grantenorganisaties.
Twee stellingen prikkelden mij tot 
nader denkwerk vooraf.
In de derde stelling wordt een relatie 
gelegd tussen racisme en sexisme. 
Terecht wordt hier de nadruk gelegd 
op de afhankelijke positie van m i
grantenvrouwen. Gehuwde vrouwen 
kunnen pas na drie jaar een zelfstan
dige verblijfstite l krijgen, als ze in het 
kader van de gezinshereniging naar 
Nederland zijn gekomen. Van die drie 
jaar moeten ze er één in Nederland 
hebben doorgemaakt.
De relatie tussen sexisme en racisme 
gaat mijns inziens echter verder. De 
strukturele achterstelling van zwarte 
mensen is vergelijkbaar met die van 
w itte  vrouwen, voor zover het hun 
sociaal-ekonomische positie betreft, 
de aandacht in de media enzovoort. 
W ellicht kunen zwarte mensen ge
bruik maken van de reeds verworven 
inzichten uit de vrouwenbeweging 
die voor hen van belang kunnen zijn.

Daarnaast hebben ook de zwarte 
vrouwen eigen belangen naast hun 
met zwarte mannen te voeren strijd 
tegen het racisme. Voor de PSP- 
vrouwen is m ijns inziens de vraag van 
belang hoe de w itte  vrouw enbew e
ging) zwarte vrouwen zou kunnen 
steunen in hun strijd tegen het ra
cisme èn het sexisme. Dat w itte  
vrouwen niet per defin itie  solidair zijn 
met zwarte vrouwen is onder andere 
gebleken op de W interuniversite it in 
Nijmegen toen zwarte vrouwen zich 
tekort gedaan voelden. V rouwenstu
dies en anti-racisme kwam toen na
genoeg niet aan de orde. (zie Bevrij- 
ding nr. 1, 1984). Bezien zou moeten 
worden hoe de PSP de gemeen
schappelijke theorievorm ing met be
trekking tot de vrouwenstrijd zou kun
nen ondersteunen.
Op theoretisch en pratisch nivo zou 
tijdens het kongres een aantal ste l
lingen nader vanuit vrouwenstand
punten en vrouwenbelangen be
keken kunnen worden om te trachten 
de steun van w itte  vrouwen aan 
zwarte vrouwen nadere inhoud te 
geven.

PPR-Kongres
De tweede stelling waar ik nader op in 
w il gaan is de tiende. Gepleit wordt 
voor een zo breed mogelijk bondge
nootschap met andere politieke 
partijen, m igrantenorganisaties, vak
bonden en anti-racismegroepen.
In dit kader is het interessant dat de 
PPR eveneens dit najaar een kongres 
houdt over bestrijding van racisme en 
racistische organisaties. In de nota 
'De Kwalijke Kant van Nederland' 
wordt de PPR-visie op racisme gege
ven. (Radicalenkrant nr. 7, 1984).
Dit levert aardig vergelijkingsmate
riaal op.

Evenals bij de PSPzalookophetPPR- 
kongres aan de hand van stellingen 
worden gediskussieerd. In de PPR- 
nota is de inleiding op de stellingen 
aanzienlijk langer en beperkt zich 
voornamelijk tot de racistische ont
w ikkelingen in Nederland sinds de 
zeventiger jaren; het aantal s te llin 
gen i§, beperkt tot zes.
Vergelijking met de PSP-ideeën le
vert veel overeenkomsten op, maar 
ook een enkel opmerkelijk verschil. 
PSP en PPR leggen beide de nadruk 
op de slechte sociaal-ekonomische 
positie van migranten, op de ongelijke 
wetgeving, op het belang van voor
lichting en scholing; beide pleiten 
voor een verbod van racistische orga
nisaties, voor een aktievere rol van 
politie en Openbaar M inisterie bij de 
bestrijding van racisme.
Het meest opmerkelijke verschil voor 
mij in de PSP- en PPR-stukken is de 
rol die de twee partijen zichzelf toe
meten in de strijd tegen het racisme. 
In diverse stellingen in de PSP-kon- 
greskrant wordt de rol van de PSP 
benadrukt en de noodzaak tot een 
aktieve opstelling van de partij. Ge
pleit wordt bijvoorbeeld voor het op
komen van migrantenbelangen bin
nen het parlement, voor aktieve sa
menwerking op plaatselijk nivo; bu i
tenparlementaire akties worden door 
de PSP opgezet of aktief gesteund. 
Samenwerking met m igrantenorga
nisaties wordt noodzakelijk geacht, 
evenals versterking van de eigen o r
ganisaties van migranten. Ook b in 
nen de PSP moeten migranten de 
mogelijkheid krijgen zich te organise
ren. Onderzoek wordt aanbevolen 
naar belemmeringen in de eigen par
tij om als rnigrant(e) lid te worden. 
De PPR neemt in haar kongresstuk
ken een veel afstandelijker houding

LANDELIJKE SAMENWERKING

Een verdere stap op weg naar 
samenwerking tussen de PSP, CPN 
en PPR? Of een pas op de plaats? 
Daar zal het eind november op het 
PSP-kongres in Rotterdam om 
gaan.
De meerderheid van het partijbestuur 
van de PSP stelt voor om middels 
openbare besprekingen met de twee 
andere partijen te weten te komen, of 
er bij de kamerverkiezingen van mei 
1986 samengewerkt kan gaan wor
den. Op basis van het verslag van die 
besprekingen moet het PSP-kongres 
eind 1985 daarover een definitief 
standpunt innemen. Met dit voorstel 
meent het partijbestuur in de geest 
van het Steenwijkse kongres van juni 
vorig jaar te handelen. Op dat heel

roerige kongres werd toen met zestig 
procent meerderheid aanvaard, dat 
strukturele samenwerking met ande
re partijen voor de PSP de moeite 
waard is, 'als er sprake is van 
vergaande overeenstemming op in
houdelijke en strategische hoofdpun
ten, met name: socialisatie van de 
voornaamste produktiemiddelen, al
gehele ontwapening en onbetaalde 
arbeid, doorbreking van de norm van 
heterosexualiteit, visie op deelname 
aan besturen, beoordeling van de rol 
van de staat en van sociale bewegin
gen.'
Het partijbestuur wil middels die 
openbare besprekingen onderzoe
ken, of er nu wel vergaande overeen
stemming op die hoofdpunten be

staat. Zo ja, dan kan er verder 
samengewerkt worden.
Een minderheid van het partijbestuur 
vindt dit initiatief niet juist. Zij vindt, 
dat sinds het Steenwijkse kongres de 
overeenstemming tussen de drie par
tijen niet groter is geworden. De PSP 
moet volgens die minderheid dan ook 
zelfstandig aan de verkiezingen van 
1 986 meedoen.

Fred van der Spek heeft ondertussen 
aangekondigd als PSP-lid op te stap
pen wanneer er samengewerkt gaat 
worden. Tegen 'aftasten' van die 
mogelijkheid heeft hij geen bezwaar.

is Huinder



MILJOENEN-NOTA

DE WINSTEN 
GROEIDEN ALS KOOL

aan en w ijs t de verantwoordelijkheid 
voor de anti-racism estrijd naar de 
overheid. Wat de rol van de PPR is bij 
het stimuleren van die overheid om 
wat tegen racisme te gaan doen b lijft 
onduidelijk.
Voor wat de eigen organisaties van 
migranten betreft wordt in de PPR- 
kongresstukken wel erkend dat 'de- 
mokratische zelforganisaties van 
minderheidsgroepen erkend en ge
subsidieerd moeten worden', maar 
welke rol de PPR daarbij kan spelen 
wordt mij niet duidelijk. Samenwer
king met zelforganisaties wordt niet 
expliciet noodzakelijk geacht door de 
PPR. Steun aan de anti-racistische 
strijd wordt vanuit een negatieve be
nadering gegeven: 'Bij de bestrijding 
van racistische/facistische organisa
ties zal de PPR geen steun geven aan 
akties die niet de intentie hebben 
geweldloos te zijn'. Dit wordt nog 
eens expliciet gesteld, omdat geweld 
niets oplevert èn averechts werkt, 
aldus de PPR-nota.
Dit laatste lijkt me zonder meer juist, 
maar de vraag is of bij de anti-racis- 
tische strijd zoveel nadruk gelegd 
dient te worden op het geweldsas- 
pekt. Nagenoeg alle anti-fac is tische/ 
racistische groepen en akties zijn ge
weldloos geweest van de kant van de 
aktievoerders. Dat kan zeker niet ge
zegd worden van de racisten en zoge
naamde ordehandhavers als de M o
biele Eenheid van de politie.

Teleurstellend vind ik het dat er in de 
PPR-stukken geen relatie wordt ge
legd tussen sexisme en racisme. On
derkend wordt dat buitenlandse vrou
wen in een geïsoleerde positie leven 
maar daar worden weinig konse- 
kwenties uit getrokken.
Tenslotte w ijd t de PPR nog een ste l
ling aan het beroepsverbod. Daarin 
wordt gesteld dat lidmaatschap van 
een politieke organisatie (al of niet 
verboden door de rechter) nooit op 
zichzelf een grond kan zijn voor ont
slag of een andere maatregel. Alleen 
als iemand zich racistisch gedraagt in 
zijn werk of het lidmaatschap van de 
racistische organisatie strijd ig is met 
de doelstelling van het bedrijf, de 
overheid waar men werkt, kan men 
ontslagen worden.
Een prikkelende stelling, die vooral 
aktueel is nu politie-ambtenaren lid, 
en zelfs aktief lid, blijken te zijn van de 
Centrumpartij.

Ook de PPR w il zoveel mogelijk met 
andere politieke partijen sam enwer
ken, evenals met organisaties van 
migranten en anti-facisitische groe
pen. De praktijk zal uit moeten wijzen 
hoe die samenwerking konkreet ge
stalte gaat krijgen. De bereidheid iser 
in ieder geval.

Het kabinet Lubbers zit 
gebakken. De Miljoenennota 
1985 luidt een oogstjaar, of 
beter gezegd hakjaar, in. Van 
CDA en VVD zijn geen echte 
moeilijkheden te verwachten.
De oppositie van de PvdA is 
krachteloos en ongeïnspireerd. 
De kans dat de FNV zich even 
hard zal verzetten tegen de 
huidige ziektegeldplannen als 
destijds tegen de bijna iden
tieke plannen van Den Uyl en 
Dales is klein. Ook de ambte
naren zullen waarschijnlijk niet 
weer zo fel in geweer komen. 
Prinsjesdag was géén aktiedag, 
dit jaar. Er lijkt voor Lubbers 
geen vuiltje aan de lucht, of het 
moeten de plannen voor vier 
nieuwe kerncentrales zijn. Die 
werden dan ook niet bekend 
gemaakt in de troonrede.

De toon van de m iljoenennota is 
juichend: 'We zitten op het goede 
spoor.' Arrogant zelfs. Terwijl weer 
de ene rampzalige maatregel na de 
andere over ons heen wordt gestort, 
presenteert de regering haar beleid 
als een groot sukses. De werkloos
heid stabiliseert, het financieringste
kort daalt, de belasting- en prem ie
druk daalt, en de meeste mensen 
zullen er in koopkracht op vooruit 
gaan. En verder natuurlijk het beken
de verhaal: we zijn nog lang n ie tw aar 
we wezen w illen, de rendements- en 
vermogenspositie van de bedrijven 
moet verder versterkt worden door 
loonmatiging en lastenverlichting; in 
1985 één 1,5 miljard. De rol van de 
overheid moet worden teruggedron
gen; dus weer 9,3 miljard bezuinigen. 
Technologische vernieuwing en de 
export moeten bevorderd; zodat het 
overschot op de betalingsbelans stijgt 
tot maar liefst 18 miljard. De a r
beidsmarkt moet flexibeler; dus m in

der ontslag-bescherming, verhuis
premies voor eigen-woning-bezitters 
en vooral grotere inkomensverschil
len. 0  ja, we zouden de werkloosheid 
ook bestrijden; daarvoor is het 'jonge
renplan' uit de industrie goed ge
schikt: jongeren mogen op een 'leer
lingenplaats', rechteloos en tegen 
minimale betaling werken. Zij moe
ten immers straks 'goed geschoold en 
vakbekwaam het bedrijfsleven ko
men versterken,' zoals in de troonre
de staat vermeld. En verder een ietsje 
arbeidstijdverkorting, bij de overheid 
vierentw intig m inuten (!) per week.

Lippendienst
Aan de individualisering wordt alleen 
lippendienst bewezen. Steeds meer 
mensen worden ju is t financieel a f
hankelijk van elkaar gemaakt: de 
derde fase van de wet 'tweeverdie
ners' in de belastingen, het beperken 
van het recht op een W W V-uitkering 
tot kostw inners onder het motto 
'even slecht is ook gelijk'; de vijftig 
procent-uitkering in de AOW; de 
voordeurdelersmaatregel die De 
Graaf weer van stal w il halen; èn, het 
meest absurd omdat het geen geld 
oplevert, het verplichte verhaal van 
de bijstandsuitkering van gescheiden 
vrouwen op hun ex-man.
Mag het kabinet nu echt met reden 
trots op zichzelf zijn? De officieel 
geregistreerde werkloosheid zal in 
1985 waarschijn lijk ongeveer gelijk 
blijven, op 830.000. Dat is op zich al 
niet iets om een sukses te noemen. 
Maar het is bovendien een bedrieg
lijke konstatering. Oudere werklozen 
vanaf 57,5 jaar hoeven zich niet meer 
te laten registreren. Zij te llen niet

meer mee. Dat scheelt mooi enige 
tienduizenden. En die veertigduizend 
jongeren uit het bedrijfsleerplan zijn 
ook mooi meegenomen. Zo druk je de 
officiële cijfers. Maar dat kan maar 
één keer. En volgens alle prognoses, 
zowel de 'o ffic ië le ' van het CPB, als 
van andere onderzoekers, zitten we 
desalniettem in over een paar jaar 
met een miljoen officiële werklozen. 
En die koopkrachtstijging voor de 
meeste inkomenstrekkers? De 'no r
male man', de gehuwde modale 
eenverdiener dus, waarvan er steeds 
minder komen, gaat er twee procent 
op vooruit. Als hij tenm inste niet ziek 
wordt. W ant het ziekengeld gaat 
omlaag. Is de normale man ook 
normaal ziek, dan b lijft er maar een 
half procent over. Dat wordt dus 
oppassen met al die gemeentelijke 
tarieven en woonlasten die niet in de 
koopkrachtplaatjes zijn verwerkt. De 
minima blijven op nul staan, en 
houden dus hun te lage inkomen. 
Maar zónder éénmalige uitkering dit 
keer, behalve als je langdurig écht 
m inimum bent.
Ambtenaren en trendvolgers lopen 
twee procent op de koopkracht van 
werknemers achter in 1985. En bo- 
ven-m inim ale werklozen en arbeids
ongeschikten kunnen zelfs zes pro
cent achteruit gaan. Een steeds ver
dere vergroting van de inkomensver
schillen dus. Een de-nivellering  die al 
vanaf 1977 plaatsvindt (zoals een 
recent rapport van het Sociaal C ultu
reel Planburo aangeeft) ondanks alle 
tegengestelde verhalen die Lubbers 
en De Korte (VVD) konstant houden 
over de te ver doorgevoerde nivelle-

vervolg op pagina 7
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Zuidaf rikaans goudDe rol van het goud in de 
wereldekonomie staat vaak ter 
diskussie. In die diskussie 
speelt een ondergeschikte rol 
het feit dat bijna vijftig procent 
van de wereld-goudproduktie 
uit het racistische Zuid-Afrika 
komt. De produktie en export 
van goud is de kurk waar de 
Zuidafrikaanse ekonomie op 
drijft.
Een aanzienlijk deel van het 
Zuidafrikaanse goud (éénzesde 
deel van de totale produktie) 
wordt verkocht in de vorm van 
gouden munten: de 
'Krugerrand'. Deze 'Kruger- 
rand' wordt ook in Nederland 
verkocht, onder andere door de 
grote banken.
Het Komitee Zuidelijk Afrika 
start dit najaar een grote aktie 
tegen verkoop van de Kurger- 
rand. Jules Kneepkens en Gré 
Zwols van het Komitee leggen 
uit waarom.

De ontdekking van het goud in de 
vorige eeuw in Zuid-Afrika legde de 
basis voor het apartheidssysteem. 
Naast de enorme investeringen in 
produktiemiddelen waren er grote 
hoeveelheden arbeiders nodig om het 
goud, dat op grote diepte zat (duizend 
tot vierduizend meter) te w innen. De 
zwarte bevolking werd de mijnen 
ingejaagd door ze de trationele m id
delen van bestaan (landbouw en 
veeteelt) te ontnemen. De latere 
apartheidswetten, zoals de 'Landact' 
van 1910 die de zwarte bevolking 
verbood grond in eigendom te heb
ben, dienden allemaal hetzelfde doel: 
een groot arbeidsreservoir kweken 
voor het werken in de mijnen, indus
trieën enzovoort.
In het begin bekonkureerden de 
goudmijnondernemingen elkaar om 
aan voldoende arbeidskrachten te 
komen, onder andere door het u itbe
talen van meer loon. De m ijneigena
ren realiseerden zich al snel dat ze 
door samenwerking de arbeidskrach
ten goedkoper konden 'krijgen'. Daar
toe werd de ‘Chamber of M ines ' 
opgericht. Deze, nog steeds bestaan
de organisatie, zou al snel uitgroeien 
tot een machtig verbond. De 'Cham
ber of mines' stelde bijvoorbeeld de’ 
lonen van de zwarte m ijnwerkers 
eenzijdig vast, net te veel om te 
sterven, te weinig om van te leven. In 
het begin van deze eeuw kwam de 
overheid de m ijnbouwondernem in
gen te hulp. Er werden een aantal 
wette lijke maatregelen van rege
ringszijde ingevoerd om meer zwar
ten te dwingen in de mijnen te gaan 
werken. Zo werd vastgesteld dat de 
belastingen voortaan in geld betaald 
moesten worden in plaats van in 
natura, zoals daarvoor het geval was. 

/H ierdoor moesten de zwarten wel 
gaan werken in de mijnen, omdat dat 
de enige plek was waar geleverde 
arbeid betaald werd metgeld. In 1936 
werd Zuid-Afrika opgedeeld in blanke 
en zwarte gebieden. De zwarte bevol
king moest gekoncentreerd worden 
op dertien procent van het Zu idafri
kaanse grondgebied en de rest, 87%, 
behoorde toe aan de blanke m inder
heid. De meerderheid moest gaan

wonen in gebieden waar voor hen 
geen middelen van bestaan aanwezig 
waren. De gebieden die de zwarten 
toegewezen kregen bestonden voor 
het grootste gedeelte uit halve woes- 
tijngrond, niet geschikt voor land
bouw of veeteelt. Hierdoor werd de 
zwarte bevolking gedwongen te gaan 
werken in de blanke gebieden waar 
alle mijnen, industrieën en goede 
grond waren. De zwarte gebieden, 
ook wel 'thuislanden' genoemd, 
vormden zo een groot arbeidsreser
voir voor de industrieën e.d.

Arbeidsomstandigheden
Voor een hongerloon (éénzesde van 
het loon van een blanke m ijnarbei
der), ver onder het bestaandsmini- 
mum, werken zo'n 500.000 zwarten

in de mijnen. De zwarte m ijnarbei
ders moeten leven in kampen, die 
omheind zijn met hekken en prikkel
draad. Ze mogen één keer per week 
naar buiten. Bezoek van fam ilie is 
meestal niet toegestaan. In de barak
ken le ve n tie n to ttw in tig  m ijnwerkers 
opeengepakt in één ruimte. De 'orde' 
wordt in de kampen gehandhaafd 
door kamppolitie, die uitgerust is met 
honden, wapens en traangas. Tijdens 
stakingen voor hoger loon of protes
ten tegen de slechte leefomstandig
heden in de mijnen wordt deze 
kamppolitie ingezet door de direktie.

De Zuidafrikaanse mijnen behoren 
tot de onveiligste mijnen ter wereld. 
In 1983 kwamen 830 m ijnwerkers 
om het leven door ongelukken, die

met een gemiddelde van meer dan 
veertig per dag voorkomen. Voor de in 
totaal veertig m ijnen is één veilig- 
heidsambtenaar verantwoordelijk 
voor de naleving van de veiligheids
voorschriften. Er vallen ook veel 
slachtoffers door de beroepsziektes 
zoals stoflongen en longinfekties. 
Cijfers hierover bestaan niet want 
m ijnwerkers waarbij een van deze 
ziekten wordt gekonstateerd worden 
op staande voet ontslagen en terug
gestuurd naar hun woonplaats. Bij 
gebrek aan goede voeding en me
dische verzorging, sterven deze men
sen binnen korte tijd.

Vakbonden
De hoogte van de lonen en andere 
arbeidsvoorwaarden worden nog al
tijd  door de m ijnbouwondernem in
gen opgelegd. De zwarte vakbonden 
waren tot voor kort illegaal. Na de 
onrust onder de m ijnwerkers in de 
zeventiger jaren besloot het Zu idafri
kaanse regime haar politiek ten op
zichte van de zwarte vakbonden te 
wijzigen. In 1979 kondigde de over
heid 'hervorm ingen' aan. Zwarte vak
bonden zouden erkend worden als 
onderhandelingspartner bij loonon
derhandelingen. Uit de voorwaarden 
tot erkenning werd echter duidelijk 
wat de bedoeling was: de zwarte 
vakbonden onder kontrole van de 
overheid brengen. Zo moest er volle
dige inzage gegeven worden in de 
boeken en moest een ledenlijst over
legd worden.
Enkele blanke vakbonden met zwarte 
onderafdelingen lieten deze registre
ren, maar de zwarte onafhankelijke 
vakbeweging, die altijd ondergronds 
had moeten werken, weigerde. De 
zwarte vakbonden, waarvan de Na
tiona l Union of M ineworkers  (NUM) 
de belangrijkste is, groeide echter 
tegen de repressie in. Deze vakbond 
wordt inmiddels door enkele m ijn 
bouwondernemingen betrokken bij 
de loononderhandelingen. De zwarte 
onafhankelijke vakbeweging eist, be
halve een goed loon, ook de afschaf
fing van de apartheid. Dit stu it op fel 
verzet van o.a. de blanke vakbewe
ging. Onlangs lanceerde de blanke 
racistische Nationale M ijnwerkers 
Bond een plan voor één grote natio
nale blanke vakbond. Deze zou opge
richt moeten worden om verzet te 
kunnen bieden tegen de eisen van de 
zwarte arbeiders voor verbetering 
van hun leef- en werkomstandighe
den.
De groei en de macht van de zwarte 
onafhankelijke vakbeweging bete
kent een gevaar voor het apartheids- 
regime. Doordat de Zuidafrikaanse 
overheid voor het grootste gedeelteFoto: Gerard Klijn



haar inkomsten haalt uit de goud
w inning is ze ook zeer afhankelijk van 
deze industrie. De overheid zal alles 
doen om elk verzet van zwarte m ijn
werkers de kop in te drukken. Burgers 
die in ju li van dit jaar stakende 
mijnwerkers beschoten, waarbij één 
dode en meerdere gewonden vielen, 
werden door de overheid geprezen 
om hun moed en verantwoordelijk
heid.

Krugerrand
Zuid-Afrika is de grootste goudprodu- 
cent ter wereld. De goudexport levert 
de Zuidafrikaanse schatkist per jaar 
vijf m iljard gulden op. De overheid 
probeert op alle mogelijke manieren 
de verkoop van het goud te stimule-

MILJOENEN-NOTA
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ring. Maar ja, zij vinden dat Sociaal 
Cultureel Planburo ook maar een 
flauwekulburo.

Schamel
Zelfs het financieringstekort presen
teert het kabinet de zaak mooier (?) 
dan ze is. In 1984 is het inderdaad 
gedaald. Maar dat was eigenlijk per 
ongeluk niet voorzien. In 1 985 zal het 
voor het eerst sinds jaren gepland 
dalen, van 10,5% naar 9,7%. Daarbij 
'vergeten' ze echter om ook het tekort 
of overschot van de sociale fondsen 
mee te rekenen. Als je dat wél 
meerekent daalt het tekort nog maar 
met eentiende procent, van 10 naar 
9,9. Eigenlijk nogal schamel als je 
daarvoor 9,3 m iljard bezuinigt. In 
feite vindt het kabinet het veel be- 
langrijker om de belastingen en pre
mies te verlagen. Voor de onderne
mers, dat verhoogt hun w inst. En voor 
werknemers, dan kunnen ze beter 
loonmatigen, dat verhoogt óók de 
winst. En op dat gebied, het verhogen 
van de w insten, is het kabinet zéér 
suksesvol. Vooral de w insten van de 
grote, exporterende bedrijven groei
en als kool. Alleen al de eerste zes 
maanden van 1 984 leverde Sheffeen 
w inst op van 7550 miljoen netto, 
Philips verdiende 544 miljoen, Uni- 
lever 949 miljoen, DSM  289 miljoen 
en Akzo 393 miljoen.
Ook de loonmatiging lukt goed, net 
als de bevordering van de export. De 
rol van de overheid wordt flink terug
gedrongen, tenm inste als het gaat om 
milieumaatregelen, voorzieningenni- 
vo en bescherming van de rechtsposi
tie van mensen. Ook in het vergroten 
van de inkomensverschillen, so wie 
so van de ongelijkheid tussen men
sen, is het kabinet heel suksesvol. Er 
tekent zich steeds sterker een driede
ling in de maatschappij af. Het land 
wordt weer overzichtelijk ingedeeld 
in een eerste, tweede en derde 
klasse, net als vroeger in de trein. De 
macht is gereserveerd voor de eerste 
klas, volwaardig werk met een rede
lijk inkomen voor de tweede klas, en 
werkloosheid (of een tijdelijk, slecht- 
betaald baantje), armoede en diskri- 
minatie voor de derde klas. En de 
eerste klas verzekert zich van een

ren. Zo probeert de overheid in 
samenwerking met de Chamber of 
Mines de Krugerrand op grote schaal 
af te zetten. Het idee achter deze 
gouden munt is om hem te verkopen 
via banken. Dit omdat banken bij de 
mensen een bepaald soort vertrou
wen hebben, ze zijn solide, ze bedu
velen je niet. Ook in Nederland wordt 
de Krugerrand verkocht door de grote 
banken, met name de AMRO, ABN, 
NMB en de Grenswisselkantoren. 
Het Komitee Zuidelijk Afrika start 21 
oktober een aktie tegen de banken die 
de Krugerrand verkopen. Het Komitee 
voert deze aktie tegen de verkoop van 
Krugerrands omdat de Krugerrand zo 
sterk verbonden is met de onderdruk
king van de zwarte meerderheid in

behoorlijke beveiliging door meer 
politie, meer cellen en meer bewa
pening.

Oppositie
De oppositie zit er bij dit alles wat 
moedeloos bij. Het kabinetsbeleid is 
natuurlijk volstrekt a-sociaal. Het is 
zelfs ekonomisch ondoelmatig. De 
alternatieve plannen van FNV en 
PvdA verleden jaar maakten dat du i
delijk: het regeringsbeleid skoort heel 
slecht als het gaat om bijvoorbeeld 
ekonomische groei en werkloos
heidsbestrijding. Recente berekenin
gen laten zelfs zien dat ook op het 
punt van het terugdringen van het 
financieringstekort het regeringsbe
leid het slechter doet. Desalniettemin 
was het PvdA-plan vorig jaar, en ook 
de uitgewerkte versie dit voorjaar, in 
de Kamer een droevig lot beschoren. 
Het werd zonder meer van tafel 
geveegd.
Hoog tijd voor herbezinning dus. En 
de PvdA-fraktie gaf derhalve de heren 
Van Kemenade, Ritzen en Wöltgens 
opdracht een fundamentele nota te 
schrijven over het toekomstige so- 
ciaal-ekonomisch beleid. Dat is een 
knap werkstuk geworden, met een 
gedegen onderbouwing. Maar er valt 
alleen volstrekt geen oppositie mee te 
voeren. Integendeel. Het is een rechts 
plan, dat Lubbers volop m ogelijkhe
den biedt in open doel te schieten als 
de PvdA toch haar plichtmatige oppo
sitie w il voeren. Het plan gaat niet uit 
van strijdbaarheid, maar van een 
korporatistische visie. De Wagner- 
filosofie  van de regering wordt over
genomen, met alles erop en eraan, 
rendementsverhoging, loonmatiging, 
deregulering, privatisering, profijtbe
ginsel en technologische innovatie. 
Handhaving van het w ette lijk  m in i
mumloon kan er nog nèt af. De 
voorstellen voor de sociale zekerheid 
zijn nog erger dan die van de regering: 
de overheid zorgt alleen nog voor een 
'basis-uitkering' van vijftig  procent 
van het m inimumloon. Ruim zeven
honderd gulden per maand, daar kun 
je dus niet zelfstandig van leven. 
Maar daar gaan de drie PvdAbers ook 
niet van uit. Uitgangspunt is dat je 
samen-woont. De nota Van Kemena-

Zuid- Afrika. Van elke Krugerrand die 
in Nederland voor gemiddeld 1250 
gulden verkocht wordt, verdw ijnt ze
ker driehonderd gulden in de schat
kist van Zuid-Afrika, dat daarvan 
weer de repressie door leger en 
politie en de bezetting van Namibië 
financiert.

J u le s  K n e e p k e n s  
G r é  Z w o l s

D e  aktie va n  het K o m it e e  Zuideli jk  
A fr ika  start o p  21 o k t o b e r  in D e  
Balie in A m s t e r d a m  (bij het Leidse- 
plein) m e t  een diskussie tussen 
m e n s e n  uit de politiek, de v a k b o n 
den en een aantal jo u rn a l is te n ,  's 
A v o n d s  de p re m iè re  v a n  het t o n e e l 
stuk E g o li onder regie van Rufus

de c.s. is in de PvdA-fraktie bespro
ken, maar niet op alle punten aan
vaard. Ook de partijbestuursnota 
schuift minder ver naar rechts op. 
Toch lijkt de ontw ikkeling in het 
denken bij de PvdA alleen de rechter
kant op te schuiven.

Het is een wat moedeloos beeld. De 
trein dendert welhaast ongehinderd 
door. Wat doe je daar als links tegen? 
Oproepen tot krachtig en massaal 
verzet doen wat ongeloofwaardig 
aan. Bij de pakken neerzitten helpt 
natuurlijk ook niet. Maar w aarsch ijn 
lijk is het zinvoller de spaarzame 
kracht die de PSP op kan brengen niet

Collins. De diskussie start om 14.30 
uur en de tonee lvoorste lling  om 
20.30 uur.
Op 22 oktober w ord t aan de direkties 
van verschillende banken een ve r
zoek aangeboden om met de verkoop 
van de Krugerrand te stoppen. 
Nadere in fo rm atie  over de aktie (on
der andere aktiem ateriaa l zoals fo l
ders, affiches, stickers en een bro
chure) bij: KZA, Oudezijds A ch te r
burgw al 173, 1012 DJ Am sterdam , 
tel.: 020 -270801 .
Het Komitee verkoopt als a lte rna tie f 
voor de Krugerrand een M a n d e la -  
p e n n in g . De m eeropbrengst van die 
penning zal ten goede komen aan de 
m ijnw erkersbonden van Zu id-A frika .

zozeer te richten op het defensief 
tegenhouden van de regeringsplan- 
nen, maar vooral op het op gang 
proberen te brengen van een bewe
ging voor meer offensieve doelen: 
een snelle, drastische arbeidstijdver
korting en het recht op een zelfstan
dig, volwaardig inkomen voor ieder
een.

H e r b e r t  G o e d i n g s

De PSP organiseert op za te rd a g  13 
o k to b e r op vier plaatsen in het land 
regionale dagen over de aktiem ogelijk- 
heden tegen het kabinetsbeleid. Zie voor 
een nadere aankondiging de rubriek 
'Ondersteboven' in d it blad.
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Binnenkort verschijnt nummer 8:

Johan Vigeveno: 

Harry M eijer:

Theo Baart:

geënsceneerde fotografie uit 
'Viva' en 'Mensen' 
de woonwagenbewoners van 
'De Rolleman' in Amsterdam  
West
de Haarlemmermeer, een 
groeikern in de vlakke polder

losse v e r k o o p  f 8 , 5 0 ;  j a a r a b o n n e m e n t  f 4 5 , —  (6  n u m 
m e rs ) ;  m e t  C J P  f 3 7 , 5 0 .
S t u u r  een kaartje naar: U itg e v e r i j  F r a g m e n t ,  C o n r a d -  
straat 2 3 ,  1 0 1 8  N E  A m s t e r d a m



DERDE WERELD

KNUPPEL IN HET HOK
Het wereldje van diegenen in 
ons land die zich met de Derde 
Wereld en ontwikkelings
samenwerking bezighouden is 
het afgelopen halfjaar danig in 
beroering geweest. De minister 
van Ontwikkelings
samenwerking, Eefje Schoo, 
had een paar flinke knuppels in 
het hoenderhok gegooid. Ze 
deed dat met het uitbrengen 
van een tweetal beleidsnota's 
die een flinke ommezwaai 
betekenen van het Nederlandse 
beleid inzake ontwikkelings
samenwerking.
W illem  Polder, bestuurslid van de 
Henk Lankhorst Stichting, gaat 
op de twee nota's in en stelt een 
aantal vragen aan de PSP èn aan 
de Derde Wereldbeweging in ons 
land.

De nota's 'Herijking b ila teraal beleid ' 
en 'Ontw ikkelingssam enwerking en 
werkgelegenheid' van m inister 
Schoo hebben een duidelijke poli
tieke achtergrond. Bij het regeerak
koord van het kabinet-Lubbers is

afgesproken dat er een onderzoek zou 
komen naar de vraag hoe de Neder
landse ekonomie of het Nederlandse 
bedrijfsleven meer zou kunnen profi
teren van de gelden voor ontw ikke
lingssamenwerking. De beide nota's 
zijn hiervan het resultaat. Het nieuwe 
beleid komt er voornamelijk op neer 
dat alleen ontw ikkelingshulp zal w o r
den gegeven in sektoren waar Neder
land (lees: het bedrijfsleven) goed in 
is: weg- en waterbouw, irrigatie 
enzovoort. Er worden een aantal 
maatregelen genomen om het be
drijfsleven meer bij ontw ikkelings
samenwerking te betrekken. Het is 
zelfs de bedoeling sommige bedrijven 
subsidie te geven voor het ontw ikke
len van nieuwe produkten die bru ik
baar zijn in het kader van ontw ikke
lingssamenwerking. Een en ander 
moet dan niet alleen de w inst spek
ken van de bedrijven, maar ook nog 
een beetje extra werkgelegenheid 
opleveren in Nederland. Het meer 
inschakelen van het bedrijfsleven zou 
in de visie van de m inister de ekono- 
mische groei in de ontw ikkelings
landen bevorderen. Verder houdt zij 
staande dat ook in het nieuwe beleid 
er voldoende aandacht zal blijven

voor direkte armoede bestrijding, tot 
nu toe de hoefddoelstelling van on t
wikkelingssamenwerking.

Zondvloed
In het afgelopen halfjaar is er van alle 
kant een ware zondvloed van kritiek 
uitgestort op de voornemens van 
Eegje Schoo. De eigen kontröle- 
dienst van de m inister (de 'Inspektie 
Ontwikkelingssamenwerking te Vel
de' ) bracht een zeer kritisch rapport 
uit over de Nederlandse hulp. Ook de 
Nationale Advies Raad voor O ntw ik
kelingssamenwerking  veegde de 
vloer aan met beide nota's. In de 
kranten werd een levendige polemiek 
gevoerd en op de in juni door de 
Tweede Kamer gehouden hoorzitting 
lieten de kerken, de vakbeweging, de 
partikuliere organisatie en vele Derde 
Wereldgroepen hun kommentaar ho
ren.
De kritici waren het in hun belang
rijkste argumenten wel met elkaar 
eens. Zelfs organisaties die de maat
schappij visie van de m inister delen, 
vonden dat het niet mogelijk is om via 
ontw ikkelingshulp tegelijkertijd twee 
doelen na te streven die vaak met 
elkaar strijd ig zijn. Enerzijds het be

vorderen van ontw ikkelingsin itia tie- 
ven in de Derdewereld, en anderzijds 
Nederland mee laten profiteren van 
de hulpgelden. Dat gaat in zeer vele 
gevallen niet met elkaar samen. 
Bedrijven hebben nu eenmaal alleen 
een zo hoog mogelijke w inst als 
doelstelling en niet de ontw ikkeling 
van d 'e  Derde Wereld. Aktivite iten 
van Nederlandse bedrijven gaan vaak 
ten koste van de ontw ikkeling van het 
eigen bedrijfsleven van de Derde 
Wereld. Bovendien profiteert er daar 
vaak alleen een kleine bevoorrechte 
elite van. Ontwikkeling is een veel 
gekompliceerder en omvattender 
proces dan alleen het opzetten van 
bedrijven voor produktie van goede
ren op kapitalistische basis, denk 
bijvoorbeeld aan opleiding, gezond
heidszorg, landhervorming enzo
voort.
Velen vonden dat de belangrijkste 
doelstelling van ontw ikkelingssa
menwerking (direkte armoedebestrij
ding) nu ondergeschikt wordt ge
maakt aan kommerciële belangen, en 
dat te rw ijl de situatie van vele hon
derden miljoenen in de Derde Wereld 
er elk jaar alleen maar slechter op 
wordt.

Vrouwen
Veel kritiek ook gold de aandacht voor 
de positie van vrouwen. W eliswaar 
staat in de nota's op vele plaatsen dat 
rekening dient te worden gehouden 
met de gevolgen voor vrouwen, maar 
er wordt als to ta lite it geen geloof
waardig beleid gepresenteerd, dat de 
belangen van vrouwen als uitgangs
punt neemt.
Helaas is het bij ontw ikkelingssa
menwerking net zo als bij andere 
zaken als kernwapens, sociale zeker
heid en werkgelegenheid. De rege- 
ring-Lubbers trekt zich niets aan van 
brede kritiek uit de samenleving. Zij 
denkt zich te kunnen permiteren om 
een beleid door te drukken wat 
eenzijdig werkt ten gunste van de 
ondernemers en de rijken en ten 
nadele van de zwaksten in onzeeigen 
samenleving, maar óók in de Derde 
Wereld.

Ook het M inisterie van Ontw ikke
lingssamenwerking trekt zich terug in 
de ivoren toren van het, vermeende, 
eigenlijk. Het gevolg is dat ontw ikke
lingshulp in Nederland steeds meer 
steun verliest, ook bij diegenen die 
heel betrokken zijn bij de problemen 
in de Derde Wereld en daar aandacht 
voor w illen vragen. Zij vragen zich af 
of hulp op deze manier nog wel zo 
nodig moet.
Als we de diskussie van het afgelopen 
halfjaar overzien, dan blijkt dat ook de 
Derde Wereldbeweging zelf de nodi
ge moeite heeft om voorstellen te 
doen voor een goedalternatief beleid. 
Over de belangrijkste doelstelling is 
men het nog wel eens. Ontwikke-

ONGELIJKE WERELDEN
De Henk Lankhorst Stichting 
heeft een scholingsbrochure u it
gebracht over de Derde W ereld
problematiek onder de tite l 'O n
gelijke W erelden'. Aan deze bro
chure is lang gewerkt door een 
tiental PSP'ers. Zij schreven de 
teksten, lieten die door enkele 
scholingsgroepen lezen .en bekri
tiseren, en herschreven vervol
gens de teksten. Vervlgens heb
ben de eindredakteuren Wim 
Bossema en Jaap Spelberg nog 
vele, vele zondagen besteed aan 
het in elkaar passen en goed 
leesbaar maken van de teksten. 
De brochure heeft een prachtige 
opzet. Zij bestaat uit negen hoofd
stukken, die elk bevatten : een 
leestekst (het thema van het 
hoofdstuk), een theoretische tekst 
(dieper gravende toelichting op 
het thema of een deel daarvan), 
en illustratieve tekstfragmenten 
(tabellen, foto's, reklameteksten, 
kranteartikelen, die het thema 
aankleden).
De brochure begint met de hu id i
ge tijd  om vervolgens steeds 
verder in de geschiedenis te du i
ken. Zo probeert men de dieper 
liggende en historische oorzaken 
van de onderontwikkeling van de 
Derde W ereldlanden op te spo
ren. Vervolgens keert men aan

het eind van de brochure weer 
terug naar het heden om zich af te 
vragen: wat kunnen w ij, wat kan 
de PSP tegen deze onderontw ik
keling doen?
De brochure bevat ook nog bij elk 
hoofdstuk een lesbrief met dis- 
kussievragen en een verklarende 
woordenlijst. Op aanvraag is er 
een aparte begeleidingsbrief voor 
schol ingsmedewerk(st)ers ver
krijgbaar. Als men w il kan men de 
hoofdstukken in een w illekeurige 
volgorde lezen, omdat elk hoofd
stuk eerder een thematische dan 
een historisch-analytische bena
dering kent.
Door de strakke en toch levendige 
struktuur van de schol ingsbro- 
chure is de Henk Lankhorst S tich
ting erin geslaagd een boeiende 
scholingstekst te maken. De bro
chure is ook rijk aan konkrete 
inform atie over situaties in een 
stel ontw ikkelingslanden. Een 
scholingsbegeleid(st)er zal dan

ook van goede huize moeten 
komen om alle vragen over de 
veelheid van onderwerpen, tijds
periodes en analytische verkla
ringen, die behandeld worden, te 
kunnen beantwoorden.
W at echter verdomd jamm er is, is 
dat de afwerking te wensen over
laat. Het taalgebruik is soms 
belabberd slecht, tabellen zijn 
verkeerd genummerd, er is geen 
inhoudsopgave, de hoofdstukken 
krijg je in een envelop los thuis 
zonder een ringband of klemband 
of hoes eromheen. Sommige tek
sten zijn — grafisch gezien — 
moeilijk te lezen. Ik weet, er is 
maximaal geroeid met de riemen, 
die de Henk Lankhorst Stichting 
heeft, maar had wat met extra 
geld de verzorging van deze uitga
ve niet wat beter gekund? Had de 
PSP niet wat bij kunnen leggen 
door de kostprijs te subsidiëren?

Chris Huinder

Ongefijke w erelden , uitgave van de Henk Lankhorst Stichting. Te 
bestellen door f 21,50 over te maken op giro 194249 tnv PSP- 
Amsterdam met vermelding van 'Ongelijke Werelden'.

Afdelingen en andere groepen van PSP'ers, die een scholing aan de hand 
van Ongefijke W erelden  willen opzetten kunnen voor raad en begeleiding 
kontakt opnemen met de medewerkster van de stichting, leteke 
Witteveen, postbus 700, 1000 AS Amsterdam, tel: 020-267374.



lingshulp zou zich vooral moeten 
richten op bestrijding van armoede en 
vergroting van ontwikkelingskansen 
voor de allerarmste ten in de Derde 
Wereld.
Dat betekent dat w ij onze hulp ook 
meer zouden moeten richten op diè 
landen waar werkelijk iets gedaan 
wordt voor deze grote groep.
Maar als het er dan op aan komt om 
konkreet aan te geven hoe onze 
ontwikkelingshulp eruit zou moeten 
zien dan blijkt dat er toch een aantal 
moeilijke vragen blijven.

Vragen
Ik zou hier een aantal vragen w illen 
opwerpen waarop mijns inziens de 
Derde Wereldbeweging in de komen
de tijd een antwoord dient te vinden. 
Pas dan kan een reëel alternatief 
worden aangedragen voor het hu id i
ge beleid.

Wat we niet w illen — hier niet en óók 
in de Derde Wereld niet — is dat onze 
'ontw ikkeling' wordt bepaald door op 
kapitalistische leest geschoeide be
drijven, die alleen oog hebben voor 
kommerciële belangen en niet voor 
een menswaardig bestaan, milieu en 
gezondheid. De vraag is dan: Welk 
ontwikkelingskoncept stellen we 
daar dan tegenover? Daarvoor is het 
belangrijk eerder te kijken naar wat er 
vanuit de Derde Wereld wordt aange
dragen, dan dat w ij proberen ons 
maatschappij-model te exporteren 
via ontw ikkelingshulp.
Een andere fundamentele vraag is: 
Als we zien dat ontw ikkelingshulp nu 
voornamelijk de belangen dient van 
onze eigen samenleving en bedrijven, 
wat voor standpunt moeten we dan 
innemen? Moeten we er maar voor 
pleiten dat hulp zó niet meer hoeft of 
moeten we daarentegen zoveel mo
gelijk proberen de bestaande hulp te 
beïnvloeden in de door ons gewenste 
richting?
Zelfs als we uitgaan van een funda
menteel recht op ontw ikkeling  voor 
de Derde Wereld, en als we er van uit 
gaan dat die Derde Wereld zelf dient 
te bepalen hoe haar ontw ikkelings
proces eruit gaat zien, dan nog 
ontkom je er moeilijk aan om voor
waarden te stellen aan ontw ikke
lingshulp. Oók in zogenaamde 'socia
listische' Derde Wereldlanden is er 
vaak een tegenstelling tussen het 
beleid van de overheid en de belan
gen van de zwakste bevolkingsgroe
pen. En denk bijvoorbeeld aan de 
kwestie van de mensenrechten: Ook 
de PSP pleitte voor stopzetting van de 
hulp aan Surinam e ...
Waar ligt voor ons de grens tussen 
autonomie en paternalisme?

Voor de Derde Wereldbeweging in 
Nederland èn voor diegenen binne de 
PSP die zich daarmee verbonden 
voelen is er alle aanleiding om ons de

komende tijd in deze vragen te ver
diepen, teneinde onszelf sterker te 
maken tegen het huidige regerings
beleid en vóór de belangen van die 
mensen in de Derde Wereld waarmee 
w ij ons solidair voelen.

Willem Polder

SURINAME

Er zijn bijna ttoee jaar verstreken sinds de 'december-moorden' van 
'82 in Suriname. De Nederlandse regering reageerde daarop met de 
stopzetting van de hulp. De PSP was het, bij uitzondering, met de 
regering eens.
Chris Huinder zet het standpunt nog eens op een rij. Kare i Puhf, net 
terug uit Suriname, levert kritiek en roept op tot een heel ander 
beleid. De Henk Lankhorst Stichting organiseert in oktober een 
openbare diskussie over Suriname. Dat belooft vuurwerk.

Geen hulp
Onmiddellijk na de moorden op v ijf
tien mensen in december 1 982 heeft 
de PSP-fraktie bij monde van Fred van 
der Spek zich gekant tegen voortzet
ting van de ontw ikkelingshulp. Hij zei 
in de Kamer het 'volstrekt eens te zijn 
met de maatregelen die door de 
regering zijn afgekondigd', zoals op
schorting van de ontw ikkelingssa
menwerking. Tot dan toe had de PSP- 
fraktie aan de politieke ontw ikke lin 
gen in Suriname sinds de legercoup 
van februari de gunst van de tw ijfe l 
gegeven, omdat er onder andere

'aanzetten merkbaar waren in de 
richting van een ander en naar onze 
mening beter sociaal-economisch 
beleid dan vroeger in Suriname werd 
gevoerd.'

De PSP-fraktie volgde daarmee 
schijnbaar een spoor, dat ook door 
andere kamerfrakties gevolgd werd. 
Maar schijn bedriegt. Op drie ele
menten w ijk t de PSP-fraktie duidelijk 
af. Ten eerste verdedigt de fraktie het 
standpunt, dat w at ontw ikkelings
hulp genoemd wordt meestal alleen

maar de elites in de Derde W ereld ten 
goede komt. Veel te weinig hulp 
wordt nog gericht op kleinschalige 
projekten in de landbouw, industrie 
en het onderwijs. Bovendien wordt 
het beleid van ontw ikkelingssam en
werking niet uitgedragen naar de 
m inisteries van financiën en van 
ekonomische zaken, die een puur 
kapitalistische buitenlandse politiek 
voeren. Ten tweede vindt de PSP- 
fraktie, dat de regering konsekwent 
moet handelen. Als de regering om 
goede redenen de hulp aan Suriname 
opschort, moet zij ook de hulp aan 
andere landen (zoals Pakistan en 
Indonesië, twee notoire m ilita ire  dik- 
taturen) stopzetten. Deze opvatting 
liet Fred van der Spek dan ook in het 
zogenaamde Suriname-debat van de
cember 1982 horen: 'W ij zijn overi
gens van mening, dat het toepassen 
van die kriteria (ter zake van Surina
me) ook in een aantal anderegevallen 
moet leiden tot het stopzetten of 
opschorten van de ontw ikkelingssa
menwerking, een konsekwentie die 
de regering nog niet getrokken heeft.'

vervolg op pag ina l0
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Stenentijdperk
Men kan zich afvragen — en dat is 
vaak de kritiek uit rechtse hoek — of 
hulp aan VietNam wél voortgezet 
mag worden. Op dat land is immers 
toch ook veel kritiek betreffende de 
respektering van de mensenrechten 
te uiten? Handelt de PSP-fraktie hier 
zelf niet inkonsekwent? Nee. De 
december-moorden in Suriname be
tekenden een ernstige terugval in het 
proces van ekonomische en politieke 
veranderingen. Hier was geen sprake 
van vooruitgang, maar van een defi
n itie f afstoppen van vooruitgang. En 
let er wel op, dat de moorden in 
Suriname geen 'historische vergis
s ing '' noch 'een verkeersongeval op 
de revolutionaire weg' waren, maar 
welbewuste, geplande uitroeiing, 
waarbij leidende m ilita iren volgens 
ooggetuigen direkt betrokken waren. 
Bij VietNam kan men nog steeds 
duidelijk en onomwonden stellen, dat 
er sprake is van vooruitgang op 
politiek, ekonomisch en hum anitair 
gebied, ook al is die vooruitgang 
langzaam en ook al is er veel kritiek op 
VietNam te leveren. Bij het beoorde
len van een situatie in een land moet 
men dan ook de specifieke omstan
digheden van dat land in ogenschouw 
nemen. En wie zou w illen bestrijden, 
dat VietNam door de VS met mede
plichtigheid van het westelijke ha lf
rond naar het stenen tijdperk is 
teruggebombardeerd?

Mensenrechten
Een derde afw ijkend element in de 
opstelling van de PSP-fraktie ten 
aanzien van andere frakties is, dat, 
als er hulp gegeven wordt, deze direkt 
de bevolking ten goede moet komen 
in het kader van zijn ekonomisch 
dekoloniserings- en emancipatiepro
ces. Ook dat heeft de fraktie in relatie 
met de debatten over de hulpverle
ning in Suriname naar voren ge
bracht. Zo verlangde Fred van der 
Spek tijdens het debat over het geven 
van ontwikkelingsgelden aan Suri
name uit het zogenaamde KAP-fonds 
(Kleine Ambassade Projekten), dat de 
voorwaarden voor een nieuwe ont
w ikkelingsre latie  gepreciseerd w or
den. Zo niet, dan geeft de regering 
'voedsel aan de gedachten de moge
lijkheid van een eerder herstel van de 
relatie op grond van ekonomische 
belangen open te laten, ook wanneer 
het met de mensenrechten in Suri
name nog niet veel beter gesteld zou 
zijn.' De PSP-fraktie vond natuurlijk 
wel, dat deze KAP-gelden 'ook in de 
huidige omstandigheden zinnig zijn', 
omdat ze onm iddellijk de bevolking 
tegemoet komen zonder dat Bouterse 
en de zijnen ermee te maken hebben.

De PSP-fraktie heeft daarmee een 
stel voorwaarden voor hervatting van 
de hulprelatie met Suriname aange
geven: dem ilitarisering van het re
giem, demokratisering van de samen
leving, respektering van de mensen
rechten en duidelijk omschreven kri- 
teria aan wie een eventueel hervatte 
ontw ikkelingssam enwerking ten 
goede zal komen.
Ik zie niet in, dat de Surinaamse

overheid duidelijke stappen in de 
richting van dem ilitarisering en de
mokratisering heeft genomen. Er 
hoeft geen demokratisering naar 
Westers model te komen. Men kan 
wèl verlangen, dat Surinamers via 
vakbonden, politieke en sociale orga
nisaties, pers en vrijheid van me
ningsuiting hun wensen naar voren 
kunnen brengen en de overheid kun
nen kontroleren. Ook hebben de 
m ilita iren nog geen aanstalten ge
maakt de schuld voor de moordpartij 
van december 1982 op hun eigen 
schouders te nemen. Van mij hoeft de 
ontw ikkelingsrelatie nu  dan ook niet 
hersteld te worden.

Chris Huinder

W el hulp
In februari en maart van dit jaar ben ik 
in Suriname geweest. De aanleiding 
tot dat bezoek moet worden gezocht 
in de belangstelling die ik heb voor de 
gebeurtenissen die vanaf 25 februari 
1980 hebben plaatsgevonden in dat 
land.
Ongeacht de fouten die daar gemaakt 
zijn, vond ik het toch de moeite waard 
een kijkje te gaan nemen in een land 
dat eeuwen onderdrukking achter de 
rug heeft. M ijn pogingen om door te 
dringen tot personen en groepen die 
mij meer over de revolutie konden 
vertellen ging niet a ltijd even vlot. 
Soms zakte de moed mij in de schoe
nen wanneer ik weer eens met ach
terdocht werd behandeld en ik op 
mijn donder kreeg voor de leugens 
waar de Nederlandse pers voor ver
antwoordelijk is.
Uit alle gesprekken en alle indrukken 
is mij duidelijk geworden dat de PSP 
zich niet langer mag verschuilen 
achter theoretische bespiegelingen 
en dubieuze verdachtmakingen aan 
het adres van de leiders van de Suri
naamse revolutie. In Suriname is er 
namelijk meer aan de hand dan wat 
destabiliserende krachten ons w illen 
laten geloven. Het moet iedereen 
toch duidelijk zijn dat men er in Suri
name niet op uit is om het land weer 
op te zadelen met een demokratie 
volgens Europees model. Daarnaast 
heeft men ook niet de bedoeling om er 
een rechtse diktatuur te vestigen. 
Integendeel, men probeert — tegen 
alle verdrukking in — een socialis
tische  koers te varen. Dat men zich 
daarover niet zo duidelijk uitlaat is erg 
verstandig. En wat de demokratische 
kant van de zaak betreft, is het zo dat 
na de staatsgreep van februari 1980 
men in eerste instantie veel te snel tot 
normalisatie is over gegaan. De m ili
tairen hebben dus nooit de bedoeling 
gehad om de demokratische grond
rechten voor onbepaalde tijd  op te 
schorten. Dat zij hun positie niet zo
maar prijsgeven staat als een paal 
boven water. Het standpunt dat de 
revolutionaire leiding het Surinaam 
se volk bewust haar demokratische 
rechten heeft ontnomen is eerder

geboren uit rankune, dan uit gezond 
verstand.

De PSP dient een strijdbare partij te 
zijn. Eigenlijk zou de PSP blij moeten 
zijn met de ontwikkelingen die in 
Suriname plaatsvinden en op gepaste 
wijze daaraan steun moeten betui
gen. Maar nee hoor, men draait om de 
hete brij heen. Ik ben er voorstander 
van wanneer de PSP haar onvoor
waardelijke steun betuigt aan de 
machthebbers in Suriname. Het zou 
een heldhaftige daad zijn als de PSP 
de betrekkingen met Suriname her
steld. Het zou een stunt van de eerste 
orde zijn wanneer de PSP officiële 
betrekkingen aanknoopt met de 25 
februari-beweging 'Stanvaste'.
Het is een blunder dat de Tweede 
Kamerfraktie van de PSP indertijd 
vóór de stopzetting van de ontw ikke
lingshulp heeft gestemd. Men had er 
beter aan gedaan door alleen de 
moorden te veroordelen. Nu is de 
partij 'kamerbreed' in een kuil geval
len die men zelf heeft gegraven.
Het is treurig dat een socialistische 
partij dat soort halfslachtige uitspra
ken doet, die alleen maar bedoeld zijn 
om haar eigen positie binnen het 
Nederlandse politieke bestel te be
schermen. Ik vind het ook bijzonder 
schokkend wanneer Fred van der 
Spek beweert dat als er in Suriname 
een échte revolutie was geweest men 
daar veel kritischer met de ontw ikke
lingsgelden om was gegaan (in 'S uri
name Informatie', maart 1984, pagi
na 14). Ik zou wel eens van Fred 
w illen weten hoe de blauwdruk van 
een échte revolutie er uit ziet. Boven
dien is het zo dat men in Suriname 
ju is t vanaf februari '80 beter met die 
gelden probeerde om te gaan, maar 
dat dat in Nederland niet op prijs werd 
gesteld.
Fred van der Spek beweert verder dat 
er geen sprake is van bevrijding van 
Suriname en van enige participatie 
van de bevolking daarbij. Of hij is niet 
op de hoogte, öf Van der Spek verzint 
maar wat.

Hierbij roep ik iedereen die het in 
■ grote lijnen met mij eens is op om bij 

het landelijk partijbestuur én de 
Tweede Kamerfraktie van de PSPaan 
te dringen op serieuze pogingen tot 
het daadwerkelijk verbeteren van de 
betrekkingen tussen Suriname en 
Nederland. W ant laten we eerlijkzijn : 
dit kan toch niet langer doorgaan...

Karei Puhl

Zo'n zestig jaa r geleden werd op 
in itia tie f van Tr o eist ra de vaste 
Kamerkommissie van bu iten
landse zaken in het leven ge
roepen. Enkele ja ren daarvóór 
had Troelstra nog de revolutie  
uitgeroepen. Die werd jam m er
lijk door een Oranje-gezinde 
menigte afgestopt. De vaste 
Kamerkommissie moest toen in  
besloten bijeenkomsten de 
diplomatieke manoeuvres van 
de regering volgen en zo nodig 
kritiseren, want diplomatie be
hoorde n ie t op straat. Vond 
Troelstra.
Dat gaat nu héél anders. De 
halve vredesbeweging reist heel 
Europa a f om het gebied 
nukleair schoon te vegen. De 
Derde Wereldbeweging zit 
voortdurend grotendeels in de 
arme landen om er de revolutie  
een handje te helpen. De burge
meester van Amsterdam, die dat 
na w il doen, begrijpt er niet zo 
vee! van, want h ij w il èn de 
rio len van Managua èn die van 
Djakarta zuiveren. De iaatsten 
raken steeds weer verstopt met 
lijken van 'mysterieus ver
moorde mensen'. Je moet daar 
dan ook n iet beginnen met 
zuiveren van de riolen, maar 
met het tegengaan van de 
moorden.
Voor het eerst waren begin sep
tember de vrouwen in de vaste 
Kamerkommissie van bu iten
landse zaken in de meerderheid. 
Voorzitter Schoften, die de echte 
voorzitter Ter Beek verving, die 
op zijn beurt in China zat om 
geen kommentaar te hoeven 
geven op zijn nieuwe kern- 
wapen-standpunt, herinnerde  
daar fijn tjes aan. Je zag 
M aarten Engwirda beteuterd  
kijken. De regeringsdelegatie  
bestond tijdens de kommissie- 
bijeenkomst nog alleen uit 
mannen, maar het werd er n iet 
m inder gezellig en in form eel 
door. Tot Andrée van Es, die 
Fred van der Spek verving, die 
op zijn beurt in  Japan zat om de 
telefoon niet te behoeven beant
woorden naar aanleiding van 
zijn Haagse Post-interview, 
tegen de m in ister uitriep: 'Maar 
niem and in d it land hoeft zijn 
m ond over mensenrechten te 
houden, ook a i zit z ij of h ij in 
het bu iten land o f n iet op het 
Binnenhof'. De m in ister zei: 'Ik 
maak het buitenlandse beleid en 
de rest loopt voor m ijn  voeten'. 
Hadden we de tijden van 
Troelstra nog maar. M annen  
hun meerderheid verloren, 
rampspoed geboreni

Chris Huinder
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EMANCIPATIEPLAN

Onlangs publiceerde 
staatssekretaris Kappeyne van 
de Coppello haar konsept- 
beleidsplan Emancipatie. Het 
plan is door de ministerraad 
goedgekeurd en ligt nu voor 
advies bij onder andere de 
Emancipatieraad. Gerda 
Bosdriesz, medewerkster van de 
PSP-Kamerfraktie, ontdekte 
een revolutionaire stellingname 
in het beleidsplan van het 
CDA/VVD-kabinet.

'Het bevorderen van de ontw ikkeling 
van de huidige maatschappij, waarin 
het sekseverschil nog in zo grote 
mate is geïnstitutionaliseerd, naar 
een pluriforme maatschappij, waarin 
ieder ongeacht sekse of burgerlijke 
staat de mogelijkheid heeft een zelf
standig bestaan te verwerven en 
waarin vrouwen en mannen gelijke 
rechten, kansen en vrijheden kunnen 
realiseren'.
Wie denkt dat dit een zin uit het PSP- 
programma is heeft het mis. Hij is er 
ingewikkeld genoeg voor, maar het is 
de centrale doelstelling van het e- 
mancipatiebeleid van het kabinet- 
Lubbers. Deze doelstelling wordt door 
het kabinet als volgt uitgelegd: 'het 
begrip "een zelfstandig bestaan" ver
w ijst naar een situatie waarin iedere 
volwassene voor zichzelf zal moeten 
kunnen zorgen. De term 'pluriform e 
maatschappij' bedoelt aan te geven, 
dat de variëteit van gedrags- en 
relatievormen moet worden erkend 
en dat het bestaande huwelijksmodel 
niet als enig uitgangspunt wordt 
genomen.'
Kortgezegd komt dit dus neer op het 
recht op een eigen inkomen voor. 
iedereen, en afstappen van het gezin 
als hoeksteen van de samenleving. 
Een zeer revolutionaire stellingname 
voor een CDA-VVD-kabinet!

Voorgeschiedenis
Deze doelstelling en uitwerking ervan 
is te lezen in het onlangs gepubli
ceerde konsept-befeidsplan Emanci
patie van staatssekretaris Kappeyne 
van de Coppelo. Het is door de 
ministerraad goedgekeurd, en naar 
de Emancipatieraad gestuurd om ad
vies. Ook anderen kunnen erop rea
geren. Daarna zal de regering komen 
met een defin itie f emancipatieplan. 
Dit beleidsplan, dat al in het Regeer
akkoord van dit én het vorige kabinet 
wordt aangekondigd, is te beschou
wen als een vervolg op de Regerings
nota over Emancipatie van 1977 en 
het Nederlands Aktieprogram Eman
cipatiebeleid van 1981. Aan een 
nieuw beleidsplan was behoefte om 
dat ondanks alle veranderingen in 
opvattingen en gedrag bij vrouwen en 
— zij het in mindere mate — bij 
mannen, de ongelijkheid niet wezen

lijk is veranderd. In de huidige maat
schappelijke organisatie blijkt im 
mers op tal van punten de ongelijk
heid tussen mannen en vrouwen 
besloten te liggen.

Machtsverschil
Het beleidsplan w il de uitgangspun
ten en doelstellingen van het em an
cipatiebeleid op de middellange en 
lange term ijn formuleren. Het toe
komstige beleid moet aan deze doel
stellingen worden getoetst. De in het 
plan geformuleerde aanbevelingen 
moeten worden uitgewerkt in aktie- 
programma's voor de afzonderlijke 
onderdelen. Er worden in het plan 
dus geen konkrete uitwerkingen ge
daan.
Toch is het verheugend te noemen 
dat het kabinet in haar doelstellingen 
en uitgangspunten voor een groot 
deel de fem inistische analyses heeft 
overgenomen. Zo liggen er volgens 
het kabinet in de organisatie van de 
samenleving barrières, die het rea li
seren van gelijke mogelijkheden voor 
vrouwen en mannen inde weg staan. 
Steeds meer is duidelijk geworden, 
zegt de nota, dat ekonomische zelf
standigheid van vrouwen een nood
zakelijke, zij het geen voldoende, 
voorwaarde is voor emancipatie. 
Door het kreëeren van een grotere 
zelfstandigheid kan het m achtsver
sch il worden omgezet in een m achts
evenwicht tussen mannen en vrou
wen. Voor het eerst wordt door een 
regering erkent dat emancipatie méér 
is dan het 'inhalen van achterstan
den' en het 'doorbreken van rolpatro
nen'; dat er wel degelijk sprake is van 
een machtsverschil tussen de sek
sen. En dat er in de samenleving 
mechanismen werkzaam en geïnsti
tutionaliseerd zijn die die machtsver
schillen in stand houden.

Langzaam
De nota gaat naast de algemene 
doelstellingen en uitgangspunten in 
op een aantal specifieke beleidster
reinen, zoals: arbeid en inkomen, 
(volwassenen)onderwijs, welzijn en 
gezondheidszorg, sexueel geweld, 
ruim telijke ordening en wonen (dat is 
nieuw in een emancipatieplan), 
vrouwen uit etnische groepen en 
vrouwen in ontwikkelingslanden.
Op het terrein van arbeid en inkomen 
wordt als hoofddoelstelling geform u
leerd: algemene deelname van vrou
wen en mannen aan de betaalde 
arbeid. Of te wel: het bereiken van 
een situatie waarin ieder mens, on
geacht de leefvorm waarvan hij of zij 
deel uitmaakt, in eigen levensonder
houd kan voorzien, in principe via 
betaalde arbeid, bij gebrek daaraan 
door middel van een eigen recht op 
een uitkering.
Hierbij wordt echter wel de kantteke
ning gemaakt dat dit niet op korte

term ijn kan. Van de huidigegeneratie 
(gehuwde) vrouwen kan men niet 
verlangen, zo zegt de nota, dat ze in 
staat zullen zijn in hun eigen onder
houd te voorzien. Zij zijn onvoldoende 
toegerust voor een beroep. Hier wordt 
dus volledig voorbij gegaan aan het 
fe it dat momenteel erg veel (gehuw
de) vrouwen w illen én kunnen w er
ken; als er maar werk voor hen was. 
Het recht op een uitkering zou om te 
beginnen in 1990 moeten gelden 
voor 18-jarige vrouwen, vanaf 1991 
ook voor de 19-jarigen, en zovoorts. 
Op deze manier zouden in het jaar 
2037 alle vrouwen tot 65 jaar dit 
recht hebben. Wel een erg langzame 
invoering van het individualiserings- 
principe: waarom pas vanaf 1 990, en 
niet nu direkt al beginnen? En w aar
om niet ook voor de vrouwen die nu al 
boven de 18 zijn? Zij blijven anders 
hun leven lang buiten de boot vallen. 
Wel zegt het kabinet dat de bestaande 
regelgeving en beleid vast aan de 
gewenste situatie moeten worden 
aangepast. Als voorbeeld hiervan 
wordt de voorgestelde herstelvoor- 
ziening van de sociale zekerheid 
genoemd. Wie echter de tekst van de 
adviesaanvraag kent, weet dat er 
weinig moois voor vrouwen instaat. 
Het draait vooral om korten op de 
uitkeringen.
Het kabinet zal verder de herverdeling 
van betaalde en onbetaalde arbeid 
over mannen en vrouwen als u it
gangspunt voor het werkgelegen
heidsbeleid aan de orde stellen in het 
overleg met vakbonden en werkge
versorganisaties. Gestreefd wordt 
naar een 36-urige werkweek in 1 987, 
en w ellicht verdere arbeidstijdverkor
ting in latere jaren. Arbeidstijdverkor
ting per dag of per week verdient uit 
emancipatieoogpunt de voorkeur, zo 
staat er in de nota te lezen. Maar het 
kabinet moet toch ook weten dat de 
vrouwenbeweging al jaren zegt niets 
te hebben aan een arbeidstijdverkor
ting tot 36 uur? Échte herverdeling 
van betaald èn onbetaald werk is toch 
pas mogelijk bij een drastische ver
korting van de arbeidstijd? De 25- 
urige werkweek dus. Bij een verkor
ting van dé werkweek tot 36 uur 
zullen er weinig extra arbeidsplaat
sen bijkomen. Evenmin zal manlief 
nu opeens veel tijd over hebben om 
aan huishoudelijk of opvoedend werk 
te besteden. Om maar niet te spreken 
van de mensen die alleen wonen.

Ruggesteun
Is het kabinet met de nota akkoord 
gegaan omdat het 'm aar' een kon- 
sept-plan is, en zullen de m inisters 
straks bij het definitieve plan wel 
anders piepen? Of denken ze dat het 
geen kwaad kan de vrouwenbewe
ging de mond te snoeren met mooie 
doelen en uitgangspunten, maar dat 
er in konkreet beleid toch weinig voor

hen te halen zal zijn? Daar is immers 
geen geld voor; we moeten tenslotte 
toch allemaal bezuinigen? En dat de 
w il niet aanwezig zou zijn, kan n ie
mand dan meer zeggen. Of is dit te 
negatief gedacht? Moeten we niet blij 
zijn met dit plan?
Natuurlijk is he tbe lang rijkda td itp lan  
er is. Ook dat er hele goeie dingen 
instaan. Alleen mogen we niet den
ken dat we er nu zijn. Met name in het 
hoofdstuk 'arbeid en inkomen' moet 
er nogal wat veranderen. En: de nota 
moet nog worden omgezet in kon
kreet beleid. En ju is t dat zal een harde 
dobber worden. Vooral als je kijkt 
naar het huidige beleid van het 
kabinet; erg vrouwvriendelijk is dat 
niet te noemen. Voorbeelden te over: 
Ruding, die het maar niets vindt dat er 
zoveel vrouwen scheiden, dat kost de 
staat teveel geld. Of: in plaats van het 
afschaffen van het kostw innersbe
ginsel in de WWV, wordt het ook voor 
mannen ingevoerd, onder het mom 
van 'even slecht is ook gelijk '. Maar 
daar ging het vrouwen helemaal niet ij 
om, het ging hen erom dat zij een 
betere positie zouden krijgen. En daar 
komt niets van terecht. En: steeds 
meer mensen worden beknot in hun 
vrije keuze voor een leefsituatie. 
Immers, zodra je iets met anderen 
samen w il doen, moet je oppassen 
voor je uitkering. De onderhouds
plicht tie rt welig. En: na veel kritiek uit 
de vrouwenbeweging te hebben aan
gehoord op het porno-wetsontwerp, 
besluit Korthals-A ltes niets in de 
oorspronkelijke plannen te verande
ren. De vrouwenbeweging weer te 
rug bij af!
Èn zo kan je nog wel even doorgaan.

C

Met de uitgangspunten en doelste l
lingen uit het Emancipatieplan in de 
hand, moeten vrouwen op konkrete ; 
punten veranderingen opeisen. A ls in ; 
de nota staat dat voor emancipatie 
van vrouwen ekonomische zelfstan
digheid een vereiste is, zullen de 
vrouwenbeweging en de PSP aan 
moeten geven hoe die ekonomische 
zelfstandigheid eru it moet zien. Geen 
uitkeringen bij individualisering 
waarbij je wel verplicht bent met een 
ander te wonen, omdat er anders neit 
van rond te komen is. Geen 36- maar 
een 25-urige werkweek. Geen kost
w innersprincipe ook voor mannen, 
maar afschaffing ervan. Echte posi
tieve diskrim inatie om vrouwen op 
hoge posten, ook in politiek, benoemd j 
te krijgen. Enzovoorts. j
Het Emancipatieplan is belangrijk als 
ruggesteun in de verdere strijd  van de 
vrouwenbeweging. Mooie doelstel- ! 
lingen zijn er niet om losse flodders te | 
worden. Wie 'A ' zegt, moet ook 'B' I 
zeggen. Meiden, hou ze er aan! j
Gerda Gosdriesz
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BOEKBESPREKING

Vier wegen naar vrede en veiligheid
Onlangs verscheen ' Vier wegen 
naar vrede en ve ilighe id ' van 
Johan Galtung. Een boek met 
deze titel van de hand van een 
gerenommeerd polemoloog als 
Galtung trekt de aandacht. De 
uitgebreide reklamekampagne 
en aanbevelingen als 'Het 
standaardwerk voor vredes- 
weterfschap en vredesaktie' 
deden vermoeden dat Galtung 
een nieuw, briljant boek op de 
markt gebracht had.
Ine Megens, medewerksters van 
het Wetenschappelijk Buro van 
de PSP, las het. Haar viel het 
tegen.

De wereldvrede wordt bedreigd door 
de alsmaar voortgaande bewape
ningswedloop tussen de supermo
gendheden, zo begint Galtung. Hoe
wel hij waarschuwt voor een Euro
pees ethnocentrisme en alle dimen
sies van het Oos-West konflikt erbij 
w il betrekken, richt hij zich in de rest 
van zijn boek voornamelijk op de 
situatie in Europa. Het Oost-West 
konflikt wordt gekenmerkt door ideo
logische geschilpunten, belangen- 
konflikten, wedijver om de beste 
strategische posities, blokvorming in 
twee bodgenootschappen en een m i
lita ir industrieel burokratisch kom- 
pleks. De eerste twee punten worden 
beschouwd als fundamentele ge
schilpunten, de andere drie maken 
deel uit van het eskalatieproces. In de 
daarop volgende hoofdstukken toont 
Galtung aan dat de manieren waarop 
men een einde heeft proberen te 
maken aan de wapenwedloop na 
1945 gedoemd zijn te falen. Tot die 
traditionele wegen naar vrede rekent 
hij konfiktoplossing, machtseven
w ich t en ontwapening. Deze analy
ses behoren tot de beste gedeelten 
van het boek. Op indringende wijze 
gaat Galtung bijvoorbeeld in op de 
theorie over ontwapening en de re
denen waarom onderhandelingen 
tussen Oost en W est mislukken. 
'A lleen al de veronderstelling dat 
ontwapening "wederzijds en even
w ich tig " moet zijn leidt ertoe dat 
iedere poging tot een negatieve w a
penwedloop verkeert in een.positieve 
wapenwedloop'(pag. 193).

Galtung pleit voor omschakeling van 
offensieve naar defensieve wapen
systemen. Het gevaarlijke van de 
huidige situatie zit in het offensieve 
karakter van de bewapening. O ffen
sieve wapens zijn gevaarlijk omdat 
deze als een bedreiging worden ge
zien en omdat ze aanvallen uit voor
zorg uitlokken. Daarom dient het 
bedreigende karakter van de bewa
pening te verminderen; wapens die
nen alleen om de verdediging te 
ondersteunen. Het afschaffen van

wapens is niet alleen onmogelijk 
maar ook onnodig. Naast konventio- 
nele wapens moeten para-m ilitaire 
en n iet-m ilita ire  vormen van verde
diging ontwikkeld worden. De kracht 
van deze vorm van verdediging 
schuilt in de veelzijdigheid van haar 
vormen.
Veiligheid is echter geen absolute 
waarde, maar is afhankelijk van per
cepties en interpretatie van gege
vens. Het afschaffen van aanvalswa
pens zal waarschijn lijk een bijdrage 
leveren aan het gevoel van veiligheid. 
Defensieve wapens vormen immers 
geen direkte bedreiging, even afge
zien van de vraag of het wel zo 
gemakkelijk is een scheidslijn tussen 
offensieve en defensieve wapens aan 
te brengen. Het is daarmee nog geen 
garantie voor een gevoel van ve ilig
heid, laat staan van gelijke veiligheid. 
De tegenstellingen tussen Oost en 
West zijn fundamenteel, veelvormig 
en diep geworteld. Dit is een goede 
voedingsbodem voor tw ijfe l aan de 
onkwetsbaarheid van het eigen ver
dedigingssysteem en het w antrou
wen in de ander of hij niet toch een 
paar aanvalswapens verborgen 
houdt. Transbewapening levert nog 
een belangrijk probleem op, namelijk 
het gevaar van een nieuwe bewape
ningswedloop in defensieve wapens. 
Dit probleem bagatelliseert Galtung, 
hoewel hij tegelijkertijd signaleert dat 
de omschakeling niet in een keer 
doorgevoerd kan worden. W ie garan
deert echter dat de aanschaf van 
nieuwe, defensieve wapens gepaard 
gaat met de afschaffing van de oude 
aanvalswapens?

Supermachten
Niet gebonden zijn aan een super
macht is voorwaarde voor een andere 
vredespolitiek, zegt Galtung. De su
permachten gebruiken hun bondge
noten om vooruitgeschoven s te llin 
gen in te nemen, wat bedreigend is 
voor de wereldvrede. Ook nemen zij 
een veel te vooraanstaande positie in 
de bondgenootschappen in onder 
andere in de bevelstruktuur. Daarom 
is een geleidelijke ontkoppeling van 
de bondgenootschappen noodzake
lijk. Galtung geeft daarvoor zeven 
mogelijkheden, die variëren van het 
afstoten van de kerntaken en ve rw ij
dering van de m ilita ire bases van de 
supermacht tot het uittreden uit de 
bondgenootschappen. Het aantrek
kelijke van deze opsomming isdat het 
aantoont dat er meer mogelijkheden 
zijn dan het al of niet lid zijn van een 
bondgenootschap. Er zijn tussenstap
pen denkbaar, die de afstand tussen 
de bondgenoten en de supermacht 
vergroten en meer rechtdoen aan het 
eigenbelang van de Europese landen. 
Een geleidelijke ontkoppeling ver
groot niet alleen de veiligheid van de 
desbetreffende landen, het vergroot

ook de veiligheid van het systeem als 
geheel.

Meer problemen heb ik met de 'derde 
weg' naar vrede en veiligheid die 
Galtung aanbeveelt: verhoging van 
de interne kracht, oftewel een stre
ven naar zelfvoorziening en onafhan
kelijkheid. Ekonomisch, ekologisch, 
politiek en kultureel moeten landen 
zelfstandiger worden, waardoor de 
kans op een hechtere samenleving 
wordt vergroot. De moderne samen
levingen kennen echter te veel span
ningen om met een beroep op natio
nale eenheid te kunnen worden op
gelost. Onafhankelijkheid is een 
wensdroom en omgekeerd kan w e
derzijdse afhankelijkheid mijns in 
ziens een uitstekende basis voor 
samenwerking vormen. Het pro
bleem is dat afhankelijkheidsrelaties 
meestal niet gelijkwaardig zijn. Veel 
landen worden door anderen onder
drukt. Bovendien zijn er in het in ter
nationale krachtenveld ook andere 
deelnemers aan het spel dan alleen 
de nationale staten. Een pleidooi voor 
onafhankelijkheid is geen oplossing 
voor de gesignaleerde problemen. 
Het lijk t mij ook deels in strijd met de 
aanbeveling die Galtung daarna doet: 
bruikbaarheid voor anderen. Landen 
die een nuttige funktie vervullen voor 
anderen verzekeren zich daarmee 
van een zekere bescherming, als die 
bruikbaarheid tenm inste gekoppeld is 
aan een situatie van vrede en zelf
standigheid (anders zou het de oor
logszucht eerder kunnen aanwakke
ren). Voor Galtung geldt Zwitserland  
als voorbeeld bij uitstek van een land 
dat zich onderscheidt door haar bru ik
baarheid voor anderen: haar banken, 
de konferentiefacilite iten en het Rode 
Kruis zijn waardevolle instellingen 
voor iedereen. Omdat het land geen 
offensieve wapensystemen bezit (??), 
een gedecentraliseerde besluitvor
ming kent, een zeker konservatisme 
hen minder afhankelijk maakt van 
technologie en Zwitserland geen lid is 
van een bondgenootschap, be
schouwt Galtung dit land als het 
veiligste in Europa. In een curieuze 
tabel zet Galtung de veiligheid van de 
Europese landen af op basis van een 
aantal faktoren als beschikbaarheid 
voor de supermachten en het lid 
maatschap van een bondgenoot
schap. Na Zwitserland volgen Joego
slavië en Albanië  en de andere 
ongebonden landen. Daarna de 'ha l
ve bondgenoten', Frankrijk, Roeme
nië en Griekenland. Voor de overige 
Europese landen, de bondgenoten 
van de Sowjet-Unie en de Verenigde 
Staten is het veiligheidsniveau heel 
laag. Galtung waarschuwt er overi
gens voor om niet te veel waarde te 
hechten aan zijn tabel. In het na
woord — een dialoog tussen lezer en 
schrijver — blijkt hij zich wel degelijk

bewust te zijn van de negatieve 
kanten van het Zwitsers veiligheids
beleid, onder andere: de grote m ilita 
risering van de samenleving, de afzij
digheid waartoe de Zwitsers zichzelf 
veroordelen in de meeste in ternatio
naal politieke kwesties, de behande
ling van de dienstweigeraars en de 
wapenexporten. Alleen in vergelij
king met andere Europese landen 
biedt het Zwitsers systeem voorde
len. Hier wreekt zich m ijns inziens het 
fe it dat Galtung koste wat kost zijn 
model w il handhaven. TerwilIe van de 
eenvoud van het schema worden alle 
komplicerende gegevens even terz ij
de gesteld. Zodra het model moet 
worden ingevuld blijkt dat het op 
sommige punten schromelijk tekort 
schiet en op andere punten nauwe
lijks iets nieuws biedt. Bij de konkrete 
voorstellen voor wapenbeheersing of 
ontspanning zit er geen één die niet al 
eens eerder werd geopperd.

Optelsom
Is het dan de kombinatie van de vier 
wegen die een nieuwe politiek moet 
opleveren? Dat een beleid aan politie
ke kracht w in t als het niet alleen op 
het terrein van defensie maar ook op 
het gebied van de buitenlandse poli
tiek wordt doorgevoerd lijkt evident. 
Maar waarom het ju is t deze kombina
tie van alternatieven zou zijn wordt 
nergens duidelijk gemaakt. Galtung 
heeft evenmin aandacht voor de 
interne en externe tegenstand die 
een dergelijke politiek zou ontmoe
ten. Een regering die een andere weg 
op het terrein van vrede en veiligheid 
w il bewandelen zal gekonfronteerd 
worden met tegenstand van het m ili
ta ir industrieel kompleks en politieke 
druk van de bondgenoten. Het boek 
blijft, na een heldere en overtuigende 
analyse van zowel de politieke als de 
m ilita ir strategiese problemen, in het 
aandragen van de alternatieven te 
veel steken in een optelsom van 
mogelijke maatregelen en vage be
leidsalternatieven. Een te leurste l
lend slot van een boek dat zoveel 
verwachtingen wekt.

Ine Megens

Johan Galtung, Er zijn alternatieven! Vier 
wegen naar vrede en veiligheid. Amers
foort, 1984. Uitgave De Horstink, Postbus 
400, 3800 AK Amersfoort. Prijs f 29,50
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OPWINDEND
In deze rubriek kunnen lezeressen 
en lezers hun reaktie kwijt op de 
inhoud van BEVRIJDING.
Omdat de ruimte beperkt is kunnen 
reakties die langer zijn dan 400 
woorden niet geplaatst worden. 
Kopij voor deze rubriek kan gezon
den worden aan: Redaktie Bevrij- 
ding, Postbus 700, 1000 AS Am
sterdam, met vermelding bovenaan 
het artikel 'rubriek Opwindend'.

Majesteit (1)
Een walgelijke vertoningI Dit was 
pure majesteitsschennis. U hebt 
even de koningin en de prins door 
het slijk  gesleurd!! En zolang 
oranje er is, is Oranje boven!!
Ik ken de koningin persoonlijk! 
Een vlammend protest van een 
Oranjeklant 
Haarlem

Majesteit (2)
Als U dacht toen U deze brief 
opende 'Ha, weer een nieuw lid!', 
dan heeft U het goed mis. Met 
walging heb ik deze avond naar 
uw uitzending Politieke Parijen 
gekeken. Weet U nu werkelijk 
geen andere methode te beden
ken, dan deze misselijke im itatie 
van ons Koninklijk echtpaar? Ik 
kan U wel verzekeren, en dat 
wens ik ook, dat U op deze wijze 
het graf graaft van Uw partij.
B. den Ouden 
Capelle aan den IJssel

Majesteit (3)
Uw TV-uitzending van 1 2 septem
ber was meer dan schandelijk. 
Ons land gaat gaat ten onder aan 
het tolereren van dit soort uitzen
dingen. Als u meent met derge
lijke falsificaties te mogen komen 
mag ik het ook:
P. Bakker 
Alkmaar

Majesteit (4)
Na uw 'leden wervende' t.v.- 
uitzending van gisteravond te 
hebben bekeken moet mij het 
volgende van het hart: dit was 
werkelijk ongelooflijk smakeloos! 
De belachelijke vertoning van een 
namaak Beatrix en Claus (waar
schijn lijk de zuster en de werkloze 
zwager van uw voorzitter, die ook 
eens op t.v. w ilden) was nog 
slechts onbenullig totdat 'Claus' 
het woord nam. Erg fijnzinnig 
hoor, al die toespelingen-met-de- 
voorhamer op de depressiviteit 
van prins Claus, een periode die 
voor elk echtpaar vreselijk moei
lijk moet zijn, ook al zonder we- 
reldp u bl iciteit.
Ik ben absoluut niet koningsge
zind, het maakt me weinig uit of ze 
er zijn of niet, maar ook een anti- 
neutronenbom parodie op de 
aambeien of seksproblemen van 
de PSP-lijsttrekker zou mij niet

doen verlangen naar een lidmaat
schap van uw club.
H. Spierenburg-Eikenboom
W ilnis

Majesteit (5)
Veel lof voor ju llie  meer dan 
uitstekende uitzending op 1 2 sep
tember. Zonder de personen Bea
trix en Claus te beledigen zetten 
ju llie  ijzersterk neer waar het om 
gaat!
Elkse Mooijman 
Hengelo

Majesteit (6)
Ik stuur U deze anonieme scheld
partij maar gratis toe. U mag ten 
allen tijde brieven schrijven of 
kaarten met strafport weigeren. 
Distri ctspostkantoor 
Amsterdam

Majesteit (7)
Nadat we weer een beetje bij 
gekomen zijn van het lachen 
schrijf ik U even een briefje. Dat 
programma vonden we heel leuk 
en zó echt, eerst dachten we dat 
ze het écht waren. Maar we 
denken dat U hier nog wel reak
ties op zal krijgen helaas, maar w ij 
vonden het heel goed, trekt U zich 
er maar niets van aan hoor, er zijn 
wel erger dingen op de aarde!! (En 
o ja, we hebben niets tegen deze 
mensen hoor).
N.N.
Haarlem

Gebroken geweertje 
NU OOK IN ZILVER

S p e c ia a l  v o o r  de P S P  o n t w ie r p  
e d e ls m id  A n t o n i e  B o u m a n  uit D e  
Rijp  een z i lve re n  g e b r o k e n  
g e w e e r t je
( 8 3 5 / 1 0 0 0  z i lver,  m e t  
m e e s te rte k e n  en r i jk sk e u rm e rk ,  
g e g o te n )

Winkelwaarde f 3 5 ,—
Alleen voor abonnees van 
'Bevrijding' en leden van PSP 
slechts f 2 5 ,—
(incl. verzendkosten)

Bestellen: maak f 2 5 ,— over 
naar postgiro 1 9 4 2 4 0  t.n.v. 
PSP /  Amsterdam  
met vermelding van 
'gebr. gew. in zilver'.
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M éér geld voor het bedrijfs
leven, m éér defensie, m éér 
gevaftgèhisseft. Qm  het 
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veringen inzake de verent-

•1W..I .♦.-.• •• . . ......... ........... .......  . * . • . * . ••

Dit dan we! 'ondanks da
beperkte ruim te die het budget 
biedt4.., ■ %/
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vandaan wordt 
gehaald hoeven we niet m eer te 
vermeiden. Onbeschaamd e n  
on verbloemd wordt afgekoerst 
op een autoritaire maatschappij 
van winnaars en verliezers.
Daar willen w ij niet bijhoren  
W ij zulten onze eigen weg van 
een oppositionele beroeps
praktijk moeten zoeken Pn 
daarmee zijn we weer terug bij 
het begin van het socialisme, de
aliernieuwste trend

Titia van leeuwen 
Titia Bos
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Soeiaal-ekonom isehe strijd
Per 1 januari 1985 zijn er weer 
nieuwe bezuinigingen te verwach
ten. En bovendien staat de gevrees
de stelselherziening Sociale Zeker
heid voor de deur. Om de eigen  
ideeën en eisen van de PSP te 
ontwikkelen heeft het Partijbestuur 
in sam enwerking met de Tweede 
Kamerfraktie de Werkgroep A rbeid  
en Inkomen opgericht. Om plannen 
voor landelijk m ateriaal uit te wer
ken, de kontakten te verbeteren  
worden op zaterdag IS oktober op 
vier plaaten regionale dagen geor-

In Am sterdam  (Partij
gebouw, Nwe. Looierssiraat 45), 
Arnhem  (De Coehoorn, Coehoorn- 
st raat 17, t.o. NS-station), Groningen 
(Coehoornsingel 87) en 
(N ieuwlandstraat 39). Aan vang  
steeds: 11.00 uur. Nadere informa
tie: John Hontelez of Frans Janssen, 
tel.: 020-267374 of via Postbus 700, 
Am sterdam .

L inkse sa m en w erk in g
De PSP  organiseert op za terd a g  20  
ok tob er in T ri^ non  (Oude Gracht 
252, Utrecht) een diskussiedag over 
linkse sam enwerking. De dag zal in 
het teken staan van de uitw erking en 
uitvoering van de besluiten van het 
PSP-kongres in Steen wijk van juni 
1983. D e sa m en w erk in g  op lokaal 
nivo zal centraal staan. Een voor
bereidende map is te bestellen door 
overm aking van f  4,— naar 
3481995 t.n.v. SV S-P SP /A m ster
dam  m et verm elding van 'SVS-bul- 
letin nr. 90', De diskussiedag begint 
om 10.30 uur.

N ed er la n d  uit d e N A V O
Nederland uit de NAVO. Een rots
vast standpunt van de PSP. Blijft 
over: hoe. In de PSP-nota Geen af- 
schriking m aar ontwapening wordt 
een poging gedaan een w eg aan te 
geven. Op za terd a g  20 oktober or
ganiseert de them agroep Vredes
vraagstukken van de PSP  een dis
kussiedag over deze nota. Inleiders: 
B ram  van der Lek (m ede-auteur van 
de nota) en Henk Branderhorst 
(P S P er , oud-hoofdredakteur 1 B e
vrijd ing' en lid van TKan ‘Anders). 
De nota is te bestellen door overm a
king van f  4,60 naar postgiro 194240 
i.n.v. PSP/A m sterdam  m et verm el
ding van ‘Geen afschrikking maar 
ontwapening'. De 
vindt plaats in De Kargadoor, Oude 
Gracht 38-bis, U trecht, A anvang  
11.30 uur.

■>.. o<
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Surinam e-dag
De Henk Lankhorst Stichting  orga
n iseert op zaterdag 27 oktober een 
Surinam e-dag  in het Mozeshuis, 
W aterlooplein 57, Am sterdam  
fnaAst de Mozes en Aaronkerk) van 
II. 00; tot 16,00 uur. Tijdens deze dag  
zal het vraagstuk van de hervatting  
v a n d e  ontwikkelingshulp aan Suri- 

eentraal staan. Sprekers: me-
•j.

P i l
x1

S :c;

Deze rubriek  is bedoeld voo r 
berichten, aankond ig ingen en 
korte  artike len. Kopij voo r deze 
rubriek kan w orden  gezonden 
aan: Redaktie B evrijd ing , t.a .v . 
rubriek O ndersteboven, P ost
bus 7 0 0 , 1 0 0 0  AS A m s te r
dam.

van cteze aag ver
een map die wordt toege

stuurd na overm aking van f 6,30 
naar postgiro 3481995 t.n.v. SVS- 
PSP ƒ Am sterdam  met verm elding  
van ‘SVS-bulletin nummer 91\
De Solidariteits Beweging A m ster-

een brochure uit- 
over het onderwerp van de 
st van 27 oktober. Deze 

kost £ 3,50 en kan worden 
besteld bij de SBS rechtstreeks (tel: 
030-328667) of bij de Henk Lank-

WERELD
m p in

;-oep van 
Internat ion ale Werkkampen organi-

voor mensen 
die zich w illen verdiepen in 'de

De
groepen zijn regionaal opgezet en de 
bijeenkomsten vinden plaats van 
november tot juni. N a de oriëntatie- 
periode bestaat de m ogelijkheid een  
werkkam p in A frika te doen. De 
sluitingsdatum  voor de groepen is 1 
november N a d ere  in form atie: Se- 
kretariaat SIW, W illem straat 7, 
U trecht, tel.: 030-317721.

SG
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60 ja a r  Kerk & Vrede

ö p  zaterdag IS oktober v iert Kerk & 
V rede haar zestig  jarig  bestaan in de 
Joriskerk in Am ersfoort m et toeps- 
raken, inform atiem arkt, film s en 
een rondgang door de binnenstad. In 
haar jubileum jaar is Kerk & Vrede 
restart m et een ledenwerfkam pag- 

ne onder het motto 'Liever geen  
bloemen*. N a d ere  in fo rm a tie  over 
de organisatie en de bijeenkomst van  
13 oktober bij: Kerk & Vrede,

159,
IborUteL: Q38-10445.

Sinds enige tijd bestaat in Diemen  
de Stichting Kmistkonfrontatie, die 
zich ten doel stelt 'kunst' op een 
konfronterende manier te gebrui
ken. Bij de blokkade van Woens- 
drecht, op 1, 2 en 3 juni dit jaar,

voor
het eerst binnen de vredesbeweging. 
Om het werk binnen de vredesbe
w eging verder op poten te zetten, wil 
de Stichting een Dienstweigeraar 
aanstellen. Het benodigde geld  
daarvoor ontbreekt. Daarom doet de 
Stichting Kunstkonfrontatie een be
roep op partikulieren die met giften  
de tew erkstelling van een dienst
weigeraar mogelijk w illen maken. 
Voor n a d ere  in form atie  kun je  
terech t bij R obert K leij, G ouds
b loem straat 19-hs, A m sterd am , 
tel.: 020-276251  o f bij de S tich 
tin g , tel: 020-999616 .

A S Am sterdam , tel. 020- Arnhem )

Totaal weigeraars

N og steeds worden totaal weigeraars 
van de m ilitaire dienst opgesloten in 
gevangenissen. Laat wat van je  
horen, want achter de tralies bete
kent een brief of kaartje nog meer 
dan er buiten.
De tw aalf totaal weigeraars zijn: 
Kees Brinkm an  ('De Sprang’, Ste- 
vinstraat 48, Den Haag); D irk  van 
Donsela ar (Corridor, Postbus 11, 
5410 AA Zeeland); M are Rdkers

van Bewaring, W olvenplein 
27, Utrecht); Ton Heek (Huis van

W ilhelm inastraat 16, 
Jan Autsema  ( idem); 

F rits ter Kuile  ('De V est’, Oostvest 
Haarlem); Eelko H aak  (Kou

steen sed ijk 2, Middelburg); Christo 
Motz ('Nieuw Vosseveld’, Lunetten
laan 501, V ugh t); Jeroen Kóuwen- 
berg (Huis van Bewaring, Pollart- 
straat 7, Roermond); Bernard M an
tel ('Het V eer’, W enckebachweg 48, 
Amsterdam); Rein van Vliet ('De 
Weg*, W enckebachweg 48, Am ster
dam) en Charlie Hemming ('Die- 
m ersluis’, W enckebachweg 48. Am*

S u rin am e In form atie
Het tweem aandelijkse blad van de 
SoiidariteAts Beweging Suriname, 
'Suriname Informatie', verschijnt 
sinds kort in een nieuw jasje. De 
opmaak is veranderd en het wordt 
gedrukt op zwaarder papier zodat 
het geheel er als een volwassen blad 
uitziet. Een van de eerste nummers 
die in de nieuwe vorm geving ver
scheen had als them a Surinaam se  
kunstenaars in Nederland-. In dat 
nummer een hele serie interviews, 
onder andere met Ronald Snijders, 
de Surinaam se fluitist die vorig jaar 
de drie jaarlijkse Masra-prijs van de 
federatie van Surinaam se musici 
ontving. Verder gesprekken met 
Z apata 'Jaw' Ren f  rum  (dichter /  
percussionist), Gerda, Zaandam  
(danseres / choreografie) en A n ita  
Breedveld (o.a. VPRO’s Black Star

Elk nummer van 'Suriname Infor
matie' wordt opgebouwd rond één 
thema. Daarnaast in elk nummer 
aandacht voor de aktualiteit, recen
sies van onlangs verschenen boeken, 
tijdschriften en brochures en regel
m atig aandacht voor kuituur, kur- 
sussen en aktles. Ook in elke uitgave 
een agenda voor de komende tijd. 
Een jaarabonnement kost f  20,— 
minimaal (losse nummers f 3,50). 
V raag een proefnummer aan bij: 
SBS, Oude Gracht 237, U trecht of 
neem direkt een abonnement door 
overm aking van m inim aal f 20,— 
naar postgiro 3371328 t.n.v. SB S /  
U trecht m et verm elding van 'abon
nem ent S I’.

WOONWAGENWERK

Begin vorig jaar (nummer 7/8) besteedde 
'Bevrijding’ aandacht aan de ontwikkelin
gen rond het regionale woonwagenkamp in 
de IJ mond. Dat grote kamp werd de afge-

Vietnam
met f 25 -  drinken twee kinderen een half jaar lang melk

Co Thach, minister van buitenlandse 
zaken: ’ln 1979 hebben we nog anderhalf 
miljoen ton rijst moeten invoeren, verleden 
jaar niets’. Het resultaat is niet echt hoog, 
nog long niet genoeg om van te leven’.

Het Medisch Comité wil net dat beet
je meer geven. Als we met elkaar 100 ton 
melkpoeder sturen als aanvulling op die 
rijst dan drinken 25.000 jonge moeders en 
kinderen een half jaar lang melk.

Geef Vietnam die kans. Stort f 25,- 
op giro 1090 400.

MET
MELK

MEER
K A N S

MEDISCH COMITÉ NEDERLAND-V1FTNAM
postbus 5701,1007 AS Amsterdam, postgiro 1090400, telefoon 020 - 270411
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lopen tijd in een aantal kleinere kampen 
opgedeeld: dekonsentratie wordt dat in 
ambtelijke kringen genoemd.
Onlangs verscheen een verslag van het 
werkgelegenheidsprojekt dat daarna werd 
gestart in samenwerking tussen de woon
wagenbewoners en het Centrum voor be
roepsoriëntatie en beroepsuitoefening. Ge
probeerd werd eigen werkgelegenheid te 
kreëren of opleidingen te volgen voor een 
baan in loondienst H et nu verschenen ver
slag behandelt de situatie in de IJmond na 
de opheffing van het Regionaal Woonwa
gencentrum en geeft een beschrijving van 
het werkgelegenheidsprojekt. Aan het slot 
de kritiek van een bewoner: "Ik vind dat de 
overheid ons moet helpen. Dat zijn ze ge
woon verplicht. Als je  bedenkt w at het 
bouwen en afbreken van het regionale 
kamp gekost heeft. D aar zijn miljoenen 
tegen aan gesmeten. En als je  dan ziet hoe 
lang het duurt voor ze iets voor de mensen 
zelf willen doen!”
H et verslag is een uitgave van de Begelei- 
dingskommissie Ontwikkelingsprojekten 
sociaal-kul tureeel werk en is te bestellen 
bij: Ministerie WVC, Kam er M 1232, Post
bus 5406, 2280 HK Rijswijk (vragen naar 
'BCOP-verslag Woonwagmwerk nummer 
2%

WEIGERING BEFENSIEBELAS- 
TING

De Be weging Weiger Defensiebelasting 
b ra c h t on langs tw ee nieuw e b rochu res 
uit. Een voorschot op vrede ’ b eh an d e lt 
de doelstellingen en de geschiedenis 
van de bew eging en g eeft een overzich t 
hoe in he t p a rle m e n t en in  de kerken  
over de w eigering  van defensiebelas
tin g  w ordt gedach t. P r ijs  ƒ3,50 ( in k l 
verzendkosten). ’Vredesfonds, geen
gekl voor geweld * g a a t over h e t ’V re
desfonds’ van  de bew eging. D a t fonds 
is opgerich t a ls depo t voor de bedragen  
die m ensen  als defensiebe lasting  w ei
geren. Ze kunnen  d a t  geld  dan  w eer 
te ru g  k rijg en  a ls  de overheid  h e t geld 
wil innen. V erd er 'leeft* h e t fonds van 
giften. M et de re n te  op de d epó tbed ra- 
gen en m e t de g iften  w orden  vredes- 
projekten gesteund . D it j a a r  g a a t e r 
onder m eer geld  n a a r  h e t  konversie- 
projekt inTilburg. Deze b ro ch u re  k o st 
ƒ 2,60 (inkl. verzendkosten). Beide b ro 
chures zijn  te  beste llen  door h e t b e tre f
fende bed rag  over te  m aken  n a a r  p o s t
g iro  4434906 t.n.v. BWD, U trech tse  w eg 
159, A m ersfo o rt m e t verm eld in g  van 
de tite l van de gew enste  uitgave.

VROUWEN EN  WAPENINDUSTRIE

met Ar*
een

ons -mee? ' over Vrouwen en wapenindus
trie*. De brochure vormt een terugblik op 
de aktie van de Werkgroep, bekeken door 
de bril van de vrouwen die deel uit maken 
van deze werkgroep. De ondertitel van het 
boekje 'Dwaze moeders en de wapenindus
trie' verwijst naar de 'dwaze moeders* van 
Argentinië op zoek naar hun vermiste fa
milieleden.
De Werkgroep ontstond drie jaar geleden

Nieuw: A.I.-Cahier ur. 12

Het verzet in India heeft altijd in het 
teken gestaan van Mahatma Gandhi. 
Verzet van links kreeg geen aandacht. 
Dit cahier wil dit beeld doorbreken 
door links de aandacht te geven die 
het verdient. Waaruit bestaat de kom- 
munistische beweging en wat is haar 
perspektief1.’ Hoe organiseren de vak
bonden, boeren en vrouwenbeweging 
de Indiase bevolking'.’ Hoe manifeste
ren progressieve schrijvers, akteurs en 
filmers zich? Dit alles wordt vooraf 
gegaan door een studie van het chro
nische karakter van India's armoede 
en een kritische evaluatie van de rol 
van Mahatma Gandhi,
168 blz. en illustraties van Chittapro- 
sad. ƒ12,50 (exkl. ƒ4,50 verzend
kosten).

uit verontwaardiging over de leverantie 
van Hollandse Signaal (een onderdeel van 
Philips) van vuurgeieidingssystemen en 
radarapparatuur aan het m ilitaire regiem 
van Argentinië. In het kader van die leve
rantie kwamen toen zo’n tweehonderd A r
gentijnse marinemensen naar Hengelo 
voor een opleiding bij de 'Signaal'-fabrie
ken. Leden van de Werkgroep stonden toen 
regelmatig aan de poort u it solidariteit 
m et de 'Dwaze Moeders'. In het boekje 
wordt aandacht besteed aan de geschiede
nis van Argentinië en de situatie nu. Ver
der komt de relatie van d a t land m et Ne
derland aan de orde en komen de wapenle- 
veranties van 'Signaal* ter sprake, onder 
andere in een aantal vraaggesprekken m et 
vrouwen van werknemers. De rol van de
Nederlandse overheid wórdt doorgelicht 
en het Konversie Platform Twente wordt 
toegelicht.
H et boekje te lt 90 pagina’s en is te bestel
len door overmaking van 6,30 naar 
5257661 tn.v. J.T.M. Ros/Hengeb met ver
melding van brochure Dwaze moeders'. 
De werkgroep is bereikbaar via: Grundel- 
huis, Ans Brongers, Anninksweg 106,7552 
DX Hengelo (Ov), te l: 074 - 42 46 47.

Milieu en marxisme
H e t  Instit u ut voor Politiek en Sociaal 
Onderzoek (h e t w e te n s c h a p p e li jk  
b u ro  v a n  d e  C P N , k o r tw e g  IP S O ) 
o r g a n is e e r t  op  zaterdag 13 oktober 
een  d is k u s s ie d a g  o v e r  m ilie u  en  
m a rx is m e . P la a ts :  C P N - p a r ty c e n 
t r u m ,  N ie u w e  L e l ie s t r a a t  169, A m 
s te r d a m . A a n v a n g : 11 .00  u u r .  T e r

v o o rb e re id in g  v a n  d e  d a g  is een  m a p  
v e rsc h e n e n , d ie  k a n  w o rd e n  b e s te ld  
d o o r o v e rm a k in g  v a n  f  10,— n a a r
p o s tg iro  2252298  t.n .v . IP S O  /  A m 
s te rd a m  m e t v e rm e ld in g  v a n  'm il ie u  
en  m a rx is m e '.  Nadere informatie: 
te l. 020-251920.

Kindervuist: 5 jaar
Z a te r d a g  20 o k to b e r  is  h e t  p re c ie s  
v ijf  j a a r  g e le d e n  d a t  'K in d e rv u is t ' 
w e rd  o p g e r ic h t .  D a t  g e b e u rd e  in 
P a ra d is o  in  A m s te rd a m , a ls  p ro te s t  
te g e n  de  g a n g  v a n  z a k e n  t i jd e n s  h e t  
*Ja$r v a n  h e t  K in d '. O p '20 o k to b e r  
o rg a n is e e r t  'K in d e rv u is t*  een  m ani
festatie in Paradiso  en  een  konferen- 
tie in het Barlaeus-gym nasm m  (b e i
de  a a n  de  W e te r in g s s c h a n s  in  A m 
s te rd a m , v la k b ij h e t  L e id se p le in ) . 
D e o n d e rw e rp e n  v a n  d e  k o n fe re n tie  
z ijn  v re d e , s c h a l ie r e n re c h te n  en  
je u g d  en  m e d ia . Nadere informatie: 
K in d e rv u is t ,  P o s tb u s  9899, U tr e c h t ,  
te l: 03402-62669 .

Seksueel geweld
De la n d e li jk e  in i t ia t ie fg ro e p  M an
nen. tegen seksueel ge weld o r g a n is e e r t  
op zaterdag 20 oktober een  d is k u s 
si e- en  a k t ie d a g . M a n n e n  d ie  d a a r 
voor b e la n g s te l l in g  h e b b e n  w o rd e n  
v e rz o c h t z ic h  v a n te v o re n  op  te  g e 
ven . D e b ije e n k o m s te n  v in d e n  p la a ts  
in  U t r e c h t  .[Aanmelden bij: M a n n e n  
te g e n  se k su e e l g e w e ld , P o s tb u s  
11597, 1001 G N  A m s te rd a m . O p  d a t  
a d re s  is ook een  g r a t i s  b ro c h u re  o v e r 
h e t o n d e rw e rp  te  b e s te lle n .

Nieuw : A.I.-Cahier nr. 14

Dit cahier beschrijft liet recente be- y
leid van de Volksrepubliek China na H
De Vier Moderniseringen' (1478).
Na een korte terugblik op de geschie- i 
denis van het 'Kijk van tiet Midden’, y
worden tegen de historische achter
grond van de Volksrepubliek thema’s 
beschreven als de binnenlandse poli- b
tick, de ekonomie, het succesvolle 
landbouwbeleid en China's veel be
sproken buitenlandse politiek. Daar- ;j
naast komen nieuwe onderwerpen als ƒ
China's milieuproblematiek en mi- f
lieubeleid en China’s aanpak van haar c
minderheden uitvoerig aan de orde.
Het cahier telt 176 blz. en kost ƒ
ƒ I 2.50 (exkl. ƒ4,50 verzendkosten). ij

- CÈ: E
De cahiers zijn te bestellen door stor- i
ting van bovengenoemde bedragen op ƒ
giro 3648436 t.n.v. A/l .-Cahiers. f
Guyotstraat 6. 6524 AV Nijmegen. ;j
o.v.v, het gewenste cahier, A.I.- H
Cahiers zijn ook verkrijgbaar in de ;j
boekhandel. c

Energie Vierdaagse

In  Nijmegen v in d t  v a n  25 tot en met 
23 oktober d e  E n e r g ie  V ie rd a a g s e  
p la a ts  in  h e t  K o lp in g h u is  (n ie t  v e r  
v an  h e tN S -s ta t io n ) .  O v e rd a g  m a r k t ,  
f ilm s, le z in g e n  en  m u z ie k , ’s A v o n d s  
th e m a p r o g r a m m a 's  o v e r  zure regen, 
energiebewust bouwen en  energie po
litiek. T  oe g a  n g  g r  a  t  i s . Int ich tin gen 
op w e rk d a g e n  v a n  14.ÖÖ to t  17.00 
u u r  b ij d e  Energie w inkel D a a lse -  
w eg  30, N ijm e g e n , te l.: 080-237544.

oktober e e n  k o n g re s  t e r  g e le g e n h e id  
v a n  h e t  v i j f t ie n ja r ig  b e s ta a n  v a n  d e  
o r g a n is a t ie  m e t  a ls  m o tto  'W e rk e n  
a a n  B ev rijd in g * . H e t k o n g re s  v in d t  
p la a ts  in U tr e c h t .  Nadere inform a
tie: L a n d e li jk e  V e r e n ig in g  v a n  W e 
re ld w in k e ls ,  W e s te rk a d e  18, 
U t r e c h t  te l: 030 -316312 .

Wérken aan Bevrijding

D e L a n d e li jk e  W e re ld w in k e l b e w e 
g in g  o r g a n is e e r t  op  zaterdag 27

t ..............................  ......................................................... -.......................... * ' ..... ........................  ...................................  ....................... *........................... .

AKTIEFONDS PSP

is het fonds waarm ee de PSP aktiegroepen, komitees en 
bewegingen financieël ondersteunt.
In het boekjaar ,8 2 / ,83  werd voor in totaal 14 .4 6 8 f 15 g u ld en  
steun verleend aan o.a.

Vredeskamp De Peel, Vierdaagse wandelklup 'Is het hier 
oorlog?', V V D M , Atoom bom m ars Epe, Stop de N-bom , 
Vredesmars Lochem, Vredeskonferentie W est-Berlijn  
en nog veel meer.

Steun het Aktiefonds PSP en maak daarmee het werk van 
dergelijke aktiegroepen en komitees mogelijk.
POSTGIRO 3 5 3 5 2 5 0  — tnv PSP-A ktiefonds/A m sterdam



Fotograaf Paul Babeliowsky reisde deze zomer naar Zuid- 
Afrika. Op deze pagina een foto-impressie van de gevolgen 
van apartheid. Elders in dit nummer een artikel over de 
situatie in de goudmijnen van dit land en de aktie van het 
Komitee Zuidelijk Afrika tegen de handel in de 'Krugerrand'
n ons and.
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Potenrammers
Een jaar na een moord uit 
rassenhaat op Kerwin nu een 
moord uit homohaat in 
Amsterdam. Eén overeenkomst is 
ten minste duidelijk. Pers en 
politiek reageren geschokt op een 
vorm van agressie die reeds lang 
aanwezig was. Blijkbaar is het 
standaard dat de politiek pas wil 
denken over beleidsmaatregelen, 
wanneer een verschijnsel zich in 
zijn meest verschrikkelijke vorm 
openbaart.
De homobeweging is al lang bekend met 
de agressie tegen mensen met homosek
sueel gedrag. De PSP-homogroep is al 
twee jaar geleden tot de conclusie geko
men dat bestrijding van agressie tegen 
homoseksuelen in haar activiteiten de 
hoogste prioriteit moest zijn. Dat heeft er 
toe geleid dat leden van de PSP-homo
groep zich actief hebben bezig gehouden 
met het opzetten van een telefonisch 
meldpunt voor geweld tegen homoseksu
elen. Onder de naam ,,Opje flikker gehad” 
(020-246321) draait dit meldpunt nu een 
half jaar. Gemiddeld komen twee serieuze 
geweldsmeldingen per week binnen. Het 
merendeel van de meldingen betreffen 
aanvallen op straat of in parken door 
groepjes jongeren. Evenals bij deze 
moord gaan groepen jongeren bewust op 
zoek naar homoseksuelen om hen te be
roven en of in elkaar te slaan. De verkla
ring dat het hier maatschappelijk gefrus
treerde jongeren betreft ligt voor de hand. 
Het scheppen van meer maatschappelijke 
mogelijkheden en kansen voor hen is een 
politieke zaak van langere termijn. Het
zelfde geldt voor de doorbreking van de 
norm van heteroseksualiteit waardoor al
les wat daar van wijkt afgekeurd wordt. 
Op kortere termijn zijn echter ook politieke 
mogelijkheden om het verschijnsel ,,po- 
tenrammerij” terug te dringen. Gemeenten 
en Rijk dienen allereerst een homo-eman- 
cipatiebeleid op te zetten. Vanuit diverse 
PSP-fracties zijn hiertoe initiatiefvoorstel
len ingediend. Ook de Tweede Kamerfrac
tie van de PSP heeft een dergelijk voorstel 
in de Kamer ingediend. Meerdere PSP- 
fracties zouden een dergelijke beleidsuit
spraak kunnen uitlokken. Daarmee zijn 
we er nog niet, want hoe nu zo’n uitspraak 
om te zetten in concreet handelen? Be
langrijk is dat lokaal en nationaal bestuur 
het probleem naar grootte en toenamen 
inventariseert. Daarbij kunnen anonieme 
telefonische meldpunten van dienst zijn, 
die dan ook financieel door de gemeente 
ondersteund dienen te worden. Ook zal 
het aangiftebeleid verbeterd dienen te 
worden. Bij de politie moet positieve be
reidheid komen dergelijk aangiften van 
homo-agressie serieus te nemen en om 
tot snelle opsporing over te gaan. Surveil
lances zullen op sommige plaatsen uitge
breid moeten worden. De angst bij homo’s 
om aangifte te doen kan teruggedrongen 
worden door de politie niet meer te laten 
optreden tegen homo’s die in het open
baar contact zoeken. Daartoe dienen 
soms plaatselijke wetsartikelen geschrapt 
te worden die dit optreden mogelijk ma

ken. De politie zal ook duidelijk moeten 
maken in haar voorlichting dat aangiften 
anoniem of schriftelijk door gemachtigde 
anderen dan het slachtoffer gedaan kun
nen worden. Een andere maatregel om het 
verschijnsel potenrammen enigszins terug 
te dringen is aandacht voor homoseksua
liteit in club- en buurthuizen en in onderwijs 
en vorming. In Amsterdam hebben homo
seksuele buurt- en clubhuiswerkers een 
aantal mogelijkheden geformuleerd hoe 
buurthuizen dit kunnen opzetten. Daaruit 
zijn al twee buurthomososen in clubhuizen 
voortgekomen, waar door homoseksuali
teit binnen buurthuizen kan worden geïn
tegreerd. De homogroep van de ABOP 
(Algemene Bond v. Onderwijzend Perso
neel) heeft ideeën ontwikkeld om meer 
aandacht aan homoseksualiteit in het on
derwijs te geven. Dergelijke initiatieven 
dienen van gemeentewegen ondersteund 
te worden. De gemeente kan ook zelf 
initiatieven in deze richting nemen. 
Homohaat is niet van vandaag op morgen 
verdwenen. Daarvoor is het probleem te 
diep verankerd in onze cultuur. Wel dienen 
beleidsmakers elke mogelijkheid aan te 
pakken om homo-agressie terug te drin
gen. Elk slachtoffer is er een te veel!

Bob van Schijndel

Naschrift:
Op voorstel van de PSP nam de Amster
damse gemeenteraad begin 1983 het vol
gende voorstel aan: "De Raad, 
Overwegende: dat 'poten- en pottenram- 
mers' een onaanvaardbaar verschijnsel is en 
d it verschijnsel aktief dient te worden be
streden en dat de gemeente hierbij een taak 
heeft;
Spreekt uit, dat het in haar bedoeling ligt 
initiatieven te ondersteunen en, waar no
dig, zelf initiatieven te nemen op gebieden 
als studies naar de omvang en de aard van 
dit verschijnsel; het streven naar opheffing 
van eventueel gebleken knelpunten rond 
aktiviteiten van de politie met betrekking 
to t d it verschijnsel, zoals preventie, aan
gifte en opsporing; hulpverlening en opvang 
van slachtoffers."

Nicaragua
Na lang politiek getreuzel heeft de 
Nederlandse regering besloten op 
verzoek van de Nicaraguaanse regering 
twee waarnemers naar de verkiezingen 
aldaar te sturen. De regering wil hiermee 
de verkiezingen niet legitimeren (als 
rechtvaardig beschouwen), maar „tot 
een gefundeerd oordeel over het 
verkiezingsproces komen”.

Met het opgeven van haar aarzelingen 
heeft de regering ook haar dubbele 
moraal verlaten. Ten aanzien van de 
presidentsverkiezingen in El Salvador 
eerder dit jaar werd wèl snel besloten 
waarnemers te sturen ondanks het feit, 
dat de linkse oppositie geen enkele 
mogelijkheid had aan de verkiezingen 
deel te nemen zonder gevaar voor eigen 
leven te lopen.
Eén ding kan van de Nicaraguaanse 
regering niet gezegd worden en dat is dat

zij niet alles heeft geprobeerd de 
oppositie van de ,,Coordinadora” , die uit 
drie partijen bestaat, aan de verkiezingen 
te laten deelnemen. Aan praktisch alle 
eisen van de Coordinadora is 
tegemoetgekomen. In oktober werd nog 
onder het wakend oog van de 
Socialistische Internationale in Rio de 
Janeiro tussen de Nicaraguaanse 
regering en de Coordinadora 
onderhandeld over aanvullende eisen. De 
Coordinadora weigerde echter 
onomwonden een wapenstilstand van de 
contra’s te bepleiten en te steunen en 
verloor daarmee een laatste mogelijkheid 
van verkiezingsdeelname. Tenzij Willy 
Brandt alsnog op de valreep in Managua 
wat weet te bewerkstelligen.
Dit onderhandelen over de precieze 
voorwaarden van deelname aan de 
verkiezingen mag niet ertoe leiden uit het 
oog te verliezen, dat het gewoon 
democratische verkiezingen voor een 
president, een vicepresident en een 
parlement zijn. Vaak bekruipt me het 
gevoel, dat door rechts deze verkiezingen 
niet als democratisch worden gezien, 
omdat de Sandinisten zullen winnen. Er is 
een grote persvrijheid, bijna niemand 
boven de 16 jaar is van de verkiezingen 
uitgesloten, de partijen krijgen financiële 
regeringssteun en hebben radio- en tv- 
zendtijd. Er kan vrijelijk campagne 
gevoerd worden. Er zijn wetten op de 
politieke partijen en op de media, waarin 
rechten en plichten zijn vastgelegd. Er is 
een kieskommissie, die alles tot in de 
puntjes controleert. Zelden zal een 
ontwikkelingsland zulke precieze en 
ruime mogelijkheden voor een waarlijk 
eerlijk verkiezingsproces geschapen 
hebben als het ontwikkelingsland 
Nicaragua. Alle gehuil van mensen in 
zogenaamde „hoogontwikkelde 
democratische landen” , zoals de VS en 
Nederland, ten spijt. Hun arrogantie over 
de westerse democratie staat het niet 
toe, dat Nicaragua uitgenodigd wordt 
waarnemers te sturen naar verkiezingen 
in hun landen.
Het duurde in Nederland ruim honderd 
jaar na de invoering van een min of meer 
democratisch bestel voordat vrouwen 
kiesrecht kregen (1919). In Nicaragua 
krijgen vrouwen na vijf jaar bevrijding 
stemrecht. Het duurde in de VS acht jaar 
na de onafhankelijkheidsoorlog (1781) 
voordat de bevolking indirect een 
president kon kiezen. In Nicaragua duurt 
het vijf jaar na de bevrijding en de 
president en de vice-president worden er 
rechtsstreeks gekozen. In Cuba duurde 
het vanaf de bevrijding (1959) 17 jaar 
voor er een parlement gekozen kon 
worden. In Angola zijn er negen jaar 
verlopen sinds de onafhankelijkheid en er 
zijn nog geen verkiezingen gehouden, hoe 
terecht de redenen daarvoor ook zouden 
zijn. Er bestaan geen schoolvoorbeelden 
van democratische landen, noch ideale 
normen voor verkiezingen, maar er 
bestaan wel historische processen van 
verbeteringen voor inspraak en 
democratische kontrole door de 
bevolkingen. En Nicaragua voldoet zeker 
aan de eis, dat door deze verkiezingen 
die controle en inspraak verbeterd 
worden.

Chris Huinder
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PSP-KONGRES

Er komen nogal wat onderwerpen 
aan de orde op het komende PSP- 
congres. Het aantal 
amendementen is navenant. Door 
de afdelingen zijn ruim 
driehonderd wijzigingsvoorstellen 
ingediend op de stellingen over 
anti-racisme en 
minderhedenbeleid.
Op het moment dat dit artikel 
geschreven werd, was het 
Partijbestuur nog niet aan de 
bespreking van de preadviezen 
over dit onderwerp toegekomen. 
Daar was nog een zondag 
vergaderen voor nodig. De 
reacties van die kant houdt men 
nog te goed.
Op alle achttien stellingen uit de 
congreskrant zijn 
wijzigingsvoorstellen ingediend. 
Niet alle voorstellen zijn 
controversieel, een aantal wèl.
Dat de meningen in de diverse 
afdelingen soms zeer uiteen 
lopen blijkt bij lezing van de vele 
voorstellen.
Hieronder worden een paar „hot 
items” besproken.
Als er in de derde stelling gesproken wordt 
over de relatie tussen racisme en seksis
me, hoe ligt die relatie dan precies? Zijn 
racisme en seksisme begrippen die naast 
elkaar staan of is seksisme een veel bre
der begrip om zomaar in een stelling in 
combinatie met racisme te vatten, zoals 
afdeling Amsterdam Oudwest vindt. Hoe 
beïnvloeden racisme en seksisme elkaar? 
Volgens Arnhem heeft de vrouwenonder
drukking in de andere culturen een stimu
lerende werking op het racistisch gedrag 
van de witte Nederlander. Ook volgens 
Groningen-Centrum zijn het twee apart te 
onderscheiden vormen van achterstelling, 
terwijl de toelichting bij de stelling in de 
congreskrant stelt, dat ze zo met elkaar 
verweven zijn dat niet gesproken kan wor
den van een dubbele onderdrukking. 
Andere afdelingen spreken zich niet uit 
over deze kwestie, maar bijvoorbeeld. Til
burg acht een nadere uitwerking van de 
relatie tussen seksisme en racisme wel op 
zijn plaats. Het is -  meen ik -  één van de 
onderwerpen die in kleine discussiegroep
jes besproken gaat worden.
Door de versterkende werking die racisme 
en seksisme op elkaar hebben, zullen mi- 
grantes een dubbele strijd moeten voeren: 
tegen het racisme van witte mensen en 
tegen het seksisme van zwarte en witte 
mannen. Uit de discussie op de PSP-vrou- 
wendag (zie verslag Cora Mulder elders in 
dit nummer) bleek dat zwarte vrouwen 
hun prioriteit meer leggen bij de anti-racis- 
tische strijd dan bij de strijd tegen het 
seksisme. Een aantal afdelingen wil bo
vendien een onderscheid tussen eerste en 
tweede generatie migrantes maken en

tussen de verschillende posities die Suri- 
naamsen, Turksen, Antiliaansen en ande
ren in de Nederlandse samenleving inne
men.
Tenslotte wijst de PSP-homogroep op de 
positie van homoseksuele vrouwen en 
mannen uit etnische groepen. Geconsta
teerd wordt dat de Nederlandse homobe
weging nog te weinig betrokkenheid heeft 
bij dit punt. Gepleit wordt voor meer mo
gelijkheden voor de inbreng en strategie 
van homoseksuelen uit etnische groepen.

Positieve discriminatie

De reacties op het voorstel in de vijfde 
stelling om te ijveren voor positieve discri
minatie op de arbeidsmarkt en een wette
lijke quoteringsregeling voor bedrijven, lie
gen er niet om. Leiderdorp heeft het over 
een ,,dooddoener” ; volgens Delft wordt 
daardoor een nieuw onderscheid tussen 
Nederlanders en medelanders geschapen; 
een aantal afdelingen was bang dat posi
tieve discriminatie negatief kan gaan wer
ken, omdat witte Nederlanders toch al de 
idee hebben dat buitenlanders voorge
trokken worden.
Ten aanzien van de quoteringsregeling 
stelt Delft kort maar krachtig: „Deel iedere 
minderheid in in quoteringen en ieder be
drijf, instelling enzovoort kan gevuld wor
den. Dit betekent puur technisch dat ieder
een evenveel kans heeft, maar in de uit
werking betekent het dat iemand niet 
wordt aangenomen op grond van zijn of 
haar geschiktheid, maar op grond van 
sekse, huidkleur enzovoort.”
Eindhoven wil daarentegen benadrukken 
dat het ook om gelijke en gelijkwaardige

arbeidsverhoudingen moet gaan; gelijk
waardig, gezien de culturele en levensbe
schouwelijke verschillen tussen migranten 
en witte Nederlanders.

Legalisering

In de zevende stelling wordt de rol van de 
vreemdelingenpolitie, de jacht op illegalen 
en het algemene toezicht op vreemdelin
gen gehekeld.
Een vermeldenswaardig voorstel doen 
Bussum, Utrecht-Oost en Nijmegen. Zij 
pleiten voor legalisering van alle in ons 
land verblijvende illegale vreemdelingen. 
Nijmegen zegt in zijn toelichting, dat als je 
de opsporing van illegalen staakt er wel 
vervolgens iets met ze moet gebeuren. 
Wie wil, moet zich kunnen legaliseren, al
dus deze afdeling. Bussum heeft lang over 
de gevolgen gepraat (onder andere toena
me van het aantal illegalen in Nederland) 
en deze afdeling leek het nuttig in een 
discussiegroep verder over de gevolgen 
van dit voorstel na te denken.

Bondgenootschap

Met wie willen we samenwerken in de 
strijd tegen het racisme? Kunnen VVD en 
CDA onze bondgenoten zijn, de partijen 
die tevens verantwoordelijk zijn voor het 
huidige afbraakbeleid? Sittard wil zelfs 
niet deelnemen in een anti-racisme comité 
waar de VVD of CDA óók in zitten. 
Utrecht-Centrum/Noord wil wèl op con
crete punten samenwerken met bijvoor
beeld CDA en VVD, maar een bondge
nootschap willen zij alleen sluiten met 
progressieve migrantenorganisaties en

anti-fascismecomités. Groningen Zuid 
doet een vergelijkbaar voorstel met verwij
zing naar het Steenwijkse congres van de 
PSP van vorig jaar.
Wanneer samenwerking op concrete pun
ten wordt voorgestaan met de linkse par
tijen voor wat betreft de uitvoering van het 
gehele PSP-programma, zoals door het 
Steenwijkse congres besloten, valt de 
anti-racismestrijd daar dan ook onder of is 
daarvoor een algemene samenwerking 
mogelijk, samen met CDA en VVD? Be
antwoording van deze vraag kan pas, als 
duidelijk is hoe men racisme wil bestrijden, 
wat de rol van de overheid en dus ook de 
regeringspartijen is en of verschillende 
vormen van racisme (structureel, georga
niseerd) apart bestreden kunnen worden. 
Heel concreet: is het mogelijk met CDA en 
VVD tegen georganiseerd racisme te strij
den, als duidelijk is dat georganiseerd ra
cisme voortkomt uit structureel racisme, 
dat op zijn beurt mede veroorzaakt en in • 
stand gehouden wordt door de overheid? 
Of: wil je als PSP niet meedoen met een 
gezamenlijke boycotactie van alle raads
fracties (dus ook met VVD en CDA) tegen 
een in de raad zittend CP-lid, omdat je dan 
met VVD en CDA moet samenwerken?

Partijen verbod

Flinke verschillen van mening bestaan er 
over de vraag of racistische organisaties 
verboden moeten en mogen worden of 
niet. Afdeling Sittard bijvoorbeeld wil een 
uitspraak van de PSP tegen het verbieden 
of ontbinden van racistische organisaties. 
Deze organisaties dienen op inhoudelijke 
gronden bestreden te worden. Een verbod 
verdoezelt alleen maar de feitelijke oorza
ken van racisme, aldus deze afdeling. Arn
hem is tegen een verbod, omdat zij bang 
is, dat je, wanneer je eenmaal toestaat de 
vrijheid van meningsuiting te beperken, 
rechts instrumenten in handen geeft om 
hetzelfde te doen. Groningen Zuid is tegen 
een politiek verbod, maar pleit wel voor 
een actiever vervolgingsbeleid met als 
eventueel resultaat een rechterlijk verbod. 
Rotterdam daarentegen vindt een verbod 
en ontbinding veel te belangrijke zaken om 
aan de willekeur van de rechter over te 
laten. Deze afdeling pleit, te zamen met 
Eindhoven, expliciet voor een politiek ver
bod en uitsluiting van verkiezingen van 
racistische en fascistische organisaties. In 
hun amendement noemen deze afdelingen 
racisme en fascisme overigens in één 
adem. Fascisme als ideologie lijkt me niet 
zonder meer op een lijn te stellen met 
racisme, gegrond in machtsverschillen 
tussen migranten en witte Nederlanders. 
Dat zou de werkelijkheid te veel versimpe
len.
Het zal me benieuwen hoe de discussies 
gaan verlopen. Aanknopingspunten ge
noeg, dunkt me. Het is echter niet te ho
pen, dat we in het vuur van de strijd op het 
congres vergeten, dat we het over één 
ding eens zijn: de strijd tegen het racisme 
heeft voor de PSP één van de hoogste 
prioriteiten.
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BOEKBESPREKING

Er bestaan geen (zuivere) rassen. 
Als er geen rassen bestaan, dan 
zijn er ook geen superieure 
rassen. Als die superieure rassen 
wél zouden bestaan, wat wordt er 
dan bedoeld met superioriteit? 
Met de behandeling van de 
theoretische basis van het 
racisme en de bestrijding daarvan 
opent Afbert Memmi zijn boek 
„Racisme, hoezo?”, dat onlangs 
bij Masusa in Nijmegen 
verscheen. In het eerste gedeelte 
van zijn boek weerlegt Memmi het 
racisme op logische wijze. Maar 
formele argumenten alleen zijn 
niet genoeg. Ook de emoties en 
overtuigingen die tot racisme 
leiden moeten worden bloot 
gelegd. Een argument bestrijd je 
echter makkelijker dan een 
emotie. Die emotie is van alledag; 
de angst voor het contact met een 
vreemde.
Op deze pagina’s drukt 
„Bevrijding” een gedeelte uit het 
boek van Albert Memmi af en 
geeft Chris Huinder nog een korte 
bespreking.

„Als witte mannen seksistisch 
zijn, dragen witte vrouwen daar 
net zo goed verantwoordelijkheid 
voor, ze hebben ze jaren zo laten 
worden. Zwarte mannen zijn 
misschien wel zo geworden door 
de jarenlange koloniale 
onderdrukking van witte 
mensen.”

Aldus één van de zwarte vrouwen, uitge
nodigd op de PSP-Vrouwendag begin ok
tober ter voorbereiding van het PSP-con- 
gres over racisme, dat eind november 
plaats vindt. Tot voor kort werd in analy
ses altijd uitgegaan van dubbele onder
drukking van zwarte vrouwen, als zwarte 
en als vrouw. In de congresstukken laat 
men de term dubbele onderdrukking weg 
en spreekt men over „twee vormen van 
achterstelling die wezenlijk anders zijn.” In 
Bevrijding nummer 13 denkt Heieen Buijs 
dat de relatie tussen seksisme en racisme 
vérder gaat.
Voor de zwarte vrouwen aanwezig op de 
PSP-Vrouwendag kwam bestrijding van 
racisme zeer duidelijk op de eerste plaats. 
Seksisme kaartten ze in eerst instantie 
aan binnen de eigen organisaties. Het ver
band tussen deze twee vormen van on-

Rest ons nog te verklaren dat het verschil 
de spil is van de racistische houding. Dat 
begrip is vandaag den dag in de mode. Het 
„recht op verschil” staat terecht in het 
vaandel geschreven van veel emancipatie
bewegingen. Door de vergroeiingen die er 
rondom dit woord wemelen en door de 
soms belachelijke uitwassen, wordt de 
discussie er niet eenvoudiger op. Als één 
van de eersten aansprakelijk voor die be
vordering van het verschil zou ik toch een 
misverstand uit de weg willen ruimen. Als 
ik mijn betoog zou moeten samenvatten, 
zou ik nogmaals in herinnering roepen dat 
niet zozeer het verschil van belang is als 
wel de betekenis die men het geeft. An
ders voegt men zich door de ironie van de 
geschiedenis bij de mensen die men juist 
wilde bestrijden. Ik verklaar me nader.

Toen ik probeerde na te denken over deze 
vraagstukken, stond „het verschil” nog in 
een kwaad daglicht, in onze, laten we 
grofweg zeggen, antikolonialistische en 
antiracistische milieus. Het werd daaren
tegen gewaardeerd en verdedigd door de 
conservatieven en de voorstanders van 
kolonisatie. De redenen van het ene en het 
andere kamp leken duidelijk. Wij achtten 
het benadrukken van de verschillen be
denkelijk, en terecht. Het ging vooraf aan 
alle beschuldigingen en bereidde alle on

derdrukking bleek niet zo simpel als hoe 
we altijd dachten.
Een aantal witte vrouwen probeerde ver
gelijkingen te maken, aan te geven dat 
ook witte vrouwen béter moeten zijn (dan 
witte mannen) om aan een baan te komen 
of om een functie te vervullen in een poli
tieke partij, dat ook witte vrouwen bang 
zijn ’s avonds op straat, dat de uitings
vorm en het mechanisme van de superiori
teitsgevoelens van mannen ten opzichte 
van vrouwen en witten ten opzichte van 
zwarten hetzelfde zijn. Echter, de zwarte 
vrouwen bestreden deze overeenkom
sten: een witte vrouw kan een sterke man 
meenemen ’s avonds op straat waardoor 
haar niets hoeft te gebeuren. Dat werkt 
niet bij een zwarte vrouw, die kan even 
goed keihard genegeerd worden omdat ze 
zwart is, al is ze niet alleen. Witte vrouwen 
hebben wél functies in politieke partijen. 
Bij de PSP is dat overduidelijk: er zijn niet 
tot nauwelijks zwarte mensen in actief. 
Waarom niet? We zijn er niet met te stel
len: laten ze maar lid worden, de PSP 
staat er toch voor open? Daarvoor heb
ben we teveel geleerd van de vrouwen- 
strijd. Daarbij zeggen we evenmin dat ie
dereen -  dus ook een vrouw -  gewoon lid 
kan worden van het partijbestuur. Daar 
zien we duidelijk dat de organisatie veran
derd moet worden, dat er vrouwvriendelij-

rechtvaardigheden voor. De conservatie
ven sloegen een dubbele slag door een 
maatschappelijke orde te verdedigen die 
zogenaamd gebaseerd was op een na
tuurlijke orde. De zo bevestigde verschil
len werkten ook nog in hun voordeel. Ter
wijl zij de gekoloniseerden als lagere men
sen beschouwden en behandelden, onder
streepten de kolonisten tegelijkertijd hun 
eigen bovenmenselijkheid. Aangezien bio
logische en culturele ongelijkheid leidde 
tot economische en politieke ongelijkheid, 
dat wil zeggen tot overheersing, konden 
zij handelen zoals zij wilden, dus in hun 
eigen voordeel. Dezelfde mechanismes 
spelen tegen de zwarten of de vrouwen, 
ten gunste van de blanke of de mannen. 
Het zou schadelijk zijn -  zeifs voor hen
zelf? -  gezagsfuncties toe te vertrouwen 
aan zwarten, omdat het zou ingaan tegen 
hun biologische en culturele aard. Men 
moet deze uitsluitend toevertrouwen aan 
de blanken die er een gepast gebruik van 
maken, zelfs in het belang van de „inboor
lingen” . Hetzelfde geldt voor de vrouwen. 
Zij moeten beschermd worden, zelfs tegen 
zichzelf. De wettigheid van mannen en 
blanken is zodoende gebaseerd op de 
onwettigheid van vrouwen en zwarten. 
Met enkele nuances werkt hetzelfde me
chanisme ook ten overstaan van de joden. 
Het economische of politieke succes van

ker gewerkt moet worden. Nu staan we 
echter aan de andere kant. Nu moeten wij 
constateren dat we als PSP blijkbaar niet 
genoeg te bieden hebben aan zwarte men
sen en dat we dus moeten veranderen. 
Maar hoe?

Veel contacten lopen op dit moment via de 
parlementaire organen. Maar ook al zou 
de PSP voor belangen van migranten op
komen, het blijft dat de PSP het uiteindelijk 
voor het zeggen heeft. Niks macht dus. 
Het blijft de macht van witte mensen die 
het voor het zeggen hebben voor en over 
zwarten.
De vraag wat we als PSP-vrouwen kun
nen doen in samenwerking met zwarte 
vrouwenorganisaties bleef onbeant
woord. Als zwarte vrouwen stellen dat 
anti-racisme op de eerste plaats komt, 
dan is de relatie tot de vrouwenorganisatie 
wellicht minder direct dan tot de hele PSP. 
Dat neemt niet weg dat we het belangrijk 
vinden om of als PSP-vrouwen of als PSP 
plaatselijk naar (vrouwen-)organisaties 
van migranten toe te stappen om te be
spreken hoe gezamelijk antiracistische 
activiteiten te ondernemen. Het is evenwel 
mogelijk dat er zwarte vrouwen zijn die het 
belangrijk vinden specifiek met witte vrou
wenorganisaties samen te werken.

Cora Mulder

een jood is een ramp voor iedereen, de 
jood inbegrepen. Het is beter zoiets te 
voorkomen in het algemeen belang.

In het andere kamp, het onze, hield men 
koppig vast aan de gelijkheid van mensen. 
Er bestaat een unieke menselijke natuur 
door ruimte en tijd heen. Onderlinge gelij
kenis moest leiden tot natuurlijke gelijk
heid: „Mensen worden vrij en gelijk gebo
ren” . „Gelijk in rechten” , voegde welis
waar de revolutionaire wetgever eraan 
toe. Deze precisering is belangrijk, maar 
men kwam amper op die gedachte. Na
tuurlijke gelijkheid moest sociale gelijkheid 
opleggen. De overheersing, de „uitbuiting 
van de ene mens door de andere” was 
dus een misbruik, dat streng moest wor
den bestreden.
Welnu, als de redenering van onze vijan
den mij choqueerde, dan verontrustte me 
toch ook iets in die van mijn vrienden. Zij 
beweerden dat de verschillen niet beston
den. Aan dat uitgangspunt werd alles op
gehangen. Als de mensen gelijk waren, 
kon niets maatschappelijke ongelijkheid 
verklaren, behalve geweld en ongerechtig
heid. Maar als zij zich nu eens in hun 
uitgangsstellingen vergisten? Als het ver
schil nu eens wel bestond, wat zou er dan 
van hun argumentaties worden en van 
lieverlee, van heel onze maatschappelijke 
filosofie? Zouden wij gedwongen zijn ons 
aan te sluiten bij de filosofie van onze 
tegenstanders, ons te onderwerpen aan 
hun onbillijke, kolonialistische, racistische 
en macho-crdening? (Men gebruikte dat 
laatste woord toen nog niet). De conclusie 
leek ons ondenkbaar, ook al zou ze lo
gisch geweest zijn. Als men dat zou willen 
vermijden, was er maar een middel: se
rieus de uitgangsstellingen opnieuw bekij
ken. Tenslotte hing de hele zaak niet af 
van een overtuiging, maar van een onwrik
bare waarheid: bestaan biologische en 
andere verschillen voor de wetenschap, ja 
of nee? A priori te stellen dat mensen 
gelijk of verschillend zijn, is afhankelijk van 
het belang dat in het geding is en van de 
tactiek of van de emotie. Alleen feiten 
kunnen op een beslissende manier het 
ongelijk aantonen van het ene of het ande
re uitgangspunt. Of, wat nog hinderlijker 
is, nu eens van het ene dan weer van het 
andere. Verschillen kunnen in bepaalde 
gevallen bestaan maar niet in alle.
Ik onderkende het al gauw met verbazing: 
beide partijen hadden ongelijk, mijn tegen
standers en mijn vrienden. In feite veron
derstelden beiden dat het slecht is ver
schillend te zijn. Want beiden gingen van 
de veronderstelling uit, impliciet of expli
ciet, dat er een model bestond en dat dat 
goede model werd belichaamd door de 
overheerser. Voor zowel de een als voor 
de ander betekende verschillend zijn in 
feite verschillen van de overheerser. Zelfs 
de onderwijzer, een leek en republikein, 
toegewijd aan zijn „inlandse” leerlingen, 
achtte zichzelf belast met een zending om 
kleine Fransen te vormen naar zijn eigen 
beeld, het beeld van de beschaving, van 
de goede zeden, van de goede smaak en 
de juiste taa l. . .  Frans. (Later, toen ik
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RACISME, HOEZO ?
aankwam in de „Metropool” stelde ik vast 
dat diezelfde onderwijzer, parel van de 
jacobijnse democratie, een gelijke houding 
had ten opzichte van de boeren van zijn 
land of zelfs tegenover het geheel van 
Bretonnen en Elzassers. Wat bijna géén 
ander verhaal is). Van onze kant moesten 
wij volgzaam alles doen om te lijken op 
onze meesters. Waarin wij trouwens toe
stemden, zelfs ten koste van een dodelijk 
identiteitsverlies.
Zoals alle problemen die ogenschijnlijk on
oplosbaar zijn, zo was ook dit probleem 
slecht geformuleerd. Door de kolonisato
ren die op de verschillen wezen om de 
gekoloniseerden ermee te beladen. Door 
de antikolonialisten die de verschillen ont
kenden om de gekoloniseerden te be
schermen. Toen ik enige afstand begon te 
nemen van de gulle maar blinde schema’s 
van de republikeinse school en recht
streeks de realiteit begon te bekijken, zag 
ik wel dat de verschillen bestonden. Won
der der opvoeding! Hoe heb ik zo lang 
kunnen geloven dat zij niet bestonden? In 
de straat, in de tram, op de markt, was de 
massa zo duidelijk zichtbaar afkomstig uit 
de hele wereld en zo heterogeen! Natuur
lijk gaf dat de racisten geenszins gelijk, 
want men kon binnen iedere groep een 
bonte samenstelling aantreffen, de hunne 
inbegrepen, en de grenzen tussen onze 
gemeenschappen waren niet duidelijk te 
trekken. Maar we waren onmiskenbaar 
verschillend van elkaar. Later, toen ik aan 
de Sorbonne kwam, moest ik lachen als ik 
mijn vrienden vol ernst hoorde beweren 
dat verschillen tussen mensen niet be
stonden. Ik liet ze maar praten, want zij 
hadden de best mogelijke bedoelingen. En 
bovendien hoefden ze maar met hun ogen 
te kijken, zoals ik, en niet met hun hoofd. 
In hun eigen land, Frankrijk, dat ik toen 
naar hartelust doorkruiste, veranderde de 
bevolking met de streken en de klimaten. 
Trouwens, er was onder hen niet alleen 
maar gulheid. Ik ontdekte dat mengsel van 
jacobijnse bijziendheid en republikeinse 
trots, die samengaan in iedere Fransman 
van goede familie, onverwachte erfenis 
van het centralisme van voor de Revolutie. 
Het beroemde devies van de „veertig ko- 
ningen die Frankrijk gemaakt hebben” , 
dankzij „één wet, één koning, één geloof” 
was, alleen in een geprofaneerde vorm, 
nog van kracht in de „Republiek één en 
ondeelbaar” .
In diezelfde periode begon men op ver
schillende congressen over het ontwaken 
van de gekoloniseerde volken en de toe
komst van de kolonisatie, de intellectuelen 
te verzamelen. Ik woonde een zeker aan
tal van die ontmoetingen bij. Bij het eerste 
„Congres van zwarte intellectuelen” ver
kondigde ik al dat de gelijkstelling een 
betrekkelijke mislukking was geworden. 
Zeker niet altijd, en vooral niet door het feit 
alleen dat de gekoloniseerde die aanvan
kelijk had gewenst. Maar omdat niemand 
er iets van had willen weten. De mensen 
van rechts niet omdat zij zelfs weigerden 
een dergelijke gruwelijke mogelijkheid on
der ogen te zien, aan het einde waarvan zij 
met ontzetting bloedvermenging en mesti-

In het boek „Racisme, hoezo?” van 
de in Tunis geboren en in Frankrijk 
sociologie docerende Albert Memmi 
wordt vooral de sociaal-psychologi- 
sche kant van het racisme onder
zocht. Memmi legt daardoor sterk de 
nadruk op de angst voor de ander, die 
anders is en de daaruit voortvloeiende 
agressie en behoefte om te overheer
sen als verklaring voor racisme. Alle 
devaluatie van een ander ten voordele 
van zichzelf noemt Memmi racisme, 
dat gebaseerd is op heterofobie (de 
angst voor de ander). De ander kan 
zijn een zwarte, en vrouw, een grijs
aard, een gehandicapte, een jongere. 
Blijkbaar is er een ideaal meetpunt 
vanwaaruit de ander gezien wordt. Is

dat de bemiddelde 40-jarige getrouw
de blanke man? Hier gaat Memmi niet 
op in. Hij toont niet aan, hoe historisch 
of structureel dat moreel-culturele 
meetpunt, of wellicht enkele meetpun
ten, maatschappelijk vorm gegeven 
wordt. Hier wordt de grens van een 
sociaal-psychologische fundering van 
racisme bereikt en zou men in het 
gebied van de (cultuur)geschiedenis of 
sociologie treden.
Het boek Racisme, hoezo?, dat in een 
bloemrijke taal geschreven is, bevat 
een keur aan gedachten en uitweidin
gen over racisme. Die overpeinzingen 
worden bovendien in een logisch goed 
doorwrocht betoog neergeschreven. 
Voor PSP’ers, die naar het antiracis-

me-congres van de PSP eind novem
ber in Rotterdam gaan, is het boek een 
must. Voor diegenen, die niet gaan, 
zeker ook. Want, zo zeg ik Memmi na, 
„niet iedereen is een racist en velen 
slagen erin zich ervan te verschonen. 
Maar de toevlucht tot racisme schijnt 
zo natuurlijk, zo eenvouding, wanneer 
de omstandigheden zich ertoe lenen, 
dat ik heb kunnen concluderen (-), dat 
de racistische verleiding de meest ge
deelde ervaring ter wereld is. ’ ’

Chris Huinder
Albert Memmi: Racisme, hoezo? Uitgege
ven door de Interculturele Uitgeverij Masu- 
sa, Postbus 1023, 6501 BA Nijmegen. 
Prijs ƒ 24,90.

zering zagen. Zij wisten bovendien dat zij 
er hun voorrechten op zouden verliezen. 
De mensen van links konden zich niet 
voorstellen dat men iets anders zou kun
nen eisen dan op hen te lijken. Zij zouden 
graag te maken hebben met een gekoloni
seerde vrijmetselaar, socialist of universa
list, maar niet met een mohammedaan, 
fetisjist of jood! Alles welbeschouwd wilde 
men niets weten van de gekoloniseerde 
als zodanig, juist in zijn bijzonderheid en 
zijn verschillen. Wat restte de gekoloni
seerde anders (en in het algemeen een 
ieder die overheerst wordt, zoals ik later 
heb aangetoond) dan zichzelf te aanvaar
den, omdat hij immers niet geaccepteerd 
werd door de anderen? Aangezien zorg
zame goede wil alleen maar geleid had tot 
vernedering, konden zij net zo goed voor 
zichzelf hun eisen stellen. Er was geen 
andere uitweg. En het was gezonder. De 
toegang ontzegd worden, te blozen om 
zijn overwonnen voorouders, over zijn on
handig taalgebruik en zijn ogenschijnlijk 
weinig doeltreffende zeden, was onleef
baar. Zo gauw de overheerste begon te 
praten, biechtte hij zijn pijnlijke en nuttelo
ze verminkingen op. Want het perspectief 
van de overheerser aannemen betekent 
aanvaarden zich te zien met diens ogen en 
dat is niets anders dan instemmen met zijn 
vernietigende verachting. Om te leven 
moet men zichzelf op een of andere ma
nier bevestigen. Als men geen bevestiging 
vindt vanuit een identificatie dan moet men 
zich bevestigen door zich te onderschei
den. Ik deed nog een pas verder in een 
later werk waar ik opmerkte: „Zijn, dat is 
verschillend zijn.” Het verschil bevestigen 
werd de voorwaarde voor de zelfbevesti
ging, het vaandel voor de herovering van 
het individueel of collectief ego.

Albert Memmi

(Advertentie)
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PSP-KONGRES

KONSTRUKTIEF
Bij de voorbereidingen van het 
PSP-congres van november ’84 is 
de eerste slag geleverd: de 
afdelingen hebben hun 
wijzigingsvoorstellen op de 
ontwerp-teksten ingeleverd. Het 
wachten is op het tweede 
congres met het commentaar van 
het partijbestuur (in partij-jargon 
de „preadviesen”). Elders in dit 
nummer van „Bevrijding” gaat 
Heleen Buijs in op de 
amendementen over de anti
racistische strijd. Hieronder geeft 
Peter Zwart een overzicht van de 
wijzigingsvoorstellen voor het 
onderdeel „samenwerking” en 
gaat hij in op de aangekondigde 
afsplitsing van de PSP.
Bij de betrekkelijk korte teksten over lan
delijke en plaatselijke samenwerking zijn 
door de afdelingen van de PSP toch een 
groot aantal amendementen ingediend. Ie
dere afdeling heeft wel een eigen nuance
ring bedacht. Op het congres zal de dis
cussie toch tot de hoofdlijnen beperkt 
moeten blijven. Wat de landelijke samen
werking (vooral met de CPN en de PPR) 
betreft, de keuze ligt hier allereerst tussen 
het meerderheidsvoorstel (gesprekken 
aangaan met CPN en PPR) en het minder- 
heidsvoorstel (nü besluiten tot zelfstandi
ge deelname aan de Kamerverkiezingen 
van f 986) uit het partijbestuur, zoals in het 
vorige nummer van „Bevrijding" uiteenge
zet. Op beide voorstellen zijn amende
menten ingediend. Eén discussiepunt is, of 
we (op verzoek van de PPR) ook met de 
EVP, de Groenen, en de groep Scholten/- 
Dijkman om de tafel zouden moeten gaan 
zitten, ook al verwachten we daar niets 
van. De ene afdeling wil, dat de PSP niet 
zelf „nee" zegt (de groep Scholten/Dijk- 
man sluit de PSP en de CPN zelf al uit), de 
andere wil -  evenals het partijbestuur -  
niet aan besprekingen met hen beginnen. 
Utrecht Centrum-Noord vindt het te vroeg 
om nu al te kiezen tussen het aangaan van 
besprekingen of het zelfstandig meedoen 
aan de verkiezingen; zij stellen voor dat de 
PSP niet het initiatief tot gesprekken 
neemt, maar wel voorstellen van andere 
partijen constructief, open en kritisch te
gemoet te treden, getoetst aan de uit
gangspunten van het congres van Steen- 
wijk. Inhoudelijke discussies zouden door
gang moeten vinden, zonder direct gericht 
te zijn op samenwerking bij de Kamerver
kiezingen. De ontwikkelingen in CPN en 
PPR zijn volgens Utrecht Centrum-Noord 
zo verwarrend, dat nog niet goed beoor
deeld kan worden of deze partijen nu dich
ter bij de PSP zijn komen te staan.

Lijstverbinding

Utrecht-Oost ziet wel beweging bij CPN en

PPR in de richting van de PSP, maar vindt 
het niet duidelijk of dit ver genoeg gaat om 
overeenstemming te kunnen bereiken 
over wezenlijke zaken (socialisatie, ont
wapening), en de strategie daarheen. Be
sprekingen kunnen dit uitwijzen, stelt de 
afdeling. Samen met Groningen-West ziet 
zij eventueel wél mogelijkheden voor na 
1986. Het partijbestuur wil echter, als er 
overeenstemming bereikt kan worden, 
daaraan consequenties verbinden voor 
een vorm van samenwerking bij de ko
mende Kamerverkiezingen. Dat hoeft niet 
per se (zoals de afdelingen Eindhoven en 
Deventer willen) een gezamenlijke lijst te 
zijn; ook andere (lichtere) vormen van sa
menwerking wil het partijbestuur mogelijk 
laten zijn. Amendementen van de afdelin
gen Groningen-West en Eemsmond spre
ken uit, dat de PSP in principe of in de 
huidige situatie zich uitspreekt voor zelf
standige deelname aan de komende Ka
merverkiezingen. Dat laat een kleine ont- 
snappings-mogelijkheid voor een ander 
congresbesluit eind 1985, maar komt in 
feite neer op het minderheidsvoorstel van 
het partijbestuur. Dat minderheidsvoorstel 
werd in deze geest gespendeerd door 
Den Haag Centraal: de PSP besluit voor
alsnog zelfstandig deel te nemen. Al deze 
amendementen worden door het partijbe
stuur afgeraden. Overgenomen worden 
amendementen die tot doel hebben een

lijstverbinding van de linkse partijen aan te 
gaan, om verlies van reststemmen naar de 
rechterzijde tegen te gaan.

Richtlijnen

De richtlijnen voor provinciale en gemeen
telijke samenwerking (zie ook de vorige 
„Bevrijding") zouden wel eens kunnen 
worden afgezwakt tot aanbevelingen. In 
de vergadering van het partijbestuur van 
14 oktober was een krappe meerderheid 
ervoor, om de afdelingen zelf te laten be
slissen over gezamenlijke lijsten met an
dere partijen en over al dan niet deelname 
aan colleges van B & W. Daarbij speelden 
zowel principiële motieven een rol (auto
nomie voor de afdelingen) als ook het feit 
dat bepaalde richtlijnen door het partijbe
stuur (of in beroepszaken: de partijraad) 
heel moeilijk te toetsen zouden zijn. Hoe 
precies de plaatselijke situatie is, of de 
PSP een tamelijk sterke positie heeft, of 
de CPN er horizontaal en de PPR er al- 
leen-maar-groen is, of je een confessio
neel machtsblok moet breken, dat zijn za
ken die tenslotte toch alleen plaatselijk 
goed beoordeeld kunnen worden. Een 
(grote) minderheid in het partijbestuur wil
de wél vasthouden aan de status van 
richtlijnen, mét toetsing door het partijbe
stuur en eventueel de partijraad.
Alle amendementen, die proberen de PSP

landelijk een voorkeur te laten uitspreken ; 
voor al dan niet samenwerken op plaatse
lijk niveau, worden door het partijbestuur I 
afgeraden. Zo wilde Enschede (in 1982 bij | 
de raadsverkiezingen zelfstandige lijst!) de ! 
partij laten uitspreken dat er in principe 
samengewerkt moet worden, en onder 
andere Den Haag (Achter de Duine) en 
Rijswijk (in 1982 samenwerkingslijsten!) 
dat er zelfstandig aan de verkiezingen 
moet worden deelgenomen. Ook voorstel
len om samenwerking met de PvdA onmo
gelijk te maken, worden door het partijbe
stuur afgeraden. Wél wordt de PSP in de ■ 
ban gedaan vanwege haar standpunten 
op het gebied van de vrouwenstrijd en de 
rechten voor buitenlanders. Een samen
werking zoals bij de raadsverkiezingen 
van 1978 in Vlaardingen (die in 1980 overi
gens al weer tot een einde kwam) zal niet 
meer mogelijk zijn. Bij de amendementen 
liggen verder voorstellen om -  als een 
afdeling méér dan één gemeente telt -  de 
leden per gemeente te laten beslissen over 
een eventuele vorm van samenwerking, 
en niet meer de hele afdeling. Verder 
wordt door een aantal afdelingen voorge
steld de grens van 20.000 inwoners als 
belachelijk (Bussum) of willekeurig (Til
burg) uit de aanbevelingen (of richtlijnen) 
te schrappen. Beneden deze grens zou
den PSP-afdelingen eerder consessies j 
mogen doen wat betreft het niet-vermel-
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den van de naam MPSP” boven de kandi
datenlijst, of het zitting nemen in een colle
ge van B & W met rechtse partijen. Hoe
wel het partijbestuur toegeeft dat de grens 
tussen „stads” en „dorps” niet altijd bij 
het aantal inwoners ligt en er niet op dui
zend iwnoners gekeken zal worden, blijft 
het van mening dat de grootte van de 
gemeente wel een rol speelt.
De afdelingen Breda en Utrecht-Oost wil
len dat de PSP nooit wethouders zal leve
ren, ook niet in een links program-college. 
De afdeling Bussum wil college-deelname 
vooral mogelijk maken op grond van een 
overeengekomen college-programma; of 
ook rechtse partijen dat willen onderteke
nen is hun zaak. Dat zou de PSP niet bij 
voorbaat buiten spel mogen zetten, vindt 
deze afdeling. Bussum wil, dat bij een 
voldoende links collegeprogramma de 
PSP ook zelf wethouders claimt, om de 
uitvoering van dat programma ter hand te 
nemen. Dit in tegenstelling tot Arnhem, die 
juist de voorkeur geeft aan het gedogen 
van linkse colleges, zonder er zelf als PSP 
aan deel te nemen.

Bedankt

De adviezen van het partijbestuur bij de 
amendementen werden overigens vastge
steld zonder de eerst-verantwoordelijke 
partijbestuurder, Theo de Wit, die op 6 
oktober voor het lidmaatschap van de 
PSP bedankte. In zijn opzeggingsbrief 
schrijft hij dat er een dogmatische partij- 
cultuur heerst, waarbij er niet behoorlijk 
op argumenten wordt ingegaan. Volgens 
hem is er sprake van etiketten-plakkerij en 
wordt de tijd op partijbestuursvergaderin- 
gen verspild aan het behandelen van inci
denten. Als concrete aanleiding tot zijn 
vertrek noemt hij de behandeling van zijn 
beleid in de vergadering van de partijraad 
in september (waar met krappe meerder
heid een motie tegen te ver gaande toena
dering tot PPR en CPN werd aanvaard) en 
gebeurtenissen in zijn afdeling (Nijmegen) 
rondom zijn opvolgerschap voor de ge
meenteraad. Dat betekent dan binnen kor
te tijd de tweede lege plaats in het partij
bestuur. De secretaris sociaal-economi- 
sche zaken, Bonne Wisman, bedankte on
langs voor het partijbestuur (niet als PSP- 
lid!), in verband met een nieuwe werkkring. 
Maar ook hij repte van een stellingen
oorlog in het partijbestuur.

Revolutionair

Dat hebben de leden van de Initiatiefgroep 
voor Revolutionaire Aktie allemaal al ach
ter zich gelaten. Volgens het Eindhovens 
Dagblad van 8 oktober hebben leden en 
ex-leden van de PSP een nieuwe partij 
gesticht, de voornoemde INRA. Volgens 
de INRA is het „sociaal-democratiserings- 
proces” van de PSP reeds te ver voortge
schreden om nog een effectieve socialisti
sche politiek te kunnen bedrijven. De 
groep vindt dat door de politieke degene-

ONDERWIJS

Tijdelijk werk ook 
voor vrouwen

Voor wie dinsdag 25 september 
het NOS-journaal zag, moet het 
merkwaardig hebben geklonken: 
„Van de achtduizend banen die in 
het werkgelegenheidsplan van 
minister Deetman zijn 
aangekondigd, kunnen er naar 
schatting 2700 niet worden 
gerealiseerd. Dit is het gevolg van 
de uitspraak van de rechter dat 
ook gehuwde vrouwen voor deze 
arbeidsplaatsen in aanmerking 
moeten komen.”
Dat was de uiterst summiere en sugges
tieve weergave van de uitkomst van het 
kort geding dat de Stichting Ombuds
vrouw met succes tegen de Staat voerde. 
Uit de kranten werd inmiddels wel duidelijk 
wat er aan de hand was. Het kabinet 
betaalt voor de werkgelegenheidsprojec
ten in het onderwijs geen cent; het plan 
wordt deels gefinancierd uit de ingelever
de prijscompensatie, deels uit de bespaar
de uitkeringsgelden. Eén van de voor
waarden om voor zo’n tijdelijke baan in 
aanmerking te komen was daarom dat de 
werkloze leerkracht recht moest hebben 
op wachtgeld, WWV of RWW. Andere 
voorwaarden zijn: je mag niet ouder zijn 
dan 32 jaar en je moet een jaar of langer 
ingeschreven staan bij het arbeidsbureau.

Kort geding

Voor de Stichting Ombudsvrouw was de 
bepaling met betrekking tot de WWV en 
RWW (die betekent dat getrouwde of sa
menwonende vrouwen die géén kostwin
ner zijn niet voor de -tijdelijke -banen in 
aanmerking komen) aanleiding tot het 
voeren van een kort geding tegen de Ne
derlandse Staat. En zij kreeg gelijk. De 
uitspraak van de rechter heeft er intussen 
toe geleid dat het werkgelegenheidsplan 
na nieuwe onderhandelingen in zoverre is 
bijgesteld dat de discriminerende bepaling 
is verdwenen. De projecten zullen nu later 
van start gaan, wat een bezuiniging bete
kent op de duur van de tijdelijke banen. 
W ant.. .extra geld komt er niet.

De uitspraak van het kort geding is prach
tig. Er zitten echter toch nog wel wat 
vreemde kanten aan deze zaak. Vreemd is 
bijvoorbeeld de houding geweest van de 
ABOP, de vakbond van onderwijzend per-

ratie van de PSP een nieuwe organisatie 
nodig geworden is. Dit initiatief is terug te 
voeren op een scheiding der geesten in de 
„Groep Den Bosch” (zie het kommentaar 
„De linkervleugel van de PSP’ in Bevrij- 
ding nummer 4 van dit jaar). Op 24 juni j.l. 
vergaderde deze „vleugel” over haar ver
dere optreden binnen de PSP. Een voor
stel om een permanent secretariaat en 
een formele organisatievorm te stichten, 
behaalde toen geen meerderheid. De min
derheid, een tiental leden uit Helmond, 
Eindhoven en Amsterdam, verliet daarop 
die vergadering en bedankte korte tijd la
ter als lid van de PSP. Volgens de INRA 
kan zij na het congres van de PSP („als 
gevolg van de verdere verrechtsing” ) een 
aanmerkelijk aantal nieuwe leden ver
wachten. Kandidaten daarvoor hebben
zich echter nog niet gemeld.

PETER ZWART

soneel. Het blijft een raadsel dat een bond 
die vorig jaar nog een principe-uitspraak 
deed voor positieve discriminatie van 
vrouwen in het onderwijs, akkoord kon 
gaan met een banenplan waarvoor een 
groep vrouwen absoluut niet in aanmer
king komt. „De ABOP” , zegt het School
blad, „had het gewraakte punt wel gesig
naleerd.” Kennelijk heeft de bond daar 
geen vergaande consequenties uit getrok
ken dat het niet ging om een discrimine
rend aspect dat toevallig over het hoofd is 
gezien, blijkt uit het feit dat zelfs tijdens de 
hernieuwde onderhandelingen vragen aan 
de orde waren als: moeten alle gehuwde 
vrouwen worden toegelaten of gehuwde 
vrouwen alleen tot een bepaald budget! 
Het moet, tegen de achtergrond van de 
gigantische werkeloosheid in het onder
wijs, waar nu een derde van het aantal 
leerkrachten zonder werk is, wel bijzonder 
verleidelijk zijn geweest om een klinkend 
banenplan op tafel te leggen. Dat de afge
lopen jaren juist vrouwen in onevenredige 
mate uit het onderwijs zijn verdwenen, 
was kennelijk geen punt van overweging. 
Nee, het gaat bij dit plan, net als bij elk 
werkgelegenheidsplan dat dit kabinet pre
senteert, om banen voor jongeren. Tijdelij
ke banen, wel te verstaan. En in de meest

spronkelijke opzet van het plan, ingeruild 
voor de meest zorgwekkende categorie 
kansarmen in deze tijd: de jongeren.

In beroep

Deetman zit intussen ook niet stil. Volgens 
een bericht in de Volkskrant gaat de minis
ter in beroep tegen de uitspraak van de 
Haagse rechtbank. Niet om de afspraken 
met de vakbonden weer ongedaan te ma
ken, maar omdat hij een principe-uit
spraak wil wie er nu wel en wie niet in 
aanmerking komen voor de tijdelijke ba
nen. Dus toch nog een maximum niet- 
kostwinners?

Werkloze vrouwen die aan de gestelde 
voorwaarden voldoen (niet ouder dan 32 
jaar, minstens eén jaar ingeschreven bij 
het GAB) zouden zoveel mogelijk van 
deze overwinning moeten profiteren en 
solliciteren naar de tijdelijke banen. Als je 
dat wil doen moet je, als het om bijzondere 
scholen gaat, contact opnemen met het 
schoolbestuur, als het om een openbare 
school gaat met de afdeling onderwijs van 
de gemeente.

Joosje Lakmaker
letterlijke zin werden vrouwen, in de oor-

Foto: Paul Bataeliowsky
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Geen groep in Oost-Europa of 
iemand vertelt wel een grap. Deze 
bijvoorbeeld: De overgang van 
kapitalisme naar socialisme is 
van naam wel bekend, maar hoe 
heet de overgang van socialisme 
naar communisme? Antwoord:

\ alcoholisme. Of deze: Wat is het 
verschil tussen socialisme en

X

kapitalisme? Antwoord: het 
kapitalisme maakt sociale fouten,

1 maar het socialisme kent enkele 
kapitale fouten . . .  

j Chris Huinder was vorige maand 
in Hongarije voor het seminar 
„Naar een vredestheologie”. Hij

\ hoorde er niet alleen grappen.
\
i Half september was ik een ruime week in 
| Budapest om voor De Waarheid verslag 
! te doen van de beraadslagingen van het 
j seminar Naar een vredestheologie. Als ik 
| daar buitenom met kritische Hongaren 
j contact zou hebben, des te beter. Het 
! PSP-bestuur en de PSP-fractie in de 
ï Tweede Kamer, waar ik werk, vonden het
i ook prima dat ik ging. Vooral na het be-
J zoek van Ine Megens van het Weten-
j schappelijke Buro van de PSP aan Hon-
'j

l garije in september vorig jaar (zie haar 
5 gedetailleerde verslag in Bevrijding, nr. 
\ 21/22 van 1983), kwam een opfrissing van
I degegevens over de Hongaarse oppositie
I van pas.
*

| Het theologenseminar was door Westeu-
I ropese en Oosteuropese groepen georga-
j niseerd. Vanuit West-Europa werd het se-
I minar voorbereid door European Nuclear
I Disarmament (END) in Londen, Pax Chris-
\ ti Nederland, IKV en IFOR (International
J Federation of Reconciliation), een wat on-
| bekende christelijk-pacifistische interna-
j tionale vredesinstelling met een hoofdkan-
I toor in Alkmaar. Vanuit Oost-Europa was
| vooral de inzet van de gereformeerde bis-
j schop Karoly Tóth belangrijk. Deze bis-
j schop is voorzitter van de CFK (Christli-
j che Friedens Konferenz), een voor de
| Oosteuropese staten gezagsgetrouwe in-
ï ternationale christelijke vredesorganisa-
\ tie, die in 1958 werd opgericht. Deze bis-
j schop Tóth zette ondanks verzet van
j CFK-afdelin-gen, die bang waren dat het
j een te kritische kant uit zou gaan, het
ï seminar door. Zo’n vijftien landen met 135

deelnemers (vrouwen ver in de minder
heid) waren op het seminar vertegenwoor
digd.
Vijf dagen lang werd er gediscussieerd 
over de bijbel, vrede,-gerechtigheid, de 
afschrikking, het machtsdenken en de on
rechtvaardigheid in de Derde Wereldlan
den. Wellicht dat de volgende drie punten 
van belang zijn om als resultaten te ver
melden. De Hongaarse vertegenwoordi
ger van de rooms-katholieke kerk, de oer
conservatieve bisschop Cserhati, beloof
de op de persconferentie aan het eind van

het seminar -  door lastige Nederlandse 
journalisten daartoe uitgedaagd- dat hij 
met de Hongaarse staat gaat praten over 
de positie van de katholieke dienstweige
raars. Op het moment zitten er zo’n acht 
katholieke dienstweigeraars in de bak, na
dat de eerste in 1976 het voorbeeld had 
gegeven. In Hongarije kun je echter niet 
wettelijk weigeren. Dus je draait onherroe
pelijk het gevang in, als je dat toch doet. 
Misschien komt bisschop Cserhati tot een 
regeling met de staat, zoals de fundamen
talistische christelijke stroming der Naza- 
reeërs die heeft: ongewapende militaire 
dienst (wapenweigeren), zoals Nederland 
dat tot in de jaren zestig kende en de DDR 
ook kent: het systeem van „Bausolda- 
ten” .

Drukmiddel

Een tweede resultaat is, dat de Rooms- 
Katholieke kerk voor het eerst door de 
poorten van de protestantse theologische 
school, waar het seminar gehouden werd, 
kwam om met protestantse en orthodoxe 
kerken rond één tafel te zitten. De gerefor
meerde kerk in Hongarije heeft een wat 
kritischer positie tegenover de Hongaarse 
staat. Dus misschien levert deze samen
werking in de toekomst wat aan kritiek op, 
doordat de gezagsgetrouwe rooms-ka
tholieke kerk wat losser van de staat komt 
te staan.
Ook werd op het seminar besloten tot een 
oproep aan de theologische hogescholen 
en beroepstheologen in de wereld om in 
hun opleidingen en beroepspraktijk aan

dacht aan de theologie van de vrede te 
schenken. Vrijblijvend zo’n oproep, maar 
door goedwillende mensen als drukmiddel 
te gebruiken.
Tegenover deze wat magere resultaten 
van het seminar staat het schandalige feit, 
dat kritische mensen uit Oost-Europa niet 
toegelaten werden, iets waar door de 
Westeuropeanen wel op aangedrongen 
was. Charta-christenen uit Tsjechoslowa- 
kije mochten niet onder de poorten van 
het seminar door. En ook vertegenwoordi
gers van de zogenaamde Bu/ani-stroming 
in Hongarije niet. Bulanyi is een rooms
katholieke priester, die zich tegen de soci
alistische Hongaarse staat heeft gekeerd. 
Als radicale christen-pacifist, die er zeker 
ook conservatieve ideeën op nahoudt, 
wenst hij op geen enkele manier met de 
Hongaarse staat noch met de katholieke 
hiërarchie te onderhandelen. Zijn onge
veer drie- a vierduizend volgelingen, die 
bijbelse gesprekskringen vormen, zijn 
voor dienstweigeren. De acht rooms-ka- 
tholieken, die nu daarvoor in de bak zitten, 
zijn aanhangers van Bulanyi’s ideeën. Het 
enige waartoe de Oosteuropese kerken 
op het seminar betreffende deze kritische 
christenen bereid waren, was dat een ver
klaring van de Charta-christenen als „on
officieel document’’ verspreid mocht wor
den. Via-via werd georganiseerd dat deze 
Hongaarse Charta-verklaring in de Hon
gaarse ondergrondse pers terechtkwam.

Vredesgroepen

Sinds de zomer van ’83 is de Hongaarse

vredesoppositie, die men van de dissiden- 
ten-oppositie moet onderscheiden, ver
deeld. Je hebt de tien mensen tellende 
groep rond Ferenc Köszegi met de naam 
,,4-6-0 groep". Vier staat voor vier jaar 
Eerste Wereldoorlog, zes voor zes jaar 
Tweede Wereldoorlog en nul.. . ,  juist, 
voor de oneindige jaren van de nucleaire 
oorlog. Daarnaast bestaat er de Vredes
groep voor Dialoog, die uit zo’n vijfender
tig mensen bestaat. In de zomer van 1982 
begon de nu gesplitste vredesoppositie 
met haar aktiviteiten: discussies bij men
sen thuis, kleine acties, openbare discus
sies op een universiteit van Budapest. Na 
acht maanden viel de groep op een con
gres uiteen. Een deel wilde grotere speel
ruimte op het legale vlak door nauwer met 
de Hongaarse officiële vredesraad samen 
te werken. Een grotere groep op het kon- 
gres, dat in het gebouw van de vredesraad 
plaatsvond, wilde als onafhankelijke en 
spontane groep verder en door geen en
kele semi-overheidsinstelling, noch door 
de communistische jeugdbeweging KISZ 
noch door de vredesraad bewaakt wor
den. De vredesraad waakt als een kloek 
over alles wat zich als „spontane vredes
groep" aanbiedt. En ook KISZ probeert 
zoveel mogelijk onafhankelijke akties naar 
zich toe te trekken en onder zijn vleugels 
te brengen.
Koszegi en de zijnen, die tot de oprichters 
van de Dialooggroep behoorden, richtten 
in de zomer van 1983 de 4-6-0 groep op. 
Zij werd via Köszegi opgenomen in de 
delegatie van de Hongaarse vredesraad 
naar de Europese Ontwapenings Conven
tie in juli in Perugia. Zij zal eind oktober 
ook met een afgevaardigde kunnen deel
nemen aan het congres van de vredes
raad. Deze 4-6-0 groep uit Budapest or
ganiseert op internationaal niveau uitwis
selingsprogramma’s met Belgische en 
Oostenrijkse vredesaktivisten. Op natio
naal niveau houdt de groep discussiebij
eenkomst over ontwapeningsstrategieén 
en de toekomst van Europa.

Zwendelaars

Door Dialoog-mensen worden Koszegi en 
de zijnen „zwendelaars" genoemd, die 
zich aan de staat verkocht hebben. Zij 
zouden mooie sier maken met het liberale, 
onafhankeljke imago van Hongarije, dat 
een eigen socialistische weg zou ontwik
kelen en een actieve vredespolitiek zou 
voeren.
Ference Köszegi noemt de Dialoog-men
sen ,,sponti’s" zonder politiek platform en 
strategie en vindt hen niet bewust van het 
isolement, waarin ze zich bevinden. Deze 
dertig a veertig mensen hebben inderdaad 
niet een duidelijk platform. Ze discussiëren 
met elkaar, zijn vriend(inn)en van elkaar, 
trekken de bossen in, houden af en toe 
een al dan niet symbolische politieke actie. 
Zo riepen ze een deel van een park in 
Budapest, dat door hen met touwen en 
demonstratieborden was afgezet, tot 
kernwapenvrije zone uit. Een andere keer
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vrede en ontwikkeling

vormden ze een kring en dronken water uit 
een groot vat. Water als symbool voor de 
bron, van leven. Of de omstanders het 
begrepen? Ik weet het niet. De groep leeft 
en wil zichzelf zijn, zonder kontrole en in 
volledige onafhankelijkheid. Met welk per
spectief? Een lid zei: ,,Er is geen Hongaar
se oplossing. De staat en de vredesraad 
kunnen eindeloos hun elastiek oprekken 
om alles wat zich aan spontaans en aan 
oppositie voordoet op te slurpen. En gaat 
het niet goedschiks, dan kan het nog altijd 
kwaadschiks. Met repressie, als dat in een 
sociaal-economische of politieke crisis no
dig is. Er komt geen Hongarije 1956 meer. 
En als het komt, zijn de Russen er. In 1968 
in Tsjechoslowakije was de oppositie 
slimmer enkrachtiger, maar ook daar 
kwamen de Russen. Er is geen nationale 
oplossing mogelijk. Wat een oplossing 
biedt, is dat de Westeuropese NAVO-lan- 
den bereid zijn om ontwapeningsstappen 
te doen met het perspectief op Russische 
ontwapeningsstappen. De NAVO-landen 
moeten Rusland iets bieden, zodat dat 
land zich terug kan trekken. Op Europees 
niveau moet er wat gebeuren. Kijk, Oost- 
Duitsland heeft een tegenpartner, West- 
Duitsland. Die twee landen kunnen toena
dering zoeken in een proces van wapen- 
vermindering en ontwapening. Een vere
nigd ontwapend Duitsland zou goed zijn. 
Maar wie kan er de tegenpartner van Hon
garije zijn? Wie kan dat zijn, zonder dat 
dat door Rusland geblokkeerd wordt? Al
leen internationaal, vanuit Europees ni
veau kunnen er veranderingen komen. Wij 
willen leven naar eigen opvattingen. Daar 
zijn we mee bezig.”

Hongarije heeft er zowel om interne als 
externe redenen behoefte aan zich te pro
fileren als een „onafhankelijk” en „onor- 
thodox-socialis-tisch” land. Door afstand 
te nemen, althans in woorden, van de 
politiek van de Sovjetunie kan het zijn 
eigen bevolking, waar het anti-Sovjettis- 
me in ieder geval latent aanwezig is, wijs 
maken, dat het een onafhankelijke koers 
vaart. Van harte werd bijvoorbeeld recent 
de DDR-politiek van toenadering tot 
West-Duitsland toegejuicht tegen de Sov- 
jet-opvattingen in. Ook schreef onlangs 
het hoofd van de afdeling internationale 
zaken van de Verenigde Arbeiders Partij, 
dat Hongarije een specifiek belang heeft 
bij een eigen ontspanningspolitiek.
Deze ,,West-politiek” van Hongarije kan 
zeer wel gemeend zijn. Het is een Midden- 
europees land, dat een tamelijk sterke 
vrije markt-sector heeft, die harde wester
se deviezen nodig heeft. Ook voelt Honga
rije zich geen Slavische, op Rusland geo
riënteerde maatschappij. Van de Sowjet- 
Unie wil het dus afstand nemen. Naar 
West-Europa toe speelt het land de libe- 
raal-onafhankelijke kaart, waar de oppo
sitie noch onderdrukt wordt, noch de soci
ale stabiliteit in gevaar is. Een land waar 
iedereen vrij is en toch loyaal en hard 
werkt. Laten de deviezen en goodwill bin
nenstromen!

In de onlangs uitgebrachte 
ontwapeningsnota Geen 
Afschrikking maar Ontwapening 
stelt de PSP dat de Derde Wereld 
recht heeft op een eigen 
zelfstandige ontwikkeling. Deze 
zelfstandige ontwikkeling wordt 
op dit moment onder andere 
geblokkeerd door de Oost-West 
tegenstelling.
Met de mond beleden solidariteit met de 
Derde Wereld (door machthebbers wel te 
verstaan) uit zich in wapenleveranties - 
ook naar spanningsgebieden - het ver
strekken van leningen waarvan van te 
voren vast staat dat ontwikkelingslanden 
de rente niet kunnen opbrengen en het 
geven van ontwikkelingshulp in ruil voor 
een bondgenootschappelijke houding.
De ontwapeningsnota van de PSP geeft 
geen uitputtend antwoord op de vraag 
waarom het gevoerde beleid in zo flagran
te tegenspraak staat met uitgesproken 
bedoelingen, laat staan dat wij aangeven 
welke wegen wel begaan moeten worden. 
Dit is een lacune in de visie van de PSP,

Deze politiek vereist wel, dat dat wat er 
aan oppositie is, met fluwelen handschoe
nen wordt aangepakt. In zo’n land waar je 
voortdurend op een zachte ondergrond 
loopt; waar alles mogelijk is, als het maar 
binnen de ruime controle kaders van de 
overheids- en semi-overheidsinstellingen 
gebeurt, gooi je je kont gemakkelijk tegen 
de krib; wil je een harde ondergrond van 
onafhankelijk zijn, spontaan zijn, niet-ge- 
controleerd worden, ongrijpbaar zijn. Je 
politieke acties breng je dan in symbolen 
om niet meteen in het hokje van de de- 
struktieve oppositie geknuppeld te wor
den. Je maakt je onkwetsbaar door als 
een onafhankelijk mens in een zelf-geko- 
zen groep te leven. Dan ben je vrij. Mis
schien is dat het „politieke platform” van 
de mensen van de Dialoog-groep. Het 
doet me denken aan de provo’s. Die kren
ten uitdeelden. Aan Bob Dylan, die wat 
troosteloos zingt: „The answer, my friend, 
is blowing in the wind. The answer is 
blowing in the wind.”

Chris Huinder

Mensen die een uitgebreidere verslagge
ving willen hebben, kunnen fotocopieën 
van de artikelen in „De Waarheid” opvra
gen bij Chris Huinders, tel.: 070-614911 
(Tweede Kamer). Vragen naar mij of naar 
PSP-fractie.

waarvan het partijbestuur en de Henk 
Lankhorst Stichting het nodig vinden dat 
die opgevuld wordt. Vandaar dat een 
overleggroep, bestaande uit leden van 
beide organen, het initiatief genomen 
heeft voor een projekt Vrede en Ontwikke
ling.

Bedoeling van het projekt is inzicht te 
krijgen in het kompleks van onderlinge 
samenhangen tussen wat we voorlopig 
gemakshalve aanduiden als Noord-Zuid 
Oost-West relaties. Vandaar uit zal een 
eigen visie ontwikkeld moeten worden. 
Immers in de PSP-optiek is het van vitaal 
belang dat vredespolitiek en ontwikke
lingsproblematiek duidelijk en samenhan
gend met elkaar in verband gebracht wor
den. Opheffing van de blokken en mens
waardige internationale verhoudingen zijn 
onverbrekelijk met elkaar verbonden. 
Bovendien hebben wij de indruk dat aan 
dit terrein reele aktiepunten te verbinden 
zijn.
De opzet is het projekt uit te laten monden 
in een brochure, die volgend jaar zomer af 
moet zijn. Als centrale probleemstelling 
hanteren wij de vraag: Hoe frustreert de

Oost-West verhouding positieve ontwik
kelingen in de Derde Wereld?
Het zal iedereen duidelijk zijn dat het hier 
om een klus gaat die niet zo maar door 
een paar mensen op een achternamiddag 
geklaard kan worden. Daarom roepen wij 
bij deze PSP-(st)ers op die belangstelling 
hebben voor dit onderwerp en die bereid 
zijn een gedeelte van hun tijd aan het 
projekt Vrede en Ontwikkeling te beste
den. Wat wij vragen zijn mensen die mee 
willen werken aan het opzetten van de 
brochure. Voor een groot gedeelte bete
kent dat het ordenen van reeds bestaand 
materiaal; het is namelijk niet de bedoeling 
dat we opnieuw het wiel gaan uitvinden. 
Daarnaast is het van belang dat een 
PSP-visie geformuleerd wordt.

LIEKE THESINGH

Belangstellenden worden verzocht zich op kor
te termijn (liefst binnen een week) op te geven 
bij Lieke Thesingh, Blasiusstraat 113” , 
1091 CP Amsterdam, tel. 020 - 65 29 27 of 
John Hontelez, Min. Elandstraat 27, 6523 CS 
Nijmegen, tel. 080 - 23 65 12. Beiden zijn te
vens regelmatig te bereiken op het partijburo te 
Amsterdam tel. 020 - 26 73 74.

E r is een run op h et ieger aan  de  
gang. Potverdorie, in 1974 vroegen 
nog ruim twintigduizend  
dienstplichtigen vrijstelling aan . tn 
1983 nog m aar negenduizend  
m ensen, en d at ligt n iet aan  h et fe it 
d a t e r steeds m inder broers zijn . 
Enkele jaren  geleden wilden nog  
drieduizend m ensen dienstweigeren. 
N u doen nog geen tweeduizend  
jongens een beroep op de w et 
gew etensbezw aren m ilitaire d ienst 
tn het ieger z it je  goed, zulten vele 
jongens denken. W aarom  ook n ie t 
Weg van huis, m et een stel 
tofferikken van dezelfde leeftijd onder 
elkaar, een glanzende tank o f 
m ortiergeschut voor je  neus en je  
bent w at: een m an in uniform . Bah. 
H e t grootste deel w ordt natuurlijk 
gew oon zandhaas, b aa lt na tw ee  
m aanden en z it zijn tijd daarna  
stierverveiend te verlummelen. M a a r  
d a t vertellen de inform atiebureaus 
van h et leger in een stel p laatsen  
natuurlijk niet. Nu worden niet die 
info-winkels opgedoekt, noch worden  
luchtvaartshows afgelast, noch w ordt 
de TA P TO E  a fgeblazen. Hoekzem a, 
van wie je  anders nooit iets hoort, 
heeft besloten d at ieder gew oon  
buitengewoon dienstplichtig kan
wordent die langer dan 14 m aanden  
sm achtend op zijn oproep voor 
eerste oefening heeft zitten wachten. 
Typisch een kapitalistische

m arktm aatregel: de overtollige  
produkten doordraaien om  de prijs  
voor he t kanonnen vlees hoog te 
houden. W aarom  w ordt eigenlijk n iet 
d e  erkenning van gew etensbezw aren  
gew oon versoepeld? Een briefje 
opsturen m et d aaro m  en daarom  zie  
ik het niet zitten  zou toch voldoende 
m oeten zijn ? In W est-Duitsland  
hebben ze  d a t een tijdje geprobeerd  
en het liep reusachtig goed. H et leger

'. M e t zo  ’n 
m aatregel ben je  m eteen a f van het

van a l die

verklaarde dienstplichtigen. W ant 
stel, e r kom t oorlog en iedereen wil 
erheen, m aar ieder m ist door die 
lichtflits de trein n aar zijn kazerne. 
Dan is zo  'n adminis tra tie toch 
buitengewoon onhandig en onzinnig?  
Chris Huinder



LANDBOUW

VRAGEN
De landbouw zorgt voor ons 
dagelijks voedselpakket. Althans 
de basisprodukten komen van het 
land. Politieke systemen zijn vaak 
sterk verweven met de landbouw. 
Maar toch in het algemeen heeft 
links-Nederland nauwelijks 
interesse voor wat er in de 
landbouw gebeurt.
Het zal weinigen bekend zijn maar 
er bestaat een PSP- 
iandbouwgroep, die zich bezig 
houdt met de landbouwpolitiek in 
het algemeen en met de sterkst 
overheersende faktor daarbij in 
het bijzonder: de Europese 
Gemeenschap.
De doelstellingen van de Europese Ge
meenschap (EG) zijn prachtig geformu
leerd. Het gemeenschappelijk landbouw
beleid heeft als streven: produktiviteitsver- 
hoging op zo rationeel mogelijke wijze, 
stabiele markten voor landbouwproduk- 
ten, een levensstandaard voor boeren die 
vergelijkbaar is met die voor niet-boeren, 
en veiligstelling van voldoende en goed
koop voedsel voor de konsument. De mid
delen die de EG daarbij gebruikt zijn het 
markt- en prijsbeleid, het gemeenschap
pelijk landbouwfonds van de EG, een soci- 
aal-struktureel beleid dat de werk- en leef
omstandigheden in de landbouw moet 
verbeteren, een monetair beleid en een 
gemeenschappelijk beleid tegenover de 
landen buiten de EG.
In haar praktijk staat de landbouwpolitiek 
van de EG haaks op wat de PSP na
streeft: overproduktie, steeds grotere in
komensverschillen, vergifiging van mens, 
dier en milieu en het leegroven van de 
achtergehouden wereld van voor hen 
waardevolle produkten zijn de gevolgen 
van het EG-beleid.
Tot op de dag van vandaag wordt het 
gemeenschappelijk landbouwbeleid ge
kenmerkt door intensivering, mogelijk ge
maakt door het gebruik van veel energie, 
meststoffen en vaak giftige bestrijdings
middelen. Het dumpen .van overschotten 
(melk, boter) op de wereldmarkt benadeelt 
de landen buiten Europa, terwijl de EG uit 
de Derde Wereld hoogwaardige voedings
stoffen invoert om als veevoer te dienen. 
Arbeid wordt uitgestoten, wat in de prak
tijk neerkomt op verschuiving naar de on
betaalde gezinsarbeid van vrouwen en 
kinderen. Toch komt meer dan de helft 
van de boeren nog niet aan het minimum
loon en zijn de werkweken lang; vakantie 
is er dikwijls niet bij.

Uitgangspunten

Als we over landbouw praten, moet ons 
ook voor ogen staan in welke richting wij 
eigenlijk de landbouw ontwikkeld willen 
zien. Hiertoe heeft de PSP-landbouw- 
groep een aantal (voorlopige) uitgangs
punten geformuleerd. Op basis hiervan 
kunnen korte- en langetermijnvisies ont
wikkeld worden.
Het produktiemiddel grond is verhandel

baar en is daardoor zelfs onderwerp van 
spekulatie'. Hierdoor ontstaat een grote 
ongelijkheid tussen wel- en nietbezitters. 
De eigendom van grond moet onderge
schikt gemaakt worden aan het beheer, 
het gebruik, ervan. Dit kan door in de 
toekomst de grond formeel eigendom te 
maken van de gemeenschap en het be
heer onder te brengen bij demokratisch 
gekozen organen die in openbaarheid hun 
besluiten nemen. De landbouwbedrijven 
krijgen of houden de beschikking over dat 
deel van de grond dat een agrarische be
stemming heeft.
Het behoud van natuur en landschap 
moeten als geheel gelijkwaardig worden 
beschouwd aan het belang van de agrari
sche produktie. Het behoud van een ge
zond milieu is essentieel voor een goede 
voedselproduktie op langere termijn.
De produktie dient kwalitatief èn kwantita
tief goed te zijn en efficiënt te geschieden 
in samenhang met een gezond milieu, be
houd van natuur en landschap, en een 
aanvaardbaar sociaal welzijn voor de 
mensen in de agrarische sektor.
De sociale omstandigheden in de land
bouw moeten worden verbeterd. De op
lossing moet gevonden worden door het 
aantal arbeidskrachten in de landbouw uit 
te breiden. Zodoende kunnen ook meer 
milieusparende werkmethoden worden in
gevoerd. Hierbij moet ook gedacht wor
den aan inkomenstoeslagen. Politiek zal 
een zodanig beleid moeten worden ge
voerd, dat de machtsverhoudingen in de 
landbouw worden omgebogen, zodat 
banken, landbouworganisaties en indus
trie niet meer het eerste en laatste woord 
hebben. De achtergehouden wereld mag 
niet alleen niet verder achterop gebracht 
worden, maar de ekonomie zal er moeten

Zo’n twee jaar geleden hebben enkele 
PSP-leden een landbouwgroep opge
richt. De groep houdt zich bezig met 
landbouw en landbouwbeleid, de bete
kenis daarvan voor de Nederlandse 
boeren en tuinders en voor de samen
leving als geheel. Naast het ontwikke
len van een PSP-visie over de gewen
ste toekomst van de landbouw, wil de 
groep ook steun geven aan PSP-frak- 
ties (in Staten en Kamers), bijvoor
beeld door te reageren op aktuele za
ken. Ten overvloede: enthousiastelin
gen, mèt en zonder ideeën, zijn van 
harte welkom in de groep, bereikbaar 
via: PSP-landbouwgroep, Titia van 
Leeuwen, Herengracht 310, Amster
dam.

worden gestimuleerd. Dit zal beperkingen 
kunnen inhouden voor het Nederlandse 
landbouwbeleid.
In de veehouderij moet het welzijn van het 
dier zwaar meewegen.

Dilemma’s

Onze wensen zijn makkelijker te omschrij
ven dan te verwezenlijken. De huidige pro- 
duktieomstandigheden zijn grotendeels 
ontstaan doordat er voor de boeren een 
ekonomische noodzaak was gekreeerd 
om per eenheid zoveel mogelijk te produ
ceren. Veel boeren zouden het wel kalmer 
aan willen doen en ook milieuvriendelijker. 
Als het inkomen het echter laat afweten, is 
er geen andere keus dan te blijven hollen 
en produceren. De invloed van de land
bouwvoorlichting en de standsorganisa- 
ties moet hierbij niet worden onderschat. 
Hier komt nog bij dat de boerenbevolking 
niet de meest progressieve groepering is. 
Daardoor is de verstandhouding met links 
niet altijd even goed en begrip voor onze 
ideeën ontbreekt zelfs veelal.
Onze wensen en de praktijk liggen duide
lijk niet altijd in eikaars verlengde. Ten 
aanzien van de invulling van onze ideeën 
doen zich dan ook vele vragen voor. De 
Nederlandse boer heeft tot nu toe direkt 
geprofiteerd van de prijsvorming op Euro
pees nivo. En dan komt de PSP met de 
idee de EG af te schaffen . . .  Het inkomen 
van de boeren moet omhoog, maar het 
voedselpakket moet wèl betaalbaar blij
ven: hoe breng je dat in evenwicht. Moe
ten we streven naar een basisinkomen 
voor boeren en tuinders en hoe vul je dat 
dan in. Hoe verhoudt zich een gegaran
deerd inkomen met de blijvende wens van 
de boerenstand om 'vrije ondernemer’ te 
kunnen blijven? Wat telt het zwaarst: een 
kwalitatief goed voedselpakket of een 
evenwichtige handelsbalans? Moet in ons 
deel van de wereld de landbouwproduktie 
worden afgeremd om in de achtergehou
den wereld een betere produktie mogelijk 
te maken?

Vragen en ideeën te over. Maar er zijn nog 
maar weinig antwoorden. De PSP-land
bouwgroep zoekt naar mogelijkheden 
voor het ontwikkelen van reële alternatie
ven voor het huidige landbouwbeleid. De 
werkgroep analyseert recente EG-land- 
bouwmaatregelen en de gevolgen daar
van voor de Nederlandse land- en tuin
bouw. En probeert daarbij de eigen princi
pes in te vullen om tot een konkrete linkse
landbouwstrategie te komen.

PSP -landbouwgroep

Hun schuld
onze schuld
Deze maand gaf Solidaridad een 
informatief boekje uit onder de 
naam ’Hun schuld, onze schuld’. 
Het gaat in op de Latijns- 
Amerikaanse schuldenkrisis en 
de Nederlandse betrokkenheid 
daarbij. De vraag wordt gesteld: 
hoe kan Nederland bijdragen aan 
een rechtvaardige oplossing van 
het schuldenprobleem.
In het eerste hoofdstuk worden de ekono
mische en financiële oorzaken van het 
schuldenprobleem behandeld. Uitgebreid 
wordt daarna ingegaan op de rol van het 
Internationale Monetaire Fonds (IMF). Als 
voorbeeld om de gevolgen van de politiek 
van het IMF te illustreren wordt Argentinië 
bekeken. Het belangrijkste deel gaat ech
ter over de betrokkenheid van Nederland 
bij deze problemen. Hierbij wordt met flink 
wat cijfermateriaal ook de rol van het Ne
derlandse bedrijfsleven en de Nederlandse 
banken geïllustreerd.
Aangezien de invloed van een land binnen 
het IMF afhangt van zijn financiële bijdra
ge, heeft Nederland hier in verhouding tot 
de honderdvijftig lidstaten relatief veel te 
vertellen. Nederland maakt echter geen 
gebruik van zijn positie door de aard van 
het IMF als zodanig aan de orde te stellen. 
Zo blijft de diskussie beperkt tot tech- 
nisch-financiële kwesties. Nederland, bij 
monde van minister Ruding, ziet in het IMF 
niet meer dan een goede mogelijkheid om 
haar eigen bezuinigingspolitiek te exporte
ren naar de Derde Wereld.
Solidaridad komt tot de volgende konklu- 
sies. Vanwege zijn betalingsbalansover
schot moet Nederland het voortouw ne
men voor een stimuleringsbeleid ten gun
ste van de Derde Wereld. Binnen het IMF 
moet erop worden aangedrongen dat het 
beleid wordt omgebogen in de richting van 
groei van de produktie en de werkgelegen
heid. Ook moet Nederland afstand nemen 
van de overheersende rol van de dollar in 
het betalingsverkeer. Dat kan het doen 
door de rol van de eigen rekeneenheid van 
het IMF, de SDR, te vergroten en de toe
gangsmogelijkheden van Derde Wereld
landen hiervoor te verruimen. Tenslotte 
moeten de mogelijkheden overwogen 
worden om de schuld van de Latijns-Ame- 
rikaanse landen kwijt te schelden. Een 
dergelijke kwijtschelding mag echter niet 
ten kosten gaan van het budget voor ont
wikkelingssamenwerking.

Rob van Hilten

’Hun schuld, onze schuld’ is een uitgave van 
Solidaridad, Laan van Meerdervoort 148, 2517 
BE Den Haag, tel.: 070-655207. Prijs ƒ7,60 
inkl. verzendkosten.



Vredesaktiekamp W oensdrecht

Maandagochtend, 1 oktober. 
Terwijl op het vredesactiekamp 
bij de vliegbasis Woensdrecht de 
actievoerders de slaap uit hun 
ogen wrijven en aan hun eerste 
kop koffie beginnen, stoppen er 
voor het kamp drie politiewagens 
gevuld met agenten en een 
vrachtwagen vol met zand. In 
opdracht van de gemeente moet 
de bunker op het terreintje 
volgestort worden.

De bunker zat al vol met zand, maar 
kampbewoners hadden er weer een twee 
meter diep gat in gegraven. Drie mannen 
in burger komen poolshoogte nemen. Vol
gens de politie ontdekt iemand dan pas 
dat de vredesactiviteiten zowaar weer 
„benders” hebben gebouwd; tentjes van 
hout en plastic.
Een algemene politieverordening verbiedt 
dit soort bouwsels, dus de aanwezige po
litieagenten beginnen het kamp te ontrui
men. Hout en plastic worden ingeladen, 
terwijl de actievoerders proberen te voor
komen dat ook hun persoonlijke bezittin
gen worden meegenomen.
De politie is goed voorbereid, er zijn ge
noeg agenten om de bewoners in be
dwang te houden, er is een bijtgrage hond 
voorhanden en een grote arrestantenbus. 
De activisten beperken hun verzet tot 
scheldpartijen, pogingen om met de politie 
te praten en een zitactie. Als iedereen is 
weggesleept wat soms hardhandig ge
beurt, zien de activisten van een afstand 
hoe een vrachtwagen in hun „huiskamer” 
de bunker voorgoed onbruikbaar maakt, 
’s Avonds kunnen ze het terrein weer op. 
Met behulp van nieuw plastic, zorgen ze 
ervoor dat ze toch redelijk droog kunnen 
slapen. In de week die volgt wordt het 
kamp steeds weer ontruimd, maar de ac
tievoerders blijven.

Doelwit

Corinne, één van de activisten heeft al 
meer ontruimingen achter de rug. De afge
lopen winter woonde ze nog in het grote 
vredesactiekamp. Dat werd deze zomer

/

Foto's Jan lankveld

met de grond gelijkgemaakt. Daarna bi
vakkeerde ze een maand lang voor het 
gemeentehuis. Ook daar werden de actie
voerders herhaaldelijk verwijderd. Sinds 
augustus, zitten de activisten verdeeld 
over twee kleine kampen vlak bij de basis. 
Corinne is één van de bewoners van het 
kamp aan de Kooiweg, bij de bunker. Dat 
kamp is de laatste tijd doelwit van politie
acties. Steeds opnieuw wordt het afdak, 
dat dienst doet als huiskamer, afgebroken 
en worden de „benders” in beslag geno

men, maar volgens Corinne heeft dat geen 
effect: „In Engeland zijn er vrouwen die er 
al drie jaar zitten en zij worden ook elke 
week ontruimd, dus ik denk dat het ons 
ook moet lukken. Ik vind het zo stom. Wat 
er nu gebeurt, is dat het een gevecht wordt 
tussen de rijkspolitie en ons, terwijl het 
daar helemaal niet om gaat. De rijkspolitie 
wordt gewoon gebruikt om het verzet te
gen kruisraketten de kop in te drukken.”

„Dit vind ik een goede manier om je te

verzetten. Heel veel mensen zeggen: je 
doet er toch niets tegen, als de regering 
hier kernwapens wil neerzetten dan ge
beurt het toch. En dat is ook zo, wij hou
den die dingen niet tegen door twee van 
die kampjes, maar we kunnen het ze wel 
zo moeilijk mogelijk maken. Dit is mijn 
manier om te zeggen; het gebeurt, maar 
niet met mijn medewerking.”

KARIN SCHAGEN

Boykot EG-verkiezingen

Het is nu wel inmiddels mosterd na de maaltijd geworden, maar nu 
één en ander wel verteerd zal zijn rest ons nog via „Bevrijding” de 
lezers/leden te berichten, hoe het partijbestuur uitvoering heeft 
gegeven van haar besluit ten aanzien van de anti-deelname- 
advertentie. In Bevrijding 23 van 8 september werd al over de 
besluitvorming verslag gedaan.
Niet het feit dat een minderheid van de PSP naar buiten trad, maar 
de inhoud van de advertentie had het partijbestuur doen conclu
deren dat er sprake was van een zich bewust afzetten tegen 
congresbesluiten, waarbij de legitimiteit van de congresbesluiten 
aangevallen werd. Het PB heeft zijn openlijke afkeuring uitgespro

ken jegens de initiatiefnemers en de drie betrokken afdelingen 
middels onderstaande brief. De overige ondertekenaars zijn van 
de ontstemming over de advertentie op de hoogte gesteld en aan 
hen is een afschrift van de brief gezonden. Met name de initiatief
nemers en de betrokken afdelingen hebben naar het oordeel van 
het partijbestuur laakbaar gehandeld. De verdere ondertekenaars 
konden ervan uitgaan dat als een PSP-orgaan vraagt om onder
tekening erop vertrouwd kan worden dat het „kan” . Nu net in dat 
vertrouwen is het PB ten aanzien van de drie afdelingen geschokt. 
Men had beter moeten en kunnen weten. De verzonden brief luidt 
als volgt:

Beste mensen,

Het partijbestuur heeft er behoefte aan 
te reageren op de advertentie naar 
aanleiding van de Europese verkiezingen 
in de Volkskrant van 12 juni j.L , 
waarvan jullie de plaatsing 
georganiseerd hebben c.q. als PSP- 
orgaan meeondertekenden.
Na vrij veel discussies heeft de PSP 
besloten aan de Europese verkiezingen 
mee te doen en wel via het Groen 
Progressief Akkoord. Die beslissing is 
niet onomstreden geweest. Het 
partijbestuur heeft er geen moeite mee 
als mensen die tegen dat besluit waren 
ook na het congres dat standpunt blijven 
innemen. Dat gebeurde in dit geval 
bijvoorbeeld ook in een opinie-artikel in 
De Waarheid.

De tekst van de advertentie in de 
Volkskrant is ons echter wel in het 
verkeerde keelgat geschoten. Daarin 
wordt niet de EG of de Europese 
verkiezingen, maar de PSP zelf in feite 
tot doelwit gemaakt. We vinden het

uiterst teleurstellend dat partijgenoten 
dat doen.
Een oordeel als dat „deelname aan de 
Europese verkiezingen lijnrecht 
tegenover de grondbeginselen van de 
PSP staat” komt erop neer dat jullie je 
in een positie achten om „de 
grondbeginselen van de PSP” te 
interpreteren, beter dan (de meerderheid 
van) het congres van de PSP zelf (ervan 
afgezien dat niet helemaal duidelijk is 
naar welk document verwezen wordt 
door te spreken over de 
grondbeginselen). Dit congres kwam 
zowel in 1978 als 1983 tot de conclusie 
dat de PSP wel aan de Europese 
verkiezingen moet deelnemen en in de 
campagne en via eventuele zetels te 
proberen de kritiek op de EG en de EG - 
politiek kenbaar te maken. Als het 
congres zo'n beslissing (zoals bij vrijwel 
alle beslissingen niet unaniem genomen) 
neemt, is het verre van de PSP om de 
opponerende minderheid daarna het 
recht van spreken te ontnemen. Maar 
omgekeerd vinden we het niet aangaan 
dat mensen die met ons de PSP vormen,

maar het op dit punt niet met het 
meerderheidsbesluit eens zijn op deze 
manier de PSP aanvallen en daarbij een 
stellingname betrekken die verder 
discussiëren niet zinvol lijkt te maken.

Zoals jullie bekend zal zijn, is in het 
partijbestuur besproken of op deze 
advertentie niet met een besluit tot 
schorsing als lid c.q. ontheffing uit de 
functie gereageerd moest worden. Het 
partijbestuur heeft dat voorstel 
afgewezen, maar heeft er wel behoefte 
aan middels deze brief zijn onvrede over 
de advertentie bij jullie kenbaar te 
maken. We vinden dat deze advertentie 
niet past in de manier waarop we binnen 
de PSP met elkaar en met 
meningsverschillen om willen gaan.

Met voor het overige vriendelijke groe
ten, namens het partijbestuur

FRANS JANSSEN
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Dit voorjaar stak een groep 
PSP’ers de hoofden bij elkaar. Zij 

i vinden dat de besluiten van het7

Strategie-congres (Steenwijk, juni 
j 1983) onvoldoende worden

uitgevoerd. De groep besloot 
! onder andere tot het organiseren 
{ van een tweetal discussiedagen
j over „sociale bewegingen" en
j „linksesamenwerking". De
; discussiedag over de relatie
] tussen PSP en sociale
I bewegingen vond plaats op
A

zaterdag 15 september. Een 
) werkgroep, bestaande uit leden
! van de groep „verontrusten” en
j leden van het partijbestuur,
j bereidde de dag voor. Een
! persoonlijke impressie van Bert
j Freriks, lid van de Werkgroep en 
! één van de „verontrusten”.
9
3

II

! Tijdens de voorbereidingen van de discus- 
\ siedag over de relatie tussen de PSP en de
! sociale bewegingen werden mensen uit de 
\ sociale bewegingen (door lidmaatschap of 
! anderszins met de PSP verbonden) ge

vraagd een bijdrage te leveren voor de 
discussiemap die als voorbereiding op de 

| dag verscheen. Zoals te verwachten was 
| bleek uit die bijdragen dat congresbeslui

ten van de PSP op gespannen voet kun
nen staan met de praktijk. Ook hier geldt: 
papier is geduldig, de praktijk weerbarstig.

! Het bleek nodig de korte stellingen van het 
strategiecongres uit te werken en toe te 
snijden op de praktijk van de diverse soci
ale bewegingen en van de (te versterken!)

| mogelijkheden van de PSP.
i
i

! De discussiedag kon daartoe een bijdrage 
leveren.
’s Ochtends waren er twee inleidingen 
vanuit het partijbestuur en de Tweede 
Kamerfractie over hoe daar in praktijk de 
relatie met sociale bewegingen eruit ziet. 
’s Middags zou de relatie PSP-vredesbe- 
weging onder de loep worden genomen 
vanuit verschillende invalshoeken.
Tijdens de hele dag bleek dat het uitwer
ken van de strategiestellingen meer een 
opwerpen van vragen is, dan. het geven 
van antwoorden. Maar ook bleek hoe 
noodzakelijk het is dat die vragen worden 
gesteld, hoe noodzakelijk het is dat de 
relatie van de PSP tot sociale bewegingen 
verder wordt uitgewerkt. En hoe belangrijk 
het is dat ervaringen van PSP leden, die 
actief zijn in die bewegingen worden terug
gekoppeld en dat de PSP daarvoor ruimte 
moet bieden, haar organisatie meer moet 
richten pp vragen die mensen uit sociale 
bewegingen haar stellen.
De discussiedag werd bijgewoond door 
zo’n tweeëntwintig personen. Opvallend 
daarbij was de afwezigheid van (promi
nente) mensen uit de Doorbraak hoek juist 
op dit terrein.

, De ochtend
|  4

Namens het partijbestuur hield John Hon- 
teiezeen inleiding. Hij ging onder andere in 
op de befaamde stelling: radicaliseren van 
brede bewegingen en verbreden van radi
cale bewegingen. Minimale voorwaarde is 
dat PSP-leden op die terreinen en ook 
binnen de PSP willen werken aan informa
tieverspreiding en ideeenontwikkeling. 
Daarvan is sprake op een nog te beperkt 
aantal gebieden. John Hontelez conclu
deerde dat we er met zijn allen van over
tuigd zijn dat we de buitenparlementaire 
strijd beter kunnen ondersteunen dan we 
doen. Hij dacht daarbij vooral aan inhou
delijke ondersteuning.
Wilbert Willems constateerde in zijn inlei
ding dat de Tweede Kamerfractie zowel 
vóór als na „Steenwijk” een tamelijk hoge 
prioriteit geeft aan contacten met sociale 
bewegingen. Hij noemde het dilemma: je 
bent ingehuurd om parlementair werk te 
doen, daarom is het vaak moeilijk om te 
zeggen: laat dat maar zitten en vervolgens 
kiezen voor actie buiten de Kamer. Dat 
blijft steeds een prioriteitskeuze. De keuze 
voor buitenparlementaire actie gebeurt 
vanuit een solidaire houding. Alleen van 
daaruit kun je bijvoorbeeld bij radicale 
groepen wantrouwen omzetten in vertrou
wen.
De tijd van een uur bleek daarna voor de 
discussie veel te kort. Er werden veel be

langrijke constateringen gedaan, maar er 
kon nog geen begin worden gemaakt met 
de uitwerking ervan. Ik haal er een paar 
krenten uit.
De organisatie van het parlementair werk 
binnen de PSP verschilt sterk van de orga
nisatie van het buitenparlementaire werk. 
Daarmee hangt samen dat veel actieve 
PSP’ers naar de parlementaire organen 
zijn vertrokken. Als je congresuitspraken 
in praktijk wilt brengen moet er daarvoor 
een organisatorisch kader worden ge
schapen. De inhoudelijke discussie is niet 
direct de vraag waarmee mensen uit soci
ale bewegingen en de partij zitten. Men
sen hebben eerder praktische belangen, 
ze zien de partij als een middel om een 
doelstelling te bereiken. Op deze vragen 
en ervaringen moet de partij meer zijn 
ingesteld.
We zijn katalysator geweest voor veel 
bewegingen, maar we zijn niet in staat 
geweest de sociaal-democratiseringsten- 
dens binnen bewegingen (het afstemmen 
van doelstellingen op haalbaarheid) tegen 
te houden. Sterker nog, die tendens vindt 
nu ook binnen de PSP ingang. De grenzen 
voor de PSP zijn hoofdzakelijk naar de 
radicale bewegingen toe gesteld. Bijvoor
beeld met betrekking tot geweld, maar 
niet naar brede bewegingen toe. Daarom 
schuift de PSP die kant op.

Die constatering zou ’s middags op vele 
manieren terugkeren. Vanzelfsprekend 
was de discussie ’s ochtends erg alge
meen geweest, daarom was er ’s middags 
voor gekozen om de relatie van de PSP 
tot één beweging uit te diepen, namelijk de 
vredesbeweging.
Vanuit het partijbestuur schetste Lieke 
Thesingh de inzet van de PSP in het Komi- 
tee Kruisraketten Nee, maar ook de bij
drage van de PSP aan de blokkade-actie 
in Woensdrecht. Zij was het niet eens met 
de opvatting dat de PSP zich laat inpak
ken door IKV en PvdA en gaf aan dat het 
een taak voor de PSP was om te zorgen 
dat basisgroepen niet worden gecriminali
seerd, dat acties van burgerlijke onge
hoorzaamheid op zijn minst bespreekbaar 
worden.
Henk Branderhorst (’t kan anders) nam 
daarna vooral de „vuistregel” radicalise
ren van brede bewegingen en verbreden 
van radicale bewegingen onder de loep. 
Volgens hem was geprobeerd het onver
zoenlijke te verzoenen. Hij vroeg zich af 
wat er de laatste jaren was terechtgeko
men van het radicaliseren van bijvoor
beeld IKV en Stop de N-bom. Welke te
genstellingen waren er door ideologisering 
overwonnen en welke verdergaande per
spectieven aangegeven. Ook heeft de 
PSP niet veel waargemaakt van het ver
breden van radicale bewegingen. Een en 
ander vroeg op zijn minst om overdenking 
van de Steenwijker stelling. Afsluitend 
stelde Branderhorst dat de visie op de 
relatie van partij en sociale beweging alles 
te maken heeft met de visie op de partij. Er 
bestaat een samenhang tussen de visie 
van de „linkse doorbraak” met het wen
kend perspectief van een mogelijke sa
menwerking met de PvdA én de visie dat 
de PSP met en in de brede sociale bewe
gingen zou moeten opereren. Aan de an
dere kant bestaat er samenhang tussen 
de visie waarin de PSP als zelfstandige, 
revolutionair socialistische partij wordt ge
zien én de visie dat de PSP zich zou 
moeten oriënteren op de meer radicale 
sociale bewegingen. Voor die laatste keu
ze maakte hij zich sterk. In de daarop 
volgende discussie werd geprobeerd een 
aantal algemene noties van de ochtend te 
concretiseren. Waar trekt de PSP haar 
grenzen als je constateert dat de sociaal- 
democratisering van een brede beweging 
groeit en de radicale inbreng van de PSP 
onherkenbaar is (geworden)?
Een keur van argumenten en criteria werd 
in de discussie opgeworpen. Het ging 
vooral over het tegen elkaar afwegen van, 
kleine en grote stappen. Of om met één 
van de deelnemers te spreken: Als blijkt 
dat kleine stappen tegenstrijdig worden 
aan grote stappen ga je niet meer vooruit.

Bert Freriks

Een uitgebreid verslag wordt door de werkgroep 
vervaardigd. Ze probeert ook enige aanbevelingen 
op papier te zetten.
De discussiemap voor deze dag verscheen als SVS- 
bulletin nr. 89. Nog te bestellen bij: SVS-PSP, Post
bus 700, 1000 AS Amsterdam.

Foto Piet den Blanken
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OPWINDEND
In deze rubriek kunnen lezeressen 
en lezers hun reaktie kwijt op de 
inhoud van BEVRIJDING.
Omdat de ruimte beperkt is kunnen 
reakties die langer zijn dan 400 
woorden niet geplaatst worden. 
Kopij voor deze rubriek kan gezon
den worden aan: Redaktie Bevrij- 
ding, Postbus 700, 1000 AS Am
sterdam, met vermelding bovenaan 
het artikel 'rubriek Opwindend'.

PSP-kongres (1)

Het schijnt dat ons weer een woelig 
kongres wacht. Ook volgens de Ne
derlandse pers zal zich een strijd tus
sen de verschillende 'visies’ gaan af
spelen. Het lijkt er op dat het onmoge
lijk zal zijn om niet bij een visie te 
horen, en dus ook om de inhoud van 
de kongreskranten naar de letter van 
de tekst te beoordelen. Het schijnt no
dig te zijn om achter elke tekst te 
zoeken welke visie aan het woord is, 
en op grond daarvan te oordelen.
Ik vraag mij af of, afgezien van andere 
(belangrijkere?) oorzaken voor deze 
interne strijd, ook niet een oorzaak is 
het gebrek aan een duidelijke visie bin
nen de PSP op de maatschappij, en 
wat wij daarmee willen. Volgens het 
geschiedenisboek van onze partij, 
'Ontwapenend', koestert de PSP geen 
dogmatisch marxisme of socialisme; 
maar wat willen.we dan wél?
Ik geloof dat er binnen de PSP te vaak 
standpunten en oordelen worden ge
formuleerd, zonder die met elkaar, en 
eerdere visies, in verband te brengen. 
Ook worden naar mijn idee vaak niet 
alle gevolgen van zo’n standpunt ge
zien, of worden tegenstrijdige konse- 
kwenties voor lief genomen. Dat leidt 
er niet alleen toe dat de partij zich ook 
bij de verwante mediaorganen soms 
belachelijk maakt, maar ook dat de 
diskussies op het komende kongres 
waarschijnlijk als los zand aan elkaar 
zullen hangen. Het zou misschien aar
dig zijn als er na afloop niet alleen een 
beslissing over de visiestrijd zou zijn 
gevallen, maar er ook een sluitend en 
doordacht stuk op tafel zou komen. 
Als voorbeeld geef ik de kwestie van 
de grondrechten die deze (neo-)kapi- 
talistische staat kent. Bijvoorbeeld in 
verband met de diskussie over het 
verspreidingsverbod op pornografie, 
of over het verbieden van de Centrum
partij, zou het zeer belangrijk zijn dat 
de partij hierover een samenhangend 
standpunt bepaalt. Naar mijn mening 
wordt er binnen de partij te licht over 
de gevolgen gedacht van een verbod 
van pornografie of een politieke partij. 
Als de PSP bepaalde grondrechten 
onderschrijft, zal zij daaruit ook de 
konsekwenties moeten trekken, en 
geen 'ad hoe’ beleid moeten voeren. 
Wil men een ideaal nastreven en berei
ken, dan zou wel eens kunnen blijken 
dat daarvoor een bepaalde prijs moet 
worden betaald; dat betekent niet dat 
er geen andere vormen van aktie mo
gelijk zijn tegen ongewenste uitwas
sen of partijen.

Frank Maas 
Valkenswaard

PSP-kongres (2)

De wijze waarop Heleen Buijs in haar 
verslag over de PSP-standpunten ten 
aanzien van racisme-bestrijding op 
het najaarskongres van de PSP 
schrijft (zie ’Bevrijding’ nr 13 van 29 
september 1984), valt bij mij niet zo 
goed. Steeds herhaald die tweedeling 
'witte en zwarte mensen', wie zijn dat? 
Het geeft me het gevoel dat we al 
aardig op weg zijn naar de apartheid. 
Het is bijvoorbeeld heel ongenuan
ceerd te zeggen dat zwarte mensen 
niet dezelfde rechtspositie hebben als 
Nederlanders. Nederlanders zijn niet 
per definitie wit. Zwarte en blanke Ne
derlanders hebben dezelfde rechtspo
sitie. De ongelijkheid in rechtspositie 
van buitenlanders ten aanzien van Ne
derlanders geldt niet alleen voor zwar
te buitenlanders, maar evenzeer voor 
Turken, Spanjaarden en andere bui
tenlanders.
De overheid heeft ons gelukkig nog 
niet op kleur gesorteerd. Dat dit met 
zoveel gemak gebeurt bij de PSP 
schokt mij (hoe goed een en ander ook 
gemeend mag zijn). Als PSP-vrouwen 
spreken over 'de witte vrouwenbewe
ging’, vraag ik me af wat dat dan wel 
mag zijn. Zeker niet iets waar ik, zowel 
als mijn creoolse vriendin bij zou willen 
horen. Racisme is een domheid, die 
niet door een nog grotere domheid 
bestreden kan worden. In de politieke 
top moet er naar gestreefd worden 
diskriminerden wetten te veranderen. 
Aan de basis is mentaliteitsverande
ring nodig.
Ik behoor tot een multi-raciale familie: 
mijn grootmoeder was joodse, aange
trouwd zijn inmiddels: een zwarte Aru
baan, een indo-europees meisje, een 
rasechte Angolese en een Israëlische 
Palestijn. Onze familiedagen zijn 
warm. We houden van elkaar. We 
spreken elkaar aan met de naam en 
niet met de kleur.
Ik verwacht dat dit ook mogelijk is in 
de partij waarvan ik sinds april 1968 lid 
ben.

Puck Tromp 
Haarlem

Basisinkomen

Jan Gravestein besluit zijn ingezonden 
bijdrage in Bevrijding van 8 september 
1984 met de vraag: Zou het aantal 
mensen dat er permanent voor kiest 
om te leven van het basisinkomen 
zonder mee te draaien in het maat
schappelijk produktieproces, zo groot 
worden dat dat een maatschappelijk 
probleem wordt of blijft? Hieruit en uit 
de rest van zijn artikel blijkt dat hij 
betwijfelt dat er veel vrouwen een 
baan zullen gaan zoeken zodra er een 
ideale situatie van een vijfurige werk
dag is naast volledige werkgelegen
heid, een gratis kresj in elke buurt, een 
basisinkomen en geen sollicitatie
plicht. Ik denk dat zijn vrees onge
grond is en dat er op zijn vraag nee 
geantwoord kan worden. Mensen am
biëren een baan namelijk niet alleen 
vanwege de financiële onafhankelijk
heid. Uit onderzoeken onder werken
den, arbeidsongeschikten en werkelo
zen is gebleken dat mensen ook een

baan willen hebben om een doel in het 
leven te hebben, voor sociale kontak
ten, om deel te nemen aan de samen
leving. Een baan vormt een mogelijk
heid tot regelmatige zinvolle inspan
ning. Hoger opgeleiden noemden 
creativiteit en zelfontplooiing terwijl 
vrouwen juist kontakten buiten de 
sfeer van gezin en huishouden een 
uiterst belangrijke reden voor het heb
ben van een baan noemden. Tenslotte 
gaf de grote meerderheid der werken
den te kennen dóór te blijven werken, 
ook als dat financieel niet meer nood
zakelijk zou zijn. Deze onderzoeken 
(waarvan de resultaten o.a. staan ver
meld in een artikel in NRC Handelsblad 
van 3 dec. 1982 van de hand van K. 
van der Drift en A. van der Drift-van 
Nies) tonen aan dat een basisinkomen 
wél financiële zelfstandigheid ver
schaft maar niet de prikkel tot werken 
wegneemt.
Overigens denk ik dat bij het praten 
over 'werk' in de hierboven geschetste 
ideale situatie, onbetaald werk niet 
buiten beschouwing moet blijven. 
Waarom allerlei vormen van vrijwilli
gerswerk, huishoudelijk werk, activi
teiten in politieke partijen en actiegroe
pen, werkzaamheden voor voetbal
clubs en schoolbesturen dan niet ge
woon betaald werk genoemd?

Geurt Franzen
Houten

Majesteit (8)

Met enige verbazing las ik enkele inge
zonden stukjes over de uitzending ,,Po
litieke partijen’’ waarin een alternatieve 
troonrede werd uitgesproken (zie „Be
vrijding” nr. 13 van 29 september 84). 
Hoewel ik de vorm van uitvoering niet 
tactvol vond, moet ik toch zeggen dat 
hiermee wel heel duidelijk is aange
toond de onwaarachtige wijze waarop 
de koningin als spreekbuis wordt mis
bruikt om dingen uit te spreken die, op 
z ’n zachtst gezegd, niet correct zijn 
(van majesteitsschennis gesproken!). 
Dat een vorstin gedwongen wordt an
dermans mening te verkondigen, zon
der hierop invloed te kunnen uitoefe
nen, vind ik mensonwaardig; een onde
mocratische vorm, die al lang tot het 
verleden zou moeten behoren. Ik kan 
me voorstellen dat haar echtgenoot het 
er soms moeilijk mee heeft gehad. 
Deze uiting van protest, qua uitvoering 
aanvechtbaar, was mijns inziens volko
men terecht.

G. J. Glastra 
Lochem

Naschrift redactie: Hiermee besluiten we de dis
cussie over de majesteiten.

(advertentie)

WAT IS DE BESTE MANIER OM
UW SPAARGELD TE BELEGGEN:

t

j  > •  .J fi' 1 ’ ■ • > f • * ?

HIERIN
Sparen bij de ASN is gemakkelijk. U 

hoeft er met op uit. Hoeft niet tijden voor een 
loket te staan. U spaart thuis — via uw giro
rekening. Na elke storting of opname krijgt u 
een helder rekeningoverzicht. De rente wordt 
regelmatig bijgeschreven. Sneller en doel 
matiger kan met.

Sparen bij de ASN is ook bevredigend. 
Want u spaart bij een bank die nog een aantal 
wezenlijke principes heeft. Met uw spaargeld 
worden goede dingen gedaan. Beleggen in 
woningbouw. Beleggen in sociaal-maatschap- 
pelijke projecten. En u weet zeker dat uw 
spaargeld met terecht komt in dubieuze onder 
nemingen. Niet in Chili of Zuid Afrika. Niet in 
landen met een verfoeilijk regime waar 
mensenrechten worden opgeofferd aan 
macht.

Bij dat alles geeft de ASN u toch een 
mooie rente. Nooit minder dan bij de andere 
(spaar)banken. Waarmee bewezerrwordt dat

OF H ER IN .
een uitgekiend beleggingsbeleid, lage kosten 
en maatschappelijke verantwoordelijkheid tot 
mooie resultaten kunnen leiden. Waardoor uw 
spaarresultaten optimaal zijn en uw spaargeld 
schoon blijft.

Kom bij de bank die u gewetensvol laat 
sparen. Zo'n 75.000 spaarders met een spaar
tegoed van meer dan 400 miljoen gingen u 
voor.

Sparen bij de ASN is sparen via uw 
girorekening. Doe het nu: u krijgt f 7,50 
premie!

Als u voor 1 juli 1985 een spaarrekening 
voor uzelf opent met tenminste f 50 — als 
eerste inleg. Bij de ASN spaart u ook thuis. Via 
uw giroboekje. U spaart net zo snel of u neemt 
net zo makkelijk weer geld op als u een giro- 
overschrijving doet.

Meer weten7 Vul de antwoordkaart elders 
in dit blad in.

9
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De f i Bosc h -gt v x 7;

A ls vervolg op de b ijeenkom sten  van 
de Den B osch-groep o rg a n ise e rt de a f 
d e lin g  U trech t-O ost van de P S P , in 
sam en w erk in g  m et de PSP* jo n g er en, 
een d iskussiedag  over de toekomst van 
de PSP  op zondag h november in h e t 
P S P -p an d , O udeg rach t 243, U tre c h t 
van  12.00 to t 16.30 uur. De D en Bosch- 
g ro ep  in de P S P  is v e ro n tru s t over de 
d re ig en d e  v e rp a r le m e n ta rise r in g  van 
de p a r tij . Op h e t novem ber-kongres 
van  de P S P  k o m t de sam en w erk in g  
m e t an d ere  p a r tije n  bij ra a d s -  en s ta 
tenverk iez ingen  aan  de o rde  en  so m m i
gen  in de p a r ti j  w illen ook n au w er 
sam en w erk en  bij de kom ende K a m e r
verk iezingen . T ijd en s de d iskussiedag  
van  4 novem ber zullen  de kongresvoor- 
s te llen  w orden bekeken in h e t lich t van 
ee rd e re  k o n g resu itsp rak en . Nadere in
formatie: Je ro en  Tieges, In a  B oudier- 
B ak k erlaan  103, U trech t.

PSP-jongeren

D e P S P -jo n g eren  houden op zaterdags 
december hun  ja a r li jk se  congres m e t 
a ls  hoofdonderw erp  de fusie met PPR- 
en CPN-jongeren. V erder: b e s tu u rs 
verk iezingen , beg ro ting  en  n a b esp re 
k in g  P S P -congres van  eind  novem ber. 
H e t P S P -jo n g eren co n g res  v in d t p la a ts  
in P S P -pand , Oude G ra c h t 234, 
U trech t. R eiskosten  w orden vergoed. 
Nadere informatie: P S P -jo n g eren ,
P ostbus 700, A m ste rd am .

PSP LOKAALL....... .... ... - ...

D e P S P  afde ling  R oerm ond o rg a n i
s e e r t  op v rijdagavond  23 novem ber een 
p ro te s tb ije en k o m st tegen  de bezu in i
g ingen  op de sociale u itk erin g en . S p re 
kers: Jan de Boer (d irec teu r Sociale 
D ien st L eeuw arden) en Wilbert Wil
le m  (Tw eede K am erlid  PS P ). Muziek: 
F a n fa re  van de E euw igdurende  B ij
s ta n d . A anvang: 20.00 uur. P laa ts : 
w ijk h u is  De T erp , G. V erh o ev estraa t, 
R oerm ond. Nadere irformatie: L ies- 
b e th  B onants, tel.: 04750-30658.

Onderwijs

De P S P  afde ling  H ilv ersu m  o rg a n i
s e e r t  op donderdag 2:3 november een

Deze rubriek is bedoeld voor 
berichten, aankondigingen en 
korte artikelen. Kopij voor deze 
rubriek kan worden gezonden 
aan: Redaktie Bevrijding, t.a.v. 
rubriek Ondersteboven, Post
bus 700, 1000 AS Amster
dam.

d iskussie -avond  over de medezeggen
schapsraden op scholen. P laa ts : D e ^ k -  
ker, M elkpad 14-A, H ilversum . A a n 
vang: 20.00 u u r  (zaal open  19.30 uur). 
S preker: Wilberi Wiüems (P S P -K a- 
m erlid ). T oegang g ra tis .

Mestvaalt

De M ilieu raad  D ren th e  en h e t kom itee  
D re n th e  M estvaalt, N ee B ed an k t o rg a 
n ise ren  op zaterdag 10 november een 
m a n ife s ta tie  over Milieu en Werkgele
genheid. T ijdens de m a n ife s ta tie  a a n 
d a c h t voor m ilieuv riendelijke  w e rk 
p ro jec ten , een d iak lankbee ld  van  h e t 
Z u iveringsschap , een  in fo rm a tie m a rk t 
en  een fo rum discussie . D eelnam e: m i
lieu- en vredesgroepen , vakbonden, be
d rijv en  en de overheid . P laa ts : scho len 
gem eenschap  De G roene D riehoek, 
V a lk en laan  H oogeveen. T ijd: v an  10.00 
to t  17.00 uur. Nadere informatie: D ine- 
ke  Zw iers, O ra n je s tra a t  25, H ooge
veen, tel.: 05280-75693.

Vrouwen en milieu.

H e t A ndragog isch  In s t i tu u t  in G ro 
n in g en  o rg a n isee rt op zaterdag 15 de
c e m b e r een s tu d ied ag  voor vrouw en in  
de m ilieubew eging. A an le id in g  is  h e t 
onderzoek  van Inge R ein d ers  en  C orrie  
D ijk s te rh u is  n a a r  de positie  van  vrou-

RACISME IN
BEVRIJDING besteedde het afgelo
pen jaar fors veel aandacht aan de 
strijd tegen racisme, fascisme en 
seksisme.
In het kader van het najaarscongres 
van de PSP zijn veel van die artikelen 
gebundeld in een speciaal nummer.

NEDERLAND
Dat nummer wordt n iet toegezonden 
aan de abonnees van dit blad. Het is 
in de losse verkoop via de afdelingen 
van de partij voor ƒ 1,50. Het nummer 
wordt toegezonden als u ƒ 3,10 over
maakt naar postgiro 194240 t.n.v. 
PSP/Amsterdam met vermelding van 
,,Racism e in N ederland” .

w en b innen  de m ilieubew eging. De r e 
su lta te n  van d a t  onderzoek w orden  op 
15 decem ber gep resen teerd . N a a r  a a n 
le id ing  van  de s tu d ied ag  p u b licee rt de 
Vereniging Milieudefensie b in n e n k o rt 
de bo rchu re  „V rouw en en m ilieu ”. O p
gave voor de s tu d ied ag  uiterlijk 1 de
cember door overm ak ing  van ƒ 7,50 
n a a r  postg iro  2563514 t.n.v. S tanob , A - 
w eg 30, G ron ingen  n ie t verm eld ing  van 
„s tu d ied ag  vróuw  en m ilieu”. H e t o n 
derzoeksverslag  en  de b ro ch u re  w or
den  d an  te r  voorbereid ing  toegezon
den. De s tu d ied ag  b eg in t om 1Ö.3Ö u u r 
en  d u u r t  to t 16.00 uur. K inderopvang  
aanw ezig. Nadere informatie: 050- 
114208 (overdag).

w erkgroepen  m e t de in te rn a tio n a le  
g a s te n  en  zondag de  a fs lu itin g . Nadere 
informatie: P ax  C h ris ti, P o stb u s 85627, 
D en H aag , tel.: 070-631931 of 030- 
896820.

Totaalweigeraars

Op h e t o n langs gehouden  overleg  van 
de 'bew eging ' van to ta a lw e ig e ra a rs  is 
beslo ten  een landelijk kontaktadres in  
t e  ste llen . D a t is: A n ti-M ilita ris tisch  
E uro , P o n ta n u s s tra a t  20-22, N ijm egen. 
T elefonisch  sp reekuur: elke d o n d erd ag  
v an  12.00 to t 16.00 u u r  v ia  080-231708.

. *

Proces tegen de Staat

N a zorgvuldig  onderzoek n a a r  de m o
g e lijk h ed en  h e e ft de Stichting Verbiedt 
de kruisraketten beslo ten  een  proces te  
g a a n  voeren  tegen  de p la a ts in g  van de 
c ru ise  m issiles in  ons land . Twee advo- 
k a te n  zijn bezig m e t de voorbere id ing  
v an  de d ag v aard in g . Om de eis k ra c h t 
bij te  ze tten  wil de S tic h tin g  h e t proces 
voeren  m e t zoveel m ogelijk  m ensen . 
B ovendien is e r  veel geld  nodig om  h e t 
p roces te  k u n n en  voeren. D eelnam e 
a a n  h e t p roces k an  door o v erm ak in g  
van  ƒ35,- n a a r  p o stg iro  5659344 t.n.v. 
S tic h tin g  V erb ied t de k ru is ra k e tte n  in 
A m ste rd am . N a b in n en k o m st van  uw  
b e ta lin g  o n tv a n g t u een in sc h rijf fo r
m u lie r  w aarm ee  u e iser in h e t proces 
w ord t. Nadere informatie: s tu u r  een 
a a n  uzelf g ead ressee rd e  enveloppe aan  
de S tich ting , A n tw o o rd n u m m er 10679, 
1000 RA A m ste rd am .

Wapenhandel

P ax  C h ris ti N ed erlan d  o rg a n ise e r t op 
2, 3 en 4 november een in te rn a tio n a le  
co n feren tie  over w apenhandel. Op vrij - 
d a g  2 novem ber in  h e t Concertgebouw 
in Hengelo en op z a te rd a g  en zondag  3

Ongehoorzaam

D e Beweging Weigering Defensiebelas- 
ting o rg a n ise e rt op zaterdag 2J+ novem
ber een  w erk d ag  over burgerlijke onge

en overheid.. Spreker: 
Piet Visser (PvdA ). P la a ts  G e rtru d e - 
kerk , M ariahoek  9, U trech t. Opgave 
voor deelname: BW D, U t rech tse  w eg 
159, A m ersfoo rt, tel.: 033-10445.

H e t n ieu w ste  n u m m e r van  't.Kan An- \ 
ders h e e ft a ls  c e n tra a l thema anti-mi
litarisme en fem  inisme. E r  w o rd t een 
n au w  verband  gelegd tu ssen  m ili ta r is 
m e en de p a tr ia rc h a le  sam enleving, 
tu sse n  de w apenw edloop en  m annelijk  
m ach tsv erto o n . De e e rs te  s ta p  n a a r  
o n tw ap en in g  lig t d a n  ook bij ons 
t h u i s ... .  H e t n u m m e r k an  w orden  b e
s te ld  door o v erm ak in g  van  ƒ6,50 n a a r  
p o stg iro  3772349 t.n.v. 'tK a n  A nders- 
/D e lf t  m e t verm eld in g  van  'fem in is
m e'. E en  ja a ra b o n n e m e n t (v ier n u m 
m ers) kost ƒ 21,-.

W ERELD
Sri Uinka-dag

D e W erkgroep  Sri L an k a  o rg an isee rt 1 
op zaterdag 10 november in U tre c h t de j 
Sri Lanka-dag 19 Sb H e t hoo fd them a 
van  de dag  is de o n tw ik k e lin g  in d a t 
lan d  in b e trek k in g  to t  de rassentegen
stellingen De dag  v in d t p la a ts  in h e t F,
H . de B ruyne lyceum , K on ingsberger- , 
s t r a a t  2 in  U tre c h t (v lakbij h e t Gen- ! 
t r a a l  S ta tion ), Zaal open om 10.30 uur, ; 
a fs lu itin g  van  de d ag  om  16.30 uur. 
T ijd en s  de dag  w orden  verschillende 
w erkg roepen  gehouden . D eelnam e I 
d a a ra a n  èn a a n  de  a fs lu iten d e  m a a l
t i jd  a lleen  n a  opgave vooraf. Nadere 
informatie: S ri L an k a  W erkgroep, 
P o s tb u s  338, A rnhem .

en 4 novem ber in h e t P a s to ra a lc en - 
tru m  De Zwanenhof in Zenderen. O n
d e r  de rook van  N ed erlan d s g ro o ts te  
w ap en ex p o rteu r H o llan d se  S ig n aa l ko 
m en ac tiv is ten  en deskund igen  u it  
m e e r d an  tien  landen  bijeen. De confe
re n tie  w o rd t op 2 novem ber geopend 
d o o r Jos van Kemenetde. A an s lu iten d  
een  panel-d iscussie . Z a te rd a g  v ier

Herijking

De P o p u lie r in A m ste rd am  (Nieuwe 
H e re n g ra c h t 93) o rg a n ise e r t op zondag 
11 november een o p en b aa r d e b a t m et 
minister Eegje Schoo over h a a r  herij- 
k in g sn o ta . H e t  d eb a t v in d t p la a ts  in 
h e t k a d e r  van  de  Derde Wereld boeken-
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Iwurs (7 to t en m et 11 novem ber in De 
B alie in A m ste rd am ) en w ord t geleid 
door A ad van den Heuvel. H e t d eb a t 
beg in t om 20.30 uur. Kaart reservering 
via te l :  020-232904 op w erkdagen  tu s 
sen 14.00 en 17.00 uur. T oegang ƒ 5 ,-.

El Salvador-dentoonsteïling

T o t 30 oktober is in h e t Centrum voor 
Chileense Cultuur (Nwe. H e re n g ra c h t 
29, A m ste rd am ) een ten to o n ste llin g  te  
zien van  collages van  Jehanne van 
Woerkom. Deze expositie  w as ee rd e r te  
zien in de V A R A -studio  in B ussum  en 
to e r t  de kom ende m aan d en  door ons 
land: Groningen, Wapeningen en  Til
burg s ta a n  op h e t p ro g ram m a. De ex
positie  h ee ft het leven en de strijd in El 
Salvador to t  onderw erp . De b ijb eh o 
ren d e  ca ta lo g u s verscheen  bij S tich 
tin g  W alden  in B ussum  (p rijs  ƒ 7,50) en 
een  g ro o t a a n ta l  openbare  b ib lio th e
ken  ste llen  rep ro d u k tie s  van  de co lla
ges ten toon . De o p b ren g st van  de v e r
koop van de ca ta lo g u s (tw eetalig : N e
d e rlan d s  en  S p aan s) k o m t ten  goede 
a a n  de M edische B rigades in E l S a lv a
dor. Te beste llen  door o v erm ak in g  van 
ƒ 10,- n a a r  postg iro  3158146 tn .v . W a l
den, P o s tb u s  273, B ussum  m e t verm el
d in g  van  „EI S a lv ad o r”.

Steun Chileens verzet

H e t C hileense verze t w e rk t op d it  m o
m e n t a a n  de voorbere id ing  van  een 
nationale staking. De C hileense d ik ta - 
tu u r  h ee ft al h a a r  w apens ingezet om 
die s ta k in g  te  voorkom en. Om d a a r  
teg en in  te  g a an  is een goed funk tione- 
rende ondergrondse pers van  levensbe
lang. De a fd e lin g  N ed erlan d  van de 
S ocia listische P a r t i j  van Chii is een 
steunaktie g e s ta r t  voor die o n d e r
g rondse  pers. G iften  k u n t u k w ijt v ia 
postg iro  4132463 tn .v . Socialistische 
P a r tij  Chili, P o s tb u s  1Ö685, A m s te r
dam  m e t verm eld in g  ’g if t ’.

GEZOCHT
De lande lijke  w erkgroep  W et Sociale 
W erkvoorzien ing  (W SW ) van  de P S P

wil een onderzoek s ta r te n  in w elke 
m a te  sociale w erkvoorzien ingsbedrij- 
ven d irec t of in d irec t be trokken  zijn bij 
de produktie van wapentuig. De w erk 
groep  zoekt iem and die onder begelei
d ing  en m et s teun  van de w erkgroep, 
d a t  onderzoek wil u itvoeren . C on tac ten  
leggen, stukken  bestuderen , S W -be
d rijv en  bezoeken, rap p o rtag e  sch rijven  
e.d. Wie heeft één éi twee dagen per 
week beschikbaar gedurende de ko
mende zes maanden f Nadere informa
tie: W ilb ert W illem s, te l :  070-614911 
(vragen  n a a r  P S P -frae tie ) of 013- 
435595 (privé). Als je  in te resse  h e b t 
kun  je  je  schriftelijk opgeven bij: H a rm  
H en d rik s, G era rd  D o u s tra a t 59, A ssen.

De afdeling  D elft van de P S P  is van 
p lan  de g rondpolitiek  van de gem een te  
aan  k ritische  onderzoek te  o n d erw er
pen. D it in verband  m et de op s tap e l 
s ta a n d e  W et op s tad s- en d o rp sv er
nieuw ing. Om dubbel w erk  te  voorko
m en v ra a g t de afdeling  a llen  (P S P - 
afdelingen , ra a d s fra k tie s  en leden) 
even tuele  nota s, pamfletten, brochures 
e.d. te r  beschikking  te  ste llen  over erf
pacht, grondkosten, gemeentelijke 
grondbedrijven- enzovoort. P S P  s te u n 
g roep  w onen D elft, P e te r  van Os, H o p 
s t r a a t  50, D elft, te l :  015-141137.

Spanje monument

S inds enige ti jd  b e ijv e rt de Stichting 
Spanje Monument 1936-1939 zich voor 
de o p rich ting  van een m onum en t voor 
die m annen  en vrouw en die m eevoch
te n  in de Spaanse burgeroorlog  in de 
s tr i jd  tegen h e t fascism e tu ssen  1936 
en 1939. O ndanks h e t fe it d a t  h e t to ta le  
b ed rag  d a t h e t m onum en t g a a t kosten  
nog n ie t b innen  is, heeft de S tich tin g  
on langs wel de defin itieve o p d rach t g e 
geven aan  beeldhouw er E ddy Roos to t 
h e t vervaard igen  van  h e t m onum en t. 
H e t in itia tie f  kan  gesteund  w orden 
door h e t s to rten  van een g if t op p o stg i
ro  204040 t.n.v. S tich tin g  S pan je  M o
n u m e n t/A m ste rd a m . Nadere irfor- 
matie: E ip e rm eer 43,1025 AB A m s te r
dam , tel.: 020-370948.

PSP-vrouwen
De PS P-vrouw en beleggen in v e rb an d  
m e t h e t naj aa rsco n g res van de P S P  
een  b ijeenkom st op zaterdag 10 no
vember. P laa ts : P S P -pand , Oude
G ra c h t 243, U trech t. A a n v a n g  11.00 
uur. Op de ag en d a  s ta a t  de tw eede 
co n g resk ran t.

Melde n weekend

De m eidengroep  van de N IV O N -jonge
re n  o rg a n isee rt op 15 en 16 december 
een w eekend voor m eiden tu ssen  13 en 
18 ja a r  in Lage V uursche. T ijdens h e t

w eekend kom en v ragen  aan  de orde 
als: Hoe g aan  docenten  m et m eiden op 
school om ? Hoe je  je  a ls  m eisje  moet 
ged ragen  van je  ouders?  Hoe g aan  de 
m eeste jongens m et m eiden om? De 
kosten  bedragen  ƒ17. Voor leden van 
h e t N ivon w orden de re iskosten  v e r
goed (lid m aa tsch ap  kost ƒ 23 p er ja a r ) . 
Nadere informatie: N ivon-Jongeren ,
P. C. H o o fd s tra a t 163, A m ste rd am , 
tel.: 020-626003.

Zelfverdediging

De jo n g eren g ro ep  van h e t NIVON o r 
g a n isee rt een vrouwen weekend twcr 
zelfverdediging op 17 en  18 novem ber. 
H et is n iet a lleen  een p ra a t-  m a a r  ook 
een oefenw eekend. K osten voor n ie t- 
leclen van h e t NIVON ƒ27. Nadere in
formatie; N ivon-jongeren , P. C. H ooft- 
s t r a a t  163, A m ste rd am , tel.: 020- 
626003.

PSP-JONGERENGROEPEN
De PSP-jongeren hebben een constante stroom van nieuwe leden nodig. Om 
zeker te zijn van subsidie van de overheid moet het ledenaantal boven de 
duizend blijven.
Voor het lidmaatschap van de PSP-jongeren zijn twee mogelijkheden. Ten 
eerste: je bent lid van de PSP en jonger dan 26 jaar. In dat gevat kun je gratis 
voor niks steunlid worden. Ten tweede: je bent géén lid van de PSP maar wel 
jong dan kun je lid worden voor vijftien gulden per jaar. Gebruik in beide 
gevallen het onderstaande bonnetje.

\ Maarc:

rte PSP'\9

'p -'9 '/0 ° r „a n  de Ps P "
ie re ^

Uitknippen en opsturen naar: PSP-jg, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam



,,Honger, kou, een opeenstape ling  
van rekeningen. Dat is de s itua tie  in 
ieder gezin van de m ijnw erkers. Eerst 
kreeg het gezin van een s ta ke r b ij
s tand  van de regering voo r de huur, 
vo o r voedsel en kleding. Bij deze s ta 
king heeft de regering ieder gezin ne
gentig  gulden per w eek g e ko rt om dat 
ze wil da t de bond betaa lt. O m dat dit 
het bankroe t van de bond zou be teke
nen hebben de m ijnw erkers da t afge- 
s te m d ” , aldus Colin, een van de hon- 
derdv ijftigdu izend  m ijnw erkers die al 
m eer dan een h a lf ja a r in s tak ing  zijn in 
Engeland.

Een voorbee ld  van de s itua tie  op  d it 
m om ent is Deal. Daar zijn tw a a lfh o n 
derd m ijnw erkers in s tak ing .

Vo lgens de m ijnw erkers is het een po 
litieke stak ing . De m ijnen m oeten d ich t 
o m d a t er m oet w orden ove rgescha
keld op a toom energ ie  en de regering 
w il van de ste rke  m ijnw erkersbond  af.

S teun de B ritse  m ijnw erkers en hun 
fam ilies. S to rt een g ift op pos tg iro  
133500 t.n .v. FN V /A m sterdam  m et 
verm eld ing van Engelse m ijnwerkers. Foto's Tejaas van der Heuvel
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Kernenergie
Hoewel de regering nog een definitief 
besluit moet nemen, zijn een aantal 
zaken nu wel duidelijk. Er komen twee of 
drie kerncentrales, in Borssele, de 
Moerdijk en de Noordoostpolder. En het 
Ketelmeer als eerste reserve. Daarnaast 
wordt een grote inzet van steenkool 
nagestreefd. De Brede Maatschappelijke 
Diskussie is definitief om zeep 
geholpen. Een lagere elektriciteitsprijs 
voor de grote ondernemingen is 
belangrijker dan de mening van 
driekwart van de bevolking. Duidelijke 
politiek, dat wel.
De grootste steun voor dit beleid kan 
helaas de moedeloosheid en de afkeer 
van op de parlementaire besluitvorming 
gerichte aktie worden. Na elf jaar protest 
tegen kernenergie zullen mensen niet vol 
overtuiging wéér gaan demonstreren. Het 
gevoel dat het allemaal toch niets uithaalt 
is wijd verbreid. Heel gevaarlijk.
De argumenten tegen kernenergie staan 
onverminderd overeind. Risiko’s die niet 
gelopen mogen worden. Bovendien zijn 
de 'alternatieven’' de afgelopen jaren 
echt volwassen geworden. Het recente 
’Elektriciteitsplan’ van de 
Bezinningsgroep Energiebeleid is een 
voorbeeld van uiterst realistische, 
milieuvriendelijke politiek. Er blijkt uit dat 
warmte-krachtkoppeling, windenergie en 
waterkracht in het jaar 2000 voor de helft 
van de elektriciteit kunnen zorgen. Kolen
en kerncentrales worden niet alleen 
overbodig, maar zelfs onwenselijk in zo'n 
scenario vanwege de slechte 
regelbaarheid van die centrales. Ideeen 
genoeg dus. En volop steun. Van de 
linkse partijen, van de FNV, de hele 
milieubeweging, tal van 
levensbeschouwelijke organisaties, en zo 
langzamerhand ook een deel van het 
bedrijfsleven. Die steun moet omgezet 
worden in politieke druk. Het parlement 
moet het de komende maanden niet te 
makkelijk krijgen. Zonder daar overigens 
veel illusies over te hebben. CDA en VVD 
hebben al besloten. Meer perspektief 
biedt een strategie van: de uitvoering van 
de besluiten ónmogelijk maken, de 
vervolgbeslissingen vertragen tot na de 
verkiezingen van 1986. De eerste kans is 
de inspraakprocedure over de 
vestigingsplaatsen. Het zou een grote 
fout zijn als de anti-kernenergiebeweging 
die niet zou gebruiken. Zeker naar de 
mensen in de omgeving van die komende 
kerncentrales toe biedt de 
inspraakprocedure een goede 
gelegenheid het verzet te organiseren en 
te versterken. En verder zou met meer 
inspiratie dan tot nu toe de 
anti-kernenergiebeweging zich moeten 
gaan reorganiseren. Het 'Landelijk 
Platform Tegen Kernenergie', waar de 
PSP in deelneemt naast andere partijen, 
milieu-organisaties en plaatselijke 
groepen, maakt nog geen erg krachtige 
indruk. De wil tot een hechte 
samenwerking ontbreekt nog. En 
daarmee een stimulans voor nieuwe 
groepen om zich aan te sluiten. Dat moet 
doorbroken worden. Nederland staat nu 
op een belangrijk kruispunt; een riskante 
weg met kernenergie en een autoritaire

energiesektor, of een perspektiefrijke 
weg met schone energiebronnen in een 
gedemokratiseerde, gedecentraliseerde 
energievoorziening. Voor de PSP geen 
moeilijke keus.

JOHN HONTELEZ

Nicaragua
Met ruim tweederde van de stemmen 
wonnen de Sandinisten de verkiezingen 
in Nicaragua. De opkomst was groot en 
ligt rond de tachtig procent van het 
aantal kiesgerechtigden. De 
verkiezingen vormen dan ook een 
duidelijke bevestiging van de steun van 
de bevolking voor het revolutionaire 
proces in Nicaragua.
Televisiebeelden deden in eerste instantie 
het ergste vrezen. Twee arrogante 
mensen met het schoolschrift voor goed 
gedrag in de hand notuleerden 
skrupuleus de gang van zaken in de 
verkiezingsburo’s, alsof zij gods eigen 
gezanten van de 'Westerse Demokratie’ 
waren. Het ontbreken van kontroleurs 
van andere partijen dan de Sandinistische 
bij het stemmen leek de Sandinisten te 
worden verweten. Dat het aan de 
getalsmatige zwakte van de 
oppositiepartijen lag, werd niet 
genoteerd. Toch stelden later de 
waarnemers van de Nederlandse 
regering, Kerstiens en Nelissen, vast, dat 
de verkiezingen open, eerlijk en 
demokratisch waren.
De twee waarnemers -  de enige officiële 
waarnemers trouwens; andere landen 
hadden afgehaakt, terwijl zij naar El 
Salvador eerder wél officiële waarnemers 
hadden gestuurd -  hadden gezelschap 
van een kleine driehonderd onofficiële 
waarnemers uit achtentwintig landen.
Hun eerste berichten over het verloop van 
de verkiezingen waren positief. De enige 
negatieve reaktie kwam uit het verre 
Washington. De VS vonden de 
verkiezingen een farce...
Doordat er verkiezingen gehouden 
werden; dat ze demokratisch waren; dat 
er een grote opkomst was; en dat de 
buitenlandse waarnemers er positief over 
berichtten, is toch nog gebeurd, wat eerst 
onwaarschijnlijk leek: de VS werden in 
een politiek isolement gedrongen.
De Reagan-administratie leek 
aanvankelijk het gelijk aan haar zijde te 
krijgen, toen de Onafhankelijke Liberale 
Partij (PLI) afhaakte, de Konservatieve 
Partij (PCD) hetzelfde dreigde te doen en 
de Coordinadora de verkiezingen bleef 
boyktten. Het sukses op demokratisch 
front is de Sandinisten echter toch ten 
deel gevallen en het politieke isolement 
van de VS biedt voorlopig politieke 
speelruimte op binnenlands en 
buitenlands terrein. Voor hoe lang blijft 
echter een beangstigende vraag.
De verkiezingen vormden niet alleen een 
legitimering (rechtvaardiging) van de 
koers van de Sandinisten, maar ook een 
legitimering van de oppositie. Met een 
derde van de stemmen is zij reeel in 
Nicaragua aanwezig. Zij kan er invloed en

macht aan ontlenen. Zij kan ermee 
verlangen, dat de Nationale Dialoog 
tussen de politieke partijen en tal van 
maatschappelijke organisaties, die sinds 
maart gevoerd wordt, voortgezet wordt 
om zo bij het besluitvormingsproces 
betrokken te blijven. Als door het 
politieke isolement van de VS en op basis 
van demokratische regels de interne 
samenhang van de Nicaraguaanse 
samenleving gehandhaafd kan blijven en 
het revolutionaire proces voortgezet, is 
daarmee de kans groot, dat Nicaragua 
niet het Viet Nam van de jaren ’80 zal 
worden.

en de VS
Met zestig procent van de stemmen en 
met alle kiesmannen (en -vrouwen) op 
dertien na achter zich mag Ronald 
Reagan opnieuw vier jaar in het Witte 
Huis blijven wonen en werken. Wegens 
sukses geprolongeerd.
De belangrijkste reden voor Reagans 
verkiezingsoverwinning lijkt gelegen te 
zijn in het politieke konservatisme van de 
Amerikaanse kiezers. In de jaren 70 is er 
een agressief-reaktionaire wind in de VS 
gaan waaien, die sindsdien in hevigheid is 
toegenomen. Rechts en ultra rechts is 
daarbij goed georganiseerd. Een Freeze- 
of vrouwenbeweging lijkt er kinderspel bij. 
Het politieke en morele konservatisme 
lijkt verband te houden met de behoefte 
om Amerika’s suprematie over de wereld 
te herbevestigen. Viet Nam en Watergate 
lijken door een invasie in Grenada en, wie 
weet, in Centraal-Amerika uitgewist te 
moeten worden. De veelvuldig herhaalde 
oproepen van de presidentskandidaten, 
dat de VS de grootste, de beste en de 
sterkste macht op de wereld’ moeten zijn, 
zijn om kotsmisselijk van te worden. 
Terwijl bij Mondale dit imperialisme nog 
een sociale dimensie leek te hebben, 
gooit Reagan het helemaal over de boeg 
van het individualisme, maskulinisme en 
religieus fundamentalisme.
Het zijn vooral binnenlandse 
onderwerpen geweest, die de 
verkiezingen beheerst hebben. Over 
Zuid-Afrika is niet eens gepraat. De 
toekomst van Europa was niet 
interessant genoeg. Over het 
Midden-Oosten was er niet veel verschil 
van mening tussen Reagan en Mondale. 
Centraal-Amerika speelde nog wel een rol 
en daar leek Mondale een stuk soepeler 
te zijn voor Nicaragua. Binnenlands zullen 
de sociale tegenstellingen in de Vs 
toenemen. Vrouwenrechten als 
baas-in-eigen-buik en gelijkheid in het 
openbare leven lijken met Reagan’s 
overwinning om zeep geholpen te kunnen 
worden, als hij zijn eigen konservatieve 
mensen in het Opperste Gerechtshof kan 
benoemen. Er zal geen duidelijke of 
helemaal geen politiek van positieve 
diskriminatie van zwarten en gelijke 
rechten voor de zwarte bevolking 
gevoerd worden. Het wordt, zo het in de 
VS al niet zo was, ieder voor zich en 
Reagan tegen allen.

CHRIS HUINDER
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ARBEID EN INKOMEN

Op 13 oktober kwamen op vier 
plaatsen PSP’ers bijeen om te 
praten over sociaal-ekonomische 
akties. Zo’n zestig mensen uit 
zesentwintig afdelingen. Om de 
laatste informatie te horen over 
de aanslagen op de sociale 
zekerheid en de plannen van 
vakbeweging en aktiegroepen 
daartegen. Om ervaringen uit te 
wisselen over aktie op plaatselijk 
nivo en in gemeenteraadswerk.
En om voorstellen te bespreken 
van de Werkgroep Arbeid en 
Inkomen, in september door het 
partijbestuur van de PSP 
ingesteld.

De algemene beschouwingen in de Twee
de Kamer hebben geen essentiële wijzigin
gen veroorzaakt in de plannen van het 
kabinet. De WAO wordt nu niet ineens, 
maar gefaseerd teruggebracht naar ze
ventig procent van het laatstverdiende 
loon. En de koopkracht van de ”meerjarig 
echte sociale minima" zal gehandhaafd 
blijven, als tenminste de inflatie beperkt 
blijft tot anderhalf procent. Maar voor de 
rest,...ellende. En de herziening van het 
sociale zekerheidsstelsel, gepland voor 1 
juli 1985, is niet in gevaar gekomen. Al
thans niet in het parlement.

Verzet

Tegen de bezuinigingsdrift en het afwente
len van de gevolgen van de krisis op de 
zwakste schouders zijn de afgelopen ja- 
ren veel groepen in het geweer gekomen. 
Bijstandsmoeders, WAO’ers, voordeurde- 
lers en werklozen. De vakbonden verzet
ten zich tegen de verlaging van wettelijke 
uitkering bij ziekte, proberen de koppeling 
tussen lonen en uitkeringen te handhaven 
en wat aan arbeidstijdverkorting te doen 
ten bate van nieuwe arbeidsplaatsen.
Het sukses van dergelijke aktiviteiten mag 
zeer beperkt genoemd worden. Het heeft 
hooguit tot vertraging geleid bij de uitvoe
ring, maar niet tot een ander beleid. De 
linkse partijen, de vakbeweging en de 
vrouwenbeweging willen niet alleen de 
stroom van aanslagen tegenhouden, 
maar een offensief beleid. Arbeidstijdver
korting en bescherming van de minima 
maken daar in alle gevallen een belangrijk 
onderdeel van uit. Maar over de manier 
waarop en de snelheid is veel onenigheid. 
Door de FNV en door een landelijk Aktie- 
beraad Tegen Sociale Afbraak (bestaat 
voornamelijk uit organisaties van uitke
ringsgerechtigden) zijn de laatste twee 
weken van november tot aktieweken uit
geroepen. Een goed moment voor een 
aktieve inzet van de PSP.

De PSP heeft in kongresuitspraken en in

de nota Sociale Zekerheid van april jl. een 
aantal duidelijke uitspraken gedaan. Op 
haar programma staat een drastische ar
beidstijdverkorting (naar een werkweek 
van 25 uur), zowel uit feministisch oog
punt als ter bestrijding van de werkloos
heid in het algemeen. Verder de individuali
sering van inkomens en uitkeringen (om
dat ieder mens er één is en niet de helft 
van een stel); en nivellering van inkomens 
(de sterkste schouders moeten de zwaar
ste lasten dragen!). En ten vierde een soci
aal zekerheidsstelsel waardoor reder 
mens een volwaardig, zelfstandig leven 
kan leiden.

*

Offensieve inbreng PSP

Op de regionale bijeenkomsten van de 
PSP op 13 oktober in Amsterdam, Arn
hem, Groningen en Tilburg werd bena
drukt dat de PSP deze punten juist nu

naar voren moeten brengen. Een offensie
ve strategie is nodig omdat veel mensen 
geloven dat het regeringsbeleid weliswaar 
hard is, maar het eigenlijk niet anders kan. 
En ook omdat met name binnen de vakbe
weging steeds meer twijfel ontstaat over 
het nut van de arbeidstijdverkorting zoals 
die in de praktijk wordt gebracht (”we 
leveren er voor in, maar zien er geen ar
beidsplaats voor terug”).
De PSP is tot nu toe op sociaal-ekono- 
misch gebied sterker in het formuleren van 
oplossingen dan in het deelnemen aan de 
sociaal-ekonomische strijd. De regioda
gen waren georganiseerd om daar iets 
aan te doen.
Wat bleek was dat PSP-frakties alert zijn 
op mogelijkheden in de gemeenteraad te 
pleiten voor een aktieve opstelling van het 
gemeentebestuur tegen de bezuinigings
drift, en voor het zoeken naar mogelijkhe
den voor lastenverlichting voor de mensen

met de laagste inkomens. Zo wordt bij
voorbeeld in diverse plaatsen aangedron
gen op een goede informatieverspreiding 
over de mogelijkheid kwijtschelding van de 
Onroerend Goed Belasting te krijgen. "En 
als de gemeente dat niet doet, maken we 
daar zelf een folder over”. In enkele geval
len is voorgesteld een plaatselijke kliën- 
tenraad in te stellen.
In veel plaatsen neemt de PSP deel aan 
platforms, anti-krisis komitees, anti-ar- 
moede komitees. In Tilburg is, met de 
CPN, PPR en onafhankelijken, de Sociaal 
Ekonomische Raad Tilburg opgericht.Ei
gen aktiviteiten komen buiten de gemeen
teraad niet veel voor.

Landelijke initiatieven

De Werkgroep Arbeid en Inkomen van de 
PSP brengt, na de positieve reakties op 
dit plan op de regio-bijeenkomsten, eind 
deze maand een landelijke huis-aan-huis- 
krant uit. De afdelingen moeten deze in die 
weken verspreiden. Arbeidstijdvérkorting, 
individualisering, nivellering en een goed 
stelsel van sociale zekerheid staan hierin 
centraal. Tegelijkertijd zal er een landelijke 
muurkrant uitkomen, ter ondersteuning 
van de aktieweken van vakbeweging en 
uitkeringsgerechtigden.
Ter ondersteuning van het gemeente
raadswerk komt binnenkort een overzicht 
uit van mogelijkheden om op sociaal-eko- 
nomisch gebied de handen uit de mouwen 
te steken. Om de diskussie binnen links 
over een offensief sociaal-ekonomisch be
leid te stimuleren, organiseert de PSP-fe- 
deratie Amsterdam, op verzoek van de 
Werkgroep Arbeid en Inkomen, een dis
kussie tussen Van Kemenade (opsteller 
rapport "om een werkbare toekomst") en 
Wilbert Willems. Daarnaast zijn enkele an
dere afdelingen benaderd om soortgelijke 
diskussies tussen PSP’ers en PvdA’ers te 
organiseren. Daarmee kan de PSP haar 
eigen ideeën breder verspreiden maar ook 
haar kritiek op de PvdA-opvattingen beter 
onderbouwen en ook de aandacht van 
PvdA-leden brengen.

JOHN HONTELEZ

De Werkgroep Arbeid en Inkomen van de PSP 
geeft een bulletin uit. Geïnteresseerden kunnen 
dit bestellen door een kaartje te schrijven naar 
de Werkgroep, p/a PSP, postbus 700, 
1000 AS Amsterdam.

o m m s s E U  i n  r m i o A . . .
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LINKSE SAMENWERKING

Na het strategie-kongres van de 
PSP, in juni 1983 in Steenwijk, 
wordt er verder gediskussieerd 
over de praktijk van de genomen 
besluiten. Onder andere hebben 
er nu twee diskussiedagen 
plaatsgevonden, georganiseerd 
door een werkgroep van het 
partijbestuur en de "verontruste” 
groep PSP-ers die in Den Bosch 
placht samen te komen. In het 
vorige nummer van Bevrijding 
werd verslag gedaan van de dag 
over "sociale bewegingen”. Op 20 
oktober kwam het tweede 
onderwerp aan de orde: de 
plaatselijke linkse samenwerking . 
Verder organiseerde de 
PSP-afdeling Utrecht-Oost twee 
weken later, 4 november, een dag 
waar de niet-meer-officiële 
”Groep Den Bosch” (die 
overigens niets met de PSP 
afdeling Den Bosch te maken 
heeft) het politieke klimaat in de 
PSP besprak en zich op het 
najaarskongres van de PSP in 
Rotterdam voorbereidde.
Op de diskussiedag over de plaatselijke 
linkse samenwerking waren de deelne
mers het over één stelling eens: dat de 
invloed van landelijk aangenomen kongre- 
suitspraken op het plaatselijk reilen en 
zeilen gering is. Elke PSP-afdeling kan in 
de praktijk wel met de Steenwijkse kon- 
gresbesluiten leven, omdat er voldoende 
ruimte in zit voor plaatselijke samenwer
king met andere linkse partijen. Soms 
moest aan een plaatselijke PPR- of 
CPN-afdeling worden uitgelegd, dat de 
bestaande samenwerking niet verbroken

Initiatiefwetsontwerp naar Raad van 
State
De voorbereidende fases van de behande
ling van het initiatiefwetsontwerp van 
PSP-Kamerlid Wilbert Willems om de ver
vangende dienst voor dienstweigeraars te 
verkorten lopen op een einde. Wilbert 
moet nu nog in tweede instantie schriftelijk 
ingaan op de kommentaren van de andere 
frakties. Dat stuk is inhoudelijk rond, maar 
met het uitbrengen ervan wordt gewacht 
totdat in de komende tijd de Raad van 
State haar advies over het wetje-Willems 
heeft gegeven. De reaktie op dat advies 
kan dan nog in het afsluitende stuk wor-

hoefde te worden -  tot moeilijkheden heeft 
dat verder niet geleid.
Een ander element uit de strategiediskus- 
sie, het leggen van aksent bij buitenparle
mentaire aktie en sociale bewegingen, 
leidt in de praktijk tot verschillend gedrag. 
Dat is ook de konklusie uit een enquête 
onder vijftien PSP-afdelingen, die ter voor
bereiding van de diskussiedag gehouden 
werd. In sommige plaatsen is eigenlijk 
geen onderscheid te maken tussen parle
mentair werk (gemeenteraadswerk) en 
buitenparlementair werk van de PSP. Ge
meenteraadsleden doen mee aan akties, 
verwoorden eisen in de gemeenteraad, 
proberen met alternatieven te komen, en 
de PSP-afdeling voert de aktie mee, en 
maakt weer propaganda voor het 
PSP-raadswerk door het verspreiden van 
pamfletten en krantjes. Je kunt niet zeg
gen dat het ene deel in dienst staat van het 
andere: het raadswerk en het (buitenpar
lementaire) afdelingswerk zijn twee kan
ten van dezelfde medaille.

Scheiding

In andere afdelingen ligt dat een stuk 
moeilijker: daar is een grotere scheiding 
tussen het raadswerk en het (overige) af
delingswerk. Het eerste wordt gedaan 
door gemeenteraadsleden en een steun- 
fraktie, het tweede door het afdelingsbe
stuur en eventueel nog andere leden. Een 
groot deel van het plaatselijke aktiewerk 
richt zich tot de gemeentelijke overheid: 
men wil een subsidie, een buurthuis, een 
school, een veilig fietspad, een werkgele- 
genheidsprojekt. Voor dat soort zaken 
komen de sociale bewegingen bij gemeen
teraadsleden terecht; het "tussenstation” 
van een PSP-afdeling hebben zij niet no
dig. In deze gevallen ziet men de "gemeen
tepolitiek” overgelaten aan raadsleden en 
steunfraktie; voor de afdeling van de PSP 
blijven dan de landelijke en internationale 
zaken over. Met name voor de pers zijn

den meegenomen. Deze gang van zaken 
levert ook nog tijdwinst op, omdat het 
wetje door de begrotingstijd toch niet voor 
begin februari op de Kameragenda had 
kunnen worden geplaatst. Na al deze 
schriftelijke procedures is het wetje klaar 
voor behandeling, dat wordt dus eind ja
nuari, en dan kan het voor plenaire behan
deling op de Kameragenda worden gezet.

ROB SNEL 
fraktiemedewerker

Een uitgebreid artikel over de initiatiefwet van 
de PSP verscheen in 'Bevrijding' nummer 12 
van 29 juni 1983

die laatste aktiviteiten veel minder interes
sant. Wanneer de gemeentepolitiek door 
een gezamenlijke fraktie met andere par
tijen gedaan wordt, is het voor de PSP-af
deling moeilijker om nog onderwerpen te 
vinden om zelfstandig naar buiten te tre
den. PSP-leden zijn wel als persoon aktief 
in allerlei aktiegroepen, maar de afdelings- 
vergadering van de PSP vervult voor hen 
geen rol.

Tegenstrijdig

De uiteenlopende praktijk is niet eenvou
dig te vatten in tegenstellingen als 'links- 
-rechts’, ’parlementair-buitenparlementair 
gericht’ of ’aktiepartij-bestuursp^rtij’ . De 
formule dat de PSP zich (méér) moet rich
ten op buitenparlementaire aktie en socia
le bewegingen is een toverspreuk die 
voorbijgaat aan keuzes die in de praktijk 
gemaakt moeten worden. De sociale be
wegingen zijn verschillend van aard, stel
len soms onderling tegenstrijdige eisen, en 
vooral ook: hebben een uiteenlopende tra
ditie ten opzichte van de PSP. Er zijn 
sociale bewegingen waarmee de PSP van 
oudsher een goed kontakt heeft. Moet 
daar méér naar geluisterd worden dan 
naar bewegingen waarmee dat kontakt 
altijd minder intensief was? In de PSP zien 
een aantal mensen een richting naar ’soci- 
aal-demokratisering” of "verrechtsing” ; 
maar diezelfde tendens zien zij óók in 
sociale bewegingen. Wie dus de nadruk bij 
het volgen van de sociale bewegingen zou 
leggen, gaat automatisch naar rechts. De 
meeste bewegingn zoals de (brede) vre
desbeweging, huurderskomitees, vakbon
den, staan rechts van de PSP. Dat bete
kent, dat de PSP eisen van die bewegin
gen altijd moet toetsen aan haar eigen 
programma en niet achter elk verlangen 
aan kan hollen. Op gemeentepolitiek nivo 
zijn het juist de raadsfrakties, die te maken 
krijgen met de veelheid van -  soms tegen
strijdige -  eisen, en een keuze moeten 
maken. Nieuwbouw in de sociale sektor, 
als daarvoor een gekraakt pand moet 
worden afgebroken, Voor elke eis is wel 
een sociale beweging aktief. En tenslotte: 
wat eisen de sociale bewegingen van de 
PSP: steun voor hun eis, of óók resultaten 
in de praktijk?

Korte termijn

In de PSP blijkt verschillend gedacht te 
worden over de vraag, hoe ver je kunt 
gaan met het maken van keuzes binnen 
de huidige maatschappelijke orde. Vooral 
als de mogelijkheden op gemeentelijk nivo 
steeds kleiner worden door het optreden 
van het kabinet-Lubbers. Je kunt er voor 
kiezen om als PSP een aantal zaken over
eind te willen houden. Dat kan ten koste 
gaan van andere -  sympathieke, maar 
minder dringende -  verlangens. Dat zal 
slecht vallen bij sommigen, die hun zin dan 
niet krijgen; anderen krijgen echter reële 
bescherming en resultaten van de PSP te

zien: binnen de gegeven mogelijkheden.
De andere mogelijkheid is om met een 
dergelijke "uitvoerbaarheid op korte ter
mijn" geen rekening te houden. Er zullen 
dan méér sociale bewegingen in hun eisen 
ondersteund worden, maar de keuzes op 
korte termijn zullen dan door anderen ge
maakt worden. Ook die keuze zal een deel 
van de sociale bewegingen ons niet in 
dank afnemen. Deze tegenstelling valt niet ■ 
altijd samen met die tussen een 'brede, 
gematigde’ en een kleine, radikale’ socia
le beweging.

Bestuursverantwoordelijkheid

Zowel door voorstanders als tegenstan
ders van aanvaarding van wethoudersze- 
tels wordt een beroep op de sociale bewe
gingen gedaan ter verdediging van hun 
standpunt. Voorstanders zeggen dat je -  
bij een linkse meerderheid in de gemeente
raad -  als wethouder veel meer kunt doen 
om eisen van sociale bewegingen in te * 
willigen, of te bevechten in Den Haag. 
Tegenstanders kijken juist naar wat je -  
binnen de bestaande maatschappij -  aan 
eisen zult moeten afwijzen, en welke kon- 
flikten daardoor met sociale bewegingen 
zullen ontstaan. Wat dat betreft, hebben 
beiden gelijk. Op het aanstaande kongres 
van de PSP zal over de plaatselijke en 
provinciale samenwerking verder gespro
ken worden. Allereerst over de vraag, of 
de afdelingen van de PSP 'aanbevelingen' 
mee krijgen van het kongres, of dat er 
'richtlijnen’ komen. Bij de keuze voor 'aan
bevelingen' beslist tenslotte iedere 
PSP-afdeling zélf voor zijn eigen situatie.
Bij 'richtlijnen' worden er landelijk grenzen 
bepaald, waarop dan weer bepaalde ont
heffingen mogelijk zijn. Het partijbestuur 
(en in hoger beroep: de partijraad) moet 
zich dan over de plaatselijke situatie bui
gen om te zien of in zo’n geval een onthef- ( 
fing gegeven kan worden. Het meest om
streden is het leveren van wethouders 
door de PSP of door een gezamenlijke 
fraktie waar de PSP in zit. sommige afde
lingen willen nooit wethouders leveren; an
dere afdelingen alleen in een links pro- 
gramkollege; weer andere afdelingen wil-  ̂
len -  bij een linkse raadsmeerderheid en 
als de PvdA dat uitdrukkelijk als eis stelt -  
ook nog wel een wethouder van het CDA 
of de VVD in een links kollege gedogen.
De uitkomst van deze diskussie is niet 
onbelangrijk. Sommige afdelingen zijn al 
aan het onderhandelen geslagen met an- ; 
dere partijen over een gemeenschappelij
ke lijst bij de raadsverkiezingen. Daar 
hoort ook een programma bij, en een 
standpunt over het al dan niet leveren van 
wethouders. Andere afdelingen hebben nu 
al laten weten weer met een zelfstandige 
PSP-lijst de verkiezingen in te willen gaan.

Landelijke samenwerking?

Het strategiekongres van Steenwijk heeft 
ook gevolgen voor de voorbereiding van



de Tweede Kamerverkiezingen. Het partij
bestuur wil in besprekingen met PPR en 
CPN bezien, of er overeenstemming op 
hoofdpunten zoals in Steenwijk vastge
steld is te verkrijgen, en of dat tot een 
vorm van samenwerking zou kunnen lei
den.
De PSP-afdeling Utrecht-Oost organi
seerde een bijeenkomst die het voorstel 
van de minderheid van het partijbestuur 
steunt, om nü te besluiten in 1986 als PSP 
zelfstandig de verkiezingen in te gaan. Op 
het PSP-kongres eind deze maand in Rot
terdam zullen eerst de amendementen van 
de afdelingen behandeld worden, zowel 
die bij het meerderheids (A) als minder
heids (B) voorstel. Daarna zal gekozen 
worden tussen de geamendeerde voor
stellen. Een taktisch probleem hierbij was 
voor de in Utrecht aanwezigen, hoe ver je 
kunt gaan met het aanprijzen van amen
dementen op het A-voorstel, als je zelf 
voor voorstel B bent. Wordt het andere 
voorstel -  door amendementen -  niet tè 
aantrekkelijk gemaakt? Ook werd een 
mogelijk kompromis besproken: nü alleen 
een overzicht maken van overeenkom
sten en verschillen met PPR en CPN, dit 
terug rapporteren aan het kongres, en 
pas daarna beslissen of onderhandelingen 
zin hebben (de voorstellen 478 en 479 uit 
de derde kongreskrant). Men was beducht 
voor een gang van zaken als bij de Euro
pese Verkiezingen, waar een resultaat 
van onderhandelingen niet meer veran
derd kon worden. Daar tegenin werd ge
bracht, dat je niet tegelijkertijd kunt pleiten 
voor een onderzoek, dat tot onderhande
lingen kan leiden, èn besluiten als PSP 
zelfstandig mee te doen met de verkiezin
gen.
Maar voor de aanhangers van het voor
stel A zal dezelfde vraag bestaan: als een 
amendement op voorstel B eerst wordt 
aangenomen om vooralsnog te besluiten 
zelfstandig mee te doen, wordt ruimte ge
laten voor nieuwe ontwikkelingen, en zou 
voorstel B voor een 'middengroep’ in de 
PSP aantrekkelijker kunnen worden. Pas 
op het kongres zal duidelijk worden, welke 
uitwerking deze taktische zetten zullen 
hebben.

PETER ZWART

Voorbereidende stukken voor de diskussiedag 
van 20 oktober verschenen als SVS-bulletin nr 
80 onder de titel 'Hoe verder op lokaal nivo na 
Steenwijk’? ’. Nog te bestellen door overma

king van ƒ4,-  naar postgiro 3481995 t.n.v. 
SVS-PSP, Amsterdam, met vermelding van 
SVS-bull.90’.
De derde kongreskrant wordt, in tegenstelling 
tot de eerste en tweede, niet aan alle leden van 
de PSP toegezonden. Wel kan een exemplaar 
worden aangevraagd bij: PSP-verzendburo, 
Postbus 700, Amsterdam, tel.: 020 - 26 73 74.

De PSP in de Kamer: alleen vriendelijk overleggen met haarzelf? foto: Piet den Blanken

Partijraad

In de bosrijke omgeving van 
jeugdherberg ’De grasheuvel’ te 
Amersfoort trok de Partijraad van 
de PSP zich eind oktober een 
weekend terug. Op de agenda 
stond de bezinning op de eigen 
situatie, de kontakten met de 
afdelingen, gewesten en het 
Partijbestuur. En naast een aantal 
andere zaken moesten er een 
paar nieuwe leden van het 
Partijbestuur benoemd worden en 
werden er aktualiteiten uit de 
Tweede Kamer behandeld.
Andrée van Es, het aanwezige 
Kamerlid, kreeg te horen dat de 
f raktie te netjes is; de vuist op 
tafel, liefst springend op de 
regeringstafel onder het slaken 
van krachtdadige kreten, zó ziet 
de Partijraad het liever.
Op de valreep waren er kandidaten ge
steld voor de funkties in het Partijbestuur 
van politiek sekretaris Onderwijs (niet be
zet sinds het kongres van november 1983) 
en Sociaal-Ekonomische Kommissie (na 
het aftreden van Bonne Wisman in de 
zomer). Respektievelijk Josje Hendriks uit 
Deurne en Kees van der Putten uit Alk
maar waren voor deze funkties kandidaat 
gesteld. Ze kregen nogal wat vragen uit de 
partijraad te verwerken, over hun plannen 
met het starten van themagroepen, hun 
ervaring op het vakgebied en hun ver
wachtingen over (de rest van) het partijbe
stuur. Daarnaast werd Kees van der Put
ten nog extra ’doorgezaagd' over de ad
vertentie tot boykot van de Europese ver
kiezingen, waarvan hij één van de initia
tiefnemers was, en over zijn inhoudelijke 
opvattingen over het sociaal-ekonomisch

beleid van de PSP. Kees wil vooral de 
aandacht richten op een betere presenta
tie en vertaling van het sociaal-ekono
misch beleid. Hij zag wel ruimte voor nóg 
een sociaal-ekonomisch sekretaris voor 
het verder ontwikkelen van het inhoudelijk 
beleid. Dat zou dan een duo-baan in het 
partijbestuur kunnen worden evenals nu 
het sekretariaat Welzijn is. Verder zal hij 
zich als partijbestuurslid onthouden van 
advertenties tegen kongresbesluiten van 
de PSP, verklaarde hij uiteindelijk.
Josje Hendriks verwierp de bezorgdheid 
("of ze het allemaal wel zou kunnen”) met 
de verklaring dat ze niet bang was haar 
kop te stoten en bewust de kandidatuur 
aanvaard had.
Beiden werden door de partijraad geko
zen, Josje met 22 tegen 11 stemmen, en 
Kees met 20 tegen 16 stemmen. In Bevrij- 
ding moeten we melding maken van nog 
een nieuw partijbestuurslid; de partijraad 
van september koos Karina Abelman uit 
Amsterdam tot voorzitter van de radio- en 
televisiekommissie. Zij volgt Henc van 
Zaale op, die om persoonlijke redenen 
was afgetreden. Er is nu nog één open 
plaats, die van Theo de Wit/Luuk Witsen- 
huijsen, sekretarissen parlementair werk, 
die zijn afgetreden na verwerping van hun 
verslag door de partijraad en na moeilijk
heden rondom een Nijmeegse gemeente
raadszetel.

Medemensen

Zondagochtend verscheen Tweede Ka
merlid Andree van Es op het weekeinde, 
met nieuws over de wetgeving rond de 
pornografie. Vanuit de partijraad werd een 
ander onderwerp aangesneden: waarom 
de PSP-fraktie zo gewoon omgaat met 
Kamerleden van CDA en VVD. De mensen 
in het land worden gepakt door de maat
regelen van de regering, er worden kruis

raketten geplaatst, de regeringspartijen 
maken dat allemaal mogelijk. Partijraads- 
voorzitter Bop Dijkstra had zich met name 
geërgerd aan het op de TV uitgezonden 
debat over de kruisraketten. De PSP-ka- 
merleden staan gewoon te kletsen met 
VVD-ers; voor de kijkers wordt "de poli
tiek" zo een pot nat. ("Het zijn ook gewone 
medemensen", probeerde Andrée van Es 
nog). Maar de partijraadsleden waren nog 
te zeer onder de indruk van de Grunen in 
West-Duitsland, die de voorzitter van de 
Bondsdag voor "Arsloch" hadden uitge
scholden. "Waarom is de PSP tijdens het 
kruisrakettendebat niet op de tafel van de 
regering gesprongen, Dat was voor de 
TV-kijker duidelijker overgekomen!" "Het 
debat was één grote poppenkast, de PSP 
doet gewoon aan die toneelvoorstelling 
mee". "Je zou, als bijvoorbeeld Ruding de 
Tweede Kamer binnenkomt, voortaan 
luidruchtig de zaal kunnen verlaten” . 
Andrée van Es was het met deze opvattin
gen toch niet eens. "Mensen zouden het 
van de PSP niet begrijpen als we niet mee 
zouden doen aan dergelijke debatten. Wat 
is een revolutionair-socialistische manier 
van in de Kamer zitten? In onze standpun
ten opereren we op het scherp van de 
snede, maar je optreden in de Kamer is 
gebonden aan de regels zoals dat daar 
funktioneert. In de publiciteit komen scher
pe persoonlijke aanvallen niet altijd goed 
over. De vraag of we aan een poppenkast 
meedoen betekent feitelijk de vraag of de 
PSP in het parlement moet zitten. Maar de 
fraktie probeert toch méér te doen dan 
morele verontwaardiging luidkeels te uiten 
bij een reeks reaktionaire uitlatingen van 
ministers."

PETER ZWART



KOLENCENTRALES

foto: Eduard de Kam

Op woensdag 24 oktober hebben 
PSP’ers in Brabant, Limburg en 
Gelderland aktie gevoerd tegen 
elektriciteitscentrales die worden 
gestookt op kolen. Doelwit waren 
de Amercentrale bij 
Geertruidenberg, de 
Maascentrale in Buggenum (bij 
Roermond) en de Centrale 
Gelderland in Nijmegen. Met hun 
aktie stelden de PSP’ers op de 
eerste plaats het probleem van de 
vliegas aan de orde. John Smits, 
één van de aktievoerders, schetst 
de achtergrond.

Na de oliekrisis van 1973 werd steenkool 
weer aantrekkelijk als brandstof voor on
der andere de opwekking van elektriciteit. 
Het betekende immers onafhankelijkheid 
van olie. Dit beleid heeft echter enorme 
milieuproblemen met zich mee gebracht. 
Bij de verbranding van kolen komen zwa
veldioxide en stikstofoxiden vrij. Dat zijn 
zuurvormende stoffen {verantwoordelijk 
voor 'zure regen’) die grote schade toe
brengen aan bossen, kultuurgoed en ge
wassen. Tezamen zijn de drie kolenge- 
stookte centrales in Gelderland, Brabant 
en Limburg goed voor vijfentwintig pro
cent van de totale uitstoot van zwavel
dioxide in ons land en voor tien procent 
van de uitstoot van stikstofoxiden.
De Amercentrale en de Centrale Gelder
land zijn door Minister Winsemius ver
plicht tot volledige ontzwaveling vóór 
1989. Voor de Maascentrale wordt dit niet 
meer rendabel geacht omdat die centrale 
tóch in 1999 dicht gaat. Ter ’kompensatie’ 
mag in deze centrale per 1 januari 86 
alleen nog steenkool met een zwavelge- 
halte van acht procent verstookt worden.

Schijnoplossing

De ontzwaveling van de elektriciteitscen
trales in Nijmegen en Geertruidenberg is in 
feite maar een schijnoplossing. Van het 
opgevangen zwaveldioxide wordt gips ge
maakt. Bij dat produktieproces komt af
valwater vrij met stoffen als magnesium- 
carbonaat, calciumfluoride en calciumcar- 
bonaaten bovendien zware metalen èn, in 
beperkte mate, radio-aktieve elementen. 
Het slib dat overblijft na de zuivering van 
het afvalwater zal waarschijnlijk gestort 
worden. Al met al een verschuiving van 
lucht- naar bodemvervuiling.
Het tweede milieuprobleem is de vliegas, 
die onder andere ontstaat bij de verbran
ding van steenkool. Vliegas is opgebouwd 
uit allerlei exotische stoffen als diverse 
oxiden, chloriden, sulfaten en zware meta
len. Bovendien bevat vliegas nog radioak- 
tieve elementen als thorium en uranium 
(en het daaruit vrijkomende radon). Bij 
elkaar produceren de drie kolengestookte

centrales zo’n slordige half miljoen ton 
vliegas per jaar. Voor het jaar 2000 wordt 
een totale vliegasproduktie van 2,4 mil
joen ton per jaar verwacht.
Deze enorme hoeveelheden worden op dit 
moment op drie manieren verwijderd. Ten 
eerste de droge stort, bijvoorbeeld in oude 
ontgrindingsputten of mijnschachten. Het 
gevaar daarbij is dat via regenwater het 
grondwater verontreinigd kan worden. 
Bescherming van de bodem door middel 
van waterdicht folie is op de lange duur. 
slechts een lapmiddel. De tweede metho
de is de nattè stort die in Gelderland in 
praktijk wordt gebracht in de ontgron- 
dingsplas Staartjeswaard bij Beuningen. 
Door het intensieve kontakt met het water 
bestaat de zeer grote kans op uitspoeling 
en uitloging: het grondwater, dat in kon
takt staat met het oppervlakte water, 
raakt eerder dan bij de droge stort ver
vuild. De minister heeft deze vorm van 
verwijdering afgewezen, maar omdat de 
Staartjeswaard binnen afzienbare tijd ’vol’ 
zal zijn wordt de Eisenhowerplas bij Eist 
min of meer voorbereid op deze natte 
stort. De derde methode om van de vlieg
as af te komen is het hergebruik. Het spul 
wordt verwerkt in beton, in straatstenen, 
in cement (Portlandcement van ENCI) of 
als ophogingsmiddel bij funderingswerk- 
zaamheden. Maar het wordt ook verwerkt 
in porysosteen (voor de huizenbouw) en 
binnenkort ook in kunstgrind. Al deze me
thoden van hergebruik roepen vragen op.

In het geval van verwerking in baksteen 
bijvoorbeeld loogt het arseen sneller uit 
dan bij de droge èn de natte stort. Het 
zelfde geldt (volgens een KEMA-rapport) 
voor het kunstgrind. Ook het als gas vrij
komende radio-aktieve radon roept 
vraagtekens bij het hergebruik op. En 
bovendien is het maar de vraag of er wel 
een markt is voor zoveel vliegas.

Schepje

Aanleiding genoeg voor de aktie van de 
PSP’ers op woensdag 24 oktober. Alle 
kommissarissen van de provinciale elek
triciteitsbedrijven van Gelderland, Noord- 
-Brabant en Limburg (PGEM, PNEM en 
PLEM) werden aangeschreven in een 
brief, vergezeld van een schepje vliegas, 
waarin zij ter verantwoording worden ge
roepen voor de vervuiling door ’hun’ cen
trale. In Den Bosch werden op die dag bij 
het procinciehuis een aantal zakken met 
vliegas afgeleverd. In Arnhem drongen en
kele leden van de PSP-milieugroep uit 
Nijmegen de vergaderzaal binnen tijdens 
de bespreking van het PGEM-jaarverslag 
in de Provinciale Staten. De gedeputeer
den kregen, onder het mom van een 
koekje van eigen deeg’, een vliegas-taart 

aangeboden. Er werden pamfletten uitge
deeld en de brochure Op hete kolen’. 
Vanaf de publieke tribune werden span
doeken en zakjes met vliegas neergelaten. 
Aansluitend werden bij Musis Sacrum in

Arnhem pamfletten uitgedeeld op de 
plaats waar straatstenen en een kunst
werk van vliegas staan en waar nu al op 
grote schaal arseen uitloogt.

Kleinschalig

Tijdens de akties werd de omschakeling 
van de centrales op zwavelarme olie of 
gas geëist en de aktievoerders pleitten 
voor een decentrale energieopwekking 
met spreiding van macht en verlegging 
van de beslissingsbevoegdheid: klein
schalige energieopwekking, gekoördi- 
neerd door een landelijk energiebedrijf. 
Maatregelen zijn noodzakelijk, en snel 
ook. Want zelfs als er nu drastische maat
regelen worden genomen tegen de zure 
regen, dan nog zal vijftig procent van de 
Duitse bossen het niet overleven. Voor de 
Nederlandse bossen ziet het er al niet veel 
beter uit.

JOHN SMITS

Zie voor een eerder artikel over 'zure regen’ 
BEVRIJDING nummer 9/1984. En verder: het 
’Zure regen boek' van Milieudefensie/WISE 
(ƒ 12,50 in de boekhandel), artikelen in 'Natuur 
en M ilieu’ (o.a. maart ’84) en 'Milieudefensie' 
(o.a. sept. ’84), de brochure ’Op hete kolen' 
van de PSP in Nijmegen (zie nadere aankondi
ging in 'Ondersteboven' van dit nummer) en het 
boek 'Onbeperkt houdbaar’ van Natuur & Mi
lieu over de alternatieve energieproduktie.



LINKSE DOORBRAAK

UEFDE EN HAAT
"Kalmpjes aan dan breekt het 
lijntje niet”. Dat lijkt het motto te 
zijn geworden waarmee de 
'Linkse Doorbraak’ haar tweede 
jaar ingaat.
Op 27 oktober hield de stichting 
'Voor een Linkse Doorbraak’ een 
kongres, vooral gewijd aan 
sociaal-ekonomische problemen. 
Maar uiteraard was er ook genoeg 
tijd om te diskussiëren over de 
onzekere toekomst van de 
radikaal-linkse samenwerking. 
Een verslag van Wilbert Willems, 
PSP-Tweede Kamerlid.
De organisatoren van het kongres van de 
'Linkse Doorbraak’ hadden gekozen voor 
een prikkelend en aktueel thema: ’Links en 
de S taat: liefde o f h a a t? ’. Met name de 
inleiding die ’s ochtends werd gehouden 
door Siep Stuurm an bleef als een rode 
draad door de diskussie heen lopen, zo
wel in de werkgroepen als in de twee 
forumbijeenkomsten. Is het mogelijk om 
na deze dag een balans op te maken van 
de kracht, danwel de zwakte van deze 
beweging? En wat is haar belang voor de 
diskussie binnen de PSP? Of is er alleen 
maar sprake van een tijdelijk doorgangs
huis voor links-radikalen op weg naar de 
sociaal-demokratische ’real-politik’?
Het onderstaande bevat een persoonlijk 
oordeel over deze vragen.

Diskussieplatform

Er zijn nogal wat mensen die zich afvragen 
wat de Linkse Doorbraak nu eigenlijk 
vindt. Wat ze van linkse samenwerking 
vindt is wel bekend: een gezamenlijke lijst 
bij de komende Tweede Kamerverkiezin
gen. Maar daar houdt de kennis wel mee 
op. Wat zegt men nu over de NAVO, over 
de ekonomie, over het racisme, het femi
nisme of over de andere hete hangijzers in 
de linkse politiek.
Sommigen verwijten 'Doorbraak' sterk re
formistische opvattingen uit te stralen, 
anderen verwijten 'Doorbraak' juist dat ze 
helemaal geen standpunten inneemt, 
maar vooralsnog lijkt niemand hen te ver
denken van al te revolutionaire sympathie
ën. Hiermee raken we de kern van het 
dilemma waar de sympathisanten van 
'Doorbraak' mee worstelen. Enerzijds 
konstateer je dat er leden zijn (uit PSP, 
PPR en CPN/ maar óók partijlozen) voor 
wie 'Doorbraak' een nieuw politiek onder
dak moet bieden. Sommigen van hen ver
lieten hun eigen partj na politieke of strate
gische konflikten, anderen verloren hun 
kaderfunktie of zagen daar uit eigen be
weging van af. Hun enthousiasme voor 
een nieuwe partij, desnoods ten koste van 
hun vroegere nest, is voortdurend voel
baar. Zij bagatelliseren bij voorkeur vroe
gere of huidige verschillen en benadrukken 
de punten van overeenstemming.
Het is ondoenlijk om hun aantal te schat
ten, maar ze zijn er. Wellicht is een indika- 
tie dat in het nieuwe stichtingsbestuur van

'Doorbraak' drie van de vijfentwintig leden 
recent hun partij hebben verlaten: twee uit 
de CPN, waaronder Onno Bosm a, en één 
uit de PSP, Nico Groen, die tijdens het 
laatste PSP-kongres werd gekozen tot 
algemeen sekretaris in het Partijbestuur 
van die partij en kort daarop voor de eer 
bedankte.
De andere groep Doorbrakers bestaat uit 
meer of minder aktieve kaderleden uit één 
van de drie partijen, verspreid over vrijwel 
alle geledingen. Zij praten in de wandel
gangen niet over een nieuwe partij, maar 
over een strategie om in hun eigen partij 
het klimaat voor een intensieve samen
werking te verbeteren. Zij hebben ook 
meer oog voor de verschillen tussen de 
officiële partijstandpunten en zijn niet be
reid die verschillen zonder meer onder ta
fel te laten verdwijnen. Hierdoor konden 
op het 'Doorbraak'-kongres van eind ok
tober ook forse diskussies ontstaan over 
de rol van de Staat, over de individualise
ring van de bijstand, over bedrijfsdemok- 
ratie en -planning.
Uiteraard is deze tweede groep niet ho
mogeen, ieder kiest zijn of haar eigen 
versnelling, doorgaans gevoed door eigen 
ervaringen en inschattingen. Uit het voor
woord in het kongresboek, en uit de inlei
ding van vakbondsmedewerker Folkert 
C atz  -  de enige partijloze zonder partijpo
litieke achtergrond in het op 27 oktober 
gekozen Stichtingsbestuur -  valt stellig te 
konkluderen dat deze laatste groep de 
toon zet voor de Doorbraak strategie. In 
het Mededelingenblad van oktober 1984 
wordt het zo geformuleerd: "Het doel van 
dit kongres is niet om een blauwdruk voor 
een gezamenlijk programma voor radi- 
kaal-links te presenteren. Dat kan alleen 
gebeuren door rechtstreekse diskussie en 
onderhandelingen tussen de partijen zelf. 
Het doel van dit kongres is daarom wel om

de grond voor die onderhandelingen 
bouwrijp en vruchtbaar te maken" (de 
kursiveringen zijn niet van mij, WW).
Het moet een platform voor diskussie zijn, 
aldus Catz. Zijn oproep om de eigen partij
en niet te verlaten, maar juist daarin aktief 
te blijven, was vanuit die opvatting heel 
logisch, al zullen lang niet alle driehonderd 
kongresdeelnemers die oproep serieus 
genomen hebben. Het verklaart ook waar
om 'Doorbraak' nog steeds een stich
tingsvorm wil behouden en geen vereni
ging of beweging met leden genoemd wil 
worden.

No-nonsense

De wens van de organisatoren om op 
deze dag een stapje verder te komen in de 
diskussie over 'Markt, staat of demokra- 
tie' kreeg een krachtige impuls door de 
inleiding van de politikoloog Siep Stuur
man. Hij ontweek bewust het dilemma 
'markt of staat’ door in zijn analyse er de 
nadruk op te leggen dat de staat en de 
markt niet bestaan. Beiden zijn het terrein 
van elkaar bestrijdende belangen. "Ik ben 
soms vóór, soms tégen de staat", aldus 
Stuurman, onder meer verwijzend naar de 
individuele huursubsidie en de algemene 
bijstandswet. Zo was hij ook 'soms vóór, 
soms tégen' de decentralisatie, de deregu
lering, de planning. Links moet een eigen 
no-nonsense politiek ontwikkelen, zonder 
te vervallen in het spiegelbeeld van de 
dogma’s van rechts, die alleen maar om 
minder staatsingrijpen, minder planning 
en meer markt roepen.

Zowel in de werkgroepdiskussies over ar
beidstijdverkorting als over de toekomst 
van de sociale zekerheid bleek de aktuali- 
teit van deze diskussie. In hoeverre mag 
en moet je de bestrijding van de werkloos

heid in handen leggen van de sociale part
ners. Of anders gezegd: moet je de ar
beidstijdverkorting met of zonder wetge
ving afdwingen? Kan de strijd voor gelijke 
rechten voor vrouwen in de sociale zeker
heid overgelaten worden aan de vakbon
den? Op beide punten werd duidelijk ge
zocht naar strategieën waarin de strijd 
zowel op politiek nivo (de Staat), als op 
ekonomisch nivo (de markt) gevoerd zou 
moeten worden, ieder met hun eigen mo
gelijkheden en vooral ook met hun eigen 
beperkingen.
Stuurman legde er enige nadruk op dat 
ook radikaal-links politiek er niet omheen 
kan dat Nederland niet een eilandje op 
zich is en dat de Nederlandse ekonomie 
zeer sterk beïnvloed wordt door de we- 
reldekonomie. Wellicht dat dit besef er in 
de kongresmap toe heeft geleid dat onder
werpen als nivellering en ontwikkelingssa
menwerking achter de horizon zijn geble
ven.

Samenwerking

Dit 'Doorbraak’-kongres was goed be
zocht. Er was een goede sfeer, wat zeker 
niet op de laatste plaats te danken was 
aan het feit dat velen elkaar uit hun eigen 
partij, of uit de plaatselijke samenwer
kingsverbanden, kenden. Er werd pittig 
gediskussieerd, zonder dat dat in de 
meeste gevallen tot gemeenschappelijke 
standpunten leidde. Wat voor waarde 
moeten we daar aan hechten?
Een precaire vraag. Vooralsnog lijken de 
drie aangesproken Partijbesturen deze 
moeilijk grijpbare klub toch eerder als las
tig, dan als welkom gespreksplatform te 
zien. Bovendien polariseert het de interne 
verhoudingen in de drie partijen, waar bij
voorbeeld bij de CPN de verzelfstandiging 
van de Horizontalen een teken van is. 
Maar ook binnen de PSP houdt het een 
vuurtje onder de richtingenstrijd, zoals die 
zich in Steenwijk openbaarde. Het valt niet 
te verwachten dat de tamelijk verzoenen
de en terughoudende opstelling van 
'Doorbraak' voldoende bluswater daar 
voor aandraagt. Zij wil de komende tijd 
vooral aandacht geven aan de plaatselijke 
ontwikkelingen, met mogelijk binnenkort 
een kongres over dat thema.
Het meest waardevolle van het kongres 
van eind oktober is naar mijn mening dat 
een bijdrage werd geleverd aan de me
ningsvorming over de dilemma’s in de 
sociaal-ekonomische strijd. De standpun
ten van de afzonderlijke partijen zullen 
daar zeker een verdieping door onder
gaan. Met het oog op de vaststelling van 
de verkiezingsprogramma’s voor de ge- 
meenteraads- en Kamerverkiezingen van 
'86 is dat ook voor de PSP een winstpunt 
te noemen.

Om tot slot met Siep Stuurman te spre
ken: radikaal-linkse samenwerking is net 
iets waar je vóór of waar je tégen kunt zijn, 
het gaat om de voorwaarden waaronder 
en de inhoud waarmee die samenwerking 
tot stand komt.

WILBERT WILLEMS
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PERU

'Boerendorp uitgemoord door 
guerrilla, nieuwe massagraven 
ontdekt’. De laatste tijd is Peru 
regelmatig in het nieuws vanwege 
de aktiviteiten van de 
geruchtmakende 
guerrillabeweging Sendero 
Luminoso (Lichtend Pad). Rob 
van HHten was afgelopen zomer in 
dit Zuidamerikaanse land, dat 
enkele jaren geleden werd 
afgevoerd als konsentratieland 
voor Nederlandse 
ontwikkelingshulp. Misschien dat 
Peru binnenkort weer in 
aanmerking komt voor onze hulp 
omdat het tot de verpauperde 
’Andesregio’ behoort.

Met haar buitenlandse schuld van achttien 
miljard dollar staat Peru in de schaduw 
van landen als Brazilië, Mexico en Argenti
nië. Met haar geringer bevolkingsaantal 
(zo’n twintig miljoen) is het schuldenvraag
stuk hier echter niet minder belangrijk. Zo 
leert een eenvoudige rekensom dat elke 
Peruaan bijna duizend dollar schuld heeft 
aan het buitenland.
Na het vertrek van de militaire diktatuur in 
1980 begon de nieuw gekozen president 
Belaünde Terry met zijn neo-liberale poli
tiek. In alle sektoren van de Peruaanse 
ekonomie zijn de tragische gevolgen van 
dit beleid inmiddels merkbaar geworden. 
De kleine nationale mijnondernemingen 
kunnen zonder regeringssteun de konkur- 
rentie met de grote internationale mijnon
dernemingen niet aan. Samen met de 
daling van de grondstoffenprijzen heeft dit 
de sluiting van verschillende mijnen tot 
gevolg gehad. Dit stuitte op heftig verzet, 
zoals bijvoorbeeld, in Cata Acari, 780 kilo
meter ten zuiden van Lima (zie hierover 
‘Bevrijding’ nr. 6/1984).

Verpaupering

De industriesektor kampt met grote pro
blemen. Enerzijds door protektionistische 
maatregelen van de Westerse industrie
landen, anderzijds door het openen van de 
Peruaanse markt voor buitenlandse pro- 
dukten. De textielindustrie staat een bank
roet te wachten nu een van de belangrijk
ste afnemers, de Verenigde Staten, deze 
zomer import beperkende maatregelen af
kondigde, om haar eigen textielindustrie te 
beschermen. Verder blijkt import van bij
voorbeeld auto’s en onderdelen goedko
per dan produktie in Peru zelf.
Maar waf is goedkoop? Nieuwe auto’s 
zijn ook voor de Peruaanse middenklasse 
onbetaalbaar geworden. De laatste jaren 
zie je steeds meer ambtenaren in wegrot
tende autowrakken wat bijverdienen als 
taxichauffeur. De verpaupering van de

middenklasse typeert het ekonomische 
fiasko van dit land. Ook hier is sprake van 
een groeiend verzet tegen het regerings
beleid. Zo gingen begin juni zo’n zeven
honderdduizend ambtenaren in staking 
voor hogere lonen.

En dan de boeren. Hollend gaat hun inko
men erop achteruit. Met het weinige geld 
dat ze voor hun produkten krijgen kunnen 
ze steeds minder beginnen, gezien de 
enorme inflatie. De landhervormingen van 
vóór de regering Belaünde worden weer 
teruggedraaid. Tachtig procent van de 
boerenbevolking bezit slechts vijf procent 
van de vruchtbare landbouwgrond. Begin 
maart van dit jaar gingen maar liefst meer 
dan een miljoen boeren in staking, uit pro
test tegen stopzetting van de landhervor
ming.
In een dergelijke situatie is het niet ver
wonderlijk dat de trek van het platteland 
naar de steden sterk toeneemt. Deze nieu
we stedelijke bevolking heeft zo weinig 
bestaansvoorwaarden, dat er een nie
mandsland ontstaat waarbinnen een heel 
nieuw soort arbeid tot ontwikkeling komt, 
los van enigerlei arbeidsvoorwaarden. Zo 
werken er in Peru zo’n tweehonderddui
zend dienstmeisjes, veelal kinderen. Zij 
zijn bijna allemaal afkomstig van het plat
teland en wonen grotendeels in de hoofd
stad Lima. Ze zijn rechteloos en staan van 
’s morgens vroeg tot ’s avonds laat ter 
beschikking van hun werkgevers, een ver
kapt soort slavenarbeid dus.

Wanneer je in de grote stad komt wonen is 
de kans op helemaal geen werk echter 
aanzienlijk groter. Je komt dan terecht in 
de overlevingsekonomie die zich afspeelt 
op straat. Zwarte handel is nog het enige 
middel om het schaarse geld, dat onder de 
armste bevolkingsgroep aanwezig is, te 
verdelen. Legio jongetjes van nog geen 
tien jaar die door het verkopen van siga
retten of ansichtkaarten zichzelf, of erger, 
een heel gezin in leven moeten houden. Je 
hebt het dan goed als je met een paar 
vriendjes een plaza tot je territorium hebt 
gemaakt, waar mensen regelmatig hun 
auto laten wassen.

Gewapende strijd

Door dit alles heen spelen dan nog de 
tegenstellingen tussen de verschillende 
bevolkingsgroepen. De indianen, die de 
helft van de bevolking uitmaken, vormen 
de armste groep. Zij worden veelal gedis- 
krimineerd door de afstammelingen van 
Europeanen, voornamelijk Spanjaarden. 
Wat is het perspektief voor al deze ver
pauperde groepen? 'Leve de gewapende 
strijd’, is op veel muren in Peru geschre
ven. Wanneer je echter op zoek gaat naar 
doelstellingen van de, aan invloed winnen
de, guerrillabeweging Sendero Luminoso, 
resten na het vraagteken slechts lange 
regels wit.
Voor zover dat binnen Sendero mogelijk 
was, heeft zich tussen 1980 en ’82 een 
diskussie afgespeeld over de te voeren

strategie. Het ging met name om de vraag 
of naast gewapende strijd ook politiek 
basiswerk nodig is. Uiteindelijk werden 
alle aktiviteiten zoals alfabetisatie, vak
bondswerk en stakingen afgedaan als 
reformistisch. Voor Sendero is gewapen
de strijd per definitie een politieke strijd, 
een strijd die gevoerd moet worden vol
gens de strategie van omsingeling van de 
steden vanaf het platteland. Door het 
kreëren van chaos zal de repressie alleen 
maar toenemen en zullen de boeren zich 
vanzelf bij hen aansluiten, denkt de guerril
la. Sinds 1982 is het aantal executies, 
aanslagen en andere terreurdaden aan
zienlijk gestegen, zoals in de kranten te 
lezen is geweest.
Over de andere kant, de repressie van 
regeringszijde, is aanzienlijk minder ge
schreven. Het leger kontroleert namelijk 
alle informatie over de konfliktgebieden. 
Het gaat hier met name om de streek rond 
Ayacucho, een van de meest achterge
stelde gebieden van Peru. Door het afkon
digen van de noodtoestand in deze streek 
en het telkens uitbreiden van de bevoegd
heden van het leger, maakt de regering het 
er alleen nog maar erger op. Het over
boord zetten van demokratische rechten 
speelt Sendero in de kaart, omdat zo an
dere politieke oplossingen, bijvoorbeeld 
via vakbondsorganisatie en politieke par
tijen, worden afgesneden. De in aantal 
toenemende verdwijningen op rekening 
van de sinchis (antiguerrilla-eenheden van 
de Guardia Civil) zijn een bron van sympa-

foto: Hannes Wallrafen
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thie voor Sendero aan het worden. 

Verkiezingen

En de politieke partijen? Peru heeft een 
lange traditie van elkaar afwisselende mili
taire regeringen. Politiek wordt in dit land 
dan ook snel verward met politieke macht
hebbers. En demokratie wordt snel ver
ward met verkiezingen. Toch waren de 
laatste verkiezingen van belang. De ge
meenteraadsverkiezingen van vorig jaar 
november gaven een belangrijke verschui
ving te zien. De groots‘9 partij, de rechtse 
Accion Popular van president Belaünde, 
verloor maar liefst tweederde van haar 
aanhang. De kleine, andere regeringspar
tij PPC (Christelijke Volkspartij) bleef vrij
wel gelijk. De beide oppositiepartijen 
APRA en Izquierda Unida (IU) veroverden 
ieder apart zo’n vijfendertig procent van 
de stemmen. De regering raakte dus haar 
feitelijke machtsbasis kwijt. Als deze ten
dens zich voortzet bij de presidentsverkie
zingen van 14 april komend jaar, zou de 
oppositie op een meerderheid afstreven. 
Zover is het echter nog niet, want de veel 
gematigder APRA wordt er door de IU 
(Verenigd Links) van verdacht te streven 
naar een koalitie met de rechtse Accion 
Popular.
De strijd van de vakbeweging valt of staat 
met de onderlinge solidariteit van al die 
groepen die de laatste jaren van de maat
schappelijke ladder zijn gevallen. De strijd
baarheid van groepen als mijnwerkers, 
boeren en ambtenaren is tijdens de rege
ring Belaünde toegenomen. De boeren- 
strijd ligt echter gekompliceerd. Zo loopt 
er een scheidslijn tussen de indigenisti- 
sche groeperingen die een zuiver indiaan
se beweging willen vormen en de grote 
boerenorganisaties die hun strijd verbin
den met andere onderdrukte groeperin
gen. Verder is er nog de steeds groter 
wordende groep werklozen die elk per- 
spektief verloren hebben. In de sloppen
wijken overheerst slechts de drang te 
overleven.

Nederlandse hulp

De enorme problemen zijn natuurlijk maar 
beperkt oplosbaar op het nivo van de 
nationale politiek. Het is belangrijk dat ze 
daar worden aangekaart waar ze veroor
zaakt worden, bij de rijke industrielanden 
dus.
Van 1972 tot 1978 was Peru een zoge
naamd koncentratieland. Dit hield in dat 
dit land een prioriteitsbehandeling kreeg. 
In die tijd vond er een verschuiving plaats 
van de meer klassieke ontwikkelingshulp, 
gericht op produktieverhoging door tech
nische steun, naar meer aandacht voor 
hulp gericht op de armste groepen. In 
1978 werd Peru echter geschrapt als kon
centratieland, na felle diskussies. Argu
ment was dat het bruto nationaal produkt 
(BNP) per hoofd van de bevolking te hoog

foto: Hannes Wallrafen

was geworden, boven de toenmalige 
grens van 550 dollar. Dit kriterium houdt 
echter geen rekening met de inkomensver
deling in een land. Na 78 was het beleid 
gericht op geleidelijke afbouw van be
staande projekten. Er was daarnaast een 
verschuiving van projektgerichte naar be- 
talingsbalanssteun.
In de onlangs uitgebrachte nota Herijking 
Bilateraal Beleid wil minister Schoo het 
laatste Zuidamerikaanse ’programma- 
land’ (zo heet dat nu) Colombia, als zoda

nig schrappen. Wederom met als argu
ment het te hoge bruto nationaal produkt 
per hoofd van de bevolking.

Tijdens de behandeling in de Kamer in 
september werd echter een motie door het 
CDA ingediend om binnen de sektor plat
telandsontwikkeling’ de Andes-landen 
Peru, Colombia, Bolivia en Ecuador als 
programma-regio aan te wijzen. Wanneer 
deze motie wordt aangenomen (de stem
mingen worden over enkele weken ver

wacht) en de hoofdlijnen van minister 
Schoo’s beleid verder overeind blijven 
staan, kan de belangrijkste ’programma- 
-regio’, te weten het Nederlandse bedrijfs
leven, zich alvast gaan opmaken voor een 
spoedkursus Spaans.

ROB VAN HILTEN

Zie voor een eerder artikel over de nota 'Herij
king bilateraal beleid' van minister Schoo ’Be- 
vrijding’ nummer 13/1984.

foto: Hannes Wallrafen
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Straatsburg ligt ver weg, 
reiskosten erheen zijn hoog. 
Linkse samenwerking is ergens 
goed voor: in de praktijk van de 
verslaggeving over het 
Europarlement werken 
’Bevrijding’ en ’De Waarheid’ 
samen. Waarheid-redakteur 
Rinke van den Brink toog 
afgelopen maand naar 
Straatsburg om daar de zitting 
van het Europees parlement bij te 
wonen.
Op verzoek van de redaktie van 
dit blad ging hij praten met Willy 
Kuijpers, afgevaardigde van de 
Belgische Volksunie. In dat 
interview wordt een poging 
gedaan om duidelijk te maken 
hoe deze vreemde eend in de 
’Regenboog’-bijt toch zonder al te 
veel problemen kan funktioneren 
in de fraktie.

Met Friederich Wilhelm Graefe zu 
Baringdorf (van de Grünen) sprak 
Rinke van den Brink over de 
manier waarop de Euro-Grünen 
zich verantwoorden tegenover de 
thuisbasis. Voor een gesprek 
daarover was nauwelijks een 
beter moment denkbaar omdat 
juist tijdens de zitting van eind 
oktober een konflikt over de 
status van Michael Klöckner, 
mede-uitgever van het 
West-Berlijnse blad ’Radikal’ en 
gekozen op de lijst van de 
Grünen, speelde. Enkele 
vertegenwoordigers van de 
landelijke leiding van de Grünen 
waren in Straatsburg om dat 
varkentje even te wassen: 
Klbckner terug in het gelid of de 
fraktie uit.

Die Grünen
Friederich Wilhelm Graefe zu Baringdorf

Net als de radikaal-linkse partijen uit Ne
derland zijn ook de Westduitse Grünen 
voor het eerst vertegenwoordigd in het 
Europees Parlement. Met z’n zevenen 
vormen de Grünen de ruggegraat van de 
Regenboogfraktie en daarbinnen van de 
Graal. Tijdens de besprekingen over de 
fraktievorming deze zomer hielden de Gru- 
nen, ondanks grote druk van de beide 
Belgische groene partijen om een exclu
sief groene Europese fraktie te vormen, 
vast aan hun voorkeur om met de radi
kaal-linkse partijen uit Nederland en Italië 
samen te werken.
De Grünen zien zich als de politieke arm 
van de basisbewegingen en het zal dan 
ook niemand verbazen dat hun aandacht 
op Europees niveau in de eerste plaats 
uitgaat naar milieuzaken, vredesvraag
stukken en vrouwenzaken. Ook de pro
blematiek van de Derde Wereld en het 
landbouwbeleid mogen zich in de aan
dacht van de Grünen verheugen. Die be
langstelling voor landbouwpolitiek werd 
ondermeer weerspiegeld in het aanwijzen 
van Friederich Wilhelm Graefe zu Baring
dorf (in de wandelgangen: Friwi) tot lijst
trekker van de partij. Friwi is lid van een 
organisatie van alternatieve boeren en 
geen lid van de Grünen.
De Grünen hebben geen anti-EG-kampag- 
ne gevoerd zoals bijvoorbeeld de Deense 
anti-EG-lijst. De partij is tegenstander van

het huidige Europa met zijn sterke invloed 
van het Westduitse kapitaal. Om ervoor te 
zorgen dat er een schoon en veilig Europa 
ontstaat waarin de regio’s volop de ruimte 
krijgen willen de Grünen serieus politiek 
bedrijven in het EP. Zoals Willy Kuijpers 
van de Volksunie niets ziet in een Europa 
met dezelfde hamburgers van Oslo tot 
Athene, zo spreekt Friwi zijn afschuw uit 
over de Wimpy’s die je van Schotland tot 
Sicilië overal tegenkomt.

Zaak-Klöckner

het is donderdag 25 oktober. Friwi zit 
achter zijn bureau in z’n werkkamer er
gens in het labyrinth van gangen in het 
Palais de l’Europe in Straatsburg. De 
avond tevoren heeft een tamelijk storm
achtig verlopen vergadering plaatsgevon
den tussen de zeven europarlementariërs 
van de Grünen, de mensen waardoor zij 
over ruim twee jaar opgevolgd zullen wor
den en een delegatie van drie leden van 
het partijbestuur van de Grünen. Op de 
agenda stond de ’zaak-Michael Klöckner’. 
Michael Klöckner was in het verleden een 
van de mede-uitgevers van het Westber- 
lijnse blad Radikal dat keer op keer door 
de justitie werd lastig gevallen. Vanwege 
hun betrokkenheid bij dit blad, dat af en 
toe teksten publiceerde van door de West
duitse justitie als terroristische aange

merkte organisaties, zijn Michael Klöckner 
en zijn kollega europarlementariër voor <s 
Grünen Benny Harlin elk tot tweefëneen- 
half jaar gevangenisstraf veroordeeld. 
Door een verkiezingskongres van de Grü
nen zijn ze op de lijst voor de Europese 
verkiezingen gezet om ze uit de bak te 
houden.
Klöckner heeft, zegt hij, vanaf het moment 
dat hij zijn kandidatuur heeft aanvaard een 
autonome status geëist als hij gekozen
zou worden. Hij beschouwt zich als een 
vertegenwoordiger van de Berlijnse auto
nome basisbewegingen. De Grünen heb
ben hem destijds zo’n aparte status toe
gezegd. Gezien Kloekners voorgeschiede
nis verwachtte ook niemand van hem dat 
hij plotseling op zou gaan treden voor de 
idealen van de Grünen. Tot zover was er 
dus niets aan de hand.
Enige weken geleden echter stelde Klöck
ner de kwestie van zijn status weer aan de 
orde. En tegelijk eiste hij een twintigste 
deel van het totale budget van de Regen
boogfraktie op en vergoeding van de reis
kosten voor mensen van zijn achterban 
die naar Straatsburg wilden komen. Bo
vendien wilde hij een eigen medewerker 
aanstellen. Volgens Klöckner zelf gaat het 
om niets anders dan het invullen van de 
afspraak over zijn autonome status. Hij 
looft de tot nu toe naar zijn zeggen zeer 
inschikkelijke opstelling van de Grünen en

zegt: ” lk denk dat sommige partijbestuur
ders bang zijn dat als ik zo’n autonome 
status krijg het hek van de dam is. Dat veel 
anderen dat dan ook willen. Ik kan me hun 
negatieve reaktie wel voorstellen, maar 
het is nu eenmaal niet mijn probleem”.

Harde lijn

Om een 'oplossing’ te forceren in de kwes- 
tie-Klöckner waren woensdag 24 oktober 
drie partijbestuurders uit de Bondsrepu
bliek aangereisd. Adrien Gölle, Brigitte 
Bertold en Uli Tost. Onder aanvoering van 
Tost kozen die drie voor een harde opstel
ling. Klöckner diende zich ofwel te schik
ken naar de fraktiediscipline ofwel hele
maal uit de fraktie (en uit de Regenboog) 
te verdwijnen.
De euro-Grünen zagen evenwel niets in 
die harde lijn. In de eerste plaats omdat 
autonomie voor alle Grünen een belangrijk 
begrip is, al zijn zij, anders dan Klöckner 
wel bereid zich ook naar de fraktiediscipli
ne te schikken. Verder speelde daarbij een 
rol dat men niet terug wil komen op de 
eerdere toezeggingen aan Klöckner. Eg- 
bert Nitsch, een van de Grünen die na de 
rotatie over ruim twee jaar europarlemen
tariër worden: "Misschien is het een beetje 
onhandig geweest om Klöckner onder de 
voorwaarde van zo’n aparte status op de 
lijst te zetten, maar het was ook een poli-
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tieke daad”. Uiteindelijk werd de dag na
dat de partijbestuurders teruggereisd wa
ren naar de Bondsrepubliek overeengeko
men dat Klöckner uit de Graal gaat, maar 
in de Regenboog zal blijven. Daarbinnen 
zal hij de samenwerking met de GrUnen 
zoveel mogelijk blijven zoeken. Klöckner 
gaat zich in het bijzonder bezighouden 
met het gevangeniswezen, politieke ge
vangenen en de positie van autonome 
groepen in Europa. Zijn financiële eisen en 
aanspraak op faciliteiten van de fraktie 
zullen zo spoedig mogelijk besproken en 
geregeld worden. Dit alles in goede onder
linge verstandhouding.

Thuisbasis

In de zaak-Klöckner is ook aan de orde 
hoe de Europese fraktie van de Grünen 
zich verantwoordt ten opzichte van de 
Westduitse partijleiding. Fraktieleider Fri- 
wi daarover: "Hoewel ik zelf geen lid ben 
van de partij vond ik vanaf het moment dat 
ik mijn kandidatuur aanvaardde het lo
gisch dat ik me houd aan hun organisatie
principes en hun discipline eerbiedig. Om
dat de idealen van de Grünen mij voldoen
de aanspreken heb ik bepaalde principes 
van mijzelf daaraan ondergeschikt ge
maakt.”
Friwi zegt dat hij beseft dat de partijleiding 
van de Grünen het beste denkt te weten 
wat goed is voor de partij en de verwezen
lijking van haar idealen. ”Dat is hun werk”, 
zegt hij. "Het is echter mijn taak om die 
principes van de Grünen toe te passen 
hier in Straatsburg, zowel binnen de Grü
nen als binnen de Graaf en de Regen
boog", aldus Friwi. Zo’n proces van prak
tisch politiek bedrijven moet volgens de 
'groene graaf’ niet gefrustreerd worden 
door louter theoretische overwegingen 
van de partijtop. "De partijleiding gaat 
over de principes van de partij, maar ze 
mag die niet bewaken als een politieke 
kommissaris” , zegt hij.
De ideale situatie is volgens Friwi dat de 
fraktie de door de partij opgestelde princi
pes in de praktijk beproeft en dat omge
keerd de ervaringen van de fraktie ge
toetst worden aan de partijprincipes. Het 
geval Klöckner moet door de fraktie opge
lost worden. Daarbij zullen de euro-Grü- 
nen proberen de principes van de partij 
hoog te houden. ”Als we gehandeld heb
ben staan we open voor kritiek", zegt 
Friwi. "Dat versta ik onder groene autono
mie”.

RINKE VAN DEN BRINK

Willy Kuijpers is wel de laatste om zich 
ergens een vreemde eend in de bijt te 
voelen, zegt hij. Hij voelt zich overal ge
makkelijk thuis of dat nu in Straatsburg is, 
in Brussel of in Eritrea, waar hij lang ge
woond heeft. En ook in de Regenboog- 
fraktie voelt hij zich wel op z’n gemak. 
Kuijpers: "Je kunt natuurlijk iedereen die 
niet met de klassieke stromen meewaait 
vreemd noemen. Dan is die hele Regen
boog een vreemd gezelschap”, zegt hij 
lachend. Waar het naar zijn mening echt 
om gaat is dat het denken in traditionele 
schablonen van links en rechts niet op
gaat. "Links-rechts is een veel te eenvou
dige verdeling, leder brengt immers zijn 
eigen nationale bagage met zich mee. Wat 
je in het ene land links noemt is in het 
andere misschien eerder rechts”.
De Volksunie-vertegenwoordigers probe
ren binnen het Regenboog-verband hun 
eigen politieke geweten te volgen en daar
voor biedt de fraktie voldoende ruimte. 
"Wat ons betreft is het ook niet meer dan 
een technische fraktie, we maken tenslot
te geen deel van uit van de Graal, de 
groen-alternatieve alliantie, die een politie
ke groep is binnen de Regenboog. 
Leidraad bij het politieke optreden van de 
beide Volksunie-afgevaardigden, naast 
Willy Kuijpers zit ook Jaak Vandemeulen- 
broucke in het EP, is het werken aan een 
geïntegreerd beleid. "Wij zien niets in een 
salamipolitiek, een schijfje van dit en een 
snufje van dat” , zegt Kuijpers. "Voor ons 
zijn volk en omgeving één geheel. Er is dus 
een geïntegreerd beleid nodig waarin het 
milieu ontzien wordt en tegelijk industrièle

en ekonomische ontwikkeling mogelijk ge
maakt wordt."

Regionalisme

De Volksunie vertegenwoordigt, samen 
met de eenzame afgevaardigde van de 
Sardijnse Aktiepartij Michele Columbu, 
achttien verschillende regionalistische * 
partijen uit heel Europa. Die partijen wer
ken samen in de Europese Vrije Alliantie 
(EVA), namens de EVA-partijen werken de 
regionalistische europarlementariërs bin
nen Regenboogverband aan de verwe
zenlijking van het gezamenlijke EVA-pro- 
gram. Het hoofdpunt van dit regionalisti
sche program is het afdwingen van erken
ning voor de diverse kultuurgemeen- 
schappen.
De Volksunie en haar politieke vrienden 
willen bewerkstelligen dat overal in Euro
pa de rechten op eigen kuituur van bij
voorbeeld de Basken, de Friezen, de Bre
toenen, de Vlamingen en de Walen erkend 
worden. Volgens Kuijpers verhindert de 
huidige ideologische gelijkschakeling in 
Europa dat de verschillende volkeren aan 
hun trekken komen. ”We leven nog steeds 
in een materialistische maatschappij die 
erop gericht is ons zoveel mogelijk gemak 
te bieden. Dat heeft er ondermeer toe 
geleid dat je nu van Athene tot Oslo ham
burgers kunt eten die overal precies het
zelfde smaken. Wat wij willen is het be
werkstelligen van een eenheid in verschei
denheid", zegt Kuijpers.

Kuijpers reageert kribbig op mijn vraag

Willy Kuijpers (links) en Jaak Vandemeulenbroucke

naar de band tussen de Volksunie en de 
neofascistische (inmiddels verboden) 
Vlaamse Militante Orde (VMO). Hij ont
kent dat er zo’n band bestaat. "Onze band 
met de VMO is al in 1965 verbroken toen 
die organisatie zich in troebel vaarwater 
begaf”, zegt Kuijpers. Aanvankelijk is de 
VMO opgericht als ordedienst van de 
Volksunie zegt hij. "In de tijd dat we weke
lijks zalen uitgeslagen werden als we ze al 
konden huren. Omdat we voortdurend 
klop kregen, is toen die VMO opgezet. 
Sinds twintig jaar hebben we echter niks 
meer met ze te maken”, aldus de Vlaamse 
Europarlementariër.
Tenslotte komt Kuijpers nog even terug 
op het funktioneren van de Regenboog- 
fraktie. "Kijk", zegt hij, "ik vind zo’n techni
sche samenwerking veel prettiger dan die 
grote politieke groepen die intern zwaar 
verdeeld zijn en dan bij van alles en nog 
wat verschillend stemmen. Wat heb je aan 
zo’n heilige eenheid die in de praktijk ook 

• nog eens niets blijkt voor te stellen. Ik geef 
er de voorkeur aan om tevoren duidelijk te 
maken dat er inhoudelijke verschillen zijn 
met mijn fraktiegenoten.
We wonen met de andere partijen van de 
Regenboog in een zelfde appartements
gebouw, gebruiken daarom dezelfde lift, 
maar dat hoeft toch niet te betekenen dat 
je ook je appartement met elkaar deelt", 
besluit Willy Kuijpers.

RINKE VAN DEN BRINK
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PALESTINA KOMITEE

Vorige week maakte het Palestina 
Komitee een wijziging van haar 
doelstelling bekend. De 
belangrijkste wijziging is dat het 
Komitee het zionistische 
staatsbestel niet langer afwijst. In 
de nieuwe doelstelling heet het nu 
dat ”in het bijzonder het voor de 
Palestijnen diskriminerende 
karakter van het zionistische 
staatsbestel (moet) worden 
bestreden”. Daarmee zit het 
Nederlandse Palestina Komitee 
op de lijn van de Israëlische 
’Vrede Nu’-beweging.

Eind mei van dit jaar besloot het ledenver
gadering van het Palestina Komitee tot 
een aanpassing van de doelstellingen van 
de organisatie. Dat besluit hing samen 
met het gevoel dat de doelstellingen niet 
meer in alle opzichten de richting van de 
standpunten en jet werk van het Komitee 
dekten.
Tijdens een perskonferentie op 10 novem
ber j.l. heeft het Palestina Komitee nu de 
wijziging van haar doelstelling bekendge
maakt. Volgens het Komitee is er geen 
sprake van een breuk met het verleden. 
De fundamentele uitgangspunten zijn on
veranderd gebleven.
In de oude doelstellingen van het Palesti
na Komitee was sprake van een demokra- 
tische eenheidsstaat als enige toekomst- 
perspektief van het Palestijnse verzet. De 
Nationale Raad van de Palestijnse bevrij
dingsbeweging, de PLO, heeft de afgelo
pen jaren op dat punt niet stil gezeten. Het 
Palestina Komitee onderkent dat de Pa
lestijnen een lange weg hebben afgelegd in 
de richting van allerlei deeloplossingen, 
terwijl de krachten in Israël die in een

dergelijke richting werken nog verre in de 
minderheid zijn. Het Komitee ziet, naast 
eenheidsstaat en de twee-statenoplos- 
sing, ook perspektief voor bijvoorbeeld 
een federatie van staten. Daarmee erkent 
het Palestina Komitee dat het weinig zin 
heeft als solidariteitsbeweging voor één 
specifieke oplossing van het probleem te 
kiezen. Daarmee zou de indruk gewekt 
worden dat een keuze wordt gemaakt in 
een intern-Palestijns debat. In laatste in
stantie is het woord aan het Palestijnse en 
het Israëlische volk. De afwezigheid van 
diskriminatie of onderdrukking en de ga
rantie van de rechten van individuele bur
gers zijn kriteria waarop het komitee een 
mogelijke oplossing zou kunnen beoorde
len en niet welke uiteindelijke staatsvorm 
daarbij gekozen wordt.

Aan de nieuwe doelstellingen van het Pa
lestina Komitee is een alinea toegevoegd 
over de positie van de organisatie in de 
Nederlandse progressieve beweging. Het 
zal niemand verrassen dat het Komitee de 
strijd tegen racisme, anti-semitisme en an
der vormen van diskriminatie aktief onder
steunt.
Tot slot: het Medisch Komitee Palestina is 
uit de nieuwe doelstellingentekst verdwe
nen. Er bestaan nog steeds nauwe ban
den tussen de twee organisaties, maar het 
Medisch Komitee heeft zich in de loop van 
de jaren ontwikkeld tot een zelfstandige 
organisatie met eigen doelen en een apar
te administratie.

ROEL SANDVOORT

Nadere informatie: Palestina Komitee, Postbus 
10520, 1001 EM Amsterdam. Het komitee 
geeft een tweemaandelijks Nieuwsbrief uit. 
Abonnementsprijs ƒ22,50. 
financiële steun via postgiro 1806947 t.n.v. 
Palestina Komitee/Amsterdam.

Fem instisch kongresseren

Feministisch m anagem ent is 
misschien wel ie ts vo o rd e  P S P f m et 
z o  'n enerverend kongres in het 
vooruitzicht
W at feministisch m anagem ent n iet is, 
w ordt in h et novem bernum m er van 
O pzij uitgelegd. H et is geen  
traditioneel m anagem ent Déérin is te 
weinig ruim te voor em oties, w ordt te  
weinig sam engewerkt, heerst teveei 
een kom petitiesfeer en teveel 
wantrouwen, zijn de verhoudingen te 
hierarchisch, w erkt men teveei 
produktiegehcht en zijn de  
w erksituatie en het privèleven teveel 
gescheiden.
Z it w ei w a t in, sóm m ige kritiekpunten  
lijken zo  weggelopen uit h e i 
PSP-program  d a t ook alle slechte 
kenm erken van het kapitalistisch  
produktiesysteem  noem t 
Feministisch m anagem ent zou  in 
ideale vorm a l deze kw alen  n iet 
hebbenn. H e t typisch feministische 
m oet dan zitten  in het feit d a t de  
alternatieve m anier van leiding geven  
aansluit bij z g n  vrouwelijke w aarden  
en eigenschappen  
h e t geloo f in het grote onderscheid  
tussen vrouwelijke en m annelijke 
eigenschappen en w aarden is ons 
niet gegeven, m aar de kritiek vanuit 
d it feministisch m anagem ent op de  
bestaande m anier van leiding geven  
en om gaan m et elkaar, spreekt ons 
w el aan . Natuurlijk w erkt het veel 
plezieriger ais je  je  ochtendhum eur 
kw ijt kunt op de za a k  en ais de  
cheffin kom t inform eren hoe je  je  
voelt en o f thuis alles n aar wens is. 
G ebeurt d a t trouwens in onze eigen  
w erkorganisatie op het partijbureau  
w et in voldoende m ate, o f m oeten we  
daarvoor een vrouwelijke m anager 
aanstellen die de werkneem sters to t 
ongekende kreativiteit en eigen 
in itiatief kan  stimuleren.
H e t partijbestuur, de  
verpersoonlijking van het 
m anagem ent in onze partij, is 
trouwens hoognodig toe aan  
feminisering, lezen we in kongres- en 
andere stukken. M a a r als we a f en  
toe  de k ran t vóór, m aar nog niet dóór 
heel links lezen, valt ons niet op  dat 
de leden van het partijbestuur n iet $1 
hun em oties zouden uiten. Toch 
m ankeert een heleboel aan  het 
partijbestuur, dus m oet de struktuur 
worden veranderd. M éér feministisch. 
Aangezien voor ons m éér 
feministisch betekent m inder 
vergaderen, hebben w e zo  onze  
twijfels bij een model, w aarin van 
w erkgroepen al te  veel w ordt 
verw acht M a a r w a t is een struktuur 
tenslotte, anders dan een m iddel to t 
een  bepaald  doel. E r leiden veie 
om w egen n aa r Rom e.
D eze laa ts te  associatie kom t ook bij 
ons op als w e de rest van de 
kongresstukken heel voorzichtig even  
inkijken. H e t is m aar goed d a t linkse 
m ensen van vergaderen houden. E r 
m oet heel w at gediskussieerd worden  
over teksten, form uleringen en  
am endem enten, over w a t e r s ta a t en

ik heb niets
tegen

mannen,maar...

w at e r bedoeld wordt. H e t g a a t 
tenslotte om  gew ichtige zaken  
w aarbij interpretaties van teksten  
bijna belangrijker worden dan d e  
hoofdlijnen van de politieke koers. D e  
protestantse traditie in de  
Nederlandse kuituur m et h aa r  
exegeten, leerstellingen en  
afscheidingsbewegingen  
weerspiegelt zich a f  en toe ook in 
onze uithoek van h e t politieke  
spektrum .
D eze kulturele traditie w ordt hinderlijk 
als door het in g evaar brengen van 
h et voortbestaan van het middel, een  
partij-organisatie, de realisering van 
het gem eenschappelijk gew enst doel 
verder weg kom t te liggen.
A l m et a l weten wij nog niet in welke 
am endem enten wij ons het beste  
kunnen vinden. We zijn vóór 
sam enwerking, vooral aan  de basis 
zo als  d a t heet, m aar voorlopig w eten  
w e nog niet o f w e w el m oeten

kam erverkiezingen. M a a r p raten  m et 
andere politieke partijen is natuurlijk 
altijd  goed. Kortom , we weten het 
nog niet. In de gangbare PSP-term en  
zijn we tegelijk rekkelijk en precies. 
Rekkelijk van onderen en precies van 
boven. Organisatorisch bezien.
H e t zo u  een luisterrijk kongres  
kunnen worden, zeker als de partij 
als geheel de nieuwe principes van 
h et feministisch m anagem ent in de  
praktijk  g a a i brengen. Onbelem m erd  
worden gevoelens van teleurstelling, 
w oede en ongegrond optim ism e door 
rekkeiijken, preciezen en a l w at 
daartussen in zit, geuit. M a a r m et 
g ep ast respekt voor eikaars  
standpunten en zonder onderlinge 
kom petitie. Laa t  in de a vond w ordt in 
de R otterdam se kafé 's  en in de  
slaapzalen  van de a f  gehuurde 
jeugdherberg h e t konflikt openlijk 
aangegaan. D aarna is de lucht 
opgekfaard zo d a t uiteindelijk een  
aantrekkelijk kom prom is kan worden  
aanvaard. Zonder gezichtsverlies, 
w ant d at gezicht s taa  t n iet op  het 
spel. "Feministisch” m anagem ent, 
sukses verzekerd.

TITIA  B O S
TITIA  VAN LE E U W E N

Amsterdam, oktober 1982: demonstratie voor erkenning PLO Foto: Eduard de Kam
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OPWINDEND
In deze rubriek kunnen lezeressen 
en lezers hun reaktie kwijt op de 
inhoud van BEVRIJDING.
Omdat de ruimte beperkt is kunnen 
reakties die langer zijn dan 400 
woorden niet geplaatst worden. 
Kopij voor deze rubriek kan gezon
den worden aan: Redaktie Bevrij- 
ding. Postbus 700, 1000 AS Am
sterdam, met vermelding bovenaan 
het artikel 'rubriek Opwindend'.

Samenwerking

Op het ’Doorbraak’-kongres van 27 ok
tober j.l. zou PSP-vicevoorzitter Frans 
Janssen gezegd hebben Van der Spek 
desnoods te laten vallen, als de samen
werking PSP-CPN-PPR daarmee ge
diend is.
Centraal in het PSP-program staan 
ontwapening en socialisatie. Indien 
Janssen bedoelde ‘ hiermee gooien we 
het op een akkoordje en Van der Speks 
mening (en die van de ’Spekkianen’) 
doet er niet toe” dan is mijn konklusie 
dat mij niets anders rest dan voor het 
PSP-lidmaatschap te bedanken na 
ruim twintig jaar. Volgens mij denken 
velen zoals ik. Bezint eer gij begint.

M. Wiltenburg 
Amstelveen

Midden-Oostenbeleid

In ’Bevrijding’ nr. 12 geeft Fred van der 
Spek in een interview een overzicht 
van het Midden-Oostenbeleid van de 
PSP. Over de huidige opstelling van de 
partij zou ‘nogal wat onzekerheid’ be
staan. Uit het interview klinkt door dat 
misverstanden vooral zijn gerezen 
door een te sterk ’pro-Palestijns’ 
beeld van de partij. De interviewer 
opent met de constatering dat er een 
wijd en zijd misverstand bestaat dat 
’de PSP tegen het bestaansrecht van 
de staat Israël is.’ Na een anekdotisch 
verslag met vermelding van zijn ‘rede
lijke’ eh matigende' invloed in de dis
cussie na 1967 verklaart Van der Spek 
dat hoewel het Palestijnse vraagstuk 
altijd centrale aandacht heeft gekre
gen, het onjuist is de PSP te veel met 
de Palestijnen te identificeren. Daar
voor blijk je beter bij de PPR terecht te 
kunnen!
En passant distantieert hij zich van het 
Palestina Komitee dat de PLO-stand- 
punten te zeer zou onderschrijven en 
zou verwijzen naar het handvest van 
de PLO. Het laatste is niet het geval. 
Solidariteit is voor het comitee niet 
hetzelfde als identificatie. In onze doel
stellingen wordt niet over het handvest 
van de PLO gesproken en in het verle
den hebben we ons er niet kritiekloos 
tegenover opgesteld. Wel hebben we 
steeds gezegd dat uitgaande van het 
recht op terugkeer van de indertijd 
gevluchte of verdreven Palestijnen een 
democratische seculiere staat in heel 
Palestina voor de Palestijnen een logi
sche keus is. De tijd heeft echter niet 
stilgestaan en in het licht van de

machtsverhoudingen en de gegroeide 
situatie in Israël hebben de Palestijnen 
steeds meer bereidheid getoond met 
deeloplossingen akkoord te gaan. 
Deze bereidheid is ook formeel in aller
lei resoluties van de Nationale Raad 
van de PLO vastgelegd, onder meer 
met de steunbetuigingen aan het plan- 
Fez en het plan-Brezjnev. Dat deze 
strategiewijziging in eigen kring niet 
zonder kleerscheuren is aanvaard, 
heeft niet op de laatste plaats te ma
ken met het algehele gebrek aan be
reidheid van Israëlische regeringen of 
de VS om met deeloplossingen in zee 
te gaan. Integendeel: Israels beleid is 
er de afgelopen jaren op gericht ge
weest om deeloplossingen met ge
weld te voorkomen.
De keuze voor een onafhankelijke Pa
lestijnse staat is voor de Palestijnen 
dus een moeizaam en pijnlijk proces 
geweest. Een paternalistische recht
vaardiging, zoals Van der Spek in het 
interview aan de totstandkoming van 
een dergelijke staat geeft ( dan kan 
een volk zich beginnen te ontwikke
len’), kunnen de Palestijnen wel mis
sen. Andere fragmenten uit het inter
view getuigen evenmin van veel invoe
lingsvermogen. In de woorden van 
Van der Spek heet het een 'bekend 
probleem’ te zijn dat ’de PLO voor een 
verdwijnen van de staat Israël is’. Een 
lastig probleem inderdaad, maar niet 
iets dat je naar de Palestijnen kan 
toeschuiven, alsof zij zich te verant
woorden zouden hebben naar hun 
vroegere woongebieden terug te wil
len keren. En elders: het is een ’extra- 
complicatie’ dat ’lsrael gericht is op 
grondgebied dat de Palestijnen be
schouwen als hun land.’ Deze klini
sche observatie lijkt in het midden te 
laten of de Palestijnen recht hebben 
op dit land. Of is het soms een psycho
logische eigenaardigheid dat zij dit als 
hun land 'beschouwen’?
De afstandelijke benadering ten op
zichte van de Palestijnen komt ook tot 
uiting in de afwezigheid van een over
zicht of evaluatie van de contacten 
met Palestijnen. In plaats daarvan 
wordt de volle aandacht verlegd naar 
de vraag of ’zusterrelaties’ met Israë
lisch links mogelijk zijn. Van der Spek 
zegt hier zeker wel behartenswaardi- 
ge dingen over, maar wordt tegelijker
tijd gehinderd door een slecht geheu
gen en kennis van zaken. De chemie- 
hoogleraar van de Israëlische men
senrechtenliga (‘ik herinner me zijn 
naam niet’) heet Israël Shahak. Deze 
publiceert nog steeds bekommenta- 
rieerde vertalingen uit de Hebreeuw
stalige Israëlische pers die voor me
ningsvorming binnen de partij over de 
ontwikkelingen in Israël goed te ge
bruiken zijn. De communistische advo- 
kate Felicia Langer ‘die Palestijnen 
heeft verdedigd’ doet dat nog steeds 
en zendt regelmatig noodkreten naar 
het buitenland over bij voorbeeld de 
slechte behandeling van Palestijnen in 
Israëlische gevangenissen. De Sheli- 
partij ( misschien komt er nog eens 
iets uit de contacten’) bestaat al een 
tijdje niet meer; een deel ervan is opge
gaan in de Progressieve Vredeslijst die 
onlangs twee zetels in het parlement 
in Israël heeft gehaald. Naast deze en 
de communistische partij zouden ook 
verschillende joods-Arabische actie- 
comite's binnen Israël, zoals bij voor
beeld de beweging van hen die in Liba

non dienst weigeren of het Comité van 
Solidariteit met de (Palestijnse) Uni- 
versiteit van Bir Zeit in aanmerking 
komen voor consultatie of steun.
Dit interview is een onaangename ver
rassing, te meer daar het Palestina 
Komitee verder een goed contact 
heeft met de PSP-fractie. Een gedis
tantieerde houding naarde Palestijnen 
-  zo kort na de invasie in Libanon! -  en 
een gebrek aan kennis van zaken is 
niet bepaald een visitekaartje voor de 
partij.

TOINE VAN TEEFFELEN

Naschrift:
Toine van Teeffelen beweert dat de 
Sheli-partij niet meer bestaat. Toch 
ontvangt de PSP nog steeds post van 
deze Israëlische partij: zij is een onder
deel van de burgerrechtbeweging in 
Israël.

DONALD UNGER

Fusie van jongeren

Per abuis werd in het vorige nummer 
van ’Bevrijding’ (nummer 14 van 27 ok
tober 1984) in de berichtenrubriek On
dersteboven de suggestie gewekt dat 
het PSP-jongerenkongres van zater
dag 8 december a.s. een fusie zou be

praten met PPR- en CPN-jongeren.
De redaktie van ’Bevrijding’ was kenne
lijk in de war door de dreigende bezuini
gingen die partijbestuur en redaktie tot 
onderhandelingen dwingen over een 
eventueel samengaan van Bevrijding’ 
met het PPR-ledenblad en het volks
dagblad ’De Waarheid’. Over die ont
wikkelingen spreekt het PSP-jongeren- 
bestuur overigens haar verontrusting 
uit. Verontrusting door onze (jongeren- 
-)leden van samenwerkings- en fusiege- 
dachten kunnen worden uitgesproken 
tijdens het PSP-jongerenkongres van 8 
december in het PSP-pand, Oude 
Gracht 243 in Utrecht. Nadere informa
tie over het kongres via de PSP-jonge- 
ren, tel.: 020 - 26 73 74. Lid worden 
mag óók.

ESTHER THIE 
namens de PSP-jg

(adver tent ie)

HIERIN
Sparen bij de ASN is gemakkelijk. U 

hoeft er met op uit. Hoeft met tijden voor een 
loket te staan, U spaart thuis -  via uw giro
rekening, Na elke storting of opname krijgt u 
een helder rekeningoverzicht. De rente wordt 
regelmatig bijgeschreven Sneller en doel
matiger kan met.

Sparen bij de ASN is ook bevredigend. 
Want u spaart bij een bank die nog een aantal 
wezenlijke principes heeft. Met uw spaargeld 
worden goede dingen gedaan. Beleggen in 
woningbouw. Beleggen in sociaalmaatschap
pelijke projecten. En u weet zeker dat uw 
spaargeld met terecht komt in dubieuze onder
nemingen. Niet in Chili of Zuid Afrika. Niet in 
landen met een verfoeilijk regime waar 
mensenrechten worden opgeofferd aan 
macht.

Bij dat alles geeft de ASN u toch een 
mooie rente. Nooit minder dan bij de andere 
(spaar)banken Waarmee bewezen wordt dat

een uitgekiend beleggingsbeleid, lage kosten 
en maatschappelijke verantwoordelijkheid tot 
mooie resultaten kunnen leiden. Waardoor uw 
spaarresultaten optimaal zijn en uw spaargeld 
schoon blijft.

Kom bij de bank die u gewetensvol laat 
sparen. Zon 75.000 spaarders met een spaar
tegoed van meer dan 400 miljoen gingen u 
voor.

Sparen bij de ASN is sparen via uw 
girorekening. Doe het nu: u krijgt f 7,50 
premie!

Als u voor 1 juli 1985 een spaarrekening 
voor uzelf opent met tenminste f 50,— als 
eerste mieg. Bij de ASN spaart u ook thuis. Via 
uw giroboekje U spaart net zo snel of u neemt 
net zo makkelijk weer geld op als u een giro- 
overschrijving doet

Meer weten1 Vul de antwoordkaart elders 
in dit blad in



Welzijn Expositie Macumba

H e t n a ja a rsk o n g re s  van de P S P  v ind t 
p la a ts  in Odern, G o u v e rn e s tra a t 64 in 
R o tte rd am  op zaterdag 24 en zondag 25 
november.
N a a s t een a a n ta l o rg an isa to risch e  za 
ken  s ta a n  e r tw ee inhoudelijke  o n d e r
w erpen  op de agenda: de rad ik aa l-lin k - 
se  sam enw erk ing  en de a n ti- ra c is ti-  
sche s tr ijd . D a t la a ts te  kongresonder- 
deel b e s ta a t u it een beslu itvo rm end  en 
een n ie t-b eslu itv o rm en d  deel. Voor 
w a t d a t  la a ts te  b e tre f t  speelt h e t zich 
a f  in w erkgroepen. D aa rin  is ru im te  
voor d iskussie  over een a a n ta l o n d e r
w erpen  rond  de rac ism e-b es trijd in g  
w aarv o o r tijd en s  de b ehandeling  van 
de  kongresste llingen  onvoldoende 
ru im te  is. De zeven thema's w orden  
door een sp re k e r /sp re e k s te r  ingeleid. 
Sam Pormes (M olukse s tic h tin g  M asi- 
un) en  Sandew Hira (Bew eging voor 
S u rin a a m s  L inks) zijn  u itgenod igd  
voor een w erkgroep  rond  de th e o re ti
sche u itg an g sp u n ten  voor een analyse 
van racisme. Thanassis Apostolou 
(B u iten lan d se  W erk n em ers  M idden- 
-N ed e rlan d ) sp ree k t over overheidsbe
leid en diskriminatie. Twee asp ek ten  
van  h e t overheidsbeleid  kom en in 
a p a r te  groepen aan  de orde: de ka tego- 
ra le  en de a lgem ene w elzijnsvoorzie
n ingen  in één groep en in een tw eede de 
'q u o te rin g ’. De ee rs te  w erkgroep  w o rd t 
ingeleid  door Ritz Mual ( In sp ra a k o r
g a a n  W elzijn  M olukkers) en de tw eede 
door CJuin Choenni (F ed e ra tie  van  S u 
rin aam se  W elz ijn sinste llingen). De 
w erkgroep  \  kh rroon leelbes t rijd ing '
k e n t tw ee sp rekers: Jeannine Molier 
(ex -voo rz its te r H aag s  In itia tie f  tegen  
R acism e) en Hugo tan  der Steenhoven 
(A n ti-F asc ism e  K om itee U trech t). H e t 
th e m a  PSP en m igran t en - orga nisa - 
lies ' zal w orden ingeleid  door Henk 
Zandvliet (P S P -raad s lid  U tre c h t)  en 
HassanBel Ghazi (publicist). H e t l a a t 
s te  onderw erp  'racisme/seksisme1 k en t 
tw ee in le idsters: Ellen Meijer (docente 
sociale akadem ie  A m ste rd am ) en een 
tw eede w aarv an  de n aam  nog onbe
kend  is.
N ad ere  in fo rm a tie  over a a n v a n g s tij
den  e.d. w as bij de  s lu itin g sd a tu m  van  
d i t  n u m m er nog onbekend.

Kritisch

In  h e t  a r tik e l 'Konstruktief en toch 
kritisch\ over de linkse  sam enw erk ing , 
v an  Peter Zwart in  ’Be vrij d in g ’ n u m 
m e r 14 is een  s to ren d e  fo u t geslopen. In  
de  v ierde kolom  op p ag in a  6 s t a a t  ” Wèl 
wordt de PSP in de bangedaan vanwe
ge haar standpunten op het gebied van 
de vrouwenstrijd en de rechten van 
buitenlanders”. M isschien  d a t  ook de 
P S P  om  die red en en  in  de b a n  k an  
w o rd en  g ed aan , m a a r  bedoeld w as een  
banv loek  u i t  te  sp rek en  over de SP  
(S ocia lis tische  P a r t i j) .

Eedaktte Bevrijding
. . .  S

Deze rub riek  is bedoeld vo o r 
berich ten , aankond ig ingen  en 
korte  a rtike len . Kopij vo o rd e ze  
rubriek kan w orden  gezonden 
aan: Redaktie B evrijd ing , t.a .v . 
rubriek O ndersteboven, P os t
bus 7 0 0 , 1 0 0 0  AS A m s te r
dam.

PSP LOKAAL
”  i

Linksbuiten

O nlangs g a f h e t  P S P -g ew est U tre c h t 
een  boek over h a a r  gesch iedenis u it 
o n d er de tite l 'L in k sb u iten ’. H e t boek 
b e h an d e lt de periode  1957 to t  1984. De 
o m v an g  is  164 p a g in a ’s, de p r ijs  (inkl. 
verzendkosten ) b e d ra a g t ƒ9,25. Te b e
s te llen  door overm ak ing  van  h e t b e 
d ra g  n a a r  postg iro  474759 t.n.v. 
P S P -g ew est U trech t, P o stb u s 13010, 
U tre c h t m e t verm eld ing  van  de tite l. 
Voor w ie de po rtokosten  w il besparen : 
h e t  boek zal tijd en s  h e t  P S P -k o n g res  
van  e ind  novem ber in R o tte rd am  te  
koop z ijn  voor de n o rm ale  p r ijs  van  
ƒ 5 - .

Op hete kolen

In  h e t k a d e r van  de a k tie  tegen  de 
v liegas (zie e ld e rs  in  d i t  n u m m er) p u 
b liceerde de P S P -m ilieu g ro ep  N ijm e 
gen  een b ro ch u re  o n d er de ti te l  'Op 
hete kolen; kolenstook ter diskussie De 
b ro ch u re  sp its t  zich  toe  op de s itu a tie  
b ij de ko lengestook te  c en tra le  in  N ij
m egen, m a a r  de  p ro b lem atiek  is a lg e
m een . De b ro ch u re  k o st ƒ 1 -  en  k an  
w orden  beste ld  bij P S P , P o s tb u s  1280, 
N ijm egen , tel.: 080 - 23 83 53 (v ragen  
n a a r  Jo h n  S m its). D a a rn a a s t  is de 
'Nationale Top Tien van ver zuurders’ 
a ls  a ffiche  u itg eb rach t. F o rm a a t A2, 
tw eek leu renzeefd ruk , p r i js  ƒ1,50.

De P S P  in B ussum  h e e ft een d iskussie- 
n o ta  gepubliceerd  over h e t p la a tse lijk  
w elzijnsbeleid . In  de gem een te  B ussum  
s ta a n  bezuin ig ingen voor de deu r, die 
w orden  doorgevoerd zonder inhoude
lijke  visie. D aa rd o o r w orden  m e t nam e 
de k lub- en b u u rth u izen  h e t s la ch to f
fer. De P S P  in B ussum  wil de d iskussie  
d aa ro v e r s tim u le ren  m e t de nu  u itg e 
b ra c h te  n o ta  ’B ussum s w elzijn  in  b e 
w eging’. P r i js  ƒ3,50. Te bestellen bij: 
P S P -B ussum , B ijls tra a t 93, B ussum , 
tel.: 02159 - 138 35.

In  g a le rie  S refidensi (K e ize rsg rach t 
757, A m ste rd am ) is to t  13 decem ber 
een  ten to o n ste llin g  over de  ’M acum ba- 
’-re lig ie  te  zien. A quare llen  en o lieverf- 
-w erk  van  D om ingos M a rtin s  (B raz i
lië) en  fo to ’s van  Albert van Weeren 
(N ederland). G eopend: d ag e lijk s  van 
13.00 to t  17.00 u u r  (ook in  de w eek
ends).

3e W ERELD
Nicaragua onderdak

H e t N ica rag u a  K om itee  N ed erlan d  is 
een  ak tie  g e s ta r t  o n d er h e t m o tto  Help 
Nicaragua onderdak. De afgelopen  ja -  
re n  hebben  honderddu izenden  boeren  
en  h u n  gezinnen  de v aak  afgelegen  
b o e rd e r ijtje s  m oeten  v erla ten , g e 
v lu ch t u it  a n g s t voor de a a n h a n g e rs  
v an  e x -d ik ta to r  Som oza. De bedoeling  
v a n  de a k tie  van  h e t N ica rag u a  K om i
tee  is geld  b ijeen  te  b ren g en  voor de 
bouw  van d o rp jes  voor de opvang  van  
de  v luch te lingen . V oor de bouw  v an  één  
zo’n  d o rp  is een h a lf  m iljoen  gu lden  
nodig: voor h o n d erd  eenvoudige h u i
zen, een school, w erk p laa tsen , tw ee k i
lo m e te r b e s tra t in g  en  e lek trisch e  b e
d rad in g . S teu n  deze ak tie  door h e t 
s to r te n  van een g if t  op postg iro  
3580163 t.n.v. N ica rag u a  K om itee  N e
d e rlan d , V an S p e y k s tra a t 21, U tre c h t 
m e t verm eld in g  van  ’o n d e rd ak ’.

Homo's

D e lande lijke  P S P -h o m o ’s o rg an ise ren  
op zaterdag 15 december een b ije en 
kom st. Op de ag en d a  s ta a t  een  g ed ach 
ten w isse lin g  m e t Andrêe van Es 
(P S P -T w eede k am erlid ) over de  Wet 
Gelijke Behandeling en  de b e tek en is  
voor hom o’s (M /V ). Plaats: P S P -p a r-  
tijb u ro , N ieuw e L o o ie rs s tra a t 45, A m 
ste rd am . Tijd: 13.00 to t  17.30 uu r. N a
dere informatie: W im  van  Kooij (030 - 
93 79 67 /  52 08 04) of Bob v an  S ch ijn - 
de l (020 - 25 20 85).

D e P S P -V rouw en  K oörd ina tieg roep  
v e rg a d e rt op woensdag 28 november en 
dinsdag 18 december, s teeds om  19.00 
u u r, op h e t P a r tij  buro , N w e L oo iers
s t r a a t  45, A m ste rd am . N ad ere  in fo r
m atie : Chnstine Baars, tel.: 02991 - 
3586; Meike Dager, tel.: 020 - 123622 ; 
Roos Kenter, te l :  020 - 85 19 77 o f Han- 
ny de Jong, H e rm a n  H esse -e rf  97, D or
d rech t, tel.: 078 - 16 40 27.

Meidentelefoon Zwolle

O p versch illende p la a tse n  in  ons lan d  
b e s ta a t  een m eidentelefoon . E n  nu  ook 
in  Zwolle. H eb  je  ruzie  m e t je  v riend; 
ben  je  de pil vergeten ; heb  je  p ro b le 
m en op school en  ben  je  zo tu sse n  de 12 
en 24 ja a r ?  Bel d a n  de m eidentelefoon , 
elke w oensdagavond  van  19.00 to t  22.00 
u u r. N u m m er 038 - 22 64 64.

Palestijnen

D e U n iv e rs ite it van  A m ste rd a m  o rg a 
n is e e r t op vrijdag 28 november een 
se m in a r  m e t dee ln am e van  een a a n ta l

RACISME IN NEDERLAND
BEVRIJDING besteedde het afgelo
pen jaar fors veel aandacht aan de 
strijd tegen racisme, fascisme en 
seksisme.
In het kader van het najaarscongres 
van de PSP zijn veel van die artikelen 
gebundeld in een speciaal nummer.

Dat nummer wordt n ie t toegezonden 
aan de abonnees van dit blad. Het is 
in de losse verkoop via de afdelingen 
van de partij voor ƒ 1,50. Het nummer 
wordt toegezonden als u ƒ 3,10 over
maakt naar postgiro 194240 t.n.v. 
PSP/Amsterdam met vermelding van 
„R acism e in N ederland” .

P a le s tijn se  g asten . De b ijeen k o m st 
s t a a t  in  h e t tek en  van  een  m ogelijke 
beë ind ig ing  v an  h e t sam en w erk in g s
v e rb an d  tu ssen  de A m ste rd am se  g e
m een  te -u n iv e rs ite it  en  de P a le s tijn se  
B ir Zeit Universiteit H e t se m in a r  b e 
g in t  om  11.00 u u r  en  e in d ig t m e t een 
recep tie  om  16.00 uu r. Toegang: voor 
a lle  b e lan g ste llen d en  g ra tis . Plaats: 
O u d em an h u isp o o rt, A m ste rd am . N a
d e re  in fo rm atie : B uro  b u iten lan d  UvA, 
S pu i 21, A m ste rd am .
’s  A vonds o rg a n ise e r t de s tu d e n te n -  
bond  A SV A  een  salidariteitsfeest in

10,
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A m ste rd am . V anaf 18.30 u u r A rab isch  
e ten  en  d a a rn a  film , m uziek, d ia 's, in 
fo rm a tie m a rk t en  disko.

De prijs van goud

In  h e t k ad e r van  de grote najaarsaktie 
tegen de Kruyerrand van  h e t K om itee 
Z uidelijk  A frik a  verscheen  deze 
m a a n d  h e t boekje De keerzijde van de 
Krugerrand, A p a rth e id  en  de p rijs  van 
h e t goud. H e t boekje geeft a ch te r-  
g ro n d -d o k u m en ta tie : de h is to rische  
band  tu ssen  goudw inn ing  en a p a r t 
heid, h e t be lang  voor de Z u id a frik aan - 
se ekonom ie en  de fu n k tie  van de 'K ru 
g e r ra n d ’ d a a rb ij. H e t boekje kan  w o r
den beste ld  bij KZA: O udezijds A ch
te rb u rg w a l 173, A m ste rd am , tel.: 020 - 
27 08 01.

Geen doden waard

De driedelige v ideoproduk tie  Kern- 
energie geen doden waard van C ine- 
club V rijh e id sfilm s is nu voor v e rto 
n ing  in heel N ederland  te  h u u r. Cine- 
club h eeft zo’n v ijf j a a r  aan  deze pro- 
d u k tie  gew erk t. H e t ee rs te  deel g ing  
on langs in p rem ière  in  A m ste rd am ; de 
overige tw ee delen volgen in ’85. De 
h u u rp r ijs  p e r deel kost ƒ 1 5 0 -  (een 
ab o n n em en t op alle  d rie  delen ƒ300,-). 
Nadere irformatie: C ineclub, P o stb u s 
1626, 1000 BP A m ste rd am , tel.: 020 - 
25 0045.

’r j è '  cineclub
een nieuwe film van vrijheidsfilms 020-250045/250057

t  m  • ■ ê • v

De paus

S tich tin g  De W ekker in U tre c h t h e e ft 
te r  gelegenheid  van  h e t bezoek van  de 
p au s aan  ons land  een tw eeta l a ffiches 
u itg eb rach t. Eén m et de te k s t Gok niet 
op een leven na de dood ' w aa rb ij h e t 
V aticaan  w ord t voorgesteld  als een ca 
sino en één wTaaro p  Jo h an n es  P au lu s  
s ta a t  afgebeeld m et een clow nsneus a ls  
de d irek teu r van h e t w erldcirkus. 'G ok 
niet...' (fo rm aa t 50 x 70 cm ) kost ƒ 5 -  
en  de clown 36 x 60 cm) ƒ4 ,-. Bestellen: 
S tich tin g  De W ekker, P ostbus 607, 
3500 A P U trech t, tel.; 030 - 31 82 86. Op 
verzoek w ord t een fo lder m e t alle u i t 
gaven  van De W ekker toegezonden.

Steun aan mijnwerkers

N iet alleen de g ro o tste  v ak cen tra le  van 
ons land, de FNV, is een s teu n ak tie  
g e s ta r t  voor de B ritse  m ijnw erkers , 
ook de k le inste  s te u n t de E ngelse s ta 
kers: h e t OVB (h e t Onafhankelijk Ver
bond van Bedrijfsorganisaties) s te u n t 
de a rb e id e rs  die na  een s tak in g  van 
b ijn a  veertig  w eken le tte r lijk  m et de 
ru g  tegen  de m u u r s taan . S to r t  een 
b ijd rag e  op postg iro  429817 t.n.v. L a n 
de lijk  p enn ingm eeste r Ö V B /R o tte r- 
dam  m et verm eld ing  van 'B ritse  m ijn 
stak in g '.

Sneldruk

De s tich tin g  L andelijk  V rijw illigers 
A k tiv ite iten  C en trum  'E lv as ' in A m 
s te rd a m  b e s ta a t d it ja a r  tien  ja a r .  De 
E lvas b ied t hu lp  aan  ak tieg roepen  en 
v rijw illig e rso rg an isa tie s  bij p u b lic ite it 
en o rgan isa tie . De d ien stv erlen in g  be
s ta a t  o.a. u it een h u isd ru k k erij, een 
type- en s tencilkam er, vergaderza len , 
v e rh u u r van k an to o rru im tes . O nlangs 
is E lvas g e s ta r t  m e t tw ee nieuw e v o r
m en van service: sne ld ruk  en stencil- 
len. N adere  in fo rm atie : E lvas, M ina- 
h a s s a s tra a t  1, A m sterd am .

Verzetsmuseum Amsterdam

In  1980 bezochten m eer dan  zestig d u i
zend m ensen  de g ro te  verze tsten toon - 
s te llin g  19S3-19nu die op in itia tie f  van 
h e t 5 m ei-com ité in h e t P ale is op de 
D am  in A m ste rd am  p laa tsvond . D aa r 
o n ts to n d  h e t idee voor een p e rm an en te  
expositie  op een v as te  p la a ts  voor h e t 
m a te r ia a l d a t over h e t verzet tegen  
fascism e, rac ism e en d isk rim in a tie  b ij
een g e b rac h t kan  woorden. De p lan n en  
d aa rv o o r zijn  in een vergevorderd  s ta 
d ium . H e t Verzetsmuseum Amsterdam  
k o m t in de synagoge a a n  de L e k s tra a t. 
H e t p lan  w o rd t financieel m ogelijk  g e 
m a a k t door de Joodse G em eente, h e t 
r i jk  en  de gem een te  A m ste rd am , m a a r  
d a a rn a a s t  is nog veel geld nodig  voor 
in r ic h tin g  en exp lo ita tie . D aarb ij 
w o rd t gem ik t op p a rtik u lie re  b i jd ra 
gen. Al enkele honderden  m ensen  h eb 

ben toegezegd een ja a r li jk se  b ijd rag e  
te  s to rten . Nadere informatie: S tic h 
tin g  V erzetsm useum  A m ste rd am , O u
dezijds voorburgw al 215-217, A m s te r
dam , tel.: 020 - 552 22 88, postg iro  
5194045.

dschritt voor
dokum entaire

lotograVie

H .i-yMe,,er

losse v e r k o o p  f 8 , 5 0 ;  j a a r a b o n n e m e n t  f 45 ,  (6 n u m 
mers) ;  m e t  C J P  f 3 7 , 5 0 .
S tu u r  een kaar t je  naar:  U i tge ve r i j  F ra g m e n t ,  C o n ra d  
s t raa t  23 ,  1 0 1 8  INJE A m s t e r d a m
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et dumpen van radio-aktief afval gaat door. De strijd ertegen door Greenpeace ook.Voor 
één tientje van u, vangen we straks de eerste klappen op. Waardoor het dumpen publici

teit krijgt,endus wordt bemoeilijkt.Dat vechten doen we altijdzonder wapens.Maar zonder 
dat tientje redden we het rnet.

U blijft thuis, maar helpt ons 
met minimaal 'n tientje. Méér 
geld geven mag ook, graag 
zelfs. U wordt 4 x per jaar op de

e gehouden met onze 
Greenpeace kwartaalkrant.
Bedankt, u hoort nog van ons.

Deze bon opsturen naar G re e n p e a c e  Nederland, antwoord- K 
nummer 10734, 1000 RA Amsterdam. (Postzegel niet nodig) i 
Bollen mag ook: 020  236545 .  U krijgt per
omgaando 'n  acceptgiro on bent donateur.
Naam:

G R e e N T fA c e -

Adres:
Postcode Plaats:
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PSP- KONGRES
Interessant kongres?
Is een kongres geslaagd als zij de 
aanwezigen twee dagen in spanning kan 
houden over de uitslag van een diskussie, 
waarin de standpunten al vele malen 
herhaald zijn? Zou het niet veel 
spannender geweest zijn als er 
inhoudelijk en diepgaand over een (nieuw) 
onderwerp gesproken was, waarmee de 
partij daadwerkelijk aan de slag had 
gekund? Over een anti-racisme strategie 
bijvoorbeeld. Erik Schaap van de afdeling 
Groningen verwoordde ook mijn 
onbehagen. Is een kongres interessant 
als de helft van de zaal leegloopt op het 
moment dat er over anti-racisme 
gesproken wordt, een onderwerp dat zo 
belangrijk is en zoveel prioriteit verdient, 
vroeg hij zich af. Het zou heel wat beter 
zijn geweest als er evenveel over 
anti-racisme gediskussieerd werd in de 
zaal, in de wandelgangen tussen koalities 
en tussen tegenstanders, als over de 
linkse samenwerking.
De diskussies over anti-racisme en 
ondersteuning van migrantenorganisaties 
waren op het kongres niet alleen kort, er 
deden ook weinig afdelingen aan mee. 
Wanneer dit gebrek aan opwinding 
gegrond is op een grote mate van 
overeenstemming dan is dat een goede 
zaak, stelde Hans van Oei, die namens 
het partijbestuur de stellingen over deze 
onderwerpen verdedigde. Maar wanneer 
dit een geringe betrokkenheid betekent, 
dan is dat op zijn minst jammer. 
Waarschijnlijk was beide het geval. Het 
kongres was over deze onderwerpen het 
op de meeste punten met elkaar eens, 
maar over de ondersteuning van 
migrantenorganisaties is in het geheel 
niet eens gepraat.
Toch lijken me dit geen onderwerpen 
waar men zo gauw over uitgepraat zou 
hoeven te zijn. Dat bleek tijdens de twee 
themadagen in december 83 en februari 
84 over anti-racisme en ondersteuning 

van minderhedenorganisaties. Dat bleek 
in de diskussiegroepen die 
zaterdagmiddag in Rotterdam werden 
gehouden. De diskussies waren net op 
gang, toen de plenaire zitting weer 
doorging. Weliswaar zijn lang niet alle 
aspekten van deze thema’s al genoeg 
doordacht en uitgepraat om er besluiten 
over te nemen. Maar er zijn tijdens het 
kongres ook geen initiatieven 
ondernomen c.q. aangenomen om die 
diskussie in de partij voort te zetten. Er is 
ook niet duidelijk geworden wat 
afdelingen nu verder met deze 
aangenomen stellingen gaan doen, vooral 
niet bij die afdelingen die over dit 
onderwerp geen spreektijd hebben 
gevraagd.
De vergelijking met de feminisering in de 
partij dringt zich aan mij op: er worden 
veel goede bedoelingen uitgesproken, 
maar er wordt weinig mee gedaan. Na 
tweeeneenhalf jaar kan gekonstateerd 
worden, dat van de feminisering nog niet 
zoveel terecht is gekomen. Het aantal 
vrouwen op vooruitgeschoven posten is 
wel toegenomen, maar dat zegt nog niets 
over de mate waarin vrouwen het 
daadwerkelijk voor het zeggen hebben.
Op dit kongres was, zoals een

w m m

presidiumlid het omschreef, het aantal 
vrouwelijke spreeksters op één hand te 
tellen. Het is niet te hopen dat ook het 
onderwerp anti-racisme zal blijven liggen.

Linkse samenwerking

De nadruk in dit kongres lag op de linkse 
samenwerking in het licht van de 
voorbereiding van de Tweede 
Kamerverkiezingen in 1986. Aan het 
kongres waren twee voorstellen 
voorgelegd, die al gauw in het 
spraakgebruik ’A’ en ’B’ heetten.
Door de toelichting op de voorstellen 
werd de diskussie van het Steenwijker 
kongres, dat vorig jaar is gehouden, in 
feite heropend: 'Vaak wordt van deze 
besluiten (in Steenwijk genomen, HB) het 
beeld geschapen als zouden ze 
strukturele samenwerking uitsluiten. Dat 
is niet juist: wel bevatten zij het oordeel 
dat op dat moment de overeenstemming 
met andere partijen er niet groot genoeg 
voor was, maar daarnaast bevatten ze 
ook de wens om met name middels 
diskussie aan de basis van partijen die 
overeenstemming wel te bereiken”.
Is er inmiddels bij CPN en PPR zoveel 
veranderd, dat samenwerking wel 
mogelijk wordt, zoals voorstanders voor 
A benadrukten? Staat de PSP inmiddels 
zo sterk in het politieke veld dat zij 
anderen wel kompromissen kan 
afdwingen, maar zelf niets hoeft in te 
leveren? Of is onderhandelen altijd 
kompromissen sluiten en is een 
kompromis tussen gedeeltelijk 
ontwapenen en volledig ontwapenen, dat 
er gedeeltelijk ontwapend moet worden, 
zoals fraktievoorzitter Fred van der Spek 
stelde, die vurig voor B pleitte.
Om de toenemende verscherping tussen 
standpunten af te zwakken, een 
verscherping die de partij steeds 
diepgaander verdeelt, is zowel voor als 
tijdens het kongres door diverse mensen 
getracht een aanvaardbaar kompromis te 
vinden. De afdeling Utrecht 
Centrum/Noord met name had een 
alternatief voor A als amendement 
ingediend. Het partijbestuur heeft in de 
wandelgangen en vergaderingen aan een 
’A-aksent’ gewerkt dat uiteindelijk door 
een meerderheid van het partijbestuur en 
in gewijzigde vorm door het kongres kon 
worden geaksepteerd. De 
stemverhoudingen tussen dit A-voorstel 
en B lagen nagenoeg gelijk: 52-47%.

Zijn we nu veel verder gekomen dan een 
jaar geleden? Zelfs al zou er een 
verschuiving zijn opgetreden in de richting 
van de samenwerkingsgedachte, is dit 
dan een gunstige (of ongunstige, 
afhankelijk van de visie) ontwikkeling?
We kunnen konstateren dat de partij nog 
even verdeeld is als voorheen. Het feit, 
dat er uiteindelijk een zeer zwak voorstel 
uit de bus gekomen is, dat globaal 
inhoudt dat er wel verder gepraat zal 
worden met PPR en CPN, maar nog niet 
onderhandeld, dat toch nog door 47% 
van de leden wordt afgewezen, duidt op 
een verscherping van de tegenstellingen. 
Het duidt ook op wantrouwen ten 
opzichte van het partijbestuur, dat deze 
tussenweg heeft uitgedokterd. Blijkbaar 
hebben veel leden niet het vertrouwen dat 
verder praten iets konstruktiefs en meer 
duidelijkheid zal opleveren over al of niet 
samen werken.
Niet iedereen was ook bereid naar een 
kompromis toe te werken. Direkt na de 
uitslag van de stemming werd een oproep 
rondgedeeld van mensen die tegen elke 
vorm van samenwerking zijn. In de brief 
werden mensen opgeroepen binnenkort 
bijeen te komen om te praten over het 
oprichten van een tendensgroep. Zelfs de 
gedachte aan een nieuwe partij werd 
geopperd. Deze brief lag al klaar voordat 
de kompromissen op tafel waren gelegd, 
voor het geval dat het kongres niet voor 
B zou stemmen.
Daarnaast kan nog gekonstateerd 
worden dat zo’n 52 afdelingen niet 
vertegenwoordigd waren op het kongres. 
Dit betekent dat PSP-ers deze diskussie 
moe beginnen te worden. Wanneer de 
kwestie over wel of niet samenwerken de 
partij begint te verlammen en zoveel 
energie vergt dat andere zaken blijven 
liggen, dan zijn we nog verder van huis.
Ik heb het idee dat we een trein in 
beweging hebben gezet die niemand weet 
te besturen. Als we hem stop zetten, is de 
ene helft van de partij kwaad en dreigt 
met opstappen; als we doorrijden, is de 
andere helft verbolgen. En 
langzamerhand weten velen ook al niet 
meer waarom die trein ooit aan het rijden 
is gezet. Linkse samenwerking, 
waarvoor, waartoe? Linkse 
samenwerking om gezamenlijk tegen 
racisme te strijden? Prima, maar daar is 
door het kongres niet over gesproken.
Bij de stemming over ’A’ en ’B’ had ik het 
idee dat ik naar een wedstrijd zat te 
kijken, dat een van de twee moest 
winnen. Die dag won Ajax van 
Feijenoord, in de PSP won ’A’ van 'B'. 
Politiek tot spel verheven? Ik houd niet 
van voetbal.

HELEEN BUIJS

*
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Op zaterdag 24 en zondag 25 november 
vond in het ’Odeon’ in Rotterdam het 42ste 
kongres van de PSP plaats. Centrale on
derwerpen waren de bestrijding van racis
me en de verhouding tussen PSP en mi
grantenorganisaties en de linkse samen
werking op regionaal èn op landelijk nivo. 
Verder kwamen een aantal huishoudelijke 
zaken aan de orde.

Op deze pagina doet ’Bevrijding’ verslag 
van de gebeurtenissen. Heleen Buijs geeft 
kommentaar op de politieke gang van za
ken (pagina 2) en belicht de gevolgen van 
de behandeling van de financiële begro
ting: er zullen ontslagen vallen onder het 
personeel van de PSP.
Peter Z w art gaat in op de diskussies over 
de landelijke samenwerking met CPN en

PPR en Rob van Hitten behandelt de plaat
selijke samenwerking. Oorspronkelijk zou 
Chris Huinder komen met een verslag van 
de diskussies over de anti-racistische 
strijd, maar dat was helaas door een plot
selinge ziekte onmogelijk. Dat verhaal 
houdt U nog van ons tegoed.

Rotterdam was zondag 25 
november het toneel van twee 
traditioneel emotionele 
gebeurtenissen.
In ’De Kuip’ voetbalden Ajax en 
Feijenoord tegen elkaar. Met na 
afloop een massale matpartij 
tussen politie en supporters. 
Resultaat: vijfenveertig 
arrestanten en diverse gewonden. 
En in het ’Odeon’ boog die dag 
het 42ste PSP-kongres zich over 
de linkse samenwerking bij de 
komende Tweede 
Kamerverkiezingen. Hoeveel 
gewonden daarbij vielen is nog 
onbekend. Een massale botsing 
bleef uit, maar het werd wel de 
dag van de arrogantie van het 
eigen gelijk. Peter Z w art hield de 
stand bij.

Met een krappe meerderheid van 3523 
tegen 3192 stemmen heeft het partijbe
stuur van de PSP toestemming gekregen 
verkennende besprekingen aan te gaan 
met PPR en CPN. Het voorstel van de 
meerderheid van het partijbestuur werd 
tijdens het kongres van nog wat extra 
garanties voorzien om een al te vlotte 
overeenkomst met die partijen te verhin
deren. Zo komt er in juni 1985 een extra 
kongres, om het resultaat van die verken
nende besprekingen tot dan toe te beoor
delen. Pas daarna wordt beslist, of het 
groene licht kan worden gegeven aan een 
tweede fase: het eigenlijke onderhande
len.
De voorwaarden die het partijbestuur zelf 
al had aangebracht, zoals de openbaar
heid van de besprekingen, het kontroleer- 
baar zijn voor de partijleden en de rappor
tage aan de partijraad, bleven gehand
haafd. Toegevoegd werd, op voorstel van 
de afdeling Tilburg, een passage over de 
versterking van de politieke macht van de 
buitenparlementaire bewegingen.
Het partijbestuur presenteerde het extra 
kongres in juni 1985 als een kompromis 
naar degenen die bang waren dat er te 
snel onderhandeld zou worden en dat 
daarbij onkontroleerbaar een kompromis

foto: Gerio Beemink

met PPR en CPN gezocht zou worden. 
Maar dit gebaar van het partijbestuur 
slaagde er niet in de partij te verenigen 
achteréén voorstel. Het grootste deel van 
de aanhangers van het minderheidsvoor- 
stel (nü besluiten zelfstandig de verkiezin
gen in te gaan) bleef daaraan vasthouden 
en kreeg bijna de helft van de kongresgan- 
gers achter zich.

Gespleten

De PSP is over deze kwestie tot op het 
bot gespleten, konstateerde de pers na 
afloop. Een feitelijke splitsing heeft zich 
niet voorgedaan, hoewel dat er wel even 
naar uit zag. Als twee standpunten in de 
partij beide evenveel aanhang hebben, 
zou de konklusie kunnen zijn dat beide 
opvattingen in de PSP gerechtvaardigd 
kunnen zijn en een plaats moeten hebben. 
Het onvermogen om naar elkaar te luiste
ren was op het kongres echter duidelijk 
aanwezig. Van het Eigen Gelijk werd druk 
getuigd, niet alleen over beginselen en 
programma, maar óók over de strategie. 
De ene helft verweet de andere helft arro
gant te zijn, en omgekeerd. Want het is 
arrogant te denken als PSP de enige ver
zamelplaats van radikale socialisten te 
zijn en je af te sluiten voor gesprekken met 
andere partijen, waarin zoveel geestver
wanten zitten. Nee, zegt de ander, het is 
arrogant om die gesprekken aan te gaan, 
met het idee dat de PSP-standpunten het 
in de onderhandelingen wel zullen winnen.

De onderhandelingen zullen uitmonden in 
kompromissen, waardoor de hoofdpun
ten van de PSP in het gedrang komen. 
En de één kent sociale bewegingen, die 
smachten naar samenwerking van radi- 
kaal links; de ander roept dezelfde (?) 
sociale bewegingen aan om de samen
werking met PPR en CPN af te wijzen.

Fusie

Dat de emoties hoog oplopen, is begrijpe
lijk, omdat het op langere termijn over het 
voortbestaan van de PSP gaat. Ook al 
legt de PSP nog zo’n nadruk op de buiten
parlementaire aktie, haar bekendheid bij 
de bevolking en haar konkrete voorstellen 
en alternatieven gaan toch voor een be
langrijk deel via het parlement. Een geza
menlijke Kamerfraktie met andere partijen 
zal logischerwijze tot een fusie op termijn 
moeten leiden. Sommigen zijn heel bang 
een unieke partij (met scherpe standpun
ten) te verliezen. Anderen zien de PSP 
juist ontkracht, als zij in haar eentje blijft 
voortsukkelen en niet wervender kan zijn 
dan voor zo’n twee procent van de bevol
king. De verkiezingsonderzoeken werden 
dikwijls aangehaald: dat de PSP het zo
veel beter zou doen in de peilingen dan 
PPR en CPN. Maar er moet bij verteld 
worden, dat we ons al eens eerder rijk 
gerekend hebben: zeven  zetels voorspeld 
in de ’Rooie Haan’, drie gekregen bij de 
verkiezingen. De PSP heeft, evenals PPR 
en CPN, te kampen met ledenverlies.

Konfrontatie

Ook degenen die vóór het beginnen van 
besprekingen zijn, lijken geen "onvoor- 
waardelijke samenwerkers". Verscheide
ne sprekers spraken van een konfrontatie  
met PPR en CPN, en niemand bleek van 
zins de hoofdpunten van de PSP in te 
leveren. Om de andere partijen to t een  
keuze te dwingen zouden de besprekin
gen moeten worden aangegaan, een keu
ze vóór de PSP en haar hoofdpunten wel 
te verstaan. Met name op de PPR werd 
gedoeld, die zelf het liefst in het midden 
zou zitten tussen PSP/CPN enerzijds, en 
EVP, de groep Scholten-Dijkman en de 
Europese Groenen anderzijds. Nu tegelijk 
de EVP en aanverwanten niet met PSP en 
CPN willen samenwerken, en dit omge
keerd ook geldt, zal de PPR aan de keuze 
hiertussen niet kunnen ontkomen. Tenzij 
de PPR, om haar eigen eenheid te redden, 
besluit zelfstandig de verkiezingen in te 
gaan. Na het laatste PPR-kongres, waar 
de groene en evangelische vleugel onver
wacht sterk uit bestuursverkiezingen te 
voorschijn kwam, is de kans daarop toe
genomen. Wat de CPN betreft, die houdt 
in het voorjaar van 1985 haar volgende 
kongres, dus nog tijdens de fase van de 
verkennende besprekingen. De besluiten 
van dat CPN-kongres, waaronder de sa
menstelling van een nieuw partijbestuur 
en de koers van 'De Waarheid’, zullen wel

vervolg op pagina 4
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meer duidelijkheid verschaffen aan het 
PSP-kongres van juni 85.

Nog een stichting?

Het partijbestuur kan nu besprekingen be
ginnen met PPR en CPN, maar weet zich 
daarin niet positief gesteund door bijna de 
helft van de partij. Dat zal de overtuigings
kracht van de PSP in die gesprekken niet 
erg vergroten. Een deel van de tegenstan
ders van de besprekingen heeft al aange- 
kondigd verdere initiatieven te nemen om 
de PSP op -  wat zij noemen -  de radikaal- 
-socialistische lijn te houden. In een ver
klaring roepen zij op om 16 decem ber in 
Nijmegen (Kultureel centrum O’42) bijeen 
te komen om te spreken over een ten- 
densgroep, een stichting (een tegenhan
ger van de Stichting 'Linkse Doorbraak’) 
of het treffen van voorbereidingen voor 
een nieuwe partij. Tot de ondertekenaars 
behoren Tweede Kamerlid Fred van der 
S p ek , de partijbestuursleden Josje Hen
driks en Kees van der Putten en de Noord- 
brabantse statenleden H arry van Heijster 
en A a d  Sweep. Opvallend genoeg ontbre
ken Groningse bestuursleden als Sander 
D oeve  en Hans Boer die op het kongres 
namens de minderheid van het partijbe
stuur optraden die tegen de besprekingen 
was, bij de ondertekenaars van dit initia
tief.
Terecht kijkt de hele PSP met argusogen 
mee hoe het bij de besprekingen met PPR 
en CPN zal toegaan. Terecht, omdat het 
geen besprekingen van de partijtoppen 
mogen blijven, en omdat er grote gevolgen 
aan verbonden kunnen zijn. De één ziet er 
nü de kans in, de malaise en teruggang in 
de radikaal-linkse beweging te doorbre
ken; de ander vreest het einde van de PSP 
en haar beginselen. Voor beiden zou moe
ten gelden, dat een halve PSP toch wel het 
minst aantrekkelijk is. Een halve PSP als 
zelfstandige partij, of een halve PSP-in- 
breng in een nieuwe radikaal-linkse politie
ke formatie. Meer bereidheid naar eikaars 
argumenten te luisteren is een voorwaar- 
de om straks niet met een halve partij te 
blijven zitten.

PETER ZWART

PSP-KONGRES

IN VOLLE WAPENRUSTING
De diskussie over de linkse samenwerking 
bij regionale verkiezingen gaf een voor
proefje te zien van wat er de volgende dag 
zou gebeuren met betrekking tot het on
derdeel Tweede Kamerverkiezingen. Af
gevaardigden met de meest uitgesproken 
mening betraden soms in volledige 
wapenuitrusting het spreekgestoelte.
Het debat spitste zich toe op de vraag of 
afdelingen de vrijheid dienen te hebben om 
gezamenlijk met andere partijen aan de 
verkiezingen mee te doen, of toe te treden 
tot een gemeentelijk of provinciaal kolle
ge. Oftewel: worden het richtlijnen of blijft 
het bij aanbevelingen? Gekozen werd 
voor het amendement van de PSP afde
ling Den Haag Centraal: ’Het kongres stelt 
richtlijnen op, aan de hand waarvan het 
partijbestuur al dan niet toestemming ver
leent. Tegen een afwijzing door het partij
bestuur staat beroep open bij de partij
raad...’
Verworpen werd het amendement van 
Groningen Noord, -Zuid en de meerder
heid van Land van Cuyk: ’de PSP doet bij 
voorkeur zelfstandig mee aan de verkie
zingen’. Aangenomen werd: bij samen
werking gaat de voorkeur uit naar partijen 
en groepen die links van de PvdA staan, 
met name CPN en PPR’, geheel volgens 
de oorspronkelijke tekst. Kortom: bij re
gionale verkiezingen is het mogelijk om 
met gezamenlijke lijsten aan de verkiezin
gen deel te nemen.

Als één van bovengenoemde richtlijnen 
werd aangenomen, dat de PSP bij een 
linkse meerderheid (PSP, CPN, PPR, 
PvdA en EVP) de mogelijkheid onderzoekt 
van een links programkollege, met uitslui
ting van het CDA, de VVD en de Socialisti
sche Partij (SP). De oorspronkelijke tekst, 
waarin gesproken wordt van 'streeft naar
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foto: Erik Nannen

een links programkollege’, werd hierdoor 
afgezwakt. Deelname van D’66 kan wel, 
maar heeft niet de voorkeur. Bij een recht
se meerderheid doet de PSP nooit mee 
aan het kollege van B en W of Gedepu
teerde Staten. Alleen in gemeenten van 
minder dan twintig duizend inwoners, in
dien daar de links-rechts tegenstelling de 
gemeentepolitiek minder overheerst, kan 
hiervan afgeweken worden als het kolle- 
ge-akkoord duidelijke garanties voor een 
vooruitstrevend beleid biedt. Toetreding 
tot een kollege vereist de toestemming 
van het partijbestuur, ook in dit geval met 
de mogelijkheid van beroep bij de partij
raad. Op voordracht van de afdeling Bus- 
sum werd besloten tot de toevoeging: ’In
dien de PSP of het samenwerkingsver
band het kollege-programma onderte
kent, wordt er in principe ook aanspraak 
gemaakt op een wethouderszetel.’
Een aantal aanhangers van aanbevelin
gen’ verdedigden hun standpunt door te 
pleiten voor het model van basisdemokra- 
tie: 'Afdelingen moeten zoveel mogelijk 
autonoom zijn’. Dit riep nogal wat wan
trouwen op, want is dit streven er niet 
enkel op gericht om met CDA of VVD in 
het kollege te kunnen gaan zitten, een 
louter pragmatisch overweging dus? Zo 
raak je toch juist de band met sociale 
bewegingen kwijt? Ook al bevat dit wan
trouwen misschien in individuele gevallen 
een grond van waarheid, het is niet terecht 
om daardoor meteen het vertrouwen op te 
zeggen in al diegenen die gewoon princi
pieel voor autonomie op afdelingsnivo 
zijn.
Aan de andere kant is het te begrijpen dat 
er grote bezwaren bestaan tegen het feit 
dat dezelfde partij waarin je je steeds af
zet tegen de regeringspartijen CDA en 
VVD, in een naburige gemeente ineens 
met die partijen in zee gaat. Evert de Vos 
verwoordde dit standpunt namens de 
PSP-jongeren: ’de grens van de autono
mie van afdelingen ligt bij samenwerking

foto: Erik Nannen

met rechts’. Dit soort denken dan af te 
doen met ’kwasi-stalinistisch’ zoals een 
afgevaardigde zelfs deed, doet geen recht 
aan de integriteit waarmee velen van ons 
politiek bedrijven.
De meeste formuleringen die uiteindelijk 
als richtlijn aangehouden moeten worden 
zijn over het algemeen dermate ruim ge
steld, dat afdelingen er nog veel kanten 
mee op kunnen. Wanneer je als richtlijn 
stelt dat iets ’de voorkeur heeft’, kun je dit 
namelijk lezen als ware het een aanbeve
ling. Anderzijds kunnen degenen die zich 
verzetten tegen deelname aan rechtse 
kolleges redelijk tevreden zijn dat het op 
dit punt niet bij aanbevelingen is gebleven, 
maar dat het tot richtlijnen is gekomen.

ROB VAN HILTEN

PSP-au torna tisering



PSP-KONGRES

1. Karina Abelman
2. Guus Bannenberg
3. Thea van der Molen
4. Corrie van der Velden
5. Huup Dassen
6. Lieke Thesingh
7. Heleen Buijs
8. Sander Doeve
9. Bram Kragtwijk

10. Josje Hendriks
11. Jos Eilert
12. Frank Feiner
13. Wilbert Dekker
14. Pierre Puts
15. Hans Boer
16. Hans van Oei
17. Marko Mazeland
18. Kees van der Putten
19. John Hontelez
20. Frans Janssen
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Het Rotterdamse kongres van de PSP 
nam een motie aan, waarin werd ge
vraagd het Partijbestuur van de PSP een 
gezicht te geven. In het kader van de 
feminisering en humanisering van de partij 
is het ongewenst dat het merendeel van 
de leden van de partij zich weinig tot niets 
kunnen voorstellen bij een partijbestuurs- 
lid, aldus de motie, die verder het bestuur

opdraagt zichzelf wat meer persoonlijke 
bekendheid te geven door de plaatsing 
van een groepsportret in het partijblad 
’Bevrijding’. De redaktie van dit periodiek 
gaf fotograaf Gerlo Beernink opdracht tot 
het maken van zo n portret van het be
stuur, waarbij Luuk Witsenhuijsen ont
brak.

foto: Erik Nannen

Het kongres heeft naast de andere onder
werpen ook over de begroting voor 1985 
gepraat en gestemd.
Naast de begroting die was ingediend 
door de meerderheid van het partijbe
stuur, waren er ook twee minderheids- 
voorstellen, die verdedigd werden door de 
penningmeester enerzijds en het partijbe- 
stuurslid Sander Doeve anderzijds.
In het voorstel van penningmeester Pierre 
Puts werd minder geld uitgetrokken voor 
salarissen voor personeel op het partijbu- 
ro en voor ’Bevrijding’ en méér voor de 
komputer, het Wetenschappelijk Buro en 
de afdelingen.
Het voorstel van Sander Doeve beoogde 
een behoud van het aantal arbeidsuren op 
het partij buro.
Het meerderheids voorstel stond vermin
dering van 13 arbeidsuren voor het partij- 
buro voor ogen en handhaving van het 
aantal nummers ‘Bevrijding’ voor 1985. 
Pierre Puts verdedigde zijn standpunt met 
name door te wijzen op het belang van

handhaving van het politieke werk van de 
partij; Sander Doeve wees op de nood
zaak van een goed funktionerend partijbu- 
ro om het vele werk aldaar te kunnen 
verzetten. Frans Janssen  (eveneens lid 
van het Partijbestuur) benadrukte dat het 
meerderheidsvoorstel een tussenweg was 
om de verwachte tekorten op te kunnen 
vangen.
Namens de medewerkersraad uitte Leo  
P la tv o e t zijn ongenoegen over het feit dat 
de medewerkers niet betrokken waren ge
weest bij de voornemens om op het aantal 
arbeidsuren te gaan korten. Pas in een 
zeer laat stadium is er overleg geweest 
met leden van het dagelijks bestuur. Op 
een voorstel van de medewerkersraad om 
het komende half jaar te bezien hoe aan 
eventuele bezuinigingen tegemoet geko
men zou kunnen worden, is niet ingegaan. 
De medewerkers wilden eerst bezien of en 
op welke wijze het werk herverdeeld zou 
kunnen worden binnen het partijburo. 
Tot veler verbazing heeft het kongres uit

eindelijk gekozen voor het minderheids- 
voorstel van Pierre Puts. Dit betekent dat 
er op het partijburo één arbeidsplaats zal 
komen te vervallen. De medewerkers we
ten vooralsnog niet hoe zij het werk moe
ten opvangen, dat blijft liggen, nu een 
medewerker (gedeeltelijk) ontslag heeft 
genomen, Zij hopen dat een gesprek met 
het dagelijks bestuur hier uitkomst over 
zal bieden.
Daarnaast zullen er ook minder nummers 
van Bevrijding’ verschijnen. Het aantal 
dat Pierre Puts in zijn toelichting op zijn 
voorstel heeft genoemd, is buitengewoon 
optimistisch. Het daar genoemde aantal 
van 17 nummers zal niet gehaald worden. 
De redaktie is aan het rekenen hoeveel 
nummers zij nog het komende jaar kan 
laten verschijnen om de lezer zo vaak en 
zo veel mogelijk te informeren over het wel 
en wee van onze partij.

HELEEN BUIJS
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Een lege plek bij Bevrijding -  de 
Roze Bril gebroken.
M aandag 12 november is na 
een ziekbed van enkele
maanden onze lieve vriend 
Peter Dros gestorven.
Peter is in het voorjaar van 1980 
in de redaktie van 'Bevrijding'
gekomen, één van een nieuwe 
lichting redaktieleden. Zijn 
specialism e op

sociaal-ekonomisch terrein -  
beroepshalve was hij ook 
sociaal-ekonomisch journalist -  
kwam ons heel goed van pas.
De verslaggeving op dit gebied 
kreeg daardoor een nieuwe 
impuls. Maar ook op andere 
terreinen heeft Peter veel 
gepubliceerd: n*r~~ ’rr-T» ■

30 km

. *  *
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w  Sm__uien Heeft Peter v
gepubliceerd: over de 
volkshuisvesting en de
woningdistributie, over de 
politiek en de rechtsorde, over 
het Caraïbisch gebied: de 
Antillen en Jamaica, over hetmediabeleid.
De oorsprong van Peters 
aktiviteiten lag  bij de
PSP-homogroep, w aarvan hij 
vanaf de oprichting a f een
stimulerende kracht was. Vanuit 
dit positie schreef hij in
'Bevrijding', a l voordat hij bij de 
redaktie kwam, over de
homobeweging. Uit die tijd a l 
dateren ook zijn bemoeienissen 
met de oprichting van een 
Homo-monument, waarvan hij 
namens de PSP-homogroep in 
het bestuur zat. Ook daar kwam 
zijn kritische inzet voor de 
em ancipatie van

homoseksuelen tot uiting. Zijn 
gastvrij huis was m enigm aal het 
verzamelpunt voor akties, 
demonstraties o f gezellig 
stappen. En als één van de 
hoogtepunten uit de nog korte

historie van de PSP-homogroep
herinneren wij ons dat wij op
Texel, Peters geboorte-eiland, 
op een weekend onder Peters 
aanvoering naar het plaatselijk 
café in De Koog trokken om het 
leven  daar eens flink van onze
aanwezigheid te laten genieten. 
Het eiland sprak er nog weken 
over. Daarbij was Peter zelf 
nooit de grote uitbundige
gangmaker, maar de binnenprt 
en het ironisch kommentaar op
w at hij allem aal tew eeg bracht, 
was altijd aanwezig.
M et richtingenstrijd wenste hij 
zich niet bezig te houden;
verbaasd en geërgerd zag hij 
hoe w el eens pogingen werden 
gedaan de redaktieleden 
politiek te "plaatsen". Liever dan 
zich in die partijperikelen te 
storten, ga f hij zijn bijdrage door
te schrijven, ook als columnist in 
de rubriek De Roze Bril.
De laatste maanden was hij nog 
steeds aktief -  nu door via  
interviews voor radio en voor 
kranten te vertellen over de 
positie van Aids-patiënten, om 
zo een bijdrage te leveren in het
voorkómen van sociaal 
isolement, angst en hysterie in
de maatschappij. Zelf heeft hij
daar gelukkig niet zo onder te 
lijden gehad, en hij b leef
plannen maken voor een 
ongewisse toekomst.
Onverwacht snel nog voor ons
nam zijn ziekte echter een fatale 
wending. Op een koude
novemberochtend hebben w ij 
hem stil uitgeleide gedaan. Zijn 
moed, doorzettingsvermogen en 
warme vriendschap zullen ons 
nog lang aan hem doen 
herinneren.
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In Latijns Amerika worden kleine 
mensen afgeschreven omdat
een reuzenschuld aan rijke
landen niet m eer op te brengenis.

Solidaridad steunt vakbonden, 
koöperaties en basisgroepen in 
heel Latijns Am erika die vechten

voor rechtvaardigheid. Die J
organisaties verdienen onze 
steun.
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Porno en seksueel geweld

Nadat eind oktober de 
liberalisering van porno een feit 
was, diskussieerde de Tweede 
Kamer half november over de 
nota "Bestrijding van seksueel 
geweld tegen vrouwen en 
meisjes". Eerst kwam de man aan 
bod, als vrije pomokonsument, 
toen de vrouw als slachtoffer van 
seksueel geweld. Beiden kwamen 
geheel aan hun trekken, maar de 
onderliggende 
machtsverhoudingen 
veranderden niet veel. Een 
kommentaar van Annelies 
Schutte, medewerkster van de 
PSP Tweede Kamerfraktie.

Harde porno in 1984 gaat over geweld, 
over kommercie, miljoenenhandel, over 
machtsverschillen en vrouwenonderdruk
king. Zo niet in de Tweede Kamer. Daar 
ging het bij de behandeling van de nieuwe 
pornobepalingen over porno als misdrijf 
tegen de zeden, over onverhoedse kon- 
frontatie met materiaal dat "aanstotelijk 
voor de eerbaarheid” is. De PvdA en de 
VVD hadden zich er sterk voor gemaakt 
het pornodebat te houden vóór de behan
deling van de Nota ”Bestrijding van sek
sueel gew eld tegen vrouwen en m eisjes”. 
Het leek er op dat voor deze partijen de 
liberalisering van porno de kroon is op hun 
strijd tegen betuttelende wetgeving, waar
mee voorlichtingsboekjes en naaktpren- 
ten gekriminaliseerd konden worden. Hoe 
ver we echter nog af zijn van een werkelij
ke bevrijding van de taboes op seksualiteit 
bleek wel uit de reakties op het plan van 
Andrée van Es (woordvoerster van de 
PSP) om wat harde porno voor te lezen. 
"Ga je in het leer?", "Neem je wat voor mij 
mee?", "Zal ik je eens pakken, of mag dat 
niet meer gezegd worden?”. En een ze
nuwachtige voorzitster, die zich afvroeg of 
de luidsprekers al dan niet uit moesten en 
de publieke tribune ontruimd, met het oog 
op de minderjarigen! Seksuele revolutie in 
Holland op zijn smalst.

Zedenmeesterij

Een politieke diskussie over porno is ei
genlijk een verdrongen diskussie over sek
sualiteit zelf. Want zonder dat het boven 
tafel komt, is de achterliggende gedachte 
van waaruit wordt geredeneerd, of je voor 
of tegen het reguleren van seksuele ver
houdingen bent?
Het CDA is vóór. Hun steeds weer terug
kerende pleidooien voor het huweijk en 
hun opvattingen over homoseksualiteit 
getuigen daarvan. Het scherpst kwam 
deze visie tot uitdrukking bij de behande
ling van de nota 'Seksueel geweld’. Toen 
huldigde het CDA het standpunt dat het 
seksuele zelfbeschikkingsrecht niet geldt

voor partners (lees: vrouwen) in het huwe
lijk of andere langdurige relaties. De libera
len en sociaal-demokraten zijn tegen, zeg
gen ze. Zij ijveren sinds de jaren zestig 
voor dekriminalisering van de delikten die 
zijn opgenomen onder 'Misdrijven tegen 
de zeden’ in het Wetboek van Strafrecht. 
Zo zijn overspel, de strafbaarheid van ho
moseksueel kontakt tussen meerder- en 
minderjarige mannen eruit verdwenen. 
Maar ondanks hun mooie praatjes dat de 
overheid geen zedenmeester meer mag 
zijn, bleef abortus strafbaar en blijft porno 
in afgeslankte vorm strafbaar. (Bij onver
hoedse konfrontatie, als het gaat om por
no waar kinderen op afgedeeld staan, als 
het aangeboden wordt aan minderjari
gen.) De invalshoek blijft wel degelijk de 
zedelijkheid, alleen een beetje minder. En 
op die manier wordt niet afgerekend met 
de loodzware erfenis van de strafwetge- 
ver van 1886 en 1911.

Mythe

Om nog een andere reden is een politieke 
diskussie over porno een verdrongen dis

kussie over seksualiteit. De mythe wordt 
in stand gehouden dat seksualiteit -  en 
ook pornografie -  sekse-neutraal zou zijn, 
alsof daarbij geen sprake is van maat
schappelijke verhoudingen tussen man
nen en vrouwen. Er wordt net gedaan 
alsof mannen en vrouwen een even aktie- 
ve rol zouden spelen bij de normering van 
seksualiteit. Dat is nu juist niet het geval. 
Zoals vrouwen op ieder terrein van het 
recht heel hard moeten vechten om een rol 
als Hsubjekt” te krijgen, om bijvoorbeeld 
handelingsbekwaam te worden in het bur
gerlijk recht, om een individueel recht op 
inkomen te krijgen, om zelfbeschikkings
recht over het eigen lichaam te krijgen, zo 
moeten zij ook de zedelijkheidswet be
vechten om niet alleen objekt te zijn van 
mannelijke lustbeleving (dan wel schaam
tegevoel), maar óók zelfstandige wezens 
met eigen belangen en eigen keuzes. 
Want die normering van de seksualiteit 
heeft sinds de vorige eeuw plaatsgevon
den vanuit de beperkte invalshoek van het 
instituut heteroseksualiteit. Dat betekent 
de erkenning dat verhoudingen tussen 
mannen en vrouwen nu eenmaal in het

voordeel van mannen zijin georganiseerd 
en dus ook dat de normering van de sek
sualiteit door mannen is geschiedt. 
Vrouwen zijn door de eeuwen heen, ook in 
de wetgeving vooral objekt geweest van 
mannelijke definiëring: goed voor aan
recht, kinderen en bed. Het is dan ook niet 
voor niets dat vooral vrouwen objekt van 
lustbeleving zijn en vooral vrouwen bedol
ven worden onder seksuele definiëringen. 
Want laten we eerlijk zijn: mannen hebben 
zich aardig weten te onttrekken aan sek
suele definities. Lichaam en seks van 
mannen worden als gegeven beschouwd, 
vrijgesteld van kritisch onderzoek, terwijl 
vrouwenlijven uitgebreid worden bekeken 
en overbelicht. Doordat zij het blikveld 
bepalen hebben mannen zichzelf uit het 
blikveld weggelaten. Een lichaam definië
ren is het kontroleren.
Het was de PSP, bij monde van Andrée 
van Es, die dit naar voren bracht. Zolang 
de invalshoek van porno de zedelijkheid 
is, ontkom je niet aan die onuitgesproken 
ongelijkheid, die zich ook weerspiegelt in 
porno. Die invalshoek deugt niet. Willen 
vrouwen in deze diskussie ook subjekt 
zijn, handelende personen, dan moet de 
invalshoek zijn het seksuele zelfbeschik
kingsrecht en de strijd tegen seksueel 
geweld. De invalshoek moet zijn het door
breken van de bestaande machtsverhou
dingen tussen mannen en vrouwen, het 
doorbreken van de heteroseksuele nor
mering van de seksualiteit.
Het is niet gelukt om porno op dit nivo ter 
diskussie te krijgen. Dat de PSP-fraktie 
toch voor het wetsontwerp stemde, is, 
omdat waar het meerdere niet wordt ge
haald, het mindere niet overboord hoeft te 
worden gegooid.

Nota seksueel geweld

Zoals verwacht bleek het bij de behande
ling van de nota "Bestrijding van seksueel 
geweld tegen vrouwen en meisjes” wèl te 
kunnen gaan over het seksuele zelfbe
schikkingsrecht van vrouwen en meisjes. 
Het is zelfs de grondgedachte van deze 
nota. Maar wat pornografie betreft bleef 
de diskussie beperkt tot een aangekon- 
digd onderzoek naar dwangelementen bij 
prostitutie en bij pornoproduktie. En er ligt 
nog een motie van de PSP, waarin ge
vraagd wordt om een onderzoek naar de 
relatie tussen harde porno en seksueel 
geweld.
Ging het bij porno eigenlijk om een diskus
sie over seksualiteit, bij de behandeling 
van de nota "Seksueel geweld" stond het 
geweld van mannen tegen vrouwen en 
meisjes als sekse centraal, geweld al dan 
niet gepaard gaand met seksuele hande
lingen. Seksueel geweld wordt in de nota 
in verband gebracht met de ongelijke 
machtsverhoudingen tussen mannen en 
vrouwen en is één van de ernstigste gevol
gen van die ongelijkheid, maar ook een

vervolg op pagina 8
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faktor tot het instandhouden ervan. Eén 
van de voorwaarden om seksueel geweld 
uit te bannen is, nog steeds volgens de 
nota, de ekonomische zelfstandigheid van 
vrouwen. Maar wie het regeringsbeleid op 
dit punt volgt, ziet het tegenovergestelde 
gebeuren. Zei minister Ruding onlangs 
niet dat het maar uit moet zijn met die vele 
vrouwen die bij hun man weg gaan, omdat 
het de Staat teveel kost?
Het zal dan wel niet voor niets zijn dat in 
de nota "Seksueel geweld” niet wordt uit
gewerkt hoe vrouwen door betaalde ar
beid onafhankelijk kunnen worden. Zo 
eenvoudig is de samenhang tussen be
taald werk en vrijheid niet...
De heteroseksuele normering, een belang
rijke faktor in de machtsongelijkheid tus
sen mannen en vrouwen, staat in de nota 
niet ter diskussie, integendeel, het is het 
vertrekpunt. Ook het gezin, als instituut 
waar elke kontrole op ontbreekt en waar 
de ongelijke machtsverhoudingen worden 
doorgegeven aan de nieuwe generatie -  
van vader op zoon, van moeder op doch
ter -  komt in de nota niet aan bod. Wel 
staat er dat "vrouwen en meisjes zich 
ervan bewust moeten worden dat zij fy
siek noch psychisch geweld als normaal 
of onontkoombaar lot behoeven te onder
gaan. Vergroting van hun fysieke en psy
chische weerbaarheid is daarbij van groot 
belang".
Het beleid richt zich dan ook ten eerste op 
de bewustwording bij personen die be
roepshalve betrokken zijn bij de bestrij
ding van seksueel geweld (politie, gezond
heidszorg, bedrijfsmaatschappelijk werk 
en maatschappelijke dienstverlening) Ten 
tweede op vergroting van de verzetsmo- 
gelijkheden van vrouwen tegen seksueel 
geweld en ten derde op verbetering van de 
hulp en opvang aan slachtoffers van sek
sueel geweld.

Buiten schot

Aan het inzicht dat seksueel geweld pas 
ophoudt als mannen ophouden zich hier
aan schuldig te maken komt de nota nau
welijks toe. "Bij mannen en jongens zal 
een mentaliteitsverandering op gang moe
ten komen met betrekking tot zichzelf en 
hun seksualiteit. Bevorderd moet worden 
dat mannen en jongens positiever gaan 
denken over de zelfstandige positie van 
vrouwen, ook in seksueel opzicht". Hoe 
moet dat als die mannen tegelijk porno 
blijven konsumeren, waarin de tegenover
gestelde boodschap wordt gepredikt? 
Hoe moet dat als in de reklame vrouwen 
worden getoond die bij voorkeur géén 
seksueel zelfbeschikkingsrecht uitstralen? 
(Via Postbus 51!!)
Goed, er wordt ook gesteld dat "inzicht 
nodig is in de redenen waarom mannen 
seksueel geweld plegen tegen vrouwen en 
meisjes". Maar daar blijft het bij, konkrete 
plannen om het accent te leggen op de 
veroorzakers van seksueel geweld zijn er 
niet.
Zowel bij seksualiteit als bij seksueel ge
weld blijven mannen buiten schot!

Lest best

Voor de slachtoffers van seksueel geweld 
wordt in de nota goed gezorgd. Talloze 
experimentele hulpverleningsprojekten en 
samenwerkingsverbanden worden de ko

mende jaren gesubsidieerd, er komt een 
klachtenburo voor ongewenste intimitei
ten op de werkplek, er komt een opvang
tehuis voor slachtoffers van incest en er 
komt véél onderzoek. Ook heeft de 
staatssekretaris toegezegd een notitie te 
maken over seksueel geweld tegen homo
seksuele vrouwen en meisjes. Korthals 
Altes (van justitie) deelde daarop mee dat 
het geweld tegen homo’s is besproken in 
de vergadering van de Procureurs-Gene- 
raal en dat het de prioriteit krijgt die het 
verdient. "Surveillancetechnieken, vergro
ting van de aangiftebereidheid, een moge
lijke aanwijzing van vertrouwenspersonen 
en wellicht ook plaatselijke verorderingen 
zullen worden besproken in het driehoek
soverleg van die gemeenten waar het 
verschijnsel zich voordoet.” Ook wordt er 
een advies opgesteld met uitgangspunten 
voor effektieve bestrijding van geweld te
gen homo’s. Of één en ander in een aparte 
notitie aan de Kamer wordt overgelegd, 
wilde de minister in overweging nemen. 
Prostitutie tenslotte wordt erkend als ar
beid en dientengevolge zal artikel 250-bis 
(het bordeelverbod) worden geschrapt en 
worden vervangen door een artikel dat het 
afdwingen tot afgifte van geld dat door 
seksuele handelingen is verkregen, straf
baar stelt. Het ontwikkelen van een sa
menhangend prostitutiebeleid laat de 
rijksoverheid voorshands over aan de ge
meentes zelf. Het was tijdens dit onder
deel dat staatssekretaris Kappeyne van 
de Copello nota bene zelf een kruciale 
opmerking maakte: "Waarom heeft nie
mand het over de prostituant?”

ANNELIES SCHUTTE

”De diskussie blijft draaien rond 
de relatie ontwikkelingshulp- 
mensenrechten”, verzuchtte een 
van de Surinaamse aanwezigen 
op de diskussiedag over 
Suriname. Deze dag werd eind 
oktober door de Henk Lankhorst 
Stichting en de Tweede 
Kamerfraktie van de PSP 
gehouden. Veertig mensen 
namen aan de diskussie deel: 
leden van Surinaamse 
organisaties, van de PSP, enkele 
leden van de PPR en een CPN’er. 
De meeste mensen waren 
speciaal uitgenodigd om hun visie 
op het wel of niet hervatten van 
de ontwikkelingshulp aan 
Suriname te geven. Zijn de 
december-moorden in Suriname 
eenmalig of is er sprake van een 
permanente schending van de 
mensenrechten? Is de stopzetting 
van de ontwikkelingshulp wel 
doelmatig geweest? Waarom 
houdt de Nederlandse regering zo 
hardnekking aan het naleven van 
de mensenrechten vast? Een 
verslag van een pittige en 
intensieve diskussie door Chris 
Huinder.

Dat kleine stukje links Nederland, dat eind 
oktober in Amsterdam bij elkaar zat om 
over het al of niet hervatten van de ontwik
kelingshulp aan Suriname te praten kron
kelde en argumenteerde dat het een lieve 
lust was. Geen wonder. Het debat over de 
opschorting van de ontwikkelingshulp is 
door rechts Nederland aangekaart. 
Rechts heeft het initiatief en het is niet leuk 
om op het veld van de tegenstander poli
tiek te moeten bedrijven. Dat is het hele
maal niet, als PSP’ers onderling verdeeld 
zijn en als de PSP zich als organisatie 
geplaatst ziet tegenover Surinaamse or
ganisaties, die links zijn en eenduidig voor 
hervatting van de ontwikkelingshulp plei
ten. "Niet dankzij Bouterse maar ondanks 
hem moet de hulp hervat worden”, stelde 
Paul Eersteling van de BSL (Beweging 
van Surinaams Links). Hij en leden van 
andere Surinaamse organisaties, zoals 
Naushaud Boedhoe van Jumpa Rajguru 
en Johan M adarie  van de OLIS (Onder- 
steuningsorganisatie van Landbouwers in 
Suriname) stelden zich regelmatig zo op. 
Het was voor hen en voor enkele PSP’ers 
een konklusie vanuit verschillende over
wegingen.
De ontwikkelingsrelatie met Suriname is 
niet zomaar een relatie met een willekeurig 
Derde Wereldland, maar is verdragsmatig

vastgelegd. Er is sprake van een boedel
scheiding met bijzondere wederzijdse 
rechten en verplichtingen tussen een ex- 
-moederland en een ex-kolonie; van een 
ereschuld voor al het leed en alle uitbui
ting, Suriname aangedaan. Suriname 
heeft recht op het resterende ontwikke
lingsgeld, ook al zit Bouterse er. De 
PSP’er Peter Schum acher bracht daar 
een politiek argument tegen in: De Neder
landse regering bleef hardnekkig bij de 
opschorting van de hulp, omdat zij 'Mo
lukse toestanden’ vreesde. Zij was bang, 
dat 'heethoofden’ uit de Surinaamse ge
meenschap in Nederland, zoals de Bevrij- 
dingsraad en de groep rond ex-parle- 
mentslid Somohardjo, die de Surinaamse 
ambassade bezette en een hongerstaking 
op het Binnenhof begon, fel van leer zou
den trekken. Volgens Schumacher was 
het vooral dit binnenlandse gebeuren, dat 
ervoor zorgde, dat Nederland een keer 
konsekwent optrad en het mensenrech- 
ten-kriterium toepaste in tegenstelling tot 
diktatoriale landen als Pakistan en Indo
nesië, waarmee wel een warmbloedige 
ontwikkelingsrelatie wordt onderhouden. 
Anne de B oer van de CPN bracht een 
ander tegenargument naar voren. Hij 
sprak van een ereschuld aan de Suri
naamse bevolking en niet aan het regiem- 
- Bouterse.

Een wankel argument

Een andere overweging van de Surinaam
se organisaties vóór hervatting van de 
hulp was gebaseerd op de konstatering, 
dat de moorden van december 1982 in 
Paramaribo eenmalig waren. Ze zijn niet 
door andere moorden gevolgd. Ook de 
politiek sekretaris buitenland van de PSP, 
W ilbert D ekker, stelde zich op dat stand
punt. In het licht van Bouterses recente 
uitspraken in Elseviers Magazine ("Als het 
moet, doen we het weer") was dat een 
wankel argument. Anne de Boer kwam 
met de uitspraak: "Bouterse is niet links, 
niet rechts, hij is te koop”. Daarmee druk
te hij zijn vrees voor mogelijke herhaling 
van de moorden uit. De PSP’er Rudi Boon  
sprak zich het meest scherp uit: "Voor mij 
betekenen de moorden zeer ernstige 
schendingen van de mensenrechten. 
Maar de daders van de moorden blijven 
nog steeds de machthebbers en dat vormt 
een permanente schending van de men
senrechten". Naushaud Boedhoe vooral 
en Paul Eersteling in mindere mate vonden 
ook wel, dat de daders strafrechtelijk ver
volgd moesten worden, maar de machts
middelen daartoe ontbraken. Vervolging 
kon dus pas plaatsvinden, "als de tijd 
daartoe rijp was”.
Een derde overweging voor hervatting van 
de ontwikkelingshulp werd op verschillen
de manieren verwoord. Paul Eersteling 
stelde: "Een kapitalistische ontwikkeling is 1 
beter dan helemaal geen ontwikkel!:
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Johan Madarie van de OLIS gaf als zijn 
mening, dat de hulp hervat moest worden, 
omdat de armoe onder de Surinaamse 
bevolking sterk toenam en de regering nu 
eenmaal het enige kanaal is, waarlangs 
die hulp gegeven kan worden. Naushaud 
Boedhoe vreesde, dat de hele Surinaamse 
ekonomie in elkaar zou donderen, waar
door de bevolking zeer zwaar getroffen 
zou worden voor iets, waaraan het geen 
schuld had, en het herstel buitengewoon 
moeilijk zou zijn. Willem Polder, bestuurs
lid van de Henk Lankhorst Stichting, ver
breedde deze argumentatie door te stel
len, dat ontwikkelingshulp er niet is om 
bepaalde soorten parlementen en partici
patie van de bevolking te krijgen, maar om 
nood te lenigen en om sociaal-ekonomi- 
sche projekten van de grond te krijgen. 
Voor hem gaat het om ontwikkelingstech- 
nische kriteria en niet om politieke kriteria.

Strukturele hulp

Tegen deze overweging werd door Fred  
van der S pek , Tweede Kamerlid voor de 
PSP, Anne de Boer, Siep van der W erf, lid 
van de PSP en van de Solidariteitsbewe
ging Suriname (SBS), en Em my van 
Noord van het partijbestuur van de PPR 
ingebracht, dat noodhulp en voedselhulp 
altijd gegeven kan worden. Maar, zo ver
volgde Siep van der Werf, strukturele hulp 
kun je niet geven aan een regiem, dat het 
meest progressief is sinds Surinames on
afhankelijkheid in 1975, maar dat zijn 
macht aan de uzi’s ontleent.
Fred van der Spek gaf hierbij een meer 
algemeen politieke invalshoek aan. Het 
liefste heb je als PSP een revolutionair 
regiem met een maximale participatie van 
de bevolking in de maatschappelijke ont
wikkelingen. Nederland zal daarmee ech
ter het allerminst een ontwikkelingsrelatie 
willen aangaan. In het geval van een revo
lutionair regiem dat de bevolking onder
drukt, bijvoorbeeld omdat de bevolking 
niet geneigd is de revolutie te volgen, kom 
je als PSP voor de keus te staan: wel hulp, 
omdat het een revolutionair regiem is of 
geen hulp, omdat het regiem onderdruk
kend is? Links moet bij dit soort regiems, 
net zoals bij rechtse regiems, de naleving 
van de mensenrechten even nauwgezet 
ter harte nemen en daar daadwerkelijk 
voor opkomen, maar kan het argument 
van 'de revolutie steunen’ zwaarder laten 
wegen dan het tegenargument van de on
derdrukking. Als Bouterse nu, aldus Van 
der Spek, naar het socialisme en naar de 
participatie van de bevolking zou toewer
ken, dan zou te pleiten zijn voor hervatting 
van de ontwikkelingsrelatie. De moorden 
van december 1982 zijn in dat licht 'secon
dair' (van een tweede rangorde). Maar, zo 
vervolgde hij, Bouterse zocht naar zijn 
eigen overleving als een machtsfaktor in 
de Surinaamse maatschappij. Om de 
macht te handhaven is hij tot alles in staat.

Diskussieren over Suriname: v.l.n.r. Chris Huinder, Ronald May, Siep van der Werf en leteke Witteveen foto: Roy Tjin

(advertentie)

WAT IS DE BESTE MANIER OM
UW SPAARGELD TE BELEGGEN:

Probleem is, zo werd hier tegenin ge
bracht, dat er niet van (duidelijke vorm 
van) oppositie in Suriname sprake is. De 
vakbonden moeten met het regiem sa
menwerken. Politieke organisering van de 
bevolking is onmogelijk. Opschorting van 
de hulp draagt niet bij tot vorming van een 
oppositie, hervatting kan dat wel bewerk
stellingen. Alleen als er sprake is van een 
oppositiebeweging, zoals in Zuid-Afrika, 
kun je je daarmee verbinden en ontwikke
lingshulp aan het regiem onthouden.

Mogetijke stappen

In de afronding van de intensieve diskus- 
sie tussen de ongeveer veertig aanwezi
gen, tussen wie een eensluidende konklu- 
sie niet werd bereikt, werd gezocht naar 
mogelijke stappen in de toekomst. Kort 
wil ik de volgende aangeven: het aangaan  
van nauwere banden van de P S P  m et 
Surinaamse organisaties. De OLIS deed 
het voorstel om te onderzoeken in hoever 
de PSP koöperatieve landbouwprojekten 
in Suriname kan steunen. Ten tweede: het 
sluiten van een nieuw verdrag tussen Suri
nam e en Nederland in de toekom st, dat 
overeenkomt met de verdragen die Neder
land met koncentratielanden heeft. De 
overheersende positie die Nederland nu 
nog ten aanzien van de goedkeuring van 
Surinaamse ontwikkelingsprojekten 
heeft, wordt daarbij verlaten. Op de derde 
plaats: het onmiddellijk geven van voed
sel- en andere noodhulp aan de Surinaam
se bevolking, ook al moet dat via het 
regiem gegeven worden. Ten vierde: het 
aangaan van gesprekken met vertegen
woordigers in Nederland van Surinaamse 
vakbondsorganisaties, en tenslotte: het 
bepleiten van het sluizen van ontw ikke
lingsgelden langs medefinancieringsorga
nisaties. Die zijn nauwelijks aktief in Suri
name, maar wat niet is kan komen, zeker 
als er een nieuw verdrag tussen Nederland 
en Suriname gesloten zou worden.

Rest me te zeggen, dat de diskussie in 
uitstekende banen geleid werd door de 
speciaal aangezochte voorzitter Ronald  
M ay.

CHRIS HUINDER

HIERIN
Sparen bij de ASN is gemakkelijk. U 

hoeft er met op uit. Hoeft met tijden voor een 
loket te staan. U spaart thuis — via uw giro 
rekening. Na elke storting of opname krijgt u 
een helder rekeningoverzicht. De rente wordt 
regelmatig bijgeschreven. Sneller en doel
matiger kan met.

Sparen bij de ASN is ook bevredigend. 
Want u spaart bij een bank die nog een aantal 
wezenlijke principes heeft. Met uw spaargeld 
worden goede dingen gedaan. Beleggen in 
woningbouw. Beleggen in sociaal-maatschap- 
pelijke projecten. En u weet zeker dat uw 
spaargeld met terecht komt in dubieuze onder 
nemingen. Niet in Chili of Zuid-Afrika. Niet in 
landen met een verfoeilijk regime waar 
mensenrechten worden opgeofferd aan 
macht.

Bij dat alles geeft de ASN u toch een 
mooie rente. Nooit minder dan bij de andere 
(spaar)banken. Waarmee bewezen wordt dat

OF HIERIN.
een uitgekiend beleggingsbeleid, lage kosten 
en maatschappelijke verantwoordelijkheid tot 
mooie resultaten kunnen leiden Waardoor uw 
spaarresultaten optimaal zijn en uw spaargeld 
schoon blijft

Kom bij de bank die u gewetensvol laat 
sparen. Zo’n 75.000 spaarders met een spaar 
tegoed van meer dan 400 miljoen gingen u 
voor.

Sparen bij de ASN is sparen via uw 
girorekening. Doe het nu: u krijgt f 7,50 
premie!

Als u voor 1 juli 1985 een spaarrekening 
voor uzelf opent met tenminste f 50,- als 
eerste inleg. Bij de ASN spaart u ook thuis. Via 
uw giroboekje U spaart net zo snel of u neemt 
net zo makkelijk weer geld op als u een giro 
overschrijving doet

Meer weten7 Vul de antwoordkaart elders 
m dit blad in
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PSP, IKV en radikalen

Er is iets goed mis met het IKV, 
lijken PSP’ers te denken. De 
parkeermetervariant inzake de 
plaatsing van kruisraketten van 
Mient-Jan Faber wekte woede bij 
PSP’ers en radikale 
vredesbewegers. Maar bij de PSP 
vind je nou ook niet bepaald een 
inspirerend vredesdebat, vinden 
IKV’ers en radikale 
vredesbewegers.
’Bevrijding’ zette Gied ten Berge, 
IKV-staflid en PSP-lid, C orH oek , 
lid van ’t Kan Anders en de PSP, 
en Lieke Thesingh (lid van het 
PSP-partijbestuur en 
verantwoordelijk voor 
vredesvraagstukken) aan één 
tafel. Ze gingen op zoek naar de 
fouten en beperkingen van 
eikaars organisaties. Een debat 
over funkties met hier en daar 
achterdocht over de motieven van 
de ander. Is het tijd voor een 
facelift? Moet de PSP eens goed 
in de revisie? Of is een beetje 
kreativiteit méér al voldoende? 
Geert Dekker en Chris Huinder 
zaten aan de knoppen van de 
diskussiemachine en vingen voor 
’Bevrijding’ het volgende geluid 
op.

-  Gied ten Berge stelt in zijn artikel in de  
SVS-brochure over de P S P  en de sociale 
bewegingen: de P S P  m oet zich als een 
politieke partij opstellen, niet als een soci
ale beweging. Als partij ben je  een instru
m ent om doeleinden te bereiken, om zo 
nodig kompromissen te sluiten, als daar
m ee veranderingen to t stand gebracht 
worden. Zolang d at niet gebeurt, is de 
kans groot, d at een sociale beweging als 
het IK V  m aar ook anderen, zoals de Zui
delijk Afrika- en delen van de anti-kerne- 
nergiebeweging, de P S P  voorbijloopt H et 
IK V  g a a t dan ze lf aan  politieke m achtsvor
ming doen en misschien ze lf ook kom pro
missen sluiten.
Lieke Thesingh: "Als Gied de vraag stelt: 
is de PSP nu een politieke partij of een 
sociale beweging, is dat te simpel. Voor 
mij is de PSP allebei. De PSP is als politie
ke partij anders dan de meeste politieke 
partijen. In die zin ben je gedeeltelijk een 
sociale beweging met zetels in het parle
ment. Maar als politieke partij wil je ook 
een totaalvisie presenteren. Daarin onder
scheid je je van de sociale bewegingen.”
-  B etekent d a t in jo u w  visie, dat je  als 
politieke partij a f z ie t van machtsvorming, 
van kompromissen, als die veranderingen 
ten goede kom en ? M eer nadruk op getui
genis dan op politiek?
Lieke: "Voor mij ligt sterk de nadruk op 
getuigenis. Daar zie ik ook geen negatieve 
kanten aan. Als PSP’er ben ik daarnaast 
ook wel bereid kompromissen te sluiten, 
maar alleen in een situatie, dat de sociale 
bewegingen daarmee bezig zijn. Maar ik 
ben niet voor kompromissen, die zouden 
moeten voortvloeien uitje funktioneren als 
politieke partij.”
Cor Hoek: "Ik denk, dat de PSP veel meer 
mensen omvat die willen getuigen; die an
deren willen overtuigen van een aantal 
ideeën, die zich ook niet zo sterk als een 
politieke partij willen opstellen. Wat de 
PSP te vertellen heeft, vind je in verwater
de vorm bij andere partijen, zoals de 
PvdA, terug. Als mensen kompromissen 
willen sluiten, kunnen ze beter naar de 
PvdA gaan. Dan kunnen die mensen best 
links zijn, en pacifist óók nog, maar ze zijn 
dan bereid allerlei dingen in te leveren, 
want dat hoort er dan bij. Ik vind dat niet 
oneerbaar, maar de PSP heeft voor mij als 
taak om binnen de politieke arena kreatie- 
ve zaken in te brengen. En dan hoort het 
erbij, dat je pas jaren later ontdekt, dat die 
zaken die toch al in de lucht hingen, door 
een ander overgenomen worden. We heb
ben vijfentwintig jaar lang over de atoom
bom gepraat, daar praat nu iedereen over. 
De PSP is daartoe een nuttige beweging 
geweest. Voordat dingen in de samenle
ving veranderen, heb je een lange tijd no
dig. Nu is het aan sociale bewegingen ook 
anderen te overtuigen. Laten ze ons maar 
voorbijlopen en met de PvdA gaan praten.

De PSP hoeft vaak niet meer overtuigd te 
worden. En dan nog, ze lopen je niet echt 
voorbij. Het IKV zou zich schromelijk ver
gissen, als het de PSP bij voortduring zou 
negeren -  wat het nu feitelijk doet -  want 
heel wat aktiviteiten van het IKV worden 
door PSP’ers gedragen. Die mensen lo
pen niet met een PSP-vlaggetje, maar die 
vinden dat gewoon nuttige zaken, die 
moeten gebeuren. Dat merk ik door het 
hele land heen.”

De kat uit de boom

Gied: ”De PSP heeft de afgelopen jaren 
dankzij het IKV zetels gewonnen! Zo sim
pel ligt dat, als ik het zwart-wit stel. De 
vredesbeweging is zoals ze in 1977 in 
eerste instantie ontstaan is, niet vanuit de 
PSP opgekomen. De PSP heeft juist de 
kat uit de boom zitten kijken, het partijbe
stuur waar ik deel van uitmaakte, inkluis. 
Eén van de grote betekenissen van het 
IKV is geweest, dat het in staat is geweest 
in de Nederlandse samenleving en politiek 
iets in beweging te brengen, waar anderen 
niet toe in staat bleken. Dat had te maken 
met de politieke en sociologische positie 
van het IKV, waardoor er tot in de ministe
ries iets ging bewegen, en niet alleen om
dat de PSP begonnen was. Ten tweede

vind ik het een al te vertrouwd klinkend 
zwaktebod als iemand die met strategi
sche vragen zit steeds te horen te krijgen: 
'jongen, zou jij je niet eens langzamerhand 
bij de PvdA gaan aanmelden'. Daar ant
woord ik nee op.
Ik vind, dat je eens moet bekijken wat de 
ontwikkeling in de afgelopen jaren van de 
vredesbeweging voor je eigen partij heeft 
betekend. Was die gunstig, omdat je als 
partij er slapend rijk van kon worden? 
PSP’ers deden wel veel -  op het nivo van 
bussen vullen en zo -  heel belangrijk, dat 
wel, maar de politieke kastanjes werden 
elders uit het vuur gehaald. En dan kreeg 
je daar nog vaak voor op je donder ook.”

-  Op w at voor kastanjes doel je?
Gied: "Nou, om het CDA proberen mee te 
krijgen. Als je stappen vooruit in de poli
tiek wil maken, zal het CDA toch een keer 
moeten meedoen, het midden moet gaan 
verschuiven. Daar moeten sociale bewe
gingen zich op richten. De PSP zou zich 
eens de vraag moeten stellen: we hebben 
in de vijftiger jaren op een bepaalde ma
nier gewerkt in een politiek klimaat, waarin 
vredesbeweging, pacifisme, ontwapening 
een volstrekt onderdrukte stroming was. 
Vandaag de dag sta je voor het probleem:
wat doen we nu? Oogst je wat gezaaid is?

Aktie  tegen de kernwapens op vliegbasis Volkel, september 1982
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Stel je je op als een hengelaar, die een a 
twee zetels opvist uit de vijver, waarin 
alles omgewoeld is? Ik kies voor een ant
woord, waarin machtspolitiek meespeelt, 
waartoe door de toenemende versplinte
ring klein links niet in staat is. Eerst zaten 
we met z’n drie-en, straks zitten we met 
z’n vijven.”

Haalbaar

- Laten we eens overstappen naar de ta
ken van het IKV. Wat moet het doen? 
Lieke: "Kijk, het IKV maakt op zijn beurt 
de keuze voor het stoken in het politieke 
vlak om daar standpunten aan het bewe
gen te brengen. Dat zou effektiever zijn. Ik 
vraag me dat af. Waarom maak je die 
keuze? Stoken in het politieke vlak is toch

foto: Gerio Beemink

meer de taak voor de PvdA, als je het CDA 
om wil hebben? Ik begrijp wel waarom het 
IKV zich daarmee bezighoudt, maar je 
moet wel in de gaten houden, dat je met 
een vermenging bezig bent en dat vereist 
nogal wat van je."
-  Maar keur je het af?
Lieke: "In principe keur ik het af. Ik vind 
dat de vredesbeweging zich niet met kom- 
promissenpolitiek moet bezighouden, met 
het proberen zich in politieke partijen in te 
dringen en kijken wat haalbaar is. Eigenlijk 
kan dat niet. Maar als je dat doet, wat blijft 
er dan over voor de politieke partijen? 
Gied ten Berge heeft wel gelijk als hij zegt, 
dat de PSP al jaren haar leidinggevende 
funktie in de vredespolitiek kwijt is. Dat 
mag de PSP zichzelf wel eens verwijten. 
Dat ligt er niet aan, dat we te klein of te 
elitair zijn, maar omdat we nagelaten heb
ben onze ideeën en idealen een inhoudelij
ke invulling te geven."
Gied: "Ik kan het met de aanduiding van 
de problemen wel eens zijn. Ik zie bij de 
klup, waar ik werk, twee spanningsvelden. 
Aan de ene kant de verhouding tussen 
kerken en de politiek. Het IKV is een orga
nisatie van negen kerken, waarbij er een 
sterke stroming is, die vindt, dat je als 
kerkelijke beweging principieel niet in het 
politieke veld mag treden. En aan de ande
re kant is er een diskussie, waarin vanuit 
de politieke partijen verlangd wordt, dat 
het IKV juist wel aangeeft, wat er politiek 
moet gebeuren.
Ik vind soms dat er een bepaald politiek- 
-kultureel klimaat is van koestering van 
een zeker ongeloof in de zaak, waarvoor 
men strijdt. De gedachte van ’je moet je 
natuurlijk wel inzetten, maar je moet je 
absoluut niet de illusie maken, dat het je 
zal lukken sukses te bereiken’.
Wat de PvdA betreft is het toch merk
waardig, als je op een gegeven moment zit 
te praten met mensen van de PvdA-ka- 
merfraktie en dat blijkt, dat je zelf veel 
meer informatie hebt over wat er zich aan 
spanningen voordoen in het kabinet en de 
CDA-fraktie dan zij. Het zijn processen 
waar je op in moet spelen, maar waartoe 
de PvdA-kamerfraktie ook niet blijkt te zijn 
toegerust.”

Lieke: "Maar wat doet het IKV dan met die 
informatie? Je konstateert dat je meer

informatie hebt dan de PvdA en daar ga je 
dan zelf mee aan de slag. Wij hebben ook 
een zooi informatie over wat er in de radi- 
kale vredesbeweging gebeurt. Geen hond, 
die daar naar vraagt. Als die radikale men
sen aktie voeren wordt er stennis over 
getrapt, omdat die mensen wel eens de 
naam van de vredesbeweging zouden 
kunnen voeren en verkeerde dingen zou
den kunnen doen. Dan moet je op een 
laatste moment nog mensen gaan influis
teren, wat er staat te gebeuren en krijg je 
een hoop zenuwachtige toestanden. Wat 
is dat voor een raar soort manier van met 
elkaar omgaan? We noemen het allemaal 
vredesbeweging en we zitten in één ver
band, maar ik heb af en toe het gevoel, dat 
ik er niet in zit. Iedereen bevecht zijn eigen 
plekje. Dat zijn toch rare mechanismen! 
We kunnen toch wel eikaars funkties er
kennen!”
-  Wat is de funktie van de PSP dan? 
Lieke: "De kontakten die we met de radi
kale vredesbeweging hebben kunnen ook 
voor het Komitee Kruisraketten Nee (KKN) 
heel nuttig zijn. Als PSP kun je een brug- 
funktie vervullen, de ideeen van de basis
beweging begrijpen en overbrengen. We 
zitten toch niet alleen in het KKN om voor 
waakhond te spelen en om de zaak te 
radikaliseren?"
Cor "De PSP moet dan wel kreatiever 
zijn. De PSP met zijn dubbele funktie van 
sociale beweging en van politieke partij 
moet gevoel hebben voor wat er aan be
weging om zich heen is en je moet ook 
bruggen slaan naar de andere kant, waar 
de macht zetelt. Het IKV beweegt zich veel 
politieker dan de PSP in de kwestie van de 
kruisraketten. Politieker in de zin van dat 
het relaties maakt, mensen probeert te 
beïnvloeden, zowel boven als onder de 
tafel, kortom zoals dat bij een ordentelijke 
politieke partij zou passen. Het probleem 
alleen is, dat het IKV eigenlijk niets aan te 
bieden heeft. Het enige wat het kan is een 
grote massa mensen op de been te bren
gen en dat heeft een zekere betekenis. Het 
is niet voor niks dat grote partijen, die ook 
oog hebben voor dat soort dingen, kon- 
takt zoeken met het IKV. De kleintjes heb
ben daar niet zoveel oog voor. Als het IKV 
moet politiseren dan misschien via het 
KKN, want ik zie niet hoe het een politieke 
partij kan worden. Je kan dan wel roepen 
"politiseren", maar je kan niks aanbieden, 
alleen maar morele beroepen op mensen.” 
Lieke: "Ik denk, dat je onder politiseren 
best iets meer kunt verstaan. Je kan er 
onder verstaan het politiek bewust maken 
van je achterban. Dat vind ik prima. Hoe 
meer hoe beter. Je kan eronder verstaan, 
dat je je strijdpunten in een politiek kader 
plaatst. Niet alleen zeggen, dat je geen 
kruisraketten wil, maar ook waarom je ze 
weg wil hebben en wat je er voor in de 
plaats wil hebben. Ik zou het goed vinden, 
als de vredesbeweging zich daarmee be
zig zou houden."

Voorstelbaar

Gied: "Ik ben het ermee eens, dat je niet 
zelf de kompromissen moet gaan aanrei
ken. Is ook nooit gedan. Wat je wel ver
domd goed moet weten is hoe op een 
bepaald moment het politieke proces pre
cies verloopt. Wie er allemaal in het spel 
zijn, waar er wordt getrokken en geduwd,

zodat je op een gegeven moment aan de 
goede kant kunt gaan hangen. Dat moet 
te verantwoorden zijn. Het leren aanvoe
len hoe politieke processen gaan, dat is 
ook politisering van een beweging. Politi
seren is niet alleen bewustmaken van hoe 
erg dingen zijn en kijken wat voor grote 
smoel je met z’n allen op kunt zetten. 
Politiseren is ook leren zien, hoe je inven
tief op politieke processen in kunt spelen.
Je kunt zeggen "Nederland uit de NAVO", 
kun je ook nog een aktie opvoeren, maar 
je ziet hoe op een gegeven moment zo’n 
aktie strandt. Dat was van tevoren voor
spelbaar. Kun je altijd zeggen "het komt 
door de anderen, omdat ze niet mee wil
den doen", maar dat is mij te gemakkelijk. 
Kennis van het politieke veld leert je, dat er 
bepaalde punten zijn, die het eerst aan de 
orde komen. Je gaat ook door de vestibu
le een huis binnen."
Lieke: "Ben ik met je eens, maar je stelt 
het nu wel erg zwart-wit. Kijk, de een gaat 
een Anti-NAVO-kampagne voeren en 
loopt daarmee dood, omdat hij niet aan
geeft, hoe hij daartoe komt en welke tus
senstappen er zijn. Het is een ver weg 
liggend doel, waar mensen niet warm voor 
lopen. Het andere uiterste is -  en dat 
gevaar moet je ook onderkennen -  dat je 
een aktie gaat voeren op tussenstappen, j 
zonder dat je duidelijk maakt wat nu ei
genlijk je einddoel is. Ik vind het prima als 
je zegt: we beginnen met het ontmantelen j 
van de Amerikaanse bases in Europa, als j 
je maar verdomd goed duidelijk maakt wat :■ 
je einddoel is. Niet breed gedragen stand- j 
punten, zoals Nederland uit de NAVO, kun ! 
je niet even onder het vloerkleed stop
pen." j
Gied: "Het IKV is niet puur opportunistisch 
bezig. Het let natuurlijk wel op kansbere-

i

kening te maken, maar dat is maar een 
beperkt motief. Als je geen kansbereke
ning maakt, ben je heel onnadenkend be
zig. Wat de NAVO betreft spelen bij het 
IKV nog andere overwegingen een rol: de 
problematiek van de militaire blokken, de 
relatie tot het oostblok en überhaupt de 
mogelijkheden van ontbinding van de 
blokken om tot een alternatieve veilig- 
heidsstruktuur te komen. Doe je dat niet 
en je zou bijvoorbeeld vanuit zo’n aktie 
kunnen realiseren, dat Nederland uit de 
NAVO gaat, dan kun je je nog afvragen 
wat je politiek in Europa gewonnen hebt. ! 
Precies hetzelfde kun je je afvragen bij de '! 
gedachte, die Lubbers een moment heeft j 
gehad, namelijk om alle kernwapens uit ; 
Nederland te verwijderen en er voor alle- i 
maal een krisisvariant voor in te voeren.
Dan heb je een diskussie beslecht, maar je j 
hebt dan niet vanuit Nederland bijgedra- ' 
gen aan een politieke diskussie over het , 
blokkensysteem. Toch had daar wel winst 
ingezeten. Militair had het niet veel voor
gesteld, maar politiek had het wel beteke
nis gehad. Dat zijn een aantal belangrijke 
facetten die je in de diskussie in de gaten 
moet houden. Ik ben het eens met Bram 
van der Lek, die zegt, dat het er vooral om 
gaat een hoop politieke daden te doen, die ! 
processen in gang zetten, zowel bij landen 
die in dezelfde klup zitten als bij landen, die 
in een andere klup zitten. Ik vind dat geen 
opgeven van een Anti-NAVO-standpunt, 
maar wel doorhebben, dat het belangrijker

vervolg op pagina 12



12

vervolg van pagina 11

is, dat je bepaalde processen bevordert. 
Alleen zomaar uit de NAVO stappen, zou 
ook kunnen leiden tot een ouderwetse 
neutraliteitspolitiek. Ik zie bijvoorbeeld 
weinig verschil tussen de Nederlandse 
neutraliteitspolitiek vóór de Tweede We
reldoorlog, puur en afzijdigheid van het 
wereldgebeuren, en later als Nederland in 
de NAVO zit. Door sommige atlantici 
wordt gezegd "Nederland brak open naar 
de wereld". Nou, we gingen op de achter
ste plaats zitten en we hebben daar nooit 
meer een mond opengedaan. Zou je er 
onder de huidige omstandigheden weer 
uittreden, dan zou je weer in zo’n neutrali
teitspolitiek terechtkomen. Er moet van 
tevoren heel veel veranderen, wil een der
gelijke stap een politiek zinnige en effek- 
tieve stap zijn. Voor dat veranderingspro
ces wil ik me eerst inzetten.”

Paradijs

Lieke: "De PSP heeft veel witte plekken, 
zowel wat de politieke stappen vóór het 
uittreden uit de NAVO zouden kunnen zijn, 
als de stappen na het uittreden uit de 
NAVO. De indruk werd teveel gewekt, dat 
uittreden het einddoel is en dat als dat 
gebeurd is, het paradijs zou aanbreken. 
Dat is natuurlijk onzin. Daar zal je hele 
goede ideeën over moeten ontwikkelen. 
Dat wil niet zeggen, dat je dat uittreden 
niet centraal zou moeten stellen. Het is 
ook een gewetenskwestie."
Gied: "Voor een politieke partij staat het 
voor mij teveel in het teken van een be
schouwing over het goede en het kwade in 
de wereld en te weinig in het teken van een 
argument van hoe je politiek de zaken in 
dit werelddeel verandert."
Cor "Een politieke partij kijkt naar de 
processen en naar de opportuniteit van 
bepaalde processen. Een politieke partij, 
ook de kleinere zoals de PSP, wil die 
processen helpen bevorderen. Nou is het 
probleem, dat in de PSP ook het element 
voorkomt, dat ze niet in grote stromen wil 
sturen, maar dat ze kleine stroompjes op 
gang wil brengen. Dat is het getuigenisele
ment in de politiek. Bij het IKV speelt veel 
meer het haalbaarheidselement mee. Dat 
is de reden, dat het IKV niets ziet in bur
gerlijke ongehoorzaamheid. Zelfs niet in 
iets als de rechtszaak tegen de staat.” 
Gied: "Daarover hebben we met een aan
tal juristen overlegd. Die zeiden, dat het 
een vrij kansloze zaak is. Je kunt je dan 
afvragen of deelname eraan een zinvolle 
bezigheid is. Maar als je toch niks kunt 
winnen... We hebben ons er niet ingestort 
en ons er niet tegen afgezet. Op persoon
lijke titel doen een aantal van ons mee.” 
Cor "Déér ligt nu het verschil. Bij ons gaat 
het om de zaak zélf.

GEERT DEKKER
CHRIS HUINDER

De PSP raakt binnenkort één van 
haar zusterpartijen kwijt. De 
Italiaanse Partito dVnita 
Proietaria per il communismo 
(kortweg PdUP) zal zich weer 
gaan herenigen met de 
’moederpartij’ PCI, de Italiaanse 
kommunisten.
Rinke van den Brink had in 
Straatsburg een gesprek met 
Luciana Castellina, lid van het 
Europarlement voor de PdUP. Een 
interview over het gevaar van 
sektarische klubjes, het eigen 
gelijk en de 'historische 
hereniging1: ”Wat er nu gebeurt in 
Italië zou links elders aan het 
denken moeten zetten”.

De PdUP, ooit ontstaan uit een afschei
ding van de Italiaanse kommunistische 
partij, gaat zich nu weer herenigen met de 
moederpartij, de PCI. Een in de kommu
nistische wereld unieke gebeurtenis. Ze
ker, het kwam wel eerder voor dat mensen 
die uit een kommunistische partij ge
royeerd werden of er zelf uitgingen, terug
keerden in de partij. Maar dan moesten ze 
eerst altijd het boetekleed aantrekken. En 
dat maakt de hereniging van de PdUP met 
de PCI zo bijzonder. Er is geen sprake van 
verklaringen waarin de PduP’ers afstand 
nemen van de opvattingen op grond 
waarvan een aantal van hen destijds, aan 
het eind van de jaren zestig, uit de PCI 
werden geroyeerd. "Integendeel", zegt Lu- 
ciana Castellina, europarlementariër en 
een van de 'historische leiders’ van de 
PdUP, "de ketters keren met opgeheven 
hoofd terug in de partij. Ze worden van 
harte welkom geheten en niemand ver
langt dat ze berouw tonen.”

Het eigen gelijk

Luciana Castellina vindt dat de hereniging 
van de PdUP met de PCI een "historische 
gebeurtenis" genoemd mag worden. Niet 
alleen omdat het proces zijn gelijke niet 
kent in de kommunistische beweging, 
maar vooral omdat er naar haar mening 
uit blijkt dat de politieke kuituur in Italië 
een belangrijke verandering heeft onder
gaan. "Kleine partijtjes zoals wij lopen 
altijd het risiko te verworden tot sektari
sche klubjes die niet veel verder komen 
dan het voortdurend verkondigen van het 
eigen gelijk en het zich definiëren als enige 
ware kracht van links. Dat leidt onherroe
pelijk tot konservatisme". Het feit nu dat 
de PdUP dat onder ogen heeft gezien en, 
zodra duidelijk werd dat er op hoofdpun
ten overeenstemming bestond met de gro
te PCI, het debat over de hereniging met 
die partij startte, noemt Castellina "histo
risch".
Want er is natuurlijk wel degelijk een grote 
dosis moed voor nodig om die veiligheid 
van de eigen partij te verlaten en het debat 
binnen de PCI aan te gaan. "De winst van 
onze vijftienjarige ervaring is geweest dat 
we onze doelstelling van linkse stoorzen
der voor de PCI hebben kunnen waarma
ken". Op tal van punten waarop destijds 
de kloof viel (vrouwenstrijd, de studenten
beweging, de partijdemokratie om er een 
paar te noemen) zit de PCI nu op stand
punten zoals de M anifestogroep  (ge
noemd naar het toenmalige maandblad II

ITALIË

Manifesto van de oppositionele linkervleu
gel van de PCI, inmiddels uitgegroeid tot 
een veel gelezen dagblad) die in 1968 en 
1969 al innam, vertelt Castellina.
”Er is weinig meer dat ons bestaan als

n

afzonderlijke partij rechtvaardigt”, zegt 
Castellina. De punten waarop PdUP en 
PCI het nu nog niet (helemaal) met elkaar 
eens zijn vormen in haar ogen in ieder 
geval die rechtvaardiging niet meer. Zelfs 
de problematiek van de kernenergie, 
waarover de PCI nog altijd een dubbelzin
nig standpunt inneemt dat feitelijk vlees 
noch vis is, (terwijl de PdUP vierkant tegen 
het gebruik van kernenergie is) ziet Castel
lina niet als een onoverkomelijke hindernis 
voor het samenvloeiingsproces. "Het de
bat over kernenergie kan tegenwoordig in 
alle vrijheid gevoerd worden in de PCI. Dat 
blijkt ook wel uit het feit dat de voorzitter 
van de Lega delI’Am biente, Italië’s belang
rijkste milieuorganisatie, een kommunist

T raditioneel

"Het is nu tijd om de resterende debatten 
binnen de PCI te gaan voeren. Daar kun
nen we véél meer invloed uitoefenen en 
krijgen we meer macht dan wanneer we 
als PdUP voortbestaan," aldus Castellina.

afkomstig en hebben door de roerige zes
tiger jaren de overstap gemaakt naar 
onze partij. Die hebben het nu moeilijk met 
het idee om toe te treden tot de PCI. Dat 
zal er wel mee te maken hebben dat ze uit 
de DC komen", denkt Castellina. In de 
partijleiding van de PdUP zijn er vijf weige
raars op zestig bestuurders en dat is vol
gens Castellina ook ongeveer de verhou
ding in de rest van de partij. Daarnaast 
heeft de PdUP in heel Italië openbare ver
gaderingen gehouden waar iedereen die 
zijn mening wilde geven terecht kon. Op 
die vergaderingen verschenen opmerkelijk 
veel kommunisten, vertelt Castellina, die 
vrijwel zonder uitzondering zich uiterst blij 
toonden met de hereniging. Op één van de 
vergaderingen waar Castellina sprak, for
muleerde een oude kommunistische arbei
der het zo: "Ik heb jullie nooit gezien als 
mensen die we uit de partij hadden gezet. 
Maar als ploeg die weggegaan was om de 
maatschappij te verkennen. Nu is het tijd 
om ons te vertellen wat jullie gezien heb
ben”. Na het buitengewone kongres van 
de PdUP vindt dan op 29 november een 
bijeenkomst plaats van het centraal komi- 
tee van de PCI. Als die ook instemt met de 
hereniging, en dat zal het zeker doen, is de 
ophefffing van de PdUP een feit.

Moeilijk

Luciana Castellina

Castellina benadrukt dat het een buitenge
woon moeilijk proces is, zeker voor dege
nen in de PdUP die met de Manifesto
groep uit de PCI zijn gestoten zoals zij 
zelf. "Het was moeilijk toen we eruit gezet 
werden, het is moeilijk om weer terug te 
keren”, aldus deze Europarlementariër. 
Zelf prijst ze overigens niet alleen de poli
tieke en persoonlijke moed van de PdU- 
P-leden, maar ook van mensen in de PCI 
die het konflikt rond de Manifestogroep 
destijds aan de andere kant meemaakten. 
"Vooral de rol van de algemeen sekretaris 
van de PCI is interessant en leuk", aldus 
Castellina. De huidige algemeen sekreta
ris van de PCI was destijds namens de 
leiding van de partij opperrechter in het 
"proces” tegen de Manifestogroep. Nu 
heeft hij, met zijn in juni overleden voor
ganger Enrico Berlinguer, een doorslagge
vende rol gespeeld bij het mogelijk maken 
van de hereniging van de PdUP en PCI.

Zowel binnen de PdUP als binnen de PCI 
is een grote meerderheid voorstander van 
de hereniging. De PdUP houdt 24 en 25 
november een bijzonder kongres dat de 
afsluiting vormt van de partijdiskussie die 
op de traditionele manier gevoerd is. Dat 
wil zeggen dat ten eerste alle afdelingen 
en distrikten hun zegje hebben mogen 
doen over het bestuursvoorstel. Daar 
bleek een minderheid tegenstander te zijn 
van de hereniging. "De tegenstanders zijn 
vooral te vinden onder geradikaliseerde 
katholieken. Die zijn voor een groot deel 
uit de christendemokratische partij (DC)

Tenslotte wil Castellina met een knipoog 
naar de Nederlandse situatie aan het radi- 
kaal-linkse front, waarmee ze redelijk op 
de hoogte is door haar samenwerking met 
het Groen-Progressief Akkoord in de Re- 
genboogfraktie en de Graal, nog één ding 
kwijt. "Wat er nu gebeurt in Italië zou links 
elders aan het denken moeten zetten. Ik 
geloof dat het hoopgevend is.”

RINKE VAN DEN BRINK
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Ecolo en Agalev zijn 
respektievelijk de Waalse en de 
Vlaamse groene partijen die deel 
uitmaken van de 
’Regenboogfraktie’ in het 
Europees Parlement.
Aanvankelijk waren deze twee 
Belgische partijen zeer 
terughoudend ten opzichte van 
het Nederlandse
Groen-Progressief Akkoord (GPA) 
en de Italiaanse PdUP en 
Democrazia Proletaria. Maar 
Francois Roelants du Vivier 
(Ecolo) en Paul Staes (Agalev) 
lijken niet langer bang voor 
radikaal-links. Ze hebben 
inmiddels voldoende vertrouwen 
opgedaan om zich soepeler op te 
stellen bij de deelname aan de 
politieke poot van de 
’Regenboogfraktie', de 'Graal’ (de 
Groen Alternatieve Alliantie).
Tijdens de moeizaam verlopen onderhan- 
delingen over de Europese fraktievorming 
in Brussel waren het bij herhaling de Eco
lo- en Agalev-onderhandelaars die dwars 
gingen liggen. Zij probeerden het ontstaan 
van een politieke fraktie, al dan niet met 
technisch aanhangsel, tegen te houden. 
Immers, voor de Agalev en Ecolo was 
slechts een zuiver groene fraktie werkelijk 
interessant op dat moment. Daarvoor ont
braken evenwel voldoende zetels. De Bel
gische milieupartijen moesten met lede 
ogen aanzien hoe de Westduitse Grunen 
tijdens de onderhandelingen feitelijk kozen 
voor de radikaal-linkse klubs uit Neder
land en Italië ten koste van de Belgische 
geestverwanten.
Zowel Roelants als Staes beargumenteer
den destijds hun weigerachtige houding 
waar het toetreding tot de politieke groep 
betrof met een verwijzing naar onvoldoen
de bekendheid met ideeën en praktijk van 
de potentiële samenwerkingspartners. 
Daaroverheen kwam dan nog eens het 
probleem dat de Belgische groenen in Eu
ropees verband met een reeks groene 
partijen samenwerken waaronder de niet 
in het Straatsburgse parlement verkozen 
Europese groenen uit Nederland, de kon- 
kurrentie van het GPA dus. Omdat Agalev 
en Ecolo zich niet alleen beschouwen als 
vertegenwoordigers van de Belgische mi
lieubeweging maar tevens stem willen ge
ven aan de niet in het parlement aanwezi
ge groenen, zag men in eerste instantie 
niets in samenwerking met de Nederlan
ders. De aanwezigheid van de CPN binnen 
het GPA is daar ook niet vreemd aan 
geweest. En gezien de aard van de Vlaam

se en Waalse kommunisten waarmee 
Ecolo en Agalev in eigen land te maken 
hebben is het niet zo verbazingwekkend 
dat men zich niet direkt aangetrokken 
voelde tot dat GPA waarin die kommunis
ten toch ook maar zaten.

Een ander geluid

Nu, een klein half jaartje later klinkt een 
heel ander geluid op uit de groene kelen. 
Ecolo en Agalev willen zo spoedig moge
lijk toetreden tot de Graal.
Roelants van Ecolo ontkent dat zijn 
standpunt gewijzigd is. In de tussentijd 
heeft hij gewoon de kans gehad om zijn 
partners te leren kennen en op grond 
daarvan heeft hij vertrouwen in een nau
were politieke samenwerking. Tegelijker
tijd zegt hij ook dat de tijd uitgewezen 
heeft dat de Belgen gelijk hadden met hun 
weigering om meteen toe te treden tot de 
Graal. Als eerste argument daarvoor han
teert hij de hereniging van de PdUP met de 
PCI. Verder wijst Roelants er in dit ver
band op dat Democrazia Proletaria binnen 
de Graal om een aprt statuut gevraagd

praktijk de samenwerking verloopt. En 
dan is de konklusie dat er geen diepgaan
de meningsverschillen zijn die een eventu
ele breuk zouden rechtvaardigen, maar 
daarentegen steeds meer overeenstem
ming tussen de samenwerkingspartners, 
al blijven er grenzen aan die overeenstem
ming."

Eigen karakter

In de ogen van Roelants en Staes is het 
duidelijk dat er een programakkoord mo
gelijk is tussen de Graalpartijen en de 
beide groene partijen uit België. Beiden 
zijn voorstander van het spoedig formule
ren van zo’n akkoord op een aantal pre
cies omschreven punten. Daarnaast willen 
de Belgen uiteraard hun banden met de 
Europese groene partijen in stand hou
den. "Dat is ons eigen karakter", aldus 
Roelants.
Hij relativeert meteen ook enigszins het 
belang van zijn eigen woorden. "Zo'n poli
tieke samenwerking heeft wat ons betreft 
overigens geen eeuwige geldigheid. Onze 
eerste voorkeur blijft een uitsluitend groe-

Paul Staes Francois Roelants du Vivier

heeft dat de partij ook financiële autono
mie zou moeten verschaffen binnen Graal 
en Regenboog. Tenslotte noemt hij het 
"geval-Klöckner”, de Westduitse europar
lementariër die op de lijst van de Grünen 
werd verkozen om hem uit de gevangenis 
te houden en die nu ook een autonoom 
statuut wil (overigens op grond van toe
zeggingen daaromtrent door de Grünen 
gedaan vóór de Europese verkiezingen, 
zie ’Bevrijding’ van 17 november). 
"Maar", zegt Roelants, "daar staat tegen
over dat we nu een zekere politieke erva
ring hebben opgedaan en weten hoe in de

ne fraktie. Als de getalsverhoudingen dat 
in de toekomst mogelijk maken, stappen 
we over. Maar tot die tijd zit er wat ons 
betreft voldoende muziek in de Graal."

Ecolo en Agalev zouden graag zien dat 
vóór eind maart 1985, als de Europese 
groenen kongresseren in Dover, het ak
koord op tafel ligt opdat men zich op dat 
kongres kan "verantwoorden" voor de ge
kozen opstelling. In de huidige praktijk 
maken Ecolo en Agalev eigenlijk al een 
beetje deel uit van de Graal. Beiden nemen 
deel, om praktische redenen, aan de

Graal-fraktievergaderingen en in heel wat 
van de gevallen worden Graal initiatieven 
gesteund en andersom. Eigenlijk staan 
Ecolo en Agalev nu met één been in en het 
andere buiten de Graal. Roelants hoopt 
dat Staes en hij spoedig met beide benen 
in de Graal zullen staan. "Ik denk dat onze 
twee partijen een belangrijke bijdrage kun
nen leveren aan het Graal-werk” , aldus 
Roelants tenslotte.

RINKE VAN DEN BRINK

De Regenboog-fraktie in het Europees Parle
ment wordt gevormd door de Groen Alternatie
ve Alliantie (Graal), de Deense Anti-EG lijst en 
de Europese Vrij Alliantie.
De Graal bestaat uit de Westduitse Grünen, de 
PdUP en DP (uit Italië) en het Groen-Progres
sief Akkoord (Nederland).
De Europese Vrije Alliantie bestaat uit de Belgi
sche Volksunie en de Partito d ’Azione Sardo 
(van Sardinië).

foto’s Fotodienst Europees Parlement

iadvertentie}

Kom pensat ie-orders

Het kongres heeft besloten te 
bezuinigen op dit blad. Voor ons 
betekent dit dat de omzet zal 
dalen. Wij vragen de afdelingen, 
aktiegroepen en dergelijken om dit 
op te vangen door het geven van 
kompensatie-orders.
Bel of schrijf -  geheel vrijblijvend 
-  naar
Drukkerij Bevryding 
Nwe Looiersstraat 45 j
1917 VB Amsterdam t!
Telefoon 020-23 85 01 /]

. 5̂ 
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Wij staan klaar voor uw drukwensegfc l
. y  .
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PSP LOKAAL
Rood Vlaardingen

Slecht nieuws: Stichting Rood Vlaar
dingen wordt opgeheven. Goed nieuws: 
de boeken voorraad wordt met m ini
maal 40 procent korting verkocht. Veel 
boeken op het gebied van socialisme, 
Derde Wereld, kunst, milieu, romans, 
kinderboeken. De winkel is iedere za
terdagmiddag van 13.00 tot 17.00 uur 
geopend. Adres: Weeshuisplein 18, 
Vlaardingen (in het centrum naast de 
konkurrent V&D), tel. 010 - 34 82 35. 
Koffie gratis.

Bussum

De PSP afdeling Bussum organiseert 
op woensdag 19 december een diskus- 
sieavond rond het thema 'Het Westen 
en de Derde Wereld\ Ais voorbereiding 
verschijnen binnenkort een aantal a r
tikelen gebaseerd op het nieuwe mate
riaal van de Henk Lankhorst Stichting 
(het instituut voor ontwikkelingssa
menwerking van de PSP). Plaats: 
PSP-pand, Brinklaan 82, Bussum, tel. 
02159 - 368 07.

PSP UITGAVEN
Socialistisch Perspektief

In het laatste nummer van dit j aar van 
Socialistisch Perspektief, het scho- 
lingstijdschrift van de PSP, komt de 
prostitutie ter diskussie: allereerst een 
historisch overzicht van het overheids
beleid ten aanzien van de prostitutie de 
afgelopen honderd vijf tig jaar. Via de -  
verrassend aktuele -  diskussies over 
dit onderwerp uit de tweede helft van

SOCIALISTISCH 
PERSPEKTIEF £

1 Vt

I

tiljhe ter

*-• si 3+' <* jAn

de vorige eeuw, voert het artikel naar 
de kern: artikel 250-bis van de Neder
landse zedelijkheidswetgeving van 
1911. Verder in dit nummer twee arti
kelen over de gezondheidszorg en een 
interessant artikel over de organisatie 
van de PSP: wat mankeert daar toch 
aan? 'Socialistisch Perspektief num
mer 24 ligt voor ƒ4,- te koop in de

Deze ru b rie k  is bedoeld vo o r 
berich ten , aankond ig ingen  en 
korte  a rtike len . Kopij voo r deze 
rubriek kan w o rden  gezonden 
aan: Redaktie  B evrijd ing , t.a .v . 
rubriek O ndersteboven, P os t
bus 7 0 0 , 1 0 0 0  AS A m s te r
dam.

betere boekhandel en kan worden be
steld door overmaking van ƒ 5,60 naar 
postgiro 3481995 tn.v. SVS-PSP/Am- 
sterdam met vermelding van 'SP nr 
24*. Een jaarabonnement (4 nummers) 
kost ƒ 15,-.

Armoede

De landelijke themagroep Welzijn van 
de PSP organiseert op zaterdag 15 de
cember een diskussiedag over de toene
mende armoede. Aan de hand van kon- 
krete gegevens over de achteruitgang 
in inkomen, de woonsituatie, de huis- 
uitzettingen, de gas- en elektra-afslui- 
tingen willen we er achter komen hoe 
de armoede in Nederland er uitziet. 
Iedereen met ervaringen op dit gebied 
of met belangstelling voor het onder
werp is welkom. Aanvang 11.00 uur. 
Plaats: PSP-pand, Oude Gracht 243, 
Utrecht. Nadere informatie: Thea van 
der Molen, 030 - 89 64 28 of Corrie van 
der Velden, 020 - 84 32 26.

Viet Nam

In het september-oktobernummer van 
M CNV-Informatie, het blad van het 
Medisch Comité Nederland- Viet N am , 
geeft Antoon Claassen een beeld van 
de resultaten van de landbouwpolitiek 
van de Vietnamese regering. Verder in 
deze krant het financiële over zicht 
over '83 en het laatste deel van de 
reisimpressies van H enk van der L in
den. In het blad uiteraard ook aan
dacht voor de lopende aktie van het 
Comité: M et melk meer kans\
MCNV-Informatie wordt gratis toege
zonden aan donateurs van het Comité. 
Belangstellenden kunnen deze krant 
bestellen door overmaking van ƒ0,60 
(de verzendkosten) naar postgiro 
1090400 t.n.v. Medisch Comité Ned-

.-Viet Nam, Postbus 5701, 1007 AS 
Amsterdam. Giften voor de aktie 'Met 
melk meer kans' kunnen ook gestort 
worden op die postrekening. Vredesmars

Japan

H et jongste nummer van het Viet Nam  
Bulletin  heeft als thema Japans rol in  
Azië. Met meer dan twaalf miljard 
dollar per jaar is het Japanse defensie
budget het achtste ter wereld. Het land 
speelt dan ook een belangrijke rol in de 
verdediging van de VS: in geval van 
krisis moet het de Japanse zee, met de 
belangrijke Sovjet-haven Wladiwos- 
tok, hermetisch kunnen afsluiten. Het 
nieuwste element in de Amerikaans- 
- Japanse samenwerking is het ter be
schikking van de Amerikaanse wapen
industrie komen van de Japanse tech
nologie. Dit alles en nog meer in num
mer 9 van de 17e jaargang van het Viet 
Nam Bulletin. Te bestellen door over
making van ƒ5,10 naar postgiro 
1281198 tn.v. Viet Nam Bulletin, Post
bus 715,1000 AS Amsterdam met ver
melding van 'Japan in Azië'. Een ja a r
abonnement kost ƒ27,50 (10 num
mers).

Vredesopbouw

Het maandblad Vredesopbouw uitga
ve van de stichting Vredesopbouw in 
Utrecht verschijnt vanaf het novem- 
ber-nummer in een nieuwe opzet. Het 
blad verschijnt vanaf 1962 en was oor
spronkelijk bedoeld als podium voor 
informatie en feiten uit de polemologie 
(wetenschap van oorlog en vrede). 
Vanaf '76 bevat het blad naast die 
feiten ook meningen en ervaringen. 
Ook werd overgestapt van het lang
werpige formaat op het 'normale' tijd
schriftenformaat 'A4'. Ook de inhoud 
ondergaat een wijziging: het blad be
staat voortaan uit twee delen, één the
matisch gedeelte en één deel dat aan
sluit bij de aktuabteit. Er is één nadeel: 
de abonnementsprijs moest omhoog, 
naar ƒ 3 5 - per j aargang. Nadere infor
matie: Stichting Vredesopbouw, Park
straat 9, 3581 PA Utrecht, tel. 030 - 
3169 25.

i:
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Ook dit jaa r vindt op Tweede Kerstdag 
(26 december) de traditionele Vredes
mars Steenwijk plaats. Dit jaar onder 
het motto Het vuur brandt voort. Het 
programma begint om 12.00 uur in 'De 
Meenthe' (een zalenkomplex tegenover 
het NS-station Steenwijk) met een in
formatiemarkt, muziek, koffie, soep en 
broodjes (kinderopvang aanwezig). De 
stille tocht naar de Havelterberg be
gint om 13.30 uur en is om 16.00 uur 
terug bij De Meenthe. De mars wordt 
georganiseerd door de gezamenlijke 
vredesgroepen in Steenwijk. Adres: 
Postbus 226, 8330 AE Steenwijk, tel. 
05615 - 1904 of 05212 - 1696.

Genetische erosie

Öp maandag 10 december organiseert 
de N10 (Nieuwe Internationale Orde) 
in samenwerking met een aantal 
andere organisaties een studiedag over 
'genetische erosie'. Die term staat voor 
het verlies van genetische variatie in 
zowel de wilde plantensoorten, als de 
kultuurgewassen. De genetische erosie 
betekent een gevaar voor de 
werel voedsel voorziening. De oorzaak 
ligt onder meer in de modernisering 
van de landbouw en de steeds verdere 
verspreiding van enkele 'super' rassen. 
Tijdens de studiedag zal aandacht 
besteed worden aan de konsekwenties 
en de mogelijke oplossingen. P laats 
V ergadercen trum
FNV-Industriebond, Oudenoord 16, 
Utrecht. Tijden; 9.3Ö tot 17.00 uur. 
Opgave voor deelname en verdere 
informatie: Klaas Tamminga, p /a  
NIO, tel. 020 - 1212 20.

Surinam e

De Solidariteits Beweging Surinam e 
organiseert op zaterdag 12 januari een 
studie- en diskussiedag over de rol van 
de vakbonden in Suriname en de Ne
derlandse solidariteit. Inleidingen van 
Lacy Kortram , Pedro Finch en H er
m an Hofstede. Forumdiskussie met 
Wüly Wagen mans en Johan Madarie, 
Tijden: 10.30 tot 17.00 uur. Plaats: Tria- 
non, Oude Gracht 252, Utrecht. Toe
gang ƒ2,50. Binnenkort verschijnt de 
informatiemap Vakbonden in  Surina
me, te bestellen door overmaking van 
ƒ4,10 naar postgiro 3371328 t.n.v. 
SBS/Utrecht met vermelding van 'in
formatiemap Vakbonden'.

*1 - v
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Leermiddelen

Stichting Burgerschapskunde organi
seert op zaterdag 12 januari voor de 
derde keer de jaarlijkse Leermiddelen
dag voor maatschappij leer en politieke 
en sociale vorming. De dag is toegan
kelijk voor iedereen die belangstelling 
heeft, met name mensen uit het onder
wijs en vormingswerk. Tijdens de dag



15

tonen zo'n tachtig uitgeverijen, aktie- 
groepen, politieke partijen, vakbonden 
en andere instellingen hun nieuwste 
materiaal op het gebied van scholing 
en vorming. Openingstijden: van 10.30 
tot 16.30 uur. Toegang gratis. Kinder
opvang aanwezig. Plaats: Kultureel 
centrum De Plint, Coninckstraat 60, 
Amersfoort (vanaf NS-station buslijn 
6). Nadere informatie: Burgerschaps
kunde, Postbus 349, 2300 AH Leiden, 
tel. 070 - 89 92 72.

Ierland

Onlangs verscheen !Links en de IRA in 
de republiek Ierland, 196i-198Jf '. Het is 
een overdruk van een artikel van Wmi- 
ter Kaal in Intermediair' met een re- 
aktie van een lezer (zie ook de diskussie 
in 'Bevrijding' nrs 1, 4 en 5 van 1984). 
Het pamflet is te bestellen door over
making van ƒ 4,10 naar postgiro 
4799469 t.n.v. W. Kaal/Amsterdam  
met vermelding van 'Ierland'.

Kernenergie

De Milieufederatie Groningen heeft 
een boekje uitgegeven over kernener
gie. Hoe denken overheid, maatschap
pij en wetenschap over kernenergie. 
Wat was de rol van de Brede Maat
schappelijke Diskussie van (wijlen) 
jonkheer De Brauw? Wat zijn de kos
ten en wat moeten we met het afval? 
Het boekje is geschreven door Herman 
Dam veld en kan voor ƒ 9 ,- worden af
gehaald bij: Milieufederatie, Emma- 
singel 15, Groningen. Het kan worden 
besteld door overmaking van ƒ13,25 
(inkl. verzendkosten) naar postgiro 
2999383 t.n.v. Milieufederatie/Gronin- 
gen met vermelding van 'Kernenergie, 
verlichting of konflikt'.

Andere leesvormen

De PSP produceert veelt tekst, héél 
véél tekst. Al die teksten moeten ook 
voor slechtzienden beschikbaar zijn. 
Daarom is er altijd behoefte aan vrij
willigers die wat willen inlezen op 
cassettes. Dat inlezen kan gebeuren op 
het Partij buro in Amsterdam (waar 
een recorder ter beschikking staat) of 
thuis (als je in het bezit bent van een 
cassetterecorder met richtmicrofoon). 
Als je belangstelling hebt neem dan 
kontakt op met Partij buro PSP, Roel 
Sandvoort, Postbus 700, 1000 AS Am
sterdam.

O uderen

De landelijke themagroep Welzijn van 
de PSP neemt het initiatief voor het 
opstarten van een themagroep Onde
ren. De PSP is een jonge partij, maar 
dat hoeft nog niet te betekenen dat 
ouderen nauwelijks aandacht krijgen. 
Het is de bedoeling in eerste instantie 
de knelpunten te inventariseren en de

alternatieven die door ouderen worden 
aangedragen. Bijvoorbeeld het ver
schijnsel woongroep voor onderen, 
waarbij de betrokkenen hun eigen 
woonomstandigheden organiseren. 
Een eerste bijeenkomst vindt plaats op 
zaterdag 15 december in PSP-pand, 
Oude Gracht 243, Utrecht. Nadere in
formatie: Thea van der Molen, 030 - 
89 64 28 of Corrie van der Velden, 020 - 
84 32 26.

w 1 r

India

Hoe weinig perspektief de Landelijke 
India Werkgroep ook zag in het beleid 
van Indira Gandhi, de moordaanslag 
wij st het solidariteitskomitee uiter
aard af. Het decembernummer van de 
India Nieuwsbrief geeft extra aan
dacht aan de situatie in het land na de 
moord op haar leidster. Een exemplaar 
van deze Nieuwsbrief is aan te vragen 
op het het sekretanaatsadres van de 
Werkgroep: Oude Gracht 36, 2511 AP 
Utrecht, tel. 030 - 3213 40. Op dat 
adres is tevens de nieuwe uitgavenfol
der aan te vragen of informatie over 
een donateursschap.

Donateurs gezocht

In 1981 werd vanuit de PSP de Henk 
Lankhorst Stichting opgericht, ge
noemd naar één van de eerste twee 
Kamerleden van die partij. De Henk 
Lankhorst Stichting (kortweg HLS) 
houdt zich binnen de PSP bezig met 
vraagstukken over ontwikkeling en on
derontwikkeling in de Derde Wereld. 
In de HLS zitten mensen die vinden 
dat in een socialistische en fem inisti
sche partij als de PSP de strijd hier 
niet ten koste van de strijd in de Derde 
Wereld mag gaan. Daar immers spelen 
ekonomische en politieke problemen 
een rol waar de Nederlandse proble
men bij verbleken. Vanuit de Stichting 
worden initiatieven ondernomen om 
binnen en buiten de partij de aandacht 
en bewustwording van de problemen in 
de Derde Wereld te vergroten. Voor 
dat doel publiceert de HLS voorlich- 
tings- en scholingsmateriaal. Ook wor
den regelmatig thema- en diskussieda- 
gen georganiseerd. De aktiviteiten van 
de HLS zijn mogelijk dankzij een sub
sidie van de Nationale Commissie Ont
wikkelingssamenwerking (NCO). Om 
de mogelijkheden van de Henk Lank
horst Stichting te vergroten opent het 
stichtingsbestuur de mogelijkheid van 
het donateursschap. Daarvoor zijn drie 
mogelijkheden. Ten eerste kun je dona
teur worden door storting van een 
maandelijkse minimale bijdrage van 
ƒ 5 -  (ƒ60,- per jaar), bijvoorbeeld via 
een automatische overschrijving van 
giro of bank. Ten tweede: je wordt 
donateur voor minimaal f  5 ,- per 
maand en ontvangt tevens allerlei in
formatie over aktiviteiten van de stich
ting. En ten derde: je stort een éénma
lige bijdrage waarvan je de hoogte zelf 
bepaalt.
De stortingen vinden plaats via postgi

ro 5647806 t.n.v. Henk Lankhorst 
Stichting/Amsterdam met vermelding 
van 'donateur'. Als je donateur wordt 
stuur dan tegelijkertijd de bon op deze 
pagina naar: Henk Lankhorst Stich
ting, Postbus 700, 1000 AS Amster
dam. Als je een financiële bijdrage 
levert van minimaal ƒ5 ,- per maand 
krijg je als kadootje een exemplaar van 
'Een kritiek op het Brandtrapport 'gra
tis toegestuurd (zolang de voorraad 
strekt).

Internationaal Cartoonfestival

Van 8 december tot U  januari vindt in 
'Aemstelle', Amsterdamse weg 511, 
Amstelveen het tweede Internatimwde 
Cartoonfestival plaats onder het motto 
’Lachen mag nog steeds1. De organisa
tie is in handen van de Nederlandse 
Cartoonisten vereniging 'De Tulp' 
(waarbij de vaste cartooniste van 'Be- 
vrijding' Elyh Holzhaus als sekretaris 
is betrokken). Te zien zijn zo'n acht
honderd cartoons van driehonderd ar
tiesten uit vijfentwintig landen. In het 
prentenkabinet van 'Aemstelle' hangt 
werk van een aantal genodigden: onder 
anderen Peter van Straaten, Stefan 
Verwey en Otto Reisinger. De 'Aem
stelle' is geopend maandag/zaterdag 
van 14.00 tot 17.00 uur en op zondag 
van 12.00 tot 17.00 uur.

Zuid-Afrika

In 'De Moor’ in Amsterdam is tot 20 
december de fototentoonstelling 'Zuid- 
- Afrika in zw a rt/w it' van Paul Babe- 
liowsky te zien. 'Bevrijding' publiceer
de een aantal van zijn beelden in num
mer 13 (van 29 september ’84). 'De 
Moor' (Betaniënstraat 11) is geopend 
op maandag/zaterdag van 16.00 tot 
24.00 uur.

DONATEUR VAN DE HENK

Ik steun de Henk Lankhorst Stichting

Naam: ....................................................

Adres: ...................................................

Postkode: ..........................................
Woonplaats: ..........................................

Datum:............Handtekening:

LANKHORST STICHTING

O Ik steun de HLS met ƒ . . .  per 
maand

O Ik steun de HLS met ƒ . . .  per 
maand en ontvang voortaan alle 
informatie en aankondigingen van 
aktiviteiten

(Als ik minimaal ƒ 5 -  per maand stort 
ontvang ik een gratis exemplaar van 
'Een kritiek op het Brandtrapport’, zo
lang de voorraad strekt)

Opsturen aan: HLS, Postbus 700, 
PKK) AS Amsterdam
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1'Aquila, Italië. Een gesloten psychiatrische afdeling. Kale ruim
tes van tien bij tien meter, met achterin een open toilet. De lucht is 
ondragelijk. De mannen kijken schijnbaar gelaten voor zich uit. 
Ze lijken overwonnen door de situatie. Plotseling staat er één op, 
aan zijn hand loopt een mongool mee naar mij toe: "Maak een  
foto van mij!"...
Dit is het resultaat.

Gerlo Beernink

Mei dit jaar reisde Gerlo Beernink, lid van het Nijmeegs Foto Kollektief, naar 
Italië. Hij keek onder andere rond in de psychiatrische inrichting ï'Aqinla. Terwijl 
hij daar fotografeerde vond in Rome een kongres over de demokratische 
psychiatrie plaats. Gelro's beelden staan in schril kontrast met de woorden die 
daar werden gesproken. Het één en ander vormde de aanleiding om in de zomer 
terug te keren, op zoek naar de gevolgen van de sluiting van de psychiatrische 
inrichtinaen op veel plaatsen in Italië.
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RSV(1)
De RSV-enquêtekommissie onder 
leiding van Kamerlid Van Dijk is met een 
vernietigend oordeel gekomen over de 
gang van zaken bij de steunverlening 
door de overheid aan het 
scheepsbouw-koncem 
Rijn-Schelde-Verolme. Ministers, 
kamerleden, managers en ambtenaren 
bleken boter op hun hoofd te hebben en 
zich onvoldoende van hun taken en 
verantwoordelijkheden gekweten te 
hebben. Vooral het optreden van de 
VVD-minister Van Aardenne is door de 
enquêtekommissie onaanvaardbaar 
genoemd.
De PSP-fraktie van de Tweede Kamer 
heeft onmiddellijk op het uitbrengen van 
het enquête-rapport gereageerd. Zij 
spreekt haar grote waardering uit voor 
het door de kommissie gedane werk. Zij 
ziet het RSV-debacle in de eerste plaats 
als het grootscheepse falen van het 
veelgeroemde partikuliere 
ondernemerschap: "De bedrijfsleiding 
beging een bijkans onafzienbare rij van 
blunders, die pas achteraf aan het licht 
kwamen en waardoor tallozen gedupeerd 
werden. Dit in schrille tegenstellig tot de 
riante vergoedingen voor de leden van de 
Raad van Bestuur en voor de 
president-kommissaris.”
Op de tweede plaats is voor de fraktie het 
RSV-debacle gevolg van "het 
ongelooflijke falen van het beleid van de 
rijksoverheid tegenover het partikuliere 
bedrijfsleven, dat om steun vraagt. Door 
een onverantwoord geloof in de 
zegeningen van het partikuliere 
ondernemerschap nam de overheid, en 
met name het departement van 
ekonomische zaken, keer op keer 
genoegen met onvoldoende inzicht in de 
bedrijfsgegevens. Dieptepunten waren in 
het bijzonder de misleiding van de 
Tweede Kamer door mininster Van 
Aardenne in 1980 en het geven van een 
blanko cheque aan RSV in 1979 door 
enkele ministers, zonder dat daaraan een 
duidelijk besluit van het kabinet vooraf 
was gegaan, maar ook de onvolledige 
informatie aan de Tweede Kamer van de 
kant van minister Lubbers in 1977.” 
Daarnaast vindt de fraktie, dat "een groot 
deel van het onverkwikkelijke gebeuren in 
het kader van RSV toe te schrijven is aan 
de nauwe betrokkenheid van het 
departement van defensie, en in het 
bijzonder de marine, bij belangrijke delen 
van het koncern. Dit toont aan, dat ook in 
Nederland het militair-industrieel komplex 
funktioneert met de bijbehorende 
geldverslinding en onkontroleerbaarheid. 
Terecht stelt de enquêtekommissie, dat 
er nader onderzoek nodig is naar de 
relaties tussen de krijgsmachtdelen en de 
bedrijven."
Men moet konkluderen: er is een groot 
gebrek aan openbaarheid en aan 
demokratische kontrole op delen van het 
overheidsbeleid. Er is ook een nauwe 
verwevenheid van bedrijfsleven en staat 
ten nadele van de gemeenschap. De 
lobby’s van bedrijven lijken in staat hun 
partikuliere belangen buiten het 
parlement om door te kunnen zetten.
Men moet echter ook konkluderen, dat de

eerste reakties van de regeringspartijen 
op het enquête-rapport stuitend zijn. Die 
reakties komen erop neer, dat de partijen 
de konklusies van de enquêtekommissie 
grotendeels aanvaarden, maar op geen 
enkele manier er konsekwenties uit 
trekken. Iedereen mag blijven zitten, er 
hoeft geen moer te veranderen, wij allen 
hebben schuld, en dus gaan we over tot 
de orde van de dag. Dit lijkt de redenering 
van de regeringsfrakties te zijn.
Deze door partij-motieven ingegeven 
reaktie vormt niet alleen een onmiddellijke 
en volledige ondermijning van het 
grondige werk van de kommissie, maar is 
ook een aanslag op het funktioneren van 
dat beetje demokratie, dat we middels het 
parlementair-demokratische stelsel 
hebben. Dat is amoreel. Bewindslieden 
hoeven met zo’n reaktie zich niet 
persoonlijk de konsekwenties van hun 
falend beleid aan te trekken. Zij zijn 
onaantastbaar geworden, en daarmee 
voor de Kamer onafzetbaar.
Van Aardenne zou het 'onaanvaardbaar’ 
van de enquêtekommissie persoonlijk 
aan behoren te trekken en onmiddellijk 
zélf moeten aftreden, of althans zijn 
werkzaamheden moeten opschorten, tot 
de Kamer een definitieve uitspraak heeft 
gedaan. Niets van dat doet hij. Van 
Aardenne doet of zijn neus bloedt. Moet 
de PSP-fraktie dan maar bij elk 
Kameroverleg met de minister alle 
schriftelijke stukken over het onderwerp, 
waarop het Kameroverleg betrekking 
heeft, opvragen om de misleidingen en 
leugenachtigheden van de minister op tijd 
te kunnen opsporen? Als door een 
minister duidelijk en bewust de relatie met 
het parlement wordt verstoord -  en dat is 
door Van Aardenne gedaan -  dan 
behoort die minister konsekwenties 
daaruit te trekken op het moment, dat 
blijkt, dat die relatie verstoord is. En noch 
die minister, noch de regering in haar 
geheel zouden mogen aksepteren, dat 
maandenlang die grondwettelijk 
vastliggende verhouding verstoord blijft. 
Het eerste waarmee de Kamer zou 
moeten beginnen, nu het RSV-debat 
waarschijnlijk pas in februari zal 
plaatsvinden, is Van Aardenne apart en 
onmiddellijk ter verantwoording roepen. 
Per slot zonk hij het meest diep door het 
verst te gaan in het belazeren van de 
Tweede Kamer. Een motie van 
wantrouwen tegen Van Aardenne is wel 
het minste, wat daarbij verwacht zou 
mogen worden. Niet om het kabinet in zijn 
val mee te slepen, hoewel ook dat mooi 
zou zijn. Maar om nog iets van een 
parlementaire demokratie overeind te 
houden.
CHRIS HUINDER

RSV (2)
Niet alleen Van Aardenne handelde 
'onaanvaardbaar*, zoals de 
RSV-enquêtekommissie oordeelde. Ook 
de anti-Semitische uitspraken van 
staatssekretaris Ploeg zijn 
onaanvaardbaar. Terecht heeft het 
kabinet hem de mond gesnoerd. Maar

het blijft de vraag of er politiek niet 
onjuist is gehandeld door niet het 
aftreden van Ploeg te eisen, omdat 
hijzelf op geen enkele manier van zijn 
kwalijke uitspraken afstand heeft 
genomen.
In het kielzog van zijn anti-semitisme 
heeft Ploeg ook dienstweigeraars, 
gewetensbezwaarden en pacifisten als 
politiek verdachte en moreel 
onverantwoordelijke mensen 
afgeschilderd. Ze zijn volgens Ploeg 
extreem-links, radikaal en 
crypto-kommunistisch. Nu vinden we 
extreem-links en radikaal voor onszelf 
mooie benamingen, en we verheugen ons 
erop crypto-kommunistisch te zijn, als 
daarmee bedoeld wordt, dat we positieve 
elementen vinden in het kommunisme. 
Maar binnen het verband, waarin Ploeg 
die termen gebruikt, zijn het uiterst 
negatieve uitlatingen. Voor Ploeg zijn 
pacifisten immers mensen, die de Tweede 
Wereldoorlog en de jodenvervolging 
hebben mogelijk gemaakt. Alsof 
pacifisten niet door Hitler vervolgd 
werden. Alsof pacifisten niet tegen de 
Duitse bewapening waren. Alsof 
pacifisten niet in het verzet hebben 
gezeten. Alsof pacifisten joden niet lieten 
onderduiken en bescherming boden. 
Pacifisme is geen politiek vanuit de luie 
leunstoel, noch de daad van 
handen-schone getuigenis. Als pacifisten 
tegen wapenexporten zijn, zijn ze dat 
niet, omdat ze niet tegen bloed kunnen, 
maar omdat wapens de wereld onveiliger 
maken. Als pacifisten tegen legers zijn, 
zijn ze dat niet, omdat ze wereldvreemd 
zijn, maar omdat ze zeer betrokken zijn 
met het lot van de wereld.
Ploeg lijkt met zijn uitspraken bewust een 
kampagne begonnen te zijn om het 
’gesundenes Volksempfinden’ tegen links 
en extreem-links te mobiliseren. Zijn 
uitspraken zijn er talrijk genoeg voor. De 
PSP-fraktie heeft aan minister De Koning, 
de direkte baas van Ploeg, gevraagd 
afstand van diens uitlatingen te nemen. 
Terecht. Het pacifisme is ons te dierbaar 
om Ploegs opmerkingen te negeren of als 
onbelangrijk af te doen.
We beginnen ons daarnaast af te vragen, 
tot hoever dit rechtse kabinet zijn 
ideologische elastiek naar extreem-rechts 
wil oprekken. We hadden Brinkmans 
verheerlijking van het kerngezin, Rudings 
verdachtmakingen van werklozen. 
Lubbers’ liefkozingen voor klein-rechts.
De openlijke bespreking van de 
mogelijkheid van een Staphorster variant 
voor een kabinet in 1986 lijkt gepaard te 
gaan met het ondermijnen van de 
weerbaarheid van de onderliggers in de 
samenleving.
CHRIS HUINDER

AKTIEFONDS PSP

Bij dit nummer van 'Bevrijding' ontvangt 
u een acceptgirokaart vor het Aktiefonds 
van de PSP.
Met dat fonds ondersteunt de PSP 
diverse aktiegroepen, bewegingen en 
organisaties die een beroep doen op de 
partij. Om het de PSP mogelijk te maken 
diverse akties financieel te 
ondersteunen doet de partij een beroep 
op de abonnees van dit blad om het 
fonds via een gift te steunen.
Gebruik de bijgaande acceptgirokaart of 
uw eigen overschrijvingskaart Postgiro 
3535250 ten name van PSP-Aktiefonds/ 
Amsterdam.

PSP-KONGRES OVER 
RACISME
amper over het voetlicht pag. 3

VOORDEURDELERS
laten ze het maar bewijzen pag. 4

PROSTITUTIEBELEID
in wiens belang? pag. 5

GROENEN BIJEEN IN 
HAMBURG
een historisch kompromis pag. 7

BLOEDIGE KERSTMIS
Berlijn 1918-1933 pag. 8

ZWITSERSE
VREDESBEWEGING
vele kleine zandkorreltjes pag. 10

PSP EN DE KRAKERS 
(deel 1)
America in Wageningen pag. 12

OPWINDEND pag. 13

EEN MONUMENT
foto-impressie pag. 16

Het volgende nummer verschijnt eind 
januari

Uitgave van de
Pacifistisch Socialistische Partij 
verschijnt 2 maal per maand

Wordt i.s.m. Studie- en Vakbibliotheek/ 
Amsterdam en de Vereniging ’Het 
Gesproken Weekblad’/Grave ook op 
cassette uitgegeven

Redaktie: Heleen Buijs, Geert Dekker, 
Bart Groeneveld, Rob van 
Milten, Chris Huinder,
Roel Sandvoort, Peter Zwart

Vormgeving: Dick Breebaart

Redaktiesekretariaat en eindredaktie:
Roel Sandvoort

Administratie: Postbus 700 
1000 AS Amsterdam 
tel.: (020) 26 73 74

Abonnement: ƒ 3 0 -  per jaargang, 
proefabonnement ƒ 12,50 voor een 
ha lfjaar (opgave uitsluitend schriftelijk 
o f telefonisch)
Postgiro 194240 t.n.v. PSP/Amsterdam

Advertentietarief: 1/1 pag. ƒ 1080,-;
1/2 pag. ƒ 540,-; 1/4 pag. ƒ 270,-;
1/8 pag. ƒ 135,-. Overige tarieven op 
aanvraag; korting bij kontrakt mogelijk. 
Basistarief ƒ 1 ,- per mm./per kolom.

Druk, zetwerk: Bevrijding/Amsterdam



3

PSR-KONGRES • r f tU '*

Afstandelijk en ondergesneeuwd. 
Zo kan men de diskussie over 
racisme en anti-racisme op het 
Rotterdamse kongres betitelen.
De politiek-emotionele strijd rond 
al dan niet samenwerken met de 
CPN en de PPR wist het 
merendeel der kongresgangers 
meer tot geestdrift te verlokken. 
Bovendien leidde dat onderwerp 
tot heviger partij-intern getwist 
dan het al dan niet verbieden van 
racistische organisaties en steun 
aan migrantenorganisaties. 
Niettemin gaat Chris Huinders in 
op de belangrijkste besluiten van 
het racisme-deel van het kongres. 
Daarnaast volgt een kort 
overzicht van alle besluiten die 
over dat onderwerp aangenomen 
zijn.

Het Rotterdamse PSP-kongres debat
teerde óók over racisme en de strijd daar
tegen. Er werden belangrijke besluiten 
genomen, die spijtig genoeg amper over 
het voetlicht kwamen. Wellicht dat een op 
grote schaal verspreide, goedkope bro
chure met de visie van de PSP op racisme 
en anti-racisme veel goed kan maken. 
Het kongres-gedeelte over al dan niet lan
delijk met de CPN en PPR samenwerken 
liep zodanig uit, dat voor de diskussie- 
groepen over racisme niet veel tijd over
bleef. Daar waar de groepen met hun 
diskussie net op gang waren, moesten ze 
alweer opbreken om zich voor de plenaire 
besluitvorming te installeren. In plaats van 
een stimulerende variant op een kongres- 
bijeenkomst werden die opiniërende dis- 
kussiegroepen daarmee eerder een dood
geboren kindje.

Verbod

Het hete hangijzer in de besluitvorming 
was wellicht het al dan niet wettelijk ver
bieden van racistische organisaties. Het 
kongres heeft zich vóór een juridisch ver
bod uitgesproken, zij het niet zonder 
weerwoord van verschillende afgevaar
digden. W outer Pors uit Eindhoven vond 
een juridisch verbod te beperkt. Stel, een 
rechter verbiedt een racistische organisa
tie niet. Gaat de PSP dan bij de pakken 
neerzitten, vroeg hij zich af.
De Groningse Luitje Doum a pleitte voor 
een aktief vervolgingsbeleid. Een juridisch 
verbod zou volgens haar niet automatisch 
tot een verbod in de praktijk leiden. Bo
vendien had zij geen vertrouwen in de 
‘klassejustitie’. Door een juridisch verbod 
zou een racistische organisatie bovendien 
ondergronds kunnen gaan of een andere 
naam kunnen aannemen. Eerst zou er een 
aktief vervolgingsbeleid en een 'keiharde 
systematische politieke bestrijding’ van 
racistische organisaties moeten zijn. De

rechter kan er dan uiteindelijk aan te pas 
komen, zodra racistische organisaties di- 
rekt fysiek geweld op openbare voorberei
dingen daarop organiseren.
Een ander bezwaar had Laurens de Vries 
uit Arnhem. Hij vond het onjuist de vrijheid 
van meningsuiting verder in te perken dan 
de grondwet toelaat. In zijn voetspoor 
trad Jan Baarn, die namens een minder
heid van de afdeling Dordrecht sprak. 
Deze vond racisme een systeem van

K ort overzicht van de 18 stellingen, die op 
het Rotterdam se kongres van de P S P  
werden aangenomen:

1. Anti-racisme dient een integraal on
derdeel van het politieke denken en han
delen van de P S P  te zijn.

2. A ntisem itism e neem t een aparte  
plaats binnen het racisme in. D at m oet 
nader onderzocht worden. De P S P  onder
scheidt ideologisch racisme, in partijen en 
groepen georganiseerd racisme en institu
tioneel racisme (beperkte toegang van mi
granten tot de woningmarkt, arbeids
markt, onderwijs, media).

3. Racisme en seksisme zijn beide vor
men van maatschappelijke onderdruk
king, die elkaar versterken. Migrantes 
moeten een eigen strijd voeren voor haar 
bevrijding, die niet helemaal samenvalt 
met de strijd van 'witte vrouwen’.

4. De sociaal-ekonomische krisis is 
geen oorzaak van het toenemende racis
me, maar bevordert wel een klimaat waar
in openlijk racisme groeit.

5. Positieve diskriminatie, kwotering, 
scholing, vertikale doorstroming, gelijk
waardige arbeidsverhoudingen en af
schaffing van de Wet Arbeid Buitenlandse 
Werknemers zijn nodig om de rechtsposi
tie van alle inwoners van Nederland gelijk 
te stellen.

vooroordelen, die op ideologisch nivo, met 
argumenten dus, bestreden moeten wor
den’. "Moeten we de repressieve staat te 
hulp roepen”, zo vroeg hij zich af, "om het 
racisme te onderdrukken?"

Hulpmiddel

De woordvoerders van het partijbestuur 
vonden dat een onjuiste visie. Racisme is 
óók fysiek geweld tegen medeburgers.

6. Het racisme dat door de overheid en 
ambtenaren wordt toegepast moet aktief 
bestreden worden, waarbij ontslag van
wege racisme mogelijk is.

7. De vreemdelingenwetten dienen te 
verdwijnen en alle illegale buitenlanders 
moeten gelegaliseerd worden.

8. Er moet een aktief opsporingsbeleid 
komen van overtredingen van de anti-dis- 
kriminatiewetgeving.

9. Samen met de anderen doet de PSP 
verder onderzoek naar de achterliggende 
oorzaak van de groeiende aanhang van 
racistische organisaties.

10. Anti-racisme dient een integraal on
derdeel te zijn van de strijd voor een 
vergaande maatschappijhervorming. Die 
strijd moet geweldloos gevoerd worden en 
in een zo breed mogelijk bondgenoot
schap.

11. De PSP moet samenwerken met mi
grantenorganisaties om het maatschap
pelijk isolement van migranten te doorbre
ken.

12. Prioriteit in die strijd ligt op plaatse
lijk nivo.

13. De PSP is voor een juridisch verbod 
van racistische organisaties, voor een ver
scherpte wetgeving en voor een aktief 
opsporingsbeleid.

14. Kinderen van migranten zijn gelijk-

Het recht kan een hulpmiddel zijn om dit 
geweld te voorkomen of te bestrijden. Per 
slot wordt door PSP'ers ook toegejuicht, 
dat er een proces tegen de staat’ is aan
gespannen tegen de plaatsing van kruis
raketten.
Het kongres had eveneens duidelijk moei
te met het invoeren van een kwoteringsre- 
geling bij huisvesting. Velen zagen dat als 
een verkapt spreidingsbeleid. Het partijbe
stuur stelde kwotering voor, juist bij 
nieuwbouw, als een mogelijkheid om een 
minimum aantal woningen voor migranten 
open te stellen. De kwotering is niet als 
een m axim um -grens bedoeld (zoveel mi
granten maximaal per buurt, straat of 
trap), maar als een minimum-grens. Het 
kongres volgde hierin het partijbestuur. 
Op het terrein van antisem itism e  kwam er 
een fikse aanscherping. Het partijbestuur 
had in de kongresvoorbereiding al naar 
aanleiding van een amendement van de 
afdeling Nieuwegein meer nadruk op on
derzoek naar en strijd tegen anti-semitis- 
me gelegd. Het kongres ging nog verder. 
Het nam op voorstel van twee Amster
damse afdelingen een motie aan, waarin 
om een verdere uitwerking van het stand
punt over anti-semitisme en de strijd daar
tegen van de PSP werd gevraagd. Het 
partijbestuur moet daarvoor nu een apar
te kommissie instellen.

CHRIS HUINDER

waardige leden van de samenleving.
15. Demokratische migrantenorganisa

ties en organisaties van migrantenvrou
wen en van homosexuele en lesbische 
migranten/s spelen in het proces van 
emancipatie een wezenlijke rol.

16. De PSP vormt met deze bovenge
noemde organisaties een bondgenoot
schap en werkt er nauw mee samen in de 
strijd voor een rechtvaardige multikulture- 
le samenleving.

17. Alle organisaties van migranten/s 
komen in aanmerking voor overheidssub
sidies met uitzondering van fascistische, 
racistische of eng-nationalistische organi
saties en organisaties, die uitgaan van een 
fundamentele ongelijkheid van mannen en 
vrouwen.

18. Migranten/s hebben recht op onder
steuning door de PSP van eigen kategora- 
Ie instellingen. De PSP neemt alle belem
meringen voor het lid worden door migran
ten/s weg, ook waar het verkiesbaarstel
ling betreft, en ontwikkelt daartoe konkre- 
te voorstellen, vooral op afdelingsnivo.

CHRIS HUINDER
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VOORDEURDELERS

Ruim vier jaar geleden werd de 
eerste kopersvereniging voor 
woongroepen in Nijmegen 
opgericht. Het meest 
opzienbarende hiervan was, dat 
het ook voor mensen met een 
bijstandsuitkering mogelijk bleek 
om een huis te kopen. Velen 
hebben dit voorbeeld dan ook 
nagevolgd. Momenteel zijn er 
alleen al in Nijmegen twintig 
kopersverenigingen met in totaal 
zo’n 140 huizen. Als de 
voordeurdelersmaatregel ook op 
deze verenigingen van 
toepassing wordt, is dit de 
tijdbom onder hun voortbestaan. 
Hier het verhaal van de Vereniging 
W oongroepen Nijmegen, 
representatief voor de problemen 
die andere delers te wachten 
staan.

Deze Vereniging Woongroepen Nijmegen 
werd in het voorjaar van 1981 opgericht 
en bestaat nu uit zeven huizen. Dit wordt 
beschouwd als een maximum ’om over
zicht te kunnen houden’. Hoe zit zo’n vere
niging in elkaar? De vereniging is de juridi
sche eigenaar van de huizen. De leden 
betalen de rente en aflossing voor hun

eigen huis aan de vereniging. Deze betaalt 
dit weer aan de bank, in dit geval het 
Bouwfonds Nederlandse Gemeenten. Als 
er betalingsmoeilijkheden zouden ont
staan is de vereniging als geheel aanspra
kelijk, er is dus geen persoonlijke aanspra
kelijkheid. De bank kijkt dan ook niet naar 
het inkomen van de leden. Het kontakt 
tussen de bank en de leden is minimaal, 
want bij wisseling van de groepsstamen- 
stelling hoeft er geen nieuwe koopakte te 
worden opgemaakt. Ook hoeft er dan 
geen overdrachtsbelasting betaald te wor
den, de vereniging blijft immers de eige
naar.

Tekort

Je kunt je afvragen waarom er juist in 
Nijmegen zoveel van deze verenigingen 
zijn. In de eerste plaats is Nijmegen een 
stad met traditioneel veel woongroepen 
die onderling redelijk goed georganiseerd 
waren. Vanwege het tekort aan groeps
woningen in de huursektor was reeds veel 
ervaring opgebouwd met het kopen van 
huizen. Als moeilijkheid kwam steeds naar 
voren dat groepswisselingen te grote fi
nanciële gevolgen met zich meebrengen. 
Een aantal aktieve mensen die in de slag 
gingen met de banken, wisten in het over
leg met het Bouwfonds een doorbraak te 
forceren met betrekking tot de aansprake
lijkheid. Gezien de grote vlucht die het in 
verenigingsverband kopen van huizen ge-

Terwijl er een half jaar geleden nog 
gedacht werd dat van uitstel mis
schien wel afstel zou komen, ziet het 
er nu naar uit dat de voordeurdelers
maatregel (door De Graaf konsekwent 
woningdelersmaa tregel genoemd) 
toch doorgaat. Tot genoegen van de 
staatssekretaris heeft zijn reaktie op 
vragen van CDA en VVD een aantal 
onduidelijkheden weggenomen. Zoda
nig zelfs dat de regeringspartijen er 
waarschijnlijk mee akkoord gaan. Op 
dit moment wordt er nog steeds uitge
gaan van 1 januari, maar de kans is 
groot dat, tussen het definitieve be
sluit en de datum van ingang, de soci
ale diensten een aantal maanden krij
gen om de uitvoering voor te bebrei- 
den.
Nog even de maatregel zelf. Personen 
van 23 jaar en ouder die gezamenlijk 
de woonkosten delen kunnen op hun 
bijstandsuitkering gekort worden met 
ƒ152,-, vijftien procent korting dus. 
Dit als gevolg van vermeende schaal
voordelen met betrekking tot het met 
anderen delen van zowel kale als ove
rige woonlasten. Wegens het onbre-

ken van kale woonlasten bij krakers 
komt er voor hun nog een extra kor
ting van ƒ 155,- bovenop, in totaal dus 
dertig procent korting. Voor jongeren 
pakt deze maatregel nog ongunstiger 
uit (zie Bevrijding nr 10). De bedoeling 
van deze maatregel is een totale be
zuiniging van 195 miljoen. Dit bedrag 
zal voornamelijk moeten worden op
gebracht door bijstandsgerechtigden 
die bij hun ouders wonen, woongroe
pen en mensen in de bijstand die een 
verdienend kind thuis hebben wonen. 
In zijn brief van 1 oktober licht De 
Graaf nog een aantal zaken toe. Het 
achter één voordeur wonen geldt niet 
als kriterium voor woningdeling, om
dat achter een voordeur meerdere 
zelfstandige woonruimten kunnen zit
ten, waarbij voor elke woonruimte af- 
zondelijk huur is verschuldigd. Van 
zelfstandige woonruimte is sprake 
wanneer voor de gehele woonruimte 
huur is verschuldigd of wanneer er 
sprake is van eigendom van een of 
meer bewoners. Degenen die aan
spraak kunnen maken op individuele 
huursubsidie vallen buiten de maatre

gel, evenals bewoners van Blijf-van- 
-mijn-lijf-huizen. Ook wanneer je een 
eigen zit- en slaapkamer, eigen keu
ken en eigen wasgelegenheid hebt valt 
je erbuiten.
Over de fraudegevoeligheid van de 
maatregel door het opgeven van een 
vals adres zegt de staatssekretaris 
dat dit ook geldt voor de loon- en 
inkomstenbelasting. Bovendien zal dit 
periodiek gekontröleerd gaan worden. 
Aangezien woningdelers die alleen op 
grond van een zakelijke overeenkomst 
in de woning verblijven (kostgangers 
en onderhuurders) niet onder de kor
ting vallen is ook hier fraude mogelijk. 
Volgens De Graaf is dit echter niet 
aannemelijk, omdat dit financieel na
delig is voor degenen die kostgeld of 
onderhuur ontvangen.
De LOBH (Landelijk Overleg Belan
gengroepen Huisvesting) reageerde 
vernietigend in haar rapport ’ Op 
Schaal Wonen’ (inmiddels uitver
kocht). Gekonkludeerd wordt dat in de 
regeling onvoldoende sprake is van 
een noodzakelijk onderscheidend ver
mogen, wat leidt tot willekeur. Sinds

het ontwerpbesluit is de onduidelijk
heid alleen maar vergroot. Een voor
beeld: binnen De Graafs formulering 
vallen kamers en wooneenheden on
der zelfstandige woonruimten aange
zien er voor de hele woonruimte huur 
wordt betaald. Dit is een hoogst onge- . 
bruikelijke definiëring vergeleken met 
de Huurprijzen wet en het Burgerlijk 
Wetboek.
Tijdens het mondeling overleg over 
deze maatregel op 23 november 
maakte Tweede Kamerlid Wilbert Wil- 
lems een voor de SGP staatsrechtelijk 
ontoelaatbare opmerking. Hij stelde 
namelijk dat de PSP-fraktie zal mee
helpen aan het zoeken van legale ont- 
wijkingsmogelijk heden voor deze 
maatregel.

Een samenvatting van 'Op Schaal Wonen’ 
is gratis te verkrijgen bij de LOBH. Na het 
definitieve besluit is hier ook een zoge
naamde ontwijkingsposter te bestellen. 
LOBH, Henri Polaklaan 12b, 1012 CS Am
sterdam, tel. 020 - 22 35 05.



nomen heeft, stelt het Bouwfonds nu wel 
een grens aan het aantal huizen dat jaar
lijks in zo’n verband gekocht kan worden. 
Een van de huizen van de Vereniging 
Woongroepen Nijmegen wordt bewoond 
door Jan, Thea, Joep en John. Joep en 
Thea zitten allebei in de bijstand, John 
komt daar binnenkort in terecht aangezien 
hij dan zijn studie beëindigt. Jan zat ook 
een tijd in de RWW, maar komt daar nu 
met zijn part-time baan als vormingswer
ker net bovenuit. Voor hem zijn de voor- 
deurdelersplannen minder onbekend. 
Reeds in 1981 dreigde de Sociale Dienst in 
Nijmegen zijn RWW-uitkering met vijftien 
procent te korten. Er werd een 'samenle- 
vingsvoordeel' gekons'ateerd, omdat hij 
met drie anderen een gezamenlijke huis
houding voerde. Na hoger beroep en vra
gen in de raadskommissie hierover, draai
de de direkteur van de Sociale Dienst zijn 
maatregel terug. Argument: ’We willen 
eerst de landelijke ontwikkelingen afwach
ten'. Hij wordt nu dus op zijn wenken door 
de staatssekretaris bediend.
John: ”lk heb altijd in een woongroep ge
woond, daar heb ik bewust voor gekozen. 
Met het maandgeld van mijn ouders en 
een gedeeltelijke studiebeurs kom ik op 
ƒ 850,- per maand. Ik heb dus nooit veel 
gehad om voor wonen te betalen. Het 
wonen in een huis van een vereniging als 
deze is voor mij betaalbaar.”
Jan: "Zo’n zeven jaar geleden kon ik sa
men met drie anderen heel voordelig een 
huis kopen. We hoefden in totaal maar 
ƒ 500,- rente en aflossing te betalen. Maar 
dat huis was eigenlijk niet groot genoeg 
voor ons. Bvendien waren er ook wat 
wisselingen in de groep, waar veel nade
len aan zaten, omdat we het huis op naam 
gekocht hadden. Dit leidde ertoe dat we 
ergens anders wilden gaan wonen.”
In de vereniging is vastgelegd dat groepen 
hun eigen huis uitkiezen, maar met een 
plafond van ƒ 250,- per maand aan rente 
en aflossing per persoon. Ais een huis 
goedkoper is, dan hebben die mensen ge
woon geluk gehad, maar ze moeten wel 
minimaal ƒ 200,- betalen.
Jan: "We zijn er pas geleden over begon
nen om ook de inkomens erbij te betrek
ken en één vast bedrag af te spreken, 
gekoppeld aan een basisinkomen van 
ƒ850,-. Voor iedere ƒ100,- die je meer 
verdient, moet je dan tien procent meer 
woonlasten betalen. Wel natuurlijk tot een 
bepaald maximum. In andere verenigingen 
zijn weer andere vormen van nivelleren
uitgeprobeerd.”

Verbouwing

Deze groep kocht hun huis voor 
ƒ 82.500,-, een halfjaar na oprichting van 
de vereniging. Per persoon wordt ƒ 250,- 
aan rente en aflossing betaald. Daar bo
ven op komt dan nog ƒ40,- energie en 
water en ƒ 30,- belastingen en heffingen. 
Eigen woningbezit wordt meestal voor 
een belangrijk deel gefinancierd door mid
del van de rente die je van je belastbaar 
inkomen mag aftrekken. Voor mensen in

de bijstand gaat dat echter om een luttel 
bedrag. Voor de belasting zijn de leden 
van een kopersvereniging voor een be
paald deel eigenaar, voor dat deel kun je 
de rente die je betaalt dan ook aftrekken. 
In dit geval krijgen de RWW-ers maar een 
paar honderd gulden per jaar terug. De 
woonlasten schommelen dus om en nabij 
de ƒ300,-, maar daar is het onderhoud 
nog niet bij inbegrepen.
Jan: "Meteen na aankoop zijn we het huis 
gaan opknappen. Zo moest de hele elek
trische bedrading vernieuwd worden en 
hebben we de zolder bewoonbaar ge
maakt. Dit alles heeft ons ƒ 5000,- gekost. 
Door alles zelf te doen, hebben we alleen 
het materiaal hoeven te betalen. De vere
niging heeft nu een onderhoudsfonds 
waar iedereen elke maand ƒ5,- in stopt, 
maar dat willen we gaan verhogen. Omdat 
we allemaal al op hoge lasten zitten is 
onderhoud echter het eerste waarop 
wordt bezuinigd. Omdat er soms toch in
eens grote investeringen op dit gebied 
nodig zijn, hebben we een huispot inge
steld. Deze wordt gevuld met het bedrag 
dat we jaarlijks van de belasting terugkrij
gen vanwege de renteaftrek. Als wij had
den moeten wachten op het onderhouds
fonds van de vereniging, was het dak van 
onze schuur al lang weggerot."

Op de fles

Wanneer de voordeurdelerskorting op hen

Er is nogal wat gaande op het 
’prostitutiefront’. In Utrecht voeren 
de straatprostituées een verbeten 
strijd om een veilige tippelplaats. 
Rotterdam, dat eerst de gehele 
raam- en straatprostitutie uit 
Katendrecht had verdreven om 
vervolgens te konkluderen dat de 
prostitutie nergens anders 
gevestigd kon worden, heeft nu 
eindelijk zijn eroscentrum 
(tenminste, zolang het duurt). Den 
Haag is bezig in het kader van de 
stadsvernieuwing een 
prostitutiebeleid uit te stippelen. 
Overigens niet zonder protest. De 
stad hing onlangs vol met 
protest-affiesjes tegen het

van toepassing wordt, zullen Joep, Thea 
en John elk met ƒ 152,- gekort worden op 
hun uitkering. Het wonen in zo’n groep 
gaat hun dan ineens bijna ƒ 500,- kosten. 
Jan: "Eerst was er paniek bij de verenigin
gen, omdat er zoveel mensen met een 
bijstandsuitkering bij zitten. We dachten 
Ah, de vereniging gaat op de fles ." 

John: "Als student weet ik heel goed wat 
het is om met ƒ 850,- te leven. Naast mijn 
studieschuld heb ik ook nog andere schul
den opgebouwd. Ik dacht net: als ik die 
uitkering heb kan het allemaal iets ruimer. 
Maar als die voordeurdelersmaatregel 
doorgaat zie ik mij genoopt tot dezelfde 
levenswijze als nu. Dat wil zeggen, zo nu 
en dan wat lenen en hopen dat mijn ou
ders zo af en toe over hun hart strijken. 
Het zal erbij inschieten dat ik eens een 
keer een weekje wegga, of ik moet meer 
lenen.”
Jan: "We hebben nu nog een abonnement 
op de Volkskrant, de Stadskrant en de 
Groene, maar of dat dan nog kan? Het 
wordt dan ook beter opletten met bood
schappen doen, bezuinigen op eten en 
drinken dus."
Begrijpelijk dat het laatste halfjaar vanuit 
dit huis stevig aktie is gevoerd. Zo waren 
Thea en Joep dit voorjaar betrokken bij de 
treinakties. In groepen ging men gratis 
met de trein om er zo de aandacht op te 
vestigen dat het openbaar vervoer door 
de voordeurdelersmaatregel onbetaal
baar zou worden. Op de in de trein uitge-

aanwijzen van een aantal 
prostitutiestraten. Gemeentes, en 
vooral de grotere, worden in 
toenemende mate gedwongen 
een beleid te gaan voeren met 
betrekking tot de prositutie in 
haar stad. Overlast van 
buurtbewoners, (grof) geweld 
tegen prostituées en drugshandel 
op straat nopen hen tot ingrijpen. 
Als de Minister van Justitie het 
bordeelverbod gaat opheffen, zal 
dat de gemeentes meer 
speelruimte geven voor het 
ontwikkelen van een eigen beleid. 
Heleen Buijs geeft voor een 
BEVRIJDING een beeld van de 
stand van zaken.

deelde stencils werd door de andere pas
sagiers meestal positief gereageerd. Joep 
deelde onlangs nog stencils uit tijdens een 
voorstelling van het Nederlands Dansthe
ater. "Deze vormen van kuituur zullen 
onbetaalbaar worden als die korting door
gaat. Het publiek was diep geschokt." 
Wat er zal gebeuren als de bewoners hun 
rente en aflossing niet meer kunnen beta
len is onduidelijk. Het zal voor het Bouw
fonds moeilijk worden te bepalen van wie 
ze geld kunnen eisen. Er kunnen in één 
huis vele mensen gewoond hebben die 
allemaal gezamenlijk aansprakelijk zijn. In 
eerste instantie zal natuurlijk geprobeerd 
worden om de maatregel te ontwijken. 
Jan: "Of er met truukjes onderuit te komen 
is hangt mede af van hoe streng de kon- 
tröntrole wordt. Hier in Nijmegen gaan ze 
iedereen een briefje sturen met de vraag of 
je wel of geen voordeurdeler bent. Dat 
moet je naar waarheid beantwoorden, 
wat steekproefgewijs gekontröleerd 
wordt. Ik denk dat ze gaan vragen hoe je 
woont, wie de hoofdhuurder is, of je on
derhuurt, of je een eigen huurkontrakt 
hebt. Wij kunnen misschien gaan werken 
met huur- en onderhuurkontrakten. Als je 
een eigen huurkontrakt kunt overleggen 
ben je blijkbaar geen voordeurdeler. Dat 
de eigenaar van het huis dan toevallig een 
vereniging van woongroepen is..., laten zij 
het tegendeel maar bewijzen!”

ROB VAN HILTEN

Het is noodzakelijk dat de belangen van 
prostituées ok worden meegewogen. Bij 
het maken van dit beleid gebeurt dat in 
feite niet. Eén van de oorzaken hiervan is 
dat prostituees in Nederland nauwelijks 
georganiseerd zijn.
Er zijn wat dit betreft enkele positieve 
ontwikkeligen te zien. In Amsterdam be
staat sinds enige tijd de VIP, Vrouwen In 
de Prostitutie, binnenkort wordt de Stich
ting De Rode Draad’ opgericht, een be- 
langenbehartigingsorganisatie van prosti
tuées en ex-prostituées. Eind januari dit 
jaar is er in Amsterdam een dag georgani
seerd door het raadsvrouwenoverleg over 
prostitutie en gemeentepolitiek. In de aan
bevelingen werd de prostituée eens niet 
vergeten, hoewel het ex-prostituée Violet 
wel enige moeite had gekost het woord te 
mogen voeren op deze dag. Ook hulpver-
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leners, maatschappelijk werkers en poli- 
tievertegenwoordigers waren op de dag 
aanwezig.
Aanleiding tot deze dag vormde een nota 
van de Amsterdamse PSP-gemeente- 
raadsfraktie over een gewenst overheids
beleid, dat ertoe bijdraagt dat prostituees 
uit de verdrukking raken en op een verant
woorde manier hun werk kunnen doen. In 
de nota wordt gesteld dat tot nu toe alleen 
de belangen van de prostituant, zijn ge
zondheid (geslachtsziekten) en de nood
zaak van de bevrediging van zijn 'natuurlij
ke’ driften centraal hebben gestaan. Dat 
houdt in dat de gemeente ook verant
woordelijkheid draagt voor het wel en wee 
van degenen die het meest bij de prostitu
tie betrokken zijn: de prostituees.

Passief beleid

Momenteel voeren de gemeentes in het 
algemeen een passief beleid. De zaak 
wordt op zijn beloop gelaten tot het uit de 
hand loopt, bijvoorbeeld in de vorm van 
akties van buurtbewoners tegen overlast. 
Voor zover gemeentes dan optreden, ge
beurt dat in het kader van de openbare 
ordehandhaving: strengere politiesurveil- 
lance, razzia’s op straatprostituées van 
hotels en bordelen.
Sinds een aantal jaren proberen enkele 
gemeentes wat meer greep te krijgen op 
het prostitutiegebeuren. Enerzijds gebeurt 
dit door aanascherping van bepalingen in 
de A.P.V. (Algemene Plaatselijke Verorde
ning), zoals het aanwijzen van tippelgebie- 
den, anderzijds wordt in het kader van de 
stadsvernieuwing opgetreden. Arnhem 
bijvoorbeeld heeft in het Spijkerkwartier 
de prostitutie gekonsentreerd aan de rand 
van de wijk; Groningen voerde eveneens 
een konsentratiebeleid bij renovatie van 
de Binnenstad-Zuid. Den Haag heeft on
langs konsentratievoorstellen goedge
keurd.
Het beleid van de gemeentes beperkt zich 
in het algemeen tot het konsentreren van 
de prostitutie in enkele straten en het aan
wijzen van een tippelgebied (voor zover 
straatprostitutie überhaupt gedoogd 
wordt) om meer greep en kontrole op het 
gebeuren te hebben. Bij de totstandko
ming vën het beleid hebben buurtbewo
ners en pooiers nog wat in te brengen, de 
prostituees in het geheel niets. 
Gemeentes laten de belangen van de 
prostituées meestal geheel buiten het ge
zichtsveld, ondanks het feit dat de vrou
wen steeds vaker van zich doen horen. 
Illustratief hiervoor is de Haagse nota 
'Prostitutie en Stadsvernieuwing’. Hierin 
wordt gesteld, dat de voorgestelde maat
regelen tot doel hebben "om te komen tot 
een betere regulering van het verschijnsel 
prostitutie, waardoor de overlast, zoals 
die door bewoners van deze gebieden er
varen wordt, aanzienlijk ingeperkt kan 
worden (...)” . Over de prostituées geen 
woord. Het voorstel van B&W om tippel- 
straten aan te wijzen en de raamprestitu- 
tie te konsentreren wordt bepaald door de 
'beheersbaarheid' van het probleem. Het 
resultaat is dat de tippelgebieden ver bui
ten de woonwijken en dus zonder de door 
de vrouwen als noodzakelijk geziene soci
ale kontrole worden gesitueerd. Ook lig
gen de straten ver van het onlangs geo
pende huiskamerprojekt, een aanloopa- 
dres voor straatprostituées.
Een voorstel van de PSP-fraktie om de 
straatprostitutie buiten de oude wijken,

maar nog wel in het drukkere stadsgedeel
te met veel kantoren en verkeer te laten 
plaatsvinden, werd door de meerderheid 
van de raad afgewezen, hoewel dit een 
voorstel was dat de instemming had van 
de vrouwen.
Den Haag is natuurlijk niet de enige ge
meente, die haar beleid nagenoeg uitslui
tend laat bepalen door overwegingen van 
openbare orde en beheersbaarheid. Ook 
in Utrecht zijn de tippelaarsters naar de 
rand van de stad verbannen. Onlangs is 
zelfs een nieuw A.P.V artikel in werking 
getreden waarin het mogelijk wordt om 
straatprostituées gedurende een bepaal
de periode de toegang tot enkele gebieden 
te ontzeggen bij overtreding van het tip- 
pelverbod. Een vergelijkbaar voorstel 
voor jongeren in Hoog-Catharijnen heeft 
al de nodige vraagtekens opgeroepen 
over de toelaatbaarheid van dit soort 
maatregelen.
De tippelaarsters zelf voelen zich erg on
veilig in de hun aangewezen tippelgebie
den ver van de bewoonde wereld. Zij 
staan bloot aan allerlei vormen van ge
weld door de klanten: eenmaal in hun auto 
zijn ze volledig aan hen overgeleverd. Er 
zijn de laatste maanden al enkele prosti
tuées vermoord. Bovendien worden ze ge
dwongen in auto’s hun werk te doen bij 
gebrek aan hotels; van enige hygiëne kan 
zo geen sprake zijn. Ook is er meestal 
nergens een plek waar ze even kunnen 
uitrusten, zich kunnen warmen en met el
kaar een praatje kunnen maken.
De overheid stelt zich op het standpunt 
dat zij geen zedenmeester meer mag zijn, 
d.w.z. zij mag zich geen moreel oordeel 
aanmeten over het verschijnsel prostitu
tie. Alleen waar sprake is van dwang, 
uitbuiting en slechte hygiënische omstan
digheden dient zij op te treden. Het is in dit 
licht gezien zonder meer inkonsekwent en 
hypokriet de tippelaarsters naar de rand 
van de stad te verbannen, ver buiten de 
bebouwde kom, waar vrouwen juist meer 
bloot staan aan geweld, verkrachting en 
afpersing door mannen (klanten). Tijdens 
de studiedag in Amsterdam was gepleit 
voor een prostitutiebeleid, waarin de 
openbare orde, het politie- en justitiebe- 
leid, de ruimtelijke ordening, de volksge
zondheid en de hulpverlening op elkaar 
zijn afgestemd. Zo’n beleid is overal nog 
ver te zoeken.

zelf hotels neerzetten waar straatprosti
tuées hun werk zouden kunnen doen, dan 
zouden ze gelegenheid geven tot prostitu
tie.
Zowel nu, maar zeker in de toekomst, als 
de gemeentes na afschaffing van het bor
deelverbod het prostitutiebeleid geheel in 
handen krijgen, zijn er mogelijkheden een 
behoorlijk beleid te gaan voeren. De be
moeienis van de rijksoverheid zal dan wor
den teruggebracht tot de verantwoorde
lijkheid voor opsporing en vervolging van 
dwang/geweld tegen prostituées (via het 
Openbaar Ministerie), aldus de nota ter 
bestrijding van sexueel geweld (zie het 
vorige nummer van Bevrijding). Afschaf
fing van het bordeelverbod betekent een 
aanzet tot de noodzakelijke de-kriminali- 
sering van de prostitutie. Door het werk 
van de prostituée uit de illegale sfeer te 
halen ontstaat er de ruimte dit werk als 
een beroep te erkennen en er dezelfde 
eisen aan te verbinden als aan ieder ander 
beroep (bijvoorbeeld het betalen van pre
mies, sociale zekerheid). Gemeentes kun
nen een vergunningenstelsel gaan ontwik
kelen voor bordelen en hotels, waar pros
tituées kunnen gaan werken. De vergun
ningen kunnen dan dienen ter kontrole van 
de arbeidsomstandigheden van de vrou
wen, de brandveiligheid, hygiënische om
standigheden enzovoort.

Aanbevelingen

De nota van de Amsterdamse PSP-fraktie 
doet een aantal konkrete aanbevelingen. 
Zo wordt er aangedrongen op verbetering 
van de werkomstandigheden van de 
straatprostituées door het werk binnens
huis, in hotels of bordelen met behoorlijke 
sanitaire voorzieningen mogelijk te ma
ken. Dit levert ook minder overlast en 
rommel op straat op. Bovendien wordt

gepleit voor uitbreiding van het aantal 
huiskamers, omdat de toeloop van vrou
wen te groot is geworden voor de nu 
bestaande huiskamer. Tevens acht de 
nota strafbaarstelling van de prostituant 
gewenst, naast die van de prostituée die 
het tippelverbod overtreedt. Nu worden 
alleen de vrouwen opgepakt en bekeurd. 
De situatie in de raamprostitutie ligt in 
Amsterdam -  gezien de grootschaligheid 
ervan en het funktioneren als toeristische 
attraktie -  anders dan in de andere ste
den.
In Den Haag is voorgesteld het verkeer te 
verbieden gezien de geluidsoverlast die 
het in de buurt veroorzaakt, in Nijmegen is 
een soortgelijk voorstel gedaan, overi
gens niet zonder protest van de hoeren 
die hun klandizie vreesden te zien vermin
deren.
Het wordt hoog tijd dat gemeentes een 
prostitutiebeleid mét inspraak van de 
prostituées gaan voeren. Zolang maar 
één partij aan het woord is, de buurtbewo
ners en de bedrijven, en de andere partij 
niet gehoord wordt, zal prostitutie altijd 
een probleem blijven vormen. Akseptatie 
en integratie van prostituées in de samen
leving is pas mogelijk als ze wat te zeggen 
hebben.
Violet verwoordde het op die dag in Am
sterdam als volgt: "En die klanten zijn heel 
netjes en die hebben alle burgerrechten en 
worden nooit vervolgd, terwijl zij met por
tieren klappen in stille straten en schreeu
wen en daarom hoeven hoeren geen bur
gerrechten te hebben. Nog steeds niet.” 
Komt het prostitutiebeleid na afschaffing 
van het bordeelverbod in handen van de 
gemeentes, dan hebben zij alle mogelijk
heid om een beleid te ontwikkelen, dat ook 
in het belang van de prostituées is. Het zal 
hoog tijd worden.

HELEEN BUIJS

(advertentie)

Bordeelverbod

Hoewel de meeste gemeentes bij het ont
wikkelen van hun plannen het bordeelver
bod, dat gemeentes verbiedt gelegenheid 
te geven tot prostitutie, hebben weten om
zeilen, wordt er toch voor afschaffing van 
dit verbod gepleit.
Ten eerste wordt nu openlijk onderkend 
dat juist door dit verbod alles wat zich om 
en rond de prostitutie afspeelde en daar
door feitelijk ook het werk van de prosti
tuée zelf, in de kriminele sfeer terecht 
kwam. Was het wetsartikel oorspronkelijk 
bedoeld om de prostituée tegen uitbuiting 
door pooiers en bordeelhouders te be
schermen, het effekt was het omgekeer
de. De illegaliteit van de prostitutiewereld 
dwong de prostituée verder in een isole
ment.
Ten tweede verhindert het bordeelverbod 
gemeentes aktief regulerend beleid te voe
ren en initiatieven te nemen de leef- en 
werkomstandigheden van de prostituées 
te verbeteren. Ze mogen bijvoorbeeld niet

OF OMWENTELEN
In Latijns Amerika worden kleine 
mensen afgeschreven omdat 
een reuzenschuld aan rijke 
landen niet meer op te brengen 
is.
Solidaridad steunt vakbonden, 
koöperaties en basisgroepen in 
heel Latijns Amerika die vechten 
voor rechtvaardigheid. Die 
organisaties verdienen onze 
steun.

Den Haag Gironummer: 1804444
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Die Grünen

HISTORISCH KOMPROMIS

A ntje Vollmer

Op 7,8 en 9 december vond in 
Hamburg het zevende landelijke 
kongres van de Westduitse 
Groenen plaats. Een belangrijke 
bijeenkomst voor deze jonge, 
suksesvolle partij; alleen al omdat 
een eventuele koalitie met de 
sociaal-demokraten centraal 
stond.
Roel Sandvoort reisde naar de 
rijkste stad van West-Duitsland 
om te zien hoe dat zou aflopen: 
de keuze tussen principe en 
realiteit, tussen 
buiten-pariementair en 
parlementair.

"Achter de diskussie over de verschillende 
wegen, verbergen zich de verschillende 
doelen", heeft Rosa Luxemburg eens ge
zegd. Die weg liep voor de Westduitse 
Groenen begin deze maand via het futuris
tische P/aza-hotel in Hamburg, waarach
ter zich een enorm kongrescentrum heeft 
verstopt, waar de Groenen hun zevende 
kongres beleefden.
Centraal bij de kongres-diskussies stond 
de samenwerking met andere partijen, 
met name de sociaal-demokratische SPD.

Kongres-folklore

Het feit dat de vergadering plaatsvond in 
het super-moderne 'Kongrescentrum 
Hamburg’ was meteen in het begin al 
aanleiding voor een staaltje kongres-fol- 
klore van de Groenen: er stond een motie 
ter diskussie waarin het centrum als 
plaats van handeling werd afgekeurd, met 
als argument dat de 'alternatieven' bijeen 
horen te komen in minder ’monopool'-ka- 
pitalistische vergaderplaatsen, als mark
thallen en dergelijke. Gelukkig voor de 
organiserende Groenen-Hamburg hadden 
zij een ijzersterk argument achter de hand: 
het kongrescentrum kostte maar’ 27.000 
mark, tegenover de markthallen 50.000. 
Van de tweeëneenhalve dag die het kon
gres duurde was de hele zaterdag uitge
trokken voor de diskussie over het agen
dapunt ‘perspektief van de groene poli
tiek’. Achter dat punt verborg zich de dis
kussie over de samenwerking met andere 
'gevestigde' partijen, meer in het bijzonder 
de SPD. Het partijbestuur had de kat de 
bel aangebonden met een kongres-resolu- 
tie waarin samenwerking aan zoveel voor
waarden werd gekoppeld, dat die in feite 
onmogelijk werd gemaakt, zelfs een ’ge- 
doogrol’ werd daarin afgewezen.
Een groep van zo’n dertig leden -  waaron
der de Bondsdagleden Otto Schity en 
Joschka Fischer -  kwam daartegen in op
stand en diende een tegenvoorstel in dat 
met twee besluiten kwam: de besluitvor
ming over samenwerking bij verkiezingen 
voor de deelstaten, gemeenteraden enzo
voorts horen thuis bij de betreffende afde
lingen en de besluitvorming over eventuele

samenwerking op landelijk nivo moet wor
den uitgesteld tot kort voor de volgende 
Bondsdagverkiezingen van '87.
Het werd op het kongres, zoals voorspeld, 
een strijd tussen de "rea lo 's ” en de "fun
d i’s, tussen de 'realisten’ en de 'funda
mentalisten'. De spits van de diskussie 
werd afgebeten door Rudolf Bahro. Hij 
verweet de voorstanders van samenwer
king een "opnieuw beleefde nestwarmte 
van de SPD". Bij Bahro staat centraal dat 
de Groenen het alternatief voor alle partij
en moeten zijn. Voor vriend en vijand ging 
Bahro door het lint toen hij de positie van 
de Groenen vergeleek met de nazi’s voor 
de oorlog: "Formeel en struktureel gezien 
staan beweging, staat en maatschappij 
precies zo ten opzichte van elkaar als in 
de tijd van de republiek van Weimar", al
dus Bahro. Dat kwam hem later op een 
motie van afkeuring te staan waarin werd 
vastgesteld dat de NSDAP aan de macht 
kwam met steun van de groot-industrie, 
door straatterreur en, uiteindelijk, onvrije 
verkiezingen. De Groenen verklaarden bo
vendien in die motie er van overtuigd te 
zijn de eerste poging te vormen voor het 
bewerkstelligen van een werkelijke demo- 
kratie van onderop.

Bier-uit-blik

Typisch voor de daarop volgende diskus
sie was het verwijt aan het adres van 
Bahro dat hij in de wandelgangen bier-uit- 
-blik dronk, terwijl hij zelf zegt de maat

schappij fundamenteel te willen verande
ren, inklusief de verschillende produktie- 
methoden. Of het verwijt, ook aan het 
adres van Bahro, dat hij naar Oregon (VS) 
-  op bezoek bij Bhagwan... -  reisde per 
vliegtuig, in plaats van per schip!
Ook de wijze van samenstelling van de 
sprekerslijst spreekt boekdelen. In de eer
ste plaats hadden zich teveel sprekers 
gemeld. Als oplossing kwam loting uit de 
bus. Tien mannen en tien vrouwen zouden 
om en om aan het woord komen. Toen de 
lijst 'uit de hoge hoed’ bekend werd ge
maakt ging er een geloei op: op die lijst 
stonden te veel 'prominenten'. En dus 
werd er een motie ingediend waarin werd 
geëist die bekende Groenen te vervangen 
door onbekenden. Dat voorstel werd ver
worpen, zodat uiteindelijk ook een Bonds- 
dag-lid als Antje Vollmer het woord mocht 
voeren. Vollmer, één van de zes vrouwen 
(!) die het voorzitterschap van de Bonds- 
dagfraktie delen, is een fel tegenstandster 
van samenwerking met de SPD. Zij is dan 
ook één van de ondertekenaars van het 
bestuursvoorstel over dat onderwerp. An
tje Vollmer begon haar betoog met een 
citaat van de historische vrouwenvoor
vechtster Clara Zetkin, uit de tijd dat zij uit 
de SDP trad: "Vijftien jaar heeft de strijd 
tussen links en rechts in de SPD geduurd. 
Een strijd van links tegen een burgerlijke, 
reformistische, nationalistische partij. In 
die jaren zijn prachtige radikale resoluties 
opgesteld en aangenomen. Maar het re
sultaat was dat de SPD juist steeds bur

gerlijker, reformistischer en nationalisti- 
scher werd".
"De rol van de SPD was altijd de sociale 
bewegingen te integreren en zo te ver
zwakken en onschadelijk te maken. Dat is 
ze ook na de oorlog steeds weer gelukt. 
Het is ze gelukt de Paasmars-beweging 
op te slokken, en de studentenbeweging, 
en nu probeert zij óók de vredesbeweging 
te verorberen. Aan die politiek kwam een 
eind toervde Groenen ontstonden. En dan 
zouden we nu, terwijl we net vier jaar bezig 
zijn, ons moeten integreren met deze zelf
de SPD?", aldus Antje Vollmer voor een 
eindelijk doodstille kongreszaal, onder
broken door donderend applaus.
Een belangrijk argument van de voorstan
ders van samenwerking werd verwoord 
door Joschka Fischer: "Het afwijzen van 
een koalitie met de SPD betekent toleran
tie ten opzichte van een grote koalitie' 
van de sociaal-demokraten met CDU en 
CSU".
Uiteindelijk werd, na tien uur diskussie, 
een kompromis voorgesteld: de beslis
singsbevoegdheid voor samenwerking bij 
plaatselijke verkiezingen ligt bij de betref
fende afdelingen; de diskussie over lande
lijke samenwerking wordt uitgesteld tot 
1986 (letterlijk de twee voorstellen van de 
voorstanders van samenwerking), waar
aan werd toegevoegd dat op basis van de 
tegenwoordige inhoudelijke standpunten 
van de SPD (en andere partijen) de Groe
nen geen mogelijkheid voor een koalitie of 
een gedoogrol op landelijk nivo zien. Het 
kersvers gekozen partijpresidium-lid Lu- 
kas Beckm ann noemde dat kompromis 
(aangenomen met 342 tegen 264 stem
men) in een interview "historisch zeer, zéér 
belangrijk". "Aan de ene kant hebben we 
duidelijk gemaakt dat we bereid zijn op 
zakelijke gronden met alle partijen samen 
te werken en politieke verantwoording te 
nemen, terwijl tegelijkertijd duidelijk is dat 
het ontwikkelingsproces van de SPD zich 
in de groene richting moet bewegen als 
men ons er bij wil hebben", aldus Beck
mann, die ook samenwerking met de CDU 
niet uitsluit. Samenwerking met die partij 
noemde hij weliswaar hypothetisch' maar 
"...er vinden op parlementair nivo al heel 
interessante debatten plaats tussen Groe
nen en CDU. Vooral in deelstaten als Ba- 
den-Württemberg, waar de SPD absoluut 
geen rol speelt, omdat ze daar de traditio
nele oppositiepartij zijn". Alles hangt, al
dus Beckmann, af van de ontwikkelingen 
(met name van de liberale FDP) bij de 
aanstaande verkiezingen in Saarland, 
Hamburg, Berlijn, Noordrijn-Westfalen en 
Nedersaksen. En natuurlijk ook bij de 
Bondsdag-verkiezingen van 1987, maar 
dat is, ook voor de 'realistischer' gewor
den Groenen nog héél ver weg...

ROEL SANDVOORT
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BLOEDIGE KERSTMIS

\

Twijfel en hoop. idealisme en cy
nisch grübeln, revolutionair sentiment 
en skepsts, radikalisme en realiteitszin. 
Horst Gabel voelde zich die maandag
morgen. 23 december 1918. wande
lend door de Tiergarten. wat schizoï
de. Diplomaten passeerden hem, op 
weg naar hun ambassades in de buurt 
van het park. De oorlog was voorbij. 
Berlî i was in rep en roer. In Duitsland 
zou het allemaal gaan gebeuren, de 
arbeiders en soldaten aan de macht, de 
hemel op aarde. De keizer zat godzij
dank hoog en droog in Doorn, Luden- 
dorff had de slag verloren, generaal 
Groener moest ook een toontje lager 
zingen. De nieuwe mens was in aan
tocht. Het was slechts een kwestie van 
tijd. Rosa Luxemburg, Lenin, Trotski, 
Karl Liebknecht, dat waren de nieuwe 
profeten. Horst’s vriendinnetje Lotte 
had het hem zondagavond bij het diner 
in het ouderlijk huis in die prachtige 
villa in Dahlem nog zo keurig uitge
legd. De bourgeoisie, die de oorlog had 
ontketend, had zich verstrikt in haar 
eigen netten. Eindelijk zou de rekening 
worden vereffend. Lotte’s vader, bier
brouwer maar desalniettemin be
schaafd liberaal aanhanger van Walter 
Rathenau en kennis van Thomas 
Mann, had zich bijna in de schildpad
soep verslikt. Moeder was boos ge
worden. Horst had zQn hersens er voor 
afgesloten. Eenheid van de arbeiders
klasse, geen gesjoemel, de werkers die 
orde op zaken zouden stellen, interna
tionale solidariteit die niet ophield bij 
Brest-Litowsk, de kollektieve daad als 
allerindividueelste expressie van de al
lerindividueelste emotie. Lotte geloof
de het echt, Horst niet.

Zijn gedachten waren te versnip
perd geweest. Hij vond de retoriek van 
Lotte wel aantrekkelijk, maar was te
gelijkertijd bang dat zijn stamkafé Un- 
treu in de Bleibtreustrasse dicht zou 
gaan zodra zijn partijgenoten uit de 
Sp&rtakusbond het voor het zeggen 
kregen. Wilhelm Pi eek zou dat wufte 
etablissement, waar hij zijn vriendje 
Joachim had versierd, waar hij voor 
het eerst kennis had gemaakt met een 
pijpje opium, waar ’s nachts werd ge
danst op zwarte muziek, waar bijna 
niemand het tweede -  laat staan het 
derde -  kouplet van de Internationale 
kende, waar de boeken van Flaubert 
belangrijker werden gevonden dgn de 
brochures van Karl Kautsky, onmid
dellijk sluiten wegens verregaande de- 
kadentie. Althans dat vreesde Horst
die Pieck maar een benepen burger
man vond, zo’n man die hem deed 
denken aan de kollega-middenstan
ders van zijn ouders in Charlottenburg.

Nu, op die vroege maandagmorgen 
vlak voor Kerst werd het hem vreemd 
te moede. Hoe mooi zou het niet zijn, 
peinsde Horst, als er op een dag een

rood lint onder de Brandenburger Tor 
zou kunnen worden doorgeknipt door 
Rosa Luxemburg. Van praktische poli
tiek had partijgenote Rosa natuurlijk 
geen sjoege, maar ze schreef wel 
mooie brieven en haar artikelen in Die 
Rote Fahne, dat orgaan van de Sparta- 
kusbond, las hij altijd met genoegen. 
En hoofdschuddend natuurlijk. Maar 
tegelijkertijd kon Horst nou niet be
paald opgewonden raken van die saaie 
verhalen van Dittmann in het echte 
partijblad Die Freiheit, van de Onaf
hankelijke Socialistische Partij van 
Duitsland (USPD), die afsplitsing van 
de meerderheidssocialisten in de SPD 
waarbij de Spartakusbond van Rosa 
Luxemburg en Karl Liebknecht zich 
vrijblijvend had aangesloten.

THEATRAAL

Anderhalve maand eerder had Horst 
ook zo door Tiergarten gelopen. Hij 
was toen getuige geweest van het uit
roepen van de republiek door de 
SPD’er Gustav Scheidemann die dat, 
heel theatraal, had gedaan op het bal
kon van de Rijksdag. Dat was een stap 
voorwaarts, had hij zichzelf toen in 
alle rationaliteit wijs willen maken. 
Maar tegelijkertijd vertrouwde hij het 
handeltje niet.

Overal waar hij die 9e november 
liep, was Horst gestuit op de massa. 
Deinend demonstreerden de arbeiders, 
onder aanvoering van de "revolutio
naire Oberleute”, de kaders uit de 
Berlijnse fabrieken die alle heil ver
wachtten van de spontane aktie, op 
straat. In de verwachting dat SPD en 
USPD het snel eens zouden worden 
over de eerste republikeinse regering. 
Die kwam ook, Friedrich Eber, 
SPD-leider, leek die dagen terugge
keerd op zijn schreden waardoor de 
partij tijdens de wereldoorlog was ge
scheurd.

Daags hierna werd het allemaal nog 
mooier. In cirkus Busch kreeg de revo
lutie pas echt kleur. Niks geen parle
mentair gesjoemel meer, dat had in 
Duitsland toch nooit wat voorgesteld. 
Nee, de macht lag eindelijk op straat, 
bij de arbeiders en soldaten. De USPD 
was vol vertrouwen. Na felle interne 
diskussies -  Horst Gabel was erbij 
geweest als sekretaris van de afdeling 
Charlottenburg van de onafhankelij- 
ken -  besloot de partij zowaar rege
ringsverantwoordelijkheid te gaan 
dragen. Haase, Dittmann en de "revo
lutionair” Emil Barth zouden de USPD 
gaan vertegenwoordigen in de Raad 
van volkskommissarissen waarin ook 
de SPD’ers Ebert, Scheidemann en 
Landsberg zaten. Natuurlijk, met die 
sociaaldemokraten die in 1914 de In
ternationale om zeep hadden gehol
pen, wist je het nooit Maar het revolu

tionaire elan van de Raad van volks
kommissarissen -  met dat anti-burger- 
lijke werden de feiten bezworen, had 
Horst gevonden maar Lotte geloofde 
heilig in het woord, ze had zelfs voor
gesteld in de partij om gewoon weer 
met het jaar nul te beginnen, dan zou 
de kontrarevolutie helemaal de pas 
zijn af gesneden -  zou de SPD’ers opjui- 
nen.

Dag in dag uit was Horst die maand 
november op pad geweest, voor de 
revolutie, voor het nieuwe Duitsland. 
Op het natuurkundig instituut van de 
universiteit had zijn docent Max 
Planck er om geglimlacht, had hem op 
een avond zelfs verweten dat hij te 
weinig tijd stak in het fysische onder
zoek naar de exakte samenstelling van 
de edelmetalen. Hij had de kritiek van 
Planck weggewoven.

De eerste echte twijfel sloop in 
Horst’s gemoed toen hij op de eerste 
openbare vergadering van de Sparta
kusbond partijgenoot Gumbel hoorde 
spreken. Die hekelde op die 21 novem
ber de afwijzing door de bond van een 
grondwetgevende Nationale vergade
ring, keerde zich openlijk tegen de 
"diktatuur van het proletariaat”. Dat 
werd hem niet in dank af genomen 
door de dagdromers. Alleen Rosa Lu
xemburg had de aanval van Gert Gum
bel serieus genomen. Liebknecht niet, 
die was gaan briesen. "De gevolgen 
van de diktatuur van het proletariaat 
zijn", had Gumbel de zaal ingeslingerd, 
"terugval van de produktiviteit in de 
industrie, werkloosheid, honger en el
lende, hetgeen alleen maar de weg 
voor de kontrarevolutie open”. Socia
listen, had Gumbel betoogd, kunnen 
binnen de parlementaire verhoudingen 
veel meer bereiken. "De angst voor de 
grondwetgevende vergadering is niets 
anders dan gebrek aan vertrouwen in 
de eigen kracht”.

OPTIMISME

Echt wakker werd Horst Gabel toen 
hij de week voor Kerstmis Die Wel- 
tbühne onder ogen kreeg. In kafé 
Untreu had hij een slok teveel tot zich 
genomen. Het bier smaakte te lekker.

Dat stuk van Johannes Fischart in 
Die Weltbühne, een serieus blad, was 
die vrijdagavond 20 december net iets 
te veel geweest. "Karl Liebknecht? 
Een mengeling van idealisme, fanatis
me, ijdelheid en gekte", was de type
ring van Welt bühne-mede werker Fi- 
schart. Horst kon het niet ontkennen. 
Keek vanaf die avond met andere ogen 
naar de Spartakusbond.

Dat artikel was ook de oorzaak van 
die fikse ruzie met Lotte. Hij had geen 
verweer gehad tegen haar zekerheden. 
Het enige wat hij uiteindelijk had kun
nen verzinnen was een beroep op zijn

1
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vriendje Joachim, arbeider, wonend in 
de onvervalste volksbuurt Wedding en 
toch volkomen onberoerd onder de 
revolutionaire sfeer in de stad. Het liet 
Joachim koud, dat zei toch wat over 
het gebrek aan echt radikaal sentiment 
onder het proletariaat. Onzin, had Lot- 
te gezegd. Ze was niet eens jaloers, 
ook dat menselijke fenomeen was in 
revolutionaire kring sinds een maand 
afgeschaft. Lotte had gewoon Die 
Rote Fahne er bij gepakt, zich beroe
pend op Rosa Luxemburg. In het num
mer van 3 december had Rosa alle 
vragen die Horst nu opwierp al beant
woord. De SPD en haar partijblad Vor
warts waren er alleen maar op uit om 
de arbeiders naar het "schooltje van de 
grondwetgevende Nationale vergade
ring” te kunnen sturen. Vorwarts wil
de de geestelijke rijpheid van de massa 
om zeep helpen, schreef Rosa Luxem
burg. En of het nog niet genoeg was -  
maar dat was een interpretatie van 
Horst, niet van Lotte -  vervolgde ze in 
haar blad: "namelijk door dat ijzeren 
Schoolbord weer op te richten, dat de 
burgerij en elke heersende klasse al 
duizenden jaren aan de onderdrukten 
hebben voorgehouden en waarop 
stond geschreven: ”U bent niet rijp, u 
kunt het nimmer worden, u heeft lei
ders nodig en die leiders zijn wij”.

Dat verschrikkelijke optimisme van 
Spartakus, zelfs van Rosa Luxemburg 
die toch onmiskenbaar de enige echte 
intellektueel was van het gezelschap. 
Hoe kon ze het uit haar pen krijgen, die 
laatste zin van haar artikel in Die Rote 
Fahne: "op de dag waarop haar redak- 
teuren” -  waarom schreven journalis
ten trouwens tegen elkaar, wat had 
Rosa nou te maken met haar kollega’s 
van Vorwarts -  "met de heren Schei- 
deman, Ebert, David en konsorten van 
hun zetels wegvliegen naar de plaats 
waar de Hohenzollems of Ludendorff s 
zitten, op die dag is de volle rijpheid 
ingetreden”.

Nee, Horst haakte af. Ging met 
Kerstmis lekker uitslapen, nam hij zich 
die maandagmorgen in Tiergarten 
voor en zou zich in het nieuwe jaar 
weer storten op zijn werk voor Max 
Planck.

VERSPLINTERD

Vrijdagmorgen 23 december 1932. 
Horst Gabel pakt zijn boeken in dozen. 
Hij heeft een week eerder definitief 
besloten te emigreren naar de Verenig
de Staten. Hij zal in februari vertrek
ken. Zijn archief moet een maand eer
der met de boot mee. Woensdagavond 
is hij met deze taak begonnen. Ander
halve dag later is hij nog niet klaar. 
Zijn huis aan de Uhlandstrasse, waar 
hij ooit ging wonen om wat dichterbij 
kafé Untreu te kunnen slapen, is een

grote chaos. Vijftien jaar Duits socialis
me moet worden afgestoft. Vijftien 
jaargangen Vorwarts, alle nummers 
van Die Rote Fahne en een hele reeks 
dokumenten van de USPD, de partij 
waar hij tijdens de oorlog en de maan
den daarna in had geloofd.

Een misverstand. Nog tussen Kerst
mis en Nieuwjaar 1918 was de klub uit 
elkaar gespat. Op 30 december van dat 
jaar was de spartakus bond uit de partij 
gestapt en had ze de Kommunlstische 
Partij van Duitsland (KPD) opgericht. 
De "bloedige Kerstmis” van een week 
eerder was de doodklap om een hoekje 
geweest. De slachtpartij van de 23e, 
het neerslaan van de revolutionaire 
matrozen die de Rijkskanselarij wilden 
bezetten om zo de revolutie wat meer 
vaart te geven, was de verantwoorde
lijkheid van Ebert geweest.

De USPD was de Kerstdagen van 
1918 het spoor bijster geraakt. Liebk- 
necht en Luxemburg dekten de volks- 
kommissarissen niet, integendeel De 
Spartakisten haalden hun gelijk in Die 
Rote Fahne dat al op eerste Kerstdag 
met een felle aanklacht tegen Ebert op 
straat kwam. "Eberts bloedige Kerst
mis” was de openingskop over de volle 
breedte van de voorpagina. Zand had
den de Spartakisten de arbeiders in de 
ogen gestrooid, vond Horst bij lezing, 
door te suggereren dat er nog militaire 
mogelijkheden waren tegen de leger
eenheden die Ebert had ingezet tegen 
de revolte.

De clash in de Raad van volkskom- 
missarissen op 28 december had de 
breuk in de USPD niet kunnen voorko
men. Natuurlijk, volkskommissaris 
Haase distantieerde zich scherp van 
Ebert’s geweld, maar dat was de kri
tiek van de intellektueel, niet van een 
poiitikus. "Ik zal het proletariaat op
roepen”, had hij zijn SPD-kollega’s 
dreigend toegebeten. "Daarmee zal je 
niet veel voor elkaar krijgen”, had 
Landberg hem cynisch geantwoord.

En hij had gelijk gekregen.
In januari viel het doek. Zaterdag

avond 4 januari 1919 hadden ASPD, 
KPD en "Revolutionaire Oberleute" 
het nog één keer willen proberen. Een 
massale demonstratie op zondag zou 
het staatskasteel in zijn voegen moeten 
doen kraken. Het was voor de zoveel
ste keer Liebknecht geweest die de 
betoging als wonderelixer had gepre
senteerd, het was weer Liebknecht 
geweest die was vergeten dat de thuis
blijvers ook zo hun politieke opvattin
gen hebben en dat je die dus niet kunt 
negeren.

De betoging van zondag liep uit de 
hand. Tot verbijstering van de organi
satoren liep menigeen gewapend mee. 
Dat was nou ook weer niet de bedoe
ling.

Ledeboer van de USPD, Liebknecht

en Pieck en vertegenwoordigers van 
de soldaten en matrozenraden staken 
de koppen bij elkaar. De sprekers op 
de spoedvergadering hadden hun rode 
bril opgezet, ze overtroefden elkaar in 
revolutionaire retoriek en optimisme. 
Alleen de soldaten bleven nuchter, 
waarschuwden voor de onzekere fak- 
tor van het leger, dat steeds maar 
zwenkende machtsapparaat.

Daarom werd niet getreurd. Lede
boer, toch geen domme man had Horst 
Gabel altijd gevonden, Liebknecht en 
Paul Stolze vormden ’s nachts nog een 
"voorlopig revolutionair komité”, on
der het motto "weg met de regering 
Ebert-Scheidemann”.

Maandagmorgen 6 januari hadden 
de demonstranten zich opnieuw 'ge
meld, maar ’s middags was het vuur er 
al weer uit. De mensen hadden ge
woon honger, ze hadden niet te eten, 
dat waren de leiders even vergeten. En 
tot overmaat van ramp hadden de sol
daten zich niet onmiddellijk bij de re- 
volutioniaren aangesloten. Zelfs de 
Volksmarine, de matrozen die in no
vember de stoot hadden gegeven tot de 
eerste revolutionaire opwellingen en 
op Kerstavond die mislukte poging 
hadden ondernomen om de Rijkskan
selarij over te nemen, deed niet mee.

Het werd allemaal nog veel erger. 
SPD’er Noske begon plezier te krijgen 
in zijn rol als "bloedhond", zoals hij 
zichzelf eens omschreef: het leger, al
thans de onderdelen die trouw waren 
aan het gezag, werd ingezet. Nog geen 
week later was alles voorbij.

Rosa Luxemburg deed 14 januari in 
Die Rote Fahne nog een laatste poging 
in haar kolumn "Orde heerst in Ber
lijn”. Maar haar zelfkritiek -  "de lei
ding heeft gefaald" -  en haar aan
klacht tegen de SPD -  "gij stompzinni
ge beulsknechten! Uw orde is op zand 
gebouwd. De revolutie zal zich mor
gen reeds met luide stem verheffen en 
tot uw schrik onder bazuingeschal 
verkondigen: ik was, ik ben, ik zal 
zijn" -  hadden toch niet van een profe
tisch politiek inzicht getuigd. Het 
nieuws dat het lijk van Rosa uit het 
Landwehrkanaal was gedregd, vijf da
gen later, had Horst Gabel niet eens 
verbaasd. Het was gevaarlijke kami- 
kaze-politiek geweest, gebaseerd op te 
veel illusies en gevaarlijke onderschat
ting van de oude keizerlijke orde die 
nog helemaal niet verslagen was, ook 
al deed de legerleiding alsof.

KWARK

Even leek het met Ebert toch nog 
goed te komen. Vijftien jaar had Horst 
Gabel met plezier in Berlijn gewoond, 
het was het centrum van de wereld 
geweest. Maar nu generaal Kurt von 
Sch leicher sinds 2 december aan de

macht was, werd het toch tijd voor 
definitieve beslissingen. Von Schlei- 
cher, de man die al in 1918 een van de 
architekten achter de politiek van de 
legerleiding was, mocht dan wel den
ken dat hij Hitler de pas kon afsnijden, 
Horst Gabel dacht er het zijne van.

Lotte -  hij had haar drie dagen gele
den nog gezien bij een opvoering van 
Goethe’s Mephisto in het Pruissische 
Staatstheater -  had hem de ogen ge
opend. Jaren was ze aktief geweest In 
de KPD, totdat die partij onder leiding 
van Pieck en Ernst Thalmann de strijd 
meende te moeten aanbinden met de 
"sociaal-fascistische" SPD. Dat was in 
1918 nou ook weer niet haar bedoeling 
geweest. En bovendien, de SPD had 
het die eerste jaren van de Weimar-re- 
publiek helemaal niet zo slecht ge
daan. De KPD hielp Duitsland van de 
wal in de sloot, maar lid worden van 
de SPD, nee dat kon Lotte ook weer 
niet opbrengen. Horst was het met 
haar niet helemaal eens geweest -  hij 
was wel lid van de partij -  maar met 
verkiezingen in januari 1933 in aan
tocht, verkiezingen die beslissend zou
den zijn voor Hitlers positie, had hij 
toch vast zijn voorzorgsmaatregelen 
getroffen.

De reis naar Amerika was onvermij
delijk geworden. Hij zou zich eens 
neerleggen bij de macht van Von 
Schleicher, Von Papen, Hitler of zelfs 
Otto Strasser. Dat was een schrik
beeld. De grens tussen kollaboratie en 
verzet was flinterdun, daar was hij 
inmiddels wel achter. De Kerstsfeer 
werd erdoor verstoord. Dan maar boe
ken inpakken, dacht Horst Gabel.

’s Avonds ging hij de straat toch 
maar weer even op. Een glas drinken 
bij de dichter Erich Mühsam in Britz, 
ten zuiden van de arbeiderswijken 
Kreuzberg en Neukölln. Het zou een 
vrolijke avond worden. Mühsam, een 
geinige anarchist, had Horst Gabels 
keuze voor de SPD eigenlijk nooit be
grepen. Horst op zijn beurt Erich’s 
afkeer ook niet. Toch was hij het die 
avond met hem eens, toen Erich voor
droeg, met brommende stem van 
drank en echte woede: "De Revoluzzer 
fühlt sich stark, des Reichen Vor- 
schrift is ihm Quark, Er feiert stolz 
Jen ersten Mai, (doch fragt er erst die 
Polizei)".

H U B E R T  S M E E TS
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VELE KLEINE ZANDKORRELTJES 
IN HET SYSTEEM

P eter W eishaupt (links) en M athhias Erzinger

Zwitserland is het meest veilige 
land van Europa. Geen 
kernwapens en geen lid van de 
NAVO. Ogenschijnlijk hét ideaal 
voor onze vredesbeweging. De 
Noorse polemoloog Johan 
Galtung stelt dat ook in zijn boek 
'Er zijn alternatieven’. Hij geeft vier 
redenen: het land heeft een 
geloofwaardige, 
niet-provocerende defensie; is 
niet-gebonden; het vaart op eigen 
kracht en het is nuttig voor 
anderen.
De visie van Galtung is niet 
onomstreden. Zelf geeft hij in zijn 
boek aan dat er nog een paar 
'schoonheidsfoutjes’ zijn weg te 
werken. Reden voor Geert Dekker 
eens in Zürich te gaan praten met 
mensen van de vredesbeweging 
in dit Alpenland, de ’Friedensrat’. 
Matthias Erzinger, medewerker 
van de Friedensrat en Peter 
Weishaupt, redakteur van het 
maandblad ’Friedenszeitung’ zijn 
het volstrekt oneens met de visie 
van Galtung.
-  Ik  heb begrepen d at éên van de belang- 
rijkste aktiviteiten van de Friedensrat’ be
s ta a t uit het ijveren voor een andere be
handeling van dienstweigeraars. W aarom  
is d at in Zw itserland zo 'n  hot item?  
Weishaupt "Sinds het begin van deze 
eeuw wordt er al over dit probleem gedis- 
kussieerd. Men is echter nooit ook maar 
een stap verder gekomen. In Zwitserland 
is het niet mogelijk om alternatieve dienst 
te vervullen. Iedereen moet in militaire 
dienst, er is geen andere mogelijkheid. Het 
enige wat je kunt doen is de wapendienst 
weigeren op ethisch-religieuze gronden. 
Maar dan blijf je in het leger aktief, zonder 
wapen, maar bij de luchtbescherming bij
voorbeeld. Voor de meesten is dat geen 
alternatief. Ze weigeren en krijgen daar
voor een onvoorwaardelijke gevangenis
straf van drie tot tien maanden."
-  Onlangs werd voor de zoveelste keer 
sinds het begin van deze eeuw  een volks
stemming, een referendum, over dit p ro 
bleem  gehouden. Nu werd een soort van 
burgerdienst als alternatief voorgesteld. 
O ok voor de zoveelste keer werd het 
voorstel weggestemd. Is d at niet ontzet
tend demoraliserend?
Weishaupt "Het is zeer demoraliserend. 
Vooral bij het laatste voorstel, omdat we 
enige hoop hadden dat het mogelijk was 
een meerderheid te bereiken. Bij het bur- 
gerdienstvoorstel ging het om een hervor- 
mingsmaatregel, dus daar geloofden toch 
nog mensen in. Er wordt nu, óók door 
militairen, wel gezocht naar een oplos

sing. De gerechtshoven raken overbelast, 
dus men moet wat. En daar zie ik één van 
de hoofd problemen, dat de overheid een 
soort van arbeidsdienst schept, in het ka
der van de 'totaalverdediging van Zwitser
land’. Dat is best mogelijk en wordt mis
schien nog uitgebreid met een algemene 
dienstplicht voor vrouwen, die men nu ook 
wil invoeren. Een punt, waarom die dienst
weigering zo'n probleem is, is bijvoorbeeld 
de sterke ingeworteldheid van het leger in 
Zwitserland door de algemene dienst
plicht, die een permanente omstrengeling 
van de mannelijke bevolking tot gevolg 
heeft.”
-  En d at betekent d at een Zw itserse vre
desbeweging al snel m et het totale sys
teem  van het militarisme te m aken krijgt... 
Erzinger "Ja, dat is het hoofdprobleem. 
Bij alle zaken waar je je als vredesbewe
ging mee bezig houdt, loop je daar weer 
tegen aan. Daar komt bij dat er in Zwitser
land niet één centraal thema voor.de vre
desbeweging is, er is geen 'nationale kam- 
pagne."

Mobilisatie

- I s  d at een nadeel, het ontbreken van een  
onderwerp w aar iedereen zich achter kan  
scharen? In Nederland zorgde de kruisra- 
ketten-affaire bijvoorbeeld voor een ster
ke  mobilisatie van de bevolking.

Erzinger. "Het is een probleem, maar aan 
de andere kant is het een kans. Ik heb het 
gevoel dat wanneer men maar met één 
punt bezig is, zoals het atoompacifisme in 
Duitsland, dat dat niet goed is. Ik zie de 
voordelen van een aanpak op meerdere 
fronten. Ten eerste is het hier zo dat de 
mensen in hun eigen plaatsen aktief zijn 
en niet zozeer landelijk. Het militarisme is 
overal. Wanneer je maar tegen één aspekj 
van het grote militaristische spektrum op
treedt, dan sneeuwen andere punten on
der. Nu zijn het allemaal kleine zandkorrel
tjes in het systeem.”
Weishaupt: "Het militarisme is in Zwitser
land alom vertegenwoordigd. Het is een 
totale omklemming. Dat betekent ook dat 
het begrip vrede een teer onderwerp is. 
Dingen die elders geen enkel probleem 
zijn, worden hier direkt gepolitiseerd. Het 
is hier een geloofsvraag."
Erzinger "Ik moet ook zeggen dat ik me 
niet zo nauw verwant voel met de Westeu- 
ropese vredesbewegingen. Ik voel me al
tijd veel meer verwant met mensen van de 
vredesbeweging in de DDR. Als zij de 
leiders aan hun beloften herinneren, dan 
worden ze er direkt van beschuldigd tegen 
’de staat’ als zodanig te zijn. Zo is het in 
Zwitserland ook. Terwijl het ideeën zijn die 
door de staat zélf naar voren zijn ge
bracht. Als de onafhankelijke Oostduitse 
vredesbeweging de woorden van Hpnec-

ker herhaalt heeft zij dezelfde problemen."
-  Zelfs het noemen van het woord 'vrede' 
is a l moeilijk...
Weishaupt: "Ja. Maar de eigenlijke doel
stellingen van de Zwitserse vredesbewe
ging liggen, afgezien van de centrale vraag 
of de totale militarisering van Zwitserland 
in de vorm van de totaalverdediging van 
het land kan worden doorgezet, niet op 
het militaire vlak of in de kernwapendis- 
kussie, maar in de ekonomische betrek
kingen met de Derde Wereldlanden. Het 
ekonomisch imperialisme van de Zwitsers 
is eigenlijk het probleem van het strukture- 
le geweld, dat veel belangrijker is.”

Derde Wereld

-  De Zw itserse vredesbeweging zou  m eer 
een Derde W ereld-beweging m oeten zijn ? 
Weishaupt "Ja, het is iets dat in Zwitser
land dringender noodzakelijk is dan de 
strijd tegen de kernwapens. De ekonomi
sche macht van Zwitserland is groot, dus 
dat zou centraal moeten staan. Er werken 
ook verschillende groepen aan, maar die 
zijn nogal onsamenhangend. De Derde 
Wereld-groepen houden zich bijvoorbeeld 
nauwelijks bezig met de wapenexport, ter
wijl dat een belangrijk thema is. Die verbin
ding wordt niet gelegd.”
Erzinger "En voor mij horen ook proble
men in Zwitserland zelf tot het terrein
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waarop de vredesbeweging moet opere
ren. Het verschil arm-rijk, racisme, de strijd 
tegen kerncentrales, de ekologische be
weging.”
-  Jullie zeggen d at de Zw itserse vredesbe
weging een 'totale' beweging zou m oeten  
zijn, die ook over de Derde Wereld en 
sociale tegenstellingen in Zw itserland iets 
z e g t Galtung verwijt de Zw itserse vredes
beweging echter d a t ze  provincialistisch 
is. Is d at terecht?
Weishaupt: "We vinden het verwijt een 
kompliment. Provinciaal werk is voor ons 
wezenlijk. Provinciale gezichtspunten zijn 
belangrijker dan globale landelijke, die zijn 
oppervlakkiger."
-  Natuurlijk, m aar ik geloof niet d a t Gal
tung daarop d o e lt Hij verwijt de Zw itserse  
vredesbeweging d at ze  zich alleen bezig
houdt m et Zw itserse problem en en d at ze  
niet inspeelt op de Europese situatie. D a t 
bedoelt hij.
Erzinger: "Ja. Maar dat is toch niet waar. 
Ik ben bijvoorbeeld door het raketten
vraagstuk in de vredesbeweging gerold. 
Bij mij kwam al snel de vraag op wat de zin 
is van het op een mooie zaterdagnamid
dag met leuke spandoekjes door Bern 
paraderen. Dat was me te weinig. Bij veel 
Zwitsers die zich met de kruisraketten be
zighielden, kwam al snel de vraag op wat 
onze bijdrage kan zijn, wat we hier kunnen 
doen. Het levert de Duitsers of de Neder
landers niets op wanneer wij hier grote 
demonstraties houden.”
-  Ja, m aar dan nog. Galtung zeg t niet dat 
de Zwitsers óók m et spandoeken m oeten  
gaan lopen, m aar d a t Zw itserland bijvoor
beeld de rol van bem iddelaar tussen O ost 
en W est op zich zou m oeten nemen, als 
onafhankelijk land. D êar zou volgens hem  
de vredesbeweging voor m oeten ijveren. 
Erzinger: "Dat is ook een eis van de vre
desbeweging."
Weishaupt "De kritiek is eenvoudig te 
weerleggen. Het kan niet, want Zwitser
land is natuurlijk niet onafhankelijk. Het is 
een formele neutraliteit, geen werkelijke. 
Zwitserland zit vastgeklonken in het Wes
terse blok. Dat is de fiktie van Galtung. 
Natuurlijk is ze puur ten opzichte van de 
militaire blokken gezien onafhankelijk. De 
Zwitserse verdediging zou echter natuur
lijk volkomen zinloos zijn zonder de 
NAVO.”

Geen diskussie

Erzinger: "Het is zelfs zo dat juist voor wat 
betreft de kruisraketten de Zwitserse re
gering veel duidelijker stelling heeft geno
men dan bijvoorbeeld Denemarken, Ne
derland of België. Het was geen punt van 
diskussie, het was zonneklaar dat de 
kruisraketten en Pershings werden be
groet. Zelfs het Pal me-voorstel om Euro
pa kernwapen vrij te maken, werd keihard 
afgewezen. De integratie van Zwitserland 
in de NAVO is volledig, de onafhankelijk
heid is slechts schijn. Er is een slagzin die

zegt dat we ons in vredestijd zo moeten 
gedragen en zo moeten leven, alsof we in 
oorlog zijn, zodat we er dan klaar voor 
zijn. Ik vraag me af hoe Galtung het struk- 
turele geweld dat achter deze totaalverde- 
diging schuilt, kan vergeten.”
-  Voor hem is echter Zw itserland het 
m eest veilige en ideale land van Europa. 
Erzinger. "Tsja. Hij heeft het dan bijvoor
beeld over het begrip nut voor anderen’. 
Daarmee geeft hij toch juist een rechtvaar
diging aan andere landen om de ekonomie 
op z’n Zwitsers in te richten en het Zwit
serse ekonomisch imperialisme na te vol
gen. Wat mij stoort is dat hij de oorlog 
ergens in de toekomst ziet, in de vorm van 
een atoomoorlog, terwijl hij de werkelijke 
oorlog, die nu reeds plaatsvindt, vergeet.” 
Weishaupt: "Galtung zegt niet meteen dat 
het tegenwoordige Zwitserland het ideaal 
is. Hij zegt dat het meer moet worden 
gedecentraliseerd, geen grootschalige 
technologie, enzovoort. Hij vindt het niet 
zonder meer hét voorbeeld, maar hij roemt 
verschillende aspekten van het Zwitserse 
systeem. Hij gaat er vanuit dat het er nu 
niet om gaat de legers af te schaffen. Dat 
het daar nu niet om gaat, is duidelijk. Dat 
er ergens een halt aan de bewapening 
wordt toegezegd, daar gaat het om.
"Hij heeft natuurlijk gelijk dat hij niet de één 
of andere utopie prijst, doch uitgaat van 
de realiteit. Wat ik vreemd vind is dat hij 
deze neutraliteit zo propageert. Afgezien 
van de inhoud ervan in Zwitserland, is ze 
sowieso niet hanteerbaar. Alleen 'neu
traal' zijn betekent niets. De idee van Gal
tung over de Zwitserse neutraliteit is na
tuurlijk hoe dan ook een enorme farce. 
Alsof Zwitserland niet volledig afhankelijk 
is van Amerika, alsof ze een eiland is."
-  Dus w at Galtung zegt, d at Zw itserland  
een voorbeeld zou kunnen zijn voor ande
re  Europese landen, is een verkeerde 
voorstelling van zaken?
Erzinger "Tsja. Hij gaat in ieder geval van 
de verkeerde vooronderstellingen uit. 
Wanneer hij puur vanuit het atoompacifis- 
me redeneert, en het strukturele geweld 
vergeet, en het probleem van het militaris
me vergeet, en als dan nog -  zoals hij het 
zo plastisch uitdrukt -  een aantal 'kosme- 
tische’ veranderingen in Zwitserland 
plaatsvinden, waarbij die om andere rede
nen in Zwitserland onmogelijk zijn... Hij 
doet alsof het om schoonheidsfoutjes

gaat, maar het is veel meer. Het gaat om 
fundamentele veranderingen... Maar wan
neer hij dat allemaal achterwege laat, dan 
is het misschien zo dat Zwitserland een 
voorbeeld kan zijn. De vraag is echter of je 
die dingen werkelijk buiten mag sluiten. 
Wanneer je dat niet doet, is de konklusie 
duidelijk..."
Weishaupt: De Zwitsers hebben natuurlijk 
ook niet vrijwillig voor dit systeem geko
zen. Dat is alleen ‘maar omdat ze geen 
beduidend leger hebben. Onze militairen 
willen gewoon een normaal, goed leger, 
met de beste wapens... Dit systeem is een 
noodoplossing en niet iets waarover is 
nagedacht als alternatief. Het was ge
dwongen en niet iets dat men wilde. Daar 
vergist Galtung zich."
Erzinger "Zolang het denken dat er aan 
ten grondslag ligt gelijk is als bij een 'wer
kelijk' leger, blijft het hetzelfde.”
-  M et dit verschil d at het niet tegen de 
Russen, m aar tegen de Zw itsers zé lf 
gaat...
Weishaupt "Ja. De totaal verdediging 
stelt natuurlijk verschillende eisen aan de 
Zwitsers. Niet alleen het organisatorische 
voorbereid zijn op de oorlog, maar ook het 
psychisch voorbereid zijn. De totale om
klemming van de mensen. De totale bevol
king moet onder kontrole worden gehou
den, want er moet een totale eenheid zijn." 
Erzinger "In samenhang met de totaal- 
verdediging is daarom ook de komputer- 
registratie van de bevolking steeds verder 
voortgeschreden. Van iedereen is alles be
kend, iedereen is ook a! ingedeeld, zoals in 
welke schuilkelder hij mag of moet."

Het paradijs

-  Als de situatie zo  anders is in Zw itser
land, hoe verlopen de kontakten m et an
dere vredesbewegingen dan?
Erzinger "Tamelijk moeilijk. Voor mij deed 
een diskussie op de END-konferentie in 
Berlijn me de ogen open. Zoals het pro
bleem van het militarisme daar totaal over 
het hoofd werd gezien... Men was daar zo 
enkel en alleen op de raketten gefixeerd, 
ergens zou men nu bijna opgelucht moe
ten zijn. Nu de raketten zijn geplaatst, 
kunnen we weer aan het werk." 
Weishaupt "Het praten over een alterna
tieve veiligheidspolitiek is een doodlopen
de weg, als ze zoals nu wordt gevoerd.

Het zou zelfs de voorloper kunnen zijn van 
een Europese verdediging. Er komt dan 
mogelijkerwijs een afbouw van de kern
wapens, maar daarvoor in de plaats een 
versterking van de konventionele wapens. 
En met konventionele wapens wordt de 
oorlog immers weer voerbaar... En daar 
gaat Zwitserland ook vanuit, men bereidt 
zich volledig op de oorlog voor. Zwitsers 
zijn in die zin de grootste doemdenkers."
-  O m dat ze  rekenen op een voerbare oor
log.
Erzinger ” Nog veel meer op een overleef- 
bare oorlog. Ze willen hem niet zelf voe
ren. Men gaat in de bunker, graaft zich in 
en hoopt als Phoenix uit de as te herrijzen 
en verder te leven alsof er niets is ge
beurd."
Weishaupt: "In die zin is Zwitserland het 
tegendeel van een voorbeeld. Ook vanuit 
veiligheidsoogpunt gezien."
-  Aan Zw itserland is dus te zien d at een  
land zonder kernwapens nog niet het p a 
radijs betekent.
Weishaupt "Nee, natuurlijk niet. je kunt 
het zelfs omkeren. Zwitserland is een 
voorbeeld van de toekomstige gevaren 
voor misschien Nederland. Deze totaal- 
verdediging, deze totale kontrole van de 
bevolking door de militaire staat, is in 
Zwitserland ver voortgeschreden. Ik zou 
het dus omgekeerd willen stellen. Men 
moet zeker naar Zwitserland kijken, maar 
dan naar de gevaren. Het paradijs is niet 
bereikt als je niet in de NAVO zit en geen 
kernwapens hebt. Dat richt zich natuurlijk 
niet tegen de kernwapen-ontwapening. Er 
is echter niet zomaar een oplossing. Een 
duidelijk alternatief voor de atoomstaat is 
er niet."
Erzinger "Het is geen kwestie van goed of 
kwaad."
Weishaupt "Het gaat er nu denk ik ook 
niet zo om oplossingen te zoeken. Het 
gaat er eerder om een proces af te stop
pen. Dat is dan al een deel van de oplos
sing. Je moet niet eenvoudigweg naar een 
systeem overstappen, daar ben ik scep
tisch over. Het zou zelfs gevaarlijk kunnen 
zijn, zie Zwitserland.
"Net als bijvoorbeeld Joegoslavië, dat 
heeft óók geen kernwapens, is zelfstan
dig, behoort niet tot een pakt en het sys
teem is nét zo gemilitariseerd. Het leger is 
daar één der weinige instrumtenten die de 
tegenstellingen in de maatschappij ver
bloemt. De militie als nationaal bindmid
del. Zo is het ook in Zwitserland. Er is 
praktisch geen enkel Zwitsers nationaal 
instituut, alles is verdeeld. Het leger is één 
van de weinige dingen waar iedereen het 
over eens is.”

GEERT DEKKER

Een artikel over het Zwitserse referendum over 
de burgerdienst 6tond in 'Bevrijding' nr 6 van 4 
april 1984. Een bespreking van het boek 'Er 
zijn alternatieven' van Johan Galtung (uitgeve
rij De Horstink, 1984) stond in Bevrijding' nr 13 
van 29 september '84.
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Kraken en de PSP

De komende tijd wil de redaktie van Bevrijding speciale aandacht 
schenken aan de houding van de PSP ten aanzien van kraken. Met de 
invoering per 1 januari 1985 van de krakerskorting voor bijstandsge
rechtigden en het eerste deel van de leegstandswet wordt een stand
puntbepaling extra aktueel. Het ligt in de bedoeling vooral een aantal 
plaatselijke ontwikkelingen in dit verband nader te bekijken. De artike
lenserie start in Wageningen naar aanleiding van de kraak en ontrui
ming van de voormalige tabaksfabriek 'America’.

’De kraakbeweging legt de 
nadruk inmiddels niet meer 
zozeer op het formuleren van 
politieke eisen, maar meer op het 
realiseren van persoonlijke 
idealen’. Aan het woord is Johan  
Janssen, fraktievoorzitter van de 
PSP in Wageningen. Het is een 
bekend gegeven dat in een aantal 
gemeenten de relatie tussen 
PSP’ers dermate verstoord is, dat 
men elkaar pleegt te verketteren. 
Het andere uiterste komt ook 
voor, waar men vindt dat krakers 
vrijwel onvoorwaardelijke steun 
verdienen.

Terwijl het al moeilijk is om in deze te 
spreken van 'het standpunt van de PSP’, 
is het nog moeilijker -  zo niet onmogelijk -  
om algemene uitspraken te doen over de 
kraakbeweging’. Krakers zijn namelijk niet 
of nauwelijks onderling georganiseerd. 
Allereerst iets over de politieke situatie in 
Wageningen. Die is extra interessant, ge
zien de uitzonderlijke situatie dat de PSP 
hier middels een koalitie met de PPR en de 
CPN deelneemt aan het kollege van Bur
gemeester en Wethouders. Naast één 
PPR- wethoudster hebben hierin twee 
PvdA’ers en één lid van D’66 zitting. Een 
kombinatie die door de uitspraken van het 
laatste PSP-kongres nog steeds prolon- 
geerbaar is. De problemen die zich na de 
kraak van 'America' voordeden zijn illus
tratief te noemen voor de moeilijkheden 
waarmee je gekonfronteerd kan worden 
wanneer je kiest voor kollegedeelname.

Een paleis

Waar gaat het hier om? Een half jaar 
geleden werd de voormalige tabaksfa
briek 'America’ aan de Veerstraat in Wa
geningen gekraakt. Echter nadat de ge
meenteraad, inklusief de PSP, deze plek 
bestemd had voor nieuwbouw voor kleine 
gezinnen en bejaarden. De krakers wilden 
hier een woon-werk-kultuurpaleis voor 
woongroepen, kleinschalige niet-kommer- 
ciële bedrijfjes en muziek- en theatergroe
pen van maken. Dit met als argument dat 
de gemeente weinig tot niets doet om 
ruimte voor deze doeleinden te kreeren. 
PvdA-wethouder Van Alderwegen stelde

echter dat niet slopen, maar in de nieuw- 
bouwplannen opnemen, een extra tekort 
van zo'n half miljoen gulden zou beteke
nen. Dit omdat het hier gaat om een stads
vernieuwingsgebied, waardoor de ge
meente het grootste deel van de aankoop
som van de fabriek door het Rijk vergoed 
krijgt, op voorwaarde dat er gesloopt 
wordt. Daarnaast zouden de verbou- 
wingskosten veel te hoog uitvallen. Vanuit 
klein-links is er na de kraak bij de andere 
kollegepartijen aangedrongen op een on
derzoek om het pand te handhaven en in 
te passen in de nieuwbouwplannen. De 
uitkomst van de globale berekening leidde 
er snel toe dat klein-links toch achter de 
sloop bleef staan. De ontknoping valt te 
raden. Na twee weken werd er ontruimd, 
waarna direkt tot sloop werd overgegaan. 
In dit verband ga ik niet in op de details 
rondom de ontruiming. De gewelddadige 
wijze waarop werd scherpt afgekeurd 
door de klein-linkse fraktie. De PPR-wet- 
houdster Merkelijn (met onder andere 
volkshuisvesting in haar portefeuille) was 
hierover van tevoren niet op de hoogte 
gesteld. Bestuursverantwoordelijkheid 
dragen brengt met zich mee dat je door 
allerlei groeperingen verantwoordelijk ge
steld wordt voor het beleid als geheel. 
Zeker gezien de uitspraak op het laatste 
kongres dat de PSP ook bij kollegedeelna
me de vrijheid dient te hebben om van het 
kollege afwijkende standpunten in te ne
men, is die bewering in haar algemeenheid 
niet reeel. Het is in dit geval echter duidelijk 
dat door de standpuntbepaling ten nadele 
van de krakers wel indirekt is meegewerkt 
aan deze ontruiming.

Sociale sektor

Klein-links beschouwde de beslissing om 
hier sociale woningbouw neer te zetten als 
een politiek sukses, daar het er lange tijd 
naar had uitgezien dat op dit terrein vrije 
sektor-woningen zouden komen. De kra
kers stelden in een open brief aan de 
gemeenteraad eveneens de noodzaak 
van nieuwbouw in de sociale sektor in te 
zien. Wel vinden ze dat heel wat woningen 
in het totale plangebied (VeerstraatNoord) 
niet rijp waren voor de sloop, terwijl er 
nauwelijks woongroepsruimte in het plan 
zit. Voor kleine bedrijfjes is er tot nu toe 
welgeteld één dure, afgelegen fabriekshal 
ter beschikking gesteld. De gemeente sluit 
verder het belangrijkste kulturele jeugd

centrum, terwijl bovendien veel ontruimin
gen dreigen, aldus de krakers. Fraktie
voorzitter Johan Janssen (PSP) zegt al 
geruimge tijd te pleiten voor woonruimte 
voor woongroepen en woonwerkgemeen- 
schappen, alleen is hij het niet met deze 
lokatie eens. Andere mogelijkheden waren 
volgens hem aanwezig, zonder dat daar
voor gekraakt hoefde te worden. Daar
naast had de PSP/PPR/CPN, wanneer zij 
beschikking zou hebben over een half mil
joen, een aantal andere renovatieplannen 
op haar verlanglijstje staan.
Aangezien de gemeente nog weinig had 
ondernomen, was het te verwachten dat 
de Wageningse krakers niet zijn gaan zit
ten wachten op het socialisme. Kraken is 
niet alleen te beschouwen als politiek 
pressiemiddel -  om een bepaalde bestel
ling te kunnen realiseren -  maar ook om 
akute noodsituaties met betrekking tot 
wonen en werken te kunnen opheffen. 
Zonder hier de vraag te beantwoorden 
welke lokatie zich in dit geval het beste 
leende voor een kraakaktie, lag het voor 
de hand dat de krakers dit niet eerst aan 
de gemeente zijn gaan vragen. De be
stemming 'kraken' moet namelijk nog uit
gevonden worden binnen het stedebouw- 
recht.
Zolang klein-links een bepaalde woning
behoefte erkent, moeten daar ook kon- 
sekwenties uit getrokken worden met be
trekking tot buitenparlementaire strijd. 
Dat houdt dan in, datje soms op beslissin
gen moet terugkomen, waar je op be- 
stuursnivo mee akkoord bent gegaan. 
Voor dit dilemma stond ook de PSP in 
Wageningen. Zo'n opstelling brengt het 
risiko met zich mee dat je het vertrouwen 
verliest van de partijen waar je mee sa
menwerkt. Dat risiko wordt echter ver
kleind als een dergelijke flexibele houding 
maar van tevoren bij de andere partijen 
bekend is. De PSP moet er in ieder geval 
voor waken, dat de bestuurspartners de- 
mokratie niet verwarren met eens in de 
vier jaar verkiezingen. Een fraai staaltje 
hiervan leverde wethouder Van Alderwe
gen: "De Wageningse bevolking heeft via 
de gemeenteraad laten weten vóór de 
nieuwbouwplannen te zijn..."

Prijskaartje

En dan de geldkwestie. Door niemand is 
aangetoond dat verbouw van 'America' 
tot onaanvaardbaar hoge kosten zou lei

den. Een degelijk haalbaarheidsonder
zoek is niet gedaan. Dat dit in een eerder 
stadium had moeten gebeuren, wordt ook 
door Johan Janssen erkend. Van haal
baarheidsonderzoeken wordt soms 
schamper opgemerkt 'je krijgt er toch uit 
wat je erin stopt, waarom dan al die moei
te?’. Die opmerking klopt in zoverre dat 
onder meer het nivo van verbetering en de 
mate van zelfwerkzaamheid die je als uit
gangspunt kiest, bepalend zijn voor de 
uiteindelijke kosten. Aan de andere kant 
kan een afgewogen keuze alleen maar 
gemaakt worden, wanneer aan die ver
schillende oplossingen een prijskaartje 
hangt.
Dergelijke verbouwingsprojekten blijven 
afhankelijk van overheidssubsidie, kortom 
van het kabinetsbeleid. Dat de gemeente 
in dit geval vijf ton aankoopsubsidie zou 
mislopen komt omdat de regeling met be
trekking tot sloop en nieuwbouw in stads
vernieuwingsgebieden gunstiger gemaakt 
is dan voor verbouw van panden. Tegen 
deze achtergrond krijgt het hier geschets
te probleem een heel ander gezicht. Wan
neer je deelneemt aan het kollege van 
Burgemeester en Wethouders en dan ge
konfronteerd wordt met de bezuinigings- 
politiek van de regering, is het oppassen 
geblazen. Een aantal gemeenten hebben 
ervoor gekozen om een tegenwicht te bie
den door het gemeentelijk begrotingste
kort bewust te laten oplopen (hoewel ook 
hieraan grenzen zitten). Belangrijk is dan 
dat de gemeentebevolking de konsekwen- 
ties van zo’n strategie overziet en deze 
ondersteunt.

Per 1 januari 1985 gaat de regering ook de 
direkte konfrontatie met krakers aan. Dan 
worden de krakerskorting voor bijstands
gerechtigden (die kan oplopen tot zo’n 
ƒ 300,- per maand) en het eerste deel van 
de leegstandwet ingevoerd. Het valt te 
verwachten dat de konflikten tussen kra
kers en gemeentebesturen dan verder zul
len oplopen. Op lokaal nivo moet dan 
voorkomen worden dat de aandacht afge
leid wordt van het feit dat deze eskalatie in 
wezen van de regering afkomstig is.

ROB VAN HILTEN
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OPWINDEND
In deze rubriek kunnen lezeressen 
en lezers hun reaktie kwijt op de 
inhoud van BEVRIJDING.
Omdat de ruimte beperkt is kunnen 
reakties die langer zijn dan 400 
woorden niet geplaatst worden. 
Kopij voor deze rubriek kan gezon
den worden aan: Redaktie Bevrij- 
ding. Postbus 700, 1000 AS Am
sterdam, met vermelding bovenaan 
het artikel 'rubriek Opwindend'.

Belgische Volksunie

Het artikel van Waarheid-redakteur 
Rinke van den Brink over de Belgische 
Volksunie in Bevrijding{ Geen Vreem
de Eend’, nr 15, blz. 11) heeft mij in 
hoge mate verbaasd en geschokt. Al 
jarenlang houd ik mij als historicus 
bezig met de bestudering van fascisti
sche tendenzen in de Belgische sa
menleving. De Vlaamse Beweging is 
helaas door de historische situatie 
sterk vatbaar gebleken voor besmet
ting met het fascisme. Tijdens de 
Tweede Wereldoorlog hebben veel 
Vlaamse nationalisten met de Duitsers 
gekollaboreerd. En na de oorlog heeft 
in tegenstelling tot in Nederland het 
nationaal-socialisme zich in Vlaande
ren vrij goed kunnen handhaven. Kol- 
laboratie werd hier ten gevolge van de 
taalstrijd met de Franssprekenden niet 
direkt als een verwerpelijk iets gezien. 
Maar het was het natuurlijk wel: ook 
de Vlaamse nazi’s hebben zich aan 
gruwelijkje misdaden tegen joden en 
andere landgenoten schuldig ge
maakt; ook Vlamingen hebben in de 
Waffen-SS deelgenomen aan de strijd 
tegen de Russen en de andere geal
lieerden!
Tot vandaag de dag toe kunnen oud
en neo-nazi’s bij allerlei gelegenheden, 
in boeken en tijdschriften en op open
bare bijeenkomsten en demonstraties 
(bijvoorbeeld de Ijzerbedevaart in 
Diksmuide) hun kwalijke standpunten 
openlijk verdedigen of goedpraten. 
Nazi-leiders uit de oorlog worden 
openlijk vereerd en herdacht. Vrijwel 
direkt na de bevrijding (voor de Vlaam
se nazi’s heet die periode de 'repres
sie') kon in Vlaanderen een amnestie- 
beweging optreden ten behoeve van 
de veroordeelde kollaborateurs. In 
1949 probeerden oud-nazi’s al weer 
met een eigen partij in het parlement te 
komen, toen nog zonder resultaat. In 
1954 lukte dat wel met de Volksunie. 
De Volksunie is dan ook als een regel
rechte voortzetting te beschouwen 
van de Vlaamse nazi-partij, het VNV 
(Vlaams Nationaal Verbond) van vóór 
en in de oorlog. Tot halverwege de 
jaren zestig werd de partij gedomi
neerd door oud-nazi’s of hun onmid
dellijke afstammelingen. In Vlaanderen 
bestaat nu nog altijd een eigen nazi- 
-zuil met eigen jeugd- en vrouwenor
ganisaties, verenigingen, clubs, ca- 
fé’s, uniformen enzovoorts. Zij zijn al
tijd in Vlaanderen veel sterker geweest 
dan bijvoorbeeld de NSB in Neder
land, juist vanwege de op zich ge
rechtvaardigde emancipatiestrijd van 
het Vlaamse volk. Op het eind van de 
jaren zestig begon de Volksunie niet

alleen geleidelijk aan groter te worden, 
maar ook politiek steeds meer op te 
schuiven naar centrum-links. Dit was 
uiteraard een gevolg van de demokra- 
tiseringsbewegingen bij de studenten, 
de jongeren en de vrouwen. Milieus
tandpunten, studenteneisen en een 
vaag pacifisme (maar nog steeds is de 
Volksunie voor de Navo!) maakten de 
partij aantrekkelijk voor een nieuwe 
politiek onervaren generatie, die wel 
eens iets anders wilde dan de geves
tigde partijen en daarbij uiterst links 
nog steeds afwees. De Volksunie be
gon in die fase dan ook steeds meer te 
lijken op ons D'66 of op de vroege 
PPR. Toch was ook toen de vroegere 
nazi-invloed nog niet geheel verdwe
nen. Ook nu nog strijdt de Volksunie 
trouwens voor amnestie van oorlgos- 
misdadigers. In die tijd werd wel het 
officiële kontakt met de geüniformeer
de Vlaamse Militanten Orde (VMO; in 
de oorlog DMO = Dietse Militanten 
Orde!) verbroken, maar niet omdat zij 
toen pas in "troebel vaarwater" zou 
zijn geraakt, zoals in Van den Brinks 
artikel in ’Bevrijding’ wordt gezegd. De 
VMO, die vanaf haar oprichting in 
1950 een oud-nazi knokploeg was, 
was toen niet meer direkt nodig en 
werd een blok aan het been bij het 
fatsoeneren van de Volksunie. Ook 
toen bleven oud-nazi’s aktief in de 
Volksunie. Toen deze partij eind jaren 
zeventig tijdelijk in de regering kwam, 
scheidde zich een aantal van deze fi- • 
guren af om een nieuwe partij te vor
men, die nu ook in het parlement zit 
(het Vlaams Blok). Toch is daardoor 
de Volksunie niet helemaal van nazi-s- 
metten gezuiverd. Nog steeds ver
schijnen voormannen van deze in 
Vlaanderen behoorlijk grote partijen 
op bijeenkomsten, waar ook oud- en 
neo-nazi’s volop aanwezig zijn: naast 
oud-Oostfrontstrijders heb ik met ei
gen ogen vorig jaar Volksunie-parle- 
mentariër Vic Anciaux een krans bij 
het Ijzermonument zien leggen, een 
happening waarbij niet alleen werk 
van nafci-dichters wordt voorgedra
gen, maar ook het Zuidafrikaanse 
volkslied uit volle borst gezongen 
wordt!
Vorig jaar heb ik Volksunie-leider en 
minister Hugo Schiltz nog in Amster
dam de amnestie van kollaboreurs 
openlijk horen verdedigen. Konklude- 
rend ben ik van mening, dat Van den 
Brink in zijn voorlichting in hoge mate 
is tekortgeschoten. Het is al erg ge
noeg, dat met de Volksunie in het Eu
roparlement moet worden samenge
werkt, we hoeven dat toch niet op 
deze opportunistische manier gaan 
goedpraten!

GJALT ZONDERGELD
WEESP

PSP-KONGRES (1)

Bij het uitgaan van het kongres kregen 
de afgevaardigden een ’oproep’ in de 
handen gedrukt van een groep 
PSP-leden. Daarin werd betoogd dat 
de PSP afgleed van de juiste lijn. Een 
ieder die dat ook vond werd uitgeno
digd voor een bijeenkomst waarin be
sproken zou worden hoe men op het 
rechte pad kan blijven. Het oprichten 
van een nieuwe partij, ’die werkt aan

de heropstanding van de PSP', be
hoort daarbij tot de mogelijkheden. 
Het afglijden van de PSP werd 'bear
gumenteerd' met twee punten:
-  het zitting nemen in kolleges van 
B&W waarin ook CDA en/of VVD zit
ten,
-  strukturele samenwerking met PPR 
en CPN voor de Tweede Kamerverkie
zingen.
Volgens het pamflet was gebleken dat 
het kongres die kant op wil. 
Bijzonder ergerlijk en opwindend vind 
ik het dat partijgenoten een dergelijk 
pamflet vóór het kongres drukken, op 
het kongres daar namen onder verza
melen en het vervolgens uitdelen, ter
wijl het kongres anders besluit. Voor
stellen voor kollegesamenwerking met 
rechts zijn met grote meerderheid van 
de hand gewezen en van besluiten tot 
strukturele samenwerking is geen 
sprake.
Hoewel ik de genomen kongresbeslui- 
ten om andere redenen betreur, vind ik 
het ronduit schandelijk dat met dit 
voorbedrukte pamflet, dat uitgaat van 
niet genomen besluiten, zo’n politieke 
stemmingmakerij plaats vindt. Extra 
schandelijk is het dat Fred van der 
Spek tot één van de ondertekenaars 
behoort die oprichting van een nieuwe 
partij overwegen. Fred van der Spek is 
als lijstaanvoerder bij de Kamerverkie
zingen in 1982, en nu als fraktievoor- 
zitter in de Tweede Kamer, het politie
ke gezicht van de PSP. Hij moet pro
beren een bindende rol te spelen en 
herkenbaar zijn in zijn politiek optre
den voor de gehele partij.
Op het kongres is gebleken dat hij dat 
niet wil. Dat gaat rechtstreeks tegen 
zijn karakter in, zo vertrouwde hij het 
kongres toe. Integendeel, hij schept er 
genoegen in partijgenoten die anders 
denken dan hij op de kast te jagen. 
"Politieke tegenstanders” noemde hij 
die, gelijk CDA- en VVD’ers.
Ik vind dat Fred van der Spek daarmee 
een treurig figuur slaat. En niet die 
kwaliteiten heeft die noodzakelijk zijn

om als lijsttrekker van de PSP voor de 
volgende kamerverkiezingen te funk- 
tioneren.

LEO PLATVOET
Bussum

PSP-KONGRES (2)

Na vanaf het eerste uur -  dus nu bijna 
28 jaar -  lid geweest te zijn, meen ik nu 
toch te moeten bedanken. Ik wil wel 
abonnee blijven op 'Bevrijding’. Als 
pacifist, die meende dat onze vredes- 
strijd ook struktuurverandering van de 
maatschappij inhoudt, was ik in 1957 
blij met de oprichting van de PSP. Mijn 
vrouw en ik hebben hard gewerkt om 
de partij van de grond te krijgen. Mijn 
werk voor de PSP heeft mij mijn be
trekking als hoofd van een school 
gekost. Dat had ik voor ons ideaal 
over. Als onderwijzer in de Betuwe 
heb ik me werkelijk rot gesjouwd, 
waaronder vijf jaar als propagandist 
van het gewest Gelderland. In de laat
ste acht jaar leverde het lidmaatshcap 
veel irritatie op. Je blijft dan maar lid uit 
een zekere trouw. Maar ’t laatste kon
gres deed de emmer overlopen. De 
PSP heeft uitstekend werk gedaan, ze 
heeft de PvdA zeer sterk beïnvloed. 
Maar ze verstaat de tijd niet, als ze 
met de waanzinnige wapenwedloop 
nog moet diskussieren over samen
werking met andere linkse partijen. Ik 
blijf lid van de Linkse Doorbraak’. En 
ik vind wel dat bewuste mensen lid van 
een partij moeten zijn. Nu weet ik niet 
van welke partij ik lid zou moeten zijn. 
Ik stap over andere bezwaren, die ik 
tegen de PSP heb, heen, maar ik kan 
geen verantwoording dragen voor 
deze politiek.

Met socialistische groet,

D. Prins 
Tiel

(advertentie)

OF OM WENTELEN
In Latijns Amerika worden kleine 
mensen afgeschreven omdat 
een reuzenschuld aan rijke 
landen niet meer op te brengen
is.
Solidaridad steunt vakbonden, 
koöperaties en basisgroepen in 
heel Latijns Amerika die vechten 
voor rechtvaardigheid. Die 
organisaties verdienen onze 
steun.

Den Haag Gironummer: 1804444
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Kerstavond: Afcent-mar$

Dit jaar vindt voor de tiende maal de 
Afcént-mars plaats. Afcent is het 
hoofdkwartier voor Midden-Europa 
van de NAVO. In 1982 was Afcent het 
mikpunt van de anti-NAVO mars in 
hét kader van de Vredesweek. In 75  
werd op Kerstavond, op initiatief van 
de PSP, de eerste Afcent-mars gelo-

De mars start dit jaar, op 24 december, 
om 19.00 uur op het Kouterveld in 
Brunssum. De tocht gaat naar het 
hoofdkwartier Afcent en terug naar 
het Jeugdhuis Sheltur, Merkelbeeker- 
straat 3, Brunssum.

-Tliêo Verkoyen, 
te l 045 - 25 01 57 ('s avonds tussen 
18.00 en 19.00 uur).

Deze rub riek  is bedoeld* vo o r 
berich ten , aankond ig ingen  en 
korte  a rtike len . Kopij vo o r deze 
rubriek kan w orden  gezonden 
aan: Redaktie B evrijd ing , t.a .v . 
rubriek O ndersteboven, P os t
bus 7 0 0 , 1 0 0 0  AS A m s te r
dam.

Op zaterdag 19 januari 19SS vindt in 
'De Horst’ in Driebergen een kenteren- 
tie plaats over 
zmmheid en non-koöperatie. Het doel 
van de bijeenkomst is het opzetten van 
een aktiekampagne in '85 tegen de 
kruisraketten. De konferentie wordt 
voorbereid door de Vrede$aktiekrantf 
Vrouwen voor Vrede-Amsterdam, 'Be
taal niet mee -Rotterdam, Platform 
Kadikale Vredesgroepen en de Vredes-

fk tform  uit Botterdam en Den Haag. 
Ter voorbereiding verschijnt een dis- 
kussiemap, die kan worden besteld 
door overmaking van f  2,50 naar post» 
giro 3191118 tn.v. Hans Krikke, ie  v.d 
Helststraat 58, Amsterdam met ver
melding van 'bonk-map\ De konferen
tie begint op 19 januari ora 1Ö.3Ö uur. 
Nadere informatie: tel. 020 - 229716.

'iX IX XI' X. \XXfXXv. X-. J :t

Tweede Kerstdag Sieenwijk

Ook dit jaar organiseren de gezamen
lijke vredesgroepen in Steen wijk een 
Vredesmars op de tweede kerstdag. 
Vertrek vanaf 'De Meenthe' (tegenover 
het NS-station). Het gebouw gaat open 
om 12.00 uur: markt, muziek, koffie, 
soep. De tocht start om 14.00 uur naar 
de Havelterberg en is om 16.00 uur 
weer terug. Inlichtingen: tel. 05615 - 
1904 of 05212 - 1696.

Afml

Bij de Aktie Strohalm verscheen on
langs een brochure over het afval- en 
milieuprobleem: is hergebruik een op
lossing, hoe zet je een 'kringloopwin
kel' Pp. Het afvalprobleem is een maat-

probleem, dat tezamen

mitees en vakbondsgroepen 
den aangepakt. In het

moét wor 
je, dat ver

naar ..' worc*

weging* Het tweede deel van de 
brochure gaat over de plaats van de 
recycling in de huidige produktiewijze 
en de effekten van de grootschalge re
cycling. Ook wordt ingegaan op de 
strategie van de afval-akties. Het 
boekje (104 pagina's) kost /  8,50. Te 
bestellen door overmaking van /11,~  
naar postgiro 355925 tn .v. Aktie Stro
halm, Oude Gracht 42, Utrecht met 
vermelding van 'Stekkie'.

Bij de Stichting Burgerschapskunde
een boekje van

van Groene-redakteur Geert 
over

de ëkkimw over vormen van 
en burgerlijke ongehoorzaamheid, zo-

voluit luidt. Geert Mak doet 
in dit boekje een poging inzicht te;.®H 
ven in
lementaire aktie en haar achtergron
den. Aan de hand van voorbeelden 
wordt in het boekje aangegeven dat 
deze akties niet iets van de laatste tijd 
zijn, de rol die ze spelen in onze denm-

en er wordt een
analyse gegeven van de veranderingen 
die deze akties sinds het midden van de 
zestiger jaren hebben ondergaan. In 
een apart hoofdstuk komt 'burgerlijke 
ongehoorzaamheid1 aan de orde. Het 
boekje (48 pagina's) verscheen in de 
serie 'Feiten & Visies' en kost ƒ5,-. Te 
bestellen bij: Stichting Burgerschaps
kunde, Postbus 349, 23Ö9 AH Leiden, 
te l 071 - 89 92 72.
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ACHTEP H f
g r o e n e  e
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Peter Dros is dood.
Geen krematie-bed van sandelhout 
voor hem,
zoals voor Indira Gandhi.
Geen toespraak van de 
kamervoorzitter, zoals bij Brezjnev of 
bij Sada t.
Zo jong, zo vrolijk nog, 
steeds vergezeld van zijn hondje, 
dat óók de redaktievergaderingen 
bezocht.
Ik bel hem, vraag hoe het gaat, 
wil hem gaan bezoeken, maar 
hij is al dood.
Dit niet-afgelegde bezoek drukt 
zwaar op me,
als ik het rouwbericht ontvang.
Zijn parmantige stap, verlegen lach, 
zijn vaak wat zwaartillende artikelen 
zijn weggevallen, me ontrukt, 
even plots en volledig ais 
de tintelogen van Gerard, 
diens volbehaarde, vlezige handen, 
diens eeuwig in rook gehulde gezicht. 
Ik sta achter het groene gordijn, 
zie het politieke spel, terwijl 
de dood on verbiddenjk 
tussen en onder de banken en 
achter mijn rug het hare speelt. 
Natuurlijk, ook na Gerard, na Peter 
stemt de PSP-fraktie tegen de 
Antillen-begroting, waarin acht ton 
voor een koninklijk-koloniaal bezoek 
aan dat gebied is opgenomen.
Net zoveel verdriet en dood gaan er 
in het socialisme als in het 
kapitalisme.
Geen één PSP-kongres is ertegen 
opgewassen.

CHRIS HUINDER
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onmiddelüjke voed

aanboo-
van het
Eritrea (het EPLF) voor een 
t-het-vuren aan te nemen. Ethiopië 
ontkent het zelfbeschikkingsrecht van 
het Eritrese volk, dat in bij Ethio
pië werd ingelijfd. De Nederlandse re
gering doet dat ook, Ethiopië bereikt

mensen
in het door de EPLF bevrijde Eritrea 
niet en
hen nauwelijks hulp. Daarom deze ak- 
tie. Lijsten zijn verkrijgbaar bij:

Postbus
1005 BK Amsterdam, tel. 020 84 94 27. 
Giften voor de aktie 'Zaaigoed voor 
Eritrea' kunnen worden gestort op 
':ö d s Ö ï« ;5 4 ii^ ;fc n .v : ''i ‘  ..: ” ...“

■

v  .v

. « x - ..

w ;:
• ............................... . .  É ^ \v . v  . . .  v . v .  . . r . ' . - b S  «:, • • : • .V V.;. V/

v A
... %>•“

V
•• v. : : -v: ..c; w w r  x . . , > , , >

: ft" : 's-''■ ■ ■■ ":ï

!s>



(advertentie) 15

A f druk

Het december-nummer van Af druk, de 
nieuwsbrief van anti-fasesme groepen, 
opent met de vraag: Waar zijn de vrou
wengroepen tegen fascisme gebleven? 
'Afdruk’ konstateert dat geleidelijk 
aan de onderwerpen waar de komitees 
zich mee bezighielden variërend van 
homohaat tot komputerstaat, zijn in
geperkt tot uitsluitend raeisme-be- 
strijding. Zo is ook het thema 'sexis- 
me’, dat eerst behoorlijk in de belang
stelling stond, naar de achtergrond 
verdwenen. Verder in dit nummer: de 
vakbeweging en racisme; een interview 
met de demokratisch-socialist* Max 
van den Berg (PvdA); de Amsterdamse 
'nachtwacht'. 'Afdruk' kost in de losse 
verkoop ƒ2,50. Een abonnement kost 
ƒ12,50 (vijf nummers). Aanvragen: Af
druk, Postbus 10748,1001 ES Amster
dam, tel. 020 - 08 6211 (werkdagen tus
sen 13,00 en 17.00 uur).

Oudjaar. Ouba-avond

Op maandagavond BI december orga
niseert Venceremos, solidariteitsvere- 
niging met Cuba, ter gelegenheid van 
de 26ste verjaardag van de Cubaanse 
revolutie wederom een politiek-kultu- 
rek manifestatie en salsafeest in 'De 
Populier', Nieuwe Herengracht 93, 
Amsterdam, tel. 020 - 23 36d 73. Aan
vang 20.00 uur. Muziek en Cuba-quiz 
onder het motto 'Leeft Cuba nog bij 
links'. Na 24.00 uur (Nieuwjaar) salsa 
met 'Maconia'. toegang ƒ7,50.

Zomer-universiteit

De Volkshogeschool Valkenburg orga
niseert in augustus 1985 een zomer-u- 
niversiteit over het thema Europa. 
Twee onderwerpen zullen aan de orde 
komen: de ekonomische en monetaire 
integratie en de toetreding van Spanje 
en Portugal. De zomer-universiteit 
duurt van 18 tot 24 augustus en kost 
ƒ 350,-. Nadeie inform atie: Marcel van 
Herpen, Postbus 910,6300 AX Valken
burg, tel 04406 - 153 53.

Nu even wat anders

Leef meer pacifistisch 
Leef meer vegetarisch

Een vreedzaam '85,

Anja
Millingen aan de Rijn

Nicaragua: vredestocht

Het Nicaragua Komitee Nederland or
ganiseert in samenwerking met een 
aantal politieke partijen op zaterdag 
12 januari (in verband met de installa
tie van de president van Nicaragua en 
van de VS) een vredestocht in Den 
Haag langs de ambassades van de Con- 
tadora-landen en het ministerie van 
Buitenlandse Zaken.
Nadere informatie: Nicaragua Korai- 
tee, tel 030 - 718163.

Zeden en Straffen

Op vrijdag 1 februari 1985 vindt in 
Botterdam een studiedag plaats rond 
de nota 'Zeden en Straffen', een pro- 
dukt van een werkgroep van COC en 
NVSH. De studiedag wordt georgani
seerd door deze twee organisaties in 
samenwerking met de Erosmus Uni- 
versite it In de nota 'Zeden en Straffen' 
wordt een poging gedaan een alterna
tief voor de zedenwetgeving te bieden: 
misdrijven in de seksuele sfeer hebben 
daarin niet de seksualiteit tot uit
gangspunt, maar geweld, dwang of 
diskriminatie. De studiedag is in de 
eerste plaats bedoeld voor juristen en 
anderen die in hun beroep of vrijwilli
gerswerk met de seksualiteitswetge- 
ving te maken hebben. Deelname is 
gratis, een informatiepakket kost wel 
geld. Nadere informatie: NVSH, Post
bus 64, 2501CB Den Haag, tel. 070 - 
46 9709 (de heer Van der Lelij).

Aktiepkm Nijmegen

Het Aktiepkm Werkgelegenheid N ij
megen bestaat vijf jaar. Tijd voor een 
feestje: vakbonden, buur takt i vis ten en 
milieuorganisaties houden half janua
ri een driedaagse manifestatie. Vrijdag 
18 januari houdt Gei' Harmsen een 
inleiding over het thema 'emancipatie
strijd als motor van de vooruitgang'. 
Zaterdag 19 januari werkgroepen over 
werkgelegenheidsplannen. A rie v.cL 
Hek (PvdA), Greetje Ijubhi (FNV-Voe- 
dingsbond) en Hans Droppert (Aktie- 
plan) worden daarna door vertegen
woordigers van die werkgroepen 'on
der vuur' genomen. Zondag 20 januari 
de hele dag een ifform atiernarkt. 
Plaats van het hele gebeuren: Kolping- 
huis, Nijmegen (vlakbij het NS-sta- 
fcion). Deelname: ƒ20,- (inkl. kongres- 
map). Voor overnachting kan worden 
gezorgd voor ƒ10,- (apart vermelden 
bij overschrijving). Aanmelding via 
postgiro 4210176 tn.v. Aktieplan 
Werkgelegenheid/Nijmegen (uiterlijk 
vóór 5 januari 1985).

Stenen Akkers

Toten met vrijdag 28 december expo
seert de fotograaf Luuk Kram er zijn 
projekt Stenen akkers in sociaal-kultu- 
reel centrum 'De Populier’, Nieuwe 
Herengracht 93,1011 EX Amsterdam. 
Open: werkdagen van 13.00 tot 17.00 
uur.

worden verpleegd in het Nederlandse ziekenhuis.

Tien jaar geleden bouwde Neder land 
een ziekenhuis in Dong Ha, dichtbij de 
oude keizersstad Hue. Voor dot ziekenhuis 
van 220 bedden, heeft u indertijd vijf 
miljoen gulden bijeen gebracht.

Nu worden er | o o r 111 k s 10.000 men 
sen ver pleegd.

Na 10 |aar doen we opnieuw een 
ber oep op u voor het Nederlandse zieken 
huis, omdat het gebouw veel te lijden heeft 
gehad van de tyfoons en zware regenval, 
die iedere herfst het gebied van Dong Ha 
teisteren. Daarmee komt de zorg van de 
patiënten in gevaar.

Het Medisch Comité goot het zieken 
huis in Dong Ha opknappen. Daar voor is 
vijfhonderd duizend gulden nodig. Met uw 
hulp blijft het Nederlandse ziekenhuis 
open. Medisch Comité postgir o 1090400.

W E  KHAPPEN .
'DONG HA O P '

’oskoKo lOpO^OO

MEDISCH COMITÉ NEDERLAND VIETNAM
postbus 5701, 1007 AS Amsterdam, postgiro 1090400, telefoon 020-270411

(adve r ten t ie )

Sporen bij de ASN is gemokkelijk. LJ 
hoeft er oud op uit. Hoeft rnet tijden voor een 
loket te Hoon. IJ spoort thuis vio uw giro 
rekening No elke storting of opname krijgt u 
een helder rekeningoverzicht De rente wordt 
regelmatig bijgeschreven Sneller en doel 
matiger kon niet.

Sporen bij de ASN is ook bevredigend. 
Want u spoort bij een tronk die nog een ooritol 
wezenlijke principes neeft. Met uw spaorgeld 
worden gerede1 dingen gedoori. Beleggen iri 
woningbouw. Beleggen in sonant mnntsc.hnp 
pehjke projecten. En u weet zeker dot uw 
spoorgeld r iet terecht kermt in dubieuze onder 
nemingen. Niet m Chili erf /u id  Afriko. Niet in 
landen met een verfoeilijk regime woor 
mensenrechten worden opgeofferd oom 
macht.

B ij dat alles geeft de ASN i> toch een 
mooie rente. Nooit minder don tg de andere 
(spaarbanken Waarmee bewezen wordt dat

een uitgekiend beleggingsbeleid, loge kusten 
en maatschappelijke verantwoordelijkheid hd 
mooie resultaten kunnen leiden Woordoor uw 
spoorresultoteri optimaal zije er■ ow spumgeln 
schoon blijft.

Kom bij cte bonk die u gewetensvol loot 
sparen. A /n  /S 000 spaarders 'net een '.paar 
tegoed van meer don 4 CO milioer gingen u 
voor

Sparen bij de ASN is sparen via uw 
girorekening. Doe het nu: u krijgt f 7,50 
premie!

Als ij voor 1 juli 1080 een spaarrekening 
voor uzelf opent met tenminste f 50. als 
eerste mleg. B ij rle ASN spoort n ook thuis Via 
ow giroboekje IJ spoort riet zo snel of u neemt 
rad /o makkelijk weer geld op als ,, een giro 
overschrijving doet

Meer wetef 1 Vul de antwoordkaart elders 
m dit blad m



EEN MONUMENT

Vijfenveertig jaar geleden 
kwam er een einde aan de 
Spaanse burgeroorlog. In 1986 
is het vijftig jaar geleden dat 
de eerste slag tegen het fascis
me begon.
In Amsterdam beijvert een 
stichting zich voor de oprich
ting van een monument voor 
de Nederlandse mannen en 
vrouwen die meevochten te
gen Franco tussen '36 en '39. 
In Spanje zag de fotograaf Jan 
Banning een aantal overle
venden van de burgeroorlog.

"De schoenmaker fotografeer
de ik in Cordoba. Hij raakte 
zijn been kwijt in de burgeroor
log. Hij was toen 'republikein', 
maar hij is blijkbaar toender- 
tijd zijn geloof niet kwijtge
raakt. Die kalender rechts is 
een opmerkelijk maar teke
nend kontrast.
Die man in dat uniform hing 
rond op het stationnetje van 
Bobadilla, ergens in Andalu- 
sië. Hij was helemaal doorge
draaid en niet meer tot kom- 
munikatie in staat. Die derde 
man, met dat portret van hem
zelf uit de tijd van de burger
oorlog, komt ook uit Andalusië. 
Hij is bezig zijn memoires te 
schrijven, maar dat is moeilijk 
leesbaar omdat hij zichzelf in 
zijn jeugd heeft leren schrij
ven. Naar school gaan was er 
in die tijd niet bij. Hij schrijft nu 
alles zoals hij dat uitspreekt: 
op zijn Andalusisch dus. Hij 
komt uit het gehucht Martin de 
la Jara, waar hij na afloop van 
de Franco-diktatuur nog enke
le jaren wethouder is geweest 
voor het anarchistisch beïn
vloede, radikaal-socialistische 
partijtje CUT.
Dat graf is een voorbeeld uit 
zeer vele. Je ziet ze overal 
langs de weg in Spanje, een 
spoor van omgekomen Fran- 
co-nationalisten. Voor de repu
blikeinen werden geen monu
menten opgericht".

"Op deze plek stierven voor 
God en Spanje op 4 augustus

#/

Het initiatief voor het Spanje-mo- 
nument kan worden gesteund 
door storting van een gift op post
giro 204040 t.n.v. Stichting Spanje 
Monument/Amsterdam. Nadere 
informtie: Elpermeer 43, 1025 AB
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